
i 
.j 
i 
i 

ti' 

~nlt"uá Katholiek Staatkundig Maandschrift, 
daargal1.g 13: cmaart 1959 - cmaart 1960 

Nr. Blz. 

J. Algemeen politieke onderwerpen 

1. Het beleid der K.V.P., door dr L. A. H. Albering ... 1 
2. De Kamerverkiezingen 1959, door dr L. A. H. 

Albering . . .. .. .. . . . . . . . .. . .. .. . .. .. ... .. . .. . .. .. .. .. . .. .. .. 85 
2. Wijzigingen van Gemeentegrenzen in Noord-Holland 

(I), door dr O. G. M. Miermans .. ................... 95 
3. De ondergang van de brede basis (I), door dr. S. W. 

Oouwenberg ................................................ 121 
3. Voorbereiding der Kandidaatstellingen (I) , door 

E. G. H. Bornewasser ................. ó............... 132 
3. Wijzigingen van gemeentegrenzen in Noord-Holland 

,(TI), door dr O. G. M. Mierrnans ..................... 146 
3. De vrouw in de Nederla:ndse politiek, door W. Peters 164 
4. Verwisseling van partner, door prof. mr O. P. M. 

Romme ................................................... 173 
4. Voorbereiding der Kandidaatstellingen (11), door 

E. G. H. Bornewa8ser .................................... 183 
4. Oe ondergang van de brede basis (11) , door 

dr S. W. Oouwenberg .................................... 188 
4. Twee maanden kabinetsformatie ............ : . . . . . . . . . . . 194 
5. Over P.v.d.A. en V.V.D., door dr L. A. H. Albering 238 
5. Afrekening en begroting bij de Anti-Revolutionairen ~13 

.6. De eerste steen gelegd, sociaal-ekonomisch beleid van 
kabinet-De Quay ........................ '" ., ....... " . 259 

7. Enige opmerkingen over het liberalisme van de 
V.V.D. (I), door drs W. J. G. M. Gielen ............ 277 

7. De strijd tussen progressiviteit en conservatisme, 
door drs W. J. G. M. Gielen ........................... 302 

8. Enige opmerkingen over het liberalisme van de 
V.V.D. (TI), door drs W. J. G. M. Gielen ............ 322 



Nr. Blz. 

8. De persoon in de demok:[~atie .............................. 352 
8. Rond de algemene beschouwingen ........................ 347 
9. Nauwere samenwerking tussen de drie christelijke 

partijen . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 390 
10. Demokratisering als opgave, door mr H. Velu ...... 405 
10. Onbillijkheden van een kiesstelsel, door E. G. H. 

Bornewasser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 410 
12. Samenwerking van Christelijke partijen in Neder-

land, door dr L. A. H. Albering ..................... 493 

11. Sociale, ekonomische en financiële onderwerpen 

1. Ekonomisch perspektief, door mr P. A. Blaisse ...... 12 
1. Welvaartsbeleid op financieel, sociaal en ekooomisch 

gebied, door drs W. K. N. Schmelzer ............... 27 
1. De K.V.P. en de minder-draagkrachtigen, door 

J. Zwanikken ... .. . ... ... ... ...... ... ... ... ..... .... .. .... 44 
1. Woningen voor heel het volk, door W. J. Andriessen 56 
2. De algemene Weduwen- en Wezenwet, door dr 

W. L. P. M. de Kort .................................... 162 
5. Idee en praktijk der bezitsvorming in België, door 

drs L. O. Tindemans .................................... 221 
6. Ziektekostenvoorziening,· door prof. dr Ponsioen 

S.O.J. . ..................................................... 2·70 
7. Televisiebeleid en reklame, door mr. J. Derks ......... 285 
7. De doorvoering van de bezitsvorming (I), door 

drs F. K. Langemeyer ................................. 292 
8. Demokratie en televisie, door prof. mr L. G. A. 

Schlichting . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 338 
9. De doorvoering van de bezitsvorming (1I), door 

drs F. K. Langemeyer ................................. 366 
9. De verlaging van de belasting voor ongehuwden, door 

B. F. Bohré ............................................. 382 
10. Samenloopregeling overheidspensioenen met bodem-

pensioen, door H. v. d. Zanden ......... ............... 416 
11. Enkele beschouwingen over de feitelijke ontwikke

van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisaties tus
sen de jaren 1950 en 1960, door dr J. A. M. Oor-
nelissens . . . . . . . . . . . . . . ... . . . .. . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . 452 

11. De P.B.O. als maatschappelijk-organisatorisch ver-
schijnsel, door dr W. L. Snijders ..................... 461 



Nr. 

11. De funktie van de Sociaal-Ekonomische Raad in ons 
maatschappelijk bestel, door prof. mr W. O. L. 
van der Grinten ......................................... . 

11. De problemen van een verdere verbreiding v,an de 
P.B.O., door drs Hub. L. Jansen .................... . 

12. De nieuwe ontwikkeling in de loonpolitiek, door 
Th. Ooppes ............................................... . 

12. Het vraagstuk van de achterstand, door prof. 
dr Jos. J. Gielen ......................................... . 

lIl. Buitenlandse onderwerpen 

1. Buitenlands Beleid en binnenlandse zorgen, door 

Blz. 

471 

479 

512 

526 

J. J. Fens ................................................ 74 
2. Berlijn, door jhr F. A. M. Alting van Geusau, drs inr 109 
2. Toumliline .................................... ............... 114 
2. Oostenrijk. . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . 115 
3. Oostenrijk. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . 166 
3. E.G.K.S.......................................................... 167 
3. Singapore.. . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . 168 
4. N.E.1.-Krongres ............................................. 205 
4. Hawaii en Alaska ........................................... " 205 
4. Zuid-Amerika ................................................ 206 
5. Onrust over Afrika, door K. J. Hahn .................. 230 
5. Afrika en Europa, door W. J. S. ........................... 241 
5. Genève .. .. .. .. .. . . .. . .. .. . . .. . .. . . . .. . .. .. .. . .. . .. . . . . .. . .. . ... 243 
6. Het sociale Handvest van de Raad van Europa ...... 249 
6. Krises in de Westduitse Partijen .................. ...... 266 
6. Atoomdiskussie in de Labour-Party..................... 268 
7. Gesprekken op hoog Niveau .............................. 305 
7. Propaganda .. .... .. .. . . .. . .. . .. . .. . . . . .. . .. .. .. .. . .. . .. .. .. .. . 306 
7. Laos ............. '............................................... 307 
7. Polen. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 308 
8. Vraagstukken rondom de Europese verkiezingen (I), 

door dr W. J. Schuyt .................................... 313 
8. De prijs van de vijhandelszonde, door dr J. W. Schuyt 342 
9. Het kultuuroffensief v:an de Sowjet-Unie (I), door 

J. R. G. Verreijdt ....................................... 357 
9. Vraagstukken rondom de Europese Verkiezingen 

(lI), door dr W. J. Schuyt ... ........................ 373 

i 
I l 
I 

I 
I 
I \ 
I 
I 

, ! 
! 1\ 



I 
I' Nr. 

9. 

'9. 
9. 

W. 

1'0. 

W. 
10. 
12. 

Lat=;~r;::~~ .. ~ .. ~ .. ~~~~~~~~ .. ~~~ .. ~: .. ~: 
Kongres van de Democrazia Cristiana te FlOrence .. . 
:oe Gaulle· ..................................................... . 
Het kultuuroffensief van de SOwjet-Unie (IT), door 

J. R. G. Ve'I'Te.fjàt ......................................... . 
De opkomst van de christelijke demokra.tie in Italië: 

Don LuigiSturzo, Ciloor dr J. Schiphorst ........ . 
Europa ........................................................ . 
Latijns-Amerika ............................................ . 
De krisis v.an het Europese Socialisme, door dr 

K. J. Hahn ............................................... . 

Blz. 

393 
396 
397 

423 

431 
431 
438 

503 

IV. Onderwer.pen betl'elfendeonderwjjs en kultuur 

1. Onderwijs, de beste investering voor de toekomst, 
door mgr dr J. G. Stokman O.F.M. .................. 63 

2. De Leraarsopleiding, door dr Oh. Pacilly ............... 101 
3. Het Centrum-rapport over de verhouding Overheid 

en sport, dool" mr F. O. L. M. Orijns .................. 153 



REDACTIE: MEJUFFR. MR J. F. M. BOSCH, MAG. OR S. STOKMAN O.F.M., DRS J. M. AARDEN, 
OR L. A. H. ALBERING, OR K.I. HAHN, DRS A. W. H. J. QUAEDVLlEG, W. M. PERQUIN. 

JAARGANG 13 FEBRUARI/MAART NUMMER 1 

DADE-N 
voor heel het volk 

Als men ergens zich ervoor moet hoeden het bij woorden te 
laten dan is het in de politiek.! Als ooit een politieke partij moet 
bedenken, dat men haar niet naar haar woorden maar naar haar 
daden zal beoordelen, dan is het in de verkiezingstijd. 

Aan de vooravond van de gedenkwaardige strijd om de zetels 
in 1956 is ons K.S.M. verschenen met een 10-jarige K.V.P.-balans, 
een soort rekening en ver-antwoording omtrent haar daden in de 
jaren van Nederlands herstel. Het besluit tot kamerontbinding, 
gevolg van de merkwaardige aftocht van de socialisten in decem
ber 1958, geeft alleszins reden tot het opmaken van een tussen
tijdse balans. 

Ook nu ~llen met gepaste onbescheidenheid onze daden 'Van 
'56-'59 de revue passeren. Ook over deze periode mag men onze 
rekening en verantwoording kritisch bezien. 

En daarnaast, naast deze rekening en verantwoording omtrent 
belangrijke elementen van ons recente beleid: een inventarisatie 
en een analyse 'Van enkele 'Van de vele problemen, die nog voor ons 
liggen. Het zijn vraagstukken, die een zo gedegen en brede aan
pak nodig hebben, dat men vurig mag hopen, dat ons volk op 
1~ maart 1959 voor die aanpak de eerste en noodzakelijkste voor
waarde zal scheppen: dat er klaarheid zij over de koers, die ons 
land zal varen. 

Er wordt al jarenlang beweerd, dat de christelijke partijen heb
ben afgedaan. De katholieke partij heeft zich veroorloofd deze 
"visie" te beschouwen als een wensdroom uit het socialistisch
liberale dromenland. Zij heeft zich tevens veroorloofd gewoon aan 
het werk te blijven. Haar christelijk-sociaal program was haar 
leidraad. Het vertrouwen van het katholieke volksdeel (en de 
sympathie van velen, die daar niet toe behoren) was de niet
geringe krocht, die haar stuwde. Haar beginsel was haar uit
gangspunt. Haar inspiratie was haar opdracht, zoals zij die ziet 
en zal blijven zien: te werken voor het welzijn van heel het volk. 

Mr H. W. VAN DOORN 
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Het beleid der K. V. P. 
door Dr L. A. H. Albering 

H[ et K.V.P.-werkprogramma 1956 voor Christendom, Vrij
heid en Welvaart stelt als onmisbare eisen voor een 
Christelijk werkleven en voor de versterking van het 
Christelijk gezinsleven: 

Waarborging van de rechten van de menselijke persoon en haar 
gemeenschappen, verdieping van de sociale gezindheid, ver
sterking van de persoonlijke verantwoordelijkheid en de reële 
mogelijkheid tot opbouwen ontplooiing van het gezin naar de 
natuurlijke zedewetten, .waartoe thans meer dan ooit de woning
voorziening de aandacht moet hebben. 

Wordt aan die eisen voldaan, dan is een hecht fundament aan
wezig voor duurzame vrijheid en welvaart, waarop het werk
program is gericht. Het program demonstreert daarbij de wil om 
te werken in katholieke geest, waarmee hier wordt bedoeld de 
geest van saamhorigheid tussen de mensen, die allen dezelfde 
oorsprong en hetzelfde einddoel hebben. Daarom wil de K.V.P. 
samenwerking met anderen op een voor haar redelijk aanvaard-

. baar program, waarvan de verwerkelijking door gezamenlijke 
inspanning mag worden verwacht. 

Op het nationale terrein wordt op vijf kern-gedachten de na
druk gelegd: de eerbiediging 'Van .de menselijke persoon.; de 
erkenning 'Van de waarde 'Van het gezin; doeltreffende bedrijvig
heid 'Van allen, met erkenning 'Van de waarde der 'Verschillende 
geledingen en met evenredige deelname in de re8Ultaten; ket ge
zamenlijk dragen der lasten ooereenkomstig ieders draag kracht 
en de afweer 'Van het kommunisme. 

Op de grondslag van dit werkprogram heeft de Katholieke 
Tweede Kamerfraktie in 1956 haar taak aangevangen, heeft zij 
in de afgelopen twee jaren onder het thans afgetreden nood
kabinet op brede basis haar arbeid verricht en heeft zij eveneens 
haar beleid gevoerd bij de behandeling van de bekende belasting
wetsontwerpen, als gevolg waarvan de socialistische ministers 
hun ontslag aan H.M. de Koningin hebben aangeboden. 

Op dezelfde grondslag zal de K.V.P. ook blijven voortwerken, 
op dezelfde grondslag en in dezelfde lijn, die van een christelijk 
sociaal beleid. Zij zal dit doen ongeacht wijzigingen in de politieke 
verhoudingen in ons land, ongeacht eventueel verlies van de 
Partij van de Arbeid of eventuele winst der liberalen. Zij zal haar 
eisen blijven stellen met betrekking tot de rechten van de mens 
en zijn gemeenschappen, tot de verdieping van de sociale gezind-
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heid, tot versterking der persoonlijke verantwoordelijkheid en 
tot de ontplooiing van het gezinsleven. En zij zal bereid blijven 
tot samenwerking met anderen, tot een brede samenwerking ook, 
waardoor in de voorbije jaren zegenrijke resultaten voor land en 
volk werden verkregen, als. deze anderen - allen minderheids
partijen zoals ook de katholieke partij een minderheidspartij is ---'
zich van die minderheidspositie bewust, bereid zijn een ook voor 
de K.V.P. aanvaardbaar program daadwerkelijk te helpen rea
liseren. 

Politieke samenwerking van een aantal politieke partijen is 
overigens noodzakelijk in een land, waar alleen minderheidspar
tijen werkzaam zijn. Als gevolg van de~e noodzaak heeft N eder
land verschillende vormen en soorten van samenwerking gehad. 
We hebben die van katholieken en liberalen gekend in de vorige 
eeuw, waardoor wij een meer gelijkwaardige positie in Nederland 
konden verkrijgen. We hebben de periode der rechtse koalitie 
meegemaakt, de samenwerking van R.K.S.P., A.R. en C.H.U., 
waarin de onderwijsstrijd tot een pacifikatie gevoerd kon worden. 
En na de oorlog van 1940 kennen we de samenwerking van katho
lieken en socialisten in het Kabinet-Beel en tijdens de daarop vol
gende Kabinetten de samenwerking op brede basis. 

Na de oorlog bleek Nolens' uiterste noodzaak voor een samen
werking met de socialisten niet meer vereist. Het gezicht van de 
socialistische partij was met de oprichting van de P.v.d.A. in 
belangrijke mate veranderd; het personalistisch socialisme van 
die dagen lokte' zelfs een aantal overtuigde protestanten en 
katholieken tot de rijen der doorbraakpartij. De evolutie der 
socialisten op het terrein van de verdediging, in hun waardering 
voor het Koningshuis, in hun oordeel over de klassenstrijd en in 
hun houding ten opzichte van de onderwijspacifikatie maakte de 
socialistische partij niet langer tot een partner alleen voor tijden 
van nood. 

De eisen van herstel en vernieuwing, waaraan na de oorlog 
voldaan moest worden - daarbij speelde overigens de nood een 
niet onbelangrijke rol - maakten samenwerking met de socialis
ten alléén in 1946 slechts nodig, toen de andere partIjen op het 
program-Beel meenden niet te kunnen ingaan. 

Vanaf 1948 volgden kabinetten van een brede samenstelling, 
waarvoor de P.v.d.A. vooral in de aanvang weinig geporteerd was, 
maar die o.m. met het oog op een tweederde meerderheid in de 
Kamer en een ruime steun bij het volk gewenst waren. De 
waardering voor de brede basis bij de katholieke fraktie mag als 
bekend verondersteld worden: reeds in 1946 heeft Prof. Romme 
daarvoor in de Kamer gepleit. Op de verschillende argumenten 
der fraktie kan ik hier niet ingaan *). In 1956 was na de verkie
zingen - na een mislukte poging van Prof. Oud om te komen tot 

*) Zie: Katholieke Politiek door Prof. Mr C. P. M. Romme. 
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een kabinet zonder katholieken - de situatie zo, dat alle vijf 
grotere bonafide partijen voorstanders bleken van de brede basis. 
Met het oog daarop werd een kompromis bereikt op het terrein 
van defensie en huren. Dat tenslotte slechts een nood-kabinet op . 
brede basis gevormd kon worden, vond vooral zijn oorzaak in de 
geringe medewerking der socialisten op het terrein der bezits
vorming. 

Het ligt wel voor de hand, dat er o.a. tussen katholieken en 
socialisten bij ,de samenwerking op het sociaal-ekonomische en 
financiële vlak bepaalde spanningen konden optreden. Deze 
samenwerking is het gemakkelijkst in zorgvolle dagen, omdat 
dan ook de katholieken een sterke invloed en bemoeiing van de 
overheid aanvaarden, in meer normale tijden spreken de verschil
len uiteraard duidelijker. Maar ondanks die spanningen kan op 
een periode van samenwerking worden teruggezien, die èn op het 
nationale èn op het internationale vlak bevredigende resultaten 
heeft bereikt, die het kommunisme heeft geïsoleerd en de arbeids
vrede gehandhaafd, die veel programpunten van de K.V.P. heeft 
gerealiseerd. 

Wel bijzonder duidelijk is de wil tot samenwerking bij de 
K.V.P.-fraktie gebleken bij de behandeling van de jongste be
lastingwetsontwerpen, waarbij een van de kerngedachten: het 
gezamenlijk dragen der lasten overeenkomstig ieders draag
kracht, in het geding was. De motie-Romme was een welbewuste 
poging om de Minister van Financiën te overtuigen van de kon
struktieve instelling der K.V.P.-fraktie. Zij toonde de bereidheid 
om de minister voor 1959 de verlangde middelen ter beschikking 
te stellen; met het oog op 1960 vroeg zij van de regering een 
tijdige bespreking der materie in het kader van de gehele sociaal
ekonomische problematiek na ontvangst van het S.E.R.-advies 
terzake. 

De Minister zelf kwalificeerde de motie als een tegemoetko
ming, zij het naar zijn oordeel een onvoldoende tegemoetkoming. 
Hij vermocht niet te geraken tot het inzicht van haar redelijkheid. 
De socialistische minister van Financiën èn de socialistische 
fraktie achtten haar onaanvaardbaar: minister Hofstra besloot 
zijn ontslag aan te bieden; na beraad volgden de overige socialisti
sche ministers. De argumentatie van de P.v.d.A.-fraktie als zou 
de motie-Romme een bevoordeling der gegoeden inhouden, be
rustte vriendelijk uitgedrukt op een vergissing. Deze "vergissing" 
wordt in de verkiezingspropaganda ongetwijfeld door de P.v.d.A. 
bij voortduring herhaald, hetgeen past bij de klassestrijdsfeer, 
waarin de socialistische partij opnieuw nadrukkelijk verzeild is 
geraakt. 

De P.v.d.A.-minderheid wilde zich haar positie bij de behande
ling der belastingontwerpen niet bewust zijn; praktisch heeft zij 
door haar houding de socialistische ministers gedwongen heen te 
gaan. Bij haar ontbrak de wil tot samenwerking, haar wil was 
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, 
veeleer op een breuk gerich~, gevolg van de positie waarin de 
partij zich met name na de verkiezingen van '58 bevindt. De 
"linkse" richting heeft in de partij het overwicht gekregen. Zij 
heeft een breuk geforceerd op een punt, dat niet behoorde tot de 
eisen van de fakkeldragersdag, eisen waaraan het regerings
beleid behoorde te voldoen, wilde P.v.d.A.-ministers in het Kabi
net hun plaats behouden. Inderdaad P.V'.d.A.-ministers, in de let
terlijke zin van het woord; ministers gebonden aan partij-eisen. 

De situatie was een heel duidelijke. De houding der katholieke 
en protestantse bewindslieden verscherpte het beeld nog meer: 
zij ,achtten de motie-Romme niet onaanvaardbaar, boden dus niet 
hun ontslag aan, maar stelden hun portefeuilles ter beschikking. 

Naar een nieuwe parlementaire periode 

Nadat gebleken was) dat geen oplossing was te vinden) waar
door een normale voortzetting van de arbeid van het in 1956 
gevormde Kabinet mogelijk werd en nadat eveneens was komen 
vast te staan) dat ook de vorming van een nieuw Kabinet voor 
het nog resterende deel van de parlementaire periode) steunend 
op een meerderheid in de Kamer) niet mogelijk was) kwam het 
interim-Kabinet-Beel tot stand en besloot H. M. de Koningin tot 
ontbinding van de Kamer. 

Hierdoor zijn de politieke partijen voor vervroegde verkiezin
gen gesteld, maar ook gesteld voor een bezinning op haar beleid 
in de komende nieuwe parlementaire periode. Want we leven niet 
meer in 1956 en al blijft de K.V.P. zich baseren op haar werk
program 1956, de omstandigheden van nu dwingen ook haar èn 
program èn beleid te bezien in het licht van die omstandigheden. 

Voor wat de politieke samenwerking betreft, dient gesteld, dat 
de beslissing daarover genomen zal moeten worden door de frak
tie die straks gekozen gaat worden en dat een voorspelling daar
omtrent onverantwoord zou zijn, al was het alleen omdat de 
uitslag van de verkiezingen daarbij van grote betekenis is. En 
naar deze uitslag kan men slechts gissen; in het gunstigste geval 
kan door een opinie-peiling een bepaalde trend gekonstateerd 
worden. 

Wel mag ik, voor wat deze samenwerking aangaat, aandacht 
blijven vragen voor het algemene standpunt der K.V.P. dat ik in 
de aanvang van dit artikel vermeldde. Ik wil echter eveneens 
wijzen op hetgeen Prof. Romme in het debat na de rege
ringsverklaring van Prof. Beel daaromtrent heeft gesteld. 
Letterlijk luidde zijn betoog: "Voor mijn persoon sprekend, ver
raad ik bepaald geen geheim, wanneer ik nog eens zeg, dat mij 
persoonlijk de beste oplossing blijft toeschijnen een bredere sa
menwerking met medewerking ook van socialistische zijde. Dit 
ligt naar mijn gevoelen in de lijn van onze hele politiek, die nu 
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eenmaal is gericht op de overwinning van belangentegenstellin
gen, die om dat woord nog maar even te gebruiken, dat zoge
naamde "onverzoenlijke" toch wil verzoenen en die daarvoor 
maar node kan buiten een breed vertrouwen in de onderscheidene 
groepen van ons maatschappelijk leven, een breed vertrouwen, 

'dat ook vraagt om een breed samengestelde Regering." En hij 
voegde daaraan toe: "Wanneer ik dat nu nog eens duidelijk voor 
mijn persoon herhaal, dan voeg ik er echter uitdrukkelijk aan toe, 
dat voor mij blijft gelden en ook onverkort blijft gelden de eis van 
samenwerking uitsluitend en alleen op voet van redelijkheid, de 
eis, die voor mij na de verkiezingen, die komen, evenzeer blijft 
gelden als hij voor mij gold op de llde december, toen het naar 
mijn mening aan socialistische zijde duidelijk a~ de eis van rede
lijkheid en gelijkheid in de samenwerking heeft ontbroken." 
Waarmee Prof. Romme nog eens duidelijk zijn standpunt over de 
politieke samenwerking heeft verklaard: voorstander van de 
brede basis, niet tot elke prijs, slechts tot een redelijke prijs. 

De tweede opmerking, die de katholieke fraktie-voorzitter met 
betrekking tot de samenwerking heeft gemaakt en die hij terecht 
ook reeds uit naam van de nieuwe fraktie durfde maken, wijl zij 
in overeenstemming is met het algemene standpunt der KV.P. -
luidde: "dat ons gezamenlijk standpunt is en dat het ongetwijfeld 
- daarvoor zou ik mij sterk willen maken - het standpunt van 
de nieuwe fraktie zal zijn, dat wij van de samenwerking geen 
enkele demokratische groepering bij voorbaat uitsluiten, die met 
ons, zich bewust van haar minderheidspositie, bereid is om over
eenkomstig dit bewustzijn te handelen." 

Uit de aard der zaak is de komende samenwerking na de ver
kiezingen niet alleen afhankelijk van het standpunt der KV.P. 
Van P.v.d.A.-zijde heeft men zich verklaard tegen een "rechtse 
regering" (wat voor de hand ligt, want dan is de P.v.d.A. in de 
oppositie) maar daaraan werd door haar partijvoorzitter de leus 
toegevoegd "linksaf". Afgezien van wat deze leus precies 
beoogt,t) vormt zij met de onderstelling van Dr Drees over de 
waarschijnlijkheid v,an een P.v.d.A. in de oppositie en met andere 
uitlatingen van socialistische zijde tegen de KV.P. zeker geen 
uiting van een voorliefde voor de brede basis. En wat de liberalen 
betreft, Prof. Oud heeft zeer duidelijk doen uitkomen, dat hij niet 
met de socialisten zal willen samenwerken, hetgeen overigens in 
strijd is met zijn standpunt in 1956, toen hij in eerste instantie 
zelfs zonder KV.P. met de P.v.d.A. wilde samengaan. In anti
revolutionaire kring hoort men geluiden, die wijzen op een voor
keur voor een rechts Kabinet. De voorzitter der A.R.P. toonde zich 
vrij afwijzend jegens de brede basis, maar hij liet de deur toch 
op een kier staan. De C.H.U. tenslotte wilde in '56 geen samen-

1) Zij is overigens al weer vervangen door een andere: Voor Uw toe
komst. tegen een rechts Kabinet. 
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werking met de P.v.d.A. zonder de K.V.P. en geen samenwerking 
met de katholieken zonder de socialisten. Zal zij dit standpunt 
handhaven? 

Uit dit alles moge nogmaals blijken, dat een voorspelling om
trent de komende samenwerking niet verantwoord is en dat men 
in elk geval goed doet eerst de uitslag van de verkiezingen af 
te wachten. 

Het beleid van de komende periode 

De K.V.P. heeft zich op de grondslag van haar program 1956 
beraden, gelet op de huidige situatie, op haar beleid in de komende 
nieuwe parlementaire periode. En zij heeft een manifest het licht 
doen zien, waarin in grote lijn haar program is aangegeven, een 
program dus over een aantal hoofdpunten der politiek, die zij in 
christelijk sociale geest wil zien uitgevoerd. Het is niet verwon
derlijk, dat dit program aansluit bij de gedachten, die Prof. 
Romme naar voren bracht, toen hij in het debat over de regerings
verklaring-Beel, sprekend namens de K.V.P.-fraktie, zich dus 
baserend op het program 1956, een aantal belangrijke politieke 
desiderata vermeldde. Aan het slot van zijn betoog wees hij erop, 
dat wij op het financieel-ekonomisch-sociale vlak natuurlijk het 
advies moeten afwachten van de S.E.R., maar dat wij als voor
standers van een christelijk sociaal beleid 

ie. alle betreffende maatregelen zullen beschouwen in 
onderling verband en als één geheel, zoals wij van dit stand
punt hebben blijk gegeven bij de belastingontwerpen, 

2e. dat wij bij die beslissingen evenwichtigheid en even
redigheid in het opleggen van lasten met alle kracht zullen 
nastreven, zodat wij de sterkste aandacht zullen schenken 
aan de ekonomisch zwaksten, om hun ook de mogelijkheden 
van een hopenlijk komende welvaartsverruiming het eerst 
deelachtig te doen worden, 

3e. dat wij bij alle maatregelen in dit vlak het sterkst 
zullen letten op dat volksbelang van de eerste orde, de 
werkgelegenheid, waarvan de veiligstelling niet alleen ge
biedende eis is voor hen, die het slachtoffer ervan zijn of 
kunnen worden, maar tevens een gebiedende eis is voor de 
welbegrepen welvaart en welbegrepen welstand van ons 
gehele volk. 

Ik moge de aandacht vragen voor een aantal belangrijke en 
aktuele politieke vraagstukken, ten opzichte waarvan de K.V.P. 
haar standpunt duidelijk heeft te stellen. Zij vinden in het mani
fest der partij hun plaats. De door mij gekozen volgorde is niet 
bepalend voor de waardering der onderwerpen. 
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Ik noem dan allereerst het vraagstuk van de werkgelegenheid. 
DeK.V.P. wil een werkgelegenheidsbeleid en dus een investerings
en exportbeleid, dat waarborgen biedt voor de voortdurende aan
wezigheid van voldoende arbeidsplaatsen, zowel voor de werkne
mers van nu als voor de komende generatie. Daarvoor is nodig een 
welbewuste voortzetting van het industrialisatiebeleid, destijds 
door minister Van de Brink ingezet, waarbij de partikuliere sektor 
voorop gaat en waarbij bijzondere aandacht wordt besteed aan een 
harmonische, evenwichtige spreiding van de industrie over het 
gehele land en basis-industrieën. Achtergebleven gebieden zullen 
een geschikt klimaat voor industrievestiging moeten verkrijgen 
door betere verbindingen en andere maatregelen ten gunste .van 
een industrialisatie-sfeer. Een rechtvaardige belastingheffing zal 
prikkels moeten inhouden voor een gezonde ekonomische ont
wikkeling. 

In het kader ook van een efficiënte werkgelegenheid wil de 
K.V.P. de voortzetting van een positief middenstandsbeleid en 
met name van een verdere integratie van dit beleid in het alge
mene ekonomische beleid. Zij wil een landbouwbeleid, waarbij een 
redelijk bestaan aan het sociaal en ekonomisch verantwoorde 
agrarisch bedrijf wordt mogelijk gemaakt. 

'. De welvaart, die door een effektief ekonomisch beleid wordt 
bevorderd of verwekt, is een zaak, die heel het volk aangaat en 
daarom een zo rechtvaardig mogelijke verdeling verdient. 

Daarom is een aktieve sociale politiek noodzakelijk, zowel ten 
behoeve van de werkende mens en van de gezinnen als ten gunste 
van degenen die na een leven van arbeid van hun rust genieten. 
Evenzeer ten behoeve van invaliden of minder validen, voor hen 
die buiten hun schuld niet in staat zijn in hun levensonderhoud te 
voorzien. Deze sociale politiek eist de spoedige doorvoering van 
een algemene Kinderbijslagwet en van een weduwen- en wezen
verzekering. En een bijzondere aandacht in heel het beleid voor 
de bejaarden. 

Op gronden van rechtvaardigheid, ekonomische doelmatigheid 
èn van sociale verruiming van de welvaart dient een vrijere loon
vorming bevorderd te worden. Daardoor zullen de werknemers 
een groter deel kunnen verkrijgen uit de bedrijfsuitkomsten zodra 
deze dit toelaten. In het kader der loonvorming is het tevens 
billijk, dat een verdere herziening van de verouderde klassifikatie 
tot stand wordt gebracht. Een rechtvaardige verdeling van de 
welvaart vraagt vervolgens een belastingbeleid, waarvan de druk 
redelijk is en de verdeling der lasten evenwichtig, bij welk beleid 
speciale aandacht wordt vereist voor de ongehuwden, die thans 
het eerst voor verlichting van lasten in aanmerking komen. 

Zowel in het belang van het individu als van ons volk als geheel 
, behoort de in de toekomst te verwachten toeneming van welvaart 

en vermogen, mede in de vorm van meer duurzaam bezit aan alle 
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lagen van ons volk ten goede te komen. Daarbij is een streven 
naar vergroting van inkomen en verwerving van bezit voor de 
minst-draagkrachtigen een eis van een christelijk sociaal beleid. 
Bezitsvorming onder heel ons volk bevordert de ontplooiing van 
de persoonlijkheid, de individuele zekerheid en de gewenste ge
spreide industriële kapitaalsvorming. Daarom blijft de KV.P. op 
de bres staan voor een breedgespreide bezitsvorming. . 

De KV.P. wil ook: een maatschappij, waarin werkgevers en 
werknemers steeds meer als volwaardige bedrijfsgenoten hun 
belangen gezamenlijk behartigen. Daarom streeft zij naar een 
gezonde ontwikkeling van de publiekrechterlijke bedrijfsorgani
satie, waarin alle bedrijfsgenoten in staat worden gesteld hun 
verantwoordelijkheid op passende wijze te beleven. 

De woningnood is een der grootste zorgen van deze tijd. Het is 
verheugend, dat het beleid van Minister Witte tot zo bevredigen
de resultaten heeft gevoerd, dat in het jaar 1958 opnieuw een 
top-prestatie in de woningbouw is bereikt. Daarom wil de KV.P. 
terwille van een zo spoedig mogelijke opheffing van de woningnood 
een voortzetting van het bouwbeleid van Minister Witte; in het 
bijzonder de bouw van zoveel mogelijk passende woningen voor 
alle lagen der bevolking, zowel voor jonge en kleine gezinnen als 
voor grote gezinnen, zowel voor bejaarden als voor alleenstaan
den. Zij wil streven naar een ekonomische huur en mee daardoor 
naar vrijheid van woningkeuze voor de burgers en naar verlaging 
der bouwkosten. Zij eist handhaving van subsidiëring, waar dit 
noodzakelijk is. Op den duur zal die subsidiëring dus alleen gelden 
voor de minst-draagkrachtige groepen der bevolking. 

De ontplooiing van de mens in de gemeenschap, zijn zelfstan
dige ontplooiing in zijn eigen belang en dat van het volk is met 
name van betekenis op het geestelijke en sociaal-kulturele terrein. 
Daarom is het beleid van de KV.P. op dit gebied gericht op de 
zeHverantwoordelijkheid van enkeling en groep, ter versterking 
van de volkskracht. En daarom wil zij een zodanig aktief beleid 
op de terreinen van volksgezondheid, maatschappelijk werk, 
jeugdvorming en kultuur, dat de burgers in zelfwerkzaam
heid in staat worden gesteld een persoonlijk leven te blijven leven 
en anderzijds de samenleving tot een gemeenschap te maken. En 
daarom blijft zij de rechten van de ouders verdedigen bij de 
opvoeding en het onderwijs van hun kinderen. En eist zij door
voering van de financiële gelijkstelling voor alle soorten van on
derwijs, met name ook voor het voortgezet en hoger onderwijs op 
basis van de wetsontwerpen-Cals, zoals zij ook een volledige sub
sidiëring voorstaat voor de gemeentelijke Universiteit van Am
sterdam. De totstandkoming van de nieuwe wetten op het voort
gezet en het lager onderwijs acht zij noodzakelijk. De KV.P. acht 
de handhaving van het karakter van het openbàar en het bijzon-
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der onderwijs in de wetgeving noodzakelijk, terwijl zij ook bij de 
inschakeling van de ouders en van maatschappelijke organen in 
het onderwijsbeleid met beider karakter rekening wil houden. 
De KV.P. wil aktivering van talenten, noodzakelijk voor de toe
komst van ons volk, zowel voor de kulturele verheffing als voor 
de ekonomische bestaanszekerheid: een ieder krijge zijn geëigén
de kans. Het onderwijsbeleid behoort daarop te zijn afgestemd, 
door verdieping en vernieuwing van het onderwijs, door de sprei
ding van het onderwijs in al zijn geledingen, door verruiming van 
studietoelagen, door differentiatie van het onderwijs, door uit
breiding van het technisch onderwijs, door voortzetting van de 
bouw van scholen en gymnastieklokalen en aanleg van sport
velden. Met betrekking tot de sport tenslotte wil de KV.P. een 
aktief beleid en ten behoeve daarvan de instelling van een sport
totalisator. 

Het welvaren van het Nederlandse volk, waarop het beleid der· 
KV.P. zal zijn gericht, daarbij, zoals gezegd bijzonder lettend op 
de positie der minst-draagkrachtigen, kan in onze hedendaagse, 
klein· geworden wereld, alleen bereikt worden, wanneer er een 
internationaal beleid wordt gevoerd, waarin de beginselen van 
christendom en menselijkheid worden erkend. En waarin macht 
en geweld niet de steunberen der politiek zijn. 

Daarom blijft de KV.P. strijden voor een internationale orde, 
die gebaseerd is op het recht. Daarom wil zij de ontwapening be. 
vorderen, vooral die van kernwapens, een ontwapening die ge
zamenlijk en gelijktijdig tot stand zal moeten worden gebracht. 
Gelet op de realiteit is zij, zolang een dergelijke ontwapening niet 
tot stand komt, voorstandster van de handhaving van een effek
tieve krijgsmacht, waarmee voorkomen kan worden dat het 
kommunisme het recht nog meer schaadt. 

De KV.P. ziet het als een eis van christelijke naastenliefde en 
van menselijke saamhorigheid, dat een zo groot mogelijke hulp 
wordt verleend aan de noodlijdende mensen in heel de wereld. 
Zij acht die hulp ook noodzakelijk om te voorkomen, dat de be
trokken gebieden gevoerd worden in de greep van het k<Ymmu
nisme. 

Met betrekking tot Nieuw-Guinea heeft Prof. Romme in decem
ber in de Kamer duidelijk het streven der KV.P. gesteld: Een 
verdere ontplooiing van het N.-Guinea-beleid dat het land be
houdt voor de bevolking, waarbij wij de Amerikaanse en Austra
lische verantwoordelijkheden verder willen vervlechten en ver
vlochten zien met onze eigen verantwoordelijkheid, om deze -
zoals Dr Drees het bij de laatste algemene politieke beschouwin
gen heeft genoemd - Westerse buitenpost tegen het kommu
nisme niet verloren te doen gaan. 

In Europa blijft het streven naar een verdergaande Europese 
gemeenschapsvorming van boven-nationaal karakter een gebie-
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dende eis. Daarom is de K.V.P. dan ook voorstandster van direkte 
en algemene Europese verkiezingen. 

Tenslotte, de K.V.P. zal haar beleid richten op het welzijn van 
heel het volk, het volk van nu en de komende generatie. Met het 
oog daarop moeten de belangen van de jeugd, van de jongeren 
haar volle aandacht hebben. Dit blijkt uit haar program met 
betrekking tot het onderwijs en de jeugdvorming, dat blijkt uit 
haar streven om de kiesgerechtigde leeftijd te verlagen tot 21 
jaar, dit blijkt ook uit haar wil om de diensttijd, waar dit mogelijk 
zal zijn, te beperken, dit blijkt tenslotte uit haar eisen met be
trekking tot de woningvoorziening. 

De bovenstaande vermelding van het streven der K.V.P. op 
een aantal belangrijke terreinen der politiek werd bewust beperkt 
tot een weergave in grote lijn. In de volgende artikelen zal op een 
reeks van onderwerpen uitvoeriger worden ingegaan; in deze 
artikelen zal niet alleen aandacht gevraagd worden voor het 
komende beleid, maar eveneens voor de daden der K.V.P. in de 
achter ons liggende jaren. 
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Economisch 
perspektief Algemeen 

Economisch 

Beleid 

door Mr. P. A. BlaÎ8se 

E en beschouwing over het economisch perspektief van een 
land, d.w.z. over mogelijkheden en begrenzingen in de 
economische ontwikkeling, vraagt een veelzijdige behan
deling, welke stellig niet te beperkt mag worden opgezet. 

Men dient met name ook aandacht te schenken aan de monetaire, 
sociale en fiscale politiek en dit wederom niet alleen in nationaal, 
maar ook in internationaal verband. Dit zou echter het kader van 
dit artikel verre te buiten gaan. Ik heb mij daarom, gezien ook de 
door de andere schrijvers behandelde materie, beperkingen op
gelegd. In dit artikel is vooral het accent gelegd op de centrale 
plaats, welke de industrialisatie in Nederland moet innemen, 
daarbij enkele richtlijnen aangevende, die naar mijn mening 
ernstige overweging verdienen. 

Het komt mij noodzakelijk voor allereerst de algemene doel
stellingen van de economische politiek als uitgangspunt van mijn 
beschouwingen te nemen en in het kort toe te lichten. Daarbij zal 
men steeds de hoofdkenmerken van de structuur van de Neder
landse volkshuishouding voor ogen dienen te houden. Dit is vooral 
van belang, omdat bep.aaIde specifieke doelstellingen, welke in 
een dergelijke beschouwing niet kunnen worden gemist, de weer
spiegeling zijn - moeten zijn - van deze structurele kenmerken. 
Voor Nederland kan in de eerste plaats worden genoemd zijn 
armoede aan natuurlijke grondstoffen en bepaalde voedingsmid
delen voor mens en dier. Hiermede wordt onmiddellijk de afhan
kelijkheid van het buitenland gesteld. Deze afhankelijkheid krijgt 
in de tweede plaats haar accent, wanneer men zich bewust is, dat 
noodzakelijkerwijze een groot deel van onze productie over de 
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grenzen moet worden afgezet. De sterke bevolkingsaanwas in 
Nederland immers dwingt ons een krachtig industrialisatiebeleid 
te voeren, dat, met inachtneming van een redelijk gevarieerd pro
ductiepatroon, het effect dient te hebben, dat een het buitenland 
interesserend arbeidsintensief product wordt verkregen. De Ge
meenschappelijke Markt zal zonder twijfel dwingen tot een gro
tere specialisatie per onderneming, dus tot een geringe variëteit .. 
Vanuit de bedrijfstak gezien, ligt dit anders. De industrialisatie 
zal wel degelijk moeten voeren tot een verbreding van de produk
tie, tot het produceren dus van een groter assortiment in de 
branche, aangezien hiermede de basis van onze industriële voort
brenging wordt verstevigd. Daarbij gaat het tevens om de voort
brenging van een hoogwaardig product, dat voor alles mogelijk
heden biedt voor verkoop buiten Nederland. In de derde plaats 
wijs ik op onze geografische ligging, welke met zich mede brengt, 
dat in Nederland van nature een belangrijke taak is weggelegd 
voor vervoersactiviteiten en het overige dienstenverkeer. Ten
slotte heeft Nederland in de vierde plaats een grote kapitaalbe
hoefte, hetgeen betekent, dat het algemene economische en fiscale 
beleid zodanig moet worden gevoerd, dat de noodzakelijke bespa
ringen feitelijk plaats vinden. Men hoort wel eens de stelling 
verkondigen, dat Nederland een structureel kapitaaltekort heeft. 
Dit komt mij onjuist voor. Nederland heeft grote behoefte aan 
kapitaal, geen kapitaal-tekort, in tegenstelling b.v. tot landen als 
Canada en India. 

Ik ben van mening, dat Nederland, uiteraard binnen het kader 
v,an een noodzakelijk te voeren politiek van interne en externe 
financiële stabiliteit, allereerst met alle kracht een expansie van 
zijn economie dient te bevorderen. Deze expansie vertoont een 
tweeledig aspect. Zij dient in de eerste plaats te worden gezien als 
onderdeel van een noodzakelijke productieverhoging in alle lan
den van het vrije Westen. Een gezamenlijke krachtsinspanning 
van deze landen is het enig denkbare antwoord op de politieke en 
economische uitdaging van het Sovjetblok. Op het 21ste congres 
van de Communistische partij in Moscou op 27 januari 1959 is 
dit punt nog eens duidelijk in het licht gesteld. In zeven jaar moet 
het Westen voorbij worden gestreefd. Als onderdeel van deze 
politiek moet worden gezien de taktiek ten opzichte van de min
der ontwikkelde gebieäen. Grondstoffen en voedingsmiddelen 
worden in deze landen door Rusland tegen hogere prijzen dan de 
wereldmarktprijzen aangekocht in ruil voor landbouwwerktuigen, 
spoorwegmateriaal, machines en andere kapitaalgoederen (veelal 
tegen lagere prijzen). De ontzagwekkende expansie van het 
Sovjet-blok kan alleen door een gezamenlijke krachtsinspanning 
van het Westen worden beantwoord. Ook Nederland zal daarvoor 
zijn bijdrage moeten leveren. In de tweede plaats echter is een 
expansie van de Nederlandse economie evenzeer noodzakelijk op 
grond van zuiver nationale overwegingen, een structurele nood-
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zakelijkheid, welke des te klemmender wordt, nu de Euromarkt 
werkelijkheid begint te worden. Met dit voor ogen is het juist, 
overeenkomstig de opvatting van de S.E.R., als centrale doel
stelling van het economisch beleid voorop te stellen het streven 
naar een maximaal nationaal-inkomen, inhoudende het zoveel 
mogelijk gebruik maken van alle productiefactoren - het hand
haven van een grote en stabiele werkgelegenheid in de eerste 
plaats - dit uiteraard zonder het evenwicht tussen middelen en 
bestedingen te verstoren. Verwezenlijking hiervan op lange ter
mijn is in ons land op de meest juiste wijze gewaarborgd, indien 
een overschot wordt bereikt op de lopende rekening van de be
talingsbalans (orde van grootte van minstens 500 miljoen gulden) 
bij het sluiten van een betalingsbalans op "hoog niveau". Op deze 
wijze worden zodanige deviezenreserves gevormd, opdat schom
melingen, in hoofdzaak van conjuncturele aard, kunnen worden 
opgevangen. Dit is ook van belang in verband met de noodzaak 
van kapitaalexport. Verder is als doelstelling van het economisch 
beleid te noemen het streven naar een .aanvaardbare verdeling van 
het nationale inkomen over de verschillende groepen van de bevol
king, voorts ook het voeren van een prijspolitiek, welke beoogt 
een zo laag mogelijk verantwoord prijsniveau te bereiken met zo 
min mogelijk kunstmatige steun. Dit betekent, dat niet alleen de 
kosten (inclusief de beloning van het kapitaal) dienen te worden 
ingecalculeerd, maar dat ook de continuïteit in de onderneming 
niet in gevaar mag worden gebracht (interne financiering). Het 
is m.i. gewenst, dat, hoe ook het resultaat van de studie van de 
S.E.R. betreffende de subsidiepolitiek t.z.t. moge zijn, Nederland 
binnen niet t~ lange tijd de kunstmatige beïnvloeding van het 
prijspeil (geleidelijk) gaat loslaten. Dit is primair een eis van een 
gezond economisch beleid. Men zal zich echter ook bewust moeten 
zijn van het feit, dat bij de ontwikkeling van een gemeenschappe
lijke politiek in het Europa van de Zes voor een dergelijke kunst
matige beïnvloeding op den duur geen plaats meer is, evenzeer als 
het noodzakelijk zal zijn, dat in de andere landen van de Gemeen
schap op dit gebied schoon schip wordt gemaakt. Het is verheu
gend, dat Frankrijk in deze een concreet plan voor de ook daar 
noodzakelijke bestedingsbeperking in uitvoering heeft, waarvan 
de afschaffing van de subsidies een belangrijk deel uitmaakt. 
Tenslotte dient als doelstelling van het economisch beleid te wor
den genoemd het voeren van een investeringsbeleid, dat de levens
standaard van de toenemende bevolking niet alleen veilig stelt, . 
maar geleidelijk verhoogt. Hieronder zal ik mij speciaal met 
enkele aan deze laatste doelstellingen verbonden aspecten bezig 
houden. De hier geschetste doelstellingen, kort samengevat: 
1) een zo hoog mogelijk nationaal inkomen met een zo hoog moge
lijke arbeidsbezetting; 2) een in beginsel sluitende betalings
balans op hoog niveau (+ sterke deviezenreserves) ; 3) een 
rechtvaardige verdeling van het nationale inkomen; 4) lage en 
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gezonde prijzen; 5) hoge en juist gerichte investeringen, zullen 
in de komende jaren de richtlijnen voor het sociaal-economisch 
beleid in ons land moeten zijn. 

Bij de nadere uitwerking, op welke wijze in Nederland de ko
mende jaren het economisch beleid meer concreet zal moeten 
worden gevoerd, zal men ter dege rekening moeten. houden met 
de technische vooruitgang en de nieuwe vormen van samenwer
king, welke het wereldstructuurbeeld vergeleken met de voor
oorlogse structuur zo ingrijpend hebben gewijzigd. Ik denk hier 
b.v. in de eerste plaats aan de sedert de oorlog sterk veranderde 
structurele verhoudingen in de voortbrenging en de afzet van 
produkten. De voortschrijdende mechanisatie en de modernise
ring van de apparatuur in de onderneming, de gro~ere risico's, 
welke vandaag politiek en economisch dienen te worden aan
vaard, alsook de gewijzigde kapitaalstructuur van de onderne
ming, hebben de economische mededinging in een ander licht 
gesteld. Daarbij komt veel sterker dan vroeger de groep naar 
voren, vooral in haar strijd tegenover concurrerende groepen 
(kolen-olie, synthetische vezels-textiel/metaal, plastic-rub
ber/hout/ijzer) . 

Een tweede wijziging die ik hier zou willen noemen, betreft de 
politieke en economische samenwerking in de wereld, waarbij 
Nederland op verschillende wijzen is betrokken. Met name geldt dit 
voor de samenwerking in Europa. Dit streven naar integratie 
moet bepaald niet alleen worden gezien als een gezamenlijke af
weer tegen het gevaar, dat ons uit het Oosten bedreigt. Het is ook 
het middel om onder meer moderne economische en politieke ver
houdingen de levensstandaard van de volkeren te verhogen. De 
verdragen van de Benelux, de O.E.E.S. en die betreffende de drie 
Europese Gemeenschappen zijn hiervan een duidelijk bewijs. 
Nederland zal zich bewust moeten zijn, dat haar geestelijke en 
materiële welvaart alleen kan worden opgevoerd met een voort
gaan op de weg van samenwerking en wel in zo breed mogelijk 
internationaal verband. De samenwerking in Europa, het moge 
hier terloops worden opgemerkt, dient niet beperkt te blijven tot 
het kleine Europa van de Zes, hoe belangrijk deze op zichzelf ook 
is. Dit zou politiek en economisch ongewenst en zelfs gevaarlijk 
zijn, omdat een splitsing van Europa de politieke en economische 
tegenstellingen eerder vergroot dan verkleint, hetgeen met alle 
kracht moet worden vermeden, omdat de eenheid van een zo groot 
mogelijk aantal landen in Europa bij de bestaandè verhoudingen 
meer dan ooit gewenst is. Vandaar, dat de totstandkoming van 
een Vrijhandelszone of enige andere vorm van associatie tussen 
de gemeenschap van de Zes en de andere landen in Europa moet 
worden nagestreefd. De noodzaak tot het afbreken van handels
belemmeringen in internationaal verband, vloeit direct voort uit 
de structurele positie van ons land. Een werkelijke ontplooiing 
van onze economie is slechts mogelijk, indien op grote schaal de 
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handels- en betalingsbelemmeringen worden afgebroken. Daarom 
zal de Gemeenschap van de Zes zich niet alleen mogen richten tot 
de elf overige Europese landen (Vrijhandelszone), maar zal haar 
activiteit van begin af aan ook moeten zijn gericht op een mon
diale benadering, waarmede haar non-protectionistisch beleid 
duidelijk tot uitdrukking kan komen. Waar mogelijk zal men ver
der moeten gaan en zal een gemeenschappelijk economisch en 
sociaal beleid dienen te worden uitgestippeld. In Europa zal ten
slotte de totstandkoming van de verenigde staten van Europa 
het uiteindelijke doel moeten zijn, zo mogelijk in groter verband 
dan het huidige "Klein-Europa". Een ontwikkeling als hier be
schreven heeft vergaande consequenties voor het beleid, welke 
vroeger niet ,aan de orde waren. Ik bedoel hier in het bijzonder 
het terugdringen van de nationale beslissingsbevoegdheid naar 
het internationale en supra-nationale plan. 

Tenslotte zou ik als derde voorbeeld van sterk gewijzigde ver
houdingen en opvattingen in de wereldpolitiek willen noemen het 
beleid, dat ten opzichte van de onder-ontwikkelde gebieden de 
laatste tijd zo sterk op de voorgrond is gekomen. Werd dit vraag
stuk destijds slechts naar zijn direct economisch effect op korte 
termijn beoordeeld, de inzichten zijn thans wel sterk gewijzigd 
en nauwelijks wordt meer ontkend, dat een gemeenschappelijke 
hulpverlening noodzakelijk is voor de verheffing van de volkeren, 
die een zoveel geringere geestelijke en materiële welvaart kennen. 
Deze is ook noodzakelijk voor het handhaven van vrede en veilig
heid. Dat met een dergelijke politiek ook het eigen belang van de 
meer bevoordeelde landen wordt gediend, dringt langzaam maar 
onmiskenbaar door. Voor Nederland zijn aan deze politiek in de 
toekomst belangrijke consequenties verbonden, die gaarne wor
den aanvaard. 

Industrialisatie 

Het in 1956/57 verbroken evenwicht tussen middelen en beste
dingen kon in de loop van 1958 worden hersteld. De overbesteding 
behoort nu tot het verleden, hetgeen onder meer tot uiting is 
gekomen in de verbetering van de betalingsbalans, in de ont
spanning op de arbeidsmarkt en in een verruiming van de geld
en kapitaalmarkt. Bovendien bleef het prijsniveau in 1958 vrijwel 
constant en trad zelfs hier en daar enige prijsdaling op (o.a. voor 
machines). Deze punten zijn uitvoerig in de Tweede Kamer be
sproken en van commentaar voorzien bij de behandeling van de 
Miljoenennota en de begroting van Economische Zaken. Het lijkt 
mij nuttig eraan te herinneren, dat in het bekende advies van de 
S.E.R. inzake de bestedingen was uitgegaan van een evenwichts
verdeling ~an de beperkende maatregelen over de consumptie, 
zowel van particulieren als van de overheid en over de investe
ringen, eveneens van particulieren als van de overheid. Interes-
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sant is nu de verdeling van het bruto-nationaal product nader te 
bezien 1) (in miljoenen guldens). 

procent. 
Omschrijving 1952 1954 1956 1957 1958 1959 gemidd. 

'581'59 2) 

Consumptie van 
gezinshuishouding 13.970 16.308 19.720 20.710 21.400 21.900 59,2 
Consumptie van 
de Overheid 3.133 3.879 4.710 5.100 5.110 5.290 14,2 
Bruto-investe-
ringen van de 
Overheid 601 891 1.110 1.120 1.000 1.150 2,9 
Bruto-investe-
ringen in woningen 
(incI. onderh.werk) 868 1.140 1.558 1.907' 1.850 1.940 5~ 
Bruto-investerin-
gen in de industrie 1.374 1.650 2.375 2.463 2.260 2.300 6,3 
Overige bruto-
investeringen 1.383 2.048 2.867 3.190 2.890 2.880 7,9 
Voorraadmutaties 
(excI. onderh.werk 
bouwnijverh.) 316 999 520 1.010 100 500 0,5 

Totale binnen_ 
landse bestedingen 21.013 26.915 32.860 35.500 34.410 35.960 96,2 

Saldo lopende rek. 
betalingsbalans 1.755 

Totaal bruto natio_ 
naal product 

250 690 480 1.500 1.250 3,8 

(marktprijs) 22.768 27.165 32.170 35.020 35.910 37.2l0 100 

Uit dit overzicht en uit meer gedetailleerde berekeningen blijkt, 
dat het evenwicht niet evenwichtig is bereikt: het herstel is in 
hoofdzaak toe te schrijven aan een vermindering van de investe
ringen in de publieke sector en in de particuliere sfeer, voor een 
belangrijk deel tot uitdrukking komende in geringere leveringen 
van machines aan industrie en handel. De consumptiebeperking 
van 1957 is in 1958 reeds tot staan gekomen. Het niveau was, niet 
alleen naar totale uitgaven gerekend, in 1958 hoger dan in 1957, 
maar zelfs was 't verbruik per hoofd van de bevolking in 1958 iets 
hoger. De investeringen hebben dan ook in 1958 de last van de 
bestedingsbeperking gedragen. Zo liepen de bruto-investeringen 
van de overheid terug met rond 10,75%, terwijl de bruto-investe
ringen in de industrie een vermindering te zien gaven van onge-

1) Voor de jaren 1950 t/m 1957 CBS-cijfers; voor 1958 en 1959 de meest 
recente C.P B.-cijfers. 

2) De herziene C.P.B.-cijfers geven een procentuele verdeling, die iets af
wijkt van de cijfers, welke zijn opgenomen in de handelingen van de Tweede 
lCamer 18/11/58. 
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veer 8%. Vooral dit laatste is een gevaarlijke ontwikkeling. Zon
der het juiste, d.L onder. de huidige verhoudingen noodzakelijk 
hoge niveau van investeringen wordt de verlangde stijging van 
het nationale produkt in kwaliteit en kwantiteit niet bereikt. Dit 
heeft onmiddellijk een scherpe stijging van de werkloosheid tot 
gevolg. De verwachte investeringscijfers voor 1959 zijn bepaalde
lijk laag. Voordat ik hier enkele taakstellingen zou willen aan
geven, is het goed nog enkele andere gegevens betreffende het 
jaar 1958 in de herinnering terug te roepen. In de verschillende 
stukken, welke van de zijde van de Regering ter discussie zijn 
gesteld - in het bijzonder de zesde nota inzake de industrialisatie 
van Nederland alsook de publicaties va;n het Centraal Bureau 
voor de Statistiek - zijn deze gegevens te vinden. 

In de periode 1952/57 zien wij een groei van de industriële pro
ductie met 40% en van de arbeidsproductiviteit met 23%. De 
export nam toe met 50% (volume) en de invoer met ruim 75% 
(volume). In de industrie liep het aantal tewerkgestelden (man
jaren) op van 1.565.000 in 1952 tot 1.780.000 in 1957; in het 
dienstenverkeer viel een groei te constateren van 1.378.000 in 
1952 tot 1.528.000 in 1957. De ontwikkeling van de ruilvoet (ver
houding uitvoerprijsindex en invoerprijsindex) gaf over een aan
tal jaren, te beginnen bij 1953, het volgende beeld te zien (1952 
= 100): 103,104,103,101 en voor 1958 (geschat) 103. 

De schattingen, welke destijds voor de periode 1952-1957 over 
de belangrijkste economische data zijn gemaakt, zijn in vele op
zichten niet juist geweest. Dat valt ook niet te verwonderen. Men 
heeft nu eenmaal de ontwikkeling niet in de hand. Met name is 
de groei in de industrie in deze jaren veel krachtiger geweest dan 
mocht worden verwacht. In de Tweede Kamer is in de zomer 1958 
bij de behandeling van de zesde industrialisatienota uitvoerig van 
gedachten gewisseld' over de taakstellingen voor de periode 1957 
tot 1962. De Minister van Economische Zaken heeft namelijk' op 
grond van allerlei overwegingen, die hier niet verder zullen wor
den besproken, de volgende indicatieve verwachtingen met be
trekking tot een aantal economische grootheden uitgesproken 
voor de nieuwe periode: een verwachte groei van de industriële 
productie met 21 %, een toename van de arbeidsproductiviteit met 
12% en een groei van de export met 5% per jaar. De bruto in
dustriële investeringen (uitbreiding en vernieuwing) zijn ge
raamd op 11 miljard gulden (realisatie 1952/57). Het streven is 
er voorts op gericht een spaarquote (verhouding tot nationaal 
inkomen) te bereiken van 20%. De Regering verwacht, dat in de 
industrie 140.000 personen en in de dienstensector 130.000 per
sonen te werk zullen worden gesteld. Het is interessant de aan
dacht te vestigen op het feit, dat men voor de opneming van de 
sterke bevolkingsaanwas in ons land naast de industrie mede 
aangewezen is op de dienstensector, (de z.g. stuwende bedrijven, 
waaronder vallen het vervoerswezen, luchtvaart, banken, ver-
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zekeringen, de verschillende overheden en kantoren in het alge
meen, maar niet de detailhandel). Uit het rapport van de Rijks
dienst voor het Nationaal Plan inzake de ontwikk~ling van het 
westen des lands (1 januari '58) blijkt, dat in 1950 de bezetting 
in de industrie en in de sector diensten in evenwicht is (41 % resp. 
42%), terwijl voor 1980 een percentage voor de industrie wordt 
geschat op 44% en voor de diensten op 46%. 

In de discussie in het Parlement is herhaaldelijk de vraag naar 
voren gekomen, of deze taakstelling in het algemeen niet te laag 
is gesteld. De investeringen moeten omhoog, willen wij de ,achter
stand in Nederland, vergeleken met het buitenland - speciaal 
met Frankrijk en Duitsland - inhalen~ Nederland komt in het 
Europa van de Zes op de vijfde plaats wat betreft de toename van 
de productie in de periode 1952/57. Frankrijk staat aan de spits! 
Meer dan eens is er op gewezen, dat sterker dan zulks in het ver
leden het geval is geweest, de omstandigheden moeten worden 
geschapen, dat werkgevers en werknemers tezamen de nodige 
investeringen kunnen en durven verrichten. Momenteel zijn deze 
omstandigheden voor de zo begeerde industriële ontwikkeling 
niet gunstig. De ondernemer durft niet voldoende te ondernemen, 
omdat hij hier in velerlei opzicht niet het klimaat vindt, dat hem 
tot grote daden inspireert. Ik zou er bovendien op willen wijzen, 
dat er meerdere bedrijven zijn geweest, die hun activiteit ten na
dele van de Nederlandse economie naar het buitenland hebben 
verplaatst. Er zullen, ben ik goed geïnformeerd, nog verschillende 
volgen. Ook het steeds wisselende beleid in ons land op fiscaal 
gebied, heeft de groei van de productie tegengehouden. Voor alles 
is juist nodig continuïteit in het beleid. Bovendien zal de taak
stelling op het gebied van de verhoging van de industriële pro
ductie en de uitbreiding van het industriële patroon moeten wor
den gezien in het licht v,an de sedert 1 januari 1959 op gang 
gekomen Euromarkt. Stellig zijn voor de Nederlandse economie 
belangrijke voordelen aan de Gemeenschappelijke Markt in 
Europa verbonden, nu meer mogelijkheden aanwezig zijn voor 
expansie met als basis een grotere "home-market" en een grotere 
stabiliteit. Er zijn echter stellig ook nadelen en onvoorziene tegen
slagen te verwachten, nu bepaalde Nederlandse producten wel
'licht niet zullen zijn opgewassen tegen de concurrentie van onze 
partners. Dat alles is moeilijk in cijfers tot uitdrukking te bren
gen, maar het komt mij voor, dat het accent meer moet vallen 
op de kansen, die de Euromarkt en een evéntuele Vrijhandelszone 
in Europa ons zullen bieden, dan in de verschillende regerings
stukken tot uitdrukking is geb~acht. Het is reëel dit zo te stellen, 
indien de Overheid de behulpzame hand biedt bij het verwezen
lijken van het investeringsprogramma, het is niet reëel, indien dé 
Overheid hier tekort schiet (zie hieronder). Aan Regering en 
bedrijfsleven zal een extra-inspanning worden gevraagd om zo 
mogelijk hogere realisatiecijfers te bereiken. 
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De "targets" moeten m.i. ambitieuzer worden gesteld. Het gaat 
hier primair om de industriële investeringen. 11 miljard gulden 
is laag, omdat dit in zekere zin een stilstand zou betekenen, die 
niet kan worden aanvaard. Deze overweging wordt ook nog ge
steund door het feit, dat een verdergaande mechanisering en 
automatisering en een samengaan van bedrijven bijzondere in
vesteringen zullen vereisen, waar Frankrijk en Duitsland ons op 
menig gebied ten voorbeeld kunnen worden gesteld. De industriële 
investeringen moeten daarom voor de periode 1957-1962 op 
minstens 12 miljard gulden worden gesteld, willen wij enigermate 
in de pas blijven lopen met de ons omringende industriële gebie
den. Dit is harde noodzaak. Daarom zijn belangrijke klimaats
verbeteringen noodzakelijk. Alvorens hier enkele concrete aan
duidingen te geven, in welke richting het moet worden gezocht 
om een maximale opvoering van de productie en de arbeidspro
ductiviteit te bereiken, zou ik nog op een viertal aspecten van 
algemene aard willen wijzen. 

In de eerste plaats is het van belang, de plaats en taak van de 
overheid duidelijk te zien. Het is in beginsel niet gewenst, dat de 
overheid zelf aan het productie-proces deelneemt behalve in die 
gevallen, waar dit in het algemeen belang noodzakelijk is. In een 
moderne welvaartsstaat speelt de overheid stellig een algemeen 
leidende rol, maar het vrije ondernemersinitiatief en de vrije 
keuze van de consument dienen uitgangspunt te blijven van de 
maatschappelijke orde. De overheid heeft een wijze bedachtzaam
heid in acht te nemen, alvorens in de vrijheid van het individu 
wordt ingegrepen. Zij heeft primair als taak het beleid af te 
stemmen op bepaalde sociaal-economische desiderata, zoals vol
ledige werkgelegenheid, redelijke inkomensverdeling, monetair 
evenwicht, gezonde concurrentieverhoudingen, punten, die ik 
hierboven reeds bij de algemene doelstelling voor een economisch 
beleid heb aangegeven. In dit licht gezien zal de overheid slechts 
de essentiële taken ter hand mogen nemen. Juist maatschappelijke 
groeperingen en organisaties zullen er voor zorg moeten dragen, 
dat de overheidsbemoeiing tot redelijke grenzen beperkt "blijft. 
Ik meen dan ook te moeten afwijzen een politiek, welke een cen
traal gedirigeerde volkshuishouding als uitgangspunt heeft, 
waarbij de overheid met een zekere planmatigheid de pro
ductiemiddelen afstemt op de behoeftebevrediging van de collec
tiviteit. 

De bemoeienis van de centrale overheid met het bedrijfsleven 
in een tijd, dat de herstelperiode 1945-1953 al vele jaren achter 
ons ligt, mag niet overtrokken worden. Ook op het gebied van de 
industrialisatie dient de benadering van de overheid een algemeen 
karakter te dragen, dient zij het kader te scheppen, waarin de zo 
nodige expansie kan plaats vinden. Hier liggen nog vele moge
lijkheden, hetgeen hieronder nog nader zal worden uiteengezet. 

In de tweede plaats zou ik een opmerking willen maken over de 
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verhouding van het structuur- tot het conjunctuurbeleid. Zoals 
nog eens duidelijk bij de bespreking van de zesde industrialisatie
nota in de Tweede Kamer van de zijde van de Regering is gesteld, 
is het structuurbeleid primair. Dat moet ook zo zijn. Dit betekent 
niet, aldus werd door de Minister van Economische Zaken gezegd, 
een onderschatting van de betekenis van een gezond conjunctuur
beleid. Wie een verkeerd conjunctuurbeleid voert, schaadt de 
structuur. Investeringsaftrek en. versnelde afschrijving dienen 
als structureel element te worden ingebouwd in onze belasting
politiek. Zo ben ik ook van mening, dat het loon- en prijsbeleid 
zowel structureel als conjunctureel moet worden bezien. Op lange 
termijn dient men er voor te waken, dat de concurrentiepositie 
met het buitenland gunstig blijft. Dit brengt niet met zich mede, 
naar het mij voorkomt, dat de kunstmatigheden in ons prijsbeleid 
niet zouden mogen worden afgeschaft. Zoals ik hiervoor reeds 
heb uiteengezet, zal dit liquidatieproces zich geleidelijk aan dienen 
te voltrekken op momenten, dat zulks conjunctureel goed ligt. 
Essentieel bij dit alles is, dat het bedrijfsleven, zoals ook werd 
opgemerkt, gebaat is bij een continuïteit van het beleid. 

Een derde algemene opmerking is, dat zowel investeringen in 
de diepte als ook breedte-investeringen dienen plaats te vinden. 
Dit laatste betekent, dat de investeringen in evenredigheid toe
nemen met het aantal arbeiders, of anders gezegd, dat er dan 
sprake is van een toename van de productie, waarbij de totale 
investeringen per arbeider gelijk blijven. Bij het voortschrijden 
van de techniek en de automatisering staan echter in het bijzon
der de diepte-investeringen in het centrum van de aandacht. Ter 
opvoering van de productiviteit is het nodig, dat de kapitaal

. intensiviteit per arbeider wordt opgevoerd. Amerika heeft daar-
aan zijn hoge welvaart te danken. 

Tenslotte een laatste punt van algemene aard. Het economisch 
perspectief in ons land zal worden beheerst door de omstandig
heid, of wij er in zullen slagen de zeer hoge taakstelling voor de 
investeringen gemeenschappelijk, d.w.z. met alle werkers, die bij 
het productie-proces zijn betrokken, te verwezenlijken. Het in
vesteringsbeleid zal in het teken moeten staan van een reële 
welvaartsvermeerdering. Terecht zegt de heer Middelhuis in zijn 
rede van 15 december 1958, dat een politiek van gelijkblijvende 
welvaart bij toenemende productie en een stijgende productiviteit 
niet aanvaardbaar is en tot werkloosheid moet leiden. Naar mijn 
mening dient een zodanig beleid te worden gevoerd, dat naast de 
noodzakelijke zekerheden voor de werker, ook in de sociale sector 
stimulansen voor de productie en de investeringen worden ge
schapen, welke de geestelijke en stoffelijke welvaart voor een 
ieder ten gunste beïnvloeden. 

Ik wil thans een aantal richtlijnen aangeven, welke voor het 
slagen van onze industrialisatiepolitiek naar mijn mening essen
tieel zijn. Daarbij zal ik in het bijzonder aandacht schenken aan 
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enkele aspecten van sociale en fiscale aard. De ondernemer moet 
er op kunnen rekenen, dat voor economisch verantwoorde investe
ringen, de financiering kan plaats vinden. De technische ontwik
keling zal steeds op de voet moeten worden gevolgd. De industriële 
apparatuur dient "up to date" te zijn. Zoals ik reeds heb gesteld, 
is nodig, dat in alle opzichten het juiste klimaat wordt geschapen 
voor een maximale productie-inspanning en is een verhoging tot 
minstens 12 miljard gulden voor de industriële investeringen 
reëel, indien rekening wordt gehouden met onderstaande ge
dachten (1957-62). 

1. Allereerst dienen passende maatregelen te worden genomen 
voor een hechtere samenwerking tussen werkgever en werkne
mer, zowel in organisatorisch verband als binnen de onderneming 
zelf. T.a.v. dit laatste punt ware te overwegen aan de werknemer 
zowel medezeggenschap, als een medeverantwoordelijkheid te 
geven in de gang van zaken in het bedrijf. Het komt mij gewenst 
voor, dat langs legislatieve weg de mogelijkheid wordt geopend, 
dat een bepaalde onderneming voor deze nieuwe vorm kan op
teren. De hier bedoelde medezeggenschap en medeverantwoorde
lijkheid zal institutioneel tot uitdrukking moeten komen. Men kan 
ook denken aan het verschaffen van mede-eigendom in de in
vesteringen. De gedachte, die ik hier niet verder uitwerk, is deze, 
dat uit de overwinst een beloning voor de werkers ter beschikking 
komt in de vorm van aandelen, welke slechts onder bepaalde be
zw,arende voorwaarden kunnen worden vervreemd (b.v. na een 
zeker tijdslimiet, alleen in de rechte lijn, alleen verkoopmogelijk
heid, indien een bepaalde tegenprestatie wordt geleverd). 

2. Redelijkerwijze mag worden verondersteld, dat, naast aller
lei technische verbeteringen bij het productieproces zelf, de 
arbeidsproductiviteit o.m, zal worden opgevoerd door de onder 
punt 1 genoemde maatregelen. 

Naar mijn mening zal verder de verkorte werktijd ende gediffe
rentieerde loonvorming per bedrijfstak een belangrijk punt van 
het toekomstige soci.ale beleid moeten gaan uitmaken in het licht 
van het effect op de arbeidsproductiviteit. Beide kunnen een be
langrijke bijdrage leveren voor een opvoering van de productivi
teit. Beide zijn in hun toepassingsmogelijkheden ook beperkt. Een 
enkel woord moge hier volgen over de verkorting van de arbeids
duur. 

Het is genoegzaam bekend, dat het streven naar een 45-urige 
arbeidsweek toeneemt. Tot nu toe zijn de vruchten van de geste
gen productiviteit grotendeels bestemd voor andere doeleinden 
(sociale zekerheid, verbetering materiële positie van de werk
nemer). Recente studies van Colin Clark wijzen uit, dat onge
veer 1/3 van de verbeterde arbeidsproductiviteit ten goede is 
gekomen aan de werktijdverkorting. De technische ontwikkeling, 
waarbij ik speciaal denk aan de automatisering, heeft het vraag-
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stuk van de werktijdverkorting in het centrum van de belang
stelling gebracht. Enerzijds wordt men daarbij geïnspireerd door 
het verlangen naar een handhaven van het evenwicht in de werk
gelegenheid en meer vrije tijdsbesteding, anderzijds kan niet 
worden ontkend, dat er aan een verkorting duidelijke grenzen 
moeten worden gesteld, gelegen met name in de concurrentieposi
tie van de betreffende bedrijfstak. Grote voorzichtigheid is hier 
geboden. Een verkorting van de arbeidsduur - bij gelijke beloning 
- zal in verschillende vorm en volgens modaliteiten, die van be
drijfstak tot bedrijfstak, ja ook van land tot land, zullen uiteen
lopen, moeten worden verwezenlijkt. Gezien het overleg, dat op 
nationaal en internationaal niveau over dit onderwerp plaats 
vindt en het inzicht, dat in dit verband bij de bevoegde instanties 
bestaat, ,acht ik het bepaald verantwoord te stellen, dat werktijd
verkorting in een aantal gevallen een stimulans zal geven voor 
een verbetering van de arbeidsproductiviteit. 

3. De fiscale politiek dient zo veel mogelijk dienstbaar te wor- . 
den gemaakt aan een gezonde expansie. Afgezien van mogelijke 
belastingverlagingen, diEmen met name de fiscale belemmeringen, 
welke de ontplooiing van de bedrijven in de weg staan, te worden 
afgeschaft en zullen nieuwe wegen moeten worden bewandeld, 
die de besparingen stimuleren, waardoor de financiering van de 
investeringen wordt vergemakkelijkt. Ik denk aan het inmiddels 
verworven punt betreffende de investeringsaftrek en de ver
vroegde afschrijving. Ik denk ook aan een nieuwe regeling voor 
het aanmerkelijk belang en de herkapitalisatie, welke dringend 
noodzakelijk is. Bij vervreemding van een aandeel "aanmerkelijk 
belang" is, gelijk bekend, belasting verschuldigd over de winst, 
die met de vervreemding is gemaakt, dus over het verschil tussen 
opbrengst en kostprijs (tarief 20 tot 40%). Een verlies bij ver
koop van ,aandelen "aanmerkelijk belang" wordt door de fiscus 
echter niet in aanmerking genomen. Men diene voorts niet te 
vergeten, dat een belasting op de winst bij vervreemding van 
aandelen "aanmerkelijk belang" principieel onbillijk is, omdat de 
winst, welke door een N.V. wordt gemaakt, bij uitdeling reeds 
geheel door inkomstenbelasting wordt getroffen. Voor zover de 
winst niet reeds als dividend is uitgekeerd, vindt deze belasting
heffing plaats bij de liquidatie der N.V. Een tussentijdse heffing 
over de in de N.V. opgezamelde winst ter gelegenheid van een 
vervreemding van aandelen betekent derhalve in principe dubbele 
belastingheffing door dezelfde wet. Dit is onjuist. Stock-dividen
den en bonus-aandelen worden geacht een kostprijs te hebben 
gelijk aan de nominale waarde, hetgeen betekent, dat bij herkapi
talisatie de positie van de aandeelhouder met een ,aanmerkelijk 
belang dus wordt verbeterd. Herkapitalisatie is dus bepaaldelijk 
van belang. In het onlangs door het kabinet-Drees bij de Kamer 
ingediende wetsontwerp betreffende de z.g. technische herziening 
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van de inkomstenbelastîng wordt de belastbaarheid op "aanmer
kelijk belang" echter niet alleen gehandhaafd, maar zelfs nog 
verzwaard (o.a. kostprijs voor de erflater in plaats van successie
memorie, schenking aandelen "aanmerkelijk belang") . Bovendien 
zijn voor. een nieuwe mogelijkheid tot herkapitalisatie veel 
stringenter voorwaarden gesteld. Dit is voor het bedrijfsleven 
niet aanvaardbaar. Op dit gebied zal men met nieuwe ideëen 
moeten komen, daar de bestaande bepalingen betreffende het 
"aanmerkelijk belang" als ook datgene, wat is voorzien op dit 
gebied en de herkapitalisatie in het nieuwe wetsontwerp inkom
stenbelasting een verdere ontplooiing van onze economische acti
viteiten in de weg staan. 

Verder zou men op fiscaal terrein ook eens moeten denken aan 
de mogelijkheid ener genuanceerde belasting van de winst in dier 

. voege, dat de uitgedeelde winst naar Duits voorbeeld lager wordt 
belast (15%) dan de ingehouden winst (51%). De ervaring, die 
men in de korte tijd, dat dit systeem in Duitsland van toepassing 
is, heeft opgedaan, leert, dat deze belasting in het algemeen niet 
ongunstig wordt beoordeeld, maar tegelijkertijd ook, dat de af
stand tussen 15 % en 51 % stellig te hoog is. Ik wil hier alleen 
maar beweren, dat het mij nuttig lijkt een systeem als in Duits
land wordt gevolgd, ook in ons land eens onder de loupe te nemen, 
al zal het belastingverschil tussen ingehouden en uitgekeerde 
winst beduidend kleiner moeten zijn, b.v. 10%. Men zal er n.l. op 
toe moeten zien, dat geen wezenlijke inbreuk wordt gemaakt op 
.de interne financiering van de onderneming. De vraag doet zich 
echter wel voor, of niet in het Nederlandse bedrijfsleven in door
snee te veel winst in de onderneming wordt gehouden. Dit is voor 
een deel, naast de groei van de institutionele beleggers, de oor
zaak geweest, dat de kapitaalmarkt niet doelmatig functionneer
de. Voorzichtigheid is hier overigens wel geboden, met name met 
het oog op de familievennootschappen. Naar mijn mening zou bij 
een belastingbeleid als hier bedoeld, de investeringsaftrek niet 
worden aangetast. Deze kan daarnaast blijven bestaan. 

Het zijn maar een paar gedachten, die hier zijn neergeschreven. 
Waar het om gaat is, dat in Nederland het belastingbeleid een 
industrialisatie op grote schaal in de weg staat. De kern van mijn 
betoog komt hierop neer, dat de regel "ne bis in idem", dus niet 
tweemaal dezelfde bedragen belasten, in ons land, in tegenstelling 
b.v. tot België, geen gelding heeft. Een interessant punt overigens 
voor een gemeenschappelijke Benelux-belastingpolitiek! 

4. Een continuïteit van het beleid is noodzakelijk. Het steeds 
wisselende beleid in ons land stelt de ondernemer voor grote 
moeilijkheden. 

5. Medewerking van de overheid - op tijdelijke basis - bij de 
financiering van kapitaalintensieve projecten, welke zonder deze 
hulp niet zouden worden gerealiseerd, dient te worden bevorderd. 
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6. Het stimuleren van de regionale industrialisatie langs di
recte en indirecte weg is geboden, zoals in grote lijnen in de zesde 
industrialisatienota naar voren is gebracht. Daarbij is een nau
were aansluiting aan het werk, dat op het gebied van de ruimte
lijke ordening in ons land wordt verricht, gewenst. 

7. Een bewaking van het loon- en prijspeil is noodzakelijk op 
een zodanige wijze, dat de concurrentiepositie van Nederland 
op de buitenlandse markt niet wezenlijk wordt aangetast. Dit 
behoeft een gedifferentieerde loonontwikkeling niet in de weg 
te staan. 

8. Verdere scholing en vorming van de werknemer dient 
systematisch te worden, nagestreefd, opdat door zijn betere 
prestatie de voorwaarde aanwezig is voor een hoogwaardig Ne
derlands product. 

9. Samenwerking tussen bedrijven, b.v. op het gebied van 
verder gaande rationalisatie, de coördinatie van de productie, 
gemeenschappelijke research, gemeenschappelijke inkoop en ver
koop (export) zal, mits een controle door de overheid op grond 
van het algemeen belang is verzekerd, moeten worden bevorderd . 
Dit geldt in versterkte mate, nu de Euromarkt in werking is 
getreden. 

10. Fusionering van bedrijven is voor ons land op menig gebied 
een absolute noodzakelijkheid (zie ook nr. 3) . Veelal blijven fusies 
uit fiscale overwegingen achterwege, of men neemt zijn toevlucht 
tot zeer ingewikkelde constructies. Ook de Euromarkt vraagt om 
grotere productie-eenheden. 

11. De opvoering van de industriële productie kan slechts 
worden verwezenlijkt, indien Nederland een non-protectionisti
sche handelspolitiek voert. Dit zal ook uitgangspunt moeten zijn 
en blijven in de Europese Economische Gemeenschap, waar in de 
komende jaren een gemeenschappelijke handelspolitiek zal wor
den uitgewerkt. Wel zal de mogelijkheid moeten bestaan voor een 
tijdelijke bescherming van jonge industrieën en in speciale ge
vallen, indien het algemeen belang zulks vordert. 

12. Een vergroting van de mogelijkheden en een verbetering 
van de voorwaarden bij e:lq)ortfinanciering en exportcredietverze
kering zijn noodzakelijk. 

13. Het bedrijfsleven dient meer dan tot nu toe te worden ge
wezen op het belang van markt-analytische onderzoekingen, al 
dan niet met steun van de overheid. Ook het geven van voorlich
ting door de betreffende overheids en particuliere instanties dient 
te worden bevorderd. Organisatorische vereenvoudigingen zijn 
hier mogelijk en gewenst. 
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Zoals ik reeds heb opgemerkt, heeft Nederland op het gebied 
van zijn industriële ontwikkeling een grote achterstand in te· 
halen vergeleken met Frankrijk, Duitsland en Italië. De Regering 
heeft haar beleid met betrekking tot de Europese integratie op 
juiste overwegingen gebaseerd. Dit brengt echter onherroepelijk 
met zich mede, dat naast de kansen voor het Nederlandse bedrijfs
leven, ook niet te onderschatten risico's ontstaan. De Regering 
zal derhalve aan de hier besproken klimaatsverbetering alle denk
bare steun moeten geven om de kansen zo groot en reëel mogelijk 
te maken. 

Bij het opbouwen van een gemeenschappelijk economisch en 
sociaal beleid in de Europese Economische Gemeenschap dient 
ook in Europees verband begrip te worden verkregen voor de 
kr.achtige industriële ontwikkeling, welke voor Nederland op 
grond van zijn structuur geboden is. Ook de natuurlijke ont
plooiingsmogelijkheden in de verkeerssector dienen te worden 
bevorderd en per definitie in een gemeenschappelijke marktmaxÏ
maal tot hun recht te komen. 

Wij leven in een overgangstijd van de nationale naar de supra
nationale gemeenschap in Europa. Op beide fronten zullen de 
handen moeten worden ineen geslagen om een reëele welvaarts
vermeerdering te verwezenlijken. 
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Welvaartsbeleid 
op financiëel, sociaal en economisch gebied 

door W. K. N. Schmelzer, econ. drs. 

1. Het onderwerp, dat mij ier behandeling is gegeven, be
strijkt een zo breed terrein, dat ik mij tot het schetsen van enkele 
hoofdlijnen zal moeten beperken. Deze hoofdlijnen zullen met 
name op de toekomst dienen te zijn gericht, aangezien in mijn 
onderwerp het beleid vooropstaat. 

Nu is het niet goed denkbaar een realistisch beleid voor de 
toekomst te ontwikkelen zonder van het heden uit te gaan. Het 
heden leert men weer niet beter kennen dan door vergelijking, 
door contrastering met hetgeen vooraf is gegaan. Vandaar dat ik 
in de hierna volgende beschouwingen mij gedwongen zie vrij veel 
aandacht aan de ontwikkeling in de afgelopen na-oorlogse periode 
te wijden. Ik zie deze afgelopen periode niet als een brokje meer 
of minder interessante stof voor geschiedenisboekjes, maar ik 
heb het functioneel nodig. Functioneel in deze zin, dat hetgeen in 
de recente ontwikkeling geslaagd kan heten voor het in de toe
komst te voeren beleid zoveel mogelijk zal moeten worden vast
gehouden; hetgeen daarentegen minder succesvol was zal zo goed 
mogelijk dienen te worden gecorrigeerd, terwijl bovendien het 
toekomstig beleid moet worden afgestemd op een aantal in de 
ontwikkeling voorzienbare feiten. Overigens zal, om de nodige 
beperking te kunnen betrachten over de instrumenten van het 
gevoerde en te voeren beleid nauwelijks of uiterst summier wor
den uitgeweid. 

2. Wat werd bereikt? 

Overziet men de na-oorlogse ontwikkeling op economisch, 
financieel en sociaal terrein als één geheel, dan kan deze naar 
mijn mening als zodanig in vele opzichten positief beoordeeld 
worden. Men kan hiervan niet méér doordr:ongen raken dan wan
neer men het heden met de situatie vlak na de oorlog vergelijkt. 
Een groot deel van ons industriële apparaat was in 1945 ver
nietigd, de voedselvoorziening was streng gerantsoeneerd, de 
schulden aan het buitenland bereikten een ongekende hoogte en 
onze bevolking nam, juist vlàk na 1945, in een snel tempo toe. 
Wie zou er toen aan gedacht hebben dat ongeveer 10 jaar daarna 
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de verdeling van de welvaart een van de belangrijkste onder
werpen van de dag zou zijn in de economische politiek? 

De economische expansie in de na-oorlogse jaren is zonder 
meer opmerkelijk. Het netto binnenlands produkt tegen markt
prijzen steeg volgens de meest recente cijfers van het Centraal 
Bureau voor de Statistiek 1) van f 13.365 mln. in 1948 tot 
f 31.540 mln. in 1957, dat is dus - nominaal - meer dan èen 
verdubbeling in 10 jaren. 

Daarbij steeg de bevolking van 9,3 mln. in 1945 tot 11,1 
mln, in 1957, dat is een groei met bijna 20% in 12 jaren. Uiteraard 
ging met deze stijging een toeneming van de beroepsbevolking 
gepaard. Gelet op de vóór-oorlogse cijfers - in 1938 was er nog 
een gemiddelde werkloosheid van meer dan 350.000 man - en 
rekening houdend met het gebrek aan kapitaal, moest men vlak na 
de oorlog de ontwikkeling van de werkgelegenheid met zorg 
tegemoet zien. In feite was er geen 'na-oorlogs jaar, met uitzon
dering van 1952, waarin de werkloosheid gemiddeld het niveau 
van '100.000 personen bereikte. Werkstakingen bleven daarbij 
praktisch achterwege. 

Met de gunstige ontwikkeling van produktie en werkgelegen
heid ging gepaard een markante stijging van het niveau vaD in
vesteringen en export. 

Vooreerst de investeringen, waarvan de waarde in verband met 
de snelle bevolkingsgroei moeilijk te laag kan worden aange
slagen. Zij zijn immers noodzakelijk niet alleen voor de werkge
legenheid maar ook voor een behoorlijk welvaartspeil. Onze Mi
nister Van den Brink heeft voor de uitbouw van de industriële 
investeringen - en ongeveer de helft van onze beroepsbevolkings- . 
aanwas moet in de industrie werk vinden - de belangrijkste stoot 
gegeven. 

De netto binnenlandse investeringen stegen van f 2282 mln. 
in 1948 tot ca. f 6500 mln. in 1957. Hoe hoog deze cijfers zijn 
blijkt wel hieruit, dat de netto binnenlandse investeringen tussen 
de beide wereldoorlogen slechts in één jaar n.l. in 1929 meer dan 
10% bedroegen van het nationale inkomen. In de overige jaren 
tussen 1920 en 1940 was dit percentage gemiddeld ca. 5 %. Na de 
tweede wereldoorlog is er slechts één jaar geweest, opnieuw 1952, 
waarin de netto binnenlandse investeringen beneden 10% van het 
nationale inkomen bleven. Het na-oorlogse gemiddelde percen
tage ligt bij 15 %! Deze op zichzelf misschien nog dorre cijfers 
kan ieder voor zich in de p:[~aktijk illustreren met waarneembare 
feiten: op vele plaatsen uitbreiding van de industrie, enorme 
groei van steden, havens, nieuwe wegen, nieuw land enz. enz. 

Een belangrijk - en van onze katholieke politiek uit gezien 
terecht - zeer hoog gewaardeerd onderdeel van de investeringen 

1) Nationale rekeningen 1948-1957 opgenomen in Statistische en Econo
metrische Onderzoekingen 2de en 3de kwartaal 1958. 
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vormt de woningbouw. De volgende aantallen woningen werden 
na de tweede wereldoorlog voltooid: 

Aantal voltooide woningen na de tweede wereldoorlog 
1946 1593 1953 59597 
1947 9243 1954 68487 
1948 36391 1955 60819 
1949 42791 1956 68284 
1950 47300 1957 88397 
1951 58666 1958 89011 
1952 54601 

Nog meer sprekend worden deze cijfers, die van 1952 af 
het beleid van Minister Witte tot uitdrukking brengen, wanneer 
zij worden vergeleken met een vooroorlogs gegeven: in de periode 
1930 t/m 1939 (toen mede uit conjuncturele overwegingen de 
woningbouw werd gestimuleerd) zijn gemiddeld ongeveer 42.000 
woningen per jaar gereed gekomen. 

Naast de investeringen noemde ik de export. De export van 
goederen en diensten steeg van f 4268 mln. in 1948 tot f 17.090 
mln. in 1957, d.L een verviervoudiging in de loop van 10 jaar. 
Als men weet hoe elementair de uitvoer is voor de welvaart van 
ons land is dit een opvallend gunstige ontwikkeling. 

Niettegenstaande het feit dat de verwezenlijking van dit alles 
grote krachtsinspanning vergde, is het mogelijk gebleken op 
sociaal gebied belangrijke vorderingen te maken. 

Als bijzondere punten op het gebied der sociale wetgeving 
springen o.a. naar voren de totstandkoming van de werldoos
heidswet en - vi.a een nood-voorziening - de algemene ouder
domswet. Voor de sociale verhoudingen waren vooral van belang 
de Wet Ondernemingsraden en de Wet op de Publiekrechtelijke 
Bedrijfsorganisatie. Verder mag niet onvermeld blijven de vlucht 
die het georganiseerde maatschappelijk werk heeft genomen. 

De economische groei in de breedte en in de diepte kwam na
tuurlijk ook tot uitdrukking in de inkomens. Het inkomen. per 
hoofd steeg van ca. f 1230 in 1948 tot bijna f 2600 in 1957. Wel
iswaar is uit een recente publikatie van de O.E.E.S.1

) de conclusie 
getrokken, dat de welvaart per hoofd in Nederland ten opzichte 
van vergelijkbare landen in West-Europa nog laag is, maar het 
C.B.S. heeft er terecht op gewezen 2) dat wanneer zowel de jeug
digen als de ouderen worden geëlimineerd (Nederland heeft in 
vergelijking met de ons omringende. landen relatief de meeste 
jongeren èn de meeste ouderen) en wanneer voorts met de koop
kracht van het geld in de onderscheiden landen rekening wordt 

1) Comparative national products and price levels, Parijs 1958. 
2) Het nationale inkomen van Nederland en van enige andere landen. 

Maandschrift C.B.S., september 1958. 
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gehouden, Nederland nauwelijks op een lager niveau dan deze 
landen komt te liggen. 

Natuurlijk waren deze positieve ontwikkelingen niet zonder 
meer het rechtstreeks gevolg van het gevoerde regeringsbeleid. 
Slechts door de inspanning van het gehele volk is zulks mogelijk 
geweest. Daarvoor past erkentelijkheid aan al degenen, die in 
maatschappelijke groeperingèn en bij de overheid verantwoorde
lijkheid hebben gedragen. Wel kan men ten aanzien van het ge
voerde regeringsbeleid - waarvoor ook de K.V.P. van 1945 af 
verantwoordelijkheid heeft aanvaard - met oud-Minister-Presi
dent Dr Drees zeggen dat het de ontwikkeling niet heeft belem
merd, maar integendeel heeft gestuwd en gesteund. 

Nu zeer summier, in vogelvlucht, de prestaties van ons volk 
sinds de oorlog zijn overzien, kan men niet anders dan in beginsel 
concluderen dat er veel is aan essentieels in het beleid dat - zij 
het met wellicht hier en daar andere accenten - zou moeten wor
den voortgezet. 

Natuurlijk zou men - met erkenning van de geleverde presta
ties en behaalde resultaten - kunnen stellen dat bij een ander 
beleid het resultaat nog beter zou zijn geweest. Maar wie zich aan 
de motivering van zulk een stelling zou durven zetten, zij in 
overweging gegeven dat ieder die beleid moet voeren een visie 
op de toekomst moet ontwikkelen en dus het risico loopt zich te 
vergissen; dat geldt ook voor hen die het nu nog eens van voren 
af aan anders zouden hebben willen zien. Achterof echter blijkt 
dan toch weer vaak dat de visie in het gevoerde beleid juist was. 
Een enkel voorbeeld: men spreekt nu ook vele onverdachte anti
socialisten, die uit eigen beweging stellen, dat achteraf gezien de 
na-oorlogse belastingpolitiek van Prof. Lieftinck in 's lands be
lang is geweest, terwijl in de tijd van dat beleid zelve deze zelfde 
mensen er een vernietigend oordeel over uitspraken. In de- tijd 
dat de na-oorlogse schaarste in ons land nog niet overwonnen 
leek, schafte Prof. v. d. Brink de distributie en prijsbeheersing af; 
het "tekort" bleek opeens verdwenen, het vrije spel van vraag en 
aanbod, van de concurrentie, ging zijn heilzame werking uitoefe
nen; terwijl menige socialist - niet vrij van conservatisme: het 
bestaande houden - daar toen grote bezwaren tegen had, wordt 
ook door hen veelal achteraf de juistheid van Van den Brink's 
visie erkend. Wanneer ik daarom, dit positieve gedeelte van de 
recente ontwikkeling overziende, er een functionele lijn voor het 
toekomstig te voeren beleid aan wil ontlenen, kan het deze zijn, 
dat wij zullen moeten vasthouden aan een hoog niveau van werk
gelegenheid, hoge investeringen, een hoog exportpeil,' en een 
daarmede gepaard gaande stijging van produktiviteit voor het 
opvoeren der inkomens (incl. sociale voorzieningen). 

3. Wat liet te wensen over? 
Het gunstig oordeel dat over het sociaal-economisch en finan-
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cieel beleid in zijn geheel zou mogen worden uitgesproken bete
kent niet dat er geen redelijk te achten desiderata zijn overge
bleven of dat de ontwikkeling niet op enkele terreinen minder 
bevredigend was. 

In dit artikel wil ik slechts even aanstippen - andere mede
werkers aan dit nummer zullen de onderwerpen behandelen -
de nog niet opgeloste woningnood en de grote moeilijkheden die 
het onderwijs ondervindt om alle leerlingen op te vangen en een 
zo goed mogelijke scholing te geven. Gedurende een aantal jaren 
na de oorlog is aan de industrialisatie tot op zekere hoogte 
voorrang gegeven boven de woningbouw; bij onze beperkte natio
nale middelen (incl. besparingen) was dat begrijpelijk; ik ga er 
nu niet nader op in, maar kom er in ander verband in par. 3b nog 
even op terug. 

Wel lijkt het gewenst in deze paragraaf aandacht te schenken 
aan enkele andere schaduwzijden van de naoorlogse ontwikkeling, 
n.l. de prijsstijgingen, de wijziging in de inkomens- en vermogens
verhoudingen, de bestedingsbeperking en de stijgende subsidie
last. 

a. Ontwikkeling prijsniveau. 
Prijsstijgingen zijn na 1945 bepaald niet aan ons voorbijgegaan 

zoals blijkt uit de volgende tabel: 

Prijsindices (1938 = 100) 1) 

consumptie- overheids- investerings-
jaar goederen bestedingen goederen 

1947 209 230 293 
··1948 217 238 301 

1949 228 238 308 
1950 248 255 322 
1951 277 281 380 
1952 277 293 406 
1953 275 290 386 
1954 285 300 382 
1955 288 319 392 
1956 294 322 415 

Na 1956 heeft zich de prijsstijging nog voortgezet. Zo stegen de 
prijzen van consumptiegoederen in 1957 en 1958 tezamen ten 
opzichte van 1956 met bijna 8%, de overheidsbestedingen noteer
den een prijsstijging met ca. 8,5% en de prijzen van investerings
goederen stegen met ca. 4 %. 

De prijsstijgingen van goederen en diensten hadden als keer-
1) ontleend aan: Enige globale gegevens betreffende de inkomensverde

ling in Nederland, monografie nr. 61958 van het Centraal Plan Bureau. 
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zijde een prijsdaling, d.i. een waardevennindering, van het geld. 
De nadelen hieraan verbonden zijn algemeen bekend; ze liggen 
op het terrein van de sociale verhoudingen, de kapitaalvonning, 
de export en de werkgelegenheid. Ter illustratie van de invloed 
der prijsstijgingen zij er slechts op gewezen, dat de in paragraaf 2 
genoemde nominale stijging van het nationale inkomen per hoofd 
(van 1948 tot 1957 bedroeg de stijging ca. 110%) reëel gezien 
aanmerkelijk lager lag n.l. slechts 38%. 

Ik wil wel zeggen, wat mij bij de weergegeven cijfers het meest 
tot bezinning lijkt op te roepen. Dat is het feit, dat de stijging 
niet alleen afkomstig is uit het buitenland, zoals zo vaak wordt 
beweerd, maar mede het gevolg is van ontwikkelingen in onze 
eigen economie. Het is niet gemakkelijk precies de invloed van 
prijsverhogingen uit het buitenland op het binnenlandse prijspeil 
te bepalen. Maar het staat wel vast, dat in vele jaren de alge
mene prijsstijging binnenslands meer of minder ver uitging boven 
hetgeen aan buitenlandse factoren kon worden toegeschreven. 
Het zal duidelijk zijn, dat wanneer in het vervolg van dit artikel 
het voor de naaste toekomst te voeren welvaartsbeleid zal worden 
besproken, met name ook naar de kwestie van de creeping in
flati on moet worden "omgezien". Gelukkig leven wij in een maat
schappij waarin men lang niet voor alles - noch voor het goede 
noch voor het kwade - de overheid verantwoordelijk kan stellen. 
Maar dat neemt niet weg dat ook een niet geheel door haar te 
beïnvloeden ontwikkeling haar volle aandacht moet hebben. 

b. Ontwikkeling van inkomensverhoudingen. 

Thans een enkel woord en een enkel cijfer over de ontwikkeling 
van de inkomensverhoudingen. Deze ontwikkeling is voor de 
welvaartsbeoordeling van fundamenteel belang. Eerst een enkel 
cijfer: 

jaar 

1948 
1949 
1950 
1951 
1952 
1953 
1954 
1955 
1956 
1957 
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primair looninkomen incl. 
sociale lasten per loon

trekkende 

absoluut 
2654 
2727 
2955 
3262 
3384 
3505 
3814 
4119 
4451 
4837 

index 
100 
103 
111 
123 
128 
132 
144 
155 
168 
182 

primair inkomen uit be
drijf, beroep of belegging 

per zelfstandige 

absoluut 
4282 
4782 
5254 
5880 
6258 
6817 
7800 
8963 
9348 

10280 

index 
100 
112 
123 
137 
146 
159 
182 
209 
218 
240 
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Bij het verschil in reZatieve ontwikkeling tussen het inkomen 
per loontrekkende en per zelfstandige kan een enkele aantekening 
worden geplaatst. Uitgegaan is van het primaire inkomen; de 
relatieve ontwikkeling wordt echter in zekere mate gecorrigeerd 
door een verschil in belastingheffing tussen meer en minder 
draagkrachtigen waardoor het secundaire inkomen van loontrek
kenden en zelfstandigen minder uiteenloopt. Verder zij erop 
gewezen, dat de vorenstaande ontwikkeling per hoofd mede 
is beïnvloed door het feit dat het aantal zelfstandigen vrij
wel gelijk is gebleven, terwijl het aantal loontrekkenden sterk is 
toegenomen. Niettemin blijft de divergentie in de ontwikkeling 
opvallend. 

Ten aanzien van de absolute cijfers moge er de aandacht op 
worden gevestigd, dat het gemiddelde looninkomen in 1957 nog 
beneden f 5000,- lag, inclusief alle sociale lasten. Dit cijfer 
wordt - absoluut gezien - gedrukt door een niet onbelangrijk 
gedeelte jeugdlonen, maar aan de andere kant wordt van dit 
drukkende effect weer iets weggenomen doordat ook de lonen 
van de hogere employé's dit gemiddelde mede bepalen. Men kan 
de inkomensverhoudingen op dit moment dan ook nog moeilijk 
ideaal noemen. Weliswaar geeft het vorenstaande staatje een 
functionele en geen personele inkomensverdeling, maar het is 
algemeen bekend, dat het gros der werknemers nog uitsluitend 
op looninkomen is aangewezen. 

Ook de ontwikkeling der inkomensverhoudingen is derhalve 
een factor die bij het toekomstige beleid ter sprake dient te ko
men. In dit verband zij nog het volgende opgemerkt. Na 1955 zijn 
de lonen niet onbelangrijk opgetrokken, maar ... dit proces viel 
voor een deel samen met overbesteding, met onevenwichtigheid 
tussen middelen en bestedingen, tussen besparingen en investe
ringen in onze nationale economie. In hoeverre hangt het één met 
het ander samen? Ik zal in dit artikel niet erop ingaan, maar het 
lijkt mij moeilijk te bestrijden, dat, wanneer wij in de toekomst 
naar een verdere verbetering van de inkomensverhoudingen wil
len streven, dit zal moeten geschieden met vermijding van natio
nale overbesteding. 

c. Ontwikkeling van vermogensverhoudingen. 

Naast de ontwikkeling van de inkomensverhoudingen is het 
de moeite waard devermogensverhoudingen in de naoorlogse 
jaren na te gaan. Wij zullen ons daarbij beperken tot de ontwik
keling van de vermogensverhoudingen bij natuurlijke personen. 
Hieromtrent zijn slechts cijfers beschikbaar, ontleend aan de 
aangifte voor de vermogensbelasting. Het totale vermogensbe
drag dat bij de fiscus bekend is steeg van f 18,2 miljard in 1947 
via f 21,2 miljard in 1951 tot f 30 miljard in 1955 (meer recente 
cijfers zijn niet voorhanden). Peze stijging was eensdeels het 
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gevolg van een vermogenstoename door besparingen uit het lo
pende inkomen, maar vloeide anderdeels voort uit prijsverhogin
gen van het vermogen. Met name de stijging van de aandelen
koersen ria 1953 heeft het totale vermogen doen toenemen. 
Trachten wij nu een indruk te krijgen van de ontwikkeling der 
vermogensverdeling 1) dan kan de volgende opstelling worden 
gemaakt: 

1947 1955 mutatie 
vermogensklasse in mln. gld. in mln. gld. in mln. gld. in % 

-L.. 10.000 190 125 65 34% 
10-L.. 15.000 560 424 - 136 24% 
15-L.. 20.000 909 789 - 120 23% 
20-L.. 30.000 2084 2208 + 114 + 5% 
30-L.. 50.000 3112 4360 +1248 + 40% 
50-L.. 100.000 3697 6213 +2516 + 68% 

100-L.. 200.000 2740 4903 +2163 + 78% 
200-L.. 300.000 1225 2299 +1074 + 87% 
300-L.. 500.000 1242 2450 +1208 + 97% 
500-L..l000.000 1168 2488 +1320 +113% 
1.000.000 en meer 1267 3774 +2507 +198% 

Deze tabel wijst zonder meer en opvallend regelmatig in de 
richting van een toenemende vermogensconcentratie in de hogere 
vermogensklassen. Hoe de vermogensontwikkeling was bij de
genen die geen aangifte deden (of behoefden te doen) van hun 
vermogen bij de fiscus is niet bekend. Gegeven echter de hiervoor 
vermelde gegevens omrent de ontwikkeling der inkomensverhou
dingen is het niet aannemelijk, dat de kleine vermogensbezitters 
een relatief betere positie hebben verkregen. Het is zelfs niet 
uitgesloten dat de kleinere vermogens althans tot ± 1954 reëel 
en/of nominaal zijn verminderd ten gunste van de grotere ver
mogens. De verheugende indruk bestaat dat na 1953 een gunsti
ger situatie m.b.t. de kleinere vermogens is ontstaan. Niettemin 
is de ontwikkeling der vermogensverhoudingen in de afgelopen 
jaren stellig niet bevredigend geweest. Ook hierop komen wij 
nog terug. 

d. Schokken in de economie. 

In een beschouwing over zaken liggende op het financieel, 
sociaal en economisch gebied die in de afgelopen jaren hun sçha
duwzijden hebben getoond mag naast de voortgaande inflatie en 

1) In deze opstelling is - waar deze fiscaal buiten het vermogen blijven
noch rekening gehouden met pensioenrechten van werknemers, noch met 
levensverzekeringspolissen met lijfrenteclausule. 
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de ontwikkeling der inkomens- en vermogensverhoudingen de nog 
vers in het geheugen liggende bestedingsbeperking niet ontbre
ken. Ik wil daaraan thans geen uitvoerige beschouwingen wijden. 
Ik wil slechts constateren, dat ondanks velerlei verbeteringen in 
de economische situatie van ons land na 1945 zich toch vrij snel 
tal van moeilijkheden konden voordoen in--de vorlU-van-een-groot--
tekort op de betalingsbalans gepaard gaande met een aanzienlijk 
verlies van deviezen, een stijgend wantrouwen in de gulden lei
dend tot een begin van kapitaalvlucht, een dreigende stagnatie in 
de gemeentelijke investeringen en in de woningbouw door een uit
geputte kapitaalmarkt, een lege staatskas en een indexcijfer voor 
het levensonderhoud, dat sneller steeg dan de vakbonden aan
vankelijk aanvaardbaar achtten. 

Intussen is, ook op korte termijn, een herstel ingetreden, zij 
het dat de situatie nog niet in alle opzichten gezond is. Zo hebben 
de gemeenten nog te kampen met een niet geringe ongeconsoli
deerde schuld, zijn nog tal van tijdelijke belastingmaatregelen van 
kracht en is er nog een grendel op de deur die de weg opent naar 
loonsverbeteringen. 

De gehele periode van overbesteding en herstel heeft ons wel 
geleerd, dat een evenwichtige ontwikkeling alleszins wenselijk 
is. Weliswaar dient dit niet zo te worden geïnterpreteerd, dat 
wij overspannen eisen moeten gaan stellen aan de conjunctuur
politiek van de overheid. Wij zijn ons er van bewust, dat ook in 
dit opzicht de overheid - zeker in een land met een open econo
mie als Nederland - niet alles kan. Voorzover echter hèt beleid 
een ontwikkeling zonder schokken kan bevorderen is het stellig 
toe te juichen. 

e. De subsidielast. 

De ontwikkeling van de prijsverlagende subsidies - subsidies 
in de secundaire sfeer blijven buiten beschouwing - in de achter 
ons liggende jaren is hoogst interessant. 

Prijsverlagende subsidies 1 ) 

1948 580 1953 95 
1949 285 1954. 176 
1950 254 1955 290 
1951 242 1956 340 
1952 37 1957 590 

Wij constateren dus een geleidelijke daling van de subsidies in 
de periode 1948 tot 1952 en daarna een niet onbelangrijke stijging 

1) In deze cijfers zijn enkele prijsverhogende heffingen verdisconteerd. 
Voor een nadere specificatie vgl. Tabel 39 van de eerder genoemde Natio
nale Rekeningen 1948-1957. 
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tot 1957. Weliswaar speelt door deze cijfers heen de bijzondere, 
enigszins met de conjunctuur samenhangende, invloed van de 
landbouwsubsidies met twee toppen, nl. in 1948 en 1957 en een 
minimum in 1952, maar dit neemt niet weg, dat er ook een 
structurele tendentie valt w.aar te nemen. Na 1948 was het streven 
erop gericht, zovt:el mogelijk kunstmatige elementen in de prijs
vorming op te ruimen (de periode: Lieftinck!) ; vanaf 1953 daar
entegen werden weer toenemend subsidielasten op de schatkist 
gewenteld. Uiteraard waren daar wel bijzondere redenen voor: 
men wilde de prijzen niet te sterk laten stijgen. Het voorkomen 
van prijsinflatie door middel van hogere subsidies lokt echter 
bestedingsinflatie uit, en maakt het evenwicht tussen middelen 
en bestedingen labiel. DJt is dan ook voor het vorige kabinet aan
leiding geweest aan de Sociaal-Economische Raad te verzoeken 
over de mogelijkheden tot vermindering van deze subsidielast 
advies te willen uitbrengen. Hier is opnieuw een punt aangeroerd, 
dat bij het toekomstige beleid dient mee te spelen: vermindering 
van de subsidielast. ' 

4. Enkele conclusies voor een beleid in de toekomst. 

a. Algemeen. 
In de voorgaande paragrafen zijn .achtereenvolgens enkele 

positieve en enkele negatieve aspecten van de ontwikkeling na 
de tweede wereld-oorlog op financieel, sociaal en economisch ter
rein genoemd. Het gaat er thans om deze nader voor het beleid 
in de toekomst uit te werken. 

De punten die wij zo goed mogelijk moeten zien vast te houden 
zijn: een hoog niveau van werkgelegenheid, een hoog investe
ringsniveau en een hoog exportniveau. Over de betekenis van elk 
dezer punten kan ik kort zijn. Ik wil echter met nadruk een aan
tekening maken over de werkgelegenheid, omdat op dit terrein 
ook - en waarschijnlijk in versterkte mate - in de komende 
jaren een niet geringe inspanning van ons zal worden gevraagd. 
De na-oorlogse stijging van het aantal geboorten, die het onder
wijs thans zoveel zorgen geeft, zal zich n.l. in de komende jaren 
manifester~n in een toeneming van het aanbod van .arbeidskrach
ten op de arbeidsmarkt. Een enkel cijfer ter illustratie. In de 
periode 1950-1960 worden gemiddeld ± 50.000 personen aan het 
arbeidsproces toegevoegd; in verband met de na-oorlogse ge
boortegolf wordt tussen 1960 en 1965 een jaarlijks aanbod van 
± 85·.000 personen verwacht. Het zal daarom duidelijk zijn, dat 
van de komende regeerders en van ons gehele volk veel aandacht 
zal worden opgeeist om de werkloosheid op een laag niveau te 
houden. 

Voor voldoende werkgelegenheid is met name van belang een 
hoog investeringsniveau en een hoog exportniveau (het is niet 
toevallig dat ik eerder werkgelegenheid, investeringen en export 
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in een adem noemde). Wanneer de internationale conjunctuur 
redelijk gunstig blijft is het niet uitgesloten dat in Nederland de 
volledige werkgelegenheid wordt gehandhaafd. 

Wat de investeringen betreft liggen er voor de komende periode 
reeds vele projecten op tafel: woningbouw (incl. opruimen van 
± 200.000 krotten), onderwijs, Deltaplan, verkeer, Europoort
project, verbetering van de IJ-mond enz. Deze projecten liggen 
- met gedeeltelijke uitzondering van de woningbouw - alle min 
of meer in de overheidssfeer. Daarnaast zijn hoge particuliere 
investeringen nodig, niet alleen als bijdrage voor het scheppen 
van voldoende werkgelegenheid, maar ook als middel om de pro
duktiviteit en daarmede de welvaart per hoofd op te voeren. 

Ten aanzien van de bevordering der export kan worden opge
merkt dat wij blijvend belang hebben bij open markten; open 
markten binnen de Europese Economische Gemeenschap, binnen 
de landen die de O.E.E.S. omvatten en binnen de gehele wereld. 

Opvoering van de export vereist ook een concurrerend prijs
niveau in Nederland. Daarmede raak ik aan het eerste van de 
punten die uit de achter ons liggende periode een correctie be
hoeven. Wanneer ik deze punten bijeen voeg kom ik tot de vol
gende opsomming: het voorkomen van inflatie, het verbeteren 
van de inkomens- en vermogensverhoudingen, het vermijden van 
schoksgewijze ontwikkelingen en het verminderen van de sub
sidielast. 

Op zichzelf genomen zullen velen deze punten wel kunnen on
derschrijven. Het voorkomen van inflatie is allereerst van essen
tiële betekenis voor het opvoeren van de export; het gaat er 
daarbij om zowel de inflatie uit het binnenland tegen te gaan als 
ook de invloed van inflatoire ontwikkelingen uit het buitenland 
zoveel mogelijk te mitigeren. Voorts dient inflatie te worden 
bestreden teneinde de waardevastheid van het geld te verzekeren 
en daarmede de grondslag te leggen voor voldoende besparingen 
(op dit laatste kom ik nog terug). Het verbeteren van de in
komens- en vermogensverhoudingen zal, mede gelet op het hier
voor gegeven cijfermateriaal, op zichzelf ook een desideratum 
zijn, dat weinig bestrijding zal ondervinden. Ieder sociaal denkend 
en voelend mens zal een redelijke verdeling van de toeneming der 
welvaart willen nastreven. Ik spreek met opzet over de toeneming .. 
Voor een herverdeling van bestaande vermogens - in de zin van 
afpakken van de een, geven aan de ander - is naar mijn mening 
geen rechtsgrond aan te voeren; bovendien zou dit economisch 
zeer nadelige repercussies hebben. Een zelfde communis opinio 
zal er wel bestaan ten aanzien van het voorkomen van schokken 
en het bevorderen van een evenwichtige expansie. Wat de ver
mindering van de subsidielast aangaat, de ongewenstheid van een 
te grote kunstmatigheid in de prijsvorming zal wel nauwelijks 
ernstig worden bestreden: een te hoog niveau van subsidies ver
sluiert de economische werkelijkheid en belemmert een zo econo-
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misch mogelijke aanwending der productiefactoren; deze subsi
dies komen mede ten goede aan hen voor wie ze niet zijn bedoeld 
en door hun permanentie tasten zij de mogelijkheden van een 
dynamisch budgettair beleid aan. 

Maar zijn er dan geen tegenstellingen en problemen ten aanzien 
van het welvaartsbeleid ? Zeer zeker zijn die er. Deze openbaren 
zich echter niet of nauwelijks wanneer men desiderata afzonder
lijk gaat bespreken maar vooral wanneer men ze met elkaar in 
verband gaat brengen, of een rangorde van dringendheid gaat 
opstellen. Dit nu is iets waarmede de praktische politiek van dag 
tot dag mee te maken heeft en dat met name ook in de Katholieke 
Volkspartij speelt, als zijnde een partij die op één confessionele 
basis de verschillende maatschappelijke groeperingen omvat. Wij 
raken hier aan een a,nder wezenlijk element van beleid, n.l. het 
voortdurend doen van een keuze. Dit kan op twee manieren ge
schieden, n.l. met het oog op de korte termijn in een wat Menno 
ter Braak zou noemen hik-en-hijg-stijl en met het oog op de 
lange termijn. 

Het is dringend noodzakelijk deze twee elementen, n.l. de korte 
en lange termijn goed te scheiden. Dit is in de eerste plaats nodig 
om een goed zicht te krijgen op de praktische politiek. Om een 
voorbeeld te noemen. Afschaffing van huur-subsidies - welke 
overigens niet abrupt maar met een zekere geleidelijkheid zou 
moeten plaatsvinden - heeft tengevolge hogere huren. Dit be
tekent een inkomensvoordeel voor huiseigenaren, waardoor de 
inkomensverhoudingen kunnen verslechteren, terwijl voorts ho
gere huren een loon- en prijsstijging met zich brengen. Meet men 
nu terwille van het inkomenseffect en het prijzeneffect de huren
subsidies maar handhaven? Ik meen dat men die vraag ontken
nend moet beantwoorden, omdat vermindering van deze subsidies 
de economie fundamenteel gezonder maakt en slechts op basis 
van een gezonde economie een "waardevaste" verbetering van de 
inkomensverhoudingen en een stabilisering van prijsverhoudin
gen mogelijk is. 

In de tweede plaats is het nodig om korte en lange termijn
effect goed te onderscheiden teneinde geen illusies te wekken en 
de stellig volgende (doch op korte termijn niet relevante!) ont
goocheling te vermijden. Weer een voorbeeld. Als men alleen al 
ziet naar de desiderata, die men de laatste tijd het meest hoort 
noemen, dan zou iemand de schrik om het (economische) hart 1) 
kunnen slaan: weduwen- en wezenverzekering, kinderbijslagver
zekering, invaliditeitsverzekering, opheffen of verminderen der 
gemeenteclassificatieverschillen ; gelijke beloning voor mannen en . 
vrouwen; huurverhoging; arbeidstijdverkorting; loonsverhogin
gen sec; belastingverlaging. Ik zie niet hoe men een realisatie op 
korte termijn van dit alles zou kunnen verantwoorden, zeker niet 

1) Ook economisten kunnen een hart hebben. 
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als ik nog even de extra inspanning mag memoreren welke sa
menhangt met de sterke groei van onze beroepsbevolking. 

Hiervoor is gezegd, dat het voeren van beleid betekent het doen 
van een keuze. De vraag dient dus te worden beantwoord, welke 
van de vorengenoemde desiderata primair dienen te worden ge
steld en welke in tweede instantie komen. Naar mijn opvatting 
dienen een tweetal desiderata voor alles hoog gehouden te wor
den, n.l. het bevorderen en/of handhaven van een fundamenteel 
gezonde economie d.w.z. het zoveel mogelijk voorkomen van ba
stedingsinflatie en prijsinflatie en het handhaven van een hoog 
niveau van werkgelegenheid. Ik wijs er op dat deze keuze impli
ceert een zo evenwichtig mogelijke ontwikkeling, een hoog niveau 
van investeringen en besparingen, vooreerst in de particuliere 
sector, en een vermindering van subsidies. Daarnaast zal aan de 
overige desiderata zoveel als mogelijk is aandacht moeten worden 
geschonken, evenwel niet op een wijze die de eerder genoemde 
desiderata in gevaar brengt. 

De keuze van de primaire desiderata berust op financiële, 
sociale en economische overwegingen. Financieel is het belang 
van waardevast geld zonder meer duidelijk. Sociaal is zowel het 
streven naar volledige werkgelegenheid als het voorkomen van 
inflatie een eerste vereiste. Economisch kan slechts de welvaart 
bevredigend stijgen wanneer op basis van vertrouwen in het geld 
voldoende wordt gespaard en de export in een open land als het 
onze toeneemt. 

In verband met het primaire desideratum van het bevorderen 
en/of handhaven v,an een fundamenteel gezonde economie zou ik 
nog een enkele opmerking willen maken over het woningbouw
beleid. Een gezonde economie vereist uiteraard ook een gezonde 
situatie in de woningbouwsector. Hiervoor werd dan ook al opge
merkt, dat een vermindering en uiteindelijk - met 'n uitzondering 
van een beperkte groep minst draagkrachtigen - een afschaffing 
van huursubsidies gewenst is. Ik zou daaraan thans het volgende 
willen toevoegen. 

Het woningtekort lost men niet op een aanvaardbare wijze op 
door alléén huren op te trekken. Voor alles is nodig, dat er zoveel 
woningen worden gebouwd als de bouwmarkt toelaat (overspan
ning van de bouwmarkt leidt mede tot ongewenst hoge bouw
kosten). Het geleidelijk verhogen van de huren en het normali
seren van de huurverhoudingen kan echter wel een additionele 
bijdrage leveren tot het gezondmaken van de woningbouwsector, 
en ",el in tweeërlei opzicht. In de eerste plaats zal het relatief 
optrekken van huren van oudere woningen de doorstroming van 
oudere naar nieuwere woningen bevorderen en daarmede de be
zetting per woning kunnen verbeteren en dus de woningnood ver
minderen. In de tweede plaats zal bij het bereiken van een meer 
economische huur een begin gemaakt kunnen worden met het 
liberaliseren van het woningbeleid, aanvankelijk slechts in enkele 
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gebieden waar het woningtekort gering is, later in meerdere ge
bieden. Als gevolg van deze liberalisatie kan een daling van de 
bouwkosten - eindelijk zal dan immers een normaal spel van 
vraag en aanbod kunnen gaan functioneren - worden verwacht, 
die op haar beurt mede de woningnood kan helpen oplossen. 
Elders in dit nummer behandelt de heer W. M. Andriessen andere 
mogelijkheden van verlaging van bouwkosten. 

Een niet te langzaam optrekken van de huren tot een econo
misch verantwoord peil vervult dus niet alleen een algemeen
economische functie maar kan tevens een bijdrage leveren tot een 
-ook sociaal gewenste - bespoediging van de opheffing van 
de woningnood. 

b. Verbetering van inkomens- en vermogensverhoudingen. 

Het lijkt mij goed, afzonderlijk stil te staan bij het vraagstuk 
van de verbetering van de inkomens- en vermogensverhoudingen, 
omdat men de indruk zou kunnen verkrijgen uit het voorgaande, 
dat ik dit desideratum van ondergeschikte betekenis acht. In één 
opzicht is deze indruk juist. Ik zou het betreuren wanneer men 
op een geforceerde wijze zou trachten deze verhoudingen te ver
beteren en wanneer hieruit een inflatoire spiraalbeweging van 
stijgende lonen en prijzen zou voortvloeien. Maar ik ben er van 
overtuigd, dat niemand die het wel meent met de sociale verhou
dingen en de economische samenhangen kent, deze weg zou willen 
inslaan. Trouwens de ervaring heeft wel geleerd, dat hiermede 
meer schijnsuccessen dan reële successen worden geboekt. In 
concreto betekent dit, dat loonsverhogingen of verbeteringen van 
sociale voorzieningen, die uitgaan boven de produktiviteitsstij
ging, in beginsel ongewenst zijn. Wanneer de stijging van loon
kosten binnen de stijging van de produktiviteit 1) dient te blijven 
moet men o.a. met drieërlei rekening houden: 

ie. de produktiviteit stijgt slechts langzaam (0-4% per 
jaar), mede omdat in Nederland de groeiende beroepsbevol
king moet worden opgevangen; de primaire arbeidsvoor
waarden zullen dus ook slechts in een langzaam tempo 
kunnen worden verbeterd; 

2e. de produktiviteit stijgt geleidelijk, zodat nieuwe 
voorzieningen in een evenwichtig tempo moeten worden 
ingevoerd; 

3e. de produktiviteitsstijging verschilt van sector tot 
sector; dit zal tot uitdrukking dienen te komen in (enige) 

1) Een uiterst belangrijk probleem op zich is de vraag hoe wij erin slagen 
de produktiviteit op te voeren door stimulansen èn voor de werkgevers èn 
voor de werknemers. 
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differentiatie in de verbetering der primaire arbeidsvoor
waarden. Ondanks economische bezwaren lijken mij, bij 
algemene maatregelen zoals nieuwe sociale voorzieningén 
en een huurverhoging, uniforme loonsverhogingen ter com
pensatie onvermijdelijk. Maar buiten de sfeer van compen
satie bij algemene maatregelen zijn zij bepaaldelijk on
wenselijk. 

Zo gesteld neemt de verbetering van inkomens- en vermogens
verhoudingen dus een ondergeschikte plaats in. Daarmede is dit 
desideratum echter niet uitgeput. Met name twee aspecten zou 
ik nog willen noemen: een verbetering op korte termijn en een 
verbetering op langere termijn. 

Wat de korte termijn betreft kan worden opgemerkt, dat in 
het voorgaande alleen aandacht is besteed aan de verbetering 
van het primaire inkomen. Daarnaast zijn de inkomens- en ver
mogensverhoudingen te wijzigen door manipulaties in de secun
daire sfeer. In het bijzonder denk ik daarbij aan een overheveling 
van inkomen en vermogen van de overheid en van naamloze 
vennootschappen en andere bedrijven naar gezinnen. Ik heb daar
bij wat de overheid aangaat op het oog, o.a. fiscale c.q. financiële 
faciliteiten, die de bezitsvorming bij brede lagen der bevolking 
kunnen opvoeren en wat de bedrijven betreft, denk ik speciaal 
aan winstdelingsregelingen en gepremieerde spaarregelingen. 

Het zou uiteraard nauwelijks verbazing wekken indien er onder 
hen, die de cijfers van de inkomens- en vermogensverhoudingen 
kennen en die met ons evenwichtiger verhoudingen in de toekomst 
wensen, zijn die dit zouden willen trachten te bereiken door een 
nog grotere progressie in de inkomstenbelasting, een grotere 
progressie in de successierechten en het invoeren van progressi~ 
in de vermogensbelasting. Zulk een beleid zou als surplus boven 
op de toch al zware directe belastingdruk m.i. door zijn ontmoedi
gend effect op de prestatielust en op de bereidheid tot het ver
richten (resp. het binnen ons land beschikbaar stellen) van be
sparingen bij hen die erdoor getroffen zouden worden, in strijd· 
met het nationale belang zijn. Wie op verantwoorde wijze een 
betere verbreiding van bezit in de particuliere sector wil, zal niet 
aan de top (meer) moeten hakken, maar aan de basis moeten 
bouwen. 

Wat de lange termijn aangaat zou ik het volgende naar voren 
willen brengen. Ik meen dat in dE: economische orde waarin wij 
leven en die wij in hoofdlijnen aanvaarden, fundamentele krach
ten werken die het moeilijk maken het loonaandeel in het natio
nale inkomen, dat nu ca. 50% bedraagt, blijvend te brengen op 
bv. 80%. Proberen wij dit toch, dan zullen er prijsstijgingen ont
staan die niet alleen het monetaire evenwicht verstoren, maar die 
ook de aanvankelijk gewenste verdeling weer ongedaan maken. 
Ik zou daarom willen beklemtonen dat, wanneer wij de inkomens-
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en vermogensverhoudingen willen verbeteren, wij ons niet moeten 
blind staren op de lonen. Natuurlijk zal er naar dienen te worden 
gestreefd de produktiefactor arbeid de maximale "beloning" te 
geven, die economisch mogelijk is. Juist echter omdat langs deze 
weg, n.l. de weg van het primaire inkomen, niet of nauwelijks 
een betere verdeling te verkrijgen is, zullen wij alle krachten 
moeten inspannen om, teneinde tot een reële verbetering van de 
inkomens- en vermogensverhoudingen te komen, het inkomen 
van brede lagen van ons volk niet alleen te doen afhangen van 
het looninkomen, maar daarnaast een voor velen nieuwe inko
mensbron te creëren, n.l. inkomen uit kapitaal. Dit zal kunnen 
worden bereikt doordat werknemers sparen of meer sparen en 
daarbij aangemoedigd en geholpen worden door overheid en werk
gevers, waarbij te denken is aan financiële en fiscale faciliteiten, 
winstdelingsregelingen en gepremiëerde spaarregelingen. 

Daarom voegt zich in mijn gedachtengang bij de twee primaire 
desiderata van waardevast geld en volledige werkgelegenheid op 
langere termijn een derde primair desideratum: het verbeteren 
van de inkomens- en vermogensverhoudingen. 

c. Slot. 

Een afsluiting kan worden gegeven door het vorenstaande 
samen te vatten. Welk welvaartsbeleid hebben wij voor de toe
komst nodig? Zorg voor voldoende werkgelegenheid, voor 
waardevast geld, hoge investeringen, een hoog exportvolume, 
een verbetering van de inkomens- en vermogensverhoudingen 
en dit alles in een evenwichtige ontwikkeling. In deze afsluitende 
paragraaf wil ik slechts op één punt de bijzondere aandacht ves
tigen. De sleutel tot een harmonieus verlopende verwezenltjking 
van deze desiderata op langere termijn ligt naar mijn mening 
in voldoende door de gehele bevolking opgebrachte besparingen. 

Hoge besparingen zijn vereist om een hoog iilvesteringsniveau 
binnen de grenzen van het monetaire evenwicht te realiseren; 
hoge besparingen stellen ons in staat de export te bevorderen, 
door parallel met de export van goederen kapitaal te exporteren; 
hoge besparingen zijn onmisbaar om via investeringen en export 
de werkgelegenheid op peil te houden. Bovenal zijn hoge bespa
ringen gevormd door brede lagen van ons volk noodzakelijk om 
de inkomens- en vermogensverhoudingen te verbeteren. Niet 
alleen rechtstreeks, zoals in de vorige paragraaf werd uiteengezet, 
maar ook indirect, nl. doordat bij hoge besparingen het algemene 
prijsniveau minder hoog zal komen te liggen; zouden door te 
weinig besparingen de prijzen wel hoger kunnen komen te liggen 
dan zou de inkomensverdeling opnieuw ten ongunste van hen die 
een welvaartsverruiming kregen, worden gewijzigd. 

In het Nederland van 1945 konden wij niet vermoeden welk 
een groei in de volgende jaren zou plaatsvinden. In het Nederland 
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van 1959 weten wij evenmin wat de toekomst ons zal brengen. 
Wel weten wij, dat wanneer de vrede blijft behouden en de inter
nationale conjunctuur gunstig blijft, er nieuwe mogelijkheden zijn 
ook voor ons land, om tot een verdere groei te geraken. 

De opeenstapeling van nog onvervulde desiderata, waaraan 
wellicht nog andere kunnen en zullen worden toegevoegd, is een 
uitdaging voor hen die het beleid voor de toekomst te bepalen 
hebben. Ons volk mag van hen geen exact getimede uitvoerings
beloften verwachten; de ontwikkeling van de productiviteit noch 
andere bepalende factoren voor de realisatie zijn met zekerheid 
te v09rs~llen. Wel echter lijkt het mogelijk - en het aanstaande 
S.E:YPlAdvies zal daaromtrent wel houvast bieden - dat priori
teiten . zoveel mogelijk tevoren worden vastgesteld. Wij groeien 
aldus naar een beleid op langere termijn, waarbij een wijze dose
ring van afwisselend algemeen geldende - en m.i. ook algemeen 
in de loonsfeer te compenseren - maatregelen en maatregelen 
van inkomensverbetering via een vrijere, meer gedifferentieerde 
loonpolitiek over de tijd gespreid, zal zijn vereist. Een zo ruim 
mogelijke steun ook in het maatschappelijk leven zelf aan zulk 
een weinig Sinterklaasachtig, maar des te effectiever en van 
duurzamer w.aarde zijndbeleid, zal niet overbodig zijn. 

Want opnieuw staat ons volk voor zeer omvangrijke opgaven. 
Meer dan ooit is er behoefte aan een wezenlijke bijdrage tot de 
vervulling daarvan, waarbij wij van uit de christelijke politiek
is het niet een van de meest boeiende aspecten ervan? - "het 
onverzoenlijke willen verzoenen". 
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De K.V.P. en de 
minder-draagkrachtigen 

door Joh. Zwanikken 

I. 

G
een leider van een sociale organisatie, geen woordvoerder 
van een politieke partij, kan het zich tegenWOC1I1~:r.r nog Jr permiteren om, wanneer hij het beleid van de cè.1.-p'Bratie 
welke hij vertegenwoordigt bespreekt, voorbij te gaan 

aan het vraagstuk van de minder-draagkrachtigen. We hopen in 
deze bijdrage aan te tonen, dat zowel door de omvang van de 
groep minderdraagkrachtigen als door de aard van de moeilijk
heden, waarvoor deze groep zich weet geplaatst, inderdaad sprake 
is van een vraagstuk. Dàt er zoveel over wordt gesproken en 
geschreven toont aan, dat er een toenemende bewustwording is 
voor wat we zouden kunnen noemen de noodzaak van een vol
ledig doorgevoerde sociale harmonisatie. Teneinde te voorkomen, 
dat dit woord misverstand wekt zij er op gewezen, dat we met 
sociale harmonisatie in de Nederlandse verhoudingen een begrip 
hanteren, dat nadrukkelijk onderscheiden is van wat het E.E.G.
verdrag onder de internationale sociale harmonisatie verstaat. 
Heeft men dáár op het oog een harmonisering van de arbeids
voorwaarden, waardoor weliswaar geen gelijkvormigheid, maar 
wel een ongeveer gelijke last, voortvloeiende uit de arbeidsvoor
waarden, op het eindprodukt komt te drukken, met de sociale 
harmonisatie als boven omschreven bedoelen we heel iets anders. 

Wetten en organisaties 

Daar de aarde geschapen is voor alle mensen, die op grond 
hunner sociale natuur met elkander moeten samenwerken, is het 
in strijd met de christelijke gedachte, met de christelijke maat
schappij-opvatting, wanneer groepen mensen tekort komen en 
onder het bestaansminimum moeten leven. In de internationale 
sfeer kost het weinig moeite iedereen van deze waarheid te over
tuigen. Het kost weinig moeite bij een verhaal over de onderont
wikkelde gebieden het publiek tot tranen te bewegen, wanneer 
men vertelt over de miljoenen, die bijkans en vaak zelfs metter
daad sterven van de honger, die onvoldoende gekleed zijn, die niet 
over een behoorlijke huisvesting beschikken. Is het mogelijk, dat 
dit alles nog bestaat in het midden der 20ste eeuw? 

In de nationale verhoudingen is aan dit probleem de laatste 
zeventig jaar zo het een en ander gedaan. De verpauperde arbei
der van het eind der vorige eeuw bestaat niet meer. Wèl geteld 
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59 sociale wetten regelen zijn arbeidstijd, beschermen zijn gezond
heid, verzekeren hem een bestaan bij optredende arbeidsonge
schiktheid. Krachtige organisaties hebben de arbeiders zelf ge
sticht, welke hun een waarborg zijn, dat aan de verkregen rechten 
niet kan worden getornd, dat hun positie nog steeds verbetert. 
Er is een sfeer in het land, waardoor de sociale programma's van 
meerdere politieke P!'trtijen minstens in de concrete doelstellingen 
veel op elkaar zijn' gaan lijken. Waar men uiteindelijk naar toe 
wil, blijft bij velen vaag, behalve bij de K.V.P., die in de gestadige 
ontwikkeling de lijnen doortrekt, haar voorgeschreven door een 
christelijke opvatting van gezonde maatschappij-verhoudingen. 

Het verbaast niet, dat onder deze omstandigheden nog wel eens 
de opmerking wordt vernomen, dat er in Nederland niet meer 
"wat je noemt echt armoe wordt geleden". We wijzen met trots 
op de verbeterde huisvesting van de werknemers. Zie eens, hoe 
ze gekleed zijn. Kijk naar hun technische uitrusting. Zie hun deel
name aan het culturele leven. Nee, nee, het gaat best met die 
werknemers in Nederland. Maar intussen vergeten we, dat er 
midden tussen ons belangrijke groepen van mensen zijn, volkomen 
bereid om de arbeidsplicht, welke op elke mens rust, te vervullen, 
teneinde daarmee in hun eigen onderhoud en in dat van hen, 
waarvoor zij verantwoordelijk staan, te voorzien, als ze er maar 
toe in staat waren. We vergeten ook, dat er werknemers zijn, die 
tegen lonen een volwaardige arbeidsprestatie moeten leveren, 
welk loon hun dwingt hun kinderen minder voeding, althans min
der goede voeding te geven, dan waarop zij recht hebben. We 
beseffen wel, dat er zulke groepen zijn en daarom praten we er 
ook over, maar een scherp inzicht in de omvang er van, is ons 
eigenl\ik nog nooit gegeven. In het voorlopig verslag over hoofd
stuk XII (Sociale Zaken) voor het dienstjaar 1959, is v.an K.V.P.
zijde aan minister Suurhoff de vraag gesteld, of hij een globaal 
inzicht kon geven van het aantal volwassen werknemers, die bij 
een normale werkweek moeten rondkomen met f 60,- per week 
of minder, zo mogelijk onderscheiden naar de gemeenteklasse. 
In het antwoord heeft de minister volstaan met op te geven, 
hoeveel mannelijke nijverheidsarbeiders van 25 jaar en ouder een 
bruto-weekloon van minder dan f 60,- per week verdienen. Dit 
aantal bleek zeer gering te zijn, n.l. landelijk 0,3% ofwel ruim 
2000 werknemers. Op een totaal van 3.000.000 beroepsbeoefe
naars inderdaad een gering cijfer. Maar afgezien van het feit, dat 
rond dit cijfer de nodige vraagtekens zijn te plaatsen, is hiermee 
toch maar een zeer gering facet van het vraagstuk der minder
draagkrachtigen benaderd. 

Wie zijn minder-draagkrachtigen? 

Uiteraard is niet exact aan te geven, wanneer Jansen tot de 
minderdraagkrachtigen behoort. Is hij dat nog, wanneer hij f 70,-
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per week verdient? Best mogelijk. Het zal duidelijk zijn, dat we 
hier niet individuele gevallen kunnen behandelen, maar dat we 
dienen te spreken over groepen. "Armen zult ge altijd bij u heb
ben", gaat ook in de tegenwoordige tijd nog op, al ontslaat het 
ons uiteraard niet van de plicht er aan te werken, dat geen 
armoede door onze schuld blijft voortbestaan. We hebben een 
negental groepen nagegaan, voor wat hun materiële bestaans
positie betreft. En we geven de door ons gevonden cijfers hier-

_ onder vooralsnog zonder commentaar weer. Als bronnen hebben 
we hiervoor genomen de sociale maandstatistiek over november 
1958, S.E.R.-adies 1956, jaarverslag Sociale Verzekeringsbank, 
economisch-statistische berichten en de statistiek van de lonen 
1958, uitgave C.B.S. De cijfers zijn dus uitsluitend officiële ge
gevens en stuk voor stuk controleerbaar. 

Nog één opmerking vooraf. Wanneer we nogal eens een bedrag 
van f 60,- per week noemen, bedoelen we daar beslist niet mee 
te suggereren, dat dit de grens zou zijn, waaronder het bestaan 
de aanduiding "onder het ethisch minimum leven" zou verdienen. 
Voorts merken we op, dat de rangschikking van de groepen geheel 
willekeurig is genomen. . 

I. Geplaatsten in de G.S.W.-regeling. 
Onder de sociale werkvoorzieningsregeling vielen gedurende 

de laatste week van de verslagperiode 29 juni-2 augustus 1958 
blijkens de sociale maandstatistiek november 1958 20.184 per
sonen met een gemiddeld loon per man van f 53,01. 

II. Uitgetrokken werklozen. 
De uitgetrokken werkloze valt de eerste tijd onder de sociale 

voorzieningen voor werklozen. Over dezelfde periode als bedoeld 
onder I en uit dezelfde bron vermelden we de volgende cijfers: 

Sociale voorziening A 507 personen met een gemiddelde 
weekuitkering van f 49,01 

" " 
B 9.514 personen met een gemiddelde 

weekuitkering van f 40,70 

10.021 

Hiervan zijn kostwinners beneden de 65 jaar: 
Sociale voorziening A 337 personen met 

" " 
weekuitkering 

B 7.239 personen met 
weekuitkering 

7.576 

m. Oud-militairen, enz. 

een 
van 
een 
van 

gemiddelde 
f 58,69 

gemiddelde 
f 45,30 

Sociale voorziening voor oud-militairen, beeldende kunstenaars 
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en regeling voor sociaal-economische hulpverlening aan zelfstan
digen: 1155 personen, allen als regel kostwinner (zelfde periode 
als I, zelfde bron). 

IV. Voorziening voor blinden. 
Zelfde periode als I, zelfde bron: 759 personen, waarvan 212 

kostwinners. 
V. Ingeschreven werklozen, die een uitkering ontvingen 

krachtens de Wachtgeld- en Werkloosheidsverzekering in mei 
1958 (zelfde bron): 33,215 mannen 

1.212 vrouwen 

34.427 
Gemiddelde weekuitkering circa f 66,-. 

VI. Invaliden. 
Krachtens de Invaliditeitswet is iemand invalide, wanneer hij 

of zij voor meer dan 2/3 ongeschikt is de arbeid, waarvoor hij 
werd opgeleid, te verrichten. De laatste beschikbare gegevens 
over de aantallen mensen, die hieronder vallen, zijn opgenomen 
in het S.E.R.-advies 1956 Nr. 3. Latere gegevens zijn niet beschik- . 
baar. Het betreft in totaal 314.000 personen, waarvan ± 100.000 
beneden de 17 en 94.000 boven de 65 jaar. Van de 120.000 personen 
tussen 17 en 65 jaar waren ± 70.000 invaliditeitstrekkers en 
± 10.000 invaliditeitspensioentrekkers. Blijkens het jaarverslag 
van de Sociale Verzekeringsbank bedroeg per ultimo 1957 het 
aantal invaliditeitsrentetrekkers 115.086 personen, inclusief de 
tijdelijke rentetrekkers. De gemiddelde jaaruitkering van deze 
rentetrekkers is ongeveer f 600,-!!! 

VII. Aantal weduwen en gescheiden vrouwen beneden 65 jaar: 

163.000, waarvan 129.000 met een jaarinkomen van minder dan 
f 2.400,-. Deze gegevens hebben betrekking op de situatie in 
1955. Bronnen: economisch-statistische berichten van 22 septem
ber 1954, S.E.R.-advies 1955 Nr. 3 en 1957 Nr. 2. Recentere ge
gevens zijn niet voorhanden.1

) 

1) Eigenlijk zouden we hier ook nog moeten vermelden de groep onder
steunden krachtens de armenwet. Maar dit Is een andersoortige categorie. 
Blijkens de sociale maandstatistiek van november 1958 telden de gemeenten 
met 20.000 inwoners en meer, in juni 1958 70.508 ondersteunden krachtens 
de armenwet, waarvan 32.014 hoofden van gezinnen. In het totaalcijfer zijn 
begrepen 37.420 ondersteunde bejaarden, die tevens uitkering krachtens 
A.O.W. ontvingen, alsmede een aantal personen, die vallen onder de hier
boven gemelde categorieën I en TI. Voor die laatste categorieën geldt der
halve de noodzakelijke opvoering van het loon c.q. de uitkering krachtens de 
sociale voorzieningsregeling. Dat de bejaarden met de A.O.W.-uitkering niet 
kunnen rondkomen, is op zich een pleidooi voor de bevordering van bedrijfs
pensioenfondsen en voor een krachtige stimulering van bedrijfsspaarrege
lingen en particuliere bezitsvorming tijdens het werkzame leven. 
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VID. Mannelijke nijverheidsarbeidel'$ van 25 jaar en ouder 
met een bruto-verdiend weekloon van minder dan f 60,-, exclu
sief kinderbijslag, vacantietoeslag en andere uitkeringen ineens, 
maar inclusief de A.O.W.-compensatie ad 5%, de huurtoeslag en 
alles z.g. premietoeslagen op het loon, in oktober 19572.000 per
sonen. Bronnen: statistiek van de lonen 1958, rijksbegroting 
Sociale Zaken en Volksgezondheid 1959. 

Hierbij dient om twee dingen gedacht te worden. Vooreerst dat 
het hier gaat om een categorie werknemers, welke nauwelijks de 
helft uitmaakt van het totaal aantal z.g. mannelijke loontrekken
den van 25 jaar en ouder. Belangrijke groepen loontrekkenden, 

- werkzaam o.m. in landbouw, transport, handel en overheids
dienst, vallen buiten deze berekening. Of hieronder nog velen 
een loon hebben beneden de f 60,- is ons niet geheel duidelijk 
geworden en we willen niet met al te speculatieve cijfers werken. 

Op de tweede plaats evenwel moeten we hierbij opmerken, dat 
in de kringen met name van de katholieke vakbeweging ernstig 
twijfel wordt uitgesproken over de houdbaarheid van de cijfers, 
welke door het C.B.S. zijn verstrekt. Dit is geen twijfel uiteraard 
aan de ernst, waarmee het C.B.S. de haar bekende gegevens ver
werkt, maar het wil ons wel voorkomen, dat het zin zou hebben, 
om deze cijfers al of niet in overleg met de vakbeweging nader 
te bezien. 

We hebben hier voor ons liggen gegevens, verstrekt door een 
aantal bona-fide vakorganisaties. Op mis verzoek hebben dezen 
een onderzoek ingesteld naar concreet verdiende lonen in een 
aantal ondernemingen en bedrijfstakken. De juistheid van de 

. cijfers moeten we voor de verantwoording laten van onze zegs
lieden. Overigens moet hierbij worden opgemerkt, dat met het 
vermelden van deze cijfers niet een aanval wordt bedoeld op de 
onderneming c.q. bedrijfstakken die worden vermeld, althans 
niet zonder meer, maar onze critiekricht zich op het systeem van 
loonvorming, waardoor deze minimum-lonen nog steeds voort
bestaan. 

1. Leden van de afdeling Aarlanderveen werden door de Hei
demij. z.g. uitgeleend aan d~ gemeente Rotterdam. Men schat het 
aantal op plm. 1000 arbeiders. De arbeiders zijn werkzaam op het 
Botlek-plan en op het eiland Roozenburg. 

De werkzaamheden zijn: het leggen van kabels, waterleiding
en gasleidingen, uitbreken van straten, graven van sleuven, het 
waterdicht opleveren van asbest-waterleidingen, het aansluiten 
van brandkraanpotten, etc. etc. 

Het uurloon is f 1,21 + 10% of een weekloon van f 63,99. Met 
12 reisuren, welke worden vergoed, komt dit inkomen op f 82,86. 
Na opvoering van de toeslag A.O.W., huurtoeslag en aftrek van 
A.O.W.-premie en premie soc. verzekering, is het netto-loOn 
f 79,14. Bij dit netto-loon moet men er rekening mee houden, dat 
in een concreet geval sprake is van een huisvader met 10 kin-
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deren, die per dag 3 reisuren maakt, waarvan 2 uren worden 
betaald. Hij' is dus met vervoer en werktijd 12 uur per dag 
onderweg, d.w.z. van half zeven 's morgens tot half zeven 
's avonds. Wordt deze man ziek, dan is zijn uitkering (ook bij 
werkloosheid) f 57,50 per week. 

2. N.V. Zanen en Verstoep. Opdrachtgever: Rijkswaterstaat. 
Object: bouwen en verbouwen van bunkers langs de Rijn bij 
Arnhem. Uurloon grondwerkers f 1,18 per uur plus 10% = week
loon f 61,92 bruto. Werkgever heeft toestemming gevraagd de 
nieuwe C.A.O. toe te passen; wordt niet toegestaan. ' 

3. Nederlandse Heidemij. Werkobject in de Meerwijk te 
Groesbeek. Opdrachtgever: gemeente Groesbeek. Uurloon f 1,18. 
Weekloon f 56,65. Over de toepassing van de nieuwe C.A.O. is 
nog geen besluit genomen. 

4. N.V. Grondmij. Aanleg sportvelden te Wamel. Aanvullend 
W.S.W.-werk. Uurloon f 1,11 + 10%. Brutoloon per week 
f 58,56. 

Het betreft hier slechts enkele voorbeelden uit een grote serie! 
Aan de gegevens van de Bond van Werkers in de Industriële 

Bedrijven ontlenen we de volgende cijfers: 
1. Witwasserijen. Aantal arbeiders 12 à 13.000, waarvan 3 à 

4.000 mannelijke en daarvan ± 50% boven de 23 jaar. In de 
vijfde gemeenteklasse is het bruto uurloon, dus inclusief A.O.W.
premie, gemiddelde premietoeslag en huurtoeslag f 54,76. In de 
eerste gemeenteklasse f 60,34. Gemakshalve nemen we voor de 
volgende groepen alleen de bruto verdiende weeklonen, dus alles 
met inbegrip van tarief toeslagen en andere toeslagen, welke 
naam ze ook verder mogen hebben. Dan vermelden we voor de 

2. lederindustrie, waarvoor slechts één gemeenteklasse bestaat, 
een bruto-weekloon van f 65,03, doch indien niet in tarief wordt 
gewerkt slechts f 62,29. 

3. De schoenen-industrie in de derde gemeenteklasse f 64,23, 
indien niet in tarief kan worden gewerkt f 61,62. 

4. De lederwaren (met merit-rating-toepassing) f 63,37, met 
tarieftoeslag f 59,38. 

5. Graan be- en verwerkende bedrijven, in de derde, vierde en 
vijfde gemeenteklasse alle lonen beneden de f 60,- per week. 

6. De drankindustrie, groep B, eerste gemeenteklasse f 60,64 
alles inbegrepen, vijfde gemeenteklasse f 55,84. 

7. Groente- en fruit-verwerkende industrieën. Groep A, vijfde 
gemeenteklasse f 59,90. 

8. Vefsmelterijen, vijfde gemeenteklasse, loongroep 4 f 55,58. 
Eerste gemeenteklasse f 60,53. 

Van al deze lonen moet dan nog af de A.O.W.-premie à 6,75%, 
ziekenfonds, ziektewet, pensioenfonds, W.W.-wet en loonbelas
ting. Alles bij elkaar overschrijdt dit aanzienlijk de 10%, zodat 
er talloze loontrekkers zijn, die met een bedrag van ternauwer
nood f 50,- per week thuiskomen. 
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Is het wonder, dat wanneer we deze cijfers vergelijken met de 
loonstatistieken van het C.B.S. (en ons onderzoek was zeker niet 
uitputtend) dat wij dan tot de vraag komen, of een onderzoek 
naar de juistheid van deze gegevens niet dringend noodzakelijk 
is. We moeten toch minstens genomen weten, waar we over 
praten. 

Wanneer we het geheel nu overzien moeten we vaststellen} dat 
er in Nederland nog een grote groep is of grote groepen van men
sen zijn} waarvan moet worden 'OOStgesteld} dat zij zonder enige 
twijfel behoren tot de armoelijders en dat er onder hen velen zijn} 
die over de grens van de verpaupering zijn geraakt. Een Katho
lieke Volkspartij dient het zich tot gewetensplicht te rekenen zijn 
sociale activiteit wel met bijzonder accent te richten op een weg
werken van deze fout uit onze samenleving. We willen in het 
tweede gedeelte van' ons betoog trachten aan te geven} langs welke 
wegen dit naar onze mening moet worden bereikt. 

IT. 
We hebben in het bovenstaande een poging gewaagd, om zowel 

de aard als de omvang van de onevenwichtigheid in ons maat
schappelijk bestel aan te geven. We zijn daarbij vooreerst niet 
uitputtend geweest en op de tweede plaats ligt er het twijfelpunt 
tussen de officiële gegevens van het C.B.S. en de mededelingen, 
welke ons uit vakorganisatiekringen bereiken. Het wil ons voor
komen, dat alvorens tot concrete maatregelen en tot het bepalen 
van een concrete beleidslijn wordt overgegaan, althans voor wat 
de totale aanpak betreft, eerst nodig is een scherp inzicht in het 
gehele vraagstuk van de minder-draagkrachtigen. Roerende ver
klaringen van sociale en politieke leiders zijn beslist onvoldoende. 
Voorop dient te staan een grondig onderzoek, waartoe deze bij
drage misschien een inleiding kan zijn. 

Een tweede algemene opmerking moge eveneens vooraf gaan. 
Er dient naar onze stellige overtuiging gestreefd te worden naar 
een systeem, waarbij hij of zij, die getoond heeft zijn arbeidsplicht 
te willen vervullen, maar dit zijns of haars ondanks niet kan, toch 
op een zodanige wijze zelfstandig in het eigen onderhoud en in 
dat van degenen, waarvoor hij of zij verantwoordelijk staat, te 
voorzien, dat nog van een redelijke relatie tussen de kosten van 
het levensonderhoud en het inkomen kan worden gesproken. Heel 
duidelijk is deze relatie zoek, b.v. bij vele weduwen en wezen, bij 
praktisch allè invaliditeitsrentetrekkers, bij verreweg de meeste 
geplaatsten in de G.S.W.-regeling. Bij deze laatste categorie geldt 
bovendien nog, dat een bepaalde arbeidsprestatie wordt geleverd 
en hier ligt derhalve een onderscheid met andere categorieën, 
welke nu eerst nader dient te worden bezien. 

Volgens de mededelingen van oud-minister Suurhoff in het 
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verslag op hoofdstuk XII van de Rijksbegroting 1959 zouden er 
dus plm. 2000 mannelijke nijverheidsarbeiders boven de 25 jaar 
minder dan f 60,- per week bruto inkomen hebben. Nu mag wel 
gesteld worden, dat het dan toch gaat om 2000 kostwinners, ten
gevolge waarvan derhalve 2000 gezinnen, ondanks produktieve 
arbeid eenvoudig in nood verkeren. Het antwoord op de in het 
voorlopig verslag gestelde vraag is evenwel van geheel andere 
aard dan de vraag zelf. Er was namelijk niet gevraagd, welke 
mannelijke nijverheidsarbeiders te weinig verdienen, . maar hoe 
groot het aantal volwassen werknemers was, die bij een normale 
werkweek moesten rondkomen met f 60,- per week of minder. 
Welnu, indien we alleen al de geplaatsten op de G.S.W.-werken 
nemen, dan hebben we al met een vertienvoudiging van het ge
stelde aantal te doen. Het ligt derhalve voor de hand, dat we bij 
het zoeken naar een uitweg voor de in nooddruftige omstandig
heden verkerenden, vooreerst denken aan hen, die in loondienst 
te weinig verdienen. De gegevens, welke werden verstrekt door 
de vakbonden laten duidelijk zien, dat vooral de arbeiders, woon
achtig in gemeenten, ingedeeld in de vijfde gemeenteklasse, er 
over het algemeen het ergst aan toe zijn. De vraag dringt zich op, 
of het voortbestaan van deze vijfde gemeenteklasse nog langer 
gerechtvaardigd is. Sinds de talloze rapporten, die als in een 
regelmatige cyclus over dit vraagstuk zijn verschenen, wordt 
tamelijk algemeen aanvaard, dat het verschil in gemeenteklasse 
vrijwel uitsluitend moet worden gebaseerd op verschillen in huur
cijfers. Tegenover de Z.g. stedelijke voordelen als lagere prijzen, 
wordt, en o.i. niet ten onrechte, de consumptie-stimulerende 
invloed van de grootsteedse samenleving gesteld. Vraag is nu, of 
het huurverschil inderdaad in een redelijke verhouding staat tot 
de verschillen in de verdiende lonen. Officieel is het verschil tus
sen een eerste en een vijfde gemeenteklasse 10 cent per uur of 
f 4,80 per week. In de praktijk evenwel blijken deze verschillen 
op te lopen zelfs tot 30 cent per uur. Deze grotere verschillen 
worden veroorzaakt door het feit, dat er in het stedelijke bedrijfs
leven veel meer ploegenarbeid, overwerk en nachtarbeid voor
komt, maar ook, dat tarief- en andere oververdienste-mogelijk
heden groter zijn. Dringend zouden we willen aanbevelen een 
afschaffing op korte termijn van de vijfde gemeenteklasse en een 
vermindering van de totale loonafstand. Vervolgens komt het ons 
gewenst voor, dat gestreefd wordt naar opheffing van gemeente
klasseverschillen tussen praktisch ,aan elkaar gegroeide gemeen
ten, waardoor streekkarakters ontstaan, veroorzaakt door wo
ningtype en prijspeil en andere levensomstandigheden. M.a.w. een 
vervanging van de gemeenteklasse-indeling door een streek
klasse-indeling. 

VrijereloonpoHUek 

Voor wat de wijze, waarop het loon tot stand komt, betreft 
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moge nog eens een nadrukkelijk pleidooi worden 'gehouden voor 
een vrijere loonpolitiek, uiteraard met behoud van coördinatie 
zover als dat nodig is. Er moge aan worden herinnerd, dat reeds 
op 30 november 1955 de K.A.B. de strijd voor de vrijere loon
vorming is begonnen op het bekende looncongres en dat al voor
dien de K.V.P. bij monde van zijn fractievoorzitter een motie 
in de Tweede Kamer indiende, eveneens beogende in de loon
vorming meer vrijheid te krijgen. Tot welke excessen de gebonden 
loonpolitiek kan voeren moge door slechts één enkel voorbeeld 
worden verduidelijkt. Een voorbeeld overigens, dat met zeer vele 
kan worden aangevuld. 

Bij de witwasserij ))De Bleek)) te Harlingen geldt een gemiddeld 
verdiend weekloon van f 56)- bruto. Ondernemer en vakorgani
saties stelden aan het college van rijksbemiddelaars voor c.q. 
verzochten toestemming dat loon te mogen verhogen met 3 % ) 
waarbij vaststond) dat de loonsverhoging niet in de prijzen zou 
worden doorberekend. Het college wees dit verzoek af) omdat) 
aldus de beslissing: ))de regering zich op het standpunt heeft 
gesteld) dat de differentiatie op basis van het regeringscommu
niqué van 19 maart 1956 slechts bedrijfstaksgewijze kan plaats
vinde~). (Beslissing college van rijksbemiddelaars 19 juni 1958 
7/3164/Bsch/AO.) Hier ging het dus om f 1)70 per week voor 
mensen) die f 56)- in de week verdienf!n en dat nog wel zonder 
prijsrepercussies! Hier lijkt ons commentaar overbodig. 

Men kan zich vervolgens afvragen, of het niet tijd wordt, dat 
wij in Nederland het voorbeeld gaan volgen van landen als Frank
rijk en Amerika en nog enkele anderen, waar een wettelijk mini
mum loon geldt. Minstens genomen lijkt het hoog tijd, om deze 
vraag ernstig in studie te nemen, want we mogen toch rustig 
stellen, dat het sociaal niet a.anvaardbaar is, dat mensen, die een 
redelijke arbeidsprestatie leveren, desondanks praktisch onder 
een ethisch bestaansminimum hun leven moeten voortslepen. Het 
is natuurlijk prachtig om over bezitsvorming te spreken, maar 
voor deze categorie mensen klinkt dat als een hoon in de oren. 

Vervolgens komen we aan de categorie mensen, die hun on
danks niet in het normale produktieproces kunnen worden opge
nomen, maar dat graag willen en ook kunnen, dus de bona-fide 
werklozen en dan op de eerste plaats de categorie geplaatsten in 
de G.S.W.-regeling. Reeds enkele jaren hebben de vakcentralen 
op verbetering aangedrongen. In 1957 is dit verzoek evenwel af
gewezen met een beroep op de bestedingsbeperking, alsmede met 
het oog op de financiële toestand, waarin de rijksschatkist op dat 
moment verkeerde. De toegenomen werkloosheid en de verwach
ting, dat ondanks alle inspanning, we op een niet onbelangrijk 
aantal werklozen ook in 1959 moeten blijven rekenen, maakt dit 
vraagstuk des te urgenter. Ook hier evenwel mag een beroep 
worden gedaan op de opinie-uiting van oud-minister Suurhoff. 
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In de memorie van toelichting op hoofdstuk XII verklaart hij, dat 
rust op loongebied beslist noodzakelijk «<) is "nadat de op een 
aperte achterstand berustende loonbeslissingen met betrekking 
tot de landbouw, het bouwbedrijf" zijn genomen. Hier vergeet de 
heer Suurhoff toch kennelijk, dat juist door het optrekken van 
de op een aperte achterstand berustende lonen, een aperte ach
terstand ontstond, namelijk die bij de G.S.W.-arbeiders. We kun~ 
nen ons dan ook van harte aansluiten bij de inhoud van het adres, 
dat de samenwerkende vakcentralen dezer dagen aan de minister 
van Sociale Zaken a.i. heeft gezonden. 

Invaliditeitstrekkers 
Over de invaliditeitsrentetrekkers achten we het niet nodig 

veel te zeggen. 
I eder van ons kent in zijn onmiddellijke omgeving wel mensen) 

die in de kracht van hun leven door invaliditeit werden getroffen. 
Hadden ze het ongeluk aan niet al te veel rentezegels hun recht 
op uitkering te ontlenen) dan ontstaat de tragische figuur van 
mejuffrouw N.) die ons schriftelijk vraagt: Wanneer komt er 
eindelijk eens een regeling? Ik moet zien rond te komen met 
f 11)- per maand. Of de arbeider R.) die op een avond bij ons 
komt met de boodschap: Ik ben 38 jaar) heb 7 kinderen) waarvan 
er nog niet één verdient en heb een totale rente-uitkering met 
inbegrip van tijdelijke toeslagen) kinderbijslag enz. van f 40)
in de week. 

Deze klachtenlitanie is tienduizendvoudig te verlengen. Is het 
begrijpelijk, dat bovenaan op de lijst van de sociale wenselijkheden 
de eis staat, dat zo snel mogelijk een nieuwe invaliditeitswet tot 
stand kome en als het technisch onmogelijk is, laten we dan op 
korte termijn proberen een noodregeling te treffen, of door extra 
toeslagen enige verlichting te brengen. 

De weduwen- en wezenwet is bij de Tweede Kamer in behande
ling. We kunnen nu alleen maar hopen, dat hij zo snel zal worden 
afgewerkt voor wat de parlementaire arbeid betreft, dat hij op 
1 juli 1959 in werking zal treden. Aan de Tweede Kamerfractie 
van de K.V.P. zal het waarachtig niet liggen. 

Voor wat de overige door ons besproken categorieën betreft 
moeten we met een ,algemene opmerking volstaan, niet alleen 
omwille van de ruimte, maar ook omdat het tot op zekere hoogte 
een. ander soort probleem is, dat een aparte bestudering en dus 
behandeling noodzakelijk maakt. Vooral voor wat de uitgetrok
ken werklozen betreft, dus de mensen, die onder de sociale voor
zieningsregeling vallen, dient er naar onze mening naar gestreefd 
te worden, dat er een relatie blijft bestaan tussen de kosten van 
het levensonderhoud en de hoogte van de uitkering. Wij willen 

*) Lijsttrekker Suurhoff inmiddels verdedigt een algemene loonronde! 
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nog een stap verder gaan; er dient een relatie te bestaan of te 
worden gelegd tussen de hoogte van de uitkering en een eventuele 
stijging van de algemene welvaart. De noodzakelijke meer-uit
"gaven, welke hierdoor ontstaan, dienen gefinancierd te worden, 
ofwel uit te vormen fondsen, ofwel uit belastinggelden. Wanneer 
de K.V.P. werd geconfronteerd met de noodzaak gelden voor 
sociale doeleinden beschikbaar te stellen, heeft ze dit niet alleen 
nooit geweigerd, maar nam zij meer dan eens het initiatief. Dit 
moge met name worden opgemerkt aan het adres van de heer 
Suurhoff, die, toen hij als lijsttrekker voor de televisie optrad, 
aan het adres van de rechtse partijen meende te mogen opmerken, 
dat die rechtse partijen steeds geweigerd hebben de rekening te 
betalen. 

Beziisvorming 

Tenslotte nog een enkel woord over de bezitsvorming. Zoals 
boven reeds gezegd moeten we bij mensen, die ternauwernood 
vijf tientjes per week schoon thuisbrengen, niet praten over be
zitsvorming. We hebben te ijveren voor een loon, dat primair 
door de bedrijfsgenoten in onderlinge samenwerking werd en 
wordt vastgesteld. Maar bij het streven naar een redelijk loon 
dient gesteld te worden, dat de moderne loonpolitiek, de moderne 
loonopbouw rekening heeft te houden met drie elementen. Voor
eerst moeten uit het loon de directe kosten van het levensonder
houd kunnen worden betaald. Het tweede element duiden we ook 
wel aan met de naam secundaire arbeidsvoorwaarden; zoals de 
premies voor de sociale verzekeringen. Het derde element dient 
er evenwel wezenlijk bij te komen, n.l. het element van de bezits
vormingsmogelijkheden. Dit betekent derhalve een groei van het 
loon tot op een hoogte, dat inderdaad besparingen mogelijk zijn. 
Eén van de problemen, waarvoor we daarbij komen te staan is, 
dat deze besparingen zoveel mogelijk langs de weg van vrijwillig
heid tot stand dienen te komen. Het geheel van maatregelen om 
de besparingen te bevorderen zal door dit karakteristiek moeten 
worden gekenmerkt. Verhoging van lonen en gelijktijdige blok
kering van een gedeelte ervan, om daarmee te bereiken, dat dat 
deel in de bezitssfeer blijft en dus niet geconsumeerd wordt, be
tekent een grote beperking van de bestedingsvrijheid. Zover zijn 
wij vooralsnog niet. Spaarregelingen per bedrijf of onderneming, 
fiscale begunstiging, zullen zodanige stimulerende invloed moe
ten hebben, dat daardoor inderdaad tot de praktische beleving 
van de bezitsvorming wordt gekomen. 

Wanneer we nu trachten het geheel van dit betoog samen te 
vatten, dan zouden we dat in de volgende conclusies willen doen. 
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1. Er zijn nog grote groepen in ons land, wier geldinko
men in duidelijke tegenspraak is' met het nationale wel
vaartsbeeld. 



2. De regering dient zo nauwkeurig mogelijk op de hoogte 
te zijn van de werkelijke welvaartsspreiding in ons land, 
opdat zij haar sociale politiek ook juist kan richten. 

3. Daar waar aperte achterstanden aan het licht treden, 
zoals bij de laagstbetaalden in normale loondienst, en vooral 
ook bij de G.S.W.-arbeiders, dienen op zeer korte termijn 
verbeteringen te worden aangebracht. 

4. De ,algemene christelijke 'solidariteit eist, dat de af
bouw van de sociale verzekeringswetgeving met kracht 
wordt ter hand genomen, waarbij aan maatregelen ten be
hoeve van de invaliditeitsrentetrekkers, na de tot stand 
koming van de weduwen- en wezenwet, hoge prioriteit toe
komt. 

5. In de bevordering van de bezitsvorming moet ook een 
hulpmiddel worden gezien, om het voor mensen, die in nood 
komen te verkeren, mogelijk te maken, de eerste stoot als 
een zelfstandige persoonlijkheid te kunnen opvangen. 
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Woningen 
voor heel het volk 

door W. J. Andriessen 

,,Bouwen en wonen horen tot de menselijke cultuur. Zij 
belichamen de gave om tezamen op menselijke wijze op deze 
aarde te verblijven - en zij belichamen, vanuit ons zelf 
gezien, de vervulling van de opgave, die onze menselijke 
bestaanswijze ons oplegt. Bouwen en wonen zijn geen na
tuurgegevens, geen vanzelfsprekendheden, geen biologische 
vóórwaarden voor menselijke waarden, maar vervulling van 
onze cultuuropdracht" . 

Prof. dr. ir. F. Th. A. Tellegenin "Volks
huisvesting" van sept. 1958, orgaan van het 
"Katholiek Instituut voor Volkshuisvesting" 

* * * 

\V\v
anneer ik moet schrijven over het onderwerp, dat 
als titel boven dit artikel is weergegeven, dan 
schijnen mij de diepzinnige gedachten, neergelegd 
in het citaat hierboven aangehaald, een uitstekend 

uitgangspunt. Wonen behoort tot de menselijke cultuur, is een 
vervulling van onze cultuuropdracht, en de waarheid van deze 
woorden hebben zich in de achter ons liggende jaren, met zijn 
angstwekkende woningnood, wel bijzonder duidelijk gemanifes
teerd. Onverteerbare brokken van zedelijke en materiële nood 
moesten worden geconstateerd en helaas worden aanvaard, on
danks de enorme krachtsinspanningen welke ons volk zich, ten 
behoeve van de leniging van deze nood, heeft getroost. 

Hier was, naast deze nood of wil men: tengevolge van deze 
nood, ook een belangrijk stuk cultuur in het geding en in het 
gedrang en het was op grond van beide calamiteiten dat ook de 
K.V.P. - en zij zeker niet op de laatste plaats - in de na-oorlogse 
jaren de leniging van de woningnood telkens weer als een der 
belangrijkste punten van het regeringsbeleid wenste te zien. 

Zij smaakte het genoegen dat de verschillende kabinetten dit 
inzicht deelden, met als gevolg een grote activiteit in de woning
bouwsector. 
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Enorme krachtsinspanning 

Wanneer sinds de bevrijding rond 685.000 woningen werden 
opgeleverd, dan mag er inderdaad van een enorme krachts
inspanning worden gewaagd. In geld uitgedrukt werden door 
het Rijk sinds 1945 tot en met 1957, (1957 gedeeltelijk geschat) 
beschikbaar gesteld aan uitgaven à fonds perdu: voor wo
ningwetwoningen f 633.903.379,-; voor particuliere woningen 
f 661.353.384,- en aan kredieten f 468.709.659,-. Dit zijn enor
me bedragen, waarop het goed is zich zo nu en dan nog eens te 
bezinnen. 

Sinds het beleid van Minister Witte - ik neem hier als uit
gangspunt het jaar 1953 - werden er van deze 685.000 niet min
der dan 426.225 of bijna 63 % gebouwd. Voorwaar een percentage 
waarin het zeer geprononceerde beleid van deze bewindsman tot 
uitdrukking komt. Dit blijkt ook nog uit het feit dat het aantal 
voltooide woningen in 1957 88,397 bedroeg en in 1958 opliep tot 
88.900. En zo kon het gebeuren dat het ingelopen tekort voor 
Nederland bedroeg: in 1957 18% en voor '58 wordt geraamd op 
14%. Men dient hier te bedenken dat de niet onaanzienlijke 
kapitaalmoeilijkheden in de laatste helft van '57 en de eerste helft 
van '58 een storende invloed op de productie hebben uitgeoefend. 

In het licht van deze feiten denkt men onwillekeurig terug aan 
hetgeen Mr. Burger op 28 april 1958 in een vergadering te Am
sterdam meende te mogen zeggen, waar hij o.m. het optreden 
van Minister Witte, tijdens de behandeling van diens begroting, 
in de Eerste Kamer besprak. Bij die gelegenheid zeide hij, doe
lende op de Minister van Volkshuisvesting en Bouwnijverheid: 
"Het lijkt wel of er tegenwoordig maar één Minister in Nederland 
is (dat was dan Minister Hofstra) bij wie een aantal confessionele 
krullejongens hun boodschap komen halen ... " En even verder 
vielen de woorden uit zijn mond: "Wij willen regeerders, geen 
charlatans" . 

In het licht van de zo juist door mij geproduceerde cijfers om
trent de woningproductie - ik laat andere zeer belangrijke facet
ten van Minister Witte's beleid nu rusten - vrage de objectieve 
beoordelaar en kiezer zich af welke betekenis de heer Burger nu 
eigenlijk aan een krullejongen en aan een charlatan toekent. 
Krullejongens moeten het vak nog ten volle leren en charlatans 
zijn kletsmajoors. Wat Minister Witte echter aan zijn werkbank 
in de VanAlkemadelaan presteerde, is volwaardig werk en ver
dient een andere waardering dan de heer Burger er aan meende 
te moeten toekennen. Men moet wel door de partijpolitieke wol 
heen geverfd zijn om zich op deze wijze over een bewindsman, die 
zich zijn verantwoordelijkheid dermate bewust is, uit te laten. 

Trouwens: de toenmalige Minister-President Dr. Drees heeft 

57 



in zijn antwoord op de vragen van het Eerste Kamerlid de heer 
De Vos van Steenwijk en van de heer Burger duidelijk doen blij
ken, dat er bij laatstgenoemde iets mis was. Op de 7de vraag van 
het Eerste Kamerlid antwoordde Dr. Drees o.m.: "het ging ten 
aanzien van de woningbouw niet om een meningsverschil in het 
kabinet"; en op de 5de vraag van de heer Burger antwoordde de 
premier o.m.: "de materiële inhoud van hetgeen Minister Witte 
op 23 april (1958) in de Eerste Kamer de heer Broekz tegemoet 
voerde, komt overeen met het kabinetsbeleid, dat laatstelijk op 
5 maart 1958 bij de behandeling van de interpellatie van de heer 
Biewenga in tegenwoordigheid van vele leden van het kabinet 
door de Minister van Volkshuisvesting en Bouwnijverheid werd 
uiteengezet". En even verder: "Minister Witte wordt in deze 
vraag onvolledig geciteerd. Op het geciteerde volgde nl.: 'Ik geef 
mijn collega daarin het allergrootste gelijk, niet alleen ik, maar 
het hele Kabinet'." . 

Wanneer men deze antwoorden rustig leest en op zich laat 
inwerken, dan moet de heer Burger, normaliter gesproken, zich 
toch niet erg prettig gevoeld hebben. De reactie van Dr. Drees 
staat in feite met een politieke afstraffing gelijk, een afstraffing 
welke overigens verdiend was. 

Woningen en huren 

Intussen moet helaas worden vastgesteld dat de woningnood 
nog steeds groot is, ondanks de grote woningproductie, vooral 
van de laatste jaren. Het statistisch woningtekort bedroeg op 
1 januari 1958 nog 149.300 woningen, een tekort derhalve waarin 
b.v. met de kwaliteit van de bewoonde woningen geen rekening 
is gehouden. Daárbij doet zich het feit voor, dat van dit tekort 
de provincies Utrecht, Noord- en Zuid-Holland ruim 57% voor 
hun rekening namen. Wij zijn derhalve aan het verwezenlijken van 
de eis: woningen voor heel ons volk, helaas vooralsnog niet toe, 
waarbij men moet bedenken, dat naast het genoemde statistisch 
tekort er nog tienduizenden krotten vallen op te ruimen. 

Daar komt nog een belangrijk element bij. Woningen voor heel 
ons volk houdt in, dat ook de minstdraagkr:achtigen een passende 
woning voor een betaalbare huur moeten kunnen betrekken. En 
ook aan dit laatste zijn wij nog niet geheel en al toe. De huren 
van een niet onbelangrijk aantal woningwetwoningen gaan uit 
boven de draagkracht van de hier bedoelde huurders, waarvoor ze 
toch eigenlijk bestemd zijn. En dit ondanks het feit, dat voor 
het jaar 1957 - om bij dit jaar te blijven - de gemiddelde bij
drage van de Overheid f 348,- per woning per jaar bedroeg. De 
bouwkosten maakten deze bijdrage noodzakelijk, terwijl des on
danks, zoals gezegd, de te betalen huren in veel gevallen te hoog 
waren. 

Hier moet ik even stilstaan bij de critiek, welke meer dan eens 
op het beleid van Minister Witte is uitgeoefend, n.m. dat hij, door 
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te veel woningen op de markt te brengen, de kostprijs heeft opge
jaagd, als zijnde een gevolg van een overspannen arbeidsmarkt. 

Naar mijn oordeel is deze critiek, objectief gezien, moeilijk 
houdbaar. . 

Allereerst moge ik memoreren dat de stijging van de bouw
kosten, vooral sinds 1954, volgens de Minister in zijn verslag op 
zijn begroting voor het jaar '59 is terug te voeren tot drie oor
zaken en wel: 

a. de ~tijging van lonen en sociale lasten, van de materiaal
prijzen en de risico's; 

b. de toenemende grootte van de woningen; 
c. de hogere kosten, besteed aaiJl afwerking en inrichting. 

ad. a. Sedert 1953, het jaar dat thans vaak als uitgangspunt 
wordt gekozen, stegen de lonen en sociale lasten tot 1957 met 
circa 30%; de materiaalprijzen liepen van 1953 tot '57 met 25 
à 30% op. 

De risico's welke ten laste van de aannemer blijven, zijn in de 
bedoelde periode vergroot, in het bijzonder tengevolge van wijzi
ging in de risicoregeling. 

De genoemde factoren tezamen veroorzaakten· in de periode 
1953-1957 bij de woningwetbouw een bouwkostenverhoging van 
30 à 35%. 

ad. b. In de periode '53-'57 nam de bouwinhoud der woning
wetwoningen toe van bijna 280 ma tot ruim 300 ma. Tevens werd 
op ruime schaal gebruik gemaakt van de in 1955 geopende gele
genheid de afwerking en inrichting der woningen op een hoger 
plan te brengen dan het voor woningwetwoningen tot dan toe 
geldende normale afwerkings-niveau. Deze vergroting en ver
beterde afwerking resulteerden in de genoemde periode in een 
gemiddelde kostenstijging van ca. 13% per woning. 

Bij een beoordeling van de kostenstijgingen kan men deze feiten 
niet negeren, te meer niet, wanneer men bedenkt dat de onder 3,. 
genoemde stijgingen op volkomên legale wijze tot stand gekomen 
stijgingen zijn. Hier is dus van Z.g. zwarte lonen en lasten geen 
sprake. Ongeacht welke Minister heeft deze stijging te accepteren. 

Vervolgens moest ook de Minister het feit aanvaarden dat hij, 
vooral sinds 1956, met een in zijn geheel overspannen arbeids
markt te maken heeft. Dit gold voor Nederland, maar ook voor 
verreweg de meeste andere Westerse landen. 

Ik zeg: vooral sinds 1956, waaruit volgt dat deze overspanning 
er voor dien Of niet of slechts ten dele was. Dit gold ook voor de 
bouwnijverheid. 

En nu moge ik nog eens herhalen wat ik reeds eerder gezegd 
en geschreven heb: het was voor een Minister van Volkshuisves
ting volstrekt onmogelijk in een in zijn geheel overspannen ar
beidsmarkt, de bouwnijverheid daarin als een soort oase van 
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geheel normale verhoudingen te doen elcisteren. Had hij dit ge
daan, dan zou de zuigkracht van de andere bedrijfstakken op het 
arbeidspotentieel in de bouwnijverheid dermate sterk geweest 
zijn, dat zeer velen naar andere bedrijfstakken waren overgegaan 
of een plaats in het buitenland hadden gezocht. Dat dit geen 
theorie is heeft de bestedingsbeperking bewezen, toen tengevolge 
van de verminderde werkgelegenheid in de bouWllijverheid een 
niet onbelangrijk aantal bouwvakarbeiders elders gingen werken. 
Daar kwam nog bij, dat er een enorme woningnood heerste, aan 
welks leniging met kracht moest worden gewerkt. 

Wanneer ik daaraan nog toevoeg dat door de werkloosheid, 
welke tengevolge van de bestedingsbeperking ook in de bouw
nijverheid ontstond, de regering zich genoodzaakt zag 3000 wo
ningwetwoningen, buiten het bouwprogramma op de markt te 
brengen, dan zal men moeten toegeven dat het punt van de over
spannen arbeidsmarkt minder eenvoudig ligt dan uit de geoefende 
critiek blijkt. Ik g.a nu niet in op andere beleidslijnen yan Minister 
Witte, beleidslijnen welke er o.m. toe leidden dat voor honderden 
millioenen guldens aan andere objecten dan woningen geen bouw
vergunning werd gegeven. 

Subsidies 

Terugkerend naar de passende woning met betaalbare huren, 
ook voor de minst draagkrachtigen en in het licht van de zeer 
zware subsidies welke voor de woningwetbouw gelden, herinner ik 
aan het advies dat het kabinet-Drees aan de Sociaal Economische 
Raad, ook ten aanzien van de subsidies op de huren, heeft ge
vraagd. Het kabinet-Drees was van oordeel, dat de subsidies o.a. 
ook op de huren een zo zware last op 's lands budget legden, dat 
daarin verandering moest komen, wilde men het afkappen van 
belangrijke staatstaken voorkomen. 

Het S.E.R.-advies is er nog niet en het heeft geen zin naar de 
inhoud ervan te gissen. Wel is het streven ·naar een economische, 
d.w.z. een kostprijsdekkende huur, in beginsel juist, maar even
eens staat vast dat deze huren, in het kader van ons gehele na
oorlogse loon- en prijsbeleid, betaalbare huren moeten zijn. Wan
neer men een percentage van 25% van het inkomen voor huren 
van woningwetwoningen aanv.aardbaar acht, zoals er in ons goede 
vaderland zijn, dan wil ik wel zeggen dat dit percentage voor mij 
volstrekt onaanvaardbaar is. Ik laat de vraag of het dan altijd 
en onder alle omstandigheden 1/6 of 117 van het inkomen moet 
zijn, voor het moment onbeantwoord, maar ik ben wel van mening 
dat er nog heel wat inkomens zijn, welke een hogere last niet 
toelaten. Dit laatste standpunt impliceert dat bepaalde subsidies 
zeker voor de minstdraagkrachtigen vooralsnog nodig zullen zijn, 
terwijl naar mijn mening een algehele afschaffing van de huur
subsidies slechts geleidelijk zal kunnen geschieden. Deze subsidie 
is immers te hoog om ze in één keer te doen verdwijnen. Om bij de 

60 

., 



, 

I . 

r 

r 

woningwetwoningen te blijven: men ga maar eens rustig na wat 
nodig is om een exploitatie-opzet met gemiddeld rond f 350,
per jaar te verzwaren, waarbij dan nog het feit blijft, dat de thans 
de-facto geldende huren van nieuwgebouwde woningwetwoningen 
voor een niet onbelangrijk aantal huurders te hoog zijn. Zou men 
het uitsluitend in verlaging van de bouwkosten zoeken, dan moe
ten deze kosten per woning met enige duizenden guldens worden 
verminderd om de gemiddelde bijdrage te doen verdwijnen en dit 
is nu eenmaal gauwer gezegd dan gedaan. 

Zoekt men het uitsluitend in het geven van looncompensatie, 
. dan is het probleem zeker niet minder gemakkelijk, mede ook met 
het oog op onze concurrentie-positie en ons binnenlands prijspeil. 

Bouwkosten 
Een en ander wil natuurlijk niet zeggen, dat noch aan bouw

kostenverlaging, noch aan looncompensatie kan worden gedacht 
om de door mij bedoelde woningen voor de minst draagkrachtigen 
tegen betaalbare huren te verkrijgen. Naar mijn gevoel zullen 
beide middelen moeten worden toegepast. En dan kan m.i., voor 
wat betreft de verlaging van de bouwkosten, gedacht worden aan 
een aantal te overwegen maatregelen. Ik denk daarbij aan: 

a. verlaging van grondkosten. 

In dit verband is zeer interessant kennis te nemen van 
wat op pagina 116 v.an het jaarverslag 1957 van de Centrale 
Directie van de Volkshuisvesting en de Bouwnijverheid over 
grondkosten o.m. te lezen is: 

"Alhoewel een gemiddelde van de grondkosten slechts een 
zeer globaal beeld geeft, is niettemin van belang, dat dit 
gemiddelde in 1957 een stijging van circa 13 % laat uitko
men, namelijk f 1900,- in 1956 en f 2150,- in 1957 per 
woning". 

De aandacht moet hier worden gevestigd op het "zeer 
globale beeld" en op "het gemiddelde". Dit betekent, dat in 
bepaalde gevallen deze stijgingen een niet te verwaarlozen 
last op de huren van woningwetwoningen leggen. Het komt 
mij voor, dat met name de gemeentebesturen hier waakzaam 
moeten zijn en hun "grondpolitiek" hierop moeten af
stemmen. 

b. Verlaging van administratieve kosten, waarbij ik denk 
aan de omzetbelasting (als meer fiscaal), registratierechten 
in. de ruime zin e.d.; 

c. De werking van de kartels en de prijsafspraken op de 
prijzen van materialen; 

d. Een versnelling van de bouwprocedures, ook bij de 
lagere organen; 
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e. Verdergaande uniformering van bouwvoorschriften ; 

f. Standaardisering, zonder in een onverantwoorde een
voudigheid te vervallen; 

g. Het tegengaan van de verwezenlijking van té creatieve 
stedebouwkundige problemen. 

De vraag, welke ook meer dan eens gesteld is, in hoeverre en 
op welke wijze het mogelijk zou zijn winstnormen voor de woning
bouw op te stellen, lijkt mij een uiterst moeilijk te beantwoorden 
vraag. Met volledige erkenning van het feit dat de woning een 
gebruiksgoed van geheel bijzondere aard is, blijft toch niettemin 
staan dat andere feit, dat het opstellen van bedoelde normen 
buitengewoon moeilijk en ingrijpend is en waaraan m.i. slechts 
zou mogen worden gedacht, wanneer het algemeen belang door 
de gemaakte winsten evident zou worden geschaad. Of en in 
hoeverre dat het geval is, ligt buiten mijn waarneming, evenals 
dat het geval is van andere, ook zeer belangrijke, gebruiks
goederen. 

Wij mogen verder, bij het zoeken naar betaalbare huren en bij 
vermindering en (of) afschaffing van de subsidies, niet vergeten, 
dat de minstdraagkrachtigen onder de bestedingsbeperking het 
zwaarst gebukt gingen en gaan en dat derhalve, wanneer er weer 
"ruimte" voor welvaartsvermeerdering zou komen, daarvan aller
eerst een redelijk deel aan hen moet worden toegekend. 

Ik moge herhalen wat mijnerzijds reeds eerder gesteld is: de 
financiële last van de woningnood - volksvijand nummer één -
zal primair door de sterkste schouders gedragen moeten worden. 

Woningen voor geheel ons volk blijft het doel van het door de 
K.V.P. geëiste woningbouwbeleid en Minister Witte komt een 
eresaluut toe voor zijn doelbewust beleid ter zake. 
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de .beste investering 
voor de toekomst 

door Mag. Dr. J. G. Btokman O.F.M. 

O
m twee redenen is de titel van dit artikel geen slagzin 
maar waarheid: de opvoedkundige betekenis van het 

. onderwijs en de noodzaak van hoog gekwalificeerde op
leidingen doen ons de stijgende staatsuitgaven in deze 

sector inderdaad zien als de beste investeringen, die wij voor het 
volkswelzijn en de volkswelvaart kunnen doen. 

De jeugd voorbereiden op het leven in een steeds meer gecom
pliceerde maatschappij, is de vormende taak van het onderwijs, 
die in vroeger jaren te veel veronachtzaamd is, doch waarvoor na 
de oorlog gelukkig meer begrip is gegroeid. In de eerste onder
wijsnota van 1951 schreef reeds Minister Rutten, dat het opvoe
dende element in het onderwijs versterkt diende te worden. Indien 
het immers al te zeer is gericht op het bijbrengen van kennis, het 
africhten van de leerlingen op bepaalde functies en het klaar 
stomen voor bepaalde examens en diploma's, dan boet het onder
wijs in aan vormende waarde en kracht. De vervulling van deze 
eerste taak wordt echter steeds bedreigd door de altijd hogere 
eisen, die de maatschappij aan de opleidingen stelt. Niet altijd 
kunnen en mogen onze onderwijs-instituten daaraan voldoen. 
Want in de hierarchie der waarden moet bovenaan staan de vor
ming van de jeugdige mens tot een persoonlijkheid, die zelfstan
dig zijn weg weet te vinden, die niet geleid wordt door de ano
nieme krachten, die de moderne samenleving beheersen, maar die 
zelf leiding weet te geven aan een vertechniseerde en vermateria
liseerde wereld, waarin de mensheid evenzeer lijdt aan massafica
tie als aan vereenzaming. 

Eenmaal vooropgesteld de vormende taak van het onderwijs, 
moet echter óók gezegd worden, dat de opleiding van de beste 
wetenschapsbeoefenaars en de beste technici een dwingende nood
zaak is voor de handhaving van onze volkswelvaart. Industriali
satiepolitiek en onderwijsbeleid gaan hand in hand. De bevolking 
van Nederland groeit snel. Wij tellen thans ruim elf miljoen 
mensen en volgens de statistische berekeningen zUllen aan die 
elf miljoen in de komende decennia nog enkele miljoenen worden 
toegevoegd. Waar zullen deze allemaal van moeten leven? Niet 
van de landbouw! Want landbouw-gronden kunnen wij er niet 
naar welgevallen bij produceren. Het percentage van de totale 
bevolking, dat in de land- en tuinbouw een bestaansmogelijkheid 
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vindt, zal steeds geringer worden. Slechts in de industrie zal de 
groeiende bevolking in hoofdzaak haar bestaansmogelijkheid en 
bestaanszekerheid kunnen vinden. Kwantitatieve uitbreiding en 
kwalitatieve opvoering van de industriële productie zijn daarom 
een klemmende noodzaak in een land, dat arm is aan grondstoffen 
en het dus in hoofdzaak moet hebben van de veredeling der ge
importeerde materialen en halffabrikaten. Hoog gekwalificeerde 
industrie veronderstelt echter hoog gekwalificeerde werkkrach
ten op alle niveau's. Researchwerkers voor het doen van nieuwe 
uitvindingen, ingenieurs voor het bouwen van vernuftige appara
turen, technisch geschoolde arbeiders voor het bedienen der 
machineparken en economisch-sociaal gevormd personeel voor 
de administratie en de handel: zij zijn allen even noodzakelijk. Al 
deze werkers zullen op onze onderwijs-instellingen (van lagere 
school tot universiteit) hun opleiding moeten krijgen. Zonder een 
verhoging van ons technisch en intellectueel potentieel kunnen 
wij de snelle ontwikkeling van de natuurwetenschappen niet bij
houden en raken wij economisch gezien achterop bij het buiten
land. Als dus kapitaalsinvesteringen in de industrie noodzakelijk 
zijn, dan moeten hoge uitgaven voor de uitbreiding en de verbe
tering van het onderwijs even onontbeerlijk worden geacht en 
misschien zelfs nog belangrijker. Want grondstoffen en halffabri
katen kunnen wij nog van het buitenland kopen, maar de physici 
en de chemici en de technici, die ermee moeten werken, zullen wij 
zelf moeten opleiden. 

In een tijd van verkiezingen en in het vooruitzicht van een 
nieuwe regering heeft het daarom alle zin de vraag te stellen, hoe 
ons onderwijs ervoor staat en welk probleem wij in de onderwijs
sector in de komende jaren tot een oplossing moeten zien te 
brengen. 

Enorme vooruitgang van het onderwijs 

Ondanks de telkens herhaalde klachten over de noodtoestanden 
bij het onderwijs - wij komen er straks op terug - moet aller
eerst geconstateerd worden, dat het onderwijs in de na-oorlogse 
jaren een uitbreiding heeft ondergaan, die alle verwachtingen en 
alle voorspellingen verre heeft overtroffen. Dat de na-oorlogse 
geboortegolf tot een belangrijke uitbreiding van het (verplicht) 
lager onderwijs moest leiden, kon een ieder in 1946 en 1947 uit
rekenen. Ook was toen al reeds te voorzien, dat die sterke bevol
kingsgroei ook "het voortgezet (technisch, middelbaar en voorbe
reidend hoger) onderwijs zou beïnvloeden. Maar daar is toch een 
factor bij gekomen, die niet van te voren kon worden overzien: de 
belangstelling voor het voortgezet onderwijs is eenvoudig ver
dubbeld. Bij de behandeling. der onderwijsbegroting-1959 gaf 
Minister Cals in december van het vorig jaar de volgende ver
houdings-cijfers, waaruit die groeiende belangstelling duidelijk 
blijkt. 
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Voortgezet onderwijs gevolgd door: 

14-jarigen 
15-jarigen 
16-jarigen 
17-jarigen 
18-jarigen 
19-jarigen 
20-jarigen 

vóór de oorlog: 

43% 
36% 
29% 
22% 
16% 

9% 
6% 

in 1956: 

81% 
60% 
50% 
40% 
30% 
20% 
14% 

Het Hoger Onderwijs, dat door de geboortegolf van na de oorlog 
nog niet eens is beïnvloed, steeg van 11.251 studenten in 1939 tot 
32.385 per 1 april 1958. 

Voor wat betreft de groei van het aantal scholen en leerlingen, 
verdeeld over de verschillende sectoren en richtingen van het 
onderwijs, neem ik hiernaast op een staat van het openbaar en 
bijzonder onderwijs 1946-1958, waarvoor de gegevens zijn ver
strekt door het Ministerie van Onderwijs (zie pag. 65). 

In deze cijfers valt het op, dat èn de scholen èn de leerlingen 
bij het Katholiek en het Protestants-Christelijk V.H.M.O. en N.O. 
in de periode van 1946 tot 1958 zijn verdubbeld. Katholieken en 
protestanten hadden beide juist in die sectoren van het onderwijs 
de grootste achterstand. Dat deze voor een belangrijk deel kon 
worden ingelopen, is vooral te danken aan het beleid van de 
Ministers Gielen, Rutten en Cals, die de levensvatbare bijzondere 
scholen voor N.O. en V.H.M.O. ook voor subsidie in aanmerking 
hebben gebracht, terwijl de subsidie-percentages zelf door Mi
nister Rutten verhoogd en door Minister Cals op 100% ge
bracht zijn. 

De feitelijke deelneming aan het onderwijs is behalve door de 
spreiding zelf van de scholen ook nog bevorderd door de afschaf
fing van de schoolgelden voor het verplicht onderwijs en door de 
verlaging van de school- en collegegelden voor het voortgezet en 
het hoger onderwijs. Van groot belang zijn daarnaast geweest de 
studietoelagen, die thans worden onderscheiden in beurzen à 
fonds perdu, renteloze voorschotten en gemengde toelagen. Een 
treffend beeld van de naar aantallen en bedragen groeiende be
tekenisder studietoelagen krijgt men uit de volgende, authentieke 
cijfers, die betrekking hebben op de jaren 1950/51 en 1958/59. 

Schooljaar 
Geheel het ~ 1950/51: 
onderwijs ( 1958/59: 

Studietoelagen 
Aantal Aantal 

aanvragen 
16.751 
33.539 

toekenningen 
8.196 

18.511 

Toegekend 
bedrag 

3.599.386 
18.235.765 

leen voor Ho- 1950/51: 5.228 2.485 2.361.893 Waarvan al- ~ 

gerOnderwijs 1958/59: 10.993 7.677 11.703.648 

De totale uitgaven van het Rijk voor het onderwijs en de cultuur 
zijn af te lezen uit de jaarlijkse begrotingen. Het totaal-cijfer van 
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OPENBAAR EN BIJZONDER ONDERWIJS 1946-1958 -
Tak en richting 

Scholen Leerlingen Voorlopige cijfers 
van het onderwijs 19581'59 

19461'4719541'5519551'5619561'571957/,58 1946/47 19541'55 19551'56 19561'57 19571'58 Scholen Leerlingen 
Openbaar 1) 634 1.194 1.220 1.233 1.296 61.419 107.621 107.524 98.517 102.331 

Kleuteronderwijs RK. 1.081 1.386 1.429 1.440 1.485 128.452 175.273 170.244 161.305 167.151 
Prot. Chr. 538 983 1.057 1.120 1.161 54.220 88.530 92.454 89.253 92.454 
Openbaar 1) 2.546 2.640 2.669 2.675 2.684 348.632 442.225 453.170 455.618 454.182 2.695 449.030 

(V)G.L.O. R.K. 2.579 2.816 2.848 2.885 2.917 524.616 616.331 634.759 647.842 657.044 2.936 665.200 
Prot. Chr. 1.917 2.141 2.178 2.210 2.231 328.080 392.733 402.845 407.062 408.726 2.251 408.400 
Openbaar 1) 80 151 162 175 186 7.630 16.031 16.773 17.488 17.828 

B.L.O. RK. 62 146 160 169 175 8.565 16.861 17.609 18.342 18.814 
Prot. Chr. 29 91 99 105 106 3.297 8.344 9.150 9.892 10.405 
Openbaar 1) 276 303 302 308 314 44.5311 54.745 58.103 63.634 69.498 327 79.300 

U.L.O. RK. 337 369 375 388 398 44.569 55.545 60.401 65.404 70.682 408 79.000 
Prot. Chr. 253 309 313 321 332 35.480 47.101 51.003 56.271 61.978 348 69.900 
Openbaar 1) 27 26 26 25 25 4.956 3.843 4.727 4.771 4.956 

Kweekscholen R.K. 38 38 38 37 37 7.190 5.386 6.315 6.700 7.190 
Prot. Chr. 21 22 23 22 23 5.033 3.545 4.332 4.717 5.033 

(1951/1952) (1951/1952) 
Openbaar 1) 702 2 ) 732 739 752 752 175.8002 ) 182.394 190.543 198.271 213.110 

N.O. RK. 239 2 ) 299 319 334 349 69.2192 ) 86.571 99.095 111.208 122.170 
Prot. Chr. 902 ) 119 134 149 160 22.8612 ) 27.446 32.003 37.451 44.300 
Openbaar 1) 178 188 193 196 198 46.687 47.119 50.497 54.353 57.201 200 62.183 

V.H.M.O. R.K. 72 126 132 139 149 21.748 31.666 35.797 40.378 45.119 154 50.064 
Prot. Chr. 41 64 70 76 80 15.700 20.091 22.551 25.016 27.562 82 31.064 
Openbaar 7 7 7 7 8 22.314 24.679 25.192 26.122 27.166 3 ) 

H.O. RK. 2 2 2 2 2 1.365 2.132 2.382 2.594 2.821 3 ) 
Prot. Chr. 1 1 1 1 1 1.015 1.969 2.068 2.223 2.398 3 ) 

1) waaronder ook overig bijzonder. 2) Cijfers cursus 1951/1952; voor cursus 1946/1947 totaalcijfers 
3) tussentijdse telling omstreeks 1 april 1958. voor de scholen: 776 en voor de leerlingen: 186.869. 



de gewone dienst van de Onderwijsbegroting bedroeg voor het 
jaar 1946 de som van 235.000.000; voor het jaar 1959 was dit 
opgelopen tot rond 1.200.000.000. 

Nog leerzamer zijn de volgende cijfers, mij verstrekt door het 
Ministerie van Onderwijs. 

De uitgaven van de Overheid (Rijk, Provincies en,Gemeenten) 
voor geheel het onderwijs van kleuterschool tot universiteit be
droegen in 1950 voor de gewone dienst f 499.641.000 en in 
1956 voor de gewone, buitengewone en kapitaaldienst samen 
f 1.291.992.000. 

Het aandeel, dat de verschillende richtingen bij het onderwijs 
in deze overheidsuitgaven genoten, blijkt uit de volgende cijfers: 
Overheidsuitgaven voor: 1950 1956 

Rijksscholen ........................... 47.331.000 117.941.000 
Gemeentelijke Scholen ............... 137.269.000 308.238.300 
Bijzondere Scholen .................. 300.233.000 797.197.000 
Niet te specificeren ... ...... . ........ 14.808.000 68.616.000 

De cijfers over 1958 zijn nog niet bekend, maar liggen zeker 
nog weer aanmerkelijk hoger. Zij bewijzen de enorme groei van 
het onderwijs en de actieve "belangstelling", die de Overheid voor 
deze sector heeft. Daarmee is veel gezegd ... zij het ook niet alles! 

Toch noodtoestanden bij het onderwijs? 
Want indien de bovenstaande cijfers en gegevens een flinke 

dosis scepsis rechtvaardigen tegenover de bewering, dat ons hele 
onderwijs zich in een impasse bevindt of bij de moderne ontwik
keling ver achterop is geraakt, dan mogen wij toch ook niet 
verhelen, dat er enkele knelpunten zijn, die de aandacht opeisen 
en waartegen dringend voorzieningen moeten worden getroffen. 

. Ik noem er vier: de bouw van lokalen, de opleiding van meer 
leraren, de uitbouw van het hoger onderwijs, vooral in de tech
nische en natuurkundige wetenschappen en de activering van 
talenten. 

Voor de scholenbouw werd in 1947 voor 9 miljoen bouwvergun
ningen uitgegeven en in 1958 voot 200 miljoen. Ondanks die grote 
vooruitgang is er echter een nijpend tekort aan scholen en lokalen. 
Voor het Nijverheidsonderwijs b.v. zijn op dit ogenblik voor circa 
600 miljoen bouwvergunningen in behandeling, terwijl in 1959 
slechts 61 miljoen voor de sector N.O. ter beschikking is. Het 
gebrek aan kleuterscholen en aan gymnastieklokalen bij de 
diverse sectoren van het onderwijs is algemeen bekend. Aanvan
kelijk waren er geen materialen voor de bouw; daarna was er een 
gebrek aan' arbeidskrachten vanwege de overspanning op de 
bouwmarkt; tenslotte is het gebrek aan geld de rol van vertraging 
gaan spelen. Om hieruit te komen - en met name om in korter 
tijd dan 10 j.aar de achterstand in te lopen - zal het onvermijde
lijk zijn over te gaan tot systeembouw. Het is bekend, dat vele 
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gemeente- en schoolbesturen daartegen bezwaren hebben: zij 
prefereren de uiterlijk zoveel sierlijker traditionele bouw. Maar 
indien de systeembouw niet wordt toegepast, dan lopen wij toch 
de kans, dat leerlingen moeten worden afgewezen wegens het 
gebrek aan plaatsruimte. In 1958 werden op die grond afgewezen 
1274 leerlingen bij het U.L.O., 1496 leerlingen bij de huishoud- en 
landbouwhuishoudscholen, 5198 leerlingen bij de lagere techni
sche scholen en 150 leerlingen bij het V.H.M.O. - in totaal 8.118 
leerlingen. Minister Cals heeft er terecht de aandacht op geves
tigd, dat er in deze cijfers dubbeltellingen kunnen zitten en dat 
een deel van de aan een bepaalde school afgewezen leerlingen toch 
weer op een andere school geplaatst kan zijn. De statistiek van 
de wegens plaatsgebrek afgewezen leerlingen vermeldt dit alles 
er immers niet bij! Ook zegt de statistiek niets over de geschikt
heid van deze leerlingen voor het onderwijs op de school, waar zij 
wegens gebrek aan plaatsruimte werden afgewezen. Maar al met 
al illustreert het verschijnsel toch een keer te meer de noodzaak 
om in de komende jaren de bouw van scholen en lokalen zo hoog 
mogelijk op te voeren. 

Met de gebouwen moeten er ook meer onderwijzers en meer . 
leraren komen. Bij het lager ond~rwijs is er in alle geledingen nog 
een doorlopend tekort. Bij het begin van 't schooljaar 1958/59 wa
ren er meer dan 800 onbezette plaatsen, waarvan 257 bij het U.L.O. 
Bij het V.H.M.O. worden thans 23,5% van de lessen onbevoegd ge
geven, terwijl van de in het schooljaar 1958/59 aangetrokken 
leraren 66% onbevoegd waren. Die categorie van onbevoegden 
moet dan nog in tweeën gesplitst worden: de onvolledig bevoeg
den (die alleen candidaatsexamen of M.O.-A gehaald hebben) en 
de volledig onbevoegden (die nog vóór het candidaatsexamen 
staan of zelfs geen M.O.-A hebben). Het grote gevaar van deze 
situatie in het lerarenkorps bestaat in de dreigende verlaging 
van het peil van het V.H.M.O., hetgeen onvermijdelijk zijn terug
slag heeft op de resultaten van het hoger onderwijs. Er zijn vele 
middelen aangegeven om in deze situatie verbetering te brengen. 
Slechts op één middel wil ik hier iets nader ingaan, omdat daar
over in de laatste maanden zoveel gesproken en geschreven is: 
de salarissen van de leraren. De toekenning van een hoger top
salaris aan de leraren. zou m.Ï. aanbeveling verdienen om aan 
het leraarsambt de sociale status te geven, die het verdient en die 
de leraars-carrière voldoende aantrekkelijk maakt en ook aan
trekkelijk houdt. Maar een herziening van de topsalarissen der 
ler.aren zou tegelijk dienstbaar gemaakt moeten worden aan een 
oplossing van het vraagstuk van de onvolledig bevoegden en de 
volledig onbevoegden, die allen het voor de leraren geldende 
salaris ontvangen onder aftrek van 15%. Men zou b.v. tegelijk 
met de toekenning van een hoger topsalaris aan de volledig be
voegde leraren, aan de nieuw aan te stellen onvolledig bevoegden 
en de volledig onbevoegden een lager salaris kunnen toekennen 
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zonder periodieke verhogingen in afwachting van de verkrijging 
der volledige gevoegdheid, waarvoor zij dan ook de faciliteiten / 
en . .. wat minder lesuren moeten krijgen. Daardoor kan het 
acute tekort aan bevoegde leraren nog hoger stijgen, maar daar
door komen wij ook eens af van het Damocles-zwaard, dat boven 
ons V.H.M.O. hangt: de blijvende verlaging van het onderwijs
peil! Overigens pretendeer ik niet, dat met deze enkele regels de 
oplossing van het vraagstuk kant en klaar is gegeven. Maar zou 
een hervatting van het overleg tussen Minister en leraren op deze 
basis niet meer uitzicht bieden op een voor de leraren bevredigen
de en voor ons onderwijs bevorderlijke oplossing? 

Een derde onderwijsbelang is gelegen in de uitbreiding van het 
hoger onderwijs; met name aan de Wis- en Natuurkundige Facul
teiten en de Technische Hogescholen. Industrialisatie en toege- . 
past natuurwetenschappelijk onderzoek zijn niet voldoende om de 
volkswelvaart te garanderen. Men moet ook fundamenteel weten
schappelijk onderzoek doen, hetgeen op zijn beurt weer niet moge
lijk is zonder de steun van de techniek. De naam, die Nederland 
altijd heeft gehad op het gebied van fundamentele onderzoekingen 
en nieuwe vindingen, is er in de jaren na de oorlog niet op vooruit
gegaan. Dat is begrijpelijk omdat juist de oorlogsjaren het con
tact met het wetenschappelijk onderzoek in het buitenland hebben 
verbroken. Bedenkelijker is het, dat onze beste krachten thans 
vaak in andere landen werken en dat buitenlandse krachten moei
lijk kunnen worden aangetrokken vanwege de vaak nog gebrek
kige apparatuur en outillage van onze universiteiten, hogescholen 
en wetenschappelijke instituten. Daarom zullen wij er - ondanks 
de hoge kosten - niet aan ontkomen het Hoger Onderwijs en met 
name de Wis- en Natuurkundige Faculteiten en Technische Hoge
scholen in de komende tien jaren aanmerkelijk uit te breiden. Dat 
zal jaarlijks vele tientallen miljoenen vragen aan investeringen 
voor nieuwe gebouwen, aan de aanschaf van instrumentaria en 
apparaturen, en aan de verdubbeling (of verdrievoudiging?) van 
het aantal hoogleraren en leden van de wetenschappelijke staven. 
Het in juni 1957 uitgebrachte rapport van de Commissie-Kramers 
over de opleiding in de kernphysica en de kernenergie becijferde 
alleen reeds dáárvoor een kapitaalsinvestering van circa 35 mil
joen aan de universiteiten en wetenschappelijke instituten in de 
jaren 1957-1965. In dezelfde periode zouden volgens deze Com
missie 750 wetenschappelijke deskundigen moeten worden opge
leid, waaronder 190 kernphysici en 110 radio- en stralingsche
mici. Men kan de vraag stellen, of dit niet te hoog gegrepen is, of 
Nederland daartoe eigenlijk wel in staat is, en of wij op dit terrein 
van specialisten-opleiding niet moeten streven naar een taak
verdeling in Europees verband. Maar dit ontslaat ons niet van 
de plicht zelf te doen wat wij kunnen. 

Daarmede kom ik op een vierde kapitaal belang: de activering 
van talenten. Ik bedoel daarmee het opsporen van het in ons land 
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aanwezige intellect en het stimuleren van de studie van al dege
nen, die daartoe de geschiktheid en de begaafdheid bezitten. 
Jaren achtereen heeft Minister Cals als hoofdlijn van zijn beleid 
aangegeven: alle Nederlandse kinderen in de gelegenheid stellen 
het onderwijs te volgen, waarvoor zij de aanleg en de geschiktheid 
hebben. Men heeft in dit verband gesproken van "democratise
ring van het onderwijs" of van "gelijke kansen voor allen". Ik. 
vind die uitdrukkingen minder gelukkig, zonder daarmee te wil
len zeggen, dat de term "activering van talenten" mij wel in alle 
opzichten bevredigt. Maar wat doet dit alles er toe, als wij het 
maar eens zijn over de noodzaak om al de in ons volk aanwezige 
potenties op te sporen en in de gelegenheid te stellen het onderwijs 
- ook het hoger onderwijs - te volgen. Natuurlijk zonder te 
vervallen in de communistische methoden van dwang of van een 
technocratisch dirigisme, dat alleen maar kijkt naar het uitbuiten 

. van een ieders aanleg voor de behoeften der gemeenschap. Maar 
ook zonder daarin te vervallen kan er door de scholen zelf, de 
beroepskeuzebureaux, de universiteiten en hogescholen nog veel 
meer voorlichting worden gegeven aan de ouders inzake de stu
diemogelijkheden en de studiefaciliteiten hunner kinderen. Voor 
wat de studiefaciliteiten betreft zijn wij zeker nog niet aan het 
einde van de gunstige ontwikkeling, die na de oorlog is ingezet. 
Als in het studiejaar 1958/59 aan 7.677 universiteits- en hoge
schoolstudenten studietoelagen tot een totaal bedrag van bijna 
twaalf miljoen zijn toegekend, dan betekent dit bij een aantal van 
32.565 studenten nog altijd, dat 25.000 studenten studeren zonder 
enige toelage. En dan wekt het geen verwondering) dat de deel
neming aan het hoger onderwijs vanuit de sociale milieu's van de 
arbeiders, lagere ambtenaren, kleine middenstanders en boeren 
nog maar heel matig is. Dr. van Heek berekende in zijn boek 
"Sociale Stijging en daling in Nederland", dat van alle bursalen 
aan onze universiteiten en hogescholen nog niet één procent uit 
het arbeidersmilieu afkomstig is. Dat er in de lagere sociale 
milieus een onuitputtelijke reserve aan intellect zou zitten, is een 
onbewezen stelling. Maar het is a priori ook niet wel aan te ne
men, dat uit deze milieu's niet meer technici en wetenschappelijke 
werkers gerecruteerd zouden kunnen worden. En als de studenten 
uit de middelste sociale milieus reeds in veel groter mate dan 
voorheen studietoelagen nodig hebben, dan is dit zeker het geval 
met de studenten afkomstig uit de zo juist genoemde middens. 
Voor hen vooral zal een nog verdere verruiming van het aantal 
en het bedrag der studietoelagen noodzakelijk zijn, alsook een 
verschuiving van renteloze voorschotten naar beurzen à fonds 
perdu en een groter differentiatie der studietoelagen in overeen
stemming met de gezinsomstandigheden van de ouders en met 
de afstand waarop zij wonen van de te bezoeken instellingen van 
hoger onderwijs. 

Ook dan nog blijft het een vraag, of niet het Hoger Onderwijs 
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nog meer gedecentraliseerd moet worden ten einde alle potentiële 
studenten ook werkelijk aan te trekken en op te vangen. De 
grootste werfkracht van een universiteit of hogeschool ligt in de 
onmiddellijke omgeving. Momenteel zijn twee Commissies bezig 
met het opstellen van een rapport voor Minister Cals over de 
spreiding v,an het hoger onderwijs en het technisch hoger onder
wijs. Het lijkt mij verstandig deze rapporten af te wachten alvo
rens een standpunt te bepalen. Tal van factoren spelen hier im
mers een rol: de hoge investeringskosten, de optimale inrichting 
en werking van instituten en laboratoria, de al of niet aanwezige 
mogelijkheid van spreiding der propadeutische yakken alléén enz. 

De Onderwijswetgeving 

Dit summier overzicht van enkele belangrijke onderwijspro
blemen, die een oplossing wachten, kan niet voorbijgaan aan de 
thans aanhangige wetsontwerpen, waaromtrent de nieuwe rege
ring en de nieuwe Tweede Kamer een beslissing zal moeten ne
men. Ik beperk mij hierbij tot de twee belangrijkste wetsontwer
pen, gelegen op het terrein van het voortgezet en het hoger 
onderwijs. 

Voor het eerst in de geschiedenis van onze onderwijswetgeving 
brengt het op 29 oktober 1958 door Minister Cals ingediende 
wetsontwerp op het voortgezet onderwijs een regeling voor geheel 
het onderwijs gelegen tussen de lagere school en de universiteit. 
Deze gedurfde opzet biedt ongetwijfeld het voordeel van een 
sluitend geheel van onderwijsvoorzieningen, waarom de Kamer 
jaren geleden door de aanvaarding van de motie-Peters heeft 
gevraagd. Door de overzichtelijke regeling van geheel de materie 
in één wet kan ook veel administratieve rompslomp worden op
geruimd. 

Belangrijker is het, dat dit wetsontwerp de onderwijs-pacifi
catie op basis van de financiële gelijkstelling tussen het openbaar 
en het bijzonder onderwijs konsekwent wil doortrekken tot alle 
sectoren van het voortgezet onderwijs. De gesubsidieerde oprich
ting en exploitatie van gemeentelijke en bijzondere scholen zal 
gebaseerd zijn op dezelfde normen van leerlingen-bezetting in de 
diverse soorten van scholen. Het automatisme van de lager 
onderwijswet - waarbij recht op gesubsidieerde schoolstichting 
zonder meer ontstaat als het voorgeschreven aantal leerlingen 
aanwezig is - wordt echter afgezwakt en gecombineerd met een 
planprocedure, krachtens welke de stichting van scholen onder
worpen is aan een onderzoek naar de levensvatbaarheid van elke 
school, gevolgd door de opname van die school op een door de 
Minister vast te stellen plan van in de toekomst te stichten 
scholen. 

Aan de vrijheid bij het onderwijzen wil het wetsontwerp tege
moet komen door de opstelling der leerplannen over te laten aan 
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de schoolbesturen, die daarbij echter in acht moeten nemen de 
Algemene Maatregel van Bestuur inzake de verplicht te geven 
vakken en het maximum en minimum aantal lessen. 

Het wetsontwerp opent ook de mogelijkheid van vorming van 
maatschappelijke organen, samengesteld uit ouders, leraren en 
schoolbesturen, die de Minister van advies kunnen dienen en die 
reeds aanstonds kunnen gaan fungeren als de opstellers van deel
plannen voor nieuwe schoolstichtingen, welke ten grondslag zul
len liggen aan het zo juist genoemde scholenplan van de Minister. 
De invloed op de gang van zaken bij het onderwijs wordt daardoor 
verlegd naar maatschappelijke instanties, hetgeen op de duur 
voor geheel het onderwijsbeheer vergaande gevolgen kan hebben. 

Rondom het wetsontwerp zijn momenteel nog vele discussies 
gaande over de positie van het openbaar en het bijzonder onder
wijs, over regelingen bij de wet en bij algemene maatregel van 
bestuur, over de normen van schoolstichting en de planprocedure 
en nog vele andere zaken meer. Ik zal daar thans niet op ingaan: 
Minister Cals zei bij de laatste behandeling der onderwijsbe
groting in december 1958, dat hij meer dan honderd amendemen
ten op zijn wetsontwerp verwacht! Dat klinkt nogal geruststel
lend voor wie meent, dat in het wetsontwerp belangrijke wijzi
gingen moeten worden aangebracht. Maar dit neemt niet weg, 
dat het van groot belang is dit wetsontwerp in de komende 
regeringsperiode tot een goed einde te brengen. Na de reeds lange 
reeks van intern voorbereide, ingediende en weer ingetrokken 
wetsontwerpen op het middelbaar en voorbereidend hoger onder
wijs en na al de aandrang, die is uitgeoefend op een wijziging van 
de N.O.-wet, zou het onverantwoord zijn niet alle constructieve 
krachten in het werk te stellen om dit groots opgezette wetsont
werp in het Staatsblad te brengen. 

Daarnaast is nog een ander omvangrijk wetsontwerp aan de 
orde: de regeling van het Hoger Onderwijs, die nog van Minister 
Rutten stamt en die thans voor behandeling rijp is geworden. Dit 
wetsontwerp-Rutten bevat enkele belangrijke dingen, zoals de 
toekenning van rechtspersoonlijkheid aan de Universiteiten 
(waardoor deze meer "baas in eigen huis" worden), alsook de 
instelling van een Hoge Academische Raad (waarmee een nau
were samenwerking tussen de Universiteiten wordt beoogd) en 
de opstelling van ontwikkelingsplannen van de Universiteiten 
(waardoor een doelmatige uitbreiding der universitaire gebou
wen en instituten en een verantwoorde uitzetting van het corps 
van hoogleraren en wetenschappelijke staven wordt bevorderd). 
Daaraan zullen door Minister Cals blijkens zijn mededelingen aan 
de Staten-Generaal nog twee belangrijke punten worden toege
voegd: de volledige subsidiëring van de Gemeentelijke Universi
teit in Amsterdam en een verbeterde subsidieregeling voor het 
Bijzonder Hoger Onderwijs. Het eerste is alleen maar redelijk: bij 
de te verwachten zeer hoge investeringen en de zo sterk gestegen 

72 



jaarlijkse exploitatiekosten van het hoger onderwijs kan men de 
Gemeentelijke Universiteit niet uitsluitend voor rekening van de 
stad Amsterdam laten. Maar ook de verbetering van het subsidie 
voor het bijzonder hoger onderwijs is op dezelfde gronden niet 
minder redelijk: 't is zelfs noodzakelijk. Door de bouw van een 
Medische en een Wis- en Natuurkundige Faculteit staat de Uni
versiteit van Nijmegen voor zeer hoge investeringskosten. Het
zelfde geldt voor de bouw van een nieuwe hogeschool in Tilburg 
en voor de uitbouw van de B-faculteiten aan de Vrije Universiteit 
in Amsterdam. Ik zwijg dan nog van de jaarlijkse exploitatie
uitgaven, die voor een volgroeide universiteit reeds thans een 
twintig miljoen per jaar belopen. 

Geen nieuwe schoolstrijd? 

Zullen de fracties in de nieuwe Kamer de hier boven geschetste 
onderwijsproblemen tot een oplossing weten te brengen op de 
grondslag en in de geest van de onderwijspacificatie of is in een 
hernieuwde vorm een felle schoolstrijd te wachten? Ik zeg: in 
een hernieuwde vorm, want een schoolstrijd oude stijl is nauwe
lijks meer denkbaar. Het recht van de ouders op bijzonder onder
wijs en de plicht van de Overheid ook dit bijzonder onderwijs te 
erkennen en te subsidiëren, wordt in beginsel door niemand meer 
ontkend, tenzij door de communisten. Maar er zijn nog steeds 
voorstanders van het openbaar en voorstanders van het bijzonder 
onderwijs, en daarom blijven er meningsverschillen mogelijk over 
de uitwerking en de practische toepassing v.an de beginselen der 
onderwijspacificatie. Ik denk b.v. aan de normen voor de stichting 
en de subsidiëring van scholen, aan het karakter van de openbare 
school als Overheidsschool, aan de vrijheid van inrichting van 
het bijzonder onderwijs, aan de gelijke ontwikkelingskansen voor 
het openbaar en het bijzonder hoger onderwijs met name ook bij 
de verdere uitbreiding van het wetenschappelijk onderzoek en 
van de opleidingen op het gebied der natuurwetenschappen. Goed 
onderwijs over de gehele linie is echter een levensbelang voor 
geheel ons volk: het is de beste investering, die wij kunnen doen. 
Daarop is de hoop gegrond, dat alle bona fide partijen zullen 
willen meewerken aan een vernieuwing van de onderwijswetge
ving en .... aan de beschikbaarstelling van zes miljard gulden, die 
in een komende regeringsperiode van vier jaar voor het onderwijs 
zeker nodig zullen zijn. 
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Buitenlands beleid en 
binnenlandse zorgen 

door J. J. Fens 

D
e lezer voele zich niet te kort gedaan, wanneer na lezing 
van dit artikel hem zal blijken, dat de titel de inhoud 
niet geheel dekt. De redaktie van het K.S.M. verwacht 
van steller dezes, dat hij één speciaal aspect van het 

buitenlands beleid zal belichten, nl. het beleid dat gericht is op 
de afweer van de dreigingen van het communisme; tevens zal hij 
in zijn beschouwingen betrekken de middelen welke daartoe zijn 
aan te wenden en de gevolgen van een dergelijk beleid in de natio
nale sfeer; vandaar "binnenlandse zorgen". 

Een juist buitenlands beleid ofwel het voeren van een juiste 
buitenlandse politiek door de landen: van het vrije Westen is naar 
mijn mening te definiëren door drie essentialia, nl. het handhaven 
van vrede en vrijheid, het herstellen van vrede en vrijheid daar 
waar zij zijn verstoord en het bevprderen van vrede en vrijheid 
daar waar deze niet bestaan. 

Op de weg naar de verwezenlijking van deze essentialia, waar
toe de vrije wereld alle krachten dient in te spannen, ontmoet zij 
tegenkrachten, die alle terug te voeren zijn tot de met grote 
tactische bekwaamheid door het Sovjetblok in stand gehouden 
en bevorderde tegenstelling Oost-West, een tegenstelling, die 
door dit blok in stand moet worden gehouden om zijn doelstelling 
- het wereldcommunisme - te kunnen bereiken. 

Het lijkt mij onnodig de vraag te stellen of de tegenstelling 
Oost-West nog bestaat, concreter gezegd of de dreiging van 
het communisme, welke de tegenstelling veroorzaakt, nog een 
realiteit is. Wij hebben de neiging, om, wanneer we spreken of 
denken over de communistische dreiging, ons te beperken tot de 
militaire dreiging van een hete oorlog en de politieke dreiging 
alleen de moeite van een beschouwing waard te achten in zover 
da~ruit een militaire dreiging zou kunnen voortvloeien. Dit is 
een waarlijk niet verantwoorde beperking. Politieke dreiging, 
waaruit niet ipso facto de militaire dreigingen van een hete oor
log behoeft voort te vloeien, zijn bijvoorbeeld de afwijzende hou
ding van de Sovjets bij de ontwapeningsbesprekingen en bij de 
onderhandelingen over het stopzetten van de atoomproeven, hun 
houding ten aanzien van de Duitse kwestie, de onderdrukking van 
de landen achter het Ijzeren Gordijn. 
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Economische dreiging 

Een feit, waarvan wij ons zo langzamerhand bewust worden -



helaas wel erg laat - is, dat de communistische dreiging in onze 
dagen in belangrijke mate speelt in het economische vlak. De 
Sovjet-economie spant zich in het Westen te overvleugelen en 
zich op te dringen aan de jonge naties. Het is een zeer reëele drei
ging, welke zich demonstreert in Chroestsjews uitlating: "Wij 
hebben geen oorlog nodig; in een vreedzame concurrentiestrijd 
zullen wij u begraven". Vraagt men feitelijkheden, welke deze 
dreiging zouden bewijzen, dan moge men ovezwegen dat de 
Sovjet-produktie van vandaag groot genoeg is om een uitermate 
hoog bewapeningsbudget te kunnen handhaven, om aan de 
minimumeisen van de algemene economie te kunnen voldoen, om 
de consumptie - zij het ook gering - te verhogen en om op uit
gebreide schaal te kunnen ageren op de wereldmarkt. Wanneer 
het in hun politieke kraam te pas komt, verkopen de Sovjets met 
verlies en kopen zij boven de marktprijs. De hout-, tin- en alumi
nimummarkt hebben zij reeds verstoord door een welovezwogen 
dumpingspolitiek. Zij concentreren hun actie op de zwakke econo
mieën van het Midden-Oosten, Zuid-Oost Azië en Latijns Ame
rika. Met deze economische oorlog beogen zij een dubbel doel, ni. 
de economische vernietiging van het Westen, en het trekken van 
de economisch-zwakkere naties binnen hun politieke invloedsfeer. 
Een typisch economisch-politieke koude oorlogvoering. 

De vrije wereld zal moeten beschikken over een krachtige af
weer tegen de militaire, de politieke en de economische dreiging 
van de zijde van het Sovjet-blok. Deze afweer heeft gestalte 
gekregen in het verbond van 15 vrije volkeren, de Noord-Atlanti
sche Verdragsorganisatie, welke in 1949 werd opgericht. ' 

Typerend voor de préambule van het verdrag, waarbij de 
N.A.V.O. werd opgericht, is, dat men daarin drie principes terug
vindt, die de organisatie stempelen tot een bolwerk tegen de 
militaire dreiging, tegen de politieke dreiging en tegen de econo
mische dreiging. In de artikelen 2 en 5 van de verdragstekst zelf 
vindt men deze principes weder terug. 

De N.A.V.O. 

In hoeverre heeft de N.A.V.O. tot nu toe aan haar taak en doel 
beantwoord? Om een juist oordeel daarover uit te spreken moet 
men teruggaan tot het jaar 1949, het jaar van het ontstaan der 
organisatie. 

De directe aanleiding tot het sluiten van het Noord-Atlantische 
Verdrag was een bestaande militaire dreiging. Aan de bredere 
communistische expansie naar het Westen moest onmiddellijk 
een halt worden toegeroepen. Vrijwel uit het niet moest een mili
taire organisatie worden opgebouwd, die de vrije wereld moest 
verdedigen tegen een directe aanval va.n het Sovjetbloc. Het is 
dus begrijpelijk, dat van de aanvang af de belangrijkste activi
teiten kwamen te liggen in het militaire vlak. Maar hoe stond het 
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met de politieke activiteiten? Van dezelfde aanvang af heeft men 
op het gebied van de bestrijding der politieke dreiging een ernstig 
verzuim gepleegd. Men vergat dat een gezamenlijke verdediging 
het instrument moet zijn van een gezamenlijke buitenlandse poli
tiek. Het militaire apparaat is nooit doel ~n zichzelf. Van de 
andere kant geloof ik, dat een organisatie van vrije landen, geen 
supranationale gemeenschap zijnde, bepaald ernstige moeilijk
heden zou ondervinden wanneer zij haar leden een waarlijk ge
zamenlijke buitenlandse politiek zou opleggen. Wat men wel ver
wachten en eisen kan is een gecoördineerde buitenlandse politiek. 
Een ver doorgevoerde politieke consultatie. Het is de blijvende 
verdienste van de heren Lester Pearson, Lange en Martino -
de zogenaamde drie wijze mannen - dat zij in een uitgebreid 
rapport de kwestie der politieke consultatie aan de orde hebben 
gesteld en baanbrekend werk op dit gebied hebben verricht. De 
N.A.V.O.-Raad accepteerde in april 1958 het principe der poli
tieke consultatie en onder de bezielende impulsen van de heer 
Paul Henri Spaak is een systeem in gang gezet, dat reeds tamelijk 
gunstig werkt. Een van de recente voorbeelden is de gezamenlijke 
actie inzake de kwestie Berlijn. 

De economische samenwerking tegen de economische dreiging 
laat eigenlijk nog alles te wensen over. Ongetwijfeld reikt de 
economische strijd ver over de regionale grenzen van het NAVO
verdrag heen. Toch zal de NAVO, g,etrouw aan de préambule en 
het artikel 2 van het verdrag, een economische politiek moeten 
uitwerken. Het zij verre van mij te suggereren, dat de N.A.V.O. 
een nieuwe economische organisatie zou moeten stichten. Zij zal 

_ nooit als executive van een economische organisatie moeten op
treden. Wat wel van haar verwacht mag worden is, dat zij bij haar 
leden ernstig aandringt op het steunen van en het medewerken 
aan de bestaande economische organisaties. Wanneer men over
tuigd is door de feiten van het ernstig gevaar bestaande in het 
economisch offensief van het Sino-Sovjet-bloc, dan zij men ook 
overtuigd van een summum periculum in mora. 

Op het militaire aspect van de NAVO wil ik uitgebreider in
gaan. Zoals reeds werd aangeduid is het streven van de NAVO 
van haar oprichting af erop gericht geweest zonder haar toe
vlucht tot oorlog of geweld te nemen, de bredere communistische 
expansie in Europa een halt toe te roepen. Men kan niet ont
kennen, dat zij in die opzet is geslaagd. Men is in 1949-'50 begon
nen met een militair bolwerk op te richten, dat in staat moet zijn 
weerstand te bieden aan de communistische expansiedrang. Het 
bolwerk is echter nog niet afgebouwd en onze gezamenlijke mili
taire inspanning heeft zeker nog niet het punt van verzadiging 
bereikt. De organisatie der vergeldingskrachten (de zwaarste 
strategische wapens) en van het schild (de conventionele rechts
streekse verdediging) is nog niet voltooid. De voor het schild 
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. nodig geachte strijdkrachten ter sterkte van 30 divisies zijn nog 
niet alle aanwezig. 

De conventionele divisies 

Nu wordt weleens de idee geopperd, dat de conventionele divi:" 
sies niet meer nodig zijn sinds de grote mogendheden in het bezit 
zijn van nucleaire strategische wapens. Men redeneert, dat als de 
Russen kwaad willen zij meteen de H_ of A-bom zullen gebruiken, 
dat dit gebruik een antwoord met hetzelfde wapen van de zijde 
van het Westen tengevolge zal hebben en dat dan toch alles ver
loren is. Naar mijn mening zullen de Russen niet aanstonds met 
het zwaarste vernietigingswapen beginnen om de eenvoudige 
reden, dat zij evenmin als wij behoefte hebben aan algehele ver.,. 
nietiging. Zij zullen veeleer beginnen met door locale militaire 
acties op kleinere of grotere schaal te trachten aan hun eisen 
kracht bij te zetten. Dat de Russen deze mogelijkheid voorzien, 
moge blijke uit het volgende feit, dat zij in dezelfde sector, waarin 
ons nog niet voltooide schild van 130 divisies als verdediging 
moet fungeren de beschikking hebben over de volgende strijd
krachten: 

In Oost-Duitsland 6 Sovjetlegers met in totaal 20 divisies on
dersteund door 6000 tanks en een tactische luchtmacht bestaande 
uit jagers, lichte bommenwerpers en verkenningsvliegtuigen. In 
Polen twee Sovjetdivisie,s, 600 tanks en een tactische luchtmacht. 
In Hongarije 6 tot 7 Sovjet-divisies en 1000 tanks. In West-Rus
land 3 luchtlandingsdivisies met voldoende vervoorcapaciteit om 
ze in een lift ter bestemde plaatse te brengen en voorts nog 10 
divisies van verschillend type, die zich vrij naar het Westen kun
nen bewegen. 

Voorts beschikt Oo,st-Duitsland over 7, Polen over 8, Tsjecho
Slovakije over 6 divisies. Hongarije beschikt over 100.000 man 
troepen. 

Indien het Westen de dreiging van deze enorme macht aan 
conventionele troepen en wapens niet te keer gaat met een zo 
sterk mogelijk conventioneel schild, dan zal het zichzelf in geval 
van Russische agressie geplaatst zien voor een afschuwelijk 
dilemma. Indien het niet in staat is een aanval van conventionele 
troepen te keren zal het óf moeten toegeven aan de Russische 
eisen, óf de conventionele aanval direct beantwoorden met het 
zwaarste strategische nucleaire wapen, hetgeen wil zeggen dat 
het Westen ·zichzelf dan belaadt met de verantwoordelijkheid de 
atoomoorlog te hebben ontketend. 

Nederland heeft zich bij de NAVO aangesloten, heeft zich ver
bonden zijn deel te leveren Îll de gezamenl~ike verdediging van het 
vrije Westen. Het heeft daartoe verplichtingen op zich genomen, 
die bestaan in bijdragen aan de Atlantische vloot en aan de 
schildtroepen. 
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Bovendien heeft het zorg te dragen voor de verdediging van 
het eigen achterland. 

Het bemannen van de vloot, de landstrijdkrachten en de lucht
strijdkrachten vergt grote financiële en personele offers. Het 
onderhoud en de aanschaffing van het benodigde materieel vraagt 
evenzeer grote financiële offers. Kortom het instandhouden van 
een defensieapparaat adequaat aan de op ons genomen verplich
tingen drukt als een zware, zeer zware last op ons volk. Dit zijn 
de "binnenlandse zorgen", die onontkomelijk aan het buitenlands 
beleid vastzitten! 

Het is voor een ieder duidelijk, dat het eisen van offers met 
grote omzichtigheid moet worden gehanteerd. Het middel kan wel 
eens erger zijn dan de kwaal en het zou niet onmogelijk zijn, dat 
men door de grens tussen het redelijke en het te zware offer te 
overschrijden, het tegendeel bereikt van wat men wenst. Wanneer 
men door het blijven verzwaren van de defensielast in eigen land, 
een financiële, economische en sociale noodtoestand schept, dan 
maakt men de bevolking rijp voor intern, communistisch gewroet; 
het betekent een uitnodigend gebaar naar het communisme om op 
gemakkelijke wijze datgene te bereiken, wat wij met een te zwaar 
belast defensieapparaat trachten te voorkomen. 

Doeltreffend defensie-apparaat 

Het komt er derhalve op aan een doeltreffend defensie-appa
raat op te bouwen, waarvan de kosten blijven binnen het finan
cieel, economisch en sociaal mogelijke. Welke persoonlijke offers 
worden in Nederland gevergd voor het bemannen der strijd
krachten, concreet gevraagd dus: hoe groot is de duur van de 
verplichte eerste oefeningstijd voor onze dienstplichtigen? Kor
poraals en soldaten dienen 18 maanden, specialisten. onderoffi
cieren en officieren 21 maanden. De duur van de eerste oefenings
tijd hangt ten nauwste samen met de taak der te bemannen 
eenheden en met het systeem van het bemannen dier eenheden. 

Onze bijdrage aan de NAVO-strijdkrachten bestaat uit twee 
parate divisies en een mobilisabele divisie. De laatste speelt in 
ons betoog geen rol, omdat de bemanning van deze divisie geen 
verband houdt met de eerste oefeningstijd. De taak van de twee 
parate divisies is om in geval van agressie onmiddellijk te reage
ren, m.a.w. indien zij deze taak willen vervullen, zullen ze steeds 
aanwezig moeten zijn. Willen zij hun taak op efficiënte wijze ver
vullen dan zullen zij daartoe geschikt moeten zijn en dus een 
"wenselijke" sterkte moeten hebben. Daarbij komt natuurlijk het 
aanwezig zijn van een voldoende groot dienstplichtcontingent. 
Deze drie factoren tezamen bepalen het systeem van beman
ning. Nederland koos daartoe een aanvullingssysteem. Iedere 
twee maanden komt een ploeg in werkelijke dienst; deze blijft 
voor de basisopleiding vier maanden in het depot en gaat dan 
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14 maanden naar de parate eenheden. Er zijn dus steeds twee 
ploegen in de depots en 7 ploegen bij de parate eenheden. Nu is 
het jaarcontingent zo gering, dat iedere lichtingsploeg slechts 
1/9 van de parate troepen kan omvatten, zodat de zeven ploegen 
samen slechts 7/9 van de paraatheid kunnen opbrengen en de 
eenheden op een sterkte worden gebracht van ± 77%. Zou men 
nu de diensttijd b.v. nog eens met twee maanden verminderen, 
dan wordt de paraatheid met wederom 1/9 teruggebracht op ± 
65 %. Een dergelijke vermindering is niet aanvaardbaar: het 
defensieapparaat zou stellig niet meer doelmatig zijn, het offer 
daarvoor gebracht even ondoelmatig. Het zou verspilling van 
mensenlevens en van geld betekenen. 

Eerste oefening· 

Aangezien de laatste tijd wel het een en ander te doen is rond 
het vraagstuk van de duur van de eerste oefeningstijd, mag ik 
bekend veronderstellen, dat de commissie ingesteld door de Mi
nister voor Defensie, dit vraagstuk in studie heeft genomen. Zij 
bestudeert de mogelijkheid van verkorting van de eerste oefe
ningstijd, rekening houdend met de verplichtingen, welke het lid
m:aatschap van de NAVO oplegt. In mijn uiteenzetting van het 
probleem in de vergadering van de partijraad te Utrecht van 13 
december j.l., heb ik de aandacht van de toehoorders gevraagd 
voor het feit, dat te veel vergeten wordt, dat 40% van de jonge 
dienstplichtigen 21 maanden dient, n.l. de specialisten, de onder
officieren en de officieren. Dit is een grote groep jongelui van 
gemiddeld hoge intelligentie, die door deze extra belasting langer 
aan het normale arbeids- en studieproces wordt onttrokken dan 
de anderen. Mocht de eindconclusie van het commissierapport 
onverhoopt zijn, dat de duur van de dienst van 18 maanden niet 
kan worden verkort, dan is het altijd nog de moeite waard te 
doen nagaan of voor deze ,,21-maanders" enige verlichting mo
gelijk is. 

De financië"le last) welke op het gehele volk drukt) moet van
zelfsprekend zo Zaag mogelijk worden gehouden. Daartoe zal de 
uiterste zuinigheid in opbouwen beheer van het defensieapparaat 
worden gebracht. Een penibele aangelegenheid is dit ongetwij
feld. Voorop moet staan) evenals bij de kwestie van de duur van 
de diensttijd) dat wij een doelmatig defensie-apparaat opbouwen. 
Trekken we de koorden van de beurs te strak aan) dan loopt de 
doelmatigheid van het apparaat gevaar en ook in dit geval is dan 
een te beperkte financiering doelloos en dus verspilling. 

Wanneer wij nu bijlage I van stuk 5300 Rijksbegroting 1959, 
hoofdstuk Villa (Oorlog) no. 12 nader bestuderen, dan zien wij, 
dat Nedèrland in de tabel: "defensieuitgave per hoofd van de 
bevolking (in guldens)" het hoogste bedrag noteert (ik laat Zwe-
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den en Zwitserland, die geen lid van de NAVO zijn, buiten be
schouwing). Ook in de tabel: "gegevens betreffende nationaal 
inkomen (marktprijzen) en defensieuitgaven in enkele West
Europese landen (ook hier laat ik Zweden en Zwitserland buiten 
beschouwing) is Nederland de uitschieter met voor het jaar 1957 
5,4 %.. Wij kunnen dus wel zeggen, dat onze defensie een duur 
huishoudentje is vergeleken bij onze pactgenoten, met uitzonde
ring van de Verenigde Staten, Groot Brittanië en Frankrijk. Het 
is bovendien de vraag of, wanneer het defensiebeleid in de huidige 
lijn wordt voortgezet, na 1960 met een globaal jaarlijks bedrag 
van 1700 milj. gulden aan defensieuitgaven kan worden volstaan. 
Wij treden dan immers in een periode van geleidelijke algehele 
modernisering, een procedure welke wel noodzakelijk, maar zeker 
niet voordelig is. Het wordt dan ook hoog tijd om eindelijk volle 
ernst te gaan maken van kwesties als integratie der strijdmacht
onderdelen en diensten en prioriteiten. 

Defensie Nieuw Guinea 

Zijn onze binnenlandse zorgen door het buitenlands beleid' ver
oorzaakt op defensiebeleid al zwaar genoeg, zij worden nog ver
hoogd door de realiteit dat wij voorde defensie van het gebieds
deel Nieuw Guinea moeten zorg dragen. Ook de defensie van 
Nieuw Guinea is een van de "topics of the day" geworden, temeer 
nu de P.v.d.A. ernstige bezwaren maakt tegen een geheel logische 
wijziging van de dienstplichtwet, waardoor de Minister voor 
Defensie gemachtigd wordt, dienstplichtigen naar Nieuw Guine.a 
te zenden. Wilde kreten als die van Pieter 't Hoen in Het Parool, 
dat wij onze jongens onIlodig de rimboe van Nieuw Guinea in
sturen, getuigen niet van een ernstige beschouwing van het pro
bleem door de P.v.d.A. Wellicht is enige verduidelijking van het 
vraagstuk dienstplichtwet-verdediging Nieuw Guinea voor onze 
lezers wel gewenst. Bij Rijkswet van 23 augustus 1956 zijn de arti
kelen 198 en 199 van de grondwet komen te vervallen. In artikel 
198 was o.a. bepaald, dat de dienstplichtigen ter zee bestemd 
waren om te dienen in en buiten Europa, terwijl art 199 bepaalde, 
dat de dienstplichtigen niet vallende onder art. 198 zonder hun 
toestemming, niet dan krachtens een wet naar Indonesië, Suri
name en de Nederlandse Antillen mochten worden gezonden. 
Nu heeft het eerste lid van artikel 33 van de dienstplichtwet vrij
wel dezelfde inhoud als het vervallen artikel 199 van de grond
wet. Het is wel duidelijk, dat een dergelijke kennelijke frustratie 
van de grondwetswijziging kwalijk kan worden gehandhaafd. De 
Regering heeft derhalve een wetsontwerp ingediend ter wijziging 
van de dienstplichtwet en de wet voor het reservepersoneel der 
krijgsmacht, waardoor, zoals reeds gezegd, dienstplichtigen naar 
Nieuw Guinea kunnen worden uitgezonden. Hoewel ik in mijn 
artikel zoveel mogelijk partij-polemiek wil vermijden, is het wel 
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nuttig het wonderlijke standpunt van de P.v.d.A. t.a.v. deze wets
wijziging uit de doeken te doen. De P.v.d.A. heeft geen bezwaar 
gemaakt tegen het vervallen van de grondwetsartikelen 198 en 
199. Evenmin maakt zij bezwaar tegen het uitzenden van Neder
landse dienstplichtigen naar Suriname en de Nederlandse Antil
len of, ter vervulling van internationale verplichtingen, naar 
waar ter wereld ook; maar zij eist van de Regering, dat telkens 
wanneer deze van mening is, dienstplichtigen ter versterking van 
de verdediging van Nieuw Guinea naar dit gebiedsdeel te moeten 
uitzenden, zij per speciale wet daartoe machtiging vraagt aan het 
Parlement. Men zou bijna geneigd zijn er achter te laten volgen, 
dat het heus waar is. Onze arme jongens mogen zonder enig 
bezwaar v.an P.v.d.A.-zijde gezonden worden naar de rimboe van 
Korea of naar de Negueb woestijn of naar wel ander "vacantie
oord" ook. Maar ze mogen niet, als er gevaar voor de verstoring 
van buiten af van orde en rust dreigt, zonder een tijdrovende 
procedure van wetsindiening en wetsaanneming "de rimboe" van 
ons eigen Nieuw Guinea ingestuurd worden. Begrijpen wie het 
begrijpen kan. De internationale preferentie van onze socialisten 
gaat vrij ver. 

Het probleem van de verdediging van Nieuw Guinea is overi
gens met het uitzenden van afdelingen dienstplichtigen niet op
gelost. Wij zullen ongetwijfeld in staat zijn in de defensie van 
Nieuw Guinea zodanig te voorzien, dat min of meer ernstige in
filtr,aties van Indonesiërs worden voorkomen. Iets geheel anders 
wordt het, indien wij gedwongen zQuden worden tot een reguliere 
oorlogsvoering, waarbij dus uitgebreide gecombineerde operaties 
nodig zouden worden. 

Gezien de strategische betekenis van Nieuw Guinea in de 
machtstrijd in Zuid-Oost Azië en gezien het belang dat Australië 
heeft bij het handhaven van de status van Nieuw Guinea, moet 
het enige mogendheden veel waard zijn de bescherming van Nieuw 
,Guinea te garanderen. Hier kan een bekwaam gevoerd Neder
lands-buitenlands beleid de Nederlandse binnenlandse zorgen in 
hoge mate verlichten. 
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Nieuwe boeken I 
Les Origines de la. Civilisation 

Européenne. Henri Brugmans. Uitg. 
Georges Thone. 1958. 265 pp. 

Onze landgenoot prof. H. Brug
mans. rector van het Europa-Col
lege te Brugge, werkt sinds enige 
tijd aan een "Histoire de l'Europe" 
waarvan nu het eerste deel onder 
de bovenvermelde titel is versche
nen. Het omvat de eerste duizend 
jaar van Europa na Christus. Het 
is niet doenlijk op dit uitermate 
waardevolle en boeiende werk hier 
nader in te gaan; het is alles eerder 
dan een encyclopedische verzame
ling van feiten en cijfers noch een 
oppervlakkige en subjektieve keuze 
van enkele kenmerkende trekken 
van hetgeen bij Christopher Daw
son "the making of Europe" heet, 
maar een poging om door een ob
jektieve beoordeling en rangschik
king van de fundamentele geeste
lijke stromingen, krachten en mo
tieven van de europese geschiedenis 
aan te tonen waarop de waarden 
en ideën rusten die wij tot het erf
deel van onze europese kultuur re
kenen. Brugmans heeft geen moeite 
ons te laten zien, dat de rol van het 
christendom hierbij niet slechts be
langrijk, maar in de konkrete zin 
van het woord konstitutief is. De 
velen van ons niet onbekende boei
ende en meeslepende betoogtrant 
van prof. Brugmans maakt de lek
tuur van dit boek bijzo'nder aan
trekkelijk. Men zal daarom met 
belangstelling het verschijnen van 
de overige twee delen van het werk 
tegemoet zien. Hn. 

Expansion économique régionaJe 
et communauté européenne. Paul 
Romus. Uitg. A. W. Seythoff, Lei
den 1958. 363 pp. 

Deze publicatie van de Belgische 
econoom, die zich reeds eerder met 
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vraagstukken van de europese eko
nomische integratie heeft bezig 
gehouden en op het ogenblik overi
gens ook bij de EEG werkzaam is, 
verscheen met steun van de Raad 
van Europa in de serie: "Aspects 
Européens", die wetenschappelijke 
studies over de europese integratie 
bevat. Romus behandelt een vraag
stuk dat vooral in de naaste toe
komst van groot belang zal zijn, 
namelijk de verschillende bewegin
gen in de ekonomische expansie 
van de afzonderlijke europese lan
den. Deze worden in een interes
sante en heldere uiteenzetting met 
elkaar vergeleken en vervolgens 
nagegaan inhoeverre regionale ont
wikkeling in streken als Sicilie, 
Sleeswijk-Holstein, Aquitanie etc. 
kan worden bevorderd en met de 
algemene europese integratie in 
overeenstemming gebracht. Het 
Euromarkt-verdrag voorziet in de 
gemeenschappelijke steun aan ont
wikkelingsplannen voor de onder
ontwikkelde gebieden van Europa. 
Het grondige werk van Paul Romus 
vormt een zeer waardevolle voor
studie voor een europese politiek 
die zich op een dergelijke regionale 
ekonomische ontwikkeling richt. 

Hn. 

"De Communistische Propagan
da. Theorie. Strategie en Methode," 
Prof. Dr. P. N. Devolder O.F.M. 
Uitg.mij. N.V. Standaard-Boekhan
del Antwerpen-Amsterdam 1957. 

Het boek van de bekende Leu
vense hoogleraar is weliswaar 
reeds meer dan een jaar geleden 
verschenen, maar de grondige en 
uitvoerige studie van een bijzonder 
belangrijk aspekt van het kommu
nisme verdient zozeer de aandacht 
ook van minder deskundige lezers, 
dat wij het gaarne hier aanbevelen. 
Niet alleen de rijke en soms boeien-



de dokumentatie op z.jch zelf en de 
systematische behandeling daar~ 
van zal ieder politiek geinteresseer
de waardevolle inzichten over de 
strijdwijze van de kommunisten 
verschaffen - en niet weinige eigen 
ervaringen verduidelijken, de kriti
sche analyse van prof. Devolder 
richt zich niet op het zuiver tech
nische karakter van de propagan
da, zover dit op zich zelf mogelijk 
ware, maar toont aan hoe deze 
specifieke propagandistische tak
tiek als zodanig gebaseerd is op de 
kommunistische ideologie, binnen 
deze ideologie een zeer belangrijke, 
een essentiële rol vervult en daar
om ook niet los te maken is van het 
fenomeen kommunisme. Wie dus 
het kommunisme wil begrijpen, zal 
ook het monsterachtige systeem 
moeten kennen dat de kommunis
ten toepassen om een gehele maat
schappij voorgoed te "indoktrinen". 

Hn. 

\ Die Katholiken vor der Polltiek, 

Gustav E. Karka. Uitg.mij. Herder, 

Freiburg, 1958. 195 pp. 

Dit boek bevat een aantal opstel
len over staat, demokratie, relaties 
Kerk en staat, vrijheid in de mo
derne staat, maatschappelijk-cha
ritatief werk, christelijke partijen 
en atoombewapening van de hand 
van vooraanstaande katholieken, 
voornamelijk leken, van Westduits
land. Uit deze opsomming blij,kt 
reeds dat hier dus niet alle politieke 
vraagstukken behandeld worden 
waarmee zich de katholiek heden 
ten dage in het politieke en maat
schappelijke leven gekonfronteerd 
ziet. Hetgeen echter ter tafel wordt 
gebracht is grondig doordacht en 
op waardevol materiaal gebaseerd 
zodat deze opstellen een zeer nut
tige inleiding tot de gekozen on
derwerpen vormen. In het bijzon
der willen wij op de opstellen van 
P. Joh. B. Hirschmann S.J. en Karl
heinz Schmidthüs over de atoom
bewapening vanuit katholiek ge
zichtspunt wijzen, die uitermate 
interessante en helder geformuleer
de gedachten over deze zeer moei
lijke materie bevatten. Hn. 

:Vaa BUlJIen.,. en Bultenbof. J. W. 
Abspoel, Amsterdam. A. J. J. 

Strengholt. 1956. 278 blz. 

Het boek bestaat uit een verza
meling parlementaire schetsen, ge
publiceerd in het Algemeen Han
delsblad. Het komt voor een groot 
deel tegemoet aan de klacht dat de 
gemiddelde kiezer niet meer op per
sonen, maar op lijsten stemt. Ab
spoel brengt door dit boek de 
parlementarier dichter bij de kiezer, 
vaak met anekdotische gegevens, 
dikwijls doorspekt met historische 
parlementaire wetenswaardighe
den, waaruit een grondige kennis 
van onze staatkundige geschiedenis 
spreekt. Een belangrijk boek in de 
schaarse literatuur van onze volks
vertegenwoordiging. Het belicht 
vooral de menselijke zijde van het 
parlementaire werk, die voor de 
niet-ingewijden eigenlijk nog te 
weinig bekend is. H. 

Repertorium van de Sociale We
tenschappen (Politiek deel). 1958. 
Amsterdam. N.V. Uitgeversmij. EI
sevier. 432 blz. f 19,50. 

Het eerste deel "Politiek" is 
thans verschenen. De omstandig
heid, dat de Amsterdamse Alma 
Mater de oudste en rijkste ervaring 
heeft op het gebied der politieke 
wetenschap, zal de uitgever er wel 
toe hebben gebracht, met voorbij
zien van de duidelijk getinte poli
tieke kleur der hoofdstedelijke 7de 
faculteit, een der wetenschappe
lijke ambtenaren daarvan met de 
redactie te belasten. Heeft drs. Van 
der ~nd dan ook in sterke mate 
(dOCh niet uitsluitend) zijn staf van 
medewerkers in socialistische kring 
gezocht, het resultaat van hun ge
meenschappelijke inspanning is van 
die aard, dat men het werk behalve 
aan studenten, kwekelingen en 
leerlingen van scholen voor maat
schappelijk werk kan toevertrou
wen aan hen, die voor het op peU 
brengen of houden van hun poli
tieke kennis op radio en pers zijn 
aangewezen. Een categorie waar
aan de samenstellers in het bijzon
der hebben gedacht. 

Na de hoofdstukken, waarin op 
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objectieve wijze de geschiedenis der 
politieke leerstellingen tot 1815 
wordt weergegeven en vervolgens 
de moderne politieke stromingen 
worden belicht, is o.a. een interes
sant chapiter gewijd aan het poli
tiek proces der democratie, waarin 
boeiende verhandelingen over het 
politiek gedrag en het verschijnsel 
der bureaucratie zijn opgenomen. 

Een enkele bedenking: met name 
waar drs. Daalder te kennen geeft, 
dat in bepaalde perioden de "in
terne onenigheid" der katholieke 
partij "mede oorzaak was van Ne
derlands moeilijke regeerbaarheid" , 
en het verder "tekenend" acht "voor 
de beperkte mogelijkheden van een 
specifiek-katholieke politiek in Ne
derland, dat vrijwel nimmer enig 
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kabinet een uitgesproken katholie
ke signatuur gedragen heeft ... " 
Met wat goede wil zou men het· 
laatste, voorzover het dan met de 
realiteit zou overeenstemmen, ook 
als bewijs kunnen aanvoerenvoór 
de tact en verdraagzaamheid der 
katholieke PQlitici. En voorts: is er 
ooit, sinds de oprichting der R.K. 
S.P. in 1897, sprake geweest van 
een zuiver protestant-christelijke 
of socialistische signatuur? Men 
kan zich voorts nog afvragen, 
waarom in het register wel het 
trefwoord "souvereiniteit in eigen 
kring" is opgenomen, terwijl het 
"subsidiariteitsbeginsel" ontbreekt. 
Een werk, dat we, afgezien van 
deze bedenkingen, graag aanbe
velen. Wm. P. 
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De Kamerverkiezingen van 1959 
DOOR DrL.A.H.ALBERING 

Naar de uitslag van de verkiezingen van 12 maart werd met bij
zondere belangstelling uitgezien, omdat de Statenverkiezingen van 
1958 zulk een spektakulair resultaat hadden gedemonstreerd: een 
groot verlies van de P.v.d.A. na haar zo opvallende winst in 1956 en 
daartegenover een even grote winst van de V.v.D., vooral behaald 
ten koste van de andere vrijzinnige partij, de Partij van de Arbeid. 

Nu zijn Statenverkiezingen en Kamerverkiezingen geen vergelijk
bare grootheden, ook niet wat haar resultaten betreft. Voor de 
P.v.d.A. zijn de eerstgenoemde doorgaans ongunstiger, gevolg van het 
regionale karakter der Statenverkiezingen, van het ontbreken van een 
grootse landelijk gevoerde propaganda en van bekende landelijke 
figuren als kandidaten. Bovendien is het feit, dat de deelname aan de 
verkiezingen voor de leden van Provinciale Staten in verhouding wat 
kleiner is, een nadeel voor de P.v.d.A., met name in het Zuiden, waar 
de onverschillige burger, die niet aan de Statenverkiezingen deel
neemt en wel aan de Kamerverkiezingen, dan een potentiële kiezer 
van de P.v.d.A. is. Daarom mocht bij een overigens ongewijzigde 
"goodwill" van de P.y.d.A. voor deze partij reeds een enigszins beter 
resultaat dan in 1958 verwacht worden. Bij de K.v.P. ligt de zaak juist 
andersom. Haar positie is als regel het gunstigst bij de Statenverkie
zingen. Bij een ook voor haar ongewijzigde "goodwill" kon dus een 
enigszins ongunstiger beeld verwacht worden, vergeleken bij de bij
zonder goede uitslag van 1958. 

Overigens waren de verwachtingen voor de KV.P. in zeer brede 
kring, zowel van katholieken, als niet-katholieken, zeer optimistisch. 
Wat de P.v.d.A. betreft, verwachtte men algemeen een zeker herstel 
vergeleken bij de Statenverkiezingen en als gevolg daarvan een be
perktere winst voor de V.V.D. De uitslag van de verkiezingen gaf de . 
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KV.P. echter geen winst vergeleken hij 1956, toen zij voor het eerst 
33 van de 100 zetels ve·rwierf en 49 bij de uitbreiding van de Kamer. 
De P.v.d.A. liet inderdaad een bepaald herstel zien, maar de over
winning van de VV.D. was - landelijk gezien - nog groter dan het 
vorige jaar. En wat de kommunisten aangaat, hun zetelverlies was veel 
groter dan wie ook had verwacht. 

DE FLOATING VOTE 

Dus was er - na 1956 en 1958 - opnieuw een onverwachte en 
spektakulaire verkiezingsuitslag. Even spektakulair als in 1959 en op
v.allender nog dan in 1956, toen de P.v.d.A. vier zetels in de Kamer 
van honderd wist te winnen. Deze onverwachte en voor Nederland 
schijnbaar ongewone verkiezingsuitslagen deden bij velen de ge
dachte rijzen, dat het aantal twijfelende kiezers of randkiezers of de 
floating vote in ons land vooral in de laatste jaren sterk is toegenomen. 
Daarbij werd dan ook met name betrokken de geleidelijke achteruit
gang van de twee grotere protestants-christelijke partijen. 

Ter beoordeling van deze· gedachte is het goed de verkiezings
uitslagen van een reeks van jaren, ook van vooroorlogse jaren, na te 
gaan. Ik moge daarom een overzicht geven van de resultaten der 
Kamerverkiezingen vanaf 1918, voorwat het aantal behaalde zetels 
betreft: 

P.v.d.A. 
Jaar A.R. C.H.U. C.P.N, K.N.P. K.V.P. CDU SDAP V.D.B. St. G. liberalen D.v.P: 
1918 13 7 2 30 - 22 5 15 6 
1922 16 11 2 32 - 20 5 1 10 3 
1925 13 11 1 30 - 24 7 2 9 3 
1929 12 11 2 30 - 24 7 3 8 3 
1933 14 10 4 28 1 22 6 3 7 5 
1937 17 8 3 31 2 23 6 2 4 4 
1946 13 8 10 32 - 29 2 6 
1948 13 9 8 1 32 - 27 2 8 
1952 12 9 6 2 30 - 30 2 9 
1956 10·15 8-13 4-7 33-49 - 34-50 - 2-3 9-13 
1959 14 12 3 49 48 - 3 19 2 

Bij de onderlinge vergelijking van deze cijfers valt meteen op, dat 
de meest konstante groepering in de rij der politieke partijen onge
twijfeld de Katholieke partij is. De overgrote meerderheid der katho
lieken brengt steeds haar stem uit op de eigen katholieke groepering. 
AI is wel gebleken, dat in de loop der jaren het percentage van de 
katholiek bekend staande Nederlanders, dat niet op de Katholieke 
partij stemt, geleidelijk iets toeneemt. Uiteraard speelt daarbij de 
groeiende onkerkelijkheid en de geloofsafval een rol. Na een vol
gende volkstelling zal men zeker een wat zuiverder beeld krijgen van 
het aantal katholieken in Nederland. 

Hiermede wil echter geenszins gezegd zijn, dat de stemmen van als 
katholiek bekend staande personen op niet-katholieke lijsten alle 
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stemmen van naam-katholieken zouden zijn. Met name geldt dit niet 
voor de kleine groep katholieken, die bewust voorstandster is van de 
doorbraak; evenmin geldt dit o.a. voor hen, die destijds op de K.N.P. 
stemden en bij de jongste verkiezingen op de VVD. 

Zonder te willen stellen, dat het getal der praktiserende katholieken, 
dat op andere partijen stemt over het algemeen na de oorlog is toe
genomen, heeft het toch zin te wijzen op een zekere vrijheidsdrang 
in politicis bij het katholieke volksdeel. Een vrijheidsdrang, die zich 
vroeger o.a. uiHe door het stemmen op groeperingen van dissidenten, 
door een stemmen op de liberalen (historisch verklaarbaar) en die zich 
bij deze verkiezingen demonstreerde bij de verkiezing van Mr. van 
Rijckevorsel door voorkeurstemmen en door het stemmen op de VVD 
en op de P.v.d.A. door een beperkt percentage der katholieken. Een 
vrijheidsdrang, die begrijpelijk is, gelet op de vele verplichte bin
dingen der katholieken en op het nog niet voltooide emancipatie
proces, maar die anderzijds een gevaar kan worden voor de politieke 
eenheid der katholieken, waarvan het grote belang onder de huidige 
omstandigheden in katholiek milieu overigens wel algemeen wordt 
ingezien. 

Tot dusverre heeft het katholieke volksdeel zich bij zijn vrijheids
drang, zijn persoonlijkheidsdrang als regel een grote beperking op
gelegd. Als dit echter onvoldoende geschiedde en de positie der 
katholieke partij leed schade, terwijl anderen daarvan profiteerden, 
dan demonstreerde een volgende verkiezing een duidelijk herstel der 
eenheid. Een typisch voorbeeld daarvan was de zeer goede verkie
zingsuitslag van 1956 na het verlies in '52 aan K.N.P. en P.v.d.A. De 
eenheid der katholieken was hersteld en het verlies aan de P.v.d.A. -
landelijk gezien - teruggewonnen. 

Toch vraagt deze zaak zonder twijfel bijzondere aandacht van de 
partij. Aandacht dus voor de eigen-geaarde positie van de katholiek 
in het maatschappelijk leven, aandacht voor de katholieke persoon
lijkheid in politicis. 

De ontwikkeling van het katholieke volksdeel èn de ontwikkeling 
van deze tijd brengen mede, dat het vraagstuk van de verhouding van 
de menselijke persoon en de demokratie en van de plaats van de 
persoonlijkheid in de demokratie - in het bijzonder in Katholieke 
Kring - degelijke bestudering verdienen en een eigentijdse, effi
ciente oplossing. 

Terwijl dus de partij een konstante groepering, een hecht blok blijkt 
te zijn sedert 1918, doen zich bij de andere grotere politieke partijen 
niet onbelangrijke verschuivingen voor, zowe·1 vóór als nà de laatste 
wereldoorlog. 

Ik moge allereerst wijzen op de belangrijke winst der beide pro
testantse partijen in 1922, een gezamenlijke winst van 7 zetels, waar
tegenover stond een zwaar verlies van de liberalen, die van 15 naar 
10 zetels zakten. Ik vestig ook de aandacht op het jaar 1937, toen de 
antirevolutionairen van 14 op 17 zetels kwamen, een winst die vooral 
ten koste van de liberalen werd verkregen, die hun zeteltal zagen 
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dalen van 7 tot 4. De liberalen gebruikten toen de leuze: zet liberalen 
naast Colijn. Deze leus heeft Colijn alleen maar stemmenwinst be
zorgd en de liberalen slechts verlies. Veel liberale kiezers hadden 
blijkbaar geen behoefte aan liberalen naast Colijn, maar aan de ver
kiezing van Colijn zelf. 

Na de oorlog, in 1946, zien we de sterke groei der kommunistische 
partij tot 10 zetels, o.m. een gevolg van het gecamoufleerde optreden 
der kommunisten als de vrienden van de Waarheid, maar ook van de 
goodwill der Russische legers in hun strijd tegen de Duitsers. Sedert
dien brokkelde de C.P.N. begrijpelijkerwijze af en in een steeds 
sneller tempo. Zulks ten voordele van de P.v.d.A. 

Na de belangrijke winst van de P.v.d.A. - van Drees - in 1952, 
het jaar van de sociale onrust, gevolg van de grote financieel-ekono
mische moeilijkheden voor ons land na het Korea-konflikt, komt in 
1956 het topjaar voor de P.v.d.A. met vier zetels winst; winst van pro
testanten en kommunisten, waardoor zij de grootste partij werd on
danks de vooruitgang der K.V.P. tot 33 zetels. Een spektakulaire uit
slag derhalve, die zich in 1959 herhalen zal, maar nu ten voordele 
van de V.Y.D., die van 13 op 19 zetels kwam, voor een groot deel 
ten koste van de socialisten. 

Uit het bovenstaande blijkt duidelijk, dat zowel vóór als nà de oorlog 
konjunktuur-kiezers onder daartoe geëigende omstandigheden aan 
bepaalde politieke partijen een belangrijke winst bezorgen. Bij een 
ander kiessysteem dan het onze zou zo'n winst nog veel opvallender 
blijken. Uit het bovenstaande blijkt ook, dat de floating-vote geen 
na-oorlogs verschijnsel is of een verschlinsel van de laatste jaren. 
Aanstonds zal duidelijk worden, dat dit voor de hand ligt, daar deze 
floating-vote in nauwe relatie staat tot het karakter van bepaalde 
partijen. 

Ik had het dus over konjunktuurkiezers, die onder zekere omstan
digheden een partij belangrijke stemmenwinst kunnen geven. En ik 
meen dit laatste terecht gesteld te hebben, al kunnen andere kiezers 
daartoe mee bijdragen. Hierbij denk ik o.a. aan de geleidelijke achter
uitgang der protestantse partijen' sedert 1948, mede een gevolg van 
de groeiende onkerkelijkheid. Hier vallen christelijke kiezers af, die 
tot vrijzinnige kiezers worden, zoals dit in beperkte mate ook in katho
lieke kring plaats vindt. Deze kiezers worden aanhangers van de 
V.Y.D. of van de P.v.d.A. En als zodanig kunnen zij eventueel weer 
tot de konjunktuurkiezers gaan behoren, waarvan ik reeds gewaagde. 
Want de floating-vote is vooral afkomstig uit de aanhang van de vrij
zinnige partijen, wat zelfs op het eerste gezicht reeds begrijpelijk is. 
De opportuniteit speelt daar niet zelden een belangrijke rol. 

Ter illustratie moge ik wijzen op het verlies van de liberalen in 1922 
aan de beide protestants christelijke groepen, op het verlies eveneens 
van de liberalen aan de antirevolutionairen in 1937, aan het verlies van 
de socialisten in 1946 aan de C.P.N. en aan het verlies van de socia
listen in 1958 en 1959 aan de liberalen. 

AI bestaat de floating-vote in Nederland al vele tientallen van jaren, 
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de laatste jaren treedt zij duidelijker en meer herhaald naar voren. 
Is het onverantwoord haar grotere betekenis en omvang toe te schrij
ven aan de groter wordende aanhang der vrijzinnige partijen? P.v.d.A. 
en V.V.D. samen bezitten thans 67 van de 150 kamerzetels. 

DE POSITIE DER PARTIJEN 

Allereerst dan de KV.P., die weer de grootste partij van het land 
werd, omdat zij zich in haar record-positie van 1956 handhaafde en 
dus weer 49 zetels verkreeg en omdat de P.v.d.A. een paar zetels 
verloor, een verlies dat overigens m.et veel moeite tot twee beperkt 
bleef. 

Dat het stemmenpercentage der KV.P. beneden dat der Staten
verkiezingen zou liggen, was te verwachten, maar het lag ook 0,1% 
beneden dat van de Kamerverkiezingen van 1956. De in verhouding 
wat grotere aanwas van het Katholieke Kiezerscorps, ook sedert 1956, 
weerspiegelt zich niet in de verkiezingsuitslag van 12 maart. 

Hier volgt een overzicht van de K.V.P.-percentages in 1956, 1958 
en 1959, zowel landelijk als per provincie: 

Kamer 1956 Staten 1958 Kamer 1959 

Nederland 31,7 32,9 31,6 
Groningen 5,9 6.0 5,8 
Friesland 6,9 7,0 6,9 
Drenthe 6,9 6,8 6,8 
Overijssel 27,9 28,6 28,0 
Gelderland 32,2 33,5 31,9 
Utrecht 25,8 26,2 25,5 
N. Holland 23,7 24,1 23,4 
Z. Holland 18,7 19,2 18,4 
Zeeland 20,9 21,4 21,1 
N. Brabant 74,8 77,5 74,0 
Limburg 78,5 84,3 79,5 

Bij het bezien der cijfers blijkt, dat alleen de provincies Friesland en 
Overijssel, Zeeland en limburg een goed figuur sloegen vergeleken 
bij 1956; alle andere provincies bleven beneden haar percentage van 
dat jaar. Met name aan limburg, dat vergeleken bij 1956 een gunstig 
resultaat boekte, is de 49ste zetel van de KV.P. te danken. limburg 
kreeg dan ook 9 zetels toegewezen, tegen 8 in 1956, de Noordelijke 
en Oostelijke provincies verloren één zetel en kwamen van 10 op 9, 
vooral tengevolge van de minder gunstige uitslag in de Kieskring 
Nijmegen, welks resultaat door het grote aantal katholieke kiezers van 
bijzonder belang is voor de gehele N.O.-lijst der K.V.P. 

Na de provinciale cijfers volgen hier nog de resultaten der KV.P. 
in de drie grote steden: 

Amsterdam 
Rotterdam 
Den Haag 

Kamer 1956 
17,0 
14,4 
19,7 

Staten 1958 
17,6 
15,0 
20,5 

Kamer 1959 
16,8 
13,9 
19,5 
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Ook hier demonstreert zich vergeleken bij 1956 een teruggang, het 
duidelijkst in Rotterdam, waar vergeleken bij de Statenverkiezingen 
zelfs een achteruitgang van ruim 7% te noteren valt. 

Bij die Statenverkiezingen vergeleken is overigens in heel het land 
een duidelijker verlies merkbaar. In dat opzicht kan men van een 
teleurstellende uitslag spreken, ook al houdt men rekening met het 
reeds door mij gememoreerde feit, dat Statenverkiezingen voor de 
KV.P. als regel gunstiger uitvallen dan Kamerverkiezingen. Want 
ongetwijfeld hebben wij aan de VV.D. en in het bijzonder in het 
zuiden ook aan de P.v.d.A. sedert 1958 vrij veel stemmen verloren. 
AI waren die stemmen dan ook grotendeels afkomstig van die rand
kiezers, die bij de Statenverkiezingen wèl op de K.V.P. stemmen en 
bij de Kamerverkiezingen niet. 

AI is er aanleiding tot een zekere teleurstelling, toch is er ook reden 
voor tevredenheid en vertrouwen. Want de KV.P. is de enige der 
grotere Christelijke partijen, die zich in deze strijd heeft gehandhaafd. 
Gehandhaafd ondanks de lokstem van de VV.D., die enerzijds spe
kuleerde op de weerzin in veel kringen tegen de P.v.d.A. en ander
zijds verleidelijk de vrijheid ten troon verhief. Gehandhaafd eveneens, 
ondanks de leuze van de P.v.d.A. "tegen een rechts Kabinet", die 
daarbij de christelijke partijen in de konservatieve of reaktionnaire 
hoek poogde te duwen. Gehandhaafd tenslotte op een zeteltal, dat 
voor het eerst in de geschiedenis in 1956 werd bereikt. 

We zullen erop bedacht moet enzijn, dat leuzen als hierboven ver
meid ook in de toekomst aangeheven zullen worden. Dat de katho
lieken telkens weer gelokt zullen worden met slogans van soortgelijke 
aard, slogans waarin onder meer ook de klassestrijdgedachte zal 
doorklinken. Dat hun trouw aan de eigen partij wellicht voortdurend 
sterker beproefd zal worden. Die trouw kan alleen bevestigd blijven 
door een groeiend inzicht in onze politieke beginselen en ons pro
gram en in onze christelijke maatschappij-opvatting. Hier ligt een der 
belangrijkste taken voor de KV.P. De versterking van de binding met 
haar kiezers, waarvoor de verspreiding van de Opmars onder alle 
leden een belangrijke stap was. Maar volgende stappen zullen gezet 
moeten worden, door middel van haar gerichte voorlichting vooral. 

Daarbij worde nadrukkelijk aandacht geschonken aan het feit, dat 
een bewuste, krachtige kern van grote waarde is voor de houding van 
de kiezers in de randgebieden. Verzwakt de kern, dan valt de rand 
des te gemakkelijker af. Gerichte voorlichting binnen de kern is .daar
om van groot belang. 

De KV.P. moet vooruitzien voor wat de ontwikkeling van ons volks
deel aangaat en geëigende middelen onder nieuwe omstandigheden 
moeten toepassen ter handhaving van het hechte politieke blok, dat 
de KV.P. is, tot zegen van 'Ons volk. 

Deze verkiezingsuitslag moge daartoe een heilzame prikkel 
vormen. 

Voor de P.v.d.A. waren de verkiezingen van 1959 van bijzonder 
belang. In 1956 was zij de grootste partij van het land geworden door 
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een winst van 4 zetels vergeleken bij 1952. Die vooruitgang was echter 
niet alleen winst, want de socialisten verloren het aantal stemmen, dat 
in 1952 op de K.v.P. werd veroverd. Zij wonnen daarentegen meer 
dan vier zetels op de protestanten en de kommunisten. De Partij van 
de Arbeid heeft in 1956 een effektief gebruik gemaakt van de moge
lijkheden om stemmen uit andere dan socialistische Kringen te wer
ven. Zij deed dat door via de "nationale figuur" Drees de socialistische 
partij aan het Nederlandse volk als een "nationale partij" voor te stel
len. Zij deed dat ook door gebruik te maken van de haat tegen 
Romme in het kommunistische milieu, door te spekuleren op een 
bestaande vrees voor de macht van Romme in andere Kringen en 
door de demokratische gezindheid van de K.v.P. en haar politieke 
leider Romme in twijfel te trekken. 

Na het grote succes van 1956 kwam de klap van 1958 bij de Staten
verkiezingen en de Gemeenteraadsverkiezingen. Met name verloor 
de P.v.d.A. een groot aantal stemmen aan de V.Y.o., die daardoor 
een bredere basis verkreeg. De socialistische partij zag haar maat
schappelijke doorbraak grotendeels teloor gaan. 

Als vooruitgeworpen schaduwen van deze verkiezingsuitslagen kun
nen worden aangemerkt: het resultaat van de "ideeënbus der demo
kratie", dat aantoonde hoe vele aanhangers van de P.v.d.A. in het 
bijzonder uit de middengroepen, het in verschillend opzicht niet eens 
waren met het b~leid van hun partij èn de verminderde goodwill van 
leidende figuren uit de P.v.d.A. als gevolg van hun optreden. 

Maar de uitslagen van 1958 voor de P.v.d.A. wierpen ook slag
schaduwen achter zich. Haar beleid ging zich wijzigen. Ik herinner 
aan de periode vlak na de Statenverkiezingen, aan de merkwaardige 
stunt van de heren Burger en Hofstra ten opzichte van Minister Witte, 
aan het weer ingeslikte voornemen van partijvoorzitter Vermeer om 
staatssekretaris Moorman te attaqueren. 

Die wijziging in het beleid zette zich door. De linkse richting in de 
P.v.d.A. kreeg de boventoon. We herinneren ons haar marine beleid, 
haar N. Guinea-motie, haar houding ten opzichte van het wetsontwerp 
dat uitzending van dienstplichtigen naar N. Guinea mogelijk wilde 
maken - in overeenstemming met de Grondwet - en haar fakkel
dragersdag. En tenslotte haar houding bij de behandeling van de wets
ontwerpen tot verlenging van enige belastingverhogingen, waardoor 
zij - haar zin niet kunnende doorzetten - de kabinetskrisis ver
oorzaakte. 

Zij veroorzaakte die krisis om tot 1960 oppositie te kunnen zijn en 
op deze wijze zich bij de volgende verkiezingen van haar klap te 
kunnen herstellen. De woede van Mr. Burger over de vervroegde ver
kiezingen was, in dat licht gezien, volkomen verklaarbaar. 

De P.v.d.A.-propaganda werd ingezet met de leus "naar links, tegen 
een rechts kabinet". Maar al spoedig werd "naar links" geschrapt, 
wellicht om van de naar de V.v.D. overgelopen aanhang nog een 
deel terug te winnen. Maar al werd de leus "naar links" geschrapt, de 
P.v.d.A. bleef de nieuwe "linkse" koers varen. En zij verzoende zich 
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met de gedachte, dat de "behoudzuchtigen" in haar rijen de V.V.D. 
zouden blijven stemmen. Hetgeen dan ook geschied is. 

Het resultaat van de verkiezingen, overigens geflatteerd met slechts 
twee zetels verlies, gaf een gevoel van opluchting in de P.v.d.A. De 
uitslag viel mee. De partij toonde een zeker herstel na de Statenver
kiezingen van 1958. Ter beoordeling volgt hier een overzicht van de 
verkiezingsuitslag van de P.v.d.A. in percentages van de verkregen 
stemmen: 

Kamer 1956 Staten 1958 Kamer 1959 

Nederland 32,69 28,65 30,37 
Groningen 42,3 39,8 40,7 
Friesland 40,9 37,6 38,7 
Drenthe 44,5 39,7 42,6 
Overijssel 31,7 28,4 29,9 
Gelderland 31,3 26,9 29,1 
Utrecht 32,6 28,6 29,7 
N. Holland 37,4 31,5 33,1 
Z. Holland 37,8 35,0 36,4 
Zeeland 32 28,2 29,4 
N. Brabant 16,4 13,1 15,2 
Limburg 17,5 12 15,0 

Uit dit overzicht blijkt, dat de P.v.d.A. ruim de helft van het verlies, 
dat zij in 1958 leed, heeft ingelopen. Dit herstel demonstreert zij in 
alle provincies en vrijwel overal in dezelfde mate. Met uitzondering 
van N. Holland, waar zij de konkurrentie van de P.S.P. het zwaarst te 
verduren had. De pacifisten behaalden daar 52.888 stemmen tegen 
35,051 bij de Statenverkiezingen; hun percentage steeg van 3,2 tot 4,7. 
Alleen het ernstige verlies van de kommunisten, van 10% in 1958 naar 
1,7 + 6,1 = 7,8% in 1959 heeft de p.v.d.A. in N. Holland voor nog 
grotere achteruitgang behoed. 

Uit de bovenstaande percentages blijkt bovendien, dat de P.v.d.A. 
sedert 1956 ruim 2,4% van het aantal geldige stemmen heeft verloren. 
Dat komt neer op ongeveer drie en een half maal de kiesdeler, of bijna 
vier maal de lijstkiesdeler van de P.v.d.A. De socialisten verloren dus 
van hun vroegere aanhang een stemmental ter waarde van bijna vier 
zetels. Door voor hen gelukkige omstandigheden bleef het feitelijke 
zetelverlies beperkt tot twee. 

Aan wie zijn die stemmen nu verloren gegaan? De P.v.d.A. heeft 
stemmen verspeeld aan de P.5.P., welker resultaat tot twee zetels be
perkt bleef, maar gewonnen van de kommunisten. Het is redelijk om 
aan te nemen, dat dit verlies en deze winst zo ongeveer tegen elkaar 
opwegen. Maar de socialisten verloren bovendien vergeleken bij 1956 
in het Zuiden een niet onbelangrijk aantal stemmen aan de K.Y.P. 
Het P.v.d.A.-percentage in Brabant bedraagt nu 15,2 en het was 16,4. 
Een verschil dus van 1,2% der in Brabant uitgebrachte stemmen, dat 
is ongeveer 8620 stemmen. In limburg is het verlies procentsgewijs 
nog groter. Op dezelfde wijze berekend wil dat zeggen een verlies 
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van 10.500 stemmen. Samen ruim een halve zetel, naar de P.v.d.A. 
lijstdeler gerekend. Als men vervolgens aanneemt, dat de P.v.d.A. in 
de overige provincies nog wat stemmen van katholieken en protestan
ten heeft gewonnen, dan komt men sedert 1956 op een verlies van 
een stemmental ter waarde van meer dan drie zetels aan de VV.D. 
Niet alleen is de maatschappelijke doorbraak van de P.v.d.A. door 
deze verkiezingsuitslag zeer sterk vernauwd, maar bovendien bevat 
haar aanhang meer linkse elementen dan ooit. 

De andere partij, waarop bijzonder de aandacht bij deze verkie
zingen was gericht, was uiteraard de VV.D. De Partij, die in 1958, 
zowel bij de Statenverkiezingen als bij de Gemeenteraadsverkiezingen 
zo'n opvallende winst had geboekt. Menigeen, die verwacht had, dat 
de P.v.d.A. in 1959 een herstel zou tonen, had daaraan de konklusie 
verbonden, dat de V.V.D.-winst geringer zou zijn dan in 1958. Het 
tegendeel bleek waar: de winst op de P.v.d.A. bleef voor de VV.D. 
vrijwel behouden en bovendien wist zij nog stemmen van katholieken 
en protestanten te winnen. Als gevolg daarvan was haar stemmen
percentage nog hoger dan in 1958. Hier volgt een overzicht van de 
percentages der VV.D. in 1956, 1958 en 1959. 

Kamer 1956 Staten 1958 Kamer 1959 
Nederland 8,77 11,40 12,22 
Groningen 12,9 15,5 16,0 
Friesland 8,4 10,6 10,4 
Drenthe 15,2 19,4 18,3 
Overijssel 7,6 9,8 9,6 
Gelderland 7,9 10,2 11,0 
Utrecht 9,3 12,7 13,8 
N. Holland 11,8 16,0 16,7 
Z. Holland 11,3 14,6 15,5 
N. Brabant 2,7 3 4,2 
Limburg 0,9 2,5 

Het is merkwaardig dat de verdere groei van de liberale partij niet 
overal heeft doorgezet; in Friesland, Drenthe en Overijssel was er 
zelfs sprake van een achteruitgang vergeleken bij de Statenverkie
zingen van 1958. 

Desondanks was de VV.D. de grote winnares van de Kamerverkie
zingen. Zij had een succes. nog meer spektakulair dan de P.v.d.A. in 
1956. Deze maakte toen een winst, die haar zeteltal van 30 op 34 
bracht. De VV.D. - in de nu uitg~breide Kamer - is van 13 op 19 
zetels gekomen. Zeer velen hebben op het winnende paard van 1958 
gewed; de winst van de VV.D. werd voor een groot deel gevormd 
door konjunktuur-kiezers. Op hen hadden de vrijheidsleuzen en die 
tegen het socialisme ongetwijfeld invloed. 

De V.V.D. werd de derde partij in het land, zij overvleugelde de 
anti-revolutionaire partij. Zij is met name versterkt met nog resterende 
burgerlijke elementen uit de P.v.d.A. en zelfs door stemmen van niet
christelijke arbeiders. Ook van de christelijke partijen, de KV.P. inbe
grepen, wist zij stemmen te veroveren. In Brabant en limburg samen 
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had de VV.D. in 1959 meer dan 16.000 stemmen mèèr dan in 1956. 
Onder de stemmen van katholieken op de VV.D. zijn er ongetwijfeld 
zeer vele geweest, die destijds aan de K.N.P. toevielen. Echter lang 
niet alle, hetgeen o.a. blijkt uit het percentage van de VV.D. nu in 
Brabant en limburg en dat van de K.N.P. in 1952. In 1952 behaalde 
de K.N.P. in Brabant en limburg resp. 5,1% en 6,1%. De V.V.D. 
verkreeg op 12 maart resp. 4,2% en 2,5%. 

T enslolte moge met betrekking tot de positie van de V.V.D. in het 
Zuiden nog worden opgemerkt, dat haar winst ook een gevolg is van 
de stijgende import van niet-katholieken uit het Noorden. 

In het eerste deel van dit artikel vermeldde ik reeds, dat P.v.d.A. 
en VV.D. samen ongeveer 42,6% der geldige stemmen behaalden 
en in totaal 67 van de 150 zetels. In 1956 waren dat nog 62 zetels of 
45 in de Kamer van 100; in 1952, in 1948 en 1946 was het gezamenlijk 
zeteltal resp. 39, 35 en 35. Sedert 1948 is het zeteltal der beide vrij
zinnige partijen dus voortdurend toegenomen. En terwijl de Katho
lieke partij konstant bleef in die jaren, zelfs een kleine groei vertoonde 
tot 33 zetels in de Kamer van 100 en 49 in die van 150, demonstreer
den de beide grotere protestantse partijen sedert 1948 een voortdu
rende achteruitgang. A.R. en C.H.U. bezetten in 1948 samen 22 zetels, 
in 1952 waren het er 21, in 1956 nog 18 en 28 in de uitgebreide Ka
mer; nu zijn het er maar 26. 

Hier is sprake van een duidelijke ontwikkeling ten ongunste der 
protestantse partijen. Christelijke stemmen worden vrijzinnige stem
men, aanvankelijk vooral uitgebracht op de P.v.d.A., nu in het bijzon
der ook op de VV.D. Een gevolg ervan is, dat de gezamenlijke 
christelijke partijen niet meer over een meerderheid in het parlement 
beschikken, tenzij men de Staatkundig Gereformeerden tot de kon
struktieve christelijke partijen zou rekenen, hetgeen echter niet ver
antwoord genoemd kan worden. 

Deze situatie is ongetwijfeld zorgelijk voor een ieder, die een poli
tiek in christelijk-soci.ale geest ter harte gaat. Zorgelijk niet alleen voor 
de protestant die een christelijke politiek voorstaat, maar ook voor 
alle christenen die voor een dergelijk beleid samenwerking van pro
testanten en katholieken van groot belang achten. 

Zorgelijk temeer, omdat te vrezen valt dat de afbrokkeling der 
protestantse partijen nog niet ten einde is gekomen. De stembusuit
slag van 12 maart heeft die vrees zeker niet verzwakt. 

Bezinning op deze toestand is niet alleen voor de protestanten, maar 
ook voor de katholieken van bijzonder belang. 
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Wijziging van gemeentegrenzen 

in Noord-Holland (I) 

DOOR DrC.G.M.MIERMANS 

Van dr. C. G. M. Miermans ontving de redaktie een artikel over wijziging van 
gemeentegrenzen in Noord-Holland. Vanwege de omvang wordt het artikel over 
twee nummers ingedeeld. Het hierna volgende eerste gedeelte bevat een algemene 
uiteenzetting over wijziging van gemeentepunten. In het tweede gedeelte worden 
de richtlijnen, welke door onze provinciale kommissie in Noord-Holland zijn opge
steld, getoetst aan de krlteria, welke in het eerste gedeelte van het artikel zijn 
ontwikkeld. 

Het algemene begrip grens duidt op een afscheiding. Zij vormt de 
uiterste lijn, waar iets bepaalds ophoudt. Dat 'iets' kan duiden op geo
grafische verschijnselen; in dit geval spreken we van een landschap. 
Het kan eveneens betrekking hebben op bestuurlijke aspecten; dan 
is er sprake van een gouvernementele eenheid. Het kan ook doelen 
op maatschappelijke verschillen, zoals deze onder meer optreden bij 
stedelijke agglomeraties en plattelandsgebieden. Er bestaan derhalve 
grenzen van allerlei aard. Uiteindelijk is zelfs ieder aards verschijnsel 
begrensd, ook de mens, en wel per definitie. Ieder mens hanteert als 
individu en in zijn samenleven met anderen zekere grenzen, voorbij 
welke hij niet langer bereid is gemeenzaam te zijn. Zou daar voorbij 
toch gemeenzaamheid optreden, dan overschrijdt dit naar zijn mening 
de perken. Hetzelfde geldt voor het gezin, waaraan steeds een zekere 
mate van beslotenheid eigen is, voor de maatschappelijke, politieke 
en religieuze groeperingen en tenslotte voor ieder samenstel waar 
sprake is van een band die de toebehorenden bindt, en dan tevens een 
afscheiding inhoudt ten opzichte van niet-aangeslotenen. Verschillen 
in taal en beschavingspatroon kunnen als een communicatiebarrière 
fungeren en doen dat in feite ook. Sommige zgn. natuurvolken noe
men zichzelf' de mensen', daarmee aangevend, dat alle overige men
selijke wezens slechts schijnbaar tot deze categorie behoren. De 
antieke Grieken noemden alle niet-Grieken 'barbaren" d.w.z. wezens 
die geen grieks spreken en daarmee een elementair facet van mense
lijkheid ontberen. Nietzsche bracht met zijn 'Uebermensch' een grens 
tussen de gewone mensen en de superieure groep. Ook Ortega Y 
Gasset bracht een begrenzing aan door de introductie van het begrip 
hordemens. 

Grenzen - in velerlei opzicht - hebben altijd bestaan en zullen 
steeds noodzakelijk blijven. Immers de bijzondere wil of geschiktheid 
tot ontplooiing van een bepaalde categorie van mogelijkheden impli-
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ceert, dat andere mogelijkheden minder of in het geheel niet tot 
ontwikkeling komen. Er zullen dan ook verschillende typen - op 
velerlei terrein wederom - blijven, die in zichzelf de aanwezigheid 
van grenzen veronderstellen. Wel is het mogelijk dat bestaande af~ 
scheidingen in een zekere historische fase en binnen een bepaald 
gelokaliseerd cultuurpatroon als hinderlijk worden beschouwd. Dit 
stadium treedt in zodra de verschillen aan weerszijden van de grens 
ophouden te bestaan, of wanneer de verscheidenheid niet langer 
wezenlijk wordt geacht zodat de begrenzing een hinderpaal is gewor
den voor een verdergaan de ontplooiing, of indien er sprake is van 
een expansiedrang over de oude, bestaande grenzen heen. Ander
zijds bestaat eveneens de mogelijkheid, dat nieuwe grenzen worden 
gecreëerd, welke zijn aangepast bij de eisen van de dynamische 
samenleving. Opvattingen en perspectieven zijn immers aan verande
ringen onderhevig, terwijl de waardering van bepaalde afscheidingen 
geen vaste grootheid is. Voor de een kan een zekere begrenzing 
zinvol zijn, terwijl een ander deze van ondergeschikte betekenis acht 
en een derde haar ziet als een produkt, dat kunstmatig in stand wordt 
gehouden en daarmee iedere grond mist. De onontkoombaarheid van 
grenzen wordt derhalve door iedereen erkend. Er bestaat uitsluitend 
verschil van opv.atting over de plaats en over de mate van begrenzing. 

DE GEMEENTEGRENS 

De grens is, zoals uit het bovenstaande bleek, een veel gehanteerd 
instrument voor doeleinden van uiteenlopende aard. Wanneer we 
over de gemeentegrens spreken, dan doen zich uiteraard specifieke 
problemen voor. De grote moeilijkheid bij deze grens vloeit voort uit 
haar veelpoligheid. Immers bij de afbakening van lokale gemeen
schappen leiden geografische en bestuurlijke criteria tot conclusies 
van verschillende aard, terwijl maatstaven van sociale strekking weer 
van een andere orde zijn en derhalve tot nieuwe begrenzingen voe
ren. Van geografisch standpunt bezien is de duidelijk in het terrein 
waarneembare gemeentegrens, zoals een waterweg of een spoorlijn, 
te prefereren, maar eisen van bestuurlijke aard richten zich op een 
optimale vorm en op een aantal inwoners, dat een zo doelmatig 
mogelijke uitrusting van het gemeentelijk apparaat mogelijk maakt. 
De sociale maatstaven evenwel stellen de mens centraal en gaan dus 
uit van zijn behoeften en wensen, zoals deze zich in een lokale ge
meenschap en binnen een zekere tijdfase manifesteren. 

Het lijkt ons niet voor bestrijding vatbaar, dat de mens richtsnoer 
moet zijn bij de vaststelling der gemeentegrenzen. De functie van 
deze grenzen ligt primair in haar bijdrage tot de ontplooiing van de 
gemeentelijke samenleving. Maatstaven van geografische en bestuur
lijke aard zijn daaraan ondergeschikt en volgen dus in waarde op de 
sociale. Vanzelfsprekend moet er daarbij worden gestreefd naar even
wicht tussen de verschillende criteria. 

Geografische en bestuurlijke eisen hebben altijd scherpe beg ren-
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zingen tot gevolg. Deze worden in de praktijk ook als vanzelfsprekend 
beschouwd. De sociale realiteit evenwel is gedifferentieerder. Een 
bepaald maatschappelijk patroon houd niet plotseling o.p, om plaats 
te maken voor een ander type. Er is een zone van overgang tussen, 
waarmee de grensindeling rekening moet houden. De tegenstelling 
tussen stad en platteland bijvoorbeeld is in werkelijkheid niet zo abso
luut, dat deze met een eenvoudige grenslijn kan worden afgebakend. 
Tussen de kerngebieden van beide grootheden bevindt zich een over
gangszone met een typisch eigen structuur, waarbij de gemeentelijke 
grensindeling zich moet aanpassen. We komen op dit aspect in een 
volgende bijdrage nog nader terug. 

De loop van de gemeentegrens moet dus allereerst worden bepaald 
door het patroon van de lokale samenleving. Een groep die bij elkaar 
hoort, moet in principe binnen één begrenzing wonen. In dit geval 
voldoet die grens aan haar wezenlijke taak. De bestuurlijke eisen zijn 
in dit opzicht van secundaire betekenis. Zo kunnen deze wèl een uit
gestrekt gebied met hetzelfde sociale patroon 'verknippen' in ge
meentelijke eenheden voor het geval, dat de gemeente anders te 
omvangrijk zou worden en dan in samenhang verliezen. Maar ook 
dàn zijn het in feite weer nietbestuurlijke beginselen, welke de grens
indeling in eerste instantie moeten bepalen. 

De geografische criteria zijn in wezen zelfs onbelangrijk te noemen. 
Zij kunnen 'toevallig' met de primaire en secundaire eisen samen
vallen. In dat geval zijn de grenzen duidelijk in het terrein te onder
scheiden, maar nogmaals: dit is wezenlijk onbelangrijk. Het is zelfs 
denkbaar, dat deze natuurlijke grenzen een dusdanig scherpe schei
ding vormen, dat ze niet alleen scheidend, maar tevens isolerend 
werken. En dit laatste valt buiten de opzet van de gemeentegrens. 
Het interne leven moet zich weliswaar kunnen ontplooien, maar in een 
steeds meer interdependente samenleving is het beslist onlogisch het 
leven in lokale gemeenschappen af te snoeren. Alles wat op dit laatste 
is gericht, is uit dien hoofde verwerpelijk. Vandaar ook, dat we huive
ren voor 'ideale', natuurlijke grenzen. Grote rivieren of spoorwegen 
kunnen - als ze tot gemeentegrenzen worden verheven - tot derge
lijke effecten leiden. Tenslotte zijn geografische grenzen tot op zekere 
hoogte tevens' onveranderlijk', terwijl de sociale en ook de bestuur
lijke criteria daarentegen de eigenschap van 'veranderlijkheid' be
zitten. 

Feitelijk is het niet de grens welke afschermt, maar de bevolking die 
- v·an binnen uit - afbakeningen in het leven roept, waarnaar de 
gemeentelijke grensindeling zich heeft te richten. Aan de dynamiek 
in het levenspatroon ontleent de gemeentegrens haar kenmerk van 
veranderlijkheid. De geografische grens voldoet niet aan deze eis. 
De aan de eisen van het bestuur aangepaste grensindeling moge aan 
de ongetwijfeld importante desiderata van optimale bestuurbaarheid 
voldoen, ze behoeft evenwel niet in overeenstemming te zijn met de 
primaire en essentiële maatstaven van het socrale patroon en blijft 
daarmee van secundaire en aanvullende aard. 
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DE LOKALE GEMEENSCHAP 

Het begrip lokale gemeenschap impliceert uiteraard het bestaan van 
een ritoriaal gebonden samenleving. , 

Naast deze lokale gemeenschap staan andere territoriale groot
heden: de supra-nationale, de nationale, de provinciale, de geweste
lijke (die nu eens onderdeel zijn van een provincie, dan weer zich 
over het grondgebied van meer provincies uitstrekken) en binnen de 
gemeenten afzonderlijke dorpen, gehuchten en buurtschappen. Bin
nen de grotere gemeenten komen weer wijken voor en de kleinste 
territoriale gemeenschap tenslotte is de buurt. 

Ten aanzien van al deze gemeenschappen kunnen we uitgaan van 
de volgende twee gedachten: 

dat ze per definitie nog geen recht op een afzonderlijk bestuur 
behoeven te hebben; 
dat ze een eigen leven leiden en op dat niveau verantwoordelijk
heid behoren te dragen. 

Het is derhalve nog een open vraag onder welke condities de 
lokale gemeenschappen recht kunnen doen gelden op een zelfstandig 
bestuur. Wij zullen trachten in deze materie de leidende beginselen te 
formuleren. Er bestaan in ons land een duizendtal gemeenten, waar
van de oorsprong in menig geval ver in het verleden teruggaat. Vele 
hebben in de loop der jaren delen van hun territoir moeten .afstaan, 
terwijl andere hun grondgebied zagen groeien. Een aantal gemeenten 
is reeds opgeheven, terwijl een serie van de allerkleinste op de nomi
natie staan om in de toekomst tot grotere bestuurseenheden te worden 
samengevoegd of bij grotere gemeenten te worden gevoegd. 

De lokale gemeenschap is een begrip, dat niet in concreto is aan te 
duiden. Het heeft iets vaags, hoewel het beslist een realiteit kan zijn. 
Zodra met name het samenleven binnen een bepaald territoir bij
draagt tot de verdere ontplooiing van de persoon, kan er van een 
lokale gemeenschap worden gesproken. In dit geval voelen de men
sen tot die plaatselijke gemeenschap te behoren en dit is meer dan 
een leuze, die men uitsluitend bij plechtige of feestelijke gebeurtenis
sen indachtig wordt, of een geheel van ambtelijke verplichtingen, 
welke men bij welomschreven gebeurtenissen heeft na te komen. 
Deze lokale eenheid is een voorwaarde tot gemeentelijke zelfstandig-

, heid. Zij is dat echter niet zonder meer. Een stedelijke buurtgemeen
schap bijvoorbeeld heeft nog geen recht op bestuurlijke zelfstandig
heid, hoewel ze meer inwoners kan tellen dan een kleine gemeente. 
Deze laatste is echter reeds een bestaande gemeente, d.w.z. het besef 
van territoriale eenheid is in ieder geval voor een deel gevolg van de 
gemeentelijke zelfstandigheid en dat in sterker mate indien deze één 
enkele lokale gemeenschap omvat. De bestuurlijke eenheid oefent 
immers weer invloed uit op het lokale gemeenschapsbesef. Over het 
algemeen is deze bindende kracht in de kleinere gemeenten groter 
dan in de stedelijke. Zou de zelfstandigheid van een dergelijke kleine 
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gemeente worden opgeheven, dan vervalt daarmee een der pijlers 
van de lokale eenheid. Annexatie van een deel der gemeente tast die 
pijler aan. 

Als regel kunnen we vaststellen, dat veranderingen, die van buiten 
af aan een bepaalde samenleving worden opgedrongen, een destruc
tieve uitwerking hebben. Veranderingen van binnen uit en van buiten 
af roepen weliswaar beide spanningen op, maar indien ze via een 
wettelijk besluit onherroepelijk zijn, dan wordt er in die lokale ge
meenschap een elementaire functie aangetast. Ieder besluit tot gehele 
of gedeeltelijke annexatie roept in de getroffen gemeente protesten 
op en beslist niet alleen uit de hoek van de betreffende gemeente
raadsleden. Men ziet een pijler van de samenleving wegv.allen. On
danks de voortgaande organisatie van de samenleving in groeperin
gen, die naar aard en wezen niet territoriaal zijn gebonden, blijft die 
lokale binding immers een typisch eigen taak vervullen. In de kleinere 
plattelandsgemeenten, waar het moderne organisatieleven later door
drong dan in de steden, is deze lokale binding nog het sterkst. Het 
platteland ook heeft het langst een gesloten huishouding gevormd, 
vandaar dat wijzigingen van gemeentegrenzen hier het diepst ingrij
pen. Vanzelfsprekend zijn ook daar 'vreemde' cultuurelementen 
binnengedrongen, als gevolg waarvan o.m. het zuiver agrarische 
stempel in veruit de meeste dorpen is verdwenen, en roepen nieuwe 
invloeden ook in het heden spanningen op, maar de normerende 
krachten binnen die lokale groep kunnen deze opvangen en ver
werken. 

Het kan nimmer de opzet van grenswijzigingen zijn om bestaande 
lokale gemeenschappen schade toe te brengen of op te heffen. Was 
dat wel het geval, dan zou de gemeente zich immers in haar taak 
beperken tot een louter administratieve, waarmee de innerlijke banden 
met de plaatselijke samenleving verbroken zijn. De gemeente ver
wordt in een dergelijk geval tot een apparaat, dat verplichtingen op
legt en zekere materiële voordelen verschaft. Het apparaat is dan 
richtinggevend geworden voor de mens, terwijl de hiërarchie van 
waarden een omgekeerde volgorde veronderstelt. Om al deze rede
nen gaan we van de regel uit, dat het voortbestaan van een gemeente 
in zichzelf reeds gemotiveerd is. 

Het is echter zeer wel mogelijk, dat wijziging van grenzen resp. 
opheffing van gemeenten het lokale gemeenschapsbesef niet schaden, 
of dit zelfs gesterkt tevoorschijn zullen doen treden. Ook in deze 
gev.allen mogen motieven van secundaire aard echter niet primair be
palend zijn. Zelfs als er sprake is van zgn. slapende gemeenten, waar 
een overwegend deel van de bevolking zijn werkkring elders heeft en 
ook overigens geen interesse toont voor de lokale samenleving als 
zodanig, dan nog ontbreekt het motief om primair naar normen van 
bestuurlijke aard in te grijpen. Wel gaan deze laatste, als gevolg van 
het ontbreken van duidelijke primaire maatstaven, een gepronon
ceerder vorm aannemen en kunnen ze gemakkelijker van doorslag
gevende betekenis zijn. 
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Alle gemeenten zijn in beginsel gelijkwaardig, hoewel hun functies 
binnen de gehele samenleving fundamenteel kunnen verschillen. Alle 
vinden hun motivering in de lokale samenleving als zodanig èn in de 
bijdrage die ze leveren in het totale beeld van grotere territoriale 
gemeenschappen. Het recht op ruimtelijke ontplooiingskansen binnen 
de eigen gemeente houdt allerminst een claim in op annexatie van 
naburig gemeenteterrein, evenmin als het voortbestaan van hogere 
territoriale eenheden geschaad mag worden door de handhaving van 
bepaalde gemeenten. Veranderingen in het beloop v,an gemeente
grenzen zijn gemotiveerd op basis van hogere belangen en in feite 
vindt het tegengaan van wijzigingen haar fundering in dezelfde be
langen. Een gezond provinciaal, nationaal en supra-nationaal leven 
immers is slechts mogelijk bij de aanwezigheid van werkelijk levende 
, cellen'. Een plan tot herziening van het beloop der gemeentegrenzen 
mag zich derhelve niet beperken tot het ene aspect van samenvoe
ging. Ook de mogelijkheid van splitsing vormt een wezenlijk onder
deel er van. 

Het geheel overziende pleiten dominerende overwegingen voor 
handhaving van de historisch gegroeide gemeentelijke indeling. Hier
van uitgaande blijft vanzelfsprekend de noodzaak van wijzigingen be
staan. Deze zullen als regel i n cid ent e e I van aard moeten zijn. 
Uitzonderingen op deze laatste regel zijn alleen aanvaardbaar, indien 
v,aststaat, dat de huidige gemeentelijke indeling strijdig is met de 
hierboven ontwikkelde begrippen van 'lokale gemeensc~ap' en 'ter
ritoriale eenheden van hogere orde'. 

(wordt vervolgd) 
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De leraarsopleiding 

DOORDr CH. PACILLY 

Tot voor enkele jaren was het voor de toekomstige leraar van het 
V.H.M.C>. volgens de wettelijke voorschriften voldoende, indien hij 
het bewijs had geleverd de vereiste kennis te bezitten van het vak, 
dat hij wilde gaan doceren. 

Aan zijn wetenschap op welke wijze kennis aan leerlingen kan wor
den overgedragen en aan de voorbereiding op de opvoedende taak 
die hij als leraar zou krijgen te vervullen waren geen eisen gesteld. , 
De toekomstige docent was, om zich deze kwaliteiten eigen te maken 
vrijwel uitsluitend aangewezen op de herinnering aan het optreden 
van de eigen docenten uit zijn jeugdjaren, op het gesprek met oudere 
collega's, op zijn aanleg en intuitie en de eerste jaren van zijn optre
den waren het vaak "schade en schande" die hem deze noodzakelijke 
"wijsheid" bijbrachten. De mening echter, dat de opleiding van de 
leraar niet uitsluitend beperkt kan blijven tot een vakwetenschappe
lijke, maar deze tevens een opleiding tot het beroep van leraar moet 
omvatten, is reeds vele jaren geleden uitgesproken en daarna vele 
malen herhaald. 

Reeds in 1902 rapporteerde de zgn. "Bevoegdheidscommissie": 
"dat aan leeraren bij het middelbaar en gymnasiaal onderwijs de 

"voorbereiding voor de uitoefening van hun ambt ten eenenmale 
"ontbreekt." 

In 1929 schreef de Commissie-Sijmons in haar rapport: 
"Uitgaande van de overtuiging, dat een leeraar aan een school voor 

"voorbereidend hooger of middelbaar onderwijs niet alleen kennis 
"moet overleveren, maar tevens en zelfs in de eerste plaats opvoeder 
"moet zijn, acht de commissie zowel een theoretische als een prac
"tische opleiding (voor hem) onmisbaar." 

Onder "theoretische opleiding" verstaat deze commissie de syste
matische paedagogiek, de opvoedkunde en een meer psychologisch 
of meer historisch georiënteerde inleiding in de vraagstukken, die 
zich bij het onderwijs aan jonge lieden tussen 12 en 18 jaar voordoen; 
onder "practische opleiding" de didactiek van de afzonderlijke leer
vakken, de oefening in het onderwijzen en de bekendheid met orga
nisatie en werkwijze van een middelbare school.1) 

In dezelfde geest schreef in 1932 ook de Commissie-Muller.2) 
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Ofschoon sindsdien deze uitspraken vaak zijn herhaald bleef de 
wet naast een bewijs van goed zedelijk gedrag slechts eisen om als 
leraar aan een school voor V.H.M.O. benoemd te kunnen worden 
een bewijs van bekwaamheid voor het te onderwijzen vak. Eerst bij 
de wet van 20 mei 1955 (5. 224) wordt daartoe bovendien gevorderd 
een bewijs van pedagogische en didactische voorbereiding, verkre
gen volgens regelen, die bij algemene maatregel van bestuur worden 
vastgesteld. 

Op 10 augustus 1955 (5. 386) werd een K.B. afgekondigd, waarin 
de eisen zijn vermeld waaraan leraren bij het V.H.M.O. die via een 
academische studie hun bevoegdheden verkrijgen, moeten voldoen. 
De artikelen, die in verband met de te behandelen kwestie van belang 
zijn, luiden als volgt: 

Artikel 17 bis. 2. 

De onderwijsbevoegdheid, . . . . . . . . . . . . . . .. wordt slechts ver
kregen, indien de candidaat, overeenkomstig de in Artikel 17 ter ge
stel,de regelen, bewijs heeft geleverd van genoegzame paedagogisch
didactische scholing in het algemeen en ten aanzien van het vak of 
de vakken, waarvoor bevoegdheid wordt verlangd, in het bijzonder 

Artikel 17 ter. 

Het bewijs van bedoelde paedagogisch-didactische scholing, be
doeld in artikel 17 bis, tweede lid, wordt geacht te zijn geleverd, wan
neer de candidaat: 

a. blijkens de verklaring van de met het onderwijs in de desbe
treffende vakken of onderdelen van vakken belaste hoogleraar of 
hoogleraren, lector of lectoren, gedurende ten minste één jaar door 
de faculteit of de verenigde faculteiten in overleg met de zoëven be
doelde docenten aangewezen colleges in paedagogiek, puberteits
psychologie en algemene didactiek regelmatig heeft gevolgd; 

b. ten genoege van de faculteit of van de verenigde faculteit, blij
kens een door haar afgegeven verklaring, zich door het volgen van 
onderwijs in de didactiek van het vak of de vakken, waarvoor onder
wijs-bevoegdheid wordt verlangd, dan wel op andere voet zich van 
die didactiek op de hoogte heeft gesteld; 

c. blijkens een verklaring van het hoofd van een openbaar of aan
gewezen bijzondere inrichting van voorbereiding hoger of middel
baar onderwijs, met het oog op de practische voorbereiding voor het 
geven van schoolonderwijs in het vak of de vakken, waarvoor onder
wijsbevoegdheid wordt verlangd, gedurende een termijn, die ten 
minste drie maanden en ten hoogste zes maanden omvat, welke ter
mijn echter voor elk vak door de faculteit of de verenigde faculteiten 
afzonderlijk kan worden bepaald, onderwijs in dat vak of die vakken 
heeft bijgewoond. 
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COMMISSIE~JANSEN 

In 1956 besloot het bestuur van het Centrum voor Staatkundige 
Vorming het vraagstuk van de opleiding van leraren voor het voor
bereidend hoger en middelbaar onderwijs in het Centrum nader aan 
de orde te stellen en nodigde de commissie-Jansen (zo genoemd naar 
haar voorzitter) uit hieromtrent haar zienswijze te geven. Deze com
missie was als volgt samengesteld: 

lid en voorzitter: Dr. C. Jansen, SJ., directeur afdeling HBS van 
het St. Ignatiuscollege te Amsterdam; 

lid en secretaris: Drs. E. Koster, rector van het Pius-X lyceum te 
Amsterdam; 

leden: Dr. W. Beuken, rector van het Carolus Borromeus lyceum 
te Helmond; Drs. M. Brok, rector van het O.L. Vrouwe lyceum te 
Breda; Dr. eh. Pacilly, rector van het St. Jans lyceum te 's-Bosch; 
Mr. C. Schelfhout, adjunct-directeur van het R.K. Centraal Bureau 
voor Onderwijs en Opvoeding te 's-Gravenhage.3) 

Adviserend lid: Mag. Dr. J. Stokman O.F.M., lid van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal, te Utrecht. 

In overleg met het bestuur heeft de commissie zich nog doen bij
staan door de volgende adviseurs: 

Prof. Dr. J. Huisman, hoogleraar aan de rijksuniversiteit te Utrecht; 
Prof. Dr. H. Jansen, hoogleraar aan de R.K. Universiteit te Nijmegen; 
Prof. Dr. A. Michels, hoogleraar aan de gemeentelijke universiteit te 
Amsterdam en Dr. A. Weijnen, rector van de R.K. leerg.angen te 
Tilburg.4) 

De opdracht nader omschrijvend verzocht het bestuur de com
missie: 

. • 1. bij wijze van inleiding tot het rapport een korte beschouwing te 
wijden aan het K.B. van 10 augustus 1955 (S. 386) tot wijziging van 
het academisch statuut (leraarsopleiding). 

2. haar zienswijze te geven op de vorming van de leraar als han
delende persoon in de schoolgemeenschap. 

.. 3. enige aandacht te schenken aan vragen betreffende een 
"leraarsdoctoraal" . 

In november 1958 werd het gevraagde rapport gepubliceerd. 
(. Waar de commissie-langeveld - in 1954 door de toenmalige 

staatssecretaris van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen ingesteld 
- in 1957 haar rapport publiceerde betreffende de opleiding van 
leraren met middelbare akten,5) beperkte de commissie-Jansen zich 
in hoofdzaak tot het uitbrengen van een rapport aangaande de paeda
gogisch-didactische opleiding van leraren-doctorandi. 

De commissie ging bij de samenstelling van haar rapport uit van de 
volgende gedachten: 

103 



1. De vakwetenschappelijke opleiding van de leraar blijve pri
maire eis. 

2. Een pedagogisch.didactische vooropleiding - omvattende 
kennis van pedagogiek, puberteitspsychologie, algemene en bijzon· 
dere didactiek van de te onderwijzen vakken en practische oefening 
in het geven van onderwijs, kan bij de opleiding van de leraar niet 
worden gemist. 

3. Deze pedagogisch·didactische vooropleiding mag de studie aan 
de universiteit voor de toekomstige leraar noch verlengen, noch ver· 
zwaren. 

De eerste voorwaarde om een goed leraar te kunnen zijn is, dat hij 
een degelijke kennis bezit van het vak dat hij wil gaan doceren, ver· 
kregen door een voldoend brede en voldoend diepgaande studie 
daarvan. Dit behoeft naar het oordeel der commissie echter niet te 
betekenen, dat voor de verschillende vakken de omvang der stof en 
daarmee samenhangende, de duur der studie voor de toekomstige 
leraar dezelfde behoeven te zijn of te blijven als dit momenteel het 
geval is. Zelfs vroeg de commissie zich af, of de momentele vak
wetenschappelijke opleiding o.a. door haar tendens naar uitbreiding 
en specialisatie - voor de leraar nog wel steeds de voor zijn beroep 
meest geëigende is, al zij hierbij opgemerkt, dat in deze in de ver· 
schillende faculteiten de situatie niet geheel dezelfde is. Moèt de uni· 
v..ersitaire opleiding voor degenen die zich willen gaan wijden aan het 
"researchwerk" en voor degenen die functies willen gaan bekleden 
welke een meer maatschappelijk karakter dragen èn voor de leraren 
- uiteraard mèt behoud van het volwaardig vakwetenschappelijk 
karakter der opleiding - wel geheel dezelfde zijn 7 

Maar naast een voor de leraar meer geëigende - d.w.z. meer op 
zijn toekomstig beroep gerichte vakwetenschappelijke opleiding -
is een pedagogisch·didactische vooropleiding nodig. Ook al wil en 
mag men de betekenis van het persoonlijk karakter, van aanleg en 
intuJtie niet onderschatten, ook al blijven toewijding aan de jeugd, 
overgave aan zijn taak en liefde voor het vak dat hij doceert nóod· 
zakelijke voorwaarden om de taak van leraar goed te vervullen, zij 
zijn - met name in dèze tijd - niet meer voldoende. Nu de leerstof 
van een aantal vakken dat op de scholen voor V.H. M.O. moet ge· 
geven worden omvangrijker en moeilijker wordt, wordt de eis dat de 
leraar niet alleen weet, wàt, maar vooral hoè hij moet doceren klem
mender dan ooit. Het toenemend aantal leerlingen dat het onderwijs 
gaat volgen, mede door de zo sterk uiteenlopende milieus waaruit de 
leerlingen voortkomen zo verschillend in begaafdheid, aanleg, beo 
langstelling en bestemming, stellen zowel aan de onderwijskundige 
als opvoedkundige kwaliteiten van de leraar bijzondere eisen. 

De sterk gewijzigde levensomstandigheden van ouders en leer
lingen, de geWijzigde en zich wijzigende levenshouding en levens
opvattingen - men denke b.v. slechts aan die t.o.v. gezag en vrijheid 
- hebben de taak van de leraar ten zeerste verzwaard. 
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PEDAGOGIEK EN DIDACTIEK 

Kennis van methodiek en didactiek, van psychologie en van peda
gogie zijn daarom voor de leraar - en zèker voor de jonge leraar -
méér dan ooit nodig. 

Het is duidelijk dat het daarom de commissie verheugt dat bij K.B. 
van 10 augustus 1955 aan de leraarsopleiding - zij het zeer beschei
den - eisen van pedagogisch-didactische aard worden gesteld. 

Echter overwegende dat deze eisen slechts omvatten het gevolgd 
hebben van colleges in pedagogiek en didactiek en enig hospiteren, 
onderschrijft zij hetgeen de Commissie-Van Willigen hieromtrent in 
haar rapport opmerkte: ') . 

. . . . . zelfs nu, nu een desbetreffend K.B. verschenen is en in wer
king zal treden, bij alle blijdschap en tevredenheid over deze vooruit
gang, kan slechts worden gesproken van een minimale realisering der 
uit het karakter van het leraarschap af te leiden eisen. 

De commissie heeft naar mogelijkheden gezocht, waardoor èn de 
vakwetenschappelijke opleiding èn de opleiding tot het beroep van 
leraar zouden gewaarborgd zijn, zonder dat de studieduur wordt 
verlengd. 

Overtuigd dat elke verandering of vermindering van de vakweten
schappelijke eisen van het doctoraal examen voor de toekomstige 
leraar bij velen (voorlopig?) bezorgdheid zou wekken, overtuigd óók 
dat anderen van mening zijn dat - wat de vakwetenschappelijke op
leiding betreft - het doctoraal examen van degenen, die wèl en van 
anderen die géén leraar wensen te worden, dezelfde dient te zijn, 
heeft de commissie overwogen of qelijktijdig met de studie voor het 
doctoraal examen puberteitspsychologie en pedagogiek kunnen wor
den bestudeerd en colleges worden gevolgd. 

De didactische scholing en de practische oefening in het geven van 
onderwijs zouden nà het doctoraal examen in een Z.g. praktijkjaar -
dienen te geschieden. De "toekomstige" leraar zou dat jaar - onder 
leiding van een daarvoor geschikt geacht, ervaren docent - een 
beperkt aantal lessen moeten geven, zijn lessen moeten voorbereiden, 
proefwerken moeten opstellen en de waardering voor de prestaties 
der leerlingen moeten geven. Hij zou echter voor dit beperkt aantal 
lessen volledig - d.i. als gaf hij een urenaantal als in een z.g. volledige 
betrekking - moeten worden gehonoreerd. Tevens zou hij dat jaar 
colleges moeten volgen in de algemene didactiek en in de didactiek 
van het vak of de vakken waarvoor hij onderwijsbevoegdheid verlangt. 

De nadelen van dit voorstel zijn echter, dat de specifieke beroeps
opleiding van de leraar aan het doctQraal examen wordt toegevoegd, 
de theoretische en de practische opleiding grotendeels gescheiden 
worden gegeven en de toekomstige leraar - vrijwel zonder op zijn 
beroep te zijn voorbereid - als leraar in de school te werk wordt 
gesteld. 

Het lag daarom min of meer voor de hand te onderzoeken of de 
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pedagogisch-didactische opleiding van de leraar niet geheel of ten 
dele in de academische studie kan worden geïncorporeerd. 

Gedeeltelijk: door voor de toekomstige leraren één der gebruike
lijke bijvakken voor het doctoraal examen te vervangen door psycho
logie en pedagogiek en deze voor hen verplichtend te stellen. Verder 
van hen te eisen dat zij het onderwijs in de didactiek van het te onder
wijzen vak met vrucht hebben gevolgd, dit aan de hand van afgelegde 
tentamens te bewijzen. Vervolgens dat zij zich geoefend hebben in 
het geven van onderwijs in die vakken, waarvoor onderwijsbevoegd
heid wordt verlangd. 

Het is echter duidelijk dat deze theoretisch-didactische en practi
sche vorming voor de toekomstige leraar véél meer omvat dan dat
gene wat momenteel voor het tweede bijvak gewoonlijk wordt geëist. 
Niet alleen dat dit dus een verlenging en verzwaring van de studie zou 
betekenen, is het lang niet denkbeeldig dat bij een dergelijke inrich
ting van de leraarsopleiding de theoretisch-didactische èn de practi
sche vorming als van minder betekenis beschouwd en behandeld 
zouden worden, dit in tegenstelling met de reëele betekenis, die zij -
naar het oordeel der commissie - hebben en behoren te hebben. 

Mede daardoor kwam de commissie tot haar voorstel om bij de 
opleiding van de toekomstige leraren de beide gebruikelijke bijvakken 
door de pedagogische, psychologische en didactische voorbereiding 
- de laatste zowel wat het theoretische als wat het practische deel 
ervan betreft - te vervangen. Dit betekent dus onder meer, dat naar 
het oordeel der commissie, niet alleen de psychologisch-pedagogi
sche, maar óók de didactische vorming, de practische oefening in het 
geven van onderwijs daarbij inbegrepen, een universitaire aangele
genheid zou moeten zijn. 

Waar de commissie ook voor de toekomstige leraar de eisen aan 
het hoofdvak te stellen, hanêlhaaft, is zij van oordeel, dat vervanging 
van de gebruikelijke bijvakken als boven aangegeven de wetenschap
pelijke vorming en wetenschappelijke standing van de leraar niet 
aantast. Wie dit doctoraal een z.g. "leraars-doctoraal" wil noemen 
moge daarmee bedoelen uit te drukken dat dit doctoraal méér dan 
het huidige op het toekomstige beroep van de leraar is gericht, maar 
niet dat het daaraan "minder waardig" zou zijn. Integendeell 

Met de Commissie-Langeveld is de Commissie-Jansen van mening, 
dat de pedagogisch-psychologische èn de theoretisch- en practisch
didactische scholing het best in z.g. seminarieverband kan geschieden, 
d.w.z. dat onder deskundige leiding de toekomstige leraren door 
onderlinge uitwisseling van gedachten hun ervaringen die zij tijdens 
hun seminarietijd in de scholen opdoen, gemeenschappelijk verwer
ken. Tevens zullen dan colleges in didactiek, psychologie en pedago
giek gevolgd moeten worden. 

Het ware wellicht wenselijk de leiding dezer seminaria op te dragen 
aan pedagogische instituten zoals deze aan enige universiteiten reeds 
verbonden zijn of opgericht zouden moeten wrden. Daarbij zullen 
waarborgen moeten zijn dat met de levensbeschouwelijke aspecten 
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die aan een pedagogische opleiding inhaerent zijn, voldoende reke
ning wordt gehouden, hetgeen middels bijzondere leerstoelen kan 
worden bereikt. 

In afwijking met de Commissie-Langeveld, die de vakwetenschap
pelijke opleiding èn de vorming tot het beroep van leraar (het semi
nariewerk) na elkaar wil doen plaats hebben, stelt de Commissie
Jansen voor de studie voor het hoofdvak èn het seminariewerk gelijk
tijdig te doen geschieden, omdat zij vreest dat - indien dit niet ge
beurt - dit wel haast automatisch tot verzwaring van de eisen en 
verlenging van de studieduur zou leiden. 

Niet onvermeld moge ten slotte blijven, dat de commissie overwoog 
of wijziging van het doctoraal examen voor toekomstige leraren ook 
het candidaatsexamen niet moet of kan beïnvloeden. 

Door een meer algemene vakwetenschappelijke behandeling van 
de stof vóór het candidaatsexamen zou aan dit examen onderwijs
bevoegdheid verleend kunnen worden in die vakken waarin het exa
men werd .afgelegd, uiteraard echter pas nadat een doctoraal examen 
als boven bedoeld is behaald èn nadat het bewijs is geleverd, dat de 
bijzondere didactiek van de betreffende vakken bekend is. 

Dit zal - naar het oordeel van sommige Commissie-leden - niet 
alleen de opleiding van de docent ten goede komen, maar daarmee 
wordt tevens bereikt, dat méér bevoegdheden in één hand komen te 
liggen en aan één leraar in dezelfde klas méér lessen kunnen worden 
opgedragen, wat een nauwer contact tussen leerling en docent kan 
bevorderen en de vooral voor jonge leerlingen zo noodzakelijke lei
ding bij de studie zo veel gemakkelijker en efficienter kan maken. 

De commissie is zich bewust, dat aan de opleiding van de katho
lieke leraar - verbonden aan een katholieke school - nog andere 
voorwaarden zijn te stellen dan hierboven worden genoemd. Het doel 
immers van het katholieke V.H.M.O. is de vorming van katholieke, 
algemeen-intellectueel ontwikkelde, jonge mensen, die in staat en 
bereid zijn als leden van Christus' mystiek lichaam te denken en te 
handelen in die millieus waarvoor een intellectuele ontwikkeling no
dig is. 

Om dit te bereiken zijn het godsdienstonderwijs, de gemeenschap
pelijke godsdienstoefeningen en de katholieke sfeer in onze scholen 
bel.angrijk, maar daarnaast is noodzakelijk dat door het oordeel, de 
uiteenzetting, het optreden en handelen van iedere leraar individueel 
- en onafhankelijk van het vak dat hij doceert - de katholieke 
levensnormen tot het bewustzijn van de leerlingen doordringen. 

Katholieke pedagogische instellingen zullen bij hun ler.aarsopleiding 
hiermee rekening moeten houden en aan de leraren die aan andere 
instituten hun opleiding ontvangen zal ruimschoots gelegenheid moe
ten worden gegeven om hun opleiding tot katholiek leraar aan te 
vullen. 

De commissie was zich wel bewust dat met haar rapport niet het 
laatste woord over de leraarsopleiding is geschreven. Zij hoopte 
echter dat het rapport een stap voorwaarts zou betekenen in de 
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discussie over een betere leraarsopleiding, die momenteel toch alge
meen wordt gewenst. Het is verheugend dat het bestuur van het 
Centrum voor Staatkundige vorming - blijkens het ten geleide dat 
het rapport werd meegegeven - meent dat dit doel werd bereikt.7) 

1) Rapport van de Commissie inzake de Opleiding tot het Leeraarsambt ingesteld 
door de A.V.M.O. (weekblad voor gymnasiaal en middelbaar onderwijs, 1 januari 
1930). 

2) Rapport uitgebracht door de Commissie inzake de Leeraarsopleiding, ingesteld 
door het Bestuur der Algemeene Vereeniging van Academisch gevormde Leeraren. 
(W olters 1932.) 

3) In januari 1957 werd de heer Schelfhout wegens drukke werkzaamheden op 
zijn verzoek van het lidmaatschap ontheven. 

4) De heer Dr. A. Weijnen werd met ingang van 1 september 1958 benoemd tot 
hoogleraar in de faculteit der letteren en wijsbegeerte aan de R.K. Universiteit te 
Nijmegen. 

5) Rapport van de Commissie·pedagogische en didactische voorbereiding leraren 
M.O. (Staatsdrukkerij en Uitgeversbedrijf 1957.) 

') Rapport van de Commissie van de Leraarsopleiding volgens K.B. No. 455, inge
steld door de A.V.M.O. 

l) zie: Regeling van de opleiding van leraren voor het voorbereidend hoger en 
middelbaar onderwijs. Centrum voor Staatkundige vorming, Prinsegracht 95, 's-Gra
venhage. 
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Buitenlands Panorama 

BERLIJN 

Eén van de talloze krises in de internationale politiek is de huidige 
om Berlijn, begonnen 10 november j,l. met een rede van Chroestsjow 
voor een Poolse delegatie in Moskou. Ongetwijfeld is deze krisis één 
van de ernstigste in de internationale politiek sinds het einde van de 
tweede wereldoorlog. 

Het gaat hier niet om een lokaal konflikt, maar om een wereldkrisis 
van uitzonderlijk belang. Een wereldkrisis allereerst, omdat het een 
nieuwe zet is van de Sovjet diplomatie en past in de serie krises, die 
de USSR regelmatig op verschillende plaatsen in de wereld uitlokt. 
Maar vooral, omdat het vraagstuk Berlijn zelf een vraagstuk van pri
mordiaal belang is, niet alleen voor Duitsland, zelfs niet alleen voor 
Europa, doch voor de gehele verhouding tussen Oost en West. 

Duitdelijker dan wat ook, toont de situatie rond Berlijn de politieke 
situatie van de hedendaagse wereld, situatie van een uiterst gevaar
lijke spanning en tweespalt. 

In géén geval liggen de kaarten der beide partijen zo duidelijk, 
géén toestand toont zo sterk aan wat er wezenlijk is in de heden
daagse politieke verhoudingen, als Berlijn, verdeeld Duitsland en 
verdeeld Europa. 

De "European Advisory Commission", welke werkte van januari 
1944'tot augustus 1945 en waarin de USSR, USA en Groot Brittannie 
vertegenwoordigd waren, stelde in september 1944 de bezettings
zones vast voor Duitsland in zijn geheel en Berlijn in het bijzonder; 
tevens voorzag zij in een gemeenschappelijk bestuur voor Berlijn. 
Deze overeenkomsten werden in Yalta door de drie Staatshoofden 
geratificeerd. De Potsdam-overeenkomsten noemden Berlijn niet. De 
"Allied Control Council" in Berlijn sloot in november 1945 een over
eenkomst betreffende drie luchtcorridors tussen Berlijn en West
Duitsland. 

Vanaf de eerste maart 1948 tot mei 1949 stelde de USSR een blok
kade op Berlijn in, die werd opgehe~en na de suksesvolle Westelijk 
geallieerde luchtbrug en de tegen blokkade op Oost-Duitsland. Bij de 
overeenkomsten van mei en juni 1949 werd het recht van toegang der 
Westelijke mogendheden tot Berlijn door de USSR erkend. 

De medewerking der USSR aan het gezamenlijke stadsbestuur van 
Berlijn, werd 1 juli 1948 formeel opgezegd en - na een mislukte 
putsch in september 1948, om het stadsbestuur omver te werpen -
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werd in de sovjet-sector, ~p 30 nov. 1948, een afzonderlijk gescheiden 
stadsbestuur opgericht. Van die tijd dateert dus de verdeling van 
Berlijn, zoals wij die nu kennen. 

In een overeenkomshan 23 oktober 1954 tussen de USA, Groot
Brittanië, Frankrijk en West-Duitsland, wordt de handhaving van Ber
lijn door de Westelijke mogendheden formeel gegarandeerd. Gealli
eerde troepen zullen in Berlijn blijven en een aanval tegen Berlijn zal 
als een aanval tegen henzelf worden beschouwd (NATO garantie). 

In een overeenkomst tussen de USSR en de DDR, behield de USSR 
zich tijdelijk het recht voor van kontrole op de geallieerde troepen
transporten overeenkomstig de viermogendheden overeenkomsten 
van 1949, totdat een nieuwe overeenkomst tussen de Geallieerden en 
de USSR zou zijn bereikt. 

Sindsdien hadden verschillende incidenten en moeilijkheden plaats. 
De huidige krisis begon echter 10 november j.1, met de genoemde 

rede van Chroestsjow. Hij beschreef in deze rede Berlijn als de hoofd
stad van de DDR. De huidige status, aldus Chroestsjow, "geeft de 
westelijke mogendheden de mogelijkheid West-Berlijn te beheersen 
en subversieve aktiviteiten tegen het Sovjet-bloc te voeren. Zij genie
ten het recht van onbeperkt verkeer over het gebied van de DDR, 
welke staat zij zelfs niet wensen te erkennen. De tijd is gekomen om 
de overblijfselen van het bezettingsregiem over Berlijn op te geven. 
De USSR van haar kant zal haar functies overdragen aan de souve
reine DDR, en de westelijke mogendheden kunnen betreffende Ber
lijn, met haar in kontakt treden." 

In zijn nota van 27 november aan de drie westelijke mogendheden 
stelde Chroestsjow bovendien voor, West-Berlijn tot een vrije stad te 
maken en de westelijke troepen terug te trekken. Hij gaf de westelijke 
mogendheden zes maanden de tijd de door hem voorgestelde ver
anderingen door te voeren. 

De USSR beschouwt nadien in ieder geval het bezettingsregiem van 
haar kan beëindigd. Gebruik van geweld nadien zal door de USSR 
als een aanval op de bondgenoten van het Warschau-pact beschouwd 
worden. 

Een resolutie van de NAVO-Raad en later de antwoordnota's der 
drie westelijke mogendheden verklaarden het plan voor een vrije stad 
onaanvaardbaar, eveneens achtten zij eenzijdige opzegging door de 
USSR van haar verplichtingen en het gestelde ultimatum geen basis 
voor onderhandelingen. Niettemin verklaarden zij zich bereid een 
gezamenlijke oplossing te vinden voor de vraagstukken der duitse 
hereniging, europese veiligheid en ontwapening. 

In een nota van 10 januari stelde de USSR een 28 landen vredes
conferentie voor op basis van een ontwerp vredesverdrag voor geheel 
Duitsland, dat voorziet in een confederatie der beide delen van Duits
land en het plan van de "vrije stad west Berlijn" herhaalt. 

De Westelijke antwoordnota's bevestigden hun wil, alle kontakten 
met Berlijn te handhaven en stelden een bijeenkomst van de ministers 
van Buitenlandse zaken der grote vier voor. 
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Sindsdien wisselt Croestsjow dreigingen af met schijnbare conces
sies. In zijn nota betreffende het laatste westelijke voorstel aanvaardde 
hij een ministersconferentie te houden, echter alleen als voorbereiding 
op een topconferentie en met een beperkte agenda. Hij verzachte 
zijn ultimatum in toespraken op de Leipzigermesse, en deed. enige 
schijnbare concessies in zijn toespraak in Oost-Berlijn. 

Hoewel hij hiermede zijn positie niet heeft veranderd, bleek het 
Westen - in zijn behoefte· naar rust - toch onmiddellijk geneigd -
zoals Chroestsjow ongetwijfeld verwacht had - te spreken van een 
"zekere ontsp.anning" en een "zekere opluchting". Met name de 
Britse regering - na MacMillians bezoek aan Moskou - spreekt 
weer ijverig van onderhandelingen en "disengagement". 

De posities zijn duidelijk: Het Westen wenst hereniging van Duits
land op basis van vrije verkiezingen en minimaal handhaving van de 
status que van Berlijn. De USSR wenst het opgeven van West-Berlijn 
door de westelijke mogendheden via het plan van een "vrije stad", 
een confederatie· van de beide Duitse staten en minimaal het hand
haven van de DDR als socialistische staat, zoals het nu is. 

Voor de USSR - zoals reeds uit de blokkade is gebleken - is 
West-Berlijn een voortdurende angel in het kommunistisch vlees: 

1) West-Berlijn is een belangrijk centrum van westerse radio- en 
andere propaganda aktiviteiten, die een storende invloed uitoefenen 
op Oost-Duitsland en andere satellieten in Oost-Europa. Met name de 
SovjeHroepen in Oost-Duitsland zijn belangrijke propaganda objek
ten. Vanuit Berlijn kan deze verspreiding van westerse ideeën ge
schieden, die de USSR elders door middel van stoorzenders het door
dringen kan belemmeren. 

2) De USSR beschouwt West-Berlijn als een belangrijk spionnage
centrum vanwaaruit Westerse organisaties op alle terreinen in het 
Sovjet-bloc opereren. 

3) West-Berlijn is de opening in het Ijzeren Gordijn, waardoor 
duizenden vluchtelingen uit Oost-Duitsland wekelijks kunnen ont
snappen. 

Voor Chroestsjow komen daar bovendien nog enige internationaal 
politieke motieven bij: 

4) Zijn Berlijn-politiek is er mede op gericht geheel Duitsland te 
neutraliseren, d.w.z. het uiteindelijk geheel aan het kommunistisch 
regiem te onderwerpen. 

5) Hij wenst opnieuw West-Europa te provoceren, omdat West
Europa in de NATO nog steeds de sterkste barrière is tegen zijn 
ekspansieve ambities. 

6) Hij wenst de Westelijke mogendheden tè dwingen tot een er
kenning van de DDR. 

7) Tenslotte gebruikt hij ook dit middel, om zijn lang gekoesterde 
wens van een topkonferentie te verwezenlijken. 
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De motieven van de Westelijke mogendheden zijn hiermede ook 
grotendeels duidelijk. De eerste vier motieven van de USSR om West
Berlijn te elimineren, zijn voor het Westen met name de redenen om 
West-Berlijn te handhaven. Een neutralisatie van Duitsland is voor het 
Westen onaanvaardbaar. Het Westen wenst de DDR niet te erkennen, 
omdat dit regiem niet op demokratische wijze tot stand is gekomen 
en een erkenning, de" hereniging van Duitsland zal belemmeren. 

Met niet genoeg nadruk kan gezegd worden, dat de Berlijnse krisis 
een vraagstuk van alomvattend belang is, belangrijker dan welke poli
tieke gebeurtenis op nationaal of internationaal vlak ook. Met Berlijn 
staat alles op het spel; het gaat hier niet alleen om de status van een 
stad, maar om de gehele toekomst van Duitsland en Europa. Het 
vraagstuk-Berlijn, dat thans in het brandpunt staat van de koude oor
log, raakt ieder aspekt van de relaties tussen Oost en West. Ik zou 
het zelfs MEER dan een politiek vraagstuk willen noemen. Want: 

1) De dreiging van een wereldoorlog, die boven Berlijn hangt, 
betekent een dreiging van het bes t a a n der mensheid, immers een 
oorlog met kernwapens zal het einde zijn van de menselijke ge
schiedenis; 

2) Het totalitaire-kommunistische regiem onderdrukt het mens
waardig bestaan. Dit men s w a a r d i g bestaan staat in de krisis om 
Berlijn eveneens op het spel. Immers het verlies van West-Berlijn be
tekent het opgeven van de hoop, de bevolking achter het IJzeren Gor
dijn nog te kunnen bevrijden. Het verlies van Berlijn betekent echter 
ook het verlies van West-Duitsland en van West-Europa binnen zeer 
afzienbare tijd. 

Tegenover de krisis - aldus uitgedrukt - kan de Westerse mens 
- het g.aat hier niet meer all een om de Westerse politicus - de 
volgende houdingen aannemen: 

1) Hij kan volharden in zijn passieve houding en daarom tot con
cessies bereid zijn in de hoop, dat hij daarna weer met rust gelaten 
zal worden. Hierbij onderschat hij wezenlijk het totalitaire regiem, uit 
vrees voor de verstoring van zijn rust en uit gebrek om nu eindelijk 
eens politiek te gaan voeren. De geschiedenis van vóór 1940 moet 
hem toch echter wef geleerd hebben, dat met name concessies, met 
name de voortdurende onduidelijkheid van zijn politiek. uiteindelijk 
j u is t tot oorlog zullen leiden. 

2) Hij kan het mor e e I onverantwoord achten -. gesteld voor 
hét alternatief, zoals hij het voelt tussen verlies van Berlijn àf wereld
oorloq - het bestaan van miljoenen mensen op het spel te zetten 
voor Berlijn. Deze houding is te respekteren. Maar hij, die zo denkt 
en zo kiest, moet wel beseffen, dat hij zo uiteindelijk het menswaardig 
bestaan van vele miljoenen opoffert, om hen het leven te redden. 

3) Hij kan tenslotte - de beide wezenlijke trekken van de huidige 
krisis beschouwend - tot de konklusie komen, dat West-Berlijn in 
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ieder geval behouden moet blijven, dat het enige antwoord Ol? de 
uitdaging van de USSR een kategorisch nee n moet zijn. In dit laat
ste geval zal hij moeten beseffen, dat het Westen dan ook verplicht is, 
eindelijk eens een duidelijke en aktieve politiek te voeren, die geen 
twijfel laat voor de USSR aan zijn bedoelingen. Deze politiek zal dan 
ook door meer en vooral hogere waarden geïnspireerd moeten zijn 
dan alleen de zuivere politieke machtsverhoudingen. 

Zelf zie ik als enige aanvaardbare houding voor het Westen, die 
welke in ieder geval, min i m a a I, West-Berlijn wenst te handhaven 
zoals het nu is. Ik wil echter tegelijkertijd benadrukken, dat ik hierbij 
niet kies tussen Berlijn en een derde wereldoorlog met kernwapens. 
Want het moet langzamerhand toch wel duidelijk zijn, dat de politiek 
van de USSR, in de Berlijnse krisis, er juist op gericht is het Westen 
te stellen voor dit alternatief Berlijn of wereldoorlog; dat de USSR op 
deze manier poogt in het Westen een oorlogspsychose teweeg te 
brengen, die haar tenslotte rijp zal maken voor een capitulatie. De 
USSR weet immers maar al te goed, dat het Westen geen oorlog wil. 
De USSR is zich, in deze politiek van uitdaging, maar al te zeer bewust 
van haar successen tegenover het Westen. 

Het Westen weet echter, mijns inziens ook, dat de USSR zèlf geen 
wereldoorlog om Berlijn wenst. 

Vanuit deze situatie, dient de Westelijke politiek kalm en vastbe
raden te zijn, een politiek die zich niet laat dwingen tot het alternatief: 
Berlijn of wereldoorlog~ maar die zich bewust is dat de enige manier 
om te handelen met een totalitaire diktatuur, een politiek van macht 
tegen macht is, omdat op dit gebied alleen diktatuur naar rede luistert. 

Aan de andere kant is het ook onjuist het gevaar van de huidige 
krisis te onderschatten. Het is niet zo, dat Chroestsjow alleen maar 
bluft. Hij poogt wel degelijk een aantal doeleinden te bereiken, die 
hem dierbaar zijn, zoals: topkonferentie, erkenning van de DDR, ver
trek van de geallieerde troepen als garantie van het huidige West
Berlijn, opruiming van het "kankergezwel" West-Berlijn. Hij probeert 
één of meer doeleinden te bereiken, afhankelijk van de reakties van 
het Westen. Er zullen hieruit zelfs uiterst gev.aarlijke konflikten kunnen 
ontstaan. 

De USSR zal ook zeker niet bereid zijn, konsessies te doen in de 
kwestie Berlijn of de kwestie Duitsland. Zij aksepteert de huidige 
status quo evenmin. 

Maar nogmaals zij gezegd, dat alleen een vastberaden politiek van 
het Westen, zónder konsessies aanvaardbaar is. Het lijkt me in de 
huidige situatie zeker niet de taak van het Westen "disengagement" -
onderhandelingen - hoe traditioneel ook voor de Britse politiek -
voor te stellen, sinds de USSR haar doeleinden door provocaties tracht 
te bereiken. 

Want het Westen moet goed beseffen, dat het haar niet alleen 
gaat om zelfbehoud, maar ook om die mensen, die leven achter het 
IJzeren Gordijn. 

Een z.g. "vrije stad" West-Berlijn onder een ineffectieve UNO-
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garantie, zon der de huidige NATO-garantie, een erkenning van 
de DDR, betekent uiteindelijk het opgeven van d e z eonderdrukte 
mensen. 

En het is dit inzicht, dat het Westen mede moet leiden in het be
palen van zijn antwoord op de Russische uitdaging, een antwoord, dat 
niet anders dan een duidelijk NEEN kan zijn. 

Jhr. F. A. M. Alting von Geusau, drs. inr. 

TOUMLlLlNE 

T oumliline is de naam van een Benediktijnse abdij vlak bij Aszon in 
Marokko. In 1952 begon Dom Martin daar, geassisteerd door een 
veertigtal Benediktijnse monniken, aan de stichting van deze abdij. 
Na hun definitieve vestiging hebben de monniken op zich genomen 
hun huis tot een internationaal ontmoetingscentrum te maken. 

De abdij geniet nu sinds jaren een bijzonder goede naam als 
geestelijk, kultureel en materieel centrum, dat vooral van groot ge
wicht is voor de onderontwikkelde gebieden. Momenteel vindt de 
studerende jeugd van Marokko, die verschillende levensbeschouwin
gen aanhangt en muselman, jood of christen is, elkaar hier terug en 
verdiept zich gezamenlijk in de problemen die hunzelf en hun land 
gesteld worden. 

De eerste internationale studie-ontmoeting vond plaats in 1956 en 
behandelde het onderwerp "de Stad". Het werd een groot sukses: 
150 studenten uit 17 verschillende landen bewezen dat de internatio
nale hulp voor mensen in nood geplaatst moet worden boven elke 
politieke of religieuze onderlinge verdeeldheid. Twee zomerkursussen 
werden in 1957 en 1958 georganiseerd over de onderwerpen "op
voeding" en "gemeenschap". Het aantal deelnemers aan deze kursus 
wordt elk jaar groter en onder hen bevinden zich ook persoonlijkhe
den op wetenschappelijk gebied uit Europa en Amerika, terwijl als 
een der eersten de koning van Marokko zijn goedkeuring aan het 
internationale centrum gaf en het verzekerde van de sympathie van 
de Marokkaanse regering. 

De internationale zomerkursus van T oumliline van 1959 is in tweeën 
gesplitst. De eerste studie-konferentie wordt gehouden van 3 tot 12 
augustus en de tweede van 17 tot 26 augustus. De eerste zal tot onder
werp hebben: "De ekonomische ontwikkeling van de onontwikkelde 
gebieden" en de tweede: "Ekonomische ontwikkeling en humanis
me". Er zullen studiegroepen worden gevormd die de oorzaken van 
het falen van verschillende pogingen tot ontwikkeling zullen bestude
ren, en die konkrete richtlijnen zullen geven om hierin verbetering te 
brengen; er zullen pogingen worden besproken om de opvoeding en 
volkskultuur veilig te stellen. 

De abdij streeft bij het organiseren van kulturele ontmoetingen, 
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waarbij Marokkaanse en Afrikaanse problemen worden aangesneden, 
een dubbel doel na: de ontmoeting van verschillende religieën en 
ideologieën en de ontwikkeling van de sociale hulpverlening. 

Dom Martin en Dom Pernot, resp. de stichter-Prior en monnik van 
de abdij van T oumliline, zijn voor een rondreis door Afrika in Leopold
ville aangekomen. Het doel van hun reis is het kloosterleven in Afrika 
te bestuderen en aan de aktiviteiten van de abdij van T oumliline meer 
bekendheid te geven. Zij zullen een reis maken via Kolwezi, Elisabeth
ville, Kenya, Madagascar, waarbij zij steeds enkele dagen de gast zuI
len zijn van de abdijen in deze streken. 

Aan het eind van hun reis hebben Dom Martin en Dom Pernot een 
missie van buitengewone betekenis in Egypte te vervullen. Uitgeno
digd door de prior van een Benediktijnse Koptisch-orthodokse (niet
katholieke) abdij zullen zij enige tijd in dit klooster verbliiven, alwaar 
zij gevraagd zijn een nieuwe prikkel tot geestelijk leven in deze ge
meenschap te geven. Van hieruit zullen zij de situatie van het klooster
leven in dit land bestuderen en een rapQ.ort hierover aan de Heilige 
Stoel voorleggen. 

Pax-Romana heeft bekend gemaakt, dat in de zomer van 1960 de 
Internationale Beweging van katholieke intellektuelen bijeen zal ko
men te Toumliline en het onderwerp: "De eenheid van de Kerk en de 
verscheidenheid van kulturen" zal behandelen. 

OOSTENRIJK 

Moeilijkheden in de Oostenrijkse coalitieregering, samengesteld 
uit de Oesterreichische Volkspartei en de Sozialistische Partei Oester
reichs, hebben ertoe geleid dat op 5 mei aanstaande vervroegde ver
kiezingen zullen worden gehouden. Officieel zouden deze verkiezin
gen pas in 1960 hebben moeten plaatsvinden. Toen de moeilijkheden 
zich duidelijker begonnen af te tekenen, werd aanvankelijk vastgesteld 
eerst in de herfst van dit jaar de vervroegde verkiezingen te houden. 
Beide partijen zijn het daarna eens geworden over de 5de mei. 

In een verklaring heeft de voorzitter van de O.V.P., Bondskanselier 
Julius Raab, een referaat bekend gemaakt, waarin hij er op wees, dat 
het tot nu toe niet gelukt was een reeks problemen op te lossen, te
samen met de socialisten, in overeenstemming met de regeringsver
klaring van 4 juli 1956. Raab noemde van deze problemen o.a.: de 
woningbouw, de uitgifte van volksaandelen, de herziening van de 
omzetbelasting. Vergeleken met Nederland is er dus een interessante 
politieke parallel. Vandaar ook, dat de verkiezingen in ons land in 
Oostenrijk met interesse zijn gevolgd en dat aan het resultaat ervan 
veel publikatie is gegeven. 

De partijleiding van de socialistische partij liet op 6 maart j.l. een 
bericht het licht zien, waarin letterlijk te lezen stond: "Die Sozialisti
sche Partei hätte das moralische Recht, auf der Einhaltung des für 
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Oktober 1959 vereinbarten Wahltermins zu bestehen. Da aber die 
OeVP offensichtlich nicht mehr gewillt is, die notwendige und bisher 
erfolgreiche Zusammenarbeit fortzusetzen, ist es am besten, einen 
Früjahrswahltermin zu vereinbaren". 

Deze verkiezingen zullen de elfde zijn sinds de oprichting van de 
republiek Oostenrijk in november 1918 en de vijfde na het einde van 
de bezetting in april 1945. Deze verkiezingen werden steeds geken
merkt door twee feiten: de grote opkomst van de kiezers en het over
wegende aandeel van de twee grote partijen: OeVP en SPOe. De 
opkomst van de kiezers bedroeg in 194594%,194997%,195396% 
en in 1956 96%. Bij de laatste verkiezingen in mei 1956 werden in 
totaal 4.351.908 geldige stemmen uitgebracht, waarvan de christen
demokraten er 1.999.986 toevielen, aan de socialisten 1.873.295; op 
de «reiheitliche) P(artei) Oe(sterreichs) werden 283.749 stemmen uit
gebracht, op de kommunisten 192.438 wn op de kleinere partijen 
2.440 stemmen. De zetelverdeling was als volgt: OeVP 82, SPOe 74, 
FPOe 6, KPOe 3. 

116 



Nieuwe boeken 
Prof. Dr. I. J. M. VAN DE BERG, 
Inleiding tot het denken van Tho
mas van Aquino. Uitg. Born N.V., 
Assen/Amsterdam, 1958, 54 blz., 
f 1,60. 

Als no. 25 is in de serie "Hoofdfiguren 
van het menselijk denken" thans een 
boekje verschenen over Thomas van 
Aquino. De serie bedoelt een aantal 
beknopte inleidingen te geven tot de 
filosofie en de kunst van denkers en 
kunstenaars, die in onze tijd grote in
vloed uitoefenen. In het raam hiervan 
is het boekje van prof. v. d. Berg een 
lezenswaardige publikatie. In zijn be
knoptheid geeft het een helder over
zicht van de hoofdlijnen van Thomas 
van Aquino's denken, voorafgegaan 
door een levensbeschrijving. G. 

Fr. AURELIUS POMPEN O.F.M., 
Protestanten en Katholieken in 
Engeland bij het herstel van de 
hiërarchie In 1850 (voordrachten 
van John Henry Newman. Uitg. 
Paul Brand N.V., Bussum, 1958. 
214 blz. 

De werken van Newman, vertaald door 
prof. Pompen, hebben terecht een gro
te belangstelling verworven. Ook voor 
onze tijd is en blijft Newman een in
teressante figuur als schrijver en den
ker. Dit boek, deel VI in de vertaling 
van de werken van Newman, bevat 
voordrachten, gehouden In 1851, in 
Engeland verschenen onder de titel: 
Lectures. on the present position of 
Catholics in Engeland. Prof. Pompe 
maakt er in zijn voorwoord gewag van, 
dat de vertaling naar het Nederlands 
niet geheel de "betoverende en mee
slepende muziek" van Newmans taal 
kan registreren. Zijn bij uitstek deskun
dige hand mag echter een waardig in
strument voor de vertolking van New
mans gedachten worden genoemd. De 
lezer bemerkt dat reeds op de eerste 
bladzijden. Het boek biedt dan ook een 
boeiend panorama, dat vooral de Ne
derlandse katholiek zal interesseren. 
Een prachtig werk. G. 

J. A. M. CORNELISSEN, Van in
dividualistische naar institutionele 
vorming van arbeidsvoorwaarden. 

Uitg.m. A. E. Kluwer, Deventer 
1958, 136 blz. 

Op dit proefschrift doktoreerde de 
schrijver op 20 maart jl. aan de Nij
meegse Universiteit, fakulteit der 
Rechtsgeleerdheid. Het behandelt het 
arbeidskontrakt in Nederland, waarin 
vooral hoofdstuk V (de institutionele 
gedachte en de publiekrechtelijke be
drijfsorganisatie) de lezer zal interesse
ren. Voor de toekomstige ontwikkeling 
van het arbeidsrecht op het niveau van 
de bedrijfstak zal de p.b.o. zeer be
langrijk kunnen zijn. In zijn samenvat
ting konkludeert de schrijver: "Wan
neer de vakverenigingen zich voldoen
de zullen weten te distancieren van 
eenzijdige visies m.b.t. de behartiging 
van de belangen van hun leden en zij 
bij dezen het besef zullen kunnen aan
kweken, dat zij tevens behoren tot een 
boven de belangengroeperingen staan
de hogere gemeenschap, dan zal ook 
de "manifestation de communion" tot 
verdere ontwikkeling kunnen komen. 
Hierdoor zullen de arbeidsverhoudin
gen een nieuw reliëf kunnen krijgen en 
zal de antitehese worden vervangen 
door een synthese, die de leden van 
,Je arbeidsgemeenschap in tijden, waar
in iedereen roept om een persoonlijk 
element in de maatschappelijke ver
houdingen, voortdurend zal kunnen in
spireren." G. 

RENË GUËRDAN, Byzantium. Uit
gev.mij. W. de Haan N.V., Zeist 
1958. Phoenixserie. 160 blz. 

Een boeiende geschiedenis van het 
duizendjarig rijk. Wellicht hier en daar 
te zeer op het sensationele afgestemd. 
Dit pocketboek is fraai uitgegeven, ver
lucht met talrijke reprodukties. 

Prof. Mr. P. J. OUD e.a., Enige 
aspecten van het moderne libera
lisme, Stenfert & Kroese, Leiden, 
1958, 105 blz., f 5,90. 

In dit boekje zijn de voordrachten ge
bundeld, die in 1957 voor de afdeling 
's-Gravenhage van de V.V.D. gehou
den werden door prof. Oud, prof. Van 
Esveld, dr. Alers, ds. Van Mullem en 
mr. Van Riel. Achtereenvolgens be
handelen de auteurs: het modern staat-
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kundig liberalisme, het modern sociaal 
liberalisme, het modern economisch 
liberalisme, christendom en liberalisme, 
het modern cultureel liberalisme. 

Er wordt door de schrijvers veel na
druk gelegd op het - inderdaad grote 
- verschil tussen het moderne en het 
oude liberalisme. Men is thans vóór 
p.b.o. en vóór bezitsvorming, erkent de 
noodzaak van overheidsingrijpen in het 
economische leven t.b.v. een gezonde 
concurrentie, is voorstander van ac
tieve conjunctuurpolitiek, een recht
vaardige inkomensverdeling enz. Toch 
blijlt het moderne liberalisme met het 
oude verbonden door de band van de 
liberale ideologie. Op het wezen hier
van wordt niet diep ingegaan. De 
meeste schrijvers noemen het liberalis
me een gezindheid, een geesteshou
ding. Volgens v. Mullem gaat de "libe
raliteit" aan alle religie, ethiek en po
litiek vooraf. De liberale gezindheid 
kan gepaard gaan met zeer uiteenlo
pende standpunten bij hen die zich li
beraal noemen t.a.v. de onderscheiden 
politieke vraagstukken (v. Riel). Voor 
v. Esfeld betekend de liberaie gezind
heid: zin voor progressie. Er worden 
wel liberalen gevonden die, meestal uit 
zelfzucht, niet progressief zijn; dit zijn 
echter geen ware liberalen. Het ware 
liberalisme streeft naar vrijheid en so
ciale rechtvaardigheid en heeft dit al
tijd gedaan (heeft het niet bij de soci
ale wetgeving in Nederland steeds 
vooraan gestaan?). 

AI met al bevat dit populaire ge
schrift niet veel nieuws, wel prikkelt 
het op menige plaats tot tegenspraak. 
Desondanks is het een aanwinst voor 
de schaarse nederlandse literatuur over 
het moderne liberalisme. O. 

Prof. Mr. I. A. DIEPENHORST, 
Christelijke politiek. Kok, Kampen 
1958, 319 blz. 

In dit boek geeft prof. Diepenhorst een 
voor een ruime lezerskring bedoelde 
uiteenzetting van de beginselen en het 
beleid der anti-revolutionnaire partij. 
Het is verdeeld in 16 hoofdstukken. 
Eerst worden de principiële kwesties 
inzake partijvorming behandeld, daar
na komen het a.r. partijprogram en de 
a.r. staatsopvatting aan de orde en 
geeft schrijver zijn visie op de verschil
lende practische politieke vraagstuk
ken. Ondanks de uitgebreidheid der 
verhandeling, de niet lichte stof en de 
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evenmin altijd gemakkelijke zinscon
structies, leest het boek prettig door de 
onderhoudende en lichtelijk ironische 
schrijfwijze van de auteur, zomede 
diens breed begrip en kritische zin. 

Het meest getroffen hebben ons 
schrijvers beschouwingen over het 
vraagstuk per principiële partijvorming. 
Hierin wordt nl. een gedachtengang 
ontwikkeld, die ons zelfs wat de details 
betreft vertrouwd is. Prof. Diepenhorst 
pleit verder voor één grote protestantse 
partij zomede voor samenwerking der 
christelijke partijen, zonder evenwel de 
"brede basis" totaal af te wijzen. De 
uiteenzettingen over de "verwerkelijk
baarheid" van de christelijke staat (een 
begrip, dat overigens niet wordt ver
duidelijkt), alsmede de politiek t.a.v. de 
sociaal-economische problemen, het 
onderwijs, de cultuur, het internatio
nale vraagstuk, geven blijk van een 
brede visie, die o.i. de opvatting logen
straft, als zou de anti-revolutionnair 
wegens zijn Schrilt-gebondenheid niet 
progressief kunnen zijn, met name op 
sociaal gebied. Schrijvers schets van de 
katholieke verdraagzaamheidsidee ech
ter komt ons wat conservatief voor. 

Ofschoon prof. Diepenhorst zijn 
boek geschreven heelt om zijn parW
genoten "een hart onder de riem te 
steken" en om al zijn geloofsgenoten 
tot eendracht in de politiek op te wek
ken, lijkt ons lezing van zijn werk ook 
zeer aan te bevelen voor die katholie
ken, wie de zaak der "christelijke po
litiek" evenzeer ter harte gaat als aan 
deze apologeet uit het kamp der re
formatie. O. 

BEWIJSRECHT, Staatsdrukkerij 
's-Gravenhage 1958, 44 blz. f 1,20. 

Ontwerp van wet met memorie van 
toelichting, opgesteld door de Staats
kommissie voor de Nederlandse bur
gerlijke wetgeving. 

Prof. Dr. F. J. J. BUYTENDIJK, De 
zin van de vrijheid in het mense
lijk bestaan. Spectrum, Utrecht{ 
Antwerpen, 1958, 56 blz. 

Dit boekje verscheen in de Serie Gees
telijke Volksgezondheid, die onder 
auspiciën staat van de Katholieke Cen
trale Vereniging voor Geestelijke 
Volksgezondheid. Er zijn een viertal 
studies in gebundeld, door de schrijver 
enige jaren geleden reeds her en der 
gepubliceerd. 



De opstellen zijn stuk voor stuk rijk 
van inhoud en fraai van vorm, zoals 
voor hen die Prof. Buytendijks geschrif
ten kennen nauwelijks vermelding be
hoeft. Er is echter meer. Het boekje 
bevat ook voor de werkzaamheid op 
politiek terrein tal van inspirerende ge
dachten. Zo valt het b.v. niet moeilijk 
in de "Begeerde Vrijheid" - waar 
schrijvers prachtige tweede opstel over 
handelt - de vrijheid te onderkennen, 
waar het ook in de politiek om te doen 
is. Het is de vrijheid, die, om schrijvers 
woorden te gebruiken, bestaat in "ver
groting der levensruimte" en geken
merkt wordt door "het zelf aanvaarden 
van bepaalde begrenzingen als ver
plichtingen". Zeer lezenswaardig is 
ook het opstel over "Gezondheid en 
Vrijheid", waarin de schrijver de gees
teszieke mens tekent als de onvrije 
mens. 

Deze mooie Spectrum-uitgave ver
dient in ruime kring aandachtige lezing 
en bestudering. a. 

ALBERT SCHWEITZER, Vrede of 
atoomoorlog. Tjeenk Willink en 
Zn., Haarlem 1958, 63 blz. 

In dit zeer lezenswaardig boekje zijn 
drie radio-redevoeringen, uitgezonden 
door Radio-Oslo, opgenomen van de 
bekende strijder voor de vrede, Albert 
Schweitzer over de zeer aktuele kwes
tie van een atoomoorlog. Het richt een 
appel tot de wereld de kernproeven te 
staken, de gevaren van een atoomoor
log nader te beschouwen en onderhan
delingen op het hoogste niveau te 
voeren. 

J. KERKHOFS SJ., Onze roeping 
in Europa. Desclée en De Brouwer, 
Brugge 1958, 59 blz. 

Dit boekje is speciaal geschreven voor 
jongere lezers. Het behandelt in zeer 
positieve zin enkele vraagstukken ten 
aanzien van de Europese eenheid. De 
schrijver gebruikt een duidelijke taal, 
die appeleert aan de realiteitszin. Een 
bijzonder leesbaar en degelijk boekje, 
dat wellicht door de vertaling van de 
Duitse en Franse teksten aan bruikbaar
heid zou hebben gewonnen. 

VICTOR ALEXANDROV, l'Ukral
nien Khrouchtchev, Par is 1958, LI
brairie Pion, 279 blz. 

Van dit boek verscheen reeds eerder 
een engelse uitgave. Het is van de be-

kende schrijver Victor Alexandrov, die 
behalve enkele essays, ook verschillen
de romans heeft gepubliceerd. Het be
zoek van de Russische partijleider aan 
Londen was de eigenlijke aanleiding 
tot het schrijven van dit levensverhaal 
van Khrouchtchev. Er is blijkens de 
voetnoten geput uit een veelzijdig ma
teriaal en de schrijver geeft er kennis 
van de Russische levenssfeer indringend 
te kunnen uitbeelden. Het is dan ook 
een interessante konfrontatie voor de 
lezer, vooral wanneer hij leest over de 
hechte verbondenheid tussen de Rus
sische partijbaas en figuren als Bulga
nin en Zjoekov, die inmiddels ook al 
op een zijspoor zijn gerangeerd. Het 
beeld blijft overigens leemten verto
nen, nu eenmaal onvermijdelijk wan
neer men een nog levende figuur 
beschrijft en dan zeker van een, die 
politici, diplomaten en regeringsleiders 
voor de ene verrassing na de andere 
plaatst. Wie belangstelling heeft voor 
de huidige struktuur van Rusland, mag 
dit boek echter niet ongelezen laten. 

G. 

Ir. L. J. M. FEBER, Opstand der 
Rassen. 's-Gravenhage 1958. N.V. 
Uitg.mij. Pax. 143 blz. f 8,90. 

Het rassenvraagstuk is in onze tijd nog 
van zeer veel betekenis. Het behoort 
beslist niet alleen tot het koloniale tijd
perk, dat, mag men wel zeggen, nu wel 
voorgoed achter ons ligt. Voor het ver
staan van onze contemporaine geschie
denis is inzicht in dit probleem dan 
ook important en in. dit opzicht is het 
boek van Feber een waardevolle uit
gave, vooral waar in enkele interes
sante hoofdstukken onderwerpen be
handeld worden als de rechtsgronden 
van het kolonialisme, christendom en 
wereldgemeenschap en daarbij de lij
nen voor de toekomst aanduidt. Feber 
komt daarbij tot de konklusie dat in 
deze toekomst het blanke ras het feit 
zal moeten aanvaarden, dat de mens
heid wordt geleid door een samenspel 
van gekleurd en blank. G. 

WALTER ST AUGAARD, Schier
eiland Europa (de nieuwe situatie 
van het avondland). 's-Gravenhage 
1958, N.V. Uitg.mij. Pax. 285 blz. 
f 12,50. 

Staugaard levert in dit boek een klem
mend pleidooi voor Europa's eenheid. 
De gevaren, die het bedreigen, worden 
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door hem nadrukkelijk geaksentueerd, 
de achtergronden ervan in een duide
lijk licht gesteld. In de laatste bladzij
den plaatst hij zijn lezer voor het alter
natief: eenheid of ondergang. Na 
lezing van het voorafgaande moet men 
tot de konklusie komen, dat dit alter
natief waarlijk niet te gechargeerd ge
steld is. Wel kan men bezwaar maken 
tegen enkele van zijn stellingen, voor
al t.a.v. nationalisme. Het boek werd 
door Jan Meeuwsen met zorg uit het 
Duits vertaald. G. 

CRANE BRINTON, Ideeën en 
mensen tot aan de renaissance. 
's-Gravenhage 1959. Servlre. 231 
blz. 

Een mooie uitgave van het bekende 
werk van de Amerikaanse hoogleraar 
Craine Brinton, door Ds. Wegeling in 
een uitstekende vertaling omgezet. Het 
betreft hier het eerste deel van een 
serie van twee, waarin gepoogd wordt 
een uiteenzetting te geven van het 
westerse denken zoals het zich sinds 
her heeft ontwikkeld. Geen geringe 
opgave, die echter door de schrijver 
verantwoord werd uitgewerkt. Men zal 
wel enigszins moeten wennen aan de 
Amerikaanse benadering van de stof. 
Van de andere kant moet men toch, 
eenmaal gewend, de gemakkelijke 
schrijftrant bewonderen, die dit boek 
voor een groot publiek toegankelijk 
maakt. G. 

GELIJKE KANSEN: Studiekosten
vergoeding voor alle studenten; 
uitgegeven door de Dr. Wiardi 
Beckmanstichting, A'dam, N.V. de 
Arbeiderspers 1959. 

Dit rapport is tot stand gebracht door 
een kommissie van de Dr. Wiardi 
Beckmanstichting, onder voorzitter
schap van prof. P. de Wolff; sekretaris 
was F. J. A. van Maanen. 

Het rapport komt o.m. tot de kon
klusie, dat alle leerlingen die na het 
behalen van het einddiploma, hoger 
onderwijs willen volgen, op hun ge
schiktheid getoetst moeten worden 
door hun leraren in een globaal psy
chologisch onderzoek. Een te schep
pen selekterende instantie integreert 
dan deze gegevens en brengt advies 
uit. Bij een gunstig advies ontstaat er 
recht op een studiekostenvergoeding. 
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De grootte van het bedrag is afhanke
lijk van wat de ouders kunnen bijdra
gen. Bij een ongunstig advies blijft 
studie mogelijk, maar tegen betaling 
van een kollegegeld, dat meer in over
eenstemming is met de kosten dan 
thans het geval is. Van een "studie
loon" spreekt dit rapport niet. 

Uit het bovenstaande blijkt overi
gens, dat de ondertitel "studiekosten
vergoeding voor alle studenten" on
juist is. Degenen, die na een ongunstig 
advies gaan studeren, of die zich niet 
aan de selektIeprocedure wensen te 
onderwerpen en toch gaan studeren, 
ontvangen immers geen studiekosten
vergoeding. A. 

HUGO BALL, Byzantinisches 
Christentum. Einsiedeln 1958. Ben
ziger Verlag. 311 blz. 

Het betreft hier een heruitgave van het 
bekende werk van Hugo Bali, aange
vuld met nagelaten aantekeningen van 
de schrijver. Het werd al eerder door 
Guardini enthousiast ontvangen, die in 
het bijzonder de evenwichtige kompo
sitie van het boek prees. Geenszins 
een te zwaar aangezette waardering, 
want men heeft hier inderdaad te doen 
met een grootse analyse van reli
gieuze, spirituele en morele krachten 
en een grootse verbeelding van de ge
schiedenis van het avondland. G. 

HANS JOACHIM STORIG: Ge
schiedenis van de Filosofie
Utrecht/Antwerpen 1958 - Het 
Spectrum (Prisma) deel I 276 blz.; 
deel 11 342 blz. 

Deze twee deeltjes zijn wederom een 
waardevolle verschijning in de Prisma
serie. Zij bevatten een volledig over
zicht van het wijsgerig denken, waarbij 
de schrijver erin is geslaagd aan de 
ene kant zijn lezers niet over te belas
ten met feiten en feitelijkheden en aan 
de andere kant een zeer gedegen taal
gebruik heeft weten te handhaven. Zo
als dr. P. Brommer, sekretaris van de 
Algemene Nederlandse Vereniging 
voor Wijsbegeerte, die dit werk uit
stekend vertaalde, in zijn inleiding op
merkt, bieden deze boekjes een wel
doordachte oriëntatie op het veelzij
dige en niet gemakkelijke terrein van 
de wijsbegeerte. 

1 
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JAARGANG 13 MEI NUMMER 3 

De ondergang van 
de brede basis (I) 

DOOR Dr. S. W. COUWENBERG 

~ A et de ondergang van de brede-basispolitiek, waarvan de samen
I Y I werking tussen K.v.P. en P.v.d.A. de spil vormde, is een belang-

rijk hoofdstuk in onze staatkundige geschiedenis afgesloten. 
Evenals het bondgenootschap van katholieken en liberalen in de 
vorige eeuwen de hierop volgende christelijke coalitie heeft de 
rooms-rode samenwerking op smalle en brede basis, welke na de 
tweede wereldoorlog ontstond, voor ons land grote verdiensten 
gehad. 

Prof. Romme heeft indertijd in zijn bekende boekje: "Katholieke 
politiek" een aantal argumenten voor de brede-basispolitiek aange
voerd, die tezamen niet nalieten indruk te maken. In het debat na de 
regeringsverklaring van de minister-president van het overgangs
kabinet, prof. Beel, heeft prof. Romme een van de belangrijkste argu
menten, die hij indertijd te berde bracht, nog eens gereleveerd. De 
brede-basispolitiek, zo betoogde de K.V.P.-Ieider, ligt geheel in de 
lijn van onze politiek, die nu eenmaal is gericht op de overwinning 
van belangentegenstellingen. Een van de grootste verdiensten van 
de brede-basispolitiek is geweest, dat zij inderdaad in belangrijke 
mate heeft bijgedragen tot overbrugging van belangentegenstellin
gen. De sociale vrede, die ons land in deze periode in zo opmerke
lijke mate gekend heeft in tegenstelling met tal van andere landen, 
is een vrucht van de brede-basis politiek, waarvoor wij ten zeerste 
dankbaar moeten zijn. 

Verder is dank zij de brede-basispolitiek onze sociale wetgeving in 
zeer belangrijke mate uitgebouwd en verbeterd en is de grondslag 
gelegd voor een fundamentele hervorming van ons sociaal-econo
mische leven (P.B.O.) .. 

121 



~N GOUVERNEMENTEEL. ~N OPPOSITIONEEL 

Hoe vruchtbaar de brede-basispoltiek jarenlang ook is geweest, zij 
moest nochtans op den duur vastgelopen, aangetast als zij werd door 
verschillende factoren, die haar levenskracht steeds meer ondermijn
den. In de eerste plaats werd zij van binnenuit aangevreten door een 
slijtageproces, .dat niet te stuiten was. 

Een van de belangrijkste bezwaren, die tegen de brede-basis
politiek zijn aangevoerd, is de sterk verminderde betekenis van de 
parlementaire oppositie. De liquidatie of althans de tempering van 
de oppositie-rol, welke van de brede-basispolitiek het gevolg is, gaat 
echter gepaard met een gelijktijdige tempering van de gouvernemen
tele gedachte, ·de gedachte regeringspartij te zijn. In het kader van 
de brede-basispolitiek zijn de partijen, die aan de regeringsverant
woordelijkheid deelnemen, tegelijk regerings- en oppositiepartij. Het 
politieke spel gaat bij deze figuur niet zozeer tussen de regering en 
een parlementaire oppositie, maar tussen de regering en de partijen, 
waarop zij steunt of waaruit zij is voortgekomen alsmede tussen die 
partijen onderling. ') Op den duur ondermijnt deze situatie echter 
onvermijdelijk de brede-basispolitiek, waarvan zij het gevolg is. 

Hier komt bij, dat op de keper beschouwd geen der regerings
partijen een succes van de regering geheel voor zichzelf mag op
eisen, zoals evenmin geen van hen de volle last van de kritiek heeft 
te dragen bij een onpopulair of minder gelukkig beleid. De verkie
zingsstrijd wordt hierdoor aanzienlijk bemoeilijkt en veel minder 
doorzichtig. In feite zullen de betrokken partijen echter moeilijk de 
verleiding kunnen weerstaan om enerzijds een bepaald succes van 
de regeringspolitiek toch voor zichzelf op te eisen - een befaamd 
voorbeeld hiervan is de vernuftige wijze, waarop van socialistische 
zijde de door minister Drees ontworpen noodwet ouderdomsvoor
ziening propagandistisch is uitgebuit - of anderzijds zich aan de 
verantwoordelijkheid voor een minder populair beleid - men denke 
b.v. aan de bestedingsbeperking I - te onttrekken. Dat deze gang 
van zaken de onderlinge samenwerking niet ten goede komt, spreekt 
~n~~ . 

HET COMPROMIS ALS SPLIJTZWAM 

In aansluiting aan het voorgaande wordt de brede-basispolitiek 
tevens ondermijnd door de compromissen politiek, waartoe zij dwingt. 
Hierbij dient vooropgesteld te worden, dat de bereidheid tot het com
promis op zich een eis is van alle staatsburgerlijke cultuur, ja tot het 
wezen van een democratische levenshouding behoort. Geen wer
kelijke democratie zonder bereidheid tot het compromis. Men kan 
onwrikbaar op zijn principes blijven staan, zo merkt de grote Duitse 
p.aedagoog en cultuurfilosoof Friedrich Wilhelm Foerster op in zijn 
"Politische Ethik", maar men dient toch wel te beseffen, dat alle 
staatsburgerlijke cultuur op een "modus vivendi" tussen de strijdende 
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partijen berust. En deze "modus vivendi" dient niet het resultaat van 
een verbitterde onderlinge strijd te zijn, maar moet veeleer daardoor 
voorbereid worden, dat iedereen bij voorbaat niet enkel het eigen 
recht en het eigen beginsel beoogt, doch ook het feit inachtneemt, 
dat er andere mensen met andere opvattingen bestaan, die men niet 
eenvoudig negeren kan, aldus Foerster. 

Zelfs in landen met een tweepartijenstelsel als Engeland en de 
Verenigde Staten van Amerika wordt een vaak scherpe partijenstrijd 
gecombineerd met de deugden van matiging en compromis, wan
neer het op de praktische verwezenlijking van de eigen desiderata 
aankomt. De partij, die aan de macht is, is in de regel niet geneigd 
net zover te gaan als haar partijprogram heeft beloofd. "De partij
gangers, die deel uitmaken van het Engelse parlement," zo schrijft de 
Engelse staatsrechtsgeleerd Walter Bagehot in zijn bekende werk "The 
Englisch constitution", zijn heel anders geaard. Zij zijn er allerminst 
op uit de beginselen van hun partij tot in het absurde door te voeren. 
Integendeel, de beste manier om ze te verwezenlijken is die van de 
welbewuste en op het oog onlogische matiging". 

De compromissenpolitiek, waartoe een coalitie-regering van par
tijen met uiteenlopende beginselen dwingt, ondermijnt in feite echter, 
hoezeer zij ook een uitvloeisel is van een ware democratische gezind
heid, toch de levenskracht van de coalitie, zoals de geschiedenis van 
de brede-basispolitiek opnieuw heeft geleerd. Het compromis, hoe 
noodzakelijk het op zich ook is in een democratisch staatsbestel, 
werkt op den duur voor de betrokken partijen op de een of andere 
wijze compromitterend. De vervaging van de politieke verhoudingen, 
welke er het gevolg van is, wekt in de kring der regeringspartijen 
veelal groeiende weerstanden, vooral wanneer men meent, dat de 
eigen beginselen onvoldoende in het regeringsbeleid doorwerken. 

Het sterkst viel deze weerstand de laatste jaren te bespeuren in 
A.R.-kring, maar ook in socialistische kring veroorzaakte de compro
missenpolitiek van de brede basas de laatste tijd toenemende ont
stemming. De socialistische historicus prof. dr P. Geyl gaf na de val 
van het vierde kabinet-Drees onverbloemd blijk van deze anti-brede 
basisstemming. "In de Nederlandse politiek", aldus prof. Geyl, "heeft 
de coalitieperiode te lang geduurd. Er waren teveel compromissen. 
Dat was de oorzaak van veelonlustgevoel in de politiek. Het aftreden 
van minister Hofstra gaf mij bepaald een gevoel van opluchting". 2) 

Dr C. J. Dippel, een van de voormannen der protestantse door
braakchristenen, heeft in een lezenswaardig artikel in "Wending" 
van februari 1959, getiteld: "Ambivalentie rondom oppositie in de 
politiek", in verband hiermede gewezen op een schaduwzijde van de 
brede basis, die inderdaad juist met het oog op een levende demo
cratie niet onderschat mag worden, n.l. een vermindering van de 
politieke belangstelling en van het politieke richtingsbesef. We zijn 
eraan gewend geraakt, zo merkt Dippel o.a. op, dat alles wel op 
brede basis en bij kabinetsformatie kan worden geregeld en onze 
grootste zorg is, dat men zich aan de afspraken houdt en óf het 
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afspraken waren. We zijn eraan gewend, dat de tegenstellingen klein 
zijn, voorzover ze politiek behandel baar zijn. Dat wil zeggen, dat de 
grote problemen er niet zijn of politiek onbehandelbaar zijn. In de 
verkiezingsstrijd bestrijdt men elkaar, alsof men de grootste princi
piêle tegenstanders van elkaar is en daarna kan het allemaal binnens
kamers worden afgekust en een heel program gezamenlijk worden 
beleden. Een normale kiezer slikt dit niet als een tonicum voor poli
tieke belangstelling en een bewijs voor zijn politieke invloed, aldus 
Dippel. 

SOORTGELIJKE ONTWIKKELING IN OOSTENRIJK 

In Oostenrijk hebben soortgelijke factoren de samenwerking van 
christen-democraten en socialisten meer en meer ondermijnd en ook 
hier is dit tenslotte uitgelopen op een breuk met Kamerontbinding en 
vervroegde verkiezingen als enige uitweg. 

Evenals ten onzent leidde de coalitie van christen-democraten en 
socialisten in Oostenrijk ertoe, dat beide zich tegelijk als regerings
en oppositiepartij gedroegen. Ook hier riep deze situatie meermalen 
een onsmakelijke concurrentie tussen de regeringspartners op en 
ook hier beschuldigde men elkaar herhaaldelijk van woordbreuk, 
ondermijning van de coalitie e.d. De kabinetscrisis, waarop deze toe
spitsing der tegenstellingen hier in maart van dit jaar uitliep, vertoonde 
dan ook een opmerkelijke verwantschap met onze kabinetscrisis van 
11 december 1958 met dit verschil echter, dat het in Oostenrijk de 
christen-democraten waren, die de socialisten ervan beschuldigden 
de uitvoering van het regeringsprogram (vooral het punt van de be
zitsvorming) te saboteren, terwijl het ten onzent juist omgekeerd was. 

Een Nederlandse socialist, die geruime tijd de na-oorlogse poli
tieke ontwikkeling in Oostenrijk van nabij heeft kunnen volgen, 
betwijfelt, of een nieuwe samenwerking tussen beide politieke groe
peringen na de verkiezingen wel wenselijk is. "Tenzij de internatio
nale situatie aanmerkelijk zou verslechteren," zo schrijft hij, "dunkt 
ons een uiteenvallen der huidige coalitie na de volgende verkiezingen 
heilzaam voor het politieke en openbare leven van het land in het 
algemeen. Met name de jeugd, maar niet alleen zij, staat kritisch 
tegenover de democratie in deze vorm". 3) 

Wat hiervan zij, wanneer de beide partijen elkaar na de verkie
zingen van 10 mei weer weten te vinden, en de uitslag daarvan wettigt 
deze verwachting, dan zal er waarschijnlijk wel een einde komen aan 
de starre vorm van samenwerking, welke sinds 1945 gebruikelijk was. 
Van de zijde der christen-democraten heeft men tenminste duide
lijk te verstaan gegeven, dat men op een terugkeer van het 0 u de 
coalitie-pact met zijn vèrgaande bindingen geen prijs meer stelt. Dit 
betekent dat de O.v.P. in de nieuwe coalitie meer bewegingsvrijheid 
voor zich zal opeisen .. En dit is allerminst verwonderlijk. Want, al 
heeft het na-oorlogse co~litie-pact tussen socialisten en christen-
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democraten in vele opzichten heilzaam gewerkt, dit neemt niet weg, 
dat er ook schaduwzijden aan verbonden waren, die de laatste jaren 
steeds meer op de voorgrond zijn getreden. Vooral betreft dit de 
bedenkelijke inperking van de bevoegdheid van het parlement om 
zelfstandig besluiten te nemen, waardoor het parlement veel van zijn 
gezag en betekenis heeft verloren. De samenwerking tussen de beide 
regeringspartijen ging hier n.1. zover, dat praktisch geen enkel belang
rijk voorstel in het parlement kwam, dat niet eerst was behandeld 
door de z.g. grote coalitiecommissie, waarin de ministers en partij
leiders van beide partijen zitting hadden. Aan het compromis, dat 
hier achter gesloten deuren werd bereikt, kon het parlement dan nog 
slechts zijn formele goedkeuring geven. Alleen op détailpunten kon 
het nog enige veranderingen aanbrengen. Het parlementaire debat 
werd hierdoor tot een weinig-betekenende aangelegenheid gede
gradeerd. 

DOORBRAAK GEDACHTE ALS SPLIJTZWAM 

In Nederland is de samenwerking tussen socialisten en christen
democraten binnen het kader van de brede basis nog door een 
andere factor in hoge mate ondergraven, n.1. de doorbraakgedachte. 
Zoals bekend, heeft de P.v.d.A. op grond van deze gedachte syste
matisch de bestaansreden van de christelijke partijen, waarmee zij in 
de regering samenwerkte, ontkend en heeft zij heel haar propaganda 
gericht op de verwezenlijking van deze gedachte, die overigens reeds 
vóór de oorlog opgeld deed in socialistische kring. Reeds in 1924 
sprak de socialistische leider Troelstra van de ontaarding van ons 
parlementaire stelsel door het bestaan van de christelijke partijen. 
In het in 1938 verschenen gedenkboek "Ir J. W. Albarda" betoogde 
de socialistische voorman dr H. Wiardi Beckman op zijn beurt, dat 
de christelijke partijen hun tijd gehad hadden en van het politieke 
toneel dienden te verdwijnen, daar zij het morele gezag van de 
democratie in zeer ernstige mate schade toebrachten. 

Na de oorlog groeide deze gedachte uit tot een beginsel van 
socialistische politiek en werd zij als zodanig neergelegd in het be
ginselprogramma van de P.v.d.A. De christelijke partijen, zo is sinds
dien keer op keer van socialistische zijde betoogd, zouden een duide
lijke keuze uit de weg gaan en dientengevolge een beletsel vormen 
voor een goede werking van het democratische stelsel. Dat déze 
socialistische stellingname, die, zoals wij in een tweede artikel zullen 
uiteenzetten, volstrekt onhoudbaar is, in de kring der christelijke par
tijen in hoge mate irriterend heeft gewerkt en de onderlinge verstand
houding i_n ernstige mate heeft geschaad, spreekt vanzelf. 

ONGEPASTE VERDACHTMAKINGEN 

Ten aanzien van de K.V.P. ging de socialistische propaganda nog 
verder door haar democratische gezindheid zonder meèr verdacht 
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te maken. In de strijd, welke voorafging aan de verkiezingen van 13 
juni 1956, werd het Nederlandse volk van socialistische zijde op het 
hart gedrukt te zorgen, dat de KV.P. toch vooral geen overwinning 
zou behalen. Door een overwinning van de KV.P. zouden n.l. de 
geestelijke grondslagen van onze samenleving, gewonnen in de vrij
heidsstrijd tegen Spanje, bevestigd in de vrijheidsstrijd tegen Hitier, in 
gevaar komen. Wanneer deze· lieden tot de 13e juni zo doorgaan, 
zo waarschuwde de KV.P.-Ieider prof. Romme toen reeds, acht ik 
het niet uitgesloten, dat zij in hun oogmerk om een breuk in de 
samenwerking te krijgen zullen slagen. 

In de verkiezingsstrijd, welke we in de eerste maanden van dit 
jaar beleefd hebben, hebben de socialistische Tweede Kamerleden 
mr J. A. W. Burger en J. de Kadt gemeend de democratische gezind
heid van de KV.P. en van haar leider opnieuw verdacht te moeten 
maken. Een groot deel van het Nederlandse volk weet, zo schreef 
de heer De Kadt, dat de Nederlandse vrijheden bedreigd worden 
door een overheersende positie van de KV.P. 4) En de heer Burger 
merkte in zijn brochure: "Voor of tegen een rechts kabinet" o.a. op: 
"Romme, de aarzelaar,' kent maar een norm: de politieke eenheid 
van de katholieken. Daaraan worden alle andere belangen, ook die 
van het Nederlandse staatrecht, ja die der democratie ondergeschikt 
gemaakt". 

Terwijl men zo van socialistische zijde de democratische. gezindheid 
van de KV.P. en haar leider herhaaldelijk verdacht maakt, is men zelf 
merkwaardigerwijze uitermate gepikeerd, wanneer eraan getwijfeld 
wordt, of de democratie bij een consequent socialistisch beleid wel 
veilig is. Men herinnere zich b.v. het radiodebat tussen de socialisti
sche oud-minister prof. Samkalden en de liberale leider prof. Oud, 
dat op 13 februari van dit jaar plaats vond. Met grote verontwaar
diging nam de socialistische oud-minister in dit debat stelling tegen 
de aantijgingen, door zijn opponent de laatste tijd gedaan, als zou de 
P.v.d.A. een gevaar betekenen voor de democratie. In aansluiting 
hieraan wees hij er met grote nadruk op, dat het stemming maken 
tegen de democratische gezindheid van anderen, die met overtuiging 
aan hetzelfde regeringssysteem meewerken, zelf een gevaar voor de 
democratie betekent. 

Uit het voorgaande is gebleken, dat er voor de P.v.d.A. bepaald 
geen reden is op dit punt zo hoog van de toren te blazen. Door de 
democratische gezindheid van de K.V.P. en haar leider kennelijk om 
puur propagandistische redenen - in wezen was het een speculeren 
op sluimerende anti-papistische sentimenten in het niet-katholieke 
volksdeel - herhaaldelijk verdacht te maken heeft zij zelf ijverig 
meegeholpen om de brede basissamenwerking om hals te brengen. 
Zij deed het evenzeer door bij de Kamerverkiezingen van 1956 de 
keuze tussen Drees of Romme als hèt beslissende alternatief aan het 
Nederlandse volk voor te houden. In het licht van de brede-basis
politiek, waarvan beide staatslieden de exponenten waren, waarlijk 
een zonderlinge handelwijzei 
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SCHEIDING DER GEESTEN 

De langdurige kabinetsformatie van 1956 was reeds een duidelijk 
symptoom, hoezeer de brede basis door de juistgeschetste factoren 
was ontwricht. Het was toen reeds duidelijk, dat de mogelijkheden 
voor een vruchtbare samenwerking sterk waren verminderd. Dat de 
brede basis tenslotte in decemper 1958 volledig is ineengestort, is in 
het licht van de boven geschetste ontbindingsverschijnselen allerminst 
verbazingwekkend. 

Zoals het vierde kabinet-Colijn (1937 -1939) door de innerlijke 
verdeeldheid tussen de regeringspartijen een duidelijke demonstratie 
was van de uitgeleefdheid der christelijke coalitie-gedachte, zo lever
de de praktijk van het vierde kabinet-Drees meer en meer het bewijs 
van de uitgeleefdheid van de brede basis. Bij tal van stemmingen 
over regeringsvoorstellen zag men de laatste jaren de christelijke 
partijen samen met de oppositionele V.Y.D. optrekken tegen de 
P.v.d.A. Op 11 december 1958 voltrok zich tenslotte de definitieve 
scheiding der geesten. Het was een ontwikkeling, die niet meer was 
tegen te houden. 

SOCIALISTISCHE KRITIEK OP KAMERONTBINDING 

Van socialistische zijde is kritiek geleverd op het besluit tot Kamer
ontbinding, dat op de kabinetscrisis van 11 december 1958 is gevolgd. 
De socialistische oud-staatssecretaris mr dr A. A. van Rhijn zag er niet 
minder dan een aantasting van onze democratie in. Voor een geval 
als zich thans voordeed, is in onze constitutie nooit een Kameront
binding bedoeld, aldus de oud-staatssecretaris. 5) De kritiek van de 
voorzitter der socialistische Tweede Kamerfractie, mr Burger is niet 
minder geducht. Het Nederlandse volk is gevoelig voor fatsoenlijke 
methoden. Welnu, daaraan heeft het in deze hele affaire geschort, 
,zo meent hij. Naar zijn mening is het besluit tot Kamerontbinding 
ingegeven door puur electorale overwegingen: het uitbuiten van de 
verkiezingsnederlagen, welke de P.v.d.A. bij de provinciale en ge
meenteraadsverkiezingen van 1958 had geleden. ') 

In werkelijkheid vindt dit besluit duidelijk zijn oorzaak en tevens 
zijn rechtvaardiging in de ineenstorting van de brede basis op een 
moment, dat er voor een op grond van de gewijzigde partijverhou
dingen te vormen nieuw kabinet geen redelijk perspectief meer was 
gezien de nabije Kamerverkiezingen. 

Toegegeven moet worden, dat het recht van Kamerontbinding, 
zoals dit in 1848 in onze grondwet is opgenomen, oorspronkelijk 
uitsluitend bedoeld was ter oplossing van een conflict tussen regering 
en Kamermeerderheid. Het kan echter moeilijk ontkend worden, dat 
zich in de verhouding tussen regering en volksvertegenwoordiging 
sinds 1848 belangrijke veranderingen hebben voorgedaan, waardoor 
het ontbindingsrecht, hoewel de betreffende grondwetstekst onge
wijzigd is gebleven, een andere juridische betekenis heeft gekregen, 
zoals mr dr J. van der Hoeven, zelf een socialist, op overtuigende 
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wijze heeft uiteengezet in zijn vorig jaar verschenen proefschrift: "De 
plaats van de grondwet in het constitutionele recht". Een verschijnsel, 
dat zich in de rechtsgeschiedenis overigens veelvuldig voordoet. 

Het is in verband hiermede opmerkelijk, dat sinds 1894 Kamer
ontbinding ter oplossing van een conflict niet meer is toegepast. Dit 
komt, omdat sinds lang een conflict niet meer het karakter heeft van 
een geschil tussen een homogene regering en een homogene Kamer
meerderheid. De werkelijke tegenstellingen doen zich niet zozeer 
meer voor tussen regering en Kamermeerderheid, maar tussen de 
fracties, waarop de regering steunt. 

De realiteit der constitutionele verhoudingen, zoals zij zich in de loop 
van de 20e eeuw ontwikkeld hebben, noopt ertoe het ontbindingsrecht 
los te maken van zijn historische achtergrond en strekking en aan te 
passen aan de nieuwe behoeften. Het kan thans zeer wel worden 
aangewend om, al dan niet bij gelegenheid van een conflict, uit een 
impasse te geraken en de vorming van een nieuwe regering te ver
gemakkelijken. 7) 

Het socialistische beroep op de oorspronkelijke strekking van het 
ontbindingsrecht met voorbijzien van de veranderingen, die zich sinds 
1848 in ons staatkundig leven hebben voltrokken, is een nieuw symp
toom van de conservatieve tendenties, die men in socialistische kring 
kan be9peuren. Het is een van de talrijke voorbeelden - in ons 
tweede artikel zullen we er nog meerdere tegenkomen - waaruit 
blijkt, dat het socialisme, eens een voortrekker der historische ont
wikkeling, thans in bedenkelijke mate achter deze ontwikkeling begint 
aan te hinken, zoals de socialistische denker prof. dr Fred. L. Polak 
ruiterlijk heeft erkend. 8) 

In het verleden heeft men in socialistische kring overigens over 
de materie in kwestie heel anders gedacht. In januari 1924 heeft de 
socialistische leider Troelstra in een - door de Kamer verworpen -
motie ontbinding van de Tweede Kamer gevraagd, omdat na de ver
werping van de Vlootwet en de ontslagaanvrage der zittende regering 
de pogingen tot vorming van een nieuw kabinet waren mislukt, zodat 
de ontslagaanvrage van het kabinet was geweigerd. Op 2 maart 1926 
was het Albarda, de opvolger van Troelstta als leider der S.D.A.P., 
die op Kamerontbinding aandrong, daar ondanks formatiepogingen, 
die reeds vier maanden in beslag hadden genomen (sinds de val van 
het eerste kabinet-Colijn op 11 november 1925 na het befaamde 
voorstel van ds Kersten tot opheffing van het gezantschap bij het 
Vaticaan) geen nieuwe regering te vormen bleek te zijn. In beide 
gevallen werd van socialistische zijde de Kamerontbinding niet ge
vraagd om het electoraat te doen beslissen over een geschil tussen de 
zittende regering en de Kamer, maar om de vorming van een nieuwe 
regering te vergemakkelijken. ') 

PROF. DE OUAY EN DE BREDE BASIS 

In de socialistische pers heeft men het voorgesteld, alsof prof. De 
Ouay als kabinetsformateur de brede basis om hals zou hebben 
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gebracht. Dit is een voorstelling van zaken, die weinig reëel is. De 
brede basis is in werkelijkheid ten onder gegaan tengevolge van een 
complex van desintegrerende factoren, welke wij zojuist geanalyseerd 
hebben. Prof. De Quay kon als kabinetsformateur niet veel anders 
doen dan officieel de overlijdensakte opmaken van de brede basis, 
die op 11 december 1958 haar laatste adem had uitgeblazen. Dat het 
toen met de brede basis gedaan was, heeft men in socialistische kring 
aanvankelijk zeer wel begrepen. Waarom anders na de val van het 
vierde kabinet-Drees aangedrongen op de vorming van een rechts
liberale regering? Ook toen dit niet doorging en een overgangs
kabinet onder leiding van prof. Beel werd gevormd, is van socialis
tische zijde nog eens uitdrukkelijk te verstaan gegeven, dat herstel 
van de brede basis na de verkiezingen niet meer mogelijk was. "Het 
heimwee, dat de heer Romme naar deze brede basis heeft, bestaat 
bij de P.v.d.A. niet. Daarom zal het na de komende verkiezingen, hoe 
die ook mogen uitvallen, niet mogelijk zijn de situatie van vóór 11 
december j.l. te herstellen", zo schreef het socialistische Tweede 
Kamerlid F. J. Goedhart onder zijn pseudoniem Peter 't Hoen in 
"Het Parool" van 9 januari 1959. 

De kwestie van een parlementair of extra-parlementair kabinet is 
geenszins de eigenlijke oorzaak van de breuk tussen socialisten en 
christen-democraten. Deze kwestie was slechts een symptoom van 
het fundamentele gebrek aan vertrouwen, dat tussen beide politieke 
groeperingen is gegroeid als gevolg van de bovenaangeduide fac
toren. Bij wederzijds vertrouwen zou heel de kwestie van een parle
mentair of extra-parlementair kabinet nauwelijks een probleem zijn 
geweest. Het maken van bindende afspraken zou dan weinig be
zwaren hebben opgeroepen. Dit wederzijdse vertrouwen is er thans 
echter niet meer. En vandaar de onmogelijkheid van een parlementair 
kabinet, zoals de P.v.d.A. dat wenst. Want een parlementair kabinet 
is steeds een votum van vertrouwen, zoals prof. Romme terecht heeft 
betoogd. "Zonder het nodige vertrouwen moet men niet eraan be
ginnen, want in een gezamenlijk dwangbuis worden de innerlijke 
tegenstelling en tegenzin alleen maar groter· met alle gevaarlijke 
gevolgen van dien", aldus de KV.P.-leider. 10) 

SOCIALISTISCHE AMBIVALENTIE RONDOM OPPOSITIEROL 

Nadat het oppositieverlangen in socialistische kring na de kabinets
crisis van 11 december 1958 aanvankelijk duidelijk naar voren was 
getreden, is de ambivalentie op dit punt, die door dr Dippel in zijn 
reeds genoemde artikel zo scherp getekend is, spoedig weer terug
gekeerd. Het is een nieuw symptoom van de toenemende verburger
lijking van de P.v.d.A. Wij moeten ons schamen voor onze ambiva
lentie inzake een echte politieke oppositie, zo schrijft Dippel. 

Erkend moet overigens worden, dat oppositie voeren voor het 
socialisme in de huidige situatie geen gemakkelijke taak is. Het is veel 
moeilijker dan het vroeger was. Want, al is men er in de socialistische 
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propaganda 'onophoudelijk op uit de niet-socialistische partijen in 
diskrediet te brengen door ze af te schilderen als een bolwerk van 
conservatisme, bij een nuchtere beschouwing der hedendaagse poli
tieke verhoudingen blijkt deze socialistische voorstelling van zaken 
uitermate zwak gefundeerd te zijn. In de theoretische bezinning op 
de positie van het hedendaagse socialisme wordt dit ook zeer wel 
onderkend. De socialistische beweging, zo heeft bijv. de Belgische 
socialistische leider H. Fayat ruiterlijk erkend, heeft niet langer meer 
het monopolie in de strijd voor sociale hervormingen en sociale 
vooruitgang. Ook buiten socialistische kring, met name bij een groot 
deel der katholieke opinie, vindt men een oprecht streven naar sociale 
vooruitgang. Onze strijd wordt door deze ontwikkeling, hoe para
doxaal het ook moge klinken, juist bemoeilijkt, aldus Fayat. 11) 

Hoe moeilijk de oppositierol in de huidige omstandigheden voor 
het socialisme is, hebben de labour-Party in Engeland en de S.P.O. 
in West-Duitsland aan den lijve ondervonden. De S.P.O. is vanaf de 
eerste algemene verkiezingen in de Duitse Bondsrepubliek terug
gedrongen in een langdurige en onvruchtbare oppositierol en er 
bestaat nog weinig uitzicht, dat zij zich hieruit bij de volgende verkie
zingen eindelijk zal weten te bevrijden. De oppositie, welke de labour 
Party in Engeland sinds 1951 voert, geeft ook een weinig bemoedi
gend beeld te zien. Bij gebrek aan duidelijke en tot de verbeelding 
sprekende politieke alternatieven vervalt men gemakkelijk tot dema
gogie (de labour-Party heeft er de laatste tijd weer meermalen blijk 
van gegeven) of tot het lanceren van denkbeelden en plannen, die 
uitmunten door gebrek aan werkelijkheidszin. Van dit laatste maakt 
vooral de S.P.O. een sport. 

"Oppositie is slechts zinvol," aldus de socialistische dominee dr A. 
van Biemen,12) "als ze betekent een hergroepering van de macht 
najagen om zo spoedig mogelijk zelf weer de feitelijke heerschappij 
uit te oefenen." Dat het bewerkstelligen van een hergroepering van 
de macht voor een socialistische oppositie in onze tijd zeer moeilijk is, 
daar kunnen de S.P.O. en de labour-Party van mee praten! 

"Wanneer wij de politieke kaart van Europa op dit moment over
zien, dan blijkt, dat het socialisme, dat na de oorlog bijna in heel 
Europa de regeringsteugels - alleen of met anderen - in handen 
kreeg, thans in de meeste landen van het vrije Europa in een opposi
tierol is teruggedrongen. Dit voor het socialisme weinig plezierige 
verschijnsel staat niet op zichzelf. Het is een symptoom van de alge
mene crisis, waarin het socialisme zich momenteel in heel Europa 
bevindt. 

ROMME EN NOlENS 

In de KV.P.-Ieider prof. Romme valt het te prijzen, dat hij ondanks 
zijn duidelijke voorkeur voor de brede basis, waarvoor hij indertijd 
sterke argumenten heeft aangevoerd, toch de politieke moed heeft 
opgebracht om deze politieke formule voorlopig prijs te geven. Hij 
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geeft hiermede blijk van een grotere beweeglijkheid van geest dan 
zijn voorganger mgr. Nolens, die, zoals men weet, tezeer verknocht 
was geraakt aan de christelijke coalitie om nog op een nieuwe poli
tieke figuur te kunnen overschakelen na de breuk in 1925. Vooral 
door diens toedoen is men in katholieke kring in de periode 1925-
1939 aan een samenwerking met de andere christelijke partijen de 
voorkeur blijven geven, hoewel de mogelijkheden tot vruchtbare 
samenwerking sterk waren verminderd en de omstandigheden in de 
dertiger jaren een bondgenootschap met de socialisten meer en meer 
tot een verantwoord politiek avontuur maakten. 

Zoals het .bondgenootschap van de K.V.P. met de P.v.d.A. na de 
tweede wereldoorlog alleszins getuigde van een progressieve gezind
heid, zo zou het vasthouden hieraan thans veeleer getuigen van een 
conservatieve instelling. Men zou dan immers een politieke formule 
instandhouden, die, getuige de praktijk van de laatste jaren, meer en 
meer versleten is ger~akt. 

In een volgend artikel zullen we de mogelijkheden van een nieuwe 
samenwerking met de socialisten in de toekomst onder ogen zien. 

Or S. W. Couwenberg 

1) Zie: Prof. mr C. P. M. Romme, "Katholieke Politiek", 1953, blz. 65-66. 
I) Zie: "Het Vrije Volk", 31 december 1958. 
I) Zie: Observer, "Het nieuwe program van de socialistische partij in Oostenrijk", 

"Socialisme en Democratie", januari 1959. 
') Zie zijn artikel "Om de macht van onze beweging", in: "Socialisme en Democra

tie", januari 1959. 
I) Zie zijn brochure "Waar gaan wij heen", z.j., blz. 4. 
') Zie zijn artikel "De gauw-gauw-verkiezingen", In: "Socialisme en Democratie", 

april 1959. 
7) Zie hierover nader: Mr dr J. van der Hoeven, "De plaats van de grondwet in het 

constitutionele recht", 1958, blz. 150-158. 
8) Zie zijn studie: "De toekomst is verleden tijd" 11, 1955, blz. 192. 
') Zie van der Hoeven, a.w., blz. 154. 

10) Zie zijn artikel "Kabinetsformatie en P:v.d.A." in de Volkskrant van 2 mei 1959. 
11) H. Fayat, "Voor een nieuw socialistisch basisprogram", "Socialisme en Demo

cratie", februari 1959. 
11) Zie "Tijd en Taak", 18 april 1959. 
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V oorhereiding der 
Kandidaatstellingen 

Een zaak van lange adem 
en grote precisie 

DOOR E. G. H. BORNEWASSER 

De tussentijdse ontbinding der Tweede Kamer heeft de politieke 
partijen in Nederland plotseling voor een berg van werkzaam
heden geplaatst, ook al omdat het in zulk een geval niet moge

lijk is, de zeer ruim gestelde reglementaire termijnen welke voor de 
vierjaarlijkse kandidaatstelling gelden, in acht te nemen. Maar ook 
afgezien hiervan, de voorbereiding der kandidaatstelling is altijd een 
gedetailleerde, misschien mag men wel zeggen gecompliceerde 
affaire. Wij vermoeden, dat ook veel partijleden geen volledig en 
helder beeld hebben van de nauwkeurig gereglementeerde proce
dure in hun eigen politieke huis, en stellig mag men wel aannemen, 
dat de meeste georganiseerde kiezers maar weinig weten van de 
gang van zaken in andere partijen. 

Het kan daarom wel nuttig zijn, eens een overzicht te geven van 
de wijze, waarop onze verschillende politieke partijen de voorberei
ding der kandidaatstelling in hun statuten of in afzonderlijke regle
menten hebben geregeld. Gezien de lijvigheid van die reglementen 
moet zulk een overziéht, om binnen de beschikbare ruimte van dit 
maandschrift - en bovendien leesbaar! - te blijven, uiteraard sum
mier zijn. Het is, naar wij hopen, echter toch volledig genoeg, om een 
juist beeld te geven van de procedure in de andere partijen. Aan het 
slot daarvan hebben wij de meest essentiële bepalingen der KV.P. 
kort weergegeven, zodat een vergelijking met de andere partijen 
mogelijk is. De geduldige lezer zal, naar wij vertrouwen, accoord 
gaan met onze slotconclusie. 

De communistische groepjes hebben wij buiten spel gelaten. 

GEREFORMEERD STAATKUNDE PARTIJJ 

Kamerverkiezingen. 
De regelen voor de kandidaatstellingen voor Kamer, Staten en 

Raad zijn vervat in de statuten van de partij. Voor de verkiezing van 
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leden van de Tweede Kamer roept het hoofdbestuur een algemene 
vergadering samen; van die vergadering wordt kennis gegeven aan 
de plaatselijke kiesverenigingen. Deze kunnen namen van gewenste 
kandidaten noemen. De groslijsten gaan via de "provinciale vereni
ging" (gevormd door de kiesverenigingen binnen een provincie) 
naar het hoofdbestuur. Uit deze namen wordt de kandidatenlijst vast
gesteld door een vergadering, bestaande uit de leden van het hoofd
bestuur benevens twee afgevaardigden uit elke provinciale vereni
ging. De bevoegdheid van de leden der kiesverenigingen is dus 
beperkt tot het noemen van namen; verdere invloed hebben zij niet. 

Statenverkiezingen 

De plaatselijke kiesverenigingen kunnen namen 'van kandidaten 
opgeven aan het bestuur der Statenkringvereniging. De Statenkring
verenigingen stellen uit de ingekomen opgaven een groslijst samen 
en kunnen die desgewenst met andere namen aanvullen. De groslijst 
wordt ter kennis gebracht van het bestuur van de provinciale vereni
ging en van de secretaris van het hoofdbestuur. Daarna vergaderen 
de besturen der provinciale verenigingen met twee afgevaardigden 
van elke Statenkringvereniging in de betreffende provincie, om "in 
overleg met het hoofdbestuur" de kandidatenlijst voor de provincie 
"op te maken." Deze lijst behoeft de goedkeuring van het hoofd
bestuur. De lijst wordt daarna in de vergadering der provinciale 
vereniging "vastgesteld". Afwijkingen daarvan zijn klaarblijkelijk niet 
geoorloofd. Ook hier kunnen de leden der kiesverenigingen alleen 
maar namen noemen; daarmede is hun taak volbracht. 

Raadsverkiezingen. 

Bij het samenstellen van de kandidatenlijsten voor de gemeente
raden hebben de leden meer invloed. Zij kunnen op de vergadering 
van de kiesvereniging namen noemen; deze worden alfabetisch 
gerangschikt. Vervolgens stelt de ledenvergadering het aantal kan
didaten vast en stemt over de volgorde daarvan. Dit is dan de "voor
lopige kandidatenlijst"; ze wordt ter kennis gebracht van het bestuur 
der Statenkringvereniging en van het hoofdbestuur. Worden tegen 
de voorlopige lijst geen bezwaren ingebracht, dan wordt ze als defi
nitief beschouwd. Worden er echter bezwaren ingebracht, dan wor
den deze ter plaatse onderzocht door het bestuur of twee afgevaar
digden van de Statenkringvereniging in een vergadering van hIt 
bestuur van de betreffende kiesvereniging en waarbij zij die bezwaar 
gemaakt hebben, worden gehoord. Door het bestuur, resp. de afge
vaardigden van de Statenkringvereniging wordt "advies gegeven." 
De kiesvereniging stelt in een nieuw te beleggen vergadering de 
kandidatenlijst "zo nodig" opnieuw op "met inachtneming van dit 
advies." Ten slotte wordt bepaald, dat bij verschil van mening beroep 
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op het hoofdbestuur open staat. Hetgeen dus wel zal betekenen, dat 
dit in laatste instantie beslist. 

Deze regelen ademen iets van de patriarchale geest, welke in de 
G.S.P. te vinden is. De statuten bevatten geen bepaling inzake ver
kiezing bij voorkeurstemmen, hetgeen trouwens in de praktijk bij 
deze partij ook niet te verwachten is. 

VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Kamerverkiezingen 

De VV.D. begint al zeer vroeg met de voorbereiding van de 
kandidaatstelling voor de Tweede Kamer, namelijk reeds in april van 
het jaar dat aan de verkiezingen voorafgaat. De verdere data laten 
wij onvermeld. In april dus vergaderen de afdelingen om voorlopige 
kandidaten te stellen; de namen worden opgegeven aan het hoofd
bestuur der partij. Het hoofdbestuur zendt aan de afdelingen de alfa
betische lijst van voorlopige kandidaten, waaraan het zelf ook namen 
heeft toegevoegd. De toezending gaat gepaard met een advies aan 
de afdelin~en inzake de "technische inrichting" van de kandidaten
lijsten. Daarna vergaderen de afdelingen opnieuw en stellen uit de 
door de afdeling genoemde kandidaten "naar volgorde van voor
keur" een kandidatenlijst vast, ten hoogste tweemaal zo groot als het 
aantal zittende Kamerleden der partij. Over elke plaats wordt afzon
derlijk gestemd. Het proces-verbaal daarvan gaat naar het hoofd
bestuur en naar de Kamercentrale waartoe de afdeling behoort. 
Tevens worden de afgevaardigden naar de vergadering der Kamer-

. centrale gekozen. Daarna vergadert de Kamercentrale, aan wier 
leden door het bestuur bij de oproeping een advies is uitgebr.acht. 
De vergadering maakt "naar volgorde van voorkeur" een lijst van 
kandidaten op uit de namen, die door de afdelingen genoemd zijn 
èn die door het hoofdbestuur zijn toegevoegd; de lijst bevat ten hoog
ste twintig namen. Over elke plaats wordt afzonderlijk gestemd. Het 
proces-verbaal gaat naar het hoofdbestuur. Dit maakt nu een "voor
lopig ontwerp" op, zowel van de eventuele samenvoeging van kies
kringen als van de kandidatenlijsten. Het ontwerp gaat naar de leden 
van de Verkiezingsraad, de besturen van de Kamercentrales en die 
van de afdelingen. Zowel Kamercentrales als afdelingen kunnen over 
dit voorlopig ontwerp "hun opmerkingen" aan de Verkiezingsraad 
doen toekomen. De Verkiezingsraad bestaat uit de leden van het 
hoofdbestuur, de leden van de Eerste Kamer, de afgevaardigden der 
M:amercentrales en vijftien leden, te benoemen door de Partijraad. 
Het voorlopig ontwerp en de eventueel ingekomen opmerkingen 
worden besproken in de samenkomst van de Verkiezingsraad, die 
daarna een schema vaststelt van de combinatie van kieskringen en 
van de in te dienen kandidatenlijsten. Na veertien dagen komt de 
Verkiezingsraad opnieuw bijeen (in de verwachting, dat er reacties 
op het schema zijn gehoord?) en stelt (wederom voorlopig) vast, 
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welke kieskringen zullen worden gecombineerd en hoe de kandida
tenlijsten zullen luiden. De beslissing hierover is nu aan de buiten
gewone algemene vergadering der partij. Deze vergadering kan op 
beide punten afwijken van het besluit van de Verkiezingsraad, mits 
met tweederde van de stemmen. Ze stelt de kandidatenlijst definitief 
vast. De kandidaten moeten tegenover het hoofdbestuur verklaren, dat 
zij bereid zijn "de hun toegekende plaatsen" te aanvaarden. 

De kandidaten, die zich bereid hebben verklaard een kandidatuur 
te aanvaarden, hun echtgenoten en hun bloed- en aanverwanten tot 
en met de tweede graad zijn uitgesloten van elke deelneming aan de 
kandidaatstelling, mogen geen vergaderingen bijwonen en kunnen 
niet worden afgevaardigd na,ar een hogere partijinstantie, uitgezon
derd de voorzitter der partij, de kandidaten die toch geen kans op 
verkiezing hebben, en de zittende Kamerleden, voorzover hun wordt 
verzocht inlichtingen te geven. 

Bij de V.v.D. beslist dus in laatste instantie de buitengewone alge
mene vergadering; een stemming over de definitieve samenstelling 
van de lijsten door de leden bestaat er niet. Er zijn ook geen bepalin
gen inzake verkiezing door voorkeurstemmen. 

Statenverkiezingen 

De V.vD. heeft twee reglementen op de kandidaatstelling voor 
de Provinciale Staten. Het eerste geldt voor de provincies Zeeland, 
Utrecht, Friesland, Overijssel, Groningen, Drenthe en limburg, die 
elk één Kamerkring vormen. De procedure is daar als volgt: 

De afdelingsvergaderingen geven "desgewenst in volgorde van 
voorkeur" namen op aan de Staten centrales. De vergadering der 
Staten centrale maakt "naar volgorde van voorkeur" een voorlopige 
kandidatenlijst op, die wordt toegezonden aan de secretaris van de 
Kamercentrale. In de vergadering van de Kamercentrales worden de 
voorlopige kandidatenlijsten besproken en een advies vastgesteld, 
zowel inzake eventuele combinatie van kieskringen als over de volg
orde van de kandidaten Deze adviezen gaan naar het hoofdbestuur, 
dat op zijn beurt een advies geeft aan de Statencentrales. Vervolgens 
maakt elke Statencentrale, "gelet op het uitgebracht advies van het 
hoofdbestuur" (wat betekent dit precies?), de kandidatenlijst voor haar 
kieskring op, De lijsten worden gezonden aan de secretaris der Ka
mercentrale. De Kamercentrale vergadert ter vaststelling van de lijst. 
Zij is bevoegd daarbij af te wijken van de opgemaakte kandidatenlijst, 
mits met een meerderheid van tweederde der stemmen. De samen
stelling en de volgorde worden bepaald door over elke plaats afzon
derlijk te stemmen. In gevallen waarin het reglement niet voorziet "of 
waarin de toepassing tot grote moeilijkheden aanleiding geeft", beslist 
en handelt het hoofdbestuur. Evenals bij de kandidaatstelling voor de 
Tweede Kamer zijn de kandidaten zelf en hun bloed- en aanverwanten 
uitgesloten van elke deelneming. 

Het tweede reglement heeft betrekking op de provincies Noord-
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Brabant, Gelderland, Zuid- en Noord-Holland, die elk meer dan één 
Kamerkring vormen. Essentiële verschillen met het eerste reglement 
hebben wij er niet in gevonden. 

Raadsverkiezingen. 

De afdelingsvergadering besluit of zij al dan niet met een eigen 
kandidatenlijst zal uitkomen dan wel met een lijst, opgesteld in samen
werking met andere politieke partijen, groepen of personen. Het 
besluit wordt ter kennis van het hoofdbestuur gebracht en dit wint 
daarover het advies van de Kamercentrale . in. Daarna beslist het 
hoofdbestuur of het aan het besluit van de afdeling zijn goedkeuring 
kan verlenen; deze goedkeuring is echter niet vereist, wanneer de 
afdeling met een eigen lijst zal uitkomen. Onthoudt het hoofdbestuur 
zijn goedkeuring, dan geeft het tevens aan de afdeling de richtlijnen 
voor de kandidaatstelling aan, met opgave van redenen. Voor het 
geval de afdeling geen eigen kandidatenlijst opstelt, kan zij de leden 
adviseren hun stem op een andere partij uit te brengen, waarvoor 
echter goedkeuring door het hoofdbestuur vereist is·. Zowel de leden 
als het bestuur van de afdeling kunnen schriftelijk kandidaten opgeven 
voor de groslijst. Het bestuur rangschikt de namen in alfabetische 
volgorde en zendt de lijst aan de leden, zo mogelijk vergezeld van 
een advies. De ledenvergadering besluit vervolgens, hoeveel namen 
de lijst zal bevaHen. Na advies (of toelichting van het schriftelijk reeds 
gegeven advies) door het afdelingsbestuur, stelt de vergadering de 
kop van de lijst - het aantal ziHende leden plus vier - in volgorde 
van voorkeur vast; over elke plaats wordt afzonderlijk gestemd. De 
vaststelling van de rest van de lijst kan de vergadering aan het bestuur 
delegeren. 

Verder bevat dit reglement dezelfde bepalingen inzake uitsluiting 
van de kandidaten etc. van de medewerking aan de kandidaatstelling 
en inzake onvoorziene gevallen of grote moeilijkheden. 

Hieruit blijkt, dat alleen bij de kandidaatstelling voor de raad de 
leden beslissen over de samenstelling en de volgorde van de lijst. 
En voorts, dat wanneer een afdeling een gemeenschappelijke lijst wil 
indienen met andere partijen, groepen of personen, daartoe goed
keuring door het hoofdbestuur nodig is - een voor de hand liggende 
bepaling. Meent het hoofdbestuur die goedkeuring niet te kunnen 
verlenen, dan wordt van de afdeling verwacht, dat zij de richtlijnen 
welke het hoofdbestuur geeft, zal volgen. 

CHRISTELIJK-HISTORISCHE UNIE 

Kam~rverkiezingen 

Elke kiesvereniging heeft het recht, ten hoogste tien namen te 
noemen voor de groslijst van kandidaten, op te geven aan het dage
lijks bestuur. Dit zendt de volledige lijst der namen aan de Unieraad, 
in alfabetische volgorde. De Unieraad bespreekt de lijst en kan ze 

136 



aanvullen; voor elke nieuwe naam zijn tenminste vijf stemmen nodig. 
De aldus aangevulde groslijst wordt opnieuw alfabetisch gerangschikt. 
De Unieraad bepaalt het aantal in te dienen kandidatenlijsten, de 
afzonderlijke dan wel gelijkluidende lijsten (combinaties), het aantal 
kandidaten op elke lijst en "het aantal en de samenstelling der groe
pen, waarin de stemming over Ie lijst(en) zal plaatsvinden." Een exem
plaar van de groslijst wordt gezonden aan alle plaatselijke, gemeente
lijke en Kamerkringverenigingen. De besturen der Kamerkringen die 
een groep vormen (eenzelfde lijst indienen), constitueren een tijdelijk 
groepsbestuur. De kiesverenigingen vergaderen ter bespreking van 
de groslijst en wijzen afgevaardigden aan naar de vergadering van 
groep of Kamerkring, waar over de lijst zal worden gestemd. In deze 
vergaderingen worden de kandidaten "zowel collectief als elk afzon
derlijk" besproken. Daarna wordt door de stemgerechtigden in deze 
vergadering (ten hoogste tien bestuursleden van elk der tot de groep 
behorende Kamerkringverenigingen alsmede de door de kiesvereni
gingen afgevaardigde leden) volgens een puntenstelsel over de kan
didaten gestemd. De processen-verbaal van de stemming gaan naar 
de secretaris van de Unie. Het dagelijks bestuur rangschikt op elke 
lijst de kandidaten naar het door hen verkregen puntental. Zij die het 
hoogste aantal punten hebben bereikt, worden op de officiële kan
didatenlijst geplaatst tot het door de Unieraad vóor die lijst vastge
stelde aantal kandidaten is bereikt. 

Mocht het dagelijks bestuur van mening zijn, dat het belang van 
de Unie dringend vordert dat in de aldus samengestelde lijst een 
wijziging wordt gebracht, dan roept het de Unieraad bijeen. Wanneer 
deze met tweederde van de uitgebrachte stemmen de mening van het 
dagelijks bestuur blijkt te delen, dan worden de kiesverenigingen in 
de betreffende Kamerkringen uitgenodigd, "hun beslissing over het 
wijzigingsvoorstel te geven." Wanneer meer dan een derde der leden 
tegen het wijzigingsvoorstel is, wordt het geacht te zijn verworpen en 
blijft de lijst ongewijzigd. 

Ook bij de Christelijk-Historische Unie bestaat dus geen stemming 
door de leden over de groslijst; de beslissing berust bij de vergade
ringen van groep of Kamerkring. Alleen over een eventueel wijzi
gingsvoorstel, waarvoor de Unieraad zich met tweederde der stem
men heeft uitgesproken, beslissen tenslotte de kiesverenigingen. 

Statenverkiezingen 

In de provincies Noord-Brabant, Gelderland, Zuid-Holland en 
Noord-Holland vaardigen de Kamerkringen voorzitter en secretaris 
af naar een bijeenkomst om een tijdelijk provinciaal groepsbestuur te 
constitueren. In de provincies die één Kamerkring vormen, treedt het 
Kamerkringbestuur op als provinciaal groepsbestuur. De kiesvereni
gingen geven aan de secretaris van het tijdelijk provinciaal groeps
bestuur ten hoogste tien namen van kandidaten op; de alfabetische 
lijst daarvan wordt toegezonden aan de leden van Kamerkringbestuur 
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en Staten kringbesturen. Deze besturen bespreken de lijst gezamenlijk 
en kunnen ze aanvullen, waarbij voor elke nieuwe naam tenminste 
drie stemmen vereist worden. Voorts bepaalt deze vergadering hel 
totale aantal kandidatenlijsten, waar afzonderlijke en waar gelijklui
dende lijsten zullen worden ingediend en het aantal kandidaten voor 
elke lijst. Zij kan ook een advies geven. De groslijst wordt toegezon
den aan de kiesverenigingen, die dan hun afgevaardigden aanwijzen 
naar de vergadering van groep of Staten kring, waar na bespreking 
van de kandidaten "zowel collectief als elk afzonderlijk" door de 
stemgerechtigden volgens een puntenstelsel wordt gestemd. Daarna 
vergadert het provinciaal groepsbestuur en rangschikt op elke lijst de 
kandidaten in volgorde van hun puntental tot het aantal kandidaten, 
voor die lijst vastgesteld, is bereikt. Terzake van eventuele wijzigings
voorstellen gelden dezelfde bepalingen als reeds genoemd. Ook hier 
dus geen stemming over de groslijst door de leden der kiesvereni
gingen. 

Raadsverkiezingen. 

Het bestuur van de kiesvereniging nodigt de leden uit, elk ten 
hoogste drie namen te noemen. De alfabetische lijst daarvan wordt 
aan de leden toegezonden. Op de ledenvergadering wordt volgens 
een puntenstelsel over de kandidaten gestemd. Het bestuur rangschikt 
de kandidaten naar het door hen verkregen puntental tot de lijst 
vol is. De kiesvereniging kan ook een afwijkend stelsel van stemmen 
toepassen. Als in een gemeente naast de plaatselijke kiesvereniging 
ook een gemeentelijke kiesvereniging bestaat, kunnen de plaatselijke 
kiesverenigingen ten hoogste twintig namen noemen. 

De kandidaatstelling voor de gemeenteraad is dus geheel in han
den van de leden der kiesverenigingen. 

ANTI-REVOLUTIONAIRE PARTIJ 

Kamerverkiezingen 

De kandidaatstelling geschiedt onder leiding van het Centrale 
Comité (C.C.), waarbij alle a.r. kiesverenigingen zijn aangesloten. 
Het C.C. dient bij het Partij Convent een voorstel in, met hoeveel en 
met welke tot groepen verenigde lijsten aan de verkiezing zal worden 
deelgenomen en of (en in hoeverre) de lijsten gelijkluidend zullen 
zijn. Het Partij Convent beslist over die voorstellen. Het C.C. beraadt 
zich over de vraag welke personen voor een kandidatuur in aanmer
king komen, mede in verband met de gewenste samenstelling der 
fractie en de taakverdeling der leden onderling. Een vertrouwelijk 
rapport daarover, betrekking hebbend op tenminste tweemaal zoveel 
personen als het vermoedelijke aantal kansbiedende plaatsen be
draagt, wordt overgelegd aan de besturen der Kamercentrales; bij 
het samenstellen van dit r.apport raadpleegt het C.C. de voorzitter 
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der Tweede-Kamerfractie. Kandidaten moeten schriftelijk verklaren, 
dat zij instemmen met het Beginsel- en Algemeen Staatkundig Pro
gram der partij en haar Program van Actie en dat zij, Kamerlid 
geworden, "in fractieverband zullen samenwerken." 

Na ontvangst van het rapport komen de besturen der Kamercen
trales bijeen en stellen een "voorlopige aanbevelingslijst" samen van 
ten hoogste vijfentwintig namen. Bij het samenstellen van deze lijst 
zijn de besturen niet gebonden aan het rapport van het C.C. De 
lijst wordt toegezonden aan de kiesverenigingen. Daarna vergaderen 
de Kamercentrales om de lijst te bespreken en zelf een aanbevelings
Iijst samen te stellen. De afgevaardigden der kiesverenigingen hebben 
het recht andere namen te noemen, maar er kunnen niet meer dan 
vijf namen aan de voorlopige aanbevelingslijst worden toegevoegd; 
minstens een vierde der aanwezigen moet die nieuwe namen onder
steunen. De aldus opgestelde aanbevelingslijst (de tweede dus) wordt 
toegezonden aan de kiesverenigingen en daar op de vergadering 
besproken. Elke kiesvereniging stelt vervolgens zelfstandig een 
aanbevelingslijst op van ten hoogste twintig namen en zendt die aan 
het C.C. en aan het bestuur der Kamercentrale. 

Het Partijsecretariaat stelt een lijst samen van kandidaten, die door 
tenminste vijf kiesverenigingen zijn genoemd, in volgorde van het 
aantal malen dat zij genoemd zijn. Aan de hand van die groslijst 
wordt door het C.C. een advies samengesteld van tenminste dertig 
namen, in de volgorde welke het C.C. wenselijk en noodzakelijk acht 
met het oog op de samenstelling der fractie "en andere in aanmerking 
komende omstandigheden." Dit advies en de groslijst, bevattende de 
eerste zestig namen van deze lijst, worden toegezonden aan de kies
verenigingen en aan de besturen der Kamercentrales; hierbij wordt 
niet vermeld hoeveel malen een kandidaat is genoemd. Volgt de 
stemming door de kiesverenigingen. Aan elke kiesvereniging wordt 
één stem toegekend en voorts voor iedere vijftig leden één stem 
meer. De wijze van stemming stelt elke kiesvereniging zelf vast. De 
stemming heeft betrekking op tenminste vierentwintig kandidaten. 
Het Partijsecretariaat stelt de uitslag der stemming vast (volgens een 
puntenstelsel). De uitslag van deze stemming is "beslissend" 
voor de samenstelling van de kandidatenlijsten en de volgorde der 
kandidaten. Mocht echter het Moderamen van het C.C., bestaande 
uit voorzitter, ondervoorzitters, secretaris, penningmeester, drie leden, 
voorzitter der Organisatiecommissie en voorzitter van het College 
van Advies der partij, van oordeel zijn, dat om zeer bijzondere 
redenen van deze lijsten moet' worden afgeweken, dan is het C.C. 
bevoegd bij het Partij Convent een voorstel in te dienen; echter mag 
in geen geval een naam op de kandidatenlijst worden geplaatst die 
niet op de groslijst voorkomt. Als niet tenminste tweederde van het 
Partij Convent zich voor dat voorstel verklaart, wordt het geacht te 
zijn verworpen. 

Het Partij Convent stelt op voorstel van het C.C. vast, hoe de 
namen der kandidaten over de lijsten of lijstengroepen worden ver-
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deeld, "daarbij rekening houdende met de vastgestelde volgorde en 
met de daarvoor in aanmerking komende bijzondere omstandig
heden." Voor de Deputatenvergadering bijeenkomt, moeten de Ka
mercentrales de lijsten aanvullen (het advies van het C.C. heeft slechts 
betrekking op een deel der genoemde namen); zij brengen de vol
ledige samenstelling van de lijst ter kennis van het C.C. Kan het C.C. 
zich met de samenstelling van een of meer lijsten niet verenigen, dan 
roept het, het Partij Convent gehoord, de beslissing der Deputaten
vergadering in. Geen kandidatenlijst is geldig zonder goedkeuring 
door de Deputatenvergadering (een formaliteit?). Het reglement be
vat geen bepaling inzake verkiezing door voorkeurstemmen. 

Voor het eerst ontmoeten wij hier de bepaling, dat de beslissing 
over de samenstelling en volgorde der kandidatenlijsten berust bij de 
kiesvereniging en niet bij een hogere partij-instantie. Alleen ingeval 
het C.C. bezwaren heeft, beslist de Deputatenvergadering. Aan de 
andere kant wordt de nadruk gelegd op het grote belang van een 
juiste, kwalitatief hoge samenstelling van de fractie, ook met het oog 
op de taakverdeling van de leden onderling. 

Statenverkiezingen. 

De a.r. partij heeft geen centraal reglement voor de kandidaat
stellingen voor de Provinciale Staten. De wijze van kandidaatstelling 
moet zijn geregeld in een reglement van de provinciale organisaties 
(de kiesverenigingen binnen de grenzen van een provincie) of in een 
afzonderlijk reglement. De kandidaten moeten tevoren o.a. verklaren, 
dat zij, eenmaal gekozen, "in fractieverband zullen samenwerken" en 
zullen toetreden tot de Vereniging van A.R. Gemeente- en Provincie
bestuurders in hun provincie. Constituering en werkwijze van de pro
vinciale organisaties worden geregeld in een reglement, dat geen 
bepalingen mag bevatten die in strijd zijn met de statuten der partij, 
en dat de goedkeuring behoeft van het C.C. In de praktijk zal dit 
wel betekenen, dat ook bij de samenstelling en de volgorde der 
kandidatenlijsten de kiesverenigingen het beslissende woord hebben. 

Raadsverkiezingen. 

De wijze van kandidaatstelling voor de gemeenteraad is geregeld 
in het reglement van de kiesvereniging, in een afzonderlijk reglement 
dan wel in een "accoord van samenstelling", ten einde het eensge
zinde optreden bij de raadsverkiezingen te waarborgen. De kandi
daatstelling vindt plaats op een ledenvergadering, waarin "volgens 
de geldende voorschriften" over de samenstelling van de lijst wordt 
gestemd. Ook hier moeten de kandidaten tevoren o.a. verklaren, dat 
zij, eenmaal gekozen, zullen toetreden tot de Vereniging van A.R. 
Gemeente- en Provinciebestuurders in hun provincie. Organisatie, 
taak en werkwijze van de kiesverenigingen worden geregeld in een 
reglement, dat geen bepalingen mag bevatten, die strijdig zijn met 
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de statuten der partij en dat de goedkeuring behoeft van het C.C. 
Bij de kandidaatstelling hebben de kiesverenigingen uiteraard het 
beslissende woord. 

PARTIJ VAN DE ARBEID 

Kamerverkiezingen 

Na ontvangst van een aan de betreffende gewestelijke en stedelijke 
federatiebesturen gevraagd advies, beslist de Partijraad, in welke 
kieskringen gelijkluidende kandidatenlijsten zullen worden ingediend 
en hoeveel kandidaten in elke kieskring zullen worden gesteld. Hij 
bespreekt tevens de samenstelling van de lijsten in verband met de 
wijze waarop de Kamerfractie in de volgende periode behoort te zijn 
samengesteld. De leden der afdelingen dienen bij hun bestuur namen 
van kandidaten in. De afdelingsvergadering beslist, welke van deze 
namen worden doorgegeven aan het gewestelijk of stedelijk federatie
bestuur. Deze besturen rangschikken de namen in alfabetische volg
orde en voegen er andere namen aan toe. De volledige lijst zenden 
zij aan het Partijbestuur. Dit voegt er op zijn beurt namen aan toe. 
Het vraagt voorts aan de personen die op deze lijst voorkomen, of zij 
een eventuele kandidatuur zullen aanvaarden, ongeacht de kies
kring{en) waarin de lijst zal worden ingediend, en ongeacht de plaats 
welke hun op de lijst zal worden toegekend. (Dit wordt ook gevraagd 
aan de kandidaten voor de Staten- en Raadsverkiezingen). 

Met inachtneming van de beslissingen van de Partijraad maakt het 
Partijbestuur een aanbeveling in volgorde van voorkeur op van de 
kandidaten, die naar zijn oordeel voor een plaats op de Iijst(en) in 
aanmerking komen, en pleegt daarbij overleg met de gewestelijke en 
stedelijke federatiebesturen. Deze aanbeveling wordt, met toelichting 
van het resultaat van het overleg, toegezonden aan de leden van de 
Partijraad en tevens ter kennisneming gezonden aan de desbetreffen
de gewestelijke en stedelijke federatiebesturen. De Partijraad beslist 
over de aanbeveling. Hij heeft een beperkt recht, nog andere namen 
op de aanbeveling te plaatsen. 

Over de aldus samengestelde groslijsten vindt een schriftelijke 
stemming der leden plaats. De besturen der afdelingen reiken aan 
de leden stembiljetten uit, waarop tevens de groslijst is vermeld. De 
ingevulde stembiljetten moeten in gesloten enveloppen zonder ver
melding van de naam van het lid kort vóór of een half uur ná de 
aanvang der afdelingsvergadering worden ingeleverd. De leden 
stemmen (d.w.z. hebben reeds gestemd) door aan de namen van 
de groslijst naar volgorde van voorkeur een nummer te geven, te 
beginnen met nummer een en zo vervolgens. Gaan zij accoord met 
de groslijst, dan vermelden zij dit door het woord "accoord". De 
ongeopende enveloppen gaan naar de secretaris der gewestelijke 
of stedelijke federatie. Dit bestuur stelt de uitslag van de stemming 
vast. Indien op meer dan de helft der stembiljetten het woord 
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"accoord" voorkomt, is de kandidatenlijst vastgesteld en kan verdere 
uitwerking der stemming achterwege blijven. Komt dit woord slechts 
op de helft of minder van het aantal stembiljetten voor, dan wordt 
de uitslag volgens een nogal gecompliceerd stelsel vastgesteld. De 
kandidaat die de volstrekte meerderheid verworven heeft, wordt als 
eerste op de lijst geplaatst, en zo verder. Het proces-verbaal gaat 
naar het Partijbestuur, dat de uitslag publiceert in de pers. 

Statenverkiezi n g en. 

De leden van de afdelingen dienen bij hun bestuur namen in; de 
afdelingsverg.adering beslist, welke namen worden doorgezonden aan 
de gewestelijke of stedelijke federatiebesturen. Deze besturen voegen 
andere namen aan de lijst toe. De gewestelijke of stedelijke federatie
vergadering beslist, in welke kiesdistricten gelijkluidende kandidaten
lijsten zullen worden ingediend en hoeveel kandidaten in elk kies
district zullen worden gesteld. Het federatiebestuur legt aan de fede
ratievergadering in volgorde van voorkeur een aanbeveling voor, 
alsmede de volledige lijst der door de afdelingen doorgegeven 
namen. Het zendt zijn aanbeveling plus de namen van alle kandidaten 
aan de afdelingsbesturen in de federatie. De federatievergadering 
beslist over de door het federatiebestuur opgemaakte aanbeveling. 
Zij kan andere namen op de groslijsten plaatsen, mits deze voorkomen 
op de door de afdelingsvergaderingen doorgezonden lijsten. Hiern.a 
volgt in de afdelingen de beslissende stemming, als bij de kandidaten 
voor de Tweede Kamer. Voor de 

Raadsverkiezingen 

geldt in essentie een analoge procedure. 
Uit het bovenstaande blijkt, dat ten slotte de leden der afdelingen 

beslissen, terwijl het bestuur der partij overigens begrip heeft voor 
een goede samenstelling van de fractie(s). Er zijn geen bepalingen 
inzake verkiezing door voorkeurstemmen. Of hel aanvaarden van 
een door voorkeurstemmen verkregen zetel reeds uitgesloten is door 
de vereiste verklaring, dat men de op de lijst toegekende plaats zal 
aanvaarden, lijkt ons twijfelachtig. 

KATHOLIJKE VOLKSPARTIJ 

Het heeft weinig zin, in dit maandschrift ook nog een samenvatting 
te geven van de reglementen der K.V.P. inzake de kandidaatstellingen. 
Beter lijkt ons, daaruit de voornaamste punten kort te vermelden ter 
vergelijking met de voorschriften bij de andere partijen. 

Op de eerste plaats blijkt dan de bezorgdheid om een juiste samen
stelling van de fractie(s). De belichaming van deze bezorgdheid -
welke eveneens in de reglementen van de A.R. Partij en de Partij 
van de Arbeid tot uiting komt - vindt men, wat het Kamerlidmaat
schap betreft, in de instelling van de gekwalificeerde zetels, welke 
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alleen bezet mogen worden door personen die op een der verschil
lende "gebieden van deskundigheid" meer dan gewoon competent 
zijn. Aan deze personen wordt door de Verkiezingsraad een defini
tieve plaats aangewezen, welke hun verkiezing waarborgt en waaraan 
de leden der afdelingen bij de stemming over de groslijst niets meer 
kunnen veranderen. De verdeling der gekwalificeerde zetels ge
schiedt echter zo, dat naast een of meer van deze zetels op dezelfde 
lijst een groter aantal vrije zetels komt, waarvan "de kandidaten, wat 
hun plaats op de lijst betreft, zijn onderworpen aan de stemming door 
de leden. Artikel 48 van het reglement waarborgt, dat bij het open
komen van een gekwalificeerde zetel alleen de voor die zetel aan
gewezen plaatsvervanger de benoeming tot Kamerlid zal aannemen; 
een logische bepaling, waarop overigens door de te passeren kan
didaten beroep op de Bestuursraad openstaat. 

Er geldt nog een tweede overweging bij de samenstelling der 
fractie(s). De fracties in de verschillende vertegenwoordigende licha
men dienen namelijk "zowel maatschappelijk als regionaal" (dit laat
ste geldt uiteraard het minst voor de gemeenteraden) de veelzijdige 
samenstelling der partij zoveel mogelijk te weerspiegelen, zoals inder
daad nodig is bij een partij die zich een volkspartij noemt. Het regle
ment schrijft dan ook voor, dat op de vergadering der afdelingen, 
waar namen van voorlopige kandidaten genoemd zullen worden, de 
voorzitter de leden vantevoren daarop wijst, evenals op de noodzaak 
van bijzonder competente figuren op verschillend gebied. Hoe meer 
de "maatschappelijke" samenstelling der fractie de samenstelling der 
partij weerspiegelt, hoe minder gevaar voor een verkapte "standen
vertegenwoordiging." 

Voor het nemen van enige belangrijke besluiten wordt het Partij
bestuur uitgebreid met de plaatsvervangende leden uit de kringbe
sturen. 

De mogelijkheid bestaat, dat ook buiten de vergadering. der 
afdelingen voorlopige kandidaten voor de Tweede Kamer kunnen 
worden aangewezen door groepen van tenminste vijfentwintig partij
leden (één kandidaat) en tenminste vijftig partijleden (vijf kandidaten), 
mits deze leden tot eenzelfde kring behoren en hun lidmaatschap 
blijkt uit de legalisatie van hun handtekeningen door de secretaris 
van hun afdeling. 

Evenals bij de andere partijen spelen de adviezen een belangrijke 
rol; ze culmineren in het advies van de Verkiezingsraad aan de leden 
der .afdelingen voor de stemming over de groslijst. 

Kandidaten die verklaard hebben een voorlopige kandidaatsaan
wijzing te aanvaarden, zijn uitgesloten van de verdere procedure der 
kandidaatstelling. 

Over de definitieve volgorde van de namen op de kandidatenlijsten 
(met uitzondering van de door de Verkiezingsraad reeds aangewezen 
plaatsen voor de gekwalificeerde zetels) beslissen de leden der afde
lingen. 

Alleen de KV.P. kent de kiescomités. Ten einde de propa-
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ganda onder de partijleden voor kandidaten wier naam op de gros
lijst is vermeld, in goede banen te houden, is 'n kleine vijfendertig 
jaar geleden de oprichting van kiescomités toegestaan. Hun oprich
ting, bevoegdheden en werkwijze zijn nauwkeurig omschreven in een 
afzonderlijke paragraaf van het Kiesreglement en hun activiteit is in 
elke kring onderworpen aan het toezicht van een speciale commissie. 
Deze commissie heeft bovendien tot taak, eventuele bezwaarschriften 
belreffende de stemming over de groslijst te onderzoeken en daarover 
te beslissen. Ze is bevoegd een stemming ongeldig te verklaren en 
een nieuwe stemming uit te schrijven. 

Van hen die een voorlopige aanwijzing als kandidaat aanvaarden, 
wordt een schriftelijke verklaring geëist, dat zij het geldend Algemeen 
Staatkundig Program en het Werkprogram voor de volgende wet
gevende periode onderschrijven; dat zij een eventuele verkiezing 
door voorkeurstemmen niet zullen aanvaarden dan met instemming 
van het Partijbestuur en dat zij zich én als kandidaat én als Kamerlid 
aan de bepalingen van het reglement zullen onderwerpen. 

Wat verkiezing door voorkeurstemmen betreft, artikel 46, tweede 
lid, zegt, dat het Partijbestuur zijn instemming zal betuigen, tenzij de 
gekozen kandidaat naar het oordeel van het Partijbestuur niet de 
nodige "politieke en maatschappelijke ontwikkeling" bezit (wat men 
als een theoretisch geval zal mogen beschouwen) of tenzij door zijn 
aanvaarding van de benoeming "in belangrijke mate" afbreuk zou 
worden gedaan aan de samenstelling der fractie wat betreft leden, 
"die deskundig zijn op belangrijke gebieden van het staatkundig en 
openbaar leven." 

Verder is er nog een bepaling, dat een zittend Kamerlid - behou
dens bijzondere omstandigheden, ter beoordeling van het Partijbe
stuur - niet voor het lidmaatschap zal bedanken dan na overleg te 
hebben gepleegd met het Partijbestuur. 

Uit het bovenstaande blijkt dat, terwijl bij de V.v.D. en de C.H.U. 
(om maar te zwijgen van de G.S.P.) de invloed van de leden op de 
samenstelling der kandidatenlijsten vrij beperkt is en de regeling veel 
meer van boven af geschiedt, de kandidaatstelling bij de K.v.P. 
democratischer geregeld is. Het zijn in laatste instantie de leden der 
afdelingen, die de kandidatenlijsten (met uitzondering van de ge
kwalificeerde zetels) definitief vaststellen. De K.v.P. is de enige partij 
die, wanneer bepaalde namen op de vergadering van de afdeling 
niet voldoende zijn ondersteund om als voorlopige kandidaten te 
worden aangewezen, daarvoor een andere mogelijkheid openstelt, 
die van het aanwijzen van voorlopige kandidaten door groepen van 
kiezers buiten de afdelingsvergadering om. Zij erkent de vrijheid der 
partijleden bij de stemming over de groslijst door de acties der kies
comités te reglementeren, hoewel die actie tegen het advies van de 
Verkiezingsraad ingaat. Zij sluit een verkiezing door voorkeurstem
men niet uit, hoewel zij een afwijking van de officiële lijst ongaarne 
ziet, tenzij in twee met name genoemde eventualiteiten, waar zulks 
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redelijk en verantwoord is. En zij is ook de enige partij, die in haar 
kiesreglement haar leden wijst op het belang, dat de fractie(s) "maat
schappelijk en regionaal" een weerspiegeling zijn van de samenstel
ling der partij zelve. De reglementen op de kandidaatstellingen voor 
de Provinciale Staten en de gemeenteraden zijn van dezelfde demo
cratische geest doortrokken. 

Uit alles blijkt het ernstige streven, de vrijheid van de leden, de 
onmisbare partijdiscipline, het overwegend grote partij- én lands
belang van een goede samenstelling der fractie(s) en het democra
tische karakter der partij zorgvuldig tegenover elkaar af te wegen en 
het zoveel mogelijk te coördineren tot een harmonisch geheel. 
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Wijziging van gemeente-. 
grenzen In 

Noord-Holland (11) 
DOOR Dr. C. G. M. MIERMANS 

Dit is het tweede artikel van dr C. G. M. Miermans over de wijziging van gemeen
te-grenzen in Noord-Holland. Het eerste bevatte eén algemene uiteenzetting, in dit 
tweede artikel worden de richtlijnen, die door een provinciale kommissie in Noord
Holland zijn opgesteld, getoetst aan de kriteria, die in het eerste gedeelte zijn ont
wikkeld. 

In 1941 had het Provinciaal Bestuur van Noordholland een kommissie 
ingesteld met de opdracht om een geografisch, sociografisch, eco
nomisch en stedebouwkundig onderzoek in te stellen naar de loop 

der gemeentegrenzen (eventueel ook naar de provinciegrenzen) en 
suggesties te doen, welke uit het oogpunt van doelmatig overheids
bestuur als maatschappelijk van belang zijn. In 1949 verschenen de 
richtlijnen, welke de provinciale kommissie zich dienaangaande had 
gevormd. Deze richtlijnen zijn in drie groepen te splitsen. De eerste 
tien houden zich bezig met het minimum aantal inwoners en de opper
vlakte van gemeenten, de resterende tien richtlijnen geven maatstaven 
voor de aard en het beloop der grenzen. De richtlijnen worden gehan
teerd bij gedokumenteerde voorstellen voor grenswijzigingen in ver
scheidene delen van Noordholland. 

DE SOCIALE ..INHOUD" 

Uitgangspunt en dominerend element van het provinciaal rapport 
is de stelling, dat "samenbrenging van stads- en plaUelandsgebieden 
in één gemeente niet wenselijk (is), behoudens in sommige gevallen 
waarin kleine plattelandssteden in hechte samenhang leven met het 
aangrenzende platteland." 

Hoewel de verscheidenheid van beider cultuurp.atronen allerminst 
te ontkennen valt, kan de vraag gesteld worden met welke reden 
juist dit criterium tot hoogste richtsnoer is verheven. 

Allereerst zijn er in Noordholland uitgebreide gebieden waar het 
plattelandskarakter toonaangevend is, terwijl er daarnaast agglome
raties zijn waar het stedelijk type overheerst. "Stad" en "platteland" 
zijn geen gelokaliseerde begrippen meer, waarmee ze ongeschikt 
zijn als dominerende richtlijn. 
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Vervolgens dringen stedelijke denkbeelden en cultuurelementen 
door tot het platteland en is er op hetzelfde vlak ook sprake van rur
banisatie, d.w.z. er dringen tevens - zij het in mindere mate -
landelijke invloeden door in de stad. Met name in het zuidelijke deel 
van de provincie is er al sprake van een "rural-urban continuum", 
waar de extremen van stad of platteland plaats hebben gemaakt voor 
overgangsvormen die moeilijk of niet onder de noemers stad en 
platteland zijn te brengen. Richtlijn 1 beperkt zich derhalve tot een 
belangwekkend onderdeel en mist bijgevolg een elementaire eigen
schap. 

Tenslotte zijn er gevallen bekend, waar godsdienstige en/of poli
tieke tegenstellingen veel ingrijpender scheidslijnen teweeg brengen 
dan die tussen stad en platteland. Zonder deze tegenstellingen te wil
len toejuichen, stellen we toch wel vast, dat de provinciale kommissie 
daaraan niet had mogen voorbijgaan. De bewering - in richtlijn 9 
neergelegd - "dat in Noordholland het verschil in godsdienstige 
richting geen bezwaar oplevert voor een goede en vruchtbare samen
werking in het gemeentebestuur, zodat in het algemeen de samen
stelling der bevolking uit het oogpunt van kerkelijke gezindte geen 
factor behoeft te zijn bij de beoordeling van het beloop der grenzen", 
gaat aan de werkelijkheid voorbij. Immers de door de kommissie 
geconstáteerde samenwerking is gebaseerd op praktische gronden 
- het bestuur moet immers plaat vinden, ondanks de verscheiden
heid van levensopvattingen - en bovendien is er in de loop der jaren 
ook een lokaal besef gegroeid. Zodra echter de onderlinge krachts
verhoudingen plotseling en ingrijpend worden gewijzigd, zoals dat 
het geval is bij de verandering van gemeentegrenzen, treden er 
heftige spanningen op. De "verliezende partij" blijkt uitsluitend de 
status quo te accepteren. 

Hetzelfde geldt voor de politieke verhoudingen ter plaatse - die 
in de richtlijnen niet expliciet worden aangeduid - en voor de funk
tionele verschillen, waaraan juist een dominerende invloed wordt 
toegekend in de tegenstelling tussen stad en platteland. In feite zijn 
het een aantal elementen van uiteenlopende aard die tot de typisch 
eigen creatie van de lokale gemeenschap voeren. De tegenstelling 
tussen stad en platteland heeft slechts betrekking op een facet. Het 
gevoel en besef bij een bepaalde - territoriaal gebonden - groe
pering te behoren, moet derhalve maatregend zijn. 

Richtlijn 8 wijst in die richting: lIer moet bij het vormen van gemeen
ten zoveel mogelijk acht geslagen worden, dat naar de aard van de 
bevolking werkelijke eenheden worden verkregen." Maar het eigen
lijke principe wordt hierin te zeer naar een ondergeschikte plaats 
verwezen. 

Richtlijn 10 acht uitzonderingen op de regel dat verschil in gods
dienst geen bezwaar oplevert voor een goede en vruchtbare samen
werking in het gemeentebestuur "slechts dan gerechtvaardigd, 
wanneer in een bepa.ald gebied de gehele of vrijwel de gehele 
bevolking dezelfde godsdienst belijdt, afwijkend van de opvattingen 
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op godsdienstig gebied gehuldigd in de omgeving, en wanneer zij 
zich daardoor in aard en gewoonten van de bevolking dier omgeving 
onderscheidt." In deze formulering wordt aan de godsdienstige een
heid een dermate geforceerde territoriale waarde toegekend, dat ze 
haar betekenis als richtlijn voor de gemeentelijke indeling heeft over
schreden. 

We missen in het rapport een duidelijk besef, dat er naast sociale 
groeperingen - die een bepaalde maatschappelijke groep omvatten 
zonder ruimtelijk gebonden te zijn - ook territoriale groeperingen 
bestaan. Deze laatsten vinden hun basis in het lokale samenwonen en 
-leven, waarbij de .sociale geleding niet van doorslaggevende aard is. 

In richtlijn 2 wordt, aansluitend op de scheiding tussen stads- en 
plattelandsgebieden, de noodzaak aangegeven om het stedelijk terri
toir te vergroten met aangrenzend (landelijk) gebied, "wanneer en 
voorzover dit uit een oogpunt van algemeen belang ten behoeve van 
de organische ontwikkeling der stedelijke gemeente wordt gevor
derd." We willen in dit verband duidelijk vaststellen, dat ook het 
behoud van landelijk gebied uit een oogpunt van algemeen belang 
kan worden gevorderd en derhalve tevens ten behoeve van de aan
grenzende stedelijke gemeenten. 

Het heeft de Noordhollandse kommissie ontbrokenaan de juiste 
waardering van stad en platteland. Zo lezen we op blz. 16 van het 
rapport, dat vele plattelandsgemeenten over een te gering aantal 
inwoners beschikken, terwijl verscheidene steden gebrek aan grond 
hebben. Hier worden facetten tegen elkaar afgewogen, die q.q. van 
verschillende orde zijn. Stad en platteland zijn in werkelijkheid gelijk
waardige grootheden, hoe uiteenlopend hun funkties binnen grotere 
territoriale eenheden ook zijn. De noodzaak en urgentie van voort
gaande urbanisatie rechtvaardigen op zichzelf nog niet de aanhech
ting van aangrenzend landelijk gebied. Ook vanuit het landelijk 
gebied kunnen ruimtelijke eisen gesteld worden, die invloed hebben 
op de uitbreiding van stedelijke gemeenten. De andere en niet minder 
belangwekkende zijde van deze problematiek is het feit, dat de ont
plooiing van het stedelijk leven wordt belemmerd door de overheer
sende mentaliteit in de aangrenzende plattelandsgemeenten. Er is dan 
ook niet uitsluitend sprake van het gevaar van de uitbreidende stad 
voor het platteland. Ook de totale instelling van plattelandsgemeenten 
kan fnuikend zijn voor de urbane ontwikkeling. 

Richtlijn 5 poneert het zoveel mogelijk gescheiden houden van 
agrarische en industriële gebieden. In direkt verband hiermee staat 
richtlijn 7, die lIter handhaving van het karakter der plattelandsge
meenten (wenst) te voorkomen dat het proces van industrialisatie 
verder doordringt tot het platteland, dan na onderzoek noodzakelijk 
blijkt. Dit geldt niet voor die ondernemingen, welke onmiddellijk met 
de oerproduktie der streek samenhangen." Een dergelijke simpele 
antinomie tussen stad en platteland bestaat echter niet. Er is veeleer 
sprake van een sociaal systeem, waar nu eens landelijke en dan weer 
stedelijke karakteristieken de toon aangeven. Historisch gezien kan 
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men de mate van differentiatie tussen stad en platteland ongeveer het 
verloop geven van een parabool. Aanvankelijk immers was er geen 
verscheidenheid, omdat echte steden ontbraken. Vervolgens ontston· 
den stedelijke kernen die zich naar aard en structuur verwijderden 
van het platteland en tenslotte groeiden beide weer naar elkaar toe. 
In dit laatste stadium bevinden zich met name de kernpunten van 
de moderne industrielanden, waar scherpe tegenstellingen tussen 
primair·argrarische en primair·industriële gebieden steeds meer plaats 
maken voor mengvormen in economisch en wellicht meer nog in 
sociologisch opzicht. Tussen stad en platteland ontwikkelen zich vor· 
men die feitelijk tot geen van beide behoren. Behalve van een trek 
naar de stedelijke industrie· en handelscentra is er thans ook sprake 
van een trek naar buiten en van forensisme. 

In dit verband zou de samenbrenging van plattelandsgebieden, aan 
de periferie van stedelijke concentraties, met delen van de stedelijke 
concentraties, aan de rand van plattelandsgebieden, tot afzonderlijk 
bestuurde gemeenten wellicht een "vloeiende" oplossing met zich 
brengen. In plaats van een scherpe scheiding tussen agrarische en 
industriële gemeenten, welke zeker in westelijk Nederland fictief is, 
achten we de vorming van buffergemeenten een harmonischer op· 
lossing. Deze gemeenten zullen in de strook van overgang tussen de 
uitersten van "stad" en "platteland" een eigen funktie en manifestatie 
krijgen. Er is immers aan de rand van grote steden en a.angrenzend 
platteland reeds een proces van verandering gaande, dat juist een 
eigen structuur schept. Indien zonder meer wordt vastgehouden aan 
de scheiding tussen stad en platteland, zoals de Noordhollandse kom • 
missie dat heeft gedaan, dan zal in veruit de meeste gevallen een 
schoksgewijze urbanisering de landelijke samenleving uit haar voegen 
schudden. De kommissie trekt de daarmee corresponderende con· 
clusie, dat het randgebied van de stad omwille van zijn stedelijk 
karakter bij de stad moet worden opgenomen (blz. 44). De creatie 
van buffergemeenten daarentegen verschaft de mogelijkheid van een 
overgangszone, waarin het proces van verandering geleidelijk kan 
verlopen, m.a.w. zonder de desintegrerende gevolgen van een plotse. 
linge verándering in het levenspatroon. Binnen de bufferzone kunnen 
zelfstandige gemeenten zich, bewust van specifieke taken en uitgerust 
met de middelen om deze uit te voeren, ontplooien zonder de voort· 
durende druk van dreigende annexatie. Deze druk kan er namelijk 
toe leiden, dat het betreffende gemeentebestuur projekten gaat uit· 
voeren, welke primair gericht zijn op de handhaving van eigen zelf· 
standigheid. Met name in de snelgroeiende Randstad Holland wordt 
de noodzaak van buffergemeenten dringend, vooral aan de binnen· 
zijde, die zoveel mogelijk "open" gehouden dient te blijven. Maar 
ook aan de buitenkant is deze creatie gewenst. De opvattingen die 
in het Noordhollandse rapport zijn te vinden - dat de stedelijke 
gemeente ten behoeve van haar org.anische ontwikkeling recht kan 
doen gelden op het aangrenzende {landelijke} gebied - zijn als 
verouderd te beschouwen. 
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Een merkwaardige redenering ontwikkelt de kommissie op blz. 65 
van het rapport. De kommissie stelt daar vast, dat de pl.attelands
gemeenten met grote geboorteoverschotten vrijwel alle tuinbouw
gemeenten zijn. De neiging tot industrialisatie is daar het grootst, 
maar, volgens de kommissie, tevens gevaarlijk. Immers de tuinbouw
bedrijven steunen in hoge mate op medearbeid van jonge gezins
leden. De neiging om grote gezinnen te vormen zal zich blijvend 
doen gevoelen, zodat de steeds weer optredende, in de tuinbouw 
niet te plaatsen, geboorteoverschotten tot voortzetting der industriali
satie ter plaatse zouden nopen. Het niet vestigen van industriële kernen 
in tuinbouwgebieden wordt derhalve gezien als een middel tot 
geboortebeperking. 

MINIMAAL AANTAL INWONERS EN OPPERVLAK 

Uitgangspunt (richtlijn 11) van het tweede tiental richtlijnen is, dat 
de financiële zelfstandigheid slechts bij hoge uitzondering invloed 
mag uitoefenen op het beloop der gemeentegrenzen. Maar er wordt, 
tevens uitgegaan van de mogelijkheid van uitzonderingen. Deze kun
nen slechts door maatstaven van aanvullende aard worden bepaald. 
Dit laatste blijkt niet uit het Noordhollandse rapport. 

Richtlijn 12 acht het aangeven van normen voor het aantal inwoners 
van stedelijke gemeenten ongewenst. Dit is opmerkelijk. Immers, 
sedert het internationaal stedebouwkundig congres van 1924 te Am
sterdam is de opvattin9 gemeengoed geworden, dat in grote steden 
de moeilijkheden op alle terreinen met een verdere uitbreiding meer 
dan evenredig toenemen. De voortgaande uitbreiding van stedelijke 
gemeenten en de aaneenrijging van steden tot compacte agglome
raties kunnen tot dergelijke situaties voeren. Het behoorde tot de 
opdracht van de provinciale kommissie om suggesties te doen inzake 
het beloop der gemeentegrenzen. Splitsing van bestaande gemeenten, 
mits op basis van lokale gemeenschappen, kan in en langs de Rand
stad Holland wellicht tot verlichting van moeilijkheden leiden. We 
denken in dit verband ook weer aan de introductie van buHerge
meenten. De Noordhollandse kommissie beperkt zich echter tot 
samenvoegingen. 

In de richtlijnen 13, 14 en 15 worden normen gesteld terwille van 
een doelmatig bestuur. Richtlijn 14 suggereert rond 5000 inwoners 
als minimum, terwijl dit in de volgende richtlijn wordt teruggebracht 
op circa 2000, "opdat niet te zeer in historisch gegroeide toestanden 
in Noordholland worde ingegrepen." Deze historisch gegroeide toe
standen hadden juist richtsnoer en maatstaf moeten zijn. 

Vanzelfsprekend is niet elke lokale eenheid rijp en bestuurlijk 
geschikt voor een zelfstandig gemeentelijk leven en evenmin ver
onderstelt deze eenheid een totale uniformiteit van levensnormen 
en opvattingen. De lokale gebondenheid behoeft nog niet te duiden 
op verbondenheid. Wel ademt iedere lokale gemeenschap een 
bepa.alde sfeer, die een normerende invloed heeft op haar bewoners. 
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Ons standpunt is, uit te gaan van deze gegroeide eenheid en deze 
zonodig aan te passen bij de veranderde maatschappelijke structuur. 
Het standpunt van de Noordhollandse kommissie wordt daarentegen 
getypeerd door een opmerking in de samenvatting van het rapport 
(blz. 313): "de overoude grenzen zijn nog voor een groot deel 
bewaard gebleven, zelfs in gevallen waarin de structuur der samen
leving geheel is veranderd." De kommissie poneert daarmee de 
grenswijziging als wenselijkheid, terwijl wij uitgaan van de bestaande 
lokale eenheden èn van de structuurveranderingen welke daarin 
plaats grijpen. Deze laatste kunnen wijziging van gemeentegrenzen 
noodzakelijk maken, maar we gaan niet daarvan uit. Ons standpunt 
kan tot even ingrijpende wijzigingen leiden als dat van de kommissie, 
maar het verschil tussen beide is gelegen in het perspectief waarin 
de veranderingen worden gezien. 

In richtlijn 18 wordt vastgesteld, dat blijkens de ervaring "verschil
lende polders, in het bijzonder droogmakerijen, een zodanige sociale 
homogeniteit bezitten, dat zij in hun geheel in de gemeenten behoren 
te worden opgenomen." Badhoevedorp en Zwanenburg zijn twee 
voorbeelden in de Haarlemmermeer, die de strekking van deze stel
ling problematisch maken. 

Achter richtlijn 20 moeten we wederom een vraagteken plaatsen: 
"het kan gewenst zijn terreinen en landschappen, die economisch of 
geografisch een geheel vormen, tot één gemeente te doen behoren." 
We willen deze wenselijkheid onderstrepen, maar dan op andere dan 
louter economische of geografische gronden. 

AARD EN BELOOP DER GRENZEN 

Het derde tiental richtlijnen begint met de opmerking, dat kadas
trale eigendomsgrenzen in het algemeen geen motief inhouden om 
daar ook de gemeentegrens te leggen. Maar hetzelfde geldt even
eens voor ringvaarten, kanalen en andere waterlopen. Dit in tegen
stelling tot hetgeen richtlijn 24 vaststelt. Gemeentegrenzen behoeven 
naar hun aard niet zoveel mogelijk in het terrein gemakkelijk aan
wijsbaar te zijn. Dit dan in tegenstelling tot richtlijn 23. Grenspalen 
vormen op zichzelf een voldoende afbakening, hoewel er omstandig
heden kunnen zijn dat met minder moeite van een aanduiding in het 
terrein zelf gebruik kan worden gemaakt. Maar dit berust dan op 
andere gronden dan in richtlijn 23 a.angeduid. De duidelijke aanwijs
baarheid is geen eis van de gemeentegrens. Zo ook heeft het weinig 
zin spoorsloten (richtlijn 25), dijksloten (als onder voorbehoud in 
richtlijn 26) en wegsloten langs wegen voor snelverkeer (richtlijn 27) 
als geschikt grenzen aan te geven. Alleen bij zeekusten (richtlijn 29) 
worden de grenzen steeds door duidelijk waarneembare, geografi
sche aanduidingen gevormd. 
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SAMENVA HING 

De grens is een lijn met een afbakenende funktie. De gemeente
grens veronderstelt dat daarin sprake is van een territoriaal gebonden 
gemeenschap, welke zich manifesteert in het levende besef tot de 
lokale groep te behoren. Deze groep doorkruist daarmee de maat
schappelijke groepsvorming en is op een andere basis gestoeld. 
Menigmaal heeft die lokale eenheid een eigen levensstijl en vormt 
ze een verbinding tussen de onderscheidene maatschappelijke en 
religieuze groeperingen. 

De lokale eenheid verdraagt echter geen aderlatingen van grote 
omvang en is evenmin in staat een aanhechting van grotere omvang 
harmonisch aan zich te binden. In een tijdsgewricht, waarin zovele 
"zekerden" op losse schroeven zijn gezet, betekent het wegvallen van 
het besef van lokale eenheid een nieuwe "onzekerheid", welke beslist 
niet wordt gecompenseerd door administratief en technisch grotere 
perfectie binnen de nieuwe gemeentelijke creatie. Daarmee is niet 
gezegd, dat we de bestaande gemeentegrenzen onder alle omstan
digheden star gehandhaafd zouden willen zien, maar wel dat veran
deringen daarin ook en niet in de laatste plaats op hun gevolgen voor 
de territoriaal geboden groep worden beoordeeld. 

De lokale eenheid is een begrip, dat niet in formules is te brengen. 
We huiveren voor minimale aantallen inwoners, voor optimale vorm 
en grootte van de gemeente. De statistisch berekening en de teken
kamer zijn niet de eerst aangewezen raadgevers als het de menselijke 
samenleving betreft. 
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Op de richtlijnen van de Noordhollandse kommissie hebben 
we critiek uitgeoefend, welke de fundamenten van haar ziens
wijze aantast. We achten die richtlijnen dan ook ongeschikt 
voor concrete toepassingen. Bovendien missen we in het 
rapport een visie ter zake van de toekomstige ontplooiing van 
deze provincie, o.a. met betrekking tot de planologische 
aspekten van de ontwikkeling in en buiten de Randstad Hol
land. Binnen het raam van deze visie zouden de door de 
kommissie voorgestelde grenswijzigingen thans overbodig of 
ongewenst en andere wijzigingen juist noodzakelijk kunnen 
blijken. 



Het Centrum-rapport 
over de verhouding 
Overheid en Sport 

DOOR Mr. F. C. L. M. CRIJNS 

In het jaar 1959 het onderwerp "Overheid en Sport" ter overdenking 
aan de lezers van het Katholiek Staatkundig Maandschrift voor
leggen, dient, geloof ik met enige schroom te gebeuren. Het feit 

namelijk, dat vooral sinds 1955 talloze publikaties aan dit onderwerp 
zijn gewijd - de meeste met in de kern dezelfde tendens - doet mij 
denken aan de sportliefhebber, die verzuchtte: "wat koop ik voor al 
die mooie woorden in de praktijki" 

Toch geef ik graag gevolg aan het verzoek van de redactie het 
door de Commissie-Miermans uitgebrachte rapport 1) bij de lezers 
van het K.S.M. te introduceren. En wel om twee redenen. In de eerste 
plaats, omdat ik hiermee hoo~ bij te dragen tot het "bouwrijp" maken 
van de in belangrijke mate nog onontgonnen "grond" der over
heidsactiviteit ten opzichte van de sport. Men mag, geloof ik, wel 
stellen, dat de Nederlandse sportwereld de komende parlementaire 
periode met bijzondere belangstelling tegemoet ziet. Zij vertrouwt -
door de aandacht, die de verschillende politieke partijen in hun werk
programma's en in hun propaganda aan de sport besteed hebben, 
niet geheel ten onrechte - in de komende jaren op belangrijke 
daden van de overheid. 

Het is verleidelijk de theoretische voorbereiding voor de praktijk 
van 1959 -1963 in 1955 te laten beginnen. In dat jaar 2) speelde reeds 
de kwestie van de Sportnota - waarop straks nog wordt terugge
komen - en publiceerde het Nederlands Gesprekcentrum een 
rapport over de sport in onze samenleving. In 1956 verscheen een 
rapport van de Dr. Wiardi Beckman Stichting over "Sport en Maat
schappij", maakte dé K.N.Y.B. het rapport van haar voetbaltoto-com
missie openbaar en deed ook een commissie uit de V.Y.D. haar licht 
schijnen over de sportproblematiek. In 1958 volgden een nieuw rap" 
port van de Dr. Wiardi Beckman Stichting, ditmaal over "Sport en 
toto", en de door het Nederlandsch Olympisch Comité gepubliceerde 
Sportnota 1958. Afgezien van de vele tijdschrift- en krantenartikelen, 
sluit thans het Centrum voor Staatkundige Vorming de rij. 

De tweede reden, waarom ik graag aan het verzoek van de redactie 
voldoe, ligt in het tijdstip van publicatie van het rapport, dat m.i. 
uitermate gunstig is. Ook al bestaat er geen politieke binding tussen 
het Centrum en de K.Y.P., men mag toch verwachten, dat de in het 
rapport neergelegde gedachten van invloed zullen zijn op en wellicht 
tot leidraad zullen strekken voor de K.Y.P.-kamerfracties en voor de 
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fracties van die partij in provinciale staten en gemeenteraden. Mede 
gelet op de hierboven vermelde meningsvorming in de Partij van de 
Arbeid en de V.Y.D. mag verwacht worden, dat een positief - aan 
de inhoud van de diverse rapporten beantwoordend 3) - regerings
beleid op ruime steun in het Parlement kan rekenen. 

Het rapport van de Commissie-Miermans 4) bestaat uit vier hoofd
stukken en een bijlage. In het eerste hoofdstuk wordt na een kort 
historisch overzicht een omschrijving van het begrip "sport" gegeven, 
die de commissie bij haar volgende beschouwingen als uitgangspunt 
heeft genomen. Het tweede hoofdstuk behandelt de betekenis van de 
sport, enerzijds voor de individuele mens, anderzijds voor de samen
leving in zijn geheel. Deze beschouwingen geven tevens de begren
zing aan, waarbinnen de sportbeoefening op straffe van ontaarding 
moet plaatsvinden. Het derde hoofdstuk bevat de eigenlijke kern van 
het rapport, namelijk een analyse van de verhouding "overheid en 
sport". Na een beschouwing over deze verhouding in het algemeen, 
worden achtereenvolgens in dit hoofdstuk behandeld: de opleiding 
van sportleiders, de aanleg, exploitatie en financiering van sportacco
modaties, de subsidiëring van sportorganisaties, de gemeentelijke 
sportraad, de medische sportkeuring, de beroepssport en de sporttoto. 
Hoofdstuk IV bevat tenslotte de belangrijkste conclusies van de com
missie, terwijl de bijlage - waarin een aantal gegevens van de door 
het Centraal Bureau voor de Statistiek in 1952 5) samengestelde inven
tarisatie van gymnastieklokalen is opgenomen - duidelijk doet zien, 
hoe droevig het in Nederland met de lichamelijke vorming, vooral bij 
het lager onderwijs, gesteld isl 

De indeling van het rapport loopt vrijwel parallel met de inhoud 
van de door het bestuur van het Centrum voor Staatkundige Vorming 
aan de commissie verstrekte opdracht. Met dit verschil slechts, dat de 
commissie later op eigen initiatief de kwestie van de sporttoto mede 
heeft besproken. 

Het sportverschijnsel 

In het eerste hoofdstuk verantwoordt de commissie haar visie op 
het sportverschijnsel. Hoewel de omvang van dit onderdeel van het 
rapport zulks niet doet vermoeden, heeft het opstellen van een om
schrijving van het begrip "sport" ') betrekkelijk veel tijd gekost. 
Gezien het grote aantal betekenissen, die dit woord heeft gekregen, 
en de veelheid van opvattingen, die op dit punt bestaan, is dit begrij
pelijk. De commissie hechtte er echter grote waarde aan tot een 
bepaalde omschrijving te komen, ook al zou dit tijdverlies met zich 
brengen. Vooral om te voorkomen, dat de praktische betekenis van 
de door haar te trekken conclusies in de lucht zou komen te hangen. 

Men kan natuurlijk de vraag stellen, of een omschrijving wel zo 
belangrijk is, gezien het feit dat in verschillende rapporten geen defi
nitie wordt gegeven. Wanneer echter in een r.apport als het onder
havige geen omschrijving wordt gegeven van hetgeen onder sport 

154 



wordt verstaan, dan rijst de vraag, wat de praktische betekenis is bijv. 
van een conclusie die luidt: "de overheid moet de sportbeoefening 
bevorderen door het verlenen van subsidies"? Moet de overheid dan 
ook bijv. het schaken, dammen en puzzelen subsidiëren? Moeten 
naast de georganiseerde sport ook de zgn. vrije sportbeoefenaren 
subsidie ontvangen, en zo ja, hoe zou men dat dan wel willen regelen? 
En welk standpunt wordt dan ingenomen tegenover de beroepssport. 
Deze en dergelijke vragen wilde de commissie voorkomen. 

In dit verband is interessant, hetgeen Mr P. A. Blaisse in 1958 in een 
artikel over "Overheid en Sport" schreef: 7) "Het lijkt mij onontbeer
lijk het begrip sport nader te omlijnen. Niet dat ik hier wil trachten een 
voor alle omstandigheden sluitende definitie te geven. Onder sport 
moet m.L worden verstaan iedere lichamelijke activiteit, welke ter
wille van die activiteit wordt verricht. Men beperkt wel eens de 
definitie door te stellen, dat de lichamelijke activiteit in georganiseerd 
verband moet worden verricht. Bij een doordenken van deze proble
matiek aan de hand van bepaalde voorbeelden kan men gemakkelijk 
tot de conclusie komen, dat dit onjuist is. Deze ruime omschrijving is 
van groot belang voor het onderwerp, dat ons hier bezighoudt. Ook 
deze zelfstandige sportbeoefening 8) vraagt allerlei voorzieningen op 
het gebied vanaccomodatie, verzorging, etc.". 

Uit de door de commissie gegeven definitie volgt, dat deze "zelf
standige sportbeoefening" niet onder de conclusies van het rapport 
valt. Betekent dit nu, dat de commissie de door Mr Blaisse verdedigde 
sportbeoefenaren aan hun lot wil overlaten? Natuurlijk niet! Immers 
deze lieden zullen ook kunnen profiteren van het door de overheid 
ten behoeve van de georganiseerde sportbeoefening gevoerde beleid. 
Om echter concreet te kunnen aangeven, wat onder de huidige 
omstandigheden het meest urgent moet worden geacht, moest de 
commissie zich tot deze laatste beperken. Staande kan m.i. worden 
gehouden, dat de moderne sportbeoefening in haar algemeenheid 
genomen door de door de commissie gegeven omschrijving wordt 
gedekt. 

Betekenis van de sport 

In het tweede hoofdstuk volgt een onderzoek naar de betekenïs 
van de sport in onze tijd. Het is logisch, dat dit aan het eigenlijke 
onderwerp voorafgaat. In het individuele vlak gaat de commissie 
ervan uit, dat iedere mens op zijn eigen wijze verplicht is te streven 
naar een harmonische ontwikkeling van ziel en lichaam. Dit betekent, 
dat ook het lichaam zijn kansen moet krijgen en dat verzorging en 
ontwikkeling van het lichaam eigenlijk iets vanzelfsprekends is. De 
sport kan hierbij een belangrijke rol spelen, want zij leert het beheer
sen, het opvoeren en ontplooien van de lichamelijke mogelijkheden 
en vormt tegelijk een tegenwicht tegen de verkeerde invloed van 
studie of arbeid op de lichaamshouding. De medische wetenschap 
legt in deze tijd steeds meer accent op de betekenis van de wissel
werking tussen ziel en lichaam en toont aan, dat het onjuist is deze 
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beide los van elkaar te zien. Ziel en lichaam vormen een wezenlijke 
eenheid en hiervan uitgaande stelt de commissie, dat de cultuur van 
het lichamelijke niet los gezien kan worden van de totale persoonlijk
heidsvorming. In deze zin is de sport karaktervormend. 

De katholieke sportopvatting gaat echter nog verder: het boven
natuurlijk doel van de mens geeft aan de sportbeoefening - als aan 
ieder onderdeel van het natuurlijk leven van de mens - een rijk 
perspectief. Paus Pius XII drukte dit voor de sport eens als volgt uit '): 
"Zo kan de physieke strijd op deze wijze als het ware een ascese van 
menselijke en christelijke deugden worden. AI deze deugden, hoewel 
een physieke en uiterlijke activiteit tot voorwerp hebbend, zijn echte 
christelijke deugden, die niet verworven en beoefend kunnen worden 
in een opvallende graad zonder een diepe godsdienstige geest." 

Deze waarde, zegt de commissie, die de sport aldus voor de 
individuele sportbeoefenaar kan hebben - ontspanning, sportiviteit, 
het aankweken van goede karaktereigenschappen - is ook voor de 
samenleving als geheel van grote betekenis: de sport levert een be
langrijke bijdrage aan de versterking van de lichamelijke en geeste
lijke volksgezondheid, vormt voor velen een compensatie tegenover 
de mechanisering en verzakelijking van het moderne leven. De per
soonlijke wedstrijd tegen ee'1 ander in een sportieve sfeer, kan in een 
tijd, waarin het onpersoonlijke steeds sterker wordt, een bijdrage 
leveren tot goede "menselijke verhoudingen". De sport leidt - aldus 
concludeert de commissie - via ontspanning en vorming tot verster
king van de menselijke persoon en de menselijke betrekkingen en is 
als zodanig van grote betekenis voor de samenleving. 

Gren%en voor de sportbeoefening 

Dit aspect benadert de commissie van twee kanten. In de eerste 
plaats wijst zij erop, dat naar haar mening niet meer van "sport" 
gesproken kan worden, wanneer het lichamelijke element of het spel
element ontbreekt. Schaken, dammen, puzzelen e.d. enerzijds, de 
"echte" beroepssport, zoals bijv. de Tour de France, het tenniscircus 
van Jack Kramer, anderzijds beschouwt de commissie dan ook niet 
meer als "sport". Voorts wijst de commissie op de grenzen, die aan 
de sport "opgelegd" worden door de plaats, die deze in het leven 
inneemt. Ook al hecht men grote betekenis aan de sportbeoefening 
in dez·e tijd, het spreekt vanzelf dat deze betekenis in de totaliteit van 
het menselijke leven natuurlijk maar heel betrekkelijk is. De sport
beoefening zal derhalve, op straffe van ontaarding, bijv. altijd het 
gezin en de zondagsviering behoren te ontzien. Dit betekent ook, 
dat zij de juiste verhouding zal moeten weten te bewaren tussen 
ontspanning en inspanning, tussen inspanning en capaciteit, tussen 
vrije tijd en arbeid, tussen het lichamelijke en het geestelijke tenslotte. 

Overheid en sport 
In het derde hoofdstuk van het rapport maakt de commissie een 

analyse van het eigenlijke onderwerp: de verhouding tussen overheid 
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en sport. Na de conclusies van het tweede hoofdstuk over de betekenis 
van de sport voor de samenleving, ligt het voor de hand dat de 
commissie de vraag, of de overheid een bepaalde taak heeft ten 
opzichte van de sport, bevestigend beantwoordt. Zij wijst in dit ver
band nog op de geweldige vlucht, die de sport in ons land genomen 
heeft: het aantal georganiseerde sportbeoefenaren bedraagt bijna 
anderhalf miljoen, waarvan ongeveer 40% jeugdleden. Sport, zegt 
de commissie, is een maatschappelijk verschijnsel geworden en tege
lijk een politiek vraagstuk, want de overheid houdt er zich in feite al 
mee bezigl Er bestaat een bepaalde band tussen de overheid en de 
sport, zou men in andere woorden kunnen zeggen, die niet meer 
genegeerd kan worden. Wel kan men zich afvragen, of deze be
staande band een goede is, en zo neen, wat er aan ontbreekt. Deze 
vraag klemt temeer, omdat er in ons land duizenden jongens en meis
jes zijn, die ook graag op een of andere manier een tak van sport 
zouden willen beoefenen, maar die daarvoor geen kans krijgen door 
het grote tekort aan speelruimte en accomodaties. 

De commissie geeft geen rechtstreeks antwoord op de vraag, of 
de overheid in Nederland tekortschiet. Zij heeft slechts antwoord 
gegeven op de haar door het bestuur van het Centrum voor Staat
kundige Vorming gestelde vragen. Naar mijn mening houden de 
antwoorden van de commissie echter duidelijk in, dat de overheid 
in ons land in een positief beleid ten opzichte van de sport tekort
geschoten is. Tot die mening moet ik wel komen, wanneer ik het grote 
verschil zie tussen hetgeen de commissie noodzakelijk acht voor een 
goed overheidsbeleid en hetgeen in feite door de overheid gedaan -
is of wordt. 

Opleiding van sportleiders 

Hoe is op dit punt de situatie? Het aantal en de kwaliteit van het 
leiderskorps blijkt bij lange na niet gelijke tred gehouden te hebben 
met de groei.van de sportbeoefening. Hierdoor zijn de vorming van de 
thans aktieve leiders en de werving en vorming van nieuwe sport
leiders grote problemen geworden, die door de sportbeweging zelf 
niet kunnen worden opgelost. De belangrijkste oorzaak hiervoor ligt 
in het financiële vlak. Dit behoeft op zichzelf nog geen argument te 
vormen voor overheidssteun. Men zou kunnen stellen, dat de be
staände rijksopleiding dan maar uitgebouwd moet worden om in de 
behoefte te voorzien. De commissie wijst er echter op, dat de oplei
ding tot sportleider een bepaalde waardering veronderstelt, zowel ten 
aanzien van de geestelijke als van de lichamelijke aspecten in de 
sport. Deze waardering vindt zijn uitgangspunt in een bepaalde 
levensbeschouwing, reden waarom, aldus de commissie, levensbe
schouwelijk verschillend gerichte opleidingen noodzakelijk zijn. Een 
noodzakelijkheid, die nog meer spreekt, indien rekening wordt ge
houden met het groeiende aantal jongeren, dat alleen via de sport
organisatie nog te bereiken is. 

De commissie komt in deze paragraaf tot de conclusie, dat de 
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overheid tot taak heeft - aangezien de sportleidersopleiding onmis
baar is voor een verantwoorde sportbeoefening - de totstandkoming 
van een centrale of regionale op levensbeschouwelijke grondslag 
gegeven opleiding of het uitbouwen van bestaande confessionele 
opleidingen door het verlenen van subsidies mogelijk te maken. 

In de praktijk heeft noch de rijksoverheid, noch de gemeentelijke 
overheid deze taak gerealiseerd. 

Aanleg van sportaccomodaties 

Een van de merkwaardigste dingen die in deze paragraaf opvallen 
is, dat men er in Nederland wel algemeen van overtuigd is dat er een 
groot tekort bestaat aan alle soorten van sportaccomodaties, maar dat 
nog nooit is vastgesteld hoe groot dit tekort wel is. Men kan zich n.l. 
gemakkelijk voorstellen wat het vorenstaande in de praktijk betekent 
in een land, waarin enerzijds met de ruimte gewoekerd moet worden 
en waarin altijd vroegtijdig ruimte voor allerlei doeleinden moet wor
den gereserveerd en waarin anderzijds vele overheidsinstanties nog 
steeds niet een juiste instelling tegenover de sport hebben. Het be
tekent met name dit, dat de aanleg van sportaccomodaties steeds 
meer achterop raakt. Een klein voorbeeld: het tekort aan gymnastiek
lokalen wordt thans geschat op ongeveer 2500. De laatste gegevens 
over het gymnastiekonderwijs dateren echter van 1952. Uit de door 
het C.B.S. in dat jaar opgestelde statistiek valt te lezen, dat in 1952 
bij het lager onderwijs niet veel meer dan de helft van het aantal 
scholen beschikten over een voor dat onderwijs ingericht lokaal. 

De commissie bepleit dan ook met klem het zo spoedig mogelijk 
totstandkomen van een spo r tno t a. Daarin moet de inventarisatie 
van de bestaande sport- en speelterreinen, gymnastieklokalen en 
sporthallen zijn opgenomen, alsmede een berekening van de huidige 
en toekomstige behoefte aan deze accomodaties, en een 5-jaren
plan voor het inlopen van de bestaande achterstand en het opvangen 
van de toekomstige behoefte. Zoals bekend, heeft de rijksoverheid 
haar op dit punt gedane belofte nog niet ingelost. 

Het probleem van het toenemende tekort aan cultuurgrond heeft 
de commissie zich o.a. doen bezighouden met de vraag, of er niet 
gezocht moet worden naar middelen, waardoor de behoefte aan 
ruimte van de veel ruimte vragende sporten kan worden verminderd. 
Zij beantwoordde deze vraag bevestigend. In de praktijk zijn er n.l. 
al veel onderzoekingen gedaan en heeft men ook al enige ervaring 
opgedaan met de mogelijkheden, die de zgn. verharde bodem van 
de sportterreinen, alsmede de speciale behandeling van de grasmat 
bieden. De in Nederland aanwezige mogelijkheden tot wetenschap
pelijke research in dezen zijn echter niet voldoende. De commissie 
bepleit daarom overheidssteun om de totstandkoming van een proef
station voor sport- en speelterreinen mogelijk te maken. 

Zijn de sportverenigingen nu uit alle moeilijkheden, wanneer er 
ruimte voor de aanleg van een sportterrein is gereserveerd en met 
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de aanleg zelf zou kunnen worden begonnen 7 Geenszinsl De kosten 
van aanleg, onderhoud en exploitatie van een modern sportterrein zijn 
dermate hoog 10), dat deze in het algemeen zeker niet door de sport
verenigingen kunnen worden gedragen. De commissie stelt, dat met 
name de gemeentelijke overheid een belangrijke taak heeft. Indien 
de door de commissie in deze paragraaf gestelde desideratie zouden 
zijn gerealiseerd, zou de verhouding overheid-sport naar mijn mening 
geen probleem meer vormen. Het belangrijkste, dat nu en het eerst 
gedaan moet worden, ligt n.l. daarin opgesloten I 

Subsidiëring van sportorganisaties 
De commissie merkt o.a. op, dat hetgeen in dit opzicht door de 

overheid in de praktijk gedaan wordt, als een begin moet worden 
gezien. Als ik het wel heb, is dit ook de gedachte van Minister eals 
geweest, toen hij enkele jaren geleden in de begroting van O. K. 
en W. een post opnam voor de subsidiëring van de landelijke sport
organisaties. De bedoeling was de uit te trekken bedragen geleidelijk 
te verhogen, O.a. naarmate er meer ervaring met deze subsidiëring 
zou zijn opgedaan. De bestedingsbeperking heeft echter dit plan 
doorkruist. Men kan erover twisten, of de uitgetrokken bedragen niet 
veel te laag zijn. Wel wijst de commissie erop, dat de subsidiebedragen 
ten behoeve van het jeugdwerk van de jeugdbeweging veel hoger 
zijn dan die ten behoeve van het sport jeugdwerk. Zij zegt geen grond 
te zien voor dit verschil. 

De commissie wijdt ook aandacht aan de methode van subsidiëring. 
Deze blijkt in de praktijk grote moeilijkheden op te leveren. Niet 
alleen de rijksoverheid worstelt hiermee, maar in het bijzonder ook 
·de gemeentebesturen. De commissie wijst erop, dat aan de meeste 
methoden die toegepast worden 11) voor- en nadelen verbonden zijn 
en dat de ideale subsidiëringsmethode nog niet gevonden is. In haar 
conclusie stelt zij dan ook met nadruk, dat het feitelijk verlenen van 
een subsidie niet afhankelijk mag worden gesteld van het beschikken 
over een ideale subsidiëringsnorm. 

De gemeentelijke sportraad 
Voor de praktijk vormt deze paragraaf naar mijn mening een van 

de belangrijkste gedeelten van het rapport. Niet alleen, omdat het 
instituut van de gemeentelijke sportraad meer en meer ingang zal 
vinden - in de meeste grotere gemeenten bestaat het al - maar ook 
omdat aan de werking van dit instituut in de praktijk enkele aspecten 
verbonden zijn, die de bijzondere waakzaamheid van de KV.P.
gemeenteraadsfracties vragen. 

In theorie is de gemeentelijke sportraad of sportstichting een 
samenwerkingsorgaan tussen gemeentelijke overheid en plaatselijke 
sportbeweging. In de praktijk is het echter in het .algemeen een or
gaan, waarin de overheid sterk domineert. In dit laatste schuilen grote 
gevaren 12). De praktijk in Rotterdam bijv. geeft te zien, dat dit over
legorgaan tussen gemeente en sportbeweging in feite praktisch de 
gehele vrije tijdsbesteding van de jeugd "regelt" en aldus het eigen 
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werk van de confessionele sport- en andere organisaties uitholt. De 
commissie wijst ook op dit gevaar. Zij acht oprichting en vaststelling 
van de statuten door de gemeenteraad, benoeming van bestuursleden 
door B. en W. of door de raad, benoeming van een secretarie-ambte
naar tot secretaris, goedkeuring van genomen besluiten door B. en W. 
onjuist. Het zijn juist deze normen van de commissie, waartegen de 
bestaande overlegorganen praktisch alle zondigen. 

Medische sportkeuring 

Iedereen, die enigszins thuis is in de moderne sportbeoefening, zal 
het wel met de commissie eens zijn, dat het zowel in het belang van 
de individuele sportbeoefenaar, als in het belang van diens mede
spelers moet vaststaan, dat de beoefening van een bepaalde tak van 
sport physiek verantwoord is. Met andere woorden: medische sport
keuring is noodzakelijk in het belang der volksgezondheid. Betekent 
dit, dat de overheid hier rechtstreeks moet ingrijpen door het opleg
gen van een verplichting tot keuring? De commissie acht dit onaan
vaardbaar, omdat de persoonlijke verantwoordelijkheid hier direct in 
het geding is. 

Anderzijds acht de commissie de huidige situatie - waarin de door 
het particulier initiatief opgebouwde sportkeuring om financiële 
redenen niet kan uitgroeien - onbevredigend. Zij bepleit daarom 
financiële overheidssteun - in de praktijk vooral van de gemeentelijke 
overheid - om de activiteit van de bestaande sportkeuringsbureaus 
te kunnen saneren en verder uit te kunnen bouwen. 

Beroepssport 

Hoewel de beroepssport niet onder de in het rapport gegeven 
omschrijving van "sport" valt, is de commissie er toch niet zonder 
meer aan voorbijgegaan. Zij motiveert dit door te wijzen op de prak
tische betekenis van de beroepssport en op het feit, dat aan een 
verder ingang vinden van de beroepssport enkele especten verbon
den zijn, die voor de "echte" sport van betekenis zijn. De commissie 
vreest n.l. als gevolg van de groeiende invloed van de beroepssport 
een toenemende waardering van de technische prestatie, hetgeen 
naar haar mening uiteindelijk ten koste zal gaan van het vormende 
en recreatieve element in de sport. Voorts zullen zuiver zakelijke 
elementen de sport steeds meer gaan beheersen, waardoor op den 
duur het begrip sport een geheel andere inhoud zou krijgen. De 
commissie is van mening, dat de overheid deze ontwikkeling niet moet 
bevorderen door de beroepssport te begunstigen. De betekenis, die 
de sport heeft voor individu en samenleving, is haars inziens niet in 
de beroepssport te vinden, reden waarom de commissie concludeert, 
dat de motieven op grond waarvan in het rapport de taak van de 
overheid t.o.v. de sport wordt geconstrueerd niet gelden ten opzichte 
van de beroepssport. 
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Sportfoto 

Het viel niet te verwachten, dat de commissie ten opzichte van het 
wedden op sportuitslagen tot opzienbarende conclusies zou komen. 
Zij verwerpt een staatstoto en acht een nationale sporttoto gewenst, 
die bij de wet geregeld moet worden. Een voor de sport belangrijk 
standpunt wordt door de commissie ingenomen als zij zegt van mening 
te zijn, dat de opbrengst van een nationale sporttoto - na aftrek van 
een bedrag voor onkosten en een eventueel reservefonds - uitslui
tend ten goede van de sport dient te komen. Zij wijst in dit verband 
op de praktijk bij de toto van de K.NV.B., die voor een belangrijk 
deel gebaseerd is op de aktiviteit van de sportverenigingen, die zich 
juist daarom inzetten omdat zij weten dat het resultaat van hun werk 
aan hun sport ten goede komt. Uitgaande van de veronderstelling 
dat een wettelijk geregelde toto van het K.NV.B.-apparaat gebruik 
zal maken, ziet de commissie geen grond in deze situatie wijziging 
te brengen, temeer niet omdat de materiële behoeften van de sport 
buitengewoon groot zijn. 

1) Het rapport is bij het Bureau van het Centrum voor Staatkundige Vorming, 
Prinsegracht 95, Den Haag, verkrijgbaar tegen f 1,75 per exemplaar. 

I) Zie ook Katholiek Staatkundig Maandschrift, 8e jaargang, no. 11, blz. 345-363. 
I) Ook al bestaan er belangrijke verschillen tussen de verschillende publicaties, de 

conclusies t.a.v. het door de landelijke overheid te voeren beleid, stemmen m.i. 
in grote mate met elkaar overeen. 

') De commissie was als volgt samengesteld: Or G. C. M. Miermans, lid en voor
zitter, Mej. H. van Warmerdam, H. J. J. Oerckx, W. Q. Grimbergen pr., Ir H. 
F. Hopster, Ors W. Vijftigschild, Or H. van Waesberghe SJ., Ors J. H. W. 
Zwijenberg, leden, J. M. Peters, adviserend lid, en Mr F. C. L. M. Crijns, lid en 
secretaris. 

11) Meer recente gegevens bleken niet door het C.B.S. te zijn verzameld. 
I) "Sport zou zij willen noemen die lichamelijke activiteit, welke in gereglemen

teerde en georganiseerde vorm spelend wordt uitgevoerd en waarbij aan de 
prestatie bijzondere waarde wordt gehecht." 

") "Het Parool" van 27 januari 1958. 
8) Als voorbeelden werden genoemd: zelfstandige training buiten clubverband -

bijv. schaatsrijden, hardlopen. 
') Toespraak tot het Italiaans Wetenschappelijk Congres voor sport en lichamelijke 

opvoeding op 8-11-1952. 
1') Wanneer uitgegaan wordt van de oppervlakte van een voetbalveld van 0.7 ha 

(exclusief kosten van grondaankoop en kosten voor ruimte voor een redelijke 
toeschouwersaccomodatie, kleedlokalen, groenstrook; rekent men deze voor
zieningen erbij, dan liggen de kosten direct 50% hoger) kunnen de gemiddelde 
kosten van aanleg van een sportterrein als volgt in cijfers uitgedrukt worden: 
a. op gedraineerde zandgrond . . . . f 37000,-
b. op niet gedraineerde zandgrond. . . . . . f 16000, - tot f 21000,-
c. op veengrond . . . . . . . . . . . . f 18000, - tot f 23000,-
d. op kleigrond . . . . . . . . . . . . f 25000, - tot f 32000,-

11) Bijv.: beschikbaarstelling van accomodaties, vrijstelling van vermakelijkheids
belasting, bijdrage in de kosten van een cursus, subsidie per lid, subsidie per 
ieugdlid, subsidie naar activiteiten, subsidie op het tekort in het algemeen. 

11) Voor aen uitvoerige uiteenzetting over de gemeentelijke sportraad zij verwezen 
naar "De Gemeenteraad", 18e jaargang, nrs 4, 6 en 7, en 1ge jaargang, no. 6. 
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I 1 

De algemene Weduwen
en Wezenwet 

DOOR Dr W. L. P. M. DE KORT 

Wanneer per 1 oktober a.s. de Algemene Weduwen- en Wezen
wet in werking zal treden, dan zullen er een vijftal jaren zijn 
gepasseerd sedert het verschijnen van het bekende KV.P.

rapport, dat aaJldrong op een noodregeling. 
Het heeft de KV.P. nogal gegriefd, dat haar voorstel om op korte 

termijn te komen tot het in werking stellen van een noodwet, ont
vangen is op zoveel vijven en zessen. In beide Kamers van de Staten
GeneraaI en in de pers heeft zij de voormalige bewindsman van 
Sociale Zaken en Volksgezondheid daar nogal wat verwijten over 
gemaakt. Nu is er dan eindelijk niet een noodwet, maar een defini
tieve regeling op verzekeringsbasis .. Dus is er nu eindelijk datgene 
wat de KV.P. wenste als de opvolger van een noodwet. Hoe staan 
we er nu voor? Is het verzuim van de voorspoedige totstandbrenging 
van een noodwet alleen maar ongerief geweest van tijdelijke aard 
voor weduwen en wezen? Dat ongerief weegt zwaar, want de nood 
was groot, maar wanneer het kind dan toch eenmaal is geboren gaat 
gewoonlijk de neiging overheersen het verleden te vergeten en uit
sluitend nog naar het pas ontloken geluk te zien. In zulk geval pleegt 

Parlementaire Kroniek 

men tevens de tekorten van de betrokken bewindsman lichter aan te 
slaan om de verdiensten, die hij daarnaast heeft ontplooid wat zwaar
der uit te wegen. Die neiging leeft bij mij ook, maar. ik kan haar, 
hoezeer ik dat ook zou wensen, niet de vrije teugel laten. Met het 
verzuim van de noodwetperiode hebben wij, zo geloof ik, méér gemist 
dan de overbrugging van tijdelijk pijnlijk ongerief. Wij hebben boven
dien gemist de leerschool, die een noodregeling nu eenmaal biedt 
en die met name de Noodwet Ouden van Dagen zo voortreffelijk 
heeft geboden. Met andere woorden, ik geloof niet, dat de Algemene 
Weduwen- en Wezenwet, zoals ze er nu ligt, tot de meest geslaagde 
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producten van onze na-oorlogse sociale wetgeving kan worden 
gerekend. 

Ik neem dat niemand kwalijk, want duidelijk blijkt wel, nu de wet 
er eenmaal is, dat er veel haken en ogen aan de materie vastzitten. 
Maar een feit lijkt mij, dat de wet, n'a enkele jaren ervaring met een 
noodregeling, er anders zou hebben uitgezien. Noodregelingen 
brengen niet altijd achterop, ze hebben ook hun grote instructieve 
waarde. 

Nu moeten wij voorop stellen en wij mogen dat nimmer, maar dan 
ook nimmer vergeten, dat de Algemene Weduwen- en Wezenwet, 
óók zoals ze er nu ligt, een groot volksbelang dient. Duizenden en 
duizenden weduwen en wezen gaan er van profiteren en de materiäle 
voorziening van de wet komt mij niet schriel voor. Wat dat betreft 
mag ze er zijn. Ten slotte worden er een kleine twee honderd millioen 
per jaar herverdeeld ten gunste van de zeer noodlijdende en tot voor 
kort vergeten groep van weduwen en wezen. Alle eer en alle gelijk 
aan de vaste commissie voor sociale zaken der Tweede Kamer, die 
deze Kamer voorstelde in ijltempo de wet nog snel door de Kamer te 
jagen er niet te wachten op de faits et gestes der nieuwe regering. 
Alle eer en verdienste ook aan minister Beel, die dit initiatief der vaste 
kamercommissie honoreerde. Wat het zwaarste was, heeft door deze 
wijze van behandeling het zwaarste gewogen. 

Maar naast datgene wat we nim,mer en nimmer mogen vergeten, 
komt dan toch ook datgene wat wij als redelijke mensen volkomen 
gerechtvaardigd mogen en moeten vrezen. Welnu, hoe dieper ik 
doordring in de praktische konsekwenties, die de rechtstoedeling ter
zake van het weduwenpensioen zal oproepen - en ik deed dat ook 
nà de behandeling in de Tweede Kamer nog intensief - hoe méér 
ik griezel. 

De Algemene Weduwen- en Wezenwet zal voor duizenden leni
ging brengen in grote nood. Het laat zich aanzien, dat zij voor aan
zienlijk minder duizenden, maar dan toch altijd nog voor duizenden, 
een diepe ontgoocheling zal betekenen. Ik kan dit laatste met talrijke 
voorbeelden illustreren. Ik heb daaraan geen behoefte, binnen het 
jaar zal de volksopinie over dit perspectief oordelen. Ik wacht dat 
oordeel af. Wat echter wellicht het verdrietigste is: men had dit kun
nen voorkomen als men het KV.P.-voorstel had gevolgd en de 
leerschool had aanvaard, geboden door de noodregeling. Mag ik 
thans, bij voorbaat, afwijzen mijn aandeel in de verantwoordelijkheid, 
dat deze leerschool heeft ontbroken. 
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De vrouw in de 
Nederlandse politiek 

DOOR Wm. PETERS 

Het is alweer enkele maanden geleden, dat mej. Schokking op 
deze dissertatie promoveerde. Zelfs een dergelijk kort tijdsver
loop wordt voelbaar in een werk als dit, dat een dynamisch en 

nog niet tot afsluiting gekomen proces beschrijft als een "Emancipatie 
tot actief Burgerschap", zoals de ondertitel luidt. Dit geldt te sterker, 
waar het verzamelen der gegevens, welke aan de conclusie ten grond
slag liggen, uiteraard nog aanmerkelijk vroeger afgesloten moest 
worden dan de datum, waarop het proefschrift werd gepubliceerd. 

Het gemakkelijkst valt dit onzerzijds vanzelfsprekend te controleren 
voor de K.Y.P., waarvan dr Schokking een - naar historie en actuali
teit beoordeeld - treffend juiste karakteristiek geeft. Inmiddels hebben 
namelijk zowel de Staten- en Raadsverkiezingen van 1958 als de 
activiteiten der permanente commissie-Nolte weer resultaten opge
leverd, die het beeld van de integratie der katholieke vrouwen in de 
K.Y.P. merkbaar hebben begunstigd, èn wat de participatie in de 
lagere vertegenwoordigende lichamen èn wat het aandeel binnen de 
afdelingsbesturen betreft. 

Voor het overige doet zulks aan de onmiskenbare waarde van het 
boek niet het minste af. Het kan warm aanbevolen worden aan allen, 
die bij de politieke emancipatie der vrouw rechtstreeks of zijdelings 
betrokken zijn - en dat geldt op de eerste plaats de vrouwen zelf en 
vervolgens de mannen die haar staatsburgerlijke vorming en inte
gratie kunnen stimuleren - dan wel zonder meer belangstelling voor 
het onderwerp koesteren. 

In Zijn radioboodschap van Kerstmis 1944, gewijd aan "Democratie 
en wereldvrede", wees Pi us XII er o.m. op, dat "in een volk, de naam 
(van echte democratie) waardig, de burger in zich het besef (draagt) 
van zijn eigen persoonlijkheid, plichten en rechten, van zijn eigen 
vrijheid, verbonden met eerbied voor de vrijheid en de waardigheid 
van anderen". Mej. Schokking nu - van christelijk-historische huize 
doch persoonlijk de V.Y.D. toegedaan.- geeft in de formulering van 
haar uitgangspunten te kennen, dat zij onder "politieke emancipatie" 
verstaat "het zich bewust worden en het zich eigen maken van de 
rechten en plichten welke het staatsburgerschap meebrengt". Zij ziet 
daarbij, o.i. terecht, in de toekenning van het passief en actief kiesrecht 
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van de vrouw niet meer dan een start voor de door haar noodzakelijk 
geachte politieke emancipatie en integratie, onder het laatste dus te 
begrijpen de samenwerking op politiek gebied met mannen. 

Het doel van haar studie was enkele der specifieke problemen te 
leren onderkennen, welke samenhangen met dit tweeledige proces 
en tevens om na te gaan hoever het reeds is voortgeschreden. lezens
waardig is hetgeen schrijfster stelt over de maatschappelijke ontwik
keling en het daaruit ontstane isolement van de huisvrouw, over de 
stand der integratie binnen de onderscheidene politieke partijen en 
over de mate waarin de politieke activiteit der vrouw reeds tot iets 
vanzelfsprekends is geworden, zowel bij de mannen als in eigen gezin. 
Ruime aandacht is besteed aan het werk der vrouwen in de vertegen
woordigende lichamen, in Kabinet en colleges van G.S. en B. & W., 
aan de politieke rol der vrouwenorganisaties. 

AI zullen nog vele weerstanden overwonnen moeten worden, 
vooral binnen "de confessionele partijen", mej. Schokking conclu
deert tot een gunstig perspectief voor de verdere ontwikkeling naar 
een werkelijk samen-werken van mannen en vrouwen in de Neder
landse politiek. Het geschrift is geadstrueerd met tal van verhelde
rende tabellen en enquête-gegevens. Wm P. 

1) Or Jacqueline Schokking, De Vrouw in de nederlandse politiek, Van Gorcum, 
Assen 1958, 274 blz. 
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Buitenlands Panorama 

OOSTENRIJK 

B ij de op 10 mei gehouden vervroegde verkiezingen in Oostenrijk kon de OeVP 
zich handhaven als de grootste partij, maar verloor echter drie zetels, terwijl de 

socialisten er vier wonnen in het 165 leden tellende parlement. De kommunisten 
wisten geen enkele zetel te behalen, terwijl de rechtse Vrijheidspartij haar aantal 
zetels ook zag stijgen. 

De volledige uitslagen waren: Oostenrijkse Volkspartij 79 (82), Socialistische Partij 
78 (74), Kommunistische Partij 0 (3), Vrijheidspartij 8 (6). De socialistische stemmen
winst bedroeg 80.000, terwijl de katholieken er 70.000 verloren. Waarschijnlijk komt 
de socialistische winst voor een groot gedeelte ten koste van de kommunisten. Waar
schijnlijk ook hebben een aantal katholieke kiezers hun stem uitgebracht op de Vrij
heidspartij. Het volledige échec van de kommunisten kwam niet onverwacht. Na de 
Hongaarse opstand in oktober 1956 hebben zij voortdurend terrein verloren. 

In ieder geval betekent de uitslag dat de koalitie tussen katholieken en socialisten, 
die al sinds het einde van de tweede wereldoorlog bestaat wordt voortgezet. Onge
twijfeld is de uitslag van de OeVP een teleurstelling. Het ging hier om vervroegde 
verkiezingen - oorspronkelijk zou men pas in 1960 ter stembus gaan -, noodzake
lijk geworden omdat zich in de koalitieregering moeilijkheden hadden voorgedaan, 
met name ten aanzien van de woningbouw, de uitgifte van volksaandelen en de 
omzetbelasting, een aantal essentiële punten dus, die de verkiezingen duidelijk het 
karakter van een "Entweder-Oder" gaven. Daarbij moet men niet vergeten, dat de 
socialisten deze verkiezingen hebben gevoerd met een door Kautsky jr. ontworpen 
partijprogramma, dat geen scherp marxistisch karakter droeg. Het woord klassenstrijd 
komt er niet in voor, er wordt gesteld dat religie niet langer meer onverenigbaar is 
met het socialisme, terwijl tegelijkertijd met het kapitalisme het Russische expansio
nisme een veeg uit de pan krijgt. Gaat men er van uit, dat de socialisten ongeveer 
50.000 vroegere kommunistische stemmen op zich hebben verenigd, dan zou gekon
kludeerd moeten worden·, dat de rest van de winst (20.000) verkregen zou zijn door 
dit aantrekkelijker gemaakte partijprogramma. AI konden de katholieken zich als 
grootste partij in het zadel houden, dat zal de teleurstelling nauwelijks hebben ver
zoet. Er loopt tussen deze verkiezingen en die in Nederland van 12 maart - trou
wens tussen de gehele Oostenrijkse situatie en de onze - een merkwaardige 
parallel, min of meer ook in de uitslag. De KVP. behoefde bij de jongste elektorale 
strijd wel geen zetel prijs te geven, maar ook voor ons was de uitslag, ondanks het 
feit, dat we de grootste partij bleven, niet ZO als we verwacht hadden. 

De Oostenrijkse koalitie was een politieke noodzakelijkheid, met name na 1945 en 
na 1955 was een samen-regeren van de beide grootste partijen ten aanzien van fun
damentele problemen als de neutraliteitspolitiek en het leger onvermijdelijk en reëel. 
Dat nam niet weg, dat de spanningen in de koalitie de laatste tijd groter werden, 
vooral omdat de socialisten in de komende verkiezingen kans op winst zagen en 
daarom beslissingen in belangrijke kwesties, zoals de bovengenoemde, maar liever 
wilden opschorten. Toen de OeVP op vervroegde verkiezingen aanstuurde, om een 
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duidelijke uitspraak van het volk te krijgen, konden de socialisten niet anders dan 
meegaan. De Oostenrijkse katholieken konden deze stembusstrijd met vertrouwen 
tegemoet zien, omdat sinds 1945 de meerderheid van de kiezers zich altijd voor het 
beleid van de OeVP had uitgesproken hetgeen laatstelijk in 1956 naar de absolute 
meerderheid voerde. In de regeringsverklaring van 1956 was dan ook een duidelijke 
formulering opgenomen van de fundamentele vraagstukken, maar zoals de voor
zitter van de OeVP, bondskanselier Julius Raab voor de verkiezingen verklaarde, 
was het niet mogelijk gebleken een reeks van problemen op te lossen in overeen
stemming met deze regeringsverklaring. Met nog een vol jaar van parlementaire 
arbeid voor de boeg was het dus te meer gerechtvaardigd een uitspraak van de 
kiezers te vragen. 

De OeVP heeft tijdens de verkiezingscampagne er geen twijfel over laten bestaan, 
dat zij op voortzetting van de koalitie prijs stelde, ondanks de teleurstellingen en 
tegenslagen. Nu zij echter de absolute meerderheid heeft verloren - het verschil 
bedraagt immers nog maar één zetel - zal wellicht toch over de wijze van samen
werken een nadere bezinning nodig zijn, hetgeen zij overigens reeds heeft laten 
blijken. 

Uiteraard is het verheugend, dat de kommunisten uit het parlement zijn ver
dwenen. Gezien echter het feit, de Rusland nauwlettend de situatie In het neutrale 
Oostenrijk volgt, is het nog de vraag of het verdWijnen van de kommunisten niet tot 
een verscherpte Russische belangstelling zal lelden. 

EGKS 

De Bijzondere Ministerraad van de Europese Gemeenschap voor Kolen en Staal 
heeft op 6 mei besloten de behandeling van de voorstellen van de Hoge Auto

riteit ten aanzien van de afzetkrisis op de kolenmarkt niet in stemming te brengen 
- deze voorstellen zouden zeer zeker zijn verworpen - maar de gedachtenwisse
ling op 14 mei te Straatsburg - waar dan ook het Europese Parlement bijeen is -
voor te zetten. Op dit ogenblik kunnen wij op deze behandeling niel vooruit lopen, 
maar het kan nuttig zijn op de achtergronden van deze krisis nader in te gaan. 

Wat was het geval? Van 9 tot 16 april vergaderde het Europese Parlement te 
Straatsburg, waarbij hevig werd gedebatteerd over de maatregelen, die de Hoge 
Autoriteit wilde treffen, om aan de kolenkrisis het hoofd te bieden. Bij die gelegenheid 
gaf Finet een overzicht van de moeilijkheden. In 1958 bleef de kolenproduktie voor 
de zes landen van de gemeenschap dezelfde, namelijk 247 miljoen ton, maar tege
lijkertijd nam het gebruik met 30 miljoen ton (10%) af. De invoer van kolen uit 
derde landen bedroeg voor 1958 nog eens 31 miloen ton, waarmede de totale 
voorraad bij de producenten op 1 januari van dit jaar 28 miljoen ton bedroeg en bij 
de verbruikers nog eens naar schatting 20 miljoen ton opgeslagen waren. Dit be
tekende dus, dat 1959 begon met een kolenvoorraad van 48 miljoen ton ofwel 
ongeveer 20% van de jaarlijkse produktie van de gemeenschap. Zou de produktie 
in 1959 op hetzelfde peil gehandhaafd blijven, zouden de invoerovereenkomsten 
worden uitgevoerd en de bestaande voorraden op de markt worden gebracht dan 
zou de situatie in sommige landen, zoals België, bijzonder moeilijk worden. 

Dit probleem wilde de Hoge Autoriteit nu met direkte middelen aanpakken, maar 
daarvoor was het nodig, dat de kennelijke krisistoestand in de gemeenschap door 
de Raad van Ministers werd erkend en deze beslissing moet worden genomen op 
basis van een gekwalifjcleerde meerderheid, d.w.z. dat Duitsland of Frankrijk moet 
meestemmen vóór de erkenning van deze krisistoestand. De Hoge Autoriteit stelde 
een algemeen programma op, dat ter goedkeuring aan de Raad van Ministers werd 
voorgelegd. Dit behelsde: 1) vermindering van de Invoer, 2) bevriezing van de 
voorraden op het huidige peil, 3), regeling van de produktie en 4) handhaving van 
het Inkomen van de mijnwerkers. Ter doorvoering van dit program zouden de arti
kelen 58, 74 en 95 van het Verdrag der EGKS moeten worden toegepast. 

Het Europese Parlement moest over dit program zijn mening te kennen geven en 
het middels een resolutie goed- of afkeuren, ten einde de Hoge Autoriteit voor de 
Raad van Ministers, die op 4 mei te Luxemburg bijeenkwam, een aanduiding te 
geven. Bij deze besprekingen bleek het parlement zeer verdeeld te zijn en na lang-
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durige debatten kwamen althans de christendemokratische en de socialistische groep 
overeen voor een resolutie te stemmen, waarin het programma van de Hoge Auto
riteit werd goedgekeurd en de kristoestand in de Europese Gemeenschap werd 
erkend. 

Zoals in de aanhef vermeld, hebben de ministers hun beslissing uitgesteld tot 
14 mei, voor welke bijeenkomst nu de Hoge Autoriteit nieuwe voorstellen heeft 
opgesteld, die de volgende punten omvatten: 1) een gezamenlijke produktie van 
de mijnen van de gemeenschap van ongeveer 239 miljoen ton in 1958 tegen een 
produktie van 246,4 miljoen ton in 1959; 2) de mijnen kunnen elkaar produktierech
ten overdragen; 3) bij overschrijding van het produktieprogramma moet een boete 
worden betaald van vijf dollar per ton; 4) voor het opslaan van kolen zal volledige 
vrijheid bestaan; 5) de invoer wordt dit jaar beperkt tot 17.4 miljoen ton kolen, 
vergeleken met een invoer van 31.6 miljoen ton In 1958; 6) financiële hulp voor alle 
mijnwerkers in de EGKS die getroffen worden door gedeeltelijke werkloosheid; 
7) bijzondere maatregelen ten gunste van de Belgische markt en 8) een beperkte 
herziening van het verdrag van de EGKS in hoofdzaak voor wat betreft het artikel 
dat betrekking heeft op de Belgische kolenmijnen. Ook in deze geWijzigde voor
stellen blijft de Hoge Autoriteit zich baseren op de toepassing van de artikelen 58 
en 74 van het verdrag, die de afkondiging van een toestand van .. kennelijke krisis" 
en de doorvoering van importbeperkingen regelen. 

SINGAPORE 

De verkiezingen, die op 30 mei In Singapore worden gehouden, betekenen het 
begin van de inwerkingtreding van de nieuwe grondwet, die in een volledig 

intern zelfbestuur voorziet, maar het Verenigd Koninkrijk verantwoordelijk laat voor 
buitenlandse politiek en defensie. Deze grondwet werd opgesteld in 1957 -1958, 
hetgeen gebeurde in overleg met vertegenwoordigers van Engeland en afgevaar
digden van alle partijen In Singapore. 

Het eiland Singapore - met een oppervlakte van iets minder dan 225 vierkante 
mijl - ligt aan het uiteinde van het schiereiland Malakka en vormt, tesamen met een 
ongeveer veertig eilandjes, de kolonie Singapore, die de Staat Singapore zal zijn. 
De stad van die naam herbergt meer dan driekwart van de totale bevolking en is 
een knooppunt voor de internationale lucht- en zeevaartverbindingen. De haven 
Singapore is de belangrijkste uitvoerhaven in Zuid-Oost Azië en een belangrijk 
etrepot voor het geheel omringende gebied. 

Singapore was nog vrijwel onbewoond toen Sir Stanford Raffles, een officier van 
de Britse Oost-Indische Compagnie, in 1919- met de sultan van Johore Linga een 
verdrag sloot voor de vestiging van een Britse nederzetting. Vijf jaar later was de 
bevolking al met 10.000 toegenomen en talloze kolonisten uit China, India en uit de 
omliggende gebieden begonnen zich er te vestigen, voornamelijk ook vanwege de 
vrijhandelspoltiek van het Britse bestuur en de bescherming hiervan. 

Thans is de bevolking (1957: 1.446.000 zielen) Chinees van geboorte of afkomst, 
maar er zijn belangrijke minderheden van Maleiers, Indiërs, Pakistanls en ongeveer 
10.000 Europeanen. 

In 1946 werd Singapore een afzonderlijke kolonie na eerst met Penang en 
Malakka de zgn. Strait Settlements te hebben gevormd en sindsdien ontwikkelde het 
zich geleidelijk naar de toestand van volledige politieke verantwoordelijkheid. 

Met de inwerkingtreding van de nieuwe grondwet wordt de huidige wetgevende 
vergadering vervangen door een volledig gekozen vergadering van 51 leden die 
zal worden voorgezeten door een speaker. De huidige raad van ministers, voor
gezeten door de gouverneur en drie ministers ex officio, telt, wordt vervangen door 
een kabinet, dat geheel bestaat uit gekozen ministers, voorgezeten door een eerste 
minister. Het ambt van gouverneur houdt op te bestaan en wordt vervangen door 
dat van de Yang-dl-Pertuan Negara, de vertegenwoordiger van de koning In Singa
pore; een Britse kommissaris wordt dan benoemd als vertegenwoordiger van de 
Britse regering. Beide funkties zullen voor de overgangstijd door één persoon wor
den bekleed (een Brit), maar daarna zal de Britse kommissaris afzonderlijk worden 
benoemd en een Maleier In de eerste funktie gekozen worden. 
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Het Verenigd Koninkrijk zal het beheer blijven uitoefenen over de bases en 
installaties in Singapore en, zoals gezegd, verantwoordelijk zijn voor het buitenlands 
beleid, alle andere verantwoordelijkheden komen dus tot de regering van Singapore, 
boewel het V.K. de bevoegdheid blijft behouden om de Grondwet In zeer uitzon
derlijke gevallen op te schorten. 

Van d. 194 parlementskandidaten voor de verkiezingen zijn er 134 Chinezen, 
voor het overige vooral Malayanen, Indiërs en twee Engelsen en een J 0 0 d (de, 
vroegere Eerste Minister David MarshalI, voorzitter van de Arbeiderspartij). De 
belangrijkste partijen zijn: Unlted Front, opgericht door de aftredende eerste minister 
Lim Yew Hoek, de rechtse liberaal-Socialistische Partij en de People's Action (PAP) 
en nog een anti-kolonialistische linkse partij. De P.AP zal vermoedelijk wel de meer
derheId krijgen, zij heeft kandidaten In alle 51 kiesdistrikten. Deze partij 15 niet 
socialistisch maar wel zal zij, als zij de regering gevormd heeft, de Britse invloed 
zoveel mogelijk zien te weren. Maar bij een eventuele provokatIe kan dus de Engelse 
regering de grondwet wijzigen of bulten werking stellen. Voor de Britse marinebases 
in Singapore is er weinig gevaar, zij vormen de voornaamste bron van werkgelegen
heid in de stad, die toch al aan overbevolking en werkloosheid lijdt 

169 



Nieuwe boeken 

ALEXANDER RANDA e.a., 
Geschiedenis der Mensheid, 
deel 111, De Bezige Bij, Amster
dam, 1958, blz. XI-XIX en 759 
-1224. 

De rector van het Europa-College te 
Brugge, prof. dr H. Brugmans, laat 

zich in een onlangs door de Europese 
Beweging bezorgde brochure "Bestaat 
er een Europese geschiedbeschou
wing?" over het concipiëren van een 
, wereldgeschiedenis" terloops als 
volgt uit: "Wat betreft de wereldge
schiedenis, kunnen wij vaststellen, dat 
iets dergelijks zich niet schrijven laat, 
omdat het levenslot van het menselijk 
geslacht tot voor kort niet gemeen
schappelijk was". En verder: "wie het 
oudere verleden wil begrijpen vanuit 
een "wereld" -conceptie, voert daar
mede een anachronistisch begrip in, 
waarmede zich historisch niet laat wer
ken. Er was geen wereldgeschiedenis 
tot 1914 ... of men moet daarmede 
bedoelen een Europacentrische ge
schiedenis, die nu en dan een excursie 
maakt naar andere cultuurkringen". 

Dit handboek wil niettemin, het zij 
nog eens herhaald, definitief breken 
met een geschiedbeschouwing, die 
Europa in het centrum van de wereld 
plaatst. De Zwitserse uitgever Otto 
Walter heeft reeds in 1946 een groot 
aantal Europese(l) geleerden ertoe ge
bracht een poging te ondernemen de 
historische gang te schetsen volgens 
de cultuurontwikkelingen zoals die In 
wereldverband hebben plaats gevon
den. Dit alles dus samengevat in één 
visie, zulks ,in overeenstemming met 
het feit, dat de wereld één geheel Is". 
De samenstellers hebben eveneens het 
inderdaad achterhaalde schema van 
Oudheid-Middeleeuwen-Nleuwe Tijd 
overboord gezet. 

Dit loffelijk streven moet, mede ge
zien tegen de achtergrond van Brug
mans' opvatting, Inspanning hebben 
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gekost; het is zeker niet volledig ge
slaagd. In plaats van de benaming 
Middeleeuwen bezigt b.v. de oor
spronkelijke uitgave de betiteling 
"Civitas Dei" en de Nederlandse be
werkers zijn hier tot de aanduiding "De 
heerschappij der kerk" overgegaan. 
Maar dat heeft hen niet kunnen be
letten in de onderverdeling der beide 
hoofdstukken, welke dit deel omvat, 
chapiters te benoemen met "Vroeg
middeleeuws Cultuurleven" en "De 
ontwikkeling der Europese staten in 
het herfsttij der Middeleeuwen". Iets 
eenvoudiger lag het met het op de 
Middeleeuwen aansluitende tijdperk, 
dat in beide edities "Het rijk van de 
mens" is genoemd. 

Het zal intussen duidelijk zijn ge
worden dat al de hiervoren gebezigde 
termen uitsluitend betrekking kunnen 
hebben op Europa. Het voorliggende 
deel behandelt dan ook, in tegenstel
ling tot de beide voorafgaande, slechts 
één enkele cultuur, de Europese, en 
wel van de vijfde tot en met de acht
tiende eeuw, waarbij inbegrepen de 
koloniale gebieden, welke door de 
Europese landen van de tijd der ont
dekkingsreizen af her en der op de 
wereld zijn veroverd. In de beide laat
ste delen zijn dan dus weer "excursies" 
naar andere cultuurkringen te ver
wachten, zodat toch nog een verbrok
keld geheel het eindresultaat moet 
zijn. 

Het zij zo, doch imposant moet des
ondanks dit werk ongetwijfeld worden 
genoemd, met zijn uitvoerige register 
en bibliografie, kaarten en tabellen, 
vrij gemakkelijk leesbare tekst, in het 
Nederlands bewerkt onder leiding van 
dr O. Noordenbos. Godsdienst, wijsbe
geerte, kunst sociale, economische en 
staatkundige verhoudingen en ontwik
kelingen zijn afzonderlijk per cultuur
kring behandeld; uniforme ordening en 
consequente verdeling der behandelde 



stof hebben zodoende toch een over
zichtelijk en bruikbaar naslagwerk op
geleverd. Voor de redactie dezer uIt
gave tekenden de hoogleraren wijlen 
dr Bellen uit Nijmegen, dr locher uit 
leiden en dr Romein uit Amsterdam, 
die er zich overigens toe hebben be
perkt in de oorspronkelijke versie 
slechts enkele correcties en wijzigin
gen aan te brengen, die vnl. betrek
king hebben op de betiteling der 
hoofdstukken Wm P. 

Dr M. MATHIJSSEN, De Intel
lectuele emancipatie der katho
lieken. Assen-MClVIII Van 
Gorcum && Comp. N.V. - G. 
A. Hak & Dr H. J. Prakke. 

Z onder de ondertitel te kennen, zou 
men veel meer van deze dissertatie 

verwachten dan de titel belooft. Die 
ondertitel luidt n.1. "historische en so
ciografische analyse van het Neder
lands katholiek middelbaar onderwijs." 
Hierin moet "historisch" met een kor
rel zout worden genomen. Wij schriJ
ven dit niet neer om de indruk te 
wekken, alsof het hier over een min
der goed boek gaat. Integendeel: 
Dr M. leverde een uitstekend werk, 
waarvan het alleen maar te betreuren 
is, dat het niet één generatie geleden 
kon geproduceerd worden, al zou men 
zich kunnen afvragen of toen een werk 
van dit gehalte en deze praktische be
tekenis geboren had kunnen worden. 

Het werk maakt een aantal zaken 
zonneklaar: de emancipatie der rooms
katholieken is niet een typisch neder
lands verschijnsel; ontstaan en groei 
van het rk. M.O. worden door sociale 
en geografische omstandigheden soms 
belemmerd, soms bevorderd; onder
wijssociografie kan een belangrijke 
bijdrage leveren voor een goede on
derwijspolitiek. Ik voeg er echter aan
stonds aan toe, dat deze laatste zaak 
altijd verstaan moet worden binnen de 
beperkte competentie die deze socio
grafie hiervoor heeft. Met het oordeel 
"onmisbaar" ben ik gaarne bereid in 
te stemmen, onder de aangeduide res
triktie nochtans. Men ziet dat het best 
in een hoofdstuk als het Vlle, waar het 
intern rendement wordt besproken van 
het rk. M.O. Reeds In de omschrijving 
van dit begrip brengt de schrijver een 
willekeurige beperking aan met het 
oog op zijn doel. Hij noemt Intern ren
dement n.l. "de verhouding tussen het 

aantal leerlingen, dat tot de eerste klas 
van het m.o. wordt toegelaten (een 
zgn. generatie) en het aantal leerlin
gen, dat al dan niet zonder vertraging 
het diploma behaalt." Hier wordt In
tern rendement dus gelijkgesteld met 
het behalen van het diploma, en aldus 
gesuggereerd, dat dit hét doel Is van 
M.O.; o.i. ligt hierin een bedenkelijke 
verschraling van het onderwijsdoel. 
Wij begrijen best, wat Dr M. bedoelt 
heeft te onderzoeken en te zeggen. 
Maar dat neemt niet weg, dat het In
tern rendement zich veel verder uit
strekt dan het behaalde diploma. Wel
licht was Clen andere term (bijv. exa
menresultaten) hier meer op zijn plaats 
geweest. 

Wij zijn nochtans bijzonder dank
baar voor dit boek. Het ware te wen
sen, dat meer van dergelijke werken 
verschenen, zij het dan dat een lets 
scherpere bepaling van sommige niet
sociografische begrippen zeer gewenst 
zou zijn. Jos. J. G. 

Repertorium van de Sociale 
Wetenschappen, deel": Rechts
wetenschap, N.V. Uitgeversmij. 
Elsevier, Amsterdam, 1959, 655 
blz. 

Lijviger dan het aan de politiek ge-
wijde deel Is thans het tweede In 

de rij van vier waaruit dit repertorium 
wordt opgebouwd verschenen. Dit 
Rechtswetschap-overzicht zal onge
twijfeld in een door zeer velen prac
tisch gevoelde behoefte komen voor
zien, al was het alleen maar het leger
tje juridisch-candidaten. Zij vinden hier 
de stof, die In afzonderlijke en veelal 
weinig onderlinge samenhang verto
nende onderdelen moet worden ver
werkt, in een vrij gelukkige greep 
samengevat. 

In eerste opzet is het niet de be
doeling geweest een zo wijd terrein 
te bestrijken als uiteindelijk het geval 
is geworden. De samenstellers, gere
digeerd door drs H. Meyers, hebben 
zich aanvankelijk willen beperken tot 
een beschrijving van het staatsrecht en 
het volkenrecht, die het meest bij de 
politiek aansluiten. Maar al spoedig 
werd het hun duidelijk, dat het bur
gerlijk recht etc. al evenzeer met de 
politiek en met de In de bij de laatste 
delen te behandelen economie en 
longste geschiedenis verbonden zijn 
als de oorspronkelijk geselecteerde 
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stukken recht. Daarom Is dit deel zo 
kloek geworden; dientengevolge ech
ter ook is aan staats- en volkenrecht 
een relatief grotere ruimte toegewe
zen. Dat men het snoeimes tenslotte 
toch heeft moeten hanteren, was even 
onvermijdelijk als de methode wille
keurig zal worden genoemd, welke 
men daarbij heeft toegepast. 

Laten evenwel de niet-juristen niet 
menen, dat hier sprake is van alleen 
voor ingewijden genietbare vaklittera
tuur. Integendeel zij zullen hier een 
welkome en goed leesbare gids vinden 
voor het labyrinth van staats- en admi
nistratief recht, van arbeids- en vol
kenrecht, in de doolhof van het pri
vaatrecht, op het moeilijk toeganke
lijke terrein ook van het strafrecht als
mede van de voor ieder zo belangrijke 
sector daarvan, het strafprocesrecht. 
Wel zullen zij daarbij teleurgesteld 
kunnen worden in het register, dat 
minder belooft dan het werk zelf biedt. 
Het Is met eenzelfde onzorgvuldigheid 
samengesteld als ook dat van het 
eerste deel reeds kenmerkte. Bij een 
tweede druk, die het repertorium on
getwijfeld beschoren is, valt hier nog 
wel iets aan te vullen en bij te schaven. 
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Mr K. GROEN. Ambtsgebeden 
in Nederlandse Colleges, Uitg. 

v. Keulen N.V., Den Haag 1958. 
f 8.90. 175 blz. 

De titel van dit werk dwingt al aan-
stonds tot kennis nemen van de 

Inhoud, want de hierin verzamelde ge
gevens zullen slechts zeer weinigen 
bekend zijn. Bovendien is het een be
moedigend boek, omdat het, zoals ook 
in het voorwoord van A. L. de Block 
wordt opgemerkt, ons leert, dat "in 
talrijke vertegenwoordigende colleges 
de overtuiging is blijven heersen, dat 
het voor de juiste vervulling van het 
vertegenwoordigende ambt geboden is 
Gods zegen te vragen". Wie het boek 
doorneemt zal het niet verbazen, dat 
hierin materiaal is verwerkt verzameld 
in een onderzoek, dat reeds in 1947 
begon. De daarbij verkregen gegevens 
werden al eerder in gestencilde vorm 
uitgegeven, maar dank zij de steun 
van het Prins Bernhard Fonds was deze 
gedrukte uitgave mogelijk. Het boek 
telt vijf hoofdstukken of liever vijf pa
ragrafen, apart gewijd aan hoge colle
ges van staat, provincië en gemeenten. 
Daartussendoor omlijnt zich de ge
schiedenis van het ambtsgebed, waarin 
men een zekere gradatie kan onder
scheiden. Men mag inderdaad hopen, 
dat dit nuttige boek, aan de inhoud 
waarvan zichtbaar zoveel zorg en toe
wijding is besteed, een ruime versprei
ding vindt. G. 
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JAARGANG 13 JUNI NUMMER 4 

Verwisseling van 

partner 
DOOR Prof. Mr C. P. M. ROMME 

De redactie van ons maandschrift heeft mij gevraagd om een nabe
schouwing over de regeringsverklaring-De Quayen haar behandeling 
in de Tweede Kamer. Dat is dus niet een herkauwen van wat ik bij 

deze gelegenheid in de Kamer heb gezegd. Anderzijds kan ik het daar 
gezegde toch ook niet helemáál links laten liggen. Ik wil graag een paar 
opmerkingen maken over die punten, die mij bij de nalezing in de Hande
lingen en bij de kennisneming van de perscommentaren over het gevoerde 
debat wederom hebben gefrappeerd. 

DE BEGINSElEN IN DE REGERINGSVERKLARING 

Het was niet een verrassing, maar wel, zoals ik het ergens heb gelezen, 
"hartverwarmend", dat een bredere getuigenis, dan wij vele jaren gewend 
zijn geweest, en een uitdrukkelijk christelijk getuigenis uit de regeringsver
klaring-De Quay opklonken. Bezorgdheid voor de democratie (zelfs onder 
de politici blijken er nog mel)sen te zijn, die geen reden ervoor zien - wie 
de goden liefhebben, slaan ze met blindheid); de betekenis van de christe
lijke grondslag onzer beschaving voor de ontwikkeling der menselijke per
soonlijkheid; de eerbiediging en de bevordering van de vrijheid van de 
menselijke persoon en van zijn persoonlijke en maatschappelijke verant
woordelijkheid, waartoe vooreerst bevordering van zijn maatschappelijke en 
culturele ontplooiing in de samenleving, en voorts zowel het scheppen van 
de voorwaarden, om door eigen inspanning in welvaart en welzijn te kunnen 
leven, als het voorzien in de behoeften van maatschappelijk en economisch 
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zwakkeren; de erkenning van de grote betekenis van het gezonde gezin als 
onmisbaar element en kern van onze samenleving; de noodzaak van samen
werking tussen de verschillend gerichte groepen en belangen van ons volk, 
mede tot versterking van onze zedelijke volkskracht. 

Wij moeten teruggaan tot de regeringsverklaring-8eel van 1946, om 
soortgelijke klanken uit de mond van de kabinetsleider te vernemen. Ook 
toen dat bredere getuigenis; ook toen dat uitdrukkelijk christelijk getuigenis. 

"Stoffelijke welvaart, Mijnheer de Voorzitter, kan naar de overtui
ging van deze Regeering een volk niet wezenlijk gelukkig maken, 
wanneer zij niet steunt op geestelijke welvaart. Ook daaraan stelt de 
Regeering zich dus voor bijzondere aandacht te besteden. Daarbij 
gaat zij uit van de gedachte, dat een oplossing van de geestelijke 
moeilijkheden, waarmede ons volk te kampen heeft, slechts kan worden 
gevonden, wanneer men uitgaat van de zedelijke beginselen, die aan 
onze beschaving ten grondslag liggen en zonder welke geen goed 
geordend gemeenschapsleven mogelijk is. Dat is de erkenning, dat het 
Christendom voor zeer groote groepen van ons volk de bron is, 
waaruit zij haar geestelijke krachten putten en welks zedelijke normen 
door vele aanhangers van andere dan Christelijke overtuiging even
eens worden aanvaard. Op dien grondslag stelt zij zich voor een 
versterking van het gezag, een herstel van de diep geschokte publieke 
moraliteit, een wettelijke zoowel als sociaal-economische erkenning 
van de hooge waarde van het gezin en een vernieuwing van het onder
wijs, waarbij de versterking van het besef van de waarde der gees
telijke en zedelijke beginselen en normen - waarover ik zooeven 
sprak - voor individu en gemeenschap, de karaktervorming, de 
aesthetische vorming en de staatsburgerlijke vorming sterker dan tot 
dusver het geval is op de voorgrond zullen treden." 

Het getuigenis verplicht. Wij hebben behoefte aan getuigenis - maar 
niets is slechter dan een goed getuigenis zonder corresponderende daden. 
En dit klemt nog een beetje meer, wanneer het goede getuigenis een chris
telijk getuigenis is. 

Dat heeft het kabinet-8eel indertijd goed begrepen, en de daarop gevolgde 
kabinetten hebben het spoor redelijk gevolgd. Natuurlijk nooit een integraal 
christelijk-sociaal beleid - dan zou de partner bijwagen zijn geweest, wat 
wij van geen partner waarderen. Altijd effectieve stuwing in christelijk
sociale richting - want de bijwagen is ook nimmer onze eigen plaats 
geweest. 

Er zal naar mijn mening reden tot tevredenheid voor ons mogen zijn, 
wanneer er onder het kabinet-De Quay een onverminderde voortgang zal 
zijn van de laatste twaalf en een half jaar in christelijk-sociale richting. Ook 
nu geen integraal christelijk-sociaal beleid - voor de liberale partner geldt, 
wat ik zoeven zei van elke partner. Maar ook nu effectieve stuwing in 
christelijk-sociale richting - geplaatst als ook wij andermaal zijn in de 
motorwagen. 

Het accent zal daarbij anders liggen, in deze zin dat de verwisseling van 
partner andere mogelijkheden opent voor de verwezenlijking van christelijk
sociale desiderata. Maar het is zaak, deze andere mogelijkheden te benut-
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ten - met de overtuiging, dat de christelijk-sociale richting aansluit aan de 
menselijke natuur, de voldoening geeft van haar behoeften en diepere 
verlangens, en daarom niet alleen aanvaardbaar maar veeleer bevredigend 
en versterkend is voor iedereen. 

HET OPTREDEN DER OPPOSITIE 

Het eerste optreden van de oppositie is wel een verrassing geweest. Alles 
is betrekkelijk in deze wereld. En zo mag men zeggen, dat althans in de 
woorden, de oppositie een gematigd karakter droeg. 

De verrassing is kennelijk niet alleen gereserveerd gebleven voor de 
buitenstaanders. Van de hand van het socialistische Kamerlid Fedde Schurer 
heb ik tenminste in zijn krant dit gelezen: 

"De heer Burger van zijn kant zorgde voor een verrassing; zijn 
hand, waarin men een bijl of een knots zou hebben verwacht, voerde, 
juist nu in de aanvang der oppositie, op meesterlijke wijze de floret 
in het steekspel der discussie; zijn stoten waren even elegant als raak." 

Uit het citaat blijkt, dat fractievoorzitters behoren tot het genus personen, 
die nogal eens overdadig bejubeld worden (ze worden ook nogal eens over
dadig verguisd; hun beste dagen zijn, dat niemand naar hen taalt of tekent). 
Maar als men de overdaad van het citaat afroomt, dan blijft de ware kern: 
geen bijl, geen knots; en als het dan m.i. geen floret was, toch in ieder geval 
niet minder dan een degen. Wat ik knap vind en, als men er een voorteken 
in mag zien, ook verblijdend. Verblijdend voor de oppositie zelve, en ver
blijdend voor haar tegenstanders; in één, groot, woord: verblijdend voor de 
democratie. 

Alles gaat intussen niet ineens. En zo viel er een schaduw over het geval 
door de socialistische manipulatie met de twee moties van die kant, één om 
de prioriteit van loonsverhoging vóór huurverhoging uit te spreken, en één 
om opschorting te vragen van de uitvoering der regeringsbeslissing, sociale 
bijstandsregelingen over te brengen van het departement van Sociale Zaken 
naar het departement van Maatschappelijk Werk. De eerste motie vroeg te 
doen, wat de regering met betrekking tot de prioriteit van meet af wilde 
doen. De tweede motie vroeg, wat de regering aanvankelijk niet wilde, 
maar waarin zij week voor de geconcentreerde aandrang van socialisten, 
liberalen en protestant-christenen. De indiening van de moties, zelfs van de 
eerste, kan ik mij vanuit de stellingen der oppositie nog wel begrijpen. Maar 
de handhaving ervan, uiteraard gevolgd door verwerping, was - als ik 
mijn kritiek even eerlijk mag uitdrukken als mijn instemming hierboven -
dom. 

Het socialistische "Vrij Nederland" schreef, dat de Tweede Kamer met 
aanzienlijke meerderheid (iedereen behalve socialisten en communisten) de 
twee socialistische moties heeft verworpen, maar dat 

"dank zij de indiening van deze twee moties een zeer duidelijke 
Kamermeerderheid - zij het niet in beide gevallen dezelfde - de 
regering te verstaan heeft gegeven, dat zij haar beleid zal hebben 
te herzien in de geest, zoals die door de socialisten werd geëist." 

Ik ben het hiermee niet eens (misschien ook doordat "Vrij Nederland" 
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hier zijn "onparlementaire medewerker" aan het woord heeft gelaten), maar 
het is in ieder geval een standpunt: "de regering heeft, dank zij de drang 

. onzer moties, voor ons, socialisten, het hoofd moeten buigen". Maar het 
handhaven van de moties, en mitsdien haar verwerping, slaat dit standpunt 
dood. Ook voor de oppositie is het niet goed, van twee wallen te willen 
eten: een beroep kunnen doen op de indiening van uw motie, wanneer de 
regering uw zin doet; en een beroep kunnen doen op de verwerping van 
uw motie, wanneer de gang van zaken van uV: zin afwijkt. De poging, van 
twee wallen te willen eten, leidt alleen tot verdrinking. 

Het gebrek aan zelfbeheersing, in de handhaving der moties tot uitdruk
king gebracht, leidde daarenboven tot een etalering van frontvorming met de 
communisten, een etalering die mij voor een socialistische oppositie alleen 
maar schadelijk lijkt en dus, waar mogelijk, beter kan worden vermeden. 

OVERLIJDENSAKTE DER BREDE BASIS 

Tot de verrassingen van het Kamerdebat heeft voor mij ook behoord de 
ontwikkeling der overtuigingen met betrekking tot de datum van de over
lijdensakte der brede basis. Die zou al zijn opgemaakt op 11 december 1958, 
toen de scheiding der geesten zich voltrok over Hofstra's "onaanvaardbaar" 
tegenover uitstel van de beslissing aangaande al-of-niet-verlenging van 
belastingverhoging in den jare 1960. 

Vooral de leider der anti-revolutionaire fractie, dr Bruins Slot, bleek in de 
fuik dezer gedachtenontwikkeling geklemd te zijn geraakt. Op de voet ge
volgd door "Het Vrije Volk", dat al binnen een week na het debat met 
jubelende instemming dr Bruins Slot citeerde (de cursiveringen zijn van mij): 

"Ieder wist, wat hij deed op 11 december. Ieder wist, dat men de 
brede basis verbrak. 11 december en niet wat daarna gebeurd is, heeft 
de beslissing gebracht over de vraag, of er met de socialisten zou 
worden geregeerd." 

Ik meen, om te beginnen, te mogen vaststellen, dat tot en met 11 december 
geen sterveling een dergelijk geluid heeft laten horen. Zelfs prof. Oud heeft 
dat niet gedaan. Natuurlijk, iedereen wist wat hij deed. Dat was: vóór of 
tegen het doorgaan onder het aan Hofstra in de handen gedrukte en door 
hem gehoorzaam omhooggetilde juk; en in verband hiermee in feite: tegen 
of vóór het voortbestaan van het kabinet-Drees. Het was niet: voor of tegen 
de doodsteek aan de brede basis. Althans, dot heeft toen geen mens gezegd. 
Van de zijde van de Kamermeerderheid zou dot ook ol heel vals hebben 
geklonken: tegelijk stemmen vóór mijn motie, waarmee aan de brede basis 
de reddingsplank werd toegeschoven, én vóór de dood van de brede basis. 
Terecht zei in dat debat dr Bruins Slot: 

"Wij forceren die crisis helemaal niet .... Ik ben ervan overtuigd, 
dat niet wij de crisis forceren ..... Niet wij forceren een crisis, niet 
wij sturen de heer Hofstra weg, maar dat is de heer Burger, en het 
is de heer Burger op de Fakkeldragersdag geweest die dat heeft 
gedaan." 

Maar als dan de ander de crisis forceert, kiest dr Bruins Slot dan voor de 
dood van de brede basis? Hij verkoos in feite de dood van het kabinet-
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Drees boven het doorgaan onder het socialistische juk. Maar de vraag, wat 
er - nota bene: na verkiezingen - met de brede basis zou gebeuren, 
bleef open. De dood van de brede basis heeft prof. Oud later "de conse
quentie" genoemd. Maar op 11 december heeft niemand van die zoge
naamde consequentie gerept. Ook prof. Oud niet. 

Na 11 december is de brede basis kop van jut geworden. Het kan merk
waardig lopen in de politiek. Nog niet zo heel lang geleden hadden tradi
tionele en fervente tegenstanders van de brede basis zich bekend vóór haar 
voortbestaan, indien maar eventjes mogelijk. Ik citeer uit "Elsevier's Week
blad" van 3 mei 1958: 

"Prof. Romme heeft er, zo komt het ons voor, uitermate verstandig 
aan gedaan te verklaren, dat de samenwerking met de PvdA zo lang 
mogelijk moet worden volgehouden. Ongetwijfeld bestaan in de Partij 
van de Arbeid z6 vele constructieve elementen en hebben evenzeer 
gedurende de twaalf jaar van hun mede-regeren ook socialistische 
ministers somwijlen te nuttig werk gedaan, dan dat men moedwillig 
een politiek mocht kiezen, welke de PvdA in de oppositie jaagt. Het 
is verstandig, de PvdA aan regering te doen deelnemen, zolang zij 
deze niet zoekt te domineren." 

Ik haal prof. F. Duynstee aan in "De Maasbode" van 18 maart 1958: 
"De gebeurtenissen in Hongarije, in Egypte, in Algiers en in Indo

nesië, alsmede de steeds dreigender wordende sovjet-inspanning op 
technisch, internationaal-politiek en economisch gebied dringen een 
klein land als het onze een gevoel op van onmacht, maar bovenal 
ook van groter verbondenheid. 

Bovendien zal ons bedrijfsleven 'n zware dobber hebben om op een 
voldoende grote schaal profijt te trekken van de gemeenschappelijke 
markt, zodat ook alom deze reden 'n scherpe strijd tussen de politieke 
partijen vermeden dient te worden. De omstandigheden dwingen ertoe, 
dat de partijen in ons land zich meer zullen moeten gaan zien als 
bondgenoten dan als tegenstanders. Wij willen dan ook erkennen, 
dat in deze situatie de brede basis - liefst uitgebreid tot een nationale 
basis - verstaan moet worden niet slechts als onvermijdelijk, maar 
ook als een positieve waarde, eenmaal gegeven dat de politieke 
situatie in deze richting bij ons groeide." 

Na 11 december kwam de brede basis flink in het verdoem-hoekje (zij zal 
er ooit wel weer eens uit komen). Het is, meen ik, begonnen in de PvdA, 
niet zo maar met de uiting van de een of van de ander - neen, met een 
officiële uitgave van de socialistische partij, "Kabinetscrisis! Waarom?" Met 
vet-gedrukte letters wordt er gesproken van "de ellende van de brede basis". 
En verder: 

"In wezen is de brede basis een ongelukkig ding .... De brede basis 
heeft iets onnatuurlijks. De brede basis doet de duidelijke' oppositie 
ontbreken. De brede basis heeft geen kracht de partijen op redelijke 
manier aan het Kabinet op brede basis te verbinden ..... Wij zullen 
hergroepering moeten hebben van politieke partijen, willen wij van de 
benauwende werking van de brede basis verlost worden." 
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Daarop is, in de verkiezingscampagne, prof. Oud zijn "niet met de socialis
ten" begonnen. "Nooit met de socialisten", zei mr Van Riel. Neen, zei Oud, 
dat moet je niet zeggen; wat er over acht of twaalf jaren moet gebeuren, 
dat weet je niet; maar nu, in 1959, niet met de socialisten. 

De anti-revolutionairen zijn schoorvoetend gevolgd - maar: met de opge
heven vinger dat Oud's houding (overigens door en in de Nieuwe Rotter
damsche Courant fel becritiseerd) "voorbarig" was; dat men vóór de stem
bus niet mocht beslissen, of er daarna al dan niet met socialisten zou worden 
geregeerd. De anti-revolutionaire Deputatenvergadering van 24 januari l.I. 
wilde streven naar een christelijk kabinet, maar, zo zei de partijvoorzitter 
dr Berghuis volgens het verslag in "Trouw" van die dag: 

"de A.-R. Partij wil zich nog niet vastleggen op een uitspraak betref
fende haar deelneming aan een kabinet waarin de socialisten zitting 
zullen hebben. 

Herinnerend aan een uitspraak van prof. Oud, waarin deze had 
medegedeeld, dat de VVD aan zulk een kabinet niet zou deelnemen, 
zei dr Berghuis, dat in het algemeen genomen een dergelijke uitspraak 
in dit stadium onjuist moet worden genoemd." 

En zou dr Bruins Slot dan toch op 11 december beslist hebben voor een 
kabinet zonder socialisten? Hij lijkt mij daarvoor een veel te goed anti
revolutionair. Hij heeft het wel gehoopt - ik geloof, dat hij het wel gehoopt 
heeft vanaf 1952. Hij heeft het zó gehoopt, dat hij nu gelooft, dat de zaak 
al beslist was op 11 december. Maar zijn hoop is niet in vervulling gegaan 
op die 11 e december. Zijn hoop is in vervulling gegaan tijdens de formatie, 
toen Beel en De Quay op onderzoek met betrekking tot de brede basis uit 
waren, niet op lijkschouwing, en toen Burger het interne conflict in zijn 
PvdA-rijen beslist heeft ten gunste van de hakers-naar-de-oppositie. 

VERDRIET EN VOLDOENING 

Namens nagenoeg de gehele katholieke fractie heb ik in het Kamerdebat 
gezegd, dat wij het feit betreuren dat een Kabinet ook met socialisten niet 
mogelijk is gebleken. Daarnaast heb ik ook gezegd, het als een positief goed 
te beschouwen, dat de heren Beel en De Quay erin zijn geslaagd een alter
natieve oplossing te bieden, die uitzicht geeft op een goed bestuur met een 
positief sociaal beleid van christelijk gehalte. 

Het schijnt, dat sommigen het een en het ander maar een moeilijk te 
verduwen combinatie vinden. Naar aanleiding ervan heb ik tenminste - en 
van een zijde waarvan ik het niet had verwacht - de suggestie gelezen, 
dat men mij toch eigenlijk niet ten onrechte jaar in jaar uit verwijt een 
"kronkelige natuur" te hebben (vinding, als ik mij niet bedrieg, van die 
schrijver zelf), van een "alzijdige glibberigheid" te zijn (vinding van de 
socialist de Kadt). 

Het is natuurlijk niet mijn bedoeling, mee af te dalen naar dit peil van 
discussie. 1) Ik haal de woorden alleen aan omdat zij uitdrukking geven 
- zij het: wat ongelukkig uitgevallen - aan kritische verwondering, dat de 
fractie verdriet en voldoening tegelijk heeft uitgesproken. 
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Toch lijkt er mij voor kritische verwondering ten deze geen plaats. En zo 
dacht ook de fractie erover, met wier instemming ik immers na een zeer 
bewust overleg mijn woorden heb gesproken. Misschien is met een verge
lijkend voorbeeld duidelijk te maken, waarom verdriet en voldoening hier 
zeer wel kunnen samengaan: de weduwnaar, die na een gelukkig eerste 
huwelijk hertrouwt, zal ongetwijfeld het feit van zijn weduwnaarschap be
treuren en toch zich over zijn tweede huwelijk verheugen. Natuurlijk, hij 
zal niet aan het bruiloftsmaal gaan ophalen, dat het toch maar jammer is 
dat aan zijn eerste huwelijk een einde kwam. Maar het is ook niet meer dan 
een vergelijking. En het lijkt mij bij wisseling van politieke samenwerking, 
die bepaald geen huwelijk was en is, wéloirbaar, aan verdriet en voldoe
ning tegelijk uiting te geven. 

Het is geloof ik, niet de uiting geweest van onze voldoening over het door 
Beel en De Quay tot stand gebrachte alternatief, die verwondering heeft 

.gewekt. Maar dat er tevens behoefte bestond, met een enkel woord het feit 
te betreuren, dat een kabinet ook met socialisten niet mogelijk was gebleken, 
daarvoor was tweeërlei grond. 

In de verkiezingscampagne heb ik herhaaldelijk mijn persoonlijke voorkeur 
voor de brede basis uitgesproken, maar angstvallig vermeden, de nieuwe 
fractie, die uit de verkiezingen zou voortkomen, ter zake te binden. Het leek 
juist, om bij de afsluiting van de belangrijke onafgebroken brede-basis
periode, welke achter ons ligt, naar buiten te doen blijken, dat het nagenoeg 
de gehele fractie is, welke het geconstateerde feit betreurt. 

Daarnaast had ik ook voor mijzelf nog behoefte aan het door mij gespro
ken sobere woord, bij die gelegenheid en vanaf die plaats. Want met mij 
persoonlijk staat het zo, dat ik mij in geweten niet verantwoord zou hebben 
geacht tot het verlaten van de brede basis, dan onder de gegeven omstan
digheid - onder de gegeven omstandigheid van de onmogelijk te betalen 
prijs van zwichten voor socialistische overheersing. 

GEGREPEN EN GEDREVEN 

Twaalf en een half jaar heeft men mil In vele toonaarden pogen bij te 
brengen, dat de katholieke fractie in haar politiek werd voortgedreven door 
de socialistische zweep, voortgejaagd onder de socialistische knoet. Nu zijn 
we, naar Burger's zeggen, klem geraakt in de liberale tang. - Wat 'n leven! 

In mijn boekje "Katholieke Politiek", dat ik in mijn zomervakantie van 1952 
schreef, heb ik de socialistische politici "meesters in het ombuigen van hun 
politiek" genoemd (misschien is hun dit intussen in hun eigen rijen wel wat 
opgebroken). Ik voegde eraan toe, dat, om in politieke samenwerking met 
hen de afstand tussen hun politiek en de postulaten van onze opvattingen 
te verkleinen, "een tactische voorwaarde (was), hen niet te zeer te hinderen 
in het genoegen van het ombuigen zonder gezichtsverlies, liefst zelfs hun 
wat spectaculairs te gunnen". En ik belegde dat met enige voorbeelden aan 
de hand van de praktijk. 

Ik mag niet beweren, dat wij sedertdien in het voldoen aan die tactische 
voorwaarde vorderingen hebben gemaakt. Misschien is het ook van het 
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katholieke volksdeel te veel geëist - al zou het pleizierig zijn, wanneer het 
doorzicht, of tenminste het vertrouwen, van het katholieke volksdeel zo ver 
reikte. Want we moeten begrijpen, dat we aan voortgang in christelijk
sociale richting in ons verdeelde land minder bereiken, wanneer we de 
eta lering van onze invloed op de gang van zaken boven al/es stel/en. In de 
tijd van verkiezingen, de verantwoordingstijd bij uitstek, is dat nuttig - in 
de parlementaire tijd van het doen is enige gereserveerdheid beter op haar 
plaats. En dit geldt niet al/een in het verband van een socialistische partner, 
maar ook met het oog op de liberale. Ik ben erg voor een katholieke partij 
- maar vooral als instrument om het algemeen-menselijke in de politiek 
beter tot zijn recht te doen komen. 

Prof. Oud heeft ons in het jongste Kamerdebat zijn "tang" (vinding
Burger) in al/e fluwelen zachtheid voorgehouden. Want hij heeft "een chris
telijk-sociaal beleid" omhelsd, wanneer er maar onder mocht worden ver
staan een beleid "dat wordt gevoerd op de grondslag van het gebod van 
de naastenliefde". Wie zou zich hierin niet kunnen vinden? Het lijkt me een 
formule, waarop te eniger tijd prof. Oud een socialistisch-liberaal kabinet 
zou kunne!') bouwen, inclusief de Pacifistisch-Socialistische-Partij. 

Het komt mij voor, dat in die zacht fluwelen tang voor ons nog iets te 
doen valt: de rechtvaardigheid tot gelding doen komen, die de onmisbare 
kern is van wat in liefde moet worden vervuld. En voor de rechtvaardigheid 
moeten we te rade gaan bij God's wet. Zoals Pius XII het ons heeft voor
gehouden in het gebed, dat Hij voor katholieke volksvertegenwoordigers en 
politici maakte en waarin het in de aanvang luidt, dat 

"degenen, die wetten moeten uitvaardigen, in Uw naam vaststellen 
wat rechtvaardig en onrechtvaardig is, als een weerspiegeling van Uw 
goddelijke wijsheid." 

Zweep en knoet en tang kunnen wij laten voor wat ze zijn - maar we 
moeten ons wel voelen en we moeten ons wel gedragen als gegrepenen en 
gedrevenen. Gegrepen en gedreven door onze levensbeginselen, door de 
taak die God ons heeft gegeven op wereldlijk terrein. Als geschapenen naar 
God's beeld en gelijkenis, en dus ook als politici en als staatsburgers levend 
en ons gedragend, in een altijd pover en schamel trachten, naar Zijn beeld 
en gelijkenis. 

Op het wereldlijke terrein. Ik zeg het er nog maar eens bij om twee 
redenen. 

Vooreerst omdat ik onlangs de beschuldiging moest ervaren - en nu nog 
wel van een zo voortreffelijk blad als "De Bazuin", weekblad voor geloofs
verkondiging -, de beschuldiging als zou ik het katholieke partij-instrument 
zien als een soort kerkelijke zaak. Hetzelfde valse wanbegrip, dat tegen de 
katholieke partij al tiental/en jaren in de politieke arena door alles, wat 
buitenkerkelijk is, met hartstocht wordt gehanteerd en ons telkens weer wordt 
aangewreven. Natuurlijk, het weekblad voor geloofsverkondiging pakte de 
zaak van een andere kant aan. Het schilderde mij af als slachtoffer van 
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tot 'n goddelijke instelling wordt, gelijk de Kerk zelf, met als nood
zakelijk gevolg, dat ontrouw jegens het een ontrouw jegens het ander 
insluit." 

Ik twijfel niet aan de goede bedoeling van de schrijver. Ik twijfel aan zijn 
volstrekte onwetendheid over mijn inzicht in de verhouding van de politieke 
partij tot de Kerk. Ik verbaas mij alleen over zulk geschrijf-in-onwetendheid, 
in een blad z6 zwaar van verantwoordelijkheid. Ik verbaas mij erover, omdat 
ik tientallen malen~ in woord en geschrift, in het parlement en daarbuiten, 
van mijn inzicht heb doen blijken. Ik herhaal het nu nog maar eens voor de 
zoveelste maal - om het kort te maken in de woorden waarin dr Poels 
uitdrukte wat hij zijn "kerngedachte" noemde en die mij ook voor vandaag 
nog volkomen juist lijkt: 

"Het allervoornaamste werk voor het ,apostolaat' der Katholieke 
leken is en blijft het wereldlijk terrein van onze oprecht Katholieke 
maar niet kerkelijke organisaties." 

Ons politieke werk en de beleving van ons staatsburgerschap een werk 
en een beleving op wereldlijk terrein, maar dan ook op het gehele wereld
lijke terrein. Dit is mijn tweede reden, waarom ik ervan sprak, als ik zeg dat 
wij ons moeten voelen en gedragen als gegrepenen en gedrevenen door onze 
levensbeginselen. 

Wanneer het gaat over onderwijs, cultuur, volksgezondheid, maatschap
pelijk werk - dan zijn we er wel van overtuigd, vooral omdat we anders 
onze vrijheden in gevaar zien. Maar in het economisch-financieel-sociale vlak 
- dan wordt er veel gewankeld, ik geloof omdat we onze belangen dan 
in gevaar zien. 

Ik erken volkomen, dat de zaak hier anders ligt dan bij onderwijs enz. 
Maar dit "andere" is niet een verder verwijderd verband tussen de levens
beginselen en de te treffen voorzieningen. Het "andere" is alleen, dat de 
juiste christelijke oplossingen hier moeilijker te vinden zijn. Enerzijds door de 
vertroebelende invloed van het eigen belang, anderzijds doordat het veld 
der oplossingen, die allen nog binnen de grenzen der rechtvaardigheid liggen, 
groter is. En vermoedelijk ook, doordat de wetenschap in dit vlak, dat wat 
we weten, nog maar betrekkelijk weinig gevorderd is, althans nog belang
rijke lacunes vertoont en twijfels laat. 

Maar dat het verband met de levensbeginselen hier evenzeer bestaat als 
elders, staat voor mij vast. Uitgaande van onze wereldbeschouwing, leidt 
reeds het gezonde verstand tot de conclusie, dat aan de ordening der wereld 
naar God's bedoeling en wet het economisch-financieel-sociale niet ontsnapt. 
En dat we dus ook hier onze medewerking hebben te geven aan de door 
Hem gewilde ordening. Daarnaast is er dan de overvloed vanuit het leraars
ambt der Kerk, dat ons deze waarheid voorhoudt en in de veranderende 
omstandigheden telkens weer de richting wijst - Pius XII, de Paus der be
roepskerstening, is er een uitbundig en kostbaar voorbeeld van. 

Hier gaat het dan ook nooit om een keuze tussen wat het socialisme en 
wat het liberalisme voorstaan. Bij wisseling van partner zal er nu wel eens 
meer met het ene en dan weer meer met het andere rekening moeten worden 
gehouden. Dat is de noodzakelijke politieke praktijk in een land als het onze. 
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Maar onze kern-keuze blijft ook hier de keuze voor christelijke oplossingen. 
En ze zijn niet minder of meer christelijk, al naar gelang de socialisten of de 
liberalen zich beter of slechter erin kunnen vinden. 

Ik bedoel hiermee helemaal niet, een socialistische of liberale partner ten
slotte toch in een bijwagen te willen stoppen. Ik bedoel alleen te zeggen, 
dat de stelling, als zou in het economisch-financieel-sociale slechts te kiezen 
zijn tussen liberalisme en socialisme, een vervalsing is van de realiteit. Van 
de realiteit, zoals zij behoort te zijn waar ergens bewuste christenen leven. 
Van de realiteit, zoals zij ten onzent is, vooral dank zij het bestaan van 
christelijke partijen, waaronder, niet in de laatste plaats, onze eigen katho
lieke partij. 

1) De desbetreffende auteur vraagt mij, of dit soort verwijten mij niets doet. 
Mijn antwoord is: niets. Uiteraard zou dit anders zijn, indien zulke opmer
kingen zouden komen van mensen die mïkkennen. Maar verder kan ik alleen 
bij mijzelf te rade gaan. En dan kom i , wat mijn houding tegenover de 
brede basis aangaat, bepaald tot de conclusie van rechtlijnigheid. Zelfs ben 
ik niet minder gerust met betrekking tot mijn weerstand tegen socialistische 
overheersingspogingen. Wie dit laatste nogal eens vlot betwijfelen of zelfs 
ontkennen, moge ik bescheiden in overweging geven, eens na te gaan, of zij 
iemand kunnen aanwijzen, die gedurende de hele brede-basis-periode ook 
maar enigszins in dezelfde mate, als jaar in jaar uit met mij het geval is 
geweest, mikpunt was van socialistische aanvallen in, en nog veel sterker 
buiten, het parlement. Misschien dat zo'n overweging enig tegenwicht biedt 
tegen lichtvaardige, of alleen maar domme, politieke laster. 
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Voorbereiding der 
Kandidaatstellingen 

Verrassingen van de stembus 

DOOR E. G. H. BORNEWASSER 

• 

Er zijn weinig zaken die zo intensief becommentarieerd worden als de 
uitslag van een politieke verkiezing. Vooral wanneer die uitslag op 
sommige punten spectaculair is, zoals bij de jongste Kamerverkiezing 

het geval is geweest met de V.V.D., of wanneer hij een bepaalde lijn uit 
vorige verkiezingen doortrekt, zoals de geleidelijke achteruitgang der beide 
protestants-christelijke partijen. Het eerstgenoemde feit regardeert ook de 
K.V.P., want niemand kan ontkennen, dat de winst der V.V.D. voor een 
behoorlijk deel uit de katholieke hoek gekomen is. Het stelsel der Evenredige 
Vertegenwoordiging sluit de grote politieke landverschuivingen van het ver
leden uit, maar laat de floating vote van de "kleurloze middenstof" en de 
veranderlijke houding der rand kiezers nauwkeurig tot hun recht komen. Dat 
een partij van middelbare grootte een winst maakt van zes zetels, is onder 
het stelsel der E.V. een eclatant feit, dat zich tot dusverre nog niet had voor
gedaan. De winst van de V.V.D. is vrijwel van alle kanten gekomen en 
katholieke kiezers hebben er zonder twijfel belangrijk toe bijgedragen. 

Kan men hier spreken van een soort van vrijheidsdrang of is het ver
schijnsel meer te wijten aan andere factoren? Vrees voor een te sterke 
bemoeienis van de overheid, het verlangen naar een stevig tegenwicht tegen 
socialistische tendenties in de politiek, bezwaren tegen het belastingbeleid 
hebben er velen toe gebracht, de V.V.D. te versterken. Of een stevig tegen
wicht tegen een socialistische politiek, zoals die wordt nagestreefd door de 
Partij van de Arbeid, meer te vinden is bij een middelmatig sterke partij 
als de V.V.D. dan bij de K.V.P. die dertig zetels meer heeft, is natuurlijk 
een heel andere vraag. Eigenlijk is dat geen vraag, maar dat schijnt niet 
iedereen in te zien. Het feit dat de K.V.P. jarenlang deel heeft uitgemaakt 
van een brede basis, waartoe ook de P.v.d.A. behoorde, schijnt voor wan
trouwende geesten al genoeg te zijn om hun heil elders te zoeken. Zij komen 
er meestal ook rond voor uit, dat zij niet op de K.V.P. zullen stemmen, zo 
lang deze "met de socialisten samenwerkt". In alle geval mag men wel 
aannemen, dat de K.V.P. in 1959 meer stemmen van katholieke kiezers naar 
de V.V.D. heeft zien gaan dan naar de P.v.d.A. 
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VRIJHEID IN GEBONDENHEID 

Een politieke partij is een vereniging van tien- of honderdduizenden per
sonen, die door middel van die partij willen bereiken wat de enkeling niet 
bereiken kan. Zij moeten een gemeenschappelijke, door allen aanvaarde 
basis vinden en de partij moet eensgezind zijn over de grote lijnen van het 
beleid en liefst ook over de marsroute in de gegeven omstandigheden; 
anders wordt zij in het politieke leven een onzekere factor en ten slotte 
een quantité négligeable. In alle orgtmisaties, onverschillig van welke aard, 
moet de enkeling zich min of meer aanpassen. Natuurlijk betekent dat niet, 
dat men bij het lid worden van een partij zijn vrijheid prijsgeeft; maar men 
kan niet verwachten, dat alle andere leden het altijd en in alles eens zijn 
met het eigen inzicht. Men dient verder goed in het oog te houden, dat een 
partij niet uitsluitend aandacht mag besteden aan de belangen van haar 
leden, maar dat haar richtsnoer moet zijn het algemene volks- en landsbe
l'Wg. En men dient tenslotte te begrijpen, dat het lidmaatschap van 
een partij - even goed als van andere organisaties - een redelijke disci
pline vergt. In een van onze bladen heeft onlangs een lezer een ingezonden 
stuk geschreven over partijdiscipline. In haar onderschrift antwoordde de 
redactie, dat discipline een betrekkelijk goed is en niet hoger staat dan het 
goed der democratie. Wij geloven niet, dat de zaak zo juist gesteld wordt. 
Democratie moet discipline insluiten; zij is er een inhaerent deel van. Zonder 
discipline kan democratie zich op de duur niet handhaven. 

Een partij moet het vertrouwen van haar leden mede winnen en behouden 
door haar afvaardiging naar de vertegenwoordigende lichamen met zorg 
samen te stellen. Haar fracties moeten een zo goed mogelijke weerspiege
ling zijn van de maatschappelijke en regionale samenstelling van haar volks
groep en ze moeten beschikken over leden, die competent zijn op de vele 
gebieden waarop de overheid zich moet bewegen. De voorbereiding der 
kandidaatstellingen bij de K.V.P. - wij hebben het in ons vorig artikel reeds 
doen uitkomen - is daarop ingesteld. De verschillende adviezen bedoelen, 
dit werk met zoveel mogelijk waarborgen te omringen. En als tenslotte het 
kiesregelement - in tegenstelling tot enige andere partijen - niettemin de 
beslissing in laatste instantie overlaat aan de leden, dan doet het dat in het 
vertrouwen, dat de leden bij het stemmen over de groslijst in dezelfde geest 
zullen handelen als waarin de verschillende partijinstanties de voorbereiding 
ter hand hebben genomen. 

Een democratische partij moet steeds met drie dingen rekening houden: 
met een zo groot mogelijke vrijheid van de leden, met een veelzijdige en 
competente samenstelling van de fractie(s) en tenslotte met de vele kiezers, 
die op haar lijsten plegen te stemmen maar geen lid van de partijorganisatie 
zijn - en dat aantal is, wat de K.V.P. betreft, enige malen groter dan het 
aantal aangesloten leden. Zonder hun stemmen zou de partij zich niet op 
haar sterkte in de vertegenwoordigende lichamen kunnen handhaven. 

Dr Albering heeft in het aprilnummer van dit maandschrift in zijn beschou
wing van de uitslag der jongste Kamerverkiezingen ook geschreven over 
"vrijheidsdrang" en "persoonlijkheidsdrang". Hij zei daarbij o.a.: "De ont
wikkeling van het katholieke volksdeel én de ontwikkeling van deze tijd 
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brengen mede, dat het vraagstuk van de verhouding van de menselijke per
soon en de democratie en van de plaats van de persoonlijkheid in de demo
cratie - in het bijzonder in katholieke kring - degelijke bestudering ver
dienen en een eigentijdse, efficiënte oplossing". Waarop deze bestudering 
ook moge uitlopen en wat voor oplossing men ook moge zien, het zal altijd 
waar blijven, dat in diepste grond de levensbeschouwing de houding op het 
terrein der staatkunde moet bepalen en dat in het partijwezen vrijheid altijd 
zal moeten betekenen vrijheid in gebondenheid. 

DE VERRASSING DER VOORKEURSTEMMEN 

De verkiezing van mr K. van Rijckevorsel tot Kamerlid m.et meer dan 90.000 
voorkeurstemmen - een nog nooit uitgebracht aantal - heeft begrijpelijker
wijze in en buiten onze partij nogal commentaar verwekt. Onder die com
mentaren zijn er ook geweest die bepaald niet juist waren. Men kon weleens 
horen verkondigen, dat de bestuursinstanties van de partij toch maar geen 
goed oog hadden gehad op wat er onder de leden leefde. In zoverre was 
het geval-van Rijckevorsel toch wel leerzaam geweest, meenden sommigen. 

Nu is het echter een feit, dat de verkiezing van mr van Rijckevorsel door 
voorkeurstemmen onmogelijk kan worden uitgespeeld tegen het betreffende 
orgaan der partij, de Verkiezingsraad. Deze had immers, in zijn advies aan 
de leden inzake de stemming over de groslijst, aan deze kandidaat een 
plaats toegekend, welke zijn verkiezing tot lid der Tweede Kamer waar
borgde! Maar wat gebeurde er bij de stemming over de groslijst? Een groep 
van de katholieke boerenorganisatie, van mening dat het agrarische deel 
van onze bevolking zich in de fractie nog wel wat meer weerspiegeld zou 
mogen zien, slaagde erin, bij de stemming een andere kandidaat naar boven 
te schuiven met het gevolg dat mr van Rijckevorsel een lagere plaats kreeg, 
waar hij geen kans meer had op verkiezing. Deze plaatsverschuiving ging 
in tegen het advies van de Verkiezingsraad. Daarop is een onverwacht 
grote reactie gekomen, ook bij partijleden die overigens geen voorstanders 
zijn van een verkiezing door voorkeurstemmen, omdat daardoor het met 
veel zorg uitgebalanceerde fractiebeeld kan worden vervormd. Maar staande 
voor de keuze: ofwel nummer een van de lijst te stemmen en daardoor 
aan een bepaalde maatschappelijke groep nog een zetel méér te geven 
dan waarover die groep toch al beschikken kon en aldus mr van Rijcke
vorsel buiten de Kamer te houden, ofwel laatstgenoemde kandidaat door 
hun voorkeurstem, zo mogelijk, toch nog aan de zetel te helpen die de 
Verkiezingsraad voor hem bestemd had, hebben zij hun voorkeurstem op 
hem uitgebracht. Hun stem kan in geen geval worden gezien als een 
d'emonstratie tegen het betreffende partijorgaan, integendeel, als een 
adhaesiebetuiging daaraan. De actie van een bepaalde groep wekte als 
reactie bij meer dan 90.000 kiezers (waaronder overigens ook niet-katholieken 
waren) de drang, de afwijking van het advies van de Verkiezingsraad weer 
te niet te doen. De verkiezing van de omlaaggedrukte kandidaat was een 
klinkend bewijs, dat de Verkiezingsraad het althans naar de mening van 
meer dan 90.000 kiezers goed had gedaan. 

Dat per slot van rekening, tengevolge van bepalingen van de Kieswet, 
welke geen direct verband met de zaak hielden, de groep der midden-
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standers de dupe werd en een gewaardeerd Kamerlid verloor, valt natuur
- lijk zeer te betreuren maar kon niet worden' voorzien. 

Wie in de verkiezing van mr van Rijckevorsel een positiekiezen tegen 
een partijinstantie dacht te zien, heeft zich dus vergist. Er zijn overigens 
enkele wel zeer krasse commentaren geweest. Toen het Partijbestuur, na 
eerst de officiële uitslag der stembus te hebben afgewacht, ingevolge art. 46 
van het betreffende kiesreglement zijn besluit nam inzake deze Kamerzetel 
en in overeenstemming met het tweede lid van dit artikel zijn instemming er
mee betuigde dat de gekozene de zetel aanvaardde, schreef een van onze 
redacties, dat dit haar "wat al te dol" werd en dat de regeling bij de 
K.V.P. "in strijd was met het gezond verstand". Een van de kopbladen van 
dit orgaan, dat het commentaar overnam, zette er nog een pakkende titel 
boven: "Onhandige manoeuvre" I Blijkbaar hadden deze redacties geen 
juist begrip van wat er in feite gebeurd was. 

Het feit dat in dit geval de voorkeurstem een niet gelukkige afwijking 
van het advies van de Verkiezingsraad redresseerde, kan echter moeilijk 
als een algemene aanbeveling van de voorkeurstem worden aangemerkt. 
Zij kan de uitslag van de officiële stemming zo beïnvloeden, dat deze 
belangrijk afwijkt van de door de Verkiezingsraad voor een deel (kwali
teitszetels) definitief vastgestelde en voor de rest geadviseerde en door de 
partijleden meestal zonder wijzigingen gesanctioneerde lijst van kandidaten. 
Nu heeft het Partijbestuur weliswaar de bevoegdheid, zijn instemming met 
het aanvaarden van de zetel door de met voorkeurstemmen gekozene te 
weigeren, wanneer aan de samenstelling der fractie "in belangrijke mate" 
afbreuk zou worden gedaan wat betreft de beschikking over leden, "die 
deskundig zijn op belangrijke gebieden van het staatkundige en openbare 
leven" i maar wanneer hiervan niet evident kan worden gesproken, "zal het 
Partijbestuur deze instemming betuigen," zoals art. 46 van het kiesreglement 
positief zegt. Tegen het verbreken van een gezond evenwicht tussen de 
vertegenwoordigers van de verschillende maatschappelijke groepen in de 
fractie valt dus weinig te doen. 

In dit verband moge nog even worden herinnerd aan een opmerking van 
prof. Romme in de Volkskrant. Prof. Romme wees er op, dat ook wanneer 
aan de officiële stembus een kandidaat een voldoende groot aantal voor
keurstemmen behaalt om volgens de bepalingen van de wet gekozen ver
klaard te worden, er altijd toch nog een groter aantal stemmen is uitge
bracht op nummer een van de lijst en dus voor de samenstelling van de lijst 
zoals die ingevolge de stemming over de groslijst luidde. Wie in het eerste 
geval wil spreken van een volksuitspraak, zal moeten toegeven dat de ander 
dat a fortiori kan doen. 

Uiteraard brengt ook de stemming over de groslijst de kans op wijzigingen 
in de volgorde der kandidaten mee. Die stemming zelf accentueert het 
democratische karakter van de K.V.P. en juist dat kan het lidmaatschap van 
de partij aantrekkelijker maken. De leden weten, dat zij de laatste, de 
beslissende stem in het kapittel hebben. Vermoedelijk zal niemand in de 
plaats daarvan een regeling prefereren als bij sommige andere partijen, 
waar de buitengewone algemene vergadering of de vergadering va'n groeps
of Kamerkring beslissen inplaats van de individuele leden der partij. 
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Van die bevoegdheid van de leden kan echter ook zo gebruik worden 
gemaakt, dat het niet meer in het belang van de partij is. Wanneer partij
leden vóór alles de sector van hun maatschappelijke groep in de fractie zo 
sterk mogelijk willen maken, is het gevaar niet denkbeeldig, dat het even
wicht van de fractie en haar competentie op verschillende gebieden (buiten 
de kwaliteitszetels, waarvan het aantal slechts beperkt is) verloren zullen 
gaan, wat een verzwakking van onze positie zou betekenen. 

Democratie is een groot goed, mits zij gepaard gaat met instelling op het 
algemene volks- en landsbelang en mits het partijwezen, dat in de democratie 
nu eenmaal een grote rol speelt, de uit die enige goede instelling voort
vloeiende discipline opbrengt. 

Rectificatie. In ons artikel "Voorbereiding der kandidaatstellingen", opge
nomen in het mei nummer, wordt onder de paragraaf: Anti-revolutionaire 
Partij, raadsverkiezingen, gesproken van een "accoord van samenstelling". 
Dit had moeten zijn "accoord van samenwerking". 

187 



'i 

" ' 
i 

" I 
I 

De ondergang van 
de brede basis (11) 

DOOR Dr. S. W. COUWENBERG 

In het vorige artikel hebben wij de factoren ontleed, welke de levenskracht 
van de brede basis steeds meer hebben ondermijnd. De sfeer tussen 
socialisten en christen-democraten is hierdoor, naar we gezien hebben, 

zo grondig bedorven, dat een herstel van de brede basis na de verkiezingen 
niet meer mogelijk was. Wil in de toekomst een nieuwe samenwerking met 
de socialisten tot stand komen, dan moet de sfeer tussen christelijke demo
cratie en socialisme eerst eens grondig gezuiverd worden. 

In zijn artikel: "Ministers - fractie - partij" in "Socialisme en Demo
cratie" van april 1959 vestigt de socialistische oud-staatssecretaris mr F. J. 
Kranenburg er de aandacht op, "dat het samenzijn van partijen in een 
kabinet de betrokken fracties en partijorganen uit hoofde van de gemeen
schappelijke verantwoordelijkheid een minimum van onderling respect en 
goede trouw oplegt, wil/en de staatsburgers het samen regeren nog begrij
pen en aanvaarden. Het niet in achtnemen van dergelijke fatsoensnormen 
is niet al/een politiek onjuist, maar brengt onherroepelijk storingen in de 
werking van het constitutionele bestel mee," aldus mr Kranenburg, die deze 
zedenles blijkens de contekst speciaal richt aan het adres van de christelijke 
partijen. Het moet ons na deze socialistische zedenles, die wij op zich zeer 
wel kunnen onderschrijven, toch van het hart, dat men van socialistische 
zijde wel erg gemakkelijk geneigd is anderen de les te lezen op het stuk 
van goede omgangsvormen in het politieke verkeer, terwijl men zelf nu niet 
bepaald een voorbeeld geeft. Wij hebben dit in ons eerste artikel reeds 
opgemerkt, toen wij het radio-debat tussen prof. Samkalden en prof. Oud 
bespraken. 

DOORBRAAKGEDACHTE OVERBOORD 

Wat nu de zedenles van mr Kranenburg betreft, die wij graag eens vanuit 
onze gezichtshoek zouden toepassen, lijkt het ons moeilijk voor bestrijding 
vatbaar, dat het tot het minimum van onderling respect behoort elkaars 
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democratische gezindheid niet lichtvaardig verdacht te maken, zoals de 
P.v.d.A., noor we in ons eerste artikel gezien hebben, herhaaldelijk heeft 
gedaan ten aanzien van de K.V.P., en verder elkaars bestaansrecht loyaal 
te erkennen, waarover tenslotte niet abstracte politieke theorieën, moor de 
kiezers volgens goed democratisch gebruik beslissen. De ontkenning van 
het bestaansrecht der christelijke partijen, welke in artikel 35 van het socia
listische beginsel program is vervat, is voor deze partijen een zaak, waar zij 
moeilijk langer genoegen mee kunnen nemen. 

In het socialistische ontwerp voor een nieuw beginsel program wordt de 
afwijzing van de confessionele partijvorming onverkort gehandhaafd. Zij is, 
aldus het concept, in beginsel verwerpelijk en in de huidige verhoudingen 
schadelijk (V, 26). Aan deze afwijzing wordt thans echter toegevoegd, dot 
de vrijheid tot zulk een partijvorming dient gewaarborgd te zijn. Deze toe
voeging is in een democratisch staatsbestel eigenlijk een vanzelfsprekend
heid. Tegen de achtergrond van de doorbraakdiscussie van de afgelopen 
jaren is zij echter niet zonder betekenis evenmin als de opmerking van 
mr Burger in het oprilnummervan "Socialisme en Democratie", dot, voor
zover het katholieke volksdeel de K.V.P. prefereert, de P.v.d.A. die keuze te 
respecteren heeft. 

De P.v.d.A. zou er goed aan doen de doorbraakgedachte geheel over
boord te werpen en zich voortaan te bepalen tot een normale politieke 
bestrijding der christelijke partijen. Deze gedachte is, hoezeer men het ook 
moge betreuren, door de historische ontwikkeling duidelijk achterhaald. Het 
is een niet te miskennen feit, dot de christelijke democratie in het na-oorlogse 
Europa tot een voorheen ongekende machts- en krochtsontplooiing is geko
men. 1) Ook in socialistische kring zijn er, die een open oog tonen voor dit 
opmerkelijke verschijnsel, zoals de Belgische leider H. Fayat. In de verkla
ring van dit verschijnsel wijst Fayat erop, dot godsdienst en kerk krachtige 
bindmiddelen zijn gebleven voor de katholieke partijen en waarschuwt hij 
tegen een geringschatting van de godsdienstige factor in politieke zaken. 2) 

Men zou tegen het voorgaande wat Nederland betreft kunnen opwerpen, 
dot de christelijke democratie hier totaal gezien toch enigszins achteruitge
gaan is. Dit kon niet ontkend worden. Deze achteruitgang, die overigens 
voornamelijk op rekening komt van de protestants-christelijke partijen, is 
o.i. echter niet zozeer het gevolg van de verminderde werfkracht van de 
idee der christelijke democratie, moor veeleer van de verbrokkelde, ver
ouderde wijze, waarop deze idee nog altijd aan het Nederlandse volk 
gepresenteerd wordt. Hierbij volt in de eerste plaats te denken aan de 
politieke gespletenheid in protestants-christelijke kring. Deze gespletenheid 
moge in het licht van de historie alleszins begrijpelijk en verklaarbaar zijn, 
in de huidige wereldsituatie en met het oog op de eisen der toekomst wordt 
zij meer en meer een anachronisme. Zoals de anti-revolutionaire lijsttrekker 
prof. Zijlstra onmiddellijk na de bekendwording van de uitslag der laatste 
Kamerverkiezingen terecht opmerkte, verdroogt het reformatorische ideaal 
dit gescheiden voortgaan niet meer. 

Met het tot stond brengen van een grotere politieke eenheid in protes
tants-christelijke kring kon echter, noor het ons wil voorkomen, niet meer 
volstaan worden. Willen we de werfkracht, die de idee der christelijke 
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democratie op zich in hoge mate bezit, ten volle benutten, vooral ten aan
zien van de groeiende schare der jonge kiezers, dan zullen we met kracht 
moeten streven naar het scheppen van de voorwaarden voor een bundeling 
der christen-democratische krachten in één partijverband, een Nederlandse 
CD.U. dus. Pas in deze nieuwe politieke ruimte kan de christelijke democratie 
in Nederland tot volle· uitbloei komen. Dat dit een zaak is op langere 
termijn en dat hierbij zeer grote weerstanden overwonnen moeten worden, 
behoeft, dunkt ons, geen betoog. Hoe zou het ook anders kunnen bij een 
zaak, die zulk een ingrijpende vernieuwing behelst? Het zou ons in het 
kader van dit artikel uiteraard tever voeren op deze zaak verder in te gaan. 

DE V.V.D. EN DE DOORBRAAK 

Van socialistische zijde is de verkiezingswinst van de V.V.D. bij de ver
kiezingi:!n van 1958 en 1959 onmiddellijk geïnterpreteerd als een nieuwe 
triomf van de doorbraak, zij het dan een doorbraak naar rechts. Merkwaar
dig is, dat men deze winst tegelijk kwalificeerde als "conjunctuurwinst". Als 
dit laatste het geval is, kan men toch moeilijk van een triomf van de door
braak spreken. Hiermede wordt immers een geestelijk proces bedoeld, dat 
een duurzame losmaking van de christelijke partijen betekent. 

De socialistische interpretatie van de verkiezingen van 1958 en 1959 doet 
op de keper beschouwd even geforceerd en gezocht aan als die van de 
verkiezingen van 1956, toen men op grond van de socialistische verkiezings
winst nog luider verkondigde, dat de doorbraak een feit was. Bij de pro
vinciale en gemeenteraadsverkiezingen van 1958 bleek echter reeds duidelijk, 
hoezeer ook deze winst een conjunctureel karakter had. 

Tot degenen in socialistische kring, die in de verkiezingswinst van de 
V.V.D. bij de laatste verkiezingen onmiddellijk een nieuwe triomf van de 
doorbraaK zagen, behoorde ook de directeur van de Or Wiardi Beckman 
Stichting, drs J. M. den Uy1.3) Merkwaardigerwijze heeft deze socialistische 
voorman de V.V.D. echter enige jaren zonder meer ingedeeld bij het poli
tieke confessionalisme. Het vrijzinnige beginsel, dat aan de V.V.D. ten grond
slag ligt en dat wortelt in de oorspronkelijke voedingsbodem van het 
liberalisme; het rationalisme van de Verlichting, draagt evenzeer een levens
beschouwelijk karakter en deswege hoort ook de V.V.D. bij het politieke 
confessionalisme, zo betoogde Den Uyl in 1956 in een onder de titel 
"Liberalisme en Socialisme" verschenen uitgave van de Or Wiardi Beckman 
Stichting. Volgens hem zijn er dus twee soorten van politiek confessionalisme, 
n.l. een christelijk en een vrijzinnig (liberaal) confessionalisme. Hoe men bij 
een dergelijke zienswijze de verkiezingswinst van de V.V.D. als een triomf 
van de doorbraak kan voorstellen, is ons een raadsel. 

In liberale kring is men tot dusverre zo verstandig geweest aan de ver
kiezingswinst die men heeft behaald, geen doorbraakgedachte te koppelen. 
In "Vrijheid en Democratie" van 26 april 1958 werd de doorbraakgedachte 
zelfs verworpen als "een rose droombeeld uit een periode van weinig 
realiteitsbesef". Is de hele doorbraak in feite wel iets anders dan een holle 
leuze, een argument in de strijd om de kiezersgunst?, zo vroeg de schrijver 
zich af. Deze vraag is alleszins gewettigd. 

190 



I 
l 
r 

Het zou van een progressieve gezindheid getuigen, als de P.v.d.A. deze 
door de ontwikkeling achterhaalde gedachte, waarop ook in eigen kring 
ernstige kritiek is geleverd,4) eindelijk eens in het ideologische asvat zou 
werpen. Dit zou de verstandhouding tussen haar en de christelijke partijen 
stellig ten goede komen. 

SOCIALISTISCHE MISVATTINGEN 

Ook uit het oogpunt van politieke theorie is de doorbraakgedachte trou
wens moeilijk houdbaar. De fout, die hierbij gemaakt wordt, is, dat men 
uitgaat van de enkelvoudige tegenstelling: "progressief - conservatief" als 
enig-juiste grondslag van politieke partijvorming en als kriterium hiervan de 
volkomen verouderde antithese tussen arbeid en bezit hanteert. Zoals wij 
in onze studie: "De strijd tussen progressiviteit en conservatisme" menen 
aan te tonen, is het poneren van een enkelvoudige tegenstelling: 
"progressief - conservatief" een constructie, die beslist niet houdbaar is. 
Progressiviteit en conservatisme zijn polen van een tegenstelling, die veel 
gecompliceerder is dan men in socialistische kring denkt. De christelijke 
partijen vertegenwoordigen als centrumgroeperingen tussen links en rechts 
een zelfstandige politieke richting op het politieke krachtenveld, die uit
stekend kan dienen als grondslag van partijvorming. Als zodanig kunnen 
zij een zeer belangrijke bijdrage leveren tot een gezonde, evenwichtige 
ontwikkeling van het politieke en maatschappelijke leven. 

Zoals gezegd hanteert men in de socialistische propaganda nog steeds de 
volkomen verouderde antithese tussen arbeid en bezit als kriterium van de 
tegenstelling: "progressief - conservatief". "Progressief" zijn volgens dit 
kriterium degenen, die opkomen voor de belangen van de arbeiders (de 
minder-draagkrachtigen), "conservatief" de schare dergenen, die de belangen 
van de bezittende klasse (de meer-draagkrachtigen) voorstaan. Na de vloed 
van socialistische verkiezingspropaganda van de laatste jaren behoeft het 
nauwelijks vermelding, dat de P.v.d.A. zich als de grote voorvechtster ziet 
van de bel{lngen der arbeiders, terwijl de christelijke partijen en de V.V.D. 
in de socialistische visie de pleitbezorgers zijn van de belangen der bezit
tende klasse en daarmede de kwalijke rol vervullen van conservatieve 
tegenspeler van de met een aureool van progressiviteit omgeven heldenrol 
van de P.v.d.A. "Het zijn", zo wordt in een van de vele socialistische ver
kiezingspamfletten van de christelijke partijen en de V.V.D. gezegd, "allen 
partijen van het verleden, van de oude maatschappij. Het zijn allen in diepste 
wezen partijen van het conservatisme". In werkelijkheid hanteert de socialis
tische propaganda hiermede een kriterium, dat zelf door en door tot het 
verleden behoort. Wat toch is het geval? 

Onder invloed van de maatschappelijke ontwikkeling van de laatste halve 
eeuw is de sociale geleding ontzaglijk. veel gecompliceerder geworden door 
het ontstaan van steeds meer nieuwe functies en groeperingen en heeft zij 
tevens een sterk dynamisch karakter gekregen. Zij is met andere woorden 
in de ban geraakt van een proces van toenemende differentiëring en van 
een sterke sociale mobiliteit, welke de verschillende lagen, klassen en be-
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roepsgroepen in een voortdurende beweging van stijging en daling houdt: 
een beweging, die zowel betrekking heeft op de economische positie als op 
maatschappelijke prestige en maatschappelijke macht. De arbeidersklasse is 
in deze ontwikkeling in beide opzichten aanzienlijk gestegen en is zelf meer 
en meer in de ban geraakt van een proces van differentiëring. Geheel in de 
lijn van deze ontwikkeling treft men bij de jonge arbeidersgeneratie weinig 
of niets meer aan van de oude klasse-solidariteit. Zij vertoont een duidelijke 
tendentie naar "het midden", naar de levensstijl van de middengroepen en 
is dienovereenkomstig veel meer ingesteld op de eigen toekomstmogelijk
heden dan op collectieve lotsverbetering. 5) 

In deze situatie getuigt het nog steeds hanteren van de uit de 1ge eeuw 
daterende antithese tussen arbeid en bezit als kriterium van de tegenstel
ling: "progressief - conservatief" van een niet te miskennen conservatieve 
instelling. Wanneer men de huidige situatie in het oog vat, zo schrijft de 
bekende Duitse socioloog René König in zijn belangwekkende studie: 
"Sozio/ogie Heute", blijkt thans ieder afwegen van "het sociale vraagstuk" 
louter van het standpunt van de arbeidersklasse beslist "onsociaal" te zijn. 
In werkelijkheid houdt een dergelijke zienswijze tegenwoordig nog slechts 
verband met het groepsbelang of liever gezegd het groepsegoisme van een 
klasse, of onder bepaalde omstandigheden, zelfs van een politieke partij en 
haar functionarissen. Het sociale vraagstuk zal slechts dan op rationele wijze 
worden aangepakt, indien men rekening houdt met de belangen van alle 
afzonderlijke groepen in onze maatschappij en niet slechts met die van de 
minderheid der industrie-arbeiders, aldus König. 

SOCIALISTISCHE INCONSEQUENTIE 

Aan het begin van de jongste verkiezingsstrijd heeft de socialistische 
voorman en socioloog prof. Banning, die een scherp oog heeft voor de 
veranderingen, die zich in de maatschappelijke struktuur voltrokken hebben, 
zijn partij uitdrukkelijk gewaarschuwd tegen het wederom oprakelen van de 
oude klassenstrijdsentimenten. 6) De socialistische propaganda heeft er zich 
echter niets van aangetrokken. Meer nog dan in de voorafgaande jaren is 
op deze sentimenten geapelleerd. 

Het onwaarachtige in de socialistische houding is, dat men enerzijds de 
christelijke partijen verwijt, dat zij geen duidelijke politieke keuze doen -
en overeenkomstig het juist genoemde kriterium heeft men hierbij kennelijk 
op het oog een keuze tussen de belangen van de bezittende, meer draag
krachtige klasse en die van de arbeiders - terwijl men anderzijds in de lijn 
van het moderne socialisme een volkspartij wil zijn, die ook andere dan 
"proletarische" groepen (intellectuelen, oude en nieuwe middenstand, werk
gevers) omvat. 

Het. inconsequente, ja dubbelhartige in de socialistische houding kwam 
tijdens de jongste verkiezingsstrijd weer duidelijk tot uiting. Maakte de 
P.v.d.A. enerzijds de strijd vóór of tegen de minder-draagkrachtigen (= ar
beiders) tot inzet van de verkiezingen, anderzijds richtte zij zich tegelijk in 
een adres tot de Nederlandse werkgevers, waarin o.a. wordt opgemerkt, 
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dot de P.v.d.A. een samenleving nastreeft, "waarin een evenwichtige ver
houding bestaat tussen alle groepen, die een moderne samenleving als de 
onze telt". Dit lijkt sprekend op wat de christelijke partijen beogen, n.1. een 
harmonische belangenbehartiging ten aanzien van alle volksgroepen. Hier
mede doen de christelijke partijen wel degelijk een duidelijke politieke 
keuze in tegenstelling met de P.v.d.A., wier tragiek het is, dot zij enerzijds 
een moderne socialistische partij wil zijn, een partij dus voor heel het volk, 
terwijl zij anderzijds moor niet los kon komen van de oude klassenstrijd
sentimenten. Door een en onder is zij niet in stoot op het stuk van de inko
mensverdeling tot een duidelijke politieke keuze te komen. 

De strijd van de christelijke democratie voor een harmonische behartiging 
van het welzijn van heel het volk is typisch de politieke keuze van een 
centrumgroepering. Het is een keuze, die ook geheel in de lijn ligt van de 
maatschappelijke ontwikkeling, waarin, gelijk René König in zijn juistge
noemde studie opmerkt, het inpassen van alle logen, klossen en beroeps
groepen met hun verschillend gesitueerde belangen in het room van de 
moderne sociaal-economische struktuur als centraal probleem noor voren 
is getreden. 

') Zie hiervoor nader: van schrijver dezes, "De strijd tussen progressiviteit 
en conservatisme - Sociologische en cultuurhistorische belichting van een 
veelomstreden tegenstelling", 1959, blz. 255-293. 

2) H. Fayat, "Voor een nieuw socialistisch basis program", in "Socialisme 
en Democratie", februari 1959. 

3) Zie zijn nabeschouwing van de verkiezingen in "Vrij Nederland", 14 
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Twee maanden 
kabinetsformatie 

Uit het draaiboek vaD de ProfessoreD DEEL-DE QUA Y 

D aags na de parlementsverkiezingen van 12 maart 1959 heerste er in 
Nederlands politieke kringen maar weinig optimisme over de kansen 
op een snelle kabinetsformatie. De stemmen- en zetelwinst mocht dan 

al voor de liberale partij ruimer zijn uitgevallen dan verwacht of gevreesd 
was, de verschuivingen welke de vervroegde Kamerverkiezingen opleverden, 
maakten het moeilijk om te poneren dat de kiezers een uitgesproken voor
keur of-antipathie voor oplossingen als brede basis, smalle basis, zeer brede 
basis dan wel versmald-brede basis hadden uitgesproken. Verliezen voor de 
protestants-christelijke partijen werkten neutraliserend op de winst van de 
Katholieke Volkspartij, wanneer men er voorkeur voor had om de rekensom 
voor een zuivere rechtse coalitie kloppend te maken. En het sinds voorjaar 
1958 door de Partij van de Arbeid herwonnen terrein maakte beweringen 
een beetje gechargeerd, als zou uit de vooruitgang van de V.V.D. een uit
gesproken afkeer van de brede-basis-politiek blijken. 

Geen wonder dat op 13 maart de perscommentaren op de vraag "Wat 
nu?" een bonte staalkaart van antwoorden etaleerden; antwoorden welke 
een opvallende gelijkenis vertoonden met wat in de desbetreffende kolom
men al vóór de 12de maart op het gebied van de kabinetsformatie aan 
voorkeur ten beste was gegeven. Is het een ongerijmde conclusie te stellen, 
dat de kiezers de politici voor het interpreteren van de stembusuitslag een 
zeer ruime mate van vrijheid hadden gelaten? Vrijheid uiteraard te benutten 
binnen de perken welke de grondwet en de traditie de partijen en hun 
leiders bij het uitoefenen van invloed op het tot stand komen van een nieuwE' 
regering stelt. 

Vast staat wel, dat toen Hare Majesteit de Koningin op 14 maart na de 
gebruikelijke informaties - waarbij met te grote haast getelde stemmen 
en een daardoor onjuist vastgestelde verkiezingsuitslag debet eraan waren 
dat de heer l. P. laning van het Gereformeerd Politiek Verbond een over
bodige tocht naar het paleis Huis ten Bosch maakte - minister-president 
prof. dr l. J. M. Beel met een eerste informatie-opdracht belastte, in meer 
dan één politiek milieu al een eigen voorkeursinterpretatie gegeven werd 
aan de ruim gestelde opdracht. Want het aan prof. Beel gevraagde rapport 
moest, zoals een mededeling van het Kabinet der Koningin leerde, betref
fen: "de mogelijkheden om te komen tot de formatie van een kabinet dat 
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zal mogen rekenen op een vruchtbare samenwerking met de volksvertegen
woordiging." 

Van meer dan één zijde was al vóór het ogenblik waarop op professor 
Beel een beroep gedaan werd, te verstaan gegeven, op welke wijze en 
onder welke voorwaarden er, wat hen betreft, op een vruchtbare samen
werking met de volksvertegenwoordiging gerekend zou kunnen worden. Het 
duidelijkst maar ook het meest negatief was in deze de standpuntbepaling 
van de V.V.D.: onder geen beding liberalen in één kabinet met de socialis
ten. (Mr Burger is wel zo vriendelijk geweest door zijn eigen bijdrage in 
deze prof. Oud tijdens de kabinetsformatie een moeilijk dilemma te be
sparen I). Zo onomwonden hebben zelfs fervente voorstanders van een 
kabinet zonder socialistische ministers in de anti-revolutionaire partij zich 
niet uitgelaten; maar onder de politieke vrienden van prof. Zijlstra leefde 
toch zeker geen onbetwist verlangen om weer terug te keren naar de basis 
van een breed-samengesteld kabinet. Gelet op de verliezen waarmee men 
in socialistische kringen rekening had willen houden, vielen de resultaten 
van de stembus de Partij van de Arbeid en haar prominenten niet tegen. 
Maar had dit als consequentie, dat de animo onder de socialistische voor
mannen om de breuk van december 1958 weer ongedaan te maken, werd' 
vergroot? Die animo bleef in elk geval hypothecair belast met stringent 
geformuleerde wensen, gedeeltelijk erop gericht om compensatie te krijgen 
voor de nederlaag dr Drees en zijn socialistische mede-ministers vorig jaar 
in de Tweede Kamer toegebracht, en anderzijds tot doel hebbend het re ge
ringsprogram op enkele belangrijke punten wat meer geredigeerd te krijgen 
conform de wensen van de het minst voor compromissen ontvankelijke 
groepen in de partij. 

Op het eerste gezicht waren alleen de Katholieke Volkspartij en de 
Christelijk-Historische Unie bereid om zonder rancunes of vóóroordelen de 
architect van het nieuwe kabinet tegemoet te treden. Dat overigens ook in 
deze kringen de meningen verdeeld waren, bleek alleen reeds uit het bonte 
assortiment van uiteenlopende adviezen door sprekers en vanuit de pers 
tijdens de kabinetsformatie aan de adressen van (in)formateur, fracties en 
fractievoorzitters gericht. We menen dan ook wel te mogen vaststellen, dat 
op de dag toen professor Beel zijn werk als informateur aanvatte, links zowel 
als rechts een niet te verwaarlozen aantal van de personen met wie hij 
krachtens zijn opdracht te maken zou krijgen, op het standpunt stond, dat 
het nieuwe kabinet bij voorkeur ook een nieuwe periode in Nederlands 
parlementaire en politieke geschiedenis zou moeten inluiden. 

PAASRAPPORT 

Wanneer professor Beel zich op 14 maart de gecompliceerde toestand 
bewust is geweest - en dat de man die na dr Drees' aftreden aan het roer 
van het schip van staat plaats had moeten nemen zich de verschillende 
complicaties bewust was, is bijna zo iets als een axioma - hij heeft zijn 
werklust er niet door laten beïnvloeden. Op 16 maart liet hij een zegsman 
meedelen het voornemen te hebben om nog vóór Pasen aan Koningin 
Juliana eindrapport uit te brengen. Dit hoewel de informateur van plan 
was in zijn onderzoek ook op te nemen de kansen op een vergelijk op 
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controversiële punten. Voor zijn eigen back-ground wetenschap inzake die 
punten was ongetwijfeld mede bedoeld het op 17 maart gevoerde gesprek 
met de voorzitter van de Sociaal-Economische Raad, prof. Verrijn Stuart, die 
hem zou hebben kunnen inlichten over het vrijwel voltooid zijnde advies 
inzake de huren, lonen en prijssubsidies .Na prof. Verrijn Stuart raadpleegde 
de informateur nog enkele ministers uit zijn demissionair kabinet op prak
tische punten. 

Drie dagen later kon professor Beel zich buigen over het voorlopig 
resultaat van de besprekingen welke hij gevoerd had met de voorzitters 
der vijf grotere Kamerfracties. De wetenschap hieruit verkregen leidde op 
23 maart tot nieuw gesprekken met de fractievoorzitters, waarbij - steen 
des aanstoots voor de socialisten - mr Burger de rij alleen openen moest 
om opgevolgd te worden door de drie christen-democratische fractieleiders 
gezamenlijk en één dag later door professor Oud van de V.V.D. Deze 
procedure leidde in brede kringen tot de overtuiging, dat de informateur 
bij zijn raadplegingen de grootste moeilijkheden ontmoet had van socialis
tische zijde, terwijl de meningsverschillen tussen de vier andere fractie
voorzitters hem minder onoverbrugbaar voorgekomen waren. Op 25 maart 
volgde, tIter afronding van de gesprekken", nogmaal een onderhoud tussen 
de informateur en mr Burger. Vier-en-twintig uur later deelde het kabinet 
der Koningin mee, dat prof. mr l. J. M. Beel op paleis Huis ten Bosch door 
Hare Majesteit voor het uitbrengen van zijn rapport ontvangen was. De 
informateur was erin geslaagd zijn Paasrapport binnen de hem gestelde 
termijn gereed te krijgen .De eerste faze in de kabinetsformatie 1959 was 
hiermee ten einde. 

* * 
* 

Bij de Kamerdebatten over de regeringsverklaring van het nieuwe kabinet 
heeft minister-president prof. de Quay het - terecht - niet betamelijk 
geacht om de zegels op de hoofdstukken welke door professor Beel voor 
de geschiedenis der kabinetsformatie geschreven zijn, te verbreken. Schaadt 
dit de wetenschap over de gebeurtenissen en ontwikkelingen tijdens het 
eerste stadium van de kabinetsformatie? Analyses in de pers verschenen 
stroken met het vermoeden, dat de ruimere mate van openbaarheid welke 
betracht geworden is ten opzichte van professor de Quay"s eigen aandeel 
in het werk, voor een groot deel ook de verklaring kan geven over afwij
zing en "ja"-woord tijdens de eerste informatieperiode van prof. Beel. 
Volgens deze deducerende methode zouden wij dan de conclusie willen 
trekken, dat de eerste informatie-periode afgesloten werd met een grote 
mate van waarschijnlijkheid, dat de reparatie van de brede basis een moeilijk 
haalbare zaak zou zijn. 

De tweede fase begon met een negatieve mededeling. Na kennisneming 
van het rapport-Beel liet de Koningin nog geen half etmaal later mededelen, 
dat voor de kabinetsformatie tevergeefs een beroep gedaan was op profes
sor dr J. R. M. van den Brink, die verzocht had wegens "persoonlijke om
standigheden" niet in aanmerking te worden gebracht voor een opdracht. 
De auguren, die in deze tijd gestalte plegen te krijgen in parlementaire en 
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politieke redacteuren van persorganen, hadden deze ontwikkeling voorzien 
en reeds voorzorgsmaatregelen getroffen om de Commissaris der Koningin 
in de provincie Noord-Brabant te kunnen opvangen, zo hij vanuit het 
retraitehuis bij Eindhoven waar hij de Goede Week plechtigheden vierde, 
naar Den Haag of Soestdijk ontboden zou worden. 

Deze voorspelde gebeurtenis bleef niet lang uit. Op 28 maart -Paas
zaterdag - berichtte het kabinet der Koningin: "Hare Majesteit de Koningin 
heeft hedenmorgen op paleis Soestdijk prof. dr J. E. de Quay ontvangen 
en hem verzocht zich te belasten met de vorming van een kabinet dat zal 
mogen rekenen op een vruchtbare samenwerking met de volksvertegen
woordiging. Prof. de Quay heeft verzocht deze opdracht in beraad te 
mogen houden." 

Wat men de kers-verse formateur, magistraat van reputatie maar als 
politicus een nog maar weinig beschreven blad, ook zou willen verwijten, 
niet dat hij zonder optimisme aan zijn taak begonnen is. Formateur de Quay 
mikte met zijn optimisme zelfs te hoog. De geroutineerde staatsman die 
professor Beel is, kon het wagen zich ten opzichte van de publiciteit voor 
het uitbrengen van een eindrapport aan een bepaalde termijn te binden. 
Toen de formateur echter, het voorbeeld van de informateur navolgend, 
als zijn mening te kennen gaf na ongeveer veertien dagen de Koningin 
te kunnen meedelen of hij de opdracht zou aanvaarden, maakte hij de 
eerste vergissing in zijn nieuwe kwaliteit. 

P.V.DA BUITEN SPEL 

Na de Paasdagen zette professor de Quay in Den Haag de bestudering 
van het dossier-Beel (hij was er in Den Bosch bereids mee begonnen) voort. 
Een persoonlijke toelichting van de minister-president en informateur bleef 
daarbij niet achterwege, terwijl aan de demissionaire ministers ir Witte, ir 
Staf en mr Cals verzocht werd enkele detailpunten te verduidelijken. De 
verduidelijkingen van de bewindsman voor Onderwijs, Kunsten en Weten
schappen moesten - naar in politieke kringen tijdens de Paasweek ver
luidde - wel betrekking hebben op het wetsontwerp inzake de reorganisatie 
van het voortgezet onderwijs (de zogenoemde mammoethwet) waartegen 
van protestants-christelijke zijde ernstige kritiek gelanceerd werd. 

Op 2 en 3 april raadpleegde professor de Quay - hij had als werk
terrein een kamer in het Eerste Kamergebouw gekregen - voor de eerste 
maal de vijf fractievoorzitters die ook tijdens de informatie-Beel in het 
spel geweest waren. Met hen werd de algemene politieke situatie plus 
"enkele saillante punten van het komende regeringsbeleid" besproken. Resul
taat van deze bespreking was, dat de formateur besloot enkele punten van 
controversiële aard opnieuw te formuleren om ze daarna schriftelijk aan de 
fractievoorzitters voor te leggen met het verzoek hem binnen zo kort 
mogelijke tijd een persoonlijke zienswijze omtrent de algemene lijn te doen 
toekomen. Wat in de eerste dagen van april al duidelijk bleek, was dat 
professor de Quay werkte aan een kabinet zonder straffe bindingen met 
de fracties en dat op dit punt de voorzitter der socialistische Kamerfractie, 
mr Burger, ernstig van mening met de formateur en de overige fractie
voorzitters verschilde. 
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Terwijl professor de Quay zelf voor het doorbrengen van het weekend 
thuis naar Den Bosch terugkeerde, konden de vijf fractievoorziHers zich 
verdiepen in de per koerier bezorgde nota met beleidslijnen. Op 8 april 
moest de formateur, na een tussentijds rapport aan de Koningin te hebben 
uitgebracht berichten, dat de correspondentie met mr Burger hem tot de 
conclusie genoopt had, dat van de Partij van de Arbeid geen medewerking 
aan een door hem te vormen kabinet te verwachten viel. De socialisten 
wilden, zoals daags tevoren al bekend geworden was, bindende afspraken 
tussen kabinet el? fracties, alsmede tussen de fracties onderling, over sail
lante punten van het program. Dat men in socialistische kringen verder 
overwegende bezwaren had tegen bepaalde punten in dat program (Nieuw
Guinea, dienstplichtwet, loonvorming) was op dat ogenblik al evenmin een 
geheim. 

Op 8 april liet professor de Quay door een zegsman bevestigen, dat hij 
besloten had de kabinetsformatie - nu de Partij van de Arbeid zich buiten 
het spel gezet had - zonder socialistische medewerking voort te zetten. 
Gestart werd met gesprekken met een lange reeks van demissionaire minis
ters; de eerste "homo novus" die op 10 april in de werkkamer van de 
formateur op het Binnenhof geïnviteerd werd, was drs H. A Korthals van 
de V.V.D., die nog dezelfde dag gevolgd werd door mr P. A Blaisse, eco
nomisch expert van de fractie der K.V.P. in de Tweede Kamer, de daartoe 
ijlings uit Straatsburg teruggeroepen heer C. P. Hazenbosch (AR.), het 
K.V.P. Kamerlid de heer Andriessen en de Tilburgse hoogleraar prof. dr 
P. P. van Berkurn, eveneens lid van de K.V.P. 

BEDANKJES 

In de pers meende men na deze bezoeken wel zekerheid erover te 
hebben, dat de formateur werkte volgens een schema waarin 6 K.V.P:ers, 
3 liberalen, 2 anti-revolutionairen en 2 christelijk-historische ministers zouden 
passen. Een uitgemaakte zaak volgens de auguren was in die tijd ook, dat 
het vice-premierschap bij één der liberale ministers (drs Korthals) zou komen 
te berusten, niet zoals men van AR.-zijde gaarne zou hebben gezien bij 
professor Zijlstra. 

Voor prof. de Quay belangrijker waren echter de tegenvallers welke in 
dit stadium zijn bedoelingen begonnen te doorkruisen. Een minder optimis
tisch en vasthoudend man als de Brabantse Commissaris der Koningin zou 
door de lange reeks van bedankjes welke hem bereikten, waarschijnlijk 
halverwege de moed hebben laten zinken. Heeft professor de Quay goed 
eraan gedaan met doorzetten? Zijn pogingen hebben in elk geval zekerheid 
gebracht omtrent wat niet kon. Overigens heeft de formateur zelf, toen hij 
op 28 april na van zijn opdracht ontheven te zijn de pers een overzicht 
gaf van zijn bevindingen, als zijn mening te kennen gegeven, dat de ver
schillende weigeringen niet alleen tijdverlies, doch ook een groot psycho
logisch nadeel hadden berokkend. "Volgen verschillende weigeringen elkaar 
op, dan komt er een zekere devaluatie in de functie waarvoor de betref
fende personen zijn aangezocht", aldus prof. de Quay, die overigens na
drukkelijk hieraan toevoegde dat z.i. niemand dergenen die weigerden, enig 
verwijt trof. 
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Op 11 april stond in elk geval vast dat de heren Van Berkum (Economi
sche Zaken) en Andriessen (Huisvesting) wegens persoonlijke redenen voor 
het ministerschap bedankten. De toen verkregen zekerheid, dat de ministers 
Klompé en luns bereid waren bij te tekenen, nam niet weg dat prof. de 
Quay die dag naar Brabant moest vertrekken met de wetenschap, dat de 
eerste "bedankjes" geïncasseerd waren. Nog meer verontrustte de formateur 
echter wellicht de berichten, dat in vakbewegingskringen het vertrouwen in 
de opzet van het nieuwe kabinet niet bijster groot was. Geruchten circu
leerden, dat prominente figuren uit K.A.B.- en C.N.V.-kringen niet bereid 
gevonden zouden kunnen worden om aan de kabinetsformatie persoonlijke 
medewerking te verlenen. Voor de hand lag, dat hiermede in verband ge
bracht werd de informele bespreking welke prof. de Quay maandag 13 april, 
op doorreis van Den Bosch naar paleis Soestdijk, te Utrecht met de heer 
Middelhuis voerde. In ieder geval klopte de formateur bij de K.A.B.-voor
zitter aan om informaties over enkele aan de katholieke vakbeweging 
gelieerde personen. 

Terug in Den Haag wachtte professor de Quay een nieuwe teleurstelling, 
toen ook de voor Economische Zaken gepolste hoogleraar prof. Thurlings 
(K.V.P.) uit Wageningen hem kwam meedelen, wegens persoonlijke redenen 
niet aan zijn verzoek te kunnen voldoen. In dit stadium, toen de formateur 
buiten de kring van de demissionaire ministers slechts drs Korthals en drs 
Hazenbosch voor een ministerschap ontvankelijk had gevonden - terzake 
van de medewerking van mr Blaisse bestond geen zekerheid omdat over 
diens eventuele functie (staatssecretariaat of ministerschap zonder porte
feuille voor Europese Zaken) nog geen beslissing genomen kon worden -
besloot prof. de Quay de moeilijkheden nog eens te bespreken met prof. 
Beel. 

GEWOGEN EN TE ZWAAR BEVONDEN 

Zonder het probleem van de bezetting van Economische Zaken te hebben 
opgelost, zette de formateur op 14 april een reeks van nieuwe stappen: 
mr Toxopeus, liberaal Tweede Kamerlid, en het christelijk-historisch Rotter
dams Gemeenteraadslid mr A. C. W. Beerman, kwamen op het Binnenhof 
hun opwachting maken. De met hen gevoerde gesprekken hadden in eerste 
instantie betrekking op de portefeuilles van Justitie en Volkshuisvesting. 
Tevens werd gesproken met ir A. R. Minderhoud (landbouw?) en met de 
vice-voorzitter van de N.V. Unilever, de heer S. J. van den Bergh, wiens 
antecedenten onmiddellijk in verband met het ministerie voor Defensie 
werden gebracht. 

Toen op 15 april ook staatssecretaris drs W. K. N. Schmelzer bij de infor
mateur ontboden werd, waren er speculaties dat hij aangezocht zou worden 
om in de bezetting op Economische Zaken te voorzien. Professor de Quay 
bleek echter de staatssecretaris voor de P.B.O. en de Bezitsvorming te willen 
reserveren voor een belangrijke post op zijn departement van Algemene 
Zaken. Na twee dagen van beraad - waarbij de ministers Klompé en Cals 
betrokken waren - gingen de besprekingen op 17 april weer voort: ir Min
derhoud bleek inmiddels te hebben bedankt en met de minister voor 
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Maatschappelijk Werk had de formateur nog van gedachten gewisseld over 
een nieuwe afbakening van haar departement. De nieuwe kandidaat voor 
Economische Zaken bleek te zijn mr Ph. van Campen (K.V.P.-senator), terwijl 
op 18 april in Den Bosch met een andere K.V.P.'er, prof. mr dr W. C. l. van 
der Grinten, gesproken zou worden over Justitie. Een niet onbelangrijke 
hergroepering, dus wijziging van het schema, was kennelijk noodzakelijk 
geworden. 

Toen de nieuwe formule nauwelijks op papier stond en beide laatst
gevraagde K.V.P.-kandidaten in principe toegestemd hadden, bereikte prof. 
de Quay het bericht, dat de C.H.U. de portefeuilles welke politieke figuren 
van haar huize aangeboden waren (landbouw en Volkshuisvesting) gewogen 
en te zwaar bevonden had. Te zwaar bevonden vooral, omdat met deze 
beide "probleem-portefeuilles" naar men vermoedde een cumulatie van 
politiek ondankbaar werk op de Christelijk-Historische Unie zou worden 
geschoven. Mr H. K. J. Beernink, voorzitter van de C.H.U., kwam dit op 
20 april in gezelschap van de heer C. J. van Mastrigt, tweede voorzitter 
van het C.N.V. de formateur meedelen. Over deze kwestie heeft de forma
teur nog schriftelijk met mr Beernink in verbinding gestaan. Resultaten in 
de door prof. de Quay gewenste richting leverde zulks echter niet op. 
Reacties welke in deze dagen opkwamen uit christelijk-historische kieskrin
gen, onderstreepten, dat de C.H.U. tot medewerking aan de formatie-De 
Quay slechts bereid zou mogen zijn, wanneer haar ministers andere posten 
werden toevertrouwd dan die waarin de formule voorzag. Gesprekken met 
drs Korthals en prof. Zijlstra leidde tot de speculatie, dat nu een nieuwe 
opstelling in overweging was, waarbij in het bijzonder liberale en anti
revolutionaire figuren waren betrokken. In deze periode verluidde hier en 
daar ook, dat ir Staf zou hebben verzekerd zijn partij wel tot medewerking 
te kunnen bewegen, wanneer een C.H.'er een belangrijk ministerie werd 
aangeboden en prof. Helders zou kunnen aanblijven, zij het als staatssecre
taris voor Zaken Overzee. 

Na verdere contacten met de ministers Staf, Klompé en Zijlstra, alsmede 
met drs Korthals, kwam er op 23 april meer licht in de nieuwe situatie: pro
fessor dr H. J. Witteveen (V.V.D.) had een onderhoud met de formateur en 
scheen aangezocht te zijn voor de portefeuille van Financiën. De nieuwe 
opzet was dus zo gekozen, dat professor Zijlstra buiten het kabinet zou 
blijven, wat de formateur tevens de ruimte gaf om voor landbouw een 
AR.-figuur aan te trekken. Deze figuur vond hij in het Tweede Kamerlid, de 
heer A W. Biewenga, Professor de Quay meende op dat ogenblik de kring 
rond te hebben, met uitzondering dan van de departementen voor Binnen
landse Zaken - mr A C. W. Beerman had ook hiervoor bedankt - en 
Volkshuisvesting. Daar de nieuwe opzet in C.H.'ers aan het hoofd van deze 
departementen voorzag, verzocht de formateur aan fractievoorzitter dr Tila
nus, om hem op korte termijn namen te noemen. 

AR.-TIJDBOM BARST 

Dat professor de Quay in dit stadium - we tellen 24 april - optimistisch 
was over zijn kansen - bleek uit het uitbrengen van een nieuw interim
rapport aan de Koningin en de gezamenlijke bespreking welke hij daags 
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daarna in het Kurhaus met alle reeds bereid gevonden kandidaat-ministers 
voerde over enkele hoofdpunten van het regeringsprogram. D~ formateur 
was op dat ogenblik ook in het bezit van het lijstje met hem door dr Tilanus 
genoemde namen van eventuele C.H.-ministers; mr lichtenauer zou aanbe
volen zijn voor Binnenlandse Zaken, voor Volkshuisvesting schijnt de for
mateur een drietal namen te zijn genoemd: mr Helders, de burgemeester van 
Amersfoort mr J. M. Ravesloot en de partijsecretaris van de C.H.U., mr J. W. 
van Gelder. Moeilijkheden welke in verband met deze voordracht rezen, 
waren echter niet meer van beslissende aard, toen op 27 april een A.R.
tijdbom barstte. In de namiddag van die dag deelde het kabinet der Konin
gin mee: "H.M. de Koningin heeft hedenmiddag in paleis Soestdijk prof. 
dr J. E. de Quay ontvangen, die aan Hare Majesteit verzocht heeft, te mogen 
worden ontheven van de opdracht tot het vormen van een kabinet, dat zal 
mogen rekenen op een vruchtbare samenwerking met de volksvertegenwoor
diging. De Koningin heeft dit verzoek ingewilligd." 

Uit later uit de omgeving van prof. de Quay verstrekte mededelingen 
bleek, dat de formateur de moed had opgegeven, nadat de twee A.R.-kan
didaat-ministers (drs Hazenbosch en de heer Biewenga) bij hem hun "ja
woord" hadden ingeslikt, met als motivering dat het bijeen-geconstrueerde 
ministersteam in antirevolutionaire kringen niet sterk genoeg bevonden kon 
worden voor een christelijk-sociaal beleid. In de wandelgangen beweerde 
men echter. naarstig, dat de ware oorzaak vooral gezocht moest worden 
in het buiten spel· geraken van professor Zijlstra, wat door invloedrijke 
groepen van de A.R. zwaarder opgenomen bleek te worden, dan aanvan
kelijk door enkele contactpersonen was vermoed. Hoe dan ook, na een 
maand van tegenslagen en verwachtingen, welke elkaar als de dag en de 
nacht opvolgden, was zelfs het optimisme van een professor de Quay 
geknakt. De gestrande formateur keerde naar Den Bosch terug in de weten
schap dat hij een formatiepoging verloren, maar veler sympathie gewonnen 
had. 

REPRISE-BEEl 

Het uit de arena treden van de professor de Quay leidde onmiddellijk 
tot een vloed van de meest uiteenlopende speculaties terzake van de 
voortzetting der kabinetsformatie. De suggesties varieerden van een soort 
van a-politiek overgangskabinet (gedachte N.R.C.) tot een nieuwe poging 
om de brede basis te herstellen; weinig heil werd gezien in een opdracht 
aan een politicus van C.H.U.- of A.R.-huize, hoewel in laatste instantie door 
deze beide politieke groeperingen de meeste moeilijkheden waren berok
kend; als meer aanbevelenswaardig werd door sommigen aangeprezen het 
aantrekken van een formateur of informateur om te voltooien, wat de 
Brabantse Commissaris niet tot een eind had weten te brengen: een kabinet
De Quay. 

Na de gebruikelijke informaties deed de Koningin op 1 mei - 50 dagen 
na de verkiezingen - andermaal een beroep op prof. Beel. Als informateur 
kreeg hij de ruime opdracht "de mogelijkheden tot een spoedige oplossing 
van de crisis te geraken te willen onderzoeken". Een zeer ruime formule 
dus, welke professor Beel grote vrijheid gaf. 
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Van deze vrijheid maakte de informateur onmiddellijk gebruik om na te 
gaan of de brede basis - waarvan professor de Quay al in het eerste 
stadium van zijn onderzoekingen had afgezien - voor het ogenblik werke
lijk niet te repareren viel. In de publieke opinie speelde een niet onbelang
rijke tendens mee die het gebrek aan medewerking voor prof. de Quay's 
formatiepoging gedeeltelijk op rekening schreef van teleurstelling over het 
te snel opgeven van de moed om met mr Burger tot een akkoord te geraken. 
Feit was inderdaad, dat op 1 mei velen in de K.V.P. en C.H.U. - in mindere 
mate overigens ook antirevolutionairen - voor de realisering van een 
christelijk-sociaal program meer medewerking verwachtten van socialistische 
dan van liberale zijde. 

Nieuwe hoop rees in deze kringen dan ook, toen op 2 mei bekend werd 
gemaakt dat prof. Beel, nog vóór prof. Romme te ontmoeten, een onder
houd zou hebben met mr Burger. Maar weer zinde deze volgorde de 
socialisten niet; onmiddellijk na zijn bezoek aan de informateur legde de 
socialistische fractievoorzitter volgende verklaring af: "Professor Beel heeft 
met mij de politieke situatie doorgenomen. Ik heb hem meegedeeld, dat de 
Partij van de Arbeid onveranderd bereid blijft tot het voeren van onder
handelingen die zouden kunnen leiden tot een meedragen der regerings
verantwoordelijkheid door de P.v.d.A., onder erkenning van de moeilijkheden 
die alsdan zouden zijn te overwinnen. Ik heb hem voorts medegedeeld, dat 
waar mijns inzien dit hem bekend was, - terwijl tot dusverre niet gebleken 
is de bereidheid van de K.V.P. tot zodanige formatie - dat ik de volgorde 
van deze bezoeken niet heb begrepen." 

Was deze stellingname voor herstel van de brede basis weinig bemoedi
gend, ze kon voor -de informateur nog geen reden zijn om de socialisten 
als steunpilaar voor een door hem ontworpen program af te schrijven. Prof. 
Beel verklaarde zich maandag 4 mei dan ook bereid de onderhandelingen 
voort te zetten, maar alleen dan "wanneer vooraf zekerheid wordt ver
kregen nopens overeenstemming van inzicht over enige punten van het 
regeringsbeleid, die van wezenlijke betekenis zijn en die bij de besprekingen 
door hem onmiddellijk ais informateur met de fractievoorzitters gevoerd, als 
controversieel naar voren zijn getreden." 

Over deze punten wenste de informateur zekerheid te krijgen; de heren 
Romme, Burger, Oud, Bruins Slot en Tilanus ontvingen dan ook het verzoek 
uiterlijk woensdag 6 mei hun inzichten schriftelijk kenbaar te maken. Op 
8 mei werd bekend - het mocht geen verrassing meer heten - dat de 
antwoordbrief van mr Burger de informateur geen aanknopingspunten bood 
om zijn poging een kabinet van brede samenstelling te construeren, voort 
te zetten. De socialistische fractievoorzitter bleef staan op bindende afspra
ken met de fracties en gaf ook wat de controversionele punten betreft geen 
hoop op toenaderingsbereidheid. Professor Beel, die had meegeholpen 
voor de brede basis de eerste steen te leggen, moest na dertien jaar erken
nen dat aan een faillissement van het huis op die basis niet te ontkomen viel. 

SOCIALE ZAKEN 

Uitgaande van de formule 6-3-2-2 als sleutel voor de zetelverdeling heeft 

202 



de informateur na de 8ste mei in een snel tempo de resterende problemen 
voor een kabinet dat zou berusten op samenwerking van christen-democraten 
met liberalen, opgelost. Het terugbrengen van professor Zijlstra naar Finan
ciën woog bij de antirevolutionairen zwaarder dan het laten vallen van 
drs Hazenbosch op Sociale Zaken; het beschikbaar stellen van Economische 
Zaken voor een bekwame C.H.-figuur (drs J. W. de Pous) en de bereidver
klaring van mr V. G. M. Marijnen om de portefeuille van Landbouw te gaan 
beheren, schiep nieuwe ruimte, onder meer voor de terugkeer van mr J. van 
Aartsen in het kabinet, zij het nu als minister voor Huisvesting. 

In de nieuwe opzet - prof. van der Grinten en mr van Campen ver
dwenen weer van het toneel en de vroegere kandidaten mr Toxopeus en 
mr Beerman keerden er terug - was voorzien in een katholieke bewindsman 
voor Sociale Zaken. Dat is de laatste grote hindernis geweest welke - wan
neer we de bewegingen van prof. Beel in het laatste stadium van zijn 
werkzaamheden als bemiddelaar goed geanalyseerd hebben - slechts na 
veel moeite door de informateur en in samenwerking met professor de Quay 
genomen kon worden. Professor de Quay zelf werd, zoals reeds op 1 mei 
door velen voorspeld was, bereid gevonden alsnog het minister-president
schap van het nieuwe kabinet te aanvaarden. Op 13 mei bracht de infor
mateur op Soestdijk eindrapport uit en kort nadat het kabinet der Koningin 
het tweede formateurschap van prof. dr J. E. de Quay bevestigd had, werd 
bekend dat voor de behartiging van Sociale Zaken een toezegging ontvan
gen was van mr C. J. M. A. van Rooy, burgemeester van Eindhoven. 

Daags nadat op 15 mei de formateur een bespreking had gehad met alle 
kandidaat-ministers deelde het kabinet der Koningin mede: "Hare Majesteit 
de Koningin heeft hedenmorgen ten paleize Soestdijk prof. dr J. E. de Quay 
ontvangen. Professor de Quay heeft H.M. medegedeeld, de opdracht tot het 
vormen van een kabinet dat zal mogen rekenen op een vruchtbaar samen
werken met de volksvertegenwoordiging te aanvaarden". Aan de op 28 
maart gegeven opdracht, was derhalve voldaan. 

Bij Koninklijk Besluit van 19 mei werd op de meest eervolle wijze ontslag 
verleend aan de oud-ministers Struycken, Staf, Witte en Helders, alsmede 
aan de staatssecretarissen Höppener en Moorman, met dankbetuiging voor 
de vele en gewichtige diensten door hen aan Koningin en Koninkrijk bewe
zen. Het aangeboden ontslag van de ministers Luns, Cals, Aartsen, Zijlstra, 
Klompé en van de staatssecretarissen Schmelzer en Veld kamp werd niet 
aangenomen, met dien verstande dat minister van Aartsen het beheer van 
het departement van Volkshuisvesting en Bouwnijverheid werd opgedragen 
en minister Zijlstra dat van Financiën, terwijl drs Schmelzer benoemd werd 
tot staatssecertaris van Algemene Zaken. Benoemd werden tot minister de 
heren Beerman (Justitie), T oxopeus (Binnenlandse Zaken), van den Bergh 
(Defensie), Korthals (Verkeer en Waterstaat), de Pous (Economische Zaken), 
Marijnen (Landbouw) en van Rooy (Sociale Zaken en Volksgezondheid). 
Minister Korthals werd tevens benoemd tot vice-minister-president en tijde
lijk belast met het beheer van het departement van Zaken Overzee. De 
beslissingen wat er met laatstgenoemd departement gebeuren gaat, zijn 
hangende gebleven en zullen tijdens de komende kabinetSperiode genomen 
moeten worden. 
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CONCLUSIES 

Een beschouwing van de wijze waarop parlement en publieke opinie 
gereageerd hebben op het tot stand komen van het kabinet-de Quay, valt 
buiten het bestek van deze in de eerste plaats als documentair overzicht 
bedoelde bijdrage. Wanneer de samensteller voor zijn persoonlijke rekening 
niettemin aan het verhaal over het op twee maanden kabinetsformatie-arbeid 
betrekking hebbende draaiboek van de professoren Beel en de Quay enkele 
conclusies mag toevoegen, dan luiden deze: 

1) Het voorspel op de verkiezingen van 12 maart 1959, voorspel dat begon 
in het voorjaar van 1958 doch dramatische betekenis kreeg door de decem
ber-crisis, is direct van invloed geweest op de houding van verschillende 
bij de kabinetsformatie direct of indirect betrokken personen. Met name 
geldt dit voor de houding van enkele fractieleiders terzake van de pogingen 
om te komen tot het herstel van een regeringsbeleid op de brede basis. 

2) De houding van mr Burger heeft het èn de informateur èn de formateur 
onmogelijk gemaakt om volledig "uit te proberen" in hoeverre er reële 
kans was om de samenwerking tussen de Partij van de Arbeid en de christen
democratische partijen te herstellen. Wel kan de vraag rijzen, of bepaalde 
gestes van prof. de Quay het de socialistische fractieleider niet gemakkelijk 
gemaakt hebben om ten opzichte van zijn achterban de rol van de buiten 
het spel gezette medespeler vol te houden. 

3) De formateur is voor groter moeilijkheden komen te staan dan nodig 
was, omdat op kritieke ogenblikken de fractieleiders wel eens tekort schoten 
in een proefondervindelijk-geteste inventarisatie van voor bepaalde functies 
in hun gelederen aanwezige ministeriabele figuren. 

4) Te luchthartig is professor de Quay bij zijn eerste formatiepoging 
gestapt over problemen welke er rijzen, zodra van een aanvankelijk gekozen 
opzet wordt afgestapt en een toevlucht gezocht moet worden in verschui
vingen. In de laatste weken wekte de formatie-arbeid daardoor wel eens 
de indruk een improvisatie-spel te zijn. 

5} Zijn de beide protestants-christelijke partijen geen toonbleed van be
scheidenheid geweest, in hun geval zijn, door de formateur toch ook wel 
enkele tactische fouten gemaakt. 

6) Om de onder 3), 4) en 5) genoemde redenen maakt het kabinet dat in 
de tweede informatie-periode uit de bus kwam een hechter indruk dan het 
ontwerp dat bijna voltooid was, toen de antirevolutionaire kandidaat-minis
ters Hazenbosch en Biewenga zich kwamen afmelden. 

7) Tenslotte zou nog de vraag gesteld kunnen worden - hoewel achteraf 
redeneren altijd een element van onbillijkheid met zich meebrengt - of 
professor Beel zijn eerste informatie-periode niet wat te vroegtijdig met een 
eindrapport afgesloten heeft. De indruk is tenminste gerezen, dat formateur 
de Quay voor enkele moeilijkheden is komen te staan, waarvan hij het 
bestaan uit de dossiers van de informateur niet of niet in de volle omvang 
heeft kunnen bevroeden. 

v. L. 
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Buitenlands Panorama 

NEl-KONGRES 

Bezinning op de eigen positie in de wereld van vandaag, onder het 
thema: een en vrijheid, was het onderwerp van het dertiende kongres van 
de Internationale Unie van Christen-Demokraten,.dit jaar van 28 tot en met 
30 mei in Freiburg (Breisgau) gehouden. Met de lopende onderhandelingen 
tussen Oost en West in Genève kreeg dit kongres een bijzondere aktuele 
betekenis, hetgeen door verschillende sprekers in boodschappen en rede
voeringen werd benadrukt. 

Hoogtepunt van het kongres was ongetwijfeld de rede van de minister
president van Noordrijn-Westfalen, dr Franz Meyers, die dan ook door de 
ruim driehonderd gedelegeerden uit alle landen van Europa herhaaldelijk 
met applaus onderbroken werd. Meyers gaf in zijn rede een inspirerende 
appreciatie van hetgeen tot nu toe door de christen-demokraten was bereikt. 
Hij en na hem vele andere sprekers wezen met nadruk op de nieuwe mon
diale perspektieven in Zuid-Amerika en Afrika. Dr Meyers citeerde in zijn 
redevoering vele malen een zeer gedokumenteerd rapport van dr K. J. Hahn, 
sekretaris buitenland van de K.V.P., dat een overzicht gaf van de ontwik
keling van de christendemokratische partijen na 1945 en dat aantoonde welke 
belangrijke politieke rol de christen-demokraten in Europa vervullen. Met 
nadruk stelde hij, dat op grond van onontkenbare historische feiten ook in 
Oost-Europa de christelijke politieke groeperingen een grote rol zouden 
spelen, als deze volkeren in vrijheid zouden leven. . 

Het kongres bestudeerde tevens een rapport van de Franse senator Alain 
Poher, voorzitter van de christen-demokratische fraktie in het Europese 
Parelment. Uit dit rapport en later ook uit de toelichting van de Franse oud
staatssekretaris bleek dat men in de MRP geenszins tevreden is met de 
houding, die de Franse regering ten aanzien van de Europese integratie 
schijnt aan te nemen. Poher stelde dat de Europese integratie verder door
gevoerd moet worden, ook naar het politieke vlak en dat de uitholling van 
de bestaande supranationale instellingen voor Europa zeer nadelig is, een 
gedachte die ook nadrukkelijk werd opgenomen in de slotresolutie. 

Opvallend was, zoals hierboven reeds is vermeld, de nadruk die in de 
diskussies werd gelegd op de mondiale perspektieven die zich voor de NEl 
openen, vooral ten aanzien van Afrika. Daarvoor zal echter een betere 
koördinatie nodig zijn, daarvoor zal het ook nodig zijn dat de internationale 
samenwerking van de christen-demokraten zich meer praktiseert. Vooral de 
Italiaanse delegatie liet horen, dat ten aanzien van deze punten er in de 
NEl nog veel te doen valt, een gedachte die ook door vertegenwoordigers 
van de jongeren met nadruk werd herhaald en duidelijk werd gesteld. Men 
wees er op, dat de christen-demokraten zich meer dan ooit van hun verant
woordelijkheid bewust moeten zijn, nu het vrije westen een overgangsperiode 
doormaakt en nu de christen-demokraten zich moeten bezinnen op hun rol 
in de toekomst. 

HA WAII EN ALASKA 

o ver enkele maanden zal Hawaii de vi/·ftigste ster op de Union Jack zijn, 
als negenveertigste staat hierin in ju i 1958 voorafgegaan door Alaska. 

Geen groter kontrast dan tussen deze twee landen, beiden ook voor de 
Verenigde Staten van strategisch belang, vooral Alaska, twee en een half 
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maal zo groot als Frankrijk en met slechts 250.000 inwoners. Via Alaska is 
Amerika nu het onmiddellijke buurland geworden van de Sovjet-Unie. In 
1728 werd dit grondgebied door de Deen Vitus Bering officieel in bezit 
genomen voor Tsaar Peter de Groote van Rusland. Aan de Russische kolo
nisatie kwam een eind met het mislukken van het zogenaamde plan Rezanov, 
dat omstreeks 1806 in de publiciteit kwam en dat hierin bestond op de 
westkust van Noord-Amerika een enorme slavenkolonie op te richten, waar 
duizenden Chinezen onder leiding van de Russen aan het werk gezet zouden 
worden. Rezanov stierf plotseling en nu begonnen enkele vooraanstaande 
Russische persoonlijkheden Alaska meer als een last dan als een voordeel 
te beschouwen. Na lange onderhandelingen kochten de V. S. op 29 maart 
1867 Alaska van de Russen voor de som van 7 miljoen 200.000 dollar. De 
Amerikaanse publieke opinie beschouwde deze koop als een dwaasheid, 
maar de Senaat ratificeerde toch de koopovereenkomst en werd er een 
gouverneur benoemd. AI in 1916 vroegen de bewoners van Alaska het 
Amerikaanse burgerschap en het heeft dus veertig jaar geduurd voordat deze 
wens in vervulling ging. 

Alaska bleek uiteindelijk toch een goede koop te zijn geweest. Aan het 
eind van de vorige eeuw werd er goud ontdekt, dat er nog steeds gedolven 
wordt. Maar Alaska bevat ook talrijke andere ertsen en zijn traditionele 
hulpbronnen: de visvangst, de bosbouw en de pelshandel zijn enorm. Van 
bijzondere betekenis is ook zijn strategische ligging. Wie Alaska bezit, bezit 
de wereld, heeft eens een Amerikaans generaal gezegd en de aanwezigheid 
van 48.000 soldaten (een kwart van de bevolking) en de reusachtige basis 
van de Strategic Air Command maken wel duidelijk welk een belang 
Amerika aan Alaska hecht. Maar even dichtbij zijn de Russische bases van 
Kamtchatka en Noord-Siberië. Er zijn dan ook Amerikaanse militairen ge
weest, die hun vrees hebben uitgesproken, dat de Russen in geval van oorlog 
Alaska zullen gaan gebruiken als springplank voor hun penetratie in het 
vasteland. Een gedeelte van Alaska zal dan ook bij een aanval prijs moeten 
worden gegeven. Bovendien ligt Alaska precies In de vliegroute, die de 
Russische zware bommenwrepers en raketten zullen kiezen op hun weg naar 
het hart van het Amerikaanse kontinent. De strategische betekenis van 
Alaska is dan ook drievoudig: te waken voor een onverhoedse aanval vanuit 
de lucht, de direkte verdediging van de bestaande Amerikaanse bases en 
een startplaats te zijn voor de bommenwerpers van Strategic Air Commando 

Zo ijzig als Alaska is, zo zonnig is Hawaii, straks de vijftigste staat, een 
eiland, bekend bij touristen over de gehele wereld, maar ook de tragische 
herinnering bewarend aan de aanval op Pearl Harbour, nu nog een belang
rijke militaire basis. Hawaii telt 640.000 inwoners, onder wie voor 35% 
Japanners en 25% blanken. Echte Hawaiianen maken slechts 2% van de 
bevolking uit. Hawaii ligt 3900 km ten zuid-westen van San Francisco midden 
in de Pacific en bestaat eigenlijk uit een archipel, gevormd voornamelijk 
door de eilanden Hawaii zelf, Maui, Kahoolawe, lanai, Molokai, Oahou, 
Kauai en Niihau. Het eiland Molokai is onverbrekelijk verbonden aan de 
naam van Pater Damien de Veuster, die er de melaatsen verzorgde. Stra
tegisch is Hawaii van minder direkt belang als Alaska, maar door zijn 
ligging en sterke haven Pearl Harbour neemt het in de Westelijke verde
gingsgordel een zeer belangrijke plaats in. 

ZUID-AMERIKA 

Z es maanden geleden moest de Cubaanse diktator Batista het veld ruimen 
voor het zegevierende rebellen-leger van Fidel Castro. Het was begrij

pelijk, dat deze overwinning in de Zuid-Amerikaanse landen grote indruk 
maakte, met name in die landen, waar nog een diktatoriaal regiem in stand 
wordt gehouden. Reeds bestaande moeilijkheden zijn dan ook weer aan de 
oppervlakte gekomen. In Nicaragua kwam het de laatste weken tot gewa
pende konflikten tegen het regiem van de 36-jarige president luis A. Somoza 
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Debayle, zoon van de in 1956 vermoorde diktator. Enige hervormingen 
hebben de oppositie tegen zijn regiem de wind niet uit de zeilen kunnen 
nemen. Deze oppositie zegt, dat er in het bewind van vader en zoon geen 
verschil bestaat, m.a.w. Somoza jr. regeert eveneens met ijzeren hand. Daar 
kwam nog bij, dat de ekonomische situatie de laatste tijd verslechterd was 
door een prijsdaling in Nicaraguas voornaamste exportprodukten koffie en 
katoen. Berichten vermeldden, dat in Nicaragua twee vliegtuigen met ieder 
veertig rebellen waren geland, afkomstig uit Costa Rica, volgens de regering. 
De Nationale Garde onder bevel van Somoza's broer Generaal Anastaiso 
Somoza Debayle heeft vooralsnog met deze kleine invasie kunnen afreke
nen. Ernstiger was echter de algemene staking in de hoofdstad Minagua, 
die over het gehele land voelbaar was. Somoza haalde daarop de teugels 
wat strakker aan en diende bij de Organisatie van Amerikaanse Staten een 
protest in tegen de invasie vanuit Costa Rica en eiste een onderzoek naar 
het vertrek van drie schepen uit Cuba naar zijn land, met eveens rebellen 
aan boord. De O.A.S. besloot tot het instellen van een onderzoekkommissie. 
Overigens beschouwde men de gebeurtenissen in Nicaragua als intern, het
geen vooral door Cuba en Venezuela naar voren werd gebracht. 

Ook in Paraguay is de onrust toegenomen. Als in vele andere Zuid
Amerikaanse landen was hier de toestand weinig stabiel. Tussen 1947 en 
1957 had het land zeven presidenten, daarna kwam generaal Stroessner aan 
de macht. Stroessner heeft inmiddels al enige verzachting van zijn regiem 
toegestaan. Enige tijd geleden echter begonnen studenten in Asuncion een 
protestmeeeting tegen de verhoogde bus- en tramtarieven, een beweging 
die spoedig omsloeg in een algemeen protest tegen het regiem. De politie 
trad hardhandig op en Stroessner voerde weer de staat van beleg in, her
stelde de censuur en liet enige politieke leiders arresteren. 

Sinds de stichting van de republiek van Ecuador in 1830 werd dit land 
geregeerd door zestig presidenten, diktators en militaire juntas. Onder het 
bewind van de huidige president Camillo Ponce Enriquez werd de politieke 
toestand enigszins stabiel en werden ook vrije verkiezingen toegestaan. Niet
temin, ook in Ecuador zijn er de laatste tijd moeilijkheden geweest, met 
name in het leger. Bij opstootjes in Guayaquil werden vier mensen gedood 
en meer dan 150 gewond. De president stelde de kommunisten hiervoor 
verantwoordelijk, die trachten de in februari van het volgende jaar plaats 
hebbende inter-amerikaanse konferentie van ministers van buitenlandse 
zaken in Quito te verhinderen. 

Dit overziende geeft Latijns-Amerika opnieuw een beeld van onrust en 
verwarring. Het is niet alleen de tegenstand tegen de in verschillende landen 
nog bestaande diktatoriale regiems, het is ook het algemene verlangen naar 
ekonomische en sociale verbetering, die de achtergrond vormen van deze 
moeilijkheden. 

De bevolking van Latijns-Amerika is na de oorlog snel toegenomen en 
dit heeft vele problemen doen ontstaan. Het zijn vooral de kleine, maar 
goed georganiseerde Zuid-Amerikaanse kommunistische partijen die van 
deze moeilijkheden gebruik willen maken. 
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Drs. Mr. F. M. RAEVEN. Inleiding 
tot het soclal casework. Uitgeverij 
Foreholte. 

Schrijver zegt hoe het maatschappelijk 
werk - oorspronkelijk hoofdzakelijk 
gericht op materiële steun - met de 
structuurwijzigingen van de maatschap
pij meer aandacht Is gaan schenken 
aan de oorzaken, welke aan de mate
riële nood van de hulpbehoevende ten 
grondslag ligt. Verder schetst hij de 
ontwikkeling van het social casework 
In Amerika en geeft In enkele vage en 
zeer algemeen gehouden hoofdstukken 
enige beginselen van het social case
work, moeilijkheden bij het gesprek 
(de ontmoeting van de caseworker met 
de hulpzoekende) en het verslag van 
de ontmoeting. De Inleiding zal m.I. 
aan de maatschappelijk werker bij zijn 
werk weinig houvast bieden en hem 
met name niet leren, waar - onder 
de erkenning dat er raakvlakken zijn 
- het terrein aan de pslchlater moet 
worden overgelaten. Als Inleiding voor 
Nederlandse sociale werkers, Is zij erg 
Amerikaans, zowel naar Inhoud als 
naar woordkeus. Waarom zoveel 
vreemde woorden, ook waar een Ne
derlandse vertaling zeer wel mogelijk 
Is. Een staaltje van "vakjargon", waar 
ook de Tweede Kamer over klaagde. 

B. 

Prof. Dr. F. J. H. M. VAN DER 
VEN: Sociale Grondrechten. Uit 
de reeks: Mens en Medemens, as
pecten der sociale werkelijkheid. 

~ Ultg. Het Spectrum, Utrecht! Ant-
werpen, 1957. 

Om twee redenen willen wij dit voor
treHelijke boekje gaarne In de aan
dacht van de lezers aanbevelen. Op de 
eerste plaats, omdat het op heldere 
wijze tegenover elkaar plaatst de 
oudere grondrechten of persoonlijke 
vrijheidsrechten, die in onze Grond
wet zijn neergelegd, en de nieuwe 
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Nieuwe boeken 

sociale grondrechten, die aan de poor
ten van onze constitutie staan. Met 
name doet de auteur goed uitkomen, 
dat de sociale grondrechten een posi
tief optreden van de gemeenschaps
organisatie eisen en dus allerminst, In 
tegenstelling tot de vrijheidsrechten, 
als beperkingen van de staatsmacht 
zijn op te vatten. Een tweede verdien
ste Is de behandeling van de vraag, 
hoe de sociale grondrechten, wanneer 
zij In de Grondwet zouden worden 
opgenomen, moeten worden geformu
leerd. Prof. Van der Ven acht positlve
ring In de vorm van subjectieve vorde
ringsrechten verwerpelijk, doch In de 
vorm van Instructienormen acceptabel, 
al wijst hij met betrekking tot het laat
ste terecht op het gevaar, dat de staat 
op grond van de Instructienormen het 
sociale recht op al te voortvarende 
wijze naar zich toe gaat trekken, 
ten koste van de "rlje maatschappe
lijke ontwikkeling. 

De kritiek van de auteur op de theo
rie van Prof. LoeH over de sociabili
teitstypen en de daaraan beantwoor
dende gemeenschapsstructuren kunnen 
wij delen. W. G. 

Dr. W. GODDIJN O.F.M.: Katho
lieke minderheid en Protestantse 
dominant. Uit de reeks: Sociaal 
Kompas. Ultg. Van Gorcum & 
Comp. N.V.-G. A. Hak & Dr. H. 

,J. Prakke, Assen, 1957. 
Dit Is een nieuwe uitgave van een Nij
meegse dissertatie, waaraan Dr. H. N. 
T euben reeds eerder In dit maand
schrift uitvoerig aandacht heeft gewijd. 
(Zie K.S.M., jrg. 11, pg. 111 e.v.). WIJ 
menen daarom met een korte aanbe
veling te mogen volstaan en brengen 
enkel In herinnering, dat het boek, 
naast algemene beschouwingen over 
de begrippen minderheid en dominant, 
waardevolle opmerkingen bevat over 
zaken, die ook In de politiek herhaal
delijk ter sprake komen, o.m. de 



groepsorganisatie der katholieken, de 
al dan niet voltooide emancipatie, de 
verhouding tot het protestantse volks
deel, voornamelijk in Friesland. De 
vele lelijke woorden, die de sociologi
sche vaktaal rijk is, hebben de leesbaar
heid van het werk gelukkig niet nade
lig beïnvloed. W. G. 

JACa. FAHRENFORT e.r.: Wat is 
en wat wil het liberalisme sociaal 
en economisch.' Uitg. De Erven F. 
Bohn N.V., Haarlem, 1959. 

Wie zich een indruk wil vormen van 
het politieke en sociale denken in libe
rale kring verzuime niet dit boek ter 
hand te nemen. Het is verschenen on
der auspiciën van de Afdeling Amster
dam van de V.V.D., waarvan de voor
zitter het beschouwt als een weten
schappelijk verantwoorde, maar goed 
verteerbare uiteenzetting van de grond
slagen en doelstellingen van het libe
ralisme. 

De voornaamste indruk is wel deze, 
dat het liberalisme van heden zich min
der dan het moderne socialisme heeft 
losgemaakt van de 19de eeuw. De be
toogtrant is individualistisch en het eco
nomische neemt een te grote plaats 
in. Typerend voor dit laatste is bv. de 
wijze waarop Fahrenfort de abnormaal 
hoge inkomens van filmsterren verde
digt. Deze liberaal heeft overigens een 
opvallende afkeer van het "rechtvaar
digheidsargument", waarachter hij 
veelal niets dan afgunst bespeurt. Hij 
waarschuwt ons ook ernstig voor de 
realisering van de socialistische visie 
op de maatschappij, O.m. door er op te 
wijzen, dat er dan geen winkels meer 
zullen zijn, waar men een ring met 
diamanten of een horloge van f 1200,
kan kopen. Of nog erger: er zal dan 
geen elite meer zijn, die voor bepaalde 
dingen de toon aangeeftl 

Zijn oordeel over de verhouding van 
liberalisme en katholicisme is, dat er 
tussen deze twee scherpe tegenstellin
gen zullen blijven bestaan "zolang de 
katholieken er zulke verwrongen op
vattingen op na houden omtrent het 
zedelijk recht van gewetensvrijheid 
voor ieder mens". Met betrekking tot 
de eerbiediging van het privaat bezit 
en de economische politiek kan men 
evenwel naar zijn mening nauwelijks 
van verschil spreken. 
. De auteur is op zijn best, wanneer 

hij het financieel-economisch terrein 

betreedt. Het bovenstaande moge vol
doende zijn, dat hij met betrekking tot 
andere vraagstukken nauwelijks een 
wetenschappelijk peil haalt. 

Over enkele speciale onderwerpen 
(staatsfinanciën, landbouw, onderwijs 
en middenstand) vindt men aan het 
slot van het boek korte beschouwingen 
van een viertal liberale deskundigen. 

W.G. 

MILOVAN DJILAS, Land 
ohne Recht Keulen/Berlijn 
1959, Kiepenheuer & Witsch. 
341 blz. DM 16.80. 

Wie van Djilas reeds "De nieuwe 
Klasse" heeft gelezen, zal met 

bijzondere belangstelling ook ken
nis nemen van dit boek. Kon het 
eerste boek een werk met een 
sterk politiek aksent worden ge
noemd, in dit tweede, dat Djilas 
kort na zijn breuk met de kom
munistische partij schreef, is dit 
politieke aksent vrijwel afwezig. 
Djilas beschrijft hierin zijn jeugd in 
de bergen van Montenegro, maar 
behalve dat het als zodanig een 
biografie genoemd zou kunnen 
worden is het ook in een aanspre
kende schrijftrant geschreven ge
schiedenis van zijn vaderland. Bei
de el~me~ten tezamen scheppen 
een histOrISch beeld, dat niet be
grensd blijft binnen het gebied van 
Montenegro, want het mense
lijke aspekt reikt immers over alle 
grenzen heen. De Duitse vertaling 
uit het Servisch van de hand van 
Michael Dörner is voortreffelijk en 
men leest dit boek dan ook met 
steeds gespannen interesse. 

JOSEPH FOLLIET, le catho
licisme monidal aujour d'hui 
(Rencontres), Parijs, 1958, 

. ~d. du Ced, 185 pag. 
Folliet IS een bekend Frans socio-

loog, ondervoorzitter van de 
Franse SociaTe Weken, die in dit 
boek een poging heeft onderno
men een balans op te maken van 
het katholicisme. Een niet geringe 
taak, die echter toch een genuan
cee~.d w7rk heeft opgeleverd met 
talr'lke Interessante en boeiende 
gegevens, die, het zij de lezer 
vooraf gezegd, ditmaal niet in dor. 
re statistieken zijn verwerkt . 

G. 
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CAREW HUNT, Wörterbuch 
des kommunistischen Jar
gons. Freiburg 1959. Herder. 
Bücherei. 155 blz. 

D it boek van de Engelse schrij-
ver Carew Hunt verscheen bij 

Herder nu als pocketboek. In kort 
bestek worden er de voornaamste 
kommunistische slagwoorden in be
handeld, waarbij de lezer een ge
degen kijk krijgt op de ideologische 
facade waarachter deze begrippen 
schuilgaan. In zijn geheel biedt dit 
boekje voor wie zich voor het pro
bleem interesseert een handzame 
wegwijzer in de gehele kommunis
tische partijstruktuur en vooral in 
de kommunistische denkmethoden. 
Men zou dit "kommunistische woor
denboek" een Nederlandse verta
ling willen toewensen. 

WERNER PANK, Der Hun
ger in der Welt. Freiburg 
1959. Herder Bücherei. 197 
pag. 

Zoals men weet hebben de Duitse 
bisschoppen in een vastenbrief 

de gelovigen opgeroepen mede te 
helpen de nood in die gebieden 
van de wereld waar honger gele
den wordt te helpen lenigen. Het 
boek van Werner Pank kan als een 
schrijnende illustratie gelden van 
de noodzaak van deze hulp. Naar 
de Duitse uitgeverij meedeelde wil 
zij met deze uitgave de noodzaak 
van de hulp duidelijk onderstrepen 
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en de meningen wakker schudden. 
In zijn beknoptheid is "Hunger in 
der Welt" daartoe zeker geschikt. 
Er is hiermede een nieuwe bijdrage 
geleverd over het probleem van de 
onderontwikkelde gebieden, dat 
onderhand ons boven het hoofd 
dreigt te gaan groeien en waar
over hernieuwde bezinning beslist 
noodzakelijk is. Een grote versprei
ding van boekjes als dat van Pank 
kan hiertoe bijdragen. G. 

PROF. Dr P. GEYL: Geschie
denis als medespeler. 
Utrecht 1958, Het Spectrum, 
Aula-boeken, 224 blz. f 1.95. 

In de serie wetenschappelijke poc-
kets van het Spectrum verscheen 

van de historicus prof. Geyl een 
bundel opstellen ,die alle kenmer
ken dragen van Geyls geschiedvor
sing, zodat men te maken krijgt 
met een aantal beschouwingen 
waarin de dynamiek van de histo
rie terdege wordt weerspiegeld. 

Het boekje bevat 4 korte essays 
over figuren als Ranke, Macaulay, 
Carlayle en Michelet, waarvan het 
laatste ons het beste is bevallen. 
Boeiend is ook het hoofdstuk dat 
handelt over Toynbee en zijn 
"Study of history" (blz. 184). Voor 
hen die geïnteresseerd zijn in de 
Russische geschiedschrijving is het 
korte maar instruktieve opstel over 
de Sovjet-historici van belang. 

Opnieuw in deze serie een le
zenswaardig en interessant boek. 



De Europese ekonomische 
integratie *) 

Op het proefschrift "De Europese 
ekonomische integratie" (waarvan 
de aankondiging door omstandig
heden helaas werd vertraagd) ver
wierf de auteur op 5 jan. 1959 
aan de Katholieke Economische 
Hogeschool te Tilburg de doctors
titel in de economische wetenschap
pen, waarbij Prof. Dr. A. H. M. 
Albregts als promotor optrad. Een 
lijvig boekdeel, dat met inhouds
opgave, inleiding, twee bijlagen en 
het litteratuuroverzicht ca. 350 
bladzijden beslaat. Een opdracht 
ontbreekt, evenals een personen- en 
zaakregister. Wel is er als gezegd 
een litteratuuroverzicht, waarin in 
hoofdzaak de namen van de schrij
vers alphabetisch worden vermeld, 
gevolgd door de titel(s) van hun 
geschrift (en) . Met uitzondering 
van Haberler G., "Der internatio
nale Handel" Berlijn 1933 en Viner 
J., "Studies in the theory of inter
national trade" 1937 dateert de ge
hele litteratuur van nà 1945. 

Het boek bevat vier delen. In 
deel I, getiteld "Theorie en practijk 
van de integratie", worden zowel 
de problematiek (Hoofdstuk I, blz. 
3-38) als de plannen en realisaties 
(Hoofdstuk II, blz. 39-100) be
handeld. Deel II (Hoofdstukken III 
tjm VII) is geheel aan de E.E.G. 
gewijd. In deel III zijn twee hoofd
stukken (VIII en IX, blz. 293-316) 
opgenomen over Euratom, terwijl 
tenslotte deel IV (Hoofdstuk X, blz. 
317-337) tot opschrift draagt: 
"Het Europees vrijhandelsgebied". 

Om met dit laatste deel te begin
nen. Enerzijds (p. XIII) wordt be
toogd, dat met het verzwijgen van 
de V.H.Z. het beeld van de integra
tie van West-Europa onvolledig 
zou blijven. Deze bewering moeten 
wij laten voor wat zij is; persoon
lijk geven wij de voorkeur aan een: 
meer voorzichtige formulering (zie 
de mei-aflevering van dit maand
schrift, 1958, blz. 99 onder 3). An-

DOOR Mr. :K W. VERBERNE 

derzijds (zie o.a. p. XIII, p. 318 
bovenaan) beseft de schrijver zich 
tot enkele hoofdstukken te moeten 
beperken. In het licht van dit één
en anderzijds kan het resultaat dan 
nauwelijks bevredigend zijn. De 
niet onverdienstelijke, voor insiders 
overigens weinig oorspronkelijke 
beschouwingen over tariefdistor
sies, certificaten voor oorsprong en 
institutionele markteconomie mon
den uit in twee perspectieven. 
Vooreerst zou de V.H.Z. "trade 
;reation" veroorzaken en de bezwa
ren van de "trade deviation", die 
tegen de E.E.G. konden worden 
aangevoerd, afzwakken (p. 335). 
Ten tweede zou de V.H.Z. de ten
dens hebben tariefverlagend te 
werken zowel langs de weg van de 
tariefharmonisatie als door het zgn. 
doorstromingseffect (p. 337). Voor
zover deze perspectieven juist zijn 
(er valt daarop nog wel wat af te 
dingen!) zijn zij bepaaldelijk niet 
wereldschokkend, maar vooral 
vooralsnog te onbepaald. Wij zijn 
er niet van overtuigd, dat dit boek 
er onder geleden zou hebben, als dit 
deel IV achterwege zou zijn ge
bleven. 

Dit laatste geldt, zij het in min
dere mate, ook voor deel lIl. In 
§ 2 tjm § 7 wordt het Euratom
verdrag kort geparaphraseerd, ter
wijl hoofdstuk IX drie §§ bevat 
over de bijdrage van Euratom tot 
de energievoorziening, in feite het 
rapport van L. Armand, F. Etzel 
en F. Giordani (1957) wordt ge
exerpeerd. Het is goed compilatie
werk waarin wij geen "fout" heb
ben kunnen ontdekken, maar an
derzijds wordt ook weinig of geen 
nieuws geboden. 

*) E. W. Meier, De Europese eko
nomische integratie. H. E. S-tenfert 
Kroese N.V., Leiden, 1958. 
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PUBLICATIES 

VAN HET CENTRUM VOOR STAATKUNDIGE VORMING 

Bij het bureau van het Centrum voor Staatkundige Vorming, Prinsegracht 95 te 

's-Gravenhage, zijn o.a. de volgende rapporten verkrijgbaar: 

No Titel Prijs 

14 Wereldomroep; richtlijnen voor een nieuwe wettelijk bestel f 0,50 

17 Grondslagen voor een wettelijke regeling van de gezondheidszorg 1, -

18 Katholicisme, verdraagzaamheid en democratie naar Nederlandse 
verhoudingen " 1,-

20 Bedrijfsrechtspraak; richtlijnen voor een wettelijke regeling . " 0,70 

24 Arbeid van de gehuwde vrouw buiten haar gezin; is het wenselijk door 
overheidsmaatregelen deze arbeid in te perken? " 0,50 

27 Samenstelling en werkwijze der Staten-Generaal " 0,80 

29 Grondslagen der onderwijs-organisatie . " 0,65 

30 Eed en belofte; zienswijze op het gelijknamige rapport van een com-
missie van het Humanistisch Verbond " 0,40 

34 Loonpolitiek; meer vrijheid in de loonvorming?; inschakeling van 
bedrijfsorganen? " 0,65 

38 Arbeid van de vrouw; zijn verdergaande overheidsmaatregelen wen-
selijk? . " 0,40 

47 Bijbelonderwijs op de ogenbare school . " 0,50 

52 Wettelijke regeling van de bedrijfsgezondheidszorg " 1,25 

53 Wettelijke voorschriften betreffende de eed; wenselijkheid van her-
ziening 

54 Monumentenwet; beschouwingen over haar beginselen, daarin te 
geven voorschriften en te treffen maatregelen . 

57 Samenwerking in Nederland als staatkundig vraagstuk; rede van Prof. 
Mr. A. L. de Block . 

59 De financiering van de investeringen . 

72 Aard van het kwekersrecht . 

73 Herziening van de Werkloosheidswet 

74 Het tekort in het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds 

75 Regeling van de financiële verhouding tussen het rijk en de gemeenten 

76 Schoolgezondheidszorg 

77 Regeling van de opleiding van leraren voor het middelbaar en voorbe
reidend hoger onderwijs 

78 Overheid en sport . 

0,40 

" 1,50 

" 1,
,. 2,-

" 0,70 

" 1,-

" 2,50 

" 2,-
5,60 

2,25 

" 1,75 

Een volledige lijst van publikaties wordt op aanvraag verstrekt. Het is mogelijk zich 
op de publikaties te abonneren. De abonnementsprijs bedraagt f 7,50 per jaar. 
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Over P.v.d.A. 
en V.V.D 

DOOR Dr. L. A. H. ALBERING 

Ineen artikel in dit maandschrift over de uitslag van de verkiezingen van 
12 maart jl. heb ik de aandacht gevestigd op het aantal zetels, dat de 
P.v.d.A en de V.V.D. tezamen hadden behaald, nl. 67 van de 150 zetels. 

In 1956 waren dat nog 62 zetels of 45 in de Kamer van 100 leden. Het ge
zamenlijke zeteltal bedroeg in 1952 en 1948 resp. 39 en 35. Sedert het jaar 
1948 is het zeteltal der beide vrijzinnige partijen dus voortdurend toege
nomen. 

En terwijl de katholieke partij vrijwel konstant bleef in die jaren, zelfs een 
beperkte groei demonstreerde tot 33 zetels in 1956 en 49 in de uitgebreide 
Kamer van 1956 en 1959, demonstreerden de beide grote protestantse partijen 
sedert 1948 een vrij regelmatige achteruitgang. AR. en C.H.U. bezetten in 
1948 tezamen 22 zetels, in 1952 waren het er 21, in 1956 nog 18 en 28 in de 
uitgebreide Kamer; nu zijn het er maar 26. 

Hier is dus, zo schreef ik, sprake van een duidelijk ontwikkeling ten on
gunste van de protestantse partijen, als gevolg waarvan de gezamenlijke 
christelijke partijen niet meer over een meerderheid in de Tweede Kamer 
beschikken, omdat men de Staatkundig Gereformeerden bezwaarlijk als het 
sluitstuk van zulk een christelijke meerderheid kan beschouwen. 

Dit houdt dus in een ontwikkeling ten gunste van V.V.D. en P.v.d.A, beide 
vrijzinnige partijen, waarvan de eerste zich nadrukkelijk als zodanig bekent 
en de andere bij voortduring bezwaar maakt tegen de aanduiding vrijzinnig. 

Het is ongetwijfeld van belang om na te gaan, waaruit de aanhang van 
beide partijen bestaat, vooral na de merkwaardige verkiezingsuitslagen van 
1958 en 1959 en welke mogelijkheden daarin voor de toekomst gelegen 
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kunnen zijn. Op het karakter der partijen zal dan ook de aandacht vallen, 
zomede op haar ontwikkeling. 

DE AANHANG 

De ontkenning in ons land heeft bepaaldelijk een grote invloed 
gehad op de ontwikkeling van de verschillende partijen, met name in de 
periode van de laatste 40 à 50 jaren. De S.D.A.P. verkreeg haar groeiende 
aanhang vooral uit de grote massa der arbeiders, die van huize uit Cal
vinistisch, de binding met de Kerk verloren hadden, op zijn minst onver
schillig waren geworden ten opzichte van de Kerkelijke Gemeenschap. Dat 
onder deze arbeidersgroeperingen ook een - zij het veel beperkter - deel 
van katholieke huize was, aanvankelijk met name in de steden, is evenmin 
aan twijfel onderhevig. Op de gelovige arbeider heeft de S.D.A.P. nimmer 
vat gekregen, het socialisme was lange tijd anti-godsdienstig. Een verdere 
uitbreiding van de socialistische partij onder de arbeiders en onder andere 
groeperingen der bevolking kon slechts mogelijk worden indien zij een ander 
klimaat en een ander gezicht zou verkrijgen. AI vóór de oorlog was er bij 
vooruitstrevende socialisten de gedachte, dat de partij tot een werkelijke 
volkspartij diende uit te groeien, de gedachte die later de maatschappelijke 
doorbraak genoemd zou worden. In de praktijk kwam daarvan nog heel 
weinig terecht. Haar socialisme had in de latere jaren echter een gematigd 
karakteri zo kon zij wel onderdak verlenen - toen haar typisch anti-gods
dienstige instelling verflauwde - qan een aantal vrijzinnigen, die voor
standers waren van een religieus socialisme. Zo kon zij ook andere vooruit
strevende protestanten tot zich trekken, die bezwaren hadden tegen de 
antithese en het protestantse konservatisme. De meesten van hen sloten zich 
echter aan bij de C.D.U., ontstaan uit protestantse splinterpartijtjes, die na 
de oorlog opging in de P.v.d.A. Hetgeen niet bevreemdend was. 

Toch was de leiding van de S.D.A.P. vlak na de oorlog zeker geen voor
standster van een doorbraakpartiji haar houding met betrekking tot het 
karakter van de naoorlogse socialistische partij was aarzelend. Natuurlijk 
was er wel duidelijk begrip voor, dat er een belangrijke vernieuwing moest 
plaats vinden, die een einde zou moeten maken aan de verstarring, die de 
S.D.A.P. in de laatste jaren voor de oorlog kenmerkte. Het geestelijke kli
maat met name was een ernstige belemmering voor een uitgroei van de 
partij. Het is dominee Banning geweest, de voorvechter van de Nederlandse 
Volksbeweging, als religieus socialist in de S.D.A.P. een man van gezag, die 
de leiding der naoorlogse S.D.A.P. voor de doorbraak wist te winnen. Hij 
wist haar ervan te overtuigen, dat zonder doorbraak er geen perspektief 
van betekenis voor de socialistische partij zou zijn. En zo aanvaardde de 
S.D.A.P. het personalistische socialisme, waarvan de naam al verschillende 
jaren uit het beginselprogram der P.v.d.A. is verdwenen, wijl het werd ver
vangen door democratische socialisme. Ein Weg zurück. 

De bewuste klimaatwijziging en het nieuwe gezicht van de socialistische 
partij pasten bij de fusie van de Vrijzinnig Demokratische Bond, de rose 
afstammeling der liberale partij en van de C.D.U. met de S.D.A.P. Pasten ook 
bij de aansluiting van een groep "jongeren" van katholieken en van pro-
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testanten huize bij de personalistisch socialistische partij. Maar sedertdien is 
er heel wat veranderd in de P.v.d.A. Met name ook wat haar aanhang be
treft. Allereerst is deze bij elke verkiezing opnieuw aangevuld met vroegere 
kommunistische stemmen, zodat zij daardoor aanmerkelijk naar links ge
trokken werd. Ter oriëntatie diene de achteruitgang van de CP.N. van 
10 zetels in '46 naar 4 zetels in '56, terwijl nadien een in verhouding nog 
sterker verlies zich openbaarde. Van de andere kant verminderde de aan
hang uit de doorbraakhoek, uit de niet-arbeidersgroepering. Het eerste 
duidelijke verlies demonstreerde zich in 1948 toen de P.v.d.A. van haar 29 
zetels er 2 verloor, terwijl ook de CP.N. 2 zetels achteruitging, een verlies 
van de socialisten van 4 zetels van haar aanhang van '46. Heel wat vroegere 
vrijzinnig demokraten waren Oud gevolgd naar de liberale partij, die dan 
ook twee zetels won. Andere stemmen kwamen terug bij de christelijke 
partijen. 

VERKIEZINGEN '58 EN '59 

Een even scherp verlies komt tot uiting bij de verkiezingen van '58 en '59, 
wanneer het grootste deel van de middengroepen, dat de P.v.d.A. nog 
trouw gebleven was, overloopt naar de V.V.D. Uit mijn berekeningen is ge
bleken, dat de socialisten in '59 vergeleken bij '56 een stemmental ter waarde 
van drie à vier maal de lijstkiesdeler aan de liberalen zijn kwijtgeraakt. 
Tenslotte dient nog vermeld, dat de P.v.d.A. in de loop der jaren tijdelijk 
winst heeft geboekt op de K.V.P. maar die winst voor het overgrote deel 
ook weer verloren heeft en dat anderzijds winst is geboekt op de pro
testantse partijen, met name op de A.R., waar christelijke kiezers tot vrij
zinnige kiezers werden, hier dus socialistische kiezers. 

Het duidelijkste valt dus op, wat de aanhang van de P.v.d.A. betreft, een 
voortdurende belangrijke winst van linkse kiezers en een belangrijk verlies 
aan stemmen van niet-arbeiders, wat deze laatste betreft, vooral in '48 en '59. 
Waardoor een eenzijdige aanhang, met name van arbeiders is ontstaan, 
als gevolg waarvan de partij naar links is getrokken. Daarvan vertoont het 
beleid van de P.v.d.A. vooral de laatste tijd duidelijk de weerslag. De maat
schappelijke doorbraak blijkt op dit ogenblik mislukt en het personalistisch 
socialisme is voor zéér velen historie geworden, des te gemakkelijker omdat 
het bij hen nooit heeft geleefd. Het socialisme van de S.D.A.P. heeft aan 
kracht gewonnen, zij het aangepast aan deze tijd. 

In een uitvoerig artikel in Socialisme en Democratie heeft Dr. A. van Braam 
naar aanleiding van de Statenverkiezingen bijzondere aandacht geschonken 
aan het misnoegen der middengroepen ten opzichte van de P.v.d.A. Hij komt 
tot een soortgelijke konklusie, voor wat de Statenverkiezingen in 's-Graven
hage betreft, als ik hierboven landelijk heb geponeerd en wel op grond van 
een gedetailleerd onderzoek: lITerwijl de CP.N.-stemmen naar de P.v.d.A. 
overswitchten, verloor deze partij aan de andere kant een belangrijk deel 
van haar aanhang onder de zelfstandige en loontrekkende middengroepen. 
Het arbeiderselement onder de P.v.d.A.-kiezers werd verhoudingsgewijs dus 
niet alleen versterkt door de voormalige CP.N.-stemmers, doch tevens door 
de afvloeiïng van stemmen uit de middengroepen". 
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MIDDENGROEPEN 

Schrijver is dan ook van oordeel, dat de politieke verschuivingen van de 
laatste jaren voor een belangrijk deel door de middengroepen werden ver
oorzaakt, waarbij hij m.i. even nadrukkelijk had moeten vermelden de ver
schuiving van C.P.N.-stemmen naar de P.v.d.A Wat nu de middengroepen 
aangaat, die vooral de P.v.d.A maar ook de AR. in de laatste tijd verlies 
brachten, haar gewijzigde politieke keuze - nu de V.V.D. - heeft volgens 
Dr. van Braam m.i. terecht als oorzaak: wrevel, teleurstelling, ontevredenheid. 
Zich beperkend tot degenen die van de P.v.d.A naar de V.V.D. overgingen
en dat is verreweg de grootste groep - noemt hij als algemene reden dat 
zij ontevreden waren over het beleid der partij in menigerlei opzicht, een 
partij waarin zij overfgens geen tehuis hebben gevonden. Men heeft hen 
nl. te veel benaderd met marxistische recepten en een houding van ze-hebben
het-toch-zo-slecht-niet. Het' P.v.d.A-samenlevingsbeeld is een konstruktie in 
proletarisch perspektief. Het is gedacht vanuit de omstandigheden en voor
waarden van de arbeidersklasse. Men weet in de P.v.d.A geen weg met de 
middengroepen. Wil de P.v.d.A ooit een blijvende greep op deze groep 
krijgen, dan zullen deze met inachtneming van hun specifieke belangen, 
idealen en gevoeligheden, organisch in het socialistische maatschappijbeeld 
moeten worden "ingebouwd". 

Dit alles liegt er niet om. Maar bovendien wijst dr. Van Braam ook nog 
op een aantal aspekten van het psychologisch klimaat in de P.v.d.A die 
irriterend zijn voor de mensen uit de middengroepen. Ik noem daarvan: de 
verschijnselen van het "arbeiderisme", bijvoorbeeld het nadrukkelijk met een 
aksent spreken, de bewuste betweterigheid van "gevormde" partijgenoten, 
de in zwart-wit gedrenkte politieke praatjes en kommentaren en de bureau
kratische en oligarchische struktuur van het partijapparaat, die alleen be
paalde typen partijgenoten de kans biedt hun invloed te doen gelden. 

Het behoeft niet te verwonderen, dat dr. Van Braam, gelet ook op de 
groei en de toenemende politieke betekenis van de middengroepen, het een 
levensbelang van de P.v.d.A acht zich met de sociologische en ekonomische 
problematiek dezer groepen intensief bezig te houden en niet vanuit sociolo
gisch verouderde denkschema's van een klassenmaatschappij. 

Het bovenstaande is wel een duidelijke illustratie van de grote moeilijk
heden, die er blijkbaar voor de niet-handarbeiders bestaan om de P.v.d.A 
trouw te blijven. Zij zijn dan ook - in '58 en '59 - te groot gebleken. In 
zeer omvangrijken getale verlieten deze vrijzinnige kiezers de P.v.d.A en 
kozen de liberale partij, wier propaganda onder de bestaande omstandig
heden - met name ook na de statenverkiezingen - op hen wel grote in
vloed moest hebben. 

Naar aanleiding van het artikel van dr. Van Braam is er een interessante 
diskussie met name in "Parool" ontstaan. Zal dus het verlangen van de 
schrijver voor wat de toekomstige "bemoeiing" met de middengroepen 
betreft gerealiseerd worden? Gelet op de huidige koers van de P.v.d.A 
en haar aanhang, gelet ook op haar positie als oppositiepartij, lijkt de kans 
daarop niet heel groot. Haar "linker" beleid zal vermoedelijk eerder ver
sterkt dan verzwakt worden, haar positie als voornamelijk arbeiderspartij 
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zal bovendien duidelijker dan vroeger gaan blijken. Hetgeen niet wegneemt, 
dat de partijleiding zich zal verzetten tegen te ver gaande minderheids
strevingen, zeker wanneer zij zich als uitingen van een georganiseerde groep 
binnen de partij demonstreren. Vandaar haar "onaanvaardbaar" tegenover 
de werkzaamheid van het marxistische sociaal demokratisch centrum, dat zij 
niet als werkgemeenschap in de partij wenst te erkennen. En terecht niet. 
Reeds hierom, wijl de werkgemeenschappen in de P.v.d.A gebaseerd zijn 
op verschillende levensbeschouwing en niet op verschillend politiek inzicht. 

Dat niet alleen het bedoelde centrum maar ook andere links-socialisten 
de houding van het partijbestuur niet waarderen, blijkt uit de opmerking in 
"De Groene": "Merkwaardig I Als principieel pacifistische sociaal-demokraten 
een eigen partij stichten, dan roept men hen toe: vecht toch binnen de 
P.v.d.A voor het beginsel. Maar als principieel-marxistische sociaal-demo
kraten dat doen, dan dreigt men: ge vliegt er uit als ge niet ophoudt." 

DE V.V.D. 

De V.V.D. was de grote winnares bij de Statenverkiezingen (en de Ge
meenteraadsverkiezingen) in 1958 en bij de Kamerverkiezingen van 1959. 
Zij overvleugelde de beide grotere protestantse partijen en werd daardoor 
de derde partij des land. 

Eenmaal was de liberale partij de machtigste politieke groepering in ons 
land, maar als gevolg van de zich wijzigende politieke konstellatie ver
minderde haar invloed en betekenis, vooral na de invoering van het alge
meen kiesrecht. En zij bereikte haar dieptepunt in 1937, toen zij slechts vier 
zetels in de Tweede Kamer veroverde. De van haar afgescheiden groepering, 
de Vrijzinnig Demokratische Bond, was haar toen zelfs voorbij gestreefd: 
zij behaalde zes zetels. Het was het jaar, waarin zoveel liberalen Colijn 
steunden. De liberale partij was van weinig betekenis geworden tegenover 
de R.K. Staatspartij met 31 zetels, de S.D.AP. met 23 zetels en de AR. met 
17, een ongewoon groot aantal, zoals gezegd een gevolg van de aantrek
kingskracht van lijst-aanvoerder Colijn. 

De eerste verkiezingen na de oorlog in 1946 brachten een uitslag, die 
voor de liberalen in feite nauwelijks gunstiger te noemen was. De V.D.B. 
was opgegaan in de nieuwe socialistische partij, de AR.-lijst miste de 
bijzondere aantrekkingskracht, die haar in '37 kenmerkte en desondanks 
kreeg de liberale partij niet meer dan zes zetels. Maar in 1948 verloor de 
P.v.d.A een belangrijk deel van haar maatschappelijke doorbraakstemmen 
uit vrijzinnige kringen: de liberale partij kon toen groeien tot acht zetels. 
En dat aantal van 8 werd tot 9 in '52 en '56 als gevolg van wellicht nog enige 
winst uit het doorbraakkamp en winst uit christelijke kring, nl. van kiezers 
die hun bezwaren tegen de P.v.d.A en de P.v.d.A-invloed meenden tot uit
drukking te moeten brengen door op de V.V.D. te stemmen. 

Toen kwam 1958, het jaar waarin de V.V.D. het grootste deel van de 
middengroepen, dat de P.v.d.A nog trouw gebleven was, tot zich wist te 
trekken. En in '59 bleek zij in staat deze kiezers te kunnen vasthouden, 
waarbij zelfs jongere arbeiders, die tot dusverre op de socialistische partij 
hadden gestemd. Zij tonen een trek naar het midden, naar de levensstijl 
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der middengroepen en zijn meer ingesteld op de eigen toekomstmogelijk
heden dan op kollektieve lotsverbetering. (Ik citeerde hier dr. Couwenberg 
uit zijn artikel in het juninummer van dit maandschrift.) 

In het materiaal van dr. Van Braam, gepubliceerd in Socialisme en De
mocratie, zijn bewijzen van deze overgang van arbeidersstemmen aanwezig. 
Maar bovendien won de V.V.D. nog stemmen uit het protestantse en katho
lieke volksdeel, waardoor haar zeteltal in de Tweede Kamer steeg van 13 
tot 19. Een situatie, die bij sommigen aanleiding heeft gegeven tot de ge
dachte, dat haar huidige positie nog grote mogelijkheden voor de toekomst 
inhoudt. Mogelijkheden voor de partij als zodanig en niet in samenwerking 
met anderen als een derde macht, zoals destijds door Prof. Oud werd ge
propageerd. Mogelijkheden die wellicht kunnen voeren naar een nieuwe 
partijen-konstellatie in Nederland, waarin praktisch twee grote partijen, de 
socialistische en de liberale de macht in handen zouden hebben. 

DOORBRAAK 

De V.V.D. kan immers evenals de P.v.d.A. een doorbraakpartij genoemd 
worden. Bewust tracht zij kiezers uit het protestantse en katholieke kamp 
tot zich te trekken. En dit jaar is haar dit in bepaalde mate gelukt door haar 
appèl op de anti-socialistische sfeer in Nederland. De werfkracht van de 
P.v.d.A. kreeg een ernstige klap. De V.v.D. won op de P.v.d.A. en op de 
christelijke partijen. De propaganda, die vooral de laatste jaren de vrijheid 
ten troon verhief, is onder de bestaande omstandigheden niet zonder sukses 
gebleven. Een waarschuwingssein, voor wat de deugdelijkheid van de groei 
der liberale partij betreft is echter gelegen in het feit, dat weliswaar haar 
stemmenpercentage in '59 over geheel het land nog hoger was dan in '58, 
maar dat deze merkwaardige groei zich niet overal heeft doorgezet: in 
Friesland, Drente en Overijssel was er zelfs een achteruitgang bij de Staten
verkiezingen. 

Het doorbraakkarakter van de V.V.D. demonstreert zich de laatste tijd 
bijzonder duidelijk ten opzichte van de katholieke bevolkingsgroep. In Lim
burg heeft de V.V.D. thans haar organisatie gevestigd; een katholiek is op
genomen in het bestuur der partij; in Roermond deed de V.V.D. dit jaar voor 
het eerst mee aan de gemefilnteraadsverkiezingen, die als gevolg van de 
samenvoeging van de gemeenten Roermond en Maasniel werden gehouden. 
Deze voorbeelden geven ongetwijfeld duidelijk aan, dat de V.V.D. in de 
komende periode met name in katholieke kring zieltjes zal trachten te win
nen. En op een doortastender wijze, dan tot dusverre het geval was. 

Wordt deze verwachting bewaarheid, dan krijgt de V.V.D. onder de 
huidige politieke situatie, nu ministers van katholieken, christelijken en libe
ralen huize deel uitmaken van het Kabinet, een soortgelijke positie als de 
P.v.d.A., toen het Kabinet gevormd werd door ministers uit de katholieke 
en protestantse partijen en uit die van de socialistische doorbraakpartij. 
Dan zal er opnieuw de merkwaardige situatie ontstaan, dat christelijke en 
"andere" ministers in het Kabinet samenwerken, terwijl de christelijke par
tijen bij voortduring bedreigd worden door de "andere" partij. Een niet 
gezonde situatie. 
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In de Volkskrant heeft Prof. Romme de aandacht gevestigd op uitlatingen 
van het katholieke bestuurslid van de V.V.D. Uitlatingen, die toch een andere 
mentaliteit verraden dan die van de vooraanstaande katholieke doorbraak
socialisten. Hij citeerde een zin voor de radio uitgesproken, waarin het 
katholieke V.V.D.-bestuurslid verklaarde, dat "geen weldenkend wezen kan 
menen, dat het stemmen op de V.V.D. een betere voorwaarde zou betekenen 
voor de verdieping der christelijke zeden dan het stemmen op een der chris
telijke partijen." Prof. Romme adviseerde te stellen, dat geen weldenkend 
mens kan menen, dat de V.V.D. evenzeer van betekenis is voor de verdieping 
der christelijke zeden als een konfessionele partij. Als het vooraanstaande 
katholieke lid van de V.V.D. deze logische stelling zou aanvaarden, dan is 
hij, zoals Prof. Romme dat uitdrukte, weer over de rand van het liberale 
partijschaakbord verdreven. Het schaakbord waarop hij als een interessante 
pion door de liberale partij is geplaatst geworden. 

De katholieke partij heeft zich op de duur krachtig kunnen handhaven 
tegenover de socialistische doorbraakpartij, zij zal dat ook kunnen tegen
over de liberale doorbraakpartij. Uiteraard eist dat bij degenen, die aan
gelokt worden door deze partij een goed inzicht in het levensbeschouwelijke 
karakter der eigen organisatie, de partij die ook geen belangenpartij mag 
zijn, maar dienares van het algemeen welzijn. Een inzicht dat door efficiënte 
voorlichting in katholieke kring moet worden verdiept. Terwijl tevens inzicht 
in het karakter van de liberale partij nodig is. 

BELANGENPARTIJ 

De V.V.D. is immers naast doorbraakpartij ook belangenpartij en zij is 
primair een vrijzinnige partij. 

Zij is praktisch een belangengroepering als gevolg van haar struktuur, waar
over Mr. Van Riel zich in de Eerste Kamer nadrukkelijk heeft geuit. Haar 
leden en in het algemeen ook haar kiezersaanhang komen voort uit bepaalde 
maatschappelijke groeperingen, terwijl andere grote groeperingen zich dui
delijk van de liberale partij afzijdig hebben gehouden. De partij heeft deze 
in haar propaganda dan ook nooit betrokken, behalve in de laatste jaren 
en niet al te nadrukkelijk. Overigens staat wel vast, dat door de vlucht van 
velen uit de P.v.d.A. de basis van de aanhang der V.V.D. is verbreed. De 
struktuur van de partij als zodanig heeft daardoor echter geen wijziging 
ondergaan. En het is twijfelachtig of haar aard van belangenpartij-in-de
praktijk door de maatschappelijke uitbreiding van haar aanhang wèl wijzi
ging zal ondergaan. Vast staat immers, dat velen in de V.V.D. geen wijziging 
in haar struktuur wensen. Zij zien de mogelijkheid van een versterking der 
partij dus uitsluitend in het aantrekken van bepaalde maatschappelijke 
groepen uit de katholieke en protestantse partijen. 

Wezenlijk is de V.V.D. een vrijzinnige partij; zij steekt dat niet onder 
stoelen of banken. Het is nog niet zo lang geleden, dat in de jongerenkring 
der V.V.D. bijzondere aandacht voor dat vrijzinnige karakter werd gevraagd, 
waarbij de vrees werd uitgesproken, dat de werving van een "christelijke" 
aanhang dit karakter zou kunnen schaden. 

In het debat over de regeringsverklaring van het nieuwe Kabinet is dit 
karakter nog eens belicht door Prof. Oud, toen hij zich over het beleid 

219 



der regering uitte en nadien reageerde op de woorden van Dr. 8ruins Slot 
over dat christelijk-sociale beleid. Prof. Oud betoogde met nadruk, dat hij 
christelijk sociaal in een andere zin wil verstaan dan de christelijke partijen 
dat doen. Hij wenst voor de liberale partij niet uit te gaan van wat positief 
christelijk geloof genoemd wordt. Enerzijds stelde hij de uitdrukking christe
lijk-sociaal slechts te kunnen aanvaarden, als daardoor een beleid wordt 
geëist, dat op de grondslag van het gebod van de naastenliefde is geba
seerd. Anderzijds aanvaardde hij voor zijn partij niet "het christelijk geloof", 
wel een zedekundig christendom, zoals Thorbecke dat al deed. Hij aan
vaardde dus de verworvenheden van het christendom in de maatschappij. 
En niet meer. De V.V.D., die christenen en niet-christenen onder haar aan
hang telt, kán immers ook niet meer aanvaarden. Kan niet meer dan voort
vegeteren op deze verworvenheden. De heer 8ruins Slot stelde duidelijk aan 
het licht, dat Thorbecke èn Oud met haar zedekundig christendom onafhan
kelijk zijn geworden van de religieuze betekenis van het christendom, die 
in de Kerk naar voren komt. Thorbecke zegt: er is een licht, dat daarboven 
is, en dat is het zede kundig christendom. Thorbecke en ook Oud zien het 
licht van het christendom niet in datgene, wat het hart van het christendom 
is. Dr. 8ruins Slot konstateerde, dat zoals Oud op Thorbecke's standpunt is 
blijven staan, hij op dat van Groen van Prinsterer staat. En Alexandre Vinet 
citerende besloot hij zijn getuigenis, dat de gehele problematiek van recht 
en barmhartigheid - en dat is de problematiek van de christelijk-sociale 
beweging - de problematiek van het Kruis is. 

Met hem zou ik wil/en besluiten, dat wij christenen in de politiek het begrip 
christelijk-sociaal niet los kunnen maken van dat Kruis, zoals liberalen en 
socialisten dat in hun partijverband, gelet op haar karakter en aanhang, 
moeten doen. Praktisch betekent dit ook, dat noch voor de arbeiders, noch 
voor de middengroepen, noch voor welke groepering ook, ooit van een 
"aards paradijs" sprake kan zijn. Er moet echter positief worden gearbeid 
aan het welzijn van all e n, in het besef dat het samenlevingsverband ener
zijds aan eenieder offers zal blijven vragen, doch anderzijds - naar de 
mate van het menselijk kunnen en vermogen - voor heel het volk zo gunstig 
mogelijk moet worden gemaakt. 
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Idee en practijk der 
bezitsvorming in België 

DOOR Drs. L. C. TINDEMANS, 
Nationaal Sekretaris flan de 

Chridelijke Volkllpartij, België. 

In tegenstelling tot sommige naburige landen is de literatuur betreffende 
de bezitsspreiding, in de zin van particuliere bezitsvorming, in België 
eerder schaars. De idee zelf werd in de naoorlogse periode bij ons weten 

enkel ietwat systematisch behandeld door twee leuvense hoogleraren, Prof. 
Dr. J. leclercq en Prof. Dr. C. van Gestel O.P. 

De ook in het buitenland goed bekende Prof. leclercq heeft in zijn cursus 
van natuurrecht 1) het vraagstuk van het eigendomsrecht uitvoerig onderzocht 
en daarbij de bezitsvorming - hetgeen hij noemt l'accès à la propriété -
sterk verdedigd. Een fundamenteel argument ten voordele van het eigen
domsrecht in deze tijd ziet hij in de waarborg die bezit of eigendom biedt 
voor de menselijke waardigheid. Opdat de mens zich op menswaardige 
wijze zou kunnen ontplooien, heeft hij een bepaalde graad van vrijheid 
nodig evenals een bepaalde zekerheid. Beide worden hem door eigendom 
verschaft. Aldus gezien is het instituut van de eigendom van fundamentele 
betekenis voor de mens en een grondslag van de sociale orde. De mens 
bevrijden betekent bezitsvorming mogelijk maken, niet louter theoretisch, 
door het eigendomsrecht te proclameren, en conservatief door het bestaande 
bezit te beschermen, maar door instellingen te creëren die bezitsvorming 
voor alle burgers mogelijk maken. Zulks is een vereiste van een gezonde 
sociale orde. De maatschappij is inderdaad ongezond zolang de massa der 
bevolking geen eigenaar is want wie niets bezit, blijft eigenlijk een slaaf 
voor wie de juridische vrijheid van geen betekenis is. 

Bij die fundamentele reden komt nog een andere, nl. het vrijwaren van het 
gezin. De enkeling heeft zekerheid nodig; het. gezin eveneens. Gezond ge
zinsleven bloeit slechts waar een minimum aan zekerheid (huisvesting, op
voedingsvoorwaarden) aanwezig is. 
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Wij geven er ons echter rekenschap van dat bezitsvorming in grote mate 
afhangt van de organisatie van de maatschappij. In een gezonde maatschappij 
moeten de instellingen het verwerven van eigendom vergemakkelijken terwijl 
zij het voortbestaan van eigenaars die hun taak verkeerd begrijpen, dienen 
te bemoeilijken. De liberale maatschappij, zegt Prof. leclercq, doet onge
veer het tegenovergestelde, terwijl de socialistische het particuliere bezit 
beperkt ten einde de eigendom en het beheer van alle goederen over te 
dragen aan de Staat. 

De sociale encyclieken zetten dan ook aan tot overweging en uitdieping 
van de opgeworpen vraagstukken. Zij geven het skelet van een doctrine en 
duiden het doel aan dat moet worden bereikt. De meeste werken der z.g. 
katholieke sociale school lijken eerder ontgoochelend omdat zij nooit verder 
gaan dan wat reeds in de encyclieken stond. In feite herhalen zij met veel 
woorden wat kernachtig en sterk door de pausen werd gezegd. 

Prof. leclercq drukt zijn spijt uit over deze geschriften van katholieken, 
die in sociale werken of verenigingen opgericht ter beoefening van de 
naastenliefde zoveel edelmoedigheid aan de dag leggen, maar er niet toe 
komen een krachtige leer uit te werken die hun moet toelaten de maat
schappij naar hun inzichten te hervormen (blz. 350): " ... nous devons, de nou
veau, constater que les catholiques sociaux n'ont jamais eu une politique 
d'ensemble, suivie et méthodique, organisant I'accès à la propriétéi qu'ils 
n'ont jamais étudié la question de façon approfondie; et ceci est une mani
festation de plus de leur faiblesse doctrina Ie." 

Ten slotte vermeldt hij de bezitsvorming als een der drie essentiële punten 
van een christelijk-sociaal programma. 

* Ongeveer één jaar na de bevrijding van het Belgisch grondgebied, orga-
niseerde de Vlaamse vleugel van de katholieke arbeidersbeweging in België 
haar eerste naoorlogse "sociale week", de XXVII in de rij der bijeenkomsten 
van deze aard. 

VORMEN VAN PARTIKUlIER BEZIT 

Bij die gelegenheid bleek dat ook in België grote hoop gekoesterd werd 
ten aanzien van de vernieuwingsmogelijkheden welke in de periode onmil
dellijk volgend op de vrede, zouden te baat worden genomen. Als thema 
voor deze sociale week, in een eindelijk tot bedaren gekomen wereld, was 
gekozen: "Het uur der beslissende hervormingen" 2). Het eerste referaat 
werd gehouden door Z.E.P. Dr. C. van Gestel O.P., hoogleraar aan de katho
lieke universiteit van leuven, onder de titel: "De bereikbaarheid van privaat
eigendom door allen, een eisch van sociale rechtvaardigheid". 

Na herinnerd te hebben aan de Kerstboodschap-1942 van Pi us XII, waarin 
o.m. gewezen werd op de noodzaak een betere maatschappelijke orde te 
vestigen, zei Prof. Van Gestel (blz. 12): "Meer sociale rechtvaardigheid, 
bevrijding van den mensch uit ellende, uit onzekerheid, uit angst: dat be
teekent en vereischt dan ook een billijker verdeeling der aardsche goederen, 
een betere regeling der eigendomsverhoudingen. En wel in dien zin, dat 
privaat-eigendom niet het aandeel blijve van een klein aantal bevoorrechten, 
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maar de normale toestand worde van allen. Privaateigendom in het bereik 
van eenieder: dit is een eisch van sociale rechtvaardigheid". 

Vervolgens wees Prof. Van Gestel op het belang van het eigendomsvraag
stuk, verklaarde de algemene bestemming der aardse goederen, citeerde 
argumenten ten voordele van particuliere eigendom en concludeerde eruit 
dat de aangehaalde bewijsgronden voor iedereen gelden, hetgeen inhoudt 
datvooralle mensen particulier bezit normaal bereikbaar moet zijn. "Daarom," 
zegt Pius XII, "aarzelt de Kerk niet te eischen, naast een rechtvaardig loon, 
ook het behoud en de vervolmaking van de sociale orde, die een zeker, 
zij het ook beperkt, privaatbezit mogelijk maakt, voor alle volkslagen 
(Kerstboodschap 1942)". 

Om te besluiten stelt Prof. Van Gestel ook enkele wenselijke vormen van 
particulier bezit voor (blz. 26): 

"Zonder op de besluiten dezer lessen vooruit te loopen, wijzen wij toch 
even naar enkele mogelijke vormen, waarin dit veralgemeend privaat-bezit 
kan uitgewerkt, volgens de directieven der Kerk: 

1. Vooreerst: onder vorm van familie-eigendom: eigen haard en grond. 

2. 't Kleinbedrijf, op gebied van landbouw, ambacht en nijverheid, moet 
zooveel mogelijk worden bevorderd en gesteund. Door coöperatie moe
ten zij onderling zich steunen en zich de voordeelen van het grootbedrijf 
verzekeren (Pius XII: Toespraak 1 September 1944). 

3. Daar waar het grootbedrijf productiever en dus economisch onvervang
baar is moet men de mogelijkheid scheppen om de arbeiders geleidelijk 
ook te betrekken in het bezit der onderneming en dus, volgens Q.A., het 
arbeidscontract aanvullen door een contract van vennootschap. 

Men bewere niet, dat dit voorstel romantisch is en ons doet terugkeren 
naar de middeleeuwen". 

In 1951 publiceerde Prof. Van Gestel 3) zijn boek "Sociale leer van de 
Kerk" waarin het vijfde hoofdstuk gewijd is aan het "Eigendomsrecht en 
Eigendomsverplichtingen". Over bezitsspreiding schrijft hij o.m. (blz. 126): 
"Het begrip behoeft wel geen nadere uitleg: door spreiding van het bezit 
beoogt men een verbreiding of veralgemening van eigendom, zodat het 
verschijnsel der bezitloosheid en de klasse der bezitlozen zouden ver
dwijnen". 

Naast de drie vorenstaande vormen van wat hij noemt "veralgemeend 
bezit" vermeldt de leuvense hoogleraar eveneens (blz. 133)': "Maar nog an
dere en meer moderne vormen van bezit kunnen veralgemeend worden 
en geraken ook meer en meer verspreid: wij denken aan de aandelen in 
coöperatieven, aan de voordelen geboden door de sociale verzekeringen en 
sociale zekerheid en die, in ruime mate, opwegen tegen de voordelen van 
persoonlijk bezit. De arbeider, die verzekerd is tegen werkloosheid, ziekte 
en ongevallen, tegen ouderdom en vroegtijdige dood, die bovendien recht 
heeft op gezinstoelagen en betaald verlof, heeft daardoor een beschikkings
recht over inkomsten, die te vergelijken zijn met de opbrengst van een 
belangrijk kapitaalbezit. Zo ontwikkelen zich thans nieuwe vormen van ge-
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meenschappelijk bezit, die aan de leden dezer gemeenschappen ruime voor
delen en veiligheid verzekeren en tevens ook de spreiding van bezit in de 
hand werken". 

* 
C. V.P.-PROGRAMMA 

In december 1945 werd ook het Z.g. Kerstprogramma van een nieuwe poli
tieke formatie, de Christelijke Volkspartij, bekend gemaakt 4). In een hoofd
stuk getiteld "De Mensch", wordt gehandeld over "Principes: De Vrijheden" i 
hierin affirmeert de partij (blz. 16): "Een derde vrijheid ligt besloten in het 
eigendomsrecht. Eigendom is den mensch onontbeerlijk, om hem het gevoel 
van veiligheid en het genot van zijn vrijheid te verzekeren, en hem toe 
te laten een gezin te stichten". 

Enkele paragrafen verder (blz. 45) wordt gepleit voor "Familie-eigendom": 
"De C.V.P. eischt dat er een einde zou gemaakt worden aan de erbarmelijke 
toestanden in zake huisvesting, die zoo hinderend zijn voor de verbonden
heid van het gezin en de gemoedelijkheid van het familieleven". 

Waar er ten slotte sprake is van de sociale politiek, zegt het programma 
(blz. 69): 

"De C.V.P. verdedigt den privaateigendom. Privaatbezit is onontbeerlijk 
om aan den mensch het gevoel van veiligheid en onafhankelijkheid te be
zorgen. Het staat in dienst van het gezin: de mensch moet immers aan de 
toekomst denken, aan zijn kinderen, en daartoe bezit hij het natuurlijk recht 
hun zijn erfgoed over te maken. Maar de eigendom, die noodzakelijk is 
voor den enkeling, heeft ook een sociaal uitzicht: het gebruik van eigendom 
wordt door noodwendigheden van het gemenebest beperkt". 

* 
Ongeveer twaalf jaar later werd door het Studie- en Documentatiecentrum 

van de C.V.P. een speciaal nummer uitgegeven van het Tijdschrift voor Poli
tiek 5) onder de titel "Christelijk-sociale perspectieven". Het ogenblik was 
aangebroken om nieuwe perspectieven te schetsen, langs welke lijnen de 
C.V.P. haar toekomstige politiek zou ontwikkelen. In het hoofdstuk "Naar 
nieuwe sociale vooruitgang" wordt de spreiding van de eigendom afzon
derlijk besproken. Wij citeren (blz. 521-522): 

"Diegenen welke in mindere of meerdere maten de invloed der marxisti
sche theorieën hebben ondergaan, staan doorgaans, hetzij bewust, hetzij 
eerder op sentimentele wijze, vijandig tegenover het streven om de arbeiders 
in staat te stellen particuliere eigendom te verwerven. 

Zij spreken in dat geval tamelijk smalend over "kleinkapitalisme" of "klein
burgerlijkheid" en zien daar een gevaar in omdat het de arbeiders ver
vreemdt van de socialistische gedachte, de klassenstrijd en het uiteindelijke 
doel: de revolutie en het vestigen van de socialistische staat. 

In christelijk-sociaal perspectief gezien komt de mens slechts tot volledige 
ontplooiing indien hij uit de staat van bezitloosheid wordt opgetrokken tot 
een bevrijding, d.w.z. dat hij zijn doel slechts kan bereiken indien hij" beschikt 
over eigendom. Ook al bestaat er soms in het economisch leven een be-
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paalde spanning tussen diverse groepen, dan kan deze spanning bijdragen 
tot een algehele verhoging van produktie en produktiviteit waarvan de uit
eindelijke baten aan de hele gemeenschap ten goede komen. Meer en meer 
ziet men in dat het lot en de welvaart van deze wereld afhangen van de 
wijze, waarop de scheppende en produktieve krachten zullen samenwerken 
om rijkdommen voort te brengen. Als corrolarium hoort hier bij een recht
vaardige verdeling van deze rijkdommen, een oordeelkundige spreiding van 
het bezit. Zulks betekent dat alle pogingen dienen in het werk gesteld om 
deze spreiding te bevorderen opdat zoveel mogelijk mensen de ruimste 
welstand zouden genieten, en aldus ook de grootste vrijheid ten aanzien van 
alle economische en etatistische dwang". 

* 
Vóór de verkiezingen van 1 juni 1958 verspreidde een lid van de Senaat, 

behorende tot de C.V.P.-groep, baron Zurstrassen, een brochure getiteld "Un 
programme social chrétien" 6) welke echter in de middens der christelijke 
arbeidersbeweging nogal op kritiek onthaald werd. Baron Zurstrassen ver
klaarde zich vooral te richten tot het deel van het liberale publiek dat met de 
politiek der regering Van Acker-liebaert niet tevreden was. Daarbij stelde 
hij zich de vraag (blz. 8) "Comment conquérir cette bourgeoisie inquiète, 
déçue et méfiante vis-à-vis des promesses électorales?". Behalve enkele 
algemene maatregelen, zoals een hervorming van de fiscale wetgeving, stelt 
baron Zurstrassen voor dat de bijdragen voor de maatschappelijke zekerheid 
met 20% zouden verlaagd worden (door alleen nog aanzienlijke risico's te 
dekken). Op deze wijze meent hij jaarlijks ongeveer 6.000 F. méér te kunnen 
uitbetalen aan de loon- en weddetrekkenden. Hiervan zou echter 1.000 F. 
worden gereserveerd voor beleggingen; vermits 1.800.000 Belgen bijdragen 
betalen aan de Rijksmaatschappelijke Zekerheid, zouden op te richten arbei
derscoöperatieven jaarlijks over één miljard achthonderd miljoen frank be
schikken om in aandelen om te zetten en aldus een "volks actionariaat" te 
lanceren. Iedere vennoot zou één effect per jaar bekomen, zodat na veertig 
jaar iedere arbeider en iedere bediende over veertig aandelen van de in
vesteringscoöperatief zou beschikken. Eventueel zou een doeltreffende wet 
de coöperatieven voor volksactionariaat behoren te beschermen. 

,~ 

"MAATSCHAPPELIJKE ZEKERHEID" 

Ten slotte dient nog vermeld dat op de 2de Vlaamse Sociale Studiedagen 
die door de diverse katholieke sociale organisaties (arbeiders, middenstand, 
boeren en patroons) op 6, 7 en 8 april jJ. te Oostende werden gehouden, 
over het thema "maatschappelijke zekerheid" ook een referaat voorkwam 
over "Bezitsspreiding en maatschappelijke zekerheid". Hierbij werden de 
ethische, sociaal-psychologische en economische argumenten onderzocht die 
pleiten in het voordeel van particuliere bezitsvorming. Onder de concrete 
voorstellen ter bevordering van zulke politiek voor België werd o.m. ge
vraagd dat iedere sociale beweging een commissie "Bezitsspreiding" zou 
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oprichten ten einde de idee te propageren en de meningen te confronteren. 
later zouden dan de posities gezamenlijk onderzocht kunnen worden in 
vorenvermeld Studie- en Documentatiecentrum. Om het vertrouwen te wek
ken van degenen die totnogtoe "bezitloos" waren, werd voorgesteld de 
mogelijkheid te onderzoeken, bij de Algemene Spaar- en Lijfrentekas, een 
derde vleugel te voegen welke, aan strenge veiligheidsregels onderworpen, 
dienst zou kunnen doen als eerste beleggingsmaatschappij voor kleine 
spaarders. 

* 
Is het totnogtoe gepresteerde werk op het theoretische vlak niet bijster 

indrukwekkend, ook in de praktijk ontdekt men geen doelbewust streven 
naar bezitsvorming. 

België is na de jongste wereldoorlog een land van hoge lonen geworden, 
terwijl het vroeger eerder bekend stond om zijn lage arbeidsvergoedingen. 
Deze ommekeer lijkt nochtans meer het resultaat te zijn van omstandigheden 
dan wel van een vooraf bepaalde politiek. De snelle bevrijding van het 
grondgebied, de relatief geringe schade welke het nijverheidspotentieel en 
de Antwerpse haven hadden opgelopen, de afwezigheid van een groot aan
tal arbeiders die nog in Duitsland vertoefden, schiepen een situatie waarin 
de behoefte aan arbeidskrachten de lonen ook deed stijgen 7). Alhoewel op 
dat ogenblik niemand in België het woord "bezitsvorming" uitsprak - men 
was veel meer bekommerd om een behoeftenbevrediging die na de schaar
ste van de oorlogsjaren bijzondere verzorging eiste - werd hierdoor toch 
de basis gelegd voor een politiek van gespreid bezit. Slechts wie voldoende 
inkomsten heeft, kan ook iets overhouden voor de verwerving van eigendom. 

SOCIALE WONINGBOUW 

De grootste maatregel, uit oogpunt van bezitsvorming, die in België sedert 
1944 werd getroffen is wel de wet op de sociale woningbouw, beter gekend 
als de wet-De Taeye, naar de naam van wijlen minister Alfred De Taeye 
welke op 25 maart 1947 een "wetsvoorstel houdende bijzondere bepalingen 
tot aanmoediging van het privaat initiatief bij het oprichten van goedkope 
woningen en het koopen van kleine landeigendommen" had ingediend. 

Het lijkt wel eigenaardig dat in de Toelichting vooral gesproken werd over 
het lenigen van de woningnood en niet over het mogelijk maken van bezits
verwerving. Alleen onrechtstreeks werd gezinspeeld op een maatregel, dag
tekenend uit 1935, met bezitsvormend karakter: "Immers door in 1935 de 
Nationale Maatschappij voor den Kleinen landeigendom op te richten, en 
haar in de mogelijkheid te stellen tegen uiterst voordelige voorwaarden uit 
te leenen, heeft de wetgever den nadruk willen leggen op het groot nut, 
dat het bezit van een stukje akkerland voor de mingegoede standen op
levert". 

Deze wet-De Taeye (28 mei 1948), welke een stelsel van premiëring ver
bindt met tijdelijke belastingvermindering heeft een zeer groot succes gekend. 
Naar het oordeel van de specialisten zou het woningbezit in België op dit 



ogenblik voor ongeveer 52% uit eigen-woningbezit bestaan, welk percentage 
het hoogste van West-Europa is. Van 1948 tot en met 1957 had men van 
overheidswege voor 4,8 miljard aan premies toegekend, waarvan 4,4 miljard 
voor bouwpremies en 0,4 miljard voor aankooppremies. Over dezelfde 
periode waren 58,1 pct. der toegekende premies naar werklieden en mijn
werkers gegaan, 19,2 pct. naar bedienden en 14,1 naar overheidspersoneel. 
Anderzijds gingen 39,8 pct. naar inwoners van gemeenten met minder dan 
5.000 inwoners, en 33,1 pct. naar gemeenten van 5.000 tot 30.000 inwoners. 
Een der beste kenners van de woningmarkt in België onderstreepte dan ook 
het bezitsvormend belang van genoemde wet 8): "In sociaal opzicht verdient 
nog een tweede punt onderstreept te worden. Naast een meer rechtvaardige 
verdeling van het inkomen, vormt de spreiding van het bezit een onderdeel 
van de christelijke sociale leer dat na de oorlog, vooral buiten onze grenzen, 
sterk op de voorgrond werd geschoven. Men is het er daarbij meestendeels 
over eens dat de eigen woning de meest aangewezen formule is om de weg 
naar grotere bezitsspreiding te openen". 

Aansluitend met deze tendens, dienen wij nog de wet van 8 maart 1954 te 
vermelden, welke voorziet dat de staat zijn waarborg voor goede afloop 
kan verlenen voor leningen en voorschotten toegekend tot bouw, aankoop 
of verbouwing van middelgrote woningen. Vermits het praktische resultaat 
van deze wet totnogtoe eerder klein was, behoort zij hier enkel volledigheids
halve te worden vermeld. 

Van ietwat meer belang is een wetsvoorstel dat op 6 maart 1947 bij de 
Kamer van Volksvertegenwoordigers werd ingediend door Mevrouw De 
Riemaecker. Het beoogde de oprichting van een prenuptiale spaarkas. Als 
zodanig werd het voorstel niet aanvaard, doch een Koninklijk Besluit van 30 
januari '54 nam er de idee van over. In de Toelichting schreef Mevrouw De 
Riemaecker o.m. "Een ander voordeel van het voorgestelde systeem: het 
leidt tot verwerving van kleine eigendommen in dezen zin, dat de' eerste 
spaarpenningen van het jonge gezin niet meer zullen dienen tot delging van 
schulden, maar zullen kunnen aangewend worden tot het samenstellen van 
de eerste bedragen, noodig voor den aankoop van een huis". De rechtheb
benden zouden behoren tot de categorie der jongelieden tussen 14 en 30 jaar. 
Het sparen bij de "Prenuptiale Spaarkas" zou dienen te gebeuren met het 
oog op het huwelijk en de staat zou, onder de vorm van premie, een bedrag 
schenken gelijk aan het gespaarde. 

Laten wij eveneens vermelden dat er in België een Nationaal Comité der 
Beleggingen in Effecten en een Centrum voor het Aanmoedigen van het 
Spaarwezen en de Onroerende Beleggingen werden opgericht. Het geldt hier 
particuliere initiatieven. Beide verenigingen geven een bulletin uit. 

Enkele tijd geleden publiceerde "Sparen en Beleggen", het tijdschrift van 
het Comité der Beleggingen in Effecten, een lijstje van Belgische onderne
mingen welke ter gelegenheid van een kapitaalsverhoging - het gold telkens 
N.V:s - een deel der verhoging hadden voorbehouden voor inschrijvingen 
onder het eigen personeel. 

Ten slotte willen wij nog vermelden dat ook in België de premies betaald 
voor levensverzekeringen van het belastbaar inkomen mogen worden af
getrokken. 
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In 1836 reeds werd door de Société Générale een "Société des capitalistes 
réunis dans un but de mutualité industrielIe" opgericht, een maatschappij 
welke volgens Professor Chlepner de eerste Belgische "investment trust" 
vormde. De formule slaagde er nochtans niet in de volksgunst te verwerven. 
Door de wet van 27 maart 1'957, betreffende de Gemeenschappelijke Be
leggingsfondsen, beoogde de regering, "de inrichting van het statuut en van 
de controle inzake de gemeenschappelijke beleggingsfondsen en de oproe
pen tot het spaarwezen met het oog op de participatie aan dergelijke 
fondsen". 

Alhoewel in de Memorie van Toelichting nog geen sprake is van "volks
beleggingsfondsen" kan de huidige wet wellicht leiden tot een formule die 
de idee der bredere bezitsvorming dient. Inderdaad bepaalt art. 14 dat de 
wet zal ophouden van kracht te zijn op 31 december 1961. Beloofd werd 
dat tegen die datum een ontwerp van organieke wet zal worden voorgesteld, 
waarin rekening zal worden gehouden met de opgedane ervaring. 

Volgens de huidige wet zijn gemeenschappelijke beleggingsfondsen onver
deelde effectenmassa's of -portefeuilles, "beheerd of geadministreerd voor 
de gemeenschappelijke rekening van een zeker aantal eigenaars in het 
onverdeelde". 

* 
Uit deze ietwat droge opsomming van theoretische verhandelingen en 

praktische maatregelen blijkt duidelijk, dat in België de idee der particuliere 
bezitsvorming in het politieke leven nog geen rol van betekenis speelt. In de 
parlementaire taal zijn de uitdrukkingen "bezitsspreiding" of "bezitsvorming" 
nagenoeg onbekend. Bezitsvorming wordt een enkele keer vermeld wanneer 
de sociale woningbouw besproken wordt. Van een systematische, christelijk
geïnspireerde eigendomspolitiek vindt men in het huidige politieke leven nog 
weinig tekenen. België, dat nochtans een bloeiend organisatieleven kent en 
waar bepaólde christelijk-sociale opvattingen reeds vroeg een gunstige voe
dingsbodem vonden, schijnt inzake de recente opvattingen betreffende de 
verbreiding van eigendom, ten achter te blijven. 

Deze achterstand is des te bedroevender vermits het een publiek geheim 
is dat dit land, afgezien van de principiële kant, het sparen sterk zou moeten 
aanmoedigen om zijn economische toekomst te beveiligen. Onlangs nog, op 
een vergadering van oud-studenten in de economische wetenschappen, her
innerde de heer De Guchteneëre, directeur-generaal der Algemene Spaar- en 
lijfrentekas, eraan dat Nederland ongeveer 18% van zijn nationaal inkomen 
spaart. Dit percentage wordt nog als te klein beschouwd. België echter spaart 
slechts 9% van het nationaal inkomen en zeer weinigen schijnen zich daar
over te verontrusten. 

Wij zouden de idee der bezitsspreiding blijven verdedigen ook indien het 
sparen in België wèl op peil was. In de huidige omstandigheden doen wij 
het echter met des te meer klem, omdat het nationaal-economisch gezien 
werkelijk noodzakelijk is geworden. 
In de katholieke sociale organisaties zou de bezitsvorming sedert de Sociale 
Studiedagen van Oostende ernstiger in studie genomen zijn. Wellicht wen-
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den zij zich nu ook tot Nederland om over dit vraagstuk meer voorlichting 
te bekomen dan in België tot hiertoe verkrijgbaar was. Aldus zou een vruch
bare christelijk-sociale gedachte ook nog de Benelux-samenwerking kunnen 
bevorderen. 

I} J. leclercq, leçons de Droit Naturel, les Droits et Devoirs individuels, lIe 
partie, Travail, Propriété, Namen-leuven 1946. 

2) Het uur der beslissende hervormingen, XXVIIe Sociale Week, leuven 
1945. 

3} Dr. C. van Gestel a.p., Sociale leer van de Kerk, Antwerpen-Bilthoven 
s.d. (1951). 

<I} De Christelijke Volkspartij, s.l. (Brussel), s.d. (1945). 
5) Tijdschrift voor Politiek, "Christelijk-sociale perspectieven", maart '58. 
6) Baron Zurstrassen, Un Program me social chrétien, s.l., s.d. (1958). 
7} Wel stond in het Kerstprogramma-1945 van de C.V.P. duidelijk geponeerd: 

" ... moet België een land van hooge bezoldiging worden. Daardoor wordt 
bedoeld niet het nominaal loon, maar het werkelijk loon" (blz. 63). 

8} Cfr. l. Aerts, Tien jaar wet-De T aeye, Tijdschrift voor Politiek, aug. 1958, 
blz. 398. . ' .. ,' 
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Onrust over Afrika 
DOOR K. J. HAHN 

Tussen de Berlijnse konferentie van 1884 en de periode na de tweede 
wereldoorlog, heeft zich ten aanzien van Afrika een ontwikkeling vol
trokken, die nauwelijks meer vergelijkingspunten biedt. Tóen het besef, 

dat Europa in dit werelddeel, drie maal zo groot dan het oude kontinent, 
de voornaamste en machtsbepalende faktor was, - nu de vrees, dat dat
zelfde Afrika zich van Europa zal afkeren. Deze zo sterk verschillende hou
dingen mogen op zichzelf beschouwd vreemd lijken, in een wereld echter 
waarin het machtsverlies van de Europese staten hand in hand gaat met een 
steeds groter zelfbewustzijn van de Afrikaanse volken, is de huidige situatie, 
waarin gevoelens van angst en onrust over wat ten noorden en ten zuiden 
van de Sahara plaats grijpt, een logisch uitvloeisel van wat zich kort vóór 
1940 en meteen na 1945 aandiende: het verlangen van deze volken naar 
onafhankelijkheid en eigen vrijheid, waarden, waarvoor Europa zelf trou
wens, toen deze bedreigd werden, zich de grootste en bloedigste offers had 
getroost. 

Te trachten in de Afrikaanse situatie hoofdlijnen te onderscheiden en 
algemene konklusies eruit te trekken is geen eenvoudige opgave. Zeker, het, 
probleem zonder meer is duidelijk, het is hierboven al gesteld: jonge volke
ren onder leiding van 'soms nog zeer jonge leiders zoeken hun eigen weg, 
haastig en energiek. Maar hierbinnen, dus binnen Afrika zelf, ontvouwt zich 
een ingewikkeld patroon van faktoren, die men - vooral wat West-Afrika 
betreft - niet eens binnen hun staatkundige grenzen kan samenvatten. Een 
van de gevolgen van de Berlijnse konferentie was namelijk, dat deze staat
kundige grenzen niets te maken hebben met de oorspronkelijke ethnische, 
kulturele en taalgrenzen. De vroeger bijeenhorende stammen zijn van elkaar 
vervreemd, met uitzondering van de voormalige Duitse koloniën en het grens
gebied van Nigeria en Dahomey. Twee elkaar niet aanvullende levensstijlen 
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- de Britse en de Franse - hebben die van de Afrikanen omgevormd. Zo 
zijn Nigeria, Ghana, Sierra Leone en Gambia door Franse gebieden van 
elkaar gescheiden, maar in deze staten zelf heeft men te doen met links 
verkeer, staat de thee in even hoge ere als in het vroegere moederland en 
rekent men in ponden en voeten. Overschrijdt men de grens dan wordt men 
aanstonds gekonfronteerd met Franse gewoonten en gebruiken. Hiertussen
door vormen de kleine Spaanse en Portugese bezittingen een wereldje op 
zichzelf, terwijl bijvoorbeeld in Liberia, de staat die het vaderland werd ge
maakt van de bevrijde Amerikaanse slaven, geheel op de Verenigde Staten 
is gericht. Helemaal ten noorden en ten zuiden zijn het de tragische Algerijnse 
oorlog en de verscherpte apartheidspolitiek in Zuid-Afrika - "een onchriste
lijke, zelfs onmenselijke vervalsing" genoemd door Mgr. Hurley, aartsbisschop 
van Durban - die de staten rond het woestijngebied beïnvloeden en de 
positie van de blanke groeperingen moeilijker maken. Dit Afrika, waarover 
de Europeaan de laatste maanden zoveel onrustbarende berichten hebben 
bereikt - oproer in Nyassaland, de Somalilanden, de Belgische Kongo, in 
Rhodesia enz. - is op het ogenblik een gistende mélange van volkeren en 
rassen, waarbij zich één vraag duidelijk aftekent: zal het zwarte kontinent, 
nu opgenomen in het wereldpolitieke krachtenspel, uiteindelijk voor de weste
lijke wereld behouden blijven of zal het de richting kiezen die het Kremlin 
het wil opdringen? 

NIET ALLEEN EKONOMISCH 

Met deze vraag voor ogen kan men zich niet gerust stellen met de ge
dachte dat Afrika nu eenmaal ekonomisch van Europa afhankelijk is - vrij
wel alle kapitaal komt uit Europa Afrika binnen - en dat daarom de positie 
van de vrije wereld althans verzekerd is van een stevige basis, van waaraf 
men ook wel de andere problemen tot een oplossing zal weten te brengen. 
Deze soort gerustheid is, geloven we, op het ogenblik niet gerechtvaardigd. 
Zo kan men in de Engelse pers bij voortduring waarnemen dat Europa in 
Afrika de pas markeert, maar zich intens op haar verantwoordelijkheden zal 
moeten bezinnen wil het de Afrikaanse aansluiting niet missen. Een zelfde 
soort ongerustheid is bij herhaling ook gebleken uit artikelen in de Franse 
pers, terwijl verslagen van hen, die ter plaatse met de situatie zijn gekon
fronteerd, eerder en soms ronduit pessimistisch gestemd zijn. Het kommunis
tische blok ontplooit in Afrika een grote aktiviteit en al bestaan in de meeste 
Afrikaanse staten geen grote kommunistische groeperingen, er zijn en wor
den kleine en harde kernen gevormd, die met sukses infiltreren in met name 
de vakbewegingen en de studentenwereld. In toenemende mate worden 
Afrikanen naar de satellietlanden en Moskou uitgenodigd en geheel ge
endoktrineerd naar Afrika teruggezonden. Praag schijnt in deze psycholo
gische strategie een bijzondere rol te spelen. Het Westen, nu eenmaal belast 
met de erfenis van een koloniaal verleden, die handig uitgebuit wordt door 
de rode propaganda, ziet zijn positie onder systematische aanvallen ge
leidelijk afbrokkelen. Daarmede wil niet gezegd zijn, dat Afrika nu gedoemd 
is een nieuwe schakel te vormen in de keten van de kommunistische wereld
heerschappij, zo ver is het nog niet en zo ver behoeft het niet te komen. 
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Maar wel oefenen bepaalde aspekten van de Marxistisch-leninistische leer op 
jonge leiders als Nkruma en Touré een zekere aantrekkingskracht uit, al 
wijzen zij het Russische imperialisme evenzeer af als het Westerse kolonia
lisme. De kollektivistische methodes en techniek echter - de planmatige 
ekonomie - hebben hun sympathie, omdat de staat daarbij zelf die sektoren 
in de hand kan nemen waar het partikuliere initiatief tekort schiet. Een sterk 
staatsgezag is voor hen een noodzakelijkheid en daarmede houdt de Rus
sische propaganda wel degelijk rekening. Zo ziet de Afrikaan ook in de 
begrippen kolonialisme en kapitalisme geen twee afzonderlijke, maar een 
voor zichzelfsprekende eenheid en dit is dan veelal de potentiële onder
grond van de tégen het Westen gerichte gevoelens. En het zijn vaak gevoe
lens die het beleid van de nieuwe Afrikaanse leiders bepalen. 

GEBREK AAN DOKTRINE 

Men zou - en dat geldt overigens niet voor Afrika alleen, maar voor 
geheel de Westelijke positie in Azië - als de grootste onvolkomenheid van 
het Westen kunnen zien, dat het ontbreekt aan één grote, dominerende 
kracht of een gekoördineerd sterk op elkaar afgestemd optreden. Waar 
Europa voor zichzelf zich verbonden weet met de Christelijke traditie, een 
christelijke maatschappijleer en een christelijke sociale leer, schijnt, zodra 
men er mede buiten de grenzen treedt, een versnippering op te treden en 
valt deze christelijke binding uiteen. Dat is dan ook de klacht, die Aziaten 
en Afrikanen uiten en die door de sekretaris-generaal van het Internationaal 
Christelijk Vakverbond, de heer A. Vanistendael, bij een lezing voor de Bui
tenlandse Kommissie van de KVP werd herhaald: men geeft grif toe, dat 
Europa in het Christendom een sterke en door de historie gerijpte traditie 
bezit, maar in de praktische uitwerking daarvan naar buiten ziet men de 
uit deze traditie toch noodzakelijk voortkomende toepasbaarheid niet. Met 
andere woorden: het Westen ontwerpt lezingen en programma's, maar het 
doet weinig of niets. In het Belgische tijdschrift "De Gids op Maatschappelijk 
gebied" stelde H. de Decker in een artikel over het kapitalisme en de onder
ontwikkelde gebieden het aldus: " ... het ogenblik is gekomen, dat katho
lieke sociologen en moraalfilosofen de christelijke sociale beginselen van 
staatssubsidiariteit, individuele vrijheid, eigendomsrecht grondig herdenken 
in het licht van de problematiek van de onderontwikkelde gebieden, d.w.z. 
van tweederde van de wereldbevolking. Tot nog toe werd de sociale leer 
van de Kerk - de enige die een volwaardige menselijke oplossing bieden 
kari - té uitsluitend toegepast op de toestanden der arbeiders in het indus
trialisatieproces van West-Europa." Ook hier kan men uit lezen, dat de 
naar buiten tredende praktijk, ver over de eigen grenzen heen, schijnt te 
missen, wat wijzelf voor ons zo vanzelfsprekend achten. Dit geldt in feite 
voor het gehele probleem van de menselijke betrekkingen tussen blank en 
zwart in Afrika. Een Afrikaans burgemeester verklaarde naar aanleiding van 
de gebeurtenissen in de Congo: "Vele Congolezen zijn verbitterd, omdat zij 
vernederd werden". In een naamloze brief aan de Bisschoppen van de Congo 
heette het: "Prinsen als gij, Excellenties, waagt het het onderwijsprogramma 
in te korten, zoals gij de Congolese bevolking van 40 tot 9 miljoen hebt 
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verminderd? Zo hebt gij overal tweederangsburgers gevormd. Wij geven toe, 
dat gij bisschoppen hebt gewijd, maar gij vergeet hun de macht te verlenen 
die hun eigen is. Zelfs de Europese priesters drijven met hen de spot. Derge
lijke handelwijzen aanvaarden wij niet. Weest eerlijk, Excellenties. Het is nu 
wel tijd dat iedereen zijn plaats inneemt op eigen bodem. Voor ons is on
middellijke onafhankelijkheid hoogst noodzakelijk." leden van de Afrikaanse 
vakbeweging verklaarden: "De zwarten worden beschouwd als dieren, die 
geen recht hebben op de eerbiediging van de persoon. De blanken zijn ge
kant tegen de ontwikkeling van de zwarten, van wie zij de verdiensten niet 
willen inzien. Zij vinden, dat de zwarten niet verstandig zijn." Waar een 
dergelijke mentaliteit kon worden vastgesteld, kan men zich een oordeel 
vormen over de funeste invloed van de Zuid-Afrikaanse rassenpolitiek. 

UNIVERSEEL CHRISTENDOM 

Men moet deze en andere verwijten uiteraard niet chargeren. Niet iedere 
blanke in Afrika is zoals de volksleiders hem afschilderen. Bovendien 
wordt door deze figuren de bestaande toestand en de bestaande grieven 
gezien als een gemakkelijk hanteerbaar propagandistisch argument en het 
voortbestaan ervan achten zij daarom vooralsnog eerder een voordeel dan 
een nadeel. Deze verwijten komen gedeeltelijk ook voort uit het feit, dat 
men weinig kennis heeft van de Europese samenleving, waar nu eenmaal 
ook rangen en standen zijn. Toch, hoezeer men ze ook plaatst in hun juiste 
verband en perspectief, het blijven duidelijke indikaties voor de hier reeds 
gesignaleerde onvolkomenheid. Toen na de oorlog de rechten van de mens 
plechtig werden afgekondigd, aanhoorde men deze ook in Afrika en de 
inhoud ervan werd wellicht dieper aangevoeld en begrepen dan in de Weste
lijke wereld. In de voorafgaande periode immers had al een geleidelijke 
ontwikkeling plaats gevonden. Eerst was de aanwezigheid van de blanke 
een volkomen aanvaardbaar feit, hij verrichtte zijn pacificatie-arbeid in een 
soort patriarchaal stelsel, hij luisterde welwillend naar de grieven van de 
zwarten en had bij de oplossing daarvan het laatste woord. De stamhoofden 
ontvingen hun bevelen van de blanken en deze werden uitgevoerd. Deze 
toestand had in feite voor de inheemse bevolking niets ongewoons. Daarna 
echter begon de zorg van de blanke voor de zwarte bevolking minder diep 
te worden .. Hij zag de inheemsen als arbeiders, die men weliswaar goed 
behandelde maar die verder geen enkele persoonlijkheid werd toegekend. 
De zwarte bewoner werd opgevoed en kre.eg onderricht, maar veelal met 
geen enkel ander doel dan zijn bruikbaarheid te verhogen. Toch was het 
juist deze intellectuele opvoeding d~ aan de andere kant de zwarte bevol
king de bestaande verhoudingen beter deed doorzien. Vakbekwaamheid, 
wetenschap, al deze dingen bleken geen monopolie te zijn van de blanke, 
die alleen er een eigen gebruik van zou mogen maken. Ook de inheemse 
bewoner begon zich van zijn capaciteiten bewust te worden en zo ontstond 
langzamerhand een zeker geestelijk erfgoed, dat er op wachtte gebruikt te 
kunnen worden. Na de oorlog zette deze ontwikkeling zich voorgoed door. 
Van grote betekenis hierbij waren de beloften die De GaulIe aan de in
heemse bevolking van de Franse gebieden in Afrika tijdens de strijd tegen de 
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Vichy-administratie had gedaan. De wereld was ontsloten, de Afrikanen 
volop in aanraking gekomen met andere beschavingen, andere goederen, 
gewoonten en gebruiken. Hij werd er zich van bewust, dat hij in deze wereld 
meer kon zijn dan slechts de uitvoerder van een bepaalde hem opgedragen 
taak en dat hij - tesamen met zijn volk - zijn eigen plaats in deze wereld 
kon opeisen. Met het opnieuw onafhankelijk worden van Abbessinië en 
liberia, vooral door de stichting van de vrije staat Ghana - de voormalige 
Goudkust - was deze ontwikkeling definitief en ditmaal ook in een onrust
barend tempo op gang gebracht. Zwart en blank kwamen tegenover elkaar 
te staan, de een bezield en begrepen door het magische woord: onafhanke
lijkheid en daardoor niet meer bereid tot kompromissen en het aanvaarden 
van half-gegeven beloften, de ander, nog niet in staat zich te kunnen los
maken van wat sinds het einde der achttienqe eeuw, toen blanke ontdekkings
reizigers voor het eerst tot diep in het hart van het zwarte kontinent door
drongen, zijn nauwelijks aan het wankelen te brengen positie toegeleken 
had: die van de man die alles in handen heeft. Het is een droevig feit, dat 
over het algemeen de verrichtingen van het oude Europa in de nieuwe we
relden wel het kenmerk droegen van goed en k'Ondig hervormingswerk, dat 
vele tastbare en waardevolle resultaten heeft gehad, dat er echter niet in 
geslaagd is een verdergaande geestelijke integratie in te leiden. Ook het 
christendom toonde zich nog te sterk in zijn Europese gedaante en te weinig 
in zijn omvattende universaliteit. 

Vele jaren voor de tweede wereldoorlog verklaarde de Amerikàanse 
negerleider Marc Garvey voor een gehoor van 20.000 van zijn rasgenoten: 
"Wat goed is voor de blanke is ook goed voor de zwarte, te weten: onaf
hankelijkheid, vrijheid, demokratie. Wij staan onszelf geen enkel kompromis 
toe: als de Engelsman Engeland voor zich opeist, de Fransman Frankrijk en 
de Italiaan Italië, dan eist de zwarte Afrika voor zich op en hij zal deze eis 
met zijn bloed sanctioneren. De bloedigste van alle oorlogen moet nog 
komen: dat zal die zijn tussen Azië en Europa. Het moment zal komen, 
waarop de zwarten het zwaard zullen trekken om Afrika te bevrijden." 
In een tijd, waarin het Britse Empire zijn glorie kende, Nederland nog volop 
in het bezit was van Oost-Indië, Frankrijk van Indochina, zullen deze woor
den velen nogal sceptisch hebben doen reageren. Op dit ogenblik winnen 
zij echter angstwekkend aan realiteit en daarbij staat het wel vast, dat Europa 
te laat op de Afrikaanse ontwikkeling heeft gereageerd, ja zelfs er niet op 
voorbereid was. De Russen hadden helaas verder gekeken. lenin stelde al, 
dat de weg naar Europa over Azië loopt en wie gedacht moet hebben, dat 
daarbij Afrika niet inbegrepen was, moest bedrogen uitkomen. Zeker, het heeft 
er de schijn van gehad, dat Rusland zich inderdaad alleen konsentreerde op 
Azië, hoewel reeds in 1931 Afrikaners de lenin-universiteit bezochten. Zeer 
waarschijnlijk is, dat de kommunisten hebben gemeend, dat de gebeurtenissen 
in Afrika wel voor hen zouden werken. De Russische strategie, die het voor
deel heeft zich te kunnen richten op één groot vast omlijnd plan, geschraagd 
bovendien door een absolute overtuiging, dat de wereld eenmaal aan hen 
zal toebehoren, verstaat de kunst van het wachten en toe te kijken. In 
zoverre men de Russische aktiviteiten in Afrika kan overzien, kan wel vast
gesteld worden, dat deze taktiek van afwachten in het algemeen voorlopig 
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nog wel zal worden aangehouden, al wordt achter dit gordijn wel een 
grote kulturele- en handelsaktie ontwikkeld. Een hoopgevende faktor kan 
zijn, dat zodra het Russische offensief zich ten volle zal openen, het Afri
kaanse religieuze bewustzijn sterker zal blijken te zijn, dan het materialisti
sche atheïsme. 

KONKRETE MAATREGELEN 

Belangrijker misschien dan al deze overwegingen is de vraag wat het 
Westen aan konkrete maatregelen zal moeten nemen om te voorkomen 
dat het Afrikaanse vraagstuk zich tegen ons keert. Het is eenvoudiger deze 
vraag te stellen dan haar te beantwoorden. Wat hierboven in het algemeen 
gezegd kan worden, kan niet worden gedaan wanneer men zich gaat be
zinnen op de eigen problematiek van de verschillende Afrikaanse gebieden. 
Afrika is immers nog steeds een krachtveld van verscheidene Europese 
invloeden, die van Frankrijk, Engeland, de laatste jaren ook, met de toe
nemende belangstelling van Amerika voor Afrika, van de Verenigde Staten. 
Voor wat in de Commonwealth opgeld doet, doet het niet voor de Com
munauté. Ter weerszijden van de Sahara leeft een grote verscheidenheid van 
rassen, die weinig met elkaar gemeen hebben. Daar is dan nog het vraag
stuk-Algerije, de federatie Guinee. Thans straks die van Senegal-Gambia, 
van de Somali landen, de komende zelfstandigheid van Nigeria en Sierra 
Leone, de positie van nog geheel koloniale gebieden als Portugees-Guinea, 
Mozambique, Swaziland, Angola, voorts nog de komende onafhankelijkheid 
van Belgisch Congo en de Federatie van Rhodesia. Dan moet in dit verband 
nog vermeld worden de verklaring van Conakry van 2 mei j.L, waarbij de 
premiers van Ghana en Guinee hebben voorgesteld tot een unie van Afri
kaanse staten te k6men, wat Engeland weer voor bijzondere moeilijkheden 
plaatst (Ghana heeft besloten in het gemenebest te blijven, maar dan zou 
het mogelijk moeten worden gemaakt dat Guinee als Unielid hierin wordt 
opgenomen). Voorts moet men zich afvragen wat hierop de reaktie zal zij .... 
in Frans Afrika. De Observer bijv. zag de verklaring van Conakry als een 
politieke oorlogsverklaring van Ghana en Guinee aan de Franse gemeen
schap. 

Ten overvloede moge hier nog kort gewezen worden op de voortdurende 
onzekerheid ten aanzien van Noord-Afrika: het genoemde onopgeloste 
konflikt in Algerije, de tegenstelingen tussen Frankrijk en Tunesië, de span
ningen tussen Tunesië en Egypte, die de stabiliteit in dit gebied evenmin 
verhogen en tenslotte de aktiviteit van Egypte in het overige Afrika van de 
Soedan tot de Westkust. Daarbij mag niet onderschat worden de geestelijke 
invloed die de mohammedaanse universiteit te Kairo in deze gebieden via 
een sterk dynamische missionaire aktie uitoefent. Het is in dit bestek niet 
mogelijk uitvoerig op de positie van het christendom in Afrika in te gaan. 
Wel moge in dit verband gewezen worden op de buitengewoon grote moei
lijkheden waarvoor zich de kerk in Afrika wegens het schrijnende gebrek aan 
priesters geplaatst ziet. Juist in de laatste maanden bereiken Europa hier
over alarmerende berichten, die bewijzen dat de kerk haar missionerende 
en apostolische taak in het snel groeiende kontinent niet kan vervullen, als 
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niet zeer vlug en zeer effektief hulp van Europa komt (bijv. in de vorm van 
tijdelijk afstaan van sekuliere geestelijken, van geschoolde leken-apostelen, 
leerkrachten, artsen etc.). Zo gezien heeft men voor zich een staalkaart van 
allerlei moeilijkheden en hierbij bepaalde konkrete oplossingen aan te dui~ 
den is, zoals gezegd, niet gemakkelijk. Er is wel eens de vraag gesteld 
waarom het Westen, dat steeds zo ijverig in de weer is tegenover de on
middellijke kommunistische dreiging een gemeenschappelijke gedragslijn te 
vinden, dit niet doet ten aanzien van Afrika. Of een dergelijke gedachte -
men zou hieruit de behoefte aan een Afrika-konferentie van de westelijke 
landen kunnen afleiden - levensvatbaar is moet betwijfeld worden. Men kan 
zich moeilijk de Fransen voorstellen aan één tafel gezeten met anderen om 
te spreken over een gemeenschappelijk westelijk standpunt en gemeen
schappelijke maatregelen ten aanzien van Algerije. Op het zuiver politieke 
terrein ligt een dergelijke samenwerking dus niet realiseerbaar, althans niet 
voor het ogenblik. Wel zou het Westen er goed aan doen zich voor te be
reiden voor de periode na 1960-1965 wanneer bij de reeds tien bestaande 
onafhankelijke staten er nog zeven zullen zijn bijgekomen, in ieder geval 
zou men zich kunnen bezinnen op de geestelijke benadering van het Afri
kaanse probleem. Amerika heeft, onder de druk van de gebeurtenissen, zich 
gerealiseerd dat het aan de ontwikkeling in Afrika niet voorbij kan gaan. 
Zo houdt men zich op verschillende Amerikaanse universiteiten hiermee 
bezig en met de reeds bestaande instituten van dergelijke aard in bijv. Enge
land, Nederland en Duitsland, zouden op het niet-politieke terrein een ge
meenschappelijke bestudering en praktische voorstellen mogelijk zijn. 

Hoe het ook zij, het Westen staat voor de noodzaak iets te doen, vooral 
nu het Sovjet-blok van Guinee een kommunistische basis tracht te maken, 
om van daaruit geheel Centraal-Afrika te kunnen bestrijken. Nodig schijnt 
te zijn, dat de gehele Westerse hulp ten aanzien van de onderontwikkelde 
gebieden wordt herzien. Daarbij zal men de gevaren moeten vermijden, die 
verbonden zijn aan wat in Frankrijk de "conception agonistique" wordt ge
noemd, de hulp aan de jonge landen die in het teken staan van de strijd 
tussen de twee grote machtsblokken. Dit heeft bijv. al een weinig rationele 
verdeling tot gevolg gehad. In 1955-1958 bedroeg de hulp van het Sovjet
blok aan 18 ontwikkelingslanden $1.591.000.000 tegenover die van Amerika 
$ 3.304.000.000. Maar zo ging de helft van wat in 1957 door Amerika werd 
besteed ($ 1.355.000.000) naar drie landen: Formosa, Zuid-Korea en Zuid
Vietnam, die tezamen slechts 40 miljoen mensen vertegenwoordigen in het 
totaal van 1150 miljoen inwoners van de onderontwikkelde gebieden. Rus
land heeft zijn politieke voorwaarden aan deze hulp verbonden goed weten 
te kamoefleren, de Verenigde Staten zijn daar minder in geslaagd, ten dele 
ook omdat de op zulke ogenblikken parate kommunistische propaganda 
er wel voor zorgt, dat deze politieke oogmerken sterk overtrokken aan den 
volke worden verkondigd. De Amerikanen hebben meerdere malen tot hun 
verdriet moeten bemerken, dat het resultaat van hun bijstand soms averechts 
was en de haat tegen de schenker onverminderd bleef voortbestaan. Hier 
stuit men dan weer op een geestelijk facet, want het is de Westelijke pro
paganda over het algemeen nog niet gelukt vooroordelen en misvattingen 
over Amerika en Europa uit de wereld te helpen. 
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In de komende jaren zullen de spanningen in en rond Afrika bijzonder 
groot worden. Men heeft geen reden om deze ontwikkeling rooskleurig te 
bezien. Integendeel, er is reden om ernstig bezorgd te zijn. Het Afrikaanse 
vraagstuk verdient de blijvende belangstelling en niet alleen dat: deze be
langsteling zal zich ook daadwerkelijk moeten uiten, omdat anders het ge
vaar bestaat dat het Westen, eenmaal voor een fait accompli gesteld, maat
regelen zal moeten nemen, die reeds lang genomen hadden moeten worden. 
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Politieke 
kanttekeningen 

AFREKENING EN BEGROTING BIJ 
DE ANTI-REVOLUTIONAIREN 

W ie kennis neemt van de rede-
voeringen der voornaamste 

sprekers op het de 19de en 20ste 
juni gehouden partijconvent der 
Anti-revolutionairen, krijgt wellicht, 
zoals wij, de indruk, dat er op dat 
convent sprake geweest is van 
afrekenen en begroten. Afrekening 
terzake van het verlies waarmee de 
partij van Abraham Kuyper ook bij 
de Kamerverkiezingen van 12 maart 
1959 uit de bus is gekomen; de be
groting daarna heeft dan betrek
king op de nieuwe situatie waarin 
de drie grotere christen-democrati
sche partijen zich met de V.V.D. 
geroepen weten als de eerst-aan
gewezen parlementaire steunpilaren 
van professor De Quay. 

Bij het opstellen van de afreke
ning hadden dr. Berghuis, de partij
voorzitter, en de fractieleider dr. 
Bruins Slot kennelijk als taktiek be
paald: niet ontkennen dat de ver
kiezingsresultaten voor onze partij 
teleurstellend waren, niet te lang 
blijven verwijlen bij het zoeken 
naar oorzaken van die tegenvaller, 
maar duidelijk maken dat we de 
nieuwe politieke constellatie in Ne
derland niet zonder vertrouwen bin
nengestapt zijn. 
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Met dit laatste was tegelijkertiid 
de begroting feitelilk aan de orde 
gesteld. Professor Zijlstra, minister 
in het nieuwe kabinet, hield zich 
angstvallig binnen de grenzen wel
ke zijn verantwoordelijkheid als lid 
van de regering ook op een con
vent van zijn politieke vrienden 
stelt; hij beperkte zich dan ook 
voornamelijk tot enkele opmerkin
gen over de financieel-ekonomische 
toestand, overigens wel het betoog 
van dr. Bruins Slot onderstrepend, 
dat de anti-revolutionaire partij 
met het ontbreken van binding tus
sen fractie en ministers gaarne ak
koord gaat. 

Dr. Berghuis onthield het nieuwe 
kabinet zijn warme woorden van 
vertrouwen niet. Maar het meest 
stellige geloof in de nieuwe koers 
bracht fractievoorzitter Bruins Slot 
op. Hij is er van overtuigd dat de 
regering-De Quay moet slagen om 
het Nederlandse volk te tonen dat 
de samenwerking met socialisten 
geen conditio sine qua non voor 
een goed beleid is; en hij heeft 
stellige verwachting dat de rege
ring ook kan slagen, waar "op be
langrijke posten mensen zitten met 
een positief-christelijke overtuiging. 



Zij kunnen aan het door ons ver
langde christelijk-sociale beleid ge
stalte geven ... " 

Geen leed om de crisis 

Vele opmerkingen door de poli
tieke leiders van de anti-revolutio
naire partij op hun convent ge
maakt, stroken met de meningen 
welke in andere christen-democra
tische groeperingen in Nederland 
de overheersende zijn. Met name 
geldt dit ook voor de Katholieke 
Volkspartij. Maar van congruente 
opvattingen is er toch niet altijd 
sprake. Zo verschilde de visie van 
dr. Berghuis en vooral die van dr. 
Bruins Slot op het gebied van de 
waardebeoordeling van de crisis 
welke de brede basis uit elkaar 
sloeg nog al aanzienlijk van de me
ning welke' hierover van vooraan
staande K.V.P. - en CH.U. - ten 
beste gegeven is. 

De dominerende mening op het 
anti-revolutionaire partijconvent 
was, dat de decembercrisis en de 
na de Kamerverkiezingen gebleken 
onmogelijkheid om de samenwer
kin!;J tussen christen-democraten en 
socialisten te herstellen in de gege
ven omstandigheden bepaald niet 
als een groot verliespunt behoeft te 
worden betreurd. Zoals de AR. in 
1952 als laatste onderdeel van de 
vooroorlogse rechtse coalitie voor 
een brede-basis-bewind gewonnen 
werd, is zij nu de laatste die over 
het afstappen van dit bewind treu
ren zal. Met name dr. Bruins Slot 
heeft daar geen doekjes om ge
wonden. 

Nog in een andere zaak maakte 
dr. Bruins Slot van zijn hart geen 
moordkuil: dat het hem wel zo lief 
ware geweest, wanneer professor 
Romme en met hem de Katholieke 
Volkspartij na 11 december bereid 
gevonden zou zijn om direct over 
te stappen op de rechtse coalitie. 
De anti-revolutionaire fractievoor
zitter zei onomwonden dat het voor 
hem die dag reeds vast stond, dat 
de brede-basis-politiek voorlopig 
had afgedaan; maar "professor 
Romme bleef zijn gehechtheid aan 
de brede basis prediken". Was al
dus het optreden van het intermez
zo-kabinet van professor Beel voor 

dr. Bruins Slot een flinke tegenval
ler, de uitslag van de Kamerverkie
zingen dwongen hem zijn illusie van 
een coalitie der confessionele par
tijen te laten varen; rekenkundig 
was die coalitie al niet haalbaar. 
Waarbij o.i. dan nog altijd onbe
antwoord blijft de vraag of met 
enkele parlementzetels meer en een 
krappe meerderheid in de Tweede 
Kamer een kabinet, steunend op de 
fractie der K.V.P., AR. en CH.U., 
inderdaad in de volksvertegen
woordiging op de voortdurend 
hechte steun zou hebben kunnen 
rekenen, welke voor het krachtig 
ten uitvoer brengen van een chris
telijk-sociaal programma tegenover 
de oppositie van socialisten en libe
ralen een conditio sine qua non zou 
zijn geweest. 

Dr. Berghuis had vóór dr. Bruins 
Slot in zijn openingsrede tot het 
partijconvent wat soepeler bewoor
dingen en wat minder apodictische 
termen gebruikt. Maar zijn conclu
sies ontliepen die van zijn partij
genoot toch niet zo veel. "AI is Uit 
ons optreden gebleken, dat wij, ge
let op de politieke verhoudingen 
in ons land en rekening houdend 
met gegeven omstandigheden de 
'brede basi~' op zichzelf niet on
aanvaardbaar hebben geacht en 
ook niet bij voorbaat in de toe
komst in daarvoor optredende om
standigheden onaanvaardbaar ach
ten, toch is het bepaald niet zo, dat 
deze brede basis met socialisten 
voor ons een natuurlijke en voor de 
hand liggende zaak is. Daarvoor 
zijn de tegenstellingen inzake op
vattingen over staat en maatschap
pij tussen het socialisme en de 
anti-revolutionaire stellingname te 
fundamenteel ... " 

Geen CO.U. als in Bonn 

Met hun grote voorkeur voor her
stel van de christelijke coalitie kon
den de inleiders op het anti-revo
lutionaire partijconvent ook moei
lijk zwijgen over de georganiseerde 
samenwerking tussen de confessio
nele partijen. Vooralsnog denkt de 
AR. niet aan samenwerking tussen 
protestanten en katholieken zoals 
te Bonn in de CD.U. gerealiseerd 
is kunnen worden. Dr. Berghuis rep-
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te van de "eigen en zelfstandige 
organisatorische politieke gestalte 
van de reformatie" welke feitelijk 
en historisch in het staatkundig be
stel van Nederland een wezenlijk 
element vormt waaraan ook voor 
de toekomst grote waarde moet 
worden gehecht. Dr. Berghuis had, 
toen hij dit opmerkte, de weten
schap dat in de Christelijk-Histori
sche Unie (nu de terugslag van de 
protestants-christelijke partijen ook 
haar positie niet onaangetast heeft 
gelaten) de animo om te komen tot 
ver doorgevoerde samenwerking 
met de anti's, laat staan met de 
katholieken, er niet groter op ge
worden is. Vandaar dat dr. BerQ
huis, zonder voor de geschiedenis 
het odium van spelbreker op zich 
te laden, rustig kon opmerken, dat 
pogingen om de droom van het 
concentreren van alle christen-de
mocraten in één Nederlandse partij 
irreëel zijn en alleen maar verwar
rend werken. 

Wat dr. Berghuis dan wel pro
pageerde? Het bevorderen van een 
doelbewust samenspel en het op el
kaar afstemmen van het beleid der 
drie grote christen-democratische 
partijen. Voor dit beleid gaf de 
partijvoorzitter enkele hoofdlijnen 
aan: het moet, een christelijk-soci
aal stempel dragend, gericht zijn 
op versterking van het verantwoor
delijkheidsbesef; het dient de eigen 
aard en Rositie der overheid te er
kennen; het heeft een zo verant
woord mogelijke vrijmaking van de 
burger van de staat te bevorderen. 

Met belangstelling mag worden 
afgewacht, hoe in de praktijk op 
ogenblikken waarop concreet ge
handeld moet worden, de anti-revo
lutionaire Kamerfradies - overi
gens ook handelend op eigen ver
antwoordelijkheid - uit deze be
ginselen hun consequenties zullen 
trekken. Begrijpen we de inlei
dingen goed, dan heeft de A.R. 
doelbewust en in zekere zin ook 
con amore het politieke bestel van 
het ogenblik aanvaard. 
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Dr. Berghuis verheugde zich er
over dat de christelijke partijen bij 
elkaar gebleven zijn en - verQe
leken met de vorige situatie - zich 
in versterkte mate in het komende 
regeringsbeleid kunnen doen gei
den. Fradievoorzitter dr. Bruins 
Slot, wat meer ingaande op con
crete zaken, hield zich de nodige 
reserves voor op het gebied van 
het landbouwbeleid der nieuwe re
gering en maakte heel veel voor-
6ehoud op het punt van minister 
Cals' plannen met betrekking tot 
het voortgezet onderwijs. Drs. Ha
zenbosch kree~ de hommage, dat 
de anti-revolutionaire fradle hem 
feitelijk liever als bewindsman voor 
Sociale Zaken had zien optreden 
dan de katholieke homo novus dr. 
Van Rooy; opmerking welke ko
mend uit de mond van de man die 
een niet-onbelangrijke rol gespeeld 
heeft bij het mislukken van prof. De 
Quay's eerste formatiepogmg toch 
wel éen beetje vreemd klonl<. 

In zijn leedwezen over het ver
schijnsel dat prof. De Quay niet erin 
geslaagd is uit de drie confessio
nele partijen meer uit de vakbewe
ging stammende kandidaten voor 
zijn kabinet aan te trekken, zal dr. 
Bruins Slot niet alleen staan. Van
daag aan de dag, nu gebleken is 
dat met name ook de anti-revolu
tionaire fradie het nodige voorbe
houd gemaakt heeft tegen de re
geringsnota inzake het sociaal-eco
nomische beleid, staat wel vast dat 
op zijn minst psychologisch een ka
binet met meer figuren als mr. 
Rooivink, de staatssecretaris voor 
Sociale Zaken, aan vertrouwen op 
een breed vlak gewonnnen zou 
hebben. 

Wellicht heeft men in A.R.-kringen 
voorzichtig de voorlopige conclu
sie moeten trekken, dat in het be
lang van het christelijk-sociaal pro
gram de op het partijconvent ge
presenteerde voorlopige begrotmg 
toch maar hier en daar moet wor
den herzien. 

v. l. 



Buitenlands Panorama 

(In dit nummer is reeds uitvoerig aandacht bes.teed aan het Afrikaanse 
I?robleem. In onderstaande beschouwing wordt de relatie Afrika
Europa no~ eens duidelijk aan het licht gesteld i.v.m. een in het najaar 
te houden Informatieve biieenkomst tussen Afrikaanse en Europese dra
gers van verantwoordelijkheid, een bijeenkomst, die zal worden ge
houden in Cannes, waartoe het initiatief is uitgegaan van een aantal 
Europese parlementariërs.) 

AFRIKA EN EUROPA 

T wee feiten beheersen op het ogenblik de ontwikkeling. Enerzijds hebben 
de meeste Afrikaanse staten, die tot voor kort nog politiek afhankelijk 

waren van West-Europese machten, thans een eigen verantwoordelijkheid 
voor hun 101 aanvaard. De toekomst van het Afrikaanse vasteland wordt hier
mede bepaald evenals de betrekkingen, die dit Afrikaanse vasteland in de 
toekomst in de wereldpolitiek zal opbouwen. Anderzijds neemt Afrika in het 
politieke gedachtenleven van de West-Europeaan langzamerhand een steeds 
grotere plaats in. De wereld wordt kleiner en Afrika komt dichterbij. Wat in 
Durban, Konakry, Brazzaville of Dakar gebeurd raakt ook ons. 

De ontwikkelingsproblematiek van deze jonge Afrikaanse landen wordt 
a.h.w. wederom beheerst door twee gegevens. Enerzijds het feit dat deze 
landen doorg.aans nog alle zogenaamde economische ontwikkelingslanden 
zijn, een welwillende terminologie waarmede men wil vermi,·den te zeggen 
dat deze landen doorgaans alle nog economisch achtergeb even gebieden 
zijn, anderzijds het feit dat zij op zoek zijn naar een eigen politieke nieuwe 
struduur. Voor deze dubbele problematiek geplaatst kan het niet verwonde
ren, dat Afrika rondkijkt in de wereld om uit te zien waar het de beste 
en de snelste hulp vandaan kan halen om zo spoedig mo~elijk een gezondere 
economische grondsla~ te hebben voor een betere politieke struduur. Het is 
zéker niet verwonderlijk dat zowel Rusland als China wat betreft de econo
mische ontwikkeling op deze gebieden een sterke aantrekkingskracht uit
oefenen. Deze beide landen toch hebben in zeer snelle tijd een grote econo
mische machtsontplooiing kunnen demonstreren. De flirt van vele politici 
uit deze jonge Afrikaanse staten met communistische staten is slechts hieruit 
te verklaren. Doorgaans is men geboeid door de leugen, dat het economische 
systeem van de sowjets doeltreffender is dan het z.g. kapitalistische systeem 
van het Westen. Weinig deskundigen weten echter dat de landen, die door 
Moskou geholpen worden op deze weg, in ruil voor vermeende economische 
verbeteringen offers van vrijheid moeten brengen en zelfstandigheid, die 
dikwijls niet in overeenstemming zijn met de in het vooruitzicht gestelde 
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economische voordelen. Albanië is daar een duidelijk voorbeeld van. Als 
landbouwstaat genoot het vroeger een zekere welvaart. Thans behoort het 
tot de meest zorgelijke onderontwikkelde gebieden, ondanks de jarenlange 
bemoeiingen van Moskou. 

De intelligente jonge leiders van de Afrikaanse staten zijn hiervoor niet 
blind, zomin als zij blind zijn voor de moeilijkheid, die op politiek gebied 
bestaat met betrekking tot de aanpassing van de West-Euror.ese burgerlijke 
en politieke opvattingen en ideeën aan de toestanden, gebruiken en geestes
gesteldheid, die in hun staten bestaan. 

Steeds meer wint het inzicht veld, dat geen enkele maatschappij in opbouw 
naar een bepaald model kan worden opgetrokken. Noch het sovietmodel, 
noch het West-Europese model is zonder meer toepasbaar op de Afrikaanse 
situatie. 

Afrika zal een eigen ontwikkeling moeten volgen. Wil dat ook zeggen, 
dat deze eigen ontwikkeling zich zal onttrekken aan onze invloed? Dat wil 
niemand aanvaarden en dat mag ook niemand aanvaarden. Immers de ver
antwoordelijkheid, die op een geheel ander thans niet meer werkzaam plan 
door Europa in Afrika aanvaard is blijft ook bestaan in deze nieuwe om
standigheden. Europa blijft zich solidair voelen met Afrika maar een solida
riteit die een nieuwe vorm zoekt in de erkenning van de onvervreemdbare 
vrijheid der partners. 

Nieuwe problemen worden daardoor aan de orde gesteld zowel in Europa 
als in Afrika. Het is voor de goede ontwikkeling van deze lotsverbondenheid 
tussen Afrika en Europa van belang, dat verantwoordelijke politici zich met 
deze nieuwe gegevens, met deze nieuwe structuur bezig houden en hun in
zicht daaromtrent verscherpen. 

Om dit proces te bespoedigen hebben een aantal Europese parlementariërs 
op 15 mei van dit jaar een appèl gelanceerd in Straatsburg, teneinde in het 
najaar van dit jaar te komen tot een eerste informatieve bijeenkomst tussen 
Afrikaanse en Europese dragers van verantwoordelijkheid. De geest waarin 
deze bijeenkomst zal worden gehouden blijkt overduidelijk uit de tekst van 
dit appèl, die ik hier laat volgen. 

"De lotsbestemming van de vrije wereld brengt de solidariteit tussen 
Europa en Afrika tot stand. Uit deze solidariteit vloeit voort dat de volkeren 
van deze beide coninenten deel moeten hebben aan dezelfde weldaden van 
de beschaving. Wanneer zij niet in het genot gesteld worden van een redelijke 
economische, sociale en politieke situatie, voelen deze mensen en deze 
collectiviteiten zich buiten de menselijke gemeenschap geplaatst. 

Wanneer aan de verwezenlijking van de zo noodzakelijke verandering in 
deze wereld niet wordt medegewerkt, zullen de verklaringen van goede 
bedoelingen, die steeds meer worden gegeven, uitlopen op een stilzwijgende 
aanvaarding van de huidige situatie. Het is daarom nodig, dat de betrek
kingen tussen de volkeren van Afrika en Europa voortaan op afdoende wijze 
geplaatst worden in het teken van de waarheid. Alleen deze waarheid kan 
de mensen ertoe brengen gelijkheid in het recht en broederlijke samen
werking in feite tot stand te brengen. 

Zonder vooruit te willen lopen op de praktische conclusies waartoe de 
Europese parlementariërs die zich bezig houden met de toekomst van de 
vrije wereld en dus met het lot van Europa en Afrika, individueel en collectief 
zulen kunnen komen, willen zij in het najaar bijeen komen om gezamenlijk 
hierover van gedachten te wisselen." 

De voornaamste doelstelling van deze bijeenkomst zal dus zijn zich met 
de Afrikaanse problemen bezig te houden in het teken van de waarachtig
heid en de realiteit en anderzijds in een geest die vrij is van elk vooroordeel. 
De problematiek zal zich uitstrekken over het geheel van Afrika, waarbij 
men op dit moment nog niet aan de problemen van de Zuid-Afrikaanse Unie 
toekomen zal, omdat deze van een geheel ander karakter zijn. 

De formule aan welke gedacht wordt zal voor de eerste maal deze zijn, 
dat een aantal jonge Afrikaanse deskundigen op verschillende terreinen 
uitgenodigd zullen worden hun problematiek toe te lichten voor een gezel-
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schap van Europese parlementariërs. Terwijl in een tweede stadium wellicht 
in Afrika zelf een aantal Afrikaanse verantwoordelijken bijeen zullen kunnen 
komen om de dialoog voort te zetten met een aantal Europese verantwoor
delijke politici. 

Voor de eerste maal zullen dus uitsluitend als inleiders optreden Afrikanen. 
Deze bijeenkomst zal een zuiver informatief karakter dragen en niet op 
politieke resoluties uit moeten lopen. 

Aan de te Straatsburg gehouden besprekingen hebben deelgenomen politici 
van alle richtingen uit de zes landen, zowel socialisten als liberalen en 
christen-democraten. Uitdrukkelijk is gesteld dat deze activiteit zich niet uit
sluitend binnen het kader van de Zes zal ontwikkelen, doch dat de voorbe
reiding van zulk een bijeenkomst om praktische redenen door de Zes in 
eerste instantie is opgezet. Voor de verdere activiteiten zullen ook de an
dere Staten, die behoren tot de Raad van Europa, worden uitgenodigd. 

Voor het overige is het de bedoeling, dat in elk der landen van Europa 
binnen het politieke milieu bepaalde activiteiten worden overwogen om deze 
ontwikkeling te bevorderen en er haast mee te maken. Want wie de feiten 
kent, weet dat er haast bij is. 

W. J. S. 

GENËVE 

OP 13 iuli zijn de ministers van buitenlandse zaken van Amerika, Engeland, 
Frankrijk en de Sovjet-Unie opnieuw in Genève bijeen gekomen. Aan 

westelijke kant koestert men niet bijzonder veel hoop op konkrete resultaten, 
al zijn er in de standpunten toch nuances te onderscheiden. Selwyn lloyd 
heeft verklaart nog steeds goede hoop te hebben, dat een top konferentie kan 
plaats vinden, een optimisme, dat door Herter en Couve de Murville niet 
zonder meer gedeeld wordt. Hoe het ook zij, dat het Russische standpunt zich 
wezenlijk zal wijzigen, daarover behoeft geen illusie te bestaan. Chroestjof 
heeft hierover in een gesprek met de oud-gouverneur van New Vork, AvereIl 
Harriman, zelf het meest toe bijgedragen. Harriman heeft, zoals men weet, 
een rondreis gemaakt door de Sovjet-Unie, waarvan hij in de New Vork 
Times verslag heeft gegeven. Hij verklaarde, dat zijn gesprek met de Rus
sische leider naar zijn bedoeling niet meer dan een beleefdheidsvisite ge
weest had moeten zijn, maar dat de Rus zelf over het Duitse vraagstuk..be
gonnen was en hierover enige harde noten heeft gekraakt. Geen herenigd 
Duitsland dan onder kommunistische invloed, zei Chroestjof, een uitspraak, 
die de West-Duitse socialisten bijv. niet aangenaam in de oren heeft ge
klonken. Voor wie de realiteit bij de Geneefse onderhandelingen en de daar
bij betrokken politieke kwesties in het oog heeft gehouden, kon deze uitspraak 
nauwelijks een verrassing zijn. Harriman zelf heeft overigens ook gepleit 
voor een konferentie op het hoogste niveau, om, zoals hij bij ziin terugkomst 
in Amerika zeide, een oorlog te vermijden. En noch Chroestlof, noch het 
Russische volk wensen een oorlog. Maar, zo verklaarde Harriman verder, de 
Russische premier is een "proud, arrogant and emotional" man, die er van 
overtuigd is, dat de Amerikaanse arbeidersmassa de regering niet steunt, dat 
hij bovendien een man is, die "might overplay his hand". Volgens Harriman 
zou een topconferentie in New Vork gehouden moeten worden. Chroestjof 
zou dan zelf kunnen zien hoe het Amerikaanse volk en de Amerikaanse arbei
der, het standpunt van hun regering steunen. De Russische premier zou dan 
tevens kunnen waarnemen, dat de kracht en welvaart van het Amerikaanse 
volk lijnrecht in tegenstelling staat met zijn opvattingen over de spoedige 
ineenstorting van de kapitalistische maatschappij. Hij zou dan tot de over
tuiging kunnen komen, dat het beter is met de V.S. samen te werken, dan dit 
land tegen zich in te blijven nemen. Harriman waarschuwde er ook voor de 
Russische bedreigingen niet al te zeer naar de letter op te vatten. Chroestjof 
is geen Stalin en hij kan in een adem dreigen en lachen. Een topkonferentie 

'moet gehouden worden onafhankelijk van het resultaat van de Geneefse be
sprekingen, aldus de Amerikaanse oud-gouverneur. 
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Nieuwe boeken 

HELMUT SCHOECK, USA Mo
tive und Strukturen, Stuttgart 
1958, Deutsche Verlags-Anstalt, 
426 blz. 

I n dit boek heeft de jonge Duitse 
socioloog Helmut Schoeck zich 

gezet aan een analyse van de Ame
rikaanse samenleving. Hij was daar
voor zeven jaar in de Verenigde 
Staten en zijn nauwkeurige obser
vaties hebben hun weerslag gevon
den in een werk, dat de lezer in 
hoge mate interesseren zal. Voor 
velen van ons is de Amerikaanse 
levenswijze een nog vreemd ver
schijnsel, overigens nog in de hand 
gewerkt door overdreven voorstel
lingen van zaken en bepaalde 
mythevorming. Het is de bijzondere 
verdienste van de schrijver, dat hij 
dit Amerikaanse levensbeeld van 
zijn kunstmatige verkleurinfl heeft 
ontdaan. Daardoor werkt dit boek 
in vele opzichten verhelderend en 
kan zo temeer beschouwd worden 
als een belangrijke bijdrage tot de 
meningsvorming over Amerika en 
tot een beter begrip van de Ame
rikaanse verhoudingen. Schoeck 
laat er geen twijfel over bestaan, 
dat de Amerikaanse maatschappïl 
overigens een zeer komplex gehee 
is en dat het daarom moeilijk is 
een oordeel erover onder een gro
te noemer te vangen. In zijn laatste 
hoofdstuk, waarin hij tot een aan
tal slotkonklusies komt, betracht hij 
dan ook een wijze van voorzichtig
heid. Een prettig geschreven kon
struktief en uitstekend -gedokumen
teerd werk. Van dit laatste geven 
vooral de annoteringen en de litera
tuurlijst een goede indruk. 
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ADAlBERT WORlICZEK, Bonn
Moskau, München, Isar-Verlag, 
160 blz. 
MASSIMO SAl VADORI, Fibel 
des Weltkommunismus, idem 
142 blz. 
WALTER HOFFMANN, Marxis
mus oder Titoismus, idem 115 
blz. 
ERNST KRENNER, Rusland und 
die Welt von Morgen, idem 
121 blz. 

Inde Isar-Bücherei wordt een 
reeks van boeken uitgegeven 

over politieke vraagstukken van 
aktuele betekenis. De vier hierbo
ven genoemde deeltjes zijn een 
goed specimen van de kwaliteit van 
deze serie. Men heeft namelijk te 
maken met een deskundige behan
deling in vrij kort bestek van vraag
stukken, die in het verleden en op 
het ogenblik de aandacht vragen. 
Bijzonder lezenswaard is het eerste, 
waarin de politiek van Adenauer 
tegenover Moskou wordt beschre
ven. Van de bekende Italiaanse 
schrijver Massimo Salvadori is het 
tweede boekje, waarvan de stof 
voornamelijk Qeleverd wordt door 
een aantal leZingen die hij aan het 
Smith College heeft ~ehouden. Zeer 
instruktief. Aktueel IS ook het on
derwerp, dat door Hoffman in zijn 
boekje over Marxisme of Titoisme 
wordt behandeld, al gaat het hier 
niet om een ideologische uiteenzet
ting, maar om een inzicht in Tito's 
pogingen de maatschappelijke be
trekkingen in de staat opnieuw te 
ordenen. Het boekje van Krenner 
zal men eveneens met belangstel-



ling lezen. De schrijver was elf jaar 
in Russische gevangenschap. Het 
wil een waarschuwing zijn en het 
bevat als zodani9. talrijke interes
sante elementen. Een boekje waar
van men gespannen zal kennis ne
men. 

ANTON ZISCHKA, In Azië 
dreunt de wereld. Tilburg '59. 
Nederlands Boekhuis. f 11,90. 
338 blz. 

In dit boekje geeft, de bekende 
journalist Anton Zischka een fei

ten-reportage van de geweldige 
ontwikkeling van de Aziatische we
reld, van de "opmars der 'onpro
duktieven' van Rood-China tot de 
Sahara en van Siberië tot Koeweit". 
De betekenis van deze evolutie ligt 
in het feit, dat waarschijnlijk binnen 
één generatie anderhalf miljard 
materialistisch ingestelde wereld
burgers de plaats zullen innemen 
van de hongerende massa der anal
fabeten, die thans de onproduktie
ve helft van de mensheid uitmaken. 
Zischka heeft dit toekomstbeeld ge
projekteerd tegen een achtergrond 
van vele feiten, daarbij in de ex
ploitatie van Azië's hulpbronnen 
een potentiële verrijking van de 
wereld ziende. Wat de vrije wereld 
te duchten heeft is de strijd op de 
wereldmarkt en de verstorin~ van 
het machtsevenwicht, wat hij een 
verouderd begrip acht. De geeste
lijke middelen blijven in deze strijd 
echter het belangrijkste. Mobilisa
tie van onze krachten is een ernsti
ge noodzaak. Zoals ook in zijn an
dere boeken klinkt in dit werk ook 
het optimisme van de schrijver 
door, vooral in de laatste hoofd
stukken, waarin de troeven in Wes
terse handen rangschikt om van de 
wereld een vreedzaam en demo
kratisch gemenebest te maken. 

munisme als wereldmacht en de 
kerken en het communisme. In het 
laatste hoofdstuk wordt tegen de 
achtergrond van de gegeven feite
lijkheden naar een perspektief ge
zocht, namelijk of men iets kan doen 
dat uitkomst zou kunnen bieden en 
prof. Banning noemt dan het kom
munisme het dominerende verschijn
sel van de twintigste eeuw. Van de 
vruchtbaarheid en de kracht van 
het antwoord, dat daarop gegeven 
wordt, "zullen andere bewegingen, 
ideeën en machten gemeten wor
den. Ook de kerken". De schrijver 
vraagt zich af of bij de Oekumenen 
het begin van een positief ant
woord te vinden zou zijn. Een inte
ressant en helder geschreven boekje. 

JEAN lUCAS-DUBRETON, De 
gouden tijd der Renaissance, 
Utrecht 1959. Het Spectrum. 261 
blz. (Prisma). 
Prof. dr. A. VON MARTIN, 
Sociologie van de renaissance, 
Utrecht 1959. Het Spectrum. 187 
blz. (Aula). 

H et Prisma-boek over, de gouden 
tijd der renaissance van de 

Franse historicus Jean lucas-Dubre
ton is een met verve geschreven 
tijdsbeeld, waarin de auteur zonder 
nochtans te romantiseren het hele 
kleurige palet van het hoogtepunt 
uit de Italiaanse renaissance met 
zijn scherpe kontrasten voor ons 
doet leven. Van geheel andere aard 
is het boekje van prof. dr. Von 
Martin, dat in de Aula-reeks ver
scheen. Dit is - in overeenstem
ming met de opzet van de serie -
een wetenschappelijk werk, dat de 
bijzondere belangstelling zal heb
ben en ook verdient van de ge
interesseerden in de kultuurge
schiedenis. Iedereen, die zich meer 
dan oppervlakkig met de geschie
denis bezig houdt, mag zich deze 
twee boeken niet laten ontgaan. Dr. W. BANNING, Kerk en 

Communisme, 's-Gravenhage 
1959, Boekencentrum N.V. 119 Handbuch des Weltkommunis-
blz. mus, FreiburgfMünchen 1958. 

Dit boekje verscheen in de Kerk Verlag Karl Alber. 740 blz. 
en Wereld-reeks van de hand De literatuur over het kommunis-

van prof. Banning, oud-hoogleraar me heeft een enorme omvang 
te leiden. De eerste hoofdstukken .aangenomen en bevat een ontel-
behandelen onderwerpen als de baar aantal titels. Daarom kan men 
vraag wat kommunisme is, het kom- ,:~, ',_, Hit handboek van het wereld kom-
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munisme, samengesteld onder re
daktie van Joseph M. Bochenski en 
Gerhart Niemeyer, met bijzondere 
belangstelling begroeten, omdat 
hier - met sukses - een poging is 
ondernomen de voornaamste as
pekten van het kommunisme in een 
betrekkelijk korte samenvatting te 
behandelen. Vijftien bekende we
tenschapsmensen hebben aan dit 
boek medegewerkt en het uit deze 
samenwerking ontstane geheel 
heeft een handzaam, overzichtelijk 
en instruktief handboek tot stand 
gebracht. Er zijn zestien grote pa
ragrafen: die formale Struktur des 
Kommunismus, philosophische, sozio
logische und wirtschaftstheoretische 
Grundlehren, politische Grundleh
ren, die Partei, Methodologie der 
Eroberung und des Herrschens, die 
Expansion des Reiches, die Natio
nalitäten, das Recht, das Verbrechen 
und das Strafs)'stem, die Wirtschaft, 
die Religion, die Situation des Indi
viduums en tenslotte zur Kritik des 
Kommunismus. Er is naar gestreefd 
de feiten zoveel mogelijk voor zich
zelf te laten spreken. Het register 
is zeer uitgebreid en geeft een 
goede indruk van de enorme hoe
veelheid materiaal, dat in dit boek 
is verwerkt. Een zaakregister en een 
personenregister vergemakkelijken 
het gebruik aanzienlijk. Een boek, 
dat men gaarne een ruime versprei
ding toewenst en dat het, naar het 
ons voorkomt, ook wel zal vinden. 

Nota inzake het Ontwerp van 
Wet tot Regeling van het 
Voortgezet Onderwijs, van het 
College van Advies der Anti
Revolutionaire Partij (uitgave 
Anti-Revolutionaire Partijstich
ting, Dr. Kuijperstraat 3, Den 
Haag). 

De onderwijskommissie van het 
College van Advies der Anti

Revolutionaire Partij heeft ten be
hoeve van de A.RArakties in de 
Staten-Generaal een korte nota 
over het wetsontwerp op het Voort
gezet Onderwijs samengesteld. 
Deze nota is in april gepubliceerd. 

In de nota worden een aantal 
ernstige bezwaren tegen het wets
ontwerp naar voren gebracht. Ik 
moge enkele van de belangrijkste 
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noemen, die ook in de konklusie 
van de nota zijn vervat. 

Tegen de struktuur van het ont
werp zijn er overwegende bezwa
ren. De kommissie acht een rege
ling van het voortgezet onderwijs 
slechts aanvaardbaar, als daarin 
duidelijk het onderscheiden karak
ter van openbaar en bijzonder on
derwijs tot uitdrukking komt. 

Zoals ook te verwachten viel, 
wordt de ongewenstheid benadrukt 
-afgezien nog van grondwettelij
ke bezwaren - van de grote om
vang van delegatie van bevoegd
heden aan de Kroon. 

Bezwaar wordt gemaakt, dat het 
overgangsrecht niet is geregeld, 
vervolgens tegen de voorgestelde 
scheiding van voorbereidend on
derwijs en hoger algemeen voort
gezet onderwijs. Ook de regeling 
van het middelbaar algemeen 
voortgezet onderwijs wordt onbe
vredigend geacht. 

Tenslotte mogen nog vermeld 
worden: ernstige bezwaren tegen 
de plan-procedure en de vereiste 
minimum-leerlingen-bezetting met 
name in de minder dichtbevolkte 
delen van het land. 

A. 

In ons juni-nummer werd op blz. 
211 abusievelijk een derde deel af
gedrukt van de ons in december 
1958 toegezonden recensie. Daar
door kwamen voor onze lezers het 
boek noch de recensie tot hun recht, 
waarvoor onze verontschuldiging. 
Wil' herplaatsen dus wegens mis
stel ing. 

Redactie. 

E. W. MEIER - De Europese 
economische integratie - H. E. 
Stenfert Kroese N.V., leiden 
(1958 - promotieuitgave). 

OP dit proefschrift (waarvan de 
aankondiging door omstandig

heden werd vertraagd) verwierf de 
auteur op 13 maart 1958 aan de 
Katholieke Economische Hogeschool 
te Tilburg de doctorstitel in de eco
nomische wetenschappen, waarbij 
Prof. Dr. A. H. M. Albregts als pro
motor optrad. Een lijvig boekdeel; 
dat met inhoudsopgave, inleiding, 
twee bijlagen en het litteratuurover-
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zicht ca. 350 bladzijden beslaat. Een 
opdracht ontbreekt. evenals een 
personen- en zaakreflister. Wel is 
er als gezegd een litteratuurover
zicht, waarin in hoofdzaak de na
men van de schrijvers alphabetisch 
worden vermeld, gevolgd door de 
titel(s) van hun geschrift(en). Met 
uitzondering van Haberler G., 
"Der internationale Handel" Berlijn 
1933 en Viner J., "Studies in the 
theory of international trade" 1937 
dateert de gehele litteratuur van nà 
1945. 

Het boek bevat vier delen. In 
deel I, getiteld "Theorie en practijk 
van de integratie", worden zowel 
de problematiek als de plannen en 
realisaties behandeld. Deel 11 is ge
heel aan de EEG gewijd. In deel 111 
zijn twee hoofdstukken opgenomen 
over Euratom, terwijl tenslotte deel 
IV tot op'schrift draagt: "Het Euro
pees vrilhandelsgebied". 

Wij zijn er niet van overtuigd, dat 
dit boek er onder geleden zou heb
ben, als deel IV achterwege zou 
zijn gebleven. 

Dit laatste geldt, zij het in mindere 
mate, ook voor deel lil, waarin het 
Euratom-Verdrag kort wordt ge pa
raphraseerd en "de bijdraQe van 
Eurotom tot de energievoorziening" 
in feite een uittreksel is van het 
rapport van l. Armand, F. Etzel en 
F. Giordani (1957). 

Resteren aldus de delen I en 11. 
In hoofdstuk I van deel I wordt 

de theorie of problematiek van de 
integratie in een tiental §§ toege
licht. De volgende, nogal edetische 
omschri,'ving va'h economische inte
gratie p. 19) wordt voorgesteld: 
"De vervlechting van de econo
mieën van een aantal landen tot 
een institutionele eenheid van ho
gere orde met een gemeenschappe
lijke markt van goederen, diensten, 
kapitaal en personen, waarop ver
antwoorde concurrentievoorwaar
den en een gemeenschappelijke po
litiek van toepassing zijn, gericht op 
een economische aanwending van 
de produktiekrachten en uiteinde
lijk op een zo hoog mogelijke le
vensstandaard van de bevolkin
gen" ... (c.a.). 

Hoofdstuk 11 van deel I handelt 
over de practijk, d.w.z. de plannen 
en realisaties. Ter sprake komen 

achtereenvolgens: Benelux, O.E.E.S., 
Transport, Raad van Europa, Stik
kerM, Petsche- en Pelaplan, Pflim
lin- en Mansholtplan ("pool verf'), 
E.G.K.S., het mislukken van de su
pranationale gedachte en de "Re
lance Européenne". Gegeven wordt 
een beschrijving van de uitwendige 
geschiedenis van na de laatste we
reldoorlog. De Raad van Europa 
komt er o.i. wat al te karig af. De 
geschiedenis van de Europese fede
ralistische beweging ontbreekt ge
heel, al wordt deze laatste ook 
soms (b.v. p. 64 en 95) vermeld. 

Deel II is o.i. als de kern van het 
proefschrift te beschouwen. Het is 
niet doenlijk binnen ons bestek de 
inhoud samen te vatten. 

Wat de vorm van dit boek ten
slotte betreft, zi\' vermeld, dat het 
overwegend in v otte a.h.W. journa
nistieke stijl is geschreven. De zet
en drukfouten zijn gering in aantal 
en weini!iJ storend. 

La critlque est aisée. De lezer 
wordt geconfronteerd met een zeer 
groot aantal problemen, waaronder 
zeer moeilijke. Indien men het in 
één ruk uitleest, is men overrom
peld en confuus. Het Ii~t voor de 
hand dat de behandeling wisselt 
van, een enkele maal, oppervlakkig 
tot veelal weinig indringend: "qui 
trop embrasse, mal étreint". Dat de 
grenzen tussen hetgeen is, zou 
"kunnen" zijn, "wenselijk" zou zijn 
en zou "moeten" zijn, niet steeds 
even duidelijk zijn vinden wij kwa
lijker dan het feit dat bij gemis aan 
ervaring niet steeds voldoende 
practisch-critische zin is opgebracht. 

Uit deze critische opmerkingen 
afleiden dat wij voor dit werk ge
ringe waardering zouden hebben, 
ware een misvatting. Onze bewon
dering voor de moed om een moei
lijk en omvangrijk onderwerp aan 
te vatten, alsook voor de volhar
ding deze pioniersarbeid tot een 
eind te brengen. AI is het niet "het" 
standaardwerk, het is zeker een 
goede inleiding op "de Europese in
tegratie", althans onder econo
misch, dus beperkt gezichtspunt, 
waarvan critische kennisneming aan 
velen gaarne wordt aanbevolen. 
Brussel, juli 1959. 

Mr. W. M. Verberne 
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PUBLICATIES 

VAN HET CENTRUM VOOR STAATKUNDIGE VORMING 

Bij het bureau van het Centrum voor Staatkundige Vorming, Prinsegracht 95 te 

's-Gravenhage, zijn o.a. de volgende rapporten verkrijgbaar: 

No Titel Prijs 

14 Wereldomroep; richtlijnen voor een nieuwe wettelijk bestel . . . . f 0,50 

17 Grondslagen voor een wettelijke regeling van de gezondheidszorg 1,-

18 Katholicisme, verdraagzaamheid en democratie naar Nederlandse 
verhoudingen ............... .. 1,-

20 Bedrijfsrechtspraak; richtlijnen voor een wettelijke regeling .. 0,70 

24 Arbeid van de gehuwde vrouw buiten haar gezin; is het wenselijk door 
overheidsmaatregelen deze arbeid in te perken? .. 0,50 

27 Samenstelling en werkwijze der Staten-Generaal 0,80 

29 Grondslagen der onderwijs-organisatie . . 0,65 

30 Eed en belofte; zienswijze op het gelijknamige rapport van een com-
missie van het Humanistisch Verbond . . . . . . . .. .. 0,40 

34 Loonpolitiek; meer vrijheid in de loonvorming?; inschakeling van 
bedrijfsorganen? .................... 0,65 

38 Arbeid van de vrouw; zijn verdergaande overheidsmaatregelen wen-
selijk? .. ....... .. 0,40 

47 Bijbelonderwijs op de ogenbare school . . . . . . . . .. 0,50 

52 Wettelijke regeling van de bedrijfsgezondheidszorg .. 1,25 

53 Wettelijke voorschriften betreffende de eed; wenselijkheid van her-
zlening 

54 Monumentenwet; beschouwingen over haar beginselen, daarin te 
geven voorschriften en te treffen maatregelen. . . . . . . . . 

57 Samenwerking in Nederland als staatkundig vraagstuk; rede v~n Prof. 
Mr. A. L. de Block . . . . . . 

59 De financiering van de investeringen . 

72 Aard van het kwekersrecht . . . . 

73 Herziening van de Werkloosheidswet 

74 Het tekort in het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds 

75 Regeling van de financiële verhouding tussen het rijk en de gemeenten 

76 Schoolgezondheidszorg . . . . . . . . . . . . . . . . 

77 Regeling van de opleiding van leraren voor het middelbaar en voorbe-
reidend hoger onderwijs 

78 Overheid en sport . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

.. 0,40 

.. 1,50 

" 1,

" 2,-
.. 0,70 

" 1,-
.. 2,50 

" 2,
.. 5,60 

2,25 

.. 1,75 

Een volledige lijst van publikaties wordt op aanvraag verstrekt. Het Is mogelijk zich 
op de pubIIkaties te abonneren. De abonnementsprijs bedraagt f 7,50 per Jaar. 
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Kat hol jek Sta a t ku n d i 9 M a a n d sc h r i ft 
REDACTIE: ME)UFFR. MR ). F. M. BOSCH, MAG. OR S. STOKMAN O.F.M., DRS ). M. AARDEN, 

OR L. A. H. ALBERING, OR K. ,. HAHN, DRS A. W. H. ). QUAEDVLIEG, W. M. PERQUIN. 

JAARGANG 13 AUGUSTUS NUMMER 6 

Het Sociale Handvest 
van de Raad van Europa 

DOOR Dr W. J. SCHUIJT 

H
et ziet er thans naar uit, dat het nieuwe ontwerp voor een Sociaal 

Handvest van de Raad van Europa, waarop al jaren gewacht wordt, 
in de najaarszitting van de Raadgevende Vergadering van de Raad 

van Europa in behandeling zal komen. 
Deze bijdrage tot een internationale codificatie van "sociale" rechten is 

belangrijk genoeg om er een kleine beschouwing aan te wijden. 
Het ligt voor de hand deze opzet te plaatsen tegen de natuurlijke achter

grond van codificatie van internationaal recht, zoals deze door de Raad van 
Europa sinds zijn oprichting in 1949 is nagestreefd. 

CODIFICATIE VAN MENSENRECHTEN 

Op 10 december 1948 had de algemene vergadering van de Verenigde 
Naties de universele verklaring inzake de Rechten van de mens geprocla
meerd. Deze werd op 4 november 1950 gevolgd door de ondertekening te 
Rome van de vertegenwoordigers van de vijftien bij de Raad van Eiuropa 
aangesloten landen van de Europese conventie ter bescherming van de 
rechten van de mens en de fundamentele vrijheden. 

In tegenstelling tot de verklaring van de Rechten van de Mens van de 
Verenigde Naties, is deze conventie meer dan een plechtige principiële 
verklaring. Zij beperkt zich niet tot het definiëren van de mensenrechten, 
maar voorziet tevens in de oprichting van internationale organen, die met 
hun handhaving zijn belast. Aldus kwam de Europese Commissie voor de 
Rechten van de Mens in juli 1954 voor het eerst bijeen nadat de conventie 
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van kracht was geworden. Deze Commissie is bevoegd klachten te onder
zoeken ingediend door een Regering, die Partij is tot de conventie. Klachten 
dienen de inbreuk door een andere deelnemende regering op een in de 
conventie omschreven recht te betreffen. Daarnaast kan de Commissie ook 
van particulieren of verenigingen klachten ontvangen, maar slechts voor 
zover deze klachten gericht zijn tegen regeringen, die dit individuele klacht
recht erkend hebben. Deze erkenning is namelijk facultatief gesteld; negen 
landen (Oostenrijk, België, Luxemburg, Denemarken, Zweden, Ijsland, Nobr
wegen en West-Duitsland) hebben tot nu toe dit recht erkend. 

De Nederlandse Regering heeft dezer dagen een wetsontwerp ingediend, 
waarin zij voorstelt het persoonlijke klachtrecht ook voor Nederland te 
erkennen. Dit wetsontwerp zal zeer waarschijnlijk nog dit jaar door de 
Tweede Kamer in behandeling worden genomen. 

Het voornaamste doel van de Commissie, bij het onderzoek naar een ver
meende inbreuk op de conventie, is tot een minnelijke schikking te komen. 
Als de Commissie hierin niet slaagt, brengt zij verslag uit aan het Comité 
van Ministers, en doet zij voorstellen. Bij twee-derde meerderheid kan het 
comité van Ministers een de betreffende regering bindende beslissing 
nemen. 

Deze belangrijke conventie voorziet ook in de instelling van een Europees 
Hof voor de Rechten van de Mens. De oprichting hiervan werd afhankelijk 
gesteld van de voorwaarde, dat minstens acht Regeringen zouden verklaren, 
dat zij de rechtsmacht van dit Hof erkennen. Inmiddels hebben acht Regerin
gen (Ierland, Ijsland, Oostenrijk, België, Luxemburg, Denemarken, West
Duitsland en Nederland) zulk een verklaring afgelegd en zijn de Rechters 
reeds benoemd. 

Tegen de beslissingen van het Hof staat geen beroep open. Het Comité 
van Ministers waakt over de executie dezer beslissingen. 

Gevolg gevend aan een aanbeveling van de Raadgevende Vergadering 
werd in maart 1952 een protocol aangenomen, waarbij drie rechten werden 
toegevoegd aan de door de Z.g. "Conventie van Rome" reeds beschermde 
rechten. Deze waren: ten eerste, het recht op eigendom, ten tweede, het 
recht op opvoeding, dat tevens het recht der ouders vastlegt om hun kinderen 
overeenkomstig hun godsdienst of levensbeschouwing onderwijs te doen 
genieten, en tenslotte het recht op vrije en geheime, met redelijke tussen
tijden te houden verkiezingen. 

Deze Conventie en het later toegevoegde protocol beschrijven tezamen 
in bijzonderheden het minimum van onschendbare grondrechten, dat de 
burgers in een democratische maatschappij toekomt. Zij voorzien tevens in 
de oprichting van organen voor een Europees toezicht op de bescherming 
van deze rechten. 

De Europese Commissie voor de Rechten van de Mens heeft in januari 
1958 ongeveer driehonderd klachten in behandeling genomen van particuliere 
personen, waaronder de belangrijkste was een klacht van de ontbonden 
communistische Partij in Duitsland tegen de Regering en twee klachten van 
een Regering (n.1. Griekenland tegen Engeland inzake Cyprus). 

Iedereen erkent het grote belang van deze, als ik het zo noemen mag, 
moderne organisatie van de bescherming van de Rechten van de Mens. Er 
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wordt dikwijls smalend gesproken over het "praatcollege" dat de Raad 
van Europa is, maar wie zich goed rekenschap geeft van hetgeen deze 
Conventie van Rome betekent voor het naderbij brengen van een inter
nationale rechtsorde, zal erkennen, dat de parlementariërs in Straatsburg 
hiermede een belangrijk stuk werk verricht hebben. 

SOCIALE GRONDRECHTEN 

Het is daarom niet verwonderlijk, dat men getracht heeft op het sociale 
vlak een soort van complement tot stand te brengen tot bescherming van de 
sociale grondrechten. Reeds op 23 september 1953 gaf de Raadgevende Ver
gadering zijn advies no. 5, waarin het beginsel van een Europees Sociaal 
Handvest werd aanvaard. "Cette Charte", zo heet het in dit document, 
"devrait définir les objectifs sociaux des Etats membres du Conseil de I'Europe 
et servir de guide à toute action future du Conseil dans Ie domeine social". 
Eenltlubbel doelwit dus: enerzijds de vaststelling van de sociale doelstellingen 
van de Europese Staten, anderzijds de grondslag leggen voor een gemeen
schappelijke sociale politiek, zoals deze in de statuten van de Raad van 
Europa is voorgeschreven. 

Omdat de Raadgevende Vergadering deze zaak zeer ter harte ging, gaf 
zij tevens als haar mening te kennen, dat een tekst zou uitgewerkt dienen te 
worden in overleg met de Assemblée, wier taak het zou zijn de algemene 
beginselen te omschrijven. 

In mei 1954 karakteriseert het Comité van Ministers in een speciale bood
schap aan de Vergadering het Handvest in soortgelijke termen: "notre 
comité s'efforcera d'élaborer une charte sociale européenne ayant pour objet 
de fixer les objectifs sociaux que les membres s'efforceront d'atteindre et de 
guider I'action du Conseil dans Ie domaine social. Cette Charte constituerait, 
dans ce domaine, Ie pendant de la convention européenne des droits de 
I'homme et des libertés fondamentales". 

HISTORISCHE ONTWIKKELING 

Op 9 juli 1954 krijgt de sociale Commissie van de Raadgevende Vergade
ring opdracht om een ontwerp sociaal Handvest voor te bereiden. 

De sociale commissie richt 1 april 1955 een werkgroep op, die zij opdraagt 
een Europees Sociaal Handvest uit te werken. Deze werkgroep gaat bij zijn 
werk onder meer uit van het "projet de Pacte" van de Verenigde Naties, 
betreffende de economische sociale en culturele rechten. Hij doet een voor
stel in het Sociaal Handvest bepalingen inzake een sociaal-economische 
Raad op te nemen. 

Het eerste ontwerp Handvest van de sociale commissie wordt in eerste 
lezing door de Raadgevende Vergadering in het najaar van 1955 besproken. 
De meerderheid van de vergadering beschouwt de gedachte van een Sociaal
Economische Raad als te vergaande. Het ontwerp wordt daarom terug
verwezen naar de sociale commissie en voor advies naar de economische 
commissie gezonden. 

Een nieuw ontwerp Handvest gezamenlijk opgesteld door de sociale èn 
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de economische commissie, wordt in de vergadering in het voorjaar van 
1956 besproken. 

De vergadering neemt een ontwerp-richtlijn aan met het oogmerk om het 
ontwerp-Handvest ditmaal ter verdere bestudering terug te zenden naar de 
politieke commissie. De tegenstellingen tussen de opvattingen van de sociale 
en economische Commissie waren te groot om tot overeenstemming te komen. 

Najaar 1956: de Assemblée onderzoekt het nieuwe ontwerp, opgesteld 
door de politieke commissie in overleg met de sociale commissie en de 
economische commissie. Het ontwerp wordt goedgekeurd en aan het Comité 
van Ministers aangeboden. In een begeleidende resolutie wordt verzocht 
rekening te houden met dit ontwerp en de beraadslagingen in de Assemblée. 
Het Comité van Ministers geeft 15 december het Sociale Comité bestaande 
uit regeringsdeskundigen opdracht een ontwerp sociaal Handvest op te 
stellen, rekening houdende met aanbeveling 104 van de Raadgevende Ver
gadering. 

Een zeer belangrijke zinsnede uit deze Resolutie (56) 25 van het Comité 
van Ministers is de opdracht: "d'examiner les mesures de mise en oeuvre de 
la charte sociale de telle sorte que les organisations patronales et syndicales 
participent au contröle de cette mise en oeuvre". De uitdrukkelijke opdracht 
derhalve de werkgevers- en werknemersorganisaties bij de ten uitvoerlegging 
van het Sociaal Handvest te laten deelnemen. Dit Sociaal Comité komt begin 
1958 met een nieuw ontwerp-Handvest gereed, dat van 1-12 december 1958 
wordt behandeld op een z.g. "Conférence Tripartite" te Straatsburg, bijeen
geroepen op verzoek van de Raad van Europa door de Internationale 
arbeidsorganisaties van Genève. 

HET HUIDIGE ONTWERP 

Het door de Regeringsdeskundigen voorgestelde ontwerp wijkt in belang
rijke mate af van de aanvankelijke opzet van de Assemblée. In het bijzonder 
wordt in dit ontwerp iedere gedachte aan een zelfstandig controlerend 
orgaan van de hand gewezen. Geen Sociaal-Economische Raad; geen 
Sociale Kamer; geen speciale Europese Commissaris. De Regeringsdeskundi
gen hebben hieraan geen behoefte, maar menen te kunnen volstaan met een 
Subcommissie (zie verderop) van Regeringsdeskundigen die de contröle onder 
haar hoede houdt. 

Dit ontwerp bestaat uit vijf delen. In het eerste worden achttien grond
beginselen geformuleerd. De Regeringen beloven de verwezenlijking van 
deze grondbeginselen te zullen nakomen. In het tweede deel worden deze 
grondbeginselen practisch uitgewerkt. In het derde deel wordt bepaald hoe 
de Regeringen verplichtingen zullen aangaan ten aanzien van deze uit
werking. Voorgesteld wordt de verplichte aanvaarding van minstens tien 
artikelen of minstens vijfenveertig paragrafen. Het vierde deel bevat de 
bepalingen voor de contröle. Terwijl in het vijfde deel een aantal bijzondere 
bepalingen zijn opgenomen. De achttien grondrechten zijn de volgende: 

1. Toute personne doit avoir la possibilité de gagner sa vie par un travail 
librement accepté. 

2. Tous les travailleurs ont droit à des conditions de travail equitables. 
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3. Tous les travailleurs ont droit à la securité et à I'hygiene dans Ie 
travail. 

4. Tous les travailleurs ont droit à une rénumeration équitable leur 
assurant, ainsi qu'à leurs families, un niveau de vie satisfaissant. 

5. Tous les travailleurs et employeurs ont Ie droit de s'associer librement 
au sein d'organisations nationales ou internationales pour la protection 

de leurs intérêts économiques et sociaux. 
6. Tous les travailleurs et employeurs ont Ie droit de négocier collective

ment. 
7. les enfants et les adolescents ont droit à une protection spéciale 

contre les dangers physiques et moraux qui peuvent se présenter au 
cours de leur travail. 

8. les travailleuses, en période de grossesse et d'allaitement et les autres 
travailleuses dans les cas appropriés, ont droit à une protection spéciale 
dans leur travail. 

9. Toute personne a droit à des moyens appropriés d'orientation profes
sionnelle, en vue de I'aider à choisir une profession conformément à 
ses aptitudes personnelles et à ses intérêts. 

10. Toute personne a droit à des moyens appropriés de formation profes
sionnelle. 

11. Toute personne a Ie droit de bénéficier de toutes les mesures lui per
mettant de jouir du meilleur état de santé qu'elle puisse atteindre. 

12. Tous les travailleurs et leurs ayants-droit ont droit à la sécurité sociale. 
13. Toute personne démunie de resssources suffisantes a droit à I'assistance 

sociale et médicale. 
14. Toute personne invalide a droit à la réadaptation professionelle et 

sociale, quelles que soient I'origine et la nature de son invalidité. 
15. la familie, en tant que cellule fondamentale de la société, a droit à 

une protection sociale et économique appropriée. 
16. la mère et I'enfant, indépendamment de la situation matrimonale et 

des rapports familiaux ont droit à une protection sociale et économique 
appropriée. 

17. les ressortissants de I'une des Parties contractantes ont Ie droit 
d'excercer, sur la territoire d'une autre, toute activité lucrative sur un 
pied d'égalité avec les nationaux de cette dernière, sous réserve des 
restrictions fondées sur des raisons sérieuses de caractère économique 
ou social. 

18. les travailleurs migrants ont droit à la protection et à I'assistance. 
Een voorbeeld van beginsel en uitwerking moge hier volgen: 
In het eerste deel luidt artikel 1 : 
1. Iedereen moet de mogelijkheid bezitten in zijn levensonderhoud te 

voorzien door vrijelijk aanvaarde arbeid. 
In het tweede deel nemen de verdragsluitende Partijen de verplichting op 

zich om met het oog op een daadwerkelijke uitoefening van het recht op 
arbeid, zoals' geformuleerd in artikel 1: 

1. te erkennen als een van hun voornaamste doelstellingen en verant
woordelijkheden de verwezenlijking en handhaving van een hoog en 
standvastig peil van werkgelegenheid; . 

253 



2. op daadwerkelijke wijze het recht te beschermen van de arbeiders om 
in volle vrijheid te kiezen uit de beschikbare arbeidsaanbiedingen met 
dien verstande, dat deze regeling op geen enkele wijze mag worden uit

gelegd als inhoudende een verbod tot of een goedkeuring van bepaalde 
beschikkingen of praktijken op het gebied van de sociale zekerheid; 

3. gratis arbeidsbemiddeling op te richten of te handhaven; 
4. geëigende beroepsvoorlichting, beroepsvorming en herscholing te be

vorderen. 

HUIDIGE STAND VAN ZAKEN 

Op 13 april 1959 preciseert het Comité van Ministers, gevolggevend aan zijn 
besluit van 3 oktober 1958 in zijn tiende verslag aan de Raadgevende ver
gadering zijn opvatting aldus: "le Comité des Ministres a décidé de trans
mettre à I'Assemblée les résultats des travaux de la Conférence européenne 
tripartite - qui s'est réunie en décembre dernier - et de lui demander son 
avis sur Ie projet de charte sociale établi par Ie Comité social". 

Gevolggevend aan een door steller dezes gestelde schriftelijke vraag 
geeft het Comité van Ministers tevens opdracht aan het Sociale Comité de 
definitieve tekst niet klaar te maken voordat de Assemblée haar opvattingen 
heeft te kennen gegeven. 

DE CONFÉRENCE TRIPARTITE 

Op de Conférence Tripartite in december 1958 te Straatsburg gehouden 
werd overeenstemming bereikt tussen de verschillende groepen-regerings
vertegenwoordigers, arbeidersorganisaties en werkgeversorganisaties - in
zake de volgende belangrijke punten. 

OVEREENSTEMMING 

a. Volledige werkgelegenheid. 
In artikel 1 (recht op arbeid) was oorspronkelijk gesteld, dat de verdrag

sluitende partijen als een van hun voornaamste doelstellingen en verant
woordelijkheden zouden beschouwen de verwezenlijking en de handhaving 
van een hoog en standvastig peil van werkgelegenheid. Op de- Conferentie 
wordt men het eens over de formule: de hoogst en zo standvastig mogelijke 
werkgelegenheid met het oog op de verwezenlijking van de volledige werk
gelegenheid. 

b. Syndicaal recht. 
In artikel 5 wordt het syndicale recht vastgelegd. Op het recht om zich 

vrij, locaal, nationaal of internationaal te organiseren wordt een uitzondering 
gemaakt voor drie groepen: leger, politie en ambtenaren in overheidsdienst. 
De conferentie van Straatsburg heeft voorgesteld de uitzondering voor de 
derde groep niet te handhaven. 

c. Stakingsrecht. 
Het recht van staking wordt uitdrukkelijk opgenomen. In artikel 6 (droit 

de négociation collective) par. 4 heette het aanvankelijk: "Ie drait des travail
leurs et des employeurs à des actions collectives en cas de conflicts d'intérêt". 
Eenstemmig werd deze tekst als volgt aangevuld: "Ie droit des travailleurs et 
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des employeurs à des actions collectives en cas de conflicts d'intérêt, y 
compris Ie droit de grève, sous réserve des obligations résultant des· con
ventions collectives en vigueur". 

De werkgevers gaven hun steun aan deze tekst op voorwaarde, dat het 
Comité van Ministers aandacht zou schenken aan hun verzoek om het recht. 
van uitsluiting te erkennen alsmede dat er beperkende bepalingen inzake het 
stakingsrecht zouden komen op grond van artikel 29 (restrictions). Hierbij 
mag aangetekend worden, dat dit de eerste maal is dat het stakingsrecht in 
een internationale overeenkomst wordt erkend. 

d. Arbeidsinspectie. 
Tenslotte hechtte de Conférence tripartite grote waarde aan het hand

haven van een collectief systeem voor de arbeidsinspectie. 

TEGENSTElLINGEN 

Daarnaast en daartegenover kwamen natuurlijk meningsverschillen tot 
uiting. Enkelen zijn te belangrijk om ze niet te vermelden. 

Zo werden heftige debatten gevoerd over de vraag of een "kern" van 
artikelen voor ratificatie verplicht moest worden gesteld. Slechts in zoverre 
kwam men tot overeenstemming, dat men het idee van een "kern" wel aan
vaardde, maar niet bereid bleek te bepalen welke artikelen tot die "kern" 
zouden moeten behoren. Vervolgens bleek ernstig meningsverschil te bestaan 
over de vraag op welke wijze het Handvest zou moeten worden uitgevoerd. 

De werknemersorganisaties eisten, dat zij bij de controle op de naleving 
zouden zijn vertegenwoordigd. Deze diende "tripartite" te worden opgezet. 
Volgens het systeem, voorgesteld in het huidige ontwerp, rapporteert een 
sub-commissie van het Comité Social aan de Ministers over de verslagen, die 
door de regeringen van de aangesloten landen moeten worden ingestuurd. 
Met andere woorden: ambtenaren controleren ambtenaren; men is tegelijker
tijd partij en rechter. 

De werkgevers en vele regeringsvertegenwoordigers wezen een tripartite 
controle van de hand. Zij achtten het voldoende indien de werknemers- en 
werkgeversorganisaties als waarnemers zouden worden uitgenodigd tot de 
bijeenkomsten van de sub-commissie van het Comité Social. 

DE LAATSTE HAND? 

Onder leiding van ondergetekende kwam van 10 tot 13 juni j.1. te Parijs 
bijeen een bijzondere Commissie samengesteld door de Sociale Commissie 
van de Raadgevende Vergadering van de Raad van Europa. Deze commissie 
heeft tot taak het door het Comité van Ministers aan de Raadgevende Ver
gadering gevraagde advies voor te bereiden. Begin september zal deze 
commissie haar werkzaamheden verder afmaken om dan een ontwerp-advies 
aan de Sociale Commissie voor te leggen, die op haar beurt weer verslag zal 
uitbrengen aan de Assemblée. 

Het spreekt vanzelf, dat deze beraadslagingen nog een vertrouwelijk 
karakter dragen. Ik moge mij dus beperken tot enkele algemene opmer
kingen naar aanleiding van de tekst, van het Comité van Regeringsdeskun
digen, die openbaar is. 
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In de eerste plaats lijkt mij de opzet van deze tekst tamelijk ouderwets. 
De sociale rechten worden te zeer beheerst door de te strakke verhouding 
werkgever-werknemer. Het ontwerp van de Assemblée was moderner ge
dacht. Ondanks dit bezwaar zal om praktische redenen het huidige ontwerp 
als uitgangspunt genomen moeten worden. Wellicht is het als nog mogelijk 
in een protocol nog enkele dierbare wensen te verwezenlijken. 

Tot deze wensen behoren het verplichtend stellen van een "kern" van 
artikelen. Zonder dàt kan men moeilijk van een Europees handvest spreken. 
Naar mijn mening zouden tot deze kern moeten behoren de artikelen: 

1. recht op arbeid; 
2. recht op billijke arbeidsvoorwaarden; 
3. syndicaal recht; 
4. recht op collectieve onderhandelingen; 
5. recht op sociale zekerheid en recht voor migrerende arbeiders op 

bescherming en bijstand. 
Een tweede belangrijk punt is het betrekken van de Assemblée in de 

controle op de naleving van het Handvest. Van de nationale rapporten dient 
zij een afschrift te ontvangen, waarbij haar het recht wordt verleend haar 
mening kenbaar te maken, teneinde op eventuele meningsverschillen, die 
tijdens de rapportage ontstaan, invloed uit te oefenen. Men vergelijke bijge
voegd organigram. 

Met betrekking tot de tenuitvoerlegging dient ook de positie van de 
werkgevers en werknemers, overeenkomstig resolutie no. 25 van het Comité 
van Ministers, punt 4, van december 1956 (zie blz. 253) versterkt te worden. Dit 
zou bijvoorbeeld kunnen gebeuren door aan de sub-commissie, die de 
nationale rapporten beoordeelt, vertegenwoordigers van deze organisaties 
toe te voegen. En dit, niet zoals nu is voorgesteld als waarnemers met 
adviserende stem, maar als volwaardige gelijkberechtigde leden. 

Een derde belan.grijke punt is het recht op een verzorgde "oude dag". In 
artikel 12, over de sociale zekerheid, wordt er niet over gerept. 

Zou het ook niet een gelukkige gedachte zijn om waar men in het Handvest 
spreekt over het Comité van Ministers, te bepalen dat hier niet de Ministers 
van Buitenlandse Zaken zijn bedoeld - zoals gebruikelijk is - maar de 
Ministers van Arbeid, Sociale Zaken en/of Maatschappelijk werk? 

Van andere aard is de vraag, door tal van landbouwdeskundigen zowel in 
de Raad van Europa als in het Europese Parlement gesteld, of er geen uit
zonderingsbepalingen dienen te komen voor de landbouwsector. Het Hand
vest is, niet alleen volgens deze deskundigen, te veel afgestemd op een 
geïndustrialiseerde maatschappij. De arbeidsverhoudingen in de agrarische 
sector staan veelal nog in het teken van het familiebedrijf. Men heeft uit
gerekend dat 30 % van de bevolking en van de verschillende landen tot deze 
categorie behoort. 

CONCLUSIE 

Of deze wensen in vervulling kunnen gaan hangt van de mentaliteit en de 
activiteit van de Assemblée af, die in september haar mening zal moeten 
geven èn in niet mindere mate van de bereidheid van de Ministers aan de 
wensen van de Assemblée gevolg te geven. 
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Wij hopen, dat zowel het een als het ander het geval zal zijn. lang genoeg 
is nu in Europa gewacht op dit belangrijke stuk werk, dat weliswaar niet 
onmiddellijk zal leiden tot verhoging van het levensniveau van de arbeidende 
bevolking, maar dat toch een belangrijke bijdrage kan leveren tot de steeds 
meer als noodzakelijk ervaren bestaanszekerheid voor iedere mens in een 
geordende maatschappij. 

De volkeren van Europa zullen dan na jaren het gevoel hebben, dat de 
Europese Assemblée geen academisch praatcollege is, maar een centrum 
van activiteit, waar men bekommerd is om de wezenlijke verbetering van de 
rechtspositie van iedere mens in onze samenleving. Zoals men steeds meer 
inziet, dat de Conventie van de Rechten van de Mens een belangrijk stuk 
rechtsverbetering betekent, zo zal ook deze codificatie van sociale grond
rechten op den duur meer erkenning kunnen vinden. 
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De eerste steen gelegd 

SOCIAAL-ECONOMISCH BELEID VAN 

KABINET - DE QUA Y 

N
iet lang na het aanbieden van de blauwdruk inzake zijn sociaal-econo
misch beleid - vervat in het middendeel van de op 26 mei door 
professor de Quay uitgesproken regeringsverklaring - is het christen

democratisch-liberale kabinet overgegaan tot het leggen van de eerste steen: 
het debat in de Tweede Kamer over de nota die als officiële naam had 
meegekregen "Nota inzake enkele hoofdpunten van het sociaal-economisch 
beleid in de naaste toekomst". Omdat die nota betrekking had op zaken 
welke ook direct van invloed zijn op welvaartspeil en de levensonderhouds
kosten van de grote massa - huren, lonen en prijssubsidies - konden pro
fessor de Quay c.s. ervan verzekerd zijn, dat voor de plechtigheid grote 
belangstelling zou bestaan. Daarbij kwam dat de politiek-geïnteresseerden 
erop gespitst waren te evaren, hoe de nieuwe regering zou handelen met 
betrekking tot "het extra accent aan de in ons staatsbestel geldende eigen 
verantwoordelijkheid" waarvan de minister-president op 26 mei, toen hij een 
karakterschets van zijn kabinet gaf, gewag had gemaakt. 

Van die eigen verantwoordelijkheid, juister gezegd van een eigen visie 
op haar verantwoordelijkheid, had op sociaal-economisch gebied de regering 
een eerste blijk gegeven bij het indienen van de hierboven reeds genoemde 
nota. In meer dan één opzicht weken de voorstellen van het kabinet af van 
de adviezen welke de Sociaal-Economische Raad destijds terzake had inge
diend. Belangrijkste verschil was wel het vervroegen van de datum waarop 
huurverhoging, melkprijssubsidiewijziging en de daardoor te geven compen
saties in de loonsfeer zouden ingaan. In vakbewegingskringen - en daar 
niet alleen - ontlokte dit bewijs van een eigen beleid de nodige kritiek. Het 

259 



I 
! '. 

1 ; 
,I 

I 

" 

I1 

'1 
! 1 

! I 

,I! 
I1 ' 
I1 

ii I 
lil 
, I 

I! 
1 
1 

grote bezwaar zou zijn, dat op die manier een vrijer loonbeleid weinig of 
niets te betekenen zou krijgen, zodat ook de begeerde en bepleite welvaarts
verruiming voor de werknemers bij gebrek aan "ruimte" voor velen een 
theoretische mogelijkheid moest blijven. 

Vooral in de polemieken buiten het parlement is verkondigd - naar 
onze mening zeker voor een deel terecht - dat bij een drie maanden later 
gekozen datum de armslag voor de vrijere loonvorming maar weinig minder 
beperkt zou zijn. Had de regering dan zwaar-wegende argumenten om het 
steekspel met de Tweede Kamer met de datum welke psychologisch wel de 
meeste weerstand moest wekken, te beginnen? De regeringsnota deed ver
moeden van wel. Daarin heette het immers nog: " ... Alvorens op deze 
maatregelen (huur- en melkprijsverhogingen) in te gaan, moge er reeds in 
dit verband op worden gewezen, dat het naar het oordeel van de regering 
niet verantwoord zou zijn een latere ingangsdatum dan genoemde (1 januari 
1960) te kiezen. Van de overwegingen, die de Regering tot dit oordeel 
brengen, moge in de eerste plaats worden genoemd de noodzaak, dat met 
name de partijen bij het vernieuwen van een collectieve arbeidsovereenkomst 
het samenstel van maatregelen zien in het kader van een economische horizon, 
waarbinnen zich zowel de maatregelen die op een verbetering der wel
vaartspositie der werknemers gericht zijn, als die ter verwezenlijking van 
de huurverhoging en tot afschaffing van de consumentensubsidie op melk 
moeten afspelen. Aldus is een onmiddellijke aanvang van de vrijere loon
vorming mogelijk, zonder dat de in verband met de huur- en melkprijsver
hoging noodzakelijke maatregelen in de verdrukking komen. Gegeven het 
feit, dat de looncompensatie een alleszins redelijk bedrag zal moeten uit
maken, zou de Regering immers niet gaarne zien, dat de middelen hiervoor 
in een te langdurige periode van een zekere vrijheid tot loonsverbetering 
zonder meer teloor zouden gaan. In de tweede plaats moge gewezen worden 
op de budgettaire overwegingen en tenslotte op de niet te onderschatten 
administratief-technische redenen; men denke hierbij aan de noodzakelijke 
doeltreffendheid van de loon-, pensioen-, belasting- en sociale verzekerings
administratie, op grond waarvan aan het tijdstip van 1 januari 1960 de voor
keur moet worden gegeven boven de door de S.E.R. aanbevolen datums ... " 

Nu kan de regering beslist wat haar optreden in de Kamerdebatten van 
medio juli betreft op een aantal verdiensten aanspraak maken; maar niet 
dat ze duidelijk gemaakt heeft waarom, wat in de nota onverantwoord was 
genoemd onder druk van de zeer duidelijke meerderheid in de Tweede 
Kamer plotseling wel binnen de termen van een behoorlijk beleid kon worden 
gebracht. AI in eerste termijn schoof het kabinet voor het gros der aan
gekondigde maatregelen de datum op naar 1 april, terwijl prof. de Quay 
aan de mededeling van dit nieuws op 16 juli toevoegde, dat dan ook de 
einddatum waarop alle c.A.O:s zouden moeten zijn herzien - in de oor
spronkelijke regeringsnota 1 juli 1960 - tot 1 april zou kunnen worden 
teruggebracht. Zo gemakkelijk en zonder serieus verweer liet het kabinet 
deze slag aan de Tweede Kamer, dat de indruk wel gewekt moest worden, 
als zou de datum van 1 januari mede gekozen zijn, om een stap terug te 
kunnen zetten zonder dat de hoofdzaken van het geplande regeringsbeleid 
op sociaal-economisch gebied gevaar liepen aangetast te worden. 
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VRAAGTEKENS 

Natuurlijk bleef de sterke weerklank, welke de kritiek van de drie grote 
vakcentrales op de manier waarop vrijere loonvorming aan compensatie
maatregelen voor huur- en melkprijsverhoging gekoppeld waren, in parle
mentaire kringen bleken te hebben, eerste oorzaak die het kabinet op dit 
punt snel verstag deed gaan. Professor de Quayen zijn mede-ministers 
hebben ongetwijfeld begrepen dat op dit punt door hen ernstig rekening 
moest worden gehouden met psychologische factoren. Want onder de vraag
tekens welke de vrije aanzienlijke stoet aan het debat deelnemende Kamer
leden in de regeringsnota geplaatst bleek te hebben, waren er vele die 
betrekking hadden op het door de regering gepresenteerde tijdschema voor de 
verschillende maatregelen. De heer v. d. Wetering, een der twee sprekers die 
in het debat de C.H.U.-fractie representeerden, stond in zijn begrip voor de 
datum van 1 januari vrijwel alleen; zelfs mr. van Leeuwen (V.V.D.) adviseerde 
de regering - vrijblijvend - om nog maar eens te overwegen, of de pleit
bezorgers van een latere datum op hun verzoek geen gehoor zouden moeten 
krijgen. 

De vriendelijkheid van de liberale woordvoerder tegenover het kabinet was 
overigens een van de opvallende zaken in het debat. Was dit alleen maar 
een kwestie van taktiek - het de eerste na-oorlogse regering zonder socia
listen kort na de start niet al te moeilijk te maken - of was men in de liberale 
fractie tot de conclusie gekomen, dat het de voorkeur verdiende om het 
kruit droog te houden tot een ontmoeting met de regering, waarbij op de 
financieel-economische aspecten van het beleid meer nadruk vallen zou? 
Feit is, dat van de twee-eenheid "sociaal-economisch" het eerste element dit
maal in de volksvertegenwoordiging de meeste aandacht kreeg. Kamerleden 
die in hun fracties bekend staan als de economische experts, kwamen maar 
zelden tijdens de discussies aan bod. De regering deed dit bij monde van 
de ministers prof. Zijlstra en drs. de Pous anders; maar hun betogen waren 
weer dermate "gespecialiseerd" en met nieuwe, concrete gegevens gestaafd, 
dat het de Kamerleden in het algemeen niet doenlijk was om, zonder zorg
vuldige voorbereiding, bij de replieken in het harnas te treden voor een 
gedachtenwisseling met de twee ministers die in het bijzonder voor de econo
mische paragrafen in de regeringsnota verantwoordelijk zijn geweest. 

Het grote economische debat is derhalve gereserveerd tot het najaar, wan
neer aan de hand van de miljoenennota een beter inzicht te verkrijgen valt 
inzake de huidige financieel-economische toestand van de natie en de te 
verwachten ontwikkelingen in de nabije toekomst. Om dezelfde redenen is 
de Kamer - begrijpelijk - bijna niet ingegaan op de mededelingen welke 
de regering in haar nota van fiscale aard gedaan heeft. Hoe de Kamer - in 
meerderheid - over het verder verlengen van de al een kleine traditie 
geworden tijdelijke belastingverhogingen denkt, is dan ook tijdens het juli
debat niet duidelijk geworden. 

DE CONCESSIES 

Vooral toen de socialistische Kamerfractie liet blijken dat ze het debat 
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met de regering voor een belangrijk deel omwille van vlagvertoon tegen
over de publieke tribune wilde voeren - de motie-Roemers, ingediend in het 
eerste uur van de debatten, was daarvan een sprekend staaltje - was 
duidelijk, dat voor de regering beslissend zou zijn in hoeverre zij tegemoet 
kon komen aan de kritiek waarvan woordvoerders van de drie christen
democratische fracties de tolken waren. Zoals te verwachten viel, kwam de 
tegemoetkoming neer op een compromis en dat compromis - het zij niet 
verzwegen - was op zichzelf geen onverdienstelijke vondst. Per 1 januari 
zal alleen de melkprijs met twee cent per liter omhoog gaan, terwijl de 
twintig-procents-huurverhoging en een aanvullende melkprijsverhoging van 
twee cent eerst op 1 april zullen plaats vinden. Natuurlijk zal ook de loon
compensatiemaatregel (2Y2 %) dan niet op 1 januari, maar op 1 april van 
kracht worden. De verhoging van de kinderbijslag - vooral bedoeld om de 
m~lkprijsverhoging op te vangen - zal echter per 1 oktober geschieden. 

Met 87 tegen 47 stemmen bleef het kabinet-de Quay na het presenteren 
van deze concessies in de meerderheid op een oppositie (P.v.d.A., Pac. Soc. 
Part. en de communisten) welke bij monde van drs. Roemers in een wat gewij
zigde motie staande bleef houden, dat het uitgestippelde beleid onvoldoende 
waarborgen bood voor een redelijke verbetering van de welvaart der werk
nemers en het aan de Kamer nader omtrent de loonontwikkeling te ver
strekken gegevens wilde laten afhangen, of en op welke datum de huur
verhoging ingang zou kunnen vinden. Twee andere socialistische moties 
- erop gericht de prijssubsidie op de melk te handhaven en de vijfde 
gemeenteklasse op zeer korte termijn af te schaffen - vonden via een stem
ming bij zitten en opstaan hun weg naar het graf. 

De meerderheid in de Kamer onderschreef met het afwijzen van de socia
listische moties praktisch wat, sprekend namens de K.V.P.-fractie, de heer 
Andriessen, als conclusie uit de gewijzigde regeringsnota had getrokken. 
Dat tengevolge van de datumverschuiving aangenomen mocht worden, dat 
de vrijere loonvorming ten volle de voorrang had gekregen en dat duidelijk 
was, hoe ook de regering met een vrijere loonvorming niet alleen het zich 
bezig houden met het spel, doch ook het binnenhalen van de knikkers moge
lijk had willen maken. 

DE VRIJERE LOONVORMING 

Had de regering uit het afwijzen van de motie-Roemers begrepen, dat een 
ruime meerderheid der volksvertegenwoordiging bereid was een beleid dat 
zou steunen op de gewijzigde nota in grote lijnen te steunen (aan details 
als de opheffing van de huurblokkering gaan we in dit overzicht voorbiD, 
de garantie dat de vrijere loonvorming een succes zal worden, kon ze geven 
noch krijgen. Min of meer een axioma van de vrijere loonvorming is, dat het 
vrije bedrijfsleven daarover zelf beslist. Beslist met in achtneming van een 
aantal principes waarvan - zoals ook de regeringsnota onderstreepte -
een aanvaardbare inkomensverdeling en handhaving van het nationale even
wicht tussen middelen en bestedingen enkele der voornaamste zijn. 

De aanvaardbare inkomensverdeling is zeker erbij gebaat, wanneer de 
welvaart in een bedrijfstak of onderneming via loonsverhogingen of ver-
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betering van secundaire arbeidsvoorwaarden de werknemers meer ten goede 
komt dan onder het stelsel van de straf-geleide loonpolitiek meestal mogelijk 
was. Maar de sociale rechtvaardigheid vereist, dat dan ook een sociaal 
bevredigende oplossing gevonden wordt voor een aantal neven kwesties. 
Bijvoorbeeld het vaststellen van een redelijk minimumloon, opdat ook de 
loontrekkenden in sectoren waar zelfs door produktiviteitsstijging geen 
welvaartsverruiming te bereiken valt een sociaal verantwoord bestaan kunnen 
leiden; verder moet een goede regeling getroffen worden voor een passende 
verhouding tussen het inkomen van werknemers in het gewone bedrijfsleven 
en de loontrekkenden die, zoals bijvoorbeeld het overheidspersoneel, niet 
met normen als winst, welvaart en rentabiliteit kunnen werken. Voor het 
eerste probleem zal een aan de Sociaal-Economische Raad gevraagd advies 
de eerste stap tot een oplossing moeten brengen; in het geval van het over
heidspersoneel en daarmee gelijk te stellen groepen gaat het er vooral om, 
wanneer vastgesteld worden zal, dat er in de loonvorming een bepaalde 
beweging het karakter heeft van een algemene trend. Hier staat de overheid 
zelf in eerste en laatste instantie voor belangrijke, vaak ongetwijfeld verre 
van gemakkelijke beslissingen. 

Een derde principe waaraan - zoals al haar overtuigde en sceptische 
voorstanders beamen - de vrijere loonvorming zich in het algemeen belang 
zal moeten houden, is het in stand houden van een behoorlijk evenwicht tussen 
de verschillende bedrijfstakken, de zogenaamde coördinatiegedachte dus. 
Deez coördinatie, zowel een sociaal als een economisch belang, is een van 
de voornaamste doeleinden waarop de "spelregels" mikken, welke de rege
ring in overleg met de Stichting van den Arbeid als leidraad aan het College 
van Rijksbemiddelaars doorgegeven heeft. Dat nog eens nadrukkelijk de 
onverenigbaarheid van prijsverhogingen en verbetering van arbeidsvoor
waarden uit hoofde van de vrijere loonvorming vastgesteld werd, ~al niemand 
meer verrast hebben. De stelregel dat in een tijd van volledige werkgelegen
heid het differentiatiebeleid met grotere voorzichtigheid dient te worden 
toegepast dan bij een normale vraag en aanbod op de arbeidsmarkt, zal 
voor de dag van vandaag beslist geen louter theoretische waarde hebben. 
Enig perspectief voor de bezitsvorming biedt verder de mededeling, dat 
Rijksbemiddelaars de vrijheid hebben om ook medewerking te verlenen aan 
winstdelings- en gepremieerde spaarregelingsvoorstellen. Door in het "spel
reglement" ook enkele zinnen op te nemen over de wekelijkse arbeidsduur
verkorting heeft de regering tenslotte ook gehoor gegeven aan vroeger 
gegeven adviezen uit het bedrijfsleven, om een bescheiden verkorting van 
de arbeidsduur, mits economisch verantwoord, toe te laten. Men zou kunnen 
zeggen: de weg waarlangs de vrijere loonvorming in beweging moet komen, 
leidt langs een flink aantal waarschuwingsborden, waartussen door toch 
ook niet vergeten is af en toe een spandoek met aanmoedigende spreuken 
op te hangen. 

IN VREES EN HOPE 

Zo ongeveer is het klimaat, waarin het na eind juli mogelijk geworden 
overleg tussen werkgevers en werknemers over de consequenties van de 
vrijere loonvorming in hun geval beginnen moet. Van dit overleg zou men, 
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op grond van tot nog toe afgelegde verklaringen en verschenen publikaties, 
kunnen zeggen, dat het een kwestie is van vrezen en hopen. 

Ook na de opschorting van huurverhoging met compensatiemaatregelen 
heeft men in vele werknemerskringen van de vrijere loonvorming geen hoog
gestemde verwachtingen. Minister de Pous heeft de algemene produktiviteits
stijging voor het lopende en het volgende jaar globaal getaxeerd op 6lh %; 
de kosten van de komende compensatiemaatregelen, plus de doorwerking 
daarvan in de sociale lasten, kunnen op 4 % van de loonsom geraamd worden 
en waar de loonsom ook zonder bijzondere maatregelen jaarlijks al met 
enkele procenten pleegt te stijgen, is er op het eerste gezicht niet veel ruimte 
voor een extra verbetering in de arbeidsvoorwaarden. Wat minister Zijlstra 
tijdens de Kamerdebatten daarenboven meegedeeld heeft aan verwachtingen 
voor de betalingsbalans - een versneld afnemen van de positieve saldi -
kan ook te pas en te onpas aangevoerd worden als argument tegen de door 
de vakcentralen gewenste welvaartsverruiming voor de werknemers. 

Van veel voorbehoud getuigen ook de eerste reacties uit werkgevers
kringen. Door haar vóórgeschiedenis heeft de vrijere loonvorming in brede 
kringen ruimer verwachtingen gewekt, dan nu waarschijnlijk vervuld zullen 
kunnen worden. Het complex van maatregelen waarmee die vrijere loon
vorming voor wat haar praktijk nu betreft zich altijd min of meer verbonden 
zal zien, werkt remmend, ook op openhartige gesprekken over produktiviteit 
en aanwezige of nog te scheppen "ruimte". 

Het kabinet-de Quay loopt het risiko, dat het straks allerlei tegenvallers 
en mislukte vrijere-loonvorming-gesprekken op zijn bordje geschoven zal 
krijgen. Ten onrechte; want het is niet de schuld van de enkele maanden oude 
regering, dat nu pas een eerste belangrijke stap gezet is geworden om de 
verantwoordelijkheid en besluitvorming inzake de loonvorming weer terug te 
brengen daar waar ze thuis horen: het bedrijfsleven. De weg van de minste 
weerstand zou het kabinet gevolgd hebben door nu ruim baan te maken 
voor de vrijere loonvorming en andere problemen (het huurbeleid) voorlopig 
te laten liggen, zoals ze aangetroffen waren. We kunnen ons echter voor
stellen, dat op die manier professor de Quayen zijn katholieke en protestants
christelijke mede-ministers de aan een christelijk-sociale politiek te stellen 
eisen niet hebben willen verstaan. Hun politiek zou dan immers er een van 
kort zicht hebben kunnen worden; met enkele lusten voor het ogenblik en 
steeds moeilijker te verlichten lasten voor de toekomst. 

Bij zijn debuut in de Kamer heeft de regering-de Quay als onderdeel van 
haar taak om een goede maatschappijvorming te bevorderen, genoemd: 
voorwaarden scheppen welke het de mens mogelijk maken door eigen inspan
ning in welvaart en welzijn te leven, doch daarnaast maatregelen nastreven 
welke gericht zijn op de voorziening in de behoeften van maatschappelijk en 
economisch zwakkeren. Het kon niet anders, of bij het ruim baan maken voor 
een vrijer loonbeleid moest het zwaarste accent wel vallen op het scheppen 
van voorwaarden voor de mens om door eigen inspanning in welvaart en 
welzijn te leven. Van het verantwoordelijkheidsgevoel van het bedrijfsleven 
zal het nu mede afhangen, of de maatschappelijk en economisch zwakkeren 
hiervan de dupe gaan worden. Zo ja, dan zal de regering zich genoodzaakt 
zien om wel heel bijzondere maatregelen te gaan treffen in het noodzakelijk 
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belang van de maatschappelijk en economisch zwakkeren. Dat moet in de 
een of andere vorm dan weer betekenen de terugkeer naar een straf regime, 
dat noch de bedrijfsgenoten veel plezier zal doen noch de welvaartsontwik
keling van het land ten goede komt. 

Daarnaast moet dan afgewacht worden welke initiatieven de regering 
zelf verder gaat ontplooien. Want de regeringsnota over de huren, melkprijs
subsidie en de loonvorming was weliswaar een heel belangrijk onderdeel, 
doch dan toch altijd nog maar een onderdeel van het complex der sociaal
economische politiek. Over verdere plannen zullen waarschijnlijk volgende 
maand Troonrede en Miljoenennota de natie inlichten. Wachtend op die 
plannen is het nog te vroeg om te proclameren dat het kabinet-de Quay 
in zijn christelijk-sociaal beleid geslaagd is. Maar is het zeker ook nog te 
vroeg om te beweren, dat dit beleid het tegendeel is - zoals de socialisten 
beweren - van hetgeen het belooft heeft te zullen zijn. 

Per slot van rekening is pas de eerste steen gelegd. 

v. l. 
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Buitenlands Panorama 

KRISES IN DE WESTDUITSE PARTIJEN 

De Westduitse demokratie is jong, eigenlijk slechts tien jaar oud, als wij de 
Weimar-republiek en het na-oorlogse bezettingsregime buiten beschou

wing laten. In de eerste tien jaar van de nieuwe "Bondsrepubliek Duitsland", 
zoals de Westduitse staat zich als representant van geheel Duitsland 
noemt, hebben de twee grootste partijen, de CD.U. en de S.P.O. een vrij 
sterke en stabiele positie verworven, terwijl het bij enkele kleinere partijen 
vrij vroeg tot sterke interne wrijvingen, schommelingen en zware krises 
kwam: de oorspronkelijk zeer grote vluchtelingenpartij, de B.H.E. is door het 
overgaan van de vluchtelingen naar de geëtableerde partijen en door de 
interne tegenstelling tussen een rechts-nationalistische en links-progressieve 
vleugel verzwakt en kort geleden opnieuw in een zware krisis terecht geko
men, de liberale partij viel een paar jaar geleden uiteen, de in zich zelf 
stabiele Duitse Partij, een nationaal-konservatieve partij, lukte het niet, 
omvang en prestige van de vooroorlogse Duits Nationale Partij te veroveren. 
De twee grote partijen voelden met voldoening de toenemende zuigkracht 
van de grote partijen, waarvan zij beide profiteerden. De CD.U. groeide uit 
tot een machtige politieke stroming, die in de regering een dominerende rol 
speelde en onder de leiding van Adenauer verantwoordelijk was voor de 
gehele politiek van Westduitsland in de belangrijke jaren van de Europese 
samenwerking en de opbouw van het westelijke verdedigingsstelsel, en 
onder Erhard de richting aangaf voor de ekonomische herleving van Duits
land. De Sociaaldemokratische partij had minder geluk, in drie verkiezingen 
werd zij verslagen en noch onder Schumacher noch onder Ollenhauer lukte 
het haar het beleid van de nieuwe ·staat rechtstreeks mede te bepalen. Dit 
neemt echter niet weg dat zij als grootste oppositie-partij haar kracht en 
betekenis kon bewaren, op het niveau van de Bondsrepubliek, dus in Bonn, 
met veel moeite, in afzonderlijke landen echter met duidelijke plaatselijke 
en/of tijdelijke successen. In deze moeilijke en ook onprettige positie bleef 
de S.P.O. echter stabiel. 

In deze situatie kwam dit jaar echter een verandering, zowel bi·b de CD.U. 
als bij de S.P.O. De CD.U. maakte haar eerste en zeker niet on elangrijke 
krisis door, de S.P.O. staat er nu nog midden in en het is niet uitgesloten dat 
zij in de komende maanden nog een sterker accent zal krijgen. Tot nu toe 
kan worden gezegd dat de gebeurtenissen in de CD.U. op sommige ogen
blikken een zeer ernstig karakter hebben aangenomen, en tot spanningen 
hebben geleid, die voor de CD.U. en haar prestige in het land uiterst gevaar-
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lijk dreigden te worden. Bij de S.P.O. kwam het niet tot zulke spektakulaire 
botsingen als de herhaalde konflikten tussen de bondskanselier en zijn 
plaatsvervangende kanselier en minister van ekonomische zaken, Erhard. 
Maar het is niet uitgesloten dat op den duur de moeilijkheden in de S.P.O. 
veel ernstiger gevolgen zullen hebben. 

Dit wordt begrijpelijk als men beseft dat het konflikt tussen Erhard en 
Adenauer ten eerste een konflikt was dat sterk persoonli/'ke aspekten droeg; 
de bestaande zakelijke verschillen in visie bijvoorbee d op de Europese 
integratie, die tussen Erhard en Etzel, tussen Erhard en Adenauer zeker 
bestaan, wogen ons inziens minder zwaar als de "incompatibilité d'humeur" 
die Adenauer tot zijn onvoorzichtige kritiek op Erhard bewoog. Bovendien 
blil'ven de zakelijke verschillen binnen het kader van een positieve westelijke 
po itiek en binnen een algemene bereidheid van nauwe Europese samen
werking, nog afgezien van de eensgezindheid ten aanzien van het kommu
nisme, de Berlijn-krisis, bewapening etc. Vervolgens kan nu wel worden 
aangenomen, dat met de verkiezing van de nieuwe bondspresident lübke die 
door de gehele C.D.U.-fraktie gesteund werd, de rust in de C.D.U. hersteld 
is en dat de leidende figuren als Gerstenmeier, Krone, Schröder, Strauss 
en Meyers nu wel de nodige maatregelen zullen nemen, om een herhaling 
van dergelijke incidenten te voorkomen. 

De situatie bij de S.P.O. is geheel anders. Het nu ontstane konflikt tussen 
Wehner, de vice-president van de partij, en Mommer, de fraktie-sekretaris, 
is veel minder spektakulair. De figuren kunnen zich naar hun politiek gewicht 
natuurlijk niet met Adenauer en Erhard vergelijken - maar de zaak zelf is 
voor de S.P.O. in wezen ernstiger. Nu er een pauze is ingetreden na de 
eerste ronde van de diskussie tussen Mommer en de partij, tussen Mommer 
en Wehner, zullen buitenstaanders misschien Qeneigd zijn aan te nemen, dat 
de gemoederen zullen kalmeren en de eenheid van de partij niet verder in 
gevaar gebracht zal worden ook al met het oog op de verkiezingen van 
1961, waarop men zich vanaf het komende najaar meer zal voorbereiden. 
Daarmee zou men echter de politieke achtergrond van het konflikt onder
schatten. Het gaat in wezen om een centraal punt van de gehele socialistische 
politiek en dit punt zal in de komende maanden reeds daarom een grote rol 
gaan spelen, omdat het nauw verband houdt met de aktuele internationale 
politiek; het betreft namelijk de Duitsland-politiek van de S.P.O. 

Zoals bekend, heeft Wehner, de sterke figuur aan de linker vleugel van de 
partïl' oud-kommunist, speciaal belast met alle vraagstukken die Oost
duits and en hereniging betreffen, in de laatste jaren een steeds sterkere 
positie in de partij weten te verwerven en hij is ook het meest verantwoor
delijk voor het Duitsland-plan van de S.P.O. dat in het voorjaar ter tafel 
gebracht werd - een plan, dat langs geleidelijke weg de voorwaarden voor 
een Duitse hereniging wilde scheppen. Hierbij werd vooral uitgegaan van 
een disengagement en een neutralisering van Duitsland tesamen met andere 
middeneuropese landen. Het viel bijzonder op dat daarbij gedacht werd aan 
een samenwerking van Oost- en Westduitse organen in paritaire samen
stelling - hoewelOostduitsland 18 en Westduitsland 51 miljoen inwoners 
telt - en ook aan de ekonomische foenadering van de beide delen van Duits
land. Hierin lagen dus kennelijk elementen van de konfederatie-gedachte, 
die door de Oostduitse kommunistenleider, Walter Ulbricht, gepropageerd 
wordt. Deze elementen tesamen met het ongelukkige bezoek van Ollenhauer 
aan Chroesjtsjow, de volkomen vruchteloze besprekingen die Carlo Schmid 
en Erler in Moskou hebben gevoerd en het feit dat sommige figuren aan de 
uiterste linker-vleugel van de partij en ook van de eenheidsvakbeweging 
toch vatbaar bleken te zijn voor kommunistische voorstellingen, hebben ver
standige socialisten aan de rechter-vleugel met grote zorlil vervuld. Mommer 
verloor zijn geduld en achtte het ogenblik gekomen openlijk te waarschuwen 
tegen de "Trojaanse ezels" in eigen kring en tegen al te links of zelfs 
pacifistisch gerichte figuren, die door de kommunisten in Oostduitsland toch 
slechts als "nuttige idioten" voor hun taktiek in het Westen misbruikt worden. 

Wehner reageerde op deze aanval van Mommer onmiddellijk met een 
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verklaring, waarin hij de S.P.O. verdedigde tegen het verwijt dat zij te veel 
"gemeenschappelijks" met de kommunisten in haar politiek heeft opgenomen._ 
Hoewel Mommer in zijn uitlatingen de naam Wehner helemaal niet genoemd 
had en ook geenszins de gehele S.P.D te grote zachtzinnigheid tegenover 
de kommunisten wilde verwijten, begreep Wehner toch goed genoeg dat ziin 
koers en zijn groep bedoeld werd. Het partijbestuur van de S.P.O. heeft In 

haar laatste vergadering Wehner beschermd, openlijke aanvallen op de partij 
door eigen politici als zeer schadelijk verworpen en daarmee Mommer 
indirekt een reprimande verleend. Nu echter Ollenhauer officieel afstand 
deed van zijn kandidatuur als bondskanselier bij de komende verkiezingen 
en daarmede dus niet meer de top-figuur van de S.P.O. is, zal de strijd om 
de politieke lijn van de partij, de tegenstelling tussen Wehner en Mommer, 
tussen de linker- en rechter-vleugel moeten worden uitgevochten in een over
gangstijd, waarin de S.P.O. een hergroepering aan de top moet doorvoeren. 
Dit is een delikate situatie, gelet ook op het feit, dat dit alles gebeurt aan 
het begin van de voorbereidingen tot nieuwe verkiezingen. De S.P.O. heeft 
een grote troef op het ogenblik in handen, en dit is Willy Brandt. Brandt was 
het niet eens met Ollenhauer's bezoek aan Chroesjtsjow, was het niet eens 
het Duitsland-plan van de partij, was en is het dus niet eens met Wehner. 
Als het de S.P.O. niet gelukt te voorkomen dat de strijd tussen Wehner en 
Mommer uitgroeit tot een konflikt tussen Wehner en Brandt, dan gaat zij 
een uiterst moeilijk tijd tegemoet. 

ATOOMDISKUSSIE IN DE lABOUR-PARTY 

Tot nu toe bewoog zich de diskussie om het atoomvraagstuk in Engeland 
meer op het wetenschappelijke, op het strikt militaire gebied of in anti

atoom-kringen van zeer uiteenlopende richtingen, van kommunisten tot kleine 
groepen in hun geweten bezwaarde christenen - op het eigenlijke politieke 
terrein was het nog niet tot een debat van bijzondere betekenis gekomen. 
Het lijkt alsof hierin verandering zal komen. Op 24 juni j.1. heeft de labour
party een speciale verklaring gepubliceerd die hoofdzakelijk aan dit onder
werp is gewijd en die onmiddellijk een zeer felle diskussie heeft uitgelokt. 
Als men weet dat alle partijen in Engeland doende zijn zich op de a.s. parle
mentsverkiezingen voor te bereiden en inzonderheid de Labour-party alle 
redenen heeft, om nu weer eens als overwinnaar voor de dag te komen, dan 
vraagt men zich af of de Engelse socialisten er niet beter aan gedaan hadden 
dit onderwerp te laten rusten. Zeer waarschijnlijk zag de Labour-party in, dat 
er geen sprake meer kon zijn, aan dit onderwerp voorbij te gaan. Er was 
te veel onrust in haar gelederen en juist om een zo veel mogelijk eensgezinde 
politiek ten aanzien van de bewapening, de N.A.T.O. enz. te verzekeren, 
moest de partij trachten op tijd een standpunt in te nemen dat door de over
grote meerderheid kon worden aanvaard, zodat men onbezorgd de verkie
zingskampagne in kon gaan. Een alarmsein voor de Labour-party was reeds 
de resolutie, die de vakorganisatie van openbare bedienden verleden juni 
op haar congres in Scraborough had aangenomen. Toen werd namelijk met 
150 tegen 126 stemmen gepleit voor eenzijdige verwerping van atoomwapens 
door Engeland. Als men weet dat deze vakorganisatie van openbare bedien
den met haar 850.000 leden op een na de sterkste groep binnen de Britse 
vakbeweging vormt dan zal men niet verbaasd zijn dat de Labour-party deze 
kwestie niet naast zich neer kon leggen. 

In dit licht moet men dus de verklaring zien, die de partij eind juni onder 
de titel "The next step" publiceerde. Hierin wordt in grote lijnen de atoom
politiek van de Labour-party ook voor haar regeringspolitiek, na een even
tuele overwinning uiteengezet. Het komt hierop neer: De partij verwerpt 
allereerst kort en bondig het eenzijdig afstand-doen van de atoombom. De 
Labour-party zal de N.A.T.O. blijven steunen en ook de oprichting van raket
bases door de bondgenoten in Engeland toestaan. Aan de andere kant zal de 
partij zich inspannen het gevaar van een atoomoorlog te verminderen, indien 
zij aan de macht komt, geen verdere atoomproefexplosies toestaan en zij 
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stelt inzonderheid voor de vorming van een "non-nuclear club", d.w.z. een 
pakt van al die landen die zich verplichten geen kernwapens te produceren, 
te hebben of te gebruiken, zodat alleen Rusland en de Verenigde Staten 
kernwapens bezitten en dus atoom-mogendheid zijn. 

In dit plan zijn, dat is duidelijk, verstandige en illusionistische elementen 
door elkaar verwerkt; het is een compromis, waarmee zich inderdaad ook de 
linkervleugel onder Aneurin Bevan akkoord kon verklaren. Wie beschrijft nu 
de verbazing en de nauwelijks verborgen verontwaardiging van de partij, 
toen onverwachts de leider van de "Transport and General Workers Union", 
de even befaamde als beruchte Frank Cousins een felle aanval op deze 
labour-verklaring lanceerde en vooral pleitte voor eenzijdige atoom
ontwapening van Engeland. De vakbond van Cousis is met zijn 1.250.000 
leden de machtigste groep in het Trade Unions Congress, dat ongeveer 4,5 
miljoen georganiseerde arbeiders omvat. Frank Co us is is een zeer militante 
figuur en hij heeft, zoals men zich nog zal herinneren, reeds een aantal belang
rijke stakingen op zijn naam staan, o.a. de staking van het londense bus
personeel verleden jaar. Zijn organisatie, eens geleid door Ernest Bevin en 
Arthur Deakin, heeft in de arbeiderswereld heel wat te zeggen en de oude 
tegenstanders van Gaitskell in de Labour-party, Shinwell en Morrison hebben 
dan ook meteen telegrafisch Cousis van hun instemming verzekerd. 

Gaitskell kon de aanval van Cousins op het beleid van zijn partij natuurlijk 
niet over zijn kant laten gaan. Hij heeft meteen en zelfs tamelijk fel reageerd. 
Gaitskell heeft Cousins op zeer besliste toon er op attent gemaakt dat de 
politiek van de labour-party niet de politiek van een man is, ook niet van 
Cousins, maar door de gehele leiding is aanvaard. Kennelijk doelde hij daarbij 
ook op het feit dat van de Britse vakbeweging inmiddels de metaalbewer
kers, de spoorwegarbeiders en de mijnwerkers de atoompolitiek van de partij 
goedkeurden en Sir Tom Williamson, de leider van de openbare bedienden, 
een speciaal congres voor augustus a.s. heeft bijeengeroepen, om zijn volge
lingen eveneens voor "the next step" te winnen. Overigens sprak Gaitskell 
in zijn rede in Workington zich nogal scherp uit: Engeland, zo zei hij, kan 
niet met slagwoorden worden verdedigd, een verlaten van de N.A.T.O. zou 
een struisvogelpolitiek zijn en zonder Engeland zou Westeuropa onmiddellijk 
door de Russen onder de voet worden gelopen, want de N.A.T.O. ·zonder 
Engeland zou voor Amerika geen betekenis meer hebben. Gaitskell maakte 
Cousins erop attent dat de toekomstige politiek van de labour-party niet 
van de partijleiding of van het partij kongres, maar van de regering en van 
de fraktie afhankelijk is. Zal dit door Cousins inderdaad zonder meer worden 
aanvaard? Het is niet zeer waarschijnlijk. Zijn vrienden hebben al laten 
merken dat zij er zich niet van zullen laten terughouden, atoom bewapening 
opnieuw aan de orde te stellen. Het is de vraag in hoeverre bij Cousins 
zuiver zakelijke, taktische en persoonlijke overwegingen een rol spelen. Nu 
Aneurin Bevan in de laatste maanden en zeker ook in het onderhavige geval 
met Gaitskell tot een overeenstemming kwam en de vroeger heersende 
scherpe tegenstelling tussen deze leidende figuren uit de labour-party uit 
de wereld is, schijnt de strijdlustige Frank Cousins er zin in te hebben, de 
funktie van de linkse oppositie-leider van de partij over te nemen en daar
door ook binnen de vakbeweging de roep van de ongeduldigen, de militan
ten, de doktrinairen en agressieven achter zich te krijgen. 

Cousins heeft zich tot nu toe nog niet bewogen op het terrein van de 
algemene politiek. Hij was tot nu toe vakbondbestuurder, leider en wel een 
zeer markante leider van de sterkste vakbond in de Britse vakbeweging. Nu 
begeeft hij zich voor het eerst op het gevaarlijke terrein van de zuivere 
politiek en nog wel van de internationale politiek. Steunen hem zijn volge
lingen dan is het niet onmogelijk dat de labour-party alle krachten moet 
inspannen om een intern konflikt te voorkomen. En evenals in Duitsland, 
ja nog meer, moet de partij vermijden met dergelijke interne tegenstellingen, 
die nota bene hoofdzakelijk in het openbaar worden uitgevochten, de 
komende verkiezingen tegemoet te gaan. Dat de konservatieve partij haar 
kansen nu al ziet stijgen, is zeker voor een deel gerechtvaardigd. 
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Nieuw Rapport van het Centrum 
voor Staatkundige Vorming: 

Ziektekostenvoorziening 
DOOR PROF. DR J. PONSIOEN SCJ 

Dezer dagen verschijnt het rapport 1) van de Commissie Ziektekostenvoor
ziening 2) van het Centrum voor Staatkundige Vorming, één in de lange reeks 
rapporten welke over dit onderwerp vanuit velerlei gezichtshoek reeds ge
schreven zijn. Vergeleken met twee, drie jaar geleden is het momenteel vrij 
rustig in de ziekenfondswereld, hetgeen een voordeel is als men opnieuw 
probeert het probleem te ontknopen. 

De commissie stond tegenover een veelvoud van vraagstukken: 1) een bezin
ning van eigen levensbeschouwing uit op de financiering van ziektekosten; 
2) een gevoel van onbehagen aan de zijde der medische verzorgers zich 
meestal uitend in, óf critiek zonder voldoende kennis van de feiten, óf 
aanvallen op onderdelen van een stelsel, zonder dat men het stelsel wilde 
afschaffen, terwijl de onderdelen er toch wezenlijk inherent aan zijn; 3) een 
gevoel van onbehagen aan de zijde van functionarissen van de fondsen ten 
aanzien van de artsen, die van de ondoorzichtigheid van hun beroep gemak
kelijk kunnen profiteren ten eigen bate; 4) een gevoel van onbehagen bij de 
vrije verzekeraars uitgerangeerd te worden door het altijd groeiend zieken
fondswezen. 

Misschien had het bestuur van het Centrum voor Staatkundige Vorming 
gehoopt dat de commissie vanuit het katholieke standpunt, rekening houdend 
met de historische wortels van de situatie in Nederland, een systeem zou 
ontwerpen dat al deze gevoelens van onbehagen zou kunnen wegnemen. 
Welnu, de commissie kwam tot het standpunt dat zeker niet de beginselen 
er zelfs niet de voorkeur die wij van katholieke zijde hebben, ook niet gezien 
het historisch gegroeide, tot één stelsel kunnen leiden. Zij heeft zelfs twee 
mogelijkheden gesuggereerd: die van correcties op het bestaande stelsel zon
der dit in wezen te veranderen, en een nieuw stelsel van vrijwilligheid, ook dit 
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nog met varianten, zonder hiertussen een keuze te doen, zelfs zonder dit als 
de twee enig juiste mogelijkheden te kwalificeren. Wel heeft zij uitdrukkelijk 
gewaarschuwd tegen het doen van voorstellen op onderdelen zonder deze te 
plaatsen in een geheel stelsel, dat dan op andere onderdelen zeker weer 
nieuwe problemen zou oproepen. 

Bij het rapporteren kon de commissie twee wegen gaan: alleen de voor het 
beleid practische resultaten van haar onderzoek meedelen, of haar onderzoek 
zelf meedelen om niet alleen het bestuur van het Centrum, maar ook zijn leden 
en verdere lezers van het rapport over de achtergronden te instrueren. Tot dit 
laatste is besloten omdat de commissie moest constateren, dat er zowel op het 
vlak der levensbeschouwelijke en andere uitgangspunten als op het vlak van 
de feitelijke situaties en complicaties toch nog wel veel onkunde heerste, niet 
het minst in katholieke kring. Zodoende is het rapport vrij groot geworden. 

De commissie is daarom eerst vrij diep ingegaan op het recht op gezond
heidszorg, zoals dit als sociaal recht is aanvaard. Behalve een ontleding, 
zodat men weet wat men daar nu onder moet verstaan, bleek een onder
zoek naar de wortels ervan nodig om te weten tegenover wie dit recht nu 
geldt. Een belangrijke conclusie leek ons dat dit recht niet primair geldt 
tegenover de staat, maar tegenover elkaar, tegenover wat genoemd is 
IIsolidariteitskringen". De staat kan wel de solidariteit, zo nodig, met dwang 
versterken en concrete grenzen aan de kringen stellen. 

De vraag die zich daarbij uiteraard opdrong was: wie is er in feÎte met wie 
solidair op dit speciale punt van kostendekking? De commissie heeft enige 
belangrijke uitgangspunten geformuleerd. Allereerst dat deze kringen niet in 
de onderscheidingen uit de productiesfeer moeten worden gezocht. Een onder
scheid tussen werknemers en zelfstandigen, tussen industriëlen, agrariërs en 
ambtenaren kan eventueel zin hebben voor de administratieve inrichting, maar 
niet voor het bepalen van de rechten en plichten, omdat een ziektekosten
dekking geheel in het consumptieve vlak ligt. 

Hiervan uitgaande heeft de commissie zich een ogenblik de vraag gesteld 
of het wel zinvol is solidariteitskringen naar inkomensgrootte te maken, 
aangezien het beginsel van verzekering is dat de sterken solidair zijn met de 
zwakken, of de gelukkigen met de ongelukkigen. Als men solidariteitskringen 
zou vaststellen naar de graden van gezondheid, zou men de zwakken solidair 
maken met de zwakken en de sterken met de sterken. Men heeft hier juist 
naar een sociale verzekering gegrepen om te voorkomen, dat particuliere 
maatschappijen uit aantrekkelijkheids- en winstoverwegingen geneigd zouden 
zijn goede risico's bij goede risico's en slechte bij slechte te voegen. Hiermee 
zouden de sociaal zwakkeren niet gebaat zijn. Geldt eenzelfde overweging 
niet ten aanzien van inkomensgrootte ? In zekere zin wel. Maar daar staat 
tegenover dat de inkomensgrootte van grote invloed is op de wijze waarop 
men zijn consumptie financiert. Men pleegt zijn risico's te verzekeren, die men 
uit eigen inkomen meent niet te kunnen dragen. Dit heeft de commissie tot 
twee suggesties geleid bij het handhaven van het inkomen als norm voor het 
vaststellen van solidariteitskringen. Ten eerste, het onderscheid tussen kleinere 
en grotere risico's op het gebied van ziektekostendekking. Zowel degenen die 
de kleinere risico's, zoals huisarts, tandarts, apotheker, verloskundige hulp, 
niet zonder grote schokken kunnen dragen, als degenen wier krachten de 
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grotere risico's zoals ziekenhuis-, sanatorium kosten te boven gaan, moeten een 
gegarandeerde mogelijkheid vinden zich te verzekeren. Ten tweede, de 
bestaande situatie van een bruto-loongrens kan wel administratief gemakkelijk 
zijn, maar is beslist onredelijk. Niet het loon maar het inkomen uit alle bronnen 
zou moeten tellen. Maar zelfs dan ziet men voorbij dat het zonder schokken 
kunnen dragen van risico's niet alleen van het inkomen afhangt, maar ook 
van het aantal personen waarvoor de inkomenstrekker verantwoordelijk is. 
In termen van bruto-inkomen denkend, is de commissie dus voorstandster van 
wat vaktechnisch heet "de schuine lijn". 

Het uitgangspunt der solidaire kringen bracht de commissie er van zelf toe 
een zo groot mogelijke zelfstandigheid van ziekenfondsen of parallelle insti
tuten te bepleiten. Enerzijds is dit een beperking der Z.g. autonomie, daar het 
zo groot "mogelijk" een duchtige inperking meebrengt, aangezien de garantie 
dat ieder zijn dekkingsmogelijkheid vindt een grote mate van uniformiteit moet 
meebrengen. Anderzijds meende de commissie garanties te moeten stellen dat 
de verzekerden zelf hun fonds als het hunne gaan beschouwen. Er is geen 
twijfel aan dat de meeste mensen hun fonds niet anders zien dan een publieke 
dienst, bestuurd door beambten. De commissie zou zodanige wettelijke be
palingen wensen, dat de democratische inrichting der sociale instellingen 
gegarandeerd wordt. 

Dit is een der punten, waarop de commissie zich bezonnen heeft om aan 
de bezwaren tegemoet te komen dat een verzekeringsstelsel de verantwoor
delijkheid van de personen uitholt. Zij was niet blind voor de overdrijving die 
in de klacht schuilt: de verzekering stelt ook veel mensen in staat om de 
verantwoordelijkheid voor hun eigen gezondheid en die van hun gezinsleden 
daadwerkelijk te gaan dragen. Een te intens gebruik van de gezondheidszorg, 
die door de verzorgers vaak verweten wordt, kan een gewenningsverschijnsel 
zijn in het begin van het drage., van verantwoordelijkheid. Een veel gepropa
geerd middel om een verantwoordelijk gebruik van het verzekeringsstelsel 
te stimuleren, nl. de bijbetaling bij geleverde diensten, heeft de meerderheid 
van de commissie nochtans afgewezen om de volgende reden: 6f de bijbe
taling is een geringe en dan schijnt een fooi aan de dokter zeer ongewenst 
in de psychologische verhouding arts-patient, 6f de bijbetaling is een werke
lijk offer en dan rijzen weer twee bezwaren: óf het weerhoudt sommige 
mensen de nodige doktershulp in te roepen, óf de ziekenfondsen gaan de 
bijbetalingen aanvullend verzekeren en dan is het bedoelde effect weg. Een 
verbod van (aanvullende) verzekering bij wet kan men zich in het Nederlands 
rechtsstelsel eenvoudig niet indenken. Stimulering van de verantwoordelijkheid 
ziet de commissie dus vooral gelegen in de samenstelling van het fondsbestuur, 
in de pedagogische taak van zulke besturen en in het leggen van speciale 
verantwoordelijkheden op de verzorgers. 

Het toewijzen van een pedagogische taak aan de besturen van de verzeke
ringsinstellingen betekent niet dat de fondsen zouden moeten treden buiten 
hun eigenlijke financieringstaak. Integendeel, de commissie wijst expliciet af 
dat zulke instellingen verzorgingstaken, zoals het aantrekken van eigen artsen, 
het inrichten van eigen tandheelkundige klinieken, of het exploiteren van eigen 
opticienzaken, ter hand zouden nemen, tenzij in buitengewone omstandig
heden. 
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Speciale verantwoordelijkheden voor de verzorgers betekent niet alleen 
een pedagogische taak van de verzorgers t.o.v. hun persoonlijke cliënten voor 
een wijs gebruik van de geboden mogelijkheden, maar ook een verantwoor
delijkheid van alle verzorgers tezamen in hun erkende verenigingen voor het 
bepalen wat nodig en mogelijk is voor de gezondheidstoestand van het volk, 
benevens een even gezamenlijke verantwoordelijkheid voor de economische 
zuinigheid bij de uitvoering van het door de verzekeringen gefinancierde stel
sel. Wel wenst de commissie niet verder te gaan dan een statistische controle 
op de verzorgers, maar bindende maatregelen van de erkende verenigingen 
van verzorgers lijken de commissie zowel op het gebied van de soort van 
verzorging als op de kwantiteit der verstrekkingen noodzakelijk, wil men 
hier niet alle bevoegdheid aan de minister gaan toekennen. Ergens moet de 
overheid zekerheid hebben van een continue en economische werking van het 
stelsel, wil zij zich niet gedwongen voelen de hoofdlijnen in eigen handen te 
nemen. De volksgezondheid en de rechtszekerheid van de burgers, twee zaken 
die de overheid rechtstreeks regarderen, zijn immers van de ziektekosten
verzekering als een stelsel wezenlijke onderdelen. Als er geen garanties zijn 
dat deze delen ten volle gewaarborgd zijn door de maatschappelijke insti
tuten, dan zal de overheid zelf moeten ingrijpen. Of andersom, wanneer wij 
prefereren dat de maatschappelijke instituten zelf de sociale verantwoordelijk
heden dragen, dan moeten er voor de overheid garanties zijn dat deze te 
allen tijde geëffectueerd worden. Het is duidelijk dat ook de verenigingen van 
artsen en andere verzorgers de aangewezen instellingen zijn om de drie 
historisch gegroeide grondrechten in de ziekenverzorging, te weten de vrije 
artsenkeuze, de vrijheid der therapiebepaling en het beroepsgeheim, te waar
borgen binnen een financieringsstelsel van sociaal karakter. 

De commissie heeft er dus veel zorg aan besteed de verantwoordelijkheden 
voor het stelsel te leggen, waar zij van nature thuis horen. Dit leidde haar ook 
tot het standpunt het bedrijfsleven ervan uit te sluiten, omdat dit niet van doen 
heeft met de consumptieve sfeer, ook niet als het als inningsapparaat der 
premies zou blijven fungeren. 

Over bovenstaande punten kon men het in de commissie gemakkelijk eens 
worden. Moeilijker was dit toen men zich zette aan het scheppen van een 
stelsel, dat behalve met deze standpunten ook rekening zou houden met de 
in de aanvang genoemde gevoelens van onbehagen, en dat toch een afgerond 
stelsel zou zijn: economisch, medisch, administratief vlot uitvoerbaar. Er blijven 
immers ook na bovenstaande punten van overeenkomst nog tal van alterna
tieven over, b.v. verplicht of vrij, algemeen of beperkt, de concretisering van 
de schuine lijn, getrapte of procentuele premie, enz. Zoals gezegd zijn er tal
loze combinaties mogelijk, ieder met voor- en nadelen. 

Een deel van de commissie bleef daarom op het standpunt staan het oude 
stelsel met enige correcties te handhaven. Het huidige stelsel werkt in ver
gelijking met dat van andere landen goedkoop en redelijk goed. De gevoelens 
van onbehagen kunnen gezien worden als normale begeleidingsverschijnselen 
van de vermaatschappelijking van ons leven, ook van de gezondheidszorg. 
Zij zullen wel overgaan. 

Allen waren het erover eens dat het de moeite waard was een poging te 
doen naar iets geheel nieuws. Dit heeft de commissie gedaan en zij meent 
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goed te doen op een andere weg te wijzen. Of het wenselijk is deze weg nu 
in te slaan, daarover was de commissie verdeeld. 

Het wezen van dit nieuwe stelsel bestaat hierin dat het volledig vrij is en 
gelijke ontwikkelingskansen biedt aan de ziekenfondsen, die een allrisk ver
zekering zijn (voor zover dit mogelijk is), en het particulier verzekeringswezen, 
dat bepaalde risico's dekt. Er worden echter een aantal essentiële spelregels 
voor beide vastgesteld. Deze bestaan hierin: 1) dat de particuliere verzeke
ringsinstellingen ook contracten opstellen die voldoen aan de eisen van de 
Ziektewet, zodat gegarandeerd is dat iemand die in de Ziektewet loopt een vol
doende gezondheidszorg kan ontvangen; 2) dat voor alle standaardcontracten 
een "normale" premie wordt vastgesteld, voor de ziekenfondsen liefst procen
tueel door de Ziekenfondsraad, voor de particuliere verzekeringen in een vast 
bedrag door henzelf. Op bepaalde momenten van het leven heeft ieder recht 
zonder wachttijd toe te treden tegen betaling van deze "normale" premie en 
kan dan ook niet meer uit de verzekering gestoten worden zolang hij zijn 
verplichtingen nakomt. De verzekerde heeft te allen tijde het recht van de ene 
instelling op de andere over te stappen. Alle instellingen zullen ook aan het 
Preventiefonds moeten bijdragen omdat zij er ook alle van profiteren. 

In dit stelsel worden de ziekenfondsen in concurrentie gebracht met de par
ticuliere verzekeringsmaatschappijen en omgekeerd en worden de laatste 
bovendien de sociale richting ingedreven, welke sommige reeds ingeslagen 
zijn. De financiële handelingen van beide worden dan ook onder toezicht van 
de Verzekeringskamer gesteld. De Nederlandse bevolking wordt voor een 
referendum gesteld welk stelsel het kiest: dat der ziekenfondsen of van parti
culiere garanties, hetgeen de persoonlijke bewustwording en verantwoorde
lijkheid stimuleert, of beter nog: de verantwoordelijkheid van de managers 
verlegt naar het volk. Wij begrijpen dat dit griezelig is voor de managers. 
De commissie is niet bevreesd dat velen zich in het geheel niet verzekeren; 
de ervaring heeft bewezen dat deze vrees ongegrond is. De meeste leden 
meenden zelfs dat zeker de arbeidersgroep heden voldoende geëmancipeerd 
is om geen verplichting van buiten af nodig te hebben. 

1) Ziektekostenvoorziening; grondslagen en richtlijnen voor een wettelijk 
stelsel; uitg. Centrum voor Staatkundige Vorming, Prinsegracht 95, 's-Graven
hage. 

2) De commissie wordt gevormd door Prof. Dr J. Ponsioen SCJ (voorzitter), 
J. K. A. van Nooii (secretaris), A. A. Boersma, C. W. Chr. Deurman arts, H. A. M. 
Eisen ec.drs, Dr H. Festen arts, Dr H. O. Goldschmidt, Chr. Mol arts (leden), 
Prof. Dr A. Th. L. M. Mertens arts, Mr J. Th. de Vreeze en A. A. J. de Wolf 
(adviserende leden). 
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Nieuwe boeken 

WENZEL JAKSCH, Europas 
Weg nach Potsdam. Stuttgart 
1959. Deutsche Verlagsanstalt. 
506 blz. 

Wenzei Jaksch, sinds 1953 lid 
van de Duitse Bondsdag, heeft 

temidden van de gebeurtenissen ge
staan, die leidden naar Potsdam, 
de verdrijving van 15 miljoen Duit
sers, het prijsgeven van het Donau
flebied aan de Russen en de verde
ling van Duitsland. Als demokra
tisch politicus, die in zijn sudeten
duitse vaderland strijd moest voe
ren zowel tegen Benesch als Hen
lein, als onderhandelaar voor de 
tsecho-slowaakse exielregering in 
Londen van 1939 tot 1949, heeft hij 
boek kunnen schrijven, dat een 
scherp omlijnd tijdsbeeld geeft. Bij
zonder belangwekkend is de perio
de die handelt over zijn pogingen 
met Benesj tot een vergelijk te ko
men tussen Tsjechen, Slowaken en 
Sudetenduitsers. Diens reis naar 
Moskou in maart 1945, waar hij een 
nationale Tsjechische regering 
vormde, waarmee hij op 11 mei 
1945 te Praag zijn intocht deed, be

schouwt Jaksch als het overleve
ren van zijn land aan de kommu
nisten. Zoals men weet was de 
politiek van Benesj erop gericht 
Tsjecho-Slowakije een brug tussen 
Oost en West te doen zijn. Dit 
heeft echter niet kunnen voorkomen, 
dat het land toch onder kommu
nistische heerschappij kwam door 
de staatsgreep van Gottwald in 
1948. Dit gedeelte van het boek 
draagt dan ook een strijdbaar ka
rakter en zal stellig tot diskussie 

aanleiding geven. De ondertitel van 
het werk is dan ook: Schuld und 
Schicksal im Donauraurn. Het boek 
bevat een uitgebreide literatuur
opgave, facsimiles van enige doku
menten, een personenregister een 
landkaart en enkele interessante 
illustraties. Voor wil kennis wil ne
men van de moderne geschiedenis, 
zal dit indringende werk gaarne 
lezen. 

G. 

L.-J. LEBRET, Suicide ou survie 
de I'occident? Dossier pour 
comprendre les problèmes de 
ce tem ps. Uitgave: "Economie 
et Humanisme. Les Editions 
Ouvrières". Parijs 1958. 

A chter de vrij algemeen gestelde 
titel verbergt zich een grondige 

en weloverwogen beschouwing 
over het vraagstuk van de nood in 
de wereld, de onderontwikkelde 
landen, de hulp van de rijke of rij
kere landen, de rol van het kolo
nialisme en de noodzakelijke her
oriëntering van onze relaties met 
betrekking tot de Afro-Aziatische 
landen, de rol van het kapitalisme 
en het marxisme en de vraagstuk
ken die hiermede verband houden 
zoals bevolking, gezondheid, op
voeding etc. De problematiek is in 
het algemeen intussen wel voor ve
len bekend geworden, het rijke 
materiaal en de zorgvuldige wijze 
van benadering vormen echter een 
bijzonder waardevol aspekt van 
deze publikatie, die overigens ook 
een summiere bibliographie over 
het vraagstuk van de onderontwik-
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kelde landen bevat. Het is wel te 
betreuren dat Pater lebret na zijn 
negatief oordeel over het kapita
lisme en het marxisme bij de be
handeling van de "vierde kracht", 
namelijk het christendom, die alleen 
uitkomst kan brengen, niet iets kon
kreter en uitvoeriger de positieve 
benadering uiteengezet heeft. Daar
mede komt de waarde van het boek 
sterker op het deskriptieve, analy
tische en kritische aspekt van de 
beschouwingen te liggen. 

H. 

JACQUES DUQUESNE, l'Algé
rie ou la guerre des mythes 
Descleé de Brouwer. D e Franse boeken over het Al-
gerijnse vraagstuk zijn legio. 

Het is te veel gevraagd te verwach
ten, dat een van hen de zaak in 
alle aspekten objektief weergeeft. 
leder boek over Algerije bevat een 
gedeelte van deze tragedie, die nu 
al bijna vijf jaar duurt en ondanks 
de optimistische voorspellingen van 
de GaulIe nog even ver verwijderd 
is van een oplossing als jaren gele
den toen de Franse generale staf 
voor de eerste maar niet de laatste 
keer meedeelde, dat de Algerijnse 
oorlog binnen enkele maanden ten
einde zal zijn. Duquesne is redak
teur van het Franse dagblad "la 
Croix" en heeft in dit kleine boekje 
"L'Algérie ou la guerre des my
thes" in het bijzonder de achter
grond van de gebeurtenissen van 13 
mei 1958 beschreven en daarbij de 
geestelijke en politieke krachten 
getracht te analyseren die hierbij 
een rol speelden. Het is een rustig 
en uit oprecht verantwoordelijk
heidsgevoel geschreven boek, dat 
even veel begrip toont voor de 
taak en de positie van Frankrijk in 
Afrika als voor de rechtmatige as
piraties van de Algerijnse bevol
king. Wie meteen een oplossing 
of een geforceerde mening over 
Algerije zoekt, zal door dit boek 
teleurgesteld worden, wie echter de 
gedachten van een serieuze en des
kundige Fransman en overtuigde 
christen over het Algerijnse vraag
stuk wil leren kennen, die zal in dit 
boekje iets van de zware gewe
tensproblemen en de gekompliceer
de politieke vraagstukken begrijpen 
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die de individuele Fransman be
wust en onbewust voortdurend be
zig houden, en hij zal beseffen, dat 
het niet gemakkelijk is, zich over 
Algerije en de Algerijnse oorlog 
een oordeel te vormen. 

H. 

BORIS CElAKOVSKY, Das 
Münchener Abkommen 1938. 
Deutsche Verlagsanstalt Stutt
gart 1958. 

Twintig jaar na het afsluiten van 
de fatale overeenkomst van 

München heeft een jonge Tsjechi
sche historicus een uitvoerige we
tenschappelijke studie aan de po
litieke voorgeschiedenis en de po
litieke betekenis van het verdrag 
van München gewijd en de vrucht 
van deze zeer grondige arbeid in 
een lijvig boekwerk gepubliceerd. 
Natuurlijk bestaat er het gevaar, 
ook in de wetenschap, dat de ob
jektiviteit van het oordeel door een 
persoonlijke bewogenheid te lijden 
heeft, als de auteur in een derge
lijke kwestie, die destijds vele ge
moederen bewoog en ook nog he
den verschillend wordt geïnterpre
teerd, te sterk meeleeft met een van 
de partijen. Tsjechoslowakije was 
het slachtoffer van München, zodat 
München ook nog heden een nega
tief politiek symbool is, evenals de 
figuur van Quisling. Celakovsky 
kan dus bijzonder weinig sympa
thie hebben voor de beweegrede
nen die de westelijke landen des
tiids dwongen een klein land op te 
offeren ten gunste van een wan
kele en zeer tijdelijke vrede. Toch 
is zijn visie weloverwogen, ge
speend van alle voorbarige partij
digheid en voortdurend gestaafd 
door zorgvuldig verwerkt historisch 
materiaal. Wie dus een van de 
meest droevige hoofdstukken uit de 
voorgeschiedenis van de Tweede 
wereldoorlog nauwkeurig wil be
studeren en zich een objektief oor
deel wil vormen over de gecompli
ceerde politieke toestand die des
tijds in Middeneuropa door Hitler 
gebruikt werden voor zijn verstrek
kende agressieve plannen, die zal 
aan dit omvangrijke werk van 
Celakovsky niet voorbij kunnen 
gaan. 

H. 
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Enige opmerkingen over het 
liberalisme van de V.V.D. I 

door W. J. G. M. GIELEN. jur. drs. 

Met geen politieke groepering is de Katholieke Volkspartij sedert 1946 
zó hevig in conflict geweest als met de Partij van de Arbeid. Dit is 
begrijpelijk, want het was (en is vooralsnog, zo wij het goed zien) deze 

partij, die met haar doorbraak-ideologie en haar praktische en principiële 
verwerping van het partijtype, dat de K.V.P. vertegenwoordigt, de ernstigste 
bedreiging vormde voor de door de K.V.P. nagestreefde idealen. Wel werden 
de gedachten, die in socialistische kring heersen met betrekking tot wat 
men daar noemt '"het confessionalisme in de politiek" in het algemeen door 
de liberalen gedeeld. De P.v.d.A. onderscheidde zich echter van de V.V.D. 
door de ideologie van de doorbraak en een op grond daarvan gevoerde 
felle en stelselmatige propaganda om zoveel mogelijk stemmen uit het katho
lieke en protestants-christelijke kamp te winen. 

Deze situatie van scherp conflict tussen katholieken en socialisten, die zich 
vreemd genoeg voordeed in de tijd der rooms-rode samenwerking, met de 
V.V.D. bijna steeds in de oppositie, heeft er toe geleid, dat in onze kring 
tot voor kort aan de P.v.d.A. zeer veel, aan de V.V.D. echter minder aandacht 
werd geschonken. Het heeft natuurlijk niet aan schermutselingen tussen katho
lieken en liberalen ontbroken, maar aan dát front ging het er heel wat 
rustiger toe dan in de gevechtslinie, waar de "zwei feindliche Brüder' van de 
smalle en de brede basis slaags waren. 

Inmiddels is de liberale partij in sterkere mate dan voorheen getrokken 
binnen de belangstellingssfeer van de politiek geïnteresseerde burger. De 
oorzaak daarvan ligt zeker op de eerste plaats in de onmiskenbare successen 
van de V.V.D. bij de verkiezingen van 1958 en dit voorjaar. Zij is nu een 
"grote" partij geworden, waarmede ernstig rekening gehouden moet worden, 
óók in die streken van ons land, waar zij tot vóór 1958 geen of weinig aan
hang had. Bovendien is de V.V.D. na twee formaties de opvolgster geworden 
van de P.v.d.A. als deelgenote van de drie christelijke partijen in het kabinet. 
Vestigt zij aldus door toegenomen macht en invloed de aandacht op zich, zij 
doet dit evenzeer door de blijkbaar in liberale kring sterk gevoelde behoefte 
zich in de eigen doelstellingen te verdiepen en deze door middel van een 
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op het wezenlijke afgestemde literatuur meer bekend te maken. Hieraan 
danken wij verscheidene publikaties, die het bijna volslagen gemis aan na
oorlogse liberale geschriften voor een deel hebben opgeheven. 

NIEUWE LITERATUUR 

De gewijzigde situatie is voor ons aanleiding geworden om, aan de hand 
van merendeels nieuwe literatuur, te trachten een schets te geven van het 
liberalisme van de V.V.D. In anti-revolutionaire kring is Mr. W. C. D. Hoogen
dijk Jr., bibliothecaris van de Doctor Abraham Kuyperstichting, ons voor
gegaan 1). Van zijn arbeid hebben wij een dankbaar gebruik gemaakt. Wij 
menen evenwel, dat een bredere behandeling van het onderwerp dan hij 
geeft, noodzakelijk is, terwijl wij ook op enkele punten met hem van mening 
verschillen. Dat evenwel ook ónze studie beperkt is, stellen wij nadrukkelijk 
voorop. Wij hebben geen andere bedoeling dan een bescheiden bijdrage 
te leveren tot een betere kennis van het moderne liberalisme in ons land, 
zoals dat in de V.V.D. is belichaamd, en zijn er ons van bewust, dat hetgeen 
wij schrijven voor aanvulling vatbaar is. Practisch-politieke kwesties laten 
wij, het zij terloops opgemerkt, rusten; daarentegen zullen wij wel trachten 
enige principiële punten in een helder licht te plaatsen. 

Ter nadere aanduiding van ons onderwerp nog het volgende. 
Wij moeten ons er goed rekenschap van geven, dat de woorden liberaal 

en liberalisme in verscheidene betekenissen kunnen worden gebruikt. In een 
der jongste publikaties van liberale zijde schrijft J. van Mourik, "dat het 
Westen in wezen liberaal is". Uit wat hij hieraan toevoegt, nl. "dat het 
Westen ondanks alles, de diepe menselijke waarden erkent, zijn cultuur en 
beschaving verankerd weet in het christendom", blijkt, dat hij het woord 
liberaal zeker niet in partij-politieke zin gebruikt 2). Waarschijnlijk duidt hij 
er evenmin mee aan het liberalisme als levensbeschouwing, maar doelt hij 
op wat Christopher Dawson de liberale traditie van het Westen noemt 3). Dit 
is de traditie van geestelijke en politieke vrijheid, die geboren werd in de 
Griekse steden en uit het verval van de Grieks-Romeinse beschaving werd 
gered door het Christendom, dat deze traditie heeft verdiept en veredeld. 
Terecht merkt Dawson op, dat liberalisme en liberaal eigenlijk geen juiste 
namen zijn voor deze vrijheidsbeweging, die zo immers tot een van haar 
uitingen dreigt te worden verengd. Wij gebruiken dan ook deze woorden 
nimmer in de hier bedoelde zin. Waar het ons om gaat is het liberalisme als 
levensbeschouwing, zoals dat in de V.V.D. zijn gestalte heeft gekregen. 

Wij raken met deze omschrijving van ons onderwerp aan een der interes
santste problemen, die ons gesteld worden: is het liberalisme van de V.V.D. 
een levensbeschouwing? Aan het slot van deze bijdrage;, zullen wij nader 
op deze vraag ingaan. Het zal blijken, dat het geven van een antwoord 
niet eenvoudig is. Vooraf moeten wij echter trachten inzicht te verkrijgen in 
enige kernpunten van het liberale denken. Inderdaad "enige", want een 
uitputtende studie van het liberalisme in ons land geven wij niet. Maar 
anderzijds bepaalde onze keuze zich tot echte kernpunten, zoals mens en 
gemeenschap, gezag en vrijheid, geloof en politiek, die ons een inzicht kunnen 
verschaffen over de dieper liggende motieven van het liberalisme. 

Tot slot van deze inleiding nog dit. Het liberalisme van de V.V.D. is geen 
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afgeronde theorie. Het is niet altijd gemakkelijk de grote lijnen ervan te 
onderkennen. Van handboeken, die er een principiële samenvatting en plan
boeken, die er een gedetailleerde toepassing van geven, is geen sprake. Men 
kan alleen vele en vele teksten lezen, officiële en niet-officiële, en speuren 
naar telkens terugkerende motieven en principes. Natuurlijk is er het Be
ginselprogram van de V.V.D., dat de beginselen van het moderne liberalisme 
in ons land in beknopte vorm weergeeft. Maar de vierentwintig, voor het 
merendeel korte artikelen die het bevat, zijn uiteraard onvoldoende om een 
beeld te geven van deze politiek-sociale stroming. Wij hopen er in te slagen 
te midden van het zeer vele, dat onze aandacht trok, enkele van de meest 
wezenlijke punten van het liberale denken te ontdekken. 

MENS EN GEMEENSCHAP 

Laten wij eerst nagaan, wat het Beginselprogram van de V.V.D. hierover 
zegt. In artikel 4 heet het: "De vrijheid van de mens, naar zijn aard bestemd 
om als vrije persoonlijkheid in gemeenschap te leven, beschouwt de Partij 
als het hoogste goed. Zij acht de vrije menselijke geest de levenskracht der 
gemeenschap. Zij ziet de uit het gemeenschapsverband voortvloeiende ge
bondenheid van de individuele mens niet als een beperking zijner vrijheid, 
doch als een onmisbare voorwaarde om die vrijheid rechtens en feitelijk 
te verwezenlijken. Zij verlangt, dat bij het bepalen van de mate en de vorm 
dier gebondenheid steeds als doel voor ogen zal staan het waarborgen ener 
zo groot mogelijke vrijheid voor allen". 

Het valt op, dat in deze beginselverklaring van het liberalisme de sociale 
natuur van de mens wordt erkend: van hem zegt men, dat hij naar zijn aard 
bestemd is om als vrije persoonlijkheid in gemeenschap te leven. Prof. Mr. 
P. J. Oud zei in andere woorden hetzelfde op de eerste openbare verga
dering van de V.V.D. op 24 januari 1948: "Wij zijn immers bestemd om in 
gemeenschap met anderen te leven. De maatschappij is geen vennootschap 
of vereniging, door mensen opgericht, die zij naar believen kunnen ontbin
den. Door hogere kracht dan de zijne is de mens in de gemeenschap ge
plaatst" 4). Vanuit het standpunt der katholieke sociale leer kan men zich 
hiermede verenigen 5). 

Wij wijzen er vervolgens op, dat de uit het gemeenschapsverband voort
vloeiende gebondenheid niet wordt opgevat als een beperking van de mense
lijke vrijheid, maar als een onmisbare voorwaarde om die vrijheid rechtens 
en feitelijk te verwezenlijken. Sociale gebondenheid en persoonlijke vrijheid 
verschijnen hier niet als elkaar tegengestelden, zoals in het extreme indivi
dualisme het geval is, maar zó nauw verbonden, dat de een, de vrijheid, on
mogelijk wordt geacht zonder de ander, de gebondenheid in de gemeenschap. 
Dat men voorzichtig moet zijn met het trekken van conclusies uit deze stelling, 
zal al spoedig blijken! 

Uit de laatste zin begrijpen wij tenslotte, dat het liberalisme in de ver
houding vrijheid-gebondenheid ten volle de nadruk legt op de eerste: een 
zo groot mogelijke vrijheid is het doel, dat bij het bepalen van de mate en 
de vorm der gebondenheid in het oog gehouden moet worden. Bij de meeste 
liberale schrijvers vindt men deze formulering terug. Bijvoorbeeld bij Prof. 
Oud: het liberalisme is "het streven, dat erop gericht is, dat zoveel mogelijk 
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in onze maatschappij de voorwaarden worden geschapen, waardoor de mens 
zich zo vrij mogelijk zal kunnen ontplooien" 6). Eveneens bij Prof. Witteveen : 
IIHet liberalisme heeft steeds gezien, dat zekere regels nodig zijn. Het streeft 
er echter naar, alle regelingen zoveel mogelijk te beperken, zodat de indivi
duele mens zo vrij mogelijk zal blijven"7). Wij tekenen hierbij aan, dat bij de 
laatste schrijver vrijheid en gebondenheid wél als tegenstellingen fungeren. 
Men kan zich overigens, dit alles lezende, met recht afvragen, of de sociale 
gebondenheid, die toch een voor de ontplooiing der persoonlijkheid onmis
baar goed is, in het liberale denken wel uit de grondverf kan komen, wanneer 
zij "zoveel mogelijk" voor de vrijheid moet wijken. 

Een uitwerking van de gedachten van artikel 4 van het Beginselprogram 
vonden wij in een andere officiële uitgave van de V.V.D., nl. de brochure 
Opgaande lijnen. Aan de paragraaf IIDe mens is een gemeenschapswezen" 
ontlenen wij het volgende: IIDe gemeenschap wordt gevormd door individuen. 
Tussen individu en gemeenschap zien de liberalen in beginsel geen tegen
stelling. Het individu respectere de gemeenschap, de gemeenschap erkenne de 
rechten der individuele persoonlijkheid ... Wat hen (nI. de liberalen) bindt 
en wat zij als V.V.D.-ers aanvaard hebben is het geloof in deze beide waarden 
en de wil om tot een oplossing te komen die beide waarden· en de rechten 
van gemeenschap en enkeling onverlet laat. Om hef iets anders te zeggen: 
een bloeiende harmonische gemeenschap, die de rechten der individuen 
niet verder beknot dan terwille van de menselijke groei van die individuen 
als gemeenschapswezen gebonden is. Samenleving en individu staan in onze 
wereldbeschouwing niet los van elkaar, laat staan, dat zij een tegenstelling 
zouden vormen. Zij vormen in hogere zin een onafscheidelijke eenheid. De 
een is van even grote waarde als de ander, en zij kunnen elkaar niet mis
sen" 8). 

Niet los van elkaar, geen tegenstelling, in hogere zin zelfs een onafschei
delijke eenheid: zó wordt aan het slot van dit citaat de verhouding individu
gemeenschap getekend. Er staat bovendien, dat beiden van even grote waarde 
zijn. Dat dit laatste niet verhindert, dat het individu een IIZO groot mogelijke" 
vrijheid, en de gemeenschap een IIZO groot mogelijke" beperking in het 
liberalisme krijgt toebedeeld, zagen wij reeds. Men lette voor het overige 
eens op de termen, die in het citaat worden gebruikt: het individu moet de 
gemeenschap respecteren, de gemeenschap moet de rechten van het individu 
erkennen, men moet tot een oplossing komen, die de rechten van gemeen
schap en enkeling onverlet laat, de rechten van het individu mogen niet verder 
beknot worden dan nodig is. En verder in de brochure wordt bv. nog gezegd, 
dat het liberalisme zoekt naar een weg, waarlangs de maatschappij zich verder 
kan ontwikkelen zonder schade toe te brengen aan die normen, welke essen
tieel zijn voor ieder, die de waarden erkent van de menselijke persoonlijk
heid. Duiden al deze' termen er niet op, dat de liberalen in beginsel een 
gespannen verhouding zien tussen individu en gemeenschap? 9). lijkt het niet, 
alsof het naar hun mening gaat om twee rivalen, die er steeds aan herinnerd 
moeten worden, dat het niet geoorloofd is de ander te hinderen? Maar waar 
blijft dan de onafscheidelijke eenheid, die beiden in hogere zin vormen? En 
is er voor een IIbloeiende harmonische gemeenschap" geen andere taak weg
gelegd dan het erkennen, onverlet laten, niet te ver beknotten en niet be-
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schadigen van de rechten der individuen? Zou het b.v. niet mogelijk zijn, 
dat de gemeenschap in positieve zin de rechten der individuen mede zal 
kunnen en moeten verwerkelijken? En is het ook niet beter te zeggen, dat het 
individu de gemeenschap (en dat wil toch zeggen de gemeenschap van 
mensen) moet dienen in plaats van enkel respecteren? 

Het is geenszins onze bedoeling het liberalisme van de V.V.D. aan de hand 
van dit ene citaat te beoordelen, hoe typerend het ook is. Wij zullen verder 
moeten zien, alvorens enige conclusies te trekken. Wel willen wij benadrukken, 
dat het gegeven citaat duidelijk blijkt een principieel karakter te hebben. Het 
gaat uit van de liberale zienswijze, dat tussen individu en gemeenschap in 
beginsel geen tegenstelling bestaat, waarop dan in algemene zin een toe
lichting wordt gegeven. Die toelichting evenwel toont ons aan, dat, zo er al 
van geen tegenstelling sprake is, individu en gemeenschap toch in een ge
spannen verhouding tot elkaar staan en dat een oplossing wordt gezocht in 
het zoveel mogelijk beperken van taak en macht van de gemeenschap. Aan 
de gemeenschap wordt geen positieve taak toegemeten. In een paragraaf, 
die getiteld is "De mens is een gemeenschapswezen", doet dit alles vreemd 
aan. Het lijkt wel alsof bedoeld is: de mens is nu eenmaal een gemeenschaps
wezen, daar is niets aan te doen, laten wij er het beste maar van maken! 

STANDPUNT-OUD 

De louter of merendeels negatieve waardering van de gemeenschap vinden 
wij ook elders. Zeer duidelijk bv. bij Prof. C. Verrijn Stuart, die in de rechts
orde "in het wezen der zaak slechts een middel (ziet) om aan de burgers van 
de staat verwezenlijking van economische belangen mogelijk te maken of te 
vergemakkelijken, hen te dienen in hun strijd tegen het welvaartstekort" 10). 
Hier is de gemeenschap, i.c. de rechtsgemeenschap louter een middel in dienst 
van individuele belangen, is er derhalve geen algemeen welzijn, een stand
punt, dat naar onze mening karakteristiek is voor het extreme individualisme. 
Gematigder is Prof. Oud, die in de Tweede Kamer het standpunt der V.V.D. 
ten aanzien van de staatszaak als volgt uiteenzette: "Het liberale beginsel 
brengt mede, de bevordering van de ontwikkeling van zelfstandige kracht. 
Zo heeft Thorbecke het geformuleerd en ik geloof, dat het nog altijd juist is. 
Als de overheid de ontwikkeling van zelfstandige kracht moet bevorderen, 
betekent dit, dat zij haar bijdrage moet leveren tot het opruimen van belem
meringen, die aan de ontwikkeling van die zelfstandige kracht in de weg 
staan. Die belemmeringen kunnen uit tweeërlei oorsprong voortspruiten. Zij 
kunnen voortspruiten uit regelingen van de overheid zelf, als de overheid 
het maatschappelijk leven zo in boeien heeft geslagen, dat door die maat
regelen van de overheid zelf de ontwikkeling van zelfstandinge kracht wordt 
belemmerd. De belemmeringen kunnen ook voortspruiten uit de maatschap
pelijke verhoudingen, uit wat zich op economisch gebied geleidelijk in de 
maatschappij heeft ontwikkeld. Het is duidelijk, dat tegenover deze beide 
vormen van belemmering de taak van de overheid een verschillende is. 
Wanneer de belemmeringen voortspruiten uit regelingen van de overheid zelf, 
ligt het voor de hand, dat de overheid zich gaat terugtrekken, maar wanneer 
zij voortspruiten uit de maatschappelijke verhoudingen ligt het precies 
andersom: dan is ingrijpen van de overheid nodig, om die belemmeringen 
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die in de maatschappij liggen te verminderen of ze aan de kant te schuiven. 
Daarom is het op zichzelf volstrekt niet tegenstrijdig als men aan de ene 
kant zegt, dat de overheid zich moet terugtrekken, omdat zij zelf te veel 
belemmeringen veroorzaakt en wanneer men aan de andere kant stelt, dat 
de overheid moet ingrijpen, omdat zij ziet, dat in de maatschappelijke ont
wikkeling belemmeringen zijn opgetreden. Wij hebben daarbij echter in het 
oog te vatten, dat wanneer men maatregelen gaat nemen om bepaalde be
lemmeringen op te ruimen, altijd het gevaar bestaat, dat men daarbij te ver 

-, gaat" "). Prof. Oud staat dus ingrijpen van de overheid in het maatschap
pelijke leven voor. Maar met welk doel? Geen ander dan het opruimen van 
belemmeringen, die aan de ontwikkeling van de zelfstandige kracht in de 
weg staan. En de overheid krijgt dan nog de waarschuwing toegevoegd bij 
dit opruimingswerk niet te ver te gaan! Het zou bepaald onjuist zijn, indien 
men nu de opvatting van Prof. Oud en van de V.V.D. zou gaan interpreteren 
als voortkomende uit de gedachtenwereld der oude Manchester school, met 
zijn beperking der overheidstaak tot strikte handhaving van de openbare 
orde tegenover binnenlandse, en de veiligheid van de staat tegenover buiten
landse vijanden. Terecht zegt Fahrenfort op bladzijde 12 van zijn reeds eerder 
geciteerde boek, dat de leer van de Manchester school in zijn extreme vorm 
zeker niet door de V.V.D. wordt aanvaard. Waar het ons om gaat is, dat 
de gemeenschap naar liberale opvatting in beginsel geen positieve taak 
heeft in het streven naar ontplooiing der menselijkheid. Integendeel, men staat 
achterdochtig tegenover haar activiteiten, en wil die daarom "zoveel moge
lijk" beperken, terwijl men in het individu een groot (zij het niet onbeperkt) 
vertrouwen stelt. 

Er zij nadrukkelijk op gewezen, dat het hier gaat om het doel, dat de 
overheid zich naar liberale opvatting moet stellen, en niet om de vraag of 
de overheid al dan niet actief moet optreden in het maatschappelijk leven. 
Dit laatste moet de overheid, aldus zeggen de liberalen, doch met het doel 
belemmeringen op te ruimen en vrij baan te maken voor ontplooiing van 
zelfstandige kracht. Anders gezegd: het doel der gemeenschap en met name 
van de staat is naar liberale opvatting niet het menselijk welzijn zelf in 
volle omvang, maar slechts het scheppen van de mogelijkheid daartoe door 
het verwijderen van de obstakels, die de mens op zijn weg vindt. Wij her
inneren in dit verband aan Oud's definiti,e van het liberalisme, als het streven 
om in de maatschappij de voorwaarden te scheppen voor vrije ontplooiing 
der menselijke persoonlijkheid. 

OPGAANDE LIJNEN 

Dit alles weerhoudt de liberaal niet in waarderende termen over de ge
meenschap te spreken en te schrijven. Zo zegt bv. Opgaande lijnen: "Wij 
behoren voor de gemeenschap te denken en elk ogenblik van ons bestaan 
met die gemeenschap te rekenen". "Het liberalisme erkent, dat het individu 
afhankelijk is van de gemeenschap en ziC;h voortdurend van zijn verplichtingen 
tegenover de gemeenschap bewust behoort te zijn". Dergelijke opmerkingen 
echter zijn betrekkelijk zeldzaam en staan in geen verhouding tot die over 
het individu, de flinke man of vrouw, die de eigen boontjes wil doppen, die 
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geen last afwentelt op de gemeenschap, die eigen verantwoordelijkheid wil 
dragen enz. Ook worden waarderende uitspraken over de gemeenschap zeer 
dikwijls (wij zouden bijna zeggen altijd!) gevolgd door een "maar". Men zie 
bv. nog eens het slot van het citaat uit de rede van Prof. Oud. 

Ook de tweede, zojuist geciteerde zin uit Opgaande lijnen heeft zo'n 
.,maar" en omdat hier een uitspraak gedaan wordt over de verhouding van 
privaat en algemeen welzijn willen wij ook dat gedeelte nog weergeven. Er 
staat nl.: " ... maar het (liberalisme) verlangt van de gemeenschap dat deze 
nimmer de grenzen van haar eigen doelstelling, die tenslotte door het hogere 
moreel gegeven belang der samenlevende individuen wordt bepaald, zal 
overschrijden". Hoewel de woordkeus enige verwarring kan wekken, is de 
bedoeling, mede gezien de samenhang met het geheel, duidelijk: het welzijn 
der individuen is van hoger moreel gehalte dan het welzijn der gemeenschap. 
Bezien vanuit de liberale opvatting van het doel der gemeenschap kan men 
zich hier gemakkelijk mee verenigen. De mogefiikheid tot ontplooiing der 
menselijke persoonlijkheid is immers een goed van lager niveau dan die ont
plooiing zélf. De vraag is echter of het doel der gemeenschap zo wel juist 
wordt gezien. Het is hier nog niet de plaats op deze kwestie in te gaan en 
tot een beoordeling van het liberale denken over mens en gemeenschap te 
komen, maar wij willen nu reeds in aansluiting o.m. aan Prof. Weve 12) 
stellen dat het doel der gemeenschap geen ander is dan het welzijn der indi
viduen, der personen. Naar zijn inhoud bezien is het doel der gemeenschap 
geen ander dan dat van zijn leden. Het is duidelijk dat men van dit punt 
uit komt tot een geheel andere, een hogere waardering van de gemeenschap 
en het gemeenschappelijke handelen in de liberale leer. 

In het bovenstaande hebben wij voornamelijk geschreven over de gemeen
schap. Daarbij kwam reeds naarvoren, dat de liberaal sterke, ja eenzijdige 
nadruk legt op het individu. In een tweede artikel hopen wij dit nog nader 
te illustreren met betrekking tot de rechtvaardigheid en het eigenbelang, 
terwijl wij tevens, naar aanleiding van wat Prof. van Esveld hierover heeft 
gezegd, een enkele opmerking willen maken over het subsidiariteitsbeginsel. 
Naar de opvatting van deze hooggeleerde schrijver doet dit beginsel niets 
anders dan de liberale leer bevestigen, dat de overheid niet moet doen, wat 
het particulier initiatief kan verrichten. Hetgeen ons alleszins voor bestrijding 
vatbaar lijkt. 

Tot voorlopig besluit nog een enkele opmerking. Het liberale verlangen 
om de taak van de gemeenschap "zoveel mogelijk" te beperken, is niet zo 
algemeen, dat het geen uitzondering zou toelaten. Een uitzondering van 
grote betekenis is het onderwijs. De V.V.D. toont in artikel 11 van haar Be
ginselprogram een duidelijke voorkeur voor de openbare school, voor de 
overheidsschool dus. Hoezeer zij ook beducht is voor een positieve taak van 
de overheid op het terrein der economie, zij laat die beduchtheid varen 
zodra het gaat om de opvoeding der jeugd. De economie mag dan al geen 
voorwerp van aanhoudende zorg der overheid zijn, het onderwijs moet dat 
zijn 13). Voor wie speurt naar de geestelijke achtergronden, waaruit het 
liberalisme in Nederland steeds heeft geleefd, is dit een belangwekkend feit. 
Hier wordt de overheid niet op een afstand gehouden, moet zij zich niet 
beperken tot het beschermen van de rechten der individuen; maar de zaken 
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zelf ter hand nemen. Háár school verdient de voorkeur boven de bijzondere, 
uit het particulier initiatief voortgekomen school. Dit is, hoe vreemd het ook 
moge klinken, toch een echt liberaal geluid! 

1) Het liberalisme van de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie, door 
Mr. W. C. D. Hoogendijk Jr., Kampen 1958. De tekst van deze brochure werd 
eerder gepubliceerd in het september-nummer 1958 van het maandblad A.R.
Staatkunde. 

2) Wat is en wat wil het liberalisme sociaal en economisch, door Jac. Fahren
fort e.a. Haarlem 1959, 213. 

3) Het oordeel van de volken, door Christopher Dawson, Antwerpen-Amster
dam 1947,56 e.v. 

4) Brochure Volkspartib' voor Vrijheid en Democratie, uitgaven van de 
V.V.D., 29. Wij gaan voor ij aan het verkeerd gebruik van de termen gemeen
schap en maatscheppij. 

5) Men zie bv. Eberhard Welty a.p., Herders Sozial Katechismus, deel I, 
Freiburg i.B. 1952, 54: "Die Menschen sind kraft ihrer Natur dazu bestimmt, 
befähigt und verpflichtet, in Gemeinschaft zu leben". 

6) Enige aspecten van het moderne liberalisme, door Prof. Mr. P. J. Oud e.a., 
leiden 1958, 2. 

7j Vrijheid en Democratie, 21 juni 1958. 
8 Blz. 5. 
9 Men merke trouwens op, dat de liberaal steeds spreekt van individu, en 

slechts zelden van persoon. Dit woordgebruik is typerend. Bij onze beschrij
vin~ van het liberalisme sluiten wij er ons bij aan. 

10) Economie en Grondslagen, door Prof. Dr. C. Verrijn Stuart, Haarlem 
1947,298 . . lli Geciteerd bij Fahrenfort, Wat is liberalisme, 14. 

12 Sociaal-wijsgerige opstellen, door Prof. Dr. F. A. Weve a.p., Tilburg 
194 , 7 e.v. 

13) "Het is mogelijk en het ligt in zekere zin zelfs voor de hand, dat door 
instructienormen, gericht tot de staatsoverheid een te zwaar accent wordt 
gelegd op de staatsactiviteiten op gebieden, waarop naar Qeldende rechts
overtuiging van velen het overheidsoptreden juist reserves In acht heeft te 
nemen. Het bestaande onderwijs-artikel (nI. artikel 208 der Gronwet, G.) is 
wel een zeer ongelukkig precedent, dat tegenwoordig in ons land weliswaar 
niet veel kwaad meer kan, nu de onderwijsstrijd is uitgestreden, maar dat 
vermoedelijk toch niet meer op deze wijze zou worden opgenomen, indien 
dat thans nog te doen stond". Aldus Prof. Dr. F. J. H. M. van der Ven in 
Sociale Grondrechten, Utrecht-Antwerpen 1958, 81. 

284 

I 
I 



Televisiebeleid 
en Reclame 

door Mr. J. DERKS 

H
et bestuur van het Centrum voor Staatkundige Vorming gaf in oktober 
1958 aan een commissie onder voorzitterschap van prof. dr. F. J. P. van 
Dooren (eigenlijk de commissie, die in 1951 in het leven geroepen was 

om enige vragen met betrekking tot het televisiebestel en -beleid te beant
woorden, doch uitgebreid met enige deskundigen) een opdracht, ten gevolge 
waarvan thans een rapport is verschenen, dat getiteld is "Televisiebeleid en 
Reclame" 1). Het drong, toen het de opdracht gaf, op grote spoed aan. De 
kabinetscrisis, die verkiezingen met zich na zou slepen, lag nog in de toe
komst verborgen. Het had er alle schijn van, dat de nota over reclame in de 
televisie, welke de regering voorbereidde, niet lang meer op zich zou laten 
wachten. Als de commissie met de vervulling van haar opdracht geen haast 
zou maken, zou zij met haar rapport kunnen komen als mosterd na de 
maaltijd. 

De kabinetscrisis met haar nasleep gaf de commissie respijt. Niettemin 
meende zij zich te moeten haasten - terecht, naar ik zo denk - en daarvan 
toont het thans verschenen rapport wel enige sporen. Men kan niet zeggen, 
geloof ik, dat het geen sluitend betoog vormt, maar sommige schakels ervan 
laten de nodige speling; het rammelt een beetje. Dat was gemakkelijk te ver
mijden geweest, had de commissie zich wat meer tijd willen of kunnen gunnen. 

Nu vraagt het rapport van de lezer een grote, actieve, dat wil zeggen: 
méédenkende aandacht. Men zou het ook zo kunnen formuleren: het is meer 
een leidraad bij zélf denken dan een afgerond betoog, waarbij men zou 
kunnen volstaan met ná te denken. Er is een minderheidsnota aan toegevoegd 
van het lid prof. mr. L. Schlichting. Uiteraard behelst deze enkele afwijkende 
standpunten. Schlichting weet aan hen een formulering te geven, waardoor 
niet alleen die standpunten zelf de lezer volkomen helder zijn, doch boven
dien de standpunten van het rapport scherper worden belicht. Zijn minder
heidsnota is een zeer waardevolle aanvulling. 

Rapport en minderheidsnota samen vormen een stuk, dat bij de opinie
vorming omtrent het te voeren televisiebeleid en in het bijzonder omtrent 
het vraagstuk van de reclame in de televisie juist van veel belang kan zijn, 
lijkt mij, omdat men er niet zo maar mee klaar is. 
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VRIJE MENINGSUITING 

Uitgangspunt voor de gehéle commissie is het recht van vrije meningsuiting 
in de democratische maatschappij, "welk recht in principe niet beperkt is tot 
bepaalde communicatiemiddelen". Dit recht betekent wat de televisie betreft, 
dat zij "in principe vrij behoort te kunnen worden gebruikt voor al die doel
einden, waarvoor het medium zich technisch leent, voorzover deze niet in 
strijd zijn met de openbare orde". Was de televisie niet een technisch beperkte 
communicatiemogelijkheid en zouden bij haar alle doeleinden naar behoefte 
kunnen worden gerealiseerd, dan "zou er geen aanleiding behoeven te be
staan tot overheidsbemoeiing met de televisie anders dan met het oog op de 
openbare orde". 

Doch televisie is nu eenlfiaal wèl een communicatiemogelijkheid, waarvan 
de techniek met zich meebrengt, dat er slechts beperkt gebruik van gemaakt 
kan worden. Er is een gelimiteerde zendmogelijkheid en hoe moet deze nu 
verdeeld worden? 

De gehéle commissie weer antwoordt: zodanig, "dat de relatieve belang
rijkheid van de met de televisie te realiseren waarden in acht wordt genomen". 
Zij noemt als die waarden: "het verschaffen van kunstgenot en ontspanning, 
het geven van informatie, het bijdragen tot intellectuele, religieuze en maat
schappelijke ontwikkeling en het bevorderen van het economisch leven". Het 
aangeven van een rangorde onder hen impliceert waardeoordelen, zo zegt 
zij, die zullen variëren per individu en per groep en zich als waardeoordelen 
onttrekken aan een strikte argumentatie, doch zij acht het "een vrij algemene 
overtuiging, welke mede gevormd is door de geschiedenis van de radio, dat 
televisie een cultuur bevorderende taak heeft". "Televisie is een beschavings
instituut, dat dient bij te dragen tot de ontwikkeling van smaak, stijl en 
ontwikkeling van het publiek" (deze ontwikkeling van de ontwikkeling is ook 
een spoor van de Spoedbehandeling). Dit betekent echter, volgens de com
missie, niet, dat het nodig is, bepaalde van de genoemde waarden geheel 
uit te sluiten. Verschillende waarden kunnen dikwijls tegelijkertijd gediend 
worden en in de totaliteit van een programma kunnen zij alle aan bod 
komen. Het gaat dus blijkbaar volgens de commissie bij het televisiebeleid 
of liever bij het televisieprogrammabeleid om een veranwoorde dosering, 
welke men echter slechts kan bereiken als men uitgaat van het standpunt, dat 
televisie een cultuur bevorderende taak heeft, beschavingsinstituut is. 

Nu is het volgens de commissie de overheid, die te beslissen heeft over 
het recht op het gebruik van de televisie. Zij is "de enige instantie die zich 
garant kan stellen voor de naleving van internationale overeenkomsten inzake 
het gebruik van kanalen" en "de enige vertegenwoordiging van het volk 
als totaliteit". Maar zich kennelijk aansluitend bij wat zij "de overheersende 
overtuiging in Nederland" noemt, meent zij, dat "de staatsorganen niet de 
meest geëigende zijn om het culturele leven zelf tot uitdrukking te brengen". 
"Bovendien", zo zegt zij, "ontstaan er gevaren voor de geestelijke vrijheid, 
indien een massa-communicatiemiddel uitsluitend ter beschikking is van de 
staat". 

"De staat dient derhalve het gebruik van de televisie over te laten aan 
particuliere organisaties", welke hij onderwerpen kan aan "algemene normen". 
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TAAK OVERHEID 

Bij het vaststellen van die normen kent de commissie de overheid een 
positieve taak toe. Zij, de overheid, heeft niet slechts te waken voor de open
bare orde en dient zich dus niet te beperken tot het vaststellen van normen, 
welke garanderen, dat de zendverenigingen niet tegen de openbare orde 
zullen handelen, nee, zij behoort, waar het doel van de staat het algemeen 
welzijn is, de cultuur te bevorderen, wat voor de televisie betekent, dat zij het 
karakter van deze als beschavingsinstituut veilig stelt. "Dit zal evenwel", zo 
zegt de commissie, "moeten geschieden door voorwaarden te stellen met 
betrekking tot het gebruik van de zendtijd, niet door aan het karakter van 
de zendverenigingen eisen te stellen". 

Vanwaar deze restrictie? Zij vloeit voort uit het uitgangspunt van de com
missie, dat de televisie in principe evenzeer als andere communicatiemiddelen 
beheerst wordt door het recht van vrije meningsuiting in de democratische 
maatschappij. Behoort zij daarom in beginsel voor alle doeleinden te kunnen 
aangewend, in beginsel dient zij daarom ook aan ieder vrij ter beschikking te 
staan. "Ook het recht op zendtijd wordt slechts beperkt door de beperkte 
zendmogelijkheden". 

Zou de overheid eisen stellen aan het karakter van de zendverenigingen, 
dan zou zij met dit beginsel in strijd komen. Zij zou zichzelf een discretio
naire bevoegdheid toekennen, waar zij geen aanspraak op kan maken. 

Wat de zendverenigingen betreft: voor zover zij voldoen aan de algemene 
voorwaarde, dat zij niet de veiligheid van de staat, de openbare orde of de 
goede zeden bedreigen, kan de overheid met het oog op de beperkte zend
mogelijkheid slechts een kwantitatieve voorwaarde stellen, nl. dat zij een 
voldoende grote groep van het Nederlandse volk vertegenwoordigen. 

Maar waarom, zo zou men zich kunnen afvragen, kan zij dan wèl voor
waarden stellen met betrekking tot het gebruik van de zendtijd? De commissie 
heeft gezegd: om het karakter van de televisie als beschavingsinstituut veilig 
te stellen, waartoe zij de plicht heeft uit hoofde van het staatsdoel, het alge
meen welzijn. De beperkte zendmogelijkheid speelt ook hierbij een belangrijke 
rol. Waarom stelt de overheid géén voorwaarden met betrekking tot het 
gebruik van de pers? De pers dient toch ongetwijfeld ook beschavingsinstituut 
te zijn. Doch waar dit medium in de mogelijkheid er gebruik van de maken 
veel en veel minder gelimiteerd is, kan de vrije maatschappij zelf waken - en 
in feite doet zij dat ook - voor een in doorsnee behoorlijk cultureel peil. 
De zendmogelijkheid, waarover de televisie beschikt is zo beperkt, dat, als 
er voor de verschillende waarden, welke de televisie kan dienen en welke 
recht kunnen doen gelden op dit medium, niet een zekere garantie bestaat, 
dat zij aan hun trekken kunnen komen, de ene - en met name de ontspan
ning - haar ten koste van de andere - behalve dan de informatie, die 
niet spoedig gevaar zal lopen - gemakkelijk zou kunnen opsouperen. 

Toch zullen ook de voorwaarden, door de overheid te stellen met betrek
king tot het gebruik van de zendtijd, geen andere mogen zijn dan kwantita
tieve, nl. voorwaarden betreffende de hoeveelheid tijd, aan de bepaalde door 
de televisie te dienen waarden minimaal toe te kennen. Het is aan de zend
verenigingen, te bepalen, hoe zij die waarden wensen te dienen. De commissie 
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zegt hierover niets, doch het lijkt duidelijk, dat, indien de overheid zich ook 
zou gaan mengen in het "hoe", zij zich eenzelfde discretionaire bevoegdheid 
zou aanmeten, als de commissie haar wat de toewijzing van zendtijd betreft 
ontzegt. En wat de commissie wèl zegt en ik reeds geciteerd heb, dat is, dat 
"de staatsorganen niet de meest geëigende zijn om het culturele leven zelf 
tot uitdrukking te brengen". 

Maar voor toewijzing van zendtijd ziet de commissie dus geen ander bruik
baar criterium - zij spreekt van "het enige objectieve uitgangspunt" - dan 
het aantal aanhangers, welke een zendvereniging heeft. 

LACUNE 

En hier zijn wij aangeland bij een lacune in het rapport van de commissie 
en helaas, het enige lid van de commissie, dat daar geen verwijt van kan 
worden gemaakt, is prof. Schlichting (ik bedoel met dat "helaas" natuurlijk 
niet, dat het jammer is, dat prof. Schlichting in deze niets verweten kan 
worden, nee, ik slaak de verzuchting, denkend aan de andere leden en met 
name aan mijzelf). Het rapport laat na aan te geven, wanneer iemand geacht 
moet worden aanhanger van een zendvereniging te zijn. Dat is overigens 
wel verklaarbaar, doch alleen uit een andere smet, welke het rapport aan
kleeft: een te vlot hanteren van het woord "zendvereniging". Schlichting 
schrijft in zijn minderheidsnota: "D~ naam "aanhangers" is vaag, maar blijk
baar nodig, omdat - hoewel in het rapport herhaaldelijk van "zendvereni
gingen" sprake is - sommige omroepen geen verenigings-, maar stichtings
vorm hebben. Feitelijk bestaat het aanhangerschap van de thans werkzame 
zendorganisaties in het overgrote merendeel der gevallen in het abonnement 
op een gids. Het uitgeven van zulk een gids kan soms zelfs, althans in 
financiële cijfers, het leeuwendeel van de werkzaamheid van een organisatie 
uitmaken. Dat de gidsen de hoekstenen van de huidige organisaties zijn, 
berust o.m. op het feit, dat de organisaties zich het auteursrecht op de 
publicatie van hun weekprogramma-lijsten kunnen voorbehouden, een om
standigheid die ten aanzien van met openbare middelen gesubsidieerde 
uitzendingen zeker niet als vanzelfsprekend beschouwd kan worden. Het 
aanhangerschap heeft daardoor een bijzonder, niet geheel vrij, karakter". 

Het rapport van de commissie spreel'd zich afwijzend uit over elke vorm 
van commerciële zendvereniging, waaronder het verstaat een zendvereni
ging, welke zich ten doel stelt televisieprogramma's te brengen met behulp 
van uit televisiereclame verkregen inkomsten. Schlichting is blijkbaar van 
mening, dat de lacune, welke ik hierboven vaststelde, niet het gevolg is van 
haastwerk, niet "per ongeluk" aanwezig is, zomin als het wat al te vlot 
hanteren van het woord "zendvereniging", onopzeHelijk zou zijn. De com
merciële zendvereniging, zo suggereert hij, moest hangen. 

Inderdaad, zij moest hangen, doch waarom? Omdat, als men tot de con
clusie komt, dat het enige criterium voor toewijzing van zendtijd (behalve het 
geen bedreiging vormen voor de veiligheid van de staat, de openbare orde 
of de goede zeden) is of althans behoort te zijn, dat de gegadigde voor 
zendtijd een voldoend grote groep van het Nederlandse volk vertegen
woordigt, men de commerciële zendvereniging niet als een voor toewijzen 
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van zendtijd in aanmerking komende gegadigde kàn zien, al zou men het 
nog zo graag willen. Want wat men nu ook onder "aanhangers" wil ver
staan en wat ook onder "zendvereniging", een commerciële zendvereniging 
kan in géén geval geacht worden een groep van het Nederlandse volk te 
vertegenwoordigen. Natuurlijk: zij omvat Nederlanders en zij wil Nederlan
ders bedienen. Maar dat doet ieder commercieel bedrijf. Wie haalt het echter 
in zijn hoofd van een economische onderneming, ook al is zij nog zo groot, 
ook al is zij voor de nationale economie van eminent belang, te zeggen, 
dat zij een groep van het Nederlandse volk vertegenwoordigt? Zij vertegen
woordigt een belang van het Nederlandse volk, het belang voor het Neder
lands volk namelijk, dat opgesloten ligt in haar product. Zo zou een commer
ciële zendvereniging, wanneer zij de beschikking had over zendtijd, deze 
zodanig kunnen aanwenden, dat men zou moeten concluderen: zij vertegen
woordigt een belang van het Nederlandse volk. Maar ook dan zou zij nog 
altijd niet geacht kunnen worden, een groep van het Nederlandse volk te 
vertegenwoordigen. 

Een groep van het Nederlandse volk vertegenwoordigt men, als men 
wezenliike kenmerken van dat volk zelf vertegenwoordigt. De criteria 
moeten niet exterieur gezocht worden, zoals in een belang voor dat volk, 
maar interieur, in het aan dat volk eigene en voor dat volk als volk bepa
lende. 

Bij de beoordeling, of men volgens zulke interieure criteria geacht moet 
worden een groep van het Nederlandse volk te vertegenwoordigen, dreigt 
nu weer het gevaar, dat de overheid zich een haar niet toekomende discretio
naire bevoegdheid aanmeet, en vandaar dat het rapport van de commissie 
het kwantitatieve criterium stelt van het getal der aanhangers, die - het 
rapport zegt dit niet met even zoveel woorden, doch het kan in het raam 
van ziin logica niets anders bedoelen - dat moeten ziin in dezelfde hoe
danigheid als waarin zij behoren tot het Nederlandse volk, ik bedoel: niet 
in een bepaalde functie of om die functie, niet in een bepaalde kwaliteit of 
om die kwaliteit, maar eenvoudig als de in Nederland levende en tot het 
Nederlandse volk behorende mens, die ze zijn. 

De lacune in het rapport ligt mijns inziens ver verwijderd van de conclusie, 
die het trekt betreffende de commerciële zendvereniging, zo ver, dat er 
niet het minste gevaar kan bestaan, dat deze conclusie er in neerstort. Zii 
heeft wèl tot gevolg, dat het rapport volledig in de steek laat wie zich af
vraagt, hoe het aanhangerschap in de zin als ik hierboven heb aangegeven, 
zich kan of behoort te demonstreren; of daar bijvoorbeeld het abonnement 
op een gids voldoende voor geacht kan worden of dat het op een meer 
expliciete wijze behoort te blijken en of, als dit zo is, het niet nodig is, dat 
de zendvereniging ook werkelijk vereniging is. 

Inmiddels kan men zich enigszins ongeduldig zijn gaan afvragen, wat 
het rapport nu eigenlijk zegt over de televisiereclame zelf. Summier behandelt 
het de voor- en nadelen van reclame in het algemeen om tot de conclusie te 
komen, dat de argumenten contra geen voldoende grond vormen om het 
bedrijfsleven een communicatiemiddel als de televisie te onthouden. Deed 
men dat, dan zou men arbitrair te werk gaan. Maar hoe moet men oordelen 
over verschillende argumenten, welke zich speciaal tegen de televisiereclame 
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richten? Enkele ondergeschikte daarvan, zoals dat televisiereclame duur is 
en een gevaar vormt voor de kleinere bedrijven en dat zij een bedreiging 
vormt voor de pers, wijst het rapport als niet doorslaggevend af, zij het dat 
het, met het oog op het eerstgenoemde, stelt, dat "voorkomen moet worden, 
dat televisiereclame op enigerlei wijze tot een oligopolie wordt". (Niet alle 
leden achten het overigens waarschijnlijk, dat aan deze wens kan worden vol
daan.) 

Het voornaamste argument tegen de televisiereclame is natuurlijk, dat zij 
het culturele karakter van televisie bedreigt en voor dit argument toont het 
rapport zich alleszins gevoelig. Het wijst het zogenaamde "sponsored pro
gram" (programma's in de eigenlijke zin, welke door of vanwege de adver
teerder worden verzorgd) af en wil slechts ruimte zien gelaten voor korte, 
geheel op zichzelf staande reclameboodschappen. Voorts vraagt het rapport 
maatregelen, die er toe leiden dat "de adverteerder geen enkele invloed 
kan uitoefenen op de overige programma-onderdelen" en "de programma's 
verzorgende zendverenigingen geen enkel belang hebben bij het richten van 
hun programma op de belangen van de adverteerder". 

Uitgaande van de overweging, dat "reclame in de nederlandse televisie 
voor de nationale economie een essentieel belang is geworden, vooral nu 
het buitenland reclame in de televisie invoert of gaat invoeren; in principe, 
d.w.z. op grond van het beginsel van vrije meningsuiting, niets het toestaan 
van televisie-uitzendingen door het bedrijfsleven in de weg staat; reclame 
geen afbreuk behoeft te doen aan de taak van de televisie-zendverenigingen 
om de cultuur in de meer strikte zin te bevorderen", komt het dan tot de con
clusie (welke het, ,terecht', geeft als een mening van de commissie) "dat 
televisiereclame moet worden toegestaan, zij het met de restrictie dat de 
reclame geen invloed mag uitoefenen op de overige programma-onderdelen". 

KONKRETE EISEN 

En dan stelt het rapport tenslotte de volgende konkrete eisen, die logisch 
voortvloeien uit zijn hele gedachtengang en die het ten dele reeds gesteld 
heeft: 

1. De rec/ame dient zo te worden gepresenteerd, dot zij als zodanig dui
delijk te herkennen is. Voorts dient zij te worden opgenomen in aan de 
kijkers bekende, afgepaalde delen van de zendtijd. (De commissie denkt 
bijvoorbeeld aan een groepering rond het nieuws.) In ieder geval dient 
te worden vermeden, dot de rec/ame door de programma-onderdelen 
heen loopt. 

2. De inkomsten uit rec/ame dienen aan de N.T.S. ten goede te komen of 
via de N.T.S. aan de zendverenigingen, doch er dient geen verband te 
worden gelegd tussen het aandeel dier verenigingen in de inkomsten 
en de aantrekkelijkheid van een bepaalde zendtijd voor de adver
teerders. 

3. Voorkomen dient te worden, dot de inkomsten uit rec/ame de enig 
mogelijke financiële grondslag worden voor de televisieprogramma's. 

Er blijft tenslotte nog een vraag over: Welke instantie moet de reclame 
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verzorgen? In het systeem, door het rapport aanbevolen, zal men wel voor
namelijk, zo niet uitsluitend, gebruik gaan maken van de zogenaamde "spots", 
zeer korte filmpjes. De adverteerders zullen daar zelf mee aankomen en in 
zoverre valt er dus niets te verzorgen. Maar de werving, voor zover deze nog 
nodig zou kunnen blijken te zijn buiten de spontane belangstelling voor het 
medium en de activiteit der reclamebureaus, de verantwoorde plaatsing der 
spots (men moet bijvoorbeeld niet twee spots voor sigarettenmerken vlak bij' 
elkaar plaatsen), de punctuele naleving van de gesloten contracten, een 
billijke rantsoenering wanneer de vraag groter zou zijn dan het aanbod, de 
administratie en boekhouding enz. enz. - wie moet dit alles op zich nemen? 

Het rapport antwoordt, dat de N.T.S. dit kan doen, doch het eveneens 
denkbaar is, dat de N.T.S. de zendtijd, beschikbaar voor reclame, verhuurt 
aan een particuliere instelling. De eerste mogelijkheid achten verschillende 
leden der commissie ongewenst, "hetzij omdat iedere binding tussen commer
cialiteit en een programma-verzorgende instantie, ook de N.T.S., onjuist wordt 
geoordeeld, hetzij omdat men meent, dat een particuliere instelling de voor
rang dient te hebben". 

Nog één opmerking. Als het rapport over de N.T.S. spreekt, verstaat het 
daar niet zonder meer de N.T.S. onder zoals deze thans is samengesteld. 
Het ziet haar als de organisatie, waarin op dezelfde voorwaarden alle 
zendverenigingen zijn opgenomen, aan welke, omdat zij een voldoend aantal 
aanhangers hebben, zendtijd dient te worden gegeven. Men zou zegt het 
rapport - en dat slechts ziet het als alternatief - de verzorging van reclame 
ook kunnen toestaan aan elk dezer zendverenigingen. 

1) Het rapport is verkrijgbaar bij het bureau van het Centrum voor Staat
kundige Vorming, Prinsegracht 95 te 's-Gravenhage, tegen f 0,75 per exem
plaar. 
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De Doorvoering van de 
Bezitsvorming I 

door F. K. LANGEMEIJER ec. drB. 

Inde loop van de geschiedenis is de eigendom nagenoeg altijd en overal 
een der voornaamste grondvesten geweest van de maatschappelijke orde. 
Macht en aanzien werden in belangrijke mate bepaald door de grootte van 

het bezit. Tot op zekere hoogte is dit nog steeds zo. De pogingen van 
utopistische socialisten hierin verandering te brengen hebben hopeloos ge
faald. 

De wijze waarop de eigendom zijn ordenende taak vervult is echter bepaald 
onbevredigend. In Nederland is de helft van het belastbaar particulier ver
mogen in ~anden van ruim 0,6 % van de bevolking. Van de 2% miljoen gezin
nen hebben 2 miljoen geen noemenswaardig bezit. Aldus werd de huidige ver
mogensverdeling eens door Staatssecretaris drs W. K. N. Schmelzer in een 
rede 1) geschetst. Nu kan niemand hiernaast de cijfers plaatsen die een ideale 
situatie aangeven. Doch ook niemand zal willen bestrijden, dat een meer 
gelijkmatige spreiding gewenst is. 

Veelal wordt verondersteld, dat het vraagstuk van de bezitsspreiding of 
de bezitsvorming eerst na de Tweede Wereldoorlog is ontstaan. Dit is echter 
geenszins het geval. 

Volgens het betoog van dr Hoefnagels 2) zou men nog tot in de tweede 
helft van de vorige eeuw de ongelijkheid als normaal hebben aangevoeld. 
Zo vermeldt hij, dat de in 1866 opgerichte landelijke federatie van typografen
verenigingen zich weliswaar ten doel stelt "de typografen zoveel doenlijk 
van zorg en kommer te bevrijden en hunnen toestand naar behoren ... eh 
in billijke mate te verheffen", maar dat men dit slechts wil nastreven "met 
eerbiediging van het verschil in rang en stand". En even verder schrijft hij 
over een brief van de Rotterdamse afdeling van de sigarenmakersbond uit 
1872 waarin wordt verklaard, dat "de werklieden de schuld hunner armoede 
niet geheel aàn de maatschappij, maar voor een groot gedeelte aan zichzelf 
te wijten hebben". Dr Hoefnagels wordt er door getroffen, dat de sigaren-
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makers zich zo nederig op de borst kloppen. Men kan echter ook de aandacht 
vestigen op de blijkbaar bestaande, maar voorzichtig negatief uitgedrukte, 
gedachte, dat de maatschappij dan toch ook in ieder geval tenminste voor 
een deel schuld heeft. 

Terwijl aan min of meer revolutionaire zijde vooral gedacht werd aan 
spreiding van de grote vermogens bepleitte de encycliek Rerum Novarum 
in 1891 3) de vorming van bezit: 

"Als de arbeider een loon ontvangt, ruim genoeg om daarmee zich zelf 
en zijn vrouwen kinderen behoorlijk te kunnen onderhouden, zal hij 
licht, als hij verstandg is, de spaarzaamheid beoefenen en zorgdragen 
waartoe de natuur zelf hem schijnt aan te sporen - dat na aftrek van 
zijn uitgaven, nog iets overblijve, waardoor hij tot een bescheiden ver
mogen kunne geraken ... 
Daarom moeten de wetten ... naar vermogen het streven naar eigen 
bezit bij een zo groot mogelijk deel van het volk bevorderen". 

Opmerkelijk is hierbij, dat bij deze bezitsvorming kennelijk vooral gedacht 
werd aan de landarbeider: 

"Als nu door het vooruitzicht op enig grondbezit de ijver van het volk 
geprikkeld wordt, dan zal langzamerhand de ene klasse dichter komen 
te staan bij de andere en de kloof verdwijnen tussen buitensporige 
rijkdom en uiterste armoede. - Bovendien zal de opbrengst van de 
grond rijker zijn. Immers, wanneer de mensen weten, dat zij hun eigen 
grond bewerken, dan leggen zij een veel grotere werklust en inspan
ning aan de dag; ja, zij beginnen zich geheel te hechten aan de grond, 
door eigen hand bewerkt, waarvan zij niet slechts levensonderhoud, 
maar zelfs een zekere welvaart voor zich en de hunnen verwachten ... 
Die voordelen kunnen echter niet bereikt worden, tenzij op deze voor
waarde, dat het privaatvermogen niet uitgeput worde door buiten
sporige en indirecte belastingen" 4). 

Juist voor de groep van de landarbeiders is dit pleidooi in ons land niet 
vergeefs geweest. De landarbeiderswet 1918 5) komt hieraan immers tegemoet 
door het verlenen van credieten ter verkrijging van een eigen woning met 
enig land voor de verbouw van de voor het gezin benodigde voedings
gewassen. Hoewel deze wet veel van haar betekenis heeft verloren (door 
de stijging van de bouwkosten en de daling van het aantal landarbeiders), 
kan zij beschouwd worden als de eerste overheidsmaatregel op het terrein 
van de bezitsvorming. Met betrekking tot de vraag of de overheid zich op 
dit terrein mag begeven ligt hier dus reeds een precedent. 

Tot 1945 heeft de bezitsvorming - ondanks de verschijning van de encycliek 
Quadagesimo Anno - betrekkelijk weinig de aandacht gehad. Oorlogen 
en crisis waren hiervoor verantwoordelijk. Daarna is de discussie in versneld 
tempo en hevigheid opgebloeid tot de climax van de kabinetsformatie 1956. 

Voor Meszner 6) is het een kwestie van principe: 

"Die Prinzipien für die Eigentumsverteilung ergeben sich aus den allge-
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meinen naturrechtlichen Prinzipien über das Privateigentum und seine 
Funktionen im Dienste der gesellschaftlichen Ordnung. 

1. Möglichst alle Glieder der Gesellschaft sollen das zur gesicherten 
Erfüllung ihrer individuellen und gesellschatlichen Existenzzwecke 
(lebensaufgaben) notwendige Eigenturn besitzen oder auf Grund 
des Sozialsystems durch Arbeitseinkommen zu erwerben in die lage 
versetzt sein. 

2. Der grösztmögliche Teil der Gesellschaft soli ein Eigentumseinkom
men besitzen; dadurch würde am wirkungsvollsten jede geselschaft
lichen und politische Vormacht des Privat- und Kollektiveigentums 
ausgeschlossen. 

3. Das mittlere Eigenturn soli zo stark verbreitet sein, dasz das Grosz
eigenturn und die Besiztslosigkeit relative Ausnahmeerscheinungen 
bilden; dies ist eine der besten, wenn nicht die beste Sicherung des 
Friedens und der geordneten Entwicklung von GeseIIschaft und Staat'·. 

Anderen komen er langs een minder directe weg: Zo schrijft dr M. G. 
Plattel O.P. vrijwel aan het slot van een artikel, waarin wordt gewaarschuwd 
tegen een te lichtvaardig spreken over katholieke principes, met name wan
neer het gaat over bezitsvorming 7): 

"Te veel wOrdt in katholieke kring het beginsel als een verworven bezit 
beschouwd. Deze bijdrage heeft getracht aan te tonen, dat beginselen 
als uitdrukkingen van het morele ideaal veel meer een voortdurend 
zoeken dan een teren op verworven kennis vragen. Getracht werd de 
privaat-eigendom in het licht van het mens-beeld te plaatsen, zoals de 
hedendaagse sociale wetenschappen dit geven. Dat bij een dergelijk 
pogen één en niet hét woord gezegd is, volgt reeds uit onze verklaring 
over de beginselen. Welke vormen van materiële toeeigening het meest 
geschikt zullen blijken om het menselijk samen-zijn te ondersteunen, valt 
in dit stadium nog niet te overzien. Maar wanneer men vertrouwen heeft 
in de natuurwet, d.w.z. in het spontane inzicht van mens en gemeenschap 
in wat goed en verkeerd is, dan zal men de historische groei met aan
dacht maar ook met vertrouwen volgen". 

Principiële bezwaren tegen de bezitsvorming treft men niet aan. Ook niet 
bij de Partij van de Arbeid, al hebben velen wellicht de indruk daarvan over
gehouden uit de kabinetsformatie 1956. Wel geeft men in deze kring de be
zwaren, die door de voorstanders van de bezitsvorming niet worden ontkend, 
een zwaarder accent. Zo vestigt "De Weg naar Vrijheid" 8) er de aandacht 
op, dat zowel bij de grotere vermogens - als ook in mindere mate bij de 
kleinere - een voortschrijdende verwijdering valt te constateren tussen eigen
dom en beheer. Daaruit wordt de conclusie getrokken, dat de bezitsvorming 
voor de vorming van de persoonlijkheid slechts summiere waarde zou kunnen 
hebben 9). Voor het versterken van het idee werkelijk medebezitter te zijn 
acht men medebezit van de werknemer in de onderneming van geen waarde. 
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Bovendien geeft het beheer van een vermogen maar zorgen. Wel ziet men 
iets in vermogensvorming voor de middenstander. 

Deze bezwaren leiden echter niet tot de conclusie, dat de bezitsvorming 
dus op practische gronden (principiële gronden komen niet aan de orde) moet 
worden afgewezen. Toegegeven wordt, dat een beperkte vermogensvorming 
onder bepaalde omstandigheden voor de arbeider gunstig kan zijn. Daarbij 
wordt in de eerste plaats gedacht aan de verkrijging van een eigen woning 
op het platteland. Wel is het hierbij nog een bezwaar, dat de mobiliteit wordt 
beperkt. Daarnaast wordt een beperkt eigen vermogen vooral van belang 
gezien als een aanvulling op de sociale verzekering. Deze laatste wordt 
kwantitatief van veel groter belang geacht voor de vermogensverdeling. De 
politieke strijd wordt hiermede gereduceerd tot de vraag of het bevorderen 
van bezitsvorming op een bepaald moment urgent is. Dat dit nog moeilijk
heden genoeg kan geven heeft de geschiedenis wel geleerd. 

Ongeduld over de trage vordering van de politiek moeilijk liggende bezits
vorming mag niet de ogen sluiten voor het feit, dat er reeds een begin is 
gemaakt. 

Hierboven werd reeds als voorloper de landarbeiderswet genoemd. Daar-
naast is bepaaldelijk met succes gewerkt op het terrein van de verkrijging 

. van een eigen woning. Een beschouwing over dit onderwerp zou een artikel 
apart vereisen. Hier zij slechts vermeld, dat op 1 april j.1. sinds het in werking
treden van de Premie- en bijdragenregeling Woningbouw 1953 niet minder 
dan 50.736 eigen woningen werden gebouwd met behulp van overheidssteun, 
waarmede een bedrag van ongeveer 50 miljoen was gemoeid 10). 

De nog jonge Jeugdspaarwet werkt reeds thans bevredigend. Jeugdigen 
tussen vijftien en twintig jaar beginnend ontvangen van de overheid een 
premie van 10 % over inlagen en rente van hun besparingen tot een maxi
mum van tweehonderd gulden per jaar. Hiermede wordt zowel de spaar
zaamheid onder de jeugd bevorderd als de basis voor een huwelijksuitzet 
gele9(1. 

Voorts is een gepremiëerde spaarregeling voor het overheidspersoneel na
genoeg geheel voorbereid. 

Dit alles is echter niet het voornaamste, al vraagt het in een politiek tijd
schrift gemakkelijk de eerste aandacht. Het zijn immers niet de overheids
maatregelen die bij de realisering van de bezitsvorming voorop moeten staan. 
Van meer belang is wat het particulier initiatief op dit gebied presteert. In 
aanmerking genomen, dat van overheidswege nog geen maatregelen ter be
vordering van bezitsvorming in het bedrijfsleven tot stand zijn gekomen, is 
dit niet zo gering. Er zijn thans 11) 335 z.g. actieve ondernemingsspaarregelin
gen met ongeveer 200.000 potentiële deelnemers bekend. De uit te keren 
premies variëren; bij sommige ondernemingen kunnen zij oplopen tot zeven 
gulden per week. Nu moet worden toegegeven, dat de schaarste aan arbeids
krachten tesamen met de beheersing van het loonpeil hieraan niet vreemd is 
in een aantal gevallen. Nochtans is wel zeker, dat de gedachte aan bezits
vorming niet meer kan worden beschouwd als een product van het studeer
vertrek: zij leeft in de maatschappij. De tijd voor maatregelen is rijp. 
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In welke richting zullen deze maatregelen zich moeten bewegen? Lang
zamerhand begint hierover een respectabele hoeveelheid literatuur beschik
baar te komen. Deze is echter in vele gevallen enigszins verwarrend in twee 
opzichten. 

In de eerste plaats pleegt men in meer algemeen gestelde beschouwingen 
door elkander te behandelen de bezitsvorming, de winstdeling en de mede
zeggenschap. Zo is een veel gebruikt argument tegen de bezitsvorming, 
dat de huidige positie van de aandeelhouder te veel is verzwakt om van 
het medebezit enige macht op de leiding van de onderneming te kunnen 
verwachten. Wij hebben hier echter te maken met drie onderscheiden zaken. 
In de praktijk zal enerzijds de winstdeling wel met bezitsvorming moeten 
worden verbonden ter wille van het economisch evenwicht, terwijl anderzijds 
de bezitsvorming wel de winstdeling zal nodig hebben bij het aanboren van 
bronnen voor besparingen. Op zichzelf genomen echter is winstdeling zonder 
bezitsvorming even goed denkbaar als bezitsvorming zonder winstdeling. 
Zo zal ook de medezeggenschap volgens een eigen methodiek haar oplos
sing moeten vinden. Vermoedelijk zal de bezitsvorming daarbij kunnen helpen, 
maar dat is alleen maar "meegenomen". 

In de tweede plaats gaat men er te veel van uit, dat de bezitsvorming een 
zaak van de overheid en van de overheid alleen is. In een betere maatschappij 
dan waarmede wij het nu eenmaal moeten stellen zou de overheid met be
trekking tot de bezitsvorming nauwelijks een taak hebben. Zij zou zich er toe 
kunnen beperken bij haar beleid er speciaal op toe te zien, dat niet ongewild 
door bepaalde maatregelen de vorming of het behoud van het bezit wordt 
bemoeilijkt. Ook in onze maatschappij is dit de voornaamste taak van de 
regering. In het bijzonder valt hierbij te denken aan een zo goed mogelijk 
handhaven van de waardevastheid van het geld. Voorts zal de werkgelegen
heidspolitiek een stabiel en hoog inkomen zo ver dit kan moeten garanderen. 
Daarbij kan door vrijere loonvorming en door de fiscale politiek er naar 
worden gestreefd de persoonlijke inkomens op hoog niveau te stellen. Ten
slotte kan, indien de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie zich op dit terrein 
gaat begeven, door de uitbouw van deze laatste een bijdrage tot de bezits
vorming worden gegeven. AI hetgeen verder speciaal voor de bezitsvorming 
wordt 9ndernomen moet worden beschouwd als een aanzwengelen van de 
motor. 

De bezitsvorming is allereerst de zaak van de persoon. Hij moet zelf de 
basis leggen voor zijn bezit. Wordt dit door anderen voor hem gedaan, dan 
zal hij weinig waarde aan de bezitsvorming hechten, zoals thans reeds volgens 
een uitlating in socialistische kring 12) "de tegenwoordige jeugd geen grote 
waardering kan opbrengen voor de sociale zekerheid die zij zelf niet mee 
veroverd heeft". Men zal dus moeten gaan sparen. De vraag is maar of men 
dat kan. Hier raakt men aan een uiterst gevoelig probleem. 

De meest directe weg naar het antwoord op deze vraag lijkt het opstellen 
van een normatief budget. Wat is het inkomen van een gezin, wat zijn de 
redelijke uitgaven; het verschil tussen beide is beschikbaar voor besparing. 
Maar wat zijn redelijke uitgaven? De eerste levensbehoeften zijn voedsel, 
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kleding en onderdak. Kan nu iemand die geen honger heeft, geen koude 
lijdt en de huur kan opbrengen (men moet zich in dit betoog distanciëren 
van de woningnood) dus sparen? Wie zich uit de bezettingsjaren herinnert 
hoe velen de voorkeur gaven aan sigaretten boven voedsel, zal dit niet 
zonder meer willen bevestigen. Het is dan ook niet goed mogelijk een bepaald 
budget als norm aan te geven mef' het gevolg, dat ieder auteur met een ander 
bedrag uit de bus komt. Drs F. L G. Slooff 13) komt zelfs tot een benodigd 
bedrag van f 5.500,- in de stad. Dit zou tot de conclusie leiden, dat rond 
85 % van de handarbeiders en pl.m. 60 % van de employé's niet aan de norm 
toekomen. Men kan zich afvragen of een norm die slechts in abnormale ge
vallen gehaald wordt nog wel als normaal kan worden beschouwd. Toch 
zouden wij wel tot de conclusie willen komen, dat men zich van een uitbrei
ding van de besparingen bij het huidige inkomen maar beter niet te veel kan 
voorstellen. 

Wordt de situatie nu gunstiger wanneer het mogelijk is de inkomens te 
vergroten? De zaak is dan, dat het sparen een hoge rangorde krijgt in de 
behoefteschaal. Deze laatste nu wordt sterk beïnvloed door het bestedings
patroon van de omgeving van de potentiële spaarder. Prof. dr L. M. Koyck 14) 
citeert hierover Duesenberry "For any particular family the frequency of 
contact with superior goods wiJl increase primarily as the consumption 
expenditure of others increase. When th at occurs, impulses to increase expen
diture will increase in frequency, and strength and resistance to them will be 
inadequate. The result wiJl be an increase in expenditure at the expense of 
savings". Hij vervolgt dan even verder: 

"Uit deze overwegingen komt Duesenberry er dan tenslotte toe een 
zeer specifieke veronderstelling omtrent de individuele preferentie
functie te maken. Hij veronderstelt, dat de preferenties van de consu
ment niet veranderen allö de goederenhoeveelheden, waarover hij zelf 
in een bepaalde periode de beschikking zou hebben en die waarover 
andere consumenten de beschikking hebben, evenredig veranderen. 
Minder exact gezegd: de consument waardeert de goederen, die hij 
consumeert in verhouding tot de consumptie van de andere consumen
ten, zodat hij zich noch slechter noch beter er aan toe acht als het 
verbruik van allen evenredig verandert; ... Uit deze hypothese leidt 
Duesenberry af, dat een stijging van alle individuele inkomens met zeg 
10 % zal leiden tot een stijging van de consumptieve uitgaven met even
eens 10 %, m.a.w. bij gelijkblijvende inkomensverdeling zijn de totale 
consumptieve uitgaven, en dus ook de besparingen, evenredig met het 
totale inkomen. Deze theorie vindt steun in de bekende becijferingen 
van Kuznets, die geen tendens van een verandering in de verhouding 
tussen besparingen en inkomen in de Verenigde Staten gedurende een 
periode van zestig jaar konden aantonen". 

In het volgende wordt dan nog benadrukt, dat dit in het bijzonder zal 
gelden voor het al of niet aanschaffen van nieuwe goederen (televisie). 

Uit het bovenstaande kan men de volgende conclusies trekken. Het is moei
lijk vast te stellen of bij de huidige inkomens meer kan worden gespaard, 

297 



met name uiteraard wat de lagere inkomens betreft. Men zal in ieder geval 
weinig geneigd zijn ter wille van de bezitsvorming zijn huidige consumptie
peil omlaag te brengen zo dit al gewenst is De aandacht zal er dus naar uit 
moeten gaan komende verhogingen van de inkomens in de sfeer van de 
bezitsvorming te brengen. Of dit gevoeld zal worden als een achterblijven 
op mogelijke en verlangde consumptie zal er van afhangen of de omgeving 
van de spaarder merkbaar meer consumeert. Is het sparen voor bezitsvorming 
een algemeen verschijnsel, dan zullen er voor de individuele spaarder weinig 
problemen zijn. Treft men door elkaar het sparen en het opsouperen van 
het verhoogde inkomen aan, dan worden de kansen op een bevredigende 
bezitsvorming veel kleiner. 

Het zou theoretisch mogelijk zijn dit probleem radicaal op te lossen door 
een eventuele vergroting van het inkomen verplicht in de sfeer van bezits
vorming te brengen. Gezien de impopulariteit van dwangmaatregelen zal dit 
vermoedelijk de bezitsvorming meer kwaad dan goed doen. Het alternatief 
is, dat men de bezitsvorming zo aantrekkelijk maakt, dat men door zijn 
"eigenbelang gedwongen wordt" de toename van het inkomen te besparen. 
Dit houdt dus een pleidooi in voor uitgebreide maatregelen ten behoeve van 
de bezitsvorming. 

De mogelijkheid hiertoe is echter begrensd. De bezitsvorming is bepaald 
niet het enige desideratum op sociaal terrein. De hardhandige lessen die de 
economie ons de laatste jaren heeft gegeven kunnen hier behulpzaam zijn. 
Er is immers maar al te duidelijk gebleken, dat de mogelijkheid tot vergroting 
van de inkomens niet alleen wordt begrensd door de bereidheid van de 
werkgevers en de fiscus om het oor te lenen aan bepaalde wensen. De Z.g. 
ruimte is kleiner dan het op grond van overleg bereikbare. Hetgeen evenwel 
naar de sfeer van de bezitsvorming gaat tast deze ruimte niet aan. Het zou 
dus denkbaar zijn te komen tot een extra verhoging van de inkomens zonder 
prijsverhoging en aantasting van de ruimte, mits hierbij de bezitsvorming 
wordt ingeschakeld. 

Onder de objecten die voor de vorming van bezit het meest in aanmerking 
komen, neemt het spaarbankboekje de eerste plaats in. Onttrokken aan de 
huishouding is dit een nog liquide bezit. In geval van nood kan hierop ge
makkelijk worden teruggegrepen. Eigenlijk zou men moeten stellen, dat er 
een bescheiden spaarbanksaldo behoort te zijn voor men aan meer vast
liggende vormen van bezit gaat denken. Degenen die de steun van de bezits
vorming het meest nodig hebben zullen de hiervoor benodigde spaarzin 
echter wel niet opbrengen. 

Vooral voor de jongeren treden nog enige spaarobjecten op de voorgrond 
die evenals het spaarbankboekje vanouds bekend zijn. Deze zijn de woning
inrichting, de eigen woning, de vak- of beroepsopleiding en de bedrijfs- of 
beroepsuitrusting. Het rapport "Bevordering van Bezitsvorming door Sparen" 
van de Commissie Bezitsspreiding noemt terecht hiervan de vak- of beroeps
opleiding bij uitstek geschikt, omdat men zich moeilijk een waardevaster bezit 
zal kunnen voorstellen: 
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Voorts kunnen enige vormen van verzekering een bruikbare vorm van 
bezitsvorming opleveren. De animo voor belegging in huurhuizen is de laatste 
decennia nogal gedaald. 

De tot nu toe genoemde objecten van bezitsvorming waren en zijn de 
kleine spaarder bekend. Het gebruik hiervan zal geen bijzondere moeilijk
heden opleveren. Het probleem is hier "slechts" hoe men de verwerving ervan 
zal stimuleren. 

Dit wordt anders bij de inschakeling in de bezitsvorming van effecten. De 
bescheiden spaarder heeft op dit terrein geen ervaring. Wil men tot een 
werkelijk betere spreiding van het bezit komen, dan zal hij zich toch hierop 
moeten begeven. 

Voor de werknemer in de onderneming geldt dit in het bijzonder, omdat 
hier bovendien de wenselijkheid van mede-eigendom met die van een gezon
dere spreiding van bezit samen gaat. Meszner 15) is hier weer zeer positief: 

"Unter Miteigentum als Mitte.1 einer besseren Eigentumsverteiling ist 
der Besitz von Eigentumsanteilen durch die Arbeiter am dem Unter
nehmen zu verstehen, für das sie arbeiten. Die Idee des Miteigentums 
zielt auf die unmittelbare Verbindung von Arbeit und Eigentum ab, die 
dem Arbeiter das Bewustztsein gibt, dasz er in "seinem" Unternehmen 
arbeitet und dasz der gröszere oder geringe Erfolg des Unternehmens 
"seine" Sache betrifft. Durch den Besitz ei nes Anteils am Unter
nehmungskapital soli unter den Voraussetzungen der modernen Sozial
wirtschaft, die met umfangreichen technischen Mitteln und groszem 
Kapitalaufwand arbeitet, das naturgemäsze Verhältnis des Arbeiters 
zu den Produktionsmitteln hergesteld werden, soweit dies möglich ist. 
Da dabei die Bestimmung der Güter der Erde im dienste der best
möglichen Erfüllung der existentiellen Zwecke aller in Frage steht, 
fällt die Herbeiführung ei nes solchen Miteigentums zweiffellos unter 
die Forderungen des Naturrechts". 

Wil men aan deze eisen van het natuurrecht in reële mate voldoen zonder 
dit ad calendas graecas uit te stellen, dan zou men het program van bezits
vorming voor de arbeider in de onderneming hierop wel geheel mogen 
richten. Dat heeft echter grote bezwaren. Een eenzijdig hierop gerichte bezits
vorming kan de werknemer te sterk aan de onderneming binden; het doet 
hem nog meer delen in het risico van de onderneming dan reeds thans door 
zijn kans op werkloosheid regel is; hij kan geen risicospreiding in zijn effecten
portefeuille maken; tenslotte kan de bewegingsvrijheid voor de ondernemer 
te zeer worden beperkt 16). 

Een nadere beschouwing doet echter inzien, dat in de eis van medebezit 
in de onderneming voor een belangrijk deel de eis van medezeggenschap is 
vervat, welke zoals reeds gesteld in eerste instantie op eigen wijze dient 
nagestreefd. Het volgende citaat van prof. Plattel 17) moge dit nader ver
duidelijken: 

"Het is opvallend, dat verschillende auteurs, die de privaat-eigendom 
in de geest van het solidarisme verdedigen, steeds meer van mede-
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eigendom gaan spreken. Maar tendeert deze industriële mede-eigen
dom niet veel meer naar levend groepsbezit, waar de deelnemers hun 
bezittersfunctie primair uitoefenen door medebeschikken en mede
beheren? Dit juist weer in tegenstelling met het collectief bezit, waar 
het beschikken over de hoofden der deelnemers heen geschiedt. De 
fout is echter o.i., dat dit mede-eigendom weer te veel op de leest van 
de privaat-eigendom van het individu geschoeid wordt. Hierdoor wordt 
bij de werknemers de illusie gewekt, dat zij door mede-bezit van het 
productie-apparaat iets krijgen, wat zij zoals bij het particulier eigen
dom voor hun privé-doeleinden te nutte kunnen maken. Aangezien dit 
bij de industriële mede-eigendom niet of op een geheel gewijzigde 
manier gaat, heeft de werknemende bevolkingsgroep nog weinig in
teresse voor b.v. allerlei aandelen, waarover zij niet naar believen kan 
beschikken zoals over haar privaatinkomen. De klacht is, dat dit soort 
eigendom hun niets oplevert. Men vergeet dan, dat deze industriële 
mede-eigendom in een heel ander toeeigeningsvlak ligt, waar het primair 
over mede-beheren, medebeschikken en medeverantwoordelijkheid gaat. 
Hiermede wil niet ontkend zijn, dat het element van het zich ten nutte 
maken ook niet mag meespreken. Alleen behoort bij dit soort van bezit 
hierop niet het hoofdaccent gelegd te worden; dit zijn bij de mede
eigendom slechts secundaire waarden. Dit in tegenstelling bij de indivi
duele privaat-eigendom, waar de nadruk sterker op het ten nutte maken 
voor particuliere doeleinden ligt". 

Voor doorvoering van de bezitsvorming laten zich nu de volgende taak
stellingen onderkennen: 

1. het aankweken van de juiste mentaliteit zowel met betrekking tot het 
sparen als het verkrijgen van de juiste gesteltenis tegenover het bezit; 

2. aanboren van geëigende bronnen ten einde het benodigde inkomen 
voor bezitsvorming vrij te maken; 

3. het scheppen van een gunstig klimaat voor de vorming van bezit; 

4. het creëren van geschikte objecten van bezitsvorming; 

5. het bepalen van het juiste evenwicht tussen diverse sociale desiderata 
inzonderheid .m.b.t. die welke een zekere binding met de bezitsvorming 
hebben, zoals sociale zekerheid, winstdeling en medezeggenschap. . 

Met Meszner 17) kan dan worden geconcludeerd, dat de organisatorische 
kant van dergelijke vraagstukken nauwelijks theoretisch valt op te lossen, 
doch moet worden overgelaten aan practische voorstellen. Deze zullen het 
onderwerp van het aansluitende artikel uitmaken. 

1) Voor de Bossche Katholieke Werkgevers in 1959. 
2) P. dr H. Hoefnagels, "Een eeuw sociale problematiek", van Gorcum, 

Assen, 1957. 
3) Encycliek Rerum Novarum van 15 mei 1891, Ecclesia Docens, pp. 56 en 57. 

300 



4) Ter zijde moge worden o~gemerkt, dat men in dit citaat - uit 18911 -
reeds de gedachte kan aantreffen van 

a. eerst zelf sparen; 
b. plicht van de overheid een gunstig klimaat voor bezitsvorming te schep-

pen; 
c. vergroting van de arbeidsp'roductiviteit; 
d. waarde voor de persoonlijkheid; 
e. fiscale faciliteiten. 
5) Wet van 20 april 1918, Staatsblad 259, tot verkrijging door landarbeiders 

van land met woning of van los land in pacht. 
6) J. Meszner, Das Naturrecht, p. 725. 

, 1) Prof. dr. M. G. Plattel, "Bezitsvormin9t Sociaal-Wijsgerige Beschouwin
gen", Sociale Wetenschappen, october 1957, p. 20. 

8) "De Weg naar Vrijheid", Rapport van de Plancommissie van de Partij 
van de Arbeid, Arbeiderspers, Amsterdam, 1951, pp. 44 en 45. 

9) Zie voor de betekenis van de bezitsvorming voor de persoonlijkheid het 
artIkel van dr J. J. M. Martens in het speciale bezitsvormingsnummer van dit 
tijdschrift (september-october 1957). 

101 Documentatie Bezitsvorming van de K.V.P., p. 94. 
" Idem. 
12 De Vakbeweging, Kaderblad van het N.V.V., 28,'uli 1959. 
13 Drs F. l. G. Slooff, "Vermogensvorming door al en", Economie, decem-

ber 1958. . 
14) Prof. dr. l. M. Koyck, "Consumentengedrag" in "Verbruik en Sparen", 

Tjeenk Willink, Haarlem, 1956, pp. 145 en 146. 
15l o.c. p. 727. 
16 o.c. p. 728. 
17 Idem. 

301 



"De strijd tussen 
Progressi viteit 

en Conservatisme" 
door drs. W. J. G. M. GIELEN 1) 

H
et nieuwe boek van Dr. Couwenbergh, dat door de uitgever als stan
daardwerk wordt aangekondigd, geeft een sociologische en cultuur
historische belichting van de veelomstreden tegenstelling conservatief

progressief. Deze tegenstelling, waarvan de opkomst inhaerent is aan het 
ontstaan van het moderne cultuurpatroon, is naar de mening van de auteur 
veel gecompliceerder dan men lange tijd heeft gedacht en in brede (met 
name socialistische) kring nog denkt. Hij wijst in dit verband o.m. op het 
voorkomen van conservatieve en progressieve tendenties in één persoon 
(Lord Shaftesbury, Dr. Schaepman) en in één partij (de Democraten en Repu
blikeinèn in Amerika) en op het Franse volk, dat zo'n merkwaardig mengsel 
vertoont van revolutionaire gezindheid en gehechtheid aan het oude en ver
trouwde. De enkeivormigheid der tegenstelling conservatief-progressief en 
het poneren daarvan als enig-juiste grondslag van politieke partijvorming 
is dan ook een constructie, die beslist niet houdbaar is. Tot een oplossing 
van het vraagstuk der grondhoudingen tegenover de maatschappelijke ont
wikkelingen kan men z.i. slechts komen, indien men twee vormen van progres
siviteit onderscheidt naast twee vormen van conservatisme met een centrum
houding als verbindende schakel tussen beide polen. De twee vormen van 
progressiviteit zijn de zuiver progressieve, die een beeld ontwerpt van de 
toekomst in aansluiting aan de historische continuïteit, en de progessisisti
sche, die geen oog heeft voor de betrekkelijkheid van oud en nieuw en een 
toekomstbeeld ontwerpt met een uitgesproken utopistisch karakter. Het con
servatisme openbaart zich in een statisch type, dat de bestaande orde verabso
luteert als iets definitiefs en het historisch-gegroeide zonder meer normatief 
stelt, en in een dynamisch type, dat wél oog heeft voor de betrekkelijkheid 
van het historisch gegroeide en bereid is hervormingen en vernieuwingen 
te accepteren. Van al deze houdingen geeft de auteur talrijke voorbeelden. 

1) "De Strijd tussen Progressiviteit en Conservatisme", Drs. S. W. Couwen
bergh, N.V. Uitg.mij. Pax, 's-Gravenhage, 1959. 
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Het is duidelijk, dat de zuivere progressiviteit en het dynamisch conser
vatisme elkaar dicht naderen. Zij vormen in de gedachtengang van Dr. Cou
wenbergh respectievelijk het linkse en het rechtse aspect van de centrum
houding tussen progressief en conservatief. "In deze centrum-houding, welke 
beide met elkaar gemeen hebben, wordt de historie gezien als een dynamisch 
ontwikkelings-(wordings)proces, staat men, zoals gezegd, open zowel naar het 
verleden als naar de toekomst, stelt men met andere woorden noch het ver
leden, noch het heden, noch de toekomst absoluut, maar beleeft men het 
heden in zijn verband met verleden en toekomst". ligt daarbij het accent op 
het behoud van oude en beproefde waarden, dan is er sprake van dynamisch 
conservatisme; ligt het accent daarentegen op de toekomst, op vernieuwing 
en ontwikkeling van oude waarden en vormen, dan spreekt men van pro
gressiviteit in gematigde vorm. 

De grote betekenis van Couwenbergh's boek lijkt ons nu hierin te liggen, 
dat hij het eigen zelfstandig karakter van de centrum-houding (o.m. be
lichaamd in de christelijke democratie) zo scherp belicht. De auteur zegt zelfs, 
dat het verschil tussen statisch- en dynamisch conservatisme en dat tu~sen 
progressieven en progressisten (revolutionairen) veel dieper gaat dan het 
verschil tussen dynamisch conservatieven en progressief-gezinden. In de 
bladzijden, die hij wijdt aan de christelijke democratie, komt dit goed tot 
uiting. Hoewel dus de titel de indruk wekt, alsof de strijd in de maatschappij 
gaat tussen progressiviteit en conservatisme, blijkt er dus een Dritte im 
Bunde te zijn, de centrum-houding, aan welke het boek een eerste plaats 
toekent, zeker voor wat betreft de toekomst. 

In dit verband vragen wij ons af, of de auteur er wel goed aan gedaan 
heeft in zijn op bladzijde 32 opgestelde schema het centrum te plaatsen tussen 
progressiviteit en conservatisme als de twee polen der tegenstelling. Men moet 
zich door de naam centrum niet laten misleiden! Het gaat er slechts om 
wat met deze naam wordt aangeduid. Naar onze mening komt het eigen 
karakter van deze centrum-houding duidelijker naar voren in de onder
scheidingen der geesteshoudingen, die t.a.v. de maatschappelijke ontwik
keling kunnen worden ingenomen, van Dr.Delfgauw en Prof. Peters, dan in 
de onderscheiding van Dr. Couwenbergh, die wij boven in het kort hebben 
weergegeven. Dr.Delfgauw bv., op wiens standpunt de auteur een wel wat 
erg summiere kritiek geeft, onderscheidt eigenlijke en oneigenlijke tijdelijk
heid. Het laatste komt in drie vormen voor, waarbij telkens één der tijdsfasen 
verabsoluteerd wordt: het progressisme verabsoluteert de toekomst, het 
romantische het verleden en het conservatisme het heden. De eigenlijke tijde
lijkheid (en hierin herkennen wij de centrum-houding van Dr. Couwenbergh) 
kent een dynamische verhouding tussen de drie tijdsfasen, waarbij geen ver
absolutering optreedt, noch van het verleden, noch van het heden, noch 
van de toekomst. De mens der eigenlijke tijdelijkheid leeft in het heden, 
wortelt in het verleden en beweegt zich naar de toekomst. De centrum
houding van Dr. Couwenbergh staat in deze onderscheiding niet tussen pro
gressiviteit en conservatisme, maar er naast en er tegenover, en dat is naar 
onze mening haar juiste plaats. 

Het gewicht van deze kwestie schatte men niet gering. De gezonde ontwik
keling van ons politieke leven wordt belemmerd door de hardnekkigheid, 
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waarmede de socialisten en vele liberalen de enkelvoudigheid der tegen
stelling conservatief-progressief propageren. Voor hen is de "centrum"-hou
ding een vis-noch-vlees-houding, die ergens tussen links en rechts inhangt en 
geen eigen karakter heeft. Het is daarom zaak dit karakter in een helder 
licht te plaatsen, ook wanneer men "ter verduidelijking" schema's opstelt. 

Hoe men overigens ook over deze kwestie denkt, men kan bewondering 
hebben voor de wijze waarop Dr. Cou~enbergh met de socialistische pro
paganda op dit punt afrekent en voor de wijze, waarop hij een meer ge
nuanceerder oplossing verdedigt. Dat hij daarbij wel eens te veel en te ver 
uitweidt, nemen wij gaarne op de koop toe. Op zijn best is hij bij de behan
deling van de christelijke democratie, waarvan hij zegt, dat zij thans pas toe 
is aan haar eigenlijke historische opdracht, nl. de vernieuwing van het moderne 
cultuurpatroon in christelijke geest. Hij schroomt echter niet het verschil tussen 
de linker- en de rechtervleugel van deze stroming openhartig te behandelen. 
Van de K.V.P. bv. zegt hij, dat zij is een typische centrum-formatie met een 
progressieve en een conservatieve vleugel, waarbij de eerste echter, geheel 
in de lijn van de algemene ontwikkelingsgang der christelijke democratie na 
de oorlog, duidelijk de overhand heeft. Aan dergelijke uitspraken kan men 
ook zien, dat Dr. Couwenbergh conservatisme en progressiviteit niet bagetel
liseert, doch slechts een poging doet aan deze begrippen de juiste plaats 
toe te kennen, waardoor zijn boek een weldadige evenwichtigheid verkrijgt. 
De centrum-houding (de houding van deze wijze mens, zoals Prof. Peters 
zegt) blijkt niet altijd gemakkelijk te verwezenlijken, noch in het persoonlijke, 
noch in het sociale leven. Het is daarom, dat de auteur vleugelvorming niet 
zo bedenkelijk acht. "De vleugelvorming in een centrum-groepering", zo zegt 
hij, "kan zelfs heel gunstig werken, doordat beide vleugels elkaar beschermen 
tegen te sterke eenzijdigheden in de ene of andere richting". Ter illustratie 
verwijzen wij naar de Democrazia Cristiana onder De Gasperi. Helaas is de 
ongunstige werking, die vleugelvorming óók kan hebben, na diens dood meer 
op het voorplan getreden. 

Indien wij op één punt van zijn beschrijving der christelijke democratie 
kritiek zouden willen uitoefenen, dan is het dit, dat hij de centrum-houding 
dezer stroming in de periode tot 1880-1890 te weinig belicht. En toch blijkt 
deze ook dan reeds herkenbaar, zoals Buchheim's boek "Geschichte der 
Christlichen Parteien in Deutschland", door de auteur blijkbaar niet benut, 
duidelijk aantoont. 

Terloops merken wij nog op, dat de auteur in de tekst en in het personen
register steeds spreekt van Marc. Saugnier; dit moet zijn Sangnier. 

AI met al hebben wij hier te maken met een zeer belangrijke uitgave, welke 
ongetwijfeld de tot nu toe beste bijdrage is tot de discussie over conservatief 
en progressief in ons land. Bestudering ervan menen wij dan ook nadrukkelijk 
bij het kader van onze partij te moeten aanbevelen. Eigenlijk zou iedere 
afdeling het in het komende winterseizoen op haar program moeten plaatsen. 
Het belang van dit hoogst actuele onderwerp én de brede visie van de auteur 
rechtvaardigen een dergelijke algemene belangstelling volkomen. 
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Buitenlands Panorama 

GESPREKKEN OP HOOG NIVEAU 

De gehele wereld volgt met grote aandacht het bezoek van Chroestjef 
aan Eisenhouwer, die straks op zijn beurt naar Moskou zal reizen. 

De Amerikaanse president is niet voetstoots op de gedachte van een 
ontmoeting tussen hem en de Rus ingegaan, maar toen de uitnodi
gingen eenmaal het Capitol en het Kremlin verlaten hadden, heeft hij 
zich met een bewonderenswaardige energie op deze gesprekken voor
bereid. Hij maakte daartoe een reis naar Bonn, Londen en Parijs, waar hij 
overal met groot enthousiasme werd ontvangen. Veel konkreet nieuws lekte 
er - tot verontwaardiging van het grote gezelschap journalisten, dat Eisen
houwer in zijn kielzog volgde - niet uit, maar de gehele sfeer duidde er 
toch sterk op, dat Eisenhouwer in zijn opzet grotendeels was geslaagd: een 
eensgezind westelijk front achter zich te krijgen. Hij heeft daarmede ook zijn 
persoonlijke prestige sterk kunnen vergroten en de gehele vrije wereld ziet 
nu met vertrouwen naar hem op. Ook· voor Chroestjef is zijn Amerikaanse 
reis een persoonlijk sukses. Uit de gehele Russische politiek van het laatste 
halve jaar - de Berlijnse krisis incluis - bleek, dat de Russen aanstuurden 
op een spektakulair gebaar. Een geheel andere kwestie is of de Russische 
bedoelingen oprecht zijn. Men herinnert zich in deze dagen de geest van 
Genève, die een geest bleef: er was niets van te zien. En terecht vraagt men 
zich af of op de lange duur de ontmoetingen tussen beide topleiders voor 
de wereldvrede tot fundamentele beslissingen zullen kunnen leiden. Dan zou 
er, zo zegt men, iets in de Russische politiek veranderd moeten zijn. Over 
deze vraag is sinds de dood van Stalin al druk gespekuleerd en probeert men 
al deze spekulaties onder de grootste gemene deler te vangen, dan luidt 
deze, dat er zich essentieel niets in de Russische politiek heeft veranderd. 
Het gaat slechts om décorverschuivingen. De stalinistische politiek heeft het 
Westen voortdurend in het harnas gejaagd, smeedde een eenheid en een 
saamhorigheid, die voor de Russen in hun expansieve politiek een grote 
hinderpaal waren. Voor Stalins sombere grijns, kwam de glimlach van 
Chroestjef. Hongarije bewees echter duidelijk, dat achter deze glimlach nog 
dezelfde keiharde politiek school als in Stalins beste jaren. De Russische 
beer laat zich evenmin als vroeger de haren uit de pels plukken. Chroestjef 
heeft zich een meester getoond in het vleien en dreigen, in het oproepen 
van tegenstellingen. Daarmee schiep hij onzekerheid in het Westelijke kamp 
en op die onzekerheid baseerde hij zijn politiek. Het Amerikaanse optreden 
in de Libanon en de vasthoudendheid inzake Berlijn hebben hem echter ge
toond, dat deze onzekerheid nog lang niet betekent, dat het westelijke front 
aan het ineenvallen is en de behoefte aan een groots opgezette propaganda
manoeuvre werd daarmede weer groter. Zo ongeveer is de teneur in een 
groot deel van de Westelijke pers, die zich afvraagt dat Chroestjef don verder 
met zijn bezoek aan de Verenigde Staten beoogt. De Sovjet·Unie heeft enige 
jaren van rust nodig. Het zevenjarenplan, dat het land op gelijke voet met 
Amerika moet brengen, het zelfs moet doen voorbij streven, is in volle ont-
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wikkeling. Het Russische industriële potentieel wordt enorm uitgebreid en dat 
vraagt een evenredige krachtsinspanninQ. Die kan niet geleverd worden als 
de propaganda voor binnenlands gebruIk niet erop kan wijzen, dat Rusland 
zich slechts in een vreedzame wedloop met de kapitalistische landen wil 
meten en dat het zevenjarenplan als een faktor van machtspolitiek - het 
aksent ligt geheel op de zware industrie - slechts een boos verzinsel is van 
de kapitalistische wereld. In de kapitalistische wereld zelf moet de mening 
gaan postvatten, dat het eigenlijk geen zin heeft in een politiek van "vreed
zame coëxistentie" de bewapening op peil te houden en dat met name een 
militair sterk West-Duitsland voor dat vreedzame naastelkaar bestaan het 
grootste gevaar is. Zou de Russische politiek er inderdaad in slagen dit oog
merk te bereiken, dat zal in 1965, wanneer het zevenjarenplan is voltooid, 
een hernieuwde en verscherpte aanval op de vrije wereld katastrofale ge
volgen kunnen hebben. 

PROPAGANDA 

De voortdurende kommunistische propaganda tegen het Westen bereikte dit 
jaar een van zijn meest brutale hoogtepunten in het zevende wereldjeugd

festival, dat eind juli-begin augustus in Wenen werd gehouden. Onder het 
motto "vrede en vriendschap" werd voor het eerst op westelijke bodem dit 
festival gelanceerd, dat ondanks alle beweringen van de kommunistische 
inspirators en de met hen sympathiserende meelopers, zich duidelijk ontpopte 
als een groots opgezette poging de westelijke wereld te compromiteren. 
Daarover is voor en na het festival veel geschreven en wanneer men al deze 
publikaties overziet, dan zijn verschillende meningen merkbaar. Sommigen 
zijn van oordeel, dat het westen hier een kans heeft gemist door de weigering 
van ontelbaar vele niet-kommunistische organisaties en verenigingen aan het 
festival deel te nemen. Juist door deze deelneming, zo zegt men, zou het 
mogelijk zijn geweest binnen het festival zelf de kommunistische methoden 
te ontmaskeren. Dat dit tegenspraak oproept wordt duidelijk, als men het oor 
te luisteren legt bij de velen, die bij de tegenakties buiten het festival zelf 
waren ingeschakeld. Hier overheerst de mening, dat de jongeren in de vrije 
wereld nog niet helemaal rijp zijn voor direkte diskussies met de ideologisch 
getrainde kommunisten, die van longsaf met de rode bijbel zijn grootgebracht 
en alle kneepjes van de diskussietechniek kennen. Er is een andere, meer 
incidentele mening, die vindt, dat diskussie met jonge kommunisten wel mo~e-_ 
lijk is in de vorm van een gesprek van man-tot-man, dus buiten de Qelelde 
seminaria van een festival om, als men maar volhardend weigert het Ideolo
gische pad te betreden en vasthoudt aan praktische vragen. Maar ook daar
voor is een zekere scholing nodig. Overziet men dit alles dan lijkt één 
konklusie toch wel gewettigd, namelijk, dat de jeugd van de vrije wereld 
zich inderdaad op ontmoetingen met de jonge kommunisten moet voorberei
den via een min of meer wetenschappeliike opleiding, een bijvoorbeeld in 
kursusverband grondige bestudering van de kommunistische leer, de psycho
logische vraagstukken, die hiermede verband houden enz. Eén kanttekening 
lijkt hierbij belangrijk: het is niet alleen noodzakelijk de leer van de tegen
partij te bestuderen, het is zeker zo belangrijk, om de eigen waarden zorg
vuldig in zich op te nemen. In discussies met de kommunisten is het zeer 
interessant zich in hun gedachtenwereld te kunnen verplaatsen, maar men 
moet zich evenzeer bewust zijn van de beginselen, die men zelf verdedigt. 
Uiteraard zijn de verwi/·ten, die men het Westen maakt, dikwijls terecht, maar 
zoals de bekende socio oog Wilhelm Röpke heeft opgemerkt: men moet ervan 
uitQaan, dat de kommunistische moraal naar de voor iedereen na te lezen 
leninistische beginselen het bedrog tot hoogste deugd heeft verheven, terwijl 
in de pluralistische westelijke maatschappijvorm de onwaarheid juist achter
haald kan worden, bekritiseerd, veroordeeld. Voor deze dingen is in het 
kommunistische systeem geen plaats en niet alleen dat: daar is de door de 
partij voorgeschreven eenvormigheid het enige geldende beginsel en wie 
daaraan tornt wordt uitgestoten. Deze gedachtengang lijkt uitgangspunt te 
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moeten zijn, wanneer men zich op ontmoetingen met kommunisten voor
bereidt. Mr. Hans Velu heeft in een artikel voor "De Gelderlander" over de 
gevolgen van het jeugdfestival erop gewezen, dat "van primair belang in 
onze opvoeding blijft de christelijke eerbied voor de persoon, zijn gevoelens, 
twijfels en geschiedenis". Van groot belang is ook een andere konklusie, die 
de schrijver in de vorm van een vraag trekt: "Hoe beïnvloedt deze kommu
nistische visie op de mens de jongeren in de ontwikkelingslanden?" Of "hoe 
moeten westelijke leiders de jonge volkeren belangeloos raad geven, hoe 
kunnen we ze wijzen op onze westerse, grote mislukkingen, op het leed, dat 
ons eigen nationalisme, ons eigen irreëel idealisme of hard egoïsme ons be
rokkend heeft ... hoe kunnen we hen tonen aan volwassen christelijke demo
kratische houdingen, dat alleen de mens de wereld bewoonbaar kan maken 
en bewonen, niet door een terreur, massifikatie, denk- en gevoelsmatig in
gedijkte massa?" Deze vragen zijn van bijzonder belang en roepen op tot 
een hernieuwde bezinning op de problemen, waarmede de westerse jeugd 
in Wenen is gekonfronteerd. 

LAOS 

D e kommunistische rebellie in Laos heeft de aandacht van de wereld opnieuw 
getrokken naar een gebied, waar vijf jaar geleden een eind kwam aan 

de strijd tussen Frankrijk en Vietmin. Geografisch ligt Indo-China tussen India 
en China en omvat het vijf landen: Burma (neutraal), Thailand (lid van de 
SEATO), Malakka (deel van de Commonwealth), het kommunistische Noord
Vietnam, Zuid-Vietnam en het koninkrijk Laos. Laos li~t, als men de kaart 
bekï\kt, ingeklemd tussen China, Noord-Vietnam, Zuid-Vietnam, Kambodja en 
Thai and. Het koninkrijk - ongeveer zo groot als Frankrijk met slechts twee 
miljoen inwoners ~ is altijd duidelijk westelijk georiënteerd geweest en de 
door de Chinese Volksrepubliek en Noord-Vietnam gesteunde opstand kan 
voor de vrije wereld ernstige konsekwenties hebben. 

Het koninklijk Laos bestaat al sinds de veertiende eeuw, maar werd in de 
achttiende eeuw in twee staten gescheiden: Noord-Laos met hoofdstad Luang
Prabang en Zuid-laos met (ook de huidige) hoofdstad Vientiane. Gedurende 
de afgelopen eeuw erkenden de twee koninkrijken de souvereiniteit van 
Thailand, maar het kwam in 1893 onder Frans protektoraat. De huidige koning 
van Laos is Sisavan Vong, die in 1904 op de troon kwam en thans 73 jaar 
oud is. Vanwege zijn slechte gezondheidstoestand heeft hij een deel van zijn 
bevoegdheden overgedragen aan zijn 52-jarige zoon, Prins Savang Vatthan, 
die tot regent is benoemd. 

In 1948 werd laos deel van de Union Française, zeven I'aar later kreeg het 
volledige onafhankelijkheid. Intussen keerden de nationa istische leiders, die 
de wijk hadden genomen naar Thailand, in het land terug en een van hen, 
Prins Souvanna Phouma, werd regerin~sleider. Zijn halfbroer, Souphannou
vong, de "rode prins" genoemd, stelde Zich aan het hoofd van een klandestiene 
kommunistische groepering "Pathet-Lao", die nauwe verbindingen onderhield 
met de Vietmin. Tijdens de konferentie van Genève van 1954, werd besloten, 
dat de kommunistische gewapende groepen zich uit laos zouden terugtrekken 
en dat de leden van de dissidente Pathet-lao in de gemeenschap zouden 
worden opgenomen. Volgens dit akkoord werden in mei 1958 verkiezingen 
gehouden in de provincies van Som Neau en Phon Saly, die vroeger door 
de kommunisten bezet waren geweest, alsmede in nog enkele andere delen 
van het koninkrijk. Deze verkiezingen werden een groot sukses voor de kom
munisten, die 13 van de 21 zetels veroverden. Det Wetgevende Vergadering 
reageerde scherp: eerste minister Souvanna Phouma, die als een te zwakke 
tegenstander voor de kommunisten werd gehouden, werd afgezet en ver
vangen door de pro-westerse Phou Sananikone. De "rode prins" werd gevan
gen gezet. Vrijwel onmiddellijk namen de spanningen met Noord-Vietman en 
China toe. Herhaalde grenskonflikten waren er het gevolQ van. De nieuwe 
eerste minister zette echter zijn anti-kommunistische politiek onverminderd 
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voort en kreeg daartoe in januari van dit.jaar van het parlement voor twaalf 
maanden blanko volmachten. In mei en juni begon het koninklijke leger te 
pogen de laatste gewapende eenheden van de Pathet-Lao te likwideren, maar 
deze trokken zich terug naar Noord-Vietnam. Eind juli bezetten echter onge
veer 3.600 soldaten van de Pathet-Lao de provincie Sam Neua opnieuw en 
begonnen van daaruit te opereren op het gebied van nog zeven van de in 
totaal twaalf provincies. China en Noord-Vietnam eisten daarop, dat de inter
nationale kontrole-commissie, voorgezeten door India en met lidmaatschap 
van Polen en Canada zijn werk zou hervatten. Het is in dit verband interes
sant op te merken, dat verschillende bladen zich hebben afgevraagd of de 
recente ontwikkelingen in Laos niet door China zijn in het leven geroepen, 
om de Amerikaanse-Russische ontmoetingen de voet dwars te zetten. In ieder 
geval heeft Chroetsjef aangekondigd na zijn Amerikaanse bezoek naar 
Peking te reizen. De regering van Laos heeft geweigerd zich weer onder toe
zicht van een kontrole kommissie te stellen. Het land beschouwt zich als een 
souvereine staat, het is volwaardig lid van de Verenigde Naties, en heeft als 
zodanig gevraagd om een UNO-waarnemer, een verzoek, dat door Engeland 
werd ondersteund. Inmiddels werd ook een zitting van de Veiligheidsraad 
aan de kwestie-Laos gewijd. Inmiddels is inderdaad een onderzoekkommissie 
van de V.N. naar Laos vertrokken. 

POLEN 

De PAX-groep van de Poolse katholieken, waarvan de aktie erop gericht is 
geloofsgenoten in niet-kommunistische landen ervan te overtuigen, dat 

samenwerking tussen katholieken en kommunisten mogelijk is, heeft nu haar 
aktiviteiten verlegd naar Centraal-Afrika, nadat gebleken was, dat dergelijke 
akties in Indo-China sukses hadden geboekt. Uiteraard kan de PAX-groep 
niet beschouwd worden als representatief te zijn voor de Poolse katholieken. 
Immers, deze beweging, die ontstond uit een scheuring in de vroegere Natio
nale Poolse Partij, staat volledig onder kommunistische kontrole. Zijn leider, 
Stanislas Piaseckl, heeft samengewerkt met de sovjet-politie. Gedurende de 
stalinistische periode kreeg de PAX-groep de faciliteiten een belangrijke 
industrie op te richten, uit de inkomsten waarvan de binnen- en buitenlandse 
kampagnes worden gefinancierd. Hiertegen heeft altijd een sterke oppositie 
bestaan, ook in de PAX-groep zelf, waarvan het resultaat was, dat zich in 
1956 hiervan onder leiding van Jan Frankowski een belangrijke groep af
scheidde, die zich verenigde onder de naam "Christelijke Sociaal Genoot
schap". Hun bezwaren richtten zich vooral tegen de interne diktatuur van 
Piasecki en de samenwerking van PAX-leiders met de Russisische staatspolitie. 
Deze groep onttrekt zich steeds meer aan de kommunistische kontrole. Naast 
deze twee bestaat er nog .een derde groep katholieken, die het volle ver
trouwen geniet van de Kerk. Van zijn leden vormen er acht in het parlement 
de groep "Znak" (Teken). Zij zijn vooral aktief in clubs van katholieke intel
lektuelen, die bestaan in Warschau, Poznan en Lublin. Ook deze groep be
schikt over eigen publikaties: een weekblad "Tygodnik-Powszechny" en een 
maandblad "Wiez". Zij werd in oktober 1956 opgericht en bestaat uit katho
lieke intellektuelen, die volkomen integer en onomwonden trouw zijn aan de 
Kerk. President is de bekende schrijver Georg Zawieyski, voorzitter van de 
parlementaire groep in Stanislas Stomma, oud-hoogleraar van de universiteit 
te Vilno. 
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GOlO MANN en HARRY 
PROSS, Auszenpolitiek, Frank
furt am Main, 379 pag. Fischer
Bücherei. 

I n de serie wetenschappelijke uit-
gaven van de Fischer-Büchereiis 

nu sinds enige tijd ook verkrijgbaar 
een kloek deeltje over buitenlandse 
politiek. Onder een groot aantal 
trefwoorden zijn hier door de beide 
samenstellers vele feiten vermeld, 
die in een duidelijke samenhang 
aan de lezer worden voorgesteld. 
Het is een encyclopedie in het klein, 
die aan bruikbaarheid heeft ge
wonnen door de klare taal, de goed 
gedocumenteerde historische over· 
zichten en door haar aanpassing 
aan de aktualiteit. De Fischer
Bücherei heeft al een indrukwek
kende serie belangrijke werken 
doen verschijnen en dit is opnieuw 
een deel, dat we met interesse en 
belangstelling begroeten. Een uit
stekende gids voor wie het dage
lijks gebeuren in de wereldpolitiek 
volgt en meer wil weten over feiten 
en achtergronden. 

GERHARD MOB US, Psycholo
gie und Pädagogik des Kom
munismus. Westdeutscher Ver
lag, Keulen, 1959, 185 blz. 

E en voortreffelijk boekje van een 
bekend en uitermate deskundig 

schrijver. Möbus konstateert dat het 
dikwijls de schijn heeft, dat de kom
munistische pedagogiek heden ten 
dage meer overschat dan onder
schot wordt. In de D.D.R. vindt men 
een treffend voorbeeld, waaraan 
men deze gedachte kan toetsen en 
het is veelal ook uit de Oostduitse 
situatie dat de schrijver zijn mate
riaal heeft geput, dat met name in 
het eerste hoofdstuk een boeiende 
beschouwing oplevert. Möbus stelt 
terecht, dat, uitgaande van de kom
munistische opvoedingsmethoden, 

Nieuwe boeken 

bij de beschouwing van de kommu
nistische taktiek en techniek be
paalde gezichtspunten opengaan, 
die bij een verdere beoordeling van 
de invloed van het kommunisme 
op de jeugd van groot belang zijn. 
Een belangrijke, goed geschreven 
en aktuele uitgave. 

Dr. FERD. SASSEN, Geschiede
nis van de wijsbegeerte in Ne
derland tot het einde der ne
gentiende eeuw. Eselvier, Am
sterdam-Brussel, 1959. 

E en boek van Prof. Ferd. Sassen 
behoeft eigenlijk geen aanbeve

ling. Dit geldt ook voor deze prach
tige geschiedenis van de wijsbe
geerte in ons land. Ons heeft het 
vierde hoofdstuk, waarin ook enige 
bekende figuren uit het politieke 
leven worden behandeld, het meest 
geboeid. Ook voor de niet-vakman 
een goed leesbaar werk. 

J. M. HOllENBACH S.J., Der 
Mensch der Zukunft. Verlag Jo
sef Knecht-Carodusdruckerei, 
Frankfurt am Main, 1959. 

Deze omvangrijke (450 pagina's) 
lIanthropologlsche Besinning in 

der Weltwende" sluit aan bij andere 
studies van dezelfde schrijver, o.a. 
Der Mensch als Entwurf, waarin ge
tracht wordt door te dringen tot het 
essentiële van 's mensen nieuwe 
positie in de technische en door 
atoomenergie revolutionair veran
derende wereld. Reeds daaraan 
ontleent het nieuwe werk zijn uit
zonderlijke betekenis, zelfs als men 
enige bezwaren heeft. De grootste 
moeilijkheid van deze soort van 
studies is, dat men niet loskomen 
kan van zijn eigen tijd. Dit is trou
wens uiteraard een bijna boven
menselijke opgave, maar toch een 
die noodzakelijk aanvaard en vol
bracht moet worden, omdat reeds 
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in de naaste toekomst de geweldige 
gevolgen van de huidige verande
ringen zich in de mens zelf zullen 
doen gevoelen. Tegenover de Ent
persönlichung, Entinnerlichung, Be
wustseinsdämmerun~ en welke be
angstigende verschijnselen al meer, 
ziet de schr. gelukkig ook de na
der komende mogelijkheid tot een 
overwinning op deze en andere ver
ontrustende symptomen. Dat hij 
tenslotte tot een christelijke visie 
op de toekomst komt, welke niet 
aandoet als een gezocht sluitstuk 
maar als een reële kans, maakt het 
boek des te belangrijker. 

Jos. J. G. 

GABRIEL MARCEL, De mensen 
contra het menselijke. Over de 
ontwaarding van het leven 
door fanatisme, techniek en 
massificatie. Erven J. Bijleveld, 
Utrecht, 1958. 

Deze nuttige vertaling van Marcels 
Les hommes contre I'humain 

steekt wat visie betreft nogal af bij 
het boek van Hollenbach. De essay
vorm van Marcels boek behoort bij 
zijn filosofie. De strakke redenering 
is aanwezig, maar men moet ze 
door de tekst heen ontdekken, het
geen trouwens bij een zo helder 
schrijver niet zo moeilijk is. Een 
zekere eenzijdigheid van visie kan 
men echter niet ontkennen (het 
oorspronkelijke dateert trouwens 
van 1951 I). Marcel is nog volop 
existentialist (zij het van christe
lijken huize) op het ogenblik dat 
een Bollnow reeds bezig is in Duits
land te werken aan een "overwin
ning" van het existentialisme, waar
bij de hoop haar plaats herkrijgt 
naast en boven de angst. Daarom 
ligt Hollenbachs boek toch meer in 
de aktuele ontwikkeling dan dat van 
Marcel, dat overigens de kennisne
ming nog altijd rijk beloont. 

Jos. J. G. 

Prof. Dr. H. DOOYEWEERD, 
Vernieuwing en Bezinning. Om 
het Reformatorisch grondmo
tief, J. B. van den Brink & Co., 
Zutphen, 1959. 

o it is een heruitgave in boekvorm 
van de hoofdartikelen, die Prof. 

Dooyeweerd destijds in het week-
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blad "Nieuw Nederland" publi
ceerde. In vier hoofdstukken wor
den achtereenvolgens behandeld 
antithese, Reformatie en accomoda
tie, Reformatie en Humanisme en 
bedrijfsorganisatie en natuurlijke 
gemeenschap. De bezwaren van 
Dooyeweerd tegen de bedrijfsorga
nisatie, gebaseerd op het feit, dat 
naar zijn mening de bedrijfstak 
geen gemeenschapskarakter heeft, 
doen sterk verouderd aan. Verhel
derend voor wie het anti-revolutio
naire denken wil leren kennen is 
de studie over de antithese. Hier
van zegt Dooyeweerd o.m. dat het 
geen scheidsliln is, die een "christe
lijk volksdeel' tegenover een anti
christelijk plaatst. "Zij is de onver
zoenlijke strijd tussen tweeërlei 
geestelijk beginsel, die door heel 
het volk, ja door heel de mensheid 
gaat, en die geen veilige kaders 
van christelijke levensvormen eer
biedigt". 

Een uitgave, die ook in onze 
kring grote aandacht verdient. 

W.G. 

ERNEST J. SALTER en MAXI
MILIAN STEIN, Taschenbuch 
des Kommunismus in These und 
Gegenthese. Hohwacht-Verlag, 
Bad Godesberg, 1959, 250 blz. 

E én zeer handig en praktisch op-
gezet boekje mag deze uitgave 

genoemd worden. Het kan vooral 
van groot nut zijn voor hen, die met 
kommunisten in diskussie treden. De 
schrijvers hebben zeer terecht geen 
volledig lexicon willen samenstel
len, slechts het ABC van de kommu
nistische theorie, de wondbe~inse
len, willen verduidelijken, die in 
ieder gesprek met kommunisten of 
met het kommunisme sympathise
renden naar voren komen. Hiervan 
noemen we o.a. vrijheid, imperialis
me, koëxistentie, nationaal-kommu
nisme, hervereniging enz. Deze be
grippen zijn dan tegen elkaar ge
steld met enerzijds de kommunisti
sche opvatting en korte geschiede
nis van het begrip en anderzijds de 
stellingname van de vrije wereld. 
Aanschaf van dit boekje willen wij 
ieder die zich met kommunisme be
zighoudt gaarne aanbevelen. 



I:?r. N. GREITEMANN, Oosten
rllk. land - volk - cultuur Uit
geverij Het Wereldve~ster 
Baarn, 1959. ' 

De naam van de auteur - gedu-
rende lange jaren korrespon

dent van Nederlandse bladen in 
Oostenriik en bekend medewerker 
aan Nederlandse en Oostenrijkse 
maandbladen - garandeert reeds 
van te voren dat dit nieuwe boek 
over een land dat steeds meer de 
aandacht en sympathie van de Ne
derlanders vindt, inderdaad een 
zeer goede algemene beschriiving 
van Oostenrijk bevat die zowel de
gene,! die qostenrijk kennen, even
als nleuwehngen waardevolle in
zichten in de geschiedenis, het volk 
het ge~stelijke leven, het landschap: 
d~ s.oc~ale toestanden etc. verschaft. 
Dit IS mderdaad het geval en Grei-

temann, een man van zeer brede 
en diepe kulturele belangstelling is 
niet alleen door zijn jarenlang ~n
afgebroken verblijf de aangewezen 
vertolker van alles wat Oostenrijks 
i~! maar ook door het oorspronke
hlke begrip voor de veelzijdige en 
ook sterk genuanceerde geestelijke 
":!1 kulturele aspekten van Oosten
hik, waarvan wel eens is gezegd 
dat de basis van de staatsgedacht~ 
eigenlijk ligt in hetgeen men de 
Oostenrijkse kultuur zou kunnen 
noef!1en, zo vaag dit ook moge zijn. 
Het IS een levendig en bewogen ge
schreven boek, rijk gedokumen
teerd, dat uiteraard minder diep in
gaat op de sociaal-, ekonomlsche 
en politieke vraagstukken, maar de 
algemene achter~rond daarvan op 
voortreffelijke wilze weergeeft. 

H. 
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PUBUKATIES VAN HET CENTRUM VOOR STAATKUNDIGE VORMING 

Bij het bureau van het Centrum voor Staatkundige Vorming, Prinsekracht 95, 
's-Gravenhage, zijn o.a. de volgende uitgaven verkrijgbaar: 

No. Titel Prijs 

7 Richtlijnen voor een nieuw radiobestel f 0,60 
14 Wereldomroep; richtlijnen voor een nieuw wettelijk bestel. ,,0,50 
17 Grondslagen voor een wettelijke regeling van de gezondheids-

zorg . " 1,-
18 Katholicisme, verdraagzaamheid en democratie naar Nederland-

se verhoudingen; redevoeringen van Mr Dr J. J. loeff pro en 
Prof. Dr l. G. J. Verberne . ,,1,-

27 Samenstelling en werkwijze der Staten-Generaal " 0,80 
34 loonpolitiek; meer vrijheid in de loonvorming?; inschakeling 

van bedrijfsorganen? " 0,65 
40 Sociale voorzieningen voor zelfstandigen . " 1,-
41 Kinderbijslag naar verhouding van het loon . 
43 Het ontwerp-Gezondheidswet 1953 . 
44 Staatkundige eenheid der katholieke Nederlanders. 
45 Overheid en Humanistisch Verbond. 
51 Wettelijke regeling van de bedrijfsgezondheidszorg 
54 Monumentenwet; beschouwingen over haar beginselen, daarin 

te geven voors~hriften en te treffen maatregelen . 

57 Samenwerking in Nederland als staatkundig vraagstuk; rede van 
Prof. Mr A. l. de Block . 

67 Verbreiding van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie . 
74 Het tekort in het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds. 
75 Regeling van de financiële verhouding tussen het rijk en de 

gemeenten 
76 Schoolgezondheidszorg . 
77 Regeling van de opleiding van leraren voor het voorbereidend 

hoger en middelbaar onderwijs . 
78 Overheid en sport . 
79 Gedachten over individuele verantwoordelijkheid jegens de 

volksgemeenschap; inleiding door Mr Dr Th. W. F. Speet jens . 
80 Ziektekostenvoorziening; beginselen en richtlijnen voor een 

wettelijk stelsel 
81 Televisiebeleid en reclame . 

Een volledige lijst van publikaties wordt op aanvraag verstrekt. 

" 0,80 
,,0,40 

" 1,25 
" 1,75 
" 1,25 

,,1,50 

" 1,
" 1,-
,,2,50 

,,2,
,,5,60 

,,2,75 

" 1,75 

,,0,50 

,,4,-
,,0,75 

Het is mogelijk zich op de publikaties te abonneren. De abonnementsprijs 
bedraagt f 7,50 per kalenderjaar. 
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JAARGANG 13 OKTOBER NUMMER 8 

Vraagstukken rondom de 
Europese Verkiezingen I 

dr. W. J. SCHUYT 

INLEIDING 

O p plechtige wijze is onlangs in de Tweede Kamer door de Minister
. President de volgende verklaring afgelegd: "De regering wenst op 

positieve wijze in de .Europese Gemeenschappen mee te bouwen oan 
een krachtiger Europa en zal haar verdragsverplichtingen terzake nie.talleen 
naar de letter, maar ook naar de geest uitvoeren, inclusief de medewerking 
aan de tot standkoming van rechtstreekse algemene verkiezingen van .het 
Europese Parlement." 

Deze verklaring heeft zowel binnen de Nederlandse grenzen als ,daar 
buiten niet nagelaten indruk te maken. Zij kwam op een uitermate geschikt 
moment. De vertroebeling van de politieke sfeer in Europa tengevolge van 
de discussies inzake het vraagstuk van de vrijhandelszone had langzamerhand 
voor ons land het kwalijke gevolg gehad, dat onze partners in de gemeen
schap van de Zes ,zich langzamerhand begonnen af te vragen of in Nederland 
de belangstelling voor de organisatie van het politieke leven in Europa niet 
aan het verflauwen was. Steeds meer werd in het buitenland gezegd, dot 
Nederland zijn oorspronkelijke geestdrift voor de Gemeenschappelijke Markt 
verloren had en thans zowel kritisch als sceptisch tegenover de Europese 
problematiek was komen te staan. Er zijn onder het vorige Kabinet dan ook 
wel .politieke verklaringen afgelegd, die aan het in twijfel trekken van onze 
goede trouw ten aanzien van .de ten uitvoerlegging van de Verdragen cgrond 
gegeven hebben. Met name denk ik hier aan deallerongelukkigsteui,tloting 
van de voormalige staatssecretaris de heer Van de Beugel, die verschillende 
kranten de gelegenheid ,gaf uitvoerige artikelen te schdjven omoan .te tonen 
dat er t.ussen de vorige Kamer en de vorige Regering 'gebrek llanovereen
stemming bestond inzake het te voeren .Europese beleid. 

Door de jongste positieve verklaring van de Regering kan men in het nieuwe 
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Kabinet en in de nieuwe Kamer niet meer spreken van zulk een gebrek aan 
overeenkomstige inzichten. 

Wil dat zeggen, dat een deel van de politiek makende ambtenaren van 
het Ministerie van Buitenlandse Zaken de idealistische hoogten van de Ver
enigde Naties, waarin met echt Nederlandse moralistische en juridische geest
drift het belangrijke werk van de vestiging van een internationale rechtsorde 
wordt nagestreefd, heeft verlaten om naar de praktische, dichter bij huis 
liggende realiteit van het Europese werk terug te keren? Groeit wellicht 
ook op het Ministerie van Buitenlandse Zaken langzamerhand het inzicht 
dat een werkelijk realistische buitenlandse politiek begint bij de landsgrenzen, 
haar weg uitstippelt via de Benelux naar het zo machtige-kleine Europa, 
om via het kleine Europa tot het grote te komen? Is tenslotte een vreedzame 
wereldorganisatie niet eer een sluitstuk dan een begin? Wil langzamerhand 
de opvatting erkenning vinden, dat de trapsgewijze vestiging van een inter
nationale rechtsorde misschien iets meer kans van slagen heeft dan het 
magische project van een wereld-rechtsorde in één slag, Moskou en Peking 
incluis, via de Verenigde Naties? Het is verre van mij de belangrijkheid van 
een actieve bijdrage aan de Verenigde Naties van Nederland niet op zijn 
plaats te achten, maar het heeft er soms de schijn van dat er aan de beleids
overwegingen ten aanzien van onze participatie in de verschillende buiten
landse sectoren geen realistisch en evenwichtig prioriteitsschema is opge
bouwd. Met name zou ik wel eens willen weten, als het mogelijk zou zijn, 
dit uit te rekenen, hoeveel energie en geld besteed wordt aan de activiteiten 
in de Verenigde Naties enerzijds en hoeveel geld en activiteit anderzijds 
wordt besteed aan de medewerking tot het tot standbrengen van een goede 
en snelle Europese integratie. Het geringe subsidie aan bijvoorbeeld de 
Europese Beweging lijkt mij hiervan een symptoom. 

Wellicht mogen we thans ook hopen, dat dit nieuwe positieve Europese 
beleid zal doorklinken in de houding, die de Nederlandse regering zal aan
nemen ten aanzien van de voorstellen die overal in Europa gelanceerd worden 
met betrekking tot de instelling van een beter politiek overleg tussen de 
zes landen. Ook hier kan een positieve en constructieve benadering wellicht 
datgene wat ons niet zint in de oorspronkelijke plannen gemakkelijker ver
beteren, dan een a-prioristische sceptische of afwijzende houding. Hoe belang
rijk het ook voor ons moge zijn onze betrekkingen met Engeland gaaf te 
houden, het lijkt mij een zwakke politiek als wij ons geroepen zouden voelen 
als voorpost van de Engelse belangen in Europa op te treden. De Engelse 
politiek is realistisch genoeg om te beseffen dat een betere aaneensluiting 
en een snelle voltooiing van de politieke eenheid van Europa een goed in 
zich zelf is, welk goed tot "beter" zou worden indien Engeland zich daarbij 
aansloot. Ten aanzien van deze verdere samenwerking sceptisch blijven, 
omdat Engeland zich nog niet aansluit, belemmert zowel de gestage voort
gang van de Europese politiek als die van de Engelse. In dit opzicht is het 
niet ondienstig te verwijzen naar de uitspraak van de Financial Times van 
7 oktober 1959, waarin erkend wordt, dat de problematiek van de onder
handelingen inzake de vrijhandelszone ongunstig beïnvloed wordt door het 
feit, dat Engeland daarin tot nu toe geen eigen politieke lijn heeft. Wellicht 
zal de nieuwe regering in Engeland ervan overtuigd zijn, dat ze enige jaren 
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voor de boeg heeft dit vraagstuk op positievere wijze te benaderen dan tot 
nu toe is geschied. Maar dit is een zaak die wij aan Engeland zelf over moeten 
laten en dat is niet onze zaak. 

NIEUWE DYNAMIEK 

Onze zaak is het wel met alle middelen die ons ter beschikking staan de 
europese politieke constructie sneller naderbij te brengen, te steunen. Eén 
van de belangrijke middelen daartoe is wellicht de voorbereiding voor de 
rechtstreekse algemene verkiezingen van het Europese Parlement, waarvan 
verwacht mag worden dat het als rechtstreekse vertegenwoordigster van de 
volkeren in Europa een nieuwe dynamische stoot zal kunnen geven aan de 
verdere politieke ontwikkeling van de thans al te zeer in het technische vlak 
geraakte europese constructie. 

In één van de bekende sprankelende artikelen "Tussen Plein en Binnenhof" 
wordt de vraag gesteld, hoeveel Nederlanders weten en begrijpen wat er op 
dit stuk - namelijk Europese Verkiezingen - in Europa aan de hand is. In 
onderstaande beschouwing wil ik proberen een overzicht van de stand van 
zaken te geven. 

Bij de voorbereiding van de Verdragen van Rome werd reeds overeen
komst bereikt tussen de zes Ministers van Buitenlandse Zaken inzake de 
wenselijkheid en de noodzaak het Europese Parlement te laten verkiezen. 
Nieuw was dit besluit niet, want in het voorjaar van 1954 was al een dergelijk 
besluit gevallen met het oog op de werkzaamheden van de toenmalige 
Assemblée ad hoc, die de opdracht had een verdrag voor een Politieke 
Gemeenschap te ontwerpen. Dit wilsbesluit van de regeringen werd neer
gelegd in artikel 138 van het verdrag van de E.E.G. en in artikel 108 van 
Euratom. Deze beide artikelen zijn gelijkluidend en zijn thans als volgt ge
formuleerd. 

,,1. De vergadering bestaat uit afgevaardigden die de Parlementen uit 
hun midden aanwijzen volgens de door iedere Lid-staat vastgestelde 
procedure. 

2. Het aantal afgevaardigden is als volgt vastgesteld: België 14, Duits
land 36, Frankrijk 36, Italië 36, Luxemburg 6, Nederland 14. 

3. De vergadering stelt ontwerpen op voor het houden van algemene 
verkiezingen volgens een in alle lid-staten eenvormige procedure. 

De Raad stelt met eenparigheid van stemmen de desbetreffende bepalingen 
vast, waarvan hij de aanneming door de Lid-Staten overeenkomstig hun 
onderscheidene grondwettelijke bepalingen aanbeveelt." 

In een speciale overeenkomst met betrekking tot bepaalde instellingen, 
die de Europese Gemeenschappen gemeen hebben en welke tegelijkertijd 
met de Verdragen van Rome is ondertekend, werd in artikel 1 vastgesteld, 
dat de algemene en bijzondere bevoegdheden welke het verdrag tot oprich
ting van de Europese Economische Gemeenschap enerzijds en het verdrag 
tot oprichting van de Europese Gemeenschap voor Atoomenergie anderzijds 
aan de vergadering toekennen, uitgeoefend worden door één Vergadering 
overeenkomstig de bepalingen onderscheidenlijk in die Verdragen gesteld. 
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In artikel twee werd bepaald, dat dit Parlement, zodra het in functie zou 
treden, de in artikel 21 van het verdrag tot oprichting van de Europese Ge
meenschap voor Kolen en Staal genoemde Gemeenschappelijke Vergadering 
zou vervangen. Alsmede, de algemene en bijzondere bevoegdheden van 
deze Vergadering zou uitoefenen overeenkomstig de bepalingen daarvan. In 
het tweede lid wordt gesteld, zodra het Europese Parlement in functie zou 
treden, artikel 21 van het verdrag tot oprichting van de Europese Gemeen
schap voor Kolen en Staal ingetrokken zou worden en door de volgende 
bepalingen zou worden vervangen. Deze bepalingen zijn eensluidend met 
die van het zoëven geciteerde artikel 138 en het artikel van het E.E.G. en 
Euratom Verdrag. 

Uit hetgeen gepubliceerd geworden is over de voorbereidingen van dit 
Verdrag blijkt, dat dit artikel een compromis is tussen enerzijds het Italiaanse 
voorstel om reeds bij de allereerste keer tot rechtstreekse verkiezingen over 
te gaan en anderzijds het voorstel om de formulering uit het Verdrag van de 
E.G.K.S over te nemen. Artikel 21 van het Verdrag van de E.G.K.S. laat de 
mogelijkheid open de Vergadering samen te stellen uit afgevaardigden, 
die de Parlementen uit hun midden een keer per jaar aanwijzen, ofwel door 
rechtstreekse algemene verkiezingen worden aangewezen overeenkomstig de 
door iedere Staat vastgestelde procedure. Ieder land kon dus volgens dit 
artikel zelf rechtstreekse verkiezingen voor het Europese Parlement organi
seren als ze dit wilden. Het nieuwe element in het artikel 138 van de Ver
dragen van Rome is de opdracht aan het Europese Parlement om voorstellen 
over alles zes landen te houden Europese verkiezingen uit te werken. Deze 
opdracht is van geen enkele beperking vergezeld gegaan. 

GROTE VERDRAGSWIJZIGING 

Het derde lid van artikel 138 moet volgens het internationale recht 
beschouwd worden als een clausule tot verdragswijziging. Inderdaad dient 
het eerste lid van artikel 138 gewijzigd te worden als het Parlement recht
streeks wordt gekozen. Hieruit volgt dus, dat het Europese Parlement een 
wijziging van het Verdrag zal moeten voorstellen indien zij deze opdracht 
ten uitvoer wil leggen. De vraag kan dus gesteld worden van wat voor soort 
verdragswijziging is hier sprake? Men onderscheidt namelijk de zogenaamde 
grote verdragswijziging en de kleine. De procedure van de grote is de klas
sieke procedure van het internationale recht. Er wordt onderhandeld door 
een conferentie van Regeringsvertegenwoordigers over de wijzigingen; deze 
conferentie stelt tenslotte de wijzigingen vast en daarna volgt de ratificatie 
van de Staten-leden. In de Verdragen van Rome en van de E.G.K.S. heeft 
men aan deze klassieke procedure nog een IIgemeenschapstrekje" toege
voegd, dat hierin bestaat, dat een initiatiefrecht en een recht om voorstellen 
te doen aan de Uitvoerende Commissies wordt verleend. Ook in de rol, die 
het Orgaan van de Gemeenschappen, dat de Raad van Ministers heet, speelt, 
kan een gemeenschapsasped gezien worden, terwijl op de derde plaats in 
de Verdragen van Rome bovendien nog raadpleging van het Europese Par
lement in sommige gevallen is voorzien. 
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Daarnaast staat de zogenaamde kleine verdragswijziging, waarin de proce
dure voor de verandering van enkele bepalingen van de Verdragen in de 
tekst zelf worden aangegeven. Het voornaamste verschil met de grote wijzi
ging is hier, dat de beslissingen van de Raad van Ministers, die eenstemmig 
genomen moeten worden, rechtstreeks in de Staten toepasselijk zijn zonder 
voorafgaande ratificatie. 

De eerste vraag, die zich dus bij de ten uitvoerlegging van artikel 138 
opgeworpen heeft is: hebben we hier te doen met een kleine of met een grote 
verdragswijziging ? 

Indien was voorgeschreven in artikel 138, dat het Parlement het initiatief 
neemt om voorstellen uit te werken en deze aan de Raad voor te leggen, die 
met eenstemmigheid deze beschikkingen vaststelt, hadden we te maken gehad 
met de kleine herzieningsprocedure. Het laatste lid van dit artikel wijst de 
zogenaamde gemeenschapsprocedure af en schrijft de klassieke procedure 
voor, waarbij dus de Raad gaat optreden als conferentie van Regerings
gevolmachtigde en wiens beslissing gelijk staat aan het ondertekenen van 
een verdrag. Noodzakelijkerwijze moet daar ratificatie op volgen, die over
eenkomstig de beginselen van het internationale recht wordt geregeld volgens 
het nationale recht. Het enige oorspronkelijke in deze procedure is dan ook, 
dat het initiatiefrecht aan de Assemblée is verleend. Geheel oorspronkelijk 
schijnt deze procedure ook weer niet te zijn, want hetzelfde komt voor bij 
de Internationale Organisatie van de Arbeid en bij de UNESCO, die ook het 
recht hebben om ontwerp-verdragen uit te werken. Daarbij dient nog te 
worden opgemerkt, dat deze beide laatste instellingen hun ontwerpen recht
streeks ter ratificatie kunnen aanbieden zonder de handtekeningen van Rege
ringsgevolmachtigden nodig te hebben. Bovendien kunnen deze ontwerpen 
slechts in hun geheel worden aangenomen of verworpen tijdens de ratificatie 1). 

Bij de bepalingen van artikel 138 echter staat de mogelijkheid open het 
ontwerp of de ontwerpen, die het Europese Parlement zal indienen, te wijzigen 
in de Raad van Ministers. 

De conclusie is derhalve, dat de herziening van het verdrag, zoals deze 
in artikel 138 wordt voorgestaan, de kant opgaat van een "grote" verdrags
wijziging volgens de klassieke internatiEmale rechtsregelen. 

Het Europese Parlement zal dus een ontwerp-conventie of een ontwerp
verdrag moeten klaarmaken. Daarvoor bieden zich wederom verschillende 
mogelijkheden aan. De meest waarschijnlijke is wel, dat het Parlement zal 
voorstellen een korte beginseltekst in deze verdragswijziging te laten op
nemen om dan verder in een aparte conventie de toepassingsregelen voor 
de verkiezingen vast te leggen. Juristen hebben ook nog het vraagstuk van 
de "ratificatie" opgeworpen. Zij hebben daarvoor verwezen naar de artikelen 
237 van het verdrag van de E.E.G. en artikel 205 van Euratom, waarin uit
drukkelijk de ratificatie vermeld is. Dit kan juridisch wel een aardige discussie 
zijn, maar politiek gesproken is deze discussie irreëel, daar men zich moeilijk 
kan voorstellen, dat men een dergelijke materie, die zo nauw raakt aan het 
leven van de nationale parlementen zelf, zou onthouden aan hun behan
deling en goedkeuring, zelfs wanneer deze verdragswijziging grondwettelijk 
in een bepaalde Staat de bekrachtiging van de zijde van het parlement niet 
zou behoeven. 
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VEELEISENDE EN TIJDROVENDE TAAK 

De taak om alle vraagstukken, die samenhangen met de uitvoering van 
dit mandaat te bestuderen en uit te werken, is door het Parlement opgedragen 
aan zijn Politieke Commissie. Na een eerste beraadslaging in de Politieke 
Commissie bleek al aanstonds hoe veeleisend en tijdrovend deze taak zou 
zijn, weshalve besloten werd hiervoor een aparte werkgroep in het leven 
te roepen. Deze werkgroep bestaat uit drie Duitsers, drie Fransen, drie Italia
nen, twee Nederlanders (de heer Van der Goes van Naters en ondergeteken
de) en één Belg, namelijk de Voorzitter senator Dehousse, die gerust voor 
twee mag tellen. De Werkgroep werd geconstitueerd op 22 oktober 1958. 
Zij kwam voor de eerste keer bijeen op zaterdag 13 december 1958 in 
Brussel. 

Reeds op deze eerste bijeenkomst werd de wenselijkheid uitgesproken de 
Europese openbare mening en de pers regelmatig op de hoogte te houden 
teneinde bij de bevolking de gedachte aan de komende europese verkie
zingen langzamerhand voor te bereiden. Bovendien en om dezelfde over
wegingen werd besloten persoonlijk contact op te nemen met nationale 
politieke leiders, met de voorzitters van nationale parlementaire fracties 
en met vertegenwoordigers van de nationale regeringen en europese instel
lingen en het algemene stemrecht te bespreken. De werkgroep wil namelijk 
een herhaling voorkomen van de fout die indertijd door de Vergadering ad 
hoc in Straatsburg was begaan, namelijk te werken in een afgesloten ruimte 
zonder de publieke opinie in te leiden over de verrichte werkzaamheden. 
Met het oog hierop werd besloten de zittingen van deze werkgroep in de ver
schillende hoofdsteden van Europa te doen plaatshebben, mede om het contact 
met de daar verblijvende nationale politieke figuren te vergemakkelijken. 

Uiteraard kwam eerst de vraag aan de orde of de tijd in Europa wel rijp 
zou zijn voor het houden van algemene, rechtstreekse verkiezingen. Onder 
verwijzing naar het feit, dat ten deze reeds een principiële uitspraak van de 
Regeringen bij de ondertekening van het Verdrag en door de Parlementen 
bij de ratificatiebehandeling gedaan was, alsmede onder verwijzing naar het 
feit, dat het nog wel enkele jaren zou duren voordat de ontwerpen gereed 
zouden zijn en ten uitvoer gebracht moesten worden werd deze discussie 
verder achterwege gelaten. 

Een andere vraag, die onmiddellijk gesteld werd naar aanleiding van de 
Verdragstekst was de vraag, hoe het meervoud "ontwerpen" in het derde lid 
van het artikel 138 geïnterpreteerd diende te worden. Legde dit een verplich
ting op aan het Parlement om meer ontwerpen te maken of kon met één 
ontwerp worden volstaan? Een mogelijkheid was dus, dat men zich zou 
beperken tot een voorlopig ontwerp, dat de eerste verkiezingen zou regelen 
en een definitief ontwerp. Geleidelijk ontwikkelde zich deze probleemstelling 
in de richting van de wenselijkheid één ontwerp op te maken voor de éérste 
maal om daarna aan het nieuw gekozen parlement de taak over te laten 
zijn eigen wijze van verkiezing definitief te bepalen. 

Op basis van de voorlopige besprekingen werd de problematiek ingedeeld 
in vier hoofdgroepen, waarvoor zoals te doen gebruikelijk in het Europese 
Parlement rapporteurs werden aangewezen. 
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Voor wat betreft de vraagstukken samenhangende met de toekomstige 
vraagstukken van het Parlement werd de fransman Maurice Faure, voor
malig staatssecretaris bij Buitenlandse Zaken, aangewezen; voor de kwesties 
inzake de vertegenwoordiging van de gebieden overzee de Duitse socialist 
Metzger; voor de problemen van het kiesstelsel schrijver dezes. De Italiaan 
Carboni zal zich meer in het bijzonder bezighouden met de voorlichtings
vraagstukken. 

Over deze vraagstukken brengt de werkgroep rapport uit aan de Politieke 
Commissie. Na behandeling in deze Commissie worden de resultaten hiervan 
voorgelegd aan het Europese Parlement. 

ENKELE BElANGRIJKE CONTROVERSIËLE VRAAGPUNTEN 

1. De samenstelling van het nieuwe Europese Parlement. 
Sinds jaar en dag wordt in de kleine landen de klacht naar voren gebracht, 

dat het aantal leden (14 voor Nederland) te gering is. Onze Minister van 
Buitenlandse Zaken heeft herhaaldelijk volgens mededelingen in de Kamer 
gedaan tijdens de onderhandelingen en daarna er op gewezen, dat dit aantal 
te gering was. Vooral wanneer men de partijen-indeling weerspiegelt ziet in 
deze cijfers, blijkt duidelijk hoe het vrijwel onmogelijk is voor de kleinere 
partijen hun inzichten genoegzaam tot hun recht te laten komen. De ver
houding in Nederland is 5 K.V.P., 5 P.v.d.A., 2 V.V.D., 1 A.R. en 1 CH. 

Wat er in de praktijk terecht moet komen van de invloed dezer groepen 
op het werk van de vijftien Commissies, die de beraadslagingen in het Par
lement moeten voorbereiden is gemakkelijk te raden. 

Bij de voorbereiding van de Verdragen heeft men zich over deze aantallen 
overigens niet al te bezorgd gemaakt. Men heeft eenvoudig de aantallen 
leden en plaatsvervangers van de Raadgevende vergadering van de Raad 
van Europa overgenomen. 

Niet zonder een glimlach leest men thans de sympathieke motivering van 
dit Ministeriële besluit: IIteneinde de samenstelling van de Raadgevende Ver
gadering van de Raad van Europa en die van de W.E.U. te vergemakkelijken 
door overbodige dubbele benoemingen te voorkomen" 2). 

Immers, het aantal persoonlijke unies tussen deze beide Europese Parle
menten wordt met het jaar geringer om de eenvoudige reden, dat het physiek 
bijna niet meer doenlijk is van beide actief lid te zijn. 

Het feit, dat alle verhouding zoek is in de huidige verdeling - 36 leden 
voor de grote landen, 14 voor België en voor Nederland en 6 voor Luxem
burg - immers voor de 50 miljoen Duitsers en Italianen zijn er 36 vertegen
woordigers, terwijl er voor de 300.000 Luxemburgers zes zijn, zou eventueel 
aanleiding kunnen zijn deze verhoudingen te gaan herzien, maar niemand 
gelooft aan de mogelijkheid deze moeizaam samengestelde cijfers te kunnen 
veranderen. 

Als voor de vertegenwoordiging van de kleinere landen verandering van 
de verdeelsleutel onmogelijk is, is de enige mogelijkheid het totale aantal 
Parlementsleden met 2, 3 of 4 te vermenigvuldigen. 
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Iedereen is wel overtuigd, dat een Europees Parlement van 142 leden, 
dat 165 miljoen mensen moet vertegenwoordigen, te klein is. Met welke 
vermenigvuldiger zal moeten gewerkt worden, staat nog niet vast. In de 
Haagse bijeenkomst kwam men tot een verdrievoudiging. 

Dit cijfer van 426 werd redelijk geacht. Ook het Amerikaanse Parlement 
telt ongeveer 430 leden. In dat geval zou Nederland 42 Europese Parlements
leden krijgen. 

Het voornaamste argument tegen uitbreiding is het argument van de effica
citeit. In Duitsland, waar men dit argument nog al eens hoort, schijnt men met 
het grote aantal Parlementsleden (516) niet zo gelukkig te zijn. 

Een ander argument, dat echter naar mijn smaak een onzuiver argument 
is, wordt ontleend aan de thans nog beperkte bevoegdheden van het Par
lement. Het koppelt het vraagstuk van de uitbreiding aan de bevoegdheden 
van het Parlement op gevaarlijke wijze vast aan het vraagstuk van zijn ver
kiezing. Deze beschermingswijze is overigens in strijd met de geschiedenis 
van de parlementaire ontwikkeling. Elk Parlement heeft in de loop van zijn 
bestaan moeten strijden om meer bevoegdheden. Dezelfde geschiedenis 
hebben we reeds meegemaakt in het kortstondige bestaan van de Gemeen
schappelijke Vergadering van de E.G.K.S., die na enige jaren opging in het 
Europese Parlement met meer bevoegdheden dan het aanvankelijk had. 

Voor de verhoging van het ledenaantal worden nog de volgende argumen
ten aangevoerd: 

1. Het is niet goed doenlijk de hele verkiezingsmachine bijvoorbeeld in 
ons land in werking te zetten om slechts 21 candidaten te kiezen (name
lijk 28 verminderd met % door de Kamer aangewezen). 

2. Tussen kiezer en gekozene is wanneer één vertegenwoordiger optreedt 
voor bijna een half miljoen mensen geen enkele contact mogelijk. 

3. Bovendien raakt daardoor de voorlichting en verantwoordingsplicht aan 
het volk geheel in gedrang. 

4. Niet slechts de vertegenwoordiging der kleine partijen wordt daardoor 
een aanfluiting, maar ook de functionele verdeling binnen de partijen 
wordt er moeilijk door. 

Men kan nog wel uitgaan van de fictie, dat elk Parlementslid een soort 
wondermens is, die van alles verstand heeft, maar realistischer is het te 
erkennen, dat teamwork noodzakelijk is. In dit team zal de één meer gespe
cialiseerd zijn in handelsvraagstukken, de ander in financiële, de derde in 
vakverenigings- of middenstandsvraagstukken enz. De sociaal-politieke opzet 
van deze grootste onderneming, die Gemeenschappelijke Markt heet, maakt 
het van den beginne af noodzakelijk, dat iedere groep van de samenleving 
waakzaam toe kan zien. Indien men bijvoorbeeld thans reeds de enorme 
geestdrift in Frankrijk ziet van de grote industrieën, die zich steeds meer 
aaneensluiten, kan men zich voorstellen dat de kleine ondernemers en de 
vakbonden enigszins ongerust worden. 

Daarnaast kan men ook nog het element van de regionale vertegenwoor
diging in geding brengen. Het zou namelijk wel eens moeilijkheden kunnen 
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veroorzaken als bijvoorbeeld bepaalde probleemgebieden geen enkel eigen 
geluid konden laten horen. 

Het wil mij toeschijnen, dat deze argumenten wel doorslaggevend zijn 
om naar een redelijke verhoging van het ledenaantal te streven. 

1) Vgl. G. Balladore Pallieri, Le formation des Traités dans la pratique inter
nationale contemporaine, Recueil de cours de I'Académie, Tome I - 1949, 
page 521. 

2) Vgl. Catalano, La Comunità Economica Europea et l'Euratom. Milaan, 1957, 
blz. 20. 
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Enige opmerkingen over het 
liberalisme van de V. V.D. 11 

door W. J. G. M. GIELEN, jur. drs. 

W
ij hebben in een vorig artikel 1) aandacht gewijd aan het liberale denken 
over mens en gemeenschap, daarbij uitgaande van artikel 4 van het 
Beginselprogram van de V.V.D., dat onder meer zegt, dat de mens 

naar zijn aard bestemd is om als vrije persoonlijkheid in gemeenschap te leven. 
De uitwerking, die aan deze principiële gedachte wordt gegeven in een 
andere officiële uitgave van de V.V.D., de brochure Opgaande Lijnen, en 
uitlatingen van vooraanstaande liberalen over hetzelfde onderwerp, deden 
ons inzien, dat de erkenning van 's mensen sociale natuur in het Beginsel
program niet betekent, dat aan de gemeenschap in het liberale denken vol
doende aandacht wordt geschonken. Integendeel: voor de liberaal valt de 
volle nadruk op de mens, op het individu (om de term te gebruiken, waaraan 
de liberalen de voorkeur geven), terwijl de gemeenschap in beginsel weinig 
positieve waardering geniet. Zij moet in haar activiteiten "zoveel mogelijk" 
worden beperkt; voor het individu echter wordt "zoveel mogelijk" vrijheid 
opgeëist. 

Wij willen een en ander thans nader toelichten met enkele beschouwingen 
over de rechtvaardigheid en het eigenbelang. 

RECHTVAARDIGHEID 

De rechtvaardigheid is de deugd, die ons er toe brengt aan ieder het zijne 
te geven. De katholieke sociale leer onderscheidt haar in de bijzondere en de 
algemene of sociale rechtvaardigheid. De eerste wordt weer onderverdeeld 
in de ruilrechtvaardigheid, waardoor de verhoudingen tussen de mensen 
onderling worden geregeld, en de verdelende rechtvaardigheid, die betrek
king heeft op de verhouding van de overheid tot de onderdanen. Een voor
beeld van de eerste is de verplichting van de werkgever zijn arbeiders een 
rechtvaardig loon uit te betalen. De tweede doet er naar streven de voor
delen en de lasten, die het gemeenschapsleven met zich brengt, op redelijke 
wijze over alle leden der gemeenschap te verdelen. Beiden zien naar de 
individuele mens, anders dan de algemene of sociale rechtvaardigheid, die 
van ieder eist de gemeenschap te geven wat haar toekomt. De "ander", 
die men recht moet doen, is dus naar katholieke opvatting niet alleen de 
mens maar ook de gemeenschap van mensen. Dit is een consequentie uit de 
sociale natuur van de mens, die zich immers slechts in gemeenschap tenvolle 
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kan ontplooien. Als dat echter zo is, dan heeft de mens ook de plicht datgene 
te doen wat de bloei der gemeenschap verzekert 2). 

Voor wie de liberale opvatting over de rechtvaardigheid wil leren kennen 
biedt Opgaande Lijnen interessante gegevens. De liberale rechtvaardigheids
gedachte, zo heet het daar, is betrokken op het individu. Dat blijkt bijvoor
beeld uit een zin als deze: "Als regel moet volgens de rechtvaardigheids
gedachte ieder profiteren van zijn eigen prestaties, en brengt de plicht tegen
over de gemeenschap mee dat iedere werkgever zijn arbeiders het hoogst 
verantwoorde loon uitbetaalt". Nog duidelijker is het volgende (cursivering 
van ons, G.): "Naar het liberale oordeel, dat zich enerzijds grondt op de 
rechtvaardigheidsgedachte, anderzijds op de belangen van de gemeenschap, 
dient de belastingheffing om in de noodzakelijke inkomsten van de staat te 
voorzien" 3). De belangen van de gemeenschap vallen dus niet onder de 
rechtvaardigheid, behoren dus niet uit rechtvaardigheid te worden nagestreefd. 
In gelijke zin spreekt Prof. Mr. N. E. H. van Esveld in een reeds eerder geci
teerd werk over de sociale gerechtigheid, die naar zijn mening o.m. inhoudt: 
1. aan ieder gelijke mogelijkheden geven tot ontplooiing overeenkomstig zijn 
talenten; 2. aan ieder een rechtvaardig aandeel in het nationale inkomen 
verzekeren; 3. aan ieder in de samenleving en haar werkgemeenschappen 
mens-waardige verhoudingen garanderen 4). Ook hier is de rechtvaardigheid 
betrokken op het individu, en komt de sociale rechtvaardigheid, zoals wij 
die kennen, niet aan de orde. Het "ius suum cuique" acht Van Esveld blijkbaar 
niet op de gemeenschap van toepassing. Voor Fahrenfort, die een groot 
wantrouwen koestert tegen het gebruik van het woord rechtvaardigheid, geldt 
hetzelfde 5). 

Ook in zijn opvatting omtrent de rechtvaardigheid blijkt het liberalisme 
dus eenzijdig de nadruk te leggen op het individu, met verwaarlozing van 
de rechten van de gemeenschap. Men schatte dit niet gering. "Het is juist 
aan de sociale rechtvaardigheid eigen van een ieder te eisen al wat voor het 
gemeenschapswelzijn nodig is", aldus schreef Paus Pius XI in de encycliek 
Divini Redemptoris. Anders gezegd: het is de sociale rechtvaardigheid (in de 
betekenis, die de katholieke sociale leer aan dit woord hecht), die ons er toe 
brengt onze persoonlijkheid te ontwikkelen in overeenstemming met de eisen 
van de gemeenschap. Wie dan ook de sociale rechtvaardigheid niet telt of 
haar betekenis minimaliseert, belemmert de ontwikkeling van de deugd, die 
bij uitstek op het algemeen welzijn is gericht. De bloeiende harmonische 
gemeenschap, die de V.V.D. zich ten doel stelt, is niet te verwezenlijken, 
indien de rechtvaardigheid niet mede betrokken wordt op de gemeenschap. 
De liberale opvatting van de rechtvaardigheid toont naar onze mening aan, 
dat de V.V.D., ondanks artikel 4 van haar Beginselprogram, geen helder 
inzicht heeft in de sociale natuur van de mens en de realiteit van de gemeen
schap 6). 

EIGENBElANG 

Wij komen vervolgens tot het eigenbelang, een onderwerp, dat in het 
liberale denken een grote plaats inneemt. Artikel 14 van het Beginselprogram 
zegt hierover: "Zich plaatsende op de bodem der werkelijkheid begrijpt de 
Partij, dat de drijfveer van het eigenbelang te allen tijde in alle groepen 
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der samenleving een belangrijke factor zal blijven. Zij acht ieder streven 
naar hervorming, dat met deze waarheid geen rekening houdt, tot mis
lukking gedoemd. De mening, dat in een maatschappij, gebaseerd op afschaf
fing van het privaatbezit der productiemiddelen, het eigenbelang geen of 
althans slechts een ondergeschikte rol zou spelen, beschouwt zij als een 
dwaling. Het eigenbelang is enerzijds een machtige hefboom voor vergroting 
van de welvaart, anderzijds een gevaar voor verdrukking van de ene mens 
of de ene groep van mensen door de andere. Het streven behoort er daarom 
op gericht te zijn door doelmatige organ:satie de goede werking van het 
eigenbelang te behouden en de schadelijke werking te beperken". 

De V.V.D. is dus niet blind voor de gevaren, die kleven aan het nastreven 
van het eigenbelang. Zij wil de sch'adelijke werking van het eigenbelang 
wel niet geheel ongedaan maken (waarom eigenlijk niet?), maar in ieder 
geval toch beperken. De goede werking ziet zij hierin, dat het eigenbelang 
de hefboom is voor vergroting van de welvaart. In Opgaande lijnen wordt 
dit aldus uitgedrukt: "Een ander facet van deze zelfde liberale zienswijze 
is, dat de mens om zijn menselijke waardigheid ten volle te kunnen ver
wezenlijken, de gelegenheid moet krijgen om de talenten die in hem aan
wezig zijn, volgens zijn geweten handelend te ontplooien. Wie dat doet 
worde daarin ook door de gemeenschap erkend en men late hem de vruchten 
van zijn arbeid en gaven, die wanneer hij waarlijk volgens ethische normen 
handelt - en dat is ons liberale uitgangspunt - altijd de gemeenschap nog 
meer ten goede zullen komen dan hemzelf". Is het wonder, dat wij bij de 
laatste woorden denken aan Adam Smith en diens opvatting over de grootst 
mogelijke welvaart voor allen als resultaat van het nastreven van het wel
begrepen eigenbelang door de individuen? 

Prof. Van Esveld is de liberale schrijver, die het uitvoerigst over het eigen
belang spreekt. Naar zijn mening is de mens van nature een egoïstisch 
wezen. Verderop verzwakt hij dit tot: de mens is deels egoïst. Hij beroept 
zich op de calvinistische Prof. Zevenbergen, die in zijn beschouwing over 
de oorsprong van het recht leert, dat zich in het bewustzijn van de mens 
drie stromingen voordoen, namelijk een individualistische (egoïstische), een 
collectivistische (altruïstische) en een ordenende tendens. De laatste wordt, 
aldus Van Esveld, bij uitstek door de politiek vertegenwoordigd. Van het 
individu zegt hij voorts, dat het in zijn strijd om het bestaan primair alleen 
staat en dat zijn handelingen de resultante zijn van het ordeningscompromis 
in de strijd tussen zijn egoïstische en altruistische stromingen. Het moet ons 
van het hart, dat Prof. Van Esveld (en hij staat daarin in liberale kring niet 
alleen) aan de eerste, de egoïstische stroming, heel wat meer aandacht schenkt 
dan aan de laatste. Opmerkelijk zijn ook de volgende uitlatingen: "Het is 
natuurlijk gemakkelijk om progressief te zijn, als men er alleen maar beter 
van kan worden. Het is dus logisch, dat de arbeiders progressief à outrance 
zijn. Het pijnlijke is echter, dat de zin voor progressie hen verlaat, als zij 
er zelf geen belang bij hebben. Maar dit tussen haakjes. Ook zij gedragen 
zich volkomen menselijk (cursivering van ons, G.) en ik wil het hier over 
beginselpolitiek hebben". "In het begin schreef ik reeds, dat onze partij geen 
of zo goed als geen arbeiders onder haar leden telt. Dit betekent, dat de 
gemiddelde liberaal zelf niets te verwachten heeft van verdere uitbreiding 
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onzer sociale wetgeving. Van de sociale gerechtigheid 7) heeft hij zijn deel 
en het is opnieuw weer menselijk, dat hij dan ook eerder geneigd is het zo 
welletjes te vinden". Het niet verder zien dan het eigen individuële en groeps
belang beschouwt Prof. Van Esveld dus als "volkomen menselijk". Wij laten 
in het midden hoe hij dit nu precies bedoelt: als "bij de mensen veel voor
komend", zonder daarbij enig zedelijk oordeel te willen uitspreken, of als 
"behorend tot de menselijke natuur", als iets, dat niet in strijd is met het 
ideaal van menselijkheid. In ieder geval ontbreekt ieder spoor van morele 
verontwaardiging over een houding, die in strijd is met rechtvaardigheid en 
naastenliefde, welke immers onder meer van ons vragen ook de belangen 
van onze medemensen in het oog te houden, even zo goed als wij het onze 
eigen belangen doen 8). Citeren wij tenslotte nog een principiêle uitspraak 
van Van Esveld over het eigenbelang: "Het dienen van het eigenbelang 
hoort tot de menselijke natuur, daar het inhaerent is aan de drang tot zelf
handhaving. Wie deze menselijke eigenschap, dit instinct eigenlijk, miskent, 
toont de mens niet te kennen, niet te begrijpen, wat de drijvende krachten 
onzer aardse schepping zijn". Kan het eigenbelang nog sterker nadruk ver
krijgen dan in deze professorale beginselverklaring? 

Ook Fahrenfort schat de betekenis van het eigenbelang hoog. De primaire 
natuurlijke impulsen tot voeding en voortplanting vormen er de grondslag 
van. "In wezen", zo zegt hij, "krijgt, althans voor een groot deel, dit primitieve 
levensdoel bij de mens de vorm van een streven naar persoonlijk bezit ... 
Het streven naar persoonlijk bezit is dus op grond van het oer-instinct de 
uiting van een krachtige levensdrang". Toch is voor de liberalen het 
eigenbelang niet de hoogste levensuiting. "Er is ook nog zo iets als een 
zedelijk bewustzijn, dat ons voorschrijft dat streven zo te richten, dat het 
onze medemensen niet bewust benadeelt. Dit is geen frazeologie, maar een 
zedenleer, die men kan ontlenen aan het christelijk geloof. De christelijke 
leer schrijft ons voor, onze naasten lief te hebben, hetgeen insluit, dat men 
andere mensen geen leed berokkent en geen materiële schade toebrengt. 
De idealistische gedachte, dat men de zelfzucht en de behartiging van het 
eigen belang zou kunnen uitbannen is echter een illusie. Een niet minder 
grote illusie is de veronderstelling, dat de mens er in groten getale toe te 
brengen zou zijn, om zijn belangen aan de gemeenschap op te offeren. Het 
tegendeel is waar. Bij de overgrote meerderheid der mensen bestaat een 
neiging om op de gemeenschap te parasiteren". Dat er uitzonderingen zijn 
weet Fahrenfort wel (hij noemt de zelfmoordbrigades bij enkele oosterse 
volkeren! I), maar massale uitschakeling van het individuele eigenbelang en 
het brengen van offers ten bate van de gemeenschap is onmogelijk 9). Niet 
alleen wordt hier geponeerd de onweerstaanbare kracht van het eigen
belang (oer-instinct), maar, wat eveneens opvalt, de zwakke sociale neiging 
van de mensen, die immers in grote meerderheid op de gemeenschap willen 
parasiteren. In verband met het citaat uit de paragraaf "De mens is een 
gemeenschapswezen" van Opgaande lijnen, dat wij in het septembernummer 
van dit maandschrift uitvoerig bespraken, wijzen wij er op, dat ook deze 
liberaal het sociale in negatieve termen beschrijft: onze medemensen niet 
bewust benadelen, geen leed berokkenen, geen materiële schade toebrengen. 

Wij bevinden onS' bij deze loftuitingen op het eigenbelang wel heel ver 
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van de geest van de katholieke sociale leer, waarin het algemeen welzijn 
zo'n grote plaats inneemt en het nastreven van dit welzijn als iets verhevens 
wordt beschouwd. 

Alvorens onze beschouwingen over mens en gemeenschap te besluiten nog 
een korte opmerking over het subsidiariteitsbeginsel naar aanleiding van 
wat Prof. Van Esveld hierover schrijft. Het subsidiariteitsbeginsel doet in 
feite niets anders, aldus de hoogleraar, dan de liberale leer bevestigen, welke 
inhoudt dat de overheid niet moet doen, wat het particuliere initiatief kan 
verrichten. En ten bewijze haalt hij triomfantelijk een drietal zinnen van 
Oswald von Nell-8reuning S.J. aan over de subsidiaire taak van de over
heid 10). Hier wordt met belangrijke zaken wel zeer lichtvaardig omgespron
gen. Wie het subsidiariteitsbeginsel losrukt uit de sociale leer, waarvan het 
een kernpunt vormt en het plaatst in het kader van het liberalisme, gelijk 
Van Esveld dit doet, verminkt het dusdanig, dat er van zijn wezenlijke beteke
nis weinig overblijft. Zonder op deze kwestie uitvoerig in te gaan, willen wij 
er toch op wijzen, dat het bij het subsidiariteitsbeginsel er niet om gaat de 
overheid "zoveel mogelijk" terug te dringen. Integendeel, van de toepassing 
ervan verwacht Paus Pi us XI juist een vrijer, krachtiger en sl,lccesvoller behar
tiging van die zaken, waarvoor alleen het staatsgezag competent is 11). 
Subsidiariteit houdt ook geenszins in, dat de overheid op de tweede plaats 
komt, zoals Van Esveld blijkt te menen 12). Het gaat bij dit beginsel immers 
om een harmonische ordening, niet om een volgorde. Men leze er de 
betreffende passage uit de pauselijke encycliek maar eens op na. De staat 

. is in de katholieke sociale leer niet de invaller, die binnen de lijnen komt 
als een speler het veld moet verlaten, of, om een scherp woord van Dr. 
Cornelissen te gebruiken, een noodhulp in de huishouding der gemeen
schap 13). Dit is zij voor de liberaal in principe wel en het is daarom volstrekt 
onjuist in het subsidiariteitsbeginsel de bevestiging te zien van een liberale 
leer. Uit hetgeen wij vonden aan liberale gedachten over mens en gemeen
schap zal duidelijk zijn, dat de afstand tussen de katholieke sociale leer, 
waarvan het subsidiariteitsbeginsel niet mag worden losgemaakt, en het 
liberalisme nog steeds groot is. 

GEZAG EN VRIJHEID 

Over dit onderwerp heeft zich enige jaren geleden een belangrijke dis
cussie afgespeeld in de Nieuwe Rotterdamse Courant tussen de redactie 
van dit liberale dagblad en de a.r. Prof. Dr. A. M. Donner 14). Wij zullen 
van deze discussie, die werd gevoerd naar aanleiding van de Kamerdebatten 
over de wet op de lijkbezorging, een beknopte samenvatting geven. Prof. 
Donner's betoog culmineerde in de stelling, dat de a.r. - anders dan de libe
raal - het staatkundig leven beheerst ziet door twee beginselen: gezag en 
vrijheid, het recht en de vrijheid der burgers náást het eigen recht en de 
eigen taak der overheid. Naar goed-liberale traditie wordt het staatkundig 
leven maar door één pool beheerst, namelijk de vrijheid. Vandaar dat de 
liberaal van huis uit de overheid bagatelliseert en nooit het rechte zicht op 
de behoefte aan de realiteit van het gezag heeft kunnen krijgen. De Nieuwe 
Rotterdamse Courant antwoordde hierop, dat ieder staatkundig beginsel, dat 
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zich tot de democratie rekent, twee polen heeft: gezag èn vrijheid. A.r. en 
liberalen verschillen alleen in de diepste fundering van gezag en vrijheid 
en in samenhang daarmee in de plaats waar de grens tussen vrijheid en 
gebondenheid moet worden getrokken. En het blad zei het Thorbecke na, 
dat "geeft vrijheid" en "eist gehoorzaamheid" gelijkelijk de grondslagen 
aller regering zijn. 

De repliek van de a.r. hoogleraar was belangwekkend. De onderscheiding, 
die de liberaal maakt tussen gezag en vrijheid is niet meer dan het framework 
waarbinnen zijn werkelijk beginsel opereert, en dót is de vrijheid. Dit beginsel 
slaat de liberaal zo hoog aan, dat hij daardoor de grenzen van de overheids
bevoegdheid laat bepalen. Maar is het dan niet juist, dat de liberaal op 
één pool, namelijk de vrijheid, vaart? De Nieuwe Rotterdamse Courant gaf 
het niet toe. Het blad schreef in zijn nummer van 29 maart 1955: "Het zij 
daarom nog eens herhaald, dat naar liberale opvatting het de zelfstandige 
taak van de overheid is de normen aan onze beschaving eigen te verwezen
lijken en te handhaven. Dit schept een kader, waarbinnen ieder, die niet 
naar anarchie of willekeur streeft, niet alleen formele vrijheid geniet, maar 
zich ook vrij kan voelen". En het blad besloot: "Deze visie van vrijheid voor 
ieder binnen het algemene normen kader is inderdaad gegrondvest op de 
verdraagzaamheid, maar omdat de verwezenlijking daarvan aan door het 
gezag van de ove'rheid te handhaven grenzen is gebonden, mag men het 
niet zo stellen, alsof het liberale beginsel alleen vaart op de pool van de 
vrijheid, Wij geven alleen gaarne toe, dat de liberaal de grenzen tussen 
gezag en vrijheid meer naar de zijde van de vrijheid legt dan de a.r., die 
de consciëntievrijheid wel wil ontzien, doch een verdergaande verwezen
lijking van de vrijheid, welke niet met zijn opvatting strookt, afwijst". 

Aan wiens zijde is het gelijk? Wij achten de argumentatie van Prof. Donner 
het sterkst wat echter niet zeggen wil, dat wij zijn staatstheorie tot de onze 
maken. Zijn opvatting vindt onder meer steun in artikel 4 van het Beginsel
program der V.V.D., waaruit wij het volgende citeren: "Zij (dat is de partij) 
ziet de uit het gemeenschapsverband voortvloeiende gebondenheid van de 
individuele mens niet als een beperking zijner vrijheid, doch als een onmis
bare voorwaarde om die vrijheid rechtens en feitelijk te verwezenlijken. Zij 
verlangt, dat bij het bepalen van de mate en de vorm dier gebondenheid 
steeds als doel voor ogen zal staan het waarborgen ener zo groot mogelijke 
geestelijke, staatkundige en maatschappelijke vrijheid voor allen". In een 
scherpzinnig commentaar op deze liberale beginseluitspraak heeft Mr. 
W. C. D. Hoogendijk Jr. opgemerkt, dat het liberalisme dus blijkbaar wel een 
uit het gemeenschapsverband voortvloeiende binding van het individu aan
vaardt, doch bij het preciseren van de aard dezer gebondenheid in een 
nietszeggende (misschien daardoor juist veelzeggende!) tautologie vervalt. 
Immers, de individuele vrijheid van allen is gebonden aan de gemeenschap 
(eerste zin van de geciteerde passage uit qrtikel 4), maar de mate en de vorm 
dier gebondenheid worden gereguleerd door de individuele vrijheid van 
allen (zie de tweede zin) 15). Niet alleen legt dus de liberaal de grens tussen 
gezag en vrijheid meer naar de kant van de vrijheid dan de a.r., zoals de 
Nieuwe Rotterdamse Courant schrijft, maar de vrijheid wordt uitdrukkelijk 
geponeerd als het beginsel, dat mate en vorm der gebondenheid aan het 

327 



gézag bepaalt. Wie het zo ziet kan het gezag niet op zijn juiste waarde 
schatten en komt er licht toe de taak van de overheid te bagatelliseren. 

Zoals in de verhouding mens-gemeenschap het accent ligt op de mens (het 
individu), zo ligt dus voor de liberaal in de verhouding vrijheid-gezag het 
accent op de vrijheid, ten koste van het gezag. Vrijheid is het grote slagwoord, 
het geloofsartikel van het liberalisme, zoals Mr. Hoogendijk het uitdrukt 16). 
Men redeneert minder over, dan vanuit de vrijheid, die veelal als een klaar en 
tamelijk probleemloos begrip voorop wordt gesteld. Wel wordt herhaaldelijk 
betoogd, dat vrijheid geen ongebondenheid betekent, en in zoverre wordt 
dus getracht het begrip te overdenken ... Er is alleen ware vrijheid", aldus 
bijvoorbeeld Prof. Oud, "als men zich tegelijkertijd gebonden weet aan een 
hoger beginsel" 17). Nog scherper drukt zich Prof. Van Esveld uit, wanneer hij 
zegt, dat ware vrijheid is vrijheid in gebondenheid 18). Men graaft echter 
niet diep: het zijn de ervaringen uit het verleden, die hebben geleerd, dat 
aan de absolute vrijheid beperkingen moeten worden opgelegd. Van een 
principiële bezinning is nauwelijks sprake. Wij moeten dan ook telkens weer 
tot onze verwondering constateren, dat de liberaal, die zo hoog opgeeft 
van de vrijheid, voor het probleem van de vrijheid nauwelijks aandacht heeft. 
Wij denken hierbij met name oan de vraag of de vrijheid een te handhaven 
recht dan wel een te verwezenlijken ideaal, een feit dan wel tevens een 
mogelijkheid is. 

Hierbij aansluitend richten wij ons vervolgens nog even naar het gezag, 
dat zoals reeds bleek door de liberaal in beginsel naar het tweede plan wordt 
geschoven. Prof. Oud omschrijft naar onze mening het beste de liberale 
opvatting over het gezag en wel met de volgende woorden: "Ik ben begon
nen met voorop te stellen de grote betekenis van de menselijke persoonlijk
heid, van de menselijke waardigheid, van het recht van de mens tot ontplooiing 
in vrijheid! Ik stel dus tegenover het gezag de rechten van de mens, die 
meebrengen, dat hij zich in vrijheid moet kunnen ontplooien. Als de verhou
dingen goed zijn, dan moet het zó zijn, dat het gezag is een waarborg voor 
de vrijheid, doordat dat gezag respect heeft voor de rechten van de indivi
duele mens. Dus de eerste plicht van het gezag is: respect hebben voor de 
rechten van de mens" 19). Het is dus zo, dat eerst komt de vrijheid en daarna 
het gezag, en dat het gezag tot taak heeft de vrijheid te respecteren en te 
waarborgen. Het gezag is dus niet een middel tot de vrijheid en is niet mede 
betrokken in de verwerkelijking daarvan. Het is er, omdat de ervaring 
leert, dat zonder gezag, zonder orde, de vrijheid er alleen zou zijn voor de 
sterken 20). 

Hiermede is het grondpatroon van de liberale opvatting over gezag en 
vrijheid getekend. Wij kennen er geen betere kenschets van, dan die van Prof. 
Donner, welke wij zoëven citeerden: het onderscheid tussen gezag en vrijheid, 
dat de liberaal maakt, is het framework, waarbinnen zijn werkelijke begin
sel (de vrijheid) opereert. Deze vrijheid is echter geen ongebondenheid, niet 
"doen wat men zelf wil". Met name geldt dit ook op economisch terrein. De 
V.V.D. verwerpt immers de leer van het laissez faire laissez passer "die een 
ieder vrij wil laten naar eigen goeddunken te handelen", aldus artikel 5 van 
het Beginselprogram, dat echter bepaald verrassend vervolgt: "Die leer moge 
aanvaardbaar zijn geweest voor een voorbijgegaan tijdperk in de maat-
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schappelijke ontwikkeling, voor de huidige wereld is een vrijheid voor de 
enkeling, die geen verantwoordelijkheid tegenover anderen kent, niet langer 
te aanvaarden". Wil de V.V.D. werkelijk in alle ernst beweren, dat er ooit 
een tijdperk in de geschiedenis kan zijn geweest, waarin vrijheid zonder 
verantwoordelijkheid tegenover de medemens aanvaardbaar was? Het zou 
ongeloofwaardig klinken als het hier niet zo duidelijk te lezen stond. Artikel 5 
doet dan ook ernstig afbreuk aan de veel juistere formulering van artikel 4, 
namelijk dat ware vrijheid alleen bestaanbaar is, indien zij gepaard gaat met 
verantwoordelijkheid. Wij vragen ons evenwel af, of hiermede is bedoeld 
verantwoordelijkheid "tegenover anderen". Want wel spreekt de liberaal 
veel over verantwoordelijkheid in verband met de vrijheid, maar met verant
woordelijkheid wordt dikwijls bedoeld verantwoordelijkheid voor eigen daden, 
dus zelfstandigheid 2'). Hoewel men dus niet kan zeggen dat het vraagstuk 
van gebondheid en vrijheid in liberale kring helder wordt gezien, zijn de 
afwijzingen van de ongebonden vrijheid van het extreme individualisme zo 
talrijk, dat althans hierover geen twijfel kan bestaan. 

Wij zouden gaarne nog dieper op dit punt ingaan en bijvoorbeeld behan
delen de liberale opvatting van de vrijheid als een "vrijheid van" (libertas 
a coactione) veel minder dan als een "vrijheid tot". Ook het vraagstuk van 
het gezag, dat te eenzijdig als een druk op de vrijheid wordt ervaren, zou 
nog nader uitgewerkt kunnen worden. Wij willen het echter bij de hoofdlijn 
laten en overgaan tot een ander vraagstuk, namelijk dat van de verhouding 
van de politieke partij tot godsdienst en levensbeschouwing 22). 

GODSDIENST, LEVENSBESCHOUWING EN 
POLITIEKE PARTIJ 

"De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie wenst het verenigingspunt te 
zijn van allen die op grond van hun overtuiging, dat vrijheid, verantwoorde
lijkheid en sociale gerechtigheid de fundamenten behoren te zijn van een op 
christelijke grondslag berustende samenleving als de Nederlandse, de in dit 
program neergelegde beginselen tot uitgangspunt willen nemen van hun 
staatkundig streven. Zij plaatst daarbij voorop de erkenning, dat er voor de 
individuele mens een nauw verband bestaat tussen levensbeschouwing en 
staatkundig beginsel, doch meent tevens, dat gelijk inzicht aangaande staat
kundig beginsel bestaanbaar is, ondanks verschil van mening omtrent de 
diepste levensgrond. Het antwoord op de vraag, hoe de geestelijke over
tuiging, waaruit het beginsel voortkomt, behoort te worden verstaan, aan het 
individuele geweten overlatend, acht zij gemeenschappelijk inzicht omtrent 
dit staatkundig beginsel voldoende voor vruchtdragend samengaan in de
zelfde staatkundige organisatie". Aldus luidt artikel 1 van het Beginselprogram 
van de V.V.D., dat ons dus plaatst voor een der meest brandende vraag
stukken van de Nederlandse politiek, namelijk de verhouding van de politieke 
partij tot godsdienst en levensbeschouwing. Daar echter ook artikel 3 dit doet 
en in combinatie met artikel 1 tot interessante beschouwingen leidt citeren 
wij ook dit artikel vooraf in zijn geheel: "De Partij is diep overtuigd, dat de 
grondslagen der Nederlandse beschaving wortelen in het christendom, al 
moge dit door de onderscheidene groepen des volks nog zo verschillend 
worden verstaan. Zij is ervan doordrongen, dat het bovenal de christelijke 
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geest is, die ons volk de waarde en de vrijheid van de mens en zijn verant
woordelijkheid heeft doen beseffen en die het aanzien van ons volk in de 
wereld heeft bepaald. Zij acht het daarom een onafwijsbare eis, dat door 
versterking van deze geest zedelijke ontworteling en geestelijk nihilisme 
worden overwonnen, opdat de grondslagen onzer samenleving daadwerkelijk 
kunnen worden beschermd tegen de gevaren, die deze, in het bijzonder van 
de zijde der voorstanders van totalitaire staatsconstrudies, bedreigen. Zij 
geeft er zich daarbij ten volle rekenschap van, dat de zedekundige begin
selen van het christendom worden aangehangen door zeer velen, die de 
christelijke godsdienst niet belijden". 

De V.V.D. doet in deze artikelen twee uitspraken, die op het eerste gezicht 
moeilijk met elkaar in overeenstemming te brengen zijn. Gezegd wordt, dat 
er voor de individuele mens een nauw verband bestaat tussen levensbeschou
wing en staatkundig beginsel, maar dat dit niet verhindert, dat bij verschil 
van mening over de diepste levensgrond toch gelijkheid van inzicht bestaat 
aangaande het staatkundig beginsel. Wie dit leest is wellicht geneigd de 
V.V.D. een doorbraakpartij te noemen. Daarnaast staat dan de opvatting, dat 
de grondslagen der Nederlandse beschaving wortelen in het christendom en 
dat deze grondslag versterking behoeft. Wil dit echter niet .zeggen, dat de 
V.V.D. een confessionele partij, i.c. "algemeen" of vrijzinnig christelijke partij 
is? Maar hoe dan het een met het ander te combineren? Wij zullen trachten 
uit deze tegenspraak een uitweg te vinden. 

Het is in de kringen van de V.V.D. niet ongebruikelijk over de liberalen 
te spreken als over de vrijzinnigen. Zo schrijft bijvoorbeeld G. A. de Ridder 
in "Vrijheid en Democratie" van 31 mei 1952: "Voor ons, hedendaagse vrij
zinnigen in Nederland, is er aanleiding te meer, ons Thorbecke voor de geest 
te roepen, nu zijn sterfdag voor de tachtigste maal verjaart". En P. D. van 
Royen zegt in hetzelfde blad op 6 september 1952: "In Nederland zien helaas 
lang niet alle vrijzinnigen in, dat een vrijzinnige overtuiging op godsdienstig 
gebied in tegenspraak is met een socialistische overtuiging op staatkundig 
terrein". Prof. Oud spreekt in dezelfde geest: "De doorlopende achteruitgang 
van de vrijzinnige invloed, die het beeld was van de jaren voor de oorlog, 
heeft plaats gemaakt voor een doorlopende vooruitgang". En: "Wij mogen 
er tenslotte ons van verzekerd houden, dat het grote feit der vrijzinnige 
eenheid voor de kiezers van vrijzinnigen huize een grote aantrekkingskracht 
heeft gehad". (Vrijheid en Democratie 24 januari 1953.) 

Maar de brochure Opgaande Lijnen ziet het geheel anders. Na gezegd te 
hebben, dat de V.V.D. is het tehuis voor de politiek vrijzinnigen vervolgt deze 
officiële uitgave: "Misschien zou over het begrip politiek vrijzinnigen een 
misverstand kunnen ontstaan. Politiek vrijzinnig is geheel iets anders dan 
godsdienstig vrijzinnig - dat kan niet genoeg worden beklemtoond - immers 
onder de aanhangers van het politiek liberalisme bevinden zich, naast vele 
vrijzinnig-protestanten, ongeorganiseerde buitenkerkelijken en humanisten ook 
talrijke orthodox-protestant georiënteerden en Rooms-katholieken. Allen er
kennen zij het feit, dat onze Nederlandse beschaving grotendeels haar 
oorsprong vindt in de Christelijke levensbeschouwing en dat onze maat
schappij gedragen behoort te worden door de zedelijke normen van het 
Evangelie". 
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Het is moeilijk als buitenstaander te beslissen in een strijd tussen liberalen 
over zo'n belangrijke zaak. De feitelijke situatie is zo, dat vele liberalen 
vrijzinnig en liberaal beschouwen als woorden met een gelijke of gelijk
waardige betekenis. In een rede tijdens de oprichtingsvergadering van de 
V.V.D. op 24 januari 1948 heeft Mr. D. Stikker zijn partij geplaatst in de 
geestelijke stroming van het protestantisme. Van de geest van het vrijzinnig 
protestantisme is het eerder geciteerde artikel 3 van het Beginselprogram door 
trokken. Daarbij komt, dat, zoals Van Esveld schrijft, het liberalisme een 
.drievoudige schakering kent, namelijk een godsdienstig, een staatkundig en 
een sociaal-economisch liberalisme en dat deze dezelfde wortels hebben 23). 
Ook in katholieke kring is hierop herhaaldelijk gewezen. Tenslotte bestaat de 
aanhang van de V.V.D. nog steeds voor het merendeel uit mensen van gods
dienstig vrijzinnige huize 24). Wij menen dan ook de V.V.D. als een vrijzinnige 
partij te mogen aanduiden, waarbij wij het woord vrijzinnig mede in zijn 
godsdienstige betekenis nemen. De bovenvermelde passage uit Opgaande 
lijnen verdient evenwel onze aandacht, omdat zij aantoont, dat de V.V.D. 
tracht zich van de godsdienstige vrijzinnigheid los te maken, om ruimte te 
scheppen voor aanhangers van andere godsdienstige overtuigingen. Het is 
echter niet duidelijk in hoeverre dit streven door de aanhang wordt gedeeld. 

Is de V.V.D. een vri;zinnige partij, dan behoort zij te worden ingedeeld in 
het kamp der confessionele partijen. Hoe moeten wij dan echter artikel 1 
verstaan ~ Wijst dit niet in de richting van een doorbraakpartij ? De opvat
ting, dat de V.V.D. een doorbraakpartij zou zijn, is veel gehoord. Zelfs 
socialisten, die deze opvatting steeds hebben bestreden, schijnen er thans 
toe over te hellen, wellicht uit de behoefte althans ergens (zij het dan niet 
bij de eigen partij) doorbraakwinst te ontdekken. Van a.r. zijde heeft onder 
meer Mr. Hoogendijk in zijn reeds meerdere malen aangehaalde brochure 
gesteld: "Indien wij de P.v.d.A. een doorbraakpartij noemen, dan ligt het 
voor de hand, na lezing van deze beide artikelen (namelijk artikel 35 Beginsel
program P.v.d.A. en artikel 1 Beginselprogram V.V.D., G.) te concluderen, dat 
de V.V.D. krachtens haar uitgangspunt terzake van de doorbraak in niets 
van de P.v.d.A. verschilt" 25). Dr. l. A. H. Albering karakteriseert de V.V.D. in 
haar optreden onder anderen als vrijzinnige en als doorbraakpartij 26). Zijn 
argumenten zijn: a. de V.V.D. tracht bewust kiezers uit het protestantse en 
katholieke kamp tot zich te trekken; b. de V.V.D. organiseert zich in limburg 
en neemt een katholiek op in het hoofdbestuur. 

Noch de argumentatie van Mr. Hoogendijk, noch die van Dr~ Albering lijken 
ons voldoende. De beide door Mr. Hoogendijk geciteerde artikelen vertonen 
een aanmer.kelijk verschil. De Partij van de Arbeid spreekt van een "innig 
verband tussen levensovertuiging en politiek inzicht en waardeert het in 
haar leden, als zij dit verband ook in hun arbeid door de Partij duidelijk 
doen blijken". Een gevolgtrekkking hieruit is artikel 36, dat voorziet in de 
oprichting van werkgemeenschappen op de grondslag der levensovertuiging. 
De V.V.D. beperkt er zich toe voor de individuele mens een nauw verband 
te erkennen tussen levensbeschouwing en staatkundig beginsel. Dit is echter 
een kwestie, die haar als parti; verder niet aangaat, zoals duidelijk blijkt uit 
de laatste zin van artikel 1 van haar Beginselprogram. Dat de leiders van 
de V.V.D. niets voelen voor de oprichting van werkgemeenschappen op 
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grondslag van godsdienst of levensbeschouwing in het kader van de partij 
is aan de hand van dit artikel volkomen begrijpelijk. Wij mogen dus con
cluderen, dat het verband tussen levensbeschouwing en politiek voor de 
P.v.d.A. een ernstiger zaak is dan voor de V.V.D., die dit hele probleem naar 
het individuele geweten toeschuift 27). 

Dat de V.V.D. een doorbraakpartij zou worden omdat zij bewust stemmen 
tracht te winnen in het katholieke en protestantse kamp en een katholiek in 
het hoofdbestuur opneemt, lijkt ons onvolledig. Bestaat het wezen van 
de doorbraak dan hierin, dat mensen van verschillende levensovertuiging op 
één partij stemmen en daarin samenwerken? Wij menen van niet. Doorbraak 
is de poging te komen tot een practisch politiek program, dat op grond van 
de eigen godsdienstige of levensovertuiging door de leden van de partij wordt 
aanvaard, zonder dat dit verschil in overtuiging de eenheid van het program 
en de op basis daarvan gevoerde actie in gevaar brengt en zonder dat 
daardoor het program vervalt tot neutraliteit ten aanzien van levensbeschou
wing en godsdienst. Het is de verwerping van de confessionele, maar evenzeer 
van de levensbeschouwelijk neutrale partij. Het is een derde mogelijkheid, 
waarbij de politieke eensgezindheid bewust wordt gebaseerd op de ver
scheidene godsdiensten en levensbeschouwingen, die als inspiratiebron voor 
het werk van de partij worden gewaardeerd. Dat de partij zijn aanhang 
vindt in al de belangrijke godsdienstige en levensbeschouwelijke groepen is 
uiteraard een voorwaarde voor de verwezenlijking van dit ideaal. Vandaar 
dat de socialisten konden stellen: een Partij van de Arbeid zonder katho
lieken is geen Partij van de Arbeid meer. Maar voorwaarde tot de doorbraak 
is iets anders dan doorbraak zelf. 

Dr. Albering heeft terecht opgemerkt, dat de V.V.D. doortastender dan 
tot nu toe tracht in katholieke kring stemmen te winnen. Dit kán een aan
wijzing zijn, dat de doorbraakgedachte daar veld wint. Wil de V.V.D. echter 
een doorbraakpartij worden, dan is herziening van haar Beginselprogram 
een eerste vereiste. Wij denken daarbij niet alleen aan de zoëven aan
gehaalde artikelen 1 en 3, maar onder meer ook aan artikel 11, waaruit de 
duidelijke voorkeur van de V.V.D. voor het openbaar onderwijs blijkt, en aan 
andere artikelen, die een levensbeschouwelijke inslag hebben. 

Zover is het nog lang niet. Iemand als A. C. Reedijk, die in Liberaal Reveil 
getoond heeft grote aandacht te hebben voor het probleem van de verhou
ding van de politieke partij tot godsdienst en levensbeschouwing komt er 
niet toe deze materie te zien vanuit een kritische instelling ten opzichte van 
de liberale beginselen. Wanneer hij zich afvraagt: op welke wijze wordt het 
contact van het moderne liberalisme met de geestelijke stromingen versterkH, 
dan is zijn antwoord: "Daarvoor zouden twee dingen nodig zijn: ten eerste, 
het overtuigen van het Nederlandse publiek van de noodzakelijkheid theologie 
en politiek duidelijk gescheiden te houden; ten tweede, de daadwerkelijke 
medewerking van een groot aantal aanhangers van alle geestelijke stro
mir.gen aan de politieke strijd van het moderne liberalisme" 28). En even 
tevoren stelt hij de kwestie zo, dat er van de kant van katholicisme en 
orthodox protestantisme hindernissen aanwezig zijn om van de innerlijke 
levensovertuiging, die de geestelijke stroming is, over te gaan naar de uiter
lijke levenshouding die in het moderne liberalisme is te vinden. Aan de kant 



van het liberalisme zijn hindernissen naar zijn mening blijkbaar niet aanwezig! 
Daarbij ziet hij bijvoorbeeld volkomen over het hoofd, dat artikel 3 van het 
Beginselprogram van de V.V.D. met zijn door het vrijzinnig protestantisme 
geïnspireerde idee van Christendom boven geloofsverdeeldheid voor de 
katholiek en orthodox protestant onaanvaardbaar is 29). 

Hoewel wij dus erkennen, dat er aanwijzingen kunnen zijn voor een ken
tering in de richting van de doorbraak, menen wij vooralsnog de V.V.D. 
te moeten zien als een partij met een vrijzinnig-protestantse signatuur en 
rekenen wij haar tot het type der confessionele partijen. 

HET LIBERALISME EEN LEVENSBESCHOUWING? 

Wij hebben in het bovenstaande steeds bewust godsdienst en levensbe
schouwing onderscheiden. Het is namelijk onbevredigend om een godsdienst 
als het katholicisme of het protestantisme aan te duiden met de term levens
beschouwing, zoals veelal gebeurt. Godsdienst is een theologisch, levens
beschouwing echter een philosophisch begrip. Met voelt dit het gemakkelijkst 
aan, wanneer men bijvoorbeeld leest, dat iemand katholicisme, humanisme en 
liberalisme onder de ene noemer levensbeschouwing brengt. Natuurlijk kan 
er tussen een godsdienst en een levens- (mens-, maatschappij-, wereld-) be
schouwing een innig verband bestaan. Wij denken bijvoorbeeld aan het katho
licisme en de sociale leer der Kerk. Juist omdat hier echter onderscheiden 
moet worden kan een katholieke partij als de K.V.P. zich openstellen voor 
toetreding van niet-katholieken. Want de levens- of mensbeschouwing van 
de sociale leer der Kerk kan ook door niet-katholieken worden aanvaard. 

Met betrekking tot de V.V.D. onderscheiden wij nu de vrijzinnigheid en het 
liberalisme. Omtrent het eerste is reeds voldoende gezegd. Wat nu het 
tweede betreft stellen wij ons de vraag of er hier sprake is van een levens
beschouwing, dat wil zeggen van een samenhangend geheel van opvattingen 
over mens en samenleving. Beginnen wij met de mening van de liberalen zelf, 
dan blijkt, dat slechts één der door ons bestudeerde schrijvers ontkent, dat 
het liberalisme een levensbeschouwing is, namelijk Mr. M. Rooy 30). Hij vindt 
steun in het Beginselprogram van de V.V.D., dat immers in artikel 1 onder
scheid maakt tussen het staatkundig beginsel van het liberalisme en de 
levensbeschouwing. In een andere officiële uitgave, namelijk Opgaande Lijnen, 
is echter op één plaats sprake van "onze wereldbeschouwing". Elders in 
deze brochure heet het, dat de liberalisme een geesteshouding of "een ethisch 
gefundeerde geestelijke stroming" is. Prof. Van Esveld gebruikt de termen 
houding en gezindheid, terwijl Ds. Van Mullem, die herhaaldelijk schrijft over 
"de in aanleg liberale mens", het woord blijkbaar een psychologische inhoud 
geeft 31). Daarnaast staan dan Fahrenfort en de inleider van zijn boek Dr. Van 
Zoelen, die met Opgaande Lijnen het liberalisme een levens- of wereldbe
schouwing noemen 32). 

Evenals met betrekking tot de vrijzinnigheid is er ook hier geen eensgezind
heid in het liberale kamp. Maar ook nu menen wij, dat het gelijk is aan de 
zijde van diegenen, die de gestelde vraag positief beantwoorden. Het libera
lisme van de V.V.D. is, voorzover wij uit de door ons bestudeerde literatuur 
menen te mogen concluderen, een levensbeschouwing. Bij aandachtige lezing 
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van het Beginselprogram zal men herhaaldelijk stoten op uitspraken over 
de mens en zijn plaats in de gemeenschap, over ware vrijheid, vrijheid en ver
antwoordelijkheid, eigenbelang enz. Zo is bijvoorbeeld artikel 14, dat over 
het èigenbelang handelt, pas in zijn laatste zin een beginsel voor practisch 
politiek handelen. Daaraan vooraf gaat een uitvoerige verklaring, die het 
in een philosophisch werk (van liberale signatuur dan!) goed zou doen. Ook 
in de door ons aangehaalde literatuur wordt graag en uitvoerig uitgeweid 
over dergelijke onderwerpen. Fahrenfort bijvoorbeeld munt daarin uit, al kan 
men over de kwaliteit van zijn philosophie niet altijd enthousiast zijn. Boven
dien zijn er dan nog de vele vooronderstellingen, waarvan de liberale 
literatuur wemelt en die blijkbaar als onwrikbaar geachte waarheden buiten 
de discussie worden gesteld 33). 

Het liberalisme is echter geen afgeronde theorie, dat wil zeggen het is geen 
levensbeschouwing, die zich door een min of meer uitgewerkte systematiek 
kenmerkt. In dit opzicht verschilt het van de katholieke sociale leer, die een 
heldere opbouw bezit. Vandaar, dat wij in ons eerste artikel er op wezen, 
dat het niet gemakkelijk is de grote lijnen ervan te onderkennen. Wij hopen 
er desondanks in geslaagd te zijn die lijnen met zoveel duidelijkheid te 
trekken, dat de lezer een goed inzicht heeft gekregen in enkele hoofd
gedachten van het moderne liberalisme in ons land. 

SAMENVATTING 

In een paar woorden willen wij tot slot nog even de kern van ons betoog 
kritisch samenvatten. 

Het liberalisme gaat uit van de mens als een autonoom wezen, dat uit 
eigen kracht zijn welzijn kan bereiken. Wel is de mens bestemd om in gemeen
schap te leven, een opvatting die ook door de katholieke sociale leer wordt 
gehuldigd. Maar het blijkt, dat deze sociale natuur van de mens door de 
liberaal in zeer beperkte zin wordt begrepen. Zij wordt door hem zo ver
staan, dat de gemeenschap het noodzakelijke kader schept, zonder hetwelk 
de mens zijn vrijheid niet kan verwezenlijken. Een positieve taak in het 
streven naar het menselijk welzijn wordt aan de gemeenschap niet toe
gekend. De individuen ontplooien derhalve hun menselijkheid noodzakelijk 
binnen de gemeenschap, maar niet in gemeenschap met elkaar. Vandaar dat 
een beroep op de gemeenschap voor de liberaal al gauw de nare bijklank 
heeft van willen parasiteren op de gemeenschap. Want wel heeft naar zijn 
mening de mens de gemeenschap nodig voor de bescherming van zijn vrij
heid, niet echter voor de ontplooiing van zijn menselijkheid. Daar is hij zelf
standig toe in staat. 

Het verschil met de katholieke sociale leer springt direct in het oog. Daar 
immers wordt de sociale natuur van de mens zo verstaan, dat eerst in en 
door de gemeenschap de mens tot een waarlijk menselijk leven kan komen. 
leder op zich zijn wij niet in staat onze persoonlijkheid tenvolle te ontwik
kelen, zelfs niet indien er een gemeenschap zou zijn die orde en tucht onder 
ons handhaaft, zodat wij elkaar niet zouden hinderen. Maar gezamenlijk 
zijn wij in staat het leven op aarde zo in te richten, dat Gods grootheid en 
goedheid zich daarin zoveel mogelijk weerspiegelt. Hoe kan dat trouwens 
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ook anders, waar juist in de liefde tot de medemens onze persoon tot volle ' 
uitbloei komt. Voor de katholiek staan dan ook niet voorop vrijheid (begrepen 
als vrijheid van dwang), eigenbelang, eigen verantwoordelijkheid, maar dienen 
van de medemens in rechtvaardigheid en liefde. Dan eerst is de mens waarlijk 
persoon wanneer hij waarlijk sociaal is! 

Het zou belangwekkend zijn de liberale gedachten, die wij hebben gevon
den uitvoerig met de sociale leer der Kerk te confronteren. Wij denken 
bijvoorbeeld aan het ontbreken bij de liberalen van een begrip van het alge
meen welzijn en van het zien van de vraagstukken van de gemeenschap als 
zodanig, aan hun worstelen met het probleem van vrijheid en gebondenheid, 
aan het beperkte zicht op de vrijheid, die eenzijdig als een "vrij zijn van" 
wordt ervaren, aan hun gezagsopvatting. Wij menen hier echter te moeten 
besluiten omdat een en ander ons te ver zou voeren en omdat wij bovendien 
in de loop van onze beschouwingen reeds enkele opmerkingen in deze geest 
hebben gemaakt. Onze conclusie is, dat de kloof tussen het liberalisme van 
de V.V.D. en de door onze partij beleden sociale leer nog steeds zeer groot 
is. Het moge dan waar zijn dat de scherpe kantjes van het liberalisme zijn 
afgesleten, van een belangrijke principiële evolutie is geen sprake. Het 
individualisme moge zijn teruggedrongen, overwonnen is het geenszins. Bij 
de nieuwe vorm van samenwerking in kabinet en parlement, aan de totstand
koming waarvan de K.V.P. gezien de omstandigheden naar onze mening 
terecht heeft medegewerkt, mag dit niet vergeten worden. Veel is er wat 
ons van de socialisten scheidt, meer echter scheidt ons van de liberalen. Dat 
behoeft geenszins te verwonderen. Want hoewel de encyclieken Rerum 
Novarum en Quadragesimo Anno het socialisme meer uitvoerig en nadruk
kelijk bestrijden, zij doen dit slechts, zoals Prof. Weve terecht opmerkt, om 
te zeggen, dat daarin de oplossing der problemen niet is te vinden. "Wat 
zij echter voornamelijk treffen willen, dat is het liberale individualisme, elk 
op haar eigen plan" 34). Dóórin ligt de oorzaak van de sociale ontwrichting, 
dat het eigenmachtige individu ten troon werd geheven. De V.V.D. aarzelt 
nog steeds het er voor goed af te halen. 

, ') Katholiek Staatkundig Maandschrift, september 1959. , 
2) Over dit onderwerp kan men uitvoerig lèzen in Herders Sozialkatechismus 

van E. Welty O.P., waarnaar wij in ons eerste artikel reeds verwezen, en 
wel in deel I, 234 e.v., en bij C. van Gestel O.P., Sociale leer van de Kerk, 
Antwerpen-Bilthoven 1951,87 e.v. 

31 Opgaande Lijnen, 6, 18, 20, 21, 22, 23, 27, 28, 29. 
4 Enige aspecten, 43. Zie ook 40/41. 
5 Wat is liet liberalisme, 77. Wanneer bijvoorbeeld Wenkend Perspectief, 

het planboek van het N.V.v., over rechtvaardigheid spreekt in verband met 
de hoge inkomens van filmsterren, "dan is het duidelijk", aldus Fahrenfort, 
"dat het hier alleen gaat om het zuivereJjevoelsargument van de wangunst". 
Tegenover dit socialistische rechtvaar igheidsar~ument stelt de liberale 
schrijver dan het economisch nut van de hoge Inkomens der filmsterren. 
Hieraan kent hij overwegende betekenis toe. Wij merken terloops op, dat 
Fahrenfort op deze plaats, maar ook elders in zijn boek, blijk geeft van 
een zeer beperkte en soms bepaald dilettantische VIsie op het sociale leven. 
Des te meer verwondert het, dat de voorzitter van de Afdeling Amsterdam 
der V.V.D. in zijn voorwoord het boek wetenschappelijk verantwoord noemt 
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en zegt te vertrouwen, dat de overgrote meerderheid van de partij zich 
met de in dit boek ontwikkelde zienswijzen zal kunnen verenigen. 

6) Wij wijzen er op, dat de liberaal dus wel het woord sociale rechtvaardig
heid gebruikt, maar daaronder iets anders verstaat dan de katholieke sociale 
leer. In de discussie met liberalen moet men dit in het oog houden om mis
verstanden te vermijden. 

7) Men lette er op in welke betekenis Van Esveld dit woord gebruikt! 
8) Overigens is Prof. Van Esveld van de door ons bestudeerde liberale 

auteurs degene, die de meeste aandacht heeft voor de economisch zwakkere 
groepen. 

9) Wat is het liberalisme, 15/16. Gelukkig~ aldus de heer Fahrenfort in 
aansluiting hierop, komt het brengen van offers voor onze dierbaren veel
vuldig voor. "Zulke offers worden bij voorkeur gebracht binnen de kring 
van de kleinste gemeenschap: het gezin en ook wel vóór (sicI) het huwelijk 
door de man ten behoeve van het door hem geliefde meisje of omgekeerd'. 

]

0 Enige aspecten, 26. 
11 Quadragesimo Anno, nr. 80. 
12 Enige aspecten, 29. 
13 Eenheid en doorbraak, door Dr. A. J. M. Cornelissen, Den Haag-Utrecht 

19 ,98. 
14 Nieuwe Rotterdamse Courant, 26 februari en 29 maart 1954. 
15 Het liberalisme, 32. 
16 ld., 31. 
17 Enige aspecten, 3. 
18 ld., 39. 
19 Enige aspecten, 4. 
20 ld., 3. 
21) Artikel 4 vervolgt bijvoorbeeld: "Het is de taak der democratie de 

voorwaarden te scheppen, waardoor die verantwoordelijkheid tot haar recht 
kan komen. Daarvoor IS in de eerste plaats nodig, dat de zelfstandige kracht 
in het volk wordt bevorderd". Men zie ook Opgaande lijnen, 7, en Prof. Oud 
in Enige aspecten, 12. Daarentegen spreekt artikel 5 van verantwoordelijk
heid tegenover anderen. Id. Prof. Van Esveld in Enige aspecten, 39. 

22) Hoewel niet direct van betekenis voor ons onderwerp willen wij toch 
even wijzen op een ernstige misvatting van prof. Oud, die op pagina 5 van 
"Enige aspecten van het moderne liberalisme" schrijft: "Het IS de Calvinisti
sche staatsleer geweest, die het recht tot opstand heeft ontwikkeld en gesteld 
heeft, dat men onder bepaalde omstandigheden tegen de wettige landsheer 
in verzet mag komen". Wij herinneren de professor aan de traditionele 
natuurrechtsleer, welke reeds lang voor de opkomst van het Calvinisme het 
recht tot opstand tegen de vorst, die misbruik maakt van zijn gezag, heeft 
aanvaard. Bijvoorbeeld Thomas van Aquino, S. Th. 2. 11. quo 42. a. 2: mag is 
autem tyrannus seditiosus est ... , en 2. 11. quo 69. a. 4.: sicut licet resistere 
latronibus, ita licet ressere in tali casu malis principibus. 

23) Enige aspecten, 26. Met betrekking tot Prof. Banning zegt hij: "dat zijn 
godsdienstige vrijzinnigheid dezelfde wortels heeft als het staatkundige en 
sociaal-economische liberalisme". 

24) Opgaande lijnen erkent ronduit: "Wij kunnen ons als liberalen voor
stellen, dat de bewust rechtzinnig ~elovige zijn plaats gemakkelijker in een 
van de confessionele partijen vinc:!t' . 

25) Het liberalisme, 4. 
26) Katholiek Staatkundig Maandschrift, juli 1959,218. 
27) Hiermede wordt niet gezegd, dat schrijver dezes de socialistische op

vattingen over de verhouding van godsdienst en levensbeschouwing tot de 
politiek en de politieke partij deelt. Het gaat hier enkel om een vergelijking 
tussen V.V.D. en P.v.d.A. 

28) liberaal Reveil,januari ,1958, 10. 
29) Bepaald verbluffend zijn de opvattingen over godsdienst en liberalisme 

van Ds. van Mullem in het boek "Enige aspecten van het moderne liberalisme". 
Wij citeren enige uitspraken van deze vooraanstaande liberaal: "Een over-
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tuigde liberaal kan niet anders dan op liberale wijze christen zijn, zoals een 
overtuigd socialist niet anders dan op socialistische wijze christen kan zijn". 
"Voor de van aanleg liberale mens staat de liberaliteit dus vóór en bóven 
elke religie, ethiek en politiek". "Ook wij als liberalen zullen in een konflikt, 
tussen liberaliteit en kerkleer, de eerste als norm kiezen (gelijk de overtuigde 
socialist in de rooms-katholieke kerk de P.v.d.A. boven de K.V.P.)". "Voor 
de in aanleg liberale mens is de boven-willekeurige maatstaf der liberaliteit 
normgevend. Zij alleen I" Wij betwijfelen of wij hieraan bij de beoordeling 
van de V.V.D. veel waarde kunnen hechten. 

30) Confrontatie, uit de reeks Maatschappelijke Vraagstukken, publicaties 
van de Dr. Wiardf Beckman Stichting, Amsterdam 1957,99. Zoals waarschijn
lijk de meeste door ons geciteerde schrijvers begrijpt ook Mr. Rooy onder 
levens- of wereldbeschouwing mede de godsdiensten. A. C. Reedijk zal zich, 
indien wij zijn eerder geciteerde artikel juist interpreteren, zeker bij Rooy's 
opvatting aansluiten. 

311 Opgaande lijnen, 5, 7. Enige aspecten, 25, 42, 67, 78. 
32 Wat is het liberalisme, 111, 17, 125. 
33 Men zie verder liberalisme en Socialisme, door Prof. Dr. W. Banning 

e.a., Amsterdam 1956, o.a. 11. 
34) Sociaal wijsgerige opstellen, door Prof. Dr. F. A. Weve O.P., Tilburg 

1948,217. 
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Democratie en Televisie 
door Prof. Mr. L. G. A. SCHLICHTING 

In het oktobernummervan dit tijdschrift heeft mr. J. Derks toelichting en 
commentaar gegeven op het rapport over "televisiebeleid en reclame", 
dat door een commissie van het Centrum voor Staatkundige Vorming onder 

voorzitterschap van prof. dr. F. J. P. van Dooren is uitgebracht. Mr. Derks is 
zelf lid geweest van deze commissie; in zijn artikel in het K.S.M. gaf hij in 
hoofdzaak het oordeel van de meerderheid weer, waartoe hijzelf behoorde, 
maar voegde daaraan nog enkele persoonlijke beschouwingen toe. Misschien 
is het mij als "kleinst mogelijke minderheid" van de commissie geoorloofd, 
ook mijn afwijkende mening, die in een zeer summiere nota bij het op zich
zelf ook loffelijk beknopte rapport vervat was, voor de lezers van het K.S.M. 
toe te lichten. Ik meen namelijk, dat juist voor deze lezers de politieke impli
caties van belang kunnen zijn, welke in het artikel van mr. Derks niet naar 
voren kwamen. Het gehele onderwerp leent zich trouwens bijzonder goed 
voor wijdere discussie. 

Een korte opmerking moge voorafgaan. Mr. Derks is zo vriendelijk, de 
heldere formulering van mijn minderheidsnota te prijzen. Maar daarna merkt 
hij op, dat ik daarin "gesuggereerd" zou hebben, dat de commissie van meet-af 
al besloten was, dat "de commerciële televisie moest hangen". Dat klopt 
niet helemaal, want suggesties zijn juist onhelder. Als ik inderdaad van mening 
geweest was, dat de meerderheid der commissie slechts een vooroordeel of 
een parti-pris botvierde, dan hoop ik, dat ik de moed gehad zou hebben om 
zulks eveneens met de mij toegeschreven duidelijkheid te formuleren. Ik heb 
echter betoogd, dat de conclusie van de meerderheid niet klopte met haar 
eigen praemissen, en ik heb de twee voornaamste punten trachten aan te 
wijzen, waar de weg van haar redenering zich versmalt zonder dat daarvoor 
mijns inziens voldoende gronden werden aangevoerd. Met suggesties heeft 
dat niets te maken. 

Mijn toelichting kan het best beginnen met een kleine precisering van de 
tekst van mr. Dreks; het is een détail, dat op zichzelf niets om het lijf heeft, 
maar het markeert een punt van veel misverstand. "Nu is het volgens de 
commissie de overheid", schrijft mr. Derks, "die te beslissen heeft over het 
recht op het gebruik van de televisie". In het rapport staat: "De overheid 
dient . .. te beslissen over het recht op het gebruik der kanalen", waarbij 
nader wordt verklaard, dat zij zulks dient te doen "als de enige instantie 
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die zich garant kan stellen voor de naleving van internationale overeen
komsten inzake het gebruik van kanalen en als enige vertegenwoordigster 
van het volk als totaliteit", terwijl in de daaraan voorafgaande zin gesteld 
werd, dat "de taak van de overheid ten aanzien van de televisie voort vloeit 
uit de beperkte gebruiksmogelijkheid van dit medium en uit haar eigen 
verantwoordelijkheid inzover het algemeen welzijn bij het gebruik van het 
medium is betrokken". 

Het rapport maakt het dus zeer duidelijk, dat voor de commissie de ver
delende taak voor de overheid voortvloeit uit de schaarste van de te verdelen 
ruimte; zij is ondergeschikt aan het principe van de algemene toegankelijkheid 
van het medium, dat door de commissie als uitgangspunt is gesteld: "Naar de 
mening van de commissie", zo begint immers het rapport, "behoort televisie 
in principe vrij te kunnen worden gebruikt voor al die doeleinden, waarvoor 
het medium zich technisch leent, voorzover deze niet in strijd zijn met de 
openbare orde". De verdelende taak van de overheid geeft haar dus, zo 
volgt hieruit, geen bevoegdheid om criteria aan te leggen, die met de 
schaarste aan kanalen als zodanig niets te maken hebben. De commissie sluit 
zulk een discretionaire bevoegdheid van de overheid inderdaad uit. "Zoals 
de televisie in principe voor alle doeleinden kan worden aangewend, zo dient 
zij in beginsel ook aén ieder vrij ter beschikking te staan. Ook het recht ap 
zendtijd wordt slechts beperkt door de beperkte zendmogelijkheden". 

Naar het oordeel van de meerderheid kan dan het enige criterium voor 
toewijzing van een aandeel aan de zendtijd bestaan in de eis, "dat zij (de 
gegadigde organisatie) een voldoende grote groep van het Nederlandse volk 
vertegenwoordigt". En met de termen "groep" en "vertegenwoordigen" 
begint dan de wegversmalling, waartegen mijn bezwaren gaan. 

Het eerste bezwaar is, dat men deze termen niet heeft verklaard. Wat voor 
"groepen" zijn gerechtigd, en hoe moeten zij worden "vertegenwoordigd"? 
In de bestaande omroep-organisaties kan men vertegenwoordigingen van 
volksgroepen zien. Maar de wijze, waarop zij ieder "hun" groep vertegen
woordigen, is disparaat en bovendien verbonden aan een soort van gids
dwang, welke voortvloeit uit het gekunstelde auteursrecht op de week
programma's (dat overigens de ontwikkeling van een enigermate interessante 
radio- en televisie-pers ten onzent heeft afgeremd). Wat de verdeling van 
het volk in "groepen" betreft, zoals die in de omroep-organisaties tot uiting 
komt, deze is in geen enkel stelsel of patroon onder te brengen; sommige 
onderscheiden zich door een godsdienstig, andere door een politiek kenmerk, 
sommige door beide, terwijl weer andere zich juist door afwezigheid van 
beide kenmerken willen kenmerken. 

Ook wat mr. Derks in het K.S.M. heeft betoogd over "interieure" vertegen
woordiging, komt mij bepaald niet verhelderend voor. "Een groep van het 
Nederlandse volk vertegenwoordigt men", schrijft hij, "wanneer men wezen
lijke kenmerken van dat volk zelf vertegenwoordigt. De criteria moeten niet 
exterieur gezocht worden, zoals in een belang voor dat volk, maar interieur in 
het aan dat volk eigene en voor dat volk bepalende". Daarmee is immers 
niets gezegd over de vraag, wie bepaalt, wat voor het volk bepalend is. De 
"interieure" 'vertegenwoordiging van mr. Derks is blijkbaar slechts een ver-
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tegenwoordiging in die vage en algemene zin, waarin een ieder geacht kan 
worden iedere groep te vertegenwoordigen, waartoe hij behoort, zoals 
iedere Amerikaan, die door Europa toert, voor Horeca de nieuwe wereld 
"vertegenwoordigt". Voor een mandaat is meer nodig. 

Daarmee kom ik aan het tweede bezwaar, dat inderdaad met de idee 
der democatie te maken heeft. In de opvatting van de meerderheid immers 
worden de kijkers feitelijk de mandanten van de uitzenders; een bepaald 
aantal verenigde kijkers is pas in staat, een uitzender in het leven te roepen. 
Het komt mij voor, dat hier het beeld van de politieke vertegenwoordiging 
min of meer (en ten onrechte) op de culturele productie is overgedragen. 
Bij de politieke vertegenwoordiging geldt inderdaad, dat het mandaat van 
de kiezers de gezagsdrager kan aanwijzen (wat nog iets anders is, dan dat 
het het gezag in het leven roept). Maar kijkers kunnen niet aanwijzen, en 
behoren niet aan te wijzen, wie iets te vertonen heeft, laat staan natuurlijk, 
dat zij het talent daartoe door hun keus in het leven zouden roepen. 

Bij andere media van communicatie, zoals de pers, is dit bijna evident; 
vrijwel iedereen, dunkt mij, zou het zonderling vinden, als bijvoorbeeld een 
schrijver, die een roman in de pen heeft, drieduizend toekomstige lezers in 
een vereniging zou moeten bijeenbrengen alvorens hij in hun opdracht aan 
het schrijven en drukken mag gaan. Dat de omroep ten onzent in diverse 
vormen van luisteraars- en kijkers-organisaties geïnstalleerd is, moet ons niet 
verleiden, om wezenlijke verhoudingen uit het oog te verliezen en op de 
culturele productie formules toe te passen, die aan de politieke vertegen
woordiging ontleend zijn. 

Natuurlijk stelt de beperkte ruimte in de televisie de overheid voor de 
taak, op enigerlei wijze tot een verdeling te komen. En natuurlijk kan het 
onder omstandigheden, met name ten overstaan van gelijksoortige instellingen, 
een praktische oplossing zijn om zendtijd naar gelang van hun "aanhang" 
te verdelen. Maar het is geenszins een eis van democratie, dat zendtijd alleen 
aan georganiseerde luisteraars en kijkers, en dan naar gelang van hun 
getal, zou mogen worden toegewezen. Integendeel, in die veronderstelling 
schuilt een reëel gevaar voor de echte vrijheid. Veeleer zou deze met ruime 
variatie, ook in de soort van instellingen, gediend kunnen zijn. 

Op deze twee punten heb ik dus gemeend, dat de meerderheid geen 
voldoende gronden had aangevoerd om de principiële wenselijkheid van 
ieders toelating tot het medium der televisie feitelijk te versmallen tot een 
exclusiviteit van de N.T.S. 

In de eenzaamheid van "de kleinst mogelijke minderheid" heb ik mij sinds
dien getroost gevoeld door de lezing van een schrijven, dat kanselier 
Adenauer op 30 juni j.1. heeft gericht tot de minister-president van de bonds
staat Rijnland-Westfalen en waarin de motieven van de Duitse bondsregering 
voor de inrichting voor een "onafhankelijk" tweede televisie-net worden 
uiteengezet. Intussen is een desbetreffend Duits wetsontwerp op 30 sep
tember j.1. gereed gekomen. 

"De fracties van C.D.U./C.S.U. en D.P.", aldus deze brief, "hebben in hun 
"motie van 20 februari 1958 duidelijk uitgesproken, dat een tweede televisie
"programma niet door de bestaande (landelijke) omroep-instanties moet 
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"worden verzorgd. Met deze, door een meerderheid van de Bondsdag uit
"gesproken bedoeling zou het niet verenigbaar zijn, als het tweede pro
"gram verzorgd zou worden door een organisatie, welke door de bestaan
"de instanties gedragen wordt, en bepaaldelijk in volledige afhankelijkheid 
"van het eerste program. De grote meerderheid van de Bondsdag en 
"brede kringen van het openbare leven denken aan een echte wedijver in 
"prestaties en wensen bovendien aan de kijkers een wijdere mogelijkheid 
"voor onafhankelijke meningsvorming te verschaffen. Belangrijke stemmen 
"in de Bondsdag hebben te kennen gegeven, dat deze doeleinden het best 
"kunnen worden bereikt, als het tweede program in de eerste plaats door 
"particuliere maatschappijen wordt verzorgd; grote delen van het publiek 
"vorderen nadrukkelijk een regeling in die zin. De bondsregering zou haar 
"plichten verzuimen als zij met deze overwegingen geen rekening hield. 

"De vertegenwoordigers van de regering hebben in de besprekingen met 
"deskundigen geen twijfel gelaten, dat de bondsregering een vrije en onaf
"hankelijke televisie voor nodig houdt. Daarbij is duidelijk verklaard, dat 
"het lidmaatschap van de bestuurscolleges van de organisatie, die het tweede 
"televisie-programma zal dragen, onverenigbaar dient te zijn met het lid
"maatschap van parlementen en ministeries, met de dienstverhouding van 
"openbare ambten en met het medewerkerschop bij andere omroep-organi
"saties". 

Misschien is het niet overbodig, hieraan nog toe te voegen, dat het boven
staande naar mijn gevoelen niets behelst, dat tegen de bestaande omroepen 
gericht is. Dat de huidige verhoudingen, bijvoorbeeld wat ledenbinding, 
wedijver en met name ook de verbindingen met politieke groeperingen 
betreft - staatsomroep is niet de enige vorm van politisering - hun alleen 
maar tot zegen strekken, kan geredelijk betwijfeld worden. Men doet hun 
ook geen oneer, als men meent, dat zij voor ruimtevrees geen grond hebben. 
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De prIJs van de 
vrijhandelszone 

door dr. J. W. SCHUYT 

I
nde steeds levendiger wordende discussie inzake de noodzakelijkheid of 
wenselijkheid van de oprichting van een vrijhandelszone is er vrijwel 

. niemand in ons land en daarbuiten, die niet overtuigd is van het vitale 
belang van zulk een instelling. 

Indien er meningsverschillen aan de dag treden, gaan deze doorgaans 
over de vraag, welke prijs deze instelling wel waard is. 

Het kan wellicht nuttig zijn enkele opmerkingen hierover eventueel ter 
discussie te stellen. 

De voornaamste vraag waarop men een antwoord zoekt, lijkt mij de 
volgende: vormt deze prijs een onderdeel van het ideologische conflict, dat 
van den beginne af, de voor- en tegenstanders van de Gemeenschappelijke 
Markt en in nog sterdere mate van de vrijhandelszone-idee gescheiden heeft 
gehouden? Of betreft het hier het nauwkeurig afwegen van de nationale 
economiën van te behalen of te verhopen voordelen in de Gemeenschappe
lijke Markt tegen opgelopen of op te lopen nadelen tengevolge van de 
oprichting van een of meer vrijhandelszones, waarbij het eigen land niet 
betrokken zou zijn? 

Zoals altijd in de complexe materie, die menselijke activiteit heet, kan men 
niet spreken van of - of, maar slechts van zowel- als. 

Wat de ideologische kant van de zaak betreft, bestaat nog altijd, voor
namelijk in de landen waarin de handel een grote rol speelt, een begrij
pelijk verlangen naar een eventuele terugkeer tot de zogenaamde klassieke 
opvattingen inzake de internationale vrijhandel. Dit wordt als een kenmerk 
van liberalisme beschouwd. Dit liberalisme is overigens een hoog-gestemd 
liberalisme, dat nog altijd uitgaat van de opvatting, dat sociale vooruitgang 
automatisch voortvloeit uit economische expansie. 

Deze opvatting is zeer idealistisch, maar zij is in de loop van de geschie
denis en in bijzondere mate in de geschiedenis van de laatste vijftig jaar, naar 
mijn mening, onhoudbaar gebleken. Welk beeld toch geeft de jongste ont
wikkeling van de economie te zien? Kan men eigenlijk wel spreken van één 
economie? Zijn er niet veeleer evenzovele economiën als er Staten zijn? Met 
andere woorden is het uitgangspunt thans niet voornamelijk de nationale 
economie? En wat nu is het typische moderne aspect van deze nationale 
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economieën? De algemene erkenning namelijk van de rol van de Staat en 
van de georganiseerde samenleving inzake de economische en sociale gevol
gen van de moderne technische vooruitgang. Elke Staat aanvaardt thans 
een direkte verantwoordelijkheid, zowel voor het sociale als voor het econo
mische welzijn van zijn burgers. Deze rol van de Staat, die thans vrijwel door 
niemand meer wordt betwist, is een gelukkig resultaat van de langzaam 
voortschrijdende democratisering van het economische leven. In het verleden 
bleven de sociale resultaten van de economische vooruitgang veelal te lang 
uit. De vakbonden werden er toe gebracht een· pittig handje te helpen om 
dit proces te versnellen. Naast de vakbonden hebben moderne volkspartijen, 
zowel die van christen-democratische bezieling als die van socialistische huize, 
eveneens een flinke stoot gegeven in de richting van een sociaal-economische 
beschouwingswijze van de Staatstaak. Vraagstukken van werkgelegenheid en 
werkloosheid, van industrieel achterblijvende gebieden, van garantieprijzen 
voor de boerenbevolking en zovele anderen zijn ordenings- en planning
vraagstukken geworden, waarin de nationale overheid een overheersende 
taak heeft gekregen. De moderne staat is een geordende staat geworden, 
- wel te onderscheiden van een dirigistische - en de economie in deze moderne 
Staat is eveneens een geordende, die niet meer los te maken is van zijn sociale 
implicaties. In deze nationaal-economische structuur zijn de handelsbetrek
kingen geleidelijk volledig ingepast. Handelsbelemmeringen vormen sinds de 
oorlog van 1870 en vooral sinds de europese landbouwcrisis van 1875 een 
machtig instrument tot regeling van de eigen economie. 

Van de verheven eind negentiende eeuwse droom van vreedzame wedijver 
der volkeren en van wereldverbroedering als gevolg van de door de ver
betering van transportmiddelen mogelijk gemaakte vrijhandel kwam al heel 
spoedig niets terecht. Amerika ging in 1875 voorop met een duidelijke terug
keer tot protectionisme; Italië en Duitsland volgden in 1879 - Frankrijk in 1881 
en de opkomst van de Amerikaanse en Duitse industrie dwongen enige jaren 
later ook de Britse industriëlen op wederinvoer van bescherming aan te drin
gen. De vrijhandelsdroom is in de moderne wereld slechts een kort bestaan 
beschoren geweest. 

Protectie, dus inperking van de handelsvrijheid, was het enige afdoende 
middel ter bescherming van de nationale industrie en derhalve ook van het 
algemeen welzijn in steeds sterker geïndustrialiseerde staten. 

Handelspolitiek is nog slechts een onderdeel van de nationale economische 
èn sociale politiek. Indien men dit op zich zelf betreurenswaardige mislukken 
van de vrijhandels-ideologie ziet met al zijn nasleep van contingenteringen, 
douanetarieven enz. is het min of meer verbazingwekkend, dat voor de brede 
lagen van de bevolkingen in onze landen het levenspeil niettemin voortdurend 
gestegen is en nog stijgt. Ondanks - of dank zij? - het gemis aan vrijhandel 
gedurende meer dan een halve eeuw, waarin tal van internationale conferen
ties tevergeefs getracht hebben dit oude ideaal weer nieuw leven in te blazen, 
is de massa niet armer geworden. Integendeel! Moet men hieruit opmaken, 
dat het ideaal van de vrijhandel een "verouderd" ideaal is, dat niet meer 
past in deze tijd? Zover wil ik niet gaan. Ik wil nog idealistisch genoeg blijven 
om te geloven in de zegeningen van de vrijheid ook in de handel. Maar ik 
geloof, dat de verwezenlijking van dit ideaal op wereld niveau ondanks 
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O.E.E.S. en G.A.T.T. nog in een ver verschiet ligt. In ieder geval als het gewenst 
zou zijn - en ik wil aannemen, dat het voor een blijvende economische expan
sie en een goede arbeidsverdeling wenselijk blijft - dan kan deze terugkeer 
naar de vrijhandel in deze tijd slechts nagestreefd worden onder inacht
neming van de moderne structuur van onze economie. Dat wil zeggen, dat 
een geleidelijk overgaan tot de praktijken van de vrijhandel gepaard zal 
moeten gaan met voorzieningen op het economisch-sociale vlak, die de even
tuele kwalijke gevolgen van deze praktijk voor het algemeen welzijn der 
afzonderlijke volkeren niet alleen niet afremmen, maar zelfs blijven bevor
deren op dezelfde wijze, zoals dat tot heden geschied is. 

Indien men het zo stelt, zal het duidelijk zijn, dat het verschil tussen de 
concepties van een Gemeenschappelijke Markt en van een vrijhandelszone 
juist in deze verschillende benadering ligt van de sociaal-politieke structuur 
dezer instellingen. De Euromarkt heeft verdragsmatig, institutioneel en 
realistisch deze sociaal-politieke opvattingen van de zes landen vastgelegd. 
In de Verdragen van Rome gaat het niet slechts om het afbreken van handels
belemmeringen, maar in het geplande, gecoördineerde en gecontroleerde 
gemeenschappelijke beleid op economisch, sociaal en agrarisch gebied ligt 
de waarborg, dat de verhoging van de levensstandaard, zoals deze onver
hoopt wordt van het goed functioneren van de Gemeenschappelijke Markt, 
niet slechts voor de direkt bij handel, industrie en landbouw betrokkenen zal 
gelden, maar voor het geheel van de Europese bevolking. 

Het heeft er soms de schijn van, dat men vergeet dat de Gemeenschappelijke 
Markt, hoezeer het ook meer is dan een vrijhandelszone, toch in eerste 
instantie mede beoogt het vrijmaken van de handel binnen een groot-europees 
marktgeheel van ruim 165 miljoen inwoners. Een grootse poging tot regeling 
van de handelsbetrekkingen op basis van vrijheid. Welke moeilijkheden zich 
daar al voor doen, weet ieder die een beetje deze zaken volgt, al was het 
alleen maar op het beperkte gebied van de Gemeenschappelijke Markt voor 
kolen en staal! Het grote verschil met de vrijhandelszone ligt derhalve niet 
op dit technische terrein, maar op de sociaal-politieke uitbouw hiervan. 

Dit beginsel schijnt geleidelijk erkenning te vinden in de nieuwe termino
log ie: Europese Economische Associatie. Wil men zich associeren, dan zal 
men dit op hetzelfde vlak moeten doen. En aangezien de E.E.G. geen uit
sluitend economische onderneming is, maar een sociaal-economische, zo zal 
de aansluiting, de associatie, dan ook op deze twee polen plaats moeten 
vinden. 

Elke vorm van associatie, die dit basisgegeven zou veronachtzamen, zou 
een stap terug betekenen in de moderne ontwikkeling van het Staatsleven. 

Indien dit de prijs zou zijn, die betaald zou moeten worden om tot een 
vergelijk met andere landen te komen inzake de Economische Associatie, 
zou deze prijs, naar mijn mening, te hoog zijn. 

Het is de kracht van de E.E.G., die een belofte inhoudt, dat zes landen, 
zes Staten, het fundamenteel eens geworden zijn over deze politieke opzet. 
De E.E.G. als zodanig kan men beschouwen als een technische phase in 
in een politiek ontwikkelingsproces en van dit proces vormt de Frans-Duitse 
verzoening het kernstuk. 

Het besluit van de zeven van de kleine Associatie hun zetel in Parijs te 
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vestigen en ditmaal niet in Londen, heeft niet alleen komische waarde, maar 
demonstreert tevens hoezeer politieke en diplomatieke overwegingen de 
overhand gehad hebben op de IIhandelsproblematiek". 

Steeds meer wordt duidelijk, dat de gehele discussie over de Economische 
Associatie niet zozeer een economische aangelegenheid is als wel een van de 
laatste phasen van een politieke en diplomatieke strijd. 

Onomwonden erkent dit de IIFinancial Times" in een hoofdartikel van 
8 september 1959 wanneer het sprekend over het Stockholm-plan de vraag 
stelt: "Is it a move towards greater economic freedom in Europe, or have 
we merely made ourselves captain of the second team because the other 
big boys would not let us captain the firsn" 

Met betrekking tot de te voeren onderhandelingen tussen de kleine vrij
handelszone en de Gemeenschappelijke Markt wordt opgemerkt: 

IIParadoxically it is not the existence of the little area that weems most 
likely to influence this negotiation ... What matters is the development of 
Britain's relationship with the Franco-German entente as such ... " 

De conclusie is: IIThe issue that will have to be settled in the end is not 
merely one of trade, which could follow but cannot precede a political 
understanding, but of Britain's fundamental attitude to Europe. Do we regard 
the Franco-German system as welcome because it helps to unite Western 
Europe, or as unwelcome because it counterbalances our own power? When 
we have settled that question the course of trading policy can fall into line". 

Het citaat is wat lang, maar heeft de verdienste duidelijk te zijn: ook de 
Britse handelspolitiek heeft behoefte aan een politieke lijn en iedereen weet, 
dat over de bepaling van deze lijn op het Eiland evenzeer onderlinge strijd 
heerst als in Europa met betrekking tot deze problematiek. De voornaamste 
strijd wordt evenwel gestreden tussen enerzijds de vaste landen van Europa 
en anderzijds Engeland over de beslissende vraag, welke uiteindelijk de 
meest geschikte en de meest doeltreffende vorm zal zijn voor de toekomstige 
organisatie van Europa. Na lange jaren van moeizame onderhandelingen zijn 
de vijf Europese landen met het nogal protectionistische ingestelde Frankrijk 
gekomen tot een vorm van verdergaande integratie van het economische èn 
het sociale leven in de Gemeenschap van Kolen en Staal, in die van de Kern
energie en in die van de Gemeenschappelijke Markt. Van het welslagen van 
deze integratie in de eerstkomende jaren zal het afhangen, of de bereidheid 
van de volkeren en de regeringen van Europa zal toenemen om deze zakelijke 
en deel-integratievormen uiteindelijk bekroond te zien worden met het politie
ke sluitstuk, waardoor tenslotte de vele staten van Europa tot een eenheid 
zullen worden, namelijk een Europese Politieke Gemeenschap, waartoe de 
rechtstreekse verkiezingen in Europa sneller kunnen leiden. Het wordt steeds 
duidelijker, dat Engeland door dit bewust kiezen van de zes landen in 
Europa voor deze vorm langzamerhand tot een dramatische beslissing ge
bracht zal worden. Met de oplossing in het Associatie-vraagstuk staat Enge
land te dringen aan de deur van het nieuwe Grote Europa van de Zes. 
Engeland, dit machtige rijk, dat met het ene been in de Commonwealth staat 
en met het andere in Europa, dreigt het klassieke "eigen" evenwicht te ver
liezen, doordat de grond op Europese bodem onder het ene been begint 
weg te zinken. Met dit heftige diplomatieke offensief strijdt het natuurlijk 
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voor de belangen van eigen industrie en handel. Frankrijk van zijn kant, 
en niets is natuurlijker dan dat, is beslist niet bereid om de belangen van zijn 
economie op te offeren aan die van de Engelsen. Engeland staat derhalve 
voor de keuze. Het gezaghebbende Engelse tijdschrift "The Economist" gaf 
al op 18 oktober 1958 te verstaan, dat Engeland inzake de Europese integratie 
nogal eens de boot heeft gemist. Als dit zo is, zal dit geen feit zijn, waarover 
wij ons zullen kunnen verheugen. De enige conclusie, die wij hieruit zouden 
kunnen trekken is deze: gezien de duidelijke ongerustheid van Engeland over 
het zeekiezen van het nieuwe Europese schip - om in dezelfde beeldspraak 
te blijven - kunnen wij voor ons zelf de zekerheid hebben, dat dit schip een 
solide vaartuig is, dat de goede koers heeft gekozen. Indien de bereidheid 
aan Engelse zijde mocht bestaan alsnog mee te varen, zal het ongetwijfeld 
de moeite lonen om de boot even aan te laten leggen aan een Engelse haven. 
Om te besluiten wil ik hiermede nog eens duidelijk zeggen - hetgeen in de 
europese openbare mening niet altijd even duidelijk naar voren wordt ge
bracht - dat als er op dit moment kwestie is van een keuze tussen aan de 
ene kant de sociaal-politieke organisatievormen met supra-nationale inslag 
van het huidige Europa en aan de andere kant de min of meer souverein
gedachte handelspolitieke formule van beproefde intergouvermentale makelij 
van een Associatie geen van de zes Europese landen en derhalve ook Neder
land niet voor deze keuze gesteld worden. Immers, de zes en dus Nederland 
hebben welbewust en na diepgaande studie besloten deze Europese politiek 
te voeren en daartoe plechtig hun handtekening gezet onder de verdragen 
van Rome. 

De volle zwaarte evenwel en de volle verantwoordelijkheid van deze keuze 
berust bij Engeland en zijn partners. Zoals de zes Europese landen offers 
hebben moeten brengen aan eigen souvereine opvattingen en wellicht zelfs 
hier en daar eigen direkte belangen hebben moeten laten varen met het 
oog op het bereiken van een verderliggend hoger goed en zo tot overeen
stemming onder elkaar zijn gekomen, zo zal ook Engeland tenslotte moeten 
gaan afwegen, waar zijn belangen het beste gediend worden en wellicht 
de bereidheid moeten opbrengen een enkel direkt belang in of buiten de 
Commonwealth ten offer te brengen aan grotere toekomstige belangen in 
een Gemeenschappelijke Markt van ruim 200 miljoen hoogontwikkelde kopers. 
Misschien zal de nieuwe Engelse regering, die na deze verkiezingen weer 
vast in het zadel zit onder leiding van de europeaan MacMillan de Engelse 
openbare mening voor dit probleem kunnen zetten onder de leuze: You 
can't eat your cake and have it. 
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I n het kabinet-de Quay hebben 
- voor het eerst na de bevrij

ding - geen geestverwanten van de 
P.v.d.A. zitting. Als gevolg hiervan 
zijn nieuwe politieke verhoudingen 
ontstaan. De V.V.D. werd, na jaren
lang de rol van oppositie te hebben 
gespeeld, een partij die nu ook 
weer mensen uit eiQen kring achter 
de regeringstafel ziet zitten. Voor 
de P.v.d.A. geldt het omgekeerde. 
Ingesteld op het meedragen van 
regeringsverantwoordelijkheid en 
vertrouwd met de gedachte, dat 
dat zelfs de post van minister-pre
sident door een geestverwant werd 
bekleed, moet de P.v.d.A. zich thans, 
vanaf de kant, critisch als oppositie 
opstellen. 

OPPOSITIE LEREN 

De socialistische oud-minister 
Samkalden zei al weer enige tijd 
geleden, dat de P.v.d.A. nog moet 
leren hoe oppositie wordt gevoerd 
en hij voegde er voor eigen kring 
de waarschuwing aan toe, dat de 
socialistische partij ook in haar 
nieuwe positie vat zou moeten hou
den op de middengroepen. 

Deze wenk kan moeilijk worden 
misverstaan. De socialistische partij, 
zoals zij zich na de bevrijdin~ aan
diende, wilde geen klasseparhj zijn, 
die zich enkel op de arbeiders 
richtte. De P.v.d.A. slaagde er ook 
inderdaad in om wat kiezers uit 
de middengroepen aan te trekken. 
Dit gebeurde vooral in de periode, 
waarin de P.v.d.A. niet zozeer de 
nadruk legde op haar socialistisch 

Politieke 
kanttekeningen 

ROND DE ALGEMENE 
BESCHOUWINGEN 

karakter, maar zich meer voorstelde 
als een partij, waaraan goeddeels 
de grotere welvaart te danken zou 
zitn. Deze jonge aanwas ging echter 
bil de verkiezingen van de laatste 
tijd voor een deel belangrijk ver
loren. De linkervleugel in de P.v.d.A. 
vond hierin toen graag aanleiding 
om met nog meer nadruk te beto
gen, dat de partij gevaar lier. ook 
naar links te verliezen als zij niet 
zou overschakelen op een duidelijk 
aansprekende socialistische koers. 
Het is wel duidelijk, dat de verlei
ding om het in die richting te zoe
ken nog groter wordt nu de P.v.d.A. 
zich niet meer in haar bewegingen 
beperkt weet door het meedragen 
van regeringsverantwoordelijkheid. 
En om dan weer bij de uitlating van 
oud-minister Samkalden terug te ko
men, hij wilde zijn partij dus ken
nelijk waarschuwen om niet voor 
deze verleiding te bezwijken, waar
door door links wel enige winst zou 
kunnen worden geboekt, maar het
geen op lange termijn toch blijvend 
verlies zou betekenen omdat een 
geradicaliseerde P.v.d.A. de kiezers 
uit de middengroepen voor goed 
zou afstoten. 

VAN GEVAAR BEWUST? 

Is de Partij van de Arbeid zich 
het gevaar bewust, dat zij in de 
oppositie veel meer vatbaar is voor 
krachten in eigen kring, die haar 
terug zouden kunnen dringen in de 
geïsoleerde positie, die de S.D.A.P. 
als klassepartij met een nog over
wegend marxistische inslag voor de 
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oorlog innam? Er is een aanwijzing 
in die richting. Dan kan gedacht 
worden aan de verklaring van het 
partijbestuur van de P.v.d.A. over 
het Sociaal Democratisch Centrum, 
de sterk links gerichte groep in de 
P.v.d.A., die zich zonder Qoedkeu
ring van de partijleiding bmnen de 
partij een eigen organisatie schiep 
met een eigen orgaan. De P.v.d.A. 
heeft zich jarenlang deze partij in 
de partij laten welgevallen, maar 
in de onlangs uitgegeven verklaring 
wordt nu eindelijk gezegd, dat deze 
aktiviteit niet langer geduld kan 
worden en dat het komende partij
congres zo nodig voorstellen zullen 
worden voorgelegd om hieraan een 
eind te maken. Ogenschijnlijk lijkt 
het vreemd, dat de P.v.d.A. deze 
linkse groep juist nu niet langer ver
dragen kan, terwijl zij als oppositie
partij toch meer speelruimte heeft 
om uiteenlopende stromingen op te 
vangen dan eerder als een rege
ringspartij, die gedurig haar aan
deel in compromissen moest ver
dedigen. Als gevolg van die ver
anderde positie kreeg echter ook 
het Sociaal Democratisch Centrum 
meer speelruimte -, deze georgani
seerde linkse groep binnen de partij 
meende dit tenminste, hetgeen kon 
blijken uit haar aankondiging, dat 
zij zich de taak had toebedeeld om 
de P.v.d.A. te leren hoe zij opposi
tie moet voeren. Het gevaar, dat de 
partij op die manier in de greep 
van sterk links gerichte krachten 
zou kunnen geraken, heeft de 
P.v.d.A. blijkbaar tot het voornemen 
gebracht om juist nu aan de aktivi
teiten van deze groep een einde te 
maken. 

NOG GEEN EVENWICHT 

Met een en ander wil nog niet 
gezegd zijn, dat de P.v.d.A. zich 
nu, de waarschuwing van oud-mi
nister Samkalden indachtig, heeft 
ingesteld op een evenwichtige, con
structieve oppositie. Bij dé aanloop 
was dat zeker niet het geval. De 
P.v.d.A. werkte na de crisis van 
1958 en tijdens de laatste Kamer
verkiezingen met grove effecten: 
"De reactie" maakte zich op om het 
roer om te buigen, de sociale klok 
zou worden teruggezet, de christe-
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lijke partijen waren in de greep ge
raakt van een conservatief libera
lisme. Dat waren zo wel de hoofd
motieven van de socialistische pro
paganda. 

Even voor het eerste optreden van 
het kabinet-de Quay bleek echter, 
dat de P.v.d.A. inzag dat deze werk
wijze niet kon worden volgehouden. 
Zii kon zelfs een tegenovergesteld 
effect hebben in zover immers iets 
meer meevalt naarmate het minder 
aan zwartgallige voorspellingen be
antwoordt. Oud-minister Suurhoff 
haastte zich dan ook om alsnoQ te 
verklaren, dat het met de sociale 
klok wel mee zou vallen. Het onder
scheid tussen een conservatieve en 
een progressieve koers zou men 
meer in andere sectoren van het 
beleid moeten onderkennen. Een 
dergelijke opstelling klopte beter 
met hetgeen andere socialistische 
figuren vanuit rustiger hoeken al 
eerder hadden verklaard en waarbij 
zelfs gezegd werd, dat er onder een 
kabinet zonder socialisten niet veel 
zou veranderen. 

Deze grillige lijn in de socialisti
sche op'positie kwam ook weer zeer 
duidelijk tot uiting in de socialisti
sche commentaren op de Troonrede. 
De socialistische bladen erkenden 
zelfs met zoveel woorden, dat uit 
dit stuk bleek, dat het kabinet-de 
Quay de klok niet terugzette, dat 
niet kon worden gezegd, dat het 
roer om was. Het socialistische 
partijorgaan "Het Vrije Volk" gooi
de het nu ineens over een heel an
dere boeg. Van de V.V.D. werd nu 
gezegd, dat van haar invloed nog 
weinig of niets bleek. 

TWEE MAAL BURGER 

Zo kon al bij voorbaat duidelijk 
zijn, dat het mr. Burger niet gemak
kelijk zou vallen bij de algemene 
beschouwingen de rol van oppositie 
te spelen. In eerste aanleg leek het 
er op of de socialistische fractie
voorzitter het wilde zoeken in een 
houding van "niet meer critiek dan 
nodig is". Hij liet in de eerste ronde 
vooralsnog af en toe een pluim val
len zodat men tot zover, met prof. 
Romme, van de oppositie kon zeg
gen, dat de met Prmsjesdag gewis-



selde stukken blijkbaar heilzaam 
hadden gewerkt. 

Kwam mr. Burger naderhand tot 
de conclusie, dat hij te gematigd 
was geweest, dat er alsnog een 
flinke schep bovenop moest? Bij de 

. replieken werd de socialistische 
oppositie-leider ineens fel, maar èn 
de toon èn de zaken, die hij voor
op stelde, versterkten de md ruk, 
dat de heer Burger inderdaad bezig 
was om zich te elfder ure nog wat 
op te vijzelen. Want het bleef nu 
eenmaal zo, dat er geen enkele 
directe aanleiding was om bii dit 
debat een beginsel uitspraak te doen 
over het toelaten van Franco-Spanje 
tot de Nato. Waarom zag de 
P.v.d.A. juist nu "brood" in deze 
zaak? Op een socialistische verga
dering in het Noorden, waar ook 
Duitse partijgenoten aanwezig wa
ren, verklaarde partijvoorzitter Ver
meer zelfs, dat door toelating van 
Spanje tot de Nato de eensgezind
heid ten opzichte van de buiten
landse!olitiek, zoals die nu in Ne
derlan bestaat, verloren zou kun
nen gaan. Een uitsrraak, die een 
onbehagelijk gevoe achterlaat. Het 
zou goed zijn als de P.v.d.A., wat 
dit betreft, uit de algemene be
schouwingen de indruk meenam, 
dat Paul de Groot zich al opmaak
te bii een dergelijke ontwikkeling 
in te haken. 

Op binnenlands terrein mag de 
vraag wat er met de lauwerszee 
moet gebeuren een belangrijke 
kwestie zijn, het zegt toch ook weer 
iets, dat de socialistische oppositie 
blijkbaar enkel hierin de mogelijk
heid zag om de Kamer tot een uit
spraak te dwingen, die nog wat 
politieke zoden aan de dijk kon 
zetten. Het ogenblik bleek echter 
niet juist gekozen te zijn. Mr. Bur
ger moest tenslotte erkennen, dat 
het beter was om no~ even te wach
ten. Bij de behandeling van de be
groting van "Verkeer en Water
staat" zal bekend zijn wat de rege
ring met de lauwerszee wil. 

"NIEUWE LIJN" 

Had ook prof. Oud nog veel 
moeite om tot uitdrukking te bren
gen, dat de positie van de V.V.D. 
onder de nieuwe verhoudingen een 

wezenlijk andere is? Prof. Oud 
had het in zover gemakkelijker, dat 
hij toch een lijn kon doortrekken. 
De V.V.D. wilde al lang een kabinet 
zonder socialisten en dat is er dan 
nu - met negatieve medewerking 
van de P.v.d.A. - gekomen. Is daar
mee ook bereikt wat de V.V.D. aan 
koerswijziging wil? De socialistische 
oppositieleider hield prof. Oud met 
graagte voor, dat dit kabinet nog 
geen staatszaken heeft afgekapt, 
dat - met uitzondering van de on
gehuwden - ook de belastingen nog 
niet verlaagd worden. Zelfs de tij
delijke belastingverzwaringen moe
ten met een jaar worden verlengd. 
Prof. Oud kon daar tegenover stel
len, dat de V.V.D. in haar verkie
zingsprogram niet met zoveel 
woorden om belastingverlaging 
heeft gevraagd. En waren er, on
danks zoveel jaren van socialistisch 
mee-regeren, ook niet veel eisen 
van de P.v.d.A. onvervuld gebleven? 
Voor prof. Oud was voorlopig 
hoofdzaak, dat er wel degelijk 
sprake zou zijn van een nieuwe lijn: 
Meer vrijheid voor de maatschappe
lijke krachten en ook op het bestuur
lijke vlak streeft dit kabinet bewust 
naar decentralisatie. 

Voor de christelijke partijen was 
de overschakeling nog het gemak
kelijkst. Zij hadden onder de brede 
baSIS geestverwanten achter de re
geringstafel en dat geldt ook nu. 
Wel had verwacht kunnen worden, 
dat de socialistische oppositie de 
christelijke partijen breedvoerig van 
voorkeur voor een conservatieve 
koers zou beschuldigen door de 
V.V.D. als partner te aanvaarden. 
Dat zou de christelijke partijen er 
dan zeker toe hebben gebracht om 
hun christelijk-sociale intenties te
genover de socialistische ver
dachtmakingen te verdedigen. De 
P.v.d.A. leverde echter geen aan
knopingspunten voor een dergelijk 
verweer. En dat is begrijpelijk als 
de P.v.d.A. er al niet in slaagde om 
het kabinet een tekort aan sociale 
gezindheid te bewijzen. 

GEEN "DOORBRAAK
DISCUSSIE" 

De gebruikelijke discussies tus
sen P.v.d.A. en christelijke partijen 



over het al dan niet wenselijke van 
partijvorming op levensbeschouwe
lijke grondslag, die vroeger - on
danks de brede basis - uiterst fel 
kon zijn, kwam dit keer evenmin 
uit de verf. De V.V.D. stelt zich de 
laatste tijd meer voor als een "door
braak"-partij dan eerder het geval 
was. De liberale partij hoopt vooral 
in limburg haar werfkracht te ver
groten en onlangs werd dan ook 
voor het eerst een katholiek uit Lim
burg in het hoofdbestuur van de 
V.V.D. gekozen. Zullen de liberalen 
daardoor op het partijpolitieke vlak 
gaandeweg scherper tegenover de 

. levensbeschouwelijk gefundeerde 
partijen komen te staan? Zal "de 
doorbraak"-striid toch ook onder de 
nieuwe verhoudingen doorwerken? 
Bij dit politieke debat was er nog 
niets van de merken; of dit ook zo 
blijft zal de toekomst moeten leren. 

GLADDE VIJVER? 

Tot zover kan het lijken of de 
algemene beschouwingen het beeld 
opriepen van een gladde vijver, 
waarin ook de paar stenen van de 
socialistische oppositie nauwelijks 
deining veroorzaakten. Is dat beeld 
volledig in overeenstemming met de 
werkelij kheid? Prof. Romme wees 
er terecht op, dat het uitgestippelde 
beleid nog gewichtige aanvullingen 
behoeft. Op iets langer termijn dient 
daarbij gedacht te worden aan de 
belastingsdruk; voor nu wordt - wat 
de K.V.P. betreft - zeker met onge
duld gewacht op het tot stand ko
men van de algemene kinderbijslag
verzekering. Het was voor dit ka
binet zeker geen aanmoedigin!il bij 
haar studie op mogelijke wijZIgin
gen om onderwijl als van de eH.U. 
te horen, dat men daar niet op een 
dergelijke regeling staat te wach
ten. Het door het kabinet uitgestip
pelde landbouwbeleid riep bij alle 
fracties critische vragen op. Alge
meen werd aangedrongen op nieuw 
beraad. De V.V.D. verklaarde zelfs 
al, dat het beleid, zoals het nu werd 
uiteengezet, onaanvaardbaar zou 
zijn. 

Om een niet geflatteerd beeld 
van het politieke debat te krijgen 
moet ook in aanmerking worden 
genomen, dat over de loon- en 
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huurpolitiek al uitvoeri~ was ge
sproken bij de behandeling van de 
desbetreffende nota. Prof. Romme 
moest echter wel signaleren, dat het 
socialistische partijogaan geen ge
legenheid onbenut laat om het nieu
we systeem in discrediet te brengen. 
Anderen, die het goed menen met 
de vrijere loonvorming, hebben zich 
bij de aanloop afgevraagd of de 
Overheid haar toezicht, dat er 
uiteraard ook in het nieuwe systeem 
moet blijven, niet overtrekt. De 
antirevolutionaire fractievoorzitter 
dr. Bruins Slot wilde het kabinet met 
een vraag de gelegenheid geven 
om haar rol bij de aanloop van de 
vrijere loonvorming nader te ver
klaren, maar de manier waarop van 
deze uitnodiging gebruik werd ge
maakt was nogal summier. Dr. 
Bruins Slot was daar bepaald ont
stemd over. Als hoofdredacteur van 
"Trouw" heeft hij na het debat nog 
opgemerkt, "dat wij de daden van 
het kabinet nu verder maar moeten 
afwachten". Eerder had de anti
revolutionaire fractievoorzitter op 
een partijbijeenkomst te Amsterdam 
geze!ild: "Eerder was er het com
promIs met de socialisten, nu is 
daar het compromis met de libera
len. Thans kunnen principiele ver
schillen ontstaan in verband met het 
liberale vrijheidsbeginsel in het al
gemeen en in het bijzonder in de 
sociaal-economische sector." En 
verder: "Bij sommigen verwekt de 
samenwerking met liberalen angst, 
zoals ook de samenwerking met so
cialisten angst heeft verwekt. Beide 
angsten zijn gerechtvaardigd en 
daarom is het zaak oplettend te 
zijn." Mr. Beernink, de voorzitter 
van de eH.U., verklaarde op een 
partijvergadering in Den Haag: 
"Wij staan vrij tegenover dit kabi
net waarmee wij geen afspraken 
hebben gemaakt. Wij zullen niet 
aarzelen het te steunen, doch be
houden alle recht voor." 

Om de houding van de V.V.D. iets 
meer te omlijnen is het wellicht 
goed om ook wat de V.V.D. betreft 
kennis te nemen van enkele uit
spraken van buiten de Kamer. Het 
liberale weekblad "Vrijheid en De
mocratie" constateerde met prof. 
Oud dat de politieke lijn is omge
bogen, maar of zij verder zal wor-



den doorgetrokken zal afhangen 
van de innerlijke samenhang, de 
daadkracht en de politieke moed 
van het kabinet in zijn geheel. 
Mocht het er onverhoopt niet in 
slagen die lijn door te trekken, dan 
zal daaruit niet anders kunnen wor
den geconcludeerd dan dat de kie
zersuitspraak van maart j.1. blijk
baar nog niet duidelijk genoeg is 
geweest en dat de liberale krachten 
toch nog onvoldoende zijn ver
sterkt." Komt hier een zekere ge
reserveerdheid tot uiting, niet min
der opmerkelilk was dat mr. Van 
Riel, de voorzItter van de V.V.D.
fractie in de Eerste Kamer op een 
vergadering in Veenendaal de 
- volgens het Handelsblad - "ernsti
ge vraag" stelde: "Is de persoons
keuze van prof. De Quay bij het 
aantrekken van de ministers overal 
goed geweest en is hij zelf de man, 
die dit grote werk - het ombui~en 
van het beleid - kan verrichten? . 

Dus - bij scherper toezien - toch 

rimpels op de p'olitieke vijver? Het 
is in de praktilk van het politieke 
leven nooit anders geweest. Maar 
er zijn rimpels en rimpels. Soms 
kondigen ze aan, dat het water 
werkelijk roerig wordt, een andere 
maal gaat het enkel om een korte 
windstoot. Dan zij het maar rimpels, 
die verschijnen en verdwijnen. Het 
lijkt het beste om als hoofdindruk 
UIt het politieke debat over te hou
den, dat de partijen, die geestver
wanten in het kabinet hebben, toch 
wezenlijk bereid zijn om het te steu
nen. Het kabinet houdt van zijn kant 
de taak om een positief sociaal be
leid te voeren, waarbij de lijn van 
vorige kabinetten wordt doorge
trokken, doch dat tegelijk ook eigen 
accenten vertoont. In de Troonrede 
verklaarde het kabinet, dat "de tijd 
thans rijp is om tot uitbouw van het 
bestuurvormingsbeleid te geraken". 
Vooral in dit opzicht heeft dit ka
binet de kans een "eigen gezicht' 
te tonen. 
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De persoon In de 
demokratie 

D
e rede van Staatssecretaris dr G. J. M. Veld kamp die aan dit nummer 
van het Katholiek Staatkundig Maandschrift is toegevoegd, werd door 
hem gehouden ter inleiding van de "Drie Odoberdag" te Berg en Dal. 

Nadat zij was uitgesproken verenigden de aanwezigen zich in een tiental 
kleine discussiegroepen. 

De discussieleiders hiervan brachten vervolgens in een pleno-vergadering 
de conclusies van hun groep onder de algemene aandacht, waarbij de heer 
Veldkamp zijn republiek formuleerde. 

De conclusies, die de discussiegroepen na bijzonder gearnimeerde debatten 
hadden bereikt, betroffen een veelheid van onderwerpen. 

Uiteraard kwamen deze voor een deel op vrijwel hetzelfde neer. Dit was 
overigens geen bezwaar omdat hierdoor een vorming van een communis 
opinio werd bevorderd. 

Tegenover hetgeen gesteld werd in de inleiding over het partijprogram, 
werd aangevoerd, dat een partijprogram ook een eledoraal doel heeft. Het 
moet dus zodanig worden opgesteld, dat het ook de niet-politicus aanspreekt. 
Daar men er van moet uitgaan dat andere partijen dit asped in hun program 
stellig niet zullen verwaarlozen, is men wel gedwongen hiermede rekening 
te houden. Ook om tadische redenen kan men bezwaarlijk in zijn program 
doen uitkomen hoever men met zijn concessies zou willen gaan. Hiertegen
over wordt gesteld, dat een partijprogram inderdaad niet een verzameling 
van restridies kan zijn. Toch zou er wel uit kunnen blijken waar ergens de 
grens ligt binnen welke de partij nog bereid zou kunnen worden gevonden 
mede regeringsverantwoordelijkheid te dragen. 

Kennelijk werd een sterke behoefte gevoeld aan een wetenschappelijk 
instituut of brain-trust ten behoeve van de katholieke politiek. Welke vorm 
deze zou moeten hebben en hoe dit tot stand moet worden gebracht kwam 
niet uit de verf. De inleider dacht in de richting van een fusie tussen de diverse 
wetenschappelijke instituten die in het katholiek maatschappelijk leven ver
deeld worden aangetroffen. 

Men meende ook bij de K.V.P. "het euvel van deze tijd" te moeten consta
teren van een top met een breedheid van visie die door de ondeskundige 
massa der leden niet kan worden gevolgd. De oplossing zag men in scholing 



van deze massa. Daarbij ging de behoefte niet zozeer uit naar cursussen, 
maar meer naar de vorming die door de onderlinge discussie wordt gebracht. 
Hierin kan dus een extra-stimulans worden gevonden in ingezette verster
king van het systeem der werkgroepen met kracht voort te zetten. 

Het vraagstuk van de pressure-groups en de verhouding tussen partij en 
maatschappelijke organisaties bleek sterk de aandacht te trekken. Met behoud 
van de onderlinge onafhankelijkheid zag men gaarne een streven naar meer 
binding. Daarbij werd echter wel opgemerkt, dat een integratie van de 
maatschappelijke organisaties onderling vooraf zou moeten gaan aan een 
grotere binding tot de partij. In dit verband werd ook de positie besproken 
van de volksvertegenwoordigers afkomstig uit de maatschappelijke organi
saties. Gesteld werd, dat deze specialisten nu eenmaal natuurlijkerwijze de 
vertrouwenslieden van een aanzienlijk deel der kiezers zijn. 

Behoort het lidmaatschap van de Staten-Generaal onverenigbaar te zijn 
met dat van de Sociaal-Economische Raad? Na een uitvoerig debat bleef 
de indruk, dat de meerderheid van de aanwezigen deze vraag voor zich 
bevestigend heeft beantwoord. Een minderheid meende evenwel krachtig zulk 
een incompatibiliteit te moeten bestrijden. De S.E.R. onderscheidt zich in dit 
opzicht naar de mening van deze laatsten niet van andere adviescolleges 
waarvoor geen probleem wordt gemaakt van deze kwestie. 

Een fel contrast en daarmede een gevaar zag men in het verschil in enthou
siasme tussen de communistische en de Nederlandse jeugd voor het staats
bestel. Met alle reserve wegens het kunstmatige en verwerpelijke karakter 
van het enthousiasme ginds is het gebrek hieraan in ons land zorgwekkend. 
AI mag er dan formeel niet gesproken worden van een gevaar voor de 
democratie in ons land, dit wilde men de inleider wel toegeven, naar de 
geest achtte men dit wel degelijk aanwezig. 

De algemene conclusie van de bijeenkomst te Berg en Dal sluit op dit 
laatste aan. Het behoud van de democratie zal in de komende jaren de 
bijzondere zorg van de partij moeten hebben. Niet naar de formele zin 
maar door een adie die de geest van de democratie tot algemeen gevoelde 
levende werkelijkheid maakt. 

In aansluitende bijeenkomsten van de zelfde aard zal dit nader kunnen 
worden uitgewerkt en gerealiseerd. 
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Nieuwe boeken 

Dr. F. HARTOG, Democratie en 
economische planning. leiden 
1959. 139 blz. 

I n dit systematisch opgezet en 
bondig geschreven boek geeft Dr. 

Hartog een overzicht van de proble
men van de economische planning 
als grondslag voor de economische 
politiek. Hij neemt hierbij de Neder
landse situatie als uitgangspunt. De 
behandelinq van het onderwerp is 
zodanig, dat iedere fJeïnteresseerde 
een goed inzicht kril9t in de wijze 
waarop in Nederland de economi
sche politiek wordt voorbereid. Zo 
passeren b.v. ook de bestedingsbe
perkingen van 1951 en 1957 de 
revue. 

Schrijver plaatst zijn onderwerp 
in een breed kader, waarvan o.a. 
de aan het boek gegeven titel ge
tuigenis aflegt. Volgens schrijver is 
planning niet alleen een bepaalde 
techniek van economische politiek, 
maar tevens een middel om de de
mocratie beter te doen functionne
ren. De koele cijfers, die aangeven 
wat kan en niet kan, kunnen de ver
schillende, elkaar bestrijdende be
langengroepen bijeenbrenQen. Men 
behoeft ook niet bang te zIjn, aldus 
schrijver, dat de plannenmakers de 
macht aan zich zullen trekken. De 
beslissingen blijven in handen van 
de politici, maar deze zullen, dank 
zij de te hunnen dienste staande 
planning, beter verantwoorde be
slissinQen kunnen nemen. Wij zou
den hIeraan willen toevoeQen, dat 
men de waarde der planning ook 
niet moet overschatten. O.i. doet de 
schrijver te weinig uitkomen, dat 
iedere planning op maatschappelijk 
gebied haar grenzen heeft. 

Overigens is Dr. Hartog's ge
schrift een waardevolle publikatie, 
die zeer kan worden aanbevolen 
aan alle economen die politiek be
drijven, alsook aan de politici die 
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zich op economisch gebied bewe
gen. 

Q. 

Dr. H. W. J. BOSMAN, De Wet 
Toezicht Kredietwezen. Aspec
ten der economische politiek 
VII. Stenfert Kroese N.V., lei
den, 1958. 295 blz. 

o p het in hoofde genoemde boek 
promoveerde Dr. Bosman -

thans hoogleraar in Tilburg - vorig 
jaar tot doctor in de economische 
wetenschappen. 

Het is zowel op grond van wijze 
van behandeling en stijlkwaliteiten 
een boeiend boek over een vrij 
taaie stof. Schrijver bestrijkt er mee 
het gehele terrein van zIjn onder
werp. Hij heeft de geschiedenis van 
het toezicht op het kredietwezen in 
Nederland (die ook uit een politiek 
oogpunt interessant is) en de theorie 
ervan op gelukkige wijze gecombi
neerd. Een uitgebreide inhoudsop
gave vergemakkelijkt de raadple
ging van deze belangwekkende 
studie, die wij niet aarzelen een 
standaardwerk in zijn soort te noe
men. 

Q. 

Prof. Mr. J. PEN, Moderne eco
nomie. Aula-boeken, Utrecht
Antwerpen, 1958. 

o it boekwerk - dat verscheen als 
pocketboek in de bekende 

Aula-reeks van de Uitgeverij Het 
Spectrum - beleefde, blijkens het 
ons toegezonden recensie-exem
plaar, in ruim een half jaar tijds de 
derde druk. Voor zijn verspreiding 
heeft het dus geen bespreking in dit 
tijdschrift meer van node. Niette
min lijkt het nuttig, de aandacht van 
onze lezers te vestigen op de vele 
goede - en ook enkele minder goe
de - kwaliteiten van het geschrift 
van Prof. Pen. 

Schrijver geeft een schets van de 



kwantitatieve macro-economie naar 
neo-Keynesiaanse trant; het Keyne
sianisme evenals de kwantitatieve 
aanpak der economische vraagstuk
ken beschouwt hij nl. als de twee 
wezenlijke kenmerken der "moder
ne economie". De quintessence van 
het boek bestaat uit een behande
ling van de voornaamste vraagstuk
kf:ln der moderne macro-economie, 
welke zich vooral toelegt op de 
kennis van de samenhangen tussen 
de verschillende grootheden, zoals 
het nationale inkomen, de con
sumptie, de investeringen, de werk
gelegenheid, de belastingen, de 
overheidsuitgaven, de in- en uitvoer. 
Daarna volgen beschouwingen over 
de te volgen politiek. Schrijver's in
zichten ten deze zijn sterk planning
minded. Volgens hem culmineert de 
economische politiek in de conjunc
tuurpolitiek, hetgeen in zijn opzet 
alleszins begrijpelijk is. Hij stelt 
daarbij de overheidsfinanciën cen
traal; deze moeten voor het econo
misch evenwicht zorgen (dus geen 
evenwichtige begroting, maar een 
evenwichtige volkshuishouding is 
het ideaal). 

De behandeling der economische 
samenhangen is zeer helder. Ingaan 
op de diverse controversiële punten 
in het betoog van schrijver ligt bui
ten het bestek van deze bespreking. 
Wel merken wij op, dat wij een be
handeling van de rentetheorie node 
missen en dat o.i. de behandeling 
van de export onvoldoende uit de 
verf komt; een begrip als de ruil
voet treft men b.v. in het gehele 
boek niet aan. 

De polemische toon van schrijver 
doet voorts wel eens afbreuk aan 
de objectiviteit, evenals zijn behoef
te om het "moderne" in de moderne 
economie de accentueren hem soms 
verleidt tot te scherpe tegenstellin
gen. Gepleegde eenzijdigheden 
worden naderhand meestal wel 
hersteld, maar dit neemt niet weg, 
dat de gaafheid van het werk er 
onder lijdt. De badinerende stijl is 
weliswaar vaak meer onderhou
dend dan hinderlijk, soms echter 
veroorlooft de schrijver zich kwali
ficeringen omtrent het werk van 
anderen, die in een wetenschappe
lijk geschrift niet op haar plaats 

zijn. Het geheel maakt de indruk te 
snel geschreven te zijn. 

De kwantitatieve behandeling der 
economische vraagstukken houdt 
het gevaar in van veronachtzaming 
der kwalitatieve factoren. Des te 
meer voldoening schenkt een op
merking van de schrijver, volgens 
welke een volkshuishouding, die so
ciaal en politiek uit haar balans is 
geslagen, daarin niet door een zui
ver economisch georiënteerd neo
keynesiaans beleid kan worden te
ruggebracht (blz. 213). 

Schrijver beoogt met zijn boek 
verbreiding te geven aan de mo
derne economische inzichten. In ver
band hiermede bestemde hij zijn ge
schrift voor een ruime lezerskring; 
om het te kunnen begrijpen zou de 
lezer niet meer dan een lagere 
school-opleiding nodig hebben. Dit 
lijkt ons beslist te optimistisch. Voor 
de niet enigszins ingevoerde lezer 
is de stof te moeilijk en wordt ook 
te veel bekend verondersteld. Om 
de kern van het werk te kunnen 
vatten is O.i. minstens enige kennis 
van het vak vereist. 

AI met al een knap en zeer le
zenswaardig geschrift, dat echter 
niet vrij is van bepaalde "défauts 
de ses qualités". 

Q. 

PAUS JOANNES XXIII door 
Mgr. Alberto Giovannetti. Paul 
Brand, Hilversum, 1959, 183 blz. 

U itgevers zijn nijvere lieden, die 
ad rem weten te reageren. Van

daar waarschijnlijk een boek over 
"Paus Joannes", dat in de Italiaan
se tekst gereed kwam op een ogen
blik (november 1958) toen er van 
Diens Pontificaat nog niet veel meer 
te vertellen viel dan dat het zojuist 
een aanvang had genomen. Waar
mee niet gezegd wil zijn, dat ken
nisneming van leven en streven van 
Angelo Giuseppe Roncalli vóór zijn 
verkiezing tot Stedehouder Christi 
de moeite niet zou lonen. 

In feite kunnen de hier gedocu
menteerde historische gegevens -
waarop de dag- en weekblad pers 
ons in de dagen na de Pauskeuze 
en -kroning reeds royaal heeft ver
gast - ons de figuur van Pius' op
volger beter doen begrijpen. Voor 
de authenticiteit van het verstrekte 
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feitenmateriaal dient als garantie, 
dat de auteur is verbonden aan :het 
Pauselijk Secretariaat. Tot grotere 
waardering van de Nederlandse 
editie strekt de omva,!~rijke reeks 
merendeels voortreffehL ke en tref
fende foto's, waarmee de biografie 
werd verlucht. 

Dr. WIARDI BECKMAN STICH
TING, Bevolkingsspreiding. Am
sterdam 1959. 75 blz. 

Een socialistische visie op de pro-
blematiek van de ruimtelijke or

dening in Nederland kan haast niet 
anders dan een beleid volgens plan 
benadrukken. Dit rapport doet dit 
vooral omdat "een doelbewuste na
tionale politiek in deze ontbreekt". 
Het rapport gaat niet voorbïk aan 
het nuttige en belangrijke werven 
rijk, provincies en gemeenten, maar 
het mist een doelbewuste sprei
ding van bevolkingen bestaal1l\" 
bronnen, omdat men ,;besHssingen 
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zonder onderling verband" neemt. 
Er wordt een kaderwet bepleit, 

die het mogelijk zou moeten maken 
vestiging van nieuwe en uitbreiding 
van bestaande bedrijven in het 
Westen te verbieden of te beper
ken, het~een ons geen weg naar 
vriiheid hjkt. 

Om vestiging in andere gebieden 
te stimuleren wordt gedacht aan 
premieverlening op grond van het 
aantal ingeschakelde arbeidskrach
ten naast of ter vervanging van de 
huidige subsidiëring in de 'bouw
kosten, welk idee o.i. alleszins het 
overwegen waard is. 

Aangezien de ruimtelijke orde
ning in Nederland in talloze rap
porten reeds uitputtend behandeld 
IS, kon dit rapport slechts plad ge
treden paden bewandelèn, zit het 
volgens een specifiek saciaHsflsche 
marsroute, waaraan dit rapport dan 
ook vooral zijn belangrijkheidont
leent. 

J.H. 
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Het kultuuroffensief 
van de Sowjetunie I 

door J. R. G. Verreijdt 

V on een totalitair geregeerd land als de Sowjetunie kan men aannemen 
dat het maatschappelijke leven en alle facetten daarvan, dienstbaar 
gemaakt worden aan de zending, die de reden van het bestaan van 

de totalitaire staat is. Zodra het bestaan hiervan (en van een diktatoriale 
staat) een feit is, begint dit zich te kenmerken door de geforceerde over
dracht van denkbeelden door middel van propaganda. Gezien het totalitaire 
karakter kan men verwachten, dat de toegepaste propaganda precies zo is 
als de staat: totalitair. Bij propaganda in een totalitaire staat gaat het om 
de geforceerde overdracht van "de idee", en daarvoor is een communicatie
middel noodzakelijk. Dit propaganda-communicatiemiddel, dat de mogelijk
heid in zich draagt "de idee" te verbreiden zonder dat men zich bewust is 
het slachtoffer van totalitaire propaganda te zijn, wordt van eminent belang 
geacht. Hoe minder "aangebrand" een communicatiemiddel als propaganda
medium is, hoe minder voorstelbaar het is dat bepaalde verschijnselen van 
het maatschappelijke leven als propaganda-medium gebruikt kunnen worden, 
des te beter is dat voor de oogmerken van de totalitaire staat, voor de partij. 
De Sowjetunie heeft van het begin af in de kultuur zo'n bij uitstek geschikt 
propaganda-medium gezien. Alle literaire- en kunstzinnige uitdrukkingsmid
delen zijn in handen van de door de partij gekontroleerde staat of van de 
door partijorganen gekontroleerde instellingen en organisaties. Alle drukke
rijen, radio- en televisiestations, theaters, boekwinkels en uitgeverijen staan 
onder toezicht van betaalde ambtenaren, tevens ook aktieve en militante leden 
der partij. Deze funktionarissen brengen ook ten aanzien van hun dagelijkse 
werk: de uitoefening van kontrole over litteratuur en kunst, de leer en bevelen 
van de partij in de praktijk. Dat is hun ambtelijk bestaan; de utilisatie van 
kunst en kultuur ten dienste van "de partij-politiek" is hun hoogste roeping. 
Voor kunst en kultuur bestaat geen creatieve- en uitdrukkingsvrijheid. Ge
bonden aan de partij-politiek heeft de kultuur in de Sowjetunie dan ook ten 
doel als propaganda-medium te dienen voor de verbreiding van de doctrines 
van die ene partij. Bijgevolg wordt de kultuur ook aangepast aan de omstan
digheden waaronder deze partij werkt. Gezien het feit dat de kultuur dienst-
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baar wordt gemaakt aan de Sowjet-propaganda, kunnen we gevoegelijk 
aannemen, dat deze vorm van propaganda een belangrijk thema is in de 
propaganda die de Sowjetunie over de gehele wereld voert, ter onder· 
steuning van het communisme, dus ook in dat deel van de wereld dat het 
onze is en door de Sowjets wordt beschouwd te behoren tot het kapitalisti
sche kamp. 

ONTBINDING 

De klassieke weg daartoe is het bewerkstelligen van de ontbinding van 
het kapitalisme. Om dit te realiseren is de verscherping van tegenstellingen 
noodzakelijk, tegenstellingen bijvoorbeeld tussen "kapitalist" en arbeider, 
tussen "kapitalistische landen" en onderontwikkelde gebieden en tussen de 
"kapitalistische landen" onderling. Tot voor enkele jaren was verscher
ping van de tegenstellingen het hoofdmotief van de propaganda. Het 
communicatie-medium "kultuur" stond daarbij niet op het eerste plan. Zo 
was de situatie althans tijdens de "Stalinperiode". Na de dood van Stalin 
kwamen ook op het terrein van de toegepaste propaganda grote verande
ringen tot stand. De Sowjetunie ging schijnbaar politiek overstag en het 
propaganda-thema "vrede en vreedzame coëxistentie" werd evenals in 
lenin's jaren, weer eens extra geaccentueerd. Het buitenland moest geloven 
in de nieuwe verschijning van de Sowjetunie, een verschijning, ogenschijnlijk 
overeenkomend met het Westelijk wensbeeld van de Sowjetunie: een land 
met een gematigd binnen- en buitenlands politiek beleid. Deze periode is 
wel eens heel raak getypeerd als het "glimlach-offensief". De omstandig
heden, waaronder de partij werkte, veranderden en dus ook de propaganda. 
De kultuur had daarbij een uiterst voorname rol te vervullen. "Hongarije 
1956" was een zware, doch geen dodelijke slag voor de propagandistische 
werking van het glimlach-offensief. Veel van wat via propaganda door de 
Sowjets werd bereikt, werd vermorzeld onder het geweld van de Sowjet
tanks, die tegen de Hongaarse arbeiders en studenten optrokken. Niettemin 
zijn deze tragische gebeurtenissen geen beletsel geweest voor de Sowjet
propaganda weer opnieuw te beginnen. En nauwelijks drie jaar later zijn 
er alweer belangrijke resultaten geboekt. Weer is het glimlach-offensief een 
suksesvol element in de psychologische oorlogvoering van het communisme. 

Wanneer de niet-communistische wereld overstroomd wordt met een vloed 
van akties, welke de ware aard van het communisme verbergen en een meer 
welwillende houding tegenover de Sowjetunie in het leven roepen, kan het 
niet anders of de wil tot weerstand wordt aangetast. Men is steeds meer 
geneigd het communisme naar zijn huidige verschijning te waarderen en aan 
het wezen van het communisme voorbij te gaan. Begrijpelijkerwijs biedt het 
propaganda-medium "kultuur", aangepast aan de omstandigheden van het 
ogenblik waaronder de partij moet werken, grote mogelijkheden tot onder
steuning van het glimlach-offenstief in de psychologische oorlogvoering. Alles 
wordt er op gericht kulturele manifesaties - van welke aard ook - represen
tatief te doen zijn voor de communistische kultuur en daardoor voor het 
communisme, hetgeen typerend is voor de agitatie-methodiek die hier achter 
steekt. Agitatie, zoals de Sowjets dat begrip kennen, houdt in het lichten van 
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een enkel feit (een kulturele manifestatie) uit een vrijwel oneindig aantal 
feiten (kulturele manifestaties), die bij elkaar het maatschappelijk gebeuren 
(het kulturele leven) vormen en stelt dat ene feit representatief voor dit 
gehele maatschappelijke gebeuren. De agitator koppelt daar de - voor de 
partij - gewenste konklusies aan vast of dringt die konklusies onbewust op. 
Zo is de kultuur een wapen geworden in de psychologische oorlogvoering. 
Op zich is dat geen novum. Tijdens lenin's dagen werd van de kultuur, als 
propaganda-medium, ook al veelvuldig gebruik gemaakt. Ook toen reeds 
met veel sukses. Eén naam is er onverbrekelijk mee verbonden, die van 
Wili Münzenberg. Tot 1921 behoorde Wili Münzenberg tot een van de 
belangrijkste leiders van de communistische jeugd-internationale. Na diep
gaande meningsverschillen met Zinowjew, een belangrijk communist uit de 
beginperiode der partij en lid van het eerste polit-bureau, werd hij uit de 
jeugd-internationale verwijderd en door lenin belast met de organisatie van 
een grote hulpaktie ten bate van de door hongersnood gekwelde Sowjet
bevolking. 

Münzenberg toog aan het werk en bewees zijn werkelijk grootse organisa
torische talenten. Eerst organiseerde hij de Internationale Arbeidershulp en 
riep noodzakelijk geachte, propagandistische ondersteuningsmiddelen in het 
leven als uitgeverijen, tijdschriften en kranten. Zijn geïllustreerd orgaan voor 
arbeiders bereikte in 1926 een oplage van ongeveer een miljoen. Resultaten 
bleven niet uit. Met scheepsladingen tegelijk kwam de zo zeer begeerde 
hulp het land binnen. AI snel kwam Münzenberg op de gedachte de kultuur 
als propagandamiddel te benutten. Door middel van een filmverhuurkantoor 
bracht hij de later klassiek geworden films als "Pantserkruiser Potjemkim" van 
regisseur Eisenstein en "Storm over Azië" van Poedowkin over de gehele wereld 
in roulatie. De kulturele propaganda was zo effectief dat hij er meer in ging 
zien dan alleen maar ondersteuningsakties voor zijn "hulp in hongersnood"
programma. Münzenberg speelde zijn propagandistisch spel met zoveel vak
manschap, dat hij het presteerde bekende persoonlijkheden dienstbaar te 
maken aan de Sowjet-politiek van dat ogenblik. 

Henri Barbusse sprak in 1932 te Amsterdam bij de opening van het door 
de communisten gekontroleerde "Kongres tegen de imperialistische oorlog". 
lord Mawey, lid van het Engelse Hogerhuis, leverde een bijdrage aan het 
Bruinboek daarover. Ook de liga tegen Oorlog en Fascisme verleende mede
werking, evenals Edu Fimmen, secretaris van de internationale arbeiders
transportfederatie en Ellen C. Wilkonson, een vooraanstaand lid van de 
labourpartij. Zij waren niet de enigen, die zich lieten gebruiken voor een 
doel waarvan zij de politieke achtergrand niet doorschouwden. De suksessen 
van Münzenberg op kultureel niveau waren er mede oorzaak van dat in 
1929 te Berlijn, tijdens een bijeenkomsti van de communistische Duitse arbei
ders- en theaterverenigingen, een referaat werd gehouden over het thema: 
"De kunst als een wapen". Hoewel dus de propagandistische waarde van 
de kunst (kultuur) al vroeg bekend was, heeft het toch nog van 1926 tot 1957 
geduurd aleer men in de Sowjetunie tot het inzicht kwam, dat allerlei naast 
elkaar en dikwijls elkaar tegenwerkende "kultuur verbreidende organisaties" 
van partij en ministeries niet dienstig waren ter verkrijging van het maximale 
rendement bij de uitvoering van de kulturele propaganda. Uiteraard was de 
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invloed van Stalin en zijn scherpe meedogenloze politiek hier niet vreemd 
aan. De sfeer van zijn politiek lag ver buiten het terrein waar kulturele 
propaganda enig effekt kon sorteren. 

AKTIVITEITEN IN BUITENLAND 

In mei 1957 werd opgericht de staatscommissie voor kulturele betrekkingen 
met het buitenland. Alle kulturele aktiviteiten - voor zover ze van propagan
distische waarde zijn - worden door dit orgaan gekontroleerd en gecoördi
neerd. Drie wegen staan de staatscommissie daarbij ten dienste: 

1. Het onderhouden van kulturele betrekkingen met het buitenland op 
officiële basis. Het ministerie van buitenlandse zaken verleent in dit geval een 
bemiddelende rol. Is de overeenkomst eenmaal gesloten dan is het ministerie 
van buitenlandse zaken verplicht mede te werken aan de suksesvolle uit
voering van de overeenkomst. Overigens blijven beslissingen op dit terrein 
alleen voorbehouden aan de staatscommissie. Bij onderhandelingen kunnen 
- indien de staatscommissie zulks nodig oordeelt - vertegenwoordigers van 
het ministerie voor kultuur en het ministerie van buitenlandse handel, voor 
zover het de commerciële kant betreft, uitgenodigd worden aan de bespre
kingen deel te nemen. Deze vertegenwoordigers hebben dus een adviserende 
stem in het kapittel. 

2. De kulturele betrekkingen op zuiver commerciële basis, betrekkingen 
die uit de aard der zaak via het ministerie van buitenlandse handel, of een 
van de aan dit ministerie toegevoegde instellingen, verlopen. Onder het 
ministerie van buitenlandse handel ressorteren de zogenaamde export-import 
agentschappen, welke gespecialiseerde handelsorganisaties zijn. Dit ministe
rie zendt haar vertegenwoordiger en die van de export-import agentschappen 
naar het buitenland. Zij onderhouden nauwe kontakten met de officiële 
Sowjet-instanties in den vreemde. Men kan deze vertegenwoordigers beschou
wen als een permanente handelsmissie. Het hoofd van deze handelsmissie 
heeft normaliter een diplomatieke status. Enkele export-import agentschappen 
zijn van belang voor de kulturele uitwisseling op commerciële basis, namelijk: 
Intourist, het Internationale boek en Sowexportfilm. De produktie van boeken 
en films ressorteert onder de betreffende afdelingen van het ministerie van 
kultuur. De agentschappen van het ministerie van buitenlandse handel zijn 
belast met de in- en verkoop. De agentschappen zoals Intourist, het Inter
nationale boek en Sowexportfilm kunnen hierbij echter eveneens van groot 
belang zijn doordat men via kredietverlening en economische steun een 
stimulans kan geven aan de kulturele uitwisseling. Een methode, die met 
sukses in de onderontwikkelde landen werd toegepast. 

Intourist. Voor de bevordering en de organisatie van het toerisme van 
en naar de Sowjetunie onderhoudt het Sowjet reisbureau betrekkingen met 
meer dan 150 reisbureaux in vrijwel alle landen ter wereld. Reis- en verblijf
kosten in de U.S.S.R. tracht men aan te passen aan ongeveer soortgelijke 
reizen in het Westen door het geven van kortingen, speciale groepsprijzen 
en het invoeren van een toeristen-roebel. Reizen in de Sowjetunie onder 
auspiciën van Intourist zijn volkomen gereglementeerd. De reisroute VOOl" 

individuele reizigers is nauwkeurig vastgesteld en de reizigers worden steeds 
begeleid en bespioneerd door een Intourist tolk-gids. 
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Het I~ternat;onale boek (Mjeschdoenarodnaja Kniga). 
De "Kniga" is het voornaamste im- en exportagentschap in deU.S.S.R. 

voor het verspreiden van boeken. Bovendien handelt dit agentschap in alle 
soorten boeken, nieuwsbladen, dagbladen, grammofoonplaten, prenten, 
zegels, etc. en treft regelingen voor publicatie in het buitenland van boeken 
uit de U.S.S.R. "Het Internationale Boek" is het voornaamste punt waarheen 
alle uitgeverijen in de U.S.S.R. hun boekwerken zenden. De "Kniga" zorgt 
voor de verspreiding van Russische of vertaalde boekwerken in binnen- en 
buitenland en heeft ter bevordering van haar belangen in de satellietlanden 
zelfs een eigen vertegenwoordiger, van wie men kan aannemen dat hij tevens 
bepaalde "ideologische spionage" verricht. De prijzen, die deze sowjet
instelling voor de boeken berekent, zijn zeer laag en wel zodanig dat het 
alleszins waarschijnlijk is, dat deze laag geprijsde boeken de Sowjets veel 
meer kosten dan ze opleveren. De nagestreefde propagandistische winst is 
wellicht groter. Boeken uit het buitenland worden, alvorens zij in de U.S.S.R. 
worden vertaald en uitgegeven, zorgvuldig op hun eventuele voor het regiem 
schadelijke denkbeelden gekontroleerd. Op de onlangs gehouden Amerikaan
se tentoonstelling te Moskou werden de Russische bezoekers in de gelegen
heid gesteld Amerikaanse boeken te bekijken, in opdracht van de Sowjet
regering echter mochten de Amerikanen geen bestellingen noteren of ten
toongestelde boeken verkopen. Technische werken genieten - om meer dan 
een reden - de voorkeur. Aangezien de Sowjetunie zich nimmer heeft aan
gesloten bij enige conventie inzake auteursrechten worden er in de U.S.S.R. 
buitenlandse boeken vertaald en uitgegeven zonder ook maar een roebel 
aan auteursrechten aan de schrijvers in het buitenland te betalen. Voor de 
keren dat er wel auteursrechten uitgekeerd werden geschiedt dat vanwege 
politiek-propagandistische motieven. 

Sowexportfilm 
De laatste jaren kan men in de U.S.S.R. een tendens konstateren om, 

naast de produktie van documentaire en populair-wetenschappelijke films, 
zich meer te gaan toeleggen op de produktie van speelfilms. Tevens worden 
er steeds meer literaire films, opera- en balletfilms, sprookjes- en tekenfilms 
vervaardigd. Sinds 1957 is er een streven zich meer dan voorheen op de 
verhoging van de artistieke kwaliteiten te concentreren, zonder dat de 
propagandistisch-ideologische waarde in het gedrang komt. De Sowjet 
krachtsinspanning op het gebied van de film is voornamelijk gericht op het 
produceren van kulturele documentaire films, die een beeld geven van de 
socialistische verworvenheden. De gehele filmproduktie, alsmede de studio's 
zijn aan supervisie onderhevig van de afdeling "filmproduktie" van het 
ministerie voor kultuur. In- en verkoop van films geschiedt echter door de 
import-export organisatie "Sowexportfilm" van het ministerie voor buiten
landse handel. Om de verkoop van films te stimuleren, zendt Sowexportfilm 
naar zoveel mogelijk filmfestivals produkten in van de Sowjet cinemafoto
grafische industrie. Verkoop van de films geschiedt in de regel tegen politieke 
- dus uiterst lage - prijzen. In overeenstemming met de beleidslijn, die 
gevolgd wordt ten aanzien van de import in de Sowjetunie van buitenlandse 
films zijn deze afhankelijk van politieke faktoren. Zo komt het herhaaldelijk 
voor, dat zeer middelmatige films van kleine filmproducerende landen tegen 
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hoge prijzen gekocht worden. Bij de aankoop van Amerikaanse films blijkt 
een voorkeur voor comedies en realistische drama's te bestaan, die kunnen 
dienen het Russische volk een beeld te geven van het decadente Ameriko. 

3. Ten slotte zijn er dan nog de kulturele betrekkingen op niet-officiële 
basis door middel bijvoorbeeld van de vele vriendschapsverenigingen. De 
betrekkingen met het buitenland in deze sektor worden gecoördineerd door 
de op 18 februari 1958 opgerichte "Unie van Sowjet-verenigingen van vriend
schap en kulturele betrekkingen met het buitenland" onder volledige kontrole 
van de staatscommissie. De Unie heeft ten doel te fungeren als een over
koepelende organisatie van alle bilaterale vriendschapsverenigingen, welke 
in de Sowjetunie reeds waren opgericht of nog opgericht zullen worden. Men 
is in de verantwoordelijke kringen van de Sowjetunie de opvatting toegedaan, 
dat er grote voordelen zijn gelegen in het bundelen van kontakten in organi
saties, die zich specialiseren in' het onderhouden van kontakten met één 
bepaald gebied of land. Onmiddellijk na de jaarwisseling 1957-1959 werden 
een aantal van dergelijke bilaterale vriendschapsverenigingen opgericht. In 
februari 1958 werd het bestaan gemeld van negen bilaterale vriend scha ps
verenigingen. Na dat aldus in een snel tempo een aantall bilaterale vriend
schopsverenigingen was gevormd, vond op 18 februari in Moskou de oprich
ting plaats van een overkoepelende organisatie, de bovenvermelde unie. De 
Woks (die voordien deze taak vervulde) werd opgeheven en haar organisa
ties, sekties, bezittingen en inventaris werden aan de nieuwe Unie overgedra
gen. De nieuwe Unie zal naar alle waarschijnlijkheid efficiënter werken dan 
de oude Woks, enerzijds doordat het kontakt op werkniveau door de instel
ling van bilaterale verenigingen intensiever zal worden, anderzijds doordat 
de kontakten, die de Unie in het U.S.S.R. ter beschikking staan, veelvuldiger 
zijn dan die waarover Woks kon beschikken. De doeleinden van de nieuwe 
Unie zijn: 

a. Het verzamelen van gegevens over vreemde volkeren en het versprei
den van gegevens in het buitenland betreffende de ideale maatschap
pelijke- en kulturele verhoudingen waaronder de Sowjet-mens zijn 
dagelijkse werk verricht. 

b. Het zoeken naar nieuwe en uitbreiden van bestaande kontakten met 
het buitenland. 

c. Bevordering van de totstandkoming van breed opgezette uitwisselings
programma's. 

d. De oprichting in Moskou van een "Huis van Vriendschap" bedoeld als 
centrum voor de ontvangst van buitenlandse gasten en tevens als 
centrale instantie waar de Russen, die naar het buitenland zijn geweest, 
hun ervaringen kunnen rapporteren. 

e. Bovendien is het de taak van de "Unie" de "Staatscommissie voor 
kulturele betrekkingen met het buitenland" te voorzien van allerlei 
gegevens die het werk van de "Staatscommissie" op het terrein van de 
niet-officiële relaties kunnen bevorderen. 

Wij geloven dat het onder e. genoemde te maken heeft met verschillende 
subversieve aspekten van het kultuuroffensief. 

De organisatie von de "Unie van Sowjet-verenigingen van vriendschap en 
kulturele betrekkingen met het buitenland" wordt bestuurd door een presidium 
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van twaalf leden onder voorzitterschap van een president. De "Unie" over
koepelt twee soorten organisaties, namelijk: Organisaties op funktionele 
basis, de zogenaamde Unie-sekties en daarnaast organisaties op regionale 
basis, de zogenaamde vriendschapsverenigingen. Van de organisaties op 
funktionele basis, de Unie-sekties, zijn er tot dusver zestien werkzaam: 

1. wetenschap en techniek, 
2. natuurwetenschappen, 
3. medicijnen, 
4. sociale wetenschappen, 
5. recht, 
6. muziek, 
7. theater, 
8. kinderliterauur- en kunst, 
9. onderwijs, 

10. landbouw, 
11. schone kunsten, 
12. film, 
13. architektuur, 
14. oriëntalisme, 
15. filosofische- en juridische wetenschappen, 
16. fotografie. 
De sekties moeten de ontwikkeling en de versterking van vriendschap en 

samenwerking bevorderen tussen Sowjet· en overeenkomstige buitenlandse 
organisaties, tevens dienen zij een betere verstandhouding te ontwikkelen 
tussen personen van hetzelfde beroep. Daartoe worden nauwe kontakten 
onderhouden met Sowjet-organisaties, zoals massa-organisaties, kulturele- en 
propagandistische organisaties, theaters, orkesten en dansensembles, peda
gogische instituten, musea, bibliotheken en tentoonstellingen. Regelmatig 
worden kulturele delegaties en personen uit het buitenland uitgenodigd voor 
uitwisseling van ervaringen en discussies over verschillende problemen. 
Sowjet-delegaties en Russen reizen naar andere landen waar zij kongressen, 
konferenties en symposia bijwonen. De sekties houden jaarlijkse konferenties 
en bijeenkomsten. De organisaties op regionale basis, de zogenaamde vriend
schapsverenigingen, worden geleid door een bestuur, bestaande uit promi
nente kunstenaars, geleerden en andere Russische persoonlijkheden. De Unie 
had op 14 september 1958 reeds 25 vriendschapsverenigingen opgericht, 
namelijk: U.S.S.R. - Frankrijk, China, Polen, Pankow-Rusland (de D.D.R.), Fin
land, Tsjechoslowakije, India, Italië, Engeland, Hongarij, Mongolië, Bulgarije, 
België, Albanië, Arabische landen. Griekenland, Roemenië, Japan, Zweden, 
Korea, Noorwegen, Oostenrijk, Vietnam, Indonesië en Denemarken. 

Indien men de nieuwe benadering en de veranderingen in de kulturele 
uitwisseling nader beschouwt, komt men tot de konklusie, dat de vriend
schapsverenigingen zijn bedoeld om: 

a. die mensen voor het werk van de vriendschapsverenigingen te interes
seren die vroeger met een grote boog om de louter communistische 
vriendschapsverenigingen heenliepen; 

b. de vriendschapsverenigingen beter te kunnen inzetten voor wat hier
boven, in punt e., als een van de oogmerken van de Unie omschreven is; 
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c. de publieke opinie in het buitenland ten gunste van de U.S.S.R. en het 
communisme te beïnvloeden. 

De staatscommissie, die dus officieel alle kulturele kontakten kontroleert 
en coördineert, is. op regeringsniveau de hoogst verantwoordelijke instantie. 
Dat wil echter geenszins zeggen, dat die staatscommissie ook geheel zelf
standig het kultuur-beleid bepaalt. Artikel 126 van de grondwet van de 
U.S.S.R. vermeldt daaromtrent: "In overeenstemming met de belangen van 
de arbeiders en teneinde de organisatorische zelfstandigheid en politieke 
aktiviteit van de volksmassa's te bevorderen, wordt aan de staatsburgers der 
U.S.S.R. het recht gegarandeerd om zich te verenigen in maatschappelijke 
organisaties, vakverenigingen, coöperatieve verenigingen, jeugdorganisaties, 
sport- en verdedigingsorganisaties, kulturele-, technische- en wetenschappe
lijke genootschappen, en aan de meest aktieve en politiek bewuste staats
burgers uit de rijen van de arbeidersklasse, boeren en intelligentsia, om 
zich te verenigen in de communistische partij van de Sowjetunie, welke de • 
voorhoede vormt van de arbeidende massa in hun strijd voor de opbouw 
van de communistische maatschappij en de leidende kern uitmaakt van alle 
organisaties van de arbeidende massa, zowel maatschappelijke- als staats
organisaties". De klemtoon ligt duidelijk op de leidende rol die de partij 
in alle opzichten van het maatschappelijke leven heeft te vervullen. Daartoe 
behoort ook alles - tot in de kleinste bijzonderheden - wat maar enigszins 
met kultuur van doen heeft. De leidende rol van de partij wordt in feite 
uitgeoefend door het centrale comité van de communistische partij. Een 
bepaalde, de belangrijkste, afdeling van het Centrale Comité van de Com
munistische partij van de Sowjetunie (CP.S.U.), namelijk de afdeling voor 
agitatie en propaganda, leidt in totalitaire zin, het geheel van de kulturele 
organisaties in de U.S.S.R. Het is niet zeker of de propaganda en agitatie 
gericht op het buitenland ressorteert onder deze afdeling onder de naam 
"Buitenlandse Sektie" of "Sektie Internationale Betrekkingen", of dat hier
voor een zelfstandige afdeling Buitenland is gecreëerd. De "Agit-Prop" 
beheerst alle takken van het maatschappelijke leven in de U.S.S.R. en omvat 
de volgende sekties : partijpropaganda, agitatie, kultuurarbeid, centrale pers, 
sektie voor de pers van de republieken, gewesten en gebieden, lokale pers, 
radio, schoolwezen, wetenschap, uitgeverij en boekhandel, letterkunde, kunst, 
filmwezen, sport en gymnastiek. 

Deze opsomming maakt duidelijk dat alle kulturele zaken in het binnen
land, zelfs de keuze van de in het buitenland aan te kopen boeken, films, 
etc. geheel afhankelijk zijn van het beleid en de goedkeuring van deze 
afdeling. De "Afdeling Buitenland" of "Sektie Buitenland" is verantwoorde
lijk voor het kulturele offensief, dat gaande is tegen de vrije wereld. Zij 
bepaalt welke films en boeken naar het buitenland gaan, welke uitwisseling 
er zal geschieden. Men moet daarbij nog bedenken, dat volgens artikel 58 
en 67 van de statuten van de communistische partij "de partij-organisaties 
in de ministeries, die, tengevolge van de bijzondere arbeidsvoorwaarden 
van de Sowjet-instellingen, geen kontrole-funkties kunnen uitoefenen, verplicht 
zijn, ontoelaatbaarheden in het werk van de instituten te signaleren (en) de 
gebreken in het werk van de ministeries en de medewerkers te konstateren 
en de gegevens en suggesties aan het Centrale-Comité en aan de leiding 
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van de ministeries door te geven". VO~:-:Àlfê--..ununisten, dié in het 

centrale apparaat van een ministerie werkzaam zijn, beht,.,<aO tot de partij
organisatie, die het gehele ministerie omvat". "Op alle kong~J<onfa
renties in de verkiesbare organen van de Sowjet-vakbond, coöperatieve- en-
andere massa-organisaties met minstens drie partijleden worden partijgroe
pen georganiseerd, wier taak het is de invloed van de partij alzijdig te 
versterken en haar politiek onder de partijlozen door te voeren en de partij
aanwijzingen te kontroleren. Voor het lopende werk kiest de groep een 
secretaris". Hieruit is het toch wel duidelijk, dat het gehele maatschappelijke-, 
staatkundige- en kulturele beleid volkomen afhankelijk en dienstbaar gemaakt 
is aan het totalitaire regiem van "de Partij". 
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De doorvoering 
van de bezitsvorming 11 

door F. K. Langemeijer ec. drs 

In het eerste deel van dit artikel 1) werden aan het slot voor de doorvoering 
van de bezitsvorming de volgende taakstellingen opgesomd: 
1. het aankweken van de juiste mentalitei zowel met betrekking tot het 

sparen als het verkrijgen van de juiste gesteltenis tegenover het bezit; 
2. aanboren van geëigende bronnen ten einde het benodigde inkomen 

voor bezitsvorming vrij te maken; 
3. het scheppen van een gunstig klimaat voor de vorming van bezit; 
4. het creëren van geschikte objekten van bezitsvorming; 
5. het bepalen van het juiste evenwicht tussen diverse sociale desiderata 

inzonderheid met betrekking tot die welke een zekere binding met de 
bezitsvorming hebben, zoals sociale zekerheid, winstdeling en mede
zeggenschap. 

Inmiddels is verschenen de "nota over de hoofdlijnen van het in de eerst
komende jaren te voeren beleid ter bevordering van de vorming van duur
zaam persoonlijk bezit in brede kringen", zitting 1959-1960 - 5763. Dit stuk 
draagt de handtekeningen van de Minister-President, Minister van Algemene 
Zaken J. de Quay, de Staatssekretaris van Algemene Zaken N. Schmelzer en 
de Staatssekretaris van Financiën Van den Berge. In dit artikel nu zal worden 
nagegaan in hoeverre bovenstaande taakstellingen een plaats in deze nota 
hebben gevonden. Tevens zal worden bezien overeenkomst en verschil tussen 
deze nota en het program voor de bezitsvorming, dat door prof. Romme 
werd ontvouwd op het bekende Overijssels appèl van de K.V.P. op 28 februari 
1959. 

1. In de nota van de Regering is weinig terug te vinden met betrekking 
tot het aankweken van de juiste mentaliteit ten opzichte van het sparen en 
de juiste gesteltenis tegenover het bezit. Nu kan men hierover verschillend 
denken. Enerzijds is het mogelijk uit te gaan van de gedachte, dat het bevor
deren van de bezitsvorming door middel van propaganda niet of nauwelijks 
de taak van de overheid kan zijn. In deze gedachte zouden vooral de sociale 
organisaties met betrekking tot hun leden en in het belang van deze een voort
durende aktie moeten voeren teneinde de bezitsvorming de haar toekomende 
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plaats in onze maatschappij te geven. Minder direkt zal hier ook een taak 
liggen voor het onderwijs. In de eerste plaats zou uiteraard de opvoeding 
van de ouders tot een' juiste mentaliteit tegenover de bezitsvorming moeten 
leiden. Het is echter duidelijk, dat deze opvoeders eerst zelf in dit opzicht 
moeten worden opgevoed, alsook dat hiermede de bezitsvorming wel zeer 
op de lange baan zou worden geschoven. Anderzijds kan zeer wel gesteld 
worden, dat het belang van de bezitsvorming te groot is om niet van over
heidszijde een krachtige propaganda te voeren. De bekende advertenties 
van de Zilvervlootaktie in het kader van de Jeugdspaarwet tonen aan, dat 
de regering een van overheidswege gevoerde propaganda in ieder geval 
niet afwijst. Nu mag men wel aannemen, dat de diverse spaarinstellingen 
- die de laatste tijd vrij veel advertenties in de pers plaatsen - een poging 
zullen doen ter verovering van dit nieuwe gebied de handschoen op te 
nemen tegen de producenten van konsumptie-artikelen. Het zou evenwel 
jammer zijn, inden het daarbij zou blijven. Advertenties van overheidswege, 
zoals die van de Zilvervlootaktie, heffen immers de propaganda voor het 
sparen uit boven de normale kommerciële reklame. Uiteraard betekent dit 
wederom een verhoging van de staatsuitgaven. Gezien het doel waarom het 
hier wordt bepleit zullen deze echter stellig verantwoord zijn. Men zou dit 
kunnen vergelijken met de kosten die een efficiency-onderzoek vergt. 

Het zou getuigd hebben van waardering voor het bezit, indien de regering 
ertoe had kunnen besluiten om voor inkomen uit bezit fiskale faciliteiten te 
geven. Anderzijds kan worden erkend, dat op dit moment hierover gemak
kelijk diskussies zouden hebben kunnen ontstaan, welke door oversimplifi
cering van ingewikkelde zaken bij de niet ingewijde eerder tot verkeerde 
konklusies zouden kunnen leiden. Erkend moet ook worden, dat de maat
regelen die het handhaven van bezit vorderen eerst goed urgent worden 
wanneer de bezitsvorming enigermate op gang is gekomen. Intussen zal het 
dan wel van belang zijn de spaarder erop te wijzen, dat het in het voor
nemen ligt van de regering om het door hem gevormde bezit fiskaal gun
stiger te gaan behandelen dan op grond van de huidige bepalingen moet 
worden verwacht. 

2. Om te komen tot bezitsvorming dient er een zekere spaarkapaciteit 
aanwezig te zijn. De regering heeft zich daarom uitvoerig moeite getroost 
aan te tonen, dat er op dit terrein van een gunstige ontwikkeling kan worden 
gesproken. Uit de statistische gegevens blijkt dat de besparingen in de sektor 
gezinnen de laatste jaren, namelijk sinds 1952, een voortdurende stijging ver
tonen. Hierbij moet wel in aanmerking worden genomen, dat deze sektor ook 
de bedrijven omvat die niet in de vorm van een naamloze vennootschap 
worden gedreven. 

Zoals mocht worden verwacht sluit de regeringsnota aan bij het reeds 
bestaande wetsontwerp 4273 (werkgeversbijdrage aan bouwspaarfondsen). 
Dit wetsontwerp zal worden uitgebreid tot werkgeversbijdragen ook aan 
andere spaarfondsen. Verwacht mag worden, dat hierdoor de animo voor 
het oprichten van ondernemingsspaarregelingen sterk zal worden uitgebreid. 
Wel veronderstelt de regering, dat de kleinere bedrijven - met minder dan 
twintig werknemers - vermoedelijk slechts op bescheiden schaal tot invoering 
van een spaarregeling zullen overgaan. Iets soortgelijks zal men echter 
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vroeger ook verondersteld hebben met betrekking tot ondernemingspensioen
fondsen. Deze moeilijkheid is in vele bedrijfstakken ondervangen door de 
instelling van een bedrijfspensioenfonds. Nu is er uiteraard verschil tussen 
een pensioenfonds en een spaarregeling. Het zou echter aanbeveling ver
dienen tenminste de mogelijkheid van bedrijfstaksgewijze spaarregelingen 
voor het kleinbedrijf in studie te nemen. 

Opmerkelijk is, dat de regering voornemens is in wetsontwerp 4273 
een verruiming aan te brengen in deze zin, dat de eis komt te vervallen van 
een storting op de spaarrekening door de werknemer zelf naast (of strikt 
genomen voor) de bijdrage van de werknemer. Zoals in het eerste deel van 
dit artikel werd uiteengezet behoort het zelf sparen bij de bezitsvorming. 
Indien men hiervan afziet gaat een van de belangrijkste mogelijkheden tot 
vorming van de persoonlijkheid in dit kader verloren. Het zou dan ook niet 
gewenst zijn indien de hoofdzaak zou worden gezien in spaarregelingen die 
uitsluitend berusten op bijdragen van dè werkgever. Wanneer het slechts 
gaat om extra bijdragen bijvoorbeeld uit winstdeling welke toegevoegd 
worden aan de gewone spaarregeling vervalt dit bezwaar. De verwijzing 
in de nota op dit punt naar de winstdeling doet vermoeden, dat de regering 
iets in deze geest voor ogen heeft gestaan. Overigens is deze verruiming 
zeker toe te juichen als overgangsmaatregel zolang moet worden aange
nomen, dat niet iedereen over spaarkapaciteit beschikt. 

De uitbreiding van wetsontwerp 4273 kan in het gunstigste geval alleen 
een bijdrage zijn voor de bezitsvorming onder de werknemers. Aangezien 
niet alle ondernemingen spaarregelingen zullen instellen zal ook aan een 
deel van de werknemers de werking van dit wetsontwerp ontgaan. De rege
ring heeft daarom bovendien een algemene regeling ingesteld. Hierdoor 
worden dus de werknemers bereikt die in een onderneming werkzaam zijn 
welke geen spaarregeling kent doch tevens de zelfstandigen. Het is zelfs 
mogelijk voor werknemers om te profiteren van zowel een bedrijfsspaar
regeling als van deze algemene regeling. De regering heeft gemeend deze 
algemene regeling de vorm de moeten geven van een premieregeling. Er is 
dus afgezien van het verlenen van fiskale faciliteiten. Uit een theoretisch 
oogpunt is dit iets minder fraai. Strikt genomen betekent immers een premie 
een rechtstreekse bemoeiing van de overheid terwijl een fiskale faciliteit een 
terugnemen is van een bezwarende overheidsmaatregel. Het valt echter 
zeer wel te begrijpen, dat het belang van de minst draagkrachtigen die geen 
belasting betalen en technische moeilijkheden aan de fiskale aftrek ver
bonden tot premiëring hebben doen besluiten. 

Hoezeer deze maatregelen de bezitsvorming vergemakkelijken, daarmede 
zijn nog geen nieuwe bronnen aangeboord van een vergrootte spaarcapaci
teit. De nota zegt hierover weinig. Wel wordt gewezen op de bevredigende 
ontwikkeling van de besparingen in de gezinnen. Daar hierin echter zoals 
gesteld ook de ondernemingen - niet N.V.'s - zijn begrepen, is het zeer de 
vraag of deze uitbreiding der besparingen betrekking heeft op brede lagen 
van de bevolking. Weliswaar geeft de uitbreiding van de besparingen bij de 
spaarbanken enige hoop in deze richting. Hierin kan echter ook nog heel 
wat sparen door ondernemingen zijn verwerkt. De stijging van de levens
verzekeringen en pensioenfondsen wijzen met meer zekerheid op toegenomen 
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"besparingen" in de gezinnen. Wat de pensioenfondsen betreft behoeft dit 
echter nog niet altijd een spaarkapaciteit aan te tonen, omdat hier veelal 
onvrijwillig wordt bijgedragen. 

Nu kan men ook niet verwachten, dat in dit beginstadium van de bezit
vorming direkt reeds belangrijke maatregelen worden genomen ter vergroting 
van de spaarkapaciteit. Zodra echter enige ervaring is opgedaan met de 
aangekondigde maatregelen zal het toch wel nodig zijn deze laatste uit te 
breiden. Vooralsnog valt moeilijk in te zien wat deze maatregelen kunnen 
zijn buiten winstdeling voor de werknemers en belastingverlaging voor de 
zelfstandigen alsmede de werknemers. 

3. Het scheppen van een gunstig klimaat voor de vorming van bezit hebben 
de samenstellers van de nota beschouwd als te vallen buiten het kader daar
van. Wel wordt in het kort gesteld dat het gaat om twee belangrijke voor
waarden, namelijk zo hoog mogelijke inkomens bij brede lagen van het volk 
en waardevastheid van het geld. Wat het laatste betreft wordt gewezen op 
de afhankelijkheid van ons land van het buitenland. Dit neemt echter niet 
weg, dat men zich toch af kan vragen of hier nu al het mogelijke geschiedt 
voorzover wij dit zelf wel in handen hebben. 

Een uitvoerige uiteenzetting over deze belangrijke kant van de zaak zou 
voor een juist inzicht in de mogelijkheden van de bezitsvorming wel verhel
derend zijn geweest; al wordt men hierdoor wellicht wat in zijn optimisme 
gedrukt. 

4. In de premiespaarregeling Rijksambtenaren heeft de Regering als 
objekten van bezitsvorming aangewezen: een spaarregeling voor langere 
duur, een eigen huis, een huwelijksuitzet, kapitaal- en lijfrenteverzekeringen, 
studie voor een beroep - of vakopleiding en effekten. Deze reeks mag 
voorlopig wel gezien worden als richtsnoer voor de verder in te stellen 
spaarregelingen. Uiteraard hebben de ondernemingen de mogelijkheid ook 
nog andere spaarobjekten aan te wijzen. Voor deze laatste zal het dan 
echter niet mogelijk zijn ook nog aan de algemene spaarregeling deel te 
nemen. De duurzame konsumptiegoederen zal men in deze opsomming missen. 
In de nota wordt erkend, dat deze ook buiten de huwelijksuitzet tot het 

. terrein van de bezitsvorming kunnen behoren. Men heeft echter gemeend dat 
op dit terrein een aanmoediging bepaald overbodig zou zijn. Overigens is 
het om technische redenen niet mogelijk gebleken de algemene premie
regeling uit te strekken over het genoemde scala van objekten. In de ambte
narenspaarregeling ligt het eenvoudiger omdat de overheid hier tevens werk
geefster is. Zo ziet men ook in de spaarrgelingen van ondernemingen veelal 
een reeks van objekten aangewezen. Bij de algemene premieregeling zou 
dit een al te uitvoerige kontrole vergen. Als bestedingsobjekten zijn hier 
slechts de bijzondere spaarregeling en de belegging in effekten overgeble
ven. Deze beperking is niet zonder bezwaar. Zo laat deze niet de mogelijk
heid toe gepremiëerd te sparen in de vorm van huizenbezit. Dit was nochtans 
vroeger een van de meest gewilde beleggingsobjekten voor de kleine spaar
der. Gesteld dat het mogelijk zou zijn het de laatste jaren hiervoor gedaafde 
enthousiasme weer op te wekken zou dit niet alleen voor de spaarder maar 
ook voor de volkshuisvesting een verruiming kunnen betekenen. Anderzijds 
moet worden erkend dat een spaarrekening en een belegging in effekten 
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de keuzemog~lijkheid open laten tussen een belegging in een vaste nominale 
waarde dan wel in een die bescherming biedt tegen een waardedaling van 
het geld. Men mist dan nog vooral de mogelijkheid van sparen voor het 
eigen huis. In de nota wordt echter de toezegging gedaan, dat deze ook 
onder de objekten zal worden gebracht indien dit niet op onoverkomelijke 
moeilijkheden stuit. 

Het beleggen in effekten is voor de kleine spaarder nog een volkomen 
onbekend gebied. Men kan ook moeilijk verwachten, dat de spaarregelingen 
hem de moed zullen geven op dit terrein zelfstandig zijn weg te zoeken. 
Bovendien laat het geringe formaat van zijn portefeuille geen behoorlijke 
spreiding toe. De mogelijkheid in effekten te beleggen houdt dan ook tevens 
de noodzakelijkheid in beleggingsmaatschappijen op te richten, die de 'kleine 
spaarder wegwijs maken en hem de mogelijkheid geven zijn risiko te spreiden. 
Blijkens de nota ligt het in het voornemen van de regering zodanige maat
schappijen vrij te stellen van vennootschapsbelasting, registratie- en zegel
recht indien zij uitsluitend gericht zijn op de bezitsvorming van kleine spaar
ders. Men heeft er tevens aan gedacht, dat het zegelrecht voor kleine coupures 
betrekkelijk hoge kosten medebrengt. Daarom ligt het in het voornemen 
voor coupures van niet meer dan f 100,- het effektenzegel te doen vervallen. 

5. De bezitsvorming zal vooral beslag leggen op de toekomstige toe
neming van de inkomens. Nu wordt echter op de te verwachten toeneming 
van het nationale inkomen van vele zijden een beroep gedaan. Het Centraal 
Planbureau heeft hiervan in 1955 een overzichtelijk beeld gegeven 2). Hierin 
worden niet minder dan twintig sociale desiderata opgesomd. Meermalen 
is reeds gesteld, dat hierin een rangschikking naar urgentie zou moeten 
worden gebracht. Dit vergt echter een stoutmoedigheid waaraan vermoe
delijk geen wijs man zich zal willen overgeven. Eigenlijk is een dergelijke 
rangschikking ook niet mogelijk. Men zal immers niet steeds verstandig doen 
de betrokken verlangens een voor een in hun geheel te bevredigen. Het 
afwegen van de halve vervulling van het een tegen een kwart van de ver
vuiling van iets anders wordt een onoverzichtelijke puzzel die bovendien 
nog van dag tot dag zou moeten worden aangepast. Wat men dan uiteindelijk 
bereikt verschilt in wezen niet van de huidige dagelijkse politiek. 

Toch is het gewenst de bezitsvorming een juiste plaats tussen al deze desi
derata te geven. Reeds werd opgemerkt, dat de winstdeli'ng wel zeer spoedig 
na het totstandkomen van de in de nota genoemde maatregelen tot bloei 
mag worden gebracht, indien men redelijke kans wil maken op een door
slaand succes van de bezitsvorming. De medezeggenschap wordt in de nota 
in het geheel niet behandeld. Tot op zekere hoogte is dit zeer juist. Zoals in 
het eerste deel van dit artikel werd betoogd worden de winstdeling en de 
medezeggenschap vaak al te zeer in beschouwingen over de bezitsvorming 
betrokken. Gegeven echter het feit, dat men van de bezitsvorming (te) veel 
voor de medezeggenschap verwacht, zou het nuttig kunnen zijn duidelijk te 
maken in hoeverre de voorgestelde maatregelen aan de medezeggenschap 
dienstbaar kunnen worden gemaakt, terwijl het daarnaast goed zou zijn 
voor de medezeggenschap andere en betere vooruitzichten te openen. 

De hier besproken nota komt in zeer vele opzichten overeen met hetgeen 
tijdens het Overijssels appèl is gepropageerd. 
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De uitbreiding van 4273 lag in de verwachting. Wie de vergeelde bladen 
van het oorspronkelijke wetsontwerp 4273 in zijn dossier beschouwt zal 
vooral de behoefte gevoelen, dat deze winkeldochter der politiek haar ge
lukkige bestemming op zeer korte termijn mag vinden. 

De algemene spaarregeling is door de regering aanzienlijk eenvoudiger 
gesteld dan door prof. Romme is geschied. Zij heeft kennelijk de genoemde 
bezwaren van een premiëring minder zwaar laten wegen. Prof. Romme gaf 
blijk de fiskale faciliteiten centraal te willen stellen. Daar echter een niet 
onaanzienlijk deel van de bevolking hiervan niet zou kunnen profiteren was 
hij genoodzaakt deze aftrek te kompleteren met een premiëring. Wat hier 
bedoeld was als een uitzondering op de regel is in het voorstel van de rege
ring de regel zelf geworden. Naar het schijnt zullen hieruit geen bijzondere 
politieke verwikkelingen voorkomen. Het zijn immers uitsluitend uitvoerings
moeilijkheden die de regering hebben bewogen zich tot premiëring te be
perken. Mits deze onoverkomelijk blijken te zijn hebben wij hier te maken met 
doorsluonde argumenten. 

Bij de vraag of ook voor het "inkomen uit bezit fiscale faciliteiten moeten 
worden ingevoerd is wel getreden in een discussie \<CIn voor en tegen. Dit 
moest ook wel, omdat uitvoeringsmoeilijkheden zich hierbii niet voordoen. 
De afweging van voor- en nadelen hebben de regering doen besluiten niet 
over te gaan tot fiscale faciliteiten voor inkomsten uit bezit. Waarom de 
nadelen het zwaarste wogen wordt niet helemaal duidelijk. Het schijnt wel 
vooral hierom te gaan, dat inkomsten uit bezit dan zouden worden bevoor
deeld boven inkomsten uit arbeid. De nota zegt hiervan: "Dit is uit sociaal 
oogpunt te meer bezwaarlijk zolang zovelen practisch nog niet tot enige 
vorming van bezit zijn gekomen en derhalve van een dergelijke faciliteit geen 
profijt kunnen trekken". Hieruit schijnt men te mogen opmaken, dat voor de 
toekomst - als de bezitsvorming een redelijke omvang heeft aangenomen -
iets zal worden weggenomen van de vreemde situatie, dat de verkwisters 
een geringere bijdrage aan de fiscus behoeft af te dragen dan de degelijke 

spaarder. 
Het voorstel neveninkomsten uit arbeid voor een groter deel vrij te stellen 

van inkomstenbeelasting heeft in de nota geen weerslag gevonden. Het ging 
hierbij om een verhoging van het vrij te stellen bedrag van f 200,- tot 
f 300,-. Vermoedelijk moet in de toezegging, dat de regering zal over
wegen met name in het kader van het algemene fiscale beleid op welke wijze 
langs fiscale weg het klimaat voor het sparen kan worden begunstigd, een 
aanwijzing worden gezien voor een betere toekomst ook op dit punt. 

Prof. Romme heeft tijdens het Overijssels appèl tevens de gedachte ge
opperd de aftrekbaarheid van winstuitkeringen die onder medebeheer van de 
werknemers in de belegginssfeerworden gehouden te verruimen van 100% tot 
125 %. Deze op het eerste gezicht wat typische constructie heeft een prece
dent in de bekende investeringsaftrek. Vooral voor middelgrote ondernemin
gen die een grote behoefte aan kapitaal niet door een emissie van aandelen 
kunnen bevredigen zouden hierin een stimulans kunnen vinden tot winst
uitkering ten behoeve van bezitsvorming over te gaan. De regeringsnota rept 
in het geheel niet van deze gedachte. Wellicht dat in een later stadium nog 
zal blijken wat de overwegingen zijn geweest om niet hier toe over te gaan. 
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Naast een algemeen budgettair bezwaar kan hierbij een rol hebben gespeeld, 
dat een aanmoediging van interne financiering - waarop dit voorstel eniger
mate zou kunnen neerkomen in bepaalde gevallen - niet opportuun wordt 
geacht op dit moment. Toch zou het aanbeveling verdienen deze mogelijk
heid in het oog te blijven houden om de bezitsvorming hier en daar over 
de drempel te helpen. 

Ook de overdracht van staatsbezit aan particulier kleinbezit is niet in de 
nota verwerkt. Nu de diverse socialistische partijen zelfs tot in hun begin
selen terug komen van het verlangen naar nationalisatie, kan moeilijk gesteld 
worden, dat de tijd hiervoor niet rijp zou zijn. Wel moet worden erkend, 
dat dit probleem meer omvat dan dat van de bezitsvorming alleen. In zulk 
een breder kader zal hierover wellicht in de niet te verre toekomst nog wel 
wat kunnen gebeuren. 

Het geheel overziende komt men tot de conclusie, dat de ideeën die op 
het Overijsselse appèl zijn ontvouwd overwegend kunnen worden terugge
vonden in de nota van de regering. Bij de uitwerking die in de diverse wets
ontwerpen nog zal volgen zal nader blijken op welke wijze en in welk tempo 
de regering het vraagstuk van de bezitsvorming zal uitvoeren. De hier be
sproken nota geeft stellig het vertrouwen, dat deze zaak bij haar in goede 
handen is. 

1} Katholiek Staatkundig Maandschrift, 13e jaargang, no. 7, september 1959, 
p.292. 

2) /lDe verdeling van een toekomstige toeneming van het nationale inko
men", Centraal Planbureau, Monografieën no. 3, Staatsdrukkerij 1955. 
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Vraagstukken rondom de 
Europese Verkiezingen 11 

dr. W. J. SCHUYT 

I
nde vorige beschouwing heb ik een aantal argumenten aangevoerd ten 
gunste van een redelijke verhoging van het leden-aantal van het nieuw te 
kiezen Europese Parlement. Hoewel over het uiteindelijke aantal nog geen 

overeenstemming bestaat onder de deskundigen in de zes landen, mag toch 
wel gezegd worden dat een sterke neiging bestaat bij de meerderheid van 
degenen, die zich met deze vraagstukken hebben beziggehouden, naar een 
verdriedubbeling te gaan. 

DUBBELE MANDATEN 

Een nog moeilijker vraagstuk is het vraagstuk van de zogenaamde dubbele 
mandaten. Er zijn twee uiterste mogelijkheden: ofwel alle leden van het 
Europese Parlement zullen door rechtstreekse algemene verkiezingen worden 
gekozen en het mandaat van een nationaal Parlementslid zal ongeveer onver
enigbaar worden verklaard met het Europese mandaat, ofwel alle leden van 
het Europese Parlement zullen tegelijktijd leden van een nationaal Parlement 
moeten zijn. Deze beide uiterste standpunten vinden naar mijn mening heel 
weinig overtuigde verdedigers. De enkele verdedigers van deze standpunten 
zijn uiteraard nauwkeurig te localiseren, enerzijds vindt men de vertegen
woordigers van het eerste standpunt temidden van de leden van de Europese 
Beweging, die zelf geen politieke verantwoordelijkheid dragen, terwijl men 
vertegenwoordigers van het tweede standpunt hier en daar in de nationale 
Parlementen kan terugvinden. 

Het kernvraagstuk ligt in de juiste dosering van de beiden. Het sterkste 
argument voor een aantal dubbele mandaten in het Eropese Parlement wordt 
geput uit het feit, dat de verantwoordelijkheden van de Executieven op het 
Europese vlak nog niet duidelijk genoeg gesteld zijn. Weliswaar heeft het 
Parlement het censuur-recht ten aanzien van de Europese Commissies en de 
Hoge Autoriteit, maar de leden van de Raden van Ministers zijn voor dit Par
lement niet verantwoordelijk. Zolang nog niet helemaal duidelijk is op welke 
wijze beslissingen van de Raad van Ministers democratisch gecontroleerd 
kunnen worden, zolang zullen in feite de Ministers, optredend als leden van 

373 



de Raad van Ministers als Gemeenschapsorgaan, slechts ter verantwoording 
kunnen geroepen worden in "hun eigen nationale Parlement. De bevoegdheid 
die de Europese parlemantariër mist op het Europeese vlak kan hij op het 
nationale vlak voor een deel uitoefenen. De vraag kan gesteld worden en is 
meer van juridische dan van praktische aard, of een Minister als lid van de 
Raad van Ministers optredend, dus optredend binnen een orgaan van de 
Gemeenschap, voor het nationale Parlement over deze Gemeenschapshande
ling verantwoording schuldig zal zijn op het nationale vlak. In de praktijk 
zal het hier op neer komen en is het al reeds hier op neergekomen, dat geen 
enkele Minister, wanneer hij door het nationale P"arlement gevraagd wordt 
naar zijn optreden in de Raad van Ministers, weigeren zal hierover een 
en ander mede te delen. 

Het is in deze omstandigheden dus van groot belang, dat een deel van 
het nieuw gekozen Europese Parlement zal blijven bestaan uit nationale 
parlementsleden. De vraag die in deze nu gesteld wordt is een tweeledige. 
Moet elk land voor zichzelf uitmaken hoeveel nationale parlementsleden 
naar het Europese Parlement worden afgevaardigd, ofwel moet er een 
vaste regeling getroffen worden, zodat de verhouding tussen nationale par
lementsleden en andere voor alle landen dezelfde wordt. 

VRIJHEID OF VASTE VERHOUDING 

Voor het overige is men ook wel algemeen toegankelijk voor de opvatting 
dat er in de toekomst binnen het Europese Parlement een aantal leden zal 
moeten zijn die zich uitsluitend met de parlementaire controle van de Europese 
instellingen bezighouden. Immers de vraagstukken, die de nieuwe organisatie 
van Europa opwerpt, zijn meestal geheel en al nieuw en vereisen daardoor 
een uitvoeriger en tijdrovender behandeling dan de vraagstukken in een 
nationaal parlement, die doorgaans kunnen bogen op een langdurige traditie. 
Als alle leden van het Europese Parlement tegelijkertijd lid zouden zijn van 
hun eigen Parlement zouden ze daarvoor moeilijk de nodige tijd en energie 
ter beschikking kunnen stellen. . 

Het door het Actie-commité van de Europese Beweging uitgegeven rapport 
van een studie-commissie inzake de rechtstreekse verkiezingen, is het eerste 
geweest om een vaste verdeling tussen de beiden voor te stellen. In dit voor
stel zou de helft van de leden door elke deelnemende staat worden aan
gewezen volgens een door die Staat vast te stellen procedure, terwijl de 
andere helft gekozen zou worden bij rechtstreekse algemene verkiezingen. 
Een andere oplossing is geweest om drie-vierde van het vastgestelde aantal 
leden door rechtstreekse algemene en geheime verkiezingen te verkiezen, 
terwijl het resterende vierde deel door de nationale parlementen uit hun 
midden gekozen zou worden, eveneens volgens een door elk land vast
gestelde procedure. 

De vergadering van de Werkgroep voor de Europese Verkiezingen van 
het Europese Parlement, die in de maand september in Den Haag gehouden 
is, waarbij een aantal deskundigen van de Partijen en de Fractieleiders werden 
geraadpleegd, heeft er toe geleid dit aanvankelijke standpunt van een vaste 
verdeling te vervangen door het beginsel van de volledige vrijheid. De 
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konsekwenties van wat ik zou willen noemen het Haagse standpunt waren 
de volgende: Alle leden van het Europese Parlement worden rechtstreeks 
gekozen; de aanwijzing van de candidaten - al of niet leden van het nationale 
parlement - zal worden overgelaten aan het beleid en de wijsheid van de 
Partijen. 

Ik verklap geen geheim, wanneer ik zeg, dat de overredingskracht van de 
Nederlandse deskundigen en politieke leiders de Werkgroep voor een 
uitermate gecompliceerd vraagstuk gezet heeft. Want hoe verheugd de 
Werkgroep in zijn geheel over zijn Haagse besluit ook was, de daarop vol
gende oktobervergadering in Rome bracht tengevolge van de verklaringen 
van de Italiaanse deskundigen op dit gebied de aanvankelijk vast in Den 
Haag opgetrokken stellingen weer aan het wankelen. Hiermede mag terloops 
worden aangetoond, hoe nuttig de procedure van de Werkgroep is om zich 
in de zes landen te laten voorlichten over de ter plaatse bestaande opvat
tingen en vraagstukken, teneinde deze elementen te kunnen verwerken in de 
eindbeslissingen. 

Tegen het Haagse stelsel worden achteraf van Duitse, Italiaanse en Franse 
kant bezwaren ingebracht. Ook zelfs van Luxemburgse zijde. In Duitsland 
en Italië wordt als moeilijkheid gezien, dat de centrale macht van de Partij
bureaus aanzienlijk geringer is dan die welke men in Nederland kent. Het 
federalistische element in de kandidaatsstelling schijnt daar een vrij grote 
rol te spelen. De vrees wordt dan ook van deze zijde uitgesproken, dat 
lokale en regionale belangen bij de kandidaatsstelling de overhand zullen 
hebben op de Europese, waardoor men niet voldoende garanties zal hebben, 
dat het aantal aan te wijzen werkelijk competente Europese candidaten groot 
genoeg zou zijn om het in de aanvang nog zo noodzakelijke "nationale" 
belangenpakket te kunnen behartigen. 

Van Franse zijde wordt gesteld, dat in het meerderheidsstelsel, zoals Frank
rijk dat kent, het initiatief tot de kandidaatsstelling uitgaat van de kandidaat 
zelf, die daarna de investituur van een partij tracht te verkrijgen. In Luxem
burg schijnt een systeem te zijn, waarbij geen voorkeur tussen de kandidaten 
kan worden aangegeven, daar de kieswet een alfabetisch opgemaakte lijst 
voorschrijft. 

Ligt in deze vrijheidsopvatting ook niet de mogelijkheid, dat een even
wichtige ideologische samenstelling van het Parlement scheefgetrokken kan 
worden door nationaal-politieke bijbedoelingen? Nemen we als voorbeeld 
de huidige Franse situatie. Indien men zich in Frankrijk bijvoorbeeld op het 
standpunt zou stellen, dat alleen leden van het nationale Parlement kandidaat 
zouden kunnen zijn voor de Europese Verkiezingen, dan zou men er in de 
huidige verhoudingen zeker van kunnen zijn, dat de Gaullistische U.N.R.
groep ongeveer driekwart van de mandaten bezet. Dit zou betekenen, dat 
de liberale fractie, waartoe de U.N.R.-Ieden in het Europese Parlement tot 
nu toe behoren, daardoor zal uitgroeien tot wellicht de grootste fractie van 
het Europese Parlement. Bij rechtstreekse verkiezingen zou men deze cijfers 
niet zo in de hand hebben. 

Hoewel de Haagse formule, democratisch gezien, de meest zuivere is, door 
het feit dat namelijk alle leden rechtstreeks gekozen worden en er geen 
onverenigbaarheid van mandaat is en ieders vrijheid wordt gerespecteerd, wil 
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het mij voor het moment toeschijnen dat we deze goede formule voor een 
later tijdstip zullen moeten bewaren, aangezien er voorshands in andere 
landen nogal ernstige bezwaren tegen rijzen. Of de bestrijding van deze 
bezwaren onzerzijds tot het door ons gewenste resultaat zal leiden, is nog 
een open vraag. 

Een andere opvatting ten aanzien van dit dubbele mandaat lijkt mij, gezien 
de moeilijkheden van het ogenblik, niet onrealistisch toe. Deze opvatting gaat 
uit van het feit, dat de Europese Gemeenschappen nog in wording zijn en 
dat een overgangsperiode in de Verdragen is voorzien. Op grond van dit 
feit denkt men aan een eerste Europese Parlement, dat nog een verplicht 
aantal nationale Kamerleden zal bevatten in een bepaalde verhouding tot 
de rechtsreeks gekozen. Dit eerste Parlement zal dan zijn kieswet uitwerken, 
waardoor op zijn vroegst vijf jaar na de eerste Europese Verkiezingen en 
op zijn laatst op het einde van de in de Verdragen van Rome vastgestelde 
periode van het gehele Parlement rechtstreeks verkozen wordt. 

HET KIESSTELSEL 

Het vraagstuk van het kiesstelsel behoort met de voorgaande twee, tot de 
alleringewikkeldste. Alvorens zich daarover uit te spreken, heeft de Werk
groep het nuttig geoordeeld eerst in de verschillende landen zich nauw
keurig op de hoogte te stellen van de daar geldende systemen. Er bestaat 
echter een hechte eensgezindheid van mening, dat zo mogelijk voor het kies
stelsel in de zes landen een communautaire oplossing in welke vorm dan ook 
gevonden dient te worden. Nadat in de verschillende landen de mogelijk
heden daartoe onderzocht zijn, zal de Werkgroep zich daar meer mee bezig
houden. 

Voor het ogenblik beperkt de Werkgroep zich ertoe voor de overgangs
tijd een aantal algemene beginselen op te stellen, die voor alle landen ver
plichtend zullen zijn, terwijl de toepassingsregelen overgelaten zullen worden 
aan de bevoegdheden van de Leden-Staten. 

Onder deze algemene beginselen behoren behalve de samenstelling van 
het Parlement en het eventuele nog uit te vinden kiesstelsel nog een aantal 
kleinere vraagstukken, die ik hier vluchtig nog even wil doorlopen. 

ACTIEF EN POSITIEF KIESRECHT 

In de eerste plaats de kwestie van het actieve kiesrecht. De minimum 
leeftijd, waarop de onderdanen van de verschillende staten hun kiesrecht 
kunnen uitoefenen is niet in alle landen hetzelfde. In Nederland is dat zoals 
bekend 23 jaar. In alle andere landen is dit 21 jaar. Het lijkt redelijk om geen 
onnodige vertraging te veroorzaken te bepalen, dat deze minimum leeftijd 
niet lager dan 21 en niet hoger dan 25 jaar mag zijn. Elke deelnemende staat 
kan dan bij de wet een minimumleeftijd vaststellen, waarop de onderdanen 
het kiesrecht zullen uitoefenen voor de verkiezing van de leden van het 
Europese Parlement. 

Met betrekking tot de uitsluitingen of de schorsingen van het kiesrecht lijkt 
het eveneens het verstandigst om de wet op de verkiezingen van het Europese 
Parlement af te stemmen op die uitsluitingen of schorsingen, die op de dag 
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van het inwerking treden van de conventie of het verdrag, waarbij de Europese 
Verkiezingen worden ingesteld, krachtens de nationale wetgeving gelden 
voor de verkiezing voor het nationale Parlement. Indien later door de natio
nale wetgeving deze uitsluiting of schorsingen eventueel zouden worden 
gewijzigd, uitgebreid of verminderd, zou in het betrokken land deze wijziging 
eveneens van toepassing zijn op de wet betreffende de verkiezingen voor 
het Europese Parlement. 

De uitoefening van het stemrecht zal moeten worden beperkt tot de onder
danen, die op het grondgebied van een deelnemende staat verblijven, tenzij 
men een passende regeling zou kunnen vinden om bij volmacht of in een 
consulaat te laten stemmen. In ieder geval zullen regelingen getroffen moeten 
worden, waarbij voorkomen wordt, dat de persoon in het land van zijn verblijf 
eventueel een tweede stem zou uitbrengen. 

Hetzelfde kan enigszins gelden voor het passieve kiesrecht. In Nederland 
is 30 jaar de leeftijd. In Frankrijk 23, in Duitsland, België, Italië en luxemburg 
is de leeftijd voor het passieve kiesrecht 25 jaar. Ook hier zal men zowel een 
minimum leeftijd, die bijvoorbeeld niet lager dan 25 zal mogen zijn en een 
maximum dat niet hoger dan 30 is, onder het oog kunnen zien. 

STEMPLICHT 

Ten aanzien van de opkomstplicht ligt het in het voornemen niet af te wijken 
van de nationale gebruiken. Van de zes Europese landen zijn er slechts drie 
die deze opkomstplicht kennen, namelijk Nederland en België en in mindere 
mate Italië, waar de sanctie tegen het niet verschijnen van de stemplichtigen 
bestaat in het openbaar aanplakken van zijn naam op het Gemeentehuis. Ik 
geloof niet, dat de staatsburgerlijke fijngevoeligheid van de Italianen op 
dit punt reeds zo ontwikkeld is, dat zij hard voor deze schande zullen terug
deinzen. Zowel in Duitsland als in Frankrijk bestaat geen opkomstplicht. De 
stellingen van Professor Romme tijdens de sudieconferentie over de Europese 
Verkiezingen op 6 november j.1. in het Kurhaus te Scheveningen verkondigd 
te dezer zake, luidde, dat het maar aan de vrije wil van de Europese kiezers 
overgelaten moest worden of zij al dan niet zouden deelnemen aan de Euro
pese Verkiezingen. Deze vrijheid zou het grote voordeel hebben een graad
meter te kunnen zijn van de belangstelling, die de burgers in Europa hebben 
voor de Europese vraagstukken, anderzijds zit er het gevaar aan vast, dat de 
meest gedisciplineerde partijen, tot welke de communistische nog altijd 
behoort, daardoor een onevenredig aantal stemmen in de wacht zouden 
slepen. 

Als men weet dat in Duitsland de communistische partij grondwettelijk niet 
is toegelaten en dat zij dus niet aan de verkiezingen kan deelnemen zonder 
een wijziging van de grondwet, kan men ook de neiging van de Duitsers 
begrijpen om aan ieder land over te laten, hoe zij dat het beste willen 
regelen. 

COMMUNISTEN 

Dit brengt ons op de vraag: hoe zit het met de communisten in dit nieuwe 
Europese Parlement? Een vreemde zaak. Zoals gezegd, laat de Duitse grond-
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wet de deelname van communisten niet toe. In Frankrijk en Italië zijn er nog 
altijd vergeleken met onze verhouding vrij veel, al worden ze dan ook 
- terecht of ten onrechte, dat laat ik in het midden - door een bepaald kies
stelsel tot bescheidener proporties herleid. 

In ieder geval zal men met hun aanwezigheid rekening moeten houden, 
zonder zich nochtans daarover buitensporige zorgen te maken. Het wil mij 
voorkomen, dat hun functie enerzijds een goede zal kunnen zijn, in deze zin, 
dat zij door hun oppositionele houding de anderen tot grotere activiteit 
prikkelen, terwijl zij anderzijds door hun openbaar optreden de Europese 
publieke opinie duidelijk zullen maken, hoe merkwaardig hun anti-Europese 
houding parallel loopt met de politiek van Moskou. 

ONVERENIGBAARHEID BIJ KANDIDAATSTELLING 

Hoewel het vraagstuk van de kandidaatstelling ten nauwste samenhangt 
met het kiesstelsel, kan men zich toch reeds afvragen of het niet juist zou 
zijn om leden van de Europese Executieven en van de Europese Investerings
bank uit te sluiten van de kandidaatstelling voor het Europese Parlement, 
tenzij deze personen tenminste drie maanden voor de datum van de verkie
zingen aftreden of op non-activiteit worden gesteld. Dit zou moeten voor
komen, dat in de verkiezingscampagne met ongelijke middelen wordt gewerkt. 
Over de onverenigbaarheid van functies werden op de zoeven vermelde 
studiebijeenkomst in het Kurhaus interessante opvattingen verkondigd door 
Prof. Oud. Algemeen wordt wel aanvaard, dat het lidmaatschap van het 
Epropese Parlement onverenigbaar is met het lidmaatschap van een nationale 
Regering alsmede met het lidmaatschap van het Hof van Justitie van de 
Europese Gemeenschappen alsmede van het Europese Hof voor de Rechten 
van de Mens. Ook de onverenigbaarheid met de functie van ambtenaren van 
de Europese instellingen staat wel vast. Een vraag schijnt nog te zijn of'men 
ook het lidmaatschap van de Europese Executieven onverenigbaar moet ver
klaren met dat van het Europese Parlement. Professor Oud wilde deze vraag 
met verwijzing naar de natuurlijke ontwikkeling die dit vraagstuk in Neder
land heeft gevonden en gezien ook de gewoonten in het Engelse Parlement 
voorlopig nog niet afgesloten zien. Een moeilijker punt ligt bij de onverenig
baarheden die bij de nationale wetgeving voor het nationale Parlement 
zijn vastgesteld. Het wil mij toeschijnen, dat elk van de Staten zal moeten 
uitmaken welke onverenigbaarheden ook gelding hebben voor de verkie
zingen van het Europese Parlement. Het spreekt vanzelf dat hier onderscheid 
gemaakt zal moeten worden met die onverenigbaarheden die het gevolg zijn 
van een strafrechterlijke of burgerrechtelijke sanctie, die in ieder geval zullen 
moeten blijven bestaan en de onverenigbaarheden, die verband houden met 
de uitoefening van een nationale functie. 

Hoewel ook de kwestie van de kiesdistricten verband houdt met het kies
stelsel, kan toch reeds worden gezegd, dat deze kiesdistricten zich in ieder 
geval niet over het grondgebied van verschillende staten mogen uitstrekken. 
Dit klinkt volgens sommigen wel erg weinig Europees, doch wanneer men 
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daartoe zou overgaan, zou dat betekenen, dat het nationale evenwicht in 
de bezetting van de zetels verstoord zou kunnen worden. 

Voor wat de duur van het mandaat betreft, zal waarschijnlijk een onder
scheid gemaakt moeten worden tussen de leden die een dubbel mandaat 
hebben en degenen, die een enkel mandaat bezitten. Indien namelijk een 
Lid van een Nationaal Parlement zijn nationaal mandaat zal verliezen, zal 
de huidige regeling van kracht kunnen blijven, namelijk dat hij in functie 
blijft tot zijn opvolger zitting genomen heeft in het Europese Parlement. 
Voor het overige zal het mandaat van alle leden van hef Europese Parle
ment verstrijken na een periode van vijf jaar, te rekenen vanaf de eerste 
zitting van het gekozen Parlement. 

Om te vermijden dat bij het openvallen van een zetel van een rechtstreeks 
verkozen Lid tussentijdse verkiezingen zouden worden gehouden, die dikwijls 
aanleiding zouden kunnen geven tot krachtmetingen op het nationaal-politieke 
vlak, wordt gedacht aan een systeem van plaatsvervangers in de zin van 
opvolgers. Hoe dit precies zal moeten worden uitgevoerd zal wederom af
hangen van het kiesstelsel zelf. 

EENZELFDE TIJDSTIP 

Overeenstemming van inzicht bestaat langzamerhand wel in alle landen 
inzake het tijdstip waarop de Europese Verkiezingen dienen te worden ge
houden. Hoewel aanvankelijk om zuinigheidsoverwegingen eraan gedacht 
werd deze samen te laten vallen hetzij met nationale, hetzij met gemeente
raadsverkiezingen, heeft men later dit zuinigheidsbeginsel prijs moeten geven 
om ernstige politieke overwegingen. Met name heeft men oog gehad voor 
het feit, dat één van de doelstellingen van de rechtstreekse Europese Ver
kiezingen, het wekken namelijk in brede kring van belangstelling voor de 
Europese problematiek, volkomen schuil zou kunnen gaan onder de behan
deling van nationale en locale meningsverschillen in geval van eenzelfde 
datum voor Europese en andere verkiezingen. Thans acht men het van belang, 
dat de rechtstreekse verkiezingen voor het Europese Parlement in de zes 
landen op een en dezelfde dag, althans op een of meer op elkaar volgende 
dagen plaatsvinden. Kleine afwijkingen kunnen er zijn voor landen zoals 
Nederland, waar de verkiezingen om godsdienstige redenen niet op zondag 
plaats kunnen hebben. Anderzijds kunnen om redenen van aardrijkskundige 
aard, waarbij in het bijzonder gedacht is aan Algerije, verkiezingen moeilijk 
in één dag worden gehouden. Men komf dus tot het systeem van enkele op 
elkaar volgende dagen, waarbij echter het vraagstuk rijst, dat dan de uit
slagen pas zouden mogen worden opgemaakt, nadat in alle landen de ver
kiezingen hebben plaatsgehad. Of dat wel mogelijk zal zijn, is nog zeer de 
vraag, daar, naar ik meen, in verschillende landen en in ieder geval in ons 
land het opmaken van de uitslag openbaar geschiedt. 

NETELIG PROBLEEM 

Een neteliger probleem is het probleem van de vergoedingen. De ervarin
gen, die thans reeds zijn opgedaan met het werk van het Europese Parlement, 
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hebben aan het licht gebracht dat de functie van een gekozen Europees 
parlementslid zeer tijdrovend zal zijn. Niet slechts omdat veel tijd met over
bodig reizen verloren zal gaan, omdat de Ministers nog niet hebben kunnen 
besluiten tot het vaststellen van de éne zetel in Europa, maar ook vanwege 
de aard van de te behandelen vraagstukken. Boven werd reeds gezegd, dat 
in de nationale Parlementen er een grote traditie bestaat en vele routine
vraagstukken aan de orde komen. In het Europese Parlement zijn deze vraag
stukken nog alle nieuw. Aangezien uitgegaan moet worden van het feit, dat 
de behartiging van deze Europese belangen niet in tegenstelling staat tot de 
behartiging van nationale belangen, maar veeleer in het verlengde van 
dezelve ligt, zal van deze Europese Parlementsleden geëist mogen worden 
dat zij, willen zij geen Europese luchtkastelen bouwen, stevig verankerd dienen 
te zijn in de nationale grond. Zij zullen dus in de eerste plaats een grote 
kennis moeten hebben van de nationale vraagstukken in hun eigen land maar 
ook van de bijzondere aspekten, die deze, vraagstukken hebben in andere 
landen om aldus te kunnen oordelen over een evenwichtige Europese oplos
sing van deze vraagstukken in die gevallen, waarbij tegenstellingen zouden 
optreden tussen de verschillende nationale belangen. Zoals bekend hinkt 
men wat dat betreft in Nederland nog altijd op twee gedachten, enerzijds 
beschouwt men het lidmaatschap van de Tweede Kamer nog altijd als een 
soort erefunctie, waarvoor een schadeloosstelling gegeven wordt ter gemoet
koming voor de derving van inkomen uit het eigen beroep of ambt, anderzijds 
stelt men de democratische eis dat de aanvaarding van het Kamerlidmaat
schap voor een gekozene om financiële redenen niet onmogelijk mag zijn. 
De huidige regeling is nog altijd zo, dat degenen die er hun vroegere beroep 
geheel aan zouden moeten geven en die geen andere bronnen van inkomsten 
zouden bezitten, individueel wel voor moeilijkheden geplaatst worden bij 
de aanvaarding van een Kamerlidmaatschap. Het is evenzeer bekend, dat 
Nederland in dit opzicht het meest zuinige lèmd ter wereld is. Deze twee
slachtigheid lijkt mij niet houdbaar voor het Europese Parlement. Bovendien 
zal men ook hier evenals bij de bepaling van de salarissen van de Europese 
functionarissen - waartegen te protesteren, zonder enige kennis van zaken, 
langzamerhand op een onverkwikkelijke aangelegenheid van benepen af
gunst gaat lijken - rekening moeten houden met de situatie in de zes landen. 
Het zou bijzonder weinig realistisch zijn te veronderstellen, dat bekwame 
mensen die bijvoorbeeld in Frankrijk en Duitsland als nationaal Parlementslid 
voor hun omvangrijke taak een behoorlijke schadeloosstelling krijgen, van
wege een hoog Europees idealisme, bereid zouden zijn op een financieel 
aanzienlijk lager niveau te gaan leven. Tevens zou daaraan het gevaar ver
bonden zijn, dat men werkelijk bekwame krachten door een niet verant
woord stelsel van schadeloosstelling zou kunnen uitschakelen. 

Het spreekt van zelf, dat voor een juist demokratisch functioneren van 
dit Europese Parlement financiële overwegingen derhalve een kandidatuur 
niet in de weg zouden mogen staan. 

Indien het stelsel van dubbele mandaten ingang zal vinden spreekt het 
evenzeer vanzelf, dat er geen cummulatie van schadeloossteling mag plaats 
vinden. Voor het overige zal men de oplossing van dit bijkomende vraagstuk 
aan het nieuw-gekozen Parlement over moeten laten. 
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PROCEDURE 

Tenslotte nog een enkel woord over de procedure. De voorstellen van het 
Europese Parlement inzake de Europese Verkiezingen zullen midden 1960 
naar de Raad van Ministers gestuurd worden. De Raad zal dan met eenparig
heid van stemmen de desbetreffende bepalingen vaststellen. Indien zich 
daar geen grote moeilijkheden voordoen en de vereiste wilsovereenstemming 
bestaat zal na enige maanden de aanbeveling van de Raad uit kunnen gaan 
tot aanneming door de Lid-Staten overeenkomstig hun onderscheidene grond
wettelijke bepalingen. Dat betekent voor de zes landen de gewone-ratifi
catie-procedure. De aanneming indertijd van de Verdragen van Rome is om 
redenen van internaionaai politieke aard uiterst snel verlopen, namelijk 
binnen zeven maanden. Het is in dit geval redelijk te noemen, dat we midden 
of eind 1961 zijn aangeland. Wanneer men dan nog een half jaar uittrekt 
voor de technische voorbereiding zou men op zijn allergunstigst midden 
1962 de eerste Europese Verkiezingen kunnen houden - voorzichtiger is het 
wellicht met 1963 te rekenen. 

PARTIJPROGRAM 

Het is te hopen, dat dan ook de partijen in Europa klaar zullen zijn voor 
voor de strijd. Want de dynamiek die van dit eerste rechtstreeks gekozen 
Parlement verwacht wordt om tot een snelle politieke federatie in Europa 
te komen zal pas ontplooid kunnen worden, als de politieke opbouw van dit 
Parlement stevig geworteld is in de grote politieke ideologieën en stromin
gen, die de landen van het huidige Europa rijk zijn. 

Voor de Christen-democraten in Europa is, hetzij in het kader van de 
N.E.L, hetzij - indien deze organisatie niet wordt aangepast aan deze nieuwe 
eisen - buiten dit kader, maar in ieder geval in samenwerking met de be
staande fractie in het Europese Parlement, nog veel werk te doen. 
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De verlaging van de 
belasting voor ongehuwden 

door B. F. Bohré 

O ngetwijfeld zal bij vele lezers de vraag naar voren komen of het nog 
zin heeft over bovenstaand onderwerp weer eens een artikel het 

licht te doen zien. Er is over dit onderwerp in verschillende bladen en 
tijdschriften reeds veel gepubliceerd, terwijl de meeste publicaties een onbe
vredigend gevoel moesten achterlaten. De Tweede Kamer heeft onlangs 
zonder veel discussie de voorgestelde verlaging van de loon- en inkomsten
belasting voor ongehuwden aangenomen en daarmede lijkt de tijd gekomen 
de strijdbijl te begraven en om ons te verheugen in het voor de ongehuwden 
bereikte resultaat. 

Nochtans meen ik, dat het juist nu zin heeft om ons nog eens te bezinnen 
op het probleem van de belastingheffing over de inkomsten van de onge
huwden, omdat de toestand na de aangenomen tariefswijzigirig in feite gelijk 
gebleven is, al is er uiteraard een kwantitatieve verbetering bereikt. Het is 
naar mijn mening van belang de problemen die rijzen bij de vaststelling van 
een tarief voor de inkomstenbelasting aan een beschouwing te onderwerpen. 
Hierbij zal een vergelijking van de verschillende groepen van belasting
plichtigen moeten worden gemaakt om aan te kunnen geven welke verhou
ding in de belastingdruk in acht dient te worden genomen. Ik stel mij voor 
na een behandeling van deze punten een blik te werpen op het thans door de 
Tweede Kamer aangenomen wetsontwerp. 

Prof. De langen constateert in zijn boek "De grondbeginselen van het 
Nederlandse belastingrecht" dat van de zes door hem gevonden beginselen 
die naar zijn mening het belastingrecht beheersen er twee zijn die van 
bijzonder belang zijn voor de inkomstenbelasting. Dit zijn het draagkracht
beginsel en het beginsel van de bevoorrechte verkrijging. 

Het draagkrachtbeginsel dient te worden omschreven als het beginsel dat 
inhoudt, dat belasting mag worden geheven in relatie tot de omvang van 
ieders niet voor het levensonderhoud noodzakelijke, bereikbare behoeften
bevrediging, en wel in de ethisch meest bevredigende relatie; deze wordt 
door het evenredig genotsoffer gerealiseerd. 

Dit beginsel heeft dus betrekking op de mogelijke aanwending van de ter 
beschikking van het individu zijnde geldmiddelen (of geldswaardige zaken). 
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Door de toevoeging van het woord bereikbare omvat de draagkracht mede 
de besparing. 

Onder het beginsel van de bevoorrechte verkrijging verstaat prof. De 
Langen, dat wanneer bij het verkrijgen van een bate de verkrijger in een 
bevoorrechte positie verkeert in vergelijking met anderen, een speciale be
lasting in verhouding tot de grootte van die bate geheven mag worden. 

Dit laatste beginsel, dat door de tegenstanders ook wel het beginsel van 
de afgunst wordt genoemd, leeft krachtig in het rechtsbewustzijn en het wordt 
in fiscaal opzicht algemeen aanvaard. Een vrij sterke progressie voor de 
hogere inkomens wordt er mede door gerechtvaardigd. 

Het is duidelijk dat dit beginsel terugslaat op de verkrijging van het 
inkomen, in tegenstelling tot het draagkrachtsbeginsel dat op de besteding 
ervan slaat. 

Kunnen we nu met deze beginselen in de hand een bruikbare tabel op
stellen voor de inkomstenbelasting? Het is juist hier waar de moeilijkheden 
beginnen. Deze moeilijkheden maakten ook de discussie over de belasting
verlaging voor de ongehuwden zo onvruchtbaar en speelden ook een rol 
bij de discussies in de Tweede Kamer. 

Men is het er over eens, dat het bedrag dat voor noodzakelijk levensonder
houd nodig is vrij moet blijven voor de heffing van de inkomstenbelasting. 
Dit bedrag verschaft geen draagkracht. A. J. Cohen Stuart heeft eens een 
duidelijke vergelijking gegeven'): "Maar, opdat over de brug een spoortrein 
of zelfs maar een voetganger zal kunnen gaan, is het allereerst nodig dat zij 
haar eigen gewicht dragen kunne. Als er dus sprake is van zulk een brug 
enigen last te doen dragen, zal men niet vragen naar de totale draagkracht, 
maar naar die, welke na aftrek van het eigen gewicht overblijft, naar het 
draagvermogen, dat voor de, zoals men het noemt, mobiele belasting beschik
baar is". 

Het komt mij niet onmogelijk voor het bedrag dat voor het noodzakelijk 
levensonderhoud nodig is ongeveer te bepalen. Van het overig inkomen zal 
dan een gedeelte moeten worden afgestaan en wel op dusdanige wijze dat 
aan ieders draagkracht een evenredig deel wordt onttrokken. In de litteratuur 
noemt men dit de leer van het evenredig genotsoffer. Het is in deze gedachten
gang niet de bedoeling de bestaande inkomensverdeling te corrigeren. Hier 
geldt het fiscale adagium: Leave them as you find them. Daar waar wel een 
correctie op de inkomstenverdeling wordt beoogd zal het beginsel van de 
bevoorrechte verkrijging werkingskracht hebben. 

Formeel wordt het probleem van de rechtvaardige belastingheffing mede 
beheerst door het gelijkheidsbeginsel. Zij die in gelijke omstandigheden ver
keren moeten ook een gelijke belasting dragen. (Voor de juiste verhouding 
van dit beginsel tot de zes grondbeginselen moge ik verwijzen naar het 
eerder aangehaalde werk van prof. De Langen.) Materieel kan dit beginsel 
eerst ontstaan wanneer wordt aangewezen op welke omstandigheden het 
voor de belastingheffing aankomt. 

J. Stuart Mi1l 2) heeft de volgende formulering in dit verband gebezigd: 
"Daar een regering geen onderscheid van personen .of klassen "mag maken 

bij de bepaling der rechten en aanspraken die dezen tegenover haar kunnen 
laten gelden, zo moeten ook alle offers die zij van hen eist, zo veel mogelijk 
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gelijk op allen drukken, hetgeen tevens, naar wij moeten opmerken, de manier 
is, die de minste opoffering van het geheel vraagt. Gelijkheid van belasting 
als beginsel van staatsbeleid, betekent derhalve gelijkheid van opoffering. Zij 
betekent dat ieders bijdragen tot de onkosten van het staatsbestuur zo zijn 
geregeld, dat hij niet meer noch minder last en bezwaar van zijn aandeel in 
de betaling, dan ieder ander van het hem opgelegde ondervindt. Deze 
standaard is wel niet, evenmin als iedere andere standaard, geheel te ver
wezenlijken, maar het eerste doelwit dat men zich bij iedere bespreking moet 
voorstellen is, te weten wat de volmaaktheid eist". 

DRAAGKRACHT 

De vraag is hoe de gelijkheid in druk te bereiken is. Het antwoord hierop 
is het begrip draagkracht. Maar deze draagkracht is niet meer dan een 
normatief begrip en tot heden is er nog niemand in geslaagd dit normatieve 
begrip in een hanteerbare formule uit te drukken. Indien het verloop van de 
nuttigheidslijn (de grafische voorstelling van de nuttigheid van elke toege
voegde gulden bij stijging van het inkomen) bekend zou zijn, zou men het 
ideale tarief voor de inkomstenbelasting kunnen berekenen, voor zover dit 
tarief afhankelijk is van het inkomen. De waarde van het grensnut van de 
gulden daalt bij toename van het inkomen, voor de bepaling van het even
redig genotsoffer zou deze grafische voorstelling dus grote betekenis hebben. 

Ook de minister is zich bewust van de onvolmaaktheid van het tarief. In 
de memorie van toelichting op het wetsontwerp tot herziening van het tarief 
van de inkomstenbelasting en de loonbelasting voor ongehuwden zeggen 
de bewindslieden van Financiën: "Men dient voor ogen te houden dat een 
nieuw ongehuwdentarief, evengoed als de verhouding tussen de belasting
percentages van de opeenvolgende inkomens in het gehuwdentarief, geen 
wiskundige waarheid is, doch slechts het resultaat kan zijn van schatting en 
waardering. Het speuren naar ideale tarieven is het zoeken naar de steen 
der wijzen". 

En in de memorie van antwoord merken zij op: " ... de inkomstenbelasting 
wordt geheven naar de draagkracht, een normatief begrip dat in het rechts
bewustzijn zetelt". 

"Uit deze, vrij brede marge latende vaagheid een tariefslijn naar buiten 
te brengen welke ontdaan is van de bestaande bezwaren, is beleid en geen 
wetenschap". 

In het licht van deze moeilijkheden speelden zich de discussies af rond 
het begrip draagkracht in het algemeen en de onevenredig zware belasting
druk op de ongehuwden in het bijzonder. Deze moeilijkheden toonden zich 
in betrekkelijk vruchteloos geschrijf van bijvoorbeeld vrijgezellenorganisaties 
die slechts kreten konden uitstoten zonder geargumenteerde cijfers op tafel 
te kunnen leggen; terwijl in het parlementaire vlak de moeilijkheden zich 
uitten doordat het practisch niet mogelijk was bij amendement of door 
initiatief voorstel verandering in de tarieven aan te brengen. Dr. Lucas heeft 
er bij de debatten op gewezen: "De moeilijkheid voor de leden van deze 
Kamer is, dat zij practisch gesproken weinig kunnen doen, als de regering 
niet met een wetsvoorstel komt". 
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Nochtans leefde er in het rechtsbewustzijn van het Nederlandse volk ten
slotte algemeen de gedachte dat de ongehuwden onevenredig zwaar'werden 
belast. Zonder dat het exact was aan te tonen was het duidelijk, dat er 
sprake was van een "strafklasse". De diverse sociale maatregelen waarbij 
op basis van de solidariteitsgedachte gelijke lasten aan ongehuwden en 
gehuwden werden opgelegd verkleinden' de draagkracht van de ongehuwden 
meer dan die van de gehuwden. 

Op welke theoretische grondslagen dient nu benaderd te worden hoe de 
verhouding tussen de tarieven van ongehuwden en gehuwden moet liggen? 
Uitgaande van de onmogelijkheid exact aan te geven op welke wijze in de 
tarieven het verschil in draagkracht kan worden uitgedrukt is het onmogelijk 
om de draagkracht van gehuwden en ongehuwden met elkaar te verge
lijken. Alleen kan een onderzoek ingesteld worden naar verschillende inko
mens, welke bij gelijke draagkracht passen. Afgezien van de juistheid van 
het tarief mag de ene kategorie belastingplichtigen relatief niet zwaarder 
belast worden dan de andere kategorie. 

Vooropgesteld dient te worden dat een ongehuwde een even grote draag
kracht heeft als een gehuwd paar wanneer hij dezelfde behoeftenbevrediging 
kan bereiken als elk van de beide echtgenoten. Deze stelling vloeit voort 
uit het begrip draagkracht zoals dat hierboven is uiteengezet, het gaat immers 
om de totale bereikbare behoeftenbevrediging. 

Met de minderheid van de kommissie van de Vereniging voor Belasting
wetenschap die een rapport over dit onderwerp uit heeft gebracht 3) ben ik 
van mening, dat bij de vergelijking mede rekening dient te worden gehou
den met de behoeftenbevredigingen welke direct aan het huwelijk zijn te 
danken. Ik denk hier bijvoorbeeld aan de geestelijke steun die gehuwden 
elkaar verlenen, de huiselijke sfeer en gezelligheid voor welks gemis de 
ongehuwde vaak buitenshuis compensatie moet zoeken. 

Een andere moeilijkheid bij dit onderzoek spruit voort uit het feit dat de 
categorie der ongehuwden uit verschillende groepen bestaat waarvan de 
omstandigheden sterk afwijken. Ik noem u bijvoorbeeld de minderjarige thuis 
wonenden, de zelfstandig wonenden die vermoedelijk niet meer in het huwe
lijk zullen treden en degenen die dit hoogstwaarschijnlijk wel zullen doen, 
Voorts wijs ik u op het verschil tussen het uitgavenpatroon van ongehuwde 
mannen en vrouwen. Voor een uiteenzetting van de verschillende problemen 
die hier rijzen verwijs ik u naar het rapport van de eerdergenoemde kom
missie. 

Met deze kommissie en met de woordvoerders van verschillende fracties 
in de Tweede Kamer ben ik van mening dat alleen door een budgetonderzoek 
of aan de hand van andere statistische gegevens de juiste verhouding tussen 
de tarieven kan worden gevonden. Bij dat onderzoek dient te worden vast
gesteld welke uitgaven normaliter door ongehuwden en gehuwden zonder 
kinderen worden gedaan en welke behoeften daarmede bevredigd worden. 

Bij dat onderzoek dient te worden nagegaan welke verschillen er bestaan 
in het behoef te patroon van beide kategorieën. Het zal van belang zijn vast 
te stellen welke behoeften er normaliter door ongehuwden worden bevredigd 
ter kompensatie van hetgeen gehuwden zonder meer ontvangen door hun 
status. 
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Bij het onderzoek zal mede dienen te worden nagegaan of en in hoeverre 
bij ongehuwden de mogelijkheid bestaat tot sparen. Deze mogelijkheid moet 
zowel aanwezig zijn bij hen die wèl als bij hen die niet in het huwelijk zullen 
treden. Ook voor deze laatste groep dient immers voorop te staan, dat deze 
personen de natuurlijke behoefte zullen gevoelen om en het recht zullen 
hebben op het stichten van een eigen home. Bovendien dienen zij zorg te 
kunnen dragen voor een redelijke aanvulling op de wettelijke ouderdoms
voorzieningen. Met name wijs ik daarom de suggestie af om voor ongehuwden 
beneden de dertig jaar een lager tarief vast te stellen. (Zie mr. H. J. Derks 
in het Weekblad voor Fiscaal Recht no. 4239 en 4240 die deze suggestie, zij 
het in vragende vorm, naar voren brengt.) Een en ander betekent overigens 
niet dat ik bezwaren zou hebben tegen maatregelen om de bezitsvorming 
van jeugdigen te bevorderen. 

Tenslotte zal bij dit onderzoek tevens moeten worden nagegaan of en in 
hoeverre de kostprijsverhogende belastingen zwaarder drukken op onge
huwden dan op gehuwden. Ik denk hierbij aan de mogelijkheid dat onge
huwden voor de bevrediging van hun behoeften die een kompensatie vormen 
voor het gemis van een gezinsleven goederen en diensten gebruiken die 
bijvoorbeeld door een weeldetarief worden getroffen. 

Ook zonder budgetonderzoek staat het naar mijn mening vrijwel vast, 
dat er een verschil in draagkracht bestaat tussen de ongehuwden die thuis 
blijven wonen en degenen die zelfstandig wonen. De hoge prijzen die de 
laatste jaren worden betaald voor de huur van kamers, met en zonder 
pension, voor het gebruiken van maaltijden in restaurants e.d. en voorts voor 
alle diensten waarvan vooral de ongehuwde man gebruik moet maken 
hebben de noodzakelijke kosten van levensonderhoud voor deze groep zeer 
hoog gemaakt. Het is billijk dit verschil in draagkracht in uitdrukking te 
brengen in de belastingtarieven. Dit geldt temeer daar ik van mening ben, 
dat het een gezonde en normale figuur is dat de oudere vrijgezel een eigen 
milieu schept en dit tracht te doen door zelfstandig te gaan wonen. 

Naar mijn mening bestaan er drie mogelijkheden om het in de vorige 
alinea gewenste verschil in belastingdruk tot uitdrukking te laten komen: 

a. Door een aparte tabel voor ongehuwden die niet in gezinsverband 
leven. 

b. Door te fixeren dat iedere ongehuwde boven een bepaald salaris zelf
standig zal wonen. Bij vaststelling van de tabel voor groep I zal vanaf 
een bepaald inkomen rekening gehouden moeten worden met het zelf
standig wonen. 

c. Door te fixeren dat iedere ongehuwde boven een bepaalde leeftijd 
zelfstandig zal wonen door hem bij het berekenen van het zuiver inko
men recht te geven op een aftrekpost die hij in mindering kan brengen. 

Tegen de onder a. en b. genoemde suggesties bestaan mijns inziens over
wegende bezwaren. 

Methode a. betekent de terugkeer naar de vroeger bestaande tabel la 
waarin een afzonderlijk tarief was vervat voor ongehuwden die thuis woonden 
en nog geen éénentwintig jaar waren. In de hierboven uiteengezette gedach
tengang zou er een tabel ontstaan voor de ongehuwden die niet in gezins-
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verband leven met een tarief dat ligt tussen het ongehuwden-tarief voor 
thuis wonenden en het tarief voor gehuwden zonder kinderen. (Zie ook het 
eerder genoemde artikel van mr. H. J. Derks.) Het systeem vertoont overeen
komst met het tussentarief dat voor de oorlog bestond bij de gemeentefonds
belasting. 

Deze methode is op zichzelf vrij eenvoudig en voldoet ongetwijfeld aan 
het gelijkheidsbeginsel, maar zij zal vermoedelijk aanleiding kunnen geven 
tot veelvuldig misbruik. 

Methode b. heeft het grote bezwaar, dat zij kan worden uitgelegd als een 
bevoordeling van de hogere inkomenstrekkers. In bepaalde gevallen gaat dit 
verwijt inderdaad op. Nu hier omwille van de eenvoud met grove maatstaven 
gewerkt dient te worden gaat het niet aan de minst draagkrachtigen van 
deze werkwijze de dupe te laten worden. 

Methode c. werkt met een eenvoudige maatstaf die gemakkelijk te konsta
teren is en die weinig kans biedt tot misbruik. Bovendien werkt een aftrek
post psychologisch gunstig. 

De leeftijdsgrens waarbij een ongehuwde meestal zal overgaan tot zelf
standige vestiging zal na een statistisch onderzoek kunnen worden vast
gesteld. 

Een nadeel van methode c. is dat zij niet ten volle kan voldoen aan het 
gelijkheidsbeginsel. 

Volledigheidshalve merk ik op dat in verschillende landen voor ongehuwden 
boven een bepaalde leeftijd tariefsverlagingen bestaan. 

Het staat vrijwel vast, dat zowel bij methode b. als c. ongeveer dezelfde 
groep van belastingplichtigen betrokken zal zijn. Bij de jongere werknemers 
stijgt over het algemeen het loon met de leeftijd. Methode c. zal gunstiger 
werken voor de groep kleine rentetrekkers die na de verzorging van de 
ouders met een klein vermogen achterblijven en voor de boerenzonen en 
-dochters die vaak ongehuwd op een boerderij blijven en in grote getale tot 
de laagste inkomensklassen behoren. Deze gevolgen zijn aanvaardbare voor
delen. 

De staatssecretaris van Financiën is tegen differentiatie binnen de groep 
ongehuwden gekant, maar daar hoop ik in het laatste gedeelte van dit artikel 
op terug te komen. 

Ik meen te mogen stellen dat er in het algemeen een verschil in draagkracht 
bestaat tussen de ongehuwde man en de ongehuwde vrouw met een gelijk 
inkomen. Het gaat mij echter te ver ook dit verschil in de tarieven tot uit
drukking te laten komen, temeer daar hier veelal zeer persoonlijke omstandig
heden een rol kunnen spelen. Bovendien is dit verschil in belastingdruk aan
vaardbaar, omdat de ongehuwde vrouw meestal naast haar normale dagtaak 
vele huishoudelijke bezigheden zelf verricht zonder dat deze prestaties in 
geld uitgedrukte lasten zijn voor degene die ze presteert. 

HET WETSONTWERP 

Aan het slot van deze uiteenzetting nog een korte beschouwing over het 
onlangs door de Tweede Kamer aangenomen wetsontwerp. Omwille van 
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de mij toegemeten plaatsruimte moet ik mij beperken tot enkele facetten 
die naar voren zijn gesprongen. 

Aan het wetsontwerp ligt geen berekening ten grondslag waaruit gekon
stateerd kan worden hoe de verhouding tussen de tarieven voor ongehuwden 
en gehuwden dient te zijn. De minister heeft het offer dat de schatkist meende 
meende te kunnen brengen (f 85.000.000,-, een op zich zelf voor bestrijding 
vatbaar bedrag) uitgesmeerd over de kategorie der ongehuwden. Deze ver
deling is betrekkelijk willekeurig en gebaseerd op een systeem waarbij naar
mate het inkomen stijgt een hoger bedrag van het inkomen van gehuwden 
wordt afgetrokken om te komen tot het inkomen van een gehuwde, waarbij 
eenzelfde belastingbedrag moet worden betaald. Het in mindering gebrachte 
bedrag varieert van f 600,- tot f 7500,-. 

In het voorlopig verslag werd bezwaar gemaakt tegen deze methodiek. 
Gewezen werd op het rapport van de Vereniging van Belastingwetenschap 
waarin budgetonderzoek voor de juiste benadering van dit probleem nood
zakelijk wordt geacht. De bewindslieden van Financiën hebben echter zowel 
in de memorie van antwoord als tijdens de debatten de suggestie tot het 
houden van een dergelijk onderzoek van de hand gewezen. In hoofdzaak 
komt hun bezwaar hierop neer, dat de resultaten van een budgetonderzoek 
toch niet meer geven dan een bestedingspatroon bij verschillende inkomens. 
Men zou vele knopen moeten doorhakken en tenslotte binnen het kader van 
een tarief dat niet gebaseerd is op exacte gegevens en/of formules een 
factor binnen halen die de schijn wekt exact te zijn. 

Verschillende leden van de Tweede Kamer bleken het niet met deze opvat
ting eens te zijn. Tijdens de debatten kon de staatssecretaris echter mede
delen, dat hem ter ore was gekomen dat het Centraal Bureau voor de Statis
tiek voornemens is in 1961 een budgetonderzoek voor ongehuwden in te 
stellen. 

De afwijzing a priori acht ik wel wat te sterk. Toegegeven moet worden, 
dat een budgetonderzoek of een ander onderzoek waaruit enigerlei verhou
ding tussen het uitgavenpatroon van gehuwden en ongehuwden zal blijken, 
geen precieze becijfering kan opleveren van de belastingdruk die aan onge
huwden moet worden opgelegd. Het onderzoek zal naar de overtuiging van 
de voorzitter der kommissie van de Vereniging van Belastingwetenschap geen 
strakke wiskundige lijn kunnen opleveren maar wel "de baan waarin men op 
de Waterweg kan varen en waarop wij hopen, dat men ook in het Departe
ment van Financiën zal kunnen varen" 4). Hij meent dat het mogelijk is met 
een budgetonderzoek de zaak binnen 10 % vrij aardig te kunnen benaderen. 
Het is daarom zeker de moeite waard de resultaten van een dergelijk onder
zoek eerst eens af te wachten. Ik ben van het nut en de noodzaak stellig 
overtuigd willen we komen tot een beter inzicht in de verhouding die er 
moet zijn tussen de tarieven. 

Een ander facet dat bij de behandeling van het wetsontwerp naar voren 
kwam was de differentiatie in het tarief voor verschillende groepen onge
huwden. Van socialistische zijde was aangedrongen op een gunstiger tarief 
voor ongehuwden boven de leeftijd van 45-50 jaar. Kennelijk ligt aan dit 
verzoek de gedachte ten grondslag, dat de ongehuwden boven deze leeftijd 
over het algemeen de leefwijze van gehuwden sterk benaderen. Persoonlijk 
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vind ik dit een aanvaardbare gedachte die sterke overeenkomst vertoont 
met de hierboven door mij ontwikkelde gedachtengang. De staatssecretaris 
heeft deze gedachte met een beroep op het gelijkheidsbeginsel afgewezen. 
Ik zou echter willen opmerken, dat wanneer in de groep ongehuwden een 
grote groep kan worden aangewezen waarvan de draagkracht beslist anders 
ligt, een tariefsverschil niet in strijd is met het gelijkheidsbeginsel. Dit beginsel 
houdt met name niet in dat voor "gelijke omstandigheden" moet worden 
gelezen "gelijke burgerlijke omstandigheden". Dit probleem is een ernstige 
studie waard, waarvoor eveneens een budgetonderzoek nuttige gegevens 
kan opleveren. 

Dat het wetsontwerp zonder hoofdelijke stemming en zonder wijzigingen 
zou worden aangenomen stond practisch reeds te voren vast. Uit hetgeen 
hierboven is uiteengezet is dit naar ik hoop te begrijpen. Het was uitgesloten, 
dat iemand in de Kamer met gefundeerde wijzigingsvoorstellen kon komen 
op dit moment. Het is echter tevens duidelijk, dat een nadere bezinning op 
de opbouw van de tarieven dringend noodzakelijk is. Dit geldt niet alleen 
voor de tarieven van ongehuwden en gehuwden zonder kinderen waarover 
ik het een en ander mededeelde, maar ook voor de tarieven van gehuwden 
met kinderen en de onderlinge verhoudingen tussen de tariefsgroepen. Het 
ware te wensen dat ook in K.V.P.-verband verdere studie van dit onderwerp 
aan de orde wordt gesteld. 

Ik ben mij ervan bewust, dat ook het bovenstaande een niet geheel bevre
digende indruk bij u moet achter laten. In dit beknopte bestek was het onmo
gelijk verder uit te weiden over het probleem van de draagkracht en over 
het aanvaardbare van het beginsel van de bevoorrechte verkrijging getoetst 
aan de Christelijke beginselen. Ik hoop dat het mogelijk is te gelegener tijd 
op deze problemen terug te komen, waartoe een geschikte gelegenheid 
bestaat bij de behandeling van de wetsontwerpen van de nieuwe belasting
wetten. 

Het artikel dat ik nu wil besluiten is tevens te beschouwen als een inleiding 
tot een studie welke meer bevoegden zullen ondernemen om het juiste ver
band te benaderen, dat moet worden gelegd tussen de tarieven bij de 
inkomstenbelasting. Ik hoop, dat het als zodanig zijn nut zal hebben. 

1) A. J. Cohen Stuart, Bijdrage tot de theorie der progressieve inkomsten
belasting (1889), blz. 39. 

2) J. Stuart Mill, Staathuishoudkunde, Boek V, Hoofdstuk 11 § 2. 
3) Geschriften van de Vereniging van Belastingwetenschap no. 95, Tarieven 

inkomstenbelasting voor gehuwden en ongehuwden (1958.). . 
4) Verslag, van de discussies in de ledenvergadering van 31 mei 1948 over 

taneven van inkomstenbelasting van gehuwden en ongehuwden, Geschrift 
no. 99 van de Vereniging van Belastingwetenschap, blz. 34 en 55. 

Behalve de reeds genoemde literatuur wordt voorts verwezen naar: 
Dr. W. H. van den Berge, Beginselen van de belastingheffinQ. 
Tj. S. Visser, Grensgebied van recht en onrecht: belastingtaneven. 
Prof. dr. M. J. H. Smeets, Aantekeningen over de theorie der belastingen. 

(Overdruk uit het maandschrift Economie, 14e jaargang, afl. 8 en 9.) 
Prof. mag. dr. F. A. Weve O.P., De ethische aspecten van de belastingen. 

(In het Verslagboek van de Economische en Sociale Studiedagen te Tilburg, 
gehouden op 14 en 15 september 1950.) 
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Politieke 
kanttekeningen 

NAUWERE SAMENWERKING 
TUSSEN DE DRIE CHRISTELIJKE 
PARTIJEN 

I n zijn rede op de Partijraadsverga
dering op 13 october j.1. heeft 

prof. Romme o.a. gesproken over 
een nauwer samengaan met de 
protestants-christelijke Partijen. 

Er is in bepaalde commentaren 
nogal enig misverstand over het
geen prof. Romme feitelijk gesteld 
heeft. Daarom is het goed het we
zenlijke in enige punten samen te 
vatten. 

a. Ik juich het toe, dat de vraag 
over een n!:luwer samengaan van 
de katholieke en de prostestants
christelijke Partijen leeft en dat 
men er zich op bezint. 

b. Men gaat soms erg ver en 
spreekt zelf van een nederlandse 
C.O.U. 
. c. Wij kunnen de vraag of zo'n 
nederlandse C.D.U. begerenswaar
dig zou zijn vandaag de dag ge
voegelijk buiten beschouwing laten, 
omdat de eerste voorwaarde daar
voor al niet is vervuld (een samen
smelting van de twee protestants
christelijke Partijen) en deze eerste 
voorwaarde zou ook niet de enige 
zijn. 

d. Als wij tot rechtstreekse euro
pese verkiezingen komen, dan is de 
zaak van een gezamenlijk europees 
Christelijk-Democratisch program 
een aangelegenheid, die wij niet uit 
de weg kunnen gaan. 

e. Nu doe ik - laten wij elkaar 
heel goed begrijpen - niets dat ook 
maar enigszins op een aanbod zou 
gelijken, maar ik vraag mij wel af, 
of de europese ervaring - die naar 
mijn gevoelen er toch binnen een 
afzienbare tijd zal moeten komen -
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met het opmaken van een gezamen
lijk program, niet ook zal kunnen 
leiden tot bezinning over de wen
selijkheid en mogelijkheid van het 
opmaken van een gezamenlijk na
tionaal verkiezingsprogram. 

f. Ik weet zeer wel, dat wij na
tionaal o.a. een eigen beginsel pro
gram voor elk van de drie chrISte
lijke Partijen zullen willen en ook 
wel moeten houden, maar bij alle 
verschillen, die er tussen de drie 
christelijke Partijen bestaan is er, 
dunkt mij, toch ook wel zoveel ge
meenschappelijks in de fundamen
ten aanwezig, dat ik voor mij, de 
gedachte van een gezamenlijk ver
kiezingsprogram voor de nationale 
Christelijke politiek niet op voor
hand als ireëel zou willen zien. 

Op deze gedachten van prof. 
Romme zijn verheugend veel reac
ties gekomen. De belangrijkste 
daarvan zijn uiteraard die van de 
protestants-christelijke Parijen zelf, 
die het nauwst bil een eventuele 
realisatie betrokken zijn. 

Op het Partijcongres van de Anti
Revolutionaire Partij heeft de Partij
voorzitter, de heer Berghuis,aan de 
suggesties van prof. Romme aan
dacht geschonken. Het kan nuttig 
zijn ook de wezenlijke elementen 
van de rede van dr. Berghuis, op 
dit punt betrekking hebbend, sche
matisch te formuleren. 

De heer Begrhuis stelde: 
a. De suggestie van prof. Romme 

is stellig belangrijk en noopt ertoe 
onzerzijds te reageren, zij het voor
lopig in tastende zin. 



b. De gedachte van een neder
landse CD.U. heb ik uitdrukkeliik 
afgewezen in juni j.1. Daarbij heb Ik 
opgemerkt, dat wij niet in de toe
komst kunnen zien. Ik heb deze ge
dachte aan een CD.U. voor ons 
land niet alleen irreëel genoemd, 
maar er ook op gewezen, dat wij 
aan de eigen en zelfstandige orga
nisatorisch-politieke gestalte van de 
Reformatie ook voor de toekomst 
zeer grote waarde hechten. 

c. Ik heb in juni j.1. gezegd, dat 
wij het in plaats van in de realisatie 
van een wensdroom van de CD.U. 
moeten zoeken in een doelbewust 
samenspel en het op elkaar afstem
men van het beleid der drie daar
voor in aanmerking komende Par
tijen, onder vooropstelling van 
ieders zelfstandigheid. 

d. Ik zie in de opmerkingen van 
prof. Romme een concrete suggestie 
In deze richting. Vruchtbare discus
sie en zakelijke resultaten zijn dus 
wellicht mogelijk. 

e. Een min of meer georgani
seerd samenspel der drie Partijen 
kan alleen het beoogde effect sor
teren, wanneer zij het daarover 
eens zijn en dat het bijvoorbeeld 
niet zou moeten leiden tot een uit 
elkaar drijven van de protestants
christelijke Partijen, uiteraard mits 
en zolang de samenhang van deze 
Partijen in redelijkheid kan worden 
gevorderd. Deze samenhang is voor 
ons nog steeds principieel primair. 

f. Het lijkt mij persoonlijk toe, 
dat bij de europese verkiezingen 
een gezamenlijk optreden van 
Rooms-Katholieke en Reformatori
sche Partijen niet alleen in een 
gemeenschappelijk verkiezingspro
gram maar ook met een gemeen
schappelijke candidatenlijst niet al
leen ernstige overweging verdient, 
maar min of meer aangewezen is. 

g. In het algemeen ben ik van 
oordeel, dat de Christelijke Par
tijen in de moderne tijd op de basis 
van gelukkig nog gezamenlijk be
leden wezenlijke uitgangspunten 
aan een gemeenschappelijk front 
staan en als het erop aankomt op 
elkaar zijn aangewezen. 

h. Dat betekent niet, dat wij op 
dit ogenblik nu wij onze Reforma
torische belijdenis nog in eigen ver
band kunnen laten gelden, direct 

zouden moeten denken aan een 
gemeenschappelijk verkiezingspro
gram. Bij de aanvaarding van een 
gemeenschappelijk verkiezingspro
gram zou het onmogelijk, althans 
moeilijk aanvaardbaar zijn, dat men 
zich zo nodig de vrijheid van han
delen ten opzichte van elkaar voor
behoudt. Men zal er rekening mee 
moeten houden dat de verkiezings
programs der drie Partijen nu een
maal elementen inhouden, die el
kaar bepaald niet dekken, waar
mede niet gezegd is, dat deze Par
tijen zich vrijblijvend tegenover el
kaar kunnen opstellen. 

j. Toch moeten wij inhaken or 
de suggestie van prof. Romme. Er Zit 
immers in onze verkiezingsprograms 
heel wat gemeenschappelijks. Het 
zou m.i. aanbeveling verdienen te 
overwegen, of de drie Christelijk
Democratische Partijen in de toe
komst niet moeten trachten hun af
zonderlijke verkiezingsprograms in 
onderling beraad zoveel mogelijk 
op elkander af te stemmen en daar
mede ook naar buiten de onderlin
ge verbondenheid te demonstreren. 

De artikelen in IITrouw" van dr. 
Bruin Slots hebben dezelfde strek
king als dit antwoord van dr. Berg
huis. Geen gezamenlijk program, 
maar wel een zoveel mogelijk op 
elkaar afstemmen van de afzonder
lijke programs. 

Van Christelijk-Historische zijde 
kwamen tot nu toe geluiden, die 
minder de indruk geven van een 
bereidheid om op de suggestie van 
prof. Romme althans in te haken 
dan van A.R.-zijde. Het C-H. -week
blad IIKoningin en Vaderland·' 
schreef, dat men een dergelijk 
christelijk nationaal program wel 
wenselijk en nodig kan vinden, maar 
daaraan gaat de vraag vooraf of 
het in het raam van de interne ver
houdingen ook mogelijk is. 

Uit een vraaggesprek, dat IIDe 
Volkskrant" heeft gehad met dr. Ti
lanus, bleek, dat de leiding van de 
Christelijk-Historische Unie geen 
mogelijkheid ziet. om in Nederland 
tot de door prof. Romme gewenste 
nauwere samenwerking te komen. 
De voornaamste moeilijkheid, wel
ke de heer Tilanus zag, was de 
overgevoeligheid op kerkelijk ge-
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bied. "De heer Tilauns", aldus "De 
Volkskrant", ",was nog terughou
dender dan de Anti-Revolutionai
ren. Hij aanvaardt, dat er een 
Christen-Democratische Fractie is in 
het Europees Parlement en acht dit 
juist, gezien de groepsvorming in 
het Europees Parlement. Op Euro
pees niveau was er zeker aanleiding 
elkaar te vinden. Menig lid van de 
C.H.U. staat er evenwel aarzelend 
tegenover". Volgens hem moeten, 
zelfs bij europese verkiezingen, de 
katholieke en protestantse Parijen 
in Nederland met eigen lijsten uit
komen. Wel zou hij de mogelijkheid 
willen zien, dat bij europese verkie
zingen de candidatenlijsten aan el
kaar worden verbonden. Nationaal 
moet elke Partij zeker met een 
eigen program komen. "Bij het sa
menstellen van een program kijken 
wij natuurlijk wel eens bij elkaar 
over het muurtje, maar laten wij het 
niet forceren". Bovendien noemde 
de heer Tilanus de technische moei
lijkheid, dat de C.-H. iets tegen ver
kiezingsprograms hebben. Zij zeg
gen: "Hier heb je mijn beginselen" 
en beperken zich voor de rest tot 
een manifest met een paar punten. 

Interessant is uiteraard ook het 
commentaar, dat gekomen is van de 
zijde van niet rechtstreeks betrok
kenen. De socialisten beperken zich 
voornamelijk - merkwaardigerwijze 
gezien hun opvattingen over de 
doorbraak - tot waarschuwingen 
aan de protestanten. Het ,Vrije 
Volk" hield de protestanten voor, 
dat bij een nauwere samenwerking 
van de drie christelijke Partiien net 
zo zou kunnen lopen, dat prof. Rom
me ook de woordvoerder van het 
Nederlands politiek georganiseerd 
protestantisme zou worden. De heer 
Burger poneerde op het jongste 
Congres van de P.v.d.A de stelling, 
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dat de uitnodiging van prof. Rom
me aan de C.-H. en de A-R. om 
zich te bezinnen op een nauwere 
samenwerking met de K.V.P. bete
kende, dat definitief afstand wordt 
gedaan van de brede basis en een 
stap wordt gezet in de richting van 
een in hoofdzaak twee-partiienstel
stel. De heer Burger poneerde ove
rigens wel meer opmerkelijke stel
lingen tijdens zijn Congresrede. 

Van de zijde van de V.V.D. zijn 
nog geen uitspraken gedaan. Men 
kan zich bij hetgeen in V.V.D.-krin
gen leeft slechts baseren op enkele 
uitlatingen in bepaalde bladen. "EI
sevier" schrijft: "Wij zijn geen illu
sionisten. Wij geloven niet, dat de 
ideëen van de heer Romme aan
stonds of zelfs binnen enkele jaren 
zullen worden verwezenlijkt. De 
werkelijkheid loopt achter ideëen 
aan. Daarom is het goed, dat wij, 
een nationaal blad zijnde, van onze 
kant met een volmondig "Ja" zijn 
suggestie tegemoet treden". 

Het "Algemeen Handelsblad" 
meent, dat de tijd voor een - ove
rigens machtige - coalitie voorbii is. 
Het bindend cement (de schoolstnjd) 
is immers ver te zoeken. 

"De Telegraaf" ziet in de verkla
ring van prof. Romme de bereidheid 
van de katholieken het isolement, 
waarin zij jarenlang geleefd heb
ben, voorgoed te doorbreken. 

Een koddige opmerking maakte 
het Haagse liberale blad "Het Va
derland", dat schreef, "dat de pro
testantse kiezers wel zullen begrij
pen, dat achter de gedachte van 
prof. Romme de bedoeling zit om 
de protestanten te doen terugkeren 
naar wat zij' in de zeventiende eeuw 
hebben ver aten". 

Dat is natuurlijk ook een moge
lijkheid om deze belangrijke zaak te 
benaderen. 



Latijns-Amerika en de 
Sovjethandel 

door Alberto Daniël Faleroni te Buenos Aires 1) 

D e Sov'\et-Unie en Rood China proberen met alle beschikbare middelen 
hande srelaties aan te knopen met belangrijke latijns-Amerikaanse landen. 

Het is duidelijk - men behoeft maar vergelijkingen te trekken met de gebeur
tenissen in het Midden-Oosten - dat, met het aangaan van handelsbetrekkin
gen met het kommunistische blok, het paard van Troje wordt binnengehaald, 
niet alleen dat van de subversieve akties in het algemeen, maar in het bijzon
der om daarmede openlijke anti-kommunistische politiek bij voorbaat de 
wind uit de zeilen te nemen. Het voornaamste doelwit, waarop de Sovjets 
het oog gericht houden, is de olie, waarbij de "vreedzame koëxistentie" 
ook het materiaal moet leveren voor de demagogische en verraderlijke tech
niek, waarmede het kommunistische blok tewerk gaat. Agenten van Moskou, 
meestal afkomstig uit Tsecho-Slowakije, Hongarije en Oost-Duitsland, trachten 
hoge latijns-Amerikaanse regeringsambtenaren persoonliik ervan te overtui
gen, dat de Sovjet-Unie slechts in het geven van technische hulp vreedzaam 
met de Verenigde Staten, Frankrijk, Engeland en andere westelijke landen 
willen wedijveren. De kommunistische technici zijn er op uit hier dezelfde 
suksessen te behalen als in de landen van het Midden-Oosten en die van 
Zuid-Azië. Een van deze agenten is de Tsjech Josef Cremer, een ander dr. Max 
A. Bombis, afkomstig uit Bazel. 

Enkele berichten houden in verband met wat hierboven werd opgemerkt 
voor latijns-Amerika een waarschuwing in. Bijvoorbeeld: begin september 
deed de Sovjet-Unie aan Brazilië een nieuw aanbod technische apparatuur 
voor de oliewinning te ruilen voor koffie. Het ging hierbij om totaal 3.000.000 
zakken koffie, die een tegenwaarde hebben van 120.000.000 dollar. Dit bericht 
werd gegeven door het financiële dagblad "Boletfn Cambia I". In diezelfde 
tijd werd bekend, dat de ex-gouverneur van de staat Sao Paulo (Brazilië), 
dr. Janio Cuadros, een onderhoud ,had gehad met Nikita Ckroestjef, een 
gesprek, dat achter gesloten deuren plaats vond. De heer Cuadros was ver
gezeld door de directeur van het blad "Diario de Noticias", dat te Rio de 
Janeiro verschijnt, de heer José Dantas. En hoewel we niet weten wat beide 
heren met Chroestjef hebben besproken, wel zïln ons verklaringen bekend, 
die de heer Dantas aan de Russische heeft afge egd. "Voor alles - adus de 
heer Cuadros - wil ik mijn welgemeende dank betuigen aan de parlementaire 
groep van de U.R.S.S., die me de gelukkige mogelijkheid heeft geboden aan 
dit grote land een bezoek te brengen, voor de warme gastvrijheid, die ik 
niet alleen van de kant van officiële persoonlijkheden ondervond, maar ook 

') Alberto Faleroni is een Argentijns journalist, woonachtig te Buenos Aires. 
Hij is medewerker aan vele belangrijke latiins-Amerikaanse bladen. Hij is 
bestuurslid van verscheidene ant-kommunistische latijns-Amerikaanse organi
saties. 
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van de gewone Sovjet-burgers, die een grote belangstellin~ toonden voor 
Brazilië en de Brazilianen. Alles wat ik wilde zien, heb ik gezIen, geen enkele 
deur is voor me gesl0ten gebleven. Ik heb een interessant gesprek gehad 
met de voorzitter van de Akademie voor Opvoedkundige wetenschappen 
over politechnisch onderricht; ik heb een ontmoeting gehad met de vlce
minister voor de buitenlandse handel van de Sovjet-Unie, met wie het pro
bleem van de handelsrelaties tussen de Sovjet-Unie en de latijns-Amerikaanse 
landen heb besproken. In het bijzonder hebben wij gesproken over de ver
standhouding tussen de Sovjet-Unie en Ar~entinië, over de mogelijkheden van 
direkte handel tussen de U.R.S.S. en Brazilië. Op 3 augustus werd ik ontvan
gen door de voorzitter van de Raad van Ministers van de U.R.S.S., Nikita 
Chroestjef, met wie ik meer dan een half uur gesproken heb, gedurende welk 
gesprek wij het vraagstuk van de handelsbetrekkingen tussen de Sovjet-Unie 
en Brazilië hebben besproken. Ik ben zeer voldaan over het feit, dat Nikita 
Chroestjef een vurig voorstander van deze idee is. Als resultaat van deze 
reis heb ik de rijke mogelijkheden begrepen, welke schuilen in de handels- en 
kulturele betrekkingen tussen Brazilië en de Sovjet-Unie. Voor zover het mij 
betreft, zal ik alles doen er voor te zorgen dat deze zich vervullen en ver
sterken in het belang van beide landen. Ik ben ervan overtuigd, dat de ideolo
gische divergenties en het verschil in de sociaal-politieke systemen hiervoor 
geen beletsel behoeven te zijn". 

Men zegt, dat de Braziliaanse diplomatieke vertegenwoordiging (naar het 
slechte Engels-Amerikaanse voorbeeld) naar een fomule heeft gezocht, die 
een anti-kommunistische politiek verenigbaar moet maken met de handel met 
de Sovjet-Unie en Rood-China. Het zal niet vreemd zijn als Brazilië ook 
diplomatieke betrekkingen met beide landen gaat aanknopen. En in goed ge
informeerde latijns-Amerikaanse kringen neemt men aan, dat ook Chili en 
Cuba binnen afzienbare tijd diplomatieke- en handelsbetrekkingen met 
Moskou en Peking zullen gaan onderhouden. 

Inmiddels heeft ook de Nationale Raad van de Radikale Partij van Chili, 
die in dit land in het parlement de grootste invloed heeft, al bij voorbaat het 
aangaan van handelsbetrekkingen met de U.R.S.S. en de satellietlanden 
goedgekeurd. Zoals men weet heeft Chili tien jaar geleden de relaties met 
het Kremlin verbroken. Het is echter inmiddels al vrijwel zeker geworden, 
dat Peking 10.000 ton copra en 10.000 ton salpeter van Chili zal kopen, via 
Honkong. Ook Peru, een ander land dat rijk is aan petroleum en dat nog 
niet zo lang geleden door ernstige stakingen geplaagd werd, wordt op 
dezelfde manier onder rode invloed gebracht. Onlangs hebben Peruaanse par
lementsleden, tesamen met kollegas uit Columbia, Bolivia en Brazilië, een 
bezoek gebracht aan de Sovjet-Unie en uitgelaten, dat zij handelsbetrek
kingen met het rode blok voorstaan. De jongste moeilijkheden in Peru, de 
stakingen, waren duidelijk door de kommunisten georganiseerd. De bedoeling 
ervan was de regeringsplannen, om de olie-industrie verder te ontwikkelen en 
het tekort aan technische krachten op te heffen, te doorkruisen. Ook Argen
tinië heeft de bijzondere belangstelling van de Sovjets, om dezelfde reden: 
de olie. Volgens het "Journalof Commerce" daalde de export van Argentinië 
naar het Sovjet-blok vergeleken met de voorafgaande maanden in mei 1959, 
maar het totaal van de invoer uit het Sovjetblok steeg tot 46,2 %, terwijl het 
cijfer voor de eerste vijf maanden van 1958 nog 38,9 % was. Het is inderdaad 
waar, wat ook dit blad schreef, dat de Sovjet-Unie tracht de handel te regelen 
tussen Argentinië en Tsjecho-Slowakije en Roemenië. Op instignatie van de 
Sovjet-Unie hebben de laatste twee landen hun direkte aankopen in Argen
tinië sterk verminderd, terwijl Polen ze juist heeft verhoogd. Uit dit alles 
blijkt dat de Sovjets zich uiterst aktief tonen in de tussenhandel en hopen 
hun positie te kunnen konsolideren, als de "koude oorlog" gaat afnemen, de 
Verenigde Staten hun anti-kommunistische politiek gaan verminderen en de 
Sovjets de ekonomische handschoen in dit gebied gaan toewerpen. 

Zoals gezegd, zijn de Russen bijzonder geïnteresseerd in de Argentijnse 
olie. Met financiële en ekonomische hulp van de Verenigde Staten en andere 
westelijke landen verwezenlijkt de Argentijnse regering met sukses haar 
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plannen. Maar in kringen die verwant zijn aan de oppositie tegen de olie
politiek van de regering, wordt aangedrongen op meer uitwisseling met de 
Sovjet-Unie, vooral na het bezoek van de nationale afgevaardigde Dr. Jose 
V. Liceaga, die met de minister van buitenlandse handel van de Sovjet-Unie, 
Nikolai Patoluchev, op 27 oktober 1958 een overeenkomst tekende, waarvan 
artikel 1 het volgende vermelde: "Teneinde bij te dragen aan de ontwik
keling van de nationale olie-industrie van de republiek Argentinië, zal de 
U.R.S.S. machinerieën en werktuigen, vervaardigd in de Sovjet-Unie, leveren 
voor exploratie en exploitatie van olielagen, zoals boormachines, seismogra
fische werktuigen, transportmiddelen ... Om de regering van de Republiek 
Argentinië de financiering van genoemde aankopen in de U.R.S.S. te verge
makkelijken, verleent de Sovjet-Unie aan de regering van de republiek Argen
tinië een krediet ter waarde van 100 mijloen noord-amerikaanse dollars, tegen 
een rente van 2,5 % 's jaars, aflosbaar in tien jaren". 

Ook uit het voorafgaande kan men vaststellen, dat de Sovjets het zeer 
opportuun achten de mogelijke aankopen van Latijns-Amerikaanse regeringen 
met credieten te vergemakkelijken, om zich aldus van een reciprociteit te 
verzekeren, die voor hen zuiver kommercieel niet zo belangrijk is, maar des 
te meer in politiek opzicht. Dit alles vergemakkelijkt het uitoefenen van de 
druk tot vestiging van diplomatieke vertegenwoordigingen. En wij weten allen 
wat dat te betekenen heeft. De "diplomatieke vertegenwoordigingen" gaan 
de vestiging van ambassades vooraf, de ware "paarden van Troje", die 
immers de spionnen, saboteurs, politieke, technische en in subversieve akties 
getrainde kommissarissen en experts in de psychologische oorlogvoering in 
hun binnenste verbergen. 

De Latijns-Amerikaanse landen, die het aan zware industrie ontbreekt, zijn 
afhankelijk van de technisch hoger ontwikkelde landen, zoals de Verenigde 
Staten, Engeland, Frankrijk, de Bondsrepubliek, een afhankelijkheid, waarvan 
de Sovjet-Unie zich met goedkope handelswaar, langlopende kredieten enz. 
zich trachten meester te maken. In mei 1958 hadden zes Amerikaanse staten 
- Argentinië, Brazilië, Columbia, Mexico, Paraguay en Urugay - handels
overeenkomsten met BulgÇlrije, Tsecho-Slowakije, Oost-Duitsland, Hongarije, 
Polen, Roemenië en Rusland. In 1957 bereikte deze reeds een totaalbedrag 
van 400.000.000 dollar. Ook Rood-China heeft zijn handelsbetrekkingen in 
Latijns-Amerika verhoogd met $ 7.000.000 per jaar tot een totaal van 13.500.000 
in 1958. Latijns-Amerika kocht daarenboven van Rood-China goederen ter 
waarde van totaal 6.000.000 dollar. China stuurt thans vele handelsdelegaties 
naar deze landen; een ervan bezocht Cuba, waar zij werd ontvangen door 
de broer van Fidel Ca stro, Raul Ca stro, die een overtuigd kommunist is. Het 
was ook Raul, die zijn toestemming ervoor gaf, dat het Chinese persagent
schap "Nieuw China" in Havana een filiaal kon oprichten. Het is bekend, 
dat de Chinezen op het ogenblik een in het Spaans geschreven geschriften 
verspreiden, om propaganda te maken voor landbouwhervormingen in Mar
xistische zin. Het aantal Latijns-Amerikanen, dat Rood-China bezocht, is dit 
jaar belangrijk gestegen: van 115 in 1958 tot 159 in het eerste half jaar van 
1959. Tot de bezoekers behoorden o.a. de oud-president van Mexico: Lázaro 
Cárdenas (winnaar van de Stalinprijs); de gouverneur van de staat Brazilië; 
twintig leden van het parlement van Peru en tien rechtsgeleerden uit 
Colombia. 

Als Chroestjef of Mao erin slagen kommercieel en diplomatiek vaste voet 
te krijgen in Latijns-Amerika, zijn wij er zeker van dat binnen de vijf jaar 
de westelijke verdediging mondiaal een ernstige slag zal worden toegebracht, 
omdat immers de theorie van het "neutralisme" het zal gaan winnen van de 
strijd tegen het kommunisme. Wanneer men zich dit niet tijdig realiseert, 
staat ons een katastrofale ontwikkeling te wachten. Geheel Latijns-Amerika 
zal dan wel eens een nieuw Hongarije kunnen worden. Latijns-Amerika staat 
op het ogenblik aan een ernstige bedreiging bloot. Dat Europa zich hiervan 
bewust weze, dat de christelijke wereld hierdoor gewaarschuwd worde. 
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Buitenlands Panorama 

KONGRES VAN DE DEMOCRAZIA CRISTIANA TE FLORENCE 

Z elden werd een partij kongres met zoveel belangstelling, ja spanning ge
volgd als het zevende kongres van de Democrazia Cristiana, dat 

te Florence plaats had. Deze belangstelling was niet beperkt tot de Italiaanse 
politieke kringen, zoals alle p'olitieke partijen parlement en regering van 
Italië voelde men ook in het bUitenland zeer duidelijk dat de grootste politieke 
partij van Italië, die alleen de regering vormt, in de maanden en weken voor 
het kongres een zeer zware interne krisis doormaakte en dat een spektaku
laire wijziging in de samenstelling van het hoogste partij-orgaan niet alleen 
voor de partij, maar ook voor de regering en het gehele land onmiddellijke 
konsekwenties zou hebben. De oorzaken voor deze krisis liggen in wezen 
zeer diep en zijn dan ook door het kompromis, dat op het kongres op het 
laatste ogenblik kon worden bereikt, niet helemaal uit de weg geruimd. 
Allereerst moet men natuurlijk altijd met de bijzondere moeilijkheden reke
nen die voor een christen-demokratische partij als volkspartij ontstaan uit 
het feit dat alle kringen, lagen en groepen in de partij vertegenwoordigd 
zijn. Spanningen tussen links en rechts zullen daar optreden, waar de sociale 
tegenstellingen erg groot zijn of de sociale politiek van de partij bepaalde 
kringen niet bevredigd of niet overtuigd. Dit is in Italië zeker het geval: de 
sociale problematiek kan niet worden onderschat, nauwelijks overschat. Ver
volgens hebben wij met een land te doen waarin de persoonlijke tempera
menten en de persoonlijke konsepties van vooraanstaande politieke figuren, 
in Italië de "notabelen" genoemd, onafhankelijk van de politieke doelstel
lingen een eigen psychologisch en taktisch gewicht bezitten en de zakelijke 
tegenstellingen nog kunnen verdiepen door de "choc des tempéraments", 
waaruit niet de waarheid, maar geïrriteerdheid, verhoogde spanning en ver
warring voortspruit. Daarbij komt echter nog de algemene politieke konstel
latie van Italië die gekenmerkt is door het bestaan van een sterke kommunisti
sche partij en een daarmee sympathiserende socialistische partij, die van 
Nenni, die door haar bewust aarzelende houding tussen kommunisme en 
demokratisch socialisme het politieke klimaat bederft en de onzekerheid 
verhoogd. 

In dezè situatie had Fanfani verleden jaar een verkiezingsprogram laten 
ontwerpen dat sterke sociale accenten droeg en na de verkiezingen met de 
demokratische Saragat-socialisten een koalitie-regering gevormd, een midden
links regering dus, waarmee Fanfani trouw meende te zijn aan een oude 
uitspraak van De Gasperi, die eens gezegd heeft dat de Democrazia Cristiana 
een midden-partij is, die naar links tendeert. Fanfani beging een aantal grote 
fouten, hij regeerde sterk autoritair, behield de funktie van premier, minister 
van buitenlandse zaken èn hoofd van de partij-organisatie en bovendien 
bezette hij overal de belangrijke funkties met mensen uit zijn eigen kring. 
Mede door een manoeuvre van de zogenaamde "franc-tireurs" - christen
demokratische kamerleden, die in het geheim tegen advies van de fraktie 
met de oppositie meestemden - werd de regering-Fanfani in januari j.1. ten 
val gebracht, een midden-rechts groep van de Democrazia Cristiana nam 
onder leiding van Segni de regeringszaken over en Fanfani trok zich terug. 
Segni steunde niet op Saragat, maar op de monarchisten, de liberalen en 
de fascisten, zonder dat deze in de regering vertegenwoordigd zijn. Fanfani 
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echter keerde in het politieke leven terug en spoedig begonnen de verschil
lende stromingen in de partij, van de geheel rechtse Dorotei tot de ~eheel 
linkse "base" een interne aktiviteit in de afdelingen en aan de top, die aan 
hevigheid toenam, naarmate het kongres van Florence naderde. Het werd 
duidelijk dat deze stromingen, die bijna een erkende instelling in de partij 
werden, met eigen leiding, leden korps, ja eigen publikaties en communiqués, 
op het kongres hun krachten wilden meten om bij de verkiezingen voor de 
"consiglio nazionale" de leiding van de partij, daarmee van de politiek in 
handen te krijgen en zodoende ook de verdere regeringspolitiek of zelfs de 
samenstelling van de regering te kunnen bepalen. 

De opvolger van Fanfani als "direttore politico" van de partij, Aldo 
Moro, een nog vrij jonge en zeer bezadigde, hard werkende oud-hoogleraar 
in de rechtswetenschappen, had voor het kongres tevergeefs getracht, de 
midden-rechts-koers van Segni en Moro met de midden-links-koers van 
Fanfani te verzoenen. Fanfani bleef onverzoenlijk en scheen het op een 
machtsstrijd te willen laten aankomen. Dit was de oorzaak van de enorme 
spanning waarin het kongres voor ongeveer tweeduizend deelnemers en vele 
binnen- en buitenlandse gasten en journalisten begon - een spanning en een 
krisis, die Fanfani eigenlijk moeilijk kan verantwoorden, omdat zij de partij 
toch meer schade toebrachten dan op het eerste gezicht lijkt. Moro hield 
een redevoering van drie en een half uur, honderd sprekers heten zich in de 
sprekerslijst inschrijven, een uiterst fel debat begon, dat tot hartstochtelijke 
gevoelsuitbarstingen en ook botsingen tussen de aanhangers van de verschil
lende stromingen leidde, de partij scheen uiteen te vallen, het kongres kreeg 
voor ogenblikken het aanzien van een revolutionair parlement. De aan
hangers van Fanfani verweten de regering van Segni sympathieën voor het 
fascisme, ja noemden Segni fascist, de aanhangers van Segni, Scelba en 
Andreotti beweerden, direkt en indirekt, dat Fanfani bereid zou zijn met 
Nenni in zee te gaan en daarmee naar links veel te "open" te worden. Toen 
er geen uitweg meer mogelijk scheen, kwamen zowel de kleine, energie
geiaden en autoritaire tribuun Fanfani evenals de nobele, terughoudende 
intellektueel Segni de golven kalmeren, en Segni won het door zijn wijs 
optreden van Fanfani, die in de zaak zelf niet veel wilde toegeven. De groep
Moro-Segni beloofde Fanfani en zijn aanhangers in de partijleiding meer 
invloed te geven en in de politiek de sociale problemen beter ter harte te 
nemen, maar hield vast aan het aktuele regeringsprogram, en de steun van 
rechts. De stemming liet zien, dat de deelnemers noch voor extreem rechts 
noch voor extreem links voelden. Segni-Moro behaalden een duidelijke over
winning door 68 zetels van de 120 zetels van de "Consiglio nazionale" te 
bemachtigen, terwijl de groep van Fanfani slechts 46 verwierf. 

De krisis was daarmee overwonnen, de regering van Segni gered, de 
eenheid van de partij gehandhaafd. Fanfani kwam uit de partij-oppositie als 
het ware terug en zijn stemming is geïnkorporeerd in het geheel van de 
partij. De verliezers zijn de extreem rechtsen en de extreem linksen, het 
gezonde verstand heeft gewonnen. Daarmee zijn de problemen natuurlijk 
nog niet opgelost. In de regering van Segni bevinden zich 'vier ministers, die 
die zich op het kongres voor de sterkere linkskoers van Fanfani hebben uit
gesproken. In hun hart zullen er ook nog andere zo voelen. De groep van 
46 Fanfani-mannen in de "consiglio nazionale", vaak uit de jongere generatie, 
zullen in de toekomst trachten een luide toon in de partij aan te slaan. En 
Fanfani zelf? - Dit alles wijst er op, dat de Democrazia Cristiana in Florence 
een zeer gevaarlijke klip gelukkig kon omzeilen, de veilige haven van eens
gezindheid en stabiliteit heeft zij daarmee nog niet bereikt. 

DE GAUllE 

D e schepper en de eerste president van de Vijfde Republiek heeft in de 
laatste maanden enkele belangrijke besluiten op het gebied van de 

binnen- en buitenlandse politiek genomen, die voor het gehele Westen van 
zeer groot bel~ng zijn. Daarmee wordt ook duidelijker welke denkbeelden 
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De GaulIe eigenlijk nastreeft. Hij heeft bewezen op essentiële punten van 
zijn politiek beleid tegenover vrienden en buitenstanders gelijk uiterst zwijg
zaam te zijn. Nu zijn wij in staat iets duidelijker te zien. Na lang afwachten 
en grondig intern overleg heeft De GaulIe eindelijk op 16 september j.1. in 
een grote redevoering zijn plannen ten aanzien van Algerije bekend gemaakt: 
het Algeriinse volk zal, vier jaar uiterlijk na het beëindigen van de openlijke 
vijandelijkheden in Algerije, de kans krijgen vrij over zijn lot te beschikken, 
namelijk of zich geheel bïk Frankrijk voegen, dus integreren, of geheel zich 
afscheiden en daarmee 00 iedere ekonomisch-financiële steun verliezen van 
Franse zijde, zoals Guinée, of tenslotte de verstandige middenweg kiezen, 
die De GaulIe ook met zoveel woorden heeft aanbevolen, namelijk een "auto
détermination" in een bijzondere associatie met Frankrijk zoals op het gebied 
van defensie, buitenlands beleid en ekonomie. Dit was een bijzonder moedige 
en wijze stap van De GaulIe, waarmee aan de extremisten iedere kans werd 
ontnomen en tegelijk de Algerijnen een oplossing werd aangeboden, die 
een bloedige oorlog ter bestrijding van Frankrijk niet meer rechtvaardigt. 
Zowel in het Westen als bij de Arabische landen en zelfs bij de opstandelingen 
heeft dit aanbod dan ook grote indruk gemaakt en het laat zich aanzien 
dat de opstandelingen vroeg of laat toch tot onderhandelen met De GaulIe 
bereid zullen zijn. Daarmee zou de ook voor geheel Europa hoogst pijnlijke 
Algerijnse oorlog zijn einde kunnen vinden. 

Tenminste geografisch daarmede nauw samenhangend is het nu ook De 
GaulIe officieel bevestigd besluit van de Franse regering, die hierin natuur
lijk De Gaulle·s hoogstpersoonlijke visie volgt, de Franse atoombom ondanks 
de protesten van Afrikaanse zijde en bezorgdheid van bevriende zijde in 
de Sahara tot ontploffing te brengen. Reeds in augustus j.1. had zich de heer 
Debré over deze kwestie op een enigszins verontrustende wijze uitgelaten: 
Debré zei toen namelijk in een paar veelbesproken zondagsspeeches, dat 
Frankrijk de atoombom nodig had voor zijn veiligheid - wat men kan be
grijpen - èn voor zijn positie in de wereld - wat reeds veel moeilijker te 
begrijpen_ is. Zou de atoombom dan eventueel moeten dienen als instrument 
van politieke machtsontplooiing van Frankrijk overal in de wereld, dus ook 
binnen de westelijke wereld? Het leek erop. De GaulIe is op dit punt zelf nog 
teruggekomen in zijn interview van 10 november j.l., waarin hij het volgende, 
kort samengevat, zei: bij een eventueel konflikt tussen Oost en West, zouden 
de beide atoomrnachten, de angelsaksische en de Russische, elkaar tegenover 
staan, en Europa zou het machteloze slagveld zijn. Als Frankrijk de atoom
bom bezit, dan kan het een soort "balans" tussen de beide machten vormen, 
in het voordeel van Europa, de vrede etc. 

Een merkwaardige konceptie, die men in Engeland met grote nauwkeurig
heid bestudeerde - niet alleen maar om het feit dat Engeland graag Frankrijk 
verwijt iets te willen, wat Engeland zelf heeft, namelijk een eigen atoombom. 
Er klonk in de woorden van De GaulIe iets door van een oud denkbeeld van 
het door Frankrijk geleide Europa tussen de beide grote machtskoncentraties 
in het Oosten en het Westen. In het zojuist verschenen derde deel van De 
Gaulle's "Mémoires de Guerre. Le Salut 1944-'46" vindt men hierover interes
sante uitlatingen. Zo zegt De GaulIe (p. 179 ev./: "Jugeant que I'effondrement 
de I'Allemagne, Ie déchirement de l'Europe, 'antagonisme surro-américain, 
offrent à la France, sauvée par miracle, des chances d'action exceptionelles, 
il me semble que la période nouvelle me perrnettra, peut-être, d'entamer 
I'exécution du vaste plan que j'ai formé pour mon pays. Lui assurer la sécurité 
en Europe occidentale, en empêchant qu'un nouveau Reich puisse encore la 
menacer. Collaborer avec I'Ouest et I'Est, au besoin contracter d'un cóté ou 
bien de I'autre les alliances nécessaires, sans accepter jamais aucune espèce 
de dépendance ... Amener à se grouper, aux points de vue politique, écono
mique, strotégique, les Ëtats qui touchent au Rhin, aux Alpes, aux Pyrénées. 
Faire de cette organisation I'une des trois puissances planétaires et, s'il Ie 
faut un jour, I'arbitre entre les deux camps soviétique et anglo-saxon. Depuis 
1940, ce que j'ai pu accomplir et dire ménageait ces possibilités. A présent 
que la France est debout, je vais tacher de les atteindre". 
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Hier ligt het motief voor het verdrag dat De GaulIe in 1944 met Rusland 
heeft gesloten - en dezelfde motieven inspireren hem klaarblijkelijk bij zijn 
atoombeleid, zoals hij in zijn interview van 10 november verklaart. Frankrijk 
moet volgens deze gedachte een groepering van de europese landen vormen 
en, al naar gelang van zijn belangen met het Oosten of het Westen "de 
nodige verbonden" sluiten om uit Europa een derde planetaire macht tot 
stand te brengen, die eventueel de "arbiter", de scheidsrechter tussen het 
Oosten en de Angelsakers zou kunnen vormen. Uit de scheidsrechter tussen 
de beide planetaire machten uit de mémoires is in het interview een houder 
van de "balans" tussen de atoommachten geworden. De konstruktie is de
zelfde, en zij is, op zijn zachtst uitgedrukt, geheel fout, en minstens zeer 
bedenkelijk. Het is een positie die noch met de federatieve gedachte van 
Europa en zeker niet met de gedachte van de atlantische samenwerking ge
heel in harmonie te brengen is. Chroestsjow wist zeer goed dat De GaulIe 
altijd gevoelig was voor dergelijke denkbeelden en heeft hem reeds in de 
zomer, voor zijn bezoek aan Washington, door de Russische ambassadeur 
laten benaderen, om een direkt kontakt tussen de beide staatslieden voor te 
bereiden. Toen Chroejtsiow nog kort geleden in zijn grote rede over de bui
tenlandse politiek vriendelijke woorden voor De GaulIe en vooral voor diens 
Algerijns beleid vond, was de weg voor een reis van Chroesjtsjow aan Parijs 
open. De GaulIe stelde daarom aan zijn bondgenoten voor, de topkonferentie 
uit te stellen en eerst de ontmoeting De Gaulle-Chroestsjow te laten plaats
vinden. De verklaring, dat daardoor de topkonferentie beter voorbereid kan 
worden, en dat De GaulIe het nuttig achtte voor de topgesprekken, dat De 
GaulIe en Chroestsjow eklaar goed begrijpen, is een zeer zwakke rechtvaar
diging voor deze politiek. De reden ligt veel meer in het streven van De 
GaulIe, zijn bondgenoten te laten merken dat Frankrijk is staat is een eigen 
politiek te voeren binnen de westelijke wereld en dat de bondgenoten met 
deze positie van Frankrijk, dat wil dus zeggen, met Frankrijk als een grote 
en respektable mogendheid, meer rekening moeten houden. Dat de Koningin 
van Engeland De GaulIe meteen voor april a.s. naar Londen uitnodigde, is 
een bewijs, dat De GaulIe in dit opzicht ook succes heeft, zoals hij met deze 
politiek reeds voor 1945 tegenover zijn bondgenoten vaak genoeg succes had. 

De vraag is alleen, of De GaulIe voldoende beseft, welke kansen hij hier
mede voor de psychologische strategie van de Russen geeft, welke propa
gandistische voordelen het kommunisme uit deze individualistische houding 
van westelijke landen trekt. Voor De GaulIe telt soms en zeker niet nu voor 
de eerste keer, het prestige, de grandeur van Frankrijk meer dan de ideolo
gische strijd tussen het kommunisme en de vrije wereld - dus op het inter
nationale vlak, wel te verstaan - daarom schijnt hij in sommige punten van 
zijn politiek niet voldoende oog te hebben voor het grote belang dat juist 
nu een eensgezind handelen van de westelijke mogendheden heeft. En wij 
vrezen dat deze houding van De GaulIe Italë als een slecht voorbeeld gediend 
heeft. Bij alle respekt voor hetgeen De GaulIe in het afgelopen anderhalf 
jaar voor Frankrijk en daarmee voor Europa heeft gedaan moeten wij dus 
bekennen dat ons deze aspekten van De Gaulle's buitenlandse politiek be
zorgd maken. 
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Nieuwe boeken 

L. LANDON GOODMAN, De 
automatisering en de mens, 
Utrecht 1959, Aulaboeken, 216 
blz. 

I n dit boek dat met een aantal fo-
to's en tekeningen is verlucht, 

wordt door de Amerikaanse schrij
ver een aktueel en beklemmend pro
bleem behandeld. De auteur heeft 
zijn boek in twee delen gesplitst. 
Het eerste behandelt de omschrij
ving van het begrip automatisering 
en een overzicht van de mogelijk
heden en toepassingen. Het tweede 
- ongetwijfeld het belangrlijkste 
deel - bespreekt de gevolgen van 
de automatisering op het sociale 
en ekonomische vlak. De schrijver 
wijst er met nadruk op dat automa
tisering noodzakeli,'k is, maar dat 
dit proces geleide ijk zal moeten 
plaats vinden. In het kader hiervan 
behandelt hij een aantal dringende 
vragen, waarbij hij erin is geslaagd 
zijn stof voor een breed publiek toe
gankelijk te maken. Stellig zal dan 
ook dit Aulaboek een ruime lezers
kring vinden. 

Prof. dr. A. M. CHORUS, 
Grondslagen der sociale psy
chologie. H. E. Stenfert Kroese 
N.V., leiden, 1959, 387 blz. 

Omdat prof. Chorus de kunst ver
staat een wetenschappelijk on

derwerp als het onderhavige op 
een bevattelijke wijze uit de doeken 
te doen o.m. door het veelvuldig ge
bruik van praktijk-voorbeelden, zal 
dit boek niet alleen welkom zijn in 
handen van studenten in de psycho
logie en de sociale wetenschappen, 
maar zal het ook de leek boeien, 
die zich interesseert voor de gedra
gingen van de mens in de samenle
ving. 

Achtereenvolgens worden n.1. o.a. 
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aan een beschouwing onderworpen: 
de menselijke dynamiek, het leven 
in gemeenschap, communicatiemid
delen van de mens (waaronder een 
interessante uiteenzetting over het 
gerucht), meningsvorming en -pei
ling, structuur en functie van de 
groep, sociaal aanzien en prestige. 

Sociale psychologie een tak van 
wetenschap, die in Amerika reeds 
vele beooefenaars kende, heeft de 
laatste jaren pas in Nederland de 
nodige aandacht verkregen. Toen 
de eerste druk van dit werk in 1953 
verscheen betrad prof. Chorus een 
vrijwel nog onontgonnen terrein 
door de voornaamste gegevens en 
onderzoekingen te systematiseren. 
Deze tweede druk kon dank zi/' de 
vele sinds 1953 verschenen pub ica
ties over sociale psychologie wor
den ingekrompen en zodanig be
werkt, dat het aan bruikbaarheid in
derdaad aanmerkelijk heeft gewon
nen. 

Een boek om gedegen mensen
kennis mee op te doen. 

J. H. 

BAANBREKERS VAN HET HU
MANISME, onder redactie van 
prof. dr. S. U. Zuidema. Uitg. 
T. Wever, Franeker. I n -dit interessante boek zijn een 

vijftal studies samengebracht, 
waarin een aantal voorlopers 
van het moderne humanisme (Eras
mus, locke, Rousseau en Feuer
bach) en de organisatie van het mo
derne humanisme in ons land, het 
Humanistische Verbond, door pro
testants-christelijke auteurs worden 
behandeld. Vooral de studie van 
prof. dr. Waterink over Jean Jacq. 
Rousseau heeft ons geboeid. De bij
drage van prof. dr. S. U. Zuidema 
over het Humanistische Verbond is 
zeer verhelderend. 



LUCiEN GUlSSARD AA, Ca
tholicisme et Progrès social. 
UitQ. Librairie Arthème Fayard, 
Panjs. 

D it is een deeltje uit de Encyclo-
pédie du Catholique au XXème 

siècle. De auteur geeft een eenvou
dige inleiding tot enkele kernpunten 
van de katholieke sociale leer. Voor 
wie dieper wil graven geeft hij te 
weinig, maar als introductie is zijn 
boekje uitmuntend. Voor jongeren, 
die het Frans goed meester zijn, van 
harte aanbevolen. 

Prof. dr. F. J. H. M. VAN DER 
VEN, Schaduwen van het mo
dernisme. Uitg. Paul Brand 
N.V., Bussum. H et bekende boek van de Tilburg-
se hoogleraar zij hier nog eens 

nadrukkelijk aanbevolen. De voor
treffelijke stijl ervan maakt het le
zen tot een genot, ook indien men 
zich aan de opvattingen van de 
auteur niet gewonnen wil geven. 

Dr. S. W. COUWENBERG, Plei
dooi voor een christelijke door
braakgedachte. Uitg. Pax 's
Gravenhage. 

Dit kleine boekje is een uitwerking 
van opmerkingen over de 

doorbraak, die de schrijver heeft 
gemaakt in eerder verschenen pu
blikaties. Hij verzet zich tegen het 
monopoliseren van de doorbraak
gedachte door de socialisten, en 
neemt het op voor een Nederland
se CD.U., waarin een christelijke 
doorbraak politieke gestalte krijgt. 
Via deze CD.U. zal een ontwikke
ling in de richting van een twee
partijenstelsel mogelijk worden, het
welk de regeerbaarheid van ons 
land ten goede komt. In de huidige 
discussie over het samen~aan der 
christelijke partijen kan dit boekje 
een nuttige functie vervullen. Hoe
wel niet in al zijn onderdelen over
tuigend, bevat het toch vele goede 
opmerkingen en zwaar wegende ar
gumenten. Wij priizen in dr. COll
wenberg de openheid, waarmede 
hij de problemen voor ons uiteen
zet. Hij meent, dat de geesten voor 
de realisering van zijn ideeën nog 
niet rijp zijn, maar voegt daaraan, 
naar onze mening terecht, toe, dat 
dit nog niet betekent, dat men de 

zaak dan maar op zijn beloop' moet 
laten. Het is te hopen, dat hij er in 
slaagt de gedachtenwisseling over 
het gewichtige vraagstuk van de 
christelijke politieke samenwerking 
in één partij te stimuleren. 

Dr. F. HARTOG, European 
Trade Cycle Policy. Uitg. A W. 
Siithoff, Leiden, 1959, 55 blz. 
f2,90. 

D
e meest waardevolle bijdragen 
van de onder auspiciën van de 

Raad van Europa tot stand gekomen 
studies worden in de serie "Euro
pean Aspects" gepubliceerd. Deze 
studie van Hartog is het eerst ver
schenen werk in de sector "Econo
mies". 

Het bestrijden van de economi
sche conjunctuur, een van de be
longrijkste doeleinden van de eco
nomische politiek, wordt hier bena
derd door de mogelijkheden van 
conjunctuurpolitiek te bezien op na
tionaal, europees en internationaal 
niveau. Gezien het in meeste gevai
len wereldomspannende karak~er 
van een conjunctuurcrises, zal het 
bevorderen van stabiliserende 
maatregelen op internationaal ni
veau de meest effectieve uitwer
king hebben. Ondanks vele pogin
gen is men er tot nu toe niet in ge
slaagd maatregelen te realiseren, 
welke een internationale stabiliteit 
in het economische leven garan
deert of in sterke mate bevorderd. 

Conjunctuurpolitieke maatregelen 
in het nationale vlak zijn meer ge
richt op het bestrijden van een de
pressie dan op het voorkomen 
daarvan. Bovendien zijn de moge
lijkheden gelimiteerd door de groot
te van de deviezenvoorraad. 

Door coördinatie van concjunctu
rele maatregelen binnen Europa 
wordt niet alleen een grotere stabi
liteit verleend aan de economische 
ontwikkeling in de hele vrije we
reld, maar kunnen de conjunctuur
bestrijdende maatregelen ook met 
grotere kracht worden aangewend. 
Voor allen die zich bezighouden 
met de europese integratie een be
langwekkend geschrift, dat aanlei
ding moge zijn tot een meer positie
ve uitwerking van de conjunctuur
politiek in het kader van de E.E.G. 
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Drs. J. P. A. VAN DEN DAM, 
Maatschappelijk. werk. Een po
ging tot verheldering. Het 
Spectrum, Utrecht-Antwerpen, 
1958. 152 blz. 

S zegt een poging te willen 
. wagen tot kritische benadering 

van de maatschappelijk werk-pro
blematiek. Als zodanig lijkt mil de 
poging minder geslaagd. Te zeer 
wordt de relativiteit van eigen me
ning, van anderer meningen, van 
het hele maatschappelijke werk 
naar voren geschoven. Toch heeft 
het verschijnen van dit boekje onge
twijfeld waarde voor het publiek, 
waartoe S. zich in hoofdzaak richt, 
nl. de maatschappelijk werkers in 
opleiding en zij die reeds in de 
practijk werkzaam zijn. De belang
rijkste vragen op het terrein van het 
maatschappelijk werk vinden zij hier 
beknopt bijeen en tevens de me
ningen van gezaghebbende schrij
vers op dit gebied. Na een korte 
historische inleiding, tracht S. een 
overzicht te geven van het heden
daagse maatschappelijke werk. Ver
volgens behandelt hij de oorzaken 
van de huidige belangstelling voor 
het maatschappelijk werk, doet hij 
een poging tot het geven van een 
begripsbepaling van dit werk, geeft 
hij aan waarom iemand zich met 
maatschappelijk werk bezig houdt 
en gaat hij de functies van en de 
wijze van werken in het maatschap
pelijk werk na. De verhouding tus
sen de beroepskrachten en vrijwilli
gers en tussen de overheid en het 
particulier initiatief - twee zeer tere 
punten - worden besproken, om ten 
slotte te sluiten met enkele aanteke
ningen over de organisatie van het 
maatschappelijk werk. 

B. 

GONTHER NOLLAN, Die Inter
nationale. Wurzeln und Er
scheinungsformen des proletari
schen Internationalismus. Köln 
1959. Verlag für Politik und 
Wirtschaft. 343 blz. I n kort bestek biedt deze Qedegen 

studie een helder overzicht van 
de in organisatorisch verband uitge
voerde aktiviteiten van het interna
tionale communisme. 

Nog niet eerder werd de oor
sprong en het verloop van de inter-
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nationale samenwerking der com
munisten - vanaf de communisten
bond, via komintern en kominform 
tot vrij recente datum - in een der
gelijk licht geplaatst dat een wer
kelijk inzicht verschaft in verschil
lende organisatievormen, werk- en 
financieringsmethoden alsmede sub
versieve aktiviteiten. 

Voor de deskundige en de ge
interesseerde leek een belangrijk 
werk. 

J. V. 

C. G. M. MIERMANS, Sport in 
een veranderende wereld. Uit
geverij Het Spectrum, Utrecht, 
1959. 126 blz. 

C-G. M. Miermans, de schrijver 
van dit boekje, is enige jaren 

geleden gepromoveerd op een 
proefschrift "Voetbal in Neder
land". Hij was daarmee de eerste in 
ons land, die de sport (zij het uit
sluitend de voetbalsport) in de sfeer 
van de academische studie trok. 
Thans heeft hij zich gewaagd aan, 
wat men zou kunnen noemen, een 
verantwoorde wetenschappelijke 
benadering van het fenomeen sport. 
Dit keer gewijd aan de sport "an 
sich", hoewel ook nu weer de 
voetbalsport een voorname plaats 
inneemt. In het algemeen houdt de 
schrijver zich bezig met het kul
tuurpatroon dat aan de sport ten 
grondslag ligt. Jammer is het dat 
de sociale- en psychologische pro
blematiek slechts zijdelings ter 
sprake komt. Wellicht stof voor een 
volgende studie? Niettemin kan een 
ieder, die in de sport iets meer ziet 
dan "zo maar" een vrijetijdsbeste
ding de schrijver dankbaar zijn 
voor zijn initiatief. Vooral voor 
deze mensen is "Sport in een ver
anderende wereld" een boek dat 
hoog op de literatuurlijst moet prij
ken. 

J. V. 

DAVID RIESMAN, De Eenzame 
Massa, Van Gorcum, Assen, 
1959. 224 blz. 

zowel door de uitgever als door 
de inleider Prof. dr. H. C. J. 

Duijker wordt dit werk als zeer be
langrijk aangekondigd. 

Het is in elk geval een uitzonder
lijk boek, deze Nederlandse bewer-



king van Riesman's "The lonely 
Crowd", rijpe vrucht van een so
ciaal wetenschappelijk onderzoek 
over de verschillende veranderingen 
va~, het "gemeenschappelijk karak
ter. 

Riesman ontwikkelt een oorspron
kelijke theorie bij zijn indeling van 
de mensheid in slechts drie groe
pen van typen nl. de door traditie-, 
de van binnen uit-, en de door an
deren bepaalde typen. Deze typen 
komen ook in contact met de poli
tiek en het is verheugend dat de 
schrijver hieraan een apart gedeelte 
van zijn werk besteedt. Zo sch'3nkt 
hij aandacht aan de wijze waarop 
de politieke beïnvloeding door de 
verschillende typen wordt verwerkt, 
hoe enthousiastelingen reageren en 
onverschilligen enz. enz. Een hoog
gestemde opvatting over politiek 
konden wij bij Riesman echter he
laas niet ontdekken. 

Zijn onderzoekingen hebben al
leen betrekking op Amerika, zo ook 
zijn conclusies. Zelf schrijft hij, dat 
ziln gezichtsveld wordt beperkt 
door zijn nationaliteit, hetgeen niet 
wegneemt, dat dit boek ook van be
lang is ter typering van de mense
lijke verhoudingen in Nederland. 

J. H. 

Dr. G. A. KOOY, De oude sa
menwoning op het nieuwe plat
teland. Van Gorcum, Assen, 
1959. 236 blz. H et samenwonen op de boerde-
rijen in de Gelderse Achterhoek 

geschiedt niet op de eerste plaats 
wegens de woningnood maar uit 
traditie. 

Voor- en tegenstanders zijn de 
laatste jaren soms heftig aan het 
woord geweest. Sommigen bena
drukken de gunstige materiële kant 
er van, de meesten zien het als een 
afwijking van de normale wijze van 
samenwonen, die zo spoedig moge
lijk dient te worden recht getrok
ken. 

Aard en omvang van het pro
bleem zijn nu wetenschappelijk vast
gesteld. Dit boek brengt bepaald 
de oplossing zeer nabij, want aan 
de hand van een grootscheepse 
enquête bij streekkenners en agra
riërs heeft Dr. G. A. Kooy, verbon-

den aan de Afdeling Sociologie en 
Sociografie van de landbouwhoge
school, het samenwoningsprobleem 
in de Gelderse Achterhoek aan een 
diepgaand wetenschappelijk onder
zoek onderworpen. 

Het werk van Dr. Kooy en van 
zijn medewerkers dwingt bewonde
ring af. Wij worden geconfronteerd 
met een probleem, dat belangstel
ling verdient niet in het minst van 
de departementen van Maatschap
pelijk Werk en Volkshuisvesting, 
omdat het levensgeluk van de agra
rische Achterhoekers er mee ge
moeid is. 

J. H. 

ERICH FROMM, De Gezonde 
Samenleving. Erven J. Bijleveld, 
Utrecht, 1958. 274 blz. I n dit boek wordt een originele, zij 

het humanistische, visie gegeven 
op' de ontwikkeling van het mense
lilk geslacht, waaruit een scherpe en 
bestudeerde visie blijkt. 

De schrijver komt tot de conclusie, 
dat die ontwikkeling op een punt is 
gekomen, waarop vernietiging door 
een atoomoorlog en door het ro
botisme het mensdom bedreigt. 

Als enig alternatief ziet hij een 
internationale economische samen
werking, wereldbestuur en een vol
ledige ontwapening. Bepleit wordt 
een ver gaande decentralisatie en 
economische medezeggenschap. 

Hetgeen in dit verband door Erich 
Fromm gesteld wordt over de op
bouw van een gezonde samenle
ving door middel van het z.g. 
"communitaire socialisme", komt de 
lezer wellicht enigszins irreëel en al 
te idealistisch voor, maar dit neemt 
niet weg, dat kennisname van deze 
zienswijze in dit interessante deel 
van de Bijleveld-serie met als onder
titel: psychopathologie van demo
cratie en kapitalisme beslist de 
moeite waard is voor ieder die het 
wel meent met de opbouw van een 
gezonde samenleving. AI preten
deert dit boek ook "de gezonde 
samenleving" te kenschetsen, het is 
in elk geval een o.i. waardevolle 
bijdrage aan de meningsvorming 
over een ideale toekomstige maat
schappij. 

J. H. 

403 

. , 



I 

'I 

ERNST B. HAAS, The Uniting 
of Europe. Stevens & Sons
Limited, London, 1958, 537 blz. I n de Library of World Affaires ver-

scheen dit lijvige boek van Ernst 
Haas, dat we daarin als een wel
kome verschijning mogen begroe
ten. Deze studie werd mogelijk door 
een subsidie van de Social Science 
Research Council en het Institute of 
Social Studies van de universiteit 
van Calnifornië. De schrijver heeft 
ter plaatse zijn stof kunnen verza
melen en deze verwerkt in drie de
len: Integration: ideologie and 
institutions, Processes of integration 
at the national level en Processes 
of integration at the supernational 
level. Welnu, dat alles is uitgemond 
in een scherpzinnige analyse, een 
goed leesbare tevens, al is bij wer
ken als deze een ietwat droge op
somming niet altijd te vermijden. 
Dat is echter nauwelijks een be
zwaar. Het beeld, dat Haas van de 
integratie van Europa heeft ontwor
pen, is voor hen, die zich bezig hou
den met de politiek-wetenschappe
lijke bestudering van dit konsept 
een uitstekende inleiding of een ver
breding van hun kennis. Terecht 
merkt de schrijver in zijn voorwoord 
op, dat voor de politiek-weten
schappelijk geïnteresseerden de 
verenrging van Europa een ontwik
kelingsgang van een bijzondere 
aantrekkelijkheid is, die zich voor 
hun ogen voltrekt. Hoe langzaam 
deze ontwikkeling overigens ook 
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plaats vind, op het ogenblik biedt 
zij zowel naar verleden als naar 
toekomst een interessante blik op 
de groei van begrippen en denk
beelden, die historisch reeds te her
kennen zijn geweest. 

Een boek, dat men bij vele biblio-
theken gaarne een plaats toewenst. 

SPAREN. Enkele beschouwingen 
bij een veertigjarige spaar
activiteit. Uitg. N.V. Spaarkas 
voor belegging in R.K. lenin
gen, Utrecht, 1959. 99 blz. 

H et is een goede gedachte ge
weest een pocket uit te geven, 

waarin de sociale functie van het 
sparen en de economische beteke-

-nis ervan worden uiteengezet met 
de bedoeling daardoor bouwstenen 
aan te dragen voor een in het boek
werkje gesugeereerde studiecom
missie, welke staatssecretaris 
Schmelzer zou dienen in te stellen 
ter wetenschappelijke bestudering 
van de devaluatie van het spaarbe
sef en om na te gaan welke sociale 
motieven voor het sparen aanwezig 
zijn. Hierdoor zouden mogelijkhe
den kunnen worden geschapen tot 
perfectionnering van de beleidslijn. 

In dit sympathieke boekje wordt 
op duidelijke wijze de noodzaak 
van sparen beklemtoond, terwijl be
paling van de wijze waarop aan de 
eventueel in te stellen studiecom
missie wordt overgelaten 

J. H. 
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Dem ocratisering 
als opgave 
door mr H. Velu 

In zijn fameuze rede over "Problemen rond de democratie" (Berg en Dal, 
3 oktober 1959) zeide dr. Veldkamp dat het onjuist is te spreken van 
crisisverschijnselen in onze democratie, liever zou hij kwalijke elementen 

in de democratische ontwikkeling als groei- en ontwikkelingsverschijnselen 
kenmerken. Bij deze gedachte zou ik een eerste kanttekening willen maken. 
Het is namelijk een vraag of deze ontwikkelingsverschijnselen tijdelijk zijn, 
ofwel dat zij inhaerent zijn aan de democratie. 

Prof. van Boxtel, in zijn artikel "Democratie en Menselijke verhoudingen" 
doet ons in die richting denken, wanneer hij schrijft, dat de democratie geen 
simpel feit is, maar een ideaal en dat de democratisering een zedelijke 
opgave betekent voor mens en mensheid. Het is wel duidelijk dat hier nog 
geen sprake is van de juridische structuur van de democratie, maar enkel 
van de inhoud, die in een formele democratie aanwezig moet zijn om wer
kelijk personalistisch te zijn. Over deze grondvoorwaarden van democratie 
zou ik nog eens willen doordenken. Mij dunkt namelijk - en de inleiding van 
dr. Veld kamp is hiervoor ook tekenend - dat wij bij het woord democratie 
te snel denken aan juridische staatsstructuren en te weinig aan een bepaalde 
levenswijze. 

DEMOCRATISCH LEVENSGEVOEL 

In de bekende rede van Pericles, uitgesproken in de winter van 431, lezen 
wij: "Onze staatsvorm is democratie, omdat invloed op staatszaken bij ons 
niet een voorrecht is van weinigen, maar een recht van velen ... In geschillen 
tussen burgers geldt voor allen gelijkheid ... Vrij leven wij als burgers in 
onze gemeenschap en in het dagelijkse leven remmen wij elkaars gedragingen 
niet door spiedende argwaan, want wij zijn niet gemelijk over onze naaste, 
die zich eens buiten de conventies stelt; zelfs onze blik, die wel niet straffen, 
maar pijnlijk steken kan, verraadt daarover geen wrevel". 

Even verder zegt dezelfde Pericles: "Wij hebben de zogenaamde losse 
levenswijze". Deze sfeer van vrijheid en persoonlijke speelruimte, wordt 
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verder in zijn rede nog versterkt met elementen van vrijwillig gedragen mede
verantwoordelijkheid als hij zegt: "Onze burgers behartigen hun eigen aan
gelegenheden, maar ook die van de gemeenschap; hun werkzaamheid op 
andere terreinen doet aan hun kennis van staatszaken niets tekort. Want wij 
houden iemand die zich daarvan afzijdig houdt, niet voor een rustig burger, 
maar voor een nietsnut. Wij ook beslissen over de zaken zelf en de lange 
besprekingen om tot een beslissing te komen achten wij niet een rem tot 
actie, maar een noodzakelijke voorwaarde om alle inlichtingen te verkrijgen 
die voor de beslissing noodzakelijk zijn". Deze citaten overwegend komen 
wij tot een omschrijving van de democratie als levenswijze, waarbij het accent 
ligt op gespreide verantwoordelijkheid, respect voor ieders eigenheid, sfeer 
van overleg en overreding. Het is wel duidelijk dat het hier gaat over een 
gemeenschap, waarin ieder medeburger voor vol wordt aangezien. Dat het 
dus gaat over een gemeenschap van geestelijk volwassenen en mondigen. 
Hieruit vloeit voort dat een democratie zich in ieder geslacht moet waar 
maken. Van Boxtel schreef daarom: "Dem"ocratie is blijkbaar niet iets dat 
zomaar voorhanden is of wat vanzelf komt, maar iets wat medewerking 
vraagt van de mens om feitelijke werkelijkheid te worden: een ideaal, dat 
door democratisering verwezenlijkt moet worden". 

RUIMTE VOOR ZELFDOEN 

Terugkomend op wat dr. Veldkamp ontwikkelingsverschijnselen noemde, 
geloof ik ook dat er een groei is in de laatste geschiedenis der mensheid 
van autoritaire gemeenschap naar gemeenschap met gedeelde verantwoor
delijkheid, of anders gezegd dat er een constante opgang is naar het ideaal 
der personengemeenschap. Als christenen zien wij immers de persoon als 
zedelijk wezen, dat meer en meer zichzelf wordt, naar gelang het bekwamer 
wordt, om vanuit innerlijke autonomie zijn handelen te richten. De opvoeder 
en de gezagsdrager in het algemeen heeft daarbij slechts een dienende rol 
te vervullen. Htj mag de autonomie van de zijnen niet verpletteren, hij moet 
hen juist begeleiden naar zelfverwerkelijking. De taken van het gezag 
ten aanzien van de persoon beginnen dus pas daar waar de vrije zelfverant
woordelijke persoon verstek laat gaan. Simpelweg zouden wij het zo kunnen 
formuleren dat de overheid moet zorgen dat de mens voor zichzelf kan 
zorgen, dat de overheid hem moet helpen zichzelf te helpen. Een overheid 
die dit verstaat zal streven naar bezitsspreiding, bezitsvorming, medezegging
schap in de onderneming en publiekrechtelijke ordening van het bedrijfs
leven. 

LUST TOT ZRFDOEN 

De levenswijze van de democratie is ermee getekend, dat de jonge mens 
zijn eigen beroep kiest, zich vrij wiidt aan zijn bekwaming in dit beroep, 
zijn eigen werkgever kiest, een eigen geluid in zijn werkbespreking k<Jn 
laten horen, dat hij zelf de laatste beslissing heeft in de keuze van zijn meisje 
en in de sfeer waarin hij met haar een gezin opbouwt, dat hijze!lf zijn 
vrienden kiest en zijn liefhebberijen, OOt hii tenS'lotte ergens heer i's in zijn 
eigen were-kJ. 



Wij zouden het subsidiariteitsbeginsel verkeerd interpreteren wanneer wij 
zouden zeggen dat het een afstoten van staatstaken is. Het is veeleer dat een 
ander niet mag grijpen naar de eigen verantwoordelijkheid van ieder mens 
en dat daar waar de mens in gebreke blijft een taak is voor zijn meest nabije 
kring. Zo lees ik bij prof. Loeff: "Indien de staatsoverheid haar taak goed 
verstaat zal zij uit respect voor de krachten, welke opgesloten liggen in 
haar eigen volk, niet ingrijpen, waar dat niet nodig is en indien ingrijpen 
nodig is, niet verder gaan dan nodig is en evenmin met voorbijgaan van het 
particuliere initiatief zelf doen, waar dat niet nodig is". 

ZELFDOEN ZELF LEREN ZIEN 

Uit dit voorgaande zal duidelijk worden dat de grote voorwaarde van 
de levende democratie bestaat in de opvoeding van de staatsburgers tot een 
democratische ·Ievenswijze, die misschien het best getypeerd is met de lust 
om zijn eigen zaken zelf te regelen en in de gemeenschappelijk zaken mede 
betrokken te worden. De democratische grondrechten van de mens als vrij
heid van vereniging, vergadering en drukpers enz. zijn slechts de kaders, 
waarbinnen deze geschetste zelfverwerkelijking haar ruimte vindt. Het is 
zeer verheugend dat op de 3 oktober-dag allerwege de wenselijkheid beklem
toond werd van een staatsburgerlijke opvoeding van onze jeugd. In Oost
Duitsland kent men de zogenaamde Gegenwartskunde, die hierop lijkt, in 
West-Duitsland de Burgerschaftskunde en bijvoorbeeld in Amerika de civics. 
Het ontbreken van enig inzicht in deze waarden zal niet alleen de oorzaak 
zijn van politieke oninterese, maar ook de oorzaak van de zogenaamde 
balen-houding in de militaire dienst. Dit laatste is de houding van de knaap, 
die zich in de militaire dienst probeert te drukken, omdat hij het geheel zin
loos vindt, omdat hij zich gegrepen voelt, omdat hij eigenlijk niet beseft wat 
zijn vrijheid is en welk totalitair, de mens robotiserend en automatiserend 
systeem hem bedreigt, kortom omdat hij niet weet wat de verdedigbare waar
den van het Westen zijn. Wij willen daarom hier pleiten voor een staats
burgerlijke opvoeding op onze scholen en een civieke oriëntatie in de militaire 
dienst. 

. .. IN HET OVERZICHTELIJKE NABIJE 

Als dus de democratie in beginsel of als ideaal het menselijk zelfbestuur 
of de menselijke zelfbeschikking is, of anders het recht zijn eigen zaken te 
regelen, dan begrijpen wij dat de democratie in gevaar is door het feit dat 
de mensenwereld steeds groter, haar belangen steeds meer verweven en haar 
belangenbehartiging steeds gecompliceerder wordt. Hieruit volgt dat de 
mens zijn belangenbehartiging dan maar noodgedwongen gaat overlaten 
aan de bonzen en de experten. Ik geloof dat hier een woord van Thorbecke 
een remedie kan aanduiden. Thorbecke zei: "Een actief staatsburgerschap 
begint bij een actief gemeenteburgeschap". De gemeentelijke belangenbehar
tiging immers is voor de doorsnee-burger nog volgbaar. Haar problematiek 
is voor hem nog overzichtelijk. Ik denk in dit verb!Jnd aan de activiteit van 
de K.V.P. van Nijmegen, die in een grote campagne onder de titel: "Uw 
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visie gevraagd" de plaatselijke burgerij uitnodigt haar ideëen te lanceren 
over talloze kwesties van de gemeente. Op deze wijze wordt er wellicht 
een kanaal gegraven tussen de vertegenwoordigers aan de top en de man 
in de straat. Waar wij aldus omwille van een levende democratie naar 
moeten zoeken zijn: kanalen voor de dialoog. 

In deze zelfde zin vraagt prof. Van Boxtel in zijn eerdergenoemd artikel: 
"Is er nog een waarachtig contact tussen de vakbondsleider, de vrijgestelde 
en de gewone arbeider? Doet deze laatste werkelijk mee, leeft hij minstens 
nog mee of is hij een zuiver passief lid, dat alles overlaat aan de leiders?" 
Hierin ligt zoals prof. Van der Ven opmerkt een taak voor de vakorganisaties, 
die zich in onze tijd meer en meer moeten concentreren op de opvoeding 
van haar leden. 

VERSTAANBAARHEID VEREIST 

Mij dunkt dat het de taak van volksvertegenwoordigers en leiders zal zijn 
de ingewikkelde problematiek tot hoofdlijnen voor de burgers terug te 
brengen. Zij moeten leren te werken als sandwich-mannen en boekensteun
figuren, en niet alleen deskundig spreken in de richting van de regering, 
maar deze zelfde dingen even begrijpelijk kunnen vertalen in de richting van 
de vertegenwoordigden. Het valt mij op dat de vertegenwoordigende boven
laag zich vaak bedient van een onverstaanbaar jargon. George Orwell heeft 
aan dit probleem een onderzoek gewijd getiteld: "Politics and the english 
language". Hij signaleert een afschuwelijke oudbakkenheid van de gebruikte 
taalbeelden, een vaagheid en een nietszeggende woordenkramerij. Hij zegt 
dat politiek proza vervaardigd wordt als auto's in de montagehallen, een 
proces dat bijna geautomatiseerd verloopt volgens een vast schema met 
vooraf ingestudeerde bewerkingen. Hij noemt enkele van deze taaIbewer
kingen: 

a. de versteende metaphoren, zoals: schouder aan schouder staan met, 
in handen spelen van, een zwanenzang en dergelijke. Het ergste is dat 
deze woorden vaak automatisch gebruikt worden in een omgeving waar 
ze absoluut niet passen; 

b. verbalen-uitdrukkingen; deze nemen meer plaats in dan gewone werk
woorden. Eenvoudige klare werkwoorden worden dan vervangen door 
constructies als: een leidende rol spelen, een tendens vertonen naar, 
het effect hebben van, of men krijgt gemeenplaatsen als: te verwachten 
voor een naaste toekomst, niet buiten beschouwing laten, tot een bevre
digend besluit komen; 

c. een woordencultus, men vervangt gewone woorden door termen als: 
fenomeen, element, accent, effectief, primair, elimineren enz. Andere 
woorden moeten de spreker het "air" van cultureel of wetenschappelijk 
geven. 

d. Woorden zonder inhoud. 
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Het schijnt soms mogelijk te zijn hele zinnen te zeggen zonder iets mee 
te delen. 
Als men met het gezicht naar de burger spreekt lijkt mij dit gevaarlijk. 
Wat denkt U van een zin, waarin men voor "ik denk" zegt: Naar mijn 
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mening is het een niet onrechtvaardige veronderstelling te menen 
dat ... enz. De politieke taal moet op oprechtheid berusten. Men moet 
zich niet bedienen van vreemde woorden en neutrale cliché's. Men moet 
lange woorden vermijden als men het met korte kan klaarspelen. Men 
moet actieve constructies gebruiken in plaats van passieve. Men moet 
geen vreemde termen gebruiken als er verstaanbare nederlandse woor
den voor bestaan. 

Ik geloof dat deze les van George Orwell een belangrijke bijdrage is 
om de dialoog - voorwaarde voor een levende democratie - te zuiveren. 

Het is derhalve onjuist de burger zonder meer een politieke ongeïnteres
seerdheid te verwijten. Het is veeleer onze taak hem te leren dat hij er recht 
op heeft zijn eigen mening te vormen, dat die mening terecht van belang is 
en dat die mening tot zijn recht kan komen in de democratie. 
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Onbillijkheden van 
een Kiesstelsel 

doorE. G. H. Bornewasser 

D
e Britse verkiezingen hebben een overwinning voor de conservatieven 
opgeleverd en dat reeds voor de derde achtereenvolgende keer. Dit 
laatste is ongewoon voor Groot-Brittannië, waar de slinger van de 

stembus vroeger van de ene partij naar de andere placht over te slaan. Deze 
derde victorie van de conservatieven heeft klaarblijkelijk een betekenis: 
deze namelijk, dat in een welfare state de oude socialistische wit-en-zwart
leuzen in hun tegenstelling tussen kapitaal en arbeid praktisch hebben 
afgedaan. Ook in Nederland en in Duitsland vindt men de betekenis daarvan. 

De conservatieven en hun "associates" - enkele kleine groepen, waaronder 
de nationaal-liberalen - bezetten nu 366 van de 630 zetels in het lagerhuis, 
tegenover de labourpartij 258 en de liberalen 6. Ze beschikken dus over een 
sterke volstrekte meerderheid. labour heeft 19 zetels verloren. Het is echter 
een feit, dat de samenstelling van het lagerhuis geenszins een juiste afbeel
ding is van de politieke samenstelling van de natie. De verklaring daarvan 
ligt in het Britse kiesstelsel, waaronder het mogelijk is dat een van de partijen 
een overweldigende meerderheid in het lagerhuis behaalt, terwijl het per
centage van haar stemmencijfers veel lager ligt dan het percentage zetels en 
zelfs nog beneden de helft van de uitgebrachte stemmen kan liggen. 

In Groot-Brittannië en Noord-Ierland geldt het districtenstelsel, met betrek
kelijke meerderheid. Ook in Nederland hebben wij vroeger het districten
stelsel gekend, maar de toenmalige Kieswet eiste voor de benoeming tot 
Kamerlid de volstrekte meerderheid van de uitgebrachte stemmen. En aan
gezien in vele districten bij de eerste stemming die volstrekte meerderheid 
door geen van de kandidaten werd behaald, moest in die districten een her
stemming plaats vinden tussen de twee kandidaten die in eerste instantie de 
hoogste cijfers hadden behaald. 

In Groot-Brittannië en Noord-Ierland is dat anders. Hoeveel kandidaten 
er ook mogen zijn, hij of zij die het hoogste stemmencijfer heeft gekregen, 
wordt gekozen geacht. Dit sprak vanzelf zolang er maar twee politieke 
partijen waren, de liberalen en de conservatieven, maar na opkomst van een 
derde partij, de labourpartij, is dat niet meer zo vanzelfsprekend. Toch 
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accepteert men ook nu nog de betrekkelijke meerderheid als beslissend en 
er zijn geen tekenen, dat daarin verandering zal komen. 

EEN INHAERENT NADEEl 

Het districtenstelsel lijdt ook in Groot-Brittannië aan een euvel, dat er 
inhaerent aan schijnt te zijn, namelijk het verschil in grootte tussen de dis
tricten, dat wil zeggen in het aantal der ingeschreven kiezers. Deze getallen 
lopen enorm uiteen. Het kleinste district is dat der Western Isles, Schotland, 
met 25.178 ingeschreven kiezers; het grootste is Antrim South, Noord-Ierland, 
met 93.634 kiezers I Beide districten vaardigen elk één partlementslid af. 

Aan de hand van de verkiezingsuitslagen in de Times van 10 oktober 
hebben wij de grootte der afzonderlijke districten eens nader bekeken. Van 
twee ongenoemde districten was toen de uitslag nog niet bekend; misschien 
zijn deze nog wel kleiner dan dat van de Western Is les. Wij hebben het 
volgende overzicht samengesteld. 

De overgrote meerderheid der kiesdistricten, ruim 540 van de 630, heeft 
een aantal ingeschreven kiezers, dat ligt tussen de 40.000 en de 70.000. Dit 
is op zich zelf al een groot verschil en het betekent, dat 70.000 kiezers niet 
méér invloed hebben op de samenstelling van het parlement dan 40.000 
andere kiezers. Welke gevolgen zulke verschillen kunnen hebben op het 
stemmencijfer, waarmede hiér een kandikaat wordt gekozen en dáár een 
andere kandidaat wordt verslagen, valt niet moeilijk in te zien. Wij komen 
daar nog nader op terug. 

Vergelijkt men de overige ongeveer 90 districten met elkaar, dan komt men 
tot nog veel grotere verschillen. Er zijn 4 districten, 1 in Wales en 3 in 
Schotland, met een kiezerstal van beneden de 30.000. Dan volgen 25 dis
tricten met een kiezerstal van 30.000 tot 40.000. Daarna volgt, de grote, hier
boven reeds genoemde groep. Vervolgens vinden we 52 districten met meer 
dan 70.000 kiezers, 4 met meer dan 80.000 kiezers en tenslotte het reeds 
genoemde South Antrim met ruim 93.000 kiezers. 

Verschil in grootte tussen de kiesdistricten zal er van het begin af wel 
geweest zijn. Toen men de districten instelde en in 1832 de indeling van het 
land in districten aan een herziening onderwierp, zal men allicht rekening 
hebben gehouden met geografische of sociaal-economische eenheid, zoals 
bij de eilanden Wight, Anglessy en de Western Isles. Gezien de talrijkheid 
van de Britse landadel en de grote rol die hij heeft gespeeld in de bewogen 
geschiedenis van het land, zullen zich ook wel historische en feodale over
wegingen hebben doen gelden. Verder is het begrijpelijk, dat men op het 
dun bevolkte Schotse platteland kleine districten vindt. De trek naar de grote 
stad vergrootte de stedelijke districten, ook al werden de steden in verschei
dene districten ingedeeld. Wij hebben die verschillen vroeger in Nederland 
ook gekend, zij het niet in die mate. Amsterdam was ingedeeld in negen 
districten, maar het verschil in het aantal ingeschreven kiezers tussen bijvoor
beeld het district waarin de deftige buurt rond het Vondel park lag, en 
Amsterdam lil, het district waarvoor mr. Troelstra lang zitting had, met zijn 
dichte arbeidersbevolking was zeer groot. 

De voornaamste oorzaak voor grootteverschillen tussen kiesdistricten is 
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de binnenlandse migratie. Het zou vrijwel ondoenlijk zijn, de indeling van 
het land in districten daaraan aan te passen, het zou trouwens binnen korte 
tijd weer door de feiten achterhaald worden. 

Wanneer men de sterkte van het "electorate", het aantal ingeschreven 
kiezers, in de verschillende districten in 1959 vergelijkt met die van 1955, 
dus van de vorige verkiezingen, dan vindt men opmerkelijk grote verschillen. 
Volgens de gegevens in de Times van 10 oktober zijn sinds 1955 rond 350 
districten in kiezerstal vooruitgegaan, en dat niet slechts met enkele per
centen maar in een hele reeks van gevallen met hoge percentages. Als wij 
de percentages tot en met 10 verwaarlozen, dan vinden we daarbovenuit 
vermeerderingen met 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, bijna 20, 20, 21, bijna 23, 
bijna 28, 33 en zelfs met 41 percent (Glasgow-Cathcart). 

De resterende rond 280 districten vertonen tegen 1955 een achteruitgang. 
De percentages lopen niet zo hoog als bij de andere reeks, maar we vinden 
er toch van 11, 12, 12%, 13, 15, 17 en zelfs 20 percent (Banff East). In Londen, 
Birmingham, Bristol, Coventry, Liverpool, Manchester, Sheffield en Belfast 
zijn vele, soms alle districten achteruitgegaan. Daar steekt wel eens, zoals 
in Glasgow-Cathcart, een enkel district tegen af door een grote vooruitgang. 
Zowel voor de achteruitgang als voor de vooruitgang in kiezerstal zijn ver
scheidene oorzaken aan te geven. In de grote steden zijn verouderde woon
wijken opgeruimd en in de plaats daarvan zijn enorme kantoor- en handels
gebouwen verrezen. Een factor van grote betekenis is de spreiding der 
industrie: de vestiging van nieuwe fabrieken in een landelijke streek en in 
verband daarmee de bouw van de "new towns", de nieuwe (tuin)steden, 
hoofdzakelijk bevolkt door industrial workers en hun gezinnen. (Merkwaardig 
is dat de hoop van de Labourpartij, uit deze nieuwe steden winst te halen, 
beschaamd is; de winst is gegaan naar de conservatieven en ook naar de 
liberalen.) Verder is het bij de uitbreiding van de buitenwijken der steden 
niet uitgesloten, dat nieuwe woonwijken verrijzen op het gebied van een aan
grenzend ander district. En misschien speelt ook nog een rol de verhuizing 
van gepensioneerden en bejaarden uit de stad naar the country. Hoe dat 
ook moge zijn, de hierboven gegeven cijfers illustreren hoe sterk het kiezers
tal in een district zich in enkele jaren kan wijzigen. 

CIJFERS 

Het gevolg van het verschil in grootte van de kiesdistricten is, dat in een 
klein district een kandidaat met een betrekkelijk laag stemmencijfer wordt 
gekozen, terwijl in grote districten een of meer kandidaten met aanzienlijk 
hogere stemmencijfers afvallen. Dit leidt tot evidente onbillijkheden. Voor
beelden daarvan zijn in de jongste verkiezingsuitslagen in overvloed te vinden. 

In de vier kleine districten Ross, Western Isles, Merioneth en Caithness 
werden de overwinnende kandidaten gekozen met resp. 7.813, 8.663, 9.095 
en 12.163 stemmen. Maar in drie van de vier districten" met een kiezerstal 
tussen de 80.000 en de 90.000, namelijk in Epping, Hornchurch en Wallsend 
behaalden de verïezende kandidaten resp. 27.114,27.530 en 29.096 stemmen. 

Dit beperkt zich volstrekt niet tot deze uiterste groepen. In de vijfentwintig 
districten met een kiezerstal tussen de 30.000 en de 40.000 werden in negen-
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tien gevallen kandidaten gekozen met stemmencijfers, welke varieerden van 
10.970 tot 19.595; slechts in de zes overige districten van deze groep kwam 
de overwinnaar boven de 20.000 stemmen. Maar in de districten met 70.000 
tot 80.000 kiezers vielen kandidaten af met stemmencijfers van meer dan 
23.000 (zes gevallen), meer dan 24.000 (vijf gevallen), meer dan 25.000 (drie 
gevallen), meer dan 26.000 (twee gevallen), meer dan 27.000 (drie gevallen), 
meer dan 28.000 (twee gevallen) en meer dan 29.000 (drie gevallen). De 
cijfers van de verliezende kandidaten in drie districten met meer dan 80.000 
kiezers werden hierboven reeds vermeld. De grote districten in Noord
Ierland noemen we niet, omdat daar naast de conservatieve kandidaat alleen 
de Sinn Fein meedong en er maar een handvol stemmen behaalde. 

Het is duidelijk, dat een kiesstelsel met zulke verschillen in grootte tussen 
de districten, dat bovendien de betrekkelijke meerderheid voldoende acht 
voor de benoeming tot parlementslid, tengevolge waarvan alle andere stem
men volstrekt waardeloos worden, het lagerhuis onmogelijk kan maken tot 
een juiste afspiegeling van de sterkte der verschillende partijen in het kiezers
corps. 

DE PROEF OP DE SOM 

Volgens het overzicht in de Economist van 17 oktober zijn in totaal uit
gebraçht 27.862.738 stemmen. De opkomst der kiezers bedroeg 78.7 %; meer 
dan een vijfde bleef dus van de stembus weg. 

De conservatieven behaalden 13.763.128 stemmen (49.4 %) en 366 zetels; 
de labourpartij 12.216.166 stemmen (43.8 %) en 258 zetels, en de liberalen 
1.642.527 stemmen (5.9 %) en 6 zetels. De communisten en andere kleine 
partijtjes of groepen behaalden geen zetels; hun totale stemmenpercentage 
bedroeg 0.9 %. We kunnen ze verder buiten beschouwing laten. 

Indien de verdeling van de zetels, zoals bij het systeem der Evenredige 
Vertegenwoordiging, gelijk zou zijn met de verhouding der behaalde stem
men, althans deze zo dicht mogelijk zou benaderen, dan zouden de conser
vatieven (met enige restzetels) ongeveer de helft van het totaal aantal der 
zetels gekregen hebben, dat is 315; ze hebben er echter 366. De labourpartij 
zou recht hebben op omstreeks 276 zetels; ze heeft er slechts 258. En de 
liberale partij zou met haar 5.9 % der stemmen recht hebben op 37 zetels; 
ze beschikt er slechts over ... 6! Berekent men de winst- en verliespercentages 
der verschillende partijen tegenover 1955 aan stemmen, en vergelijkt men 
daarmee de winst- en verliespercentages aan zetels, dan dekken die percen
tages elkaar geenszins. De conservatieven hebben aanzienlijk meer zetels 
gewonnen en de labourpartij heeft er aanzienlijk meer verloren dan uit het 
percentage stemmenwinst of stemmenverlies zou volgen. Het meest springt dit 
in het oog bij de liberalen. Ze zijn niet minder dan 920.127 stemmen vooruit
gegaan, dat is ruim 127 % van hun stemmencijfer in 1955, maar ze hebben 
er niet één zetel bij gewonnen I Met hun 1.642.527 stemmen moeten zij opnieuw 
genoegen nemen met zes zetels. 

laten wij nu tensloHe nog even nagaan, hoeveel stemmen elke partij 
gemiddeld voor een parlementszetel heeft moeten betalen. De conserva
tieven hebben met hun 13.763.128 stemmen 366 zetels behaald. Zij kregen 
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dus één zetel per 37.605 stemmen. De Labourpartij verwierf met 12.216.166 
stemmen 258 zetels; zij kreeg dus één zetel voor elke 47.350 stemmen, 
moest dus bijna 10.000 stemmen per zetel meer betalen dan de conservatieven. 
De liberale partij behaalde met haar 1.642.527 stemmen .'l:es zetels en 
b~taalde dus elke zetel met ... 273.755 stemmen; dus bijna 7% maal zóveel 
als de conservatieven en bijna 6 maal zoveel als de Labourpartij. Deze cijfers 
tonen de onbillijkheden van het Britse kiesstelsel toch wel overtuigend aan. 

LIBERALE PARTIJ DE DUPE 

Het is vooral de liberale partij die de dupe wordt van het Britse kiesstelsel. 
Zij bezet zes zetels in het Lagerhuis, hoewel zij haar stemmencijfer meer dan 
verdubbeld heeft en volgens evenredige vertegenwoordiging zevenendertig 
zetels diende te hebben. Een partij met haar verleden en met een reeks van 
staatkundige figuren welke zij aan het land geschonken heeft, "verdient" dit 
lot niet. Uit haar zijn voortgekomen Gladstone, onder wiens bewind het 
geheime stemrecht werd ingevoerd en die 'reeds in de vorige eeuw Ierland 
Home Rule wilde geven, maar die daarin verhinderd werd door de afval van 
een deel van zijn eigen partijgenoten; Campbell-Bannerman, die eerste 
minister werd na de grote liberale overwinning van 1905 en onder wiens 
bewind de verslagen Boerenrepublieken zelfbestuur kregen, tot woede van 
de jingo's; John Morley, van wie het woord is "The smaller nations are the 
salt of the earth"; Asquith, die de macht van het Hogerhuis beknotte en aan 
het door de kiezers gekozen Lagerhuis voor goed het overwicht bezorgde; 
lloyd George, geen onverdeeld sympathieke figuur, maar die toch de sociale 
wetgeving een eind vooruitbracht en in 1921 de vrede met Ierland tekende, 
waarbij de Ierse Vrijstaat de status van dominion kreeg; Sir Edward Grey, 
later Lord Grey of Falloden, de minister van buitenlandse zaken bij het uit
breken van de eerste wereldoorlog, wiens vredesgezindheid door de toen
malige Duitse gezant, prins Linchnowsky, in zijn, eerst in het geheim uitge
geven brochure "My mission to Londen" boven alle twijfel werd gesteld. 

Volgens de leider der liberalen, Grimond, zal de opmerkelijke vooruitgang 
van de liberalen een wijziging brengen in de politieke sfeer en, naar hij 
hoopt, het aanzijn geven aan een nieuwe vooruitstrevende beweging. 
Of dit werkelijk zal gebeuren zal men moeten afwachten. Terecht zei hij 
overigens, dat de tendentie naar het Britse liberalisme zich niet afspiegelt 
in het Lagerhuis. "Het tegenwoordige kiesstelsel laat de wensen van het volk 
niet tot uiting kamen", hetgeen in dit geval zeker niet ten onrechte gezegd is. 

"NO CHANGE" 

Waar de stembus geen verandering bracht in de bezetting van een Lager
huiszetel, werd bij de uitslag in de bladen telkens vermeld "No change". 
Dat geldt ook voor het Britse kiesstelsel; er zal voorlopig zeker niets aan 
veranderen. De behoudzucht van de Britten, hun gehechtheid aan tradities, 
hun zin voor kansspel garanderen het behoud van het stelsel. Deze keer 
heeft de tegenstander overwonnen, de volgende keer overwinnen wij, zo 
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hebben ze altijd geredeneerd. Misschien zal het feit, dat nu al drie maal 
achtereen dezelfde partij heeft overwonnen, toch enige twijfel daaraan wek
ken. De genera I elections zijn in Groot-Brittannië een markante gebeurtenis; 
ze houden de gemoederen gespannen en geven aanleiding tot wedden
schappenl En ten slotte, zo zegt men, dit stelsel produceert als regel een 
working majority, hetzij naar de ene hetzij naar de andere kant. En dat stelt 
men klaarblijkelijk meer op prijs dan een uitslag, waarbij de partijen elkaar 
min of meer in het evenwicht zouden houden, zodat men zou moeten komen 
tot een compromispolitiek. After all moeten de Britten zelf uitmaken wat 
voor een soort kiesstelsel zij willen hebben. Voorlopig blijft het zeker: No 
change. 
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Samenloopregeling overheids
pensioenen met bodempensioen 

door H. van der Zanden 

Het wetsontwerp, dat bij K.B. van 9 juli 1959 werd ingediend, houdende 
beperking van de aanspraak op een overheidspensioen bij gelijktijdige 
aanspraak op een pensioen krachtens de Algemene Ouderdomswet of 

op een pensioen of uitkering krachtens de Algemene Weduwen- en Wezenwet 
(resp. AO.W. en AW.W.) is onderwerp geweest van veel en velerlei kritiek. 
Het kan daarom. nuttig zijn de strekking van dit wetsontwerp eens uiteen te 
zetten en tegelijkertijd daaraan een beschouwing vast te knopen over het op 
')9 oktober 1959 verschenen Voorlopig Verslag van de vaste kommissie voor 
Ambtenaarszaken en Pensioenen. 

TWEE DOELSTELLINGEN 

Volgens de Memorie van Toelichting heeft het wetsontwerp twee doelstel
lingen: 

a. Het primaire dóel: een rekonstruktie van de aanpassing van de over
heidpensioenen aan de wettelijke sociale maatregelen. Twee sociale 
maatregelen zijn hierbij in het geding: de AO.W.- en de AW.W.
pensioenen. Uiteraard heeft deze rekonstruktie betrekking op de aan
passing van het overheidspensioen aan het AO.W.-pensioen. Een wette
lijke regeling voor de aanpassing van het overheidspensioen aan het 
AW.W.-pensioen is immers nog niet tot stand gekomen. 

b. Het secondaire doel: namelijk, een voorziening te treffen ten aanzien 
van de beperking van de aanspraken op weduwen- en wezenpensioen, 
die ten laste van het Rijk, het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds en het 
Spoorwegpensioenfonds zijn verleend, bij gelijktijdige aanspraak op een 
weduwenpensioen(uitkering) of wezenpensioen krachtens de AW.W. 

De regering motiveerde deze beperking als volgt: 
Aangezien de overheids- en gezinspensioenen bij volledige diensttijd van 

de overleden ambtenaar het karakter van een volledige voorziening dragen, 
is de regering van oordeel, dat de invoering van AW.W. gepaard zal moeten 
gaan met een aanpassing van de overheids weduwen- en wezenpensioenen. 
Zou men niet tot een dergelijke maatregel overgaan, dan zou dit ertoe 
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leiden, dat in vele gevallen het totaal van het overheids-gezinspensioen en 
het AW.W.-pensioen of de tijdelijke uitkering, onevenredig zou zijn aan het 
inkomen, dat de echtgenoot, tijdens zijn dienstverband of als gepensioneerde, 
genoot. Dit met name ten aanzien van weduwen met een of meer kinderen. 
De regering acht dit onverantwoord. 

Volgens de in het wetsontwerp neergelegde regeling wordt de aanspraak 
op het overheidspensioen bij gelijktijdige aanspraak op het AW.W.-pensioen 
verminderd met 2 % per dienstjaar tot een maximum van 80 %. 

Het primaire doel, dat de rekonstruktie beoogt, brengt onder meer de 
volgende wijzigingen in het bestaande systeem. 

1. De invoering van een uniforme premieregeling van 7 %. 
Op de eerste plaats wil de regering tegemoetkomen aan wat de Tweede 
Kamer naar aanleiding van een artikel van dr. De Kort in "De Tijd" 
van 30 oktober 1956 naar voren bracht. Toegezegd werd te overwegen 
of, en in hoeverre, er een oplossing zou kunnen worden gevonden de 
onevenredigheid die bestaat tussen de verschillende salarisgroepen weg 
te werken. Dit gezien de verhouding van het peil van het ambtelijk 
pensioenverhaal tot de hoogte van het ambtelijk pensioeninkomen na 
aftrek van het voorgeschreven gedeelte van het AO.W.-pensioen. 
Volgens de huidige regeling is het premieverhaal 71h % tot een pen
sioengrondslag van f 3000,-. Boven f 3000,- constateren we een dalen
de lijn in het premieverhaal tot een pensioengrondslag van f 8000,-, 
boven f 8000,- een stijgende tot f 20.000,- steeds echter beneden de 
71h %. 
In het wetsontwerp wordt een uniforme premieregeling van 7 % voor
gesteld voor overheidspensioen plus bodempensioen. 

2. De introductie van het gesubordineerde systeem. Het huidige stelsel kent 
de gecoördineerde vorm, waarbij de aanspraak op een bodempensioen 
als cumulatiebeperking in mindering komt op de overheidsaanspraak. 
Het wetsontwerp introduceert de gesubordineerde vorm, waarbij de 
aanspraak op bodempensioen als onderdeel van de overheidsaanspraak 
in mindering van de overheidsaanspraak komt. 
Het bodempensioen wordt dus een integrerend deel van het overheids
pensioen. 

3. De verhoogde pensioenbiidrage door de organen-werkgevers: de 
premieplichtige overheidsorganen. 
Door de premieplichtige overheidsorganen wordt voor de overheids
pensioenaanspraak de wettelijk geregelde pensioenbijdrage, die thans 
16,1 % bedraagt, opgebracht, waarvan het eveneens wettelijk geregelde 
gedeelte op de ambtenaar wordt verhaald. 
Volgens het saneringsontwerp (stuk 5389) zal voor de normale over
heidspensioenaanspraak een pensioenbijdrage van 21 % nodig zijn. Deze 
21 % zijn evenals de 16,1 % gebaseerd op het kapitaaldekkingsstelsel. 
In de gesubordineerde vorm zal het totale pensioen bestaan uit: 
a. het bodempensioen, dat volgens het omslagstelsel wordt gefinan

cierd, en 
b. het - verminderde - overheidspensioen, waarvan de financiering 

volgens het kapitaaldekkingsstelsel geschiedt. 
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Aangezien de financiering volgens het omslagstelsel door het ontbreken 
van rente-opbrengst een aanmerkelijk hogere premie vereist dan de 
financiering volgens het kapitaaldekkingsstelsel zal in totaal meer aan 
premie moeten worden opgebracht dan de 21 %, die alleen op het 
kapitaaldekkingsstelsel is gebaseerd. Dit verschil wordt op 3 % 
geraamd, zodat de in totaal op te brengen pensioenpremie door de 
pensioenplichtige overheidsorganen ongeveer 24 % zal worden. Hierin 
is dan de premie voor het bodempensioen begrepen. 

4. De financiële gevolgen voor ambtenaren, pensioenfonds en organen
werkgevers: Rijk, Provincies, gemeenten enz. 
Het totale bedrag van de pensioengrondslagen kan voor 1960 worden 
geraamd op ongeveer (2700 miljoen. 

a. De ambtenaren. 
De ambtenaren ontvangen een premiecompensatie van 6,75 %, die 
ten laste komt van het Alg. Burgérlijk Pensioenfonds (± (180 mil

joen). 
De looncompensatie van 5,6 % voor de AO.W. vervalt (± (lSO 
miljoen). 
Het pensioengerechtigd overheidspersoneel ontvangt meer aan 
netto-salaris (voor inhouding loonbelasting) ± (30 miljoen. 
De uniforme premie betekent een vermindering voor een aantal der 
laagst bezoldigden wat betreft het premieverhaal van % %. Voor 
deze groep geldt eveneens een vermindering van het premieverhaal 
voor de AO.W. van 6,75 % - 5,6 % = 1,15 %. Een en ander geeft 
echter geen verhoging van de pensioengrondslag. 
De uniforme premie geeft een vermeerdering van het pensioen
verhaal voor ambtenaren met een pensioengrondslag boven ( 3000,-. 
Deze vermeerdering zal echter een zodanige herziening der salaris
schalen tot gevolg. hebben, dat het bedrag, na aftrek van het verhaal, 
gelijk blijft. 
Voor deze ambtenaren geeft dit wel enige verhoging van hun 
pensioengrondslag. 

b. Het pensioenfonds. 
De pensioenbijdrage door de werkgevers-organen wordt verhoogd 
met 7,9 % (24 % minus 16,1 %): ± (225 miljoen. Deze (225 miljoen 
gaan naar het pensioenfonds. 
De premiecompensatie voor de ambtenaren komt ten laste van het 
fonds. Deze bedraagt 6,75 %: ± (180 miljoen. 
Het pensioenfonds zal dus het eerste jaar meer ontvangen ± (45 
miljoen. 

c. De werkgevers-organen. 
De pensioenbijdrage, die aan het fonds verschuldigd is door de 
werkgevers-organen wordt verhoogd met 7,9 %: ± (225 miljoen. 
De looncompensatie voor het AO.W.-pensioen vervalt, dat is 
5,6 %: ± (lSO miljoen. 
De werkgevers-organen betalen dus meer ± 75 miljoen. 

5. Bij de behandeling van het wetsontwerp dat heeft geleid tot de wet 
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van 20 december 1956 (Stb. 616) zei de minister, dat iedere gepen
sioneerde of· in overheidsdienst zijnde ambtenaar, ook met de aan
passing, meer zou uitbetaald krijgen dan voorheen. 
Was deze mededeling op zich al verheugend, dit kan ook gezegd 
worden van de bepaling in de Nota van Wijziging, dat, indien naast 
het ouderdomspensioen aanspraak bestaat of deze aanspraak geacht 
wordt te bestaan op meer dan één pensioen, de beperking een bedrag 
van 80 % van het ouderdomspensioen niet te boven gaat. 
Artikel 7 van het onderhavige wetsontwerp maakt het echter mogelijk, 
dat een overheidspensioen geheel wordt wegge kort, namelijk in die 
gevallen, waarin het overheidspensioen gelijk is aan of kleiner is dan 
het voor beperking in aanmerking komende gedeelte van het bodem
pensioen. 

Op het wetsontwerp en de memorie van toelichting volgde een vrij uit
voerig Voorlopig Verslag, waarin naar mijn mening de volgende passages 
belangrijk zijn. 

De commissie stond er op ten aanzien van de gang van zaken met betrek
king tot het wetsontwerp in het georganiseerd overleg tot in bijzonderheden 
te worden ingelicht. Indien geen overeenstemming in het georganiseerd over
leg is bereikt, zal de Kamer er goed aan doen kennis te nemen van de 
controversiële punten en van de argumenterf van de in het overleg betrok
ken partijen. 

Bij de aanpassing aan het A.O.W.-pensioen was de hoofdgedachte, dat een 
aanpassing slechts dan gewettigd zou zijn, wanneer het geheel een alleszins 
bevredigende pensioenregeling zou opleveren. Betreurd werd dan ook, dat 
door de Minister niet tevens verbeteringen in de pensioenpositie der 
ambtenaren aan de orde waren gesteld en dat de reeds jaren aangekondigde 
nieuwe Pensioenwet nog op zich laat wachten. 

Het zou immers redelijk zijn, aldus vele leden, indien beperking van de 
pensioenaanspraken tegelijk met het geheel van de pensioenrechten van het 
overheidspersoneel werd bezien. Eerst dan zou men kunnen beoordelen of 
een redelijke pensioenregeling aanwezig is en of een vermindering van de 
ambtelijke aanspraken gerechtvaardigd is. Deze leden waren van oordeel, 
dat tengevolge van het niet tegelijk aan de orde stellen van wijzigingen 
in de pensioenwetten met het onderhavige wetsontwerp, thans in beginsel 
alleen wensen kunnen worden geuit, die huns inziens helaas over het algemeen 
niet tot wijziging van het wetsontwerp zullen leiden. Wel mogen concrete 
toezeggingen worden gevraagd ten aanzien van punten, die bij de wijzi
ging van de pensioenwetten kunnen worden gerealiseerd. 

De gehele commissie zou er dan ook de voorkeur aan geven, indien door 
de regering bij de memorie van antwoord zulke toezeggingen niet zouden 
kunnen worden gedaan, de behandeling van dit wetsontwerp uit te stellen 
tot de algehele herziening van de pensioenwetgeving. 

Bij de mondelinge behandeling van de Begroting voor Binnenlandse Zaken 
heeft minister Toxopeus medegedeeld, dat het in zijn voornemen ligt zowel 
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de nieuwe pensioenwet als de aanpassingsregeling tegelijkertijd opnieuw in 
het georganiseerd overleg te brengen, daarbij hopend, dat men zal komen 
tot een voor iedereen bevredigende oplossing. Inmiddels heeft de Minister 
bij brief van 16 november 1959 aan de Kamer medegedeeld, dat het Kabinet 
bereid is het aanpassingsontwerp samen met het ontwerp ener nieuwe 
pensioenwet in de Centrale Commissie voor georganiseerd overleg in ambte
narenzaken weder aan de orde te stellen. 

Enige leden van de commissie was het opgevallen, dat in de memorie van 
toelichting geen cijfermateriaal was overlegd om de stelling der regering 
te staven, dat bij vrije cumulatie van het overheidsgezinspensioen en het 
algemeen weduwenpensioen of de tijdelijke uitkering in vele gevallen een 
wanverhouding zou optreden met betrekking tot het inkomen van de echt
genoot in actieve dienst of als gepensioneerde. Deze leden achtten het 
duidelijk, dat de kracht van deze argumentatie verzwakt al naar de pen
sioengrondslag stijgt. Teneinde een beter_ inzicht te kunnen krijgen omtrent 
de werkelijke situatie werd uitgebreid cijfermateriaal gevraagd. 

Een beduidende meerderheid der commissie stelde zich op het standpunt, 
dat de aanpassing in beginsel niet verwerpelijk behoefde te zijn, indien de 
overheidspensioenen op zich zelf een bevredigende voorziening opleveren. 

De commissie gaf als haar opvatting te kennen, dat men met de regering 
van oordeel kan zijn, dat de overheidspensioenen het karakter dragen van 
een volledige voorziening, zonder dat men daaruit de conclusie trekt, dat de 
huidige regeling materieel, wat de hoogte der uitkeringen betreft, een vol-
ledige voorziening biedt. • 

Ter illustratie van de zienswijze, dat het nog de vraag is, of de materiële 
verzorging inderdaad als een volledige voorziening kan worden beschouwd, 
werden zeer sprekende voorbeelden gegeven. 

Het is alleszins begrijpelijk, dat de gesignaleerde en andere tekort
komingen van de huidige regeling, waaromtrent bij de beraadslaging over 
wetsontwerp 4283 (aanpassingsregeling A.O.W.) nadere overweging door 
de regering was toegezegd, de commissie aanleiding gaven aan de Minister 
te vragen of deze nadere overweging ten departemente inmiddels was 
geschiedt, en, zo ja, met welk resultaat. 

Een tweetal punten hadden ter zake bijzondere aandacht en wel: 
a. de verbetering van de pensioenen van weduwen en wezen van met 

invaliditeitspensioen ontslagen ambtenaren; 
b. verlenging van de duur van de pensioenbetaling aan invalide en stu

derende wezen tot aan het zevenentwintigste levensjaar. 
Ter zake van het onder a. vermelde suggereerde enkele leden van de 

commissie, dat verbetering zou kunnen worden gebracht door de gezins
pensioenen niet af te leiden van het invaliditeitspensioen, doch de pensioen
grondslag als berekeningsbasis te nemen; anderen gaven in overweging, deze 
gezinspensioenen van aftrek vrij te stellen. 

Ten aanzien van punt b. kan worden opgemerkt, dat voor invalide en 
studerende kinderen het wezenpensioen eindigt bij het tweeëntwintigste 
levensjaar, terwijl ten aanzien van de kinderbijslagwetten en de ambtelijke 
kindertoelageregeling, de uitkeringen voortgang vinden tot aan het zeven
entwintigste levensjaar. 
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Over waardevast pensioen was de commIssIe unaniem in haar verlangen 
de redenen te vernemen, waarom het zogenaamde waardevast pensioen niet 
in het regeringsvoorstel is opgenomen. 

De aanpassing van de ambtelijke pensioenen in 1956 is eerst door de 
Kamer aanvaard, nadat vaststond, dat een optrekking van de zogenaamde 
oude (en dus achtergebleven) pensioenen door middel van een algemene 
toeslag zou plaatsvinden. 

Dit wettigt de vraag, of in beginsel de koppeling van het pensioenpeil aan 
het bezoldigingspeil, naar het oordeel van de regering, niet per 1 januari 1957 
is aanvaard. 

Een aantal leden der commissie vroeg, of in wezen het beginsel van de 
glijdende pensioenschaal niet reeds geïntroduceerd is door de uitspraak van 
de regering over het karakter van de gesubordineerde aanpassingswijze. 
Het bodempensioen zal voortaan een onderdeel zijn van de overheidsaan
spraak. Formeel geldt het beginsel van de glijdende pensioenschaal uit
sluitend ten aanzien van dat onderdeel van het overheidspensioen, dat 
bodemdeel is te noemen, doch is in het tweede lid van artikel 10 niet een 
duidelijke aanwijzing te vinden, dat het bij dit bodemdeel niet zal kunnen 
blijven. 

Immers, of de welvaartsaanpassing van het bodemdeel zal na de pensioen
datum tot uitbetaling blijven komen, of het overheidspensioen zal met ten 
minste dit welvaartsacres worden verhoogd. Zal dit bij herhaling kunnen 
gebeuren zonder dat het repercussies heeft? Deze leden waren van mening, 
dat een bij herhaling plaatsvindende optrek van een voor alle gepensioneer
den gelijk pensioendeel een door niemand gewenste nivellering in de over
heidspensionering gevreesd moet worden. Wil men deze nivellering ontgaan, 
dan rijst de vraag, of niet het automatisme van de glijdende pensioenschaal 
over het gehele bedrag der overheidspensioenen zal moeten worden inge
voerd, dan wel of op gezette tijden tot welvaartsaanpassing over de gehele 
lijn der overheidspensioenen zal moeten worden besloten. 

Ook andere naar voren gebrachte punten willen wij hier vermelden: 

1. Gaarne zouden vele commissieleden de opvatting van de regering ver
nemen over de wijzing van het aftrekpercentage van 2% in 1 Y2 % 
per dienstjaar, ten aanzien van de A.O.W. en A.W.W. 

2. Het had vele leden bevreemd, dat het ontwerp niet voorziet in een 
garantie, dat onder alle omstandigheden boven het overheidspensioen 
tenminste een bedrag zal worden uitbetaald gelijk aan 20 % van het 
zogenaamde bodempensioen. In de parlementaire gedachtenwisselingen 
is steeds door een ieder als uitgangspunt genomen, dat aan gepensio
neerden tenminste 20 % van het bodempensioen zou moeten toevallen. 

3. Omtrent de vigerende beperkende bepalingen ten aanzien van pen
sioenen uit ambtelijke nevenfuncties werd gesteld, dat in gevallen, 
waarin een ambtelijke nevenfunctie naast een niet-ambtelijke hoofd
functie wordt uitgeoefend, het redelijk zou zijn, indien de aftrek beperkt 
zou blijven tot een zodanig gedeelte van het algemeen ouderdomspen
sioen, als de verhouding aangeeft, waarin het ambtelijk pensioen met 
nevenfunctie staat tot het totale pensioen. 
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De premie, het premieverhaal en de in dit verband te treffen compensatie
maatregelen gaven aanleiding tot onder meer de volgende vragen en op
merkingen: 

1. Is de Overheid, indien zich een stijging van de premiepercentages inge
volge de A.O.W. en de A.W.W. voordoet, voornemens dan alleen haar 
eigen bijdrage te verhogen? Of wil zij de stijging geheel of gedeeltelijk 
in de eigen bijdrage van het personeel tot uiting gebracht zien? 

2. Enige leden meenden een discriminatie te zien tegenover de laagst
bezoldigden zonder uitzicht op carrière, die feitelijk hun volle premie 
over hun gehele diensttijd betalen tegenover middelbare en hogere 
ambtenaren, die meestal worden gepensioneerd op basis van het salaris 
aan het einde van hun loopbaan, zonder dat daarvoor de overeen
komstige premie is betaald. 

3. Voorts werd twijfel uitgesproken ten aanzien van de vraag of inderdaad 
kan worden volgehouden, dat door de in het wetsontwerp neergelegde 
regeling de dubbele premiebetaling door ambtenaren zou zijn opge
heven. Men was van mening, dat zij, zo niet formeel, dan toch materieel 
is blijven bestaan. 

Uiteraard is dit alles slechts een beknopte weergave van het wetsontwerp. 
Mogelijk is de strekking ervan toch duidelijk geworden. 

422 



Het kultuuroffensief 
van de Sowjetunie 11 

door ]. R. G. Verreijdt 

D
e na de dood van Stalin optredende veranderingen in het Sowjet kultuur

politieke beleid gingen begrijpelijkerwijs niet aan Nederland voorbij. 
In overeenstemming met de internationale tendens werd het kultuur

offensief, voor zover dat op Nederland betrekking had, in de jaren van 1954 
tot aan de Hongaarse november-opstand steeds meer geïntensifeerd. Het 
aantal Sowjet-russische delegaties dat naar Nederland kwam vertoonde een 
stijgende lijn. Afgaande op berichten over het delegatieverkeer in de Neder
landse en regionale pers zouden in 1954 een tiental Sowjet-delegaties ons 
land bezocht hebben. De deelnemers van deze delegaties traden aan voor 
sportwedstrijden, dans- en muziekuitvoeringen. "De maand voor kulturele 
uitwisseling met de Sowjetunie", georganiseerd door de communistische 
vriendschapsvereniging "Nederland-U.S.S.R.", met steun van de inmiddels 
opgeheven Woks, vormde een "hoogtepunt" in de kulturele uitwisseling. In 
1955 vond, gemeten met de maatstaven van 1954, een meer frekwent delega
tieverkeer met Nederland plaats. Een twintigtal Sowjet-russische delegaties 
bezocht ons land. In 1955 slaagde de vereniging "Nederland-U.S.S.R." erin, 
weer in samenwerking met de Woks, een "Maand voor kulturele uitwisseling 
met de Sowjetunie" in de grote steden te organiseren. Het jaar 1956 was een 
hoogtepunt in de periode van het "voor-Hongaarse" kultuuroffensief. Voor 
het eerst kwam men in de Sowjetunie tot georganiseerd (uiteraard) massa
toerisme naar Westeuropa. Dat ook Nederland in het door de Sowjetunie 
georganiseerde massa-toerisme een deel te verwerken zou krijgen bleek 
door toevoeging aan de Sowjet ambassade van een speciale Intourist ver
tegenwoordiger. Het resultaat: ongeveer tweeduizend Russische toeristen 
bezochten Nederland. Buiten de Russische toeristen bezochten nog vele 
sport-, wetenschappelijke-, kulturele- of handelsdelegaties ons land. Voor 
Nederlandse toeristen werd voor 1957 een tweetal vakantiereizen in het 
vooruitzicht gesteld. Een door de Sowjetunie zo begeerd kultureelverdrag 
kwam echter niet tot stand. Wel wisselden Nederlandse en Russische vloot
eenheden beleefdheidsbezoeken uit. Een Nederlands maritiem smaldeel be
zocht half juli 1956 leningrad; tezelfder tijd dat in leningrad en Moskou een 
Rembrandt-tentoonstelling werd gehouden. 
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Bij dit alles echter werd de positie van de vereniging "Nederland-U.S.S.R." 
ondergraven tengevolge van de gewijzigde Sowjetpolitiek inzake het kultuur
beleid. Binnen het kader van de glimlach-politiek prefereerde Moskou, waar 
mogelijk, kontakten te krijgen met de werkelijk representatieve instanties in 
de Westerse landen. In oktober 1956 bleek de vereniging "Nederland-U.S.S.R." 
niet in staat te zijn de traditionele "Maand voor bevordering van de kulturele 
relaties" te organiseren kennelijk wegens gebrek aan Russische mede
werking. 

NA HONGARIJE 

Hongarije 1956 veroorzaakte een plotselinge afkapping van het delegatie
verkeer naar Nederland. Ons land werd alleen nog door Sowjet-burgers 
bezocht voor het bijwonen van internationale wetenschappelijke kongressen, 
welke in Nederland werden gehouden. De regering verklaarde op 6 novem
ber 1956, bij monde van de minister-president, in een toespraak tot de leden 
van de Tweede Kamer van de Staten-Generaal: "De regering acht het van
zelfsprekend, dat het op het ogenblik, met de stemming waarin ons volk is 
gekomen, niet verenigbaar is, dat hier te lande kulturele- en sportdemon
straties van Sowjet-zijde zullen doorgaan". Deze gedragslijn betekende 
vrijwel een volledige verbreking van alle kontakten op kultureel gebied en 
werd gehandhaafd tot eind 1957. Het enige vermeldenswaardige feit, in 1957, 
is, dat ongeveer zevenhonderd Nederlandse jongeren - dank zij de lage 
reissom van pl.m. tweehonderd gulden - een veertiendaags bezoek brachten 
aan het zesde Wereld Jeugdfesival te Moskou. Vergeleken met 1957 begon 
het kultuuroffensief van de Sowjetunie in 1958 weer wat meer vrucht te 
dragen. Bijgevolg nam het aantal Sowjet-delegaties dat Nederland bezocht 
sterk toe. 

Nu, eind 1959, is de toestand, met voorgaande jaren vergeleken, in zoverre 
gewijzigd dat er in het algemeen sprake is van een min of meer officieel 
kultureel kontakt met de Sowjetunie. 

Het optreden van de Sowjet-leiders in de na-Hongaarse periode was er 
mede oorzaak van dat sedert 1957 de Westerse landen er toe overgingen 
zaken met de Sowjet-leiders te bespreken, die niet uitsluitend politiek van 
karakter waren. De lancering, eerst van de Spoetniks en later van de Loenik 
vijzelde het zelfvertrouwen van de leiders van het internationale communisme 
weer zover op, dat zij de kulturele uitwisselingen, in de vorm van een kultuur
offensief, een mogelijke ondersteuning zagen van het diplomatiek (ideolo
gische) offensief. 

Zeker is dat de internationale nieuwsgierigheid naar de maatschappelijke 
verhoudingen in het land, dat in staat bleek te komen tot zulke grote tech
nische prestaties een faktor is, welke de kracht van het kulturele wapen der 
Sowjets ten goede komt. 

Spoetniks en de Loenik waren zoals het Poolse communistische blad 
Polityka, nr. 20, van 1959 schreef: "Goede propaganda". 

De Nederlandse regering is echter niet bereid om tot een officiële uitwisse
ling met de Sowjetunie te komen via officiële- of semi-officiële instanties in 
de U.S.S.R. 
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Nog steeds geldt de uitspraak van de minister van buitenlandse zaken, 
gedaan tijdens een lunch voor de vereniging van Buitenlandse Journalisten 
op 18 juni 1958, dat Nederland geen kontakten kan onderhouden op die 
gebieden waar de koude oorlog van invloed is. 

Hiervan getuigde de weigering van 18 december 1958 aan een viertal 
Russen visa te verstrekken, die een bezoek aan Nederland wensten te brengen 
ter bestudering van het kulturele leven. De vier geweigerde Russen waren 
bestuursleden van de Unie van Sowjetverenigingen voor Vriendschap en Kul
turele betrekkingen met het Buitenland. 

Geheel in overeenstemming met deze opzet zou de minister van Buiten
landse Zaken willen komen tot wat in "De Volkskrant" van 3 december 1959 
wordt beschreven als: "Persoonlijke kontakten kunnen worden aangemoedigd 
om mensen uit communistische landen de kans te geven kennis te maken met 
de vrije samenleving in een Westers land". 

Deze verklaring is, naar de letter geïnterpreteerd, vooral wat betreft de 
zinsnede "persoonlijke kontakten" volledig in strijd met de Sowjet-politieke 
opvatting van kulturele uitwisseling. In het kultuurbeleid van de Sowjetstaat 
is geen plaats ingeruimd voor "individuele uitwisseling". De kulturele uit
wisseling dient volgens de Sowjets in het grote schema te passen, het schema 
van partijpolitiek. Het georganiseerde karakter is er de ruggegraat van. Van 
Sowjetzijde leidt men het kulturele verkeer met andere landen via de "Unie 
van Sowjetverenigingen voor Vriendschap en kulturele betrekkingen met het 
Buitenland", in het bijzonder via de betreffende bilaterale vriendschapsver
enigingen van de Unie. Voor kontakten met Nederland is dat de 24 juni 
1959 opgerichte vereniging U.S.S.R.-Nederland, waarvan schaakgrootmeester 
Botwinnik het voorzitterschap bekleedt. 

Tot dusverre heeft deze vereniging nog geen enkele delegatie naar Neder
land kunnen afvaardigen, zelfs niet met hulp van de in Nederland bestaande 
communistische vereniging Nederland-U.S.S.R. welke door haar vereenzelving 
met de belangen van de C.P.N. zichzelf van het Nederlandse volk heeft 
vervreemd. Uiteraard is dat Moskou niet ontgaan. Als een soort straf en een 
verwijzing naar de tekortkomingen werd Nederland-U.S.S.R. buiten de (24 
juni 1959) oprichtingsprocedure van de vereniging U.S.S.R.-Nederland gehou
den. Een kwestie van zuiver taktische betekenis maar een die toch wel de 
sfeer tussen de beide vriendschapsverenigingen heeft getekend. Daarbij nog 
het feit gevoegd dat de heren Theun de Vries en Hulst, respectievelijk voor
zitter en sekretaris van Nederland-U.S.S.R. de oprichting van de vereniging 
U.S.S.R-Nederland hebben vernomen uit dagblad berichten, dan illustreert dat 
wel volkomen de grote ontevredenheid van Sowjetzijde met de gang van 
zaken bij Nederland-U.S.S.R. 

De woede, die de oprichting van de U.S.S.R.-Nederland, en vooral de 
manier waarop dat gebeurde, bij de heren De Vries en Hulst, respektievelijk 
voorzitter en sekretaris, opwekte, gaf Moskou aanleiding Theun de Vries naar 
de U.S.S.R. te laten komen, middels een aan hem gerichte uitnodiging van 
het bestuur van de Unie van Verenigingen voor Kulturele Betrekkingen met 
het Buitenland en dr. Botwinnik, voorzitter van U.S.S.R.-Nederland, een vriend
schapsbezoek van twee weken aan de Sowjetunie te brengen. Ongetwijfeld 
heeft Theun de Vries tijdens zijn vriendschapsverblijf zijn inzicht in het kul-
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turele beleid van de Sowjetunie verdiept. Waarbij hem ook wel begrip bijge
bracht zal zijn voor de taktische noodzaak van de gevolgde handelwijze. 
Waarschijnlijk is het voorts dat Theun de Vries, vanuit Moskou, de belofte 
heeft meegekregen, dat de beleidslijn ten aanzien van Nederland-U.S.S.R. 
gewijzigd wordt zodra de vereniging kan aantonen enigermate represen
tatief te zijn. Het bericht in "De Waarheid" van 30 november - waarin de 
sekretaris van Nederland-U.S.S.R. de heer Hulst mededeelde, dat de vereni
ging een nieuwe ledenwerfcampagne zou beginnen - komt er in een duide
lijker perspektief mee te staan. 

Kulturele uitwisseling, vooral met Westerse landen, wordt volgens officiële 
verklaringen van Sowjetzijde gezien als een belangrijke bijdrage tot vermin
dering van de spanningen in de wereld en de koude oorlog tussen de zoge
naamde kapitalistische- en socialistische staten. Hetgeen persé niet hetzelfde 
is als de bedoelingen welke er achter steken. En toch zal de koude oorlog 
juist door kulturele uitwisselingen toenemen. Zij het iets anders geaccen
tueerddan tot nu toe het geval was. Bij een kulturele uitwisseling kan het niet 
anders of de Westerse landen zullen in de Sowjetunie en Sowjetgebieden 
tot een brede representatie willen komen - volkomen redelijk - van hun 
nationale kulturen. Nationale kulturen, die volgens Sowjetopvattingen als 
de bovenbouw van de dekadent kapitalistische onderbouw beschouwd wor
den. Iets van de komende moeilijkheden kunnen wij proeven uit de verkla
ring, die Chroetsjow tijdens zijn reis door Siberië te Krasnojarsk uitsprak, 
weergegeven door radio Moskou op 11 oktober: "In Amerika hebben ze me 
gesproken over de zogenaamde vrije uitwisseling van denkbeelden, over de 
verspreiding in de U.S.S.R. van door de Amerikanen geselekteerde boeken en 
films. Zij wensen ons bedriegelijk alle soorten rommel op te dringen ter ver
giftiging van het geweten der Sowjetmensen. Wij wensen geen voedsel ver
giftigd met het venijn van bourgeois denkbeelden". 

Chroestjow wijst met andere woorden categorisch de mogelijkheid af in de 
Sowjetunie te komen tot een representatieve reflektie van de Amerikaanse 
kultuur. Datzelfde treedt nog eens naar voren in een artikel in "United States 
News and World Report" van 16 november 1959, waarin een verklaring van 
de vertrouweling van Chroestjow en voorzitter van de Staatscommissie voor 
Kulturele Betrekkingen met het Buitenland Zjoekow genoteerd wordt: "De 
Sowjetregering", aldus Zjoekow, "heeft niet de bedoeling haar kontrole over 
kultuur en denkbeelden te doen verslappen, welke de Sowjetunie binnen ge

-bracht worden onder kulturele uitwisselingsprogramma's. Westerse kranten 
en korrupte films zullen niet toegelaten worden". Volgens het geciteerde 
Amerikaanse blad beschuldigde Zjoekow de Westerse landen ervan kulturele 
uitwisselingsprogramma's te willen gebruiken als een Trojaans paard teneinde 
voor de Sowjetunie schadelijk materiaal naar binnen te willen smokkelen. 

Hetzelfde geldt, mutatis mutandis, voor de Nederlandse kultuur. 
Duidelijk komt hierin naar voren dat persoonlijke kontakten, waarvan 

minister Luns heeft gesproken, in dit totale beleid niet tot gelding kunnen 
komen. 

Het is volkomen doorzichtig waarom het gaat als we bijvoorbeeld de richt
lijnen lezen voor het zevende partijkongres van de Hongaarse communisti
sche partij in Nepszabadsag van 27 september 1959: "De voornaamste zwakte 
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van onze ideologie en ons kultureel leven bestaat altijd nog daarin, dat het 
grootste gedeelte der kunstenaars en schrijvers zich tot nu toe, nog niet met 
de Marxistisch-leinistische ideologie vertrouwd heeft gemaakt. Het hoofd
doel van onze ideologische en kulturele arbeid is de arbeidersklasse, de 
boerenbevolking en de gehele intelligenstia zover te brengen dat zij op 
socialistische wijze kunnen denken en leven". Hoewel de situatie in de 
Sowjetunie en andere communistische landen niet hetzelfde is als in Hongarije, 
nemen we aan dat alle communistische landen op dit punt wel dezelfde pro
blemen zullen hebben. De Sowjetlanden willen dus alleen maar dat gedeelte 
van de Westerse kultuur in hun landen toelaten, dat past bij het beeld 
dat de communisten hebben of willen hebben van de Westerse (kapitalistische) 
maatschappij. Kortom: de Sowjets willen Westerse kultuurprodukten, die in 
enigerlei vorm - direkt of indirekt - aspekten van de westerse samenleving 
kritiseren of anderzijds van volkomen onschuldige aard zijn. Een weigering 
van Westerse zijde de kulturele uitwisseling op deze leest te schoeien of een 
onophoudelijk geuit verlangen binnen het kader van de kulturele uitwisseling 
te komen tot een waardige, algemene representatie van de diverse nationale 
kulturen, zal onherroepelijk van Sowjetzijde beschuldigingen oproepen dat 
de "kapitalistische en imperialistische landen op aandrang van zekere reactio
naire kringen door ondermijnende aktiviteiten de vredesgedachte geweld 
aandoen en de koude oorlog willen doen herleven". 

De kulturele uitwisseling met communistische landen zal dan pas zonder 
zonder moeilijkheden voor deze landen kunnen verlopen als de Sowjets de 
Westerse landen kunnen dwingen de kulturele uitwisseling te leiden langs 
door de Sowjets aangegeven wegen. 
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Bij de behandeling van de Onder
wijsbegroting voor 1960 is veel 

aandacht besteed aan een zaak, 
die eigenlijk niet aan de orde was, 
maar die voor het onderwijsbeleid 
wel een enorme betekenis heeft, 
namelijk het wetsontwerp op het 
voortgezet onderwijs. Dr. Tilanus 
sprak daarbij over een beestje, dat 
minister Cals in het kabinet-De 
Quay aan een ketting achter zich 
aansleept, maar dat wel eens onge
lukken zou kunnen veroorzaken! 
Dr. Roosjen vergeleek het met An
dersen's "lelijk jonge eendje, dat 
van alle kanten wordt afgepikt". 
Dr. Tans greep de ogenschijnlijk 
bestaande onenigheid tussen de 
partijen waarop het kabinet nu 
steunt (zoals hij het gemakkelijk, 
maar minder nauwkeurig uitdruk
te) gretig aan, om de minister 
bij voorbaat van al te ver gaande 
concessies aan de protestantse par
tijen te verdenken tot schade en 
schande voor de zo broodnodige 
vernieuwing van het onderwijs, die 
in het wetsontwerp was belichaamd. 
Maar ondanks alles zag minister 
Cals zelf aan het einde der debat
ten voor het "lelijke eendje" toch 
nog een "wenkend perspectief"! 

Was hij te optimistisch? Of is de 
wens de vader van de gedachte ge
weest? 

Het is voldoende bekend, dat er 
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Politieke 
kanttekeningen 

MAMMOETWET-PERIKELEN 

op het wetsontwerp-Ca Is veel kri
tiek is los gekomen. En geen malse 
kritiek ook! Strijd met de grond
wet, opheffing van de vrijheid van 
onderwijs, miskenning van de posi
tie van de bijzondere scholen, dik
tatuur van het ministerie door mid
del van de vele Algemene Maatre
gelen van Bestuur, dreigende slui
ting van een groot aantal open
bare en bijzondere scholen: ziedaar 
een kleine selektie uit de nomencla
tuur van de kritici. En die stroom 
van kritiek hield aan, óók nadat in 
de pers berichten waren versche
nen over een op 25 maart j.1. ge
houden overleg tussen minister 
Cals en de fraktievoorzitters van 
de K.V.P., A.R. en CH.U., waarbij 
overeenstemming over de niet-strij
digheid van het wetsontwerp met 
de grondwet was bereikt op grond 
van een toezegging van de minis
ter om enkele veranderingen daar
in aan te brengen. Hetgeen intus
sen ook geschied is bij Nota van 
Wijziging van 22 juni 1959, waar
van een ieder terdege kennis heeft 
kunnen nemen. Indien men dit laat
ste zou hebben gedaan, dan had 
veel kritiek achterwege kunnen blij
ven. En dan had de diskussie in de 
Tweede Kamer over deze zaak bij 
de behandeling der Onderwijsbe
groting ook heel wat korter kunnen 
zijn. Intussen heeft echter die dis-



kussie tenminste dit resultaat ge
had, dat de lucht is opgeklaard! 

Dr. Tilanus heeft erkend, dat er 
geen strijdigheid met de grondwet 
bestaat op het stuk van de positie 
van het openbaar en het bijzonder 
onderwijs. Want het is nu wel dui
delijk, dat het wetsontwerp slechts 
het openbaar onderwijs wil regelen 
en aan het bijzonder onderwijs al
leen eisen van deugdelijkheid wil 
stellen. Wel zijn er voor de voor
zitter van de CH.U.-fraktie nog 
vele andere bezwaren, zelfs óók 
nog van grondwettelijke aard, 
overgebleven. Eigenlijk vindt hïl het 
hele ontwerp overbodig. En zo ang 
niet beke'ld is waar de thans be
staande scholen aan toe zijn, acht 
de heer Tilanus het zelfs immoreel, 
dat de Kamer Cols' wetsontwerp 
toch maar vast aanneemt. 

Dr. Roosjen zag het resultaat van 
het overleg tussen minister Cals en 
de fraktievoorzitters op 25 maart 1.1. 
vooral hierin gelegen, dat ten aan
zien van het wetsontwerp in zijn 
geheel een oplossing werd gevon
den "die redelijk uitzicht biedt, dat 
de drie christehl'ke groepen princi
pieel niet uit e kander zullen val
len". Tegen de afzonderlijke arti
kelen kunnen derhalve bezwaren, 
ook principiële bezwaren, worden 
ingebracht. De A.R. zal dat ook wel 
doen bij de behandeling van het 
wetsontwerp, maar zoals steeds en 
vanzelfsprekend in konstruktieve 
zin! 

Minister Cals tenslotte kreeg de 
gelegenheid een aantal dingen te 
zeggen, die men eigenlijk wel kon 
weten, maar die in de stroom van 
kritiek waren weggespoeld. 

Vooreerst heeft de minister nog 
eens uitdrukkelijk bevestigd, dat op 
25 maart l.I. overeenstemming met 
de fraktie-voorzitters van de 
K.V.P., de A.R. en de CH.U. was 
bereikt, op één, zij het hoogst be
langrijk punt. En wel dat het wets
ontwerp, mede door de toegezegde 
en inmiddels bïh Nota van Wijzi
ging aangebrac te veranderingen, 
in opzet en struktuur niet in strijd 
met de grondwet en niet principieel 
onaanvaardbaar werd geacht door 
de drie genoemde fraktie-voorzit
ters. 

Vervolgens heeft hij duidelijk la-

ten lIitkomen, dat het huidige kabi
net in zijn geheel achter de afhan
deling van dit wetsontwerp staat en 
dat derhalve een terugkeer tot de 
wetsontwerpen-Rutten (die overi
gens reeds bij Kon. Boodschap zijn 
ingetrokken) voor het gehele kabi
net onaanvaardbaar is. 

Voor wat betreft de vele Maat
regelen van Bestuur, waartoe het 
wetsontwerp aanleiding geeft, 
heeft minister Cals aan de Kamer 
doen toekomen een vergelijkend 
overzicht van de op grond der be
staande onderwijswetgeving ver
eiste maatregelen van bestuur en 
van de uitvoeringsvoorschriften, die 
uit het thans aanhangige wetsont
werp zullen voortvloeien. Een be
studering van dit overzicht zal wel 
leren, dat er niet zo heel veel ver
andert. Daarmee is echter niet aan 
alle kritiek op dit punt de wind uit 
zeilen genomen. Maar de minister 
heeft er dan ook aan toegevoegd, 
dat hij "in beginsel niet afwijzend 
staat" tegenover eventuele sugges
ties om bepaalde punten in de wet 
zelf vast te leggen. 

De normen voor de stichting van 
nieuwe scholen en de daarbij te 
volgen planprocedure, waartegen 
zoveel verzet is los gekomen, zui
len naar het oordeel van de minis
ter door de Kamer nog wel nader 
in diskussie worden genomen. Be
paalde toezeggingen deed minister 
Cals hier niet, maar zijn suggestie 
om bij die bespreking ook de mo
gelijkheid van differentiatie voor 
bepaalde schooltypen in overwe
ging te nemen, toont reeds vol
doende aan, dat inzake de stich
tingsnormen en de planprocedure 
de weg open blijft voor wijzigin
gen in het wetsontwerp. 

Tenslotte het overgangsrecht, dat 
de heer Tilanus het zwaarste op de 
maag - of liever: op zijn geweten -
ligt. Hier heeft minister Cols twee 
belangrijke dingen nog eens naar 
voren gehaald. Het eerste is, dat hij 
rekening zal houden met de verkre-

~
en rechten van reeds bestaande 

aangewezen of uit de openbare 
as bekostigde) scholen. In ver

band daarmee opperde hij de mo
gelijkheid, dat voor bestaande 
scholen de oude opheffingsbepa
lingen gedurende een bepaalde, 
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voor de diverse schooltypen ver
schillende termijn van kracht zou
den blijven. Vervolgens verklaarde 
minister Cals met alle nadruk, dat 
de Kamer zelf het overgangsrecht 
zou moeten vaststellen. De nieuwe 
wet kan dus niet in werking treden, 
voordat nogmaals de Staten-Gene
raal zelf bij wet zal hebben be
schikt over hetgeen met de be
staande scholen zal gaan gebeu
ren. 

Men kan zeker niet zegQen, dat 
door dit alles de aanneming van 
het wetsontwerp op het voortgezet 
onderwijs door de Staten-Generaal 
reeds verzekerd is. Ernstige bezwa
ren tegen het ontwerp zoals het er 
thans ligt leven nog bij alle frak
ties. Aan de zijde van de P.v.d.A. 
en de V.V.D. maakt men zich met 
name ongerust over de positie van 
het openbaar onderwijs. Men ver
gete niet, dat het wetsontwerp de 
financiële gelijkstelling tussen het 
openbaar en het bijzonder onder
wijs konsekwent ,doorvoert. Indien 
de P.v.dA en de V.V.D. deze hoek
steen uit het wetsontwerp zou 
trachten weg te breken, dan zou
den er van de kant van de K.V.P., 
·de A.R. en de C.H.U. wel eens nieu
we bezwaren kunnen rijzen van 
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nog ernstiger aard, dan al de be
denkingen, die tot nog toe door 
deze partijen tegen het ontwerp 
zijn ingebracht. Ook op het stuk 
van de financiële gelijkstelling zal 
minister Cals het woord moeten 
waar maken, dat hij aan het adres 
van dr. lans (die te grote kon ces
sies van de minister vreesde) heeft 
uitgesproken: als men overtuiQd is, 
dat een bepaalde opvatting jUist is, 
dan moet men die handhaven ook 
in de politiek! 

Maar al met al is het klimaat, 
waarin de kommissie van voorbe
reiding thans moet gaan werken 
aan een voorlopig verslag over het 
wetsontwerp, gunstiger geworden 
dan, het er vóór de behandeling der 
onderwijsbegroting naar uitzag. 
Het is te hopen, dat de kommissie 
spoedig met haar verslag komt. En 
het is nog meer te wensen, dat de 
verschillende partijen elkander in 
de grote lijnen zullen weten te vin
den - in het belang van het onder
wijs in de eerste plaats, maar ook 
in het belang van de onderlinge 
verhoudingen in ons volk, die van 
een nieuwe en felle strijd over 
openbaar of bijzonder onderwijs 
alleen maar nadeel zouden kun
nen ondervinden. 



De opkomst der christelijke demokratie 
in Italië: Don Luigi Sturzo 

door dr. J Schip horst 

D e christen-demokratische partij van Italië, de DemocraziÇl Cristiana, haar 
ideëen en grote betekenIs zijn niet los te maken van de geschiedenis der 

christelijke en sociale politieke aktie in Italië in de eerste helft van deze eeuw, 
Deze geschiedenis wordt voor een groot deel belichaamd door de persoon 
van Don Luigo Sturzi. Het is daarom goed zich eens te bezinnen over deze 
grote figuur, die de afgelopen zomer na een rijk en vruchtbaar leven te 
Rome overleed. Dit inzicht is belangrijk voor het verstaan van een belangrijk 
hoofdstuk der Europese christelijke demokratie. 

Luigi Sturzo stamde uit een oude baronale familie. Hij werd te Caltagirone 
op Sicilië in 1871 geboren. Zijn broer Mario, die evenals hij priester werd, is 
als bisschop' van Piazza Armerina gestorven, een van zijn zusters nam de sluier 
aan. Na zIjn wijding in 1894 ging hij te Rome studeren aan de Gregoriana, 
waar hij zijn doctoraat in de theologie en in het kerkelijk recht behaalde, 
terwijl hij zijn wijsgerige studies aan de Sint Thomas Academie met een 
licentiaat bekroonde. Normaal wachtte hem een professoraat aan het groot 
seminarie en gezien zijn persoon en gaven wellicht een kerkelijke carrière. 
Paaszaterdag 1895 is, naar hij zelf vermeldt in zijn Guerres modernes et la 
pensée catholique (Montréal 1942), de dag zijner "politieke bekering" ge
weest. Tijdens zijn paasvakantie ging hij in de parochies rond Caltagirone 
assisteren. Naar Italiaans gebruik huis aan hUIS de paaszegen brengend 
maakte hij voor het eerst bewust kennis met het leven der "horigen", die voor 
de landheer dertien en meer uur per dag moesten werken om één maaltijd 
per dag te kunnen verdienen. Zijn liturgische wens: "Vrede zij dit huis en 
al zijn bewoners" kwam hem ergens als een aanfluting voor. Toen besloot 
Sturzo om zich na het beëindigen van zijn studies in te zetten voor de ver
heffing van dit achtergebleven volk. De liberale staat kende in wezen het 
sociale probleem niet. Volgens de leer zou dit zich immers van zelf oplossen. 
Steunend op een beperkt kiesrecht met een uninomiaal stemsysteem in de 
kiesdistricten regeerde een oligarchie met erfelijke tendenties het land. Het 
Zuiden was zonder meer feodaal. Dit alles en de strijd, die de staat tegen de 
Kerk voerde, met name in de jaren negentig onder de ministeries Crispi en de 
Rudinl, hebben een beslissende indruk op Luigi Sturzo gemaakt. Hij zaQ van 
meet af aan, dat de verwerkelijking van een christelijke sociale en politieke 
ethiek alleen mogelijk zou zijn, als de nog onorganische krachten der katho
lieken gebundeld zouden kunnen worden tot een nationale politieke organi
satie, als de kroon op het werk, toe. Maar boven de gesloten poort van de 
Romeinse Kwestie stond het pauselijk "Non expedit", het is niet dienstig, 
hetgeen in de uitdrukkelijke interpretatie van de Congregatie van het Heilig 
Officie: "het is verboden" betekende. 

De geschiedenis der negentiende eeuw van en voor de Italiaanse katho
lieken, die Kerk en Paus trouw bleven, is wellicht heilzame, maar zeker geen 
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opwekkende lectuur. Tot goed begrip voor don Sturzo's werk moge hier iets 
summier van deze historie vermeld worden. 

Het congres van Wenen herstelde de Kerkelijke Staat. Metternich wilde 
om de uitgebreide Oostenrijkse bezittingen in Italië te behouden tot elke 
prijs een spaak steken in het wiel der Italiaanse eenwording. Hij ge
bruikte daarvoor de sleutels van Sint Pieter. De paus-koningen leo XII 
en Gregorius XVI hebben niet vermogen in te zien, dat de tijd der 
kleine Italiaanse staten onherroepelijk voorbij was en dat zij zelf, 
"pauvres princes Italiens", die nog slechts met hulp van Oostenrijkse of 
Franse troepen hun wereldlijk gezag staande konden houden, niet meer 
dan pionnen waren op het schaakbord der grote Europese mogend
heden. Dat de resten van het Patrimonium Petri eerder een struikelblok, 
dan een garantie waren voor de vrijheid van het centrale kerkbestuur, 
is blijkbaar ook Pius IX ontgaan. Grote onrust heerste er onder vele 
Italiaanse katholieken, die onvoorwaardelijk Paus en Kerk aanhingen, 
maar niet een afgeleefd en bovendien nog onkundig en corrupt regime, 
dat van de Kerkelijke Staat het "roofriddersnest van Europa" had ge
maakt. Op 20 september 1870 viel het laatste en belangrijkste territoir: 
Rome. De paus trok zich terug in het Vaticaan, sprak de ban uit over 
de koning en zijn regering en deed de Italiaanse katholieken weten, dat 
politieke deelname aan het staatsleven hun verboden was. Zo kreeg het 
katholieke Italië een staat, die door vrijdenkers, vrijmetselaars en jaco
bijnse liberalen gegrondvest en gevormd werd. De katholieke, de ideolo
gische oppositie hiertegen vond in de in 1876 tot stand gekomen confe
deratie van nagenoeg alle katholieke bewegingen en verenigingen het 
middel om de Kerk te kunnen verdedigen en haar leer op alle terreinen 
van het leven te kunnen doorvoeren. Maar de confederatie is in haar 
werk ernstig belemmerd door een van het begin af aan bestaande inwen
dige tweespalt. Aan de ene kant stonden de zogenaamde intransigenten, 
de "papalini", die zich zelf als hèt bolwerk voor de leer van de Kerk 
en de rechten van de paus beschouwen en meestal ook de vertrouwens
lieden van het Vaticaan waren. Zij erkenden het nieuwe Italië niet. 
Daartegenover bevonden zich de verzoeningsgezinden, die even ortho
dox in de leer als de intransigenten, een andere visie hadden op de 
Italiaanse eenheid en uitzagen naar een zo spoedig mogelijke oplossing 
van de Romeinse Kwestie. 
De gevoeligheden en· wrijvingen tussen de beide partijen groeiden uit 
tot strijd en onderling wantrouwen door het feit, dat de intransigenten 
zich tevens maatschappelijk in sterk conservatieve lijn ontwikkelden. Zij 
waren tegen de democratie en zagen in de opkomende sociale bewe
ging en oq:}anisaties, als de arbeiderssyndicaten, gevaarlijke niewlichte
rijen. Dirigistisch ingesteld duldden zij in de confederatie geen tegen
spraak of oppositie. Sturzo schreef van hen en huns gelijken aan Filippo 
Meda in 1902: "Zij zijn verstard in formules, idealiseren het verleden, 
vervloeken het heden en bereiden zich niet voor op de toekomst". 
Sommigen uit deze groep was het hanteren van het wapen van beschul
digingen wegens vermeend modernisme niet vreemd. Zo zijn de beide 
groepen elkaar steeds minder gaan verstaan en veel werk bleef liggen, 
dat heden de Kerk en de Italiaanse gemeenschap tot zegen zou hebben 
gestrekt. 

TERUG IN SICILIË 

luigi Sturzo kwam met de Romeinse doctorshoed terug in Sicilië. Hij werd 
tot docent in de wijsbegeerte en de sociologie aan het seminarie benoemd. 
Aangemoedigd door de houding van leo XIII en door Tonioio, Murri, Meda 
en anderen "verliet hij de sacristie om het marktplein op te gaan", hij haalde 
bovendien met uit de kerk van S. Giorgio ~eleende banken het marktplein 
van Caltagirone in de sacristie en begon, ziln voornemen getrouw, aan zijn 
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sociaal werk: onderricht, voorlichting, vorming van arbeiders- en boerengroe
pen, van jeugdorganisaties. In 1896 was hij toegetreden tot de sociale christe
lijk-democratische beweging, waarvan don Romoio Murri de bezielde leider 
was. Nu stichtte hij op Sicilië allerwege afdelingen. Don Sturzo behoorde 
tot degenen, die de formatie van een nationale politieke partij van katho
lieken immer als een noodzaak gevoeld heeft. In de boven geciteerde brief 
aan Filippo Meda schreef hij o.a.: "Wij moeten ervan af, dat de katholieken 
alleen maar op sleeptouw genomen worden door andere partij-en; dat zij 
volgen en niet voorgaan. Anders lopen wij het gevaar altijd vereenzelvigd 
en verward te worden met hun conservatieve element. Indien wij ons in het 
openbare leven niet los weten te maken van de gematigde liberalen (de 
niet anti-katholieke liberalen) en van de behoudsgezinden, zullen wij nooit 
tot een andere persoonlijkheid komen, dan van de zogenaamde clericalen, 
goed om te protesteren en te lamenteren en in werkelijkheid om diezelfde 
liberalen te helpen door coalities bij de administratieve verkiezingen en met 
geheime, hypocritische steun, ook van de clerus, bij de politieke". 

Voor de gemeenteraadsverkiezingen van 1905 wist hij in Caltagirone een 
alleen-katholieke lijst te vormen. (Deelname aan de gemeentelijke en provin
ciale verkiezingen vielen niet onder het pauselijk verbod.) Zijn werk onder 
de arbeiders en boeren, zijn publicaties, o.a. in het door hem tien jaar tevoren 
opgerichte weekblad "Het Kruis van Contantijn" en zijn spreekbeurten hadden 
hem de sympathie en het vertrouwen der mensen geschonken. Met een 
grote meerderheid van voorkeurstemmen werd Sturzo tot burgemeester geko
zen, een ambt, dat hij onder de naam van loco-burgemeester vanwege het 
wettelijk verbod, dat geen priester burgemeester kon zijn, tot 1920 bekleedde, 
ook toen hij vanaf 1915 secretaris-generaal der Katholieke Actie was. In 
zijn stad heeft hij zeer veel tot stand weten te brengen. Een zijner grootste 
sociale successen was, dat het hem gelukte het grootgrondbezit op het 
territoir der gemeente te verkavelen. . 

Voor don Sturzo is het gemeentelijk bestuur de leerschool voor het staats
manschap geweest. In die jaren groeiden zijn theorieën over de gewenste 
staatsvorm en hij werd een federalist avant la lettre. Hij eiste de vrijheid en 
de ingepaste autonomie voor de maatschappelijke nuclei: het gezin, de ver
eniging, de gemeente, het gewest. Tot zijn dood bestreed hij het statalisme, 
de streng gecentraliseerde. staat met zijn topzwaar bestuur en de tyrannie 
der bureaucraten. Na de tweede wereldoorlog volgde de toen 75-jarige 
konsekwent zijn lijn en bepleitte de federale eenheid van Europa. In de rond 
1900 opgerichte vereniging van Italiaanse gemeenten speelde hij een grote 
rol mede door zijn voordrachten en prae-adviezen. Hij vervulde er de hoogste 
bestuurfuncties tot de fascisten hem in 1924 aan de dijk zetten en binnen het 
jaar de vereniging liquideerden. Mussolini's houden niet van subsidiariteit en 
decentralisatie. Jarenlang is don Sturzo ook statenlid geweest. 

Om de eeuwende was het er in de katholieke Italiaanse kringen niet 
rustiger op geworden. Het verenigd Italië en daarmede de Romeinse 
Kwestie bestonden bereids een generatie. Leo XIII handhaafde het "non 
expedit" voor deelname aan de landelijke politiek, alhoewel hij de 
fase had ingeluid door een langzame voorbereiding daartoe. De socIaal
progressieven hadden van Rerum Novarum en andere pauselijke docu
menten gelijk gekregen. De tegenstand der conservatieven maakten 
echter vele genomen hoognodige initiatieven tot een dode letter. Het 
marxistisch socialisme was in volle opmars. Steeds meer stemmen gingen 
op voor een autonome vakbeweging en tegelijk voor een autonome 
politieke partij. De spanningen in de confederatie stegen. Pi us X poogde 
olie op de golven te doen, maar de kloof tussen de rigidi Ide "precysen") 
en de larghi (de "rekkelijken") was te groot geworden. n 1904 hief de 
paus de confederatie op en verving deze in 1905 door een hechter 
gebouwde organisatie, de Unione Popoiore. Intussen was in 1904 de 
eerste bres geschoten in het "non expedit". In een aantal kiesdistricten 
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hadden katholieken van hun stemrecht gebruik gemaakt en parlements
afgevaardigden gekozen, die militante katholieken waren of althans 
gematigde liberalen, van wie men wist, dat zij geen goedkeuring zouden 
geven aan wetten, die indruisten tegen de katholieke leer. Tot veler 
verbazing keurde het Vaticaan deze actie niet af. Het principe der 
rigidi "geen gekozenen, geen kiezers" was doorbroken. Maar de katho
lieke progressieven waren, hoewel dankbaar, bij lange na niet voldaan. 
Don Romoio Murri richtte in 1905 te Bologna de Nationale Democra
tische Liga op, een werkelijke politieke partij van katholieke inspiratie, 
maar a-confessioneel en autonoom. Pius X verklaarde zich in 1906 hier
tegen en verbood priesters het lidmaatschap ervan. Bij de verkiezingen 
van 1909 brachten de katholieken individueel 52 vertrouwde candidaten 
in de Kamer, die "deputati cattolici", maar geen "cattolici deputati" 
waren. In 1913 kwam het algemeen stemrecht voor ma~nen. De onder
afdeling der Unione Popolare, die tot dan toe zich bemoeid had met de 
gemeentelijke en provinciale verkiezingen, werd thans de landelijke 
"kiesvereniging". 374 kandidaten werden met de steun der katholieken 
naar Montecitorio, Rome's Binnenhof, gezonden. De meesten waren lid 
van de liberale partij. 

. OVERWINNING VAN DE IDEE 

De gedragslijn en de activiteiten van luigi Sturzo in deze moeilijke jaren 
tekenen hem als een der waarlijk groten. Hij heeft eens geschreven: "Iedere 
overwinning is een overwinning van de idee, niet de onze; iedere nederlaag 
is de onze, niet van de idee". Sinds zijn "p'olitieke bekering" in 1895 heeft hij 
nooit zich zelf, maar slechts de verwerkelijking van zijn idealen gezocht. Zijn 
incasseringsvermogen voor mislukkingen, waaraan zijn lange leven bijzonder 
rijk geweest is, was even groot als zijn vasthoudendheid en de kunst zijn 
tiJd te beiden. Na het pauselijk verbod brak hij met de stroming van don 
Murri. Intussen bleef hij echter in woord en geschrift zijn meningen verkon
digen. Hij had daarbij de gave om zijn veelzijdige werkzaamheden even 
geáegen en wars van de in Italië zo geliefde "bella figura" te doen, als hij 
actief bleef in de studie en wetenschapsbeoefening. Paus Benedictus XV 
bracht een aantal toen vereiste wijzigingen aan in de structuur van de Unione 
Popolare en legde de grondslagen voor de grote Katholieke Actie-hervorming 
van Pius XI. Er is toen iets zeer merkwaardigs gebeurd: don Sturzo, die geen 
"papalino" was en geen medestander van de dominerende conservatieve 
katholieken, werd in 1915 door de paus benoemd tot secretaris-generaal der 
Unione. Zo werd hij de vertrouwensman van Benedictus XV en diens staats
secretaris kardinaal Gasparri. Zelfs de regerin!il' stellig geen vriend van het 
Vaticaan, preti en progressieven, maakte hem lid van een aantal belangrijke 
staatscommissies. Sturzo z-ag zijn talenten erkend, de ernst van zijn opinies 
en bovenal zijn integriteit. Zijn werk in de Unione Popolare versterkte hem 
nog in zijn denkbeelden, dat de organisatievorm, die alle bewegingen, ook 
de syndicalistische en de politieke, onder de zeggingschap van de kerkelijke 
autoriteiten omvatte, met de opvattingen die daaraan ten grondslag lagen, 
verouderd was. Hii won het pleit. Reeds enkele dagen na de wapenstilstand 
in november 1918 hield hij in Milaan een rede over de "problemen van de 
oorlog", waarin hij opriep tot het vormen van een onafhankelijke politieke 
partij. De voorstudies waren allang gedaan en twee maanden later vaardigde 
een voorlopig bestuur de proclamatie "Aan de vrije en sterke mannen" uit, 
waarin de statuten en het program vervat waren. Het eerste congres in juni 
1919 benoemde de man, die de ziel en het hoofd der voorbereidingen geweest 
was, luigi Sturzo, tot politiek secretaris en partijleider. Benedictus XV had, 
niettegenstaande de Romeinste Kwestie nog immer hangende was, het "non 
expedit" ingetrokken. 

Sturzo had in ziin leven tot dan toe de onvrijheid en het verbod zien 
domineren. De jacobijns-centralistische staat onderdrukte het eigen leven der 
zo verschillende landstreken en der gemeenten. Het klassieke liberalisme was 
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uitgelopen op de algehele horigheid der arbeiders en boeren. Een conser
vatieve oligarchie had tientallen jaren de sociale ontplooiing de voet dwars 
gezet. De anti-katholieke staat deed dit de Kerk en haar instellingen. Niet
tegenstaande de spanningen had het Vaticaan gemeend alle bewegingen en 
organisaties der katholieken rechtstreeks in de hand te moeten houden, terwijl 
de H. Stoel de katholieken medewerking aan de vormgeving van het staats
Ieven onthield. Het is geen wonder, dat de vrijheid de gehele ondertoon van 
Sturzo's stellingen uitmaakte. Het woord Libertas werd het motto, parool en 
program der nieuwe Partito Popolare Italiano (P.P.I.). Voor een goed verstaan 
diene, dat Sturzo in het sociale vlak, als een Ariëns en een Van de Elzen, 
begonnen is, maar dat de konsekwenties meebracht, dat hij een Schoepman 
en een Nolens werd. Zijn vrijheidsbegrip was niet het laisser faire der libe
ralen, maar dat ener organische en sociaal wel geordende vrijheid voor 
individuen en maatschappelijke kringen, ontsproten en gedragen door zijn 
miserior super turbas. 

Zo kwam de P.P.I. tot stand en Sturzo won op het eerste congres het 
pleit, dat de partij niet-katholiek en autonoom zou zijn. Volledig democra
tisch en christelijk geïnsipreerd wilde zij in onafhankelijkheid van de H. Stoel 
en de locale bisschoppen zelfstandig haar politieke doelstellingen gaan ver
wezenlijken. Sturzo heeft noch een klassepartij noch een eenheidspartij voor 
katholieken opgericht. Men vindt hier sterke paralellen met de latere Franse 
M.R.P. van terstond na de tweede wereldoorlog. 

Wat het program betreft: de moderne staat, heeft Sturzo geschreven, is 
vrijheid, vrijheid van godsdienst en van onderwijs, vrijheid van vereniging en 
klasse-organisaties, vrijdom van centralisatie en bureaucratische overheersing. 
Gevolgelijk eiste de P.P.I. onder meer voor Italië de federale staatsstructuur, 
het respect voor de individuele menselijke persoon, de aanmoediging van het 
privé initiatief, evenzeer als het recht der werknemers op eigen vakvereni
gingen. Een der eerste voorstellen der P.P.I. in het parlement was de verdeling 
van het grootgrondbezit en een aantal maatregelen voor de Italiaanse achter
gebleven gebieden. De partij streefde naar het algemeen kiesrecht voor 
mannen èn vrouwen met de evenredige vertegenwoordiging. Men beseffe 
wel, dat dit program in het Italië van 1919 niet minder dan revolutionair was. 

Bij de verkiezingen van dat jaar bracht de P.P.I. 101 afgevaardigden in de 
Kamer, bij een volgende tussentijdse 108. Het tot nu toe bestaande gesloten 
regeringsstelsel was verbroken. Maar luigi Sturzo en de zijnen hebben, althans 
in de praktische politiek van hun tijd, het resultaat van hun werk, dat van een 
progressieve democratische vernieuwing van het land, niet meer mogen zien. 
Het was te laat: Het krachteloze bewind, lang overleefd, dreigde ten onder 
te gaan in de rode socialistische-communistische vloed en daarmee steeg de 
ster van de zwarthemden. Velen verhoopten van hen rust na de na-oorlogse 
stakingsgolven, relletjes en agitaties. Mussolini marcheerde op Rome. Sturzo 
heeft één keer een onderhoud met de Duce gehad. Het duurde niet langer dan 
vijf minuten en kwam neer op Sturzo's zin: "Mijnheer, wij hebben niets, maar 
dan ook niets gemeen". 

Tegen de zin van de partijleider heeft de P.P.I. korte tijd samengewerkt 
met de nieuwe partij; op het congres te Turijn wist Sturzo de zijnen echter 
over te halen in verbeten oppositie te gaan. Sindsdien gold hij als vijand 
nummer één van "het regime". In Turijn legde Sturzo de leiding der partij 
neer om te voorkomen dat de fascisten gebruik zouden maken van zijn 
"priesterboord" om de P.P.I. als Vaticaanse handlanger de kwalificeren en 
zich tegen de Kerk te keren. Het zwijgen deed hij er echter niet toe. Hij 
richtte de krant ,,11 Popoio" op en schreef zijn "Volkspartij en fascisme", "Anti
fascistische gedachten". Matteotti werd vermoord en de fascistische pers 
eiste toen openlijk ook de liquidatie van de "kwade zwarte vogel", de "gele 
snavel" en andere namen voor Sturzo, die niet uit konden komen boven het 
peil van het bespottelijk maken van zijn zeer gepronceerde arendsneus. In 
1925 heeft Sturzo Italië in vrijwillige ballingschap verlaten. De anti-clericale 
kringen beweren tot heden, dat het Vaticaan het hoofd van Sturzo aan 
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Mussolini geofferd heeft. Sturzo zelf echter ontkende van meet af aan, dat 
hij weggegaan is onder iemands dwang. In Parijs zeide hij tegen dr. Arznar: 
"Niemand heeft mij iets bevolen. Op de fascistische lijst was ik aan de beurt 
als slachtoffer. Het was geen rrettige keuze". Spoedig daarna vestigde zich 
het fascistisch regime definitie in Italië. 

BUITEN ITALIË 

Twintig jaar heeft luigi Sturzo buiten zijn land geleefd. ko:ie tiid in Parijs, 
daarna in londen en de laatste zeven jaar in de Verenigde Staten. Op de 
meest intensieve wijze zette hij zijn studies en zijn journalistieke arbeid voort. 
Mede-oprichter en vice-president van de internationale christendemocrati
sche contactorganisatie kwam hij in vele landen, waaronder Nederland. Ver
schillende boeken, die van zijn hand kwamen, vonden in meerdere vertalingen 
hun weg door de oude en de nieuwe wereld. Sturzo als socioloog heeft vooral 
in de angelsaksische en amerikaanse landen naam gemaakt, terwijl de nog 
immer tot centralisatie geneigde Romaanse landen hem heden nog moeten 
ontdekken. 

Als Italiaans katholiek en democraat heeft hij in al die jaren het licht der 
vrijheid hoog gehouden. Tegelijk bleef hij in woord en geschrift zijn volk 
verdedigen, waar dat zijns inziens verkeerd' of onrechtvaardig beoordeeld 
werd. Vooral in de laatste jaren van de oorlog stond hij op de bres voor 
Italië in talloze persconferenties en in talloze krantenartikelen, die in de 
engelse, noord- en zuid-amerikaanse pers verschenen. Hij polemiseerde met 
Roosevelt, Churchill, Bevind, Bidault, onverbloemd zeggende wat hij meende, 
dat zijn plicht was. In zijn boek "Mijn strijd in New York" heeft hij verslag 
gedaan van zijn werk en ... zijn mislukkingen. Maar uiteindelijk heeft hij veel 
gewonnen, niet slechts aan hnlp voor zijn in nood verkerende landgenoten, 
maar het meest door het kweken van begrip en een zekere goodwill, zonder 
welke De Gasperi en Sforza nooit de betrekkelijk gunstige vredesvoorwaar
den voor Italië hadden kunnen verkrijgen. In 1946 keerde hij terug en werd 
verwelkomd door hen, die eens zijn jonge volgelingen en partijgenoten ge
weest waren en op wier schouders nu de reconstructie van het land rustte. 

De 75-jarige was reeds lange tijd zwaar hartpatiënt. Niettegenstaande zijn 
leeftijd en zijn kwaal is hij met zijn kennis en met zijn ervaring van de oude 
Europese democratieën de laatste periode van zijn leven de raadgever en 
vraagbaak geweest voor de jonge en onervaren Italiaanse democratie. In 
1953 door president Einaudi tot senator voor het leven benoemd verkreeg 
hij in het parlement en door zijn wederom talrijke publicaties in tijdschriften 
en kranten de naam van Ie grand vieillard terrible. Hij was niet aangesloten 
bij enige fractie en maakte zich tot onafhankelijk verdediger der vrijheid en 
der authentieke democratie. Waar nodig spaarde hij in zijn critiek niemand, 
zelfs niet zijn oude strijdmakker Gronchi, de derde president der republiek, 
naar wiens presidentiële bevoegdheden hij in een geruchtmakende interpel
latie "informeerde". Geen veertien dagen voor zijn dood verscheen het laatste 
zijner vele hoofdartikelen in de Romeinse Giornale d'ltalia. Het onder zijn 
nagelaten papieren voltooid gevonden boek, dat eersdaags zal verschijnen, 
draagt als titel: De drie kwade beesten, het statalisme, de partitocratie en 
de slechte politieke zeden. 

Van de voornaamste publicaties van luigi Sturzo noemen wij: Sociale 
synthese (1906), Van de idee naar de daad (1920), Hervorming van de staat 
(1923), Volksparti/· en fascisme (1924), Anti-fascistische gedachten (1925), Italië 
en het fascisme 1926), De internationale gemeenschap en het oorlogsrecht 
(19311' Proeve ener sociologie (1932), Kerk en Staat (1937), Politiek en moraal 
(1938, De sociologie van het bovennatuurlijke (1940), Italië en de nieuwe 
were dorde (1944), Politieke redevoeringen (1951). In 1952 is het sociologisch 
instituut "luigi Sturzo" begonnen met een uitgave van zijn complete werken. 
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Buitenlands Panorama 

EUROPA 

D e Italiaanse minister van buitenlandse zaken Pella heeft bij de samen-
spraak tussen Europees Parlement en Ministerraden de wens uitgespro

ken in een sfeer van vertrouwen met het parlement te kunnen samenwerken. 
Het Parlement, zo zei hij, is het orgaan, dat de stoot geeft tot initiatieven, 
die de Europese gedachten bevorderen. Eerder had Pella en met hem de 
Nederlandse minister de Pous voor de vergadering verklaard, dat de 
ministers op goede samenwerking met het Parlement zeer veel prijs stelden. 
Het zijn wensen, die aan het einde van 1959 zeer goed als nieuwsjaarwensen 
kunnen dienen, want in het verleden heeft aan deze samenwerking wel het 
een en ander ontbroken. Dat het Europees parlement de initiatieven moet 
stimuleren, die de Europese gedachten moeten konkretiseren, is een wens, die 
men wel bijzonder gaarne zal onderschrijven. De belangrijkste voorwaarde, 
die daarbij moet worden vervuld is, dat het Europese parlement de basis 
gegeven moet worden, van waaruit het deze initiatieven kan ontwikkelen. 
Deze zal er moeten komen via de Europese' verkiezingen, waaraan de Euro
pese beweging in een van de laatste maanden van het jaar nog een belang
rijke konferentie heeft gewijd. Ook dr. Schuyt heeft in het oktober- en 
novembernummer van het K.S.M. aan de Europese verkiezingen twee belang
rijke artikelen gewiid. Een gewichtig besluit in het tot een eind lopende jaar 
was dat van de politieke konsultatie over de buitenlandse politiek. De ministers 
zullen hierover elkaar voortaan eens in de drie maanden raadplegen. Het 
Europees parlement sloot voorts zijn novemberzitting af met de aanvaarding 
van een resolutie betreffende de associatie van de landen en gebieden over
zee met de Europese Ekonomische Gemeenschap. Het parlement gaf daarbij 
als zijn mening te kennen dat ten aanzien van beslissingen betreffende de 
handelspolitiek ten opzichte van derde landen en de eventuele bespoediging 
van de instelling van de gemeenschappelijke markt het handelsbeleid van 
de gemeenschap ten opzichte van derde landen geen afbreuk mag doen aan 
het beginsel van een preferentie ten gunste van de geassocieerde staten, 
omdat deze preferentie een van de fundamentele kenmerken van de associatie 
vormt. Tenslotte vond in Stockholm de parafering plaats van de konventie, 
waarbij de Europese vrijhandelsassociatie werd opgericht. De kanselier van 
de schatkist, Heathcoat Amory, legde in november voor het Engelse lager
huis een verklaring af, waarin hij o.a. zeide, dat het "de wens is van alle 
regeringen der landen, die de vrijhandelsassociatie vormen om met de 
regeringen der E.E.G. zo gauw als deze daartoe bereid zijn, besprekingen te 
beginnen met het oog op een of andere vorm van ekonomische associatie 
tussen beide gebieden". Hij zei verder, dat "wij de oprichting van onze nieuwe 
asociatie als een stap' tot een ruimere overeenkomst tussen alle landen van 
O.E.E.S. beschouwen '. Betere samenwerking tussen Ministerraden en het 
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Europese Parlement, een verdere toegroei naar de Europese verkiezingen, 
uitbouw van de politieke samenwerking, associatie van de landen en gebieden 
overzee, samenwerking tussen de zes en de zeven, het zijn evenzovele belang
rijke punten, waarvan men mag hopen, dat zij in het komende jaar gestimu
leerd en verwezenlijkt zullen worden. 

LATIJNS-AMERIKA 

Van 23 tot 2 70ktober heeft te Lima het vijfde internationale kongres van de 
Latijns-Amerikaanse Christen-Demokraten plaats gevonden. Twaalf lan

den waren hier vertegenwoordigd: Argentinië, Bolivië, Brazilië, Chili, Cubo, 
Columbia, Ecuator, Panama, Uruguay en Venezuela, Honduras en Mexico 
zonden observateurs. Op het laatste kongres, dat in 1957 te Sao-Paulo werd 
gehouden, waren slechts zes landen vertegenwoordigd. Ook in deze cijfers 
tekent zich dus al een duidelijke groei af van de christen-democratische bewe
ging in Latijns-Amerika. Aan het kongres namen 245 gedelegeerden deel, 
aan het Jongerenkongres, dat teflelijkertijd werd gehouden, 200 gedelgeer
den. Tijdens het kongres werd bi,zonder veel aandacht geschonken aan de 
problemen met betrekking tot de internationale aktiviteiten van de christelijke 
demokratie, vooral kwam hierbij ter sprake het projekt van de Groupe de 
Liaison Intercontinental de la Démocratie Chrétienne, al eerder besproken 
door de Internationale Unie van Christen-Democraten. Het plan voorziet in 
de oprichting van een intercontinentale raad, een orgaan waarin de inter
nationale demokratie door belangrijke persoonlijkheden zal zijn vertegen
woordigd. Het plan voorziet tevens in de oprichting van een interkontinentaal 
sekretariaat als permanente werkgroep. 

Het kongres werd voorgezeten door Javier Correa Elias, oud-minister van 
buitenlandse zaken van Peru. Tijdens de openingszitting nam het kongres 
unaniem een verklaring aan met betrekking tot de derde verjaardag van de 
Hongaarse opstand, waarbij vooral de solidariteitsgevoelens van Latijns
Amerika met het Hongaarse volk werden onderstreept. De christen-democra
tische parlementsleden in de Latijns-Amerikaanse landen werd daarbij ge
vraagd bij hun regeringen erop aan te dringen een oplossing van het Hon
gaarse probleem te zoeken langs de internationale organen, om zodoende de 
weg te openen voor een herstel van de vrijheid en onafhankelijkheid van 
het Hongaarse volk en andere volkeren van Centraal-Europa. Het kongres 
aanvaarde eveneens een aantal resoluties over de noodzaak van integratie 
van Latijns-Amerikaanse landen, strijd tegen diktatuur, t.a.v. kredieten en 
buitenlandse investeringen, beperking van de bewapening, landbouwhervor
ming, verbetering van het levensniveau, hervorming van de ondernemingen 
en de strijd tegen analfabetisme. De algemene resolutie handelde over 
"plichten en de rechten van de volkeren". Ondanks de strijd voor de rechten 
van de mens en ofschoon deze in vele landen worden erkend, ondanks de 
aanvaarding door de V.N. van de universele verklaring van de rechten van 
mens in 1948 en de Europese Konventie dienaangaande, is er nog steeds in 
Europa, Azië en Afrika en in Latijns-Amerika, een groot aantal landen, waar 
deze rechten niet worden gerespekteerd. Het is noodzakelijk, aldus deze 
resolutie, een nieuwe kampagne voor de erkenning van deze rechten te 
openen. 
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Nieuwe boeken 

Dr. M. VAN HAEGENDOORN 
en Prof. Dr. H. D. DE VRIES 
REILINGH, Noord Zuid verbin
ling. lannoo, Tielt-Den Haag, 
1959. 117 blz. 

Slechts een kleine groep Nederlan
ders toont daadwerkeli/'k belang

stelling voor onze culture e verbon
denheid met onze Zuiderburen. Toch 
was deze er eerder dan de econo
mische verbondenheid in Benelux
verband, zodat het eigenlijk ver
wonderlijk is, dat wij tegenwoordig 
meer oog hebben voor exportmoei
lijkheden met tomaten of snijbloe
men dan voor onze gemeenschap
pelijke cultuur, hoezeer een Vlaming 
dan ook van een Hollander moge 
verschillen. 

Die verschillen worden in dit 
boekje op hartveroverende wijze 
belicht en verklaard, opdat wij 
elkaar beter zouden gaan leren ken
nen en waarderen. Ter verwezen
lijking van de solidariteit van de 
lage landen worden in het kader 
van het Belgisch-Nederlands Cultu
reel Verdrag enige wenselijkheden 
geuit, waardoor dit accoord een ge
leidelijke culturele integratie kan 
bewerkstelligen. 

Wie dit boekje gelezen heeft is 
hiervoor op slag gewonnen. 

J. H. 

MAURICE QUEGUINER, Intro
duction à I'Hindouisme. Editions 
de I'Orante, Parijs 1959,309 blz. M aurice Queguiner was vïlftien 
jaar als missionaris in ndia 

werkzaam, daarnaast is hij als con
seiller verbonden aan het Comité 
catholique international bij de 
Unesco. Zijn boek getuigt dan ook 
van een groot vakmanschap. Deze 
inleiding is zeker niet geschreven 
voor de oppervlakkig geïnteres-

seerden, van de andere kant ook 
weer niet alleen voor hen, die zich 
op onderwerpen als deze speciali
seren. Ook wie de politieke ont
wikkeling in het hedendaagse India 
met aandacht volgt, vindt in dit 
boek een belangrijke verbreding 
van zijn kijk op de achtergronden. 

FEDOR STEPUN, Der Bolsche
wismus und die christliche 
Existenz, Kösel-Verlag, Mün
chen, 159, 297 blz. 

Voor wie in de welhaast over-
stelpende hoeveelheid litera

tuur over het kommunisme, zoekt 
naar een degeliik, breed geschre
ven en instruktief boek kan o.a. dit 
werk van Fedor Stepun gaarne wor
den aanbevolen. Stepun, schrijver 
van het bekende driedelige Van
gangenes und Unvergängliches, 
toont zich ook hierin weer een eru
diet schrijver, die ditmaal de wor
tels van het leninisme blootlegt en 
in zijn beschrijving van de Russi
sche kultuur de religie in het cen
trum plaatst. Tegelijkertijd toont hij 
aan hoe gevaarlï/k een kunstmatig 
opgeworpen ideo ogie een der~elii
ke kultuur ontwricht, waarbil hij 
nauwkeuri~ dEl historische lijn 
volgt. In zijn laatste bladzijde zegt 
de schrijver, dat het nationalistische 
messianisme van blanke mensheid 
ook oneindig veel schade heeft aan
gericht en aziatische en gekleurde 
volkeren in handen van het bolsje
wisme speelt. Een radikale herzie
ning van de gedachten zal moeten 
plaatsvinden en dat is onze voor
naamste opgave tegenover het ex
pansieve kommunisme. De negatie
ve waarheid dreigt te overwinnen 
en om dat te keren is een vast ge
loof aan de positieve waarheid 
noodzakelijk. 
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Prof. Mr. C. D. J. BRANDT, Ge
schiedenis van de tweede we
reldoorlog. W. de Haan-Stan
daardboekhandel (Phoenix-se
rie), Zeist-Antwerpen, 1959. 
141 blz. E en van de grote verdiensten van 
dit boek van de Utrechtse 

hoogleraar is zijn objektiviteit en 
zakelijkheid. Dat heeft echter geen 
schade gedaan aan de levendig
heid. Prof. Brandt schrijft vlot en 
helder en eenmaal met lezing van 
zijn boek begonnen, legt men het 
niet gauw uit de hand. Vijftig zeer 
interessante en suggestieve foto's 
begeleiden de tekst. Ook enkele 
kaarten verduidelijken het boek, 
waarvan men alleen kan zeggen, 
dat de omslag niet erg geslaagd is. 

REPERTORIUM VAN DE SO
CIALE WETENSCHAPPEN, deel 
111: Economie. N.V. Uitgevers
mij. Elsevier, Amsterdam, 1959. 
415 blz. 

Nadat de politiek en de rechts
wetenschappen reeds hadden ge
kregen wat hun volgens de maat
staven dezer serie toekomt, ligt 
thans voor ons het derde deel, dat 
aan de economie is gewijd. 

Onder redactie van prof. dr. J. E. 
Andriessen hebben de medewerkers 
zich moeite gegeven "verstaanbare 
taal" te schrijven en globaal geno
men mag worden vastgesteld, dat 
zij daarin aardig zijn geslaagd, al 
is dan ook niet elke pagina voor 
de niet-econoom licht verteerbare 
toespijs geworden. Prijs- en inko
menstheorie, kringloop- en conjunc
tuurtheorie, geldcirculatie, economi
sche orde, economische politiek en 
internationale economische betrek
kingen zijn in een zestal hoofdstuk
ken behandeld op een wijze, welke 
bondig en overzichtelijk kan wor
den genoemd zonder weer zo sum
mier te zijn uitgevallen, dat de af
zonderlijke begrippen op zichzelf 
en in hun onderlinge samenhang 
onvoldoende tot hun recht zouden 
zijn gekomen. 

Wil de belangstellende leek of 
ook de terzake meer geschoolde 
insider dieper graven, dan is daar 
de vermelding van litteratuur, wel
ke de weg kan wijzen op nog niet 
betreden dan wel vergeten paden 

in bepaalde door de practijk van 
het leven lange tijd voorbijgeziene 
percelen van het allengs tot een 
woud uitgegroeide bos der econo
mische wetenschap. 

Wat dit laatste aangaat zouden 
enkele der aan het eind van elk 
hoofdstuk op!;lenomen litteratuur
lijsten uitvoeriger hebben mogen 
zijn. Welhaast stereotiep voor deze 
reeks wordt de ook nu weer te uiten 
critiek, dat het register minder be
looft dan de inhoud omvat. Een 
alleszins te waarderen streven naar 
verstaanbaarheid behoeft niet een 
trefwoord als "anti-cyclische bud
geteringspolitiek" te schuwen, mits 
dit in klare taal wordt uiteengezet. 
Ook andere begrippen en personen 
als rentevoet, rijksbegroting, han
delsbalans, Raiffeisen, Röpke - en 
wat betreft het sociaal-economische 
dat toch in een repertorium als dit 
nadruk verdient - de beginselen van 
subsidiariteit, functionele decentra
lisatie en souvereiniteit in eigen 
kring, P.B.O.-voorontwerp-Vos, ge
differentieerde loonvorming zoekt 
men in het register tevergeefs, hoe
wel ze toch, een uitzondering daar
gelaten, in de tekst aan de orde 
komen. 

Veel wordt echter goedgemaakt 
met b.v. het schematisch overzicht 
van de ontwikkeling der economi
sche wetenschap, met het ~ebode
ne over omvang en verdeling van 
de rationele welvaart, over de 
overheid als deelnemer aan het eco
nomisch verkeer, over de doelein
den der economische politiek, over 
vrijhandel en protectie, over het in
ternationale handels- en betalings
verkeer. De aftrek van dit werk lijkt 
ons al met al verzekerd. 

WmP. 

PROF. DR. W. RIP, De beteke
nis van een normatieve maat
schappijleer. Veerman & Zn., 
Wageningen, 1959,48 blz. I n dit boekje levert prof. Rip ee;, 

pleidooi voor een normatieve be
oefening der maatschappijleer en 
wel vauit protestants-christelijk 
standpunt. 

Het pelidooi is echter allerminst 
overtuigend en zal ons inziens ook 
in de krin!;l van schrijvers' geloofs
genoten met zonder meer worden 



onderschreven. Het geschrift we
melt namelijk van dubbelzinnighe
den, van onvoldoende gemotiveer
de stellingen en van onaanvaard
bare, soms ook tegenstrijdige uit
spraken. 

Prof. Rip trekt zijn normatieve 
opvatting zo ver door, dat hij een 
niet-normatieve beoefening van de 
maatschappijleer uitgesloten acht, 
een standpunt, dat toch wel als de
finitief overwonnen kan worden be
schouwd. Voorts zouden volgens 
schrijver zelfs bij de "abstractie, 
verificatie, systematisering en inter
pretatie" de in de bijbel geopen
baarde waarheden richtinggevend 
dienen te zijn (blz. 23). Als dit juist 
zou zijn, dan zou men ook het be
staan van een protestantse fysica, 
biologie etc. moeten aannemen. 
Verder wordt beweerd, dat de on
derzoeker zelfs geen voorschriften 
moet opstellen, maar alleen erken
nen (20); elders echter spreekt 
schrijver van een opdracht voor 
de wetenschappelijke onderzoekers 
tot het opsporen, formuleren en 
toepassen der normen (25). Nu is 
het wel mogelijk, dat het in beide 
gevallen over verschillende soorten 
normen gaat; dit wordt evenwel 
niet duidelijk gemaakt. Schrijver 
neemt van prof. Anema het onder
scheid over tussen "norm a credell
di" en "norma agendi", maar met 
dit onderscheid richt hij - afgezien 
van een juiste kritiek op Brunner -
niet veel uit. Ook weet schrijver 
met de "normativiteit" van de men
selijke handeling niet goed weg. 
Ofschoon Gods wil en wet gelden 
voor alle levensuitingen van de 
mens, is toch het verband tussen 
normen en menselijke handelingen 
"vaak niet duidelijk aanwijsbaar" 
(35). Goed onderscheiden zou de 
schrijver hier de oplossing aan de 
hand hebben gedaan. De definitie 
van maatschappij die wordt voor
opgesteld - en die dit begrip be
perkt tot het economische deel der 
samenleving - heeft voor het gehe
le verdere betoog niet de minste 
betekenis. Hierin zou zelfs een rui
mere omschrijving beter passen; 
van de vier schrijvers die de auteur 
ten gunste van zijn normatieve op
vatting aanhaalt, zijn er drie socio
loog. 

Na het bovenstaande behoeft 
het niet te verwonderen, als we hef 
boekje van prof. Rip niet geslaagd 
noemen. Het mist het genuanceerde 
begrippenapparaat, dat nodig is 
om een ingewikkelde stof als schrij
ver zich voorstelde te behandelen, 
meester te worden. Overigens is de 
uiteenzetting van de christeliike 
normen voor de maatschappij (25-
30) niet onverdienstelijk en vermeldt 
de literatuuropgave een aantal 
zeer goede geschriften. 

Q. 

AR~Oll? HAUSER, Sociale ge
schiedeniS van de kunst in 
middeleeuwen en renaissance. 
Utrecht/Antwerpen, 1959, 240 
blz., f 2,25. A lIeen van e~n kunsthistoricus die 
tevens SOCioloog en econoom is 

kan men een oorspronkelijke visie 
op de kunstgeschiedenis verwach
te.~ als Arnold Hauser hier geeft. 
HII behandelt de kunst als sociaal 
verschijnsel, de kunst tegen de ach
tergro~d van het maatschappelijk 
leven In de loop der tijden. Hij be
perkt zich niet tot de beeldende 
kunst, maar betrekt er ook de lite
ratuur en de kunstnijverheid bij. In 
alle takken van kunst zoekt de 
schrijver naar de karakteristiek van 
de werkers en van hun arbeid. Hau
ser behandelt eerst de sociale as
pecten van de vroege christelijke 
kunst, dan de troebele tijd van de 
volksverhuizing, daarna de vorming 
van een klare en vaste stijl in het 
romaanse feodalisme; vervolgens 
de overwinning die hierop behaald 
wordt door het dualisme van de 
gotiek, die aan het einde van de 
middeleeuwen tot een burgerlijke 
kunst leidt. De auteur toont daarna 
op een heldere en overtuigende 
wijze aan hoe de overgang van de 
oude structuur en mentaliteit be
invloed wordt door de diep ingrij
pende wijzigingen op sociaal ge
bied. Zo komt hij aan de behande
ling van de renaissance toe. 

ROBERT FRUIN, Tien jaren uit 
de aO-jarige oorlog. Utrecht! 
Antwerpen" 1959, Aulaboeken, 
336 blz., f 1,90. F ruins Tien jaren uit de tachtigjari

ge oorlog opende een nieuw 
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hoofdstuk in de vaderlandse ge
schiedschrijving. Deze zo diepgaan
de en veelzijdige beschreven ge
schiedenis is vanaf zijn eerste ver
schijnen een voorbeeld van mo
dern-wetenschappelijke geschied
schrijving geweest en gebleven. De
ze rechtschapen liberaal heeft voor 
de beoefening van de wetenschap 
der geschiedenis een voorbeeld 
gesteld, dat vandaag nog inspire
rend werkt. 

De tien jaren die Fruin beschrijft, 
vormen in de geschiedenis van on
afhankelijk Noord-Nederland in
derdaad een kern periode, waarvan 
eerst Fruin de volle betekenis 
heeft doorzien. Nadat de opstand 
tegen Spanje aanvankelijk gelukt 
scheen, was de toestand na 1580 
snel verslechterd. Parma's verove
ringen drongen het grondgebied 
van de jonge republiek steeds meer 
terug. Toen leicester het land ver
liet, hing het voortbestaan van de 
nieuwe staat in de lucht. Tien jaar 
later was de republiek een inter
nationaal feit in plaats van een 
vraagteken; Maurits had met zijn 
beroemde reeks overwinningen de 
tuin der zeven provinciën gesloten, 
Oldenbarneveldt zag kans uit een 
bestuurlijke chaos een fuctionerend 
geheel te maken, voortvarende 
kooplieden legden in deze jaren de 
basis voor de economische bloei 
van de zeventiende eeuw. Ook 
voor de geestelijke en artistieke 
ontwikkeling van de komende eeuw 
is in deze periode de kiem gelegd. 

CONJUNCTUURPOlITIEK, Het 
strategisch punt voor een libe
raal beleid. Geschriften van de. 
prof. mr. B. M. Telders-Stich
ting, Nijhoff, 's-Gravenhage, 
1959, 15 blz. I n dit geschrift wordt in de eerste 

plaats betoogd, dat de belang
rijkste toepassing van een liberale 
economische politiek - gekwalifi
ceerd als globaal ingrijpen op stra
tegische punten - gelegen is op het 
terrein der conjunctuurbeheersing. 
Daarna volgt kritiek op het de laat
ste jaren gevoerde con/'unctuurbe
leid. Dit beleid zou tevee het slacht
offer zijn geworden van het touw
trekken om de inkomensverdeling 
(welvaartsloonronden, belastingver-
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laging). De conjunctuurpolitiek moet 
uit deze sfeer worden losgemaakt 
en consequent worden gericht op 
een anticyclisch budget met als 
middelen: variabele belastingtarie
ven en vorming van een conjuctuur
reserve. Ook de gemeenten zou
den dezelfde reserves moeten in
stellen, evenals tenslotte ook het 
bedrijfsleven, daartoe gestimuleerd 
door belastingvrijdom. 

Het gehele conjunctuurpolitieke 
program, in dit geschrift - dat nog 
geen negen bladzijden tekst telt -
ontvouwd, komt dus neer op reser
vevorming in overheids- en bedrijfs
huishoudingen tijdens de hoogcon
junctuur. Andere instrumenten van 
conjunctuurpolitiek schijnt men niet 
te kennen. Zo bijvoorbeeld ook niet 
de monetaire politiek, ofschoon 
deze geheel voldoet aan het begin
sel van het globale ingrijpen. Even
min wordt ingegaan op de loon- en 
prijspolitiek. Dat het spel van de 
maatschappelijke krachten een 
doeltreffend conjunctuurbeleid kan 
tegenwerken, zij gaarne toegege
geven. Dit bevat echter nog geen 
motief om de loon- en prijspolitiek 
als instrument van conjunctuurpoli
tiek geheel uit te schakelen, zoals 
in het rapport geschiedt. Voorts 
wordt ook het probleem van de in
ternationale samenwerking bij de 
beheersing der conjunctuur in het 
geheel niet aongeraakt. 

De bijdrage, die de jongste pu
blikatie van de prof. Telders-stich
ting aan de conjunctuurpolitieke 
discussie levert, is dus maar zeer 
pover. Afgaande op de titel ervan 
mocht men anders verwachten. 

Q. 

Dr. W. BANNING, Moderne 
maatschappij-problemen, eer
ste bundel. Vierde herziene 
druk. Uitg. De Erven F. Bohn 
N.V., Haarlem, 1919. 

Banning, voor wie de sociologie 
geen normatieve wetenschap is, 

beschrijft in deze bundel een aan
tal belangrijke processen in het mo
derne maatschappelijke leven: het 
urbanisatieproces, het massificatie
proces, ordening en planning, ver
andering in het gezin e.d. Hij doet 
dit op een wetenschappelijk verant
woorde wijze, maar zó, dat ook de 
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belangstellende leek het boek met 
veel nut zal kunnen lezen. Wij heb
ben wel enkele vragen (bijvoor
beeld is het juist te stellen, dat de 
theoloog geneigd is de maatschap
pïl te zien als de som van een aan
ta individuen?, hebben inderdaad 
alle uit de maatschappelijke con
flicten opriizende bewegingen een 
anti-chri~!elljke vorm aangenomen?) 
maar zq doen aan onze grote 
waardering voor dit boek, dat de 
gestelde problemen met voorzich
tigheid benadert, niets af. 

W.G. 

GUST A V WETTER, Der Dialek
tische Materialismus, seine Ge
schichte und sein System in der 
Sowjetunion. Herder & Co., 
Wenen, 1958, 691 blz. 

Der Dialektische Materialismus 
dankt zijn bestaan aan een 

aantal lezingen die prof. Wetter in 
1945 te Rome aan het Pauselijk In
stituut voor de Oriënt, wijdde aan 
de geschiedenis der Russische filo
sofie, het voor-revolutionaire mar
xisme, alsmede het Sowjet dialek
tisch materialisme. 

Prof. Wetter legde zijn lezing 
neer in boekvorm, eerst in het Ita
liaans en vanwege de grote belang
stelling daarna ook in het Duits, zij 
het dan dat de Duitse uitgave tel
kenmale herbewerkt werd, laatste
lijk in 1958. 

In de laatste Duitse uitgave werd 
het historisch gedeelte tot na het 
belangrijke twintigste partijcongres 
februari 1956 van de communstische 
partij van de Sowjetunie bijge
werkt. Een bijzonder groot winst
punt van de laatste uit~ave is ook, 
dat het gedeelte gewijd aan het 
systeem van de Sowjet-filosofie 
werd uitgebreid met beschouwingen 
over de na de de-stalinisering ope
treden veranderingen, zoals de te
rugkeer van de stalinistische formu
lering naar de formulering van 
Engels terzake de leer van de dia
lektiek en de wet der ontkenning 
van de ontkenning. 

Prof. Wetter benadert het dialek
tisch materiaslime in het eerste deel 
van zijn boek vanuit de historische 
ontwikkeling en in het tweede deel 
vanuit het systeem der Sowjet-filo
sofie. Juist in het tweede deel van 

zijn werk heeft prof. Wetter een 
grote hoogte bereikt. Hetgeen zeer 
zeker niet wil zegen dat hij in het 
eerste deel daar niet in geslaagd 
zou zijn. Maar het is juist voor wat 
de behandeling van de systematiek 
van de Sowejt-filosofie betreft 
waaruit prof. Wetter's grote kwali
teiten blijken. Waar kan men bij
voorbeeld zulke uiteenzettingen 
aantreffen over o.a.: materialisme 
of realisme, het leninistisch begrip 
van de materie, noodzakelijkheid, 
toevalligheid, het probleem der 
vrijheid, mogelijkheid en werkelitk
heid, antrop'ologie en psychologie, 
ruimte en tijd! 

Geen wonder dan ook dat Wet
ter's "Der dialektische Materialis
mus", zeker op het vaste land van 
Europa, voor een ieder die zich met 
de bestudering van het Sowiet mar
xisme bezighoudt het beste kompas 
is om op te varen. 

J. V. 

KLAUS MEHNERT, Der Sowjet
hoe leeft en denkt men in een 
rode wereld. T. Wever, Frane
ker, 1959, 333 pa~. f 14,90. 

Voor een beoordelmg verwijzen 
wij naar de bespreking van de 

Duitse uitgave. Wij willen er ech
ter gaarne aan toevoegen, dat de 
verschijning van de Nederlandse 
vertaling (van de hand van dr. G. 
Kuypers, die ook een inleiding 
schreef) met bijzondere belangstel
ling moet worden begroet. 

KLAUS MEHNERT, Der Sowjet
menseh. Versuch eines Por
traits nach zwölf Reisen in die 
Sowjet-Union, 1929-'57. Deut
sche Verlagsanstalt, Stuttgart, 
1958,499 blz. 

T ezelfder tijd, dat wij der "Sow
jetmenseh' ter bespreking ont

vingen kregen wij bericht dat de 
Nederlandse vertaling van Meh
netr's werk onder de titel "de Rus
sen" voor het Nederlandse lezers
pjubliek toegankelijk is. Het lijkt 
ons - hoewel het van onderge
schikt belang is - dat de Neder
landse titel niet hetzelfde bedoelt 
te zeggen als "der Sowjetmenseh". 

Klaus Mehnert, een in 1906 te 
Moskou geboren Duits auteur is 



schrijver met twee moedertalen: 
Duits en Russisch. Hij behoort in de 
Bondsrepubliek tot een van de 
meest vooraanstaande publicisten 
en radiokommentators. Zijn grote 
bekendheid heeft vooral te danken 
aan zijn redaktionele medewerking 
aan tajdschriften als: Osteuropa, 
Osteuropa-Recht, Osteuropa-Wirt
schaft, Osteuropa-Naturwissen
schaft. 

"De Sowjetmensch" verschijnt op 
een ogenblik dat vrijwel ieder po
litiek geïnteresseerde zich bezig 
houdt met de vraag langs welke 
lijnen de ontwikkeling van de Sow
jerunie nu verder zal verlopen. 
Klaus Mehnert behandelt dit pro
bleem vanuit de menselijke basis 
waarop al die ontwikkelingen ge
grondvest zullen zijn. Hij klassifi
ceert de mensen in de Sowjetstaat 
naar de sociale milieu's waarin ze 
leven en bouwt als het ware een 
sociale pyramide op die een inzicht 
verschaft in de klasseverhoudingen 
in de U.S.S.R. Mehnert wijst daarbij 
op scherpe tegenstellingen die er in 
sociaal opzicht in de U.S.S.R. be
staan. Tegenstellingen, welke in de 
Sowjetunie van vandaag groter zijn 
dan in de Verenigde Staten. Een 
geluid dat we bij Djilas al aantref
fend. Vreemd zijn die antagonis
tische tegenstellingen niet, omdat 
Mehnert bij de Sowjetmensen een 
sterk gevoel voor eigendom vast
stelt. Voor het communistische 
ideaal niet erg bevorderlijk. De 
schrijver houdt zich ook bezi~ met 
wat men wel eens de revolutionai
re gedachte in de Sowjetunie wenst 
te noemen. Ondanks het feit dat 
velen die tot de sociale toplaag be
horen van het communisme niets 
willen weten, zal de revolutionaire 

gedachte niet gemakkelijk wortel 
schieten, omdat de vrees, voor de, 
na een eventuele revolutie optre
dende chaos en anarchie, het den
ken beheerst. Wel zal de liberalise
ring in de Sowjetunie langzaam 
vorderen. En wil hopen met de 
schrijver, dat liberale tendensen de 
totalitaire Sowjetstaat in zoverre 
zullen veranderen, dat de mense
lijke vrijheden er gemeengoed 
voor ieder kunnen worden. 

"De Sowjetmensch" is knap ge
schreven en wij geloven dan ook 
dat de Nederlandse uitgave een 
sukses zal worden. 

J. V. 

LOUIS BARCATA, China geht 
nicht Russlands Weg. Henry 
Goverts Verlag, Stuttgart, 1959, 
278 blz. 

D e vraag of er een breuk kan ont
staan tussen de beide kommu

nistische kolossen China en Rusland 
is een telkens weerkerend thema in 
de beschouwingen over de verhou
dingen tussen beide landen. In ver
schillende gevallen is de vraag met 
ja beantwoord. Dit hoogst aktuele 
vraagstuk wordt door de Duitse 
journalist Louis Barcata knap be
handeld in het hier genoemde boek. 
De schrijver was in China zelf. Dui
delijk komt in het boek naar voren, 
dat China geenszins een satelliet 
van Rusland is. Uit gesprekken met 
vooraanstaande Chinese kommunis
ten bleek hem, dat de Chinezen de 
atoomoorlog niet vrezen en dat is 
een angstwekkend aspekt. Een 
hoogst aktueel boek, dat voor hen, 
die zich met deze vraagstukken be
zi~ houden, niet ongelezen mag 
blijven. 
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TEN GELEIDE 
door Prof Mr C. P. M. Romme 

Tien jaren geleden, op 28 januari 1950, is de "wet op de bedrijfsorgani
satie" in werking getreden. De redactie van ons maandschrift heeft deze 
gelegenheid aangegrepen, een nummer voor te bereiden, gewijd aan 

het onderwerp van de wet, de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie. 
Dit nummer is geen feestnummer, en het is geen rouwnummer. De verkla

ring hiervan speelt door alle bijdragen heen, waaruit dit nummer is opge
bouwd. De kroongetuige onder hen, drs. Jansen die in de verlopen tien 
jaren de ontwikkeling van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie en van de 
aan haar ten grondslag liggende gedachten wel van het meest nabij heeft 
meegemaakt, vat zijn ervaring samen op een zeer directe manier. Hij 
gewaagt van "nog heel wat staatkundige overheden, die schijnbaar nog 
nimmer van de p.b.o. hebben gehoord" i aan de bereidheid "die voorop moet 
staan, de bereidheid bij alle "overheden", om aan het bedrijfsleven zijn zelf
bestuur te geven, ontbreekt nog veel". Zolang dit zo blijft, is er reeds hierom 
geen reden, het tweede lustrum van de p.b.o.-wet te "vieren". Maar deze 
kroongetuige verklaart over de tienjarige ontwikkeling óók, dat in het 
bedrijfsleven "het echte verzet tegen de p.b.o. heeft plaats gemaakt voor een 
meer rustig in ogenschouw nemen van de vóór- en nadelen daarvan, de 
discussie is van karakter veranderd, van de scherpe ideologische tegenstelling 
is zij meer in het vaarwater van de doelmatigheid geplaatst" i en hij wijst 
tevens op nog een andere betekenis van de discussie over de p.b.o., welke 
met name "mede ertoe heeft geleid, dat het gesprek over economische aan
gelegenheden tussen ondernemers en arbeiders in zijn belangrijke takken van 
bedrijf (metaalindustrie, textielindustrie, e.a.) een vaste plaats heeft gekre
gen". Bij zo'n voortgang in tien jaren is er nog minder reden, het tweede 
lustrum van onze p.b.o.-wet te omgeven met "treuren". 

Dit nummer van ons maandschrift is een nummer van bezinning op de p.b.o. 
- op haar feitelijke ontwikkeling, op de invloeden die haar gang bepalen, 
op haar taakstellingen, op haar belang uit bedrijfs- en uit algemeen maat
schappelijk oogpunt en op de verantwoordelijkheden die men hiervoor op 
zich moet nemen, op haar betekenis voor onze democratie. En als elke 
goede bijdrage tot bezinning, zal ook dit nummer tot tegenspraak prikkelen. 
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Ik denk bijvoorbeeld, zonder hieronder een persoonlijk oordeel te leggen, 
aan Van der Grinten's stelling, dat de Sociaal Economische Raad "een 
- democratische - vertegenwoordiging is van het Nederlandse volk", dus een 
vertegenwoordiging "niet alleen van producenten, doch van het gehele Neder
landse volk". 

Er is temeer reden voor bezinning, omdat er geen reden is tot feestvieren 
noch tot rouwen. We zijn er, gezien de feitelijke stand van zaken, nog hele
maal niet met deze belangrijke zaak. Maar we zullen er, gelet op de ontwik
keling, vooral mentale ontwikkeling, wel komen - al zou men, zelfs op mijn 
leeftijd, wel graag een snellere omzetting van de geesten, en daarmee van 
de structuur van onze samenleving, zich zien voltrekken. En we moeten er 
komen, in 's lands belang. 

Waarom vraagt 's lands belang om publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie? 
Hoe ik de zaak ook keer of wend, vanuit welk oogpunt ik haar bekijk en 
overweeg, ik kom altijd weer uit op de grondgedachte, waarmee Pius XI 
de paragrafen over de bedrijfschappen in zijn encycliek "Quadragesimo 
Anno" heeft geopend en waarop hij daar heeft gewezen als "het voornaamste 
doel, het voornaamste streven van de Staat en alle invloedrijke burgers". 
Het is deze grondgedachte: de strijd der tegenover elkaar staande klassen 
te doen beëindigen en een eendrachtige samenwerking tot stand te brengen 
en te bevorderen. Pius XI voegt eraan toe: eendrachtige samenwerking "in 
bedrijfschappen". 

Men kan de bedrijfslichamen nemen als colleges van overleg. Dan zijn 
het permanente colleges en colleges die het gehele betrokken bedrijfsleven 
vertegenwoordigen. Dus geen incidentele, maar vaste samenwerking; en een 
samenwerking welke allen omspant die tot de bedrijfstak of bedrijfstakken 
behoren. 

Men kan de bedrijfslichamen nemen als eenheid van hen die dezelfde 
maatschappelijke functie vervullen. Technisch liggen hun werkzaamheden ver 
uiteen; van de ondernemer die de zaak leidt, tot de man die het eenvoudigste 
werk uitvoert. Maar de een produceert alleen met de ander, kán alleen met 
de ander produceren. Wat zij voortbrengen, kan alleen tot stand komen als 
vrucht van samenwerking. Hun maatschappelijke functie, de voortbrenging 
van dit of van dat, is dezelfde. Maatschappelijk zijn zij dus in hun werk 
noodzakelijk verbonden. En van die verbinding is het bedrijfslichaam de 
natuurlijke en geëigende uitdrukking; het bedrijfslichaam is de erkenning 
van dit bestaande maar nog zo dikwijls miskende feit. 

Men kan de bedrijfslichamen nemen als dragers van gezamenlijke verant
woordelijkheden, de gezamenlijke verantwoordelijkheid voor het welvaarts
peil van allen die ertoe behoren, met hun arbeidskracht, met hun kapitaal, 
of met beiden, en de gezamenlijke verantwoordelijkheid voor de best moge
lijke voorziening in de sector van hun bedrijfsleven. Men kan die gezamenlijke 
verantwoordelijkheden negeren, men meent zelfs wel ze te kunnen ontkennen. 
Maar wie zich zo gedraagt, valt terug in de enkele verantwoordelijkheid 
voor zichzelf en voor zijn klassegenoten, en hij stelt zijn verantwoordelijk
heid, en dus zijn gedraging, uitsluitend tegenover die van de ander. Daarmee 
is dan het beginsel gegeven van strijd, iedere groep voor zich en ... de over
heid voor ons allen. Het bedrijfslichaam heeft de verbindende gezamenlijke 
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verantwoordelijkheden tot grondslag,en de verbindende gezamenlijke bewa
king en bevordering van ons economisch-sociale leven, zowel voor de pro
ducenten als voor de consumenten, tot doel en tot geleidend groeiend effect. 

Toen de wet op de bedrijfsorganisatie tot stand was gekomen, heb ik eens 
gezegd: Wat in het Staatsblad staat, moet in de levende maatschappij komen 
te staan. Die tocht is op gang. En naar mate hij vordert, wijzigt zich het 
gezelschap en wijzigen zich de opvattingen. Een waarschuwend woord van 
een staatssecretaris aan een gemeenteraad, die vóór een beslissing staat 
geeft, terecht of ten onrechte, een zekere schok: wordt de zelfstandigheid 
van het oude lichaam, dat gemeente heet, niet aangetast? Krachtens onze 
wet op de bedrijfsorganisatie kan elke betrokken minister zich in elke ver
gadering van een bedrijfslichaam doen vertegenwoordigen door een waar
nemer met een raadgevende stem - er zijn wel klachten over, maar van 
ongerustheid voor de zelfstandigheid van het jonge lichaam dat publiekrechte
lijke bedrijfsorganisatie heet, laat staan van publieke ongerustheid daarvoor, 
heb ik nog niet gehoord. Dit zou tijdens de verdere tocht wel eens kunnen 
veranderen. Of een ander voorbeeld. Sinds 1952 kennen wij een aparte 
bewindsman voor de p.b.o. - tot verdriet van haar tegenstanders, tot verdriet 
ook van die voorstanders, die overwegende nadelen erin zien van psycho
logische schijn van teveel overheidsbemoeiing en van reële dreiging van 
teveel ambtenaarlijke inmenging. Voor mij slaat de balans door naar de 
andere kant. En al kan ik het in genen dele strikt bewijzen, ik meen, dat in 
de afgelopen tien jaren het feit van een aparte bewindsman en van de daar
mee verbonden aparte verantwoordelijkheid een positief saldo ten gunste 
van de p.b.o. heeft opgeleverd, zowel voor wat betreft de gang van zaken 
in het bedrijfsleven als voor wat aangaat de ontwikke!ing der gedachten en 
gedragingen in het regeringsapparaat. Maar ik ben sterk geneigd, de p.b.o. 
toe te wensen, in de loop van de komende tien jaren de aparte bewindsman 
overbodig te zien worden, wegens de vaste voet die zij over het geheel van 
het bedrijfsleven zal hebben verkregen, én omdat zij een heuse bres zal 
hebben geschoten in de diverse ministeriële bureaus. Of een tweede tien jaren 
hiervoor voldoende zullen zijn, zal voor een deel van de regering afhangen, 
maar toch vooral van het bedrijfsleven - zeker niet omdat ik van het bedrijfs
leven de grootste moeilijkheden en weerstanden voor de groei van de p.b.o. 
verwacht; maar zeker wel omdat alleen een hecht publiekrechtelijk georga
niseerd bedrijfsleven, dat zich van zijn zelfstandigheid en van zijn taak bewust 
is, in staat zal zijn, het uit te houden tegen de niet geringe behoudende krach
ten van het ambtelijke bestel. 

Ik kan mijn geleide-woord voor dit bezinningsnummer van ons maand
schrift na tien jaren p.b.o.-wet niet beëindigen zonder elke persoonsvermel
ding. Ik zou er kunnen noemen uit het staatkundige en uit het maatschappe
lijke leven, die, ieder vanaf zijn post, hun bijdrage in de moeilijkste beginjaren 
hebben geleverd. Zij zullen echter de eersten zijn, om met mij in te stemmen, 
wanneer ik mij beperk tot één: Veraart, de onvermoeide pionier, naar wie 
mijn gedachten hier uitgaan met eerbied en met dankbaarheid. 
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Enkele beschouwin~en over de 
feitelijke ontwikkeling van de 

publiekrech telij k e bedrijfsorganisatie 
tussen de jaren 1950 en 1960 

door Dr J. A. M. Cornelissens 

D
e veelheid van gebeurtenissen, die verband houden met de ontwik

keling van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie gedurende de 
afgelopen tien jaar, maakt het noodzakelijk ten aanzien van de te 

bespreken onderwerpen enige beperkingen in acht te nemen. 
Het ligt dan ook in onze bedoeling de totstandkoming, de bevoegdheden 

en werkwijze van de instituties, die ingevolge de Wet op de bedrijfsorgani
satie in het leven zijn geroepen - en wij denken hier dan aan het hoofd
produktschap, de produktschappen, de hoofdbedrijfschappen, de bedrijf
schappen, de Raad voor het Midden- en Kleinbedrijf en de organen ex 
artikel 88a van de Wet op de bedrijfsorganisatie (bijvoorbeeld branche
commissies) - slechts in grote lijnen te schetsen. 

Vooraleer wij zullen overgaan tot de bespreking van bovengenoemde 
organen van samenwerking tussen organisaties van werkgevers en van werk
nemers, komt het ons gewenst voor allereerst een overzicht te geven van de 
werkzaamheden van het publiekrechtelijke toporgaan van het Nederlandse 
bedrijfsleven, de Sociaal-Ekonomische Raad. Wij zullen hier niet nader op 
de totstandkoming van de Sociaal-Economische Raad ingaan, omdat deze 
praktisch in de Wet op de bedrijfsorganisatie is geregeld. 

DE SOCIAAL-ECONOMISCHE RAAD 

Zoals de meeste lezers wel bekend is, bestaan de voornaamste taken van 
de Sociaal-Economische Raad uit het optreden als adviesorgaan van de 
regering, wanneer belangrijke maatregelen op sociaal-economisch terrein 
worden overwogen, het in opdracht van de centrale overheid verlenen van 
medewerking bij de uitvoering van door de centrale overheid wenselijk 
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geachte maatregelen, het verlenen van medewerking bij de totstandkoming 
van bedrijfslichamen en hun besturen en het houden van toezicht op de 
faits et gestes van deze organen. 

In verband met de vele taken, die ter behartiging aan de Sociaal-Econo
mische Raad zijn toevertrouwd, werden diverse commissies ingesteld. 

Er bestaan twee soorten commissies, te weten commisies met bestuur
lijk, controlerende taken en commissies met adviserende taken. laatstge
noemde commissies worden door de Raad ofwel op eigen initiatief ingesteld 
dan wel op verzoek van de betrokken Ministers. Sommige commissies van 
de S.E.R. verrichten beide taken. Wij vermelden hier de Organisatie Com
missie en de Commissie Ondernemingsraden. De Commissie Financiën 
Bedrijfslichamen daarentegen heeft een enkel bestuurlijk, controlerende 
taak. Op verzoek van de betrokken Ministers werden ingesteld de Com
missie Benelux, de Commissie voor landbouw en Voedselvoorziening en de 
Commissie voor de Vervoersvraagstukken. 

Hieronder zullen wij alleen op de werkzaamheden van de Organisatie 
Commissie en van de Commissie Financiën Bedrijfslichamen ingaan, omdat 
deze voor de ontwikkeling van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie het 
meest van belang zijn. 

De Organisatie Commissie is in de eerste plaats belast met het uitbrengen 
van adviezen, die betrekking hebben op de totstandkoming van bedrijfs
Iichamen, het houden van de daarmede in verband staande hearings en het 
adviseren over de opheffing van bedrijfsraden. Verder strekken de bevoegd
heden van de Organisatie Commissie zich thans uit tot de goedkeuring van 
diverse niet op het terrein van de financiën gelegen soorten van verorde
ningen van bedrijfschappen, indien zulks bij het desbetreffende instellings
besluit aan de S.E.R. is gedelegeerd. Wij denken hier dan aan de verorde
ningen, die betrekking hebben op de zogenaamde "hulpbevoegdheden", 
waaronder men pleegt te verstaan de verordenende bevoegdheden met be
trekking tot de registratie van ondernemingen, het verstrekken van gegevens 
en de inzage van boeken en bescheiden. De commissie heeft op dit terrein 
belangrijk coördinerend werk verricht, waardoor werd bereikt, dat de ver
ordeningen der bedrijfslichamen zoveel mogelijk op elkaar werden afge
stemd. 

Van bijzondere betekenis voor het optreden van de Organisatie Com
missie zijn geweest de door de Raad vastgestelde richtlijnen met betrekking 
tot de representativiteit. Ingevolge het bepaalde bij artikel 67 van de Wet 
op de bedrijfsorganisatie kan de instelling van een hoofdbedrijfschap of 
van een bedrijfschap geschieden bij algemene maatregel van bestuur, wan
neer de Raad ten aanzien van de instelling en de in het instellingsbesluit te 
treffen voorzieningen aan de betrokken Ministers heeft geadviseerd in over
eenstemming met een naar zijn oordeel voldoende representatieve ver
tegenwoordiging van de betrokken ondernemers en werknemers. Bij het 
uitbrengen van de eerste adviezen stuitte de Organisatie Commissie reeds 
op moeilijkheden bij de beantwoording van de vraag, welke organisaties 
als representatief moesten worden beschouwd. 

Het zou te ver voeren hier gedetailleerd op de door de Raad gegeven 
richtlijnen in te gaan. Kort samengevat worden als criteria om als represen-
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tatieve organisatie te worden aangemerkt gesteld, constitutionele betrouw
baarheid, redelijke spreiding over het gehele bedrijfsleven dan wel de 
betrokken sector van het bedrijfsleven, een passende financiële structuur en 
de bereidheid en het vermogen tot constructieve deelname aan het maat
schappelijk overleg. 

Ten aanzien van de kwantitatieve eisen met betrekking tot de represen
tativiteit plegen aan ondernemerszijde zwaardere eisen te worden gesteld 
dan aan werknemerszijde. Een en ander houdt verband met het feit, dat 
aan ondernemerszijde een grotere differentiatie aanwezig zal zijn dan aan 
werknemerszijde als gevolg van de verschillen in omvang, in produktie
techniek of het gevoerde assortiment, dan wel in ondernemings- of bedrijfs
vorm. In het algemeen zal aan ondernemerszijde de instemming van de 
meerderheid, hetzij naar aantal, hetzij naar betekenis (te meten naar omzet, 
verloond bedrag e.d.) nodig zijn, om te kunnen komen tot de instelling van 
een bedrijfslichaam. Als richtlijn voor een voldoende representatieve ver
tegenwoordiging van de werknemers wordt de instemming van tenminste 
twintig procent van het aantal werknemers in de betrokken tak van het 
bedrijfsleven vereist. Op grond van het feit, dat de vereiste representativi
teit aan werknemerszijde ontbrak, werden het bedrijfsschap voor de detail
handel in aardappelen, groenten en fruit en het bedrijfschap voor de detail
handel in alcoholhoudende dranken niet bij algemene maatregel van bestuur, 
doch bij de wet ingesteld. 

Het optreden van de Commissie Financiën Bedrijfslichamen, de com
missie, die is belast met het toezicht op het financiële beleid van de bedrijfs
lichamen, heeft diverse malen de belangstelling getrokken. Wij denken dan 
in de eerste plaats aan de houding, die de commissie heeft ingenomen ten 
aanzien van de door bedrijfslichamen vastgestelde verordeningen met be
trekking tot vergoedingen voor reis- en verblijfkosten aan bestuursleden en 
commissieleden. Doordat de verordeningen, volgens de commissie, niet in 
overeenstemming waren met de eisen, welke een zuinig beheer der financiën 
vereiste, werd goedkeuring geweigerd. Deze weigering van goedkeuring 
leidde er in een aantal gevallen toe, dat de bedrijfslichamen in beroep zijn 
gegaan bij de Kroon. In de meeste gevallen werd de commissie in het gelijk 
gesteld. 

Ook de wijze, waarop door de bedrijfslichamen gebruik werd gemaakt van 
de in artikel 126 van de Wet op de bedrijfsorganisatie geopende mogelijk
heid tot vermindering van de heffingen der p.b.o.-organen voor de leden 
van erkende organisaties van ondernemers, gaf aanleiding tot meningsver
schillen met de commissie. In de praktijk hanteerde men, volgens de com
missie, het artikel aldus, dat de contributies van de leden van de vrije 
organisaties belangrijk werden opgevoerd en de heffingen van de leden van 
bedoelde organisaties soms met 90 % van de contributie werden vermin
derd. Om een en ander te voorkomen hanteert de Commissie Financiën 
Bedrijfslichamen naast de in de wet voorkomende beperking, dat de aftrek 
niet hoger mag zijn dan de helft van de heffing, nu eveneens als richtlijn, 
dat de aftrek niet meer mag bedragen dan 50 % van het bedrag van de 
contributie, die aan de vrije organisatie wordt betaald. Het optreden van 
de commissie zal tot ge,-;olg hebben, dat de kosten van de bedrijfslichamen 
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thans in mindere mate zullen kunnen worden afgewenteld op niet-georgani
seerden. 

DE PRODUKTSCHAPPEN 

Tot nog toe kwamen één hoofdproduktschop en veertien produktschoppen 
tot stand. Zij bestrijken allen het terrein van de voedselvoorziening. In deze 
sector is de belangstelling voor marktordenend optreden altijd het grootst 
geweest. Deze belangstelling dateert reeds van de omstreeks 1930 optre
dende crisis in de landbouw. 

Het verlenen van uitkeringen beschouwde de regering steeds als het 
uiterste middel om de crisis te bestrijden. Het accent werd daarom gelegd op 
regelingen met betrekking tot de in- en uitvoer en regelingen met betrek
king tot de beperking van de produktie. Bedoelde regelingen konden zowel 
op één geleding dan wel op meer dan één geleding betrekking hebben, dat 
wil zeggen zij konden zowel een horizontaal als een vertikaal karakter 
hebben. Aanvankelijk waren de Crisiscentrales met de uitvoering van boven
genoemde taken belast. Ofschoon in de besturen van de centrales zoveel 
mogelijk de vertegenwoordigers van belanghebbende groepen werden be
noemd, bleef de leiding van het gehele apparaat uitsluitend ambtelijk. Later 
ontstaat echter het streven belanghebbenden in de verantwoordelijkheid te 
laten delen. Deze tendens heeft zich in de oorlog voortgezet bij de instel
ling van diverse verticale organen ingevolge het Organisatiebesluit Voedsel
voorziening 1941. In verband met de bijzondere omstandigheden bleef de 
centrale overheid zich echter belangrijke bevoegdheden voorbehouden. 

Bij de instelling van de produktschoppen ingevolge de Wet op de bedrijfs
organisatie heeft men de terreinafbakening van de in te stellen organen zoveel 
mogelijk afgestemd op die van de organen, welke waren ingesteld ingevolge 
het Organisatiebesluit Voedselvoorziening, de zogenaamde bedrijfschappen 
"oude stijl". 

In tegenstelling tot de bedrijfschappen "oude stijl" hebben in de besturen 
van de produktschoppen ook werknemers zitting. Verder werden de auto
nome bevoegdheden van de prodvktschappen aanmerkelijk verengd. Wij 
vermelden hier de verenging van de prijsregelende bevoegdheid en het ont
nemen van de verordenende bevoegdheid met betrekking tot de vestiging 
van _ nieuwe ondernemingen. 

De voornaamste bevoegdheden van de produktschoppen zijn gelegen op 
economisch terrein en strekken zich uit tot aangelegenheden, welke verband 
houden met het economisch verkeer tussen de verschillende stadia van 
voortbrenging en afzet, waaronder, indien of voorzover dit door de Kroon 
is bepaald, de prijzen zijn begrepen. Bij de behandeling van de desbetref
fende wetsontwerpen in de Tweede Kamer is door de toenmalige Minister 
voor Publiekrechtelijke Bedrijfsorganisatie gesteld, dat er bijzondere omstan
digheden moeten bestaan, vooraleer zal worden overgegaan een produkt
schop prijsregelende bevoegdheid toe te kennen. 

Bij de vaststelling van de exportprijzen hadden de produktschoppen tot 
het einde van 1958 geen autonome bevoegdheden. Wanneer de export
prijzen werden vastgesteld, geschiedde zulks in medebewind. Sinds het einde 
van 1958 hebben echter enkele produktschoppen autonome bevoegdheid 
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minimum-exportprijzen vast te stellen. Het produktschap voor siergewassen 
heeft voor bepaalde produkten ook prijsregelende bevoegdheid voor de 
binnenlandse markt. Het hoofdmotief voor de toekenning van verordenende 
bevoegdheid met betrekking tot de vaststelling van minimum-exportprijzen zal 
wel zijn geweest te voorkomen, dat onze positie op de buitenlandse markt in 
gevaar zou kunnen worden gebracht door prijsonderbieding. 

Van hun verordenende bevoegdheden hebben de produktschappen rijkelijk 
gebruik gemaakt. Het zou te ver voeren deze vaak technisch zeer ingewik
kelde verordeningen hier te bespreken. Wij willen hier daarom volstaan 
met de vermelding van verordeningen met betrekking tot heffingen bij in- en 
uitvoer van produkten en verordeningen, waarbij bepaalde kwaliteitseisen 
werden gesteld aan de produkten. 

De gelden, welke uit bovengenoemde heffingsverordeningen worden ver
kregen, geeft. men meestal een bijzondere bestemming, zoals het geven van 
toeslagen, wanneer onder minder gunstige omstandigheden moet worden 
geproduceerd dan wel geëxporteerd, het bekostigen van reclame-acties en 
steunverlening aan acties, welke kunnen leiden tot een verdere perfectione
ring van het produkt. 

Verder strekt de verordenende bevoegdheid van de produktschappen zich 
uit tot de hierboven reeds vermelde IIhulpbevoegdheden". 

Een bijzondere plaats tussen de produktschappen neemt het hoofdprodukt
schap voor akkerbouwprodukten in, gezien het feit, dat de Wet op de be
drijfsorganisatie de figuur van het hoofdproduktschap niet kent. Bij het 
overleg, dat door de Organisatie Commissie van de S.E.R. werd gevoerd 
met de organisaties in de akkerbouwsector, bleek, dat diverse organisaties 
de belangen, die aan de produktschappen ter behartiging zouden worden 
toevertrouwd, zo nauw met elkaar verweven achtten, dat zij niet bereid 
waren hun medewerking te verlenen tot de instelling van de produktschap
pen, indien niet werd voorzien in de instelling van een lichaam, dat de 
belangen van de gehele akkerbouwsector zou kunnen behartigen en dat 
het optreden van de afzonderlijke produktschappen, voorzover het belang 
van de akkerbouwsector als geheel rakende, zou kunnen coördineren. 
Bovendien wilde men zoveel mogelijk de bestaande toestand voortzetten, 
gezien de ervaring, die was opgedaan met een krachtens het Organisatie
besluit Voedselvoorziening ingesteld hoofdbedrijfschap akkerbouwprodukten. 

In verband met het bovenstaande fungeert het hoofdproduktschap dan 
ook in de eerste plaats als overkoepelend lichaam van de thans bestaande 
vier produktschappen in de akkerbouwsector. Verder vallen onder het hoofd
produktschap enige bedrijfstakken, die niet onder de produktschappen 
ressorteren. Zo heeft het produktschap verordenende bevoegdheid ten aan
zien van ondernemingen op het gebied van de be- en verwerking van en 
de handel in thee, koffie en cacaobonen. 

In verband met het feit, dat de Wet op de bedrijfsorganisatie de figuur 
van het hoofdproduktschap niet kent, werd het hoofdproduktschap met 
rechtstreekse toepassing van de artikelen 159-161 van de Grondwet ingesteld. 

In een afzonderlijk artikel in de instellingswet wordt voorzien, dat de 
Wet op de bedrijfsorganisatie op het hoofdproduktschap van toepassing is, 
zodat het in feite gelijk kan worden gesteld met een produktschcp. 
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Voorstellen om tot wijziging van de Wet op de bedrijfsorganisatie over 
te gaan heeft de regering van de hand gewezen, omdat de behoefte aan 
een hoofdproduktschap zich buiten de akkerbouwsector wel niet zou voor
doen. 

DE HOOFDBEDRIJFSCHAPPEN 

Er zijn thans twee hoofdbedrijfschappen ingesteld, te weten een hoofd
bedrijfschap voor de detailhandel en een hoofdbedrijfschap ambachten. 

Voor de oorlog kende men het functionele onderscheid tussen detail
handel en ambachten niet. Men aanvaardde toen het sociologische begrip 
IIMiddenstand" als enige organisatie-criterium. Het begrip IIMiddenstand" 
omvatte allen, die het kleinbedrijf in één of andere vorm uitoefenden. In 
de Woltersomse-organisatie treedt de functionele onderscheiding voor het 
eerst naar voren door de instelling van afzonderlijke organisaties voor het 
ambacht en de detailhandel. Deze functionele onderscheiding bleef gehand
haafd bij de instelling van de hierbovengenoemde hoofdbedrijfschappen 
ingevolge de Wet op de bedrijfsorganisatie, zulks mede in verband met het 
feit, dat deze wet een functionele opzet heeft. 

Tegenover deze functionele onderscheiding bleef ook het begrip IIMidden
stand" bij de instelling van beide hoofdbedrijfschappen een rol spelen als 
organisatie-criterium. Een en ander kwam tot uiting door de instelling van 
de Raad voor het Midden- en Kleinbedrijf, een samenwerkingsorgaan, dat 
door de beide hoofdbedrijfschappen werd opgericht. Het orgaan heeft 
echter slechts een beperkte taak, namelijk het onderzoeken van de vraag
stukken van de midden- en kleinondernemingen, voorzover deze vraag
stukken door de midden- en kleinbedrijfsvorm worden bepaald en zij voor 
de taakvervulling van genoemde bedrijfslichamen van gemeenschappelijke 
betekenis zijn. De taak van de Raad omvat eveneens het optreden als 
adviesorgaan voor bedoelde vraagstukken. 

Bij de instelling van het hoofdbedrijfschap detailhandel IS men er in 
geslaagd een omschrijving te vinden voor het begrip detailhandel. Tot een 
omschrijving van het begrip ambachten is men echter niet gekomen. Men is 
er bij de instellingsprocedure van uitgegaan, dat het slechts mogelijk was 
een opsomming te geven van de verschillende ambachtsbedrijfstakken. Aan
gezien men er van uitging, dat de Wet op de bedrijfsorganisatie aldus moest 
worden geïnterpreteerd, dat voor elke bedrijfstak afzonderlijk een represen
tatieve organisatorische vertegenwoordiging van werkgevers en van werk
nemers met de instelling van het hoofdbedrijfschap accoord moest gaan, zijn 
door het ontbreken van de daarvoor vereiste instemming zeer belangrijke 
bedrijfstakken in de ambachtssector - zoals het bakkersbedrijf, de kleine 
metaalnijverheid, het woninginrichtingbedrijf en het schildersbedrijf - buiten 
het hoofdbedrijfschap gebleven. 

De hoofdbedrijfschappen hebben tweëerlei taak. Enerzijds zullen zij de 
gemeenschappelijke belangen van de onder de hoofdbedrijfschappen ressor
terende ondernemingen behartigen, anderzijds zullen zij optreden als plaats
vervanger van een bedrijfschap voor die bedrijfstakken, waarvoor de instel
ling van een afzonderlijk bedrijfschap niet mogelijk is. 

De gebruikmaking van verordenende bevoegdheid door de hoofdbedrijf-
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schappen wordt aanmerkelijk beperkt, doordat de differentiatie van de 
bedrijfstakken in het algemeen zal nopen tot het vaststellen van verorde
ningen op het niveau van een bedrijfschap (bijvoorbeeld het bedrijfschap voor 
de melkdetailhandel en het bedrijfschap voor het slagersbedrijf). 

Ingevolge het bepaalde bij artikel 88a van de Wet op de bedrijfsorgani
satie werden bij de instelling van de hoofdbedrijfschappen twee soorten 
organen ingesteld. Met de instelling van de ene groep heeft de bedoeling 
voorgezeten, dat de opvattingen van de diverse bedrijfs- en ondernemings
vormen tot hun recht zouden kunnen komen bij de opstelling van de algemene 
beleidslijnen. Onder deze groep vallen de hoofdafdelingen voor het groot
winkelbedrijf, voor het midden- en kleinbedrijf en voor de gebruikscoöpera
ties van het hoofdbedrijfschap detailhandel. Het hoofdbedrijfschap ambachten 
kent dergelijke hoofdafdelingen niet. 

Door de andere groep organen, de zogenaamde branche-commissies zal 
het mogelijk worden, de samenwerking in bedrijfstakken, waar behoefte 
bestaat aan de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie, doch waar de instelling 
van een bedrijfschap om deze of gene reden niet mogelijk is, een zekere 
institutionele vorm te geven. De instelling van branche-commissies maakt het 
mogelijk, onder verantwoordelijkheid van de hoofdbedrijfschappen, te 
komen tot een redelijke zelfstandige belangenbehartiging. Bij het hoofd
bedrijfschap detailhandel werden zeven branche-commissies ingesteld, bij het 
hoofdbedrijfschap ambachten twee. 

De Raad voor het Midden- en Kleinbedrijf functioneert nog te kort om te 
kunnen zeggen, of hij een reële plaats zal kunnen innemen in de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie. Het eerste jaarverslag getuigt van een zeer 
veelzijdige belangstelling. Wij konden bij het lezen van dit verslag echter 
niet aan de indruk ontkomen, dat men nog niet veel verder is gekomen dan 
een voorzichtig aftasten van het werkterrein. 

DE BEDRIJFSCHAPPEN 

Er zijn thans op grond van de Wet op de bedrijfsorganisatie 34 bedrijf
schappen ingesteld. Wij treffen deze aan op het gebied van de agrarische 
produktie, de industrie, de groothandel in agrarische produkten en voedsel
voorzieningsprodukten, de detailhandel, het ambacht en de dienstverlening. 

De beperkte plaatsruimte maakt het ons niet mogelijk het ontstaan van 
elk der bedrijfschappen afzonderlijk te bespreken. Wij zullen daarom vol
staan met het geven van een algemene schets van de ontwikkeling. 

Wat de verordenende bevoegdheden betreft, die aan de bedrijfschappen 
zijn toegekend, zou men drie categorieën kunnen onderscheiden, namelijk de 
zogenaamde "hulpbevoegdheden", de sociale en de economische bevoegd
heden. De "hulpbevoegdheden" bespraken wij reeds hierboven. 

Onder de sociale bevoegdheden vallen o.a. de bevoegdheid tot de vast
stelling van lonen en andere arbeidsvoorwaarden, de vaststelling van getals
verhoudingen de regeling van de aanstelling en het ontslag van werk
nemers. 

Onder de economische bevoegdheden vallen bijvoorbeeld de bevoegdheid 
tot regeling van leverings- en betalingsvoorwaarden, de berekening van de 
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aanbodsprijs in verband met de kosten van de onderneming, het aanbieden 
of verstrekken van geschenken in de vorm van diensten of goederen, de 
vaststelling van minimumprijzen, de eisen, waaraan mede ter verzekering 
van gezonde mededinging overeenkomsten ter rationalisatie van de wijk
bezorging van melk tenminste moeten voldoen. 

In veel mindere mate dan de produktschappen hebben de bedrijfschappen 
van hun verordenende bevoegdheden gebruik gemaakt. 

Het zou echter onjuist zijn de importantie van de werkzaamheden van de 
bedrijfschappen af te meten naar de mate, waarin zij van hun verordenende 
bevoegdheden hebben gebruik gemaakt. Het regelmatige overleg tussen de 
regering en het landbouwschap over de te volgen landbouwpolitiek, de 
bezinning op de problemen rond de Euromarkt bij verschillende bedrijfs
lichamen, de werkzaamheden van talrijke commissies alsmede van de door 
de bedrijfslichamen gesubsidieerde organisaties getuigen reeds, dat de 
bedrijfslichamen ook zonder het maken van verordsningen belangrijke activi
teiten kunnen ontplooien. Het moet dan ook, naar onze mening, als een 
misvatting worden beschouwd de bedrijfslichamen te vereenzelvigen met 
verordeningen creërende lichamen. 

Toch zal het misschien in verschillende kringen worden betreurd, dat de 
c.a.o. - behoudens dan in de mijnindustrie - nog steeds niet is vervangen 
door de loonverordening. Zeker voor hen, die de regeling van de sociale 
onderwerpen als één van de voornaamste doeleinden van de p.b.o. zien, 
zullen deze klanken een dissonant kunnen zijn, die de vreugde bij het 
jubileum van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie kan temperen. 

Wanneer men echter de ontwikkeling, die de c.a.o. heeft doorgemaakt, 
dieper bestudeert, ziet men, dat de c.a.o. steeds meer wordt gericht op meer 
permanente vormen van samenwerking tussen organisaties van werkgevers 
en van werknemers. Weliswaar berust de formele basis nog op het compromis 
van alle bij de c.a.o. betrokken partijen, doch steeds meer ziet men de anti
thetische elementen op de achtergrond treden, hetgeen mogelijkerwijs in 
de toekomst de weg vrij kan maken voor samenwerking op publiekrechte
lijke grondslag. 

Van de economische onderwerpen zijn vooral van belang de bevoegdheid 
tot regeling van de aanbodsprijs in verband met de kosten van de onder
neming en de bevoegdheid tot regeling van de minimumprijzen. 

Van eerstgenoemde bevoegdheid werd gebruik gemaakt door het bedrijf
schap voor de slagers. De verordening was in feite een voortzetting van een 
reeds bestaande horizontale regeling van het bedrijfschap "oude stijl" voor 
vee en vlees. De verordening schrijft een "open calculatie-schema" voor. De 
ondernemers worden daardoor gedwongen tot het berekenen van de kosten 
van hun eigen onderneming, hetgeen tot bezinning op de verschillende 
kostenfactoren kan leiden en aldus een prikkel kan zijn tot verhoging van 
de efficiëncy. Voorts wordt het hierdoor onmogelijk gemaakt de aanbod
prijzen zodanig te berekenen, dat de eigen kosten niet meer worden 
gedekt. Prijsconcurrentie op basis van onderling verschillende kostenfactoren 
blijft echter volledig mogelijk. 

De bevoegdheid tot het vaststellen van minimumprijzen werd toegekend 
aan het onlangs ingestelde bedrijfschap voor de industrie van en de groot-
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handel in koolzuurhoudende alcoholvrije dranken en de groothandel in bier. 
Ook bij de toekenning van deze bevoegdheid op economisch gebied werd 
ervoor gewaakt, dat de concurrentiemogelijkheden niet door verstarrende 
elementen zouden kunnen worden lam gelegd. Volgens de toelichting bij 
het instellingsbesluit zal het niveau van de minimumprijzen dienen te worden 
gebaseerd op de kosten van de meest efficiënte ondernemingen bij een 

normale bezetting. 
Op grond van het hierboven bij de behandeling van de verordenende 

bevoegdheid op economisch terrein gestelde, menen wij ons artikel te mogen 
besluiten met de opmerking, dat de feitelijke ontwikkeling van de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie heeft uitgewezen, dat tegen de argumenten 
van hen, die beweren, dat ordening van het bedrijfsleven op publiekrechte
lijke grondslag steeds zal moeten leiden tot verstarring van de concurrentie
verhoudingen, zeker ernstige bedenkingen kunnen worden ingebracht. Bij 
de toekenning van verordenende bevoegdheden op economisch terrein, is 
het streven van de regering er steeds op gericht geweest de stimulerende 
werking van de concurrentie zoveel mogelijk tot haar recht te laten komen. 
Het zal interesant zijn in de toekomst na te gaan, of deze ontwikkeling zich 

zal blijven voortzetten . 
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De P.B.O. als 
maatschappelijk -organisatorisch 

verscpijnsel 
door Dr W. L. Snijders 

De publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie heeft als maatschappelijk
organisatorisch verschijnsel een groot aantal facetten. Hiervan zal ik 
er hieronder enkele bespreken, daarbij mij ervan bewust zijnde dat 

andere aspecten, die ik terzijde laat of slechts terloops aanstip, evenzeer 
belangrijk of misschien nog belangrijker zijn. 

Vooreerst zal worden nagegaan welke factoren de "extensieve" ontwik
keling van de p.b.o. hebben bepaald. 

Vervolgens zal aandacht worden gewijd aan de "intensieve" ontwikkeling 
der p.b.o., dat wil zeggen aan het inhoud krijgen van bedrijfslichamen, door
dat zij de taken die geschikt zijn om op het niveau van de betrokken bedrijfs
tak of sektor in de publiekrechtelijke sfeer te moeten worden vervuld, ook 
metterdaad gaan vervullen. Tenslotte zullen nog enige beschouwingen volgen 
over de betekenis van de p.b.o. als tegenpool van de centrale overheid in 
verband met het overheidsbeleid op sociaal-economisch gebied. Ook dit 
facet van de p.b.o. kan worden beschouwd als een element van haar "inten
sieve" ontwikkeling. 

Wanneer men thans, tien jaar na de totstandkoming van de Wet op de 
Bedrijfsorganisatie, de balans opmaakt van de uitbouwen ontplooiing van de 
p.b.o., dan zal het oordeel verschillend uitvallen, naar gelang van het onder
deel van de p.b.o. dat men in ogenschouw neemt. 

Beziet men het bedrijfsleven als geheel, dan kan geconstateerd worden, 
dat de Sociaal-Economische Raad, het bij de Wet op de Bedrijtsorganisatie 
ingestelde publiekrechtelijk toporgaan van het Nederlandse bedrijfsleven, 
zich in zijn verschillende facetten zeer bevredigend ontplooid heeft. 

Wat de afzonderlijke delen van het bedrijfsleven betreft, springen de 
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agrarische produktie alsmede de handel in en de be- en verwerking van 
agrarische produkten in het oog als gebieden, waar de publiekrechtelijke 
organisatie in belangrijke mate tot ontwikkeling is gekomen, térwijl ook op 
het gebied van detailhandel, ambacht en dienstverlening de uitbouw van de 
p.b.o. vrij ver gevorderd is. 

In de rest van het bedrijfsleven is de toestand echter minder bevredigend: 
op het gebied van de industrie treft men weliswaar enige bedrijfschappen 
aan, maar deze bestrijken tesamen slechts een klein deel van het industriële 
bedrijfsleven, terwijl tenslotte op het gebied van de niet-agrarische groot
handel, van de vervoerbedrijven en van het bank- en verzekeringswezen nog 
geen enkel bedrijfslichaam is ingesteld. 

Overziet men het geheel, dan is de bereikte realisering van de p.b.o. 
zowel wat betreft het aantal ingestelde bedrijfslichamen (momenteel 49) als 
wat betreft de omvang en betekenis van het door die lichamen bestreken 
deel van het bedrijfsleven zeker niet onbelangrijk, maar anderzijds is die 
realisering in belangrijke delen van het bedrijfsleven ver achtergebleven bij 
hetgeen ten tijde van de totstandkoming van de Wet op de Bedrijfsorganisatie 
als wenselijk en mogelijk werd beschouwd. 

Aan de oorzaken van dit achterblijven zijn interessante beschouwingen 
gewijd in het rapport, dat medio 1957 onder de titel "Verbreiding van de 
publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie" onder auspiciën van het Centrum voor 
Staatkundige Vorming is uitgebracht. 

Op pag. 9 tot en met 11 van dat rapport wordt erop gewezen dat naast 
de tegenwerking van "principiële bestrijders en met wanbegrip behepte 
weifelaars" ook reële zakelijke problemen de instelling van bedrijfslichamen 
kunnen belemmeren. Gewezen wordt op het zich met name in enige belang
rijke industriële bedrijfstakken voordoende verschijnsel, dat aan ondernemers
zijde de economische belangen meer gedifferentieerd zijn dan de sociale, 
hetgeen ook tot uiting komt in de privaatrechtelijke organisatiestructuur. 

Het is niet voor tegenspraak vatbaar, dat situaties als hiervoor bedoeld, 
alsook andere in genoemd rapport aangeduide factoren, die zich met name 
ook aan werknemerskant voordoen, reële belemmeringen opleveren voor de 
uitbouw van de p.b.o. Iets anders is, of men zou mogen stellen (hetgeen 
genoemd rapport nie~ doet) dat met de aanwezigheid van die faktoren het 
achterblijven van de verwezenlijking van de p.b.o. in de industrie en in andere 
sectoren van het bedrijfsleven adequaat verklaard is. Mijns inziens is er wel 
reden om hieraan te twijfelen. 

Vooreerst lijkt het niet waarschijnlijk, dat in de delen van het bedrijfsleven, 
waar bedrijfslichamen tot stand zijn gekomen, het aantal "principiële bestrij
ders en met wanbegrip behepte weifelaars" belangrijk kleiner is (geweest) 
dan in de rest van het bedrijfsleven, en ook is het bepaald niet zo, dat in de 
sectoren, waarvoor bedrijfslichamen tot stand zijn gekomen, zich geen moei
lijkheden, voortvloeiende uit strukturele problemen en belangentegenstellin
gen, hebben voorgedaan. 

Het lijkt waarschijnlijk dat in verreweg de meeste gevallen, waarin bedrijfs
lichamen zijn tot stand gekomen, de instemming van de betrokken onder
nemers en werknemers en hun bereidheid om bepaalde moeilijkheden en 
belangentegenstellingen te overbruggen, primair bepaald is geweest door de 
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verwachting, dat zij aldus hun eigen belangen het beste dienden, en dat de 
algemene maatschappelijk-organisatorische en ideële aspecten van de p.b.o.
gedachte slechts een beperkte rol hebben gespeeld. Een positieve waardering 
van die aspecten heeft in sommige gevallen begunstigend, maar niet bepalend 
gewerkt; een sceptische instelling ten opzichte van bepaalde aspecten van 
de p.b.c.-gedachte heeft in verscheidene gevallen instemming met de instelling 
van een bepaald lichaam toch niet belet. 

Voor de meeste ingestelde bedrijfslichamen laten de faktoren, welke de 
daarbij betrokkenen aanleiding hebben gegeven ten opzichte van de tot
standkoming van een lichaam voor hun sector of bedrijfstak een positief 
standpunt in te nemen, zich vrij goed traceren. Zo was ten aanzien van de 
produktschappen een voor de hand liggend gezichtspunt de uitgesproken 
ordeningsbehoefte in de meeste agrarische sectoren, alsmede de reeds 
gegroeide praktijk van een belangrijke mate van zelfstandige belangen
behartiging in verticaal verband in het kader van de bedrijfsorganisatie voor 
de voedselvoorziening, welker opheffing artikel 147 van de Wet op de 
Bedrijfsorganisatie voorzag. Ten aanzien van de bedrijfschappen voor de 
groothandel in agrarische produkten was een belangrijke factor de behoefte 
in het horizontale vlak een zeker tegenwicht te scheppen tegenover de verti
cale produktschappen, waarbij ook weer in zekere mate werd aangeknoopt 
bij de in de oorlogsjaren ontstane bedrijfsorganisatorische situatie. 

Voor wat betreft de beide hoofdbedrijfschappen en de bedrijfschappen 
op het gebied van detailhandel, ambacht en dienstverlening was de wens tot 
instelling van bedrijfslichamen overwegend bepaald door de behoefte om 
een soliede basis te leggen voor de behartiging van gemeenschappelijke 
belangen, waarvoor de nodige middelen in delen van het bedrijfslever:l, waar 
men met een groot aantal kleine ondernemingen te doen heeft, moeilijk op 
basis van privaatrechtelijke samenwerking te vinden zijn, terwijl voorts in 
bepaalde sectoren de behoefte algemeen bindende regelingen betreffende de 
mededingingsverhoudingen te treffen een rol speelde. Voor sommige van de 
industriële bedrijfschappen liggen de motieven voor hun totstandbrenging 
in hetzelfde vlak als die, welke in het algemeen in het midden- en kleinbedrijf 
werkzaam waren, ten aanzien van de bedrijfsorganisatie voor het mijnbedrijf 
is voortgebouwd op de situatie onder het Mijnstatuut van 1945, terwijl tenslotte 
bij enige van deze bedrijfschappen wellicht mede de wens een rol gespeeld 
heeft een bepaald reliëf te geven aan de zelfstandigheid van de betrokken 
bedrijfstakken ten opzichte van delen van het bedrijfsleven, waaraan die 
bedrijfstakken in economisch of technisch opzicht min of meer verwant ziln 
doch waarin zij organisatorisch niet op wensen in te gaan. 

Öp grond van een en ander meen ik dat er veel te zeggen is voor de 
stelling dat, voor wat betreft de perspectieven voor verdere uitbouw van de 
p.b.o. op basis van vrijwillige medewerking van de betrokken ondernemers 
en werkgevers, het zwaartepunt van de problematiek. gelegen is in de vraag 
of in de delen van het bedrijfsleven, waar de p.b.o. nog niet tot verwezen
lijking is gekomen, voor de betrokken ondernemers en werknemers voldoende 
belangen - van materiële of andere aard - aan te wijzen, die gediend worden 
met de instelling van een bedrijfslichaam. 

Nu zullen sommigen tegen deze vraagstelling wellicht aanvoeren, voor-
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eerst ten generale, dat die, om de terminologie van prof. Borst te gebruiken, 
te veel geöriënteerd is op de "machtslijn" en de weinig op de .,gezindheids
lijn" '), en voorts meer in het bijzonder dat er dan toch op dit moment wel 
enkele bedrijfstakken zijn aan te wijzen, waar de houding van "principiële 
tegenstanders en met wanbegrip behepte weifelaars" de voornaamste 
oorzaak lijkt te zijn van het uitblijven van een bedrijfschap. 

Op deze veronderstelde tegenwerping zou ik willen antwoorden dat stellig 
een zeker minimum aan erkenning en waardering van het goed, dat in de 
p.b.o. in het algemeen - dus los van, concrete realiseringen - gelegen is, 
noodzakelijk is maar dan toch op de eerste plaats als voorwaarde voor het 
onderkennen van de reële belangen, die met een 'concrete realisering van 
de p.b.o. gediend kunnen worden en voor het opbrengen van de bereidheid 
om zich voor die realisering in te zetten. Een hoge graad van enthousiasme 
voor de p.b.o. in het algemeen is niet noodzakelijk en anderzijds ook niet 
van nut, wanneer niet in het verlengde daarvan een door reële (hetgeen 
bepaald niet hetzelfde is als eng-materiële) belangen bepaalde conceptie 
van een concrete realisering van de p.b.o. aanwezig is. 

Met betrekking tot de vraag, of zodanige reële belangen aanwezig zijn 
moet vooreerst worden gewezen op de enigszins paradoxale situatie dat 
de ontwikkelingstendenzen in het sociaal-economisch besteld, die in algemene 
zin naar de p.b.o. pointeren, en die ten grondslag liggen aan de p.b.o.
conceptie, zoals die in de Wet op de Bedrijfsorganisatie is neergelegd, in 
hun concrete manifestaties de uitbouw van de p.b.o. slechts weinig stimu
leren, ja zelfs soms duidelijk remmen. Die ontwikkelingstendenzen - ik doel 
hier met name op de groepsvorming in het sociaal-economische leven ~n op 
de samenwerking tussen ondernemers en werknemers op het gebied van de 
lonen en arbeidsvoorwaarden en de sociale verzekering - hebben namelijk 
veelal gestalte gekregen in bepaalde juridisch-organisatorische vormen, die 
men - soms na veel tasten en zoeken - in eigen kring heeft ontwikkeld, die 
geheel zijn afgestemd op de behoeften en problemen van de eigen bedrijfs
tak en die dan ook voor de bedrijfsgenoten iets eigens en dierbaars zijn 
geworden. 

In dit verband speelt ook een rol dat het inbrengen in de bedrijfslichaam 
van voorheen op andere voet geschoeide activiteiten in het algemeen mee
brengt de onderwerping aan een verdergaand overheidstoezicht dan waar
mede men tevoren te maken had. 

Het is dan ook weliswaar te betreuren, maar niet onbegrijpelijk dat men 
waar een p.b.o. "avant la lettre" 2) is ontstaan, de p.b.o. volgens de Wet 
op de Bedrijfsorganisatie, indien al als "het betere" dan toch in ieder geval 
tevens ziet als de voorshands niet zeer welkome "vijand van het goede". 

Vervolgens moet geconstateerd worden dat de behoefte aan de mogelijk
heid bedrijfstaksgewijze ordeningsmaatregelen te treffen, die voor alle 
bedrijfsgenoten bindend zijn, geringer is gebleken, dan werd verondersteld ten 
tijde van de totstandkoming van de Wet op de Bedrijfsorganisatie, toen 
reminicenties aan de verhoudingen in de dertiger jaren nog een zekere rol 
speelden. Een duidelijk symptoom van die geringe ordeningsbehoefte is het 
zeer beperkte gebruik, dat de ingestelde horizontale bedrijfslichamen van 
hun verordenende bevoegdheden hebben gemaakt. 
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Te betreuren is deze situatie stellig niet, daar zij in belangrijke mate een 
gevolg is van de gunstige omstandigheden, waarin onze volkshuishouding 
sinds 1950 meestentijds heeft verkeerd. Voorts kan men zeggen dat door de 
geringe behoefte aan en door het beperkte gebruik van economische bevoegd
heden de sombere voorspellingen zijn gelogenstraft, die destijds door een 
aantal economische hoogleraren zijn gedaan met betrekking tot de gevolgen 
van de p.b.o. voor het economisch bestel. Het is echter wel zo, dat het ont
breken van een behoefte aan economische ordening in publiekrechtelijk 
verband de afwezigheid impliceert van een belangrijke stimulans om tot 
verwezenlijking van de p.b.o. te geraken. 

Wat tenslotte het sociale terrein betreft, kan men weliswaar niet spreken 
van het ontbreken van een ordeningsbehoefte, daar de regeling van lonen 
en arbeidsvoorwaarden in collectief verband als zodanig algemeen aanvaard 
is. Hiervoor staan echter ook andere figuren ter beschikking, aan welke tot 
nog toe vrij algemeen de voorkeur wordt gegeven, getuige de zeer geringe 
mate waarin bedrijfslichamen, die met verordenende bevoegdheden op 
sociaal gebied zijn uitgerust, tot nog toe van die bevoegdheden gebruik 
hebben gemaakt. Ik meen de oorzaken hiervan terzijde te mogen laten en te 
volstaan met de constatering, dat niet te verwachten is dat in de sectoren 
waar de verwezenlijking van de p.b.o. is achtergebleven, het perspectief van 
de eventuele sociale bevoegheden in noemenswaardige mate het totstand
brengen van bedrijfslichamen zal stimuleren. 

Nu kan, zoals wij zagen, een belang bij het totstandbrengen van een 
bedrijfslichaam ook voortvloeien uit andere gezichtspunten dan uit een 
behoefte aan algemeen bindende regelingen. Te denken valt bijvoorbeeld 
aan de mogelijkheid een bedrijfslichaam te benutten voor de financiering van 
de behartiging van gemeenschappelijke bedrijfstaksbelangen. Hierin kan 
echter in de delen van het bedrijfsleven, waar het grootbedrijf van betekenis 
is, ook langs privaatrechtelijke weg worden voorzien. Voorts kan in bepaalde 
gevallen de behoefte om de positie van een bedrijfstak in het organisatorisch 
krachtenveld door een publiekrechtelijke status te verstevigen, stimul.erend 
werken. De werking van dergelijke factoren is echter te zeer van speciale 
omstandigheden afhankelijk om te verwachten dat zij zich met enige frequen
tie voordoen. Tenslotte kan nog een rol spelen de betekenis van de p.b.o. 
als forum van overleg tussen werkgevers en werknemers, Ook voor derge
lijke functies wordt echter in vele gevallen met privaatrechtelijke overleg
organen volstaan. 

Op grond van een en ander meen ik dat momenteel in het sociaal-econo
mische leven geen factoren aanwezig zijn, die een verdere "extensieve" ont
wikkeling van de p.b.o. op korte termijn krachtig kunnen stimuleren 3). 

Dit zal uiteraard hen, die de uitbouw van de p.b.o. als een groot goed 
voor onze samenleving waarderen, niet tot vreugde stemmen. Echter meen 
ik dat die conclusie ook geenszins tot pessimisme hoeft te leiden. Bij het 
tweede lustrum van de Wet op de Bedrijfsorganisatie is het beslist te vroeg 
om uit een teleurstellende verbreiding van de p.b.o. op bepaalde gebieden 
af te leiden, dat de p.b.o. een mislukking zou zijn, maar wel is het tijd om 
een realistische kijk te krijgen op de faktoren, die de verbreiding van de 
p.b.o. bepalen. Bovendien zou het ook eenzijdig zijn slechts acht te slaan op 
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de p.b.o. die er niet gekomen is en wellicht ook niet spoedig zal komen, en 
de p.b.o. die wel tot stand is gekomen te verwaarlozen. 

Dit zou te meer onjuist zijn, omdat mag worden aangenomen dat een 
vruchtbare ontplooiing van de bestaande p.b.o. beschouwd mag worden als 
een faktor die, zij het indirect en op langere termijn, ook gunstige voor
waarden schept voor een verdere verbreiding van de p.b.o. 

11 

Voor de vorming van een enigszins verantwoord oordeel over het optreden 
van de tot nog toe ingestelde bedrijfslichamen zou vooreerst een beschrij
ving van hun activiteiten nodig zijn en daarnaast een confrontering daarvan 
met de behoeften en problemen, welke zich voordoen in de gebieden van 
het bedrijfsleven waarvoor die lichamen zijn ingesteld. Een dergelijk onder
zoek zou het kader van dit artikel ver te buiten gaan. Bovendien lijkt d~ 
vraag gewettigd of zodanig onderzoek op een tijdstip waarop de meeste 
bedrijfslichamen nog geen vijf jaar hebben gewerkt, wel zinvol zou zijn. 

Ik zal dan ook volstaan met enkele beschouwingen over de taakverdelTng 
tussen bedrijfslichamen en andere, hetzij publiekrechtelijke of privaatrechte
lijke organisatie- en samenwerkingsvormen, die bestaan op het gebied 
waarvoor een bedrijfslichaam is ingesteld. Aansluitend zullen nog enige 
beschouwingen worden gewijd aan de betekenis van de p.b.o. in het sociaal
economisch bestel, meer speciaal uit een oogpunt van het samenspel tussen 
overheid en bedrijfsleven in verband met het overheidsbeleid. 

Hierboven kwam reeds ter sprake het verschijnsel van de "p.b.o. avant la 
lettre", die een belemmering kan vormen voor de verwezenlijking van de 
wettelijke p.b.o., maar die ook wanneer het wel komt tot instelling van een 
bedrijfslichaam, kan verhinderen dat dit reële inhoud krijgt omdat men er de 
voorkeur aan blijft geven de vanouds bestaande samenwerkingsvormen te 
blijven benutten. Dergelijke verschijnselen blijven echter volstrekt niet tot de 
privaatrechtelijke sfeer beperkt. Zo is tot nog toe in geen enkel geval 
gebruik gemaakt van de mogelijkheid, welke de Organisatiewet Sociale Ver
zekering biedt tot overheveling van de taak van een bedrijfsvereniging naar 
een bedrijfschap, terwijl er toch enige bedrijfschappen bestaan die hetzelfde 
terrein bestrijken als een bedrijfsvereniging, zodat overheveling in deze geval
len geen onoverkomenlijke technische problemen kan opleveren. 

Het zou onjuist zijn aan te nemen, dat de voortzetting van werkzaamheden 
die naar hun aard door een bedrijfslichaam zouden kunnen worden ver
richt, door andere (veelal speciaal daarvoor opgerichte) lichamen of instel
lingen in het algemeen aldus moet worden geduid, dat het bedrijfslichaam 
in kwestie die werkzaamheden gaarne wil overnemen maar daarbij nog stuit 
op de onwil van de instantie welke daarmede tot dusver is belast. Integendeel 
krijgt men herhaaldelijk de indruk, dat schappen weinig geneigd zijn om 
initiatieven tot overneming van taken te ontwikkelen en liever een politiek 
van "leven en laten leven" volgen. In dit verband zij ook gewezen op de 
tendentie om ook werkzaamheden, in welker financiering geheel of goed
deels door een schap wordt voorzien, te doen verrichten door stichtingen. 

Nu is het zo, dat veelal ongetwijfeld reële praktische bezwaren zijn aan te 
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voeren tegen een overhaaste overheveling naar een schap van taken, die 
door andere in de betrokken bedrijfstak werkzame instellingen worden ver
vuld. Een dergelijke overheveling kan niet anders gezien worden dan als een 
proces dat geleidelijk moet verlopen, terwijl bovendien in aanmerking moet 
worden genomen, dat de privaatrechtelijke organisaties die het schap moeten 
dragen, een voldoende taak dienen te behouden. Maar het zou te betreuren 
zijn wanneer in bedrijfstakken, waarvoor een bedrijfslichaam is ingesteld, 
dit op den duur niet al die taken van andere op bedrijfstakniveau werkzame 
instanties zou overnemen die naar hun aard in aanmerking komen om in de 
publiekrechtelijke sfeer te worden vervuld. Vooreerst lijkt het uit algemeen 
maatschappelijk oogpunt wenselijk, dat het aantal werkzame organen niet 
groter is dan nodig is voor een efficiënte vervulling van de zich voordoende 
taken. Voorts brengt vervulling van taken in andere organen veelal mede, 
dat of de openbaarheid, of de medezeggenschap der werknemers, of beide 
minder goed tot hun recht komen dan wanneer die taken door een schap 
worden behartigd. 

Daarbij valt wel op de eerste plaats te denken aan taken, voortvloeiende 
uit wettelijke voorschriften, zoals bijvoorbeeld de sociale verzekeringswet
geving en op agrarisch gebied de door de centrale overheid vastgestelde 
kwaliteitsregelingen. Voorts kan men hierbij in bepaalde gevallen denken 
aan kartelregelingen. Om misverstand te voorkomen merk ik op, dat ik 
geenszins voorstander ben van een algemene politiek van overheveling van 
kartelregelingen naar de p.b.o. Dit moet van geval tot geval worden bekeken. 
Als men echter te doen heeft met een kartelregeling die de facto algemeen 
verbindend is en er is op het betrokken gebied een schap, dat de bevoegdheid 
heeft om een regeling van dezelfde strekking bij verordening te treffen 
(hetgeen betekent dat de centrale overheid de overheveling in principe reeds 
aanvaard heeft) dan is het mijns inziens aan te bevelen dat het schap ook 
metterdaad van zijn bevoegdheid terzake gebruik maakt. 

Voor wat betreft regelingen van lonen en arbeidsvoorwaarden betwijfel 
ik of er binnen afzienbare tijd noemenswaardige praktische mogelijkheden 
tot vervanging van de collectieve arbeidsovereenkomst door de schaps
verordening bestaan, maar wel zou het mijns inziens mogelijk zijn taken van 
uitvoerende aard, die ingevolge loonregelingen moeten worden verricht, in 
p.b.o.-verband te doen uitvoeren. 

111 

Naarmate de ingestelde bedrijfslichamen in meerdere mate de taken op 
zich gaan nemen, die geëigend zijn om door die lichamen te worden ver
vuld, zal de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie niet alleen formeel maar 
ook materieel meer het karakter aannemen van hetgeen in meergenoemd 
rapport van het centrum is aangeduid als een bekroning van de ontwikkeling 
naar maatschappelijke samenwerking. 

De functie en betekenis van een aldus innerlijk tot volledige wasdom uit
gegroeide publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie kan men vanuit verschillende 
gezichtshoeken bezien. De meest gangbare wijze van benadering neemt haar 
uitgangspunt in de vraag hoe de verdeling van taken en verantwoordelijk-
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heden dient te zijn tussen de organen van het staatkundig gezag en de 
(publiekrechtelijke en privaatrechtelijke) organen van het sociaal-economische 
leven, alsmede tussen deze organen onderling. 

Bij deze benaderingswijze wordt de visie op taak en betekenis van de 
p.b.o. in overwegende mate bepaald door de wijze waarop men, uitgaande 
van principiële maatschappij-organisatorische opvattingen, waarin levens
beschouwelijke elementen een belangrijke rol spelen, de "herverkaveling van 
verantwoordelijkheden" wil doen plaats vinden. Concreet gesteld komt men 
er langs deze weg bijvoorbeeld toe de p.b.o. te zien als toepassing van het 
subsidiariteitsbeginsel of van de souvereiniteit in eigen kring of van de 
gedachte der functionele decentralisatie. 

Nu is deze benaderingswijze, zoals VerLoren van Themaat 4) terecht 
opmerkt, voor de hand liggend als het gaat om de totstandbrenging van 
nieuwe organen. Voorts heeft die benaderingswijze stellig uitkomsten opge
leverd, die ook voor de huidige situatie uit principieel en practisch oogpunt 
nog van groot belang zijn. Evenwel meen ik, dat er bepaalde aspecten zijn, 
van de verhouding tussen het staatsgezag en de organen van het sociaal
economische leven in het algemeen, en van de positie van de p.b.o. in die 
verhouding in het bijzonder, welke bij uitsluitende toepassing van meer
genoemde benaderingswijze niet voldoende tot hun recht komen. Ik doel 
hier op de betekenis, welke de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie kan 
hebben en dient te hebben in verband met de wisselwerking en wederzijdse 
beïnvloeding, die tussen de politieke organen en het sociaal-economische 
leven plaats vindt bij de behartiging van het algemeen welzijn op sociaal
economisch gebied. 

Het is namelijk zo, dat in vele gevallen die betekenis, op de eerste plaats 
voor de bedrijfsgenoten zelf, minstens zo groot is als de betekenis welke 
een bedrijfslichaam heeft voor de behartiging van zaken, waarmede de cen
trale overheid zich in het geheel niet inlaat en waaromtrent het bedrijfs
lichaam dus binnen zeer ruime grenzen realiter geheel zelfstandig kan 
beslissen. Wat dit laatste betreft, moet men bedenken dat veelvuldig het 
optreden van schappen (zowel regelend optreden als optreden anderszins) 
weliswaar formeel juridisch autonoom is, maar zakelijk het karakter heeft van 
medebewind. Dit geldt bijvoorbeeld voor vele formeel autonome verorde
ningen van de productschappen. Het geldt echter bijvoorbeeld ook voor het 
financieren door een bedrijfschap van een vakopleiding, waarvan de instand
houding voorwaarde is voor het voortbestaan van een vestigingsregeling. 

Wanneer men denkt aan zaken als de toepassing van kernenergie, de 
automatisering, de Europese integratie, het tegengaan van verontreiniging 
van lucht en water door de industrie, die alle mijns inziens in de toekomst 
voorwerp zullen zijn (voor zover zij dat thans nog niet zijn) van overheids
beleid, dat echter bezwaarlijk zonder samenwerking met het bedrijfsleven 
zal kunnen worden gevoerd, dan lijkt het waarschijnlijk dat voor de p.b.o. de 
relatieve betekenis van het medebewind-in-ruime-zin eerder toe dan af zal 
nemen. 

Bij de vorming en uitvoering van het beleid van de centrale overheid op 
sociaal-economisch gebied vindt in sterke mate plaats wat men zou kunnen 
noeme~ een tweerichtingsverkeer tussen de overheid en het bedrijfsleven: de 
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overheid treedt regelend op of treft voorzieningen van andere aard, maar 
wordt daarbij voortdurend op allerlei wijzen beïnvloed vanuit het bedrijfs
leven en zou zijn beleid ook niet kunnen voeren zonder te beschikken over 
uit het bedrijfsleven komende voorstellen of adviezen, zonder dat belang
hebbenden zelf de uitvoering van maatregelen ter hand nemen of aansluitende 
voorzieningen treffen etc. 

Er is dus een sterke wederzijdse beïnvloeding, enerzijds van het sociaal
economische leven door de overheid, anderzijds van het overheidsbeleid 
vanuit het sociaal-economische leven. Deze wederzijdsche beïnvloeding is 
op bepaalde gebieden (bijvoorbeeld de vestigingswetgeving) sinds geruime 
tijd reeds geïnstitutionaliseerd, maar heeft in sommige gevallen ook zonder 
institutionele basis grote omvang aangenomen. De onderhavige wisselwerking 
en met name de functie die het bedrijfsleven daarbij vervult, is niet alleen 
uit praktisch oogpunt onvermijdelijk, maar heeft ook uit algemeen maat
schappij-organisatorisch oogpunt aantrekkelijke aspecten. Aan de andere 
kant is daaraan echter ook het niet te onderscheiden gevaar verbonden, 
dat het overheidsbeleid te zeer onder de invloed komt van strevingen die 
eenzijdig op de behartiging van groepsbelangen zijn gericht. 

Nu kan de inschakeling van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie in 
de geschetste wisselwerking en wederzijdse beïnvloeding tussen overheid 
en bedrijfsleven een geschikt middel zijn om bedoeld gevaar te beteugelen. 
Immers biedt een doelmatig opgebouwde publiekrechtelijke bedrijfsorgani
satie door de wijze van samenstelling der bedrijfslichamen en door de 
waarborgen waarmede hun functionering is omgeven, gunstige voorwaarden 
voor de noodzakelijke matiging bij het voorstaan van groepsbelangen en 
voor een evenwichtige afweging van die belangen tegen de eisen welke 
door een op het algemeen maatschappelijk welzijn gericht beleid worden 
gesteld. 

Verder biedt het uit een oogpunt van een doelmatige organisatie van 
het overleg van de overheid met het bedrijfsleven belangrijke voordelen, 
wanneer als schakels in dat overleg bedrijfslichamen optreden, die het gehele 
betrokken bedrijfsleven vertegenwoordigen en in welker organen de bij dat 
bedrijfsleven bestaande uiteenlopende inzichten en wensen met elkaar gecon
fronteerd en tegen elkaar afgewogen kunnen worden. 

Op grond van een en ander is mijns inziens een inschakeling als hiervoor 
bedoeld, van bedrijfslichamen als contactorgaan tussen overheid en bedrijfs
leven een zeer geëigend middel om aan de geschetste wederzijdse beïnvloe
ding van overheidsorganen en bedrijfsleven het karakter van een vruchtbaar 
samenspel te geven. 

Een dergelijk optreden, dat thans reeds het hoofdbestanddeel van de 
activiteit van verschillende bedrijfslichamen uitmaakt, kan een alleszins vol
waardige taakvervulling worden geacht ook wanneer daarmee niet in 
belangrijke omvang een belangenbehartiging gepaard gaat, die zijn impulsen 
uit de eigen sfeer van het bedrijfslichaam ontvangt. Hiermee bedoel ik 
geenszins de betekenis van een zelfstandig optreden van bedrijfslichamen 
ter behartiging van belangen van hun sector te verkleinen, of de wenselijk
heid in twijfel te trekken dat taken, die voór vervulling door bedrijfslichamen 
geschikt zijn, metterdaad van de centrale overheid op die lichamen worden 
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overgedragen. Er bestaat in feite geen tegenstelling tussen zelfstandige 
belangenbehartiging en het optreden als partner in het samenspel tussen 
overheid en bedrijfsleven, maar veeleer moet men beide soorten activiteiten 
zien als complementair en wederkerig elkaar bevruchtend: naarmate een 
schap meer de binnen zijn bereik liggende zelfstandige taken feitelijk gaat 
vervullen, zal het ook van meer waarde worden als partner voor de overheid 
in het samenspel tussen overheid en bedrijfsleven. Omgekeerd zal voor het 
schap die partner-functie ook weer aanknopingspunten kunnen geven voor 
de vervulling van nieuwe taken in de eigen sfeer. 

1) Prof. mr. P. Borst, Twee lijnen in de Bedrijfsorganisatie. De verantwoorde
lijke maatschappij. Gedenkboek veertig jaren Christelijk sociale Onder
nemersarbeid 1918-1958. 

2) Zoals bijvoorbeeld in de grafische bedrijven. 
3) Natuurlijk rijst de vraag, of het niet mogelijk is, m.n. door het overheids

beleid zodani!;1e prikkels te scheppen, resp. te versterken. Ik meen dat zo
danige mogeli,kheden er inderdaad zijn, maar dat daarvan slechts op langere 
termijn resultaten van betekenis te verwachten zijn. Vervolgens rijst dan nog 
de vraag, of in de gegeven situatie moet worden berust, dan wel of er aan
leiding kan zijn in bepaalde gevallen tot instelling van horizontale bedrijfs
lichamen bij de wet over te gaan. 

4) Mr. P. Verloren van Themaat, Handleiding bij de Wet op de Bedrijfs
organisatie, tweede druk, pag. 
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De funktie van de 
Sociaal-Economische Raad 

in ons maatschappelijk bestel 

door Prof. Mr W. C. L. van der Grinten 

Er is een Sociaal-Economische Raad, bepaalt artikel 1 van de Wet op 
de Bedrijfsorganisatie; en artikel 2 vervolgt: De Raad heeft, onver
minderd de hem bij de vijfde titel van dit hoofdstuk opgedragen 

adviserende funktie tot taak een het belang van het Nederlandse volk 
dienende werkzaamheid van het bedrijfsleven te bevorderen, alsmede het 
belang van het bedrijfsleven en de daartoe behorende personen te behar
tigen. 

Men kan zeker niet zeggen, dat met deze laatste bepaling de funktie 
van de Raad in ons maatschappelijk bestel duidelijk is getekend. Wel kan 
uit deze bepaling worden afgeleid, dat de wetgever de Raad een twee
ledige funktie heeft toebedacht, zij het dat deze wellicht niet op de meeste 
gelukkige wijze tot uitdrukking is gebracht. De Raad is een advies kollege 
van de Regering en hij heeft voorts een zelfstandige funktie, die men 
wellicht zou kunnen aanduiden als besturende funktie. 

Uitgaande van de wet zou aan dit opstel een verdeling van de funktie 
van de Raad in twee taken ten grondslag moeten worden gelegd. Aan een 
andere indeling meen ik echter de voorkeur te moeten geven. Indien men 
de werkzaamheid van de Raad kenschetst, lijkt mij een indeling in een vier
tal taken het meest aanbevelenswaardig. 

Ik denk hierbij aan de navolgende taken: 

a. advies kollege van de Regering voor vragen van sociaal-ekonomische 
politiek, 

b. taak ten aanzien van de totstandkoming en funktionering van bedrijfs-
lichamen, 

c. taak bij de uitvoering van andere wetten, 
d. behartiging van de eigen huishouding. 

De onder c. en d. genoemde taken kunnen worden aangeduid als bestu
rende funkties. Men moet zich hierbij echter wel realiseren, dat dit taken 
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zijn van geheel onderscheiden portuur. De onder b. genoemde taak heeft 
een gemengd karakter. Zij is voor wat de totstandkoming van bedrijfs
lichamen betreft formeel adviserend doch met een element van mede
bestuur, omdat de Regering wat haar bevoegdheid tot instelling betreft, 
afhankelijk is van het advies van de.-Raad; zij is wat de funktionering van 
de bedrijfslichamen betreft besturend. Het is echter zinvol deze taken onder 
één noemer te brengen, omdat het hier gaat over de funktie van de Raad 
ten aanzien van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie. De onder a. ge
noemde taak tenslotte is zonder meer adviserend. 

Over deze verschillende taken van de Raad wil ik in dit opstel enige 
opmerkingen maken. Ik zeg uitdrukkelijk enige opmerkingen, omdat het 
uiteraard niet mogelijk is binnen het bestek van een kort artikel deze taken 
fundamenteel te behandelen. Alvorens hiertoe over te gaan zou ik echter 
iets willen zeggen over de aard van de Raad. 

2. In een opstel van Drees Jr. in de E.S.B. van 11 maart 1959 lezen wij: 
"De S.E.R. is geen vertegenwoordiging van het Nederlandse volk, maar 
slechts van een deel ervan". Ik zou daarentegen willen stellen: De S.E.R. 
is een vertegenwoordiging van het Nederlandse volk, maar een vertegen
woordiging voor een bepaald doel of - wil men liever - voor een bepaalde 
problematiek. Deze problematiek is de sociaal-ekonomische problematiek 
met een aantal beperkingen waarover ik nog kom te spreken, de vorm
geving van het bedrijfsleven in bedrijfslichamen, de uitvoering van een aan
tal wetten. 

De S.E.R. is niet een willekeurig samengesteld kollege, zoals de vroegere 
Economische Raad. Aan de S.E.R. ligt de vertegenwoordigingsgedachte ten 
grondslag, vertegenwoordiging niet alleen, zoals Drees schrijft, van produ
centen, doch van het gehele Nederlandse volk. Waar het echter gaat over 
een bepaalde problematiek leek het aangewezen deze vertegenwoordiging 
niet tot stand te brengen door middel van een kiesrecht van het gehele 
volk. De keuze werd aldus bepaald, dat het kollege voor een gedeelte 
wordt aangewezen door de organisaties van het Nederlandse volk, die 
rechtstreeks bij deze problematiek zijn betrokken en voor een gedeelte 
door de regering. 

Deze keuze is mijns inziens niet ondemokratisch. De demokratie staat en 
valt niet met een algemeen kiesrecht. Voor een kollege met een algemene 
taak zoals de Staten-Generaal zou' ik niet anders dan algemeen kiesrecht 
willen bepleiten. Het gaat hier echter over een kollege ingesteld voor een 
zeer bepaalde problematiek. De wijze van samenstelling moet op deze 
problematiek zijn ingesteld. De centrale organisaties van het bedrijfsleven 
zijn voor een kollege gericht op de onderhavige problematiek passende 
kiesinstanties. Omdat echter de problematiek onze gehele nationale gemeen
schap betreft is het juist, dat ook anderen van het kollege deel uitmaken. 
Er zijn echter, althans in het huidige stadium van de maatschappelijke ont
wikkeling, geen vrije organisaties die in redelijkheid zouden kunnen poneren 
als kieskollege te moeten optreden. Wie kan beter dan de Regering als 
kiesinstantie optreden, de Regering die hierbij verantwoordelijk is aan de 
politieke vertegenwoordiging van het Nederlandse volk. 
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Ik zie derhalve de S.E.R. als een - demokratische - vertegenwoordiging 
van het Nederlandse volk. Het bestaan van de Raad is daarbij naar mijn 
overtuiging een eis van gezonde demokratie. Demokratie, aldus Drees, eist 
slagvaardigheid, niet belemmerd door een raderwerk van advieskolleges 
om het bestuur heen. Ik zou willen stellen, demokratie eist een gezonde 
invloed van het volk op het regeringsbeleid, demokratie eist diskussie en 
overleg, demokratie eist inspraak van de geregeerden op de regering. In 
onze tijd met zijn enorm omvangrijke overheidstaak is een werkelijke 
demokratie niet meer te verwezenlijken met een politieke Staten-Generaal 
alleen. Behoudens ten aanzien van de wetgeving in formele zin kunnen de 
Staten-Generaal niet anders dan een globaal repressief toezicht uitoefenen. 
De invloed en de inspraak zullen ook langs andere wegen moeten plaats 
vinden. De diskussie en het overleg zullen niet tot de Staten-Generaal mogen 
worden beperkt. Slechts dan is een redelijke garantie aanwezig, dat het 
overheidsbeleid voldoende zal zijn afgestemd op de in het volk levende 
overtuigingen. 

Hier komt nog iets anders bij. Het gericht zijn op het algemeen belang 
is niet een prerogatief van de overheid. Het is een eis van gezonde demo
kratie, dat voor velen het gemene welzijn een reële waarde is. Een maat.
schappij waarin het algemeen welzijn wordt gezien als een zaak van de 
overheid waaraan de burgers - voor zover zij niet door overheidsmaat
regelen worden gedwongen - geen boodschap hebben, is een geperver
teerde samenleving. Dit betekent immers praktisch, dat voor de enkeling 
een eng individualisme wordt gehuldigd. Wanneer wij· een samenleving 
willen vormen, waarin voor velen het gemene welzijn een levende realiteit 
is, dan is het ook zaak velen in de zorg voor dit welzijn te betrekken. Dit 
betrekken zal moeten geschieden in overeensluiting met en in aansluiting op 
ieders hoedanigheden en maatschappelijke positie. De onderwijswereld 
spreke mede over kultuur, de charitatieve organisaties over de publieke 
charitas, de ondernemers en arbeiders over het sociaal-ekonomisch beleid. 

Een eis van gezonde demokratie is hierbij een juiste dosering van 
bevoegdheden. Ik zou allerminst ervoor willen pleiten, dat de S.E.R. mede
wetgever op sociaal-ekonomisch gebied behoort te zijn of dat de Raad in 
het algemeen op sociaal-ekonomisch terrein een mede-besturende taak 
moet hebben. De taak van de Raad zou ik - de bijzondere onderwerpen 
buiten beschouwing gelaten - niet verder willen zien dan een adviserende 
funktie. Ten aanzien van de wetgeving blijft mijns inziens de Staten-Generaal 
voorshands het aangewezen orgaan om naast de regering' als medewet
gever op te treden. Het algemeen bestuur moet in het algemeen bij uitslui
ting bij de regering berusten. Dit is een eis van koördinatie, dit is ook een 
eis voor een goede regeling van de politieke verantwoordelijkheid. 

3. De breedste taak van de Raad is ongetwijfeld zijn adviserende be
voegdheid op sociaal-ekonomisch terrein. De wet bepaalt hieromtrent in 
'<lrtikel 41, dat de Ministers de Raad vragen omtrent alle belangrijke maat
regelen op sociaal of ekonomisch gebied welke zij voornemens zijn te 
treffen. 

De Raad is dus een voor de Ministers verplicht advies-kollege. Deze 
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gedachte is op zichzelf volkomen aanvaardbaar. Juist omwille van de demo
kratie moeten de Ministers de Raad niet kunnen voorbij gaan. 

Moeilijker is echter de vraag te beantwoorden ten aanzien van welke 
aangelegenheden de Raad behoort te worden ingeschakeld. De wettelijke 
omschrijving van het terrein geeft enerzijds te weinig en anderzijds te veel. 
Te weinig, omdat de inschakeling van de Raad niet alleen behoort plaats 
te vinden ten aanzien van ministeriële maatregelen, doch ook ten aanzien 
van bepaalde wetten en algemene maatregelen van bestuur. Te veel omdat 
er vele maatregelen op sociaal of ekonomisch gebied zijn, waarbij het 
weinig zinvol is de Raad in te schakelen. Men denke bijvoorbeeld aan het 
gehele terrein van het maatschappelijk werk, aan de volksgezondheid, aan 
de fiskale politiek, aan de handelsverdragen. 

In de praktijk wordt het wettelijk voorschrift dan ook niet naar de letter 
genomen. In het artikel van Drees worden een tiental onderwerpen, die 
men zou kunnen aanmerken als belangrijke maatregelen op sociaal of 
ekonomisch gebied, genoemd waaromtrent het advies van de Raad niet wordt 
gevraagd. Deze praktijk heeft zich ontwikkeld zonder dat hiertegen ernstige 
bezwaren zijn ingebracht. 

De letter van de wet wil niemand laten gelden. Wat dan echter wel? 
Dr. Drees poneert, dat de regering de Raad slechts moet betrekken bij zaken 
die vooral het bedrijfsleven raken, maar niet bij andere sociaal-ekonomische 
kwesties. Zo is hij van oordeel, dat de Raad niet behoort te adiviseren over 
een vraag van afschaffing van subsidies en verhoging van huren. Tegen 
deze visie heb ik ernstige bedenkingen. De Raad moet mijns inziens als 
adviesorgaan fungeren behalve bij zaken, die vooral het bedrijfsleven betref
fen, ook bij die sociaal-ekonomische onderwerpen, die de gehele bevolking 
raken. Advisering omtrent de algemeen sociaal-ekonomische politiek behoort 
thuis bij de Raad, omdat hij het enige maatschappelijke orgaan is, dat een 
min of meer verantwoord oordeel over deze kwesties kan geven. 

Het lijkt mij dan ook volkomen juist, dat destijds - in 1956 - door de Raad 
advies is gebracht over de bestedingsbeperking, dat de Raad advies uit
bracht over de producentensubsidies in de landbouw en dat laatstelijk in 
1958 de door de Regering overwogen afschaffing van de melksubsidie en 
de oplegging van een huurronde aan het oordeel van de Raad werden 
onderworpen '). Eveneens juist lijkt mij, dat de Raad het voor een deugde
lijke oordeelvorming over de adviesaanvrage van 1958 nodig oordeelde, 
de ontwikkeling van de nationale ekonomie in zijn beschouwingen te 
betrekken. 

Twee bedenkingen worden in hoofdzaak aangevoerd tegen adviezen van 
de Raad over de algemene sociaal-ekonomische problematiek. Vooreerst 
wordt betoogd, dat hiermede het zwaartepunt van de beslissing bij de 
Raad zou komen te berusten. Dit lijkt mij bepaaldelijk onjuist. Een advies 
van de Raad is ongetwijfeld en moet ook zijn een gewichtige datum voor 
Regering en Staten-Generaal, althans indien dit advies unaniem of met een 
grote meerderheid is tot stand gekomen. Uit zulk een advies mag immers 
worden afgeleid, dat de hiervoor. gekwalificeerde representatie van ons 
volk deze bepaalde zienswijze over het te voeren beleid heeft. In een demo
kratisch bestel is zulk een advies meer dan een informatie. Regering en 
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volksvertegenwoordiging behouden echter de vrijheid om van het advies af 
te wijken. Zij zullen dit intussen slechts doen op deugdelijke gronden. In deze 
zin zijn mijns inziens steeds de adviezen van de Raad door de Regering 
verstaan. 

In de tweede plaats wordt gezegd, dat de inschakeling van de Raad aan 
een slagvaardig beleid tekort zou doen en dat de Raad te veel tijd voor 
zijn adviezen zou nemen. Ook dit verwijt lijkt mij misplaatst. Indien het 
landsbelang dit vereist, kunnen reeds volgens de woorden der wet maat
regelen tot stand komen zonder dat de Raad hierover is gehoord. Er zijn 
echter vele zaken, waarover niet van vandaag op morgen een beslissing 
behoeft te worden genomen. Ik zou geen enkel voorbeeld kunnen noemen, 
dat tengevolge van de inschakeling van de Raad voor het algemeen welzijn 
noodzakelijke beslissingen zijn uitgesteld. Juist is, zoals Drees schrijft, dat het 
advies van de Raad op de aanvraag van het najaar van 1958 vrij lang op 
zich heeft laten wachten. Hiervoor zijn verschillende bijzondere oorzaken 
aan te wijzen. Dat de vertraging van dit advies ernstige nadelen heeft ver
oorzaakt, kan men bezwaarlijk volhouden. 

De adviserende taak van de Raad acht ik van het grootste gewicht. Deze 
taak moet niet worden beperkt. Een nauwkeurige afbakening van deze taak 
is theoretisch niet te geven, zij zal in de praktijk moeten groeien. Hierbij 
hangt veel af van de instelling van de Ministers en van de Staten-Generaal. 
Ik moge de hoop uitspreken, dat de Ministers zullen weten te waken tegen 
ambtelijke eigengereidheid en dat de Staten-Generaal nauwlettend zullen 
toezien, dat de Raad de hem toegedachte taak in ons maatschappelijk bestel 
kan vervullen. 

4. De Raad wordt herhaaldelijk genoemd toporgaan van de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie. Bij deze kwalifikatie wordt in het bijzonder 
gedacht aan de taak van de Raad ten opzichte van de organisatie van het 
bedrijfsleven. Deze taak is drieledig. Vooreerst adviseert de Raad over de 
instelling van bedrijfslichamen, hetgeen het belangrijkste onderdeel van de 
taak is. 

De wet geeft hieromtrent stringente voorschriften. De Ministers bevor
deren de instelling van een bedrijfslichaam niet, advorens de Raad van 
advies heeft gediend of althans in de gelegenheid is gesteld van advies 
te dienen (artikel 68). De instelling van een bedrijfschap kan slechts geschie
den bij algemene maatregel van bestuur, wanneer de Raad ten aanzien van 
de instelling en de in het instellingsbesluit te treffen voorzieningen gunstig 
heeft geadviseerd (artikel 67). 

In de praktijk heeft dit samenstel van bepalingen ertoe geleid, dat het 
zwaartepunt bij de instelling van bedrijfslichamen bij de Raad is komen 
te liggen. De Raad heeft zijn taak niet aldus opgevat, dat hij heeft af te 
wachten, welke voorstellen hem uit het bedrijfsleven bereiken. Hij heeft 
voortdurend gepoogd het bedrijfsleven te aktiveren. Hij heeft de leiding 
genomen voor de verwezenlijking van de bedrijfsorganisatie. Hij heeft een 
zeer aktief aandeel genomen in de vormgeving van de bedrijfslichamen. 

Ik meen, dat dit valt toe te juichen. De ontwikkeling van de bedrijfs
organisatie kan niet geheel worden overgelaten aan de afzonderlijke 
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sektoren van het bedrijfsleven. Een zekere koördinatie is vereist en daar
naast ook een zekere stimulering. Veel meer dan een of andere departe
ment lijkt mij de Raad aangewezen om deze taak te vervullen. De bedrijfs
organisatie is steeds gedacht als een organisatie van het bedrijfsleven zelf. 
De houding van de Overheid moet hier afwachtend zijn. Het ware mijns 
inziens te betreuren, indien de Overheid er toe zou overgaan de bedrijfs
organisatie te forceren. laat ik het duidelijk zeggen. Indien het industriële 
bedrijfsleven blijk zou geven in het algemeen niet te gevoelen voor publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie; dan moet de Regering dit zo laten. Dit 
betekent niet, dat nimmer een bedrijfslichaam tot stand zou moeten komen, 
wanneer een belangrijke groep in de betrokken sektor van het bedrijfsleven 
zich hiertegen verzet. Dit betekent wèl, dat slechts dan een bedrijfslichaam 
moet worden ingesteld, indien een overwegend deel van de betrokken 
sektor van het bedrijfsleven hiermede instemt. Ik gevoel niets voor een 
soort veto-recht à outrance van een op zichzelf niet onbelangrijke groep. 
Doch ook lijkt mij niet juist, dat een bedrijfslichaam zou worden opgelegd 
tegen het gevoelen van de bedrijfsgenoten. 

De andere onderdelen van de funktie van de Raad op dit terrein zijn van 
beperkte betekenis. De Raad adviseert, welke orga'lisaties dienen te worden 
aangewezen voor de benoeming van bestuurders van bedrijfslichamen. Hij 
adviseert verder over de benoeming van de voorzitter, indien deze bij de 
Kroon berust. In enkele gevallen is deze taak delikaat gebleken. In het 
bijzonder heeft de aandacht getrokken de kwestie von de organisaties van 
hoger personeel, waaraan ik thans verder het zwijgen doe. 

Het derde onderdeel is het toezicht op de bedrijfslichamen. Dit toezicht 
is vooral een financieel toezicht. De ervaring heeft mijns inziens bewezen, 
dat dit een nuttig instituut is. Hieraan mag men toevoegen, helaas. Persoon
lijk ben ik ondanks dit toezicht nog niet geheel gerust. Ik krijg wel eens de 
indruk, dat verschillende bedrijfslichamen het rendement van hun uitgaven 
onvoldoende bezien. 

Een beruchte kwestie bij dit toezicht is de regeling van de aftrek van kon
tributies aan de zogenaamde vrije organisaties bij de heffingen. Naar mijn 
mening is deze kontributie-aftrek een kwalijke zaak, die door de politieke 
macht van enkele pressure groups in de Kamer in de wet is gekomen. De 
enige goede oplossing zou zijn, dat de mogelijkheid van deze aftrek uit de 
wet werd geschrapt. 

De taak van de Raad ten aanzien van de bedrijfsorganisatie is dus in 
hoofdzaak een taak met betrekking tot de bedrijfsorganisatie in wording. 
Met de bestaande bedrijfslichamen heeft de Raad slechts een beperkte be
moeienis, die niet van overwegende betekenis is. 

5. De Raad heeft verder een taak bij de uitvoering van verschillende 
wetten, zoals de wet op de Ondernemingsraden, de Vestigingswet Bedrijven, 
de Wet Asurantiebemiddeling. Op de inhoud van deze taak in konkreto wil 
ik niet ingaan, doch wel wil ik een enkele algemene cJpmerking maken. 

Het lijkt mij juist, dat de uitvoering van deze wetten althans voor een deel 
berust bij de Raad. Juist, omdat - ook weer terwille van de demokratie -
de uitvoering van wetten niet moet worden voorbehouden aan het ambtelijk 
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apparaat, doch waar dit mogelijk is funktionele decontralisatie moet wor
den toegepast. De Raad is door zijn samenstelling en zijn overige taken een 
geëigende instantie om met de uitvoering van bepaalde wetten die het 
bedrijfsleven betreffen te worden belast. De Raad is hiervoor in vele gevallen 
meer geschikt dan de bedrijfslichamen. Herhaaldelijk is het voor een juiste 
rechtsbedeling van belang, dat de uitvoering niet berust bij een groep, waar
van de leden een persoonlijk belang bij de wijze van uitvoering hebben. 
Voor een evenwichtige belangenbehartiging is het veelal nodig, dat een 
zekere afstand bestaat. Zo meen ik, dat de uitvoering van de Vestigingswet 
Bedrijven voor zover het de verlening van vergunningen betreft beter kan 
berusten bij de Raad dan bij een bedrijfschap, en betwijfel ik, of het geluk
kig is, dat het Hoofdbedrijfschap Detailhandel bij de uitvoering van de 
Winkelsluitingswet is betrokken. 

Met zijn uitvoerende opdrachten aan d~ Raad is de wetgever tot nog toe 
bescheiden geweest. Ik meen, dat het aanbeveling zou verdienen, indien 
wetgever en regering te dezen aanzien minder terughoudend zouden zijn. 
Om een enkel voorbeeld te noemen. De uitvoering van de Winkelsluitings
wet voor zover deze aan de Minister is voorbehouden, had zonder bezwaar 
aan de Raad kunnen worden opgedragen. Wat de Vestigingswet Bedrijven 
betreft, zou denkbaar zijn de Raad te belasten met de vaststelling van 
vestigingsbesluiten. 

Hiermede is niet gezegd noch bedoeld, dat de Raad steeds en altijd de 
aangewezen instantie zou zijn voor uitvoering van de sociaal-ekonomische 
wetgeving. Zo ben ik van mening, dat het College van Rijksbemiddelaars 
niet moet worden vervangen in een nieuwe Loonwet door de Raad of een 
kommissie van de Raad. Zo lang de Regering een centrale leiding van de 
loonpolitiek wenst te handhaven - over dit vraagstuk zelf spreek ik mij thans 
niet uit - lijkt het mij juist, dat de beslissende bevoegdheid ligt bij een 
instantie, die los staat van het bedrijfsleven. Hier geldt hetzelfde als ik zo 
juist opmerkte ten aanzien van de uitvoerende bevoegdheid van bedrijfs
lichamen. Een zekere afstand is nodig. 

6. Over de behartiging van de eigen huishouding van de Raad zal ik 
heel kort zijn. De Raad is door de wetgever gezien als een zelfstandig 
lichaam, dat binnen het kader van de wet zijn eigen huishouding verzorgt. 
Hiertoe behoort de bevoegdheid van de Raad om heffingen op te leggen. 

Voor de positie van de Raad in ons maatschappelijk bestel is dit niet 
onbelangrijk. De Raad is niet afhankelijk van de overheidsfinanciën. Hij is 
een zelfstandig lichaam, dat binnen de grenzen der wet naar eigen inzicht 
kan handelen, zij het onder een zeker toezicht van de regering. De auto
nomie van de Raad gaat op dit punt belangrijk verder dat die van de 
territoriale lichamen. 

7. Dit opstel mag met een konklusie worden besloten. Als eerste onder
deel van deze konklusie zou ik willen stellen, dat het een juiste beslissing 
van de wetgever is geweest om de Raad de bovenbesproken vierdelige taak 
toe te kennen. Het is zinvol, dat één instantie met deze taakkombinatie is 
belast. 
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Over de inhoud, die aan de taak is gegeven, heb ik boven enkele opmer
kingen gemaakt. Ik heb getracht, zij het zeer globaal, deze taak te tekenen. 
Naar mijn mening is een verdere uitbouw mogelijk en wenselijk. Wijziging 
van de Wet op de Bedrijfsorganisatie is hiervoor niet nodig. Wat de advise
rende taak betreft is echter wel nodig, dat een vrije interpretatie van de 
wet wordt toegepast. 

1) Dr. Drees geeft een onjuiste voorstelling van zaken, indien hij schrijft, 
dat aan de Raad slechts advies werd gevraagd over de gevolgen - met 
name op loon gebied - van deze maatregelen. 
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De problemen van 
een verdere verbreiding 

van de P. B. O. 

door Drs. Hub. L. Jansen 

H
et onderwerp van de verdere verbreiding van de publiekrechtelijke 
bedrijfsorganisatie kan men zoals meestal het geval is van tal van zijden 
benaderen. Het wordt meestal benaderd van de kant van de formele 

totstandbrenging van het aantal bedrijfslichamen, naar dit aantal en de 
snelheid waarmede het stijgt. Zoiets als een vraagstuk van woningbouw, waar 
van klinkende successen wordt gesproken als het aantal woningen dat gereed 
komt maar stijgt en de duur van de bouw maar wordt bekort. 

Het is duidelijk, dat in deze beschouwingswijze slechts plaats is voor teleur
stelling ten aanzien van de ontwikkeling van de p.b.o. Men zou op zichzelve 
ook in de sfeer van de getallen nog de vraag kunnen stellen of die teleur
stelling wel voldoende gemotiveerd is. Weliswaar bestaat de wet op de 
publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie thans tien jaren. Maar geen mens mocht 
verwachten dat deze wet onmiddellijk tot uitvoering zou kunnen komen. 
Daarom is het aantal van vijftien produktschappen en vierendertig bedrijf
schappen in ongeveer zeven of acht jaar tijds geen onaanzienlijke ontwik
keling te noemen. Evenzeer mocht worden verwacht dat het tempo, waarin 
de bedrijfslichamen tot stand komen, moest afnemen. De bedrijfstakken die 
min of meer op de totstandkoming van de wet zaten te wachten, zijn in een 
vrij kort tijdsbestek geholpen. Na de eerste toeloop kon niet anders dan een 
zeer geleidelijke verdere uitbouw plaats vinden. 

Ook zij die niet al te gevoelig zijn voor getallen zijn niet geheel gerust 
over de verdere ontwikkeling van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie. 
Het tempo schijnt hun wel erg langzaam geworden en omdat zij niet in de 
gelegenheid zijn om van wat dichterbij kennis te nemen van de besprekingen, 
welke toch regelmatig plaatsvinden, hebben zij de indruk, dat er niets meer 
gebeurt. Vandaar dat geluiden over wettelijke dwang opnieuw worden 
gehoord, nu de vrijwillige voortgang schijnt te zijn gestaakt. 

Het komt mij voor, dat een meer kwalitatieve benadering van hetgeen tot 
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stand kwam nodig is om zicht te krijgen op de mogelijkheden van verdere 
verbreiding van de p.b.o. Waarom zijn de bedrijfslichamen die er thans zijn 
tot stand gekomen? Het zou wel erg natief zijn om te veronderstellen dat 
alleen de lust om een wet na te leven hiertoe heeft geleid. En ik mag daaraan 
toevoegen, dat het zelfs fout is te veronderstellen,. dat de toepassing van 
de wet op de bedrijfsorganisatie een kwestie van hantering van een schablone 
zou zijn. Men kan het bedrijfsleven voor wat betreft de doorvoering van de 
publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie niet over één kam scheren. Hij die uit 
de landbouwwereld komt, waar reeds tientallen jaren lang een intense over
heidsbemoeiing met dit bedrijfsleven de kracht van de organisatie-tegenspelers 
heeft opgevoerd, mag niet uit het oog verleizen dat in de industriële sectoren 
van het bedrijfsleven deze omstandigheden niet aanwezig waren. De midden
stander die in zijn wereld vrijwel uitsluitend kijkt naar de onderlinge concur
rentie en daarvoor regelingen zocht, mag niet vergeten, dat in de industrie 
de sociale aangelegenheden tot voor kort het centrale punt van het overleg 
uitmaakten. Die sociale problemen zijn hem vaak vreemd en dit verklaart 
waarom er bedrijfstakken zijn waar men de werknemers in het bedrijfslichaam 
voor het eerst aan de conferentietafel, thans zelfs bestuurstafel ontmoet. En 
in het bankwezen, om nog een andere belangrijke sector uit ons bedrijfsleven 
te noemen, is het economische verkeer door een stelsel van wet en op de 
wet gebaseerde vertegenwoordiging vrijwel volledig geregeld, zodat ook de 
voorstanders van de p.b.o.-gedachte zich afvragen wat een bedrijfslichaam 
anders te doen zou hebben dan de collectieve arbeidsovereenkomsten om te 
zetten in loonverordeningen. 

Ik wil met dit alles slechts doen opmerken, dat men ook voor wat cle 
vraagstukken van de verbreiding van de publiekrechtelijke bedrijfslichamen 
betreft genuanceerd zal moeten denken. Hart en vurigheid kunnen niet voorbij
gaan aan de grote gedifferentieerdheid in de sociale en economische verhou
dingen, die een eigen beoordeling en benaderingswijze vraagt. 

Wanneer ik een terugblik werp op de drijfveren, welke tot dusverre tot 
instelling van bedrijfslichamen hebben geleid, dan meen ik dat deze in grote 
lijnen gezien tot een viertal zijn terug te brengen. Daar was vooreerst de 
noodzaak om bindende regelingen te treffen op economisch gebied voor 
alle ondernemingen die op de markt van bepaalde produkten optreden. Dit 
ontwerpen, vaststellen en uitvoeren van bindende regelen vroeg het vormen 
van een tegenwicht tegen de op deze wijze tot stand gekomen macht in 
tegenspelende organen. Vervolgens was er een gebied waar wel organisatie
vorming had plaats gevonden doch in zodanig vooral financieel zwakke vorm, 
dat redelijke belangenbehartiging niet kon worden verwezenlijkt. In alle deze 
gevallen mag men vaststellen, dat de ideologisch instelling tegenover publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie slechts een bijkomstige rol heeft gespeeld. Ik 
zou het ook zo kunnen zeggen, dat overal waar deze drijfveren aanwezig 
waren bedrijfslichamen tot stand kwamen, indien tegen de gedachte van de 
p.b.o. geen ernstige bezwaren werden gevoeld. De vierde drijfveer tenslotte 
was de ideologie zelve. 

De behoefte aan een orgaan dat kon worden belast met marktordening is 
de aanleiding geweest tot de instelling van de produktschappen in de voedsel
voorzieningssector. Hier bestonden instellingen, maar het waren organen van 
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de overheid. Deze bedrijfschappen oude stijl, op haar beurt weer geformeerd 
uit crisisinstellingen, hadden een lange geschiedenis achter de rug. De nieuwe 
wet B.O. bood de gelegenheid om te voldoen aan de in brede kringen 
levende wensen naar meer zeggenschap in de regeling van hun belangen 
voor het betrokken bedrijfsleven. De bedrijfschappen werden omgebouwd tot 
zogenaamde verticale bedrijfslichamen, de produktschoppen en verkregen 
daarmede een eigen publiekrechtelijke plaats in de organisatie van het 
bedrijfsleven. Formeel is deze ombouw voltooid, matereiel gesproken is deze 
nog steeds in gang omdat het allerminst een kwestie is van vandaag op 
morgen om geest en activiteit in het nieuwe kader van de publiekrechtelijke 
bedrijfsorganisatie dat is zelfbestuur door de bedrijfsgenoten te brengen. 

Rondom de bedrijfschappen oude stijl is een krachtige vrije orgcmisatie 
gegroeid, die de belangen van de verschillende partijen in de onderscheidene 
markten hebben voorgestaan. Zowel de behoefte aan inspraak ter bescher
ming van de eigen belangen als de wens verantwoordelijkheden in eigen 
hand te verkrijgen hebben bijgedragen tot de groei van de samenwerking in 
de landbouw en in de voedselvoorzieningshandel. De zogenaamde organisatie 
Woltersom kende zelfs een onderbedrijfsgroep groothandel voedselvoorzie
ning als tegenspeler tegen de zogenaamde organisatie louwes. Het is duide
lijk dat daarmede het terrein geëffend werd voor de inrichting van bedrijfs
Iichamen in de horizontale geledingen toen in dit deel van ons bedritfsleven 
de produktschoppen gingen medespelen. De vertegenwoordiging van de 
onderscheidene horizontale geledingen in het bestuur van deze produkt
schoppen moest uiteraard van beperkte omvang blijven. De behoefte om deze 
stemmen te versterken door het bezit van eigen organen, die zo mogelijk ook 
nog bij uitvoeringsmaatregelen konden worden ingeschakeld of bepaalde 
taken geheel kouden kunnen overnemen, drong. De stichting voor de land
bouw kon plaats maken voor het landbouwschap, in groot- en kleinhandel 
namen bedrijfschappen de taak van vakgroepen over. Discussies over en 
overtuiging van de waarde van publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie als vorm 
van organisatie voor het sociaal-economische leven zijn eigenlijk niet aan de 
orde geweest. De feitelijke omstandigheden hebben de geesten rijp gemaakt 
om de gelegenheid te grijpen die geboden werd. 

In de zogenaamde middenstandssector is de ideologie evenmin van beslis
sende betekenis geweest. De bestaande organisatie was relatief zwak, de 
organisatielust en vooral de offerbereidheid niet groot. Toch was er grote 
aandrang om concurrentieverhoudingen te regelen en de gedachten gingen 
in dit opzicht vaak zeer ver. In de voorbereidende besprekingen over de 
instelling van bedrijfslichamen is de wens ongeorganiseerden eindelijk eens 
te kunnen laten meebetalen vaak gehoord. Ook de wens te kunnen regelen 
kwam hier sterk op de voorgrond. Meer- dan één schap is niet tot stand 
gekomen omdat naar het inzicht van de aanvragers niet genoeg regelende 
bevoegdheid werd gegeven. Voorts was er het gezichtspunt van de bescher
ming van een maatschappelijke klasse, een vreemde noot in de vormgeving 
aan een publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie, dat zijn tol heeft geëist. Hoofd
drijfschoppen en bedrijfschappen kwamen in in ambacht, detailhandel en 
horecabedrijf tot stand. Beginselvragen bleven daarbij vrijwel geheel op de 
achtergrond. Zij zijn eerst, zoals te verwachten was, later tussen middenstands-
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bonden en hoofdbedrijfschappen in discussie gekomen en die discussie is 
nog allerminst beëindigd. 

Het zal misschien tot nadenken stemmen als ik de stelling poneer, dat de 
ideologie van de p.b.o., om de kwestie van de beginselvragen over een doel
matige opbouw van de organisatie van het sociaal-economische leven zo 
maar aan te duiden, op een enkele uitzondering na eigenlijk alleen in de 
industriële sector van het bedrijfsleven de beslissende factor is geweest. 
De bedrijfschappen in de vleeswarenindustrie, de schoenindustrie, de zeep
industrie en de rayonindustrie zijn tot stand gekomen op grond van de over
tuiging, dat de inrichting van deze bedrijfslichamen een waardevolle bijdrage 
zou zijn voor de uitbouw van de samenwerking in de bedrijfstak en de 
maatschappelijke opbouw in het algemeen 1). In deze takken van industrie 
heeft de discussie over de waarde en de wenselijkheid van de p.b.o. plaats 
gehad en er waren geen feitelijke omstandigheden die zoals in de hierboven 
genoemde gevallen, min of meer in de richting van eigen bedrijfslichamen 
drongen. De voorstanders zijn er daar in geslaagd om de tegenstanders en 
de onverschilligen tot medewerking te brengen. 

Het wil mij voorkomen, dat deze terugblik op de achtergrond van de tot
standkoming tot dusverre van bedrijfslichamen een bepaald licht werpt op 
de vertraging in het tempo van verbreiding welke in de laatste tijd is opge
treden. Het maakt ook heel wat duidelijker dat de weg verder meer moeilijk
heden oplevert. De drijfveren, waarvan ik in eerste aanleg heb gesproken 
ontbreken in de industrie, het bankwezen, het verzekeringswezen en het ver
voer. Voor het bankwezen heb ik al opgemerkt, dat de overheid hier met 
erkenning van het recht van medespreken van de werknemers in de Bankraad, 
een vrij volledige regeling voor de gedragingen in het economische verkeer 
heeft tot stand gebracht. Men kan zich daarvan niet afmaken met de opmer
king, dat die overheid dan maar zou moeten terugtreden en de bevoegdheden 
overdragen aan het betrokken georganiseerde bedrijfsleven. Het toezicht op 
het kredietwezen met name is als het ware een instrument in de tenuitvoer
legging van het algemeen financieel-economische beleid van de overheid en 
het is een te ver gaande vereenvoudiging van de hier bestaande problematiek 
om te menen, dat de overheid van dit instrument gemakkelijk afstand zou 
kunnen doen. Ook voor het verzekeringswezen en de vervoerssector kan 
men spreken van een vrij volledige ordening in het economische vlak door 
de overheid zelve. Bij het betrokken bedrijfsleven, dat zich met het bestaande 
stelsel nog al content voelt is geen behoefte aanwezig om daarin verandering 
te brengen en van overname van bevoegdheid vreest men eerder moeilijk
heden onderling dan dat men er voldaanheid over het zelf en gemeenschap
pelijk dragen van verantwoordelijkheid van verwacht. Wel kan men hier met 
meer recht staande houden dat ge.om bijzondere redenen van algemeen over
heidsbeleid overdracht van taken in de weg zouden staan, zodat het beginsel 
van subsidiaire werkzaamheid tot uitvoering zou kunnen worden gebracht. 

_ Maar aangezien niet kan worden ontkend dat de samenstelling van de beide 
bedrijfstakken tot dusverre inderdaad vrij ernstige tegenstellingen inhoudt, 
zodat verstoring van de rust zou ontstaan wanneer reeds nu regelingen in 
eigen hand zouden worden gelegd, is voorzichtigheid geboden. 

Zou het dan niet mogelijk zijn om in deze bedrijfstakken bedrijfslichamen 
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in te stellen voor de behandeling van de zogenaamde sociale aangelegen
heden? Het kernpunt daarvan zou de regeling van lonen i.c. vervanging van 
de collectieve arbeidsovereenkomsten door loonverordeningen uitmaken, 
maar hier stuit men op een zeer gereserveerde houding, die het gehele 
bedrijfsleven, ondernemers en werknemers, ten aanzien van dit punt inneemt 
en die eerder sterker wordt dan afneemt nu men vordert op de weg van de 
vrijere loonpolitiek. 

Het blijkt wel duidelijk, dat in dat deel van het bedrijfsleven waar het tot 
dusverre niet tot instelling van bedrijfslichamen kwam, de overtuiging van 
de betrokkenèn dat het nuttig en nodig is het pad der publiekrechtelijke 
bedrijfsorganisatie te betreden een beslissende rol moet spelen. Overtuigen 
vraagt echter tijd en geduld en slechts wanneer uit anderen hoofde plotseling 
concrete behoefte aan een bedrijfslichaam zou ontstaan, mag men op korte 
termijn ontwikkelingen verwachten. 

Deze algemene conclusie vraagt nog wel enige nadere toelichting. Mijn 
opmerkingen tot dusverre verklaren nog niet alles ten aanzien van de inge
treden vertraging. Betekent, zo kan worden gevraagd, een hoog ontwikkelde 
samenwerking op sociaal gebied dan niet de rijpheid om dit overleg en het 
regelend optreden in te brengen in een bedrijfslichaam ? Van meet af aan is 
wel gebleken, dat deze samenwerking geen graadmeter is voor de bereid
heid om de instelling van een bedrijfslichaam te verzoeken. In de kring van 
de ondernemers bestaat bij een goede privaatrechtelijke samenwerking op 
sociaal gebied klaarblijkelijk geen behoefte deze om te zetten in een 
publiekrechtelijke samenwerking. Algemeen geldt dat men voor de vaststel
ling van lonen en andere arbeidsvoorwaarden de vorm van de collectieve 
arbeidsovereenkomst prefereert. De formele verantwoordelijkheid van de 
organisaties, de daardoor sterkere invloed van de leden en de unanimiteit 
van de beslissingen spelen daarbij een rol. Ook aan werknemerszijde zijn 
hier aanzelingen. Hoezeer men daar ook de instelling van bedrijfslichamen 
voorstaat, toch is men niet bereid zonder meer de regeling met name van 
de lonen aan het bedrijfslichaam te laten. De geschiedenis van de schilders
clausule is bekend. Tegenover de inbreng van sociale bevoegdheden vraagt 
men toekenning van economische bevoegdheden. Deze eis is typerend, men 
ziet van w.erknemerszijde de inbreng van sociale bevoegdheid niet als een 
voor de hand liggende zaak, maar eigenlijk als een offer. Ook daar blijft men 
de onderhandelingsvrijheid van de organisaties op dit punt voorshands als 
een hoger goed beschouwen. De regeling van lonen en andere arbeidsvoor
waarden is zo een aangelegenheid geworden, die alleen in de Mijnindustrie
raad wordt gehanteerd. Als zij al in het instellingsbesluit werd opgenomen, 
dan nog schijnen beide partijen het er over eens dat de bevoegdheid niet 
moet worden gebruikt tenzij misschien in de richting van de verbindendver
klaring van collectieve arbeidsovereenkomsten. 

Deze situatie op het gebied der arbeidsvoorwaarden is symptomatisch voor 
de tegenzin in de verordenende bevoedheid van de bedrijfslichamen. 
Anders dan in de produktschappen, waar de historische groei en de feitelijke 
noodzaak tot bindende voorschriften dwingt, is men in het horizontale vlak 
der bedrijfschappen op dit stuk zeer terughoudend. En waarschijnlijk is in 
de aanvang van de toepassing van de wet op de bedrijfsorganisatie te veel 
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nadruk gelegd op het optreden van bedrijfslichameri als ordenende, als ver
ordenende organen. De betekenis van de publiekrechtelijke bedrijfsorgani
satie als blijvend orgaan van overleg en samenwerking tussen de sociale 
partners en als centraal adviesorgaan omtrent de inzichten van de tak van 
bedrijf is te zeer op de achtergrond gebleven. Daardoor is ook het gezichts
punt van de formele erkenning en vastlegging van het recht van medespreken 
en mede verantwoordelijkheid dragen door de factor arbeid in de gang van 
zaken van de bedrijfstak aan velen ontgaan. De opmerking van wijlen profes
sor De Vries bij gelegenheid van de eerste openbare bestuursvergadering van 
een bedrijfschap, dat men in de bedrijfslichamen niet een soort verordeningen
fabriek mag zien, bedoelde het gevaar van deze opvatting in het openbaar 
te signaleren. Terecht is dan ook in de laatste jaren de discussie over de 
verordenende bevoegdheid door de organisatie-commissie van de sociaal
economische raad wat meer naar de achtergrond gedrongen, omdat dit een 
zaak is die niet aan het begin van de publiekrechtelijke samenwerking 
behoeft te staan, maar kan worden geregeld, wanneer uit ervaren samen
werking de behoefte daaraan ontstaat. Deze heroriëntering heeft ongetwijfeld 
het algemeen klimaat voor de p.b.o. verbeterd en de scherpe tegenstellingen 
in tal van kringen danig afgezwakt. Het echte verzet tegen de p.b.o. heeft 
plaats gemaakt voor een meer rustig in ogenschouw nemen van de voor- en 
nadelen daarvan. Dit heeft er voorts naar mijn mening ook toe bijgedragen, 
dat in een aantal belangrijke takken van industrie het overleg over sociale 
aangelegenheden zijn pendant heeft gekregen in de paritair samengestelde 
commissie van overleg voor economische aangelegenheden. Wanneer men 
klaagt over een te geringe vordering van de publiekrechtelijke bedrijfsorgani
satie dan moet men ook winstpunten noteren en daartoe behoort ongetwijfeld 
dat de discussie over deze zaak er mede toe heeft geleid, dat het gesprek 
over economische aangelegenheden tussen ondernemers en arbeiders in zeer 
belangrijke takken van bedrijf (metaalindustrie, textielindustrie, eo.a.) een 
vaste plaats heeft gekregen. Weliswaar geschiedt het op privaatrechtelijke 
grondslag, maar het is een belangrijke vooruitgang tegenover een nog jong 
verleden, waarin het medespreken van de organisaties van werknemers in 
economische aangelegenheden door de ondernemers nog vrij algemeen 
werd afgewezen. Ook het zogenaamde zeven-voorzitters-overleg in de 
industrie, dat ruim een jaar geleden tot stand kwam opende nieuwe perspectie
ven en dit pad voert in ieder geval meer in de richting van de p.b.o. dan van 
die richting af. 

De discussie is daarmede van karakter veranderd. Van de scherpe ideolo
gische tegenstelling is zij meer in het vaarwater van de doelmatigheid 
geraakt. Waarom moet nu, zo luidt thans de vraag, dit privaatrechtelijk over
leg, dat thans op sociaal èn op economisch terrein tot een feit is geworden 
en de partners in tal van kwesties tot verdere samenwerking brengt, worden 
ondergebracht in een publiekrechtelijk orgaan? Dit publiekrechtelijk kleed 
stelt ons voor tal van moeilijkheden van zakelijke en van psychologische 
aard. Waarom moet dit vertrouwelijk beraad nu worden gebonden aan tal 
van formele voorschriften, aan toezicht, aan openbaarheid, aan de recht
streekse inmenging van tal van ministeriële vertegenwoordigers, aan politieke 
bemoeiing. 
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Het is eenvoudig en ook juist hiertegenover te stellen, dat de verheffing 
van het overleg uit de privaatrechtelijke sfeer in de publiekrechtelijke sfeer 
de waarborg geeft van formele erkenning van het recht van de arbeid tot 
medespreken in sociale en economische aangelegenheden, dat het overleg 
daarmede zijn blijvende karakter krijgt en dat het in deze vorm ook de 
verantwoordelijkheid voor het maken van afspraken tegenover het gehele 
bedrijfsleven en het Nederlandse volk, beide bij afspraken nauw betrokken, 
tot uitdrukking brengt. Van deze waarden zullen echter de bedrijfsgenoten 
en met name de ondernemers die het aangaat eerst geleidelijk overtuigd 
raken. Dat overtuigen is het werk van de naaste toekomst. De gevoeligheden 
op dit gebied mág men niet onderschatten. Men vreest aan levenskracht voor 
eigen vrije organisatie in te boeten. Men vreest dat het toch op een zeker 
moment tot regelingen van het bedrijfsorgaan zal komen en ducht dan uit 
de beperkte meerderheid die een verordening voor haar totstandkoming 
behoeft, veronachtzaming misschien zelfs bewust op zij zetten van de belangen 
minderheden. Men vreest ook de bemoeiing van de overheid zoals deze nu 
reeds tot uitdrukking komt in de wijze waarop het instituut van de ministeriële 
vertegenwoordiging bij de bedrijfslichamen wordt gehanteerd. Het creëren 
van een afzonderlijk ambtelijk apparaat, dat de bijzondere zorg heeft voor 
de aangelegenheden van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie, heeft de 
beduchtheid vergroot dat men wel veel over de eigen verantwoordelijkheid 
van het bedrijfsleven praat, maar deze toch eigenlijk en op den duur niet 
laat. Het ligt in het wezen van een ambtelijke apparaat, die met een 
bijzondere zorg heet te zijn belast, dat deze naar de hiërarchische positie 
van een mentor streeft. 

Het is stellig geen gemakkelijke taak om ondanks deze bezwaren, die 
in allerlei nuanceringen worden geuit voorwaarts te komen. Verschillende 
bezwaren zijn ongetwijfeld overdreven, andere zijn reëel en met name mag 
men d~ vraag stellen of de overbelasting met ambtelijke zorg die ook nog al 
eens tot gevolg heeft dat zaken, die daar eigenlijk toch niet thuishoren, 
in de politieke lichamen worden getrokken, niet zou kunnen worden ver
minderd. 

Dit brengt mij op de kwestie van de rol die de overheid thans bij de ver
breiding van de p.b.o. kan spelen. Daar is op de eerste plaats de vraag naar 
dwang, wanneer de vrijwillige medewerking ontbreekt. Is het nog nodig vast 
te stellen, dat dwang vrijwel nooit de mentale bereidheid kan opleveren om 
in en voor een bedrijfstak verantwoordelijkheden en beleid te gaan dragen? 
Bij de wet kan men ongetwijfeld lichamen instellen, maar wanneer niet een 
grote groep van de belanghebbenden bereid is om in en met die organen 
te werken, dan kan dwang geen leven daarin brengen. De aanvaarding van 
deze gedachte betekent niet dat nooit dwang, in dit geval instelling bij de 
wet zal moeten worden toegepast. Wanneer het beginsel van de vrijwillig
heid in enigerlei bedrijfstak er toe zou leiden dat de grote meerderheid van 
de bedrijfsgenoten haar wens naar een bedrijfslichaam onvervuld zou blijven 
zien als gevolg van weigering tot medewerking door een kleine minderheid, 
dan is optreden van de wetgever volledig op zijn plaats. Niet handelen zou 
dan neerkomen op een veto-recht voor de kleine minderheid. 

Een andere aangelegenheid welke nog al eens in discussie komt bij de 
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bespreking van de rol van de overheid is de vraag naar wetswijziging. Met 
name wordt deze hier en daar bepleit met het oog op de positie van de vrije 
organisaties, de meerderheid vereist voor het vaststellen van verordeningen 
en het in het leven roepen van organen van de bedrijfslichamen ex art. 88a. 
Ik ben van mening dat wetswijziging allerminst urgent is. Voor de bestaande 
bedrijfslichamen is tot op heden niet van bijzondere moeilijkheden welke het 
"keurslijf" van de huidige wettelijke bepalingen zou veroorzaken gebleken. 
En uit het bovenstaande zal voldoende duidelijk zijn dat de verdere ontwik
keling van de p.b.o. de verordenende bevoegdheid niet zo sterk op de voor
grond zal doen komen, dat de opgesomde punten reële bezwaren voor de 
tot standkoming van bedrijfslichamen zouden kunnen opleveren. Met de 
bestaande wetsvoorschriften kan men heus wel uit de voeten en een soepele 
toepassing laat alle gelegenheid om de bezwaren die men vreest te onder
vangen. Daartoe is echter wel vereist, dat men in het publiekrechtelijk bedrijfs
orgaan iets mèer weet te zien, dan een federatie van vrije verenigingen. 

Blijft de kwestie van de overdracht van taken van de overheid aan de 
bedrijfslichamen. Ik mag vooraf wel opmerken, dat er nog heel wat staat
kundige overheden zijn, om het zo maar uit te drukken, die schijnbaar nog 
nimmer van de p.b.o. hebben gehoord. Dit is niet alleen het geval op 
ministeries, die niet rechtstreeks met het bedrijfsleven te maken hebben. Ook 
onmiddellijk betrokken ministers en hoofdambtenaren vergeten nog al eens 
bij besprekingen over algemene en bedrijfstakaangelegenheden, dat een 
bedrijfslichaam door de wet is aangewezen als de officiële vertegenwoor
diging van alle bedrijfsgenoten, ondernemers en arbeiders en daarom bij 
uitnodigingen een eerste plaats toekomt. 

Wanneer de zaken tien jaar na inwerking treden van de wet B.O. nog zo. 
staan, dan is het wel duidelijk dat overdracht van taken in medebewind niet 
veel vorderingen maakt. Daarmede wil ik niet zeggen, dat reeds zeer veel 
zou kunnen zijn overgedragen. Ook op dit gebied kunnen geen algemene 
maatregelen worden genomen en moet zeer onderscheiden te werk worden 
gegaan. De dosering van bevoegdheden naar rijpheid van de bedrijfstak, 
welke de S.E.R. heeft toegepast bij de instelling van bedrijfslichamen zal ook 
op dit gebied richtlijn kunnen zijn. Wat men het ene bedrijfslichaam kan 
overlaten. mag men het andere nog niet zonder meer geven. Het zou zijn 
nut hebben wanneer de betrokken overheden alvorens beslissingen te nemen 
het oordeel zouden vragen van de organisatie-commissie van de S.E.R., die . 
bij de voorbereiding van de instelling van bedrijfslichamen een vrij volledig 
inzicht in mogelijkheden en motieven van de bedrijfstak heeft verkregen. De 
taak van de raad om de belangen van het bedrijfsleven in het algemeen en 
het dienen van het belang van het Nederlandse volk door dit bedrijfsleven 
te bevorderen zou daarmede tevens tot zijn recht komen. Ik meen dat het 
goed zou zijn ten aanzien van de overdracht van taken een soortgelijke proce
dure in te schakelen als bij de voorbereiding van de instelling van bedrijfs
lichamen wordt toegepast en wel in die zin, dat bedrijfslichamen die bepaalde 
taken ter hand wensen te nemen zich met hun wensen tot de raad kunnen 
wenden. Bij overeenstemming ter zake tussen de raad en bedrijfslichaam 
zou dan het verdere overleg met de betrokken minister kunnen worden 
geopend. Daarnaast moet dan ook de mogelijkheid open blijven dat de 
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minister zelve het initiatief neemt en de raad resp. het bedrijfslichaam voor
stellen doet. Duidelijk is echter dat welke procedure ook wordt gekozen, 
de bereidheid bij alle "overheden" om aan het bedrijfsleven zijn zelfbestuur 
te geven voorop moet staan en daaraan ontbreekt nog veel. De bevrediging 
van wensen op het gebied van overname van taken in medebewind wordt 
voor de p.b.o. gevaarlijk, wanneer deze er toe leidt dat zuiver administra
tieve taken zonder beleidsinhoud worden gespreid. Het kan voorkomen dat 
er motieven zijn die de overdracht gewenst doen zijn. Vaak zal het slechts 
decentralisatie betekenen die de kosten van de bedrijfslichamen opjaagt 
zonder evenredig nut. Daargelaten of het op zich genomen wel juist is 
bedrijfschappen bemoeiing met vestigingsregelingen te geven, meen ik te 
mogen stellen dat wat bij het "medebewind" in het vestigingsbesluit geschiedt 
voor een belangrijk deel ondoelmatige organisatie is. 

Verbetering van de gang van zaken bij de inschakeling van bedrijfslichamen 
is te verkrijgen wanneer bij het tot stand brengen van nieuwe wetgeving 
steeds wordt nagegaan of een taak van zelfbestuur kan worden ingevoegd. 
Vervolgens zou kunnen worden onderzocht of in bestaande wetgeving geen 
wijzigingen kunnen worden aangebracht, die rekening houden met de moge
lijkheid welke publiekrechte)ijke bedrijfsorganen bieden om het bedrijfsleven 
eigen verantwoordelijkheden te laten dragen. Hierover zal overleg moeten 
worden gepleegd met de desbetreffende bedrijfslichamen waarbij de organi
satie-commissie van de Sociaal-Economische Raad eveneens zijn oordeel zou 
kunnen geven. Men zal immers bij de bedrijfslichamen in deze zaken over
moed zowel als terughoudendheid ontmoeten en bij het keren van het ene 
en het overwinnen van het andere zal het toporgaan van het bedrijfsleven 
goede diensten kunnen verlenen. De gedachte dat een eigen ministerie voor 
de p.b.o. of een interdepartementale commissie ons op het punt van de uit
breiding van het medebewind veel verder zal kunnen brengen heeft tot 
dusverre geen succes opgeleverd. Naar mijn mening kan zij ook weinig 
hoop geven, omdat zij geen oog heeft voor de weerstanden welke natuur
lijkerwijze in de betrokken ministeries worden opgeroepen en de voorkeur 
miskent van het bedrijfsleven om zijn zaken rechtstreeks te kunnen behan
delen met zijn "eigen" ministeries. In deze sfeer van het rechtstreekse over
leg past ook de heroriëntatie van uitvoeringsbesluiten en beschikkingen van 
de ambtelijke overheidsuitvoering af in de richting van de uitvoering door 
het bedrijfsleven zelve. 

Tenslotte een enkel woord over de invloed van de ontwikkeling van de 
E.E.G. op de p.b.o. Het vormt een onderwerp van speciale studie. Maar ik 
meen dat de invloed niet zo groot zal zijn. Zeker is het onjuist te stellen dat 
de bepalingen van het E.E.G.-verdrag met name het artikel 85 e.v. inzake de 
mededinging de werkzaamheid van p.b.o.-organen onmogelijk zou maken. 
De wens is hier bij een aantal p.b.o. tegenstanders mogelijk de 'vader van 
de gedachte. Het bewuste artikel heeft duidelijk betrekking op private 
kartelafspraken en laat op zich zelve de activiteit van de bedrijfslichamen 
die het karakter van overheidsorganen hebben, onberoerd. Veeleer zie ik 
de invloed van de europese integratie in deze richting, dat bij de beoor
deling van instellingsbesluiten en regelingen van bedrijfslichamen bij de 
toetsing aan het algemeen belang, de ontwikkeling van de europese markt 
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in het oog zal moeten worden gehouden. Dit kan tot een zekere beperking 
van het arbeidsterrein leiden. Anderzijds mag echter niet worden vergeten 
dat juist het vooruitzicht van de komende europese markt en de gevolgen 
welke deze zal hebben voor onze nationale economie een stimulans zal 
vormen tot versteviging en consolidatie van de samenwerking tussen onder
nemers en werknemers in menige tak van bedrijf. Dat is ongetwijfeld ook 
winstpunt ook voor de verdere uitbouw van de p.b.o. 

De problemen welke vastzitten aan de verdere verbreiding van de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie zijn vele. In het kader van deze bijdrage heb 
ik mij beperkt tot de voornaamste en ik heb gepoogd in mijn bijdrage een 
waarschuwing te leggen tegen al te simplistische opvattingen over de toe
passing van de wet B.O. Men zal goed doen zich te realiseren, dat de in de 
bezettingstijd gegroeide wens tot meer eenheid en samenwerking onder ons 
Nederlandse volk op alle gebieden des levens weer plaats heeft gemaakt 
voor het gaan van eigen wegen. In dien zin is het klimaat voor de p.b.o. ook 
wat ongustiger geworden. Men zal ook moeten bedenken dat men in een 
democratische staat niet mag verwachten dat veranderingen bij wijze van 
revolutie tot stand kunnen komen. Democratiën hebben voor alles meer tijd 
nodig, dan stelsels die het maar voor het opleggen hebben. En in de derde 
plaats is beslissend voor het slagen van een publiekrechtelijke organisatie 
als vormgeving van een economische orde die de persoonlijkheidswaarde van 
alle werkers erkent, dat zij gedragen wordt door de mentale bereidheid tot 
medewerking van het overgrote deel van de bedrijfsgenoten. Mentale bereid
heid kweken is moeizamer werk dan formeel organen bouwen. 

Men mag wensen, dat alles sneller tot ontwikkeling zou komen. Toch is er 
meer voortgang dan het aantal schappen dat per jaar tot stand komt aan
geeft. Ondanks de verstoringen die telkens optreden omdat de aandacht van 
het georganiseerde bedrijfsleven wordt afgeleid naar andere problemen, 
ondanks fouten die worden gemaakt door betrokkenen en door de overheid, 
groeit de samenwerking in breedte en diepte. Dit is eigenlijk toch al aan
vaarding van een der belangrijkste grondslagen van de p.b.o. Is er geen reden 
om voldaan te zijn, toch blijf ik mij scharen onder degenen die met een 
zekere tevredenheid de ontwikkeling gadeslaan en zij het in geleidelijke 
tempo en aangepast aan de ontwikkeling der omstandigheden de verbreiding 
van de p.b.o. blijven verwachten. 

1) Ik laat de zeer bijzondere positie van de mijnindustrie verder buiten 
beschouwing. Ongetwijfeld heeft ook daar de wens om de beginselen van 
de p.b.o. tot verwezenlijking te brengen een zeer grote rol gespeeld. Daar
nevens hebben ook andere overwegingen daartoe bijgedragen, doch het zou 
te ver voeren in het kader van dit artikel de bijzondere omstandigheden in 
de mijnindustrie en de instelling van de M.I.R. te bespreken. 
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Nieuwe boeken 

UllRICH ROHMlAND, Mittel
deutschland "Moskaus westli
che Provinz". Friedrich Vor
werk Verlag, Stuttgart, 1959, 
351 blz. 

In dit boek geeft de J'ournalist 
Ullrich Rühmland een ge egen en 
goed geschreven dokumentatie 
over het ernstige probleem van de 
deling van Duitsland. Het werk ver
scheen in een jaar, dat de Duitse 
Demokratische Republiek, Moskou's 
westelijke provincie, zijn tienjarig 
bestaan herdacht. Ullbrichts rilk is 
voor Moskou het verst naar het 
Westen vooruitgeschoven bastion 
van het socialistische kamp, een 
plaats die het heeft en moet be
houden, want, heeft lenin gezegd: 
Wie Duitsland bezit, bezit Europa. 
De schrijver zet helder uiteen hoe 
de methode en de praktijk is ge
weest van de communistische 
machtsgreep in Middenduitsland. 

KlAUS MEHNERT, Asien, Mos
kau und wir. (Siebte, überarbei
tee Auflagel, Deutsche Ver
lags-Anstalt, Stuttgart, 1956, 
424 blz. 

Een voortreffelijk boek. Een man 
als Klaus Mehnert behoeft nau
welijks aanbeveling. HiL is een der 
beste Ruslandkenners. Zijn boeken 
beleefden oplage na oplage. Meh
nert is bovendien een briljant schrij
ver. Zijn boek is een handboek, dat 
in het bezit behoort te zijn van een 
ieder, die zich met de bestudering 
van de hedendaagse problemen 
tussen Oost en West bezighoudt. 
Zeker ten aanzien van Azië hebben 
zich ontwikkelingen voorgedaan, 
waarvan de afloop nog niet is te 
voorzien, maar waarvan de kennis 
noodzakelijk is, om minstens de si-

tuatie op de voet te kunnen volgen. 
Dit en meer vindt men in het boek 
van Mehnert. Hij heeft zijn boek in 
vier grote hoofdstukken verdeeld, 
die op zich al de problematiek 
scherp afbakenen: Wünsche und Pa
rolen (nationalisme, socialisme, vre
de, demokratiel, Führer und Völ
ker, Schicht und Schicksale en Aus
sere Einfüsse (de Verenigde Staten, 
Sovjet-Unie, En wij ... l. Het vijfde 
hoofdstuk bevat dertien gedachten 
over een Duitse Azië-politiek. In de 
beschrijvingen van Mehnert be
speurt men niet alleen zijn grote 
wetenschappelijke scholing, maar 
vooral de direkte aanraking, die hij 
met de gebeurtenissen heeft gehad. 
Dat maakt juist ook dit boek zo bij
zonder goed leesbaar. Het bevat 
veel stof tot nadenken en stimuleert 
tot eigen gedachten. 

SAMENWERKING MET MIN
DER ONTWIKKELDE GEBIE
DEN. College van advies der 
A.R.P. Den Haag, 1959, 40 blz. 

Dit rapport stelt de sociaal-econo
mische achterstand en de daardoor 
heersende nood in de minder ont
wikkelde landen als een sociaal 
vraagstuk van wereldformaat met 
belangrijke economische en politie
ke aspecten. 

Voor het oplossen van dit vraag
stuk worden enige motieven uitge
werkt, waarbij aan het motief van 
morele aard - de naastenliefde -
terecht de voornaamste plaats 
wordt gegeven. 

Gepleit wordt voor meer multi
laterale hulp, welke ware te bieden 
afQezien van de politieke machts
strijd tussen Oost en West óók 
door particulieren, waartoe het in-
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vesteringsklimaat verbeterd zou 
moeten worden. 

In dit verband wordt de NOVIB 
ten tonele gevoerd in haar verhou
ding tot missie en zending. Het rap
port acht conflicten in deze te ver-
mijden. . 

Uitdrukkelijk wordt de noodzaak 
van samenwerking met de minder 
ontwikkelde landen beklemtoond. 
Het verzorgingselement tot een 
blijvend element te maken zou im
mers "de verzorgden" tot nieuwe 
afhankelijkheid brengen. 

Conclusie: Een uitstekend rap
port, dat wij gaarne geheel onder
schrijven. 

J.H. 

A. J. DE BOER en B. VAN 
SLUYTERS, Maatschappijleer 
voor het lager nïlverheidson. 
derwijs, deel I en I . J. B. Wol
ters Uitgeversmij N.V., Gronin
gen, 1958, resp. 151 en 187 blz. 

De inhoud van beide deelties 
~eeft aan jonge lezers een helder 
Inzicht in de eenvoudige begrip
pen die het dagelijks leven in de 
huidige maatschappij beheersen. 
Men kan spreken over voorlichting 
in het kader van de Staatsburger
liike Opvoeding in de ruimste zin 
van het woord. 

J. D. 

Dr. Mr. C. DE RU, Inrichting en 
werking van onze staatkundige 
samenleving, deel I en 11. H. E. 
Stenfert Kroesse N.V., leiden, 
resp. 1959 en 1958, resp. 64 blz. 
met bijlage en 166 blz. 

Deze tweeldige uitgave, bedoeld 
als theorie en praktijk voor elemen
taire en voortgezette studie op 
ekonomisch, juridisch en komptabel 
gebied, is door de schrijver samen
gesteld op een bevattelijke wijze 
voor de leerlingen van de hoogste 
klassen der middelbare school. De 
tekst van de tweede druk van het 
eerste deel is grondig bijgeslepen 
en aangepast aan de ontwikkeling 
van staatkundige praktijk. Terwijl 
in dit deel de staatkundige organen 
op de voorgrond staan, worden in 
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deel II in hoofdzaak de funkties er 
van behandeld. Dat onze staatkun
dige samenleving tegenwoordig 
meer omvat dan de staatsinrichting 
van Nederland komt tot uitdruk
king in de hoofdstukken over sa
menwerking op wereldniveau, Euro
pese integratie en het statuut van 
het Koninkrijk. Bovendien is aan de 
geschiedenis van het partijwezen 
uitvoerig aandacht besteed. In bei
de delen is er door de schrijver 
naar gestreefd, méér te geven dan 
een beschrijving. 

J. D. 

RICHARD BARKElEY, SIDNEY 
PICKERING, Tachenbuch des 
freien Europa. Isar Verlag, 
München, 1959, 186 blz. 

Opnieuw verscheen in de serie 
"zur Zeitgeschichte und Politik" een 
deugdelijk boekje, ditmaal een han
dige wegwijzer voor Europa. Per 
land worden hier wetgeving; poli
tiek klimaat, samenstelling van het 
parlement, een overzicht van de 
longste geschiedenis, de politieke 
partijen, pers en ekonomie in kort 
bestek aangegeven. Een dergelijk 
overzicht is ook gegeven over de 
V.S. Tenslotte is er een hoofdstuk 
gewijd aan bondgenootschappen, 
politieke organisaties, ekonomische 
groeperingen. Een handig, goed 
bruikbaar boekje. 

BIRKE-NEUMANN, Die Sowje
tisierung. Ost-Mitteleuropas. 
Alfred Metzner-Verslag, Frank
furt/M-Berlin, 1959, 398 blz. 

Ernst Birke en Rudolf Neumann 
schreven, met medewerking van 
Eugen lemberg, in opdracht van de 
Johann-Gottfried-Forschun!}srat dit 
onderzoek naar de sowletisering 
van Oost- en Middeneuropa. Na 
een algemeen hoofdstuk worden 
achtereenvolgens de Baltische Sta
ten, Polen, T secho-Slowakije, de 
Donau- en de Balkanlanden (alge
meen), Hongarije, Joego-Slavië, 
Boelgarije, Albanië, Oostduitsland 
beschreven. Men heert hier te ma
ken met een historisch dokument 
van grote waarde, dat zich op de 
eerste plaats kenmerkt door de we
tenschappelijke objektiviteit, waar-



mede de zeer grote hoeveelheid 
materiaal, veelal nieuw materiaal, 
werd bewerkt. Niet alleen als na
slagwerk heeft het bijzondere be
tekenis, terecht noemt de uitgever 
het boek ook leerrijk en goed lees
baar. Het lijkt ons voor hen, die 
zich met deze problematiek bezig
houden, een onmisbaar werk, te
meer waar de behoefte aan een 
dergelijke samenvattende beschou
win~ reeds lang voelbaar was. De 
bibliografie, waarvan de samen
stellers niet pretenderen, dat zij vol
ledig is, is een nuttige wegwijzer 
geworden in de overstelpende hoe
veelheid literatuur over dit onder
werp geschreven. 

WOLFGANG WAGNER, Die 
Teilung Europas. Deutsche Ver
lagsanstalt, Stuttgart, 1959, 242 
blz. 

De Duitse verdeelheid is niet 
alleen een nationale aangelegen
heid, zij deelt ook Europa. Wagner, 
die dit probleem in zijn Die Tei
lung Europas behandelt, heeft zich 
de bijzondere verdienste ermee 
verworven, dat hij niet teruggaat 
naar de konferenties van Teheran, 
Jalta en Potsdam. Hij noemt deze 
konferenties al het resultaat van 
een ontwikkeling, die al in 1917 
begon, toen Rusland iedere gele
genheid te baat begon te nemen 
zijn invloed in Europa uit te breiden. 
Vanaf het moment dat de rode le
gers doordrongen. tot in het hart 
van Europa was de verdeling van 
het kontinent een feit. Wagner 
schreef een goed leesbaar werk, 
waarin de feiten spreken en waar
voor hij zich zorgvuldig dokumen
teerde. 

JAAP TER HAAR. De ge
schiedenis van Noord-Amerika. 
Uitg.mij. C. A. J. van Dishoeck, 
Bussum, 1959, 315 blz. 

Dit boek verscheen in de serie 
"Geschiedenis en Kultuur voor Jon
ge Mensen", waarin reeds verschil
lende geschiedverhalen werden ge
publiceerd. Het is een met vaart en 
verve geschreven historie van de 
oude wereld, die de jonge lezers 

- maar ook oudere - met plezier 
zullen lezen. Het verschijnt op een 
ogenblik, dat Amerika's leidende 
positie in de wereld nog al eens 
het voorwerp is geweest van kri
tiek. Maar de krachten in het Ame" 
rikaanse volk werkzaam en die ge
vormd zijn door het overwinnen 
van bijna onoverkomelijke moei
lijkheden, wekken het vertrouwen, 
dat dit volk zijn eens begonnen 
taak met sukses zal verwezenlijken. 
Daarvan getui~t ook dit boek, dat 
met vele tekeningen en interessante 
foto's werd verrijkt en fraai werd 
uitgegeven. 

WOLFGANG lEONHARD, 
Kreml oh ne Stalin. Verlag für 
Politik und Wirtschaft, Keulen, 
1959, 646 blz. 

leonards eerste boek, het auto
biografische "Die Revolution ent
läszt ihre Kinder", eindigde met zi,'n 
vlucht naar Joego-Slavië. Enke e 
jaren later ging de schrijver naar 
de Bondsrepubliek, waar hij nu, na 
een tweejarig verblijf in Oxford, 
een veelzijdige publicistische arbeid 
verricht. Als geen ander is leonard 
in staat de interne politiek van het 
Kremlin te beschrijven. Hit was er 
immers zelf bij en, zoals ziln eerste 
boek reeds bewees, is hij een scherp 
waarnemer. Dit tesamen met zijn 
kennis, maakt ook zijn tweede boe'< 
"Kreml ohne Stalin" een zeer be
langrijke verschijning. Hierin be
schrijft hij de periode van de 1ge 
tot de 21 ste partijdag van de kom
munistische partil van de Sovjet
Unie, van 1952 dus tot nu. Een aan
tal opwindende gebeurtenissen 
hebben deze periode gekenmerkt: 
de gevangenneming van de artsen, 
de dood van Stalin, de likwidatie 
van Beria, de 20ste partijdag met 
de bekende rede van Chroestjef, 
het afzetten van Zjoekof. AI deze 
gebeurtenissen worden in dit boek 
onderzocht en zo krijgt de lezer 
een belangwekkende achtergrond. 
leonard !;leeft ons een beschrijving 
van een Innerlijke ontwikkeling in 
de Sovjet-Unie, die voor het ver
staan van de huidige situatie on
ontbeerlijk is. Hij gaat diep in op 
de vraag in hoeverre er van een 
werkelijke demokratisering binnen 
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de Sovjet-Unie sprake is. Bijzonder 
boeiend zijn de hoofdstukken, die 
leonard wijdt aan de laatste maan
den, die voorafgingen aan Stalins 
dood en over de dramatische ge
beurtenissen van juni 1957. Wij wil
len in het bijzonder wijzen op de 
chronoligsche weergave van de ge
beurtenissen, die leonord aan zijn 
boek heeft toegevoegd en op de 
uitvoerige bibliografie. Voor wie 
zich met de bestudering van het 
kommunisme bezig houdt vindt 
hierin alleen al een waardevolle 
wegwijzer. Men mag daarom ho
pen, dat dit boek ook in Nederland 
een groot lezerspubliek zal vinden. 
Men kan het tot de belangrijkste 
publikaties van de laatste tijd re
kenen. 

MAX SELOFF: Europa und die 
Europäer. Eine internationale 
Diskussion. Met een voorwoord 
van Denis de Rougemont. Ver
lag für Politik und Wirtschaft, 
Keulen, 412 p. 

In oktober 1953 vond te Rome een 
Ronde-Tafel-gesprek plaats tussen 
een zevental europese figuren, ge
leid door Denis de Rougemont, 
waaraan deelnamen Robert Schu
man, Alcide de Gaspari, dr. E. van 
Kleffens, Eugen Kogon, Arnold 
Toynbee en Einar lofstedt, en nog 
een vijftiental geleerden en publi
cisten, onder wie onze landgenoot 
prof. Schlichting. Dit gesprek werd 
in 1956 in Straatsburg voortgezet in 
een uitgebreide studiegroep. Prof. 
Seloff van het Nuffield College te 
Oxford heeft een poging onderno
men deze europese gesprekken en 
de gedachten die hierbij over de 
verschillende aspekten van de euro
pese eenheid en eenwording naar 
voren kwamen te ordenen en in 
een uitgebreid verslag bijeen te 
brengen. Dit verslag verscheen als 
boek eerst in het Engels (bij Chatto 
and Windus in londen) en is nu ook 
in het Duits verschenen. Het is een 
merkwaardig boek geworden, dat 
zeer veel interessante stof ver
werkt, veel wetenswaardigheden 
over de definitie en de historische 
grondslagen van Europa, de kul-

492 

tuur, de politiek, de ekonomie etc. 
Overal voelt men nog sterk de 
sfeer van de hoogstaande diskus
sie, waarin belangrijke feiten en in· 
teressante gedachteflitsen een rijk 
geschakeerd panorama van de 
europese problematiek vormen -
maar er ontbreekt toch al te vaak 
de systematiek, behalve misschien 
in de behandeling van de jongste 
europese geschiedenis van na 1945, 
in casu van de vormen van politieke 
samenwerking in Europa. Dit wordt 
uitteraard het meest gevoeld op het 
gebied van de kultuur waar het ze
ker niet gelukt is de uitgebreide 
kennis van de leden van de studie
groep te kanaliseren in enkele over
tuigende konklusies. Ook had men 
aan de waarde van de christelijke 
traditie in Europa ook rustig meer 
gewicht kunnen verlenen. Dat er 
hier en daar nog wat vraagtekens 
te plaatsen waren, moge slechts 
worden vermeld om de eventuele 
lezer tot opmerkzame lectuur aan te 
sporen. Toch is het een stimulerend 
en zeer levendig geschreven boek, 
dat vele interesante perspektieven 
opent, zij het dan ook soms niet in 
de juiste richting. 

K.J. H. 

OSWAlD VON NELl-BREU
NING S.J.-Dr. HERMANN SA
CHER, Zur christlichen Staats
lehre. Verlag Herder, Freiburg, 
210 kolommen. 

Sinds enkele jaren verschijnt bij 
de uitgeverij Herder te Freiburg een 
"Wërterbuch der Politik", dat in af
zonderlijke delen de maatschappij
leer, het sociale vraagstuk, de eco
nomie, etc. vanuit christelijk stand
punt behandelt. Het tweede deel, 
dat aan de christelijke staatsleer ga
wijd is, verdient bijzondere aan
dacht. Het geeft in korte, even hel
dere als deskundige uiteenzettingen 
een inzicht in problemen als: staat, 
scheiding van machten, grondwet, 
souvereiniteit, demokratie, politieke 
partijen etc. en slaagt enn, deze 
komplexe materie zo overzichtelijk 
te behandelen dat ook een breder 
publiek dit woordenboek met vrucht 
kan raadplegen. 

K.J. H. 
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Samenwerking van christelijke 
partijen in Nederland 

door Dr L. A. H. Albering 

DE PRACTIJK DER SAMENWERKING 

I
n het afgelopen jaar is in ons land bijzondere aandacht geschonken aan 

het vraagstuk van de samenwerking van christelijke partijen. Het is van 
belang ook in het Katholiek Staatkundig Maandschrift, dat in een van 

zijn jongste nummers een documentatie aan dit vraagstuk wijdde, nader op 
deze samenwerking in te gaan, waarbij een kort historisch overzicht over 
de practijk ervan ongetwijfeld op zijn plaats is. 

Het laatste kabinet der christelijke coalitie, het vierde ministerie-Colijn 
trad af op 25 juli 1939. De reden van zijn aftreden wordt in "Parlement en 
Kiezer" als volgt in het kort weergegeven: Ontbreken van genoegzame 
eenstemmigheid ten aanzien van de financiële politiek o.a. in verband met 
de werkloosheidspolitiek. Prof. Romme, die van dat Kabinet deel uitmaakte, 
vermeldt in zijn "Katholieke Politiek" hieromtrent: "De vier Katholieke 
ministers (Goseling, Romme, Steenberghe en Welter) stonden hier aan de ene 
kant, de overige leden van het Kabinet aan de andere zijde. Het conflict 
speelde vooral rond de politiek met betrekking tot de jeugd-werkloosheid. 
Een combinatie van een groeiende vrees voor verroomsing van de Neder
landse jeugd met een verschil van opvattingen omtrent de eisen der finan
ciële politiek leidde tot het einde van het Kabinet". 

De tegenstellingen, die zich in het vierde Kabinet-Colijn demonstreerden, 
maakten derhalve een einde aan de christelijke coalitie, die van zo grote 
betekenis is geweest in het bijzonder in de strijd voor het bijzonder onder
wijs, maar die overigens reeds sedert 1925 (de afschaffing van het Gezant
schap bij de Paus) verzwakt was. 

Van het vijfde Kabinet-Colijn maakten katholieken geen deel uit. Dit 
Kabinet viel veertien dagen na zijn formatie als gevolg van een motie
Deckers, die een afkeuring over het optreden van dit Kabinet inhield, 
Toen kwam het tweede ministerie-De Geer (het oorlogskabinet), waarin 
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voor het eerst in de Nederlandse geschiedenis socialisten waren opgenomen, 
ir Albarda en dr v. d. Tempel. Hun optreden als minister had de instemming 
verkregen van de socialistische partij, de S.D.AP. en van het socialistische 
vakverbond, het N.V.V. Het Kabinet toonde een "brede basis", hoewel de 
partijen niet overeenkomstig haar grootte waren vertegenwoordigd en 
Gerbrandy bovendien tegen de zin van zijn geestverwanten was toegetreden. 
De instemming der socialisten met het ministerschap van twee partijgenoten 
was niet alleen een gevolg van de moeilijke situatie, waarin ons land zich 
bevond, maar in het bijzonder ook van de zich wijzigende positie der 
socialisten in Nederland. 

Deze positie bleek na de oorlog, met name ook in het oog der andere 
partijen, nog sterker gewijzigd. De Partij van de Arbeid had een ander 
karakter en een ander gezicht dan de S.D.AP. van voor de oorlog. De 
koninklijke aanwijzing van Schermerhorn en Drees als formateurs in de 
zomer van 1945 was dan ook typerend, meer in het bijzonder voor de 
beoordeling van de mogelijkheden en kansen van de "doorbraakpartij" in 
Nederlandse leidende kringen in Engeland. 

Toen in 1946, bij de eerste verkiezingen na de oorlog, niet de doorbraak
partij, maar de K.V.P., de opvolgster der R.K. Staatspartij, de grootste partij 
bleek te zijn, werd dr Beel aangezocht als formateur. In de sfeer van een 
verlangen naar algemene samenwerking, die zo sterk ontwikkeld was in de 
oorlogsjaren, legde hij zijn ontwerp-program voor aan alle bonafide partijen. 
Protestanten en liberalen wezen dit program, dat veel gemeen had met het 
urgentieprogram der K.V.P., af en dr Beel, die samenwerking van K.V.P. en 
P.v.d.A. op prijs stelde, kwam niet ten tweeden male bij hen terug. Hij 
vormde een parlementair Kabinet, dat gesteund werd door de K.V.P. en de 
P.v.d.A Men sprak toen van het nieuwe bestand, niet van een nieuwe coalitie, 
want daarvan kon tussen K.V.P. en P.v.d.A niet gesproken worden. 

Een bekend beeld uit die dagen was dat van de formateur en minister
president, die zijn ene hand reikte aan de K.V.P. en de andere aan de 
P.v.d.A Bij de algemene beschouwingen drukte prof. Romme zich uit naam 
van de K.V.P.-fradie als volgt uit: les amis de mes amis sont mes amis. 

Dit wil niet zeggen, dat de katholieke fractie aan de samenwerking tussen 
. K.V.P. en P.v.d.A, dus aan een smalle basis de voorkeur gaf boven een 
bredere basis. In tegenstelling tot de P.v.d.A toonde de K.V.P. zich juist 
voorstandster van de brede basis, die dan ook in 1948 gerealiseerd werd 
en heeft stand gehouden tot einde 1958. Bij dezelfde algemene beschou
wingen van 1946, waarover ik zo juist schreef, gaf de fractievoorzitter van 
de voorkeur voor deze brede basis nadrukkelijk blijk, waaronder werd 
verstaan de samenwerking tussen de beide grootste groeperingen, K.V.P. en 
P.v.d.A en één of meer andere partijen. Voor wat de laatste betreft werd 
met name gedacht aan de christelijke groeperingen. Het zou velen in de 
K.V.P. ongetwijfeld aangenaam geweest zijn, indien deze christelijke partijen 
reeds in 1946 bij de Kabinetsformatie betrokken waren geweest. In de 
kabinetten, gevormd in 1948 en 1951, beide van een brede basis, waren de 
christelijk-historischen wèl, de anti-revolutionairen niet vertegenwoordigd; bij 
de formatie in 1948 was met name het Indië-beleid voor de AR. reden om 
buiten de samenwerking te blijven. Maar vanaf 1952 hebben naast ministers 
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uit de K.V.P. (en tot einde 1958 naast ministers uit de P.v.d.A) bewindslieden 
van AR.-huize en C.H.-huize mede-verantwoordelijkheid gedragen in de 
achtereenvolgende kabinetten. De samenwerking tussen katholieken en pro
testanten was hersteld. In het bijzonder ontwikkelde zich in de practische 
politiek een goede samenwerking tussen K.V.P. en AR.P. ondanks een zekere 
stroefheid bij de anti-revolutionairen, ondanks een niet geheel verdwenen 
"vrees voor Rome". De programs der beide partijen toonden vooral in de 
laatste jaren belangrijke punten van overeenkomst. 

Groeide dus de samenwerking tussen katholieken en protestanten, die 
met de P.v.d.A werd geleidelijk moeilijker. Niet alleen door het voortdurende 
pogen der doorbraakpartij om aanhang te winnen uit de katholieke en 
protestantse bevolkingsgroepen en door haar in principe afwijzen van de 
partijvorming op "confessionele" basis, maar ook door de wijziging der 
omstandigheden. Tussen de K.V.P. en de socialisten ligt een diepe kloof, een 
principële kloof. Maar door beider bewogenheid ten opzichte van de mens 
en de gemeenschap kunnen zij elkaar meer dan eens vinden. Dit was 
duidelijk het geval in de moeilijke jaren na de oorlog, toen o.a. grote invloed 
en bevoegdheden van de overheid nodig waren, ook naar het inzicht der 
katholieken. Maar bij de overgang naar normaler omstandigheden kwamen 
de verschillen tussen beiden weer scherper naar voren. Desondanks bleef 
de K.V.P.-fractie voorstandster van samenwerking ook met de socialisten, 
al was het alleen om een grote bevolkingsgroep betrokken te doen blijven 
in de mede-verantwoordelijkheid voor 's lands bestuur en om de kloof tussen 
de massa der niet-kerkelijke arbeiders en de christelijke volksdelen niet nog 
wijder te maken. Positief uitgedrukt, zoals prof. Romme dat heeft gesteld: 
om het christelijk deel der natie nader te brengen tot het niet-christelijke 
deel, om bij te dragen tot een terugkeer van vertrouwen in het Christendom 
en de Christenheid. Uiteraard was de katholieke fractie geen voorstandster 
van de brede basis tot elke prijs. 

In 1956 bleek het al bijzonder moeilijk te zijn om een kabinet op brede 
basis samen te stellen. Eerst toen een poging tot formatie van een kabinet 
van katholieken, protestanten en liberalen mislukte, als gevolg van de 
houding der C.H.U., die wel met de P.v.d.A wilde samenwerken en ook wel 
met de K.V.P., maar niet in een combinatie, waarin één van beiden zou ont
breken, toen pas bleek de mogelijkheid van een extra-parlementair kabinet 
op brede basis aanwezig: een nood kabinet op brede basis, zoals het nader
hand werd genoemd. Dit nood kabinet vond zijn einde door het optreden der 
socialistische fractie in december 1958. Als gevolg van de moeilijke positie, 
waarin de P.v.d.A zich bevond na de Staten- en Gemeenteraadsverkiezingen 
van dat jaar, had de linkse richting in de partij de overhand gekregen. Blijk
baar hoopte men als oppositie-partij tot 1960 de mogelijkheden te benutten 
om bij de verkiezingen in dat jaar weer als sterkste groepering voor de dag 
te treden. De uitgeschreven vervroegde verkiezingen van 1959 waren dan 
ook een grote teleurstelling voor de P.v.d.A Vooral dank zij het zware 
verlies van de communisten bleef de achteruitgang der socialisten beperkt 
tot twee zetels. Maar haar houding bleef dezelfde als vóór de verkiezingen. 
Van een kabinet, waarin ook socialisten zitting zouden kunnen nemen, kon 
geen sprake zijn. Daarvoor was er een te groot verschil van inzicht op een 
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aantal zeer belangrijke punten tussen de P.v.d.A. en de overige grotere 
bonafide partijen. 

Een nieuwe periode was ingeluid. Na tien jaar brede basis werd een 
kabinet gevormd van katholieken, protestanten en liberalen, onder katho
lieke signatuur. Een kabinet waarin de christelijke groeperingen, sterker dan 
ooit na de oorlog zijn vertegenwoordigd. Een kabinet, waarin de samen
werking tussen de christelijke partijen een duidelijker accent kreeg, al werd 
het extra-parlementair karakter ervan nadrukkelijk door alle drie de groepen 
in het licht gesteld. 

In de sfeer der internationale en supra-nationale politiek kreeg de practijk 
van de samenwerking der Nederlandse christelijke partijen nieuwe mogelijk
heden, die geleidelijk aan, maar op overtuigende wijze werden benut. 

Ook hier waren het vooral en in eerste aanleg de K.V.P. en de A.R.P. 
die omwille van een christendemocratisch Europees beleid een samengaan 
wilden bevorderen, terwijl de CH.U. aanvankelijk aarzelend aan de samen
werking haar steun verleende. 

Op de eerste plaats worde vermeld de oprichting van de Nouvelles Equipes 
Internationales, de Unie der Christendemocraten, de binding dus der Europese 
christendemocratische partijen, waarvan van meet af aan de K.V.P. deel 
uitmaakte. De Nederlandse équipe werd derhalve in de aanvang, na de 
oprichting in 1947, uitsluitend gevormd door de K.V.P.; nadien traden ook 
de beide protestants-christelijke partijen toe, zodat de Nederlandse équipe 
toen door de drie partijen gezamenlijk werd geformeerd. Een ontwikkeling, 
die voor de toekomst gunstige perspectieven biedt ondanks de tot dusverre 
onbevredigende organisatie der N.E.L, ondanks de nog onvoldoende vorde
ringen naar een algemeen program. 

Nog duidelijker spreekt de samenwerking tussen de christendemocratische 
groeperingen der zes landen in de supra-nationale organen, waarin zij 
gezamenlijk als één fractie optreden en wel als veruit de grootste fractie. In 
deze fractie hebben eveneens gezamenlijk de representanten der Neder
landse Christelijke partijen zitting. De ervaring van katholieken en protestan
ten bij dit zeer nauwe samengaan is blijkens hun verklaringen, ook in het 
openbaar, een zeer gunstige. Het ligt voor de hand, dat deze samenwerking 
in christendemocratisch verband ook voor de Nederlandse politieke practijk 
haar gevolgen zal hebben. Een voortgezette goede verstandhouding, een 
voortgezet effectief christendemocratisch beleid op het supra-nationale 
vlak en op internationaal terrein zal ongetwijfeld een voortgezette samen
werking op het gebied van de vaderlandse politiek bevorderen. 

Men kan verder gaan en stellen, dat het optreden binnen één fractie
verband in de supra-nationale organen straks in het door de Europese 
kiezers gekozen parlement, gevolgd zal moeten worden door het formeren 
van één fractie in het Nederlandse parlement, wat tenslotte de ène christen
democratische partij in Nederland tot consequentie zal hebben. Redeneert 
men echter zo, dan verwaarloost men allereerst het verschil in opbouw 
tussen het Europese en het Nederlandse parlement. Immers naast de wil tot 
samenwerking van katholieken en protestanten, was er voor de laatsten uit 
practisch-politieke overwegingen nauwelijks een andere keuze dan de toe-
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treding tot de christendemocratische "fractie. De weinige representanten van 
A.R. en CH.U. vormden immers de enige groep van vertegenwoordigers uit 
protestantse partijen. De keuze van een splintergroepering te zijn wàs geen 
keuze, ook al niet gelet op de eensgezindheid tussen de katholieke en pro
tetantse vertegenwoordigers. 

In Nederland daarentegen vormen de beide protestantse groeperingen 
ieder een middengrote partij. Een daarbij komt op de tweede plaats, dat 
in het Nederlandse parlement de historie een zeer belangrijke rol speelt, 
welke historie in het Europese Parlement uiteraard ontbreekt. Een historie, 
die belemmerend werkt voor een spoedige zeer nauwe samenwerking van 
katholieken en protestanten in Nederland. 

Stelt men echter, dat het nauwe samengaan der christelijke groeperingen 
op het zo belangrijke en nog belangrijker wordende supra-nationale en 
internationale terrein een grote invloed zal hebben op de samenwerking in 
Nederland, met name met betrekking tot het kabinet, dan kan men van 
een verantwoorde stelling spreken. Een stelling, die dus inhoudt dat niet 
waarschijnlijk is een situatie, waarin de christelijke partijen gescheiden 
optreden ten opzichte van een kabinet, waarin dus bijvoorbeeld de katho
lieke partij zich anders zou opstellen tegenover de regering dan de pro
testants-christelijke; een situatie waarin katholieken wel zitting zouden 
hebben in het kabinet en protestanten niet, of omgekeerd. 

DE IDEE DER SAMENWERKING 

Tot zover de practijk der samenwerking in grote lijn in de laatste decennia. 
Een practijk, die voortkomt uit de gedachte, bij herhaling in de laatste jaren 
vooral geuit, dat een samengaan der christelijke partijen, ondanks verschillen 
in geloof en staatsopvatting, omwille van een zo krachtig mogelijk christelijk 
sociaal beleid nastrevenswaard is. 

De idee der samenwerking is overigens al vele tientallen van jaren oud, 
zelfs de idee van een samengaan binnen één organisatorisch verband. Terecht 
herinnert dr. Couwenberg in zijn "Pleidooi voor een christelijke doorbraak
gedachte" er aan, dat dr Schaepman aanvankelijk aan een interconfessio
nele christelijke politieke partij heeft gedacht. Zoals de voorstanders van een 
Nederlandse CD.U. thans geïnspireerd worden door de Duitse Christen
democratische partij, zo had dr Schaepman het Duitse Centrum als voorbeeld 
voor ogen, een partij waarin katholieken en Evangelischen zich verenigd 
hadden. De grote meerderheid van de aanhang van het Centrum werd 
weliswaar gevormd door de katholieken, maar toch telde de partij een niet 
onbelangrijk aantal overtuigde protestantse volgelingen. In de huidige CD.U. 
is de verhouding van de aanhang gezonder, hoewel ook nu nog de katho
lieken in veel groter getal de christelijke partij steunen dan de protestanten, 
waarvan een niet onbelangrijk deel of socialistisch of liberaal stemt. Om 
terug te keren naar Schaepman's tijd: ook de Savornin Lohman - in scherpe 
tegenstelling tot dr Kuyper - was voorstander van een meer open partij
formatie, door hem zo gezien dat ook katholieken tot een christelijke partij 
zouden kunnen toetreden. 

Beider gedachten waren, zo zullen degenen die voorstander zijn van een 

497 



wordt bovendien nadrukkelijk uitgegaan van de overtuiging, dat in de 
huidige omstandigheden noodzakelijk is een partij, welke uitdrukkelijk de 
zedelijke normen, verankerd in de door God geschapen wereldorde en de 
Nederlandse C.D.U. stellen, haar tijd vooruit. Vast staat in elk geval, dat 
van een verwerkelijking hunner gedachten geen sprake kon zijn. De tegen
stellingen tussen protestanten en ,katholieken waren toen veel groter, de 
sfeer volkomen ongeschikt om een reële poging tot oprichting van een inter
confessionele partij te wagen. In katholieke kring vond Schaepman's gedachte 
geen aanhang, in protestantse kring was de afwijzing van de Savornin 
lohman's idee nog aanmerkelijk scherper. 

Dr Schaepman heeft toen al zijn krachten gegeven aan de oprichting en 
uitbouw der katholieke eenheidspartij, hoewel hij - naar Rogier vermeldt -
deze niet zag als een ideaal, maar als een noodzakelijkheid als gevolg der 
omstandigheden. 

In dit verband zij hier ook gesteld, dat het streven naar een interconfes
sionele vakbeweging in die dagen - ook weer naar Duits voorbeeld -
weliswaar dank zij de stuwing van Ariëns gestalte kreeg in Unitas en in het 
toenmalige interconfessionele C.N.V., maar ook op het sociale terrein bleek 
de sfeer en bleken de verhoudingen ongeschikt voor een werkelijke uitgroei. 
En van katholieke zijde (het Episcopaat) en van protestantse zijde waren er 
ernstige bezwaren. De christelijke vakbeweging stelde zich toen, evenals de 
christelijke politieke organisatie, enerzijds op katholieke anderzijds op 
reformatorische grondslag. Typerend is, dat thans bij deze vakbeweging op 
internationaal terrein een uitstekende interconfessionele samenwerking is 
tot stand gekomen, die te vergelijken valt met de internationale samen
werking der Christendemocraten. 

Hoe kansloos de oprichting van een Centrum-partij in Nederland in de 
dagen van Schaepman was, is wel gebleken bij diens pogingen een christe
lijke coalitie te stichten. Het verzet in katholieke kring was zeer groot, in 
protestantse kring nog groter. Toch heeft de gedachte, dat de ongelovige 
geest van de tijd een samenwerking van de christenen op politiek terrein 
noodzakelijk maakte, gezegevierd op vrij korte termijn, waarbij de practische 
noodzaak bovendien door de schoolstrijd werd aangetoond. 

De openheid van Schaepman's aanvankelijk streven bleek in katholieke 
kring teruggekeerd na de laatste wereldoorlog. De opvolgster der R.K.S.P. 
stelde haar rangen open voor niet-katholieken. Een doorbraak vanuit de 
katholieke partij stond de leiding der jonge K.V.P. voor ogen. Zij is er niet 
in geslaagd. En zij was wel gedwongen het eenheidskarakter der katholieke 
partij opnieuw te benadrukken, vooral als gevolg van het optreden van de 
P.v.d.A. tegen de "confessionele" partijen. 

Dr Couwenberg stelt eenzijdig, dat de K.V.P. zich bij haar oprichting 
bekende als een progressieve program partij, die als zodanig wenste gekozen 
en gestemd te worden. En dat zij een veel minder confessioneel karakter 
kreeg. Daartegen moet namelijk opgemerkt worden, dat weliswaar het 
vooruitstrevende program der partij terecht grote nadruk verkreeg, maar 
dat anderzijds het beginselprogram der R.K.S.P. ongewijzigd werd over
genomen. In de resolutie van 22 december 1945, de stichtingsacte der K.V.P., 
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Openbaring, tot grondslag en richtsnoer neemt. En vervolgens, dat de inner
lijke redelijkheid van haar vooruitstrevende politiek niet alleen door het 
katholieke volksdeel aanvaard zal worden, maar ook voor niet-katholieken 
aanvaardbaar is. . 

De K.V.P. was en is niet meer of minder "confessioneel" dan de Staatspartij 
was. Maar haar openheid, haar bewuste wil tot samenwerking, heeft de 
K.V.P. duidelijk in de loop van haar bestaan gedemonstreerd. Zowel natio
naal als internationaal met betrekking tot de christelijke groeperingen, als 
in haar brede basispolitiek. Het program 1956, dat nog steeds van kracht is, 
vermeldt: De K.V.P. wil werken in katholieke geest, dat wil zeggen in de 
geest van saamhorigheid tussen de mensen, die allen dezelfde oorsprong en 
hetzelfde einddoel hebben en die allen verlost zijn door dezelfde Zaligmaker, 
Koning Christus. Daarom stelt zij zich open voor samenwerking en wil zij 
die bevorderen, in het belang van het land en van de wereld. 

Een dergelijke openheid, uit de aard der jeugd een optimistische, tonen 
vele christelijke jongeren in de politiek en in het bijzonder veel K.V.P.
jongeren in hun streven naar een nauw samengaan der christelijke partijen 
in één politieke organisatie. Enerzijds worden zij geïnspireerd door de samen
werking op internatioanal en super-nationaal niveau - de belangstelling der 
jongeren voor de bovennationale politiek is groot - anderzijds en misschien 
vooral was het de Duitse C.D.U. die hen als een lichtend voorbeeld voor 
ogen stond. In deze jongerengroepen heeft bij een aantal vurige voorstanders 
van een Nederlandse C.D.U. de gedachte post gevat, dat de realisering 
op kort zicht van een Nederlandse interconfessionele christelijke partij 
mogelijk zou kunnen zijn. Zo ver gaat dr Couwenberg in zijn reeds genoemde 
brochure niet. Hoe enthousiast hij de christelijke doorbraak ook verdedigt, 
die zijns inziens goede mogelijkheden zal krijgen na de tot standkoming van 
een C.D.U., hij onderscheidt bij het streven naar deze partij nadrukkelijk de 
idee der C.D.U. en haar practische verwezenlijking. Hij acht het aan de 
orde stellen der idee volop actueel en reëel, voor de practische verwezen
lijking oordeelt hij de geesten nog niet rijp. Hij acht het noodzakelijk ze 
daarvoor rijp te maken. 

Inderdaad is de totstandkoming van een Nederlandse C.D.U. voorshands 
niet te verwezenlijken. Het enthousiasme der jongeren heeft blijkbaar de 
Duitse en Nederlandse situatie min of meer als gelijksoortig beschouwd, 
hetgeen niet het geval is. In Duitsland immers bood de historie van de 
Centrum-partij een belangrijk aanknopingspunt, dat in Nederland ontbreekt. 
De verhoudingen tussen protestanten en katholieken in Duitsland liggen 
bovendien anders dan bij ons. En de staatsopvatting der Duitse protestanten, 
de Evangelischen, wijkt duidelijk af van die der Calvinisten in ons land. 

Ongetwijfeld zijn de ideeën der jongeren nog gesterkt door het succes, dat 
de Duitse C.D.U. in de loop der jaren èn in groeiende mate heeft bereikt. 
Daarbij zal men zich echter in alle nuchterheid dienen af te vragen of de 
christendemocratische grondslag der partij hiervan uitsluitend de reden en 
de oorzaak is. Het heeft zeker zin bij het succes der C.D.U. haar algemeen 
welvaartsbeleid te betrekken èn de figuur van de leider Adenauer. 

Ook verschillende ouderen uit de christelijke groeperingen en met name 
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verantwoordelijke politieke leiders hebben zich de laatste tijd over de 
samenwerking der christendemocratische partijen uitgesproken. Het is niet 
mijn bedoeling hun inzichten alle letterlijk weer te geven, een algemeen beeld 
moge volstaan. En dat beeld toont ongetwijfeld bij alle representanten der 
christelijke groeperingen een positieve wil tot samenwerking, tot een grotere 
samenwerking dan tot nu toe. Vergelijkt men de uitspraken uit de verschil
lende partijen, dan blijkt in K.V.P.-kring de wil en de neiging tot een nauwere 
samenwerking wel het duidelijkst aanwezig, hoewel zij ook nadrukkelijk 
- zij het minder vergaand - tot uitdrukking kwam bij A.R.-figuren. Bij de 
C.H.U. is nog steeds van een aarzeling sprake. 

Dit inzicht kan geadstrueerd worden aan de hand van reacties van pro
testants-christelijke zijde op de suggesties, die prof. Romme deed op de 
Partijraadsvergadering der K.V.P. op 13 oktober 1959. De katholieke fractie
leider ging er van uit, dat een gezamenlijk christendemocratisch program 
voor de te verwachten Europese verkiezingen eenvoudig onmisbaar is. En 
dan rijst, zo zeide hij, de vraag of in die ervaring geen aanleiding zal worden 
gevonden zich te gaan bezinnen op de vraag, of wat Europees kan, ook 
nationaal zou kunnen. Prof. Romme erkende inderdaad, dat de zaken 
Europees en nationaal niet gelijk liggen; hij besefte dat de drie christelijke 
partijen hun eigen beginselprogram willen en moeten houden, maar gaf als 
zijn mening te kennen, dat er bij alle verschillen toch zoveel gemeenschappe
lijks in de fundamenten aanwezig is, dat een gezamenlijk verkiezingsprogram 
voor de nationale christelijke politiek niet op voorhand als irreëel mag 
worden beschouwd. 

De voorzitter van de A.R.P. noemde prof. Romme's suggestie zeer concreet 
en stellig belangrijk. Hij stelde, dat prof. Romme niet uitging van de leuze 
van de C.D.U. Daarvan wilde hij stellig ook niet uitgaan. Een gemeenschappe
lijk Europees program, maar ook een gemeenschappelijke candidatenlijst 
bij de komende Europese verkiezingen achtte hij niet alleen ernstige over
weging waard, maar zelfs min of meer aangewezen. Een gemeenschappelijk 
verkiezingsprogram voor de landelijke verkiezingen vond hij niet in over
eenstemming met zijn afwijzing van de C.D.U.-gedachte; het zou immers 
een althans parlementaire versmelting der drie partijen betekenen. Waarmee 
hij echter niet wilde zeggen, dat de partijen zich verblijvend ten opzichte 
van elkaar kunnen opstellen. Maar de verschillende programs zullen nu 
eenmaal eigen elementen inhouden. Als voorbeeld noemde dr Berghuis de 
toto. Met nadruk pleitte hij echter - in zijn rede voor het A.R.-Partijconvent -
evenals bij een eerdere gelegenheid voor de bevordering van een doel
bewust samenspel. Als concrete suggestie voerde hij de gedachte aan om in 
onderling beraad de drie christelijke partij programs zoveel mogelijk op 
elkaar af te stemmen om daarmee ook naar buiten de onderlinge verbon
denheid te demonstreren. 

In een vraaggesprek met dr Tilanus voor de "Volkskrant" bleek deze veel 
terughoudender dan A.R.-woordvoerders. Op internationaal terrein was er 
zeker aanleiding om elkaar te vinden, was zijn mening. Maar heel wat 
C.H.U.-Ieden staan ook daar nog aarzelend tegenover. "lij leggen er zich 
bij neer", zei dr Tilanus. En daarom was hij ook van oordeel, dat zelfs bij 
Europese verkiezingen K.V.P., A.R.P. en C.H.U. met eigen lijsten behoren uit 
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te komen. Hij zou er wel voor voelen, dat de Europese kieswet zou bepalen, 
dat men lijsten zou mogen verbinden. Van een verbinding der drie christe
lijke lijsten zou hij een voorstander zijn. - Wat de nationale verkiezingen 
betreft moet zijns inziens elke partij met een eigen program uitkomen. Ook 
hier ging hij minder ver nog dan dr Berghuis. Hij stelde namelijk: "Bij het 
samenstellen van een program kijken we natuurlijk wel eens bij elkaar over 
het muurtje". Een politiek-technische moeilijkheid noemde dr Tilanus boven
dien het feit, dat de C.H.U. iets heeft tegen verkiezingsprograms. De C.H.U. 
wil geen uitgewerkt program, zoals de K.V.P. en A.R.P. dat plegen samen te 
stellen. - Dr Tilanus besloot met te zeggen, dct met veel moeite een nieuwe 
politieke samenwerking tot stand gekomen is. Hij hoopte nu op een periode 
van rust. En hij zou het vreemd vinden, als K.V.P., A.R.P. en C.H.U. nu al 
meteen met zijn drieën in een hoek zouden gaan zitten. 

De verhoudingen in Nederland, tussen protestanten en katholieken en 
tussen protestanten onderling, met name op politiek gebied, zijn in over
wegende mate oorzaak van de opvattingen die hierboven zijn weergegeven. 
Die verhoudingen worden vooral bepaald door de geloofsverschillen en de 
historie. Met name voor de protestanten zijn er ernstige remmen om tot 
samenwerking met de katholieken te komen, ook al erkent men de wense
selijkheid ervan ter wille van het behoud en de versterking der christelijke 
waarden. Maar er liggen ook ernstige gevoeligheden tussen de protestanten 
onderling. Pogingen om te komen tot groter onderlinge samenwerking 
hebben ook tot dusverre onvoldoende resultaten opgeleverd, laat staan 
pogingen om eensgezind op te trekken. In het bovengenoemde interview 
heeft dr Tilanus nog eens uitdrukkelijk van die gevoelgheden gewag 
gemaakt. Hij verklaarde namelijk dat de gevoeligheid in zijn overwegend 
Hervormde kring niet alleen de katholieken geldt, maar ook de overwegend 
gereformeerde anti-revolutionairen. 

Over een paar jaar zullen hopelijk voor de eerste maal Europese verkie
zingen worden gehouden. Dan zal er door de christelijke partijen een beslis
sing genomen moeten zijn, in hoeverre de samenwerking op supra-nationaal 
niveau bij die verkiezingen zal blijken. De samenwerking in fractieverband 
in de Europese lichamen zal één Europees christendemocratisch program 
noodzakelijk maken. En dan is het logisch, dat ook het "Nederlands" program, 
waarmee de drie christelijke partijen in ons land de Europese verkiezingen 
ingaan, hetzelfde is. 

Even logisch zou het zijn, dat de drie partijen haar Europese eenheid 
demonstreren door met een gezamenlijke candidatenlijst uit te komen. Indien 
echter de huidige tegenstand der C.H.U. tegen die tijd nog aanwezig zou 
zijn, dan is de door dr Tilanus gesuggereerde verbinding van de drie christe
lijke lijsten een minimale vereiste. Het zou overigens te betreuren zijn, indien 
slechts dit minimum bereikt zou kunnen worden. 

Dat zou niet alleen te betreuren zijn in het licht der internationale christe
lijke politiek, maar ook in verband met een gewenste nadere bezinning op 
de vraag of een gezamenlijk program voor de Tweede Kamerverkiezingen 
van 1963 mogelijk en gewenst is. De ervaring van een zeer nauwe samen
werking op het vlak der Europese verkiezingen zal ongetwijfeld van grote 
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invloed zijn op de meningsvorming in het christelijke volksdeel betreffende 
een demonstratie naar buiten van de samenwerking der christelijke partijen 
bij de nationale verkiezingen. Die invloed zal zeker positief zijn, indien 
bij het uitkomen met één lijst bij de Europese verkiezingen een electoraal 
succes zou worden bereikt. De bedoelde demonstratie naar buiten van de 
christelijke partijen zou gelegen kunnen zijn in een vèrgaande harmonisatie 
en gelijkmaking der onderscheidene programs, indien althans één christelijk 
program, het program der drie Nederlandse christelijke partijen, tot de 
onmogelijkheden zou behoren. 

De situatie der laatste jaren overziende, kan men ongetwijfeld stellen, dat 
de idee van de samenwerking der christelijke partijen groeiende is. Op het 
supra-nationale vlak heeft zij tot een volledig samengaan gevoerd, op het 
Nederlandse terrein blijken de aarzelingen in het bijzonder in protestantse 
kring voor de verwerkelijking der idee niet te bagatelliseren hinderpalen. 

Maar ook in Nederland is de noodzaak van een verdere samenwerking 
duidelijk aanwezig. De bevordering van een christelijk sociaal beleid verlangt 
onder de huidige verhoudingen een vèrgaande samenwerking. Een christelijk 
sociaal beleid, dat zich niet baseert op slechts de verworvenheden van het 
christendom, zoals prof. Oud dat voor zijn partij kan en wil aanvaarden, 
maar een beleid gestoeld op het positieve christendom. Vanuit een nauwe 
samenwerking - wellicht te zijner tijd vanuit een samengaan in één verband -
omwille van een dergelijk beleid zullen ooit mogelijkheden voor een door
braak in christelijke zin gerealiseerd kunnen worden. 

De idee der samenwerking wint aan kracht. Zullen er straks politieke stroom
versnellingen optreden, die gepaard gaan met een versterking der samen
werking? Stroomversnellingen brengen risico's mee, maar zij voeren ook naar 
brede perspectieven. Terwille van het perspectief van een zo krachtig mogelijk 
christelijk beleid moeten risico's aanvaard worden. Het zou zeer betreurens
waard zijn, indien de aanvaarding dier risico's te laat tot stand zou komen. 
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De crisis van 
het Europese socialisme 

door Dr K. J. Hahn 

Er wordt begrijpelijkerwijs reeds een oordeel over de huidige situatie van 
de socialistische partijen in Europa uitgesproken, als men van een 
"krisis" spreekt, waarin het socialisme in Europa verkeert. Vele socialisten 

zelf zullen niet ontkennen dat het socialisme op het ogenblik een uiterst 
moeilijke faze doormaakt, dat er aanwijzingen te over zijn die iedereen 
duidelijk maken dat er iets wringt, dat de kracht van het socialisme slijt, dat 
het politieke profiel vervaagt, dat de suggestie, die eens van het socialisme 
als zodanig uitging, afneemt. Er zijn moeilijkheden, zeker, maar is er aan
leiding van een krisis te spreken, die de fundamenten van het socialisme 
aantast en een donkere toekomst voor de socialistische ideën voorspelt? De 
socialisten zelf wijzen in dit verband niet zelden ook op de moeilijkheden, 
die bijvoorbeeld binnen de wereld van de christen-demokratische partijen 
bestaan, de zwakke positie van de Franse volksrepublikeinen, de konflikten 
binnen de Italiaanse Democrazia Cristiana, de sponningen binnen de west
duitse CD.U., die verleden jaar voor de verkiezing van een nieuwe bonds
president aan het licht kwamen. 

Toch zou het onjuist zijn de kritieke situatie van het europese socialisme 
te minimaliseren door dergelijke vergelijkingen. Inderdaad heeft de M.R.P., 
kort na de oorlog een van de sterkste partijen van Frankrijk, aan betekenis 
aanzienlijk verloren, al kan toch niet worden ontkend, dat de christen-demo
kratische partijen na 1945 in landen als Oostenrijk, Westduitsland, Italië 
- om van de Benelux-landen maar niet te spreken - een positie hebben ver
worven, die zij ondanks jarenlange regeringsverantwoordelijkheid, en soms 
zelfs in overwegende mate of alleen verantwoordelijk voor de regering van 
het land, een merkwaardige soliditeit konden handhaven. De konflikten In 
de Democrazia Cristiana en de spanningen in de CD.U. hebben hieraan tot. 
nu toe niets veranderd. 

Het ziet er geheel anders uit in de wereld van het europese socialisme: 
laten wij eens de europese landen revue passeren. In Oostenrijk, het klassieke 
land van het austromarxisme, waar eerst het socialisme door het Dollfuss
regime en dan dit laatste tesamen met het socialisme door het nationaal
socialisme was onderdrukt, ontstond na 1945 een soort wapenstilstand tussen 
de twee grote partijen, de Oostenrijkse Volkspartij en de socialistische, die in 
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kracht niet erg verschilden' en verder geen belangrijke konkurrenten naast 
zich vonden. Toch gelukte het de Volkspartij als sterkste partij uit de ver
kiezingen te komen en deze positie ondanks kleine schommelingen te hand
haven. Het Oostenrijkse socialisme is beslist niet uitgeschakeld of voorgoed 
overwonnen, maar het heeft de meeslepende kracht van de eerste jaren na 
1918 verloren en weifelt tussen het heimwee naar de prettige dagen van het 
militante austromarxisme en het streven naar een modernisering in de geest 
van het skandinavische socialisme. Dat dit aarzelen op zich zelf de aantrek
kingskracht van de partij niet verhoogt, spreekt van zelf. Ernsti!iler is de 
situatie in Westduitsland, waar de socialisten ondanks eminente leiders ten
minste in de eerste na-oorlogse jaren - de figuur van Schumacher met alle 
psychologische moeilijkheden, die eraan kleefden, mag niet worden onder
schat - niet erin slaagden de laatste barrière te nemen en in de regering van 
de nieuwe westduitse staat te komen. Tot drie keer toe werden zij door de 
christen-demokraten overwonnen, ondanks de sterke posities die zij in Bremen, 
Hamburg, Hessen, Nedersaksen hadden veroverd. Daarmee heeft het 
socialisme de verantwoordelijkheid voor een groot gedeelte van de na
oorlogse Duitse geschiedenis, het ontstaan van een nieuwe demokratie, de 
wederopbouw van het land, de ontwikkeling van een europese en atlantische 
politiek aan een regering moeten overlaten, waarin het niet vertegenwoordigd 
was. Dit is een hard feit, ook als men de rol van de socialisten in de regeringen 
van de afzonderlijke westduitse deelstaten niet wil onderschatten. 

Tragischer is de situatie van de socialisten in Italië: de op zich zelf sterke 
socialistische beweging is daar sinds kort na de oorlo~ gespleten in een sterke 
groep, die met de kommunisten samenwerkt, de partij van Nenni, en de veel 
kleinere groep van Saragat, die op de bodem van de demokratie staat, iedere 
samenwerking met het kommunisme verwerpt en daarom ook volwaardig lid 
is van de socialistische internationale. Is het een winst voor het europese 
socialisme, dat het juist de groep van Nenni was die bij de verkiezingen 
van mei 1958 wederom vrij sterk uit de stembus kwam? Ondanks de diep'e 
verontwaardiging die bij de Nenni-aanhangers na de opstand in Honganje 
bestond, heeft Nenni nooit een ondubbelzinnige houding tegenover het 
kommunisme aangenomen, en daarmede het demokratisch socialisme eigenlijk 
verraden. Zijn kontakten met Pierre Mendès France en Aneurin Bevan, die 
zoals bekend met de Italiaanse socialisten-leider verleden jaar uitvoerig over 
de rol van het socialisme in Europa konfereerden, kunnen deze moeilijkheid 
niet wegnemen en een beginsel-trouwe demokratische socialist kan dan ook 
alleen in de ~roep van Saragat de echte vertegenwoordigers van het europese 
socialisme zien. En het is reeds gezegd: het is een uitermate zwakke ver
tegenwoordiging. 

Niet minder ongunstig presenteert zich het socialisme in Frankrijk: verdeeld 
over een groot aantal kleine groeperingen, die soms wel, soms niet bereid 
zijn in een of andere overkoepelende organisatie met elkaar samen te 
werken, kan het Franse socialisme niet meer van de fiktie uitgaan, dat de 
socialistische krachten alleen nog door de S.F.I.O. van Guy Mollet gerepre
senteerd worden. Zeker is deze socialistische partijformatie vooral na het 
uiteenvallen van de radiaal-socialisten onder de linkse groeperingen van 
Frankrijk nog de belangrijkste groep, maar "links" is in Frankrijk een dermate 
wijd veld van schakeringen, nuanceringen, tegenstellingen en vaagheden 
geworden, dat zelfs de niet-socialist begint bezorgd te worden. Want als 
men ziet, hoe moeilijk zich de socialistische vakbeweging C.G.T.-F.O. tussen 
de veel sterkere christelijke C.F.T.C. en de sterk kommunistische vakbeweging 
C.G.T. handhaaft, dan is het zeker niet onbegrijpeliik dat soms de angst 
ontstaat, dat deze desintegratie van de demokratisch-socialistische wereld 
in Frankrijk zowel de kommunisten als de matig demokratische U.N.R. van 
de gaullisten ten !iloede zou kunnen komen. 

Over de socialisten in de Benelux-landen behoeven wij in dit verband niet 
uitvoerig te spreken, hun positie is bekend: de socialistische partiien van de 
drie landen hebben de laatste verkiezingen doorstaan, daarmede is bijna 
alles gezegd, zij hebben een nederlaag geleden, die hun veel te denken gaf, 
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maar zij zijn zeker niet gelikwideerd of uitgeschakeld. Toch waren deze 
nederlagen voldoende om ook bij hen onrust en bezorgdheid te doen ont
staan, mede in het licht van hetgeen zich in de omringende landen heeft 
afgespeeld. 

Dit geldt vooral ten aanzien van Engeland. De d·ongste verkiezingen van 
Engeland, van verleden november, hebben een uidelijke nederlaag van 
de labour-party laten zien, zoals in Westduitsland de derde achter elkaar. 
De Britse socialisten voelden dit als een sjok - en niet alleen zij, ook op het 
kontinent begreep men toen, dat er meer gaande was dan alleen een tijdelijke 
en voorbijgaande "psychologische" bui van de kiezers, dat er meer achter 
zat dan een slecht gehanteerde verkiezingskampagne; er moesten diepere 
oorzaken zijn, strukturele verschuivingen en anomaliën, die dienden te worden 
onderzocht. Nergens kwam het feit van de bestaande krisis in het europese 
socialisme scherper naar voren dan in het voorstel van de Britse labour-party, 
om na de nederlaag een internationaal socialistische beraad over de oorzaken 
van deze algemene achteruigang te houden. Daarmee gaven de Engelsen 
toe, dat zij alleen hiertoe niet in staat waren, en dat de oorzaak dieper lag, 
en de grenzen van een enkel land overschreed. 

Wij laten de skandinavische landen voor een groot gedeelte hier buiten 
beschouwing, niet om gemakkelijker een donker beeld van het europese 
socialisme te geven; het is ons echter voldoende bekend, dat het socialisme 
in Denemarken, Noorwegen en Zweden met de genoemde moeilijkheden zo 
goed als niet te kampen heeft. Toch zouden wij, als de ruimte dit toeliet, van 
onze visie uit een aantal ernstige bezwaren naar voren kunnen brengen, die 
laten zien, dat het zuiver pragmatische, bijna geheel administratief geworden, 
ideologieloze socialisme in Skandinavië een vorm van socialisme dreigt te 
ontwikkelen, dat in dezelfde mate geestelijk onbevredigend wordt, als het in 
het mechanisme van de sociale voorzieningen steeds klakkelozer funktio
neert. In de eerste aanleg beperken wï\ ons dus tot hetgeen zich op het 
kontinent buiten Skandinavië en in Enge and afspeelt. Dat dit op zich zelf 
reden heeft tot diepere bezinning, heeft ook het kort gelegen gehouden inter
nationale weekeind van de Wiardi-Beckman-Stichting bewezen. Hoezeer zich 
het vraagstuk op het kontinent zelf koncentreert blijkt wel bijzonder sterk uit 
het feit dat de socialisten in alle zes landen van de Europese Gemeenschappen 
sinds de vorming van de regering De Quay - dit is dus een voor Europa 
historische datum geworden, zou men pretentieus kunnen zeggen - in de 
oppositie zijn. Welk verschil met de europese situatie in 1918 en in 1945! 
A qui la faute? 

Het is natuurlijk zeer eenvoudig te zeggen, zoals op het weekeind van de 
Wiardi-Beckman-Stichting gebeurde, dat de socialisten door de konservo
tieve krachten uit de regeringen "verdreven" werden. Verkiezingen zijn nu 
eenmaal een brave konstitutionele bezigheid en vervolgens zijn bijvoorbeeld 
de westduitse socialisten nooit uit de regering verdreven, om de eenvoudige 
reden, dat zij er nooit hebben in gezeten. Het is werkelijk nodig, iets dieper 
te graven, en vooral te graven op het grondgebied van het socialisme zelf, 
niet uit verlegenheid, gemakzucht of overdreven objektiviteit in de tuin van 
hun buren. 

Dat de Wiardi-Beckman-Stichting een dergelijke bezinning van de socia
listen over het socialisme heeft ingeleid, vond daarom ook terecht bijzondere 
belangstelling niet alleen in de kring van de socialisten zelf. Het zou onjuist 
zijn aan te nemen dat daarmede voor de eerste keer na de laatste oorlog 
van socialistische zijde een analytisch en kritisch onderzoek van de heden
daagse positie en funktie van het socialisme werd ondernomen. Er zijn 
waardevolle en nuttige pogingen gedaan, om de "verdrängte" malaise eens 
open uit te spreken met het doel, een uitweg te vinden. Nu blijkt dat de 
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socialisten goed gedaan hadden deze kritische geluiden uit eigen kring meer 
au sérieux te nemen. Nu is er al enig periculum in mora, want de moeilijk
heden ontstaan in een breed panorama van bijna de gehele maatschappelijke 
problematiek, op verschillende wijze en met verschillend accent, hier meer 
van praktische aard, daar duidelijk van fundamentele, ja historische beteke
is. Wij zullen trachten de meest belangrijke kenmerken van deze krisis te 
omschrijven. 

VERLIES VAN PROFiEl 

Wij zeiden reeds aan het begin van dit korte betoog, dat het moderne 
socialisme bezig is zijn eigen scherp politiek profiel te verliezen. Daarmede 
bedoelen wij dat het "socialisme" als zodanig, als eigen ideologie, als eigen 
politieke stromingen gesloten macht niet meer die consistentie had die van 
een belangrijke politieke beweging wordt verwacht. Zolang er nog een 
socialisme was dat uitsluitend of hoofdzakelijk op het marxisme gebouwd 
was, kon men het eigen profiel van het socialisme duidelijk onderscheiden. 
De engelse en de skandinavische socialisten hebben een pragmatisch socia
lisme van begin af aan ontwikkeld, dat een "ideologie" altijd kon ontberen, 
dat wil zeggen tenminste niet officieel gebonden was aan een ideologie. 
Op het kontinent heeft zich de verzwakking van de ideologische basis, dat 
wil zeggen de overname van het Labour-type slechts in de eerste na-oorlogse 
jaren voor de socialisten in enkele landen gunstig uitgewerkt - heden weten 
wij dat met deze verdunning of verwerping van het eigen socialistische 
pathos, van de eigen socialistische wereldvisie een onzekerheid ontstond, 
die dieper doorwerkt dan men aan het begin had kunnen verwachten. Reeds 
het feit dat daarmee grote tegenstellingen in het socialisme zelf zijn ontstaan 
ten opzichte van een zo essentiële kwestie, heeft het socialisme geen goed 
gedaan. Wij vinden in het europese socialisme daarom heden aanhangers 
van een extreem links-doktrinair standpunt, dat niet meer ver verwijderd is 
van het Titoisme, zuivere marxisten in de stijl van het oude demokratisch 
socialisme en van het austromarxisme en tenslotte socialisten die geen enkele 
ideologie aanhangen en slechts van een ethische bewogenheid uitgaan, maar 
hun eigen wereldbeschouwing willen behouden als iets dat met het socialisme 
als zodanig, als praktisch-politiek stelsel niets te maken heeft. Deze ver
scheidenheid op zich zelf draagt er sterk mee bij dat insiders en outsiders 
het beeld van het socialisme zien vervagen. Wat als gemeenschappelijke 
politieke "houding" schijnt over te blijven is een sterk liberaal gerichte prag
matische houding op een zedelijke grondslag, die zich niet meer bewust 
tegen het christendom richt, in sommige landen zelfs naar een meer positieve 
opvatting van het christendom streeft, in niet onbelangrijke gebieden van 
het europese politieke landschap echter mede-verantwoordelijk is voor het
geen men met ~omano Guardini zou kunnen noemen "die schweigende Ver
neigung". 

De vaagheid, onzekerheid en desoriëntatie van het socialisme op het 
ideologische terrein kon men voor een tijd als nieuwe openheid interpreteren, 
heden weten wij dat dit een al te euphemistische omschrijving is. Dit blijkt 
vooral uit het slijten van een maatschappelijk-psychologische fundering die 
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het socialisme in wezen de oorspronkelijke kracht gaf, namelijk de toege
spitste solidariteit van de arbeidersklasse, die zich in een zogenaamd "klasse
bewustzijn" uitte. Solidariteit van de arbeiders bestaat natuurlijk ook nu nog, 
zij is echter niet meer geaktualiseerd in een klasse-bewustzijn van een gesloten 
groep die gedoemd en besloten is een klassestrijd te voeren. De onder
zoekingen van de mentaliteit van de jonge arbeiders heeft aangetoond dat 
er van een "klasse-besef" niets meer over is, dat ook het idealistische enthou
siasme voor een socialistisch humanisme, voor een de mens bevrijdende 
revolutie plaats maakte voor een nuchter rationalistisch inzicht, dat meer 
verwacht van konkrete administratieve voorzieningen dan van een mee
slepende beweging, waarvoor offers gebracht moeten worden. Na 1918 gaf 
men zich aan het socialistische ideaal, nu verwacht men iets van de socia
listische regering en de socialistische vakbeweging. Wij leven in het gema
tigde klimaat van de "Biedermeier-tijd" van het europese socialisme, dat zijn 
heroïsche strijd achter zich heeft. 

NA-OORLOGSE ONTWIKKELING 

Dit hangt natuurlijk nauw samen met een aantal elementen, die de na
oorlogse ontwikkeling met zich mee gebracht heeft en die een nieuwe 
werkelijkheid hebben geschapen, waarvoor bij Marx geen aanwijzingen en 
interpretatie-mogelijkheden te vinden zijn, of slechts in onvoldoende mate. 
Hier is allereerst te noemen de ervaring van het totalitarisme, in zijn natio
naalsocialistische en zijn kommunistische vorm. Dit heeft bij de socialistische 
beweging de noodzaak doen ontstaan, zich scherper tegen een te ver gaand 
kollektivisme te verzetten, zich af te grenzen tegenover een stelsel, waarin 
de mens onderdrukt wordt. Het socialisme tendeerde nu sterk naar een per
sonalistisch denken, dat misschien in de wortel van het socialisme aanwezig 
was, nu echter een dominerend motief werd. Daardoor ontstond echter ook 
een politiek denken, dat zich niet zonder meer en onder alle omstandigheden 
voor nationalisaties, socialisaties, tegen bezitsvorming etc. wilde uitspreken. 
De scherpe kanten van het socialisme worden door sommige socialistische 
denkers ook in deze meer praktische doelstellingen kennelijk afgeslepen (zie 
de programma-wijzigingen van de socialistische partijen in Westduitsland, 
Oostenrijk, Zwitserland van de laatste jaren). Zeker stonden bij de uitwerking 
van deze nieuwe denkbeelden traditioneel doktrinair denken en reformisme 
vaak fel tegenover elkaar, maar steeds bleek dat de "modernistische" 
stroming over een sterke aanhang onder de nieuwe avantguardisten van de 
hervorming hadden; figuren als Brandt in Berlijn en Kreisky in Oostenrijk 
bewijzen overigens, hoe sterk de invloed van de skandinavische landen, van 
het ondoktrinaire socialisme op de landen van het klassieke marxislT\e begint 
te worden. 

Even ambivalent als de des-ideologisering van het socialisme toont zich 
het streven, in het kader van de boven geschetste ontwikkeling, de socialisti
sche partijen van klasse- tot volkspartij te maken. Wat in Engeland en Noord
europa in vèrgaande mate is gelukt, kwam op het kontinent niet uit de verf. 
En in zover werkelijk een doorbraak in de richting van het burgerdom en 
vooral de burgerlijke intellektuelen slaagde, kan men overal vaststellen dat 
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de traditionele kiezers van de socialistische partijen, de arbeiders, deze new
comers verantwoordelijk stelt voor de toenemende bourgeoisie-aspekten van 
het hedendaagse socialisme. Dit is natuurlijk onjuist, want er komen naast de 
bovengenoemde elementen nog nieuwe faktoren bij die de verburgerlijking, 
het bezits-streven, het gebrek aan revolutionair klasse-denken, het gebrek aan 
belangstelling voor nationalisering, die de abstrakte staat en niet recht
streeks de konkrete persoon ten goede schijnt te komen etc. ook diep in de 
arbeiderskringen laten doordringen en een werkelijke structurele verande
ring van het politieke denken voorbereiden. Hiermede bedoelen wij allereerst 
de sterke sociale en ekonomische vooruitgang die in de europese landen in 
de laatste tien jaren heeft plaats gehad. De druk van de essentiële sociale 
noden heeft afgenomen, niet overal en niet in gelijke mate, toch is het levens
peil aanzienlijk hoger komen te liggen. De dynamische socialistische revolutie 
mondde als het ware uit in een statisch stelsel van sociale voorzieningen, 
maatschappelijke instellingen, zodat zelfs de vakbeweging in sommige op
zichten tot een maatschappelijk in~tituut met nauwkeurige vastgelegde 
bevoegdheden dreigt te verstarren. In deze situatie werd dus een zekere 
sociale geborgenheid gevonden, die natuurlijk nog vele wensen en veel 
ongenoegen overliet, maar zoals door socialisten zelf wordt gezegd, op het 
stuk van armoede, honger, werkeloosheid, steun aan zieken en ouden etc. 
de wezenlijke behoefte heeft overwonnen. 

Er komt meer bij; dit alles is niet mogelijk geweest zonder dat de niet
socialistische partijen in verschillende mate wezenlijke sociale eisen in hun 
programma's hebben opgenomen en vaak tesamen met de socialisten hebben 
verwezenlijkt. Sociale politiek is niet meer het monopolie van het socialisme, 
En het is ook niet mogelijk te beweren dat alle niet-socialistische partijen, 
zelfs alle werkgevers deze sociale politiek niet uit overtuiging en slechts uit 
opportunisme voeren. De demonische reaktionaire tegenstander, die alles 
vertegenwoordigde wat niet socialistisch was, is sterk teruggedrongen, en 
de Engelse socialist Crosland - hierin natuurlijk niet gevolgd door alle geest
verwanten - is daarom van mening dat zich het kapitalisme door deze nieuwe 
aspekten van het sociaal-ekonomische leven - het grotere' bewustzijn van 
solidariteit van werknemers en -gevers, de sociale struktuur, het respekt van 
de persoon, de erkenning van de vakbeweging etc. - sterk gewijzigd heeft 
en niet meer hetzelfde is als het kapitalisme van de negentiende eeuw ten 
overstaan waarvan Marx zijn geschiedenistheorie heeft opgesteld. Ook wees 
hij terecht op het feit dat bijvoorbeeld de Britse konservatieven vele sociale 
vernieuwingen van de labour-regering zonder meer heeft bewaard en verder 
doorgevoerd. 

De wereld waarin zich de socialisten dus heden bevinden is een andere 
wereld dan aan het einde van de negentiende eeuw. Het is een merkwaardige 
vertekening of een bewust doorgevoerde ad-hoc-struisvogel-politiek als 
socialisten, ook_ vooraanstaande socialisten in tegenstelling tot de houding 
aan de fiktie dat alles wat niet-socialistisch is, daarmede in een Iaatmarxisti
sche kortsluiting ook als konservatief en reaktionair moet worden gebrand
merkt. Het is een tijdje na de oorlog in socialistische kring de gewoonte 
geweest te zeggen dat een christelijke partij in zich zelf een logische anomalie 
vormt, omdat men konkrete politiek niet op een metaphysisch stelsel kon 
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opbouwen. Intussen zijn de christelijke partijen uitgegroeid tot een macht van 
veel grotere konsistentie dan het europese socialisme en nog weigert men 
in de socialistische wereld - op enkele uitzonderingen na - het eigen karakter 
van de christelijke partijen zakelijk te beoordelen en toe te geven dat tussen 
christelijke sociale politiek en konservatief-liberalisme een grote tegenstelling 
bestaat. Dit is nog erger als het gaat om de christelijke vakbeweging, die 
men wel op nationaal of op lager niveau en soms in bepaalde konkrete 
situaties als dat erkent wat zij is, maar theoretisch en internationaal doet 
men zo alsof zij niet zou bestaan of slechts een vijgenblad van een kapitalisme 
wil zijn. 

In deze simplificatie van de buitenwereld wordt duidelijk dat het socialisme 
niet meer in staat is de nieuwe sociale werkelijkheid werkelijk te peilen, te 
onderkennen en op haar waarde en karakter te beoordelen. Deze simplifi
catie schijnt de socialisten politiek voordeliger te zijn dan een historische 
rechtvaardigheid. Het gevolg is echter dat men er een enigszins krampachtig 
verwrongen beeld van de werkelijkheid op na houdt, dat zich bijvoorbeeld 
op frappante wijze uit als het erom gaat, de moderne welvaartstaat te 
begrijpen: terwijl de Oostenrijker Czernets hem opvat als een resultaat van 
de klassenstrijd, dat nog moet worden uitgebouwd, is prof. Banning van 
mening dat de welvaartstaat alleen een produkt van het kapitalisme en de 
techniek is, en tenslotte: Cros land : hij erkent inderdaad in de struktuur van de 
welvaarstaat element van een nieuw sociaal inzicht ook van de kant van de 
werkgevers en werkgevers en van de kapitalistische maatschappij. 

Het oude en zo vaak met niet weinig succes gehanteerde instrumentarium 
van de klassieke socialistische maatschappijleer laat de socialisten plotseling 
in de steek. Dit is te meer opvallend omdat de socialisten ook heden nog over 
een methodiek en een terminologie in de maatschappelijke analyse beschikken 
die een lange traditie achter zich heeft, en men voelt nog vaak de kracht 
die in deze methodische traditie ligt. Nu echter schijnt deze methodiek op 
de nieuwe werkelijkheid zeer moeilijk te kunnen worden toegepast. Slechts 
zo is het te verklaren dat de socialisten niet in staat zijn te verklaren hoe de 
welvaartstaat is ontstaan, dat zij konsekwent de sociale politiek van de 
christen-demokratische middenpartijen en van de christelijk-sociale politiek 
uitvlakken of tot de reaktie rekenen en daardoor niet voldoende beseffen dat 
er een strukturele wijziging in ons denken en ons handelen heeft plaats gehad, 
waarin de sociale politiek, die in een vroeger stadium het exclusieve voor
recht van de socialistische partijen scheen te zijn, geheel nieuwe vormen heeft 
ontwikkeld: de organisatie van de onderneming, publiekrechtelijke bedrijfs
organisatie, geheel het georganiseerde of, in andere landen, het regelmatige 
overleg tussen de bedrijfspartners, tussen vakbeweging en regering, het uit
gebouwde systeem van sociale verzekering en de positie, die de vakbeweging 
in het ekonomische en sociale leven heeft verworven - dit alles wordt zeker 
door liberalen, christen-demokraten en socialisten soms verschillend geïnter
preteerd, maar het zou een groot misverstand van onze moderne sociale 
geschiedenis zijn, als men hierin slechts een gemitigeerde klassestrijd in een 
ander mechanisme zou zien. Zeker, er kunnen ook in dit kader scherpe sociale 
tegenstellingen naar voren komen en tot open konflikten leiden, maar dat 
zij beperkt blijven en vaak van te voren reeds worden uitgeschakeld is 
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mogelijk door een nieuw feit, een nieuwe conceptie, een nieuwe solidariteit 
va-n allen, die een sociale beweging weliswaar niet overbodig maakt, maar 
zeker niet de theorie van het "socialisme" als onmisbare voorwaarde voor 
zijn ontwikkeling vraagt. 

INTERNATIONALE VERHOUDINGEN 

Tenslotte moge hier nog kort iets worden gezegd over het europese socia
lisme in de internationale verhoudingen. Wij beperken ons hierbij tot enkele 
themata: de europese samenwerking, het kommunisme, de onderontwikkelde 
gebieden. Wat de europese samenwerking betreft, is het verheugend te zien 
met hoeveel kracht zich bijvoorbeeld socialisten in Frankrijk, België en vooral 
Nederland hiervoor hebben ingespannen en nog inspannen, maar welke twee
slachtige, om niet te zeggen negatieve houding hebben in al deze jaren de 
Duitse socialisten ingenomen, ook tegenover de atlantische samenwerking, 
van de Nenni-socialisten behoeven wij hier helemaal niet te spreken - terwijl 
de europese christen-demokraten zonder uitzondel ing en onafgebroken met 
de grootste klem zich blijven uitspreken voor een hechte europese en atlan
tische samenwerking. Wij willen niet ontkennen, dat in een verscheidenheid 
van ideën ook iets aantrekkelijks ligt, dat er verbeeldingsvermogen en vrijheid 
van denken uit kan spreken - maar in de moeilijke situatie waarin Europa 
zich in de tijd na 1945 bevindt, hebben deze tegestellingen en verschillen de 
vaak sterk nationalistische reaktie ten opzichte van de europese en atlantische 
politiek bij de socialisten zeker geen goed gedaan. 

Wij hebben hierbij natuurlijk niet speciaal de Italiaanse Nenni-socialisten 
genoemd. Dat zij zich tegen de europese"integratie in de wezenlijke aspekten, 
namelijk het politieke aspekt, en tegen de N.A.T.O. verzetten, weten wij, zij 
vormen echter een voorbeeld van dit linksdoktrinaire extreme socialisme, 
dat zich zeer dicht bij Tito, dicht bij het kommunisme en zich in ieder geval in 
een soort neutralisme wil begeven. Voor deze gedachten bestaan bij sommige 
socialisten aan de linker vleugel of uiterste linker vleugel zeker sympathieën, 
niet alleen in België en Frankrijk. Wij hebben het hier niet met een diksussie 
over taktische vraagstukken onder de socialisten te maken, maar met een 
symptoom van diepere tegenstellingen, voortkomend uit een verschil van 
waardering ten aanzien van zo belangrijke dingen als menselijke persoon, 
vrijheid, gemeenschap, stringentie van bepaalde zedelijke waarden etc. Nu 
de westerse mens gevoelig geworden is wat de openlijke en verborgen 
totalitaire stromingen betreft en zeker ook in de tijd van het zich uitbreidende 
kommunisme in de wereld de geestelijke waarden, waarop onze samenleving 
rust, beschermd wil zien tegen bedreiging van binnen en buiten, volgt hij deze 
aarzelingen, schommelingen en onduidelijkheden aan de linker rand van het 
socialisme met kritische zorg. Dat dit ook binnen het socialisme als zodanig 
ernstige moeilijkheden schept, weten wij ook in Nederland, zeer goed. 

Wat nu de onderontwikkelde gebieden betreft, zo is het bijna logisch, dat 
de socialisten, opkomend voor de onderdrukten in de maatschappij, met alle 
kracht pleiten voor de onderdrukten in de volkeren-maatschappij, de onder
ontwikkelde gebieden. Ook hier stellen wij wederom een merkwaardige ver
tekening van de maatschappelijke realiteit vast. Niet weinige socialisten zijn 
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er vast van overtuigd dat slechts het socialisme een eerlijke beweegreden 
heeft voor de hulp aan de onderontwikkelde gebieden, en de politiek van 
deze hulp wordt daardoor gestempeld tot een specifiek onderdeel van een 
socialistische politiek. Dit is om duidelijke redenen niet waar: negatief, omdat 
wij helaas moesten vaststellen - ook socialisten hebben dit vastgesteld - hoe 
gering in sommige landen als Frankrijk juist de belangstelling van arbeiders 
voor de onderontwikkelde gebieden is, positief, omdat de bereidheid aan 
deze hulp mee te werken, geenzins beperkt is tot het socialisme, om het maar 
voorzichtig uit te drukken. De poging hier het socialisme een zelfde revolu
tionaire taak te geven als in de negentiende eeuw, is dus reeds in de aanvang 
mislukt. Ook hier lukt het niet, de lijnen van het politieke profiel van het 
socialisme scherper te trekken. 

Dit alles zijn vanzelfsprekend slechts fragmentarische opmerkingen, nood
zakelijkerwijs simplificerend hier en daar; bovendien werden belangrijke 
gebieden zoals kultuur, moderne demokratie, relatie partij en vakbeweging 
etc. niet of niet voldoende behandeld; toch hebben wij naar het ons toeschijnt 
op een aantal punten kunnen wijzen die duidelijk maken, waarom het inder
daad juist is van een krisis van het europese socialisme te spreken, en dat 
dit niet voortkomt alleen uit een konklusie uit de stembusuitslagen in de 
verschillende landen. Daarmede is natuurlijk niet gezegd dat het socialisme 
reeds binnenkort op het europese toneel nog zwaardere politieke slagen zal 
hebben te lijden, wij voorspellen niets, maar stellen vast, dat het socialisme 
in deze situatie zeer ernstige moeilijkheren ondervindt om midden in een 
dergelijke krisis zijn plaats in de maatschappij èn in de politiek van Europa 
te handhaven en zich zelf aan de strukturele wijzigingen in het maatschap
pelijke leven en in het denken van de moderne mens aan te passen. 
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De nieuwe ontwikkeling 
in de loonpolitiek 

door Th. Coppes 
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INLEIDING 

D
e vrijheid in de loonvorming werd in 1956 door het uitvaardigen van 
het Buitengewoon Besluit Arbeidsverhoudingen in zeer aanzienlijke 
mate beperkt. 

Aan het College van Rijksbemiddelaars werden bij dat besluit belangrijke 
bevoegdheden gegeven, o.a. werd de algemeen verbindendverklaring van 
c.a.o.'s aan haar toevertrouwd, maar daarnaast moest elke c.a.o. of loon
regeling door het college worden goedgekeurd om rechtsgeldig te zijn, 
terwijl het college tevens de bevoegdheid kreeg, om lonen en arbeidsvoor
waarden zonodig bindend vast te stellen; in die gevallen derhalve dat op 
grond van welke overweging dan ook geen c.a.o. door het bedrijfsleven 
tot stand kon worden gebracht. 

Het college kan echter geen beslissingen nemen dan nadat het 't advies 
van de Stichting van den Arbeid heeft ingewonnen. 

De leden van het overigens autonome college van Rijksbemiddelaars 
worden door de minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid benoemd; 
het college dient zich bij zijn beleid te houden aan algemene aanwijzingen 
van de minster. 

Ziehier in kort bestek hoe de loonpolitiek door het B.B.A. aan banden 
werd gelegd. 

Dit aan banden leggen van de loonpolitiek betekende intussen niet, dat 
de vakbeweging er niet meer aan te pas kwam. Het betekende veel meer 
dat de verantwoordelijkheid voor de loonpolitiek in hoge mate was ver
schoven naar de centrale werknemersorganisaties. Immers, de Stichting van 
den Arbeid werd herhaaldelijk op basis van de ontwikkeling van de nationale 
economie - al of niet nadat de S.E.R. hieromtrent een rapport had uitge
bracht - onderhandeld over een mogelijke stijging van het gehele loon
niveau; de zogenaamde loonronden. Na dit overleg op nationaal niveau 
werd dan veelal door de regering door middel van een algemene aanwijzing 
van het College van Rijksbemiddelaars de mogelijkheid geopend om c.a.o.'s 
en loonregelingen in deze zin te herzien. 

Maar ondanks de gebleken invloed van de centrale organisaties uit het 
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bedrijfsleven, bezat de regering wettelijk de macht om op het loonpeil een 
zelfstandige invloed uit te oefenen. 

De vrijheid van de organisaties in de bedrijfstakken was daarmede belang
rijk beknot. De loonpolitiek werd gecentraliseerd gevoerd en in de bedrijfs
takken had men onvoldoende gelegenheid om met het bedrijfseigene rekening 
te houden. 

HET ONGENOEGEN MET DE OUDE LOONPOLITIEK 

In het voorwoord van de eerste druk van het Buitengewoon Arbeidsrecht 
schrijven W. C. l. v. d. Grinten en A. J. Haakman in 1949 "dat het B.B.A. 
ongetwijfeld gedoemd is te verdwijnen en zijn verdwijnen zal wijzen op het 
voortschrijden van het herstel van ons vaderland." 

Bij de vierde druk in 1956 schreef eerstgenoemde, dat de visie omtrent het 
verdwijnen onjuist was gebleken. "Het B.B.A. kan thans moeilijk meer als 
noodverband worden aangeduid, het is een integrerend bestanddeel gewor
den van ons geldend arbeidsrecht". Ook thans in 1960 bestaat het B.B.A. 
nog in volle omvang en hoewel dit noodrecht een taai leven heeft geleid, 
lijkt het op zijn minst voorbarig om te stellen, dat hier sprake is van een 
integrerend bestanddeel van ons geldend arbeidsrecht. 

Hoezeer ook het B.B.A. zijn nut heeft gehad voor de na-oorlogse verhou
dingen en voor de aanpak van het herstel van ons land, de opvattingen 
over de meest wenselijke vorm van loonpolitiek hebben in de loop der 

! jaren een niet onbelangrijke ontwikkeling meegemaakt, welke voorlopig 
onder handhaving van het juridisch kader van het B.B.A. toch geleid heeft 
tot een heel andere loonpolitiek. 

Tegelijk met het herstel van meer normale verhoudingen en met de ont
wikkeling van een sterk expanderende economie, groeide het ongenoegen 
met de oude loonpolitiek, groeide tevens het inzicht, dot in de praktijk aan 
de beginselen van die loonpolitiek reeds geweld werd gedaan. 

In de motie-Romme van 1953, welke in de ijskast verdween, komt dat 
ongenoegen duidelijk tot uitdrukking: 

"van oordeel, dat in de huidige stand van de economische en sociale 
ontwikkeling de handhaving van een systeem van loonvorming, waarbij 
onvoldoende rekening wordt gehouden met de onderling verschillende 
economische mogelijkheden per bedrijfstak, in zijn uitkomsten van de 
fador arbeid in het bedrijfsleven te kort doet en geen bevrediging kan 
geven". 

En verder: 

"overwegende, dat dan ook in de bestaande economische omstandig
heden en sociale verhoudingen in de plaats van een zodanig systeem 
behoort te treden een stelsel waarbij de bevoegdheid tot en de verant
woordelijkheid voor de bedrijfstaksgewijze loonvorming in ruime mate 
liggen bij het bedrijfstaksgewijze georganiseerde bedrijfsleven". 
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Romme spreekt hier van de vrijheid om rekening te houden met de econo
mische mogelijkheden van de bedrijfstak. later is daar van verschillende 
kanten aan toegevoegd: de vrijheid om per onderneming boven hetgeen in 
een c.a.o. geregeld is meer te mogen overeenkomen. 

Het is ook duidelijk, dat het verbod om met de aanwezige economische 
mogelijkheden in de bedrijfstak en in de onderneming rekening te houden, 
niet blijvend houdbaar is. Daartegen verzetten zich de betreffende organi
saties en vaak ook de werkgeversorganisaties. De vakorganisaties wijzen 
op hun recht om voor de werknemers een deel van deze welvaart te ver
krijgen. Hun standpunt staat sterk. Zij bezitten het recht om in overleg met 
de werkgevers de lonen en arbeidsvoorwaarden vast te stellen. 

En hoe vreemd het misschien na vijftien jaar gebonden loonpolitiek moge 
klinken, maar dat recht wordt hun niet door de overheid geschonken, dat is 
geen delegatie van overheidsbevoegdheden; het is een primair recht, en 
mag door de overheid alleen beknot worden als het gevaar dreigt, dat door 
onbeperkte uitoefening van dat recht belangrijke waarden geschaad 
worden. Naarmate de overheid geleidelijk meer armslag gaf aan andere 
groepen en het economisch leven zijn vrijheid wederom herkreeg, is het 
begrijpelijk, dat ook de vakorganisaties niet langer gebonden wilden zijn 
en eveneens om grotere vrijheid gingen vragen. Deze grotere vrijheid past 
dan ook geheel in het geldende economische systeem. 

Dit ongenoegen met de oude loonpolitiek beperkte zich niet tot de organi
saties uit de bedrijfstakken. Ook in het algemeen belang werd een grotere 
vrijheid bepleit. Het systeem van loonronden immers en de daarmee gepaard 
gaande regelmatig terugkerende schoksgewijze behandeling van het econo
misch leven, hebben bepaald niet geleid tot een evenwichtige economische 
ontwikkeling. Ondanks de aanwezigheid van het wettelijk instrument van 
loonbeheersing bij de overheid, steeg het loonniveau sterk en het prijsniveau 
steeg mede; ook wanneer men de ontwikkeling in Nederland vergelijkt met 
het buitenland komen wij er niet gunstig af. De loonronden verloren aan 
populariteit, ook bij de werknemers, omdat men zich afvroeg, wat het nuttig 
effect was. . 

Het loonpolitieke systeem was geleidelijk vastgelopen. Enerzijds werkte 
het systeem verstarrend, omdat het de dynamiek in het bedrijfsleven afremde. 
Economisch belangrijke bedrijfstakken, met een sterk expanderend karakter 
en/of grote export, hebben mensen nodig, maar worden bij de aanneming 
van personeel gehinderd door het vigerende loonpolitieke systeem; ver
anderingen in de structuur van een c.a.o. of in de gebezigde loontechnieken 
kunnen slechts moeilijk worden doorgevoerd; het bedrijfseigene kan in de 
gecentraliseerde loonpolitiek niet voldoende tot uitdrukking komen; bij het 
ontbreken van een belang voor de werknemers worden de in de onder
nemingen aanwezige produktiviteitsreserves onvoldoende benut. 

Anderzijds werkte het systeem echter helemaal niet meer. Het bedrijfs
eigene kwam in een aantal gevallen toch tot uitdrukking en men baseerde 
zich toch op de economische mogelijkheden. Het geheel wordt dan met 
kunst- en vliegwerk binnen het systeem gepraat; de mijnen, het bouwbedrijf, 
het spoorwegpersoneel. De loonstructuren in de bedrijfstakken zijn te gecom
pliceerd geworden om nog onder één noemer gebracht te worden. 
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Wat is een geschoolde arbeider? Wat een geoefende arbeider? Men 
gebruikte een systeem van werkclassificatie en verabsoluteerde het om aan 
deze vragen te ontkomen, maar ook dat systeem kent zijn grenzen en zijn 
ontsnappingsmogelijkheden. Het loongebouw laat zich niet meer in één 
systeem vangen. De meest bizarre loonverschillen traden op. Sommige 
arbeiders krijgen behalve hun grondloon nog oververdiensten op grond van 
de vele mogelijkheden om het uniforme loonplafond te doorbreken. Anderen 
hebben die mogelijkheid niet, omdat hun arbeid zich niet leent voor systemen 
van stukloontarieven, merit-rating, etc. Zij verdienen uitsluitend het basisloon 
en zodoende ontstaat een categorie van achterblijvers. Wat is voor de 
coördinatie de waarde van gelijke uurlonen, als men op het eind van de 
week grote verschillen in de loonzakjes ziet? Tot de achterblijvers behoren 
bijvoorbeeld de buschauffeurs al wordt thans de indruk gevestigd, dat zij 
het slachtoffer zijn van de nieuwe loonpolitiek. Hun misère vindt haar oorzaak 
in de oude loonpolitiek, zij zijn al sinds jaren achterblijvers. 

POGINGEN OM TE KOMEN TOT EEN NIEUWE 

LOON POLITI EK 

Zeer algemeen voelde men de bezwaren van de oude loonpolitiek. De 
stichting en de S.E.R. brachten een rapport uit over de mogelijkheid van een 
nieuwe loonpolitiek. Onder de druk van de omstandigheden werd onder het 
oude kabinet in maart 1956 een poging ondernomen om tot een nieuwe 
loonpolitiek te komen. De mogelijkheid werd toen geopend om de lonen 
met 3 % en maximaal met 6 % te verhogen. Indien men meer dan 3 % over
eenkwam, dan was er geen uitweg in de prijzen, althans niet officieel. De 
loonsverhogingen werden gerealiseerd tussen maart 1956 en oktober 1956. 
De gestelde 6 % werkte als een magneet, nu men gewend was in uniforme 
percentages te rekenen. De differentiatiepoging mislukte, al was het een 
groot voordeel, dat daarbij voor het eerst een zekere spreiding in de tijd 
tot stand werd gebracht. Voor- en tegenstanders van de nieuwe loonpolitiek 
zijn afgestapt van de loonronde op één en hetzelfde moment. Na oktober 
1956 werd de deur officieel gesloten, al werd nadien nog een aantal zeer 
belangrijke achterstands-Ioonsverhogingen goedgekeurd. In 1959, als de 
periode van de bestedingsbeperking achter de rug is en de S.E.R. advies 
uitbrengt over een groot aantal problemen betrefffende de ontwikkeling van 
de nationale economie, wordt een nieuwe poging ondernomen. Een groot 
gedeelte van de S.E.R. sprak zich uit voor een nieuw systeem van loon
vorming. De nieuwe regering introduceerde de vrijere loonvorming en gaf 
daarvoor algemene aanwijzingen aan het College van Rijksbemiddelaars. 

De moeilijkheden waren daarmede niet uit de wereld. Men was de oude 
loonpolitiek nog gewend en een loonronde is zo gemakkelijk doorvoerbaar. 
Nu mist men houvast. Het kernpunt uit de nieuwe loonpolitiek is een loon
ontwikkeling in de bedrijfstakken, gedifferentieerd naar de produktiviteits
ontwikkeling aldaar, met het doel om op deze wijze prijsstijgingen te voor
komen. 

Maar hoe benadert men deze produktiviteitsontwikkeling ? Men zoekt naar 
de ontwikkeling in het verleden terwijl in feite het produktiviteitscijfer van 
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de toekomst bepalend zou moeten zijn. Over welke reeks van jaren moet 
men die produktiviteitsontwikkeling uit het verleden berekenen? 

Maar als men het cijfer gevonden heeft, dan mag men een loonsverhoging 
geven, welke overeenkomt met een veronderstelde jaarlijkse produktiviteits
ontwikkeling gedurende de looptijd van het contract in de toekomst. Een 
loonsverhoging dus op basis van de nog te realiseren produktiviteitsontwik
keling. Maar anderzijds is er natuurlijk ook voor de begindatum van een con
tract produktiviteitsruimte ontstaan. Wat daarmee te doen? Het herstel na de 
periode van de bestedingsbeperking begint nu eenmaal niet met de begin
datum van het nieuwe contract. Wanneer begint dat herstel dan wel? Er 
ontstond rond dat punt een belangrijke discussie (de 101- en 102-lijn). De 
regering formuleerde na vele besprekingen een nadere verduidelijing van 
de algemene aanwijzing, waarbij zij in de details ging, omdat de Stichting 
van den Arbeid er aanvankelijk niet uitkwam. De berekende ruimte kan 
voorts ook niet geheel voor loonsverhoging gebruikt worden. Een niet 
onbelangrijk gedeelte moet bijvoorbeeld gereserveerd worden voor de com
pensatie van de loonsverhoging op 1 april 1960. Dat moet ook uit de 
berekende ruimte, alsook de zogenaamde autonome loonsverhoging: een 
loonsverhoging die voortgang vindt zonder dat de officiële lonen gewijzigd 
worden, verschuivingen in loongroepen, promotie, etc. Ook hiervoor moet 
gereserveerd worden. 

Toch kwam de loonontwikkeling op gang, aanvankelijk nog wat traag, 
later wat sneller. 
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DE GANG VAN ZAKEN BIJ DE TOETSENDE INSTANTIES 

De stichting en het college hebben uiteindelijk een weg gevonden om 
met het nodige beleid de geplande loonontwikkeling op gang te 
brengen. Tot dusverre werden de ingediende voorstellen slechts zelden 
gewijzigd. De gehele set van richtlijnen en spelregels wordt thans met 
de nodige soepelheid gehanteerd. De centrale organisaties, verenigd in 
de Stichting van den Arbeid, brengen daardoor aanzienlijk meer vrijheid 
in de loonvorming dan door de regering in de aanwijzing en de ver
duidelijking letterlijk is neergelegd. Ook het College van Rijksbemid
delaars volgt deze werkwijze. 
Men kan daarbij niet ontkomen aan de stellige indruk, dat in een 
aantal gevallen partijen allereerst een loonsverhoging overeenkomen 
om nadien de cijfers en de redeneringen te produceren, die deze loons
verhoging moeten staven. Een indruk, welke als zij juist zou zijn, betekent 
dat in werkelijkheid reeds een flink stuk vrijheid bij de overlegpartners 
in de bedrijfstakken is komen te liggen. De ontwikkeling krijgt daardoor 
enigszins het karakter van een overgangsfase. 
Over de resultaten heeft men nog geen volledig beeld. Tot dusverre 
is het resultaat bepaald niet ontmoedigend, al is het duidelijk, dat in 
de overgangsfase de loonvoorstellen nog niet altijd in een snel tempo 
konden worden afgewikkeld, waardoor wel eens moeilijkheden ontston
den. Over de loonsverhogingen die uit de bus gekomen zijn, behoeft 
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men niet ontevreden zijn, terwijl ook wat betreft de arbeidstijdver
korting in zeer vele contracten reeds is bepaald dat daarmede tijdens de 
duur van het contract een begin zal worden gemaakt. Bemoedigend is 
ook, dat in vele bedrijfstakken de vrijheid is aangegrepen om relatief 
meer voor de laagstbetaalden te aoen. Zoals men bovendien bij de 
opbouw van een c.a.o. rekening houdt met de specifiek eigen behoeften. 

Een conclusie die men nu reeds kan trekken is, dat - hoe nuttig de 
overgangsfase ook is geweest ter opvulling van het vacuum, dat ont
stond door het wegvallen van de geleide loonvorming - het loonpolitieke 
systeem verdere veranderingen dient te ondergaan. 

Ten aanzien van het huidige systeem kunnen namelijk de volgende opmer
kingen gemaakt worden: 

a. zoals hiervoor reeds is neergeschreven is een stringente binding aan 
produktiviteitsontwikkeling reeds in de aanvang van de differentiatie 
niet mogelijk gebleken. En dat is maar goed ook, want die procedure 
zou niet alleen moeilijk uitvoerbaar zijn maar ook onjuist zijn. 
De economische mogelijkheden van de bedrijfstak of onderneming om 
hogere lonen te betalen is immers iets anders dan de technische pro
duktiviteitsontwikkeling: de produktie per man. De technische produkti
viteit is maar één factor, die de economische mogelijkheden, de ruimte 
beïnvloedt. Geringe produktiviteitsstijging kan samengaan met grote 
ruimte en ook het omgekeerde is mogelijk. Het rentabiliteitscriterium is 
daarom in wezen belangrijker. 
Prof. Witteveen heeft er op gewezen, dat het stellen van de produkti
viteitsontwikkeling als het uitsluitende criterium voor de loonvorming 
een steeds verder uiteenlopen van de lonen met zich meebrengt. 
Wanneer men dat criterium inderdaad tot een uitsluitend criterium 
maakt dan is coördinatie onmogelijk geworden. Dat argument geldt 
overigens in gelijke mate als men de economische mogelijkheden tot 
uitsluitend criterium maakt. Hier bestaan aanzienlijke en vrij langdurige 
verschillen tussen de bedrijfstakken en ondernemingen. 
In de praktijk is voorlopig niet gebleken van hoge uitschieters in de 
lonen naar boven en dat is ook begrijpelijk. De werkgevers in de beter 
gesitueerde bedrijfstakken en ondernemingen hebben geen belang bij 
grote verschillen; zij hebben alleen belang bij het betrekken van een 
gunstige positie op de arbeidsmarkt. Daarvoor behoeven zij de loon
ontwikkeling niet strikt te binden aan de produktiviteit of aan de rentabi
liteit. Als hun positie bij een zeker verschil gewaarborgd is, zullen zij 
zich verzetten tegen extra verhogingen, ook als nog hogere lonen 
mogelijk zouden zijn. 
Op den duur kunnen wel grote verschillen aan de onderkant ontstaan, 
omdat de werkgevers in de slecht gesitueerde bedrijfstakken, zelfs als 
zij bereid zouden zijn om hogere lonen te betalen, dit niet kunnen 
omdat een uitweg in hogere prijzen is afgesloten. 
Dit wijst dus op een noodzakelijke afwijking van het systeem van het 
volgen van de produktiviteitsontwikkeling, en zelfs van dat van de 
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rentabiliteit en dat is ook door de regering zo bedoeld. Het zal echt 
nodig zijn om voor het probleem van de achterblijvende bedrijfstakken 
- en dat is iets anders dan het probleem van de zogenaamde minimum
lijders - concrete oplossingen te vinden en het huidige systeem aan te 
vullen. 

b. De vrijheid welke de Stichting van den Arbeid en met name haar loon
commissie neemt om op beleidsgronden af te wijken van de voor
geschreven regels, is in zekere zin een afgeleide vrijheid; afgeleid van 
de organisaties in de bedrijfstakken, die het betreffende loonvoorstel 
indienen. Deze organisaties zijn aangesloten bij de centrale organisaties 
en het is duidelijk, dat deze organisaties aldaar hun invloed doen gelden, 
maar hoe groter de marge voor het beleid in de looncommissie, de 
vrijheid dus, hoe groter de invloed van de pressure-groepen zal zijn. 

c. Een van de belangrijkste motieven voor de meer gedifferentieerde 
loonvorming is de aanpassing van de lonen aan de micro-economische 
mogelijkheden van bedrijfstak en onderneming. Behalve de bedrijfstaks
gewijze differentiatie is dus ook de ondernemingsgewijze differentiatie 
noodzakelijk. De Algemene Aanwijzing geeft daartoe weliswaar de 
mogelijkheid, doch beperkt deze vorm van differentiatie in deze zin, dat 
zij bepaalt, dat de ondernemingsgewijze differentiatie behoort tot de 
competentie van het bedrijfstaksgewijze overleg. Het is dus uitgesloten 
dat de vakbonden in contact treden met een individuele ondernemer om, 
zo de toestand van de onderneming dit toelaat, hogere lonen overeen te 
komen dan in de c.a.o. is bepaald. Dit kan dus alleen als de gehele be
drijfstak er achter staat. Nu 6estaat er een aantal ondernemingsregelin
gen; met name daar waar geen bedrijfstaksgewijze regeling tot stand is 
gekomen of waar de onderneming zo groot is, dat zij als een bedrijfstak 
kan worden aangemerkt. Het vreemde is nu, dat juist hier, de procedure 
voor de differentiatie het gemakkelijkst is. Immers, de beoordeling van 
de produktiviteit in deze ondernemingen geschiedt op basis van gege
vens, welke door de onderneming zelf ter beschikking worden gesteld. 
Het C.B.S. publiceert over deze individuele gevallen uiteraard geen 
gegevens, doch controleert alleen de wijze waarop het produktiviteits
cijfer uit deze gegevens wordt berekend. Heel vaak wordt om welke 
reden dan ook aan de looncommissie zelfs geen inzage van de cijfers 
verleend en kan zij alleen afgaan op de mededeling van het college, 
dat de produktiviteitsontwikkeling voldoende is om de loonvoorstellen te 
rechtvaardigen. Ook hier is dus een veel grotere vrijheid in de praktijk 

518 

. dan in de theorie. 
Nu is er niets tegen de ondernemingsgewijze differentiatie. Integendeel, 
de onderneming treedt steeds meer naar voren of anders gezegd de 
bedrijfstak naar de achtergrond. De ondernemingsgewijze differentiatie 
geeft ons betere mogelijkheden voor de micro-economische aanpassing, 
want in de bedrijfstak gaat het altijd nog om een gemiddelde. Maar 
waarom deze vrijheid alleen voor de ondernemingen, die niet onder 
een bedrijfstaksregeling of c.a.o. vallen; dat is met twee maten meten 
en bovendien is dat niet geheel zonder gevaar voor de bestaande 
c.a.o.'s. 
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IN DE PRAKTIJK MEER VRIJHEID DAN VERWACHT WERD 

Ondanks de gegeven richtlijnen en de schijn van het tegendeel is er in de 
praktijk van de loonvorming dus reeds een aanzienlijke mate van vrijheid 
gekomen. Zelfs kan men gevoeglijk stellen, dat de loonvoorstellen, welke 
de laatste tijd worden getoetst met grotere soepelheid behandeld worden 
dan voordien het geval is geweest. Er bestaat bijvoorbeeld een grotere 
bereidheid om behalve op cijfers uit het verleden, ook af te gaan op prognose
cijfers, schattingen voor de toekomst. 

Deze grotere vrijheid is ook nodig, omdat uit hetgeen hierboven omtrent 
de produktiviteit is gesteld zal zijn gebleken, dat een starre toepassing van 
het systeem in de praktijk niet mogelijk is gebleken. De loonpolitiek zal 
altijd gebaseerd moeten zijn op hetgeen economisch in de bedrijfstakken 
en ondernemingen mogelijk is. De hulpmiddelen om deze mogelijkheden te 
bepalen laten zich echter niet normaliseren. 

Het bovenstaande impliceert dat in de toekomst de beoordeling van 
hetgeen economisch mogelijk is in verband met de loonvorming ALS REGEL 
naar de bedrijfstakken en ondernemingen kan worden verschoven, omdat 

1. dit wat de bedrijfstakken en de niet onder een regeling vallende onder
nemingen betreft reeds officieel of onofficieel in belangrijke mate het 
geval is. Het is ook niet mogelijk om dat te vermijden, terwijl anderzijds 
ook niet is gebleken, dat dit tot onaanvaardbare gevolgen leidt; 

2. beoordeling van de rentabiliteit onmogelijk als systeem van toetsing 
voor alle c.a.o.'s en regelingen kan worden gehanteerd. Het zoveel 
eenvoudiger, doch foutieve systeem van de produktiviteitsbeoordeling 
geeft reeds nu aanleiding tot vele interpretatiemoeilijkheden; 

3. het bij de introductie ook van ondernemingsgewijze loonvorming een
voudig onmogelijk is om de toetsende taak - nog los van dezelfde . 
soort moeilijkheden als onder 2 - in verband met het grote aantal onder
nemingen praktisch uit te voeren. 

Het moet derhalve uitgesloten geacht worden, dat er een instantiE' is of 
gevormd kan worden die deze enorme taak op de juiste wijze weet te ver
vuilen. Dit wijst derhalve in de richting van een veel globaler loonbeleid dan 
tot op heden werkelijkheid was. 

Betekent een dergelijk globaal loonbeleid inmiddels dat de overheid 
hiermede een belangrijk instrument ter bestudering van de nationale 
economie uit handen geeft, omdat men niet langer het loonniveau kan 
beheersen? Zoals hiervoor reeds gesteld is, moet ernstig betwijfeld worden 
of de overheid een dergelijk instrument na de oorlog wel echt bezeten 
heeft. Dit zou alleen zo zijn als de overheid werkelijk het loonniveau 
zou kunnen vaststellen. Zij heeft echter behalve met het parlement wel 
degelijk rekening te houden met S.E.R. en Stichting van den Arbeid. In 
de centrale loonpolitiek met de loonronden is bepaald niet gebleken, dat 
de beheersing van het loonniveau eenvoudiger is geweest dan elders. Eerder 
het tegendeel is waar. Wel kon de overheid op kritieke momenten - gewoon
lijk in overleg met de centrale organisaties uit het bedrijfsleven - iets doen. 
Maar dat zal ook in de toekomst kunnen geschieden. Er blijven voor de 
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overheid als hoedster van het algemeen belang namelijk bepaald wel taken 
over: 

1. aan de werkgevers zal de eis gesteld moeten worden, dat loonsver
hoging niet in de prijs mag worden doorberekend en zij zal daarop zo 
goed mogelijk controle moeten uitoefenen. Dit geschiedt ook thans. 
Zij bezit daartoe voldoende machtsmiddelen; 

2. wanneer gevreesd moet worden, dat in een bepaalde bedrijfstak of in 
een onderneming de loonsverhoging toch afgewenteld zal worden op de 
consument - bijvoorbeeld in voor de nationale economie belangrijke 
bedrijfstakken, waar vraag en aanbod door bijzondere omstandigheden 
niet in evenwicht zijn, of waar door de geslotenheid van de bedrijfstak 
dit gevaar aanwezig geacht moet worden - vooraf nadere gegevens 
over de economische ontwikkeling te vragen, opdat zo goed mogelijke 
garanties kunnen worden verkregen dat de ontwikkeling die loons
verhoging toelaat. Onder dergelijke omstandigheden zal de overheid 
dan niet geheel behoeven te varen op de prijsverklaring. Zij zal zich 
bij het nemen van een besluit tot een dergelijk onderzoek o.a. kunnen 
laten leiden door de prijsontwikkeling in de bedrijfstakken in het ver
leden na voorgaande loonsverhogingen; 

3. na overleg met de centrale organisaties van het bedrijfsleven loons
verhoging toe te staan of bindend op te leggen met doorberekening 
in de prijzen voor die bedrijfstakken waar de rentabiliteitsontwikke
ling onvoldoende is. Het probleem van de achterblijvers derhalve. De 
formele vraag van de regering aan de S.E.R. of een wettelijke minimum
loonregeling nodig en gewenst is, dekt niet de gehele problematiek 
van de achterblijvers in de differentiatie. Dit is een belangrijke sociale 
taak, welke in de oude loonpolitiek bepaald verwaarloosd werd. Dit 
moge vreemd klinken, omdat van een loonronde de suggestie uitgaat 
dat allen hetzelfde krijgen, maar dat is, gezien de hierboven beschreven 
bestaande loonverschillen, slechts een illusie. Als men gelijkheid van 
loon wil, dan had men niet een loonronde moeten eisen. De illusie van 
gelijkheid werd bij een loonronde gesteld boven de gelijkheid zelve. 
Voor die doorberekening in de prijzen kan men natuurlijk bevreesd 
zijn, maar men dient te bedenken dat het een normaal verschijnsel is 
dat een aantal goederen en vooral diensten relatief duurder worden 
omdat de technische ontwikkeling nu eenmaal niet in alle sectoren van 

. het bedrijfsleven even groot is. In sommige dienstverlenende sectoren 
is zij zelfs afwezig; 

4. tenslotte zal aan de overheid altijd de bevoegdheid moeten worden 
gegeven om in omstandigheden, dat de ontwikkeling van de nationale 
economie zich door zeer bijzondere omstandigheden in een kritieke 
situatie bevindt, in te grijpen in de gehele loonontwikkeling, zo goed 
als wij de overheid het recht moeten laten om op velerlei ander terrein 
van het economische leven onder deze omstandigheden in te grijpen. 
Met machteloosheid van de centrale overheid in bijzondere omstandig
heden kan een land nooit gediend zijn; 
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5. tenslotte kan gesteld worden, dat de loonpolitiek niet los is te zien 
van de gehele sociaal-economische politiek van de regering. 

De ontwikkeling van het loonniveau hangt mede af van het succes van de 
regering om de economie in evenwicht te houden. Overspanning van de 
economie zal, welk loonpolitiek systeem men ook hanteert, van invloed zijn 
op het loonniveau. Hoewel hier sprake is van een zekere wisselwerking, 
me ne men niet dat de overspanning altijd door de looneisen van de vak
beweging wordt veroorzaakt. Die overspanning is er vaak voordat de loons
verhogingen komen. De loonontwikkeling hangt met name sterk af van de 
prijspolitiek van de regering en van het prijsmechanisme. Wanneer het prijs
mechanisme verstard is door gebrek aan concurrentie, dan is het voor de 
werknemers alleen via een loonsverhoging mogelijk om een aandeel in de 
stijging van de welvaart te verkrijgen. Er is dus een nauwe band tussen 
loonpolitiek en prijspolitiek. Het verband tussen lonen en prijzen moet niet 
zo worden gezien dat uitsluitend de lonen de prijzen bepalen. Er is be
paaldelijk ook sprake van een omgekeerd verband. Om een ongewenste 
loonontwikkeling te voorkomen is daarom o.a. een actieve prijspolitiek nood
zakelijk; met name het kartelbeleid zal hierbij een grote rol moeten spelen. 

Ten aanzien van de te verwachten grotere vrijheid in de loonpolitiek is 
het een gelukkige omstandigheid dat tengevolge van de ontwikkeling van 
de Euromarkt de concurrentie ook in ons land groter zal worden. Enerzijds 
dwingt de Euromarkt zelve ook tot meer vrijheid in de loonpolitiek, omdat 
Nederland in het grotere economisch geheel op dit punt niet blijvend een 
uitzonderingspositie kan innemen. Anderzijds betekent het dat een aantal 
betrekkelijk geslotEn bedrijfstakken in Nederland opengebroken gaal wor
den en dat zal zijn uitwerking op de verstarde prijzen niet missen. Het 
betekent voor de loonpolitiek, dat doorberekening van loonsverhoging 
minder eenvoudig zal kunnen geschieden. 

CONCLUSIE 

Het is theoretisch misschien denkbaar dat dit meer globale loonbeleid 
binnen het huidige wettelijke kader, dus met behoud van het B.B.A, gereali
seerd kan worden. Dat is echter in hoge mate onwenselijk, omdat onder die 
omstandigheden het loonbeleid onvoldoende vastligt. 

Het B.B.A geeft de overheid en het college te grote bevoegdheden en 
van die bevoegdheden kan te allen tijde gebruik worden gemaakt. Men 
kan met het B.B.A in de hand veel of weinig vrijheid toestaan, maar dat is 
nu juist het groote bezwaar. Het moet niet duurzaam zó zijn, dat de over
heid de vrijheid neemt en geeft; ook de vrijheid in de loonpolitiek is een 
recht dat niet door de overheid geschonken wordt, maar dat verankerd 
ligt in de structuur van de maatschappij, zoals wij die kennen. 
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Parlementaire kroniek 

BEZITSVORMING IN DE 
TWEEDE KAMER 

De Tweede Kamer heeft het jaar 
1959 afQesloten met een uitvoe

rige discussie naar aanleiding van 
de "Nota van de hoofdlijnen van 
het in de eerstkomende jaren te voe
ren beleid ter bevordering van de 
vorming van duurzaam persoonlijk 
bezit in brede kring". 

Deze nota was in de Troonrede 
van 15 september 1959 aangekon
digd. 

De Regering meende dat zij bij 
de Kamerdiscussie in 1958 een toe
nadering der meningen over het 
belang der bezitsvorming had kun
nen constateren, maar dat de op
vattingen over de wijze waarop 
deze zou moeten worden bevor
derd nog uiteenliepen. Daarom 
wijdde deze nota, naast enkele sa
menvattende beschouwingen, voor
al aandacht aan de concrete pro
blematiek. 

Uitgangspunten voor bevordering 
der verbreiding van duurzaam per
soonlijk bezit zijn voor de Rege
ring: 

1. Bevordering van persoonlijke 
verantWoordelijkheid als een 
belanQrijk aspect van de per
soonlilke beschikkingsmacht 
en het öeheer van bezit. 

2. Naast de persoonlijke verant
woordelijkheid moet de be
zitsvorming ook worden be
zien in het verband van de 
structuur van de maatschap
pij. 

3. De bezitsvorming kan tegen
krachten scheppen tegen con
centratie en centralisatie van 
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bevoegdheden bij de huidige 
technische, economische en be
stuurlijke ontwikkeling. 

4. Bezitsvorming is van belang 
voor het bereiken van even
wichtige maatschappelijke ver
houdingen en voor het brede 
vertrouwen in en behoud van 
het zo hoog te veranderen 
stelsel van de vrije, onderne
mingsgewijze productie. 

Vervolgens constateert de Rege
ring dat grote, daarvoor in aanmer
king komende groepen der bevol
king tegen bijzondere risico's zijn 
beveiligd door sociale voorzienin
gen in collectief verband; dat voor 
zeer grote groepen het reëel be
schikbare inkomen duidelijk en beo 
langrijk is gestegen, maar dat men 
nog niet is toegekomen aan enig 
noemenswaard persoonlijk duur
zaam bezit. Om dit laatste nu te 
bevorderen zal zij moeten kiezen 
welke vormen het belangrijkste zijn 
voor het doel dat zij nastreeft. Zo 
staan haar bï\voorbeeld bïkde pre
miespaarrege ing voor Rij sambte
naren voor ogen: een spaarreke
ning van langere duur; een eigen 
huis; een huwelijksuitzet; kapitaal
en lijfrenteverzekeringen; studie 
voor een beroeps- of vakopleiding; 
effecten. 

Daar de vermogensvorming uit 
een oogpunt van bezitsvorming bij
zondere aandacht verdient, wordt 
hieraan in de nota uitvoerige aan
dacht besteed. 

Met statistisch materiaal, voorzo
ver beschikbaar, wordt de vermo
gensontwikkeling over de laatste 
tien jaar ~eanalyseerd: bij de 
Overheid; bij de N.V.'s; bij bedrij-
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ven niet-N.V.'sj bij institutionele be
leggers. 

Het globale beeld dat men daar
van verkrij~t is, dat de vermogens
vorming bil de Overheid sterk is 
verminderd; dat deze bij N.V.'s en 
institutionele beleggers belangrijk is 
toegenomen. 

De relatief sterke toename der 
nationale besparingen in die perio
de - van 11 % tot bijna 20 % - is 
dus voor het grootste deel geko
men uit de particuliere sector en 
heeft belan~rijk bijgedragen aan 
het peil der Investerrngen, de werk
gelegenheid en de opvoering van 
de welvaart. 

Minder bevredigend is dat een 
overzicht van de procentuele toe
nemende concentratie van vermo
gens per klasse duidelijk maakt dat 
een toenemende concentratie van 
vermogens in de hogere vermogens
klassen heeft plaats gevonden en 
deze vermogenstoename dus niet 
heeft plaats gehad bij brede lagen 
van ons volk. 
Het aandeel dat de Overheid heeft 
bij de bevordering van particuliere 
bezitsvorming moet zijn neerslag 
vinden in een aantal ~Iobale en in 
gerichte, meer specifieke maatre
gelen. 

De globale maatregelen liggen op 
het terrein van het verbeteren van 
het algemeen sodaal-economisch 
klimaat; zo hoog mogelijk inkomen 
bij brede lagen van het volk en 
waardevastheid van het geld; ge
matigde druk van fiscale en sociale 
lasten; zoveel mogelijk handhaven 
van evenwicht tussen kosten en prij
zen en tussen nationale middelen en 
bestedingen. 

Wat de gerichte, meer specifieke 
maatregelen betreft, stelt de Rege
ring zich voor, naast de reeds in 
werking zijnde jeugdspaarwet, de 
bijna in werking ~etreden gepre
mieerde spaarregehnQ voor ambte
naren en de bevordering van maat
regelen voor vrijstelling van fiscale 
en sociale lasten voor ooderne
mingsspaarregelingen, nog een aan
tal nieuwe maatregelen voor de be
reiden om extra stimulansen te 
scheppen of bepaalde belemmeren
de factoren weg te nemen. 

Zij stelt daarbij drie concrete 
maatregelen aan de orde. 

1. Verruiming van de onderne
mersspaarregelingen om in het ka
der van de vrijere loonvorming te 
komen tot stelsels van winstdeling 
ten behoeve van de werknemers. 
Hierbij zal worden afgezien van de 
eis dat werknemers zelf stortingen 
verrichten, maar wel blijft de voor
waarde dat de regehng gericht 
moet zijn op vormen van duurzaam 
bezit. 

2. Een algemene bezitsvorming
premiëring. Hierbij wordt gedacht 
aan een belastingvrije premie van 
20 % voor besparingen van meer
derjarigen, met dien verstande dat 
van gehuwden slechts één der echt
genoten kan deelnemen en het 
spaarbedran dat voor premie in 
aanmerking komt ten hoogste 
f 400,- per persoon per jaar mag 
bedragen. Ook wordt overwogen 
hierbij een inkomens- of vermogens
grens vast te stellen. Het gespaarde 
bedrag zou vijfJ'aar moeten uitstaan 
op een bijzon ere spaarrekening, 
dan wel belegd moeten worden ge
houden in effecten. Overwogen 
wordt of ook besparingen voor 
aankoop of schulddelging van een 
eigen huis onder de premiëring kun
nen worden gebracht. 

3. Bevordering van effectenbezit. 
Hierbij wordt gedacht aan vrijstel
ling van vennootschapsbelasting, 
registratierecht en zegelrecht van 
nog op te richten beleggingsven
nootschappen, uitsluitend ~ericht op . 
de bezitsvormin~ van kleine spaar
ders en aan vrilstelling van zegel
recht voor sommige obligaties. 

Ten aanzien vah fiscale facilitei
ten voor inkomsten uit bezit - wel
ke met name van groot belang zou
den kunnen ziin voor vele kleine 
zelfstandigen, die hun vermogen in 
eigen bedrijf hebben belegd zoals 
de middenstand en de landbouw -, 
is de Regering na uitvoerige afwe
ging van de pro's en de contra's 
tot de conclusie gekomen dat zij 
naast de onder 2 genoemde alge
mene bezitsvormingpremiëring, na
der zal overwegen, met name in 
het kqder van het algemene fiscale 
beleid, dat dit Kabinet wil voeren, 
op welke wijze langs fiscale weg 
het klimaat voor het sparen kan 
worden begunstigd, omdat zij meent 
dat daarbij aan de bezitsvorming 
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ruime aandacht moet worden ge
schonken. 

Duidelijk zegt de Regering in het 
slot van haar nota nOQmaals dat de 
bezitsvorming primair tot stand 
moet komen door activiteiten van 
de belanghebbenden en van de 
maatschappelijke organisaties en in
stellingen zelf. De Overheid dient 
slechts aanvullend en stimulerend op 
te treden. 

• 
Het zal geen verbazing verwek

ken dat deze nota die na indiening 
op vrij korte termijn bij de Kamer 
in discussie kwam hier en daar vra
gen opriep en critische geluiden 
deed horen. 

In het algemeen - wat de grote 
lijn betreft - waren de meningen in
stemmend. De Regering had thans 
ook niet meer willen doen dan grote 
lijnen trekken voor het beleid van 
de komende vier jaar om daarover 
met de Kamer van gedachten te wis
selen. Meer gedetailleerde bespre
king volgen vanzelfsprekend, indien 
de betreffende wetsontwerpen bij 
de Kamer zullen zijn ingediend. 

Het was een merkwaardige erva
ring hoe de woordvoerder van de 
P.v.d.A. thans weer het stokpaard 
liet opdraven van "herverdeling 
van particuliere vermogens", terwijl 
hij in 1958 bij de behandeling van 
de jeugdspaarwet had gestelCl dat 
"de belangrijkste bron voor bespa
ring en van vermogens- en bezits
vorming zal blijven het inkomen uit 
beroepsarbeid". Bovendien had hij 
in een artikel in "Socialisme en de
mocratie" van juli 1959 gemeend te 
moeten concluderen dat "vergro
ting van het nationaal product op 
langere termijn van groter belang 
is voor het levenspeil van de werk· 
nemers dan een herverdeling". 

Dat het standpunt van "herverde
ling" meer door zijn huidige opposi
tionele positie dan door zijn con
structieve gedachtengang was inge
geven moge blijken uit zijn meer 
positieve uitlatingen. Dat hil het ka
rakter van de nota wat vaag en ne
velig vond betekende niet dat de 
bezitsvorming een onbelangrijke 
zaak zou zijn; de verruiming van 
de voorgestelde tegemoetkomin-
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gen voor werkgeversbijdragen aan 
spaarfondsen gericht op andere 
normen van duurzaam bezit dan de 
eigen woning achten wij op zichzelf 
een belangrijke verbetering; voors
hands kan de Regering van onze 
welwillendheid ten deze overtuigd 
zijn; er pleiten belangrijke argu
menten vóór de kerngedachte van 
de spaarpremiëring. 

Hil concludeerde tenslotte dat het 
mogelijk zal zijn een eindweegs de
zelfde weg te gaan, wanneer opvat
tingen naar voren worden gebracht 
als in de bezitsvormillgsnota het 
geval is. 

Na deze stem der oppositie, wel
ke voor enige van zijn partijgenoten 
in de Eerste Kamer verhelderend zal 
kunnen werken, volgen thans nog 
enkele aantekeningen afkomstig 
van sprekers, wier groeperingen in 
het Kabinet vertegenwoordigd zijn. 

De A.R.-woordvoerder wees nog 
eens nadrukkelijk op het grote be
lang van het voortbestaan van de 
andernemingsgewijze georganiseer
de volkshuishouding omdat hij 
meent dat daarin de democratie en 
de vrijheid en de verantwoordeliik
heid van de burgers het best zijn 
gewaarborgd. 

Ten aanzien van de concentratie 
van vermogens in de hogere vermo
gensklassen merkte hij op: De ver
klaring die daarvoor in de nota 
wordt gegeven, namelijk dat dit een 
gevolg is van de stijgende beurs
koersen, moge als verklaring juist 
zijn, maatschappelijk gezien levert 
zil voor mij een schrale troost op 
voor iets, dat ik zie als een funda
menteel verkeerde ontwikkeling in 
de samenleving. 

Verder wilde hij er nog op wijzen 
dat waardevast geld niet alleen een 
voorwaarde is voor bezitsvorming, 
maar dat zich ook heel goed in 
onze situatie de stelling laat verde
digen, dat ook omgekeerd in een 
expansieve economie het welsla
gen van de bezitsvormingspolitiek 
voorwaarde is voor waardevast 
geld. 
De spreker van de CH. legde het 
accent sterk op de taak van elk in
dividu, ongeacht zijn plaats in de 
maatschappij, om mede te werken 
en te bevorderen dat de kapitalen 
komen tot instandhouding van onze 
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maatschappij en tot bevordering 
van bestaanszekerheid; wij moeten 
een grote groep van ons volk leren 
dat zij die taak heeft. Hij meent dat 
in onze moderne maatschappij een 
gedeelte van het loon, een gedeelte 
van de waardering van de arbeid in 
kapitaalgoederen zal moeten wor
den uitgedrukt, willen wij kunnen 
voldoen aan de eis van rechtvaar
dige beloning en aan het in stand 
houden van ons economisch appa
raat en de uitbreiding daarvan. 

Van V.V.D.-zijde werd opgemerkt 
dat men het vraagstuk als uitermate 
belangrijk ziet, maar men oordeelde 
de samenhang tussen bezitsvorming 
en medeze~genschap louter theore
tisch. Overigens vond deze spreker 
de nota te vaag en hij meende dat 
de Regering nog alle kanten uit kan. 
Dat de Regering nu primair geko
zen heeft voor algemene bezitsvor
mingspremiëring en niet voor fis
cale faciliteiten achtte hij een stap 
achteruit. Naar zijn mening zou men 
een premie-regeling moeten hebben 
voor de groep met de laagste in
komens; voor een daarop' volgende 
tussengroep fiscah~ faciliteiten en 
voor de daarboven uitkomende 
groep in het geheel niets. 

De K.V.P.-woordvoerder wees er 
op dat, wil de bezitsvorming niet 
beperkt blijven tot een bepaalde 
categorie van werknemers die toe
vallig in bedrijfstakken werken met 

zeer Qunstige bedrijfsresultaten het 
primaire Overheidsbeleid er op ge
richt moet zijn dat er lonen kunnen 
ontstaan met spaarruimte en be
drijfsresultaten met winstruimte, on
verschillig in welke vorm het bedrijf 
wordt uitgeoefend. Daarom zal de 
RegerinQ haar bezitsvormingsbeleid 
moeten mbedden in haar gehele fi
nancieel-sociaal-economisch beleid. 

De aandacht van de Regering 
werd er ook voor gevraagd dat bij 
al haar maatregelen voldoende 
evenwicht zal moeten zij niet alleen 
tussen de sociale en economische 
doelstellingen, maar ook tussen het 
sociaal-wenselijke en het econo
misch-mogelijke. De indruk bestond 
dat deze nota te eenzijdig op de 
sociale doelstElllingen was afge
stemd. 

Vrij algemeen was men zeer cri
tisch over het lange uitblijven van 
de ambtenaren-spaarregeling en de 
ondernemingsspaarregelingen. Ten 
aanzien van de bevordering van ef
fectenbezit en nieuw op te richten 
beleggingsvennootschappen met fis
cale faciliteiten werden nOQ vele 
vragen opgeworpen en gepleit voor 
gelijke behandeling voor gelijke in
stituten. 

De Regering kent thans de ver
langens, welke in de Kamer leven. 

Met belangstelling kunnen wij de 
verdere, hopelijk snelle, ontwikke
ling tegemoet zien. 

TH. KOERSEN 
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Het vraagstuk van de 
achterstand 

door prof. Dr JOB. J. Gielen 

1. Het vraagstuk van "de achterstand in de bezetting van de hogere 
ambtelijke functies door katholieken" is door de A.R.K.A. toèvertrouwd 
geworden aan een alleszins deskundige commissie. De brochure waarin ver
slag gedaan wordt van het verrichte werk, kan men dan ook zien als een 
wezenlijke bijdrage tot oplossing van dit moeilijke vraagstuk. 

Er was een tijd, dat de achterstelling van rooms-katholieken een feitelijk 
gegeven was. Ongelukkigerwijze was er een bijna even grote achterstand 
wanneer men zocht naar geschikte figuren in eigen kring. Tussen beide bleef, 
decennia lang, een duidelijke diskrepantie bestaan en dat was wellicht 
oorzaak, dat wij van achterstelling blèven spreken, ook als er slechts van 
achterstand sprake was. Dat betekent helaas niet, dat er geen diskrepantie 
meer zou zijn: wie de bezetting der departementen beziet, konstateert, dat 
van achterstand geen sprake meer is op Economische zaken en nauwelijks op 
Onderwijs en op Justitie; slinkend is zij ook op Buitenlandse en Binnenlandse 
zaken. Zij bestaat niet op Maatschappelijk werk. Wie dan bedenkt, dat deze 
departementen vaak door r.k. ministers zijn beheerd en wie vast moet stellen 
dat de achterstand nog wèl sterk bestaat op departementen waar zelden 
of nooit een r.k. bewindsman aanwezig was, kan moeilijk aan de indruk ont
komen, dat achterstand en achterstelling nog altijd in een zeker verband tot 
elkaar staan. Wie kan het echter bewijzen? En, zo stellen wij gaarne vast: 
de verbeteringen zijn zo aanzienlijk, dat wij voor de toekomst weinig 
behoeven te vrezen, indien wij maar meer aan onze eigen achterstand dan 
aan achterstelling door anderen denken. 

Is dus het vraagstuk niet uit de wereld, zelfs niet altijd op ·de voor ons 
"gunstige" departementen voor wat de hogere ambtenaren betreft, het ligt 
toch wel duidelijk anders dan in de tijd, toen de achterstelling de achterstand 
op dit gebied nog in de hand werkte: wie zou zich gaan toeleggen op de 
studie voor ambten, die toch voor r.k. "gesloten" waren? Met dat alles had 
de politiek eenmaal "bijna alles" te maken; de tijd nadert, dat wij zullen 
kunnen gaan spreken van "bijna niets". Voor we echter zover zijn, blijft het 
behandelde probleem even belangrijk als moeilijk. 

Twee zaken zullen wij voor een juiste beoordeling niet uit het oog mogen 
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verliezen: het probleem heeft een miri of meer intern nationaal karakter; 
bovendien kwelt het niet slechts rooms-katholieken, maar ook leden van 
andere "orthodoxe" kerkgemeenschappen. 

Wat het internationale karakter betreft: hieraan wordt in genoemde 
brochure aandacht besteed. Toch had er misschien nog meer "uit kunnen 
komen". In The Guardian van 20 januari 1960 wijdde Anthony Howard er 
een beschouwing aan, zij het in het ruimer verband van religie en politiek. 
Hij stelt de vraag of de diskriminatie van joden en katholieken "onder de 
oppervlakte" nog niet bestaat. Er zijn tweeëntwintig joodse parlementsleden, 
waarvan twintig bij de labour Party en twee bij de Conservatieven. De top 
van MacMilians regering omvat een tachtigtal personen, waarvan twee rooms
katholiek zijn (en dan nog in "junior office"). Beide groepen, joden en rooms
katholieken, beschouwt Howard als "kwestbaarder voor vooroordelen" dan 
andere, omdat zij een duidelijke samenhang en solidariteit vertonen. Tot de 
regeling der schoolkwestie in 1956 (de formule laten wij voor rekening van 
de schrijver) zou een r.k. minister van onderwijs op zijn minst in een delikate 
positie hebben verkeerd. Wij merken op, dat een vooraanstaand politicus 
ons indertijd (voor de oorlog van 1940) vertelde, dat een r.k. minister van 
onderwijs in België ondenkbaar was: dit departement zou voor liberalen en 
socialisten zijn gereserveerd. Die mening schijnt bevestigd te zijn door het 
optreden van de gematigde r.k. Harmei, die niet alleen ongehoorde tegen
stand ondervond, maar zijn werk ook weer gedeeltelijk zag afbreken. 

Howards konklusie is, dat de publieke politieke tolerantie misschien een 
"tolerantion of exhaustion" genoemd moet worden, maar dan toch een 
tolerantie is en in de top zeker wordt geaccepteerd. Of die verdraagzaam
heid ook doorgedrongen is in "the grass-roots of politics" acht hij aan twijfel 
onderhevig. Het zou niet moeilijk zijn, dit ook voor Nederland waar te maken. 
Maar waarom zouden wij het gunstige ontwikkelingsproces met feitelijke 
gegevens ongunstig willen beïnvloeden? 

De AR.K.A-brochure wijdt aan de toestand in Engeland geen aandacht. 
Wel aan die in Amerika en wel naar aanleiding van een artikel van John 
J. Kane in de American Catholic Sociological Review van 1955. De gemaakte 
gevolgtrekking is deze, dat het probleem in Nederland in zoverre ingewik
kelder geworden is dan in de U.S.A, dat hier onderscheid gemaakt moet 
worden tussen de politieke kleur van de rooms-katholieken. Wijselijk ont
houdt zich de commissie van het noemen van feiten en beperkt zij zich tot 
een algemene opmerking. Ingewijden zullen bij het lezen van deze passage 
ongetwijfeld namen en funkties voor de geest gekregen hebben die de psycho
logische wetten der associatie nu eenmaal opdringen. Het heeft ons wel 
verwonderd, dat geen gebruik is gemaakt van het algemener werk van 
Thomas F. O. Dea, American Catho/ic Dilemma: An Inquiry info the Inte/
lectual Life (Sheed and Ward, New Vork 1958). Wij moeten aannemen, dat 
de commissie dit bewust heeft nagelaten, bijvoorbeeld omdat het rapport 
anders onevenredig zou uitdijen: Immers, tenminste één der leden was er 
goed met het werk bekend: prof. Rogier besprak het immers in De Volks
krant van 6 juni 1959. Toch valt er in het verband van de AR.K.A-brochure 
nog wel meer van te zeggen. Want de aard der voor de U.S.A gesigna
leerde feiten en de oorzaken van hun ontstaan, vertonen een zekere mate 
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van overeenkomst met die in Nederland. Daar is vooreerst het behandelde 
probleem zelf, dat door de vroegere president van Notre Dame, Father John 
J. Cavanaugh, aldus werd geformuleerd: "The 35.000.000 Catholics in this 
country and our Catholic educational system are not producing anywhere 
near their proportion of leaders". De schrijver zelf neemt het sociologische 
aspekt van het amerikaanse rooms-katholicisme zorgvuldig in acht. De 
betekenis van het in de geestelijkheid geïnvesteerde intellekt en het daar
mede verminderde potentieel voor de lekenwereld, is hem evenmin ontgaan. 
Toch is niet alles de "schuld" van de r.k. zelf: het woord van Peter Viereck, 
dat "anti-Catholicism is the anti-semitism of the liberals" heeft voor O'Dea 
betekenis. De uitwerking daarvan op de ghetto-mentaliteit is aanwijsbaar 
aanwezig. Ook in de U.S.A. stonden en staan onze geloofsgenoten enigszins 
"vreemd" tegenover het algemene kulturele leven; dát, wat Anton van 
Duinkerken bij de inleiding van de tiende jaargang van De Gemeenschap in 
1935 deed schrijven, dat de r.k. in het openbare leven zich gedragen als een 
jonge hond die van plan is erg groot te worden. De defenstieve neigingen 
ontbreken ook in de U.S.A. niet, evenmin als clericalisme, formalisme, "autho
ritarianism" en moralisme. 

Het is duidelijk, dat de commissie dit alles niet kon uitwerken en ik zou 
geen aanleiding vinden op dit werk te wijzen, indien § 3 en 4, resp. over "de 
levensstijl van de nederlandse ambtenaren" en over "de sociaal-geografische 
structuur van het nederlandse ambtenaren-apparaat", niet vier van de acht
entwintig pagina's hadden gekregen. Toch behandelen zij een minder belang
rijke stof, dan de zo juist gememoreerde, terwijl beide paragrafen ons weinig 
kunnen voldoen. Wij komen er verderop op terug. 

Behalve de vergelijking met de stand van het probleem in internationaal 
zicht, zou die met andere "orthodoxe" kerkgemeenschappen nuttig zijn 
geweest. Ter verontschuldiging kan dienen, dat de zekerheid der op te sporen 
feiten nog moeilijker te achterhalen is dan bij r.k. Toch moet het ons iets 
zeggen, als men in Mens en Maatschappij van maart 1953 kan lezen, dat de 
sleutelposities in het ambtelijke leven in ongekend onevenredige mate in 
handen zijn van doopsgezinden, demonstranten en joden. De hervormden 
staan daar nog het dichtst bij, maar gereformeerden en r.k. zeer ver van af. 

Behalve de twee genoemde vergelijkingspunten, zijn ook de lagere ambte
naren in het verband van het bestudeerde vraagstuk van belang. Er bestaat 
weliswaar geen wet van Meden en Perzen, die voorschrijft dat de hogere 
ambtenaren uit de lagere rangen moeten voorkomen, maar in feite gebeurt 
dat toch dikwijls. Er is sinds de laatste oorlog nog slechts één r.k. sekretaris
generaal. Dat komt enerzijds voort uit de royaliteit, waarmee r.k. bewinds
lieden werkelijk alleen de bekwaamsten wensten te benoemen (men denke 
aan binnenlandse zaken en onderwijs), maar anderzijds lag hier toch ook een 
reële moeilijkheid: een sekretaris-generaal zal het als een voordeel onder
vinden indien hij uit ervaring de departementale hiërarchie en werkwijze 
kent. Daarbij een diploma is niet alles: de praktijk bewijst nog wel eens, dat 
het geen waarborg is voor een suksesrijke loopbaan! En omgekeerd kan een 
uitstekende taakvervulling plaats hebben door hen, die om een of andere 
reden van titels verstoke~ zijn gebleven. Maar als er in de lagere rangen 
geen r.k. funktionarissen in voldoend aantal te vinden zijn waaruit bekwame 
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hoge krachten geselekteerd kunnen worden, dan zit ook een welgezind 
bewindsman voor onoverkomelijke moeilijkheden. Vandaar dat wij graag het 
vraagstuk van de achterstand in de lagere regionen in de beschouwingen 
betrokken hadden gezien. 

2. Als wij nu het rapport op de voet gaan volgen, dan had aan de ene r.k. 
sekretaris-generaal van pagina 3 nog het symptoom kunnen worden toege
voegd, van de zeer weinige commissarissen in ondernemingen, waarin de 
overheid op enigerlei wijze zeggenschap heeft, hetzij geheel hetzij gedeelte
lijk. Wij denken aan de Nederlandse Spoorwegen, Staatsdrukkerij, P.T.T., 
N.V. Artillerie-inrichtingen en dergelijke meer. In de direkties is dat nog wat 
erger, ofschoon juist op ekonomisch gebied de nederlandse r.k. niet achter
staan wat vorming en initiatief betreft. Terecht zou de commissie echter kunnen 
opmerken, dat dit deel van het nederlandse leven buiten haar opdracht viel. 

Aan het sympathieke gebaar van drs. De Uyl, dat op pagina 6 is aange
haald, zou het even gewaardeerde van prof. langemeijer kunnen worden 
toegevoegd, dat de achterstand der r.k. in de rechterlijke macht erkennend, het 
ook om de achting die de justitie verdient, nodig vindt die achterstand in 
te lopen. 

Aan de voorbeelden uit het verleden op pagina 9 zou het sprekende geval 
van de 36 schoolopzieners van 1806, waarvan drie r.k., kunnen worden toe
gevoegd. Dat één van deze drie de pastoor van Olst was, kon en kan men 
moeilijk als een kompensatie zien. In feite werd het toezicht op het onderwijs 
in handen van hervormde predikanten gesteld (23). Ten aanzien van de hoog
leraren is de toestand nog zorgwekkend. Natuurlijk mag men hier Nijmegen 
noch Tilburg buiten beschouwing laten, maar dan nog is het cijfer onrust
wekkend : in 1956 van de 735 buiten beide plaatsen slechts 62! En dan te. 
weten, dat bijvoorbeeld de benoemingen van r.k. geleerden door onder
getekende in de jaren 1946-948 heftige protesten van linkse socialisten uit
lokten (in De Nieuwe Stem). Toch konden zij bij onderzoek weten, dat geen 
enkele van deze (zeer schaarse) benoemingen van r.k. een afwijking of 
beïnvloeding van de voordrachten betekende. Maar de zeer geringe inloop 
van de achterstand werd blijkbaar al "verontrustend" geacht! 

Acht ik de brochure als geheel en in vele onderdelen van grote waarde, 
tegen de paragrafen 3 en 4 moet ik bezwaren maken. Dat betreft niet alleen 
het vage portret van paragraaf 3 en de daarop gebaseerde "zekere popula
riteit" tot de katholieke levensstijl, maar nog meer het verband tot paragraaf 
4. Ons inziens worden de konklusies van paragraaf 3 en paragraaf 4 weer
sproken. Want terecht wordt in paragraaf 4 op het simpele feit gewezen, 
dat het percentage ambtenaren van Zuidholland (35,2) en Noordholland (19,5) 
verklaard wordt door de ligging van het regeringscentrum. Hoe groot die 
invloed wel is, blijkt vooral uit de onderlinge vergelijking van deze beide 
provincies, en uit het gegeven van 1947 dat alleen in Den Haag 17 % van het 
ambtenarenkorps woonde, evenveel als in Amsterdam en Rotterdam bij elkaar. 
Intussen was dit percentage voor Den Haag drie jaren later reeds opgelopen 
tot 23. Wel is het ons inziens volkomen juist, dat het r.k. zuiden, gevormd 
door twee randprovincies, veel minder is geattendeerd op de mogelijkheden 
in de ambtelijke wereld en zich minder thuisvoelde boven de rivieren; evenwel 
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niet primair omdat men r.k. was, alswel omdat men de "Heimat" ervoor moest 
verlaten. En wáárvoor? Voor lagere funkties in de ambtelijke wereld, niet 
voor hogerel Ook dáárom zou een studie van de achterstand in dit deel van 
de ambtelijke sector nodig zijn. Trouwens, dat het opgemerkte verschil in 
percentages niet of althans zeker niet op de eerste plaats verklaard moet 
worden uit het r.k.-zijn, blijkt ons inziens ook uit de n6g lagere percentages 
voor het protestantse noorden, dat bovendien sterk vrijzinnig was. 

Een voor de hand liggende verklaring heeft wat weinig klemtoon gekre
gen: de langdurende achterstand van het r.k. V.H.M.O. Eerst na 1900 (Rolduc 
uitgezonderd!) is er een zéér bescheiden begin, al mag men niet vergeten, dat 
r.k. leerlingen voordien wel de openbare H.B.S.-en konden bezoeken en het 
stellig ook deden. Pas na 1920 komt er enige vlucht van het r.k. V.H.M.O. 
en volop eerst na 1945. Als men bedenkt dat zelfs nu nog de achterstand op 
dit gebied niet geheel is ingehaald, dan kan men moeilijk verwachten dat 
voor ambtelijke funkties, die een diploma vereisten, een evenredig aantal, 
r.k. zich kón aanmelden. Wij stellen hier geen schuldvragen, maar slechts 
feiten, die voor het onderhavige onderwerp van groot belang zijn. Wel 
mogen wij verwachten, dat deze onderwijstekorten nu op weg zijn geheel 
te verdwijnen, maar de nawerking van deze winst in het ambtelijke leven 
kan eerst later verwacht worden. 

Het komt ons voor, dat de A.R.K.A. verdienstelijk werk heeft gedaan met 
het onderwerp van achterstand (c.q. achterstelling) aan te snijden. Het deed 
dubbel goed werk een z6 deskundige commissie te vormen en wij achten het 
verschenen rapport een werkelijke bijdrage tot een volledige kennis omtrent 
het probleem. Nochtans zijn er tekorten in die wij niet mochten verzwijgen, 
onder erkenning overigens dat het onderwerp bijzonder moeilijk is en op 
een zeker ogenblik niet verder kón gaan dan vermoedens! En hoe redelijk 
die ook zijn, zij kunnen door een onwelwillend verstaander altijd met een 
schijn van redelijkheid terzijde worden geschoven. 
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Nieuwe boeken 

BURGHARD FREUDENFElD, Is
rael, Experiment einer nationa
len Wiedergeburt. Kössel Ver
lag, München, 1959, 153 blz. 

Een aktuele en indringende be
schouwing over Israël, die vooral 
uitmunt door een objektieve be
schrijving. In kort bestek konfron
teert de schrijver zijn lezer hier met 
een probleem, dat onderwerp is van 
zoveel strijd en dat anderszijds 
voortdurend fascineert. De schrijver 
was lange tijd in Israël en zijn di
rekte kijk op het onderwerp dwingt 
tot aandachtig lezen. 

Dr. A. C. J. DE VRANKRIJKER, 
Een groeiende gedachte. Van 
Gorcum, Assen, 1959, 158 blz. 

Blijkens de ondertitel van dit 
boek beoogt de schrijver ervan "de 
ontwikkeling der meningen over de 
sociale kwestie in de 1ge eeuw in 
Nederland" na te gaan. Meer be
paaldelijk beschrijft het boek de 
periode van 1815-1880. Schrijver 
onderscheidt hierin vier fasen. In de 
eerste (1815-1822) is het Nederland
se volk bereid om allen te steunen, 
wier inkomsten beneden het mini
mum voor levensonderhoud bleven. 
De tweede fase (1835-1852\ wordt 
gekenmerkt door het passief libera
lisme, dat zich tegen elk ingrijpen 
in de maatschappelijke orde verzet
te. Vrij spoedi~ echter ontstaat twij
fel aan de JUIstheid van volkomen 
verhouding In deze derde periode 
(die van het verontrust liberalisme, 
van 1852-1870) en gaat men een 
onderscheid maken tussen de armen 
die onmogelijk zelf hun kost kunnen 
verdienen en hen die wegens onder
betaling of tijdelijke werkloosheid 

steun verdienen. langzaam aan be
gint ook de gedachte van staatsin
grijpen ter verbetering van het lot 
van deze tweede kategorie (die der 
arbeiders) te groeien, al blijft de 
regering een passieve houding 
aannemen. De eerste arbeidersvak
vereniging, namelijk die der typo
grafen, komt ook in deze perrode 
tot stand. In de vierde fase (1871-
1881) behaalt de jong-liberale rich
ting, die de ontwikkeling in de hand 
wil houden, de overhand. Met het 
Kinderwetje-Van Houten neemt de 
sociale wetgeving een aanvang. 

Tot zover een korte schets van 
de hoofdpunten van dr. De Vrank
rijker's boeiende historische over
zicht van de ontwikkelin~ der so
ciale denkbeelden in een trjdsperio
de, die juist afsluit met de begin
periode van de geschiedenis van 
de sociale beweging en de sociale 
wetgeving. 

Dr. De Vrankrijker beschrijft 
geen feiten - naar zijn oordeel be
staan daarover verschillende goede 
boeken - hij wil de 1ge eeuwers in 
hun gedachtengang volp'en. Dit 
neemt niet weg, dat schrrjver wel 
eigen interpretaties in zijn relaas 
invlecht. Hier en daar geven deze 
aanleiding tot het plaatsen van een 
vraagteken. Zo vragen wij ons af 
of het, met name historisch gezien, 
wel juist is te stellen, dat de kerken 
de ontkerstening _ bevorderd heb
ben (blz. 120). Verder veronacht
zaamd o. i. schrijver, dat de be
langstellin~ voor het lot van de 
arbeiders In niet geringe mate ge
wekt is door de economische we
tenschap, welke medio der vorige 
eeuw in Nederland zijn eerste be
oefenaren vindt. 
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Deze opmerkingen doen overi
gens niets af van onze waardering 
voor het fraaie en goed gedocu
menteerde boek van dr. De Vrank
rijker. Het mag als een belangrijke 
aanwinst worden beschouwd van 
onze sociale literatuur. De lijst van 
geraadpleegde werken aan het slot 
bevat een keur van boeken, bro
chures en tijdschriften van 1815 af. 

Q. 

HANS BUCHHEIM, Das Dritte 
Reich, Grundlagen und politi
scha Entwicklung. Kösei-Verlag, 
München, 1959, 94 blz. 

Ook hier een boekje, dat in kort 
bestek een belangrijke beschouwing 
levert over de beslissende twaalf 
jaren in de Duitse geschiedenis. 
Prof. Buchheim vatte zijn stof helder 
samen, stelt de wetensschappeli,·ke 
grondslag daarbij in een duide ijk 
licht en bewaarde daarbij een le
vendige schrijfwijze. Voor wie zich 
eens op de historie van het derde 
rijk wil oriënteren, is dit boekje dè 
beste wegwijzer. 

CHRISTOPHER DA WSON: The 
revolt of Asia. Sheed and 
Word, London, 48 blz. 

De bekende Engelse historicus 
publiceerde een paar jaar geleden 
m het katholieke weekblad "The 
Tablet" de tekst van twee lezingen 
die hij voor de "Newman Associa
tion", de Britse vereniging van ka
tholieke academici, had gehouden 
en die destijds zeer sterk de aan
dacht hadden getrokken. Het was 
een gelukkige gedachte deze lezin
gen nu in een eigen brochure uit Ie 
geven en daardoor voor een bre
der publiek toegankelijk te maken. 
Dawson behandelt twee fundamen
tele problemen: de opkomst van 
het natioinalisme in de aziatische 
landen en de positie van het chris
tendom in deze nieuwe situatie, die 
ook gekenmerkt is door het binnen
dringen van het kommunisme in 
deze landen, - onderwerpen dus, 
die de christenen op de gehele aar
de in onze dagen voortdurend be
zig houden. Hoewel in deze betrek
kelijk grote brochure begrijpelijker
wijs zo goed als geen feitelijk ma
teriaal geboden wordt, weet Daw-
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son de lezer te boeien door de hel
dere uiteenzetting van de funda
mentele problematiek en de met 
grote deskundigheid voorgedragen 
analyse van de diepe geestelijke 
omwenteling die zich in Azië vol
trekt. Tegen de achtergrond van 
deze grote historische ontwikkeling 
plaatst Dawson vervolgens de nieu
we, uiterst moeilijke en daarbij 
grootse taak die het christendom 
heden in Azië te vervullen heeft. 

K.J.H. 

SIR GEORGE CLARK, De Ze
ventiende eeuw, Aula-Pocket
boek N.V. Het Spectrum, 
Utrecht. 

Sir George Clark is een van de 
meest vooraanstaande Engelse ge
schiedkundigen en de beste kenner 
van de Nederlandse geschiedenis 
in Engeland. Niet vanuit insulair
Engals standpunt, maar vanuit een 
Europese visie behandelt hij de 
ekonomische en sociale, de literaire, 
kerkelijke en godsdienstige geschie
denis, evenals de wetenschapsge
schiedenis en de klassieke politieke 
geschiedenis. 

Prof. Dr. L. G. J. VERBERNE, De 
Nederlandse Arbeidersbewe
ging in de 19e eeuw. Aula
Pocketboek, N.V. Spectrum, 
Utrecht. 

Professor Verberne behandelt hier 
de tweede periode van de negen
tiende eeuw. Het reikt echter ver
der dan de negentiende eeuw. Het 
behandelt de geschiedenis van onze 
arbeidersbeweging ongeveer tot 
aan de eerste wereldoorlog, het 
moment van "de ineenstorting van 
het t<pzware industriële stelsel, dat 
aan Europa zolang de hegemonie 
over een groot gedeelte der we
reld had geschonken" (J. J. Souman 
in Van Renaissance tot wereldoor
log). 

De historie van de geestelijke be
vrijding van onze volksklasse uit 
velerhande nood en ellende vormt 
een der meest aantrekkelijke hoofd
stukken van onze negentiende 
eeuwse volksgeschiedenis. 
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